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 Samenvatting: 

In deze masterthesis worden jongvolwassenen in Nijmegen en omgeving geïnterviewd voor 

wie duurzaamheid belangrijk is. In de interviews komen drie aspecten van duurzaamheidsbeleving 

aan de orde; vorm, organisatie en wereldvisie. De (22) diepte-interviews van anderhalf uur zijn 

opgezet volgens het model van ‘the long interview’ van McCracken (1988).  

Uit de interviews blijkt dat duurzaamheid wordt vormgegeven binnen de persoonlijke 

leefsfeer. Binnen de persoonlijke leefsfeer ligt de nadruk op een duurzaam consumptiepatroon. De 

nadruk binnen het duurzaam consumptiepatroon ligt op biologisch, lokaal voedsel. Populair 

onderdeel van dit patroon is het tuinieren en het zelf telen van voedsel.  

De formele organisatiegraad van de respondenten is laag. De mate van scepsis jegens 

officiële organisaties is hoog. Geen enkele respondent is actief bij een traditionele milieuorganisatie. 

Respondenten beleven duurzaamheid samen met gelijkdenkenden in een informele, 

ongeregistreerde sfeer. Dit wordt in dit onderzoek de ‘duurzame community’ genoemd. Vaak bestaat 

de community uit vrienden, kennissen of, in het geval van woongroepen, huisgenoten.  

Deze handelwijze en informele organisatiestructuur vloeien voort uit het wereldbeeld van de 

respondenten. Zij zoeken hun heil niet in de politiek als het gaat om de verduurzaming van de 

maatschappij. Ten opzichte van bedrijven koesteren de geïnterviewden wantrouwen wegens het 

fenomeen ‘greenwashing’, waarbij de term duurzaamheid gehanteerd wordt voor commerciële 

doeleinden. Om de maatschappij te verduurzamen wordt vertrouwd op de zogenaamde ‘onderlinge 

kruisbestuiving’: het vrijwillige verspreiden van duurzame leefstijlen en bewustzijn tussen 

individuen onderling.  

De leidende rol in de verduurzaming van de maatschappij wordt toegedicht aan het individu. 

De duurzaamheidsbeleving past binnen het tijdperk van het individualisme. De rol van het individu 

uit zich in duurzaam consumentisme.  

Het duurzaam individu heeft niet de behoefte om het maatschappelijk middenveld op te 

zoeken en het politiek debat aan te gaan. Men creëert binnen eigen huis en tuin een mini-utopie in 

samenwerking met de community. De respondenten maken geen deel uit van een politieke 

tegenbeweging, maar maken deel uit van een informele, duurzame subcultuur.  

De respondenten vallen grofweg uiteen in twee groepen. De ene groep noem ik in de scriptie 

de ecologische moderniseringsgroep - en de andere groep noem ik de back to basicsgroep. De eerste 

groep ziet duurzaamheid als mogelijk en wenselijk binnen het huidige economische systeem. De 

tweede groep ziet de oplossing in een afname van materiële welvaart en is maatschappijkritischer. 

De verschillen in de groepen zie je terug in leefstijl, consumptiepatronen en idealen van een 



5 

 

duurzame samenleving.  
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 Hoofdstuk1:Inleiding 

Er wordt veel geklaagd dat de jongeren van tegenwoordig geen interesse hebben in de 

politiek en zich niet willen inzetten voor maatschappelijke doelen. Dit geldt ook voor de 

milieubeweging, aldus H.A. van der Heijden (2000) in 'Van kleinschalig utopisme naar postgiro 

activisme, de Nederlandse milieubeweging 1970-1990'. Volgens van der Heijden kenmerkt de 

achterban van de milieubeweging zich tegenwoordig door het periodiek overmaken van geld naar 

natuur -en milieuorganisaties zonder dat dit gepaard gaat met een gedragsverandering of een actieve 

houding op persoonlijk niveau. Dit noemt hij het postgiro activisme. Een overig, klein deel van de 

milieubeweging is geprofessionaliseerd en maakt deel uit van geïnstitutionaliseerde overlegorganen. 

Van breed gedragen en uitgedragen protest is geen sprake meer. Daarnaast daalt het ledenaantal van 

milieuorganisaties (Compendium van de Leefomgeving, 2010). 

Het is duidelijk dat de hedendaagse Nederlandse milieubeweging, net zoals alles, aan 

verandering onderhevig is, maar verkeert het duurzaamheidsgehalte onder de huidige generatie 

werkelijk in een miserabele staat? Deze pessimistische conclusie strookt niet met mijn persoonlijke 

ervaringen met milieubewustzijn onder leeftijdsgenoten (twintigers en dertigers). Kan het zijn dat 

de milieubeweging vooral van vorm is veranderd? Mijn ervaring is dat er vele individuen zijn in 

wiens leven duurzaamheid een zeer prominente rol inneemt. De vormen waarin dit gebeurt zijn 

echter even gevarieerd als dat mensen verschillend zijn. Zo beschrijf ik uit eigen ervaring in 

paragraaf 2.7.1: ‘Vooropgestelde categorieën’ verschijningsvormen van duurzaamheidvormen onder 

jongvolwassenen. Dit zijn de Do It Yourself groep, de ondernemers, de woongroepen en de 

terugtrekkingsgroep. Het praktiseren van duurzaamheid gebeurt in veel gevallen niet meer uit naam 

van organisaties en de praktiserenden staan dan ook niet als zodanig geregistreerd. Wellicht is dit de 

reden dat deze verandering onderbelicht is in de wetenschappelijke literatuur en is de uitkomst 

onnodig negatief? Persoonlijk zou ik het spijtig vinden als een dergelijke waardevolle bron van 

duurzaamheid in de maatschappij onbeschreven blijft.  

De aanleiding om dit onderwerp te willen uitdiepen is dus enerzijds scepsis ten opzichte van 

een wetenschappelijk geschetst beeld. Wellicht is het postgiro activisme typerend voor de 

gemiddelde Nederlander, maar niet voor de in dit onderzoek geobserveerde groep jongvolwassenen 

in wiens leven duurzaamheid een belangrijke rol speelt. Wellicht bevinden we ons in het post- 

postgiro tijdperk; terug bij het kleinschalig utopisme? Let wel, ik pretendeer niet een representatieve 

doorsnee van de gemiddelde Nederlander of de huidige generatie jongvolwassen in Nederland te 

geven, maar doel op een selectie van de jongeren die duurzaamheid een prominente plek geven in 

hun leven. Zij zijn voor mij meer een vorm van de huidige milieubeweging dan de zogeheten 
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'postgiro activisten'. Een andere reden voor het onderwerp van de scriptie is dus persoonlijk. Naar 

aanleiding van de bekenden om mij heen die hun milieubewustzijn in hoge mate praktiseren, 

verwacht ik een tendens, die in kaart kan worden gebracht. 

Hiervoor ga ik op zoek naar jongvolwassenen in Nijmegen en omgeving voor wie 

duurzaamheid belangrijk is en probeer ik de verschillende vormen in kaart te brengen hoe zij 

hiermee omgaan. Dit ‘omgaan’ kent verschillende dimensies. Allereerst is er het uiterlijke zichtbare 

aspect, zoals de handelingen en gedragingen. Wat ‘doen’ zij allemaal uit 

duurzaamheidsoverwegingen? Wat de respondenten bewust laten, niet doen, uit 

duurzaamheidsoverwegingen hoort hier ook bij. Dit aspect noem ik de (uiterlijke) ‘vorm’ van 

duurzaamheidsbesef.  

Daarnaast, toegespitst op de vraag in hoeverre er onder de respondenten nog sprake is van 

een milieubeweging, wil ik de mate van organisatie achter die handelingen onderzoeken. Is 

duurzaamheid een individuele aangelegenheid van de respondent of wordt duurzaamheid samen 

met anderen beleefd en vormgegeven? Wie is dan die eventuele andere? Zijn die anderen mensen 

uit milieuorganisaties of mensen uit het informele spectrum? Zijn zij verbonden aan 

milieuorganisaties? Doen zij hun milieubewuste handelingen uit name van een organisatie of op 

individuele basis? Voelen zij zich onderdeel van een beweging of een groter geheel? Is 

duurzaamheid voor de respondent een individuele aangelegenheid of een uiting van collectieve 

actie? In het tweede deelaspect van mijn hoofdvraag zal ik ingaan op deze achterliggende 

organisatiestructuren van de respondenten. 

Ten derde wil ik erachter komen wat de motivatie is van de respondenten om deze vorm en 

organisatiestructuur te kiezen als uiting voor hun duurzaamheidsstreven. Deze achterliggende 

categorie ‘wereldvisie’ zal het laatste onderdeel vormen van mijn onderzoek. Waarom kiest de 

respondent voor die bewuste aanpak en niet voor een andere? Waarom kiest hij voor die vorm van 

samenwerking en niet voor een andere? Hoe zien zij de wereld om hen heen dat zij voor hun uiting 

kiezen? Wat is hun ideaal? Hoe willen ze die bereiken? Is het geloof in vooruitgang of pessimisme 

wat hen tot het bezig zijn met duurzaamheid aanzet? 

Dat brengt ons bij de hoofdvraag: Wat zijn de milieugedragingen, de organisatievormen en 

wereldbeelden van de selectie jongvolwassenen voor wie duurzaamheid een prominente rol speelt in 

het leven? 

 

 1.1: Maatschappelijke en wetenschappelijke relevantie: 

Na afloop van het onderzoek is er in beeld gebracht hoe mijn groep respondenten uit 

Nijmegen en omgeving duurzaamheid vormgeeft, welke samenwerking zij hiervoor zoeken en 



11 

 

vanuit welke wereldbeeld zij dit doen. Wat leert dit ons? De groep is met 22 te klein om van 

representativiteit of algemeen geldende conclusies te spreken voor een grotere groep. Daarnaast 

speelt de Nijmeegse factor een rol in mijn conclusies, waarbij in acht dient te worden genomen dat 

de duurzame levens zich aanpassen aan Nijmeegse factoren, zoals een bevolking van een kleine 

stad met een hoog opleidingsniveau en de aanwezigheid van natuur en platteland om de stad heen. 

Ondanks deze beperkende conclusies is dit onderzoek nuttig. Door middel van deze 22 diepte-

interviews kan een indicatie gegeven worden van hoe de hedendaagse beleving van duurzaamheid 

eruit ziet. Toch zouden de gevonden resultaten een volgende onderzoeker nieuwsgierig kunnen 

maken naar in hoeverre dit model staat voor een grotere tendens. Mijn veronderstelling is dat er 

weinig bekend is over de bovengenoemde groep jongvolwassenen die zich bezig houdt met 

duurzaamheid, omdat dit veelal plaats vind in onofficiële en ongeregistreerde gedragingen en 

verbanden. Het gevolg hiervan is dat de visie hierop binnen de wetenschap te beperkt is. Dit is mijn 

oriënterend beginonderzoek wat meer licht zou moeten werpen op bovengenoemde fenomenen.  

Het onderzoeken van deze groep zal allereerst bijdragen aan een volledigere weergave van 

de hedendaagse milieubeweging in de vorm van duurzaamheidsbeleving onder jongvolwassenen. 

Het doel van sociale wetenschappen is het leveren van inzicht op fenomenen in de samenleving. Dit 

onderzoek zal bijdragen aan het verkrijgen van inzicht in deze groep die naar verwachting buiten de 

geregistreerde dimensie van de samenleving handelt. Het lezen over een groep jongvolwassenen 

voor wie duurzaamheid belangrijk is in de vormgeving van hun leven kan inspirerend werken voor 

de lezer. Van deze groep kan een grote maatschappelijk kracht uit gaan, die nog onderbelicht is. Een 

maatschappelijk relevant doel is het helpen van organisaties, die zich bezig houden met 

duurzaamheid, zoals politieke partijen en NGO’s, helpen in contact te laten komen met deze actieve 

groep. Hoe ziet de belevingswereld van deze duurzame groep eruit? Hoe kunnen organisaties 

inspringen op de behoeftes van deze groep duurzame jongvolwassenen, of andersom, hoe kunnen 

zij meer gebruik maken van de hulpbronnen die deze groep te bieden heeft? Ten slotte geeft het 

onderzoek inzicht in wat voor uitingen van duurzaamheid er plaatsvinden in de omgeving van 

Nijmegen. 

 

 1.2: De onderzoekster, oftewel: 'Says who?!' 

U heeft de afstudeerscriptie in handen van Tatjana Kiriënko (27), masterstudente van  

Milieu-, Maatschappijwetenschappen aan de Radboud Universiteit te Nijmegen. Hieronder volgt 

een kort duurzaamheidsportret van mij. Dit is niet uit ijdelheid, maar om als lezer een beeld te 

krijgen door welke bril ikzelf duurzaamheid beleef. De motivatie voor deze kennismaking staat 

uitgebreid in het hoofdstuk 'Methodologie', maar in het kort komt het erop neer dat ik mijzelf net zo 
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heb geanalyseerd als mijn respondenten. Immers, hoewel ik als onderzoeker heb getracht de 

onderzochte duurzame leefstijlen van buitenaf en zo objectief mogelijk te bestuderen, is natuurlijk 

als mens zijnde, enige vooroordeel en subjectieve mening niet uit te sluiten. Als deze subjectiviteit 

onvermijdelijk is, kunt u beter weten hoe ik zelf hierin sta. Omdat ik mijzelf vanuit een uitgetypt 

interview net zo heb geanalyseerd als mijn respondenten is er afstand ontstaan en zal ik over mijzelf 

spreken in de derde vorm. 

Tatjana woont met vijf anderen in een woongroep in een oude boerderij op het platteland. 

Dit gezamenlijk wonen met moestuin en klusexperimenten van hergebruikt materiaal ervaart zij als 

de wijze waarop zij duurzaamheid vorm geeft. Daarnaast zijn haar studiekeuze en haar arbeidskeuze 

gemotiveerd door haar duurzaamheidsbesef. Ze heeft geen auto en vliegt beperkt. Ze eet 

overwegend vegetarisch en draagt overwegend tweedehandse kleding. In het verleden was zij als 

gemeenteraadslid van Groningen bezig met duurzaamheid voor de SP en heeft ze gewerkt voor 

Greenpeace. Zij heeft een wissel gemaakt van duurzaamheid vormgeven in een officiële functie en 

organisatie naar het duurzaam leven in de persoonlijke leefsfeer; 'Ik ben gewoon afgestapt van het 

politieke en in plaats van zeggen hoe het moet, het gaan doen.' Nu is ze alleen nog maar donateur van 

Greenpeace. Ze is niet actief bij een organisatie, maar heeft een hoge mate van duurzame 

community om zich heen in de vorm van huisgenoten en vrienden. Dit vormt nu haar voornaamste 

inspiratie. Zij ervaart een desillusie over het ontbreken van grote maatschappelijke bewegingen, het 

ontbreken van een geschikte organisatie ('Ik ben nu politiek dakloos bij gebrek aan beter') en de 

verrechtsing van de maatschappij. Een aanvullende motivatie voor dit onderzoek, zo bleek tijdens 

het interview, is een zoektocht bij soortgenoten naar een juist 'antwoord' op hoe om te gaan met het 

duurzaamheidsvraagstuk.  

Zij gelooft in de noodzaak van een sterke overheid. Deze zou zich meer door middel van 

verbod en gebod moeten inzetten voor een duurzame maatschappij. Ze heeft een grote mate van 

scepsis over de mogelijkheden om binnen de markt om een duurzame samenleving te bereiken en 

verwijst hiervoor naar de theorie van de 'treadmill of production'; waarbij een duurzame verbetering 

altijd ondergesneeuwd zal worden door het groeidenken binnen de kapitalistische economie. De rol 

van het individu ziet ze als een bredere morele plicht om 'goed te doen', maar binnen de toepasbare 

grenzen van het systeem van geld en macht. Haar mate van deterministisch systeemdenken is hoog. 

Zij ziet de implementatie van de duurzame techniek tegengehouden door gevestigde belangen van 

bedrijven. Haar visie op spiritualiteit hangt in het midden. Ze ervaart wel spiritualiteit in de zin van 

'All is one' en een morele plicht naar de toekomst toe, maar ziet het duurzaamheidsvraagstuk vooral 

als een wetenschappelijk aangetoonde kwestie en ergert zich aan de hedendaagse hype rond 

spiritualiteit. Haar toekomstvisie is pessimistisch, waarbij ze de wereld eerst nog een stuk ziet 
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verergeren in de vorm van milieurampen en het sneuvelen van de zwakkeren der aarde. De ideale 

duurzame samenleving ziet zij door zowel een terugkeer naar de natuurlijke middelen en 

consuminderen, gemengd met duurzame technieken; 'dus zowel minder auto rijden, als 

milieuvriendelijker'  

 

 1.3: Tot Slot  

Dit onderzoek zal plaatsvinden bij Het Groene Hert in Nijmegen. Het Groene Hert wil het 

duurzaam punt van Nijmegen worden. Ik zal in mijn onderzoek het belang integreren van Het 

Groene Hert om meer inzicht en binding te krijgen jongvolwassenen die duurzaamheid belangrijk 

vinden. Zo zal ik de respondenten vragen naar hun bekendheid en mening over Het Groene Hert en 

of zij behoefte hebben aan een (fysiek) centraal punt voor hun duurzaamheidsbeleving. Na het 

onderzoek zal ik aanbevelingen doen aan Het Groene Hert.  
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Hoofdstuk 2: Literatuurstudie 

 

 2.1.Inleiding 

In dit hoofdstuk zal ik ingaan op de relevante wetenschappelijke en maatschappelijke 

theorieën uit de literatuur. Deze theorieën dienen ter oriëntatie en ter voorbereiding van het uit te 

voeren onderzoek. Wat is er in de academische literatuur al bekend over de hedendaagse 

duurzaamheidsbeweging? Wat zijn de algemeen geaccepteerde theorieën aangaande de opkomst en 

veronderstelde teloorgang van de milieubeweging? Veelal wordt de milieubeweging gezien als een 

verschijnsel binnen het postmodernisme. Hierom zal ik beginnen met een korte uiteenzetting over 

het postmodernisme. Hierna worden de theorieën van enkele belangrijke denkers over de 

hedendaagse milieubeweging behandeld. Dit zijn Van der Heijden (2000), Francio Guadeloupe 

(interview, 19-01-2012), Ulrich Beck (2002) en Andrew Dobson (2007). Veel huidig onderzoek 

over duurzaamheidsbesef en –gedrag neemt de vorm aan van individueel leefstijlonderzoek. Dit 

wordt mijn volgend onderdeel in de literatuurstudie. Dat duurzame leefstijlen een impact op grotere 

schaal (kunnen) hebben vinden we terug in de literatuur over the voluntary simplicity movement. 

Hierover zal ik vervolgens als laatste ook nog uitweiden.  

 

 2.2: De milieubeweging en postmodernisme 

Een veel gevonden wetenschappelijke verklaring voor het ontstaan van de hedendaagse 

milieubeweging van de bovenstaande tendens kan worden gegeven door het begrip 

'postmodernisme'. Omdat postmodernisme een zeer breed, veelvoorkomend en niet zelden 

inconsequent gebruikt begrip is, zal ik de uiteenzetting hiermee beginnen. Er is een postmoderne 

kunststroming, een postmoderne wetenschapsfilosofie, een postmodern tijdperk, een postmoderne 

generatie met daarin postmoderne individuen die postmateriële waarden aanhangen. 

 
   "Op de bibelebonse berg 

   wonen bibelebonse mensen 

   en die bibelebonse mensen  

   hebben bibelebonse kinderen 

   en die bibelebonse kinderen  

   eten bibelebonse pap 

   met een bibelebonse lepel  

   uit een bibelebonse nap"  

   (Hollands kinderversje)  

 

Bij onjuist gebruik kan dit verwarrend werken. Hoewel deze termen aan elkaar verbonden zijn 

betekenen zij niet hetzelfde. Voor de relevantie voor de scriptie zal ik in het onderstaande globaal 

ingaan op postmodernisme als wetenschapsfilosofie, als tijdperk en in de vorm van waarden.  
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 2.2.1: Postmodernisme als theoretisch perspectief 

Postmodernisme als theoretisch, wetenschappelijk perspectief wordt gekenmerkt door een 

breuk met de traditionele, positivistische wetenschap die uit gaat van de veronderstelling dat kennis 

accumulatief en objectief kan zijn indien men aan strikte methoden vasthoudt. Postmodernisme 

verwerpt de objectivistische epistemologie van het positivisme en gaat uit van een subjectivistische 

epistemologie. Dat wil zeggen dat het postmodernisme als wetenschapsfilosofie afstand doet van de 

traditionele veronderstelling dat de wetenschap in staat is tot objectieve waarheidsvinding: het is het 

subject (de onderzoeker of waarnemer in brede zin) die aan het object (het onderzochte of het 

waargenomene in brede zin) betekenis geeft. Waarneming van objecten draagt dus niet bij aan 

kennisaccumulatie, maar zegt iets over de waarnemer (Crotty,1998). Postmodernisme bestaat uit 

een bundeling van theorieën die de mogelijkheid tot objectieve kennis verwerpen en als gevolg 

daarvan ook niet meer geloven in gegeneraliseerde waarheden. Het beste wat een wetenschapper 

kan bereiken is niet het beschrijven van de absolute waarheid, vooral in sociale fenomenen, maar 

een inleving in de belevingswereld. Een strikte toepassing van methoden om onderzoek te doen 

ervaren postmodernisten als vervreemdend en geweld aandoen aan de complexiteit van de 

werkelijkheid. Zij hanteren daarom een zeer vrij en breed spectrum van methodes om onderzoek te 

doen en spreken liever van strategieën dan van methoden (Moses & Knutsen, 2007). Framing en 

discoursanalyse zijn twee methoden die, omdat ze een interpretatieve en sociaal-constructivistische 

visie op de werkelijkheid beogen, ook onder deze traditie vallen en zullen later aan de orde komen 

in het hoofdstuk ‘Methodologie’ (Crotty, 1998; Mozes en Knutsen, 2007; Van der Brink, 2009).  

 

 2.2.2: Het postmoderne tijdperk 

Gerelateerd aan het postmodernisme als wetenschapsfilosofie is het postmodernisme als 

tijdsgeest. Wat de tijdgeest en de wetenschapsfilosofie vooral met elkaar delen een weerstand tegen 

grote, algemeen geldende waarheden. De postmoderne wetenschapsfilosofie probeert geen 

generaliserende conclusies meer te trekken en de postmoderne generatie probeert niet meer de hele 

wereld te veranderen middels grootse ideologieën. Wat het postmoderne tijdperk lijkt te kenmerken 

is twijfel en relativisme.  

Het postmodernisme als tijdsgeest ontstond, zoals het woord zegt, als reactie op het 

modernisme en het moderne tijdperk, maar toch is deze scheiding niet strikt. Het is niet het geval 

dat het modernisme en het postmodernisme strikt synchroon zijn en elkaar uitsluiten. In de huidige 

maatschappij zijn kenmerken van beiden te vinden. Het moderne tijdperk was van de grote 

ideologieën, het geloven in het rationele denken van de mens en de dominantie van het 
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economische vooruitgangsdenken. Als eindpunt van het moderne tijdperk en beginpunt van het 

postmoderne tijdperk wordt vaak de val van de Sovjet Unie en het falen van het communisme als 

'grote waarheid' genomen. De opkomst van het postmodernisme wordt vaak verklaard vanuit een 

desillusie over het modernistische tijdperk. Er heerst teleurstelling over de opbrengst van de 

wetenschappelijke revolutie en teleurstelling, dat deze blijkbaar niet in staat is om de huidige 

maatschappelijke problemen tegen te gaan zoals klimaatsverandering en structurele armoede 

(Dijkshoorn, n.d.). Het vertrouwen in het vooruitgangsdenken is afgenomen en het leven schijnt 

steeds minder zin te hebben.  

 

 2.2.3: De postmodernistische mens: 

In een postmodernistisch tijdperk leven postmodernistische mensen. De postmodernistische 

mens hangt geen absolute waarheden of religies meer aan (Dijkshoorn, n.d.; Felling, 2004). Dit 

heeft als gevolg dat iedereen meer voor zichzelf bepaalt wat 'goed' is en wat 'slecht'. Er zijn geen 

vaste patronen meer in de moraal te vinden (Felling, 2004). Uit allerlei losse, persoonlijke 

elementen wordt een wereldbeeld gevormd. De beoordeling hiervan komt voort uit een individueel 

gevoel; of het ‘goed voelt' in plaats van uit een rationele overweging (Dijkshoorn, n.d.). Dit heeft 

ook tot gevolg dat wij ons toleranter verhouden tot de mening van anderen. Deze tolerantie kan ook 

neigen naar onverschilligheid. De saamhorigheid en verbondenheid binnen maatschappelijke 

verbanden worden veel losser. De postmodernistische mens heeft zich eveneens los gemaakt van 

alle maatschappelijke, traditionele verbanden, zoals culturele grenzen, familieverbanden, de kerk, 

politieke partijen of andere instituties, waaraan men in het moderne tijdperk is begonnen zijn 

identiteit van los te maken (Koninklijke Academie van de Beeldende Kunsten, n.d.). Het is het 

tijdperk van het individualisme, waarin het zoeken naar een eigen identiteit en zelfontplooiing een 

zeer hoge prioriteit hebben. Het zoeken naar nieuwe zingeving lijkt globaal genomen twee 

richtingen op te gaan; het spirituele en/of het materiële. De identiteit wordt in hoge mate bepaald 

door de consumptiemaatschappij en het motto lijkt te zijn 'Ik consumeer dus ik ben' (Guadeloupe, 

2012). Postmodernistische individuen worden gekenmerkt door een hoge mate van tolerantie. Zij 

vinden diversiteit, het milieu, vrouwenrechten en gender belangrijke waarden. Zij waarderen 

vriendschappen hoger dan de traditionele familieverbanden. Andere waarden die zij hoog waarderen 

zijn vrije tijd, persoonlijke verantwoordelijkheid en fantasie (Wernet e.a., 2005). 

 

 2.2.4: Postmaterialisme 

De postmoderne mens hangt voornamelijk postmaterialistische waarden aan. Het 

postmaterialisme wordt weergegeven door de 'schaarstetheorie' van Robert Inglehart (Aarts, 1999). 
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Pas na het bereiken van een bepaalde mate van maatschappelijke welvaart in postindustriële landen, 

kan de bevolking het zich veroorloven om niet langer materiële waarden na te streven. Deze 

waarden zijn anders dan in het modernistisch tijdperk niet voortgekomen uit economische schaarste 

en -competitie. Deze waarden gaan dus niet meer over welvaartsverdelingsvraagstukken en zijn in 

die zin immaterieel. Zij vinden de 'kwalitatieve kant van het leven' belangrijker dan de 

kwantitatieve kant van het leven dat samen gaat met economische groei (Wernet e.a., 2005).  

 

 2.3: Van der Heijden en postmodernisme 

Een bron waar postmodernisme terugkomt, is wederom van Van der Heijden (2000). Hij 

gaat in zijn boek 'Tussen aanpassing en verzet' in op het fenomeen postmodernisme en de invloed 

hiervan op maatschappelijke bewegingen. Hij ziet postmodernisme als de oorzaak van de 

verandering in de manier waarop burgers zich politiek organiseren. Politieke partijen, de staat, 

vakbonden en andere conventionele maatschappelijke instituties waar individuen hun politieke 

identiteit aan ontleenden hebben aan legitimiteit ingeboet. Vanuit een sociaal-constructivistische (de 

werkelijkheid is een sociaal bepaalde constructie) uitgangspunt wordt niet meer geloofd in algehele 

waarheden of de allesomvattende maatschappijtheorieën die deze instituties boden. De zelfperceptie 

van de individuen verandert hierdoor en zij komt als het ware los. Door het scala aan mogelijkheden 

dat dit biedt wordt het benadrukken van de eigen identiteit en zelfontplooiing belangrijk. De 

identiteit van postmodernisten wordt niet langer door de staatsgrenzen bepaald. De identiteit is 

kosmopolitisch, de politieke eisen zijn universalistisch, dat wil zeggen voor de hele wereld van 

toepassing. Zo houdt de wens tot een duurzame ontwikkeling doorgaans niet op bij de 

staatsgrenzen, maar is zij wereldwijd in omvang. Het richten op één politiek onderwerp zonder 

grotere theorie eromheen noemt van der Heijden 'micropolitiek'. Deze zogenaamde 

postmodernistische 'single-issue-bewegingen' waar hij de moderne milieubeweging ook onder 

schaart worden getekend door hun universalistische, immateriële eisen. Ook de wijze waarop, en of, 

er politiek wordt georganiseerd is veranderd door het afscheid van het conventionele. Organisatie 

kan net zoveel verscheidene uitingen aannemen als waarheden. Dit noemt van der Heijden 'radicaal 

pluralisme'. Dat betekent dat binnen single-issue bewegingen grote verschillen bestaan, ook al 

richten zij zich op hetzelfde onderwerp. Deze specifieke organisatievorm, vaak afgestemd op lokale 

omstandigheden, wordt de 'micropolitieke actiestrategie' genoemd. Ook hier is sprake van het 

aangaan van nieuwe politieke verbintenissen buiten de conventionele vormen om.  

Verder plaatst van der Heijden de manier waarop de civil society zich organiseert in het 

postmoderne tijdperk onder de new social movements. Ook deze bewegingen zijn doordrenkt met 

postmodernisme. Zij richten zich vooral op niet-materiële, postmodernistische waarden en focussen 
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zich op één thema. De schaal waarop de gewenste veranderingen moeten plaatsvinden is niet aan de 

natiestaat gebonden, maar internationaal. Deze kenmerken vormen de voornaamste contrasten met 

de allesomvattende systeemtheorieën van de '-ismen' uit het modernistische tijdperk zoals 

liberalisme en socialisme. De vrouwenbeweging, de vredesbeweging en, in dit geval relevant, de 

milieubeweging zijn hier voorbeelden van. Deze new social movements trekken relatief veel hoger 

opgeleide jongeren aan die hun postmoderne politieke uitingen zien als een middel tot 

zelfontplooiing. De manier van organiseren rondom een politiek thema en de mate van 

verbondenheid verschilt ook van de conventionele, modernistische methoden. Er heerst een hoge 

mate van scepsis en afwending van de conventionele politieke instituties en methoden.  

Daartegenover staat een onconventionele wijze van mobilisering en een decentrale, vaak 

rechtstreekse participatie in de desbetreffende beweging. Niet het behalen van politieke macht is het 

hoogste doel, maar zelfontplooiing. Hierdoor is de presentatie van de identiteit van de leden van 

belang. Ontlenen zij hun identiteit vooral uit interactie met gelijkgestemden, dan spreekt van der 

Heijden van een subcultuur. Ontlenen zij hun identiteit uit een confrontatie met de tegenstander, dan 

spreekt hij van een tegencultuur. De homobeweging die zich door onderling contact inspireert in het 

ontplooien van hun identiteit is een voorbeeld van een subcultuur. Het gedeelte van de 

kraakbeweging dat de confrontatie opzoekt met de politie is een voorbeeld van een 

maatschappelijke tegenbeweging.  

 

 2.4: Francio Guadeloupe en postmodernisme 

Inleidend op dit onderzoek had ik een interview met Francio Guadeloupe (bijgevoegd als 

bijlage). Guadeloupe heeft verschillende boeken op zijn naam over identiteitspolitiek en 

constructies van identiteit in het postmodernistische tijdperk. Hij was docent internationale 

ontwikkelingsstudies aan de Radboud Universiteit Nijmegen en bekleedt tegenwoordig een functie 

als assistent professor sociologie en antropologie aan de Vrije Universiteit van Amsterdam waar hij 

samenwerkt met onder andere Jan Willem Duyvendak. Guadeloupe is volgens eigen zeggen 

postmodernistisch filosoof en bestudeert het postmodernistisch tijdperk. Uit het interview met 

Francio Guadeloupe komen nog aanvullende kenmerken van de postmodernistische generatie naar 

voren.  

Hij ziet het postmodernisme vooral als een inkapseling van het kapitalistisch systeem in 

reactie op de burgerrechtenbeweging na 1968. Hierbij refereert hij naar het boek van Fredric 

Jameson uit 1991; Postmodernism or the cultural logic of late capitalism, waarin het 

postmodernisme als een vorm van inkapseling van het kapitalisme wordt gezien om groepen die 

maatschappijkritiek leveren binnen hetzelfde kapitalistisch systeem te laten functioneren. Er is een 
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hele industrie ontstaan die inspeelt op een alternatieve leefstijl, maar tegelijkertijd de opstandige 

groepen incorporeert. Hij benadrukt de mate waaraan binnen het postmoderne tijdperk de identiteit 

wordt ontleend aan consumptie. Ook de activist wordt getekend door wat hij koopt. Een activist 

koopt niet bij de Burger King maar wel binnen hetzelfde systeem bij biologische winkels. Zo zijn er 

winkels ontstaan speciaal voor degenen die willen laten zien dat ze maatschappelijk bewust zijn. Hij 

gebruikt hiervoor de zin: 'I consume therefor I am'. Hij ziet het huidig ecologisch bewustzijn als 

indicatief voor een subcultuur, als een uiting van identiteit die binnen hetzelfde kapitalistische 

systeem opereert, maar met een eigen subcultureel consumptiepatroon.  

Guadeloupe benadrukt verder dat het postmodernistische actiemodel zich ook kan 

kenmerken door een terugtrekking uit de maatschappij, maar dat dit niet voor iedereen weggelegd 

is. De meeste activisten zijn afkomstig uit de middenklasse. Alleen zij kunnen zich die luxe 

veroorloven en weer terugkeren naar de maatschappij als dat nodig blijkt te zijn. Dit verbonden zijn 

met twee systemen, noemt hij 'double bind'. Een andere uiting hiervan is dat velen die anti-systeem 

kritiek uiten, en er wellicht ook naar leven, toch weer terugkeren naar het systeem door een eigen 

bedrijf op te richten. Dit schijnt een zeer populaire vorm te zijn onder de postmoderne generatie. 

Eerst trek je je terug uit het systeem, later kom je terug met een eigen bedrijf.  

 

 2.5: Ulrich Beck, de risk society en sub-politics 

Een zwaargewicht in de theorieën over individualisme in samenhang met milieubewustzijn 

is de Duitse socioloog Ulrich Beck. Voor hem hangen milieuvervuiling en de vervreemding van de 

politiek samen. Het wordt de bevolking steeds duidelijker dat wij als mensheid met onze 

technologische vooruitgang risico's hebben gecreëerd die niet te voorzien of te controleren zijn. 

Door deze zelf gecreëerde risico's staat het milieu en daarmee de mensheid onder constante 

bedreiging. Deze huidige samenleving onder constante bedreiging van zelfgecreëerde risico's noemt 

hij de risk society. De staat van het milieu is dus een indicator voor onze staat als mens-zijn. Dit is 

het kader waarin Beck het ontstaan van de milieubeweging schetst. Het vraagstuk van 

milieuvervuiling is een bekend wereldwijd probleem, maar wordt door heersende instituties 

inadequaat aangepakt. Sterker nog, zij creëert deze risico's, praat ze goed en houdt ze in stand. De 

huidige generatie ziet deze problemen onvoldoende aangepakt en keert zich in reactie af van het 

huidige parlementair-democratisch stelsel. Deze tendens noemt Beck the politics of youthfull 

antipolitics (Beck, 2002; 159). Deze vorm van anti-politiek is ook een vorm van politiek activisme; 

namelijk desinteresse als statement dat het vertrouwen in het huidig politiek stelsel is opgegeven. 

Deze zoekende generatie, die opgroeide na de val van de Berlijnse muur, in het tijdperk na de grote 

ideologieën noemt hij de children of freedom (Beck, 2002). Zij koesteren wantrouwen jegens de 
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formele en hiërarchische structuur van de conventionele politieke organisatie. Zij stellen hier een 

politiek activisme tegenover met een hoge mate van zelforganisatie waar spontaniteit en 

vrijblijvende verplichtingen centraal staan. De nieuwe vormen van organiseren op politieke thema's 

buiten de conventionele structuren van de natiestaat om noemt Beck sub-politics (Beck, 2002; 161).  

Op persoonlijk vlak is het ideaal van meer geld, meer consumptie en meer carrière 

vervangen door een hogere waardering van immateriële factoren zoals zelfontwikkeling en meer 

vrije tijd. Zelfontwikkeling heeft een hogere prioriteit dan status en inkomen (Beck, 2002; 162). 

Ook Beck beschrijft dus een nieuwe vorm van denken waarbij het oude materiële streven van het 

tijdperk van de moderniteit is vervangen door immateriële waarden zoals zelfontplooiing buiten de 

traditionele verbanden van maatschappelijke instituties. Hij noemt dit streven to lead a life of one’s 

own voornamelijk onder jongeren, als het belangrijkste kenmerk van het hedendaagse 

individualistische tijdperk. Ook het milieubesef bij deze jongeren plaatst hij in het kader van 

veranderende waarden na het tijdperk van het materialisme.  

Beck gebruikt het woord postmodern niet, maar duidt de postmoderne maatschappij aan met 

het woord ‘risicomaatschappij’. De risicomaatschappij is net als bij het postmodernisme een gevolg 

van het moderne tijdperk.  

 

 2.6: Andrew Dobson en the ecological citizenship 

Een andere schrijver die zich richt op duurzame individuen en hun rol in de maatschappij is 

Andrew Dobson. Hij beschrijft de opkomst van een nieuw type individu met een hoog innerlijke 

milieubewustzijn. Dit noemt hij de 'ecological citizenship' (Dobson, 2003). Zijn drijfveer om deze 

groep te beschrijven, is de grote waarde die hij hen toekent voor de nodige verduurzaming van de 

maatschappij, terwijl er binnen de academische literatuur nog weinig over deze groep bekend is. Tot 

zover sluiten zijn motivatie en constatering aan bij die van mij om een scriptie te willen schrijven 

over duurzame individuen.  

Hij beschrijft de ecological citizen als postkosmopolitisch; gefocust op zijn wereldwijde 

ecologische impact. Zijn plichtsbesef en identiteit zijn niet verticaal vormgegeven jegens de 

natiestaat maar horizontaal jegens andere individuen wereldwijd. Een individu staat in verband met 

alle andere individuen wereldwijd door middel van zijn milieubelasting die van invloed is op 

anderen (Dobson, 2003; 116). Hiermee identificeert hij zich niet met de traditionele politieke 

gemeenschap van de natiestaat (Padt, 2007). Hij handelt vanuit een moreel besef en integreert 

waarden vanuit het privé domein als mededogen en zorg in het publieke. In zijn boek haalt hij ook 

zijn eigen criticaster aan die de ecologische burgers vergelijken met onbaatzuchtige ecologische 

engelen (Dobson, 2003; 121). Om deze onbaatzuchtigheid te temperen komt Dobson met het 
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concept van de ecologische voetafdruk. De ecologische burger is zich bewust van zijn impact op de 

aarde, maar zijn milieugedrag is eindig. Wanneer zijn ecologische impact gereduceerd is en dit 

wereldwijd gelijk verdeeld is houdt het gedrag op. Dobson's werk neigt over het geheel bekeken, 

zonder empirische ondersteuning, naar het normatieve. Hij wijdt een deel van zijn werk aan 

aanbevelingen voor het creëren van voorwaarden die de opkomst van de ecological citizen 

bevorderen, waarbij hij een grote rol weggelegd ziet voor het onderwijssysteem (Dobson, 2007).  

Zijn werk is relevant als we het zien als een blauwdruk voor hoe een goed duurzaam burger 

er uit zou moeten zien. Om als een waarheidsgetrouwe analyse van een fenomeen te dienen zou het 

meer empirisch onderbouwd moeten worden. Zijn stelling dat de ecological citizen zijn ecologische 

voetafdruk in zijn achterhoofd heeft om zijn gedrag aan af te meten is echter een bruikbaar handvat 

voor de scriptie. Speelt de ecologische voetafdruk bij de respondenten een rol in hun 

duurzaamheidsbeleving? Is de focus van de groep respondenten inderdaad op postkosmopolitisch, 

internationaal niveau? 

 

 2.7: De voluntary simplicity movement 

Een andere invalshoek om de hedendaagse milieubeleving te verklaren en te omschrijven 

wordt in de wetenschappelijke literatuur gegeven door de ‘voluntary simplicity movement’ (VSM). 

De VSM is een bewuste leefstijl waarbij afstand wordt gedaan van de hedendaagse materialistische 

consumptiemaatschappij en in plaats daarvan een simpele leefstijl wordt omarmd. Dit houdt in dat 

een lager niveau van inkomen en consumptie wordt verkozen ten gunste van meer vrije tijd voor 

sociale contacten, genieten van het leven en zelfontplooiing. De VSM gelooft dat het leven op 

bescheidenere voet een oplossing is voor veel grote maatschappelijke problemen, maar legt ook de 

nadruk op het levensgeluk wat men hier uit kan halen (Alexander, 2011).  

Samuel Alexander onderscheidt in zijn artikel 'The Voluntary Simplicity Movement: 

Reimagining the Good Life Beyond Consumer Culture' vier redenen om voor een vrijwillig simpel 

leven te kiezen. De eerste is persoonlijk. Veel mensen voelen zich gevangen in de vicieuze cirkel 

van werken en spenderen. Een tweede reden is van sociale aard. Een bewust simpeler leven 

beïnvloedt de naasten positief in de vorm van meer aandacht en tijd voor verdieping van inter-

persoonlijke relaties. Een derde reden is van sociale aard in humanitaire context, namelijk als een 

blijk van solidariteit met degenen die wereldwijd in armoede leven. Een vierde reden is van 

ecologische aard, waarbij een terughoudende mate van consumptie bijdraagt aan een lagere 

ecologische impact. Leven op kleinere voet wordt gezien als een noodzakelijk gedeelte van de 

transitie die ontwikkelde landen door moeten gaan voor een duurzame toekomst. Daarnaast gaat 

Alexander in op vijf, meer uiterlijke, spectra van het praktiseren van een vrijwillig simpel leven. De 
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eerste is een zuinige en weloverwogen omgang met geld. Het geld dat wel wordt besteed wordt 

volgens het principe van voting with the wallet bewust uitgegeven aan verantwoorde producten. Het 

tweede spectrum is huisvesting, waarbij men op zoek gaat naar goedkope en verantwoorde 

manieren van wonen. Populair zijn groepen op het platteland en moderne low-impact ontwerpen. 

Een derde spectrum dat de VSM kenmerkt is de kledingswijze, waarbij men zich onderscheid door 

een simpele, functionele manier van kleden, vaak met tweedehands kleren. Een ander spectrum is 

voedsel, waarbij men enerzijds gematigd eet, vooral op het gebied van vlees en anderzijds meer 

inzet op biologisch, lokaal of zelf geteeld voedsel. Een laatste onderscheidend spectrum is 'werk', 

waarbij, zoals eerdergenoemd, vrije tijd en zelfontplooiing wordt verkozen boven lange werkdagen 

ten behoeve van een carrière.  

De VSM is geen nieuw verschijnsel, maar was al populair in de jaren ’70. Een ander, oud 

artikel over the voluntary simplicity movement dateert uit 1977 en beschrijft ontwikkeling van een 

groep mensen in de Verenigde Staten die bewust een stap uit de consumptiemaatschappij terug doen 

naar het simpele leven (Elgin en Mitchell, 1977). Deze, voornamelijk hoog opgeleide, groep 

mensen maakt de keuze om te leven volgens de leus 'outwardly simple and inwardly rich'. Dit 

gebeurt idealiter in gemeenschappen, door terug te keren naar het platteland en door in eigen 

behoeftes te voorzien (Elgin en Mitchell, 1977; 2). Elgin en Mitchell onderscheiden in deze manier 

van leven vijf kernwaarden. Allereerst is er de waarde van materiële eenvoud, waarbij afstand 

gedaan word van het consumentisme en onnodige luxes. Tegenover het kopen wordt 'the beauty and 

joy of living' geplaatst (Elgin en Mitchell, 1977; 8). De noodzaak om veel geld te verdienen en 

carrière te maken verdwijnt om plaats te maken voor vrije tijd en zelfontplooiing. De tweede 

kernwaarde is een terugkeer naar de menselijke schaal van de woon- en de werkomgeving. Hierbij 

wordt het gedecentraliseerde, begrijpelijke en controleerbare gehalte van de lokale omgeving 

verkozen. De derde kernwaarde is het streven naar zelfbeschikking. Dit betekent dat men meer 

zelfvoorzienend wordt en meer zaken weer zelf en onderling gaat doen. Een mindere mate van 

arbeidsspecialisatie is hier een gevolg van. Men wil zo min mogelijk afhankelijk zijn van grote, 

complexe, commerciële of bureaucratische instituties en heerst een grote mate van wantrouwen en 

vervreemding ten opzichte van de politiek. Een vijfde kernwaarde van de VSM is het creëren van 

ruimte om persoonlijke, innerlijke groei te bewerkstelligen.  

 

 2.8: Leefstijlen en communities 

Mijn onderzoek gaat over hoe individuen duurzaamheid vormgeven. In de literatuur neemt 

dit vaak de vorm aan leefstijlstudies naar individuen of onderzoek naar communities. Deze twee 

elementen houden verband met de manier waarop iemand leeft en zijn individuele expressie in 
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verhouding tot zijn omgeving.  

Een leefstijl is volgens Anthony Giddens een 'assemblage van sociale praktijken die staat 

voor een bepaalde leefwijze en inhoud geeft aan een individu's constant vormend verhalende 

zelfidentiteit' (Giddens, 1991 in Evans en Abrahamse, 2009; 489). Een begrijpelijkere vertaling 

hiervan zou kunnen zijn dat een leefstijl het geheel aan handelingen is waar een individu zijn 

identiteit aan ontleent. Deze identiteit is het gevolg van een verhaal dat het individu hanteert om de 

wereld om zich heen te ordenen en te rechtvaardigen hoe zijn handelingen daarin passen. Het 

verhaal achter de handeling bepaalt of een handeling tot een leefstijl behoort. Daarnaast maakt één 

onderbouwde handeling nog geen leefstijl. Een leefstijl is een pakket handelingen ('een assemblage 

van sociale praktijken') in verschillende aspecten van een persoonlijk leven die volgens het verhaal 

van het desbetreffende individu een coherent geheel vormen. Een leefstijl wordt vergezeld door 

storytelling van degene die het leeft. 

Een duurzame leefstijl heeft een bewuste integratie van het duurzaamheidsbesef in 

verschillende aspecten van de persoonlijke leefsfeer. Spaargaren (2003) geeft een definitie van 

duurzame leefstijlen: 'Sustainable lifestyles can be taken as the assemblage of pro-environmental 

behaviors across a range of social practices'. De definitie van leefstijlen als een assemblage van 

gedragingen binnen verschillende sociale gedragingen is een zeer brede definitie. Dit onderschrijft 

dat het meten van leefstijlen haast onvermijdelijk een kwalitatieve aangelegenheid is, waarbij de 

interpretatieve vaardigheid van de onderzoeker van belang is. Wel kan hieruit worden gedestilleerd 

dat duurzaam gedrag op meerdere aspecten van de persoonlijke leefsfeer terug moet komen. 

Onderstaand figuur van Spaargaren laat zien dat volgens hem een leefstijl uiteen valt in de volgende 

sociale praktijken: kleding, wonen, voedsel, reizen, sport en vrije tijd.  

 

 

         'The social practicers model' (Spaargaren, 2003; 689) 
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Volgens mij is het opvallend dat de aspecten werken en studiekeuze hier niet onder vallen. 

Uitgaande van de veronderstelling dat men in zijn beroeps- en studiekeuze niet volslagen passief is, 

maar ook gedreven kan zijn door duurzaamheidsbesef, zou ik dit als een categorie willen laten 

meetellen. Eveneens valt op dat sporten gewichtig genoeg wordt bevonden om een apart aspect te 

vormen. Mijns inziens kan dit worden samengevoegd met 'vrije tijd'. Voor dit onderzoek zal ik, 

geïnspireerd door Spaargaren, de assemblages van duurzame handelingen opdelen in de categorieën 

wonen, vervoer, vrije tijd, consumptie en werk- en studiekeuze. Wat verder belangrijk is aan het 

model van Spaargaren is dat een individu (in het figuur aangegeven door [a] van actor) wordt 

beïnvloed door het voorzieningensysteem in de omgeving (in het figuur aangegeven door [s] van 

structuur). Een individu is dus niet een zelfstandig bepalende actor die een leefstijl vrij vormgeeft, 

maar wordt gestimuleerd en belemmert door de omliggende context. Spaargaren volgt hiermee de 

onderliggende assumptie van de 'duality of structure' van Anthony Giddens, waarbij sociale 

handelingen worden beïnvloed door zowel een individuele als maatschappelijke dimensie (Crotty, 

1996). Ook Evans (2009), die over duurzame leefstijlen schrijft, concludeert dat individuen die 

proberen duurzaam te leven, belemmerd worden door het voorzieningensysteem, het framework om 

hen heen. Deze constatering, dat het 'system of provision' het individu beïnvloedt kan logisch 

aandoen, maar is van belang om te noemen. Ten eerste blijkt daaruit dat het individu maar beperkt 

vrij is om zijn leven duurzaam vorm te geven. Dit kan dienen als gedeeltelijke verklaring voor de 

interne inconsequenties die zich binnen een duurzame leefstijl voordoen. Tijdens de interviews zal 

ik de respondenten vragen hoe zij ervaren dat het system of provision hen stimuleert of belemmert 

in het duurzaam leven. Spaargaren (2003) dicht de sociale structuur van de maatschappij een rol toe 

in de mogelijkheid van het individu om groen te handelen. Een voorzieningsysteem geijkt op 

milieuvriendelijk gedrag zal zorgen voor een groter aantal individuen dat vanuit gemak richting 

duurzaam gedrag gestuurd wordt. Nu dit nog niet het geval is, is het des te interessanter om de 

groep respondenten te onderzoeken die duurzaam opereert in een onduurzaam 

voorzieningensysteem. Waarom hebben zij voor de moeilijkere weg gekozen? En wanneer ervaren 

zij hun streven naar duurzaamheid als de moeilijke weg?  

 

 2.8.1: Een duurzame leefstijl als uiting van identiteit  

Een duurzame leefstijl wordt meestal gezien als een ‘levensproject’, als een onderdeel van 

de keuzes binnen het postmodernistisch tijdperk.  

 ‘Rather than unreflexively adopting a lifestyle, through tradition or habit, the new  

 heroes of consumer culture make lifestyle a life project and display their individuality  

 and sense of style in the particularity of goods, clothes, experiences.’ (Featherstone,  

in Evans, 2010; 35) 
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Het leven van een individu in mindere mate gedetermineerd door de oorspronkelijke 

sociaaleconomische determinanten. Beck noemt dit to lead a life of one’s own (Beck en Beck-

Gernsheim, 2002). Felling (2004) ondersteunt deze tendens ook en geeft aan dat in Nederland 

iemands burgerlijke gegevens, zoals geboorteplaats of religie, steeds minder bepalend zijn voor hoe 

zijn leven er later uit ziet. Volgens Evans (2010) zijn personen steeds vrijer zelf te kiezen welke 

verbanden zij aan gaan in het leven en hanteren zij hierbij een hogere mate van zelfreflectie dan 

traditioneel het geval was. Een onderliggend paradigma, eveneens horend bij het postmodern 

wereldbeeld, is dat oplossingen voor problemen van wereldwijde omvang niet meer op wereldwijd 

niveau worden gezocht. De reacties worden in de individuele sferen gezocht, waarbij de leefstijl 

heel belangrijk wordt. Deze kleinschalige manier van politieke engagement waarbij het probleem 

van wereldwijde milieuvervuiling wordt aangegaan door het veranderen van individuele leefstijlen 

noemt Van der Heijden ‘micropolitiek’ (Van der Heijden, 2000). Verbonden aan het 

postmodernistisch levensproject van de leefstijl is de identiteit. Deze identiteit is het resultaat van 

een constant proces tussen het eigene en de community. Vanzelfsprekend onttrekt men een deel van 

zijn identiteit aan de gemeenschap waartoe men behoort. De leefstijl wordt uitgedrukt door een 

consumptiedimensie. De identiteit wordt in het postmodern tijdperk in toenemende mate bepaald 

door wat men consumeert (Alexander, 2011; Evans, 2010). Een leefstijl heeft een uiterlijke 

expressie, die onder andere naar voren komt in kleding en consumptie, maar heeft een ethische, 

morele onderliggende motivatie (Evans, 2010). Volgens Giddens is een leefstijl een morele, 

existentiële expressie van het desbetreffende individu. Met een leefstijl wordt aangegeven ‘how one 

should live one’s life’ (Giddens, 1991 in; Evans; 2010; Evans & Jackson, 2007). Een individu geeft 

dus met zijn consumptie aan welke onderliggende, ethische waarden hij belangrijk vindt.  

 

 2.9: Wilma Aarts en de status van duurzaamheid 

Wilma Aarts onderzoekt in haar proefschrift ‘De status van duurzaamheid’ uit 1999 de 

maatschappelijke status van duurzaamheid. Een interessante term van Wilma Aarts is 

'milieubewuste zelfbeperking'. Hierbij telt niet alleen wat men uit duurzaamheidsoverwegingen doet 

(bijvoorbeeld tweedehandse kleding dragen, afval scheiden, protesteren), maar ook wat men hier 

voor laat (bijvoorbeeld geen vlees eten, geen vakanties met het vliegtuig). Zij noemt dit 

milieubewuste zelfbeperking omdat hier bewust wordt gekozen voor een afwijkende vorm van 

gedrag die minder comfortabel is dan het algemeen gangbare in een consumptiemaatschappij. In 

mijn onderzoek zal ik, naast duurzaamheidsgedragingen, ook proberen erachter te komen of de 

respondenten in hun duurzaamheidsbeleving een mate van opoffering beleven en bewust dingen 

laten 
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 2.10: Vragenlijst 

De literatuurstudie heeft hetgeen ik de respondenten wil vragen verduidelijkt. Hieronder 

volgt een opzet en een motivatie van mijn vragenlijst.  

Het interview bestaat, conform de hoofdvraag, grofweg uit de onderwerpen ‘Vorm’, 

‘Organisatie’ en ‘Wereldvisie’. Het interview begint met een paar biografische, korte vragen. Het 

interview zal anderhalf uur over duurzaamheid gaan. Daarom vraag ik de respondenten eerst wat de 

term duurzaamheid voor hen betekent.  

Daarna komt het eerste onderdeel, ‘vorm’ aan bod met de open, brede vraag; ‘Hoe geeft je 

vorm aan duurzaamheid in zijn leven?’ Het antwoord zal logischerwijs bestaat uit een opsomming 

handelen, waarbij speciale aandacht uitgaat naar wat de respondent associatief het eerste noemt of 

waar men het langst over uitwijdt. Indien nodig kan deze vraag verfijnd en toegespitst worden met 

de categorieën vervoer, wonen, vrije tijd en werk en/of opleiding. Daarna volgt de vraag of er ook 

dingen zijn die de respondent bewust laat/ niet doet uit duurzaamheidsoverwegingen. Zo probeer ik 

achter de aanwezigheid van milieubewuste zelfbeperking te komen. De interne tegenstrijdigheden 

die de respondent ervaart in zijn duurzaam gedrag komen aan bod met de vraag: ‘Merkt je dat je in 

bepaalde dingen niet duurzaam bent? Waarom is dat?’ Deze vragen dienen om achter the system of 

provision van Spaargaren (2003) te kunnen komen en hierin eventuele trend in inconsequenties 

binnen een duurzame leefstijl te kunnen ontdekken. 

Er van uitgaande dat, indien aanwezig, de duurzame consumptie als onderdeel van gedrag al 

aan bod is gekomen, zal ik hier de eerste vragen ten bate van Het Groene Hert als duurzame winkel 

integreren. Dit zijn ‘Ken je Het Groene Hert?’ en ‘Het Groene Hert wil het duurzaam punt van 

Nijmegen worden. Heb je zelf behoefte aan een dergelijk centraal punt en hoe zie je dat voor je?’ 

Hierna zal ik ook vragen welke factoren de respondenten belemmeren, dan wel stimuleren om 

duurzaam te leven.  

De tweede categorie vragen bestrijken het onderwerp ‘Organisatie’ en grijpen terug naar de 

eerder genoemde handelingen. Doet de respondenten dit op individuele basis of in samenwerking 

met anderen? Hebben zij veel mensen om zich heen die ook met duurzaamheid bezig zijn? Hoe 

gaan zij hier dan mee om? Zijn in deze omgangsvormen rondom duurzaamheid patronen te 

ontdekken? Heeft de respondent behoefte aan organisatie en samenkomst op het thema 

duurzaamheid? Waarom wel of niet? Hiermee integreer ik wederom Het Groene Hert dat de wens 

heeft om het duurzaam punt van Nijmegen te worden. In welke vorm heeft de respondent behoefte 

aan een overkoepelend duurzaam punt? 

Het derde onderdeel van het interview, ‘Wereldvisie’ behandelt onder andere de vier actoren 

individu, markt, politiek en milieuorganisaties. Ik vraag welke rol de respondent voor elk van hen 
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ziet weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij. De toevoeging ‘Vind je dat dit nu ook 

voldoende gebeurt?’ biedt ruimte voor eventuele maatschappijkritiek en -visie. Zijn de respondenten 

aangesloten zijn bij milieuorganisaties, politieke partijen en waarom? Een ander onderdeel van visie 

is hoe men de ideale duurzame samenleving voor zich ziet. Uit de verschillende visies die uit deze 

antwoorden bleken ontstaat later in het onderzoek het spectrum van duurzaamheidsideaal.   

Het al dan niet behoren tot een exclusieve duurzame groep of beweging kwam naar voren in 

de vragen; ‘Voel je je onderdeel van een beweging?’ ‘Vinden anderen je radicaal?’en ‘Probeer je 

anderen te overtuigen en/of te inspireren?’ Conform de assumptie van Dobson (2000) dat de 

ecological citizen gedreven wordt door zijn ecologische voetafdruk zal ik vragen of de respondent 

ook een persoonlijk eindpunt hanteert in zijn duurzaamheids, oftewel; ‘Ben je ooit klaar met 

duurzaamheid?’ Het interview sluit af met de open vraag: ‘Is er nog iets wat je kwijt wilt?’ Zie voor 

een volledig overzicht van de vragenlijst Bijlage 2. 
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Hoofdstuk 3: Methodologie 

  3.1: Inleiding 

Hieronder een overzicht van de zoektocht en de rechtvaardiging van de methodologie die ik 

voor dit onderzoek zal hanteren. Voor een chronologische weergave van de zoektocht en het 

beschouwen van de gemaakte afwegingen zal ook de methodologie de revue passeren die 

uiteindelijk niet bij het onderzoek gebruikt is. Allereerst zal ik ingaan op het kwalitatieve aspect van 

dit onderzoek. Vervolgens begint via eerdere onderzoeken de zoektocht naar geschikte 

onderzoeksmethoden. Dit resulteert in een interviewopzet volgens the long interview van 

McCracken (1988) voor de gebruikte vragenlijst.  

 

 3.2: Kwalitatief versus kwantitatief onderzoek 

Dit onderzoek naar duurzame jongvolwassenen betreft een kwalitatief onderzoek. Met 

kwalitatief wordt de klassieke tegenhanger van kwantitatief onderzoek bedoeld. Voor een uitleg 

hiervoor refereer ik naar McCracken (1988), die met zijn methode van the long interview later in dit 

hoofdstuk terug komt. Een verschil dat hij noemt tussen kwalitatief en kwantitatief is dat een 

kwantitatieve onderzoeker zijn categorieën vóór het onderzoek vaststelt en daar ook tijdens het 

onderzoek aan vast houdt. Een kwalitatief onderzoeker gaat meer transcendent zijn categorieën om 

en kan ook tijdens het proces nieuwe categorieën laten ontstaan of nieuwe verbanden ontdekken. 

Het aantal categorieën waartussen een kwalitatief onderzoeker verbanden probeert te leggen is 

doorgaans hoger en meer interdependent dan bij kwantitatief onderzoek.  

McCracken ziet een volgend kenmerk van kwalitatief onderzoek in de manier van vragen 

stellen door de onderzoeker en de antwoorden geven van de respondenten. In kwantitatief 

onderzoek worden vaak zeer gesloten vragen gesteld waarbij het antwoord geen twijfel kan 

overlaten en het antwoord van de respondent is kort en duidelijk zonder ruimte voor uitweiding of 

nuancering. De kwalitatieve tak stelt open vragen waar door de respondent moeilijker ‘even’ op te 

antwoorden is. Hij zal geneigd zijn in verhalende vorm te antwoorden en het is juist deze context 

waarnaar de onderzoeker op zoek is.  

Een volgend verschil is de hoeveelheid respondenten die benodigd zijn voor een onderzoek 

en daarmee samenhangend het doel van het onderzoek. Kwantitatief onderzoek zoekt naar een zo 

groot mogelijke, representatieve steekproef om hier voor een grotere populatie significante 

generalisaties uit te trekken. Kwalitatief onderzoek legt minder nadruk op de aantallen en op 

algemeen geldende conclusies. McCracken noemt het doel van kwalitatief onderzoek access. Het 

begrijpen van de culturele leefwereld van de respondent op zich is belangrijker dan te onderzoeken 
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hoe vaak dit soort respondenten in een totale populatie voorkomen.  

Overigens ziet hij ook overlap in de twee vormen van onderzoek. Ook in kwalitatief 

onderzoek wordt vaak geprobeerd patronen te ontdekken, al zij het in de woorden als ‘veel van de 

respondenten’ of ‘sommige’. Deze neiging naar een kwantificering is haast inherent aan de 

wetenschap. Ook in mijn eigen onderzoek zal dit voor komen, zonder dit als een incapabiliteit te 

willen zien. In het empirische en analytisch gedeelte van de scriptie, na het kwalitatief veldwerk, 

zullen ongetwijfeld patronen te ontdekken zijn, waarbij ongetwijfeld afbreuk wordt gedaan aan 

individuele belevingen.  

McCracken ziet de persoonlijke ervaring, het creatief vermogen, de fantasie en het 

inlevingsvermogen van de onderzoeker als essentiële onderdelen van kwalitatief onderzoek. Deze 

eigenschappen zorgen ervoor dat in de massa gecollecteerde, kwantitatieve data een ordening 

ontstaat. Wat is belangrijk? Wat hangt samen? McCracken onderscheidt twee manieren waarop de 

interviewer zijn geïnterviewde kan begrijpen. De bepalende factor hier in is de mate van 

identificatie die de onderzoeker heeft met het onderzochte. Dit bepaalt in hoge mate of de 

onderzoeker begrijpt ‘what is being said’ (McCracken, 1988; 20). In gevallen dat de ervaring van 

de onderzoeker niet veel afwijkt van de perceptie van de geïnterviewde, noemt hij wat de 

onderzoeker doet het matching process. De eigen ervaring kan dan richting geven aan het interview, 

omdat de onderzoeker kan aanvoelen welke punten interessant zijn. Zo heeft mijn eigen 

levenservaring mij het onderwerp van de scriptie voorgedragen en kan ik aanwijzen wat interessant 

kan zijn. In het geval dat de onderzoeker zich niet kan identificeren met het onderzochte komt het 

proces van imaginitive reconstruction van pas. Dit is een manier loslaten hoe je zelf (als 

onderzoeker) tegen fenomenen aankijkt en je te begeven in ‘an alien, mysterious world of meaning 

out of assertions that are themselves unconnected, new or strange.’ (McCracken, 1988; 20).  

 

Samenvatting van kwalitatief en kwantitatief onderzoek volgens McCracken (1988) 

 Kwantitatief  Kwalitatief 

Vaststellen van te 

onderzoeken categorieën  

Vóór onderzoek bepaald, 

strikt 

Vormend tijdens het 

onderzoek, veranderbaar.  

Aantal te verbinden 

categorieën 

Beperkt, causale verbanden Ruim, interdependent 

Antwoord respondent  Clear, easy and rapid Ambigu, verhalend en 

uitgebreid 

Benodigde hoeveelheid 

respondenten  

Significante steekproef voor 

populatie 

‘Less is more’  

Doel onderzoek Generalisaties ‘Access’  
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 3.3: De discoursanalyse en framing 

De discoursanalyse is een methode die vaak wordt gebruikt in de postmodernistische 

wetenschapsfilosofie. Het gaat uit van een interpretatieve en sociaal-geconstrueerde werkelijkheid 

(Crotty, 1998; Mozes en Knutsen, 2007; Van der Brink, 2009). Mensen beleven fenomenen binnen 

een bepaald denkkader, een 'frame'. Dit frame plaatst een fenomeen binnen een context van 

waardering, oordeel en causale verbanden. Een frame stelt een mens in staat bepaalde verbanden 

aan te brengen tussen verschillende fenomenen, maar beperkt anderzijds het blikveld (Hajer, 2011).  

De discoursanalyse kent verschillende toepassingen, maar de twee kernassumpties blijven 

dat, 1; taal het wereldbeeld van een individu weergeeft en dat, 2;  taal breder moet worden opgevat 

dan puur tekstueel of spreektaal (Van der Brink, 2009). De discoursanalyse zal mij in staat stellen 

om door middel van het gesproken woord leefstijlen te plaatsen in een discours. Bijvoorbeeld; Wat 

vertelt de respondent over de rol van techniek? Ziet hij dit als oorzaak van de milieuproblematiek of 

juist als oplossing? Welke technieken gebruikt hij zelf? Welk wereldbeeld ligt hieronder? Of; in 

welke mate trekt de ondervraagde zich terug uit het technische tijdperk?  

Framing wordt omschreven als de manier waarop mensen bewust en onbewust de complexe 

werkelijkheid filteren om betekenis en rechtvaardiging te geven aan een vaak dubbelzinnig 

handelen. Van den Brink (2009) noemt frames sense-making devices. Elk individu, maar ook elke 

groep heeft een discours, zo ook de milieubeweging. Hajer (1997) noemt dit een assemblage van 

ideeën, concepten en categorieën die constant worden geproduceerd en gereproduceerd en betekenis 

geven aan de fysieke en sociale realiteiten. Daarbij gaat hij kort in op het discours van de radicale 

tak van de milieubeweging. Zij hanteren als groep een alternatieve levensstijl, onttrekken zich 

zoveel mogelijk aan consumptie en commercie en delen een visie over de verhouding van de mens 

ten opzichte van de natuur (Hajer,1997).  

Kortom: iedereen hanteert de fenomenen om hem heen in een bepaalde context en er is niet 

één ware werkelijkheid. De werkelijkheid is hoe wij onze wereld betekenis geven en vormgeven. 

Het discours van een individu of groep is geen consequent, samenhangend geheel, maar bevat 

innerlijke tegenstrijdigheden bevatten (Felling, 2004). Deze innerlijke tegenstrijdigheden kunnen 

extra aanwezig zijn onder postmoderne individuen, aangezien zij de nadruk leggen op de 

individuele waarneming.  

Het is de werkelijkheid en het samengaand discours van de respondent dat ik probeer bloot 

te leggen. Voor het achterhalen van het discours hanteer ik geen strikte methoden, maar beroep ik 

mij op algemene interpretatieve vaardigheden tijdens het interviewen en het analyseren. 
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 3.4: Eerder kwalitatief onderzoek naar duurzaamheidsbeleving  

Wilma Aarts onderzoekt in haar proefschrift ‘De status van duurzaamheid’ uit 1999 de 

maatschappelijke status van duurzaamheid. De parallellen met mijn scriptie zijn dat dit ook een 

onderzoek betreft naar de subjectieve beleving van duurzaamheid en dat Wilma Aarts ook een 

overzicht van duurzame gedragingen wil verkrijgen van haar respondenten. Uit haar methodologie 

zou ik inspiratie kunnen putten. Voor haar selectie van respondenten vraagt zij klantenlijsten op van 

biologische winkels. Zij laat haar respondenten naast een lijst invullen met al hun duurzame 

handelingen (Aarts, 1999). Omdat mijn nadruk op het verhalende aspect van de handelingen ligt, 

kies ik er niet voor lijsten in te laten vullen. Zo blijft de verhalende context van de handeling tijdens 

het interview behouden. Uit haar methodologie destilleer ik biologische winkels als mogelijke 

vindplaats voor respondenten. 

David Evans heeft meerdere artikelen over duurzame leefstijlen op zijn naam staan. In zijn 

artikel ‘Sustainable Communities: Neo-tribalism Between Modern Lifestyles and Social Change‘ 

(2010) onderzoekt hij hoe en in welke mate het behoren tot een duurzame woon- en 

leefgemeenschap helpt om een duurzame leefstijl aan te gaan. Hiervoor leeft hij twee weken mee 

met een duurzame woongemeenschap. De methode die hij hierbij hanteert is de etnografische 

methode. Naast het observeren als wetenschapper is een zo groot mogelijke mate van participatie 

belangrijk. Daarnaast verricht hij formele en informele interviews. Horend bij het constructionisme, 

is het doel van het onderzoek om de context van de handelingen te begrijpen door middel van 

inlevingsvermogen of ‘empathie’ (Crotty, 1996). Nadruk ligt dus op understanding in plaats van de 

positivistische doelen van voorspelling en verklaring. Voor het bestuderen van duurzame 

jongvolwassenen lijkt mij deze methode geschikt, maar veel te tijdrovend. Daarom moet voor de 

scriptie een efficiëntere methode worden gevonden dan etnografie.  

 

 3.5: The long interview 

Veel van de methodiek die uiteindelijk gebruikt is om de interviews te houden is ontleend 

aan een ander artikel van Evans. Het artikel 'Beyond Rhetoric: the Possibilities of and for 

Sustainable Lifestyles' (2009) van David Evans en Wokje Abrahamse, betreft inhoudelijk een 

vergelijkbaar onderzoek. Zij onderzoeken in dit artikel wat een duurzame leefstijl inhoudt volgens 

degenen die van zichzelf vinden dat zij een duurzame leefstijl hebben. Voor de interviews heb ik, 

volgens dezelfde opzet als Evans en Abrahamse, de methodologie van 'the long interview' (1988) 

van McCracken gebruikt.  

Dit is een intensieve, kwalitatieve diepte-interviewtechniek bedoeld voor één-op-één 

interviews. Volgens McCracken is the long interview in staat tot het verkrijgen van dezelfde 
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hoeveelheid kwalitatieve data als de etnografische methode, maar kost het minder tijd. Er worden 

gerichte vragen gesteld, maar er bestaat ook de mogelijkheid tot open vragen om het unieke van de 

respondent te vangen. Volgens McCracken kan door the long interview zowel het wereldbeeld van 

de geïnterviewden worden vastgesteld als de dagelijkse gedragingen: 

‘The method can take us into the mental world of the individual,  
to glimpse the categories and logic by which he or she sees the world.  
It can also take us into the life world of the individual, to see the content  
and pattern of daily experience’. (McCracken, 1988; 9) 

 

Juist deze tweedeling, waarin zowel de uitingen van duurzame levensstijlen, als de achterliggende 

wereldbeelden van de geïnterviewde worden ontbloot, maakt deze interviewstijl uitermate geschikt 

voor mijn onderzoek. Het onderzoeksproces van the long interview wordt opgedeeld in vier 

gedeelten, te weten: 

 

 3.5.1: Fase 1: Bestudering (‘review’) van de analytische categorieën  

Bestudering van de academische literatuur geeft inzicht in de huidige staat van het 

onderzoek over het onderwerp. Deze fase is terug te vinden in hoofdstuk 1; De literatuurstudie.  

 

 3.5.2: Fase 2: Bestudering culturele categorieën en opzet van het interview 

Hier begint de interventie van de onderzoeker door op basis van eigen ervaring categorieën 

aan te brengen in het in fase 1 gevonden materiaal. McCracken noemt dit ‘the process of using the 

self as an instrument of inquiry’ (McCracken, 1988; 32). McCracken ziet de kennis uit eigen 

ervaring als een voordeel, maar het moet gesystematiseerd worden door de associaties en 

veronderstellingen van de onderzoeker te inventariseren. Het ene fenomeen gaat in een bepaalde 

context vaak samen met het ander. Deze, al dan niet bewuste, verbanden tussen fenomenen in de 

sociale wetenschap en bij de onderzoeker zelf noemt hij culturele categorieën. Om deze te ontbloten 

is een zelfonderzoek waarbij de vooroordelen van de onderzoeker zelf over het onderzochte aan het 

licht moeten komen. Een wetenschapper kijkt altijd door een bepaalde bril naar het fenomeen wat 

hij/zij onderzoekt. Voor een sociale wetenschapper dat als sociaal wezen een sociaal fenomeen 

onderzoekt geldt dit in het bijzonder. De verbondenheid kan een motivatie zijn om het onderwerp te 

onderzoeken. Een wetenschapper dient zijn vooroordelen, meningen en emoties onder ogen ziet en 

ze kenbaar maakt aan de lezer. Dit verwoorden van de verwachtingen en associaties als bewuste 

proces om dicht bij de belevingswereld van de ondervraagden te komen heet familiarization. Deze 

familiarization is nodig om als interviewer een staat van defamiliarization te bereiken, een staat 

waarin de onderzoeker afstand kan nemen van zijn eigen verwachtingen.  

 ‘Without the first (red: familiarization), the listening skills needed for data collection and analysis  
 are impoverished. Without the second (red: defamiliarization), the investigator is not in a position  
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 to establish any distance from his or her own deeply embedded cultural assumptions.’ 

 (McCracken, 1988; 33-34) 

 

Wat is een betere methode om mijn vooroordelen en mijn 'bril' aangaande mijn onderzoek 

duidelijk te maken dan mijzelf aan dezelfde mangelmolen te onderwerpen die mijn respondenten 

ook ondergaan? Daarom vroeg ik Jenny Schings, journaliste bij de Gelderlander, eigenaresse van 

haar eigen teksbedrijf, docente maatschappijleer en afgestudeerd cultureel antropologe, om een 

interview bij mijzelf af te nemen. Dit stelde mij in staat om mijzelf aan de hand van uitgetypte data 

op dezelfde manier te analyseren als ik doe bij mijn respondenten. De uitkomst hiervan is 

bijgevoegd onder het kopje 'De onderzoekster' Een ander doel van fase 2 is om een opzet van de 

vragenlijst te krijgen. Het tweede doel is om voorbereid te zijn op de grote hoeveelheid data die 

beschikbaar komt tijdens het interviewen: op welke aspecten moet men letten? Deze filtering van 

data vormen de uikomsten komen in hoofdstuk 3: Empirie 

 

 3.5.3: Fase 3: Het ontdekken van culturele categorieën en het interview 

Dit deel van het onderzoeksproces van the long interview bestaat uit het opzetten van de 

vragenlijst voor de interviews. McCracken benadrukt twee dingen. Het eerste is om de respondent 

zoveel mogelijk in eigen woorden te laten antwoorden en als onderzoeker een low profile aan te 

nemen. McCracken prefereert een interview met een serie onderwerpen met semi-gestructureerde 

vragen waarin de respondent uit kan wijden op het belangrijkste in zijn ervaring. Hij noemt dit soort 

vragen grandtour vragen, vragen waar de respondent als het ware een soort rondleiding geeft in een 

onderwerp. De keuzes die hij hierin maakt geven aan wat hij belangrijk vindt en welke verbanden 

hij zelf legt. Elke vraag heeft een floating prompt achter de hand, een soort extra hulpvraag, een 

oppepper. Dit kan zo simpel zijn als: ‘Wat bedoel je daar precies mee?’ of ‘Kun je daar een 

voorbeeld van geven?’ De vragenlijst was onderverdeeld in de drie onderwerpen die ik wilde 

onderzoeken, te weten, vorm, organisatie en visie (zie ook bijlage 2: ‘De vragenlijst’). Voorbeelden 

van grand tour vragen in dit onderzoek waarbij respondenten gemakkelijk vijf minuten aan één stuk 

door praatten waren; 'Hoe geef jij duurzaamheid vorm in je leven?' en 'Hoe ziet jouw ideale 

duurzame wereld eruit?' Voorafgaande de interviews vertelde ik de respondenten dat ik 

duurzaamheidsportretten maak en dat dit inhoudt dat ik niet ga meten hoe duurzaam een respondent 

feitelijk is. Ik ben geïnteresseerd in de beleving van duurzaamheid. Er is dus niets wat de 

respondent goed of fout kan zeggen. Daarnaast benadrukte ik dat de respondenten het volledige 

verhaal moesten vertellen, zonder ervan uit te gaan dat ik bepaalde dingen al wel wist. Hierbij gaf ik 

alle ruimte aan de respondenten om te vertellen en liet ik de mogelijkheid open de volgorde van de 

vragen te veranderen, mocht een latere vraag spontaan al ter sprake komen. Om vrijuit te kunnen 
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spreken, kon het interview kon zo anoniem afgenomen als de respondent beliefte. Van deze 

mogelijkheid is echter maar één keer gebruik van gemaakt.  

 

 3.5.4: Fase 4: Het ontdekken van analytische categorieën en opschrijven 

De vierde fase van the long interview sluit aan op deel één en is het analytische gedeelte 

waarbij de gevonden uitkomsten worden vergeleken met voorafgaand academisch onderzoek. 

Welke fenomenen worden verklaard in de academische literatuur en welke wijken af? Dit is te 

vinden in hoofdstuk 4: Analyse.  

 

 3.6: Selectie van de respondenten 

Het artikel waar ik mijn methode aan ontleen, 'Beyond Rhetoric: the Possibilities of and for 

Sustainable Lifestyles' (2009) van Evans en Abrahamse, hanteert een groep van 28 respondenten. 

Hierover merken zij op: ‘whilst a sample size of 28 is appropriate for the qualitative and 

explorative work offered here, it is not sufficient to make any generalizations’ (Evans en Abrahamse, 

2009; 488). Dit aantal respondenten komt ook overeen met de mate van representativiteit die ik 

probeer te bereiken. Zij deden samen onderzoek gedurende acht maanden, maar desalniettemin heb 

ik dit aantal respondenten als richtlijn gehanteerd. In totaal had ik 24 interviews, waarvan 2 om 

geluidstechnische redenen onbruikbaar zijn geworden. In het onderzoek zijn dus 22 interviews 

verwerkt. Deze interviews vonden plaats op een locatie naar keuze. Deze locatie stelde mij in staat 

te zien hoe respondenten leven of welke plekken belangrijk zijn in hun duurzaamheidsbeleving.  

Om geschikte respondenten te bereiken is een oproep op A4 formaat in dertigvoud verspreid 

in Nijmegen en omgeving (zie: Bijlage 3: Verspreide oproep voor respondenten). Om een zo breed 

en gevarieerd mogelijk groep respondenten aan te kunnen trekken waren de  criteria voor een 

geschikte respondent zeer ruim opgesteld, te weten 1; iemand die van zichzelf vindt dat 

duurzaamheid een belangrijke rol speelt in zijn leven, 2; die ongeveer tussen de 25 en 35 jaar is en, 

3; die woonachtig is in Nijmegen en omgeving. 

In het bovenstaand artikel en in mijn onderzoek werden de respondenten geworven via het 

'zelfselecterend' (self-selecting) vermogen van de respondenten zelf. De onderzoeker onderzoekt 

niet of de respondent feitelijk duurzaam leeft. Dit 'zelfselecterend' vermogen van respondenten 

komt in dit onderzoek terug middels het criterium; 'voor wie duurzaamheid een belangrijke rol 

speelt in het leven'. Om de geschikte personen te bereiken is een mix gebruikt van de methodologie 

van Wilma Aarts (1999) en Evans en Abrahamse (2009).  

Deze oproep is op verschillende locaties verspreidt waar ik (vanzelfsprekend) mensen dacht 

te treffen die zich interesseren in het thema duurzaamheid. De oproep hing in winkels met 
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duurzame producten zoals Bakker Arend, de natuurvoedingswinkels, de biologische groenteboer en 

Het Groene Hert. Daarnaast is de oproep verspreid op plekken als de Klinker en de Voko. Ten slotte 

heb ik avonden van verschillende duurzaamheidclubs bijgewoond om daar mensen te kunnen 

vragen, zoals een bijeenkomst van Power2Nijmegen en het duurzaamheidscafé in de LUX en een 

‘general assembly’ van de Occupy Movement.  

De meeste respons kwam achteraf niet via de oproep op papier, maar via het directe, 

menselijke contact. De anonieme oproepen op verschillende muren en prikborden hebben het 

minste respons opgeleverd (twee of drie). Het aanspreken van mensen op bijeenkomsten werkte 

productief en verreweg de meeste van de respondenten kwamen het via het zogenaamde 

sneeuwbaleffect, van doorverwijzingen ‘via via’. Dit kan via respondenten zijn of van andere 

mensen die hebben gehoord van het onderwerp van mijn scriptie. Aan het eind van een interview 

kwamen geïnterviewden vaak spontaan zelf met suggesties als 'Weet je wie interessant is?’ of 'Weet 

je wie je ook zou moeten interviewen?' Het directe contact en de doorverwijzingen stelden mij in 

staat om personen en plekken te bereiken die anders wegens een bepaalde mate van geslotenheid 

en/of scepsis onbereikbaar waren gebleven.  

 

 3.6.1: Vooropgestelde categorieën respondenten 

Voorafgaand stelde ik ik mijzelf de vraag: ‘Welke vormen van duurzaamheid verwacht ik 

tegen te komen onder jongvolwassenen?’ Vanuit mijn eigen ervaring ontstonden zo aanvullend vier 

uiteenlopende groepen die moesten dienen als verschillende zoekrichtingen om een gevarieerde 

groep te garanderen. Dit zijn mijn vooropgestelde culturele categorieën. Verschillende groepen 

behoeven verschillende zoekmethoden.  

De eerste zoekgroep was de Do It Yourself groep, die zoveel mogelijk buiten het economisch 

systeem in levensonderhoud probeert te voorzien en zelfvoorzienendheid nastreeft. Uitingen van Do 

It Yourself kunnen zijn: klussen, tuinieren, het beoefenen van oude ambachten en ruilhandel. Hen 

heb mij proberen te bereiken door de vraag om interviews te verspreiden binnen clubs die een 

alternatieve economisch systeem hanteren, zoals LETS Nijmegen, Repair Café en tweedehandse 

winkels als Het Goed, Basta en de Weggeefwinkel Nijmegen.  

Een andere, tweede categorie die ik verwachtte aan te treffen  waren de ondernemers die via 

hun bedrijf proberen de markt te verduurzamen. Zij behoeven een andere zoekmethode. Hiervoor 

heb ik verschillende bedrijven die aangesloten waren bij het Groene Hert aangeschreven en een 

oproep verspreid binnen sociale media, zoals de Facebookgroep 'Duurzame mannen en vrouwen' en 

de LinkdIn groep van 'Maatschappelijk verantwoord ondernemen'  

Een derde zoekrichting waren de woongroepen, waar ik verwachtte samenwerkende en –
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wonende groepen mensen aan te treffen op het gebied van duurzaamheid. Hiervoor heb ik oproepen 

verspreid in verschillende woongroepen, zoals de Refter.  

De vierde groep was de terugtrekkingsgroep die vanuit een hoge mate van 

maatschappijkritiek en scepsis zich zoveel mogelijk terugtrekt uit de maatschappij. Zij zijn, juist 

vanwege deze mate van terugtrekking en scepsis, het moeilijkst via normale kanalen te bereiken. 

Om bij hen te geraken beriep ik mij op het verspreiden van de vraag ‘via via’. Het is vooral bij deze 

categorie dat mijn eigen verbondenheid als persoon bij het onderwerp (zie 1.2: ‘Say’s who?!’) 

toegang heeft geboden tot plekken en mensen die anders gesloten zouden blijven. 

 

 3.7: Verwerking van de data: 

Voor het verwerken van de data zijn de 22 interviews van anderhalf uur ad verbatim 

uitgetypt. Deze tijdrovende bezigheid maakte het eerste highlighten van interessante en verbanden 

mogelijk. Het categoriseren gebeurde door een grote tabel te tekenen op een kartonnen 

sinasappeldoos, waarbij de respondenten langs de verticale as en de categoriseringen in 

steekwoorden langs de horizontale as stonden. Zo ontstond een ouderwets, kartonnen Excel bestand 

van een half bij anderhalf meter. Dit is later uitgewerkt op de computer als werkelijk, digitaal Excel 

bestand (zie: Bijlage 5, 6 en 7). Bij het categoriseren op het kartonen Excel sheet is synchroon 

gewerkt met tekstdocumenten waarbij de citaten uit de interviews geselecteerd werden op thema.  

Bijvoorbeeld: wat hebben de respondenten te zeggen over voedsel? Al deze citaten uit de interviews 

werden geselecteerd in het tekstdocument 'Voedsel'. Wat hebben de respondenten te zeggen over 

politiek? Deze stukken uitgetypte interviews kwamen in het document ‘Politiek’. Zo ontstonden 

lange stukken tekst bestaande uit verschillende citaten van de verschillende respondenten over het 

eenzelfde onderwerp. Om de algemene indruk te krijgen of op zoek te gaan naar tendensen onder de 

respondenten hoeft men alleen maar de lijst citaten door te lezen. Zo heb ik mijn inofficiële 

methode van discoursanalyse uitgevoerd.  Aan de hand van deze lijsten van citaten konden de 

bevindingen worden geschreven.
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 Hoofdstuk 4: Bevindingen 

 4.1: Inleiding 

In dit hoofdstuk presenteer ik de belangrijkste bevindingen, gebaseerd op informatie die ik 

verkregen heb in de interviews, uitgevoerd zoals beschreven in het methodologisch kader. Hieronder 

volgen eerst de basisgegevens en vervolgens zullen de bevindingen, conform de hoofdvraag, inhoudelijk 

opgedeeld zijn in 'duurzaam gedrag', 'organisatie' en 'visie'. Wat bepaalt waar de onderzoeker op let? De 

bevindingen komen deels voort uit theorieën uit de literatuurstudie. Echter, sommige bevindingen zijn 

voortgekomen uit waarnemingen die geen vooropgezette aandachtspunten waren. Een gedeelte van dit 

hoofdstuk is dus vrij van vooropgezette theorie en gebaseerd op opvallende interpretatieve 

waarnemingen. Dit theorie-vrije gedeelte van de bevindingen zie ik niet als een wetenschappelijk tekort, 

maar als een uitkomst van het interpretatieve aspect van kwalitatief onderzoek. Niet meer (willen) zien 

dan aandachtspunten uit de literatuurstudie is een onnodig starre omgang met theorie. Een voorbeeld is 

paragraaf 3.3.4: ‘Mildheid jegens onduurzame derden’. Deze bevinding kwam voort uit de theorie-vrije 

waarneming dat het mij opviel dat niemand zich fel of negatief uitliet over onduurzame derden.  

 

 4.2: Basisgegevens 

Onder de 22 respondenten bevinden zich tien vrouwen en twaalf mannen, variërend in de leeftijd 

van 22 tot 41 jaar. Het opleidingsniveau ligt bijzonder hoog. Behalve één respondent met MBO-niveau 

hebben alle respondenten HBO of hoger, waaronder drie (oud) promovendi. Studie-inhoudelijk valt het 

kleine aandeel van Bètastudies is. De Alfastudies overheersen. De kunstacademie, sociologie, sociaal 

pedagogische hulpverlening, cultureel maatschappelijke vorming, Milieu-, maatschappijwetenschappen 

komen onder de respondenten meerdere keren voor. De hoogte van het inkomen bestrijkt een breed 

spectrum, variërend van leven op een (studie)lening, de inkomsten uit een eenmansbedrijfje, of een 

inkomen uit loondienst van 2000 per maand. Bovenmodale inkomsten zijn niet gevonden.  

De dagelijkse (economische) bezigheden van de respondenten zijn divers. Vijf respondenten zijn 

student. Vier respondenten hebben een eigen bedrijf en de overigen zijn in loondienst. Inhoudelijk zijn 

de beroepen ook divers, variërend van uitvoerend personeel als winkelmedewerker of postsorteerder tot 

hoge ambtelijke functies als adviseur duurzame ontwikkeling van de gemeente Nijmegen. De sociale 

beroepen zijn goed vertegenwoordigd met 3 banen in de zorg en 4 banen gerelateerd aan het onderwijs 

in de vorm van buitenschoolse opvang of docent. 
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 4.3: Duurzaam gedrag 

De vraag naar hoe de respondenten zich bezighouden met duurzaamheid, wordt vooral 

beantwoord met een uiteenzetting van duurzaamheidsaspecten binnen de persoonlijk leefsferen. Grote 

afwezige in de antwoorden is de vormgeving van duurzaamheid in officiële, georganiseerde verbanden. 

Theoretisch gezien had een onderzoek naar hoe de respondenten duurzaamheid vormgeven ook kunnen 

gaan over politieke organisatie en het uitoefenen van politieke druk. Dit gegeven wijst al in de richting 

van het belang van vormgeving van duurzaamheid binnen individuele privésferen, in tegenstelling tot 

het uitdragen van duurzaamheid naar het maatschappelijk middenveld. Dit bleek nadrukkelijk niet het 

geval. Een onderzoek naar de manier waarop jongvolwassenen duurzaamheid vormgeven is daardoor 

vanzelf een onderzoek geworden naar persoonlijke duurzame leefstijlen en naar persoonlijke 

gedragingen. Men kan gerust stellen dat het actieveld van verduurzaming van de respondenten 

plaatsvindt binnen eigen huis en tuin
i
. In zoverre dat het huis en de tuin het actieveld zijn van 

verduurzaming, vindt de ware veldslag plaats in de koelkast, oftewel op het gebied van voedsel.  

 
 ‘Vooral bij de dagelijkse zaken. (…) Bewust te zijn over wat je eet, wat je drinkt, wat je  

invloed is op je omgeving, waar energie vandaan komt en wat dat allemaal kost en  

proberen je daar echt in te verdiepen, proberen minder water te  gebruiken door overal  

zo'n zeefje op te zetten. Ik probeer niet het water te laten lopen als ik mijn tanden poets.  

Waterlopertjes.' (Caspar) 
 
 'Door de plek waar ik woon en vooral het samenwonen met een groep mensen en niet dat je 
 alleen maar voor jezelf woont en dus eigenlijk je eigen ruimte hebt, maar juist faciliteiten deelt 
 met elkaar. Dus dat uit zich in samen boodschappen doen en samen koken, maar ook samen, 
 eigen voedsel verbouwen en vegetariër zijn, biologisch voedsel kopen, bewust geen auto kopen.'  
 (Annemarie) 
 

 4.3.1: Duurzame leefstijlen 

Duurzaamheidsbesef in één van de facetten werk, vervoer, wonen, studie- of werkkeuze of vrije 

tijd, maakt nog geen duurzame leefstijl. Zoals we lazen in de literatuurstudie behoeft volgens 

Spaargaren (2003) een duurzame leefstijl een duurzaamheidsaspect in meerdere van bovengenoemde 

facetten. Dit integrale aspect komt terug in de duurzame leefstijl van de respondenten. Vrijwel iedereen 

laat zijn duurzaamheidsbesef op meerdere vlakken terug komen.  

Er zijn wel kwantitatieve verschillen in de mate van duurzaamheid binnen de persoonlijke leven 
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dat zelfs met kwalitatief onderzoek te merken is. Zo zijn twee ondervraagde ondernemers die 

duurzaamheid integreren binnen hun bedrijf minder bezig met duurzaamheid in hun persoonlijk leven. 

Daarentegen zijn er ook respondenten die duurzaamheid geïntegreerd hebben binnen het volle spectrum 

van de facetten. Van de 22 respondenten hebben 21 respondenten hun duurzaamheidsbesef geïntegreerd 

in hun consumptiepatroon. Dat maakt consumptie de meest prominente uiting van een duurzame 

leefstijl. Dertien respondenten hebben in hun woonsituatie aanpassingen gedaan omwille van 

duurzaamheid, zoals verbouwingen of samen te wonen met een groep en faciliteiten te delen. Acht 

respondenten geven aan binnen hun beroepskeuze, ongeacht of dit een eigen bedrijf of een 

werknemerschap betreft, een bewuste duurzaamheidsaspect te hanteren. Drie respondenten geven aan 

dat dit tevens bij hun opleidingskeuze een rol speelde. 

 

 4.3.2: Duurzaamheid en arbeidskeuze: 

Van tien respondenten vormt het werk dat zij doen een onderdeel van hun duurzame leefstijl. Dit 

is een aanzienlijk gedeelte. Een gedeelte hiervan is in loondienst binnen een bedrijf. Aangetroffen 

beroepen zijn hovenier
ii
, beleidsadviseur duurzame ontwikkeling bij de gemeente Nijmegen

iii
, 

begeleider bij een buitenschoolse opvang in de natuur
iv

, klimaatcoördinator bij de gemeente Heusden
v
 

en drie winkelmedewerkers in de natuurvoedingswinkel
vi

. Ondanks het feit dat hun handelen een 

contractuele, betaalde functieomschrijving betreft, omschrijven zij als een ideëel gedreven bijdrage aan 

een betere wereld en als een onderdeel van een duurzame leefstijl. Hierbij is duidelijk te merken dat het 

duurzaamheidsbesef een reden is voor de beroepskeuze en niet andersom.  

 'De baan die ik heb, veertig uur in de week, die heb ik niet voor niets. Daar heb ik bewust voor  

gekozen (…) Dus dat je wel een aantal uren in de week bezig bent om ergens een verandering  

te realiseren. Dus dat is de periode van negen tot vijf, maar ook buiten negen tot vijf is  

duurzaamheid een belangrijk punt.' (Kim, beleidsadviseur duurzame ontwikkeling gemeente  

Nijmegen) 
 
 '… zie ik duurzaamheid ook als ik de kinderen mee naar buiten neem. Voor mij is dat ook 

 duurzaamheid, om de jeugd een besef mee te geven waarin en waartussen ze leven en dat  

ze daarmee met respect omgaan met de omgeving en daardoor op een duurzame manier verder  
 kunnen leven in de toekomst.' (Martijn, buitenschoolse opvang) 
 

Een andere groep van respondenten voor wie duurzaamheid een bewuste keuze vormt als onderdeel van 

hun werk zijn de zelfstandige ondernemers. Onder de zelfstandige ondernemingen zijn aangetroffen; een 

naaiatelier met gerecyclede stoffen
vii

, een biologisch-vegetarisch cateringbedrijf, een fairtrade 

onderneming van traditioneel gewoven textiel uit Guatemala
viii

 en een architectenbureau dat zoveel 

mogelijk werkt met natuurlijke materialen
ix

. Zij hanteren een bewust duurzaamheidsaspect als speerpunt 

binnen hun eigen bedrijf en zien dit als middel in de verduurzaming van de maatschappij.  

 

 4.3.3: Duurzaamheid en wonen 

Sommige respondenten geven bewust vorm aan hun manier van wonen vanuit 

duurzaamheidsoogpunt. Dit kan zijn in de vorm van een woongroep. Het delen van faciliteiten wordt 

ervaren als duurzaam. Ook een vlucht van de stad naar het platteland wordt genoemd als een vorm van 
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duurzaamheid. De binding met de natuur en de mogelijkheden tot het hebben van een moestuin worden 

dan ervaren als duurzaam. Respondenten die hun woonvorm ervaren als suboptimaal geven uiting aan 

hun duurzaamheidsstreven door allerlei aanpassingen in en om het huis. Soms wordt een moestuin in de 

achtertuin gehouden
x
 of het huis verbouwd naar duurzame maatstaven

xi
, maar vaker zijn dit een reeks 

kleine aanpassingen aan de bestaande bouw. 

 Het lichtknopje, spaarlampen, de verwarming inderdaad. In de winter net zo laag zetten dat  

 je denkt; 'Het is wel te doen, maar ik trek wel een warme trui aan'. (…) Ik ga ook niet heel erg  
 onder de douche bijvoorbeeld. Ik let wel een beetje op, maar vind het tegelijkertijd ook wel  
 lekker, dus doe niet per se zo kort mogelijk. Het zijn allemaal van die kleine dingetjes. (Thomas) 

 

De vorm van wonen die ofwel bewust gekozen is of anderzijds waar men nou eenmaal in terecht 

is gekomen, is van invloed op hoe de respondenten duurzaamheid (kunnen) vormgeven. Zo geven de 

acht respondenten die in huurhuizen wonen aan dat dit een belemmering is voor hun 

duurzaamheidsstreven door het beperkt aantal maatregelen wat zij kunnen nemen
xii

. Hierbij moet 

gedacht worden aan de onmogelijkheid van het plaatsen van zonnepanelen of het moeten accepteren van 

een slecht geïsoleerd huis. Onder de respondenten zijn negen bewoners van woongroepen verdeeld over 

vijf locaties
xiii

. Dat is een aanzienlijk aandeel. Deze woongemeenschappen bevinden zich in de stad, op 

het platteland of in de vorm van een gekraakte school en gekraakte boerderij. Binnen de 

woongemeenschappen wordt vaak een zelfde visie gedeeld wat betreft het samen wonen en het 

duurzaamheidsstreven.  

Elke woongroep die voor de interviews bezocht is heeft een moestuin en er werd voor de hele 

groep vegetarisch en biologisch gekookt. Opvallend is dat degenen die gekraakt wonen een ambivalente 

houding hebben over het duurzaamheidsgehalte van hun huis. Enerzijds wordt de slechte staat van het 

huis genoemd als zeer onduurzaam en anderzijds benoemen zij het feit dát het gekraakt is juist als 

duurzaam, als ware het hergebruik van lege ruimte
xiv

. De overige drie respondenten wonen in een 

koopwoning
xv

, waarvan twee hun huis met duurzame maatregelen verbouwd en aangepakt hebben. 

 

 4.3.4: Duurzaamheid en vervoer: 

In hoeverre passen de respondenten uit duurzaamheidsoverwegingen hun eigen mobiliteit aan? 

Wilma Aarts (1999)  geeft de auto aan als de ontastbare ‘heilige koe’, zelfs onder degenen die 

duurzaamheid belangrijk vinden. Wordt het autorijgedrag onder respondenten aangepast? Pakken zij 

minder of helemaal niet het vliegtuig uit duurzaamheidsoverwegingen?  
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Er zijn dertien respondenten die aangeven uit duurzaamheidsoverwegingen geen auto te hebben en 

bewust hun vervoer op de fiets en met het openbaar vervoer vormgeven
xvi

.  

 
 'Het is niet dat ik tegen autorijden ben, maar ik denk nu dat ik hem niet nodig heb, al zou 
 dat het leven wel makkelijker maken, maar ik denk dat ik ook wel snel zou vervallen in een 
 soort van verslaving.’ (Annemarie) 
 
 'Ik had wel eentje omdat ik het echt nodig had voor een stage. Ik had hem kunnen houden,  
 maar ik heb hem niet nodig meer en het is duurzaam voor de planeet en er zijn zoveel  
 mogelijkheden hoe je anders kun reizen. Je hoeft echt geen auto te hebben.' (Frederieke) 

 

Bij de mate van autoloosheid dient de leeftijdscategorie in acht te worden genomen. De groep staat aan 

het begin van hun carrièreloopbaan. Vijf respondenten zijn student. Deze factoren hebben financiële 

invloed op het hebben van een auto. Wellicht zou dit aantal autobezitters over tien jaar bij dezelfde 

groep mensen een stuk hoger uitvallen. Daarnaast betekent het niet hebben van een auto niet dat de 

respondenten tegen het gebruik van een auto zijn. Zij rijden wel mee met auto's van anderen voor 

vakantie of het vervoer van spullen door mee te liften of een auto te lenen. Eenmaal noemde een 

respondent de mogelijkheid tot het hebben van een deelauto van Greenwheels
xvii

. Er zijn ook nog andere 

redenen om geen auto te rijden die niet met duurzaamheid te maken hebben 

 
  ‘Wij hebben een auto en we hebben een rijbewijs, maar ik ben niet goed in rijden, dus in die zin  

vind ik het openbaar vervoer wel fijn, wel best, en ik vind het heel handig, want je kunt onderweg  

je werk  doen.' (Marisha) 

 

Er is ook nog een tussencategorie, die wel een auto heeft, maar hierbij aanpassingen doet in het 

autorijdgedrag omwille van het milieu. Dit zijn het minderen van het autogebruik
xviii

, het beschikbaar 

stellen aan anderen of het ombouwen van de motor naar een gastank
xix

. Vier respondenten hebben en 

rijden gewoon auto, al worden hier wel bezwaren bij genoemd of de wens het anders te kunnen doen
xx

. 

Er is één respondent die een duurzaamheidsargument aandraagt voor het feit dat hij autorijdt. 

 
  'Voor mij is het een kwestie van strategie. Als ik principieel ervoor zou kiezen om niet in   
 een auto te rijden, dan maak ik mezelf niet schuldig aan het vervuilen door in een auto te  
 rijden. Dat is een verdedigbare keuze, maar ik heb afgewogen dat ik dan zoveel slagkracht  
 en mogelijkheden inlever dat ik mezelf een handicap geef tegen over invloeden die deze  

maatschappelijke veranderingen proberen te dwarsbomen.' (Matthias) 
 

Hoe gaan de respondenten om met de verleiding van de goedkope vliegtickets? Hoewel men op 

de hoogte is van het vervuilend karakter, wordt het vliegtuig niet unaniem gemeden door de groep 

geïnterviewden.  
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Er zijn acht respondenten die aangeven bewust niet met het vliegtuig te vliegen
xxi

.  

 ‘(…) je ziet gewoon, treinreizen is veel duurder dan met het vliegtuig gaan. Ik vind het niet  

kunnen, maar ik kan de overheid niet dwingen om andere regels te maken en dat is een beetje  

mijn enige poort om voor mijzelf dat vol te houden, dus dan zeg ik; dan vlieg ik gewoon niet  

meer.' (Alina) 
 

Zes respondenten geven aan niet meer dan strikt noodzakelijk te vliegen of regels voor zichzelf op te 

leggen om een vlucht te rechtvaardigen
xxii

.   

 'Voor mijn werk wil ik wel graag naar Guatemala. Ik weet wel dat dat een flinke aanslag is,  
 maar hoe moet ik er anders komen?' (Marisha) 
 

Zes respondenten vliegen zonder significante gedragsaanpassingen of duurzaamheidsoverwegingen.  

 'We wonen vlakbij Weeze en daar gaan de goedkope vluchten en die compenseer ik niet. Dat is  
 iets wat ik niet doe.’ T:‘Dus je vlieg gewoon wat je wilt vliegen?’ C: ‘Ja, daar doe ik niets aan.  
 Dat zou beter kunnen.' (Caspar)  
 

 'En ik hou van reizen en dat draagt ook enorm bij, elke keer het vliegtuig.’'T: 'Want dat doe je  
 nog wel gewoon, elke keer het vliegtuig?' E: 'Ja.' T: 'En heb je een indicatie van hoeveel je dan  

reist?' E: 'Veel meer dan gemiddeld.' (…) Misschien dat ik op gegeven moment zoiets heb van;  

'Nu heb ik genoeg gereisd, maar momenteel is mijn leven in zo'n fase dat ik heel veel wil  

ontdekken. Ik wil dan wel de vluchten die ik neem gaan compenseren met Greenseat.' (Esther) 
 

 4.3.5: Duurzaamheid en consumptie 

Duurzame consumptie is dé meest voorkomende uiting van een duurzame leefstijl. Vrijwel 

iedereen (behalve één respondent) houdt binnen zijn eigen consumptiepatroon rekening met het 

duurzaamheidsaspect en bewust consumeren. Dit is het facet binnen de duurzame leefstijl waarover men 

het meest te vertellen heeft. De brede, eerste vraag van het interview; 'Hoe geef jij duurzaamheid vorm 

in je leven?' mee veelal hiermee begonnen. Duurzaam consumeren of bewust consumeren houdt behalve 

de voorkeur voor het duurzame alternatief in dat men bewust minder koopt en afweegt of men het 

product nodig heeft. Er bestaat een overkoepelende wens om goed op de hoogste te zijn van het 

duurzaamheidsgehalte van producten en men besteed ook tijd aan het vergaren van informatie als 

kritisch consument, vooral bij elektronische apparaten. Over het algemeen zijn de respondenten zeer 

gematigde consumenten. Dit kan variëren van het niet gaan 'funshoppen'
xxiii

 tot het zoveel mogelijk 

mijden van reguliere winkels
xxiv

.  

 
 'Dingen op impulsen kopen of “oh, dat lijkt me leuk om te hebben” dat doe ik eigenlijk niet.  
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 Ik wil alleen dingen inkopen waarvan ik zeker weet dat ik het ga gebruiken, dat het een  
 duidelijke functie verleent. Dus gewoon een grappig dingetje of iets dergelijks of; “Oh, weet je, 
 dat T-shirt wil ik wel een keer dragen voor een feestje”, daar doe ik niet aan mee. Ik krijg wel  
 eens dingen van mensen dat ik denk van; 'Nou ja, had dat nou gemoeten?' (Matthias) 
 

Hoewel de respondenten bij hun consumptie rekening houden met duurzaamheid, zijn er 

verschillen merkbaar die de groep verdelen. Deze verdeling loopt volgens de lijn van de ecologische 

moderniseringgroep (EM) en back to basicsgroep (zie uitgebreider; 4.5.7: 'De ideale duurzame 

samenleving' en 5.3: Nieuwe verbanden). In het kort houdt de tegenstelling in dat de EM-groep een 

duurzame wereld voorstaat met behoud van de huidige materiële welvaart en de back to basicsgroep die 

een matiging in consumptie en luxe noodzakelijk acht. De ecologische moderniseringsgroep past zijn 

consumptiepatroon, behalve door het duurzame alternatief, niet significant aan en doet zijn aankopen bij 

de reguliere winkels, zoals ook de H&M en supermarkten. Deze grote ketens wordt gehekeld door de 

back to basicsgroep, die bewuster bezig is met het consuminderen, zoveel mogelijk functioneert buiten 

de reguliere winkels om en veel gebruiksgoederen gratis of tweedehands heeft. Er is een groot verschil 

in de mate waarin deze twee groepen uitweiden over hun winkelgedrag. De eerste groep is snel 

uitgepraat over zijn winkelgedrag en de tweede kan een hele gedetailleerde uiteenzetting geven van 

welk product in welke winkel om welke reden wordt gekocht.  

 

 4.3.6: Voedsel 

Als deze scriptie één generaliserende conclusie zou mogen hebben, zou het zijn dat 'Zij die van 

zichzelf vinden dat duurzaamheid belangrijk is in hun leven, uiten dit allereerste en vaak als 

allerbelangrijkste via hun voedselconsumptie.' Op twee respondenten na eet iedereen biologisch 

voedsel
xxv

. Tien respondenten zijn strikt vegetariër
xxvi

 en nog eens zes respondenten  hebben hun 

vleesconsumptie aangepast door te minderen en overwegend vegetarisch te eten. Als zij vlees eten, is dit 

biologisch of een incidentele uitspatting
xxvii

. Het aanpassen van het voedselpatroon in de vorm van 

biologisch eten óf vegetariër worden is bij de respondenten vaak de eerste uiting geweest aan het begin 

van een duurzaamheidsbesef en de wens tot een duurzamere leefstijl
xxviii

.  

 

 4.3.7: De tuin: 

Onlosmakelijk verbonden met het belang dat aan voedsel wordt toegedeeld, viel de enorme 

populariteit op van tuinieren en het kleinschalig produceren van eigen groenten. Ongeveer de helft, 12 

van de 22 respondenten, is zelf in meer of mindere mate actief in een voedselvoorziening in zijn eigen 

tuin
xxix

. Dit kan, bij ruimtegebrek, variëren van een symbolische bijdrage uit de kruidentuin in een 

kleine achtertuin, tot bijna het volledige telen van eigen groenten door het hebben van meerdere 

volkstuinen of het deelnemen aan permacultuur-cursussen.  

 

 4.3.8: Winkelgedrag 

Wat het kooppatroon van voedsel betreft valt een verschil op tussen enerzijds een groep die 

hiervoor naar speciaal voor de doelgroep bestemde winkels gaat en de groep die hiervoor naar reguliere 
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supermarkten gaat. De eerstgenoemde groep heeft een zeer uitgebreid netwerk van alternatieve locaties 

om aan biologische producten te komen. Zij gaan naar plekken als natuurvoedingswinkels, biologische 

bakkers, de biologische markt, de voedselcoöperatie Voko, boerderijwinkels, de collectieve tuin van 

Boer Koekoek of laat biologische groetenpakketten bezorgen. Zij gaan zo min mogelijk, alleen als het 

'echt moet', naar grote ketens en reguliere supermarkten, bijvoorbeeld in het geval van tijdgebrek of als 

het product in de natuurvoedingswinkel te duur is in vergelijking met de supermarkt.  

 

 'Ik heb vandaag bijvoorbeeld wel weer aardig gezondigd. Ik ben naar de AH geweest. Ik koop  
 er niet heel veel, maar de natuurwinkel in Wijchen is failliet. (...) Nou hebben we het voedselpakket  

van Het Spoor. Iedere week komen ze dat brengen hier.' T: 'Is dat uit Groesbeek?'J: 'Ja, uit  

Groesbeek. We krijgen de groentes dus biologisch en uit de regio. Dat vind ik belangrijk, dat het  

lokaal is en gezond is. (…) En er is een kaasboertje waar ik altijd heen ga, bij de Haterse Vennen zit het 

kaasboertje. Je hebt hier op het platteland heel veel landwinkels. Dat is ook leuk. Die maken zelf, hier 

wordt veel fruit geteeld en die hebben dan allemaal producten met fruit. Appels en peren kun je daar 

kopen in het najaar. We zijn ook lid van de voedselcoöperatie.' (Jasper) 
 
 'Eigenlijk in het algemeen vermijd ik winkels. De supermarkt bedoel ik niet, maar het liefste zou  
 ik zonder willen leven. Het is wel natuurlijk gemakkelijk. Voor de rest (red: ‘mijd ik’) alle grote  

ketens. Waar ik  dan toch heen ga is dan eerder een klein winkeltje, gewoon de particuliere winkels, 
 eenmanszaken.' (Mara) 
 

Als reden om deze specifieke winkels op te zoeken wordt een expliciete voorkeur genoemd voor 

kleinschalige, lokale winkels en seizoensproducten. De tweede groep, die juist wel voor de biologische 

producten voor het grootste deel naar de reguliere supermarkt gaat, benoemt deze morele voorkeuren 

niet, maar gaat daarnaast ook soms naar de gespecialiseerde biologische winkels.  

 

 4.3.9: Het Groene Hert  

Het Groene Hert wil het duurzaam punt van Nijmegen worden, maar wat vinden de respondenten 

van Het Groene Hert? De bekendheid van Het Groene Hert is middelmatig. Positief is dat de overgrote 

meerderheid aangeeft Het Groene Hert van naam te kennen. Daar staat tegenover dat een derde van de 

respondenten aangeeft nooit binnen te zijn geweest. Vier respondenten zijn één keer naar binnen 

gelopen. De zes respondenten die aangeven al meerdere keren naar binnen te zijn geweest, zijn al als 

aangesloten bedrijf of beroepsmatig betrokken bij Het Groene Hert. De ruimte om de betrokkenheid van 

de doelgroep te vergroten ligt dus bij degenen die nu nog geen bezoek hebben gebracht of in het laten 

terugkomen van degenen die één bezoek hebben gebracht. Vooralsnog staat Het Groene Hert staat nog 

niet bekend als het duurzaam punt van Nijmegen.  

 
 'Ik zie ze niet als het punt waar je moet zijn als mensen mij vragen; 'Ik hoor iedere keer; 

 'Duurzaamheid’, dat boeit mij wel'. Dan zou ik ze eerder naar een Transition Town  
 bijeenkomst sturen. Dat voelt voor mij duurzamer dan een winkel neerzetten.' (Alina) 
 

Het hippe imago van Het Groene Hert is onder de respondenten op zijn minst ambivalent te 

noemen en oogst zowel kritiek als lof.  

 
 'Je ziet wel dat duurzaam denken, of effectief denken zoals ik het noem, dat dat wel een beetje  
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 uit het geitenwollensokken tijdperk te voorschijn komt. Als je nou op een beurs komt van 

 zonnecellen, dan zie je daar allemaal mannen in pakken lopen. Tien jaar geleden kwamen  
 daar alleen maar geitenwollensokkentypen.' T: 'Dat vindt je een positieve ontwikkeling?' R:  
 'Ja, duurzaamheid of effectiviteit wordt wel steeds meer business.' (Rik) 
 

'Dat is een hobbyproject van Jan van der Meer. Een aardige jongen, hoor, maar wel een gladde  

jongen en iemand die een hoop met imago bezig is, van zichzelf en Nijmegen. Hij gebruikt denk  

ik ook zijn milieudingetjes als een soort branding, zo van; 'We zijn goed bezig', 'We leggen hier  

nog een paar zonnepaneeltjes' en we hebben ook een energiewinkel, wat er ook uitziet als een 

juppenwinkel. Leuk voor GroenLinkspubliek, wat zijn achterban is, maar niet voor mij.'  (Jasper) 
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 4.4: Organisatie 

Het tweede deel van het onderzoek richt zich op het onderdeel organisatie. Organiseren degenen 

die duurzaamheid belangrijk vinden zich? Zo ja, hoe dan? Opereren zij, zoals de verwachting ligt in het 

individualistisch tijdperk, op individuele basis of zoeken zij samenwerkingsverbanden? De officiële 

mate van lidmaatschap, samenwerking en organisatie bleek vrijwel nihil. Duurzaamheid wordt beleefd 

in de privésfeer met omringende gelijkgezinden, de zogenaamde duurzame community. Deze community 

kan een wereldje op zich vormen en een kloof veroorzaken met de buitenwereld. Voor verdere 

verduurzaming van de maatschappij wordt geloofd in de kracht van het tonen van het goede voorbeeld, 

de zogenaamde onderlinge kruisbestuiving. Een uitzondering op de lage populariteit van 

milieuorganisaties vormt Transition Town. 

 

 4.4.1: Organisatie en lidmaatschap 

Geen enkele respondent is actief is binnen een klassieke milieuorganisatie. Daarnaast zijn slechts 

twee respondenten lid van een klassieke milieuorganisatie en verder heeft niemand ambities zich hierbij 

aan te sluiten
xxx

.   

 
 T: 'Ben je zelf ook lid van een maatschappelijke organisatie?' A: 'Nee.' T: 'En heeft dat een  
 reden?' A: 'Nee.' (Anne) 
 
 'Volgens mij ben ik helemaal nergens lid van behalve van de bibliotheek.' (Annemarie) 
 

Deze citaten illustreren zowel het feit dat respondenten niet aangesloten zijn bij een maatschappelijke 

organisatie, als ook de dat het verschijnsel van een lidmaatschap niet leeft in de belevingwereld. Zelfs 

bij de respondent die wel lid is, is de bewuste motivatie voor deze verbinding laag.  

 

 'Dit zijn bijna een soort van impuls aankopen geweest eigenlijk [lacht]. Ooit, omdat ik in een 

 meelevend moment iets onder mijn neus geschoven heb gekregen, en dan denk; ‘Ach, zes euro  

per maand en voor de goeie zaak’. (Romilda) 

 

Men kon hier in het algemeen weinig over vertellen betreffende motivatie om niet lid te zijn. Vaak is het 

niet-lid zijn een toevallige uitkomst der dingen of een bewuste keuze.  

 
 'Maar het is wel een goede vraag; (...) 'Waarom ga je niet bij een organisatie die ergens voor  
 staat?' Ik denk dat het ook heel anders had kunnen lopen en dat ik ook best wel radicaal had  
 kunnen zijn met een Groen Front of weet ik het, zoiets, die keiharde acties doen, maar tot nu  
 toe niet. Het zou kunnen dat het nog komt.' (Martijn) 

 

Dat bekent niet dat niemand meer lid is van en/of actief is in overkoepelend organisatieverband 

om zich via die weg in te zetten voor duurzaamheid. Wel is het een beduidende minderheid. Acht 

respondenten noemen een overkoepelend verband waar zij actief en bij aangesloten zijn. Genoemde 

organisaties zijn Internationale Socialisten
xxxi

, The Occupy Movement
xxxii

, de Zeitgeist beweging
xxxiii

, 

het Universitair Milieu Platform
xxxiv

, de Waarmakerij
xxxv

, het Huis van Overvloed
xxxvi

, het Nijmeegs 

Sociaal Forum
xxxvii

, het Stiltehuis
xxxviii

 en Stedenband Nijmegen-Masaya
xxxix

. De meesten van de 
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respondenten zijn nergens lid van en beleven duurzaamheid buiten het officieel geregistreerde spectrum 

heen. Dat is het overgrote gedeelte. Zelfs door deze minderheid die wel actief is binnen een organisatie, 

wordt benadrukt dat het aantrekkelijke aspect ligt in het feit dat het juist niet gaat om een officiële 

organisatie, maar een samenkomen met een informeel gehalte.  

 
 'Niet van een Novib of dat soort dingen, maar ik ben wel lid van, nou ja ik neem wel deel aan  
 allerlei maatschappelijke organisaties op lokaal niveau, maar dat zijn meer groepjes, meer 

 informele groepjes vaak. Daar heb je ook allerlei gezeur niet.' (Jasper)  
 

Daarnaast zijn er nog een aantal mensen op vrijwillige, incidentele basis in hun vrije tijd bezig 

met het uitdragen van  duurzaamheid op maatschappelijk vlak. Dit gebeurt echter niet geregistreerd en 

op onregelmatige basis. Hierdoor blijft de formele organisatiegraad eveneens onaangetast, maar dit 

schijnt wel een positief licht wat betreft de hoeveelheid maatschappelijke activiteiten. Onder deze 

maatschappelijke activiteiten vallen het volgen en geven van lezingen over duurzaamheid
xl

, het volgen 

en geven van workshops
xli

 en het schrijven van een column over voedsel of de economische crisis
xlii

. 

Van het organiseren en samenkomen wordt vaak het nut wel ingezien, maar de motivatie om deel 

te nemen is matig. Vaak worden dagelijkse beslommeringen aangedragen als redenen waarom dit niet 

voor hen weggelegd is. De mening overheerst dat iedereen zich op zijn eigen manier moet blijven 

inzetten voor duurzaamheid en 'lekker zijn ding moet kunnen blijven doen'. Indien organisatie niet 'je 

ding' is, zoek je je eigen uiting van duurzaamheidsbesef binnen je eigen leefwereld. Organisatie wordt 

niet gezien als een noodzakelijkheid, maar als slechts één van de vele wegen die naar Rome leiden. 

 
 'Nou ja, ik vind het belangrijker om zelf de dingen te kunnen doen die ik belangrijk vind  daarin  

en nog steeds wel gewoon lekker te kunnen leven. Ik ben niet per se het type mens om zo'n  

beweging of wat dan ook op te zetten of dat aan te slingeren of mensen te gaan groeperen 

 daarin.'(...) Ik denk dat er teveel dingen daarnaast zijn die ik belangrijk vind. (Anne) 
 
 'Ik heb waarschijnlijk niet genoeg ambities om erbij te gaan. Ik ben bezig met andere dingen, met  

mijn werk, met mijn scriptie, met mijn stage. Dan zijn de vierentwintig uur weer over. De ambitie  

is gewoon niet groot genoeg.' (Alina) 
 

Ook degenen die wel een verleden hebben waarbij zij zich in hebben gezet voor milieuorganisaties zijn 

hiermee gestopt om zich meer te richten op duurzaamheid binnen hun persoonlijke leefsfeer. Hierbij 

worden dezelfde argumenten van dagelijkse beslommeringen of de drukte van alledag aangedragen. Er 

bestaat een voorkeur van een individuele aanpak binnen de persoonlijke leefwereld boven het 

functioneren in officiële groepen, waarvan al snel 'het geneuzel' wordt gehekeld.  

 
 ‘Ik heb wel eens gedacht om bij Transition Town aan te sluiten om te kijken wat ze daar doen, 

 maar ik ben een beetje bang voor het geneuzel en het geouwehoer. Daar voel ik weerstand tegen,  

dat soort organisaties. Ik heb ooit wel eens bij Greenpeace een tijdje gezeten en daar meegeholpen,  

maar dat is toch niet helemaal mijn manier om binnen zo'n organisatie te functioneren, door achter  

een standje te staan en fietskarretje te rijden. Dan heb ik het gevoel dat ik beter in mijn thuissituatie  

mijn dingen kan veranderen naar een duurzame wereld.' (Martijn) 
 
 'Ik heb echt heel veel workshops gegeven, heel veel dingen vrijwillig gedaan en uiteindelijk ook  

een beetje te veel met vrijwillig; woonprojecten daar organiseren, workshops gegeven over 
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klimaatveranderingen, met scholen over maatschappelijke stage. Nu komt het pas dat ik denk; 

 'Dat was niet goed voor mij' of dat ik denk; 'Ik ben goed genoeg, ik mag ook wel wat betaald  

krijgen'. Ik heb best wat aan de wereld te geven. (Mara) 
 
 'Ik kijk er wel met smaak naar als er goede acties worden gevoerd, maar dan krijg je geen duim  

op Facebook van mij. Daar zoek ik niet mijn heil. Ik doneer ook nooit. Daar ben ik allergisch  

voor. Ik doe liever dat tientje wat ik heb aan biologische producten en dat ik dan zo een bijdrage  

lever. Dat is dan een keuze. (Caspar) 
 
 'Er zijn maar weinig organisaties waar ik me echt thuis voel en mijn ei in kwijt kan. Er zijn wel  

veel die ook allerlei verplichtingen opleggen zal ik maar zeggen.' Ta: 'Wat voor  verplichtingen?'  

To: 'Misschien is dat het idee wat ik erbij heb. Dat kan. Ik geloof zelf in  vrijheid, blijheid. Laat  

alles lekker gaan en mensen hun eigen keuzes maken.' (Tom) 
 

De tendens is duidelijk: mensen hebben een, vaak gevoelsmatige, afkeer van het samenkomen 

binnen officieel georganiseerde verbanden en richten zich op de verduurzaming van hun eigen 

leefwereld. In zoverre dat de traditionele milieuorganisaties voor hun voortbestaan afhankelijk zijn van 

het lidmaatschap en participatie van de nieuwe generatie ziet het er somber voor hen uit.  

 

 4.4.2: Een 'beweging' van individuen 

Is er dan nog sprake van een milieubeweging? Is er überhaupt nog sprake van een beweging? Of 

wordt duurzaamheid op zulk een individueel niveau vormgegeven dat hier helemaal geen sprake meer 

van is? Ik vroeg aan de respondenten of zij zich onderdeel voelen van een beweging. De antwoorden 

laten overwegend een model zien van 'Nee, maar...'. Hierbij gaat de 'Nee' over het verschil met een 

klassieke milieubeweging als een officieel georganiseerd geheel. Het verschil ligt volgens de 

respondenten in het feit dat de beweging tegenwoordig binnen het bewustzijn van losse individuen en 

initiatieven plaatsvindt. De trend van verspreidend bewustzijn tussen individuen die bezig zijn met 

duurzaamheid en elkaar hierin opzoeken is de beweging. De omringende, onofficiële community van 

gelijkdenkenden (zie ook 4.4.5; 'De Community') speelt hier in wederom een doorslaggevende rol. Ten 

eerste is de community' de vorm van samenkomen van deze nieuwe beweging, namelijk met 

gelijkgezinden uit informele sferen, zoals vrienden en huisgenoten. Ten tweede is de mate waarin de 

respondenten zelf het gevoel hebben te horen tot een duurzame community van grote invloed op de mate 

waarin zij aangeven te behoren tot een beweging.  

 
'…. Iedereen doet wat hij kan, maar het zijn niet van die bewegingen die je vroeger had, allemaal 

één kant op. Het is veel versnipperder en ik voel me dan ook vaak alleen daarin.' (…) 'Nee, ik zou  

het niet een beweging noemen. Het is leuk dat het allemaal met sociale en ecologische duurzaamheid 

bezig is, maar beweging, als beweging, zou ik zeggen, dan heb je ook meer politieke macht ook.  

Dan stap je echt naar de gemeente en zeg je; 'Jullie klimaatplan slaat nergens op. Dat moet veel 

radicaler'. (Alina) 
 
 'Een beweging? Één beweging? Nee, ik denk wel dat ik deel ben van een trend. Dat is iets anders  

als een beweging. Het is niet een georganiseerd geheel. Het is een trend van allerlei initiatieven 

waarbinnen een beweging of allerlei clubjes opereren.' (Marisha) 
 
 'Niet per se van een beweging, maar ik denk dat ik me wel in een bepaald onbewuste, maar  
 ook wel bewuste, linkse, groene scène beweeg. En dan niet per se politiek gezien, maar meer  
 als een vorm van leven. Ik zie het niet als een beweging, meer als een niet-gedefinieerde groep.  
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 De kring waarin ik beweeg die op een soortgelijke manier ook leeft met dezelfde belangen.' 

 (Annemarie) 
 
 'Nou, niet echt van een beweging, maar wel van een bewustzijn wat er heerst van mensen op de  

wereld die vinden dat het niet genoeg is. In die zin, ik sympathiseer mij wel met mensen die  

daarover schrijven of films over maken of het erover hebben. Als ik die dingen zie, voel ik daar  
een soort verbondenheid mee. Er zijn er meer, maar ik kan het niet echt een beweging noemen.' 

 (Martijn) 
 

 4.4.3: De behoefte tot beweging 

Heeft men, constaterende dat de hedendaagse beweging een trend van bewuste individuen 

inhoudt, wel behoefte aan organisatie in traditionele zin? Er zijn maar een paar respondenten die 

aangeven niet bij een georganiseerd geheel te horen, maar dit wel zouden willen. In de mate van 

organisatie zit dus nog wel ruimte, maar deze is zeer beperkt. 

 
'Het is eigenlijk wel fijn om je onderdeel van een beweging te voelen. Ik heb er nooit zo over 

 nagedacht. Nu ik er zo over nadenk denk ik; 'Ik hoop dat ik daar wel bij hoor, ja'. (Caspar) 
 
 'Heb je geen behoefte aan, noem het maar, organisatie, het samenkomen?' R: 'Misschien wel.  
 Als er een goede organisatie zou zijn.' T: 'Niets wat je op dit moment weet?' R: 'Ik zou het zo  
 niet weten. Misschien heb je een tip?' (Rik) 
 

 4.4.4: Het geloof in onderlinge kruisbestuiving 

Wat dan wel te doen? Hoe willen de respondenten de verduurzaming van de maatschappij 

bereiken zonder milieubeweging? Hiervoor word het heil vooral gezocht in zogenaamde 'onderlinge 

kruisbestuiving'. Deze term is overgenomen uit een interview
xliii

. Onderlinge kruisbestuiving wil zeggen 

dat duurzaamheid zich verspreidt van duurzaam individu naar onduurzaam individu: iemand laat een 

goed voorbeeld zien en inspireert of informeert zo de ander. Een toenemend bewustzijn van 

duurzaamheid door deze onderlinge kruisbestuiving wordt gezien als de sleutel tot de verduurzaming 

van de maatschappij. De verduurzaming van de samenleving als geheel lijkt vooral te komen uit 

bewuste keuzes van het individu. Hieruit volgt de veronderstelling dat milieuvriendelijk gedrag vooral 

voortkomt uit milieubesef en informatie.  

 'Als je als individu zelf jouw duurzame manier doet, zien mensen dat en zien ze dat je op die  
 manier ook een bijdrage kan leveren aan de maatschappij en denken ze; 'Zo kan dat ook'.  
 (Martijn) 
 
 'Ik denk wel dat als je bewustzijn hebt en een paar mensen bewustzijn hebben, dan gaat het wel  

door en krijgen anderen mensen ook bewustzijn.' (Frederieke) 
 

'Ik probeer zaad te leggen. Het zijn kleine dingen. Hele grote en meeslepende over duurzaamheid 

 en dat we de hele wereld gaan veranderen en iedereen biologisch gaat eten en  niet meer vlees, 

 dat gaat gewoon niet gebeuren, ten minste, niet in mijn leven meer. Dan richt ik mij veel liever  

op de kleine zaken.' (Caspar) 
 
 ‘Ik vind het laten zien dat dat kan in de regio, met moestuinen bezig zijn, vind ik ook een belangrijk  

iets, dat buren zien; 'Hé, je kunt eigenlijk ook in je tuintje een paar courgettes zetten, of moet je  

die bij de COOP halen?' (Alina) 
 
 'Ik vind het dan belangrijker om te doen hoe het voor mij oké is en daarin mijn eigen leven op te  

letten. Als ik bij een vriend bij mij in Den Haag ben die daar veel minder mee bezig is en ik ben  
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daar een dag en we hebben het er een beetje over, dan weet ik dat er dingen blijven hangen. Wat  

ze daar mee doet, daar gaat het verder niet om, maar ik denk dat je sowieso op een bepaalde  

manier mensen daar mee beïnvloedt of bewuster maakt.’ (Anne) 
 

 4.4.5: De Community 

Doen degenen die zich bezig houden met duurzaamheid dat dan op geheel individuele basis? Is 

het bezig zijn met duurzaamheid maar een eenzame aangelegenheid? Nee. Men zoekt in de loop van het 

duurzaamheidsbesef gelijkdenkenden en gelijkgezinden om zich heen. Deze mensen, om de 

respondenten heen die ook met duurzaamheid bezig zijn, bevinden zich niet binnen officiële verbanden, 

maar vormen netwerken binnen de persoonlijke levenssfeer. Deze elkaar opzoekende individuen die 

zich bezig houden met duurzaamheid noem ik community's, gelijkend aan hoe Michel Maffesoli de term 

omschrijft (zie: hoofdstuk 2: 'Literatuurstudie'). Dit kunnen vriendengroepen zijn, maar woongroepen 

vormen ook een community. De community speelt een rol in het inspireren, het uitwisselen van 

praktische duurzame tips en trucs, het meehelpen met praktische duurzaamheidshandelingen zoals 

bouwen of in de tuin werken. Daarnaast speelt het een rol in het creëren van de geldende normen en 

waarden. Duurzaamheid is de nagestreefde norm en er gaat een zekere sociale druk uit van de 

community. 14 respondenten geven aan dat van de mensen om hen heen die bezig zijn met 

duurzaamheid een stimulerende, inspirerende en corrigerende werking uitgaat
xliv

.  

 
 'Eigenlijk steunt het gewoon wel want ik zie dat ik niet helemaal gek ben en dat mensen toch ook  

wel zien van; 'Iets moet anders' of 'Hoe kunnen we het anders vormgeven?' Hoe kunnen  we  

duurzamer wonen, leven, werken?' (Alina) 
 

In deze zin is zelfs met kwalitatief onderzoek, dus zonder daadwerkelijke metingen, een verschil 

merkbaar in de manier waarop diegenen leven die zich in hoge mate omringen met community en 

diegenen die in hun omgeving aan het begin en alleen staan in hun duurzaamheidsbesef. De neiging om 

gelijkgezinden te vinden in de omringende onduurzame wereld is al vanaf het begin van het 

duurzaamheidsbesef merkbaar. Hoe langer men bezig is met duurzaamheid, hoe meer men zich omringt 

met deze duurzame community en hoe meer duurzaamheid ook een rol gaat spelen binnen 

vriendschappen. In de loop der tijd kan de community een waar 'wereldje op zich' gaan vormen 

waarbinnen men duurzaamheid praktiseert en vormgeeft.  

 
 'Veel vrienden van mij wonen ook in een woongroepvorm, waarin veel biologisch gegeten  

wordt. Veel vrienden van mij zijn ook vegetariër, verbouwen hun eigen groente, maken hun eigen  

kleren. Veel mensen die spullen recyclen, tweedehandse kleding kopen en dragen, mensen die bij  

een duurzaamheidscentrum werken, die gewoon niet heel commercieel ingesteld zijn, die juist 

 sociale beroepen hebben.’ (Annemarie) 
  

'Ik had op gegeven moment ook een vriendinnetje voor twee maanden die er eigenlijk helemaal  

niet zo mee bezig was, die het ergens wel interessant vond, maar als ik over het composttoilet  

begon dan had zij zoiets van; 'Dat zou ik nooit willen'. Toen merkte ik aan mijzelf heel snel; 'Hier  

heb ik geen zin in.' Dus dat ik het wel belangrijk vind om mensen om me heen te hebben die er  

min of meer op dezelfde manier in staan.' (Miquel) 
 
 '… ik zal niet snel vrienden worden met een of andere gejaagde kantoorman die iedere avond  

kant en klare magnetronmaaltijden opwarmt. Ik denk niet dat ik daar snel vrienden mee zal  
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worden omdat ik die niet tegen kom en niet op zoek. In die zin denk ik wel dat je, omdat je  

dezelfde interesses heb en achter dezelfde dingen staat, dat je daardoor met die  mensen in  

contact  komt en mensen ook vrienden kunnen worden.’ (Anne) 
  
 'Ja, ik ben met die mensen ook het eerst bevriend (red: die ook met duurzaamheid bezig zijn).  
 Ook met vrienden uit Duitsland, die zijn ook met duurzaamheid bezig, met voedsel, met eten  
 en kijken naar hoe ze met de natuur goed kunnen omgaan. Mijn beste vrienden om mij heen  
 zijn ook duurzaam.' (Frederieke) 
 
 'Ik denk dat met de woongroep verhuizen dat dat wel een beetje een keerpunt is geweest.  
 Daarvoor at ik wel wat biologisch, maar ging ik ook vaak naar de ALDI. Dat is vooral op  
 eetgebied. Dus dat heeft wel bijgedragen, dat ik met een groep mensen ben gaan wonen die  
 allemaal hetzelfde gedachtegoed hebben en daar mee bezig zijn.' (Martijn) 
 

 4.4.6: De community versus de buitenwereld 

We hebben eerder gezien dat duurzaamheid vooral wordt vormgegeven binnen de privésferen als 

duurzame leefstijl. Daarnaast omringen de respondenten zich in de loop van de tijd in toenemende mate 

met community. Indien men in een hoge mate dagelijks een community ervaart kan dit de respondenten 

omringen als een veilige plek om hun duurzaamheid te praktiseren, alsof het een religie in huiselijke 

sfeer betreft. Duurzaamheid neemt dan de vorm aan van een alternatieve leefstijl. De tegenstelling met 

de buitenwereld is dan groot en wordt soms als botsend ervaren. Sommige respondenten die niet 

werkzaam zijn in de duurzaamheidssector storen zich aan het onduurzame gehalte op de werkvloer en in 

de bedrijfsvoering, maar hanteren expliciet een scheiding tussen de privé en werksfeer. In de privésfeer 

zijn zij volop bezig met het bespreken en praktiseren van duurzaamheid en omringen zij zich met 

gelijkdenkenden, maar op het werk houden zij dit strikt voor zichzelf. Op het werk is men bang niet 

meer serieus genomen te worden door karakterreductie tot het duurzaam typetje. Ze ervaren een gevoel 

van machteloosheid over de onduurzame gang van zaken binnen een bedrijf. Binnen de familie of 

andersdenkende bekenden bestaat ook deze tendens het conflict uit de weg te gaan. 

 
 'Vooral in de studie. Daar merk ik dat ik vaak denk; 'Waarom doe je dat nou?' of 'Dat kan toch   

helemaal niet?' Als ik het dan met hen erover heb, dan snappen ze niet waarom dat voor mij 

 belangrijk is. Dan merk ik; 'Daar zit een groot gat tussen'.' (…) Dat maakt me wel verdrietig.  

Dan voel ik mij wel een buitenbeentje omdat ik merk dat ik heel anders leef dan hun. Dat  

maakt me verdrietig en dan vraag ik me af of ik het wel zo openbaar moet maken dat ik zo  

anders ben dan jullie.' (Frederieke) 
 
  Die groep, waarvan ik vind, dat het zo vanzelfsprekend is dat je met duurzaamheid bezig bent en  

met die andere groep zit ik op mijn werk, zeg maar met andere collega's. Daar is het nog helemaal  

niet aangekomen. Het is gewoon zo'n ander wereldje waar het over gaat. Dan zeggen ze; 'We gaan  

weer een nieuw bankstel kopen'. Dat blijft maar kopen.' (Alina) 
 

 4.4.7: Activiteiten met community  

De rol die de community vervult is niet zozeer het ondernemen van duurzame activiteiten, maar 

bestaat meer uit een gedeeld normen- en waardenpatroon en een wereldvisie die de betrokkenen 

stimuleert. De handelingen, voor zover gevonden in het onderzoek, vinden voornamelijk op individueel 

niveau plaats (zie 4.3; 'Duurzaam gedrag'), waar de community vooral dient ter reflectie, correctie en 

inspiratie van duurzaam gedrag. Voor zover men wél met de community terugkerende activiteiten 
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onderneemt, is dit niet van idealistische, maar vooral van praktische alledaagse aard, zoals het klussen 

en het samenwerken in de tuin.  

 
 'Dat vrienden en aanverwanten bij ons thuis komen klussen en dat we met z’n allen ook met

 materialen die voorhanden zijn of die we gevonden hebben om weer iets nieuws mee te maken 
of iets te bouwen, om iets te repareren, of nieuwe dingen mee te maken. Dan vind ik het wel leuk  

dat er ook andere mensen zijn, behalve het huis, die daar ook in willen investeren. Dat je ook zo je 

ervaringen, je gedachten deelt. Dat is door mensen die ook veel van tuinieren of groente  

verbouwen weten en daarin je ervaring deelt of dat het is doordat er ook mensen zijn die technisch  

wat meer weten en zo een windmolentje of een zonneboiler proberen te bouwen ofzo.' (Annemarie) 
 

 4.4.8: Transition Towns 

Één maatschappelijk milieuorganisatie vormt een uitzondering op de lage betrokkenheid bij 

organisaties en geniet een grote populariteit onder de respondenten. Dat is Transition Town. Acht 

respondenten brachten dit spontaan in het interview ter sprake zonder daar specifiek naar gevraagd te 

hebben. Vier respondenten van de acht, waaronder een voormalig voorzitter, zijn in het verleden actief 

geweest bij Transition Town
xlv

. Twee respondenten gaven aan over aansluiting na te denken
xlvi

 en nog 

twee noemden Transition Town als een positief voorbeeld van duurzaamheid
xlvii

.   

 
 '… als je naar Transition Towns kijkt, proberen die alles in hun eigen gebied te hebben, hun  

eigen munt, hun eigen energie, hun eigen voedselvoorziening, hun eigen recreatie. Dat is zowel  

een soort van natuurlijkere verdeling dan de zaken die nu echt gescheiden worden en dat een  

 economische activiteit dusdanig zware druk legt op een gebied dat het sociale en ecologische  

aspect daar totaal ondergeschoven wordt. En dat is juist duurzaamheid, dat je juist die drie zaken 

probeert te integreren.' (Caspar) 
 

Wat is Transition Town? Transition Town komt oorspronkelijk uit Engeland komt, maar bestaat uit losse 

afdelingen per stad of dorp. Elke lokale afdeling is een zelfstandig opererend geheel. Het doel is om 

lokale gemeenschappen op een duurzame manier meer bestand te laten zijn tegen de  

klimaatverandering en olietekorten. Dit doet zij door projecten waarbij burgers de zelfvoorzienendheid 

van hun leefomgeving verbeteren, zoals op gebied van stadstuinen, energievoorziening, een lokale 

economie. 

 
 'Het idee daarachter is dat lokaal mensen, als ze geïnspireerd worden om hun eigen stad en de  

plek waar ze wonen, hun eigen leefomgeving, minder afhankelijk te maken van fossiele  

brandstoffen. Dat is het idee. Iemand die dat begonnen is in Engeland, is Rob Hopkins, heet die  

man, die heeft een boek daarover geschreven. Dat heet het Transitiehandboek. Dat is ook in het 

Nederlands vertaald. Daarin worden allerlei handreikingen gedaan over hoe je dat dan als lokale 

gemeenschap zou kunnen doen. Hoe kun je je eigen dorp of stad duurzamer maken en minder 

olieafhankelijk? Het gaat echt om de olieafhankelijkheid, maar daarmee samen hangend gaat het  

ook gewoon over duurzaamheid, meer lokaal geproduceerd, minder energiebehoefte. Zelf lokaal  

meer je eigen energie opwekken. Minder afhankelijk van fossiele brandstoffen of grote energie die  

van ver komt of voedsel wat van ver komt, minder afhankelijk van grote multinationals. In  

Nijmegen heb je ook zo'n initiatief, Transition Town Nijmegen.' (Thomas) 
 
 'Het is een club mensen in Nijmegen. De ene groep is met energie bezig, de ander met voedsel,  
 de ander met duurzame films. Er is heel veel discussie en feedback onderling en dat is meer de 

 bewegingskant, dat mensen met elkaar iets proberen te bereiken.' (Alina) 
 

 Meer zelfvoorzienendheid en meer duurzame initiatieven vergroten de lokale veerkracht van een 
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gemeenschap. 

  
 'Dat is eigenlijk het centraal begrip in de Transition Towns. Als er nu opeens aan de andere kant  

van de wereld de economie op zijn gat gaat en productie- en goederenstromen stil komen te liggen,  

dan worden wij er hier ook heel erg door geraakt (…) dat je heel erg afhankelijk bent,  

voornamelijk met voedsel en energie, van andere delen van de wereld, dus dat je eigenlijk niet 

veerkrachtig bent. Lokale veerkracht betekent dat je dermate zelfvoorzienend bent of in ieder  

geval in staat om dat soort dingen op te vangen, zodat je in ieder geval een gedeelte van je eigen  

energie wint en dat ook zou kunnen verhogen als dat nodig is, dat je in bepaalde mate  

onafhankelijk bent van de rest van de wereld.’ (Miquel) 
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 4.5: Visie 

Een derde gedeelte van het onderzoek ging over de wereldvisie van de respondenten. De eerdere 

twee onderzoeksgebieden, organisatievorm en handelingen, hangen samen met het wereldbeeld van de 

respondent.  Vanuit welk wereldbeeld kiezen zij voor hun aanpak? Hoe zien zij andere actoren zoals de 

markt en de politiek?  Hoe zien zij de (duurzame) toekomst voor zich? Dit hoofdstuk gaat over de 

dieperliggende visies achter uiterlijk waarneembare uitingen van duurzaamheid. 

 

 4.5.1: Is een visie nodig? 

Dient een persoon consequent onderbouwd zijn handelen te kunnen verklaren? Vele 

respondenten vonden na het uiten van kritiek vragen als; ‘Wat moet er dan wel gebeuren?' moeilijk. 

Daarnaast is een paar keer opgemerkt door de respondenten 'Hoe weinig ze eigenlijk wisten'. Dit betrof 

vooral de vraag; 'Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit?' wat beschouwd werd als een moeilijke, 

maar interessante vraag, waarbij men erachter kwam dat ze het alternatief niet duidelijk voor ogen 

hadden. Ook met de drie vragen die gingen over de visie op de maatschappij ('Welke rol zie jij voor het 

individu, respectievelijk de markt en de politiek, in de verduurzaming van de maatschappij?') werd niet 

vaak het antwoord gegeven over hoe de respondenten maatschappelijke verandering voor zich zien. 

 

'Nou ja, ik vind het wel goed dat je mij die vragen stelt, want van een heleboel dingen kom ik nu  

ook wel achter; 'Echt geen idee. Dat weet ik ook niet precies'. Het is gewoon een vaag idee.' (Martijn) 
 

Dit ontbreken van klare verhalen en blauwdrukken kan wijzen op een loskoppeling van de 

duurzaamheidsbeleving van de wens tot een radicale maatschappijverandering. De respondenten zijn 

weinig bezig met maatschappelijke lange termijn vraagstukken zoals; 'Hoe ziet de gewenste 

samenleving eruit en hoe dat te bereiken?' Vaak kwamen ze er al vertellende en pratend achter dat het 

duurzaamheidsbesef niet zozeer voortkwam uit een technisch of politiek onderbouwd verhaal, maar uit 

een morele en gevoelsmatige motivatie dat dit een juiste manier is om met de aarde om te gaan. Daarbij 

voert het gevoelsmatige juiste de boventoon over een feitelijk correcte onderbouwing.  

 

 4.5.2: Wat is duurzaamheid? 

De respondenten hebben gereageerd om geïnterviewd te worden omdat zij van zichzelf vinden 

dat duurzaamheid een belangrijke rol speelt in hun leven. Maar wat betekent duurzaamheid voor hen? 

Vaak begonnen de interviews met overpeinzingen over of kritiek op het begrip duurzaamheid. Een 

veelgehoorde kritiek op het begrip duurzaamheid is de breedte van het begrip waardoor de betekenis en 

toepassing als problematisch worden ervaren.  

 
‘Duurzaam is een beetje een uitgelubberd begrip. Jij zit natuurlijk helemaal te zoeken naar wat  
is duurzaamheid? Je hebt al honderd wetenschappelijke termen die we daar voor hebben, maar  

het wordt ook een beetje uitgehold. (Caspar) 
 

'Duurzaamheid is natuurlijk een heel groot begrip of een heel breed begrip. Daar valt van alles  

onder. Dat maakt het ook een beetje een lastige.' (Jasper) 
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Een veel gehoorde vorm van kritiek op het gebruik van de term duurzaamheid is het zogenaamde 

'greenwashing', wat een het oneigenlijk gebruik van het begrip is. Vaak wordt het door bedrijven voor 

commerciële doeleinden gebuikt, waardoor de term aan kracht en betekenis verliest
xlviii

.  

  'Duurzaamheid is een leeg woord en verloor zijn waarde 
  zoals zo vele dingen op deze aarde 
  Ze worden toegeëigend en naar hun wens getransformeerd,  
  maar duurzaamheid is geen simpel woord, maar vraagt om daden,  
  maar nu verbergt men de zonden van de kwaden, 
  want hoe durf jij, bedrijf, product, monopool, 
  duurzaamheid jezelf toe te schrijven  
  Je gebruikt het, want het is in de mode  
  Het is een mooi gebaar en een bedrijfscode 
  duurzaamheid betekent diversiteit 
  en daarmee ben jij je patent kwijt 
  het is geen begrip om mee te verdienen 
  en om jezelf mee te bedienen 
  Nee, het gaat juist om je ego loslaten 
  en je als mens in de natuur te laten opnemen 
  duurzaamheid begint bij een persoon 
  heb je duurzaamheid ervaren? 
  heb je duurzaamheid beleefd? 
  Stel je jezelf aan een groter iets geheel? 
  En je zult zien dat winst en groei niet in duurzaamheid past' 

 (Gedicht voorgedragen door Mara, geschreven door haarzelf) 
 
 'Je hebt ook allerlei bedrijven, dat noemen ze greenwashing, in plaats van witwassen het 

 groenwassen van de operaties van bedrijven. Dus dat ze allemaal ieder jaar een 'sustainability 

 report' uitbrengen. Shell ofzo, alsof ze heel goed bezig zijn, terwijl als je tegelijk ziet wat 

 oliemaatschappijen zowel in het verleden als nog steeds aan het doen zijn dan denk je; 'Tja, 

 `duurzaamheid is echt een manier om je imago te verbeteren en niet veel meer.' (Jasper) 
 

Na deze kanttekeningen of pas in de loop van het interview kristalliseerden respondenten hun 

eigen begrip van duurzaamheid uit dat meer van toepassing was op hun beleving. Soms kwamen hier 

nieuwe termen uit voort die de lading beter dekten voor de individuele respondent. Gehoorde varianten 

zijn 'energieneutraal'; 'Dus dat ik geen extra vervuiling op deze aarde achterlaat.'
xlix

  Een andere 

toepassing is het begrip 'sociale overwaarde'. Dit betreft de wijze waarop Het huis van Overvloed 

gebouwd wordt aan de Waaloever (www.huisvanovervloed.nl). Hierbij wordt niets gekocht of nieuw 

geproduceerd, maar alleen gebruik gemaakt van wat er in de maatschappij 'over' is
l
. Dit kan materiaal, 

kennis of vrije tijd zijn
li
. Op deze manier wordt door vrijwilligers een gratis kantoor van hergebruikte 

materialen voor maatschappelijk verantwoorde ondernemers gebouwd
lii

. Een andere gehoorde term is 

'effectiviteit', waarbij het effectief omgaan met grondstoffen centraal staat
liii

. Voor een laatste respondent 

betekende het woord duurzaamheid het woord 'verbinding' in de zin van direct contact met een 

kleinschalige leefomgeving. De huidige maatschappij met grootschaligheid en grote afstanden noemde 

hij tegengesteld 'vervreemdend'
liv

.  

Duurzaamheid kent een ecologische, een sociale, een financiële en een democratische peiler. Bij 

het overgrote deel van de respondenten speelt echter in de definitie over duurzaamheid vooral het 

ecologische aspect een expliciete rol. Binnen het ecologische aspect ligt de nadruk vooral op energie. 

http://www.huisvanovervloed.nl/
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Hier bij gaat het over het beperken van het gebruik van fossiele brandstoffen en het zo veel mogelijk 

gebruiken van hernieuwbare energiebronnen. Veel respondenten gaan in op het tijdsaspect van het 

woord duurzaamheid, dat wil zeggen dat het menselijk handelen vol te houden moet zijn in de toekomst 

en volgende generaties. Vaak worden toekomstige generaties genoemd en het  bewaren van de 

mogelijkheden tot hun levenskwaliteit
lv

. 

 'Voor mij is het een manier van leven waardoor ik anderen niet lastig val. Anderen is nu, op  

andere plekken, of anderen later, op andere tijdstippen, dat ik daar rekening mee hou of wil  

houden.' (Alina) 
 

'Duurzaamheid is voor mij het bekende begrip dat je zo leeft dat je de wereld zo achterlaat voor je 

kinderen dat zij ook een goed leven hebben en dan vooral op milieugebied. Dan denk je aan 

 klimaatverandering, vervuiling, vervuiling in de natuur, vervuiling in de steden eigenlijk. Bewust  

goed omgaan met het milieu.' (Michiel) 
 
 'Duurzaamheid houdt volgens mij in dat je op een manier leeft die je in principe tot in lengte van  

dagen, mensen in zijn algemeenheid, ik heb het natuurlijk niet over het eeuwige leven, maar dat je  

als mensheid of samenleving duurzaam leeft, dan kun je die manier van leven tot in lengte van  

dagen volhouden zonder dat dat dus dusdanige schadelijke effecten op de leefomgeving heeft dat  

dat voor volgende generatie bemoeilijkt wordt of onmogelijk gemaakt word.' (Thomas) 
 

Bij letterlijk één enkeling wordt bij het vragen naar de betekenis van duurzaamheid meteen ingegaan op 

het sociale aspect.  

 
 'Duurzaamheid in het algemeen betekent dat je verantwoordelijk omgaat of dat je 
 verantwoording neemt voor je omgeving. Voor mens en milieu. Dat is heel breed, dat je respect 
 hebt voor mens en milieu. Maar naar mijn idee wordt duurzaamheid door anderen weleens 
 puur gedefinieerd op het milieuaspect. Dat gaat veel over grondstoffen, klimaat en milieu, al 

dat soort aspecten. Voor mij is in mijn praktijk duurzaamheid vooral gericht op het aspect ‘mens'. 

(Marisha) 
 

In sommige gevallen wordt hier later in het interview nog naar verwezen
lvi

, maar het is duidelijk 

dat het sociale aspect ondergeschikt is aan het ecologische in de duurzaamheidsbelevenis. Behalve het 

noemen van energie en het tijdsaspect van duurzaamheid speelt het bewustzijn van duurzaamheid een 

prominente rol. In dat geval is duurzaamheid op individueel niveau meer een state of mind van hoe men 

in het leven staat. Op daadwerkelijk meetbare impact van een duurzame leefstijl wordt vrijwel niet 

ingegaan. Hierbij lijkt de instelling meer van belang te zijn dan het daadwerkelijk meetbare.  

 

 ‘Dat houdt duurzaamheid voor mij in; Bewustzijn, bewust leven en bewust omgaan met dingen die  

om me heen zijn.' (…) Duurzaamheid ontstaat uit bewustzijn. Je hebt een bewustzijn en vanuit  

daar probeer je duurzaam te leven, op te letten wat je kunt doen zodat het niet slecht gaat met de  

aarde zodat jij beter met je omgeving kunt samenleven. (Frederieke) 
 
 'Dat vind ik duurzaam eigenlijk; bewust zijn.' (Marisha) 
 

 4.5.3: Het individu en de verduurzaming van de maatschappij 

Gelijkend aan hoe de respondenten hun eigen duurzaamheid voornamelijk vormgeven, namelijk 

binnen de persoonlijke leefsfeer, wordt ook de rol van het individu in de verduurzaming van de 

maatschappij gezien. In de mogelijkheden van het individu staat vooral zijn koopgedrag centraal en van 



57 

 

een duurzaam individu wordt de rol van de milieubewuste consument verwacht. De verandering die een 

individu teweeg kan brengen gebeurt via zijn consumentengedrag. Daarnaast wijst men op de 

mogelijkheid om aanpassingen te doen binnen de eigen leefsferen. Er wordt een grote macht toegedicht 

aan het individu ten opzichte van de actoren markt en politiek. Het individu wordt gezien als 

leidinggevend, markt en overheid als volgend. Wat hier vooral opvalt, is dat wat vooral niet genoemd 

wordt in de visie op het individu: het collectieve spectrum en het uitoefenen van politieke druk als 

groep. Respondenten zien geen belemmeringen die individuen kunnen beperken om actief zijn leven te 

verduurzamen
lvii

.  

 
 'Individuen hebben altijd dingen nodig. Eten, energie. Het kost veel tijd, maar je kunt er altijd  

bewust mee om gaan, met wat je koopt of bij welke energieleverancier je zit. Ik vind het een  

soort plicht om dat te doen. Ik doe het lang niet bij alle producten, want daar heb ik niet de tijd  

voor, maar dat zou ik, als ik zou mogen afdwingen, wel van iedereen eisen. Ga nou eens kijken wat 

je hebt gekocht, of kijken of waar je stroom vandaan komt. (Alina) 
 
 ‘Het is cliché, maar een betere wereld begint bij jezelf. Dat is wat een individu kan doen. Ik  
 geloof er stellig in dat als één persoon iets goeds doet en een ander doet dat ook, dat het  
 uiteindelijk het balletje gaat rollen. Dat is wat een individu kan doen. (…). Kijk eens naar jezelf.  
 Probeer zelf de kleine dingen te doen en te hopen dat je buurman het ook gaat doen.' (Caspar) 
 
 'Ik denk dat er in de maatschappij vooral verduurzaamd kan worden van onderaf. Ik denk de  

overheid moet vooral faciliteren. Mensen hebben toch de neiging naar elkaar te wijzen, van; 'Ja,  

ik koop geen biologische groenten, want die zijn een stuk duurder, dus ik vind dat de overheid  

dat moet subsidiëren, zodat het aantrekkelijker gemaakt wordt'. Dat kan een optie zijn, maar ik  

denk ook, dat als je als individu niets doet, dat er dan ook weinig gebeurt. Eigenlijk zou ieder  

gewoon bij zichzelf te rade moeten gaan wat hij kan doen, ook in de positie waarin je zit.(...)  

Als individuen iets willen, dan denk ik dat bedrijven daarop inspelen omdat de markt daarom  

vraagt. Ik denk dat de overheid daar dan op inspeelt. Als er een bewustzijn bij individuen  

ontwikkelt, dan uit zich dat ook in de politiek.' (Thomas) 
 

Er zijn enkele respondenten die de eindigheid van de mogelijkheden voor het individu noemen.  

 'In principe vind ik dat iedereen, ieder weldenkend mens, verantwoordelijk is voor zijn eigen  
 stukje, zoals ik dat ook doe, dat ik dingen gescheiden aanbied bij de afvalverwerking. Dat soort  

dingen, maar dat is natuurlijk wel beperkt. Het is wel de politiek die het écht moet regelen,  

Europees. We kunnen wel met z'n allen plastic zitten scheiden, maar dat is niet de oplossing. Er  

moet ook op gegeven moment gezegd worden; 'Plastic uit aardolie mag niet meer. Er mag alleen  

maar bioplastic.' (Rik) 
 
 '…, maar een groot deel van de bevolking zal dat niet zo snel inzien of gewoon te weinig geld  

hebben om producten te kopen die nu wat duurder zijn om het milieu te besparen. Of ze ontkennen  

dat de problemen er zijn om wat voor reden dan ook.’ (Michiel) 
 

Er zijn slechts twee respondenten die behalve de individu als consument wijzen op de noodzaak of 

mogelijkheid van individuen om samen te komen en te organiseren en door middel van politieke druk 

verandering teweeg te kunnen brengen. Dit zijn tevens twee van de respondenten die bij verschillende 

organisaties aangesloten zijn. 

 
'Je kunt alles verduurzamen, maar de rol van individuen is ook om samen te werken met andere 

individuen. De natuur is ook een complex samenhangend geheel van allemaal dingen. Zo zie ik  

het individu ook. Je bent niet alleen in deze wereld. De maatschappij is een heel organisch ding  

en alleen als je daar dingen in beweging wil krijgen en verandering wil, dan moet je gaan  

samenwerken. Dat is gewoon een voorwaarde.' (Jasper) 
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 'Ik denk niet dat het mogelijk is om als individu echte maatschappelijke verandering hierin te 

 bewerkstelligen, dat als ik met mijn buren ga praten, en zij met hun buren gaan praten dat we op 

 zo’n manier komen bij een verandering, dat we daarmee groener gaan worden met zijn allen  

omdat ik denk dat het echte grote probleem zit in onze productiemethode. Dat wordt al heel snel  

een verhaal over het kapitalisme en hoe dat georganiseerd is (…), maar om daarmee aan de slag  

te gaan, moet het politiek zijn, moeten we ons verenigen en op een systematische en structurele manier 

dingen veranderen. Ik verwacht niet dat dat gaat komen vanuit bedrijven en ook niet vanuit de  

overheid tenzij die gedrukt wordt daar naar toe..’ (Matthias) 
 

 4.5.4: Mildheid jegens onduurzame anderen 

Hoe staan de respondenten ten opzichte van onduurzame anderen of de onduurzame 

buitenwereld? De respondenten hanteren een verschil tussen de begrippen overtuigen en inspireren. 

Overtuigen wordt gezien als het overhalen van andersdenkenden en de bijbehorende wrijving die erbij 

hoort. Niemand van de respondenten gelooft in de effectiviteit van overtuigen. Respondenten hebben 

keuzevrijheid voor het individu hoog in het vaandel. Als antwoord op wat te doen met onduurzame 

anderen wordt gewezen op het recht van ieder zijn eigen leven vorm te geven, desnoods onduurzaam. 

Niemand van de respondenten gaat voor de verduurzaming van de maatschappij uit van dwang. Andere 

niet-duurzame individuen mogen niet gedwongen te worden tot duurzaam gedrag door bijvoorbeeld 

gebod en verbod
lviii

.  

 
 'Het woord 'moeten' zou ik persoonlijk schrappen.' Ta: 'Waarom?' Tim: 'Misschien is dat mijn  
 eigen dingetje, maar ik geloof dat meerdere mensen dat hebben. Dan gaan mijn haren gelijk  

overeind staan. Mensen moeten het willen. Het mooie van de huidige maatschappij met zijn 

 individualisme is juist dat dit soort bewegingen van onderuit kunnen komen.' (Tim) 
 
 'Ik vind verbod en verplicht stellen altijd moeilijk omdat ik zelf van mijn vrijheid geniet en dingen  

wil doen zoals ik het wil. (...) 'Het is hun keuze, ja. Zeker. Als mensen zouden zeggen; 'Je mag  

niet meer duurzaam leven', dan zou ik het ook niet goed vinden. Ik wil niet dat iemand bepaalt:  

'Je mag niet zo leven.' Ik denk dat we vooral het bewustzijn moeten veranderen, dan gaan mensen  

nog meer zo leven. Dan is het hun eigen keuze. Ik denk dat een verbod meer is van; 'Ik moet het  

doen' en als het een keuze is, is het vrijwillig en voor jezelf van veel meer belangrijk.' (Frederieke) 
 

 4.5.5: De politiek en de verduurzaming van de maatschappij 

Niemand van de respondenten heeft zijn hoop gevestigd op de politiek. Dat geldt voor alle 

respondenten. Niemand verwacht uit de politieke hoek een daadkrachtig optreden voor een duurzame 

maatschappij. Dit gebrek aan vertrouwen in de politiek delen alle respondenten, maar kan meerdere 

vormen aannemen. Desinteresse is één vorm. Een reactie is dat deze (des)interesse verklaard wordt als 

ware het slechts één van de vele interesses die een mens kan hebben, zoals postzegels verzamelen of 

motorcross:  

 'Tja, waarom ben je in sommige dingen wel geïnteresseerd en in anderen niet? Ik weet niet.'  

 (Marisha) 
 

Het wantrouwen kan voortkomen uit een gevoel van machteloosheid, gevoed door de complexiteit van 

de problematiek en het feit dat de huidige maatschappij en het politieke landschap zo anders zijn dan het 

gewenste ideaal  

 'Ik heb niet zo heel veel vertrouwen in de politiek. Ik vind wel dat er een goede politieke  bestuur  
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moet zijn die bepaalde dingen regelt, maar zelfs de partijen die pretenderen groen en links te  

zijn vind ik nog veel te soft. Daar kan ik niet zoveel mee.' (Martijn) 
 

Dan lijkt het vormgeven van je persoonlijke leven meer behapbaar dan je bezig houden met politieke 

vraagstukken. 

'… Ik ben meer op mijn eigen individuele manier bezig ben met wat ik denk wat goed is. Het is mij te 

groots of te ver van mij vandaan.' (Anne) 
 

In onderstaand citaat kan ook een rechtvaardiging gevonden worden voor waarom men de vorm kiest 

om duurzaamheid vorm te geven binnen een eigen leven in reactie op de politiek. 

 
'Op grote schaal doe ik echt niets daarmee aan klimaatverandering. Dat is gewoon mijn manier   

om met die frustratie om te gaan, dat je ziet gewoon treinreizen is veel duurder dan met het  

 vliegtuig gaan. Ik vind het niet kunnen, maar ik kan de overheid niet dwingen om andere regels te  

maken en dat is een beetje mijn enige poort om voor mijzelf dat vol te houden, dus dan zeg ik; dan  

vlieg ik gewoon niet meer. Ik ga echt niet iedere keer de discussie aan met mensen, van;  'Je mag  

niet vliegen', maar ik doe het niet meer en als dat op mensen afstraalt, is dat alleen maar goed.'  

(Alina) 
 

Voor deze groep is de plaats voor duurzaamheid geven op de politieke agenda een stuk hoger dan 

in de dagelijkse, politieke realiteit het geval is. Dit leidt niet tot het uitoefenen van politieke druk, maar 

tot teleurstelling. Teleurstelling leidt tot gelatenheid of afwending van de actualiteit en het politiek 

debat. Slechts een kleine minderheid volgt de actualiteiten door het nieuws te kijken en/of de krant 

lezen. Een groot gedeelte van de respondenten heeft zijn TV weggedaan. De krant lezen is eerder 

uitzondering dan regel. De mate van afwending van de politiek is groot onder de geïnterviewden. Er is 

sprake van een politieke desinteresse, richting apathie, met een complete afwending van het politieke 

spectrum, voortkomend uit onmacht. 

 

 'Wat heb ik er nou aan dat ik weet dat er in Bagdad twintig doden zijn gevallen? Dan weet ik  
 dat het nog steeds een zooitje is daar. Wat heb ik er nou aan als ik weet dat er ergens een  
 vliegtuig in een flat is geknald of dat er in Darfur heel erg oorlog is. Ik doe daar toch niet zo  
 veel mee. Ik ben ook maar een mens wat op dit kleine plekje leeft en zich bezig houdt met z'n 

 dagelijkse rotzooi. Ik zie er niet de meerwaarde van in om heel veel te weten over de rest van  
 de wereld.' (Martijn) 
 
 T: ’Volg je de actualiteiten?' A:'Niet echt.' T: 'Waarom niet?'  A: 'Omdat ik geen tv en krant heb. 

Ik word er vaak ook zo moe van. Het is altijd zo negatief. Daar wordt je altijd zo depressief van.'  

(…) Dat gaat zo boven mijn pet’. Dat vind ik zulke vervelende, enge dingen die dan op zo'n  

hoog niveau, wat zo geïsoleerd is, waar je eigenlijk als klein individu niets mee kan. (Annemarie) 
 

Een andere motivatie komt voort uit een kritische houding ten opzichte van wat er getoond wordt in de 

media 

 'Informatie-overkill is een reden, dat ik mijzelf probeer te behoeden om informatie te krijgen,  
 maar ook wel dat ik wel zo kritisch ben, dat ik lees wel eens boeken en kijk wel eens op internet,  

dan merk ik dat de informatie in de kranten niet altijd even betrouwbaar is of even diepgaand. Ik  

ben kritischer. Ik mis een bepaald kritisch niveau.' (Miquel) 
 

Sommigen erkennen de goede wil van politici, maar zien hen als incapabel binnen de complexiteit van 

vraagstukken. Politici spelen geen belangrijke rol op het wereldtoneel meer. 
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 'Ik kan daar wel dingen over zeggen, maar ik weet er te weinig van en ik vind dan ook niet dat ik  

daar een oordeel over mag hebben. Dat heb ik ook met de politiek, omdat ik niet denk dat ik het  

beter zou kunnen doen.' (Anne) 
 
 'Ik weet niet of ik er in geloof, in het politieke systeem. Als je mij vraagt; 'Wat kunnen ze nog meer  

doen?' Ik weet niet of ze meer kunnen doen dan ze al doen, behalve als ze uit het systeem zouden  

stappen en niet aan politiek mee zouden doen.' (Miquel) 
 

Al met al was de mate van politieke activiteit, of zelfs politieke betrokkenheid laag. Hiermee 

ontstaat de schijnbare contradictie dat bij een groep mensen, die zich binnen hun persoonlijke leefstijl 

zeer prominent bezig houdt met een maatschappelijk thema, naar buiten brengen in de vorm van 

politieke actie of beïnvloeding. Dit wijst op een ontkoppeling van duurzaamheid als politiek thema of 

politieke beweging.  

 

 4.5.6: De markt en de verduurzaming van de maatschappij 

We hebben eerder al gezien dat er jegens de markt een hoge mate van wantrouwen heerst. De 

meest genoemde reden is het fenomeen 'greenwashing', waarbij om te verkopen producten duurzaam 

worden gepresenteerd, terwijl dit niet feitelijk zo is (zie 4.5.2: 'Wat is duurzaamheid'). Daarnaast is in de 

visie op de markt ook te maken heeft met een tegenstelling tussen twee groepen. Deze scheidslijn komt 

ook terug in winkelgedrag, in leefstijl en wordt in 4.2: Nieuwe verbanden benoemd als de ecologische 

moderniserings- en de back to basicsgroep. De eerste groep ziet bedrijven vergroenen en als middel tot 

verduurzaming van de maatschappij.  

'Die (red: de markt) hebben een belangrijke rol. Zij zorgen voor de innovatie en het aanbod. (…) 

 ben ik er wel van overtuigd dat daar ook veranderingen vandaan komen. Het is een onmisbare groep.'  

T: 'Is verduurzaming van de markt mogelijk?' K: 'Ja. Het gebeurt. Het is op vele vlakken gebeurd 

en het gebeurt nog steeds. Enerzijds is dan door overheidswetgeving opgelegd, anderzijds dat de 

consument kritisch wordt. Op het moment dat de C&A of de Hennez& Mauritz in het nieuws komt  

met kinderarbeid, dat mensen daar dan kwaad over zijn. Die bedrijven willen ook goed doen in de 

publieke opinie.' (Kim) 

 

'Dat is ook wel flink gaande. Je ziet steeds meer dat bedrijven inderdaad bewuste producten  

verkopen of er winkels bijkomen met bewuste producten. De Max Havelaar koffies zijn eigenlijk  

helemaal niet zo belangrijk meer. De meeste koffie is al behoorlijk bewust. (…) Dat moet groeien.  

Je kunt niet zomaar volledig overgaan. Dat gaat niet van de één op de andere dag.' (Tom) 
 

 

 'Ondernemen gaat niet alleen om geld, maar je kunt het ook op een sociale manier doen. Je  
 kunt ook helpen bij te dragen op één of andere manier (…) Ik denk zeker dat het mogelijk is. Ik  
 denk ook dat de consument toch in het algemeen ook wel bewuster wordt. Ik denk dat die trend  
 naar meer duurzaamheid gaande is’. (Marisha) 
 
 ‘Ik hoop dat wat je nu wel ziet, dat de duurzame producten en dergelijke, dat dat wel op aan het   

komen is. Dat dat groter groeit en dat dat mensen ook bewuster zal maken in hun koopgedrag.  
 Ik hoop dat de duurzame markt, zoals we die nu hebben, dat die zich steeds verder zal  
 ontwikkelen.' (Martijn) 
 

Een andere groep kenmerkt zicht voornamelijk door een negatieve visie gericht op het kapitalisme. Zij 

zien in de markt juist een remmende kracht zien voor de verduurzaming van de maatschappij. Vaak gaat 

dit gepaard met systeemkritiek. 
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'Nu hebben we een maatschappij met het kapitalisme. Kapitalisme is heel erg op groei. De  
 financiële wereld is exponentiële groei. Dat is groei op de groei. Dat gaat gewoon mis.  
 Daarom hebben we al die financiële crisissen.' T: 'Geloof jij dat duurzaamheid binnen het 

 kapitalisme niet mogelijk is?' M: 'Nee. Zeker niet, omdat het kapitalisme naar groei streeft en  
 de wereld is eindig. Dat kan niet blijven groeien. Het is ook maar hoe je groei definieert. Maar  
 groei binnen dit systeem gaat niet samen met duurzaamheid.’ (Mara) 

 

 T:'En de markt uit zichzelf zal niet verduurzamen?' E: 'Wat ik eerder al zei, ik denk dat het  
 systeem, het kapitalisme, dat dat het tegenwerkt.' T: 'Hoe werkt het kapitalisme dat tegen?'  
 E: 'Dat mensen steeds meer winst moeten behalen. Als je winst kunt behalen en ook duurzaam  
 kunt zijn, dan denk ik dat mensen daar op zich wel voor open staan, maar als je de afweging  
 moet maken tussen een beetje winst behalen en een beetje duurzaam zijn of niet duurzaam zijn  

en veel winst behalen.' (Esther) 
 

‘Het ding met markten is dat ze uitgaan van prijs. (...). Slechter produceren is vaak goedkoper. (…) 

het verschijnsel dat je krijgt is dat er een heleboel verschillende keuzes worden gecreëerd,  

waarvan één steeds de goedkoopste is en als je als persoon geconfronteerd wordt met een situatie  

van weinig geld en heel veel dingen die je nog moet betalen, je zorgpremie, je reiskosten, kleding  

voor de kinderen, school voor de kinderen, je echtgenoot wordt een keer ziek en heeft minder  

inkomen, en zul je uitkomen bij die goedkoopste prijs.’ (Matthias) 

 
 'Ik denk dus dat in deze markt, zoals we die nu kennen, de wereldmarkt, waarin je ziet dat alles 

  wordt opgeslokt door grote multinationals, die allemaal aandeelhouders hebben en die willen  
 maar één ding en dat is meer geld. Die maken zich een beetje zorgen over hun imago. Daarom  
 doen ze af en toe goeds voor het milieu, maar dat is veel te weinig voor wat er nu nodig is  
 volgens mij om een omslag te maken, want zoals het nu doorgaat met onze energiehuishouding  
 en onze consumptiegedrag, dan is alles straks gewoon behoorlijk op.' (Jasper) 

 

Opvallend is dat de middenmoot klein is. Men is geneigd een uiterst standpunt in te nemen van wel óf 

niet geloven in de verduurzaming van de markt. Tussen deze twee uitersten zit een milde minderheid 

van één respondent, een aanhanger van consuminderen binnen de bestaande markt.  

 
 ‘… dat we nog echt onze consumptie naar beneden moeten schroeven. Alleen maar kiezen voor  

duurzame alternatieven. Dus dat als je een auto koopt, dan kies ik een duurzamere auto. Ik denk  

dat dat niet voldoende is. Ik denk dat we ook minder moeten consumeren.' (Thomas)  
 

  

 4.5.7: De ideale duurzame samenleving 

Bij de respondenten zijn verschillen te zien in het ideaalbeeld wat zij hanteren van een duurzame 

maatschappij. Eén respondent staat het ideaal van de high-tech duurzame toekomst voor, waar techniek 

en wetenschap zorgen voor de oplossing voor de milieuvraagstukken.  

 
 'Dan moet je de wereldbol voor je zien en inventariseren hoeveel grondstoffen we hebben en  

waar het is en waar het het beste bijvoorbeeld zonne-energie of windenergie of getijdenenergie   

is en het ook daar zo effectief mogelijk benutten. Dat het allemaal zo efficiënt mogelijk is, van de  

grond opgebouwd. Dus eerst kijken waar zit alles en 'hoe kunnen we dat zo efficiënter mogelijk 

gebruiken?' (Robert) 
 

Een grote groep ziet een ideaal voor zich waarbij met eenzelfde economisch systeem eenzelfde 

mate van materiële welvaart gehanteerd wordt, maar met een duurzame insteek. Eigenlijk is dit 'business 

as usual' wat betreft de huidige maatschappij-inrichting maar met toepassing van schone technieken.  



62 

 

 
 'Op een duurzame manier verder gaan en de economie toch laten groeien. Dat kan bijvoorbeeld  

met duurzame energie en daarin investeren. Zo kun je toch je economie laten groeien terwijl je  

je energie niet laat groeien. Iedereen zou tevreden moeten zijn.'  (Michiel) 
 

Een volgende minderheid hanteert het ideaalbeeld van bewust consumeren/consuminderen, 

waarbij met een bewust consumptiepatroon en een pas op de plaats wat betreft de omvang van de 

materiële behoeften en de omvang van de wereldwijde economie de duurzame wereld bereikt wordt. Bij 

deze groep komen beide uitersten samen met facetten als kleinschaligheid en kleinschalige 

energieopwekking, maar wel binnen eenzelfde maatschappelijke inrichting. 

 
'Dat je niet per definitie meer hoeft te consumeren om een goedlopende maatschappij te hebben.  

Dat je kunt zeggen; 'Ik heb een huis en eventueel een stuk grond. Ik heb dagelijks eten en af en toe  

kan ik iets leuks doen, vakantie'. Het hoeft voor mij niet heel dogmatisch of heel rigide te zijn. Er  

zijn genoeg mensen die de hippie gedachte aanhangen, met helemaal zelfvoorzienend en heel erg  

bij het fundamentalistische zijn en iedereen die het anders doet, doet het fout. Als je duurzaamheid  

breder wilt krijgen, een breder draagvlak, dan moet je daar ontspannen mee om gaan. Dus wel  

gewoon een bewuste maatschappij, maar zeker niet met uitsluiting van al het luxe. Veel zijn 

verworvenheden door onze opa's en oma's.’ (Ralf) 
 

Een andere groep heeft de wens tot een andere maatschappij-inrichting met een eenvoudig leven, 

een lagere mate van materiële welvaart en een lokale, kleinschalige economie binnen kleine, 

zelfvoorzienend gemeenschappen. Deze groep hecht veel waarde aan het kleinschalig collectivisme en 

het wonen in groepen en een hechtere band met de natuur
lix

. 

 
 'Ik heb een ideaal van heel erg buitenaf wonen en je dingen zelf verbouwen en verder niet  
 mee te hoeven in de gesjeestheid van deze wereld, (…) Het liefst ergens in de buurt van water  
 en ik zou het heel fijn vinden om gewoon mijn dingetjes te maken en er af en toe op een markt  
 wat spulletjes te verkopen en voor de rest mijn groenten te verbouwen en zo zelfvoorzienend  

 mogelijk te kunnen leven, om niet zo te hoeven meedraaien in de maatschappij.’  (Anne) 
 
 'Verder heb ik er over nagedacht om in een soort van sustainable village te gaan wonen. Waar  

ik ook een beetje tegen aanloop is dat alles gespecialiseerd is (red: in de maatschappij). Wat in  

dit soort dorpen heel erg is, is dat je je eigen huizen in elkaar kunt zetten. En dan denk ik; 

 'Inderdaad, waarom kan dat niet, dat je in groepsverband, dorpsverband, zeg maar huizen  
 maakt van strobalen en dan afgedekt met leem en je eigen groentetuintje hebt'.' (Esther) 
 
 'Ik zie de hele tijd kleine groepjes, familietjes, die in een woongemeenschap wonen. (…) De  
 basis is dat je alle voorzieningen lokaal uit je eigen regio kunt halen.' (Mara) 
 

De meeste respondenten hanteren een soort middenmoot wat betreft ideaalbeeld, waarbij 

enerzijds de inrichting van de huidige maatschappij in stand wordt gehouden wat betreft de stand van  

de economie en technologische, maar er wel een terugkeer is naar kleinschaligheid, zelfvoorzienendheid 

en decentralisatie. Vooral zonne-energie speelt hierin een belangrijke rol. Het ideaal van 

kleinschaligheid richt zich vooral op energieopwekking en voedselvoorziening.  

 'Dan denk ik toch aan een soort maatschappij waarin dingen gewoon kleinschalig geregeld zijn,  

waarin voedsel dus lokaler verbouwd wordt en ik denk dat dat ook wel dan inhoudt dat  
 mensen meer op het platteland en minder in de steden zullen wonen. (…)Ik denk dat mensen dan  

eerder in kleinere gemeenschappen dingen samen doen en dat kan allemaal op het gebied van  

landbouw, maar ook op andere gebieden.' (Thomas) 
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 'Dat Utopia zit in dat alles dan misschien wel kleinschalig is. Niet dat je enorme vlaktes met   

fabrieken hebt. We wonen met zoveel mensen. Als je ook ziet, energieopwekking wordt ook steeds 

decentraler, dus dan kun je ook verspreiden over de hele wereld. Als we het hele oppervlakte van 

Frankrijk nodig hebben aan zonnepanelen om de hele wereld van energie te voorzien, theoretisch, ` 

dan kun je dat verdelen over de hele wereld.’ (Caspar) 
 
 'Een bewuste omgang en beleving van voedsel, denk ik dat dat heel belangrijk is voor de  
 mensen. Heel belangrijk. (…) In een ideale samenleving is het toch echt dat mensen hun eigen  

voedsel kweken. Ik kom daar steeds op terug, maar ik denk echt dat dat heel belangrijk is. We  

zijn natuurlijk ook gewoon de binding met het voedsel kwijt.' (Tom) 
 

Iedereen is positief over twee vormen van techniek: internet en zonnepanelen. Zelfs door 

degenen met een wens tot materiële eenvoud zien deze technieken als een belangrijk middel in de 

verduurzaming van de maatschappij. Vooral het decentrale en laagdrempelige karakter van deze 

technologieën lijkt aan te spreken
lx

.  

 
 Je moet echt niet alle computers en I-pad schrappen, die zijn heel super handig. Ik denk juist  
 dat we technieken die we hebben kunnen gebruiken. Ik kan best via Facebook ook een  
 oproep starten van; 'Ik ga vandaag naar de moestuin, wie doet er mee?' (Alina) 
 

‘Dat is ook het leuke aan internet, als ze niet ook gaan proberen dat te bestrijden, is dat er  

zoveel informatie beschikbaar is. Hele praktische dingen zoals; 'Hoe kan ik mijn eigen  

composttoilet maken? Hoe kan ik de aarde remineraliseren?', maar ook gewoon informatie  

over de misstanden in de wereld en de misstanden over het economisch systeem en dat is  

gewoon beschikbaar in allerlei verschillende talen en mensen het zelf kunnen opzoeken. Het is  

allemaal heel versplinterd en onvatbaar voor de tegenkrachten die duurzaamheid en sociale 

 onrechtvaardigheid willen tegengaan.' (Miquel) 
 
 'Internet. Ja. Twitter. Facebook. Ik zit ook een heel groot gedeelte van de dag zit ik achter de 

 computer. Daar gebeurt gewoon heel veel, op internet. Heel veel kennis en ook contacten, die  
 doe je op via internet. (…) Via de sociale media, daar zie ik wel een hele grote rol in. Aan de  
 ene kant om mijzelf te laten horen en tegelijk om inspiratie en ideeën op te doen en 

 samenwerkingsverbanden te initiëren.' (Marisha) 
 

'Maar het behouden van alleen al een communicatietechnologie is denk ik iets geweldigs. Want  

één van de dingen die historisch gezien altijd heel problematisch was is dat je niet weet wat er  

aan de andere kant van de grens gaande is. Dus dat je daardoor een afstand creëert, en de  

mensen van die andere kant vaak vijandig worden.' (Matthias) 

 

 4.5.8: De mate van spiritualiteit 

Sommige respondenten geven uit zichzelf nadrukkelijk een spirituele dimensie aan hun 

duurzaamheidsbeleving. Dit speelt voor hen een grote rol en heeft een grote invloed op hoe zij 

duurzaamheid beleven
lxi

. Voor sommigen is spiritualiteit de reden geweest om duurzaamheidsbesef te 

krijgen. 

 'Het is tegelijkertijd ontstaan. Ik ben ook rond diezelfde periode van eenentwintig,  
tweeëntwintig spiritueel geworden. Vroeger was ik niet spiritueel en niet bezig met de natuur en  

niet bewust van het milieu. Dat heb ik allemaal niet meegekregen. Mijn ouders hebben daar  
niets mee. Onze manier van leven is misschien ook heel arrogant, of hoe moet ik het zeggen, dat  

wij niet moeten denken dat we het beter weten dan de aarde. Als je kijkt hoe complex het  
 menselijk lichaam is en hoe complex de aarde is, dat wij daar misschien maar een heel klein  
 deeltje van begrijpen. Dat we niet moeten denken dat we meer weten dan we weten en dat we  
 heel veel respect moeten hebben en onszelf ook als onderdeel van die aarde moeten zien en dat  
 we daarmee in harmonie moeten leven in een gesloten kringloop, in harmonie, in een systeem  
 wat eigenlijk continu door moet kunnen circuleren.' (Miquel)  



64 

 

 
 'Eigenlijk is duurzaamheid later gekomen. Ik was eerst bezig met spiritualiteit, wat natuurlijk 
 best wel een overlap inzit, zorg voor de aarde en dat soort dingen, maar daar vandaan komt  
 wel de duurzaamheid.' (Wietske) 
 

Spiritualiteit kan ook steun geven om duurzaamheid vol te kunnen houden.  

 
 'Ik ga wel op een zachtere manier met mensen om en met mijzelf ook. Dat ik gewoon minder  
 streng ben en minder gefrustreerd als het allemaal niet snel genoeg gaat. (…)  Ik wordt er  
 rustiger van en minder ongeduldig. Het geeft me kracht ergens om door te blijven gaan, ook al  
 heb ik duizend keer per dag het gevoel; 'Het slaat nergens op als maar zo weinig mensen bezig  
 zijn met duurzaamheid. Als we zo doorgaan gaat de aarde toch wel naar de kloten.' (Alina) 
 

Opvallend is dat anderen dit juist niet doen
lxii

. Zij blijven uit de buurt van spirituele thema's en 

hanteren een meer technische, wetenschappelijke verklaring voor hun zorgen om de toekomst van de 

wereld. Zelfs bij navraag ontkennen zij dat het duurzaamheidsbesef voor hen is verbonden aan 

spiritualiteit. Zij nemen stellig afstand van de spirituele dimensie in niet mis te verstane bewoordingen. 

Hierbij gaat het vooral om de associaties die het woord oproept. 

 
 'Het is niet dat ik mij nu verbonden voel met de aarde of zoiets.' (Ralf) 

 
 'Heel veel mensen die zo met spiritualiteit bezig zijn, die gaan op allerlei dure cursussen of die  
 lezen een glossy magazine over spiritualiteit wat volstaat met reclame voor allemaal meuk. Die  

denken dat ze heel spiritueel bezig zijn, maar dat vind ik dus allemaal wel meevallen. Ik zie dat  

allemaal ook als een verlengstuk van het commerciële denken en het kapitalistisch denken. Ik zie  

dat niet als een echte verandering van hoe wij zijn en hoe mensen zijn en hoe we omgaan met  

elkaar en de wereld. Dat wil ik veel liever zien. Daar wil ik mee bezig zijn. Dat zie ik als iets heel 

praktisch. Daarom noem ik het materialistisch. Dat heeft te maken met materiële zaken, met hoe je  

eet, hoe je je vervoert, hoe je werkt, waar je de hele dag mee bezig bent. Dat zweet je er niet uit in  

een zweethut (...) Ik vind ontspanning ook hartstikke belangrijk, maar ik zie het niet als een  

oplossing, het mediteren. Je mediteert niet een betere wereld in elkaar, echt niet.' (Jasper) 
 

'Ik zou mezelf niet spiritueel noemen, maar dat is vooral vanwege de connotatie. (…) 'Als ik niet  

kan zorgen dat de maatschappij beter wordt, dan zorg ik dat ik m’n eigen perceptie zo verander  

zodat wat er ook gebeurd, hoe naar het ook is, ik me nog steeds goed kan voelen'. Voor mij is dat  

opgeven en is dat ook heel, vaak bourgeois, maar ook heel lullig, omdat je daarmee andere  

mensen helemaal aan hun lot overlaat. Bij het New Age vind ik de grootste groep mensen die  

beginnen over spiritueel en over zuiverheid en over duurzaamheid, maar op een heel erg  

egoïstische vaak lege manier, op de meest kleinzielige; 'Voel ik mij als individueel persoon er wel  

goed bij?', dat ik daar weinig goede woorden voor heb. (Matthias) 
 

De vraag naar een spirituele dimensie van duurzaamheid roept een uitgesproken reacties op, 

zowel positief als negatief. In het matige midden bevindt zich één respondent die aangeeft dat 

duurzaamheid 'een beetje' verbonden is met spiritualiteit
lxiii

.  

 
 'Misschien, ik ben heel voorzichtig in zo'n fase aan het belanden waarin je in het algemeen  
 wat bewuster bezig bent met kwesties van zingeving. Iets spiritueligs. Afgezien van je appel  
 schillen en die schil in de groenbak, dat je ook iets meer naar de binnenkant gaat kijken, op  
 die manier iets bewuster in het leven gaat staan. Ik ben altijd heel praktisch geweest.' (Marisha) 
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 Hoofdstuk 5: Analyse 

  

 5.1: Inleiding 

De analyse bevat een koppeling tussen mijn bevindingen uit hoofdstuk 3 met de literatuurstudie uit 

hoofdstuk 1. Ik probeer aansluiting te vinden in de theorie met de door mij aangetroffen bevindingen. 

Uit de analyse blijkt dat de door mij vooraf opgestelde categorieën niet onderscheidend genoeg zijn. Om 

die reden introduceer ik onder de noemer van ‘het spectrum van duurzaamheidsideaal’ een nieuwe 

indeling, wat beter overeenkomt met de duurzaamheidsbeleving van de respondent.  

 

 5.2: De vergankelijkheid van categorieën 

 Uit de methodologie van McCracken wordt bij kwalitatief onderzoek en op basis van 

voortschrijdend inzicht geadviseerd flexibel te zijn met categorieën. Lopende het onderzoek kunnen 

categorieën vervallen en nieuwe categorieën ontstaan. Dit is ook in mijn onderzoek gebeurd. Bij 

aanvang van het onderzoek, zie inleiding, verwachtte ik dat ik grofweg vier categorieën van 

duurzaamheidsbeleving zou ontwaren: 1) de Do It Yourself groep, 2) de terugtrekkingsgroep, 3) de 

ondernemers, 4) de woongroepen.  

 De eerste categorie was de 'Do It Yourself'(DIY)-groep. DIY groep wil zoveel mogelijk 

zelfvoorzienend en onafhankelijk leven van de maatschappij. Zij willen weer zelf dingen maken in 

plaats van kopen. Deze wens komt voort uit een weerzin tegen consumentisme, maar wordt ook gestuwd 

door een romantisch beeld van oude ambachten. Dit uit zich bijvoorbeeld door het zelf produceren van 

voedsel en naaien van kleren. DIY hanteert een onderlinge ruilhandel van goederen en diensten buiten 

het reguliere geldsysteem om. Deze DIY wens heb ik inderdaad aangetroffen onder de respondenten. 

Het is echter een zeer breed gehanteerd ideaal en heeft daardoor geen onderscheidend vermogen meer. 

Het hangt samen met het back to basicsideaal waarbij minder technologie en kleinschaligheid van de 

economie het streven zijn.  

 Het ideaalbeeld van de duurzame toekomst hangt kennelijk samen met de huidige vorm van 

leven en wonen. Als iemand het back to basicsideaalbeeld  hanteert, is de kans groot dat hij/zij ook al in 

het huidige leven die kant op neigt. Omdat het DIY principe zeer breed wordt gehanteerd, zowel onder 

de terugtrekkingsgroep (die hierna ook als categorie zal komen te vervallen), als in woongroepen, als bij 

ondernemers, is het geen categorie meer, maar een kennelijk overkoepelend kenmerk. De enige 

uitzondering die ik heb aangetroffen zijn die personen die uitgaan van het ecologisch moderniserings-

ideaal. Zij hanteren het duurzaamheidsideaal in harmonie met de huidige mate van consumptie. Zij zien 

zichzelf los van het alternatieve imago van duurzaamheid, maar zoeken wegen duurzaamheid in te 

passen binnen hetgeen wat maatschappelijk is aanvaardt. 

 Mijn tweede categorie was de terugtrekkingsgroep. Dit zijn de mensen die zo min mogelijk te 

maken willen hebben met de maatschappij, vaak om een afkeer van de consumptiemaatschappij of een 

andere maatschappijkritiek. Ook bij hen blijkt een hoge mate van DIY voor te komen vanuit een streven 
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naar onafhankelijkheid en zelfvoorzienendheid. In de onduurzame samenleving is het terugtrekken haast 

niet te doen in je eentje. Dit kun je alleen doen in samenwerking met een duurzame community die 

hieraan bijdraagt en faciliteert. Het kan dus ook zijn dat een woongemeenschap zich als geheel 

terugtrekt van de maatschappij en valt dan als zodanig samen met mijn vierde categorie. De 

terugtrekkingsgroep valt deels onder de categorie woongroep en wordt gekenmerkt door een hoog DIY 

gehalte en is dus als onderscheiden groep moeilijk herkenbaar. 

 De ondernemers vormden de derde categorie. Mijn verwachting was dat deze groep zou bestaan 

uit jongvolwassenen die met een eigen bedrijfje aan de verduurzaming van de markt proberen bij te 

dragen. In dit streven komt het ideaal van de ecologische modernisering terug, waarbij huidige 

productiestructuren en welvaartsstandaarden gehandhaafd blijven, maar milieuvriendelijker worden. 

Ook deze groep bestaat, maar in deze groep ontbreekt de werknemer die binnen een bedrijf 

verduurzaming nastreeft. Het EM-ideaal wordt breder gehanteerd dan alleen door ondernemers. Vaak 

maken ondernemers ook onderdeel uit van een woongroep en hanteren ook het back to basics ideaal. 

Ook deze categorie bleek dus niet voldoende onderscheidend te zijn.  

 De woongroepen vormden een laatste categorie. Per woongroep kan de duurzaamheidsbeleving 

echter veel verschillen. In een woongroep met weinig interne samenhang is duurzaamheid nog steeds 

afhankelijk van de individuele beleving, waarbij deze beleving kan botsen met die van huisgenoten. Een 

woongroep kan ook een ware duurzame community vormen, een wereldje op zich, waar samen wordt 

gewoond met gelijkgezinden met dezelfde levensvisie. In een dergelijke woongroep is duurzaamheid 

daadwerkelijk een bindend beginsel. Dat betekent dat deze categorie nauwkeuriger moet worden 

gedefinieerd. Al met al is mijn eerdere categorie-indeling te vaag of kennen de groepen een dergelijk 

grote mate van overlap dat er bijna geen sprake is van een doelmatige definiëring.   

 

 5.3: Nieuwe verbanden: het spectrum van duurzaamheidsideaal 

 Tijdens de interviews kwam een nieuw onderscheid naar voren dat het verschil in 

duurzaamheidsbeleving onder de respondenten beter omschrijft. Deze onderlinge verschillen deden 

belangrijk aan, maar waren moeilijk onder woorden te brengen. Het verschil komt zowel terug in het 

duurzaamheidsideaal, als in de huidige leefstijl, als in het consumptiepatroon. Om deze tegenstelling te 

verduidelijken beschrijf ik nu, met enige overdrijving, de twee uiterste stereotypes.  

De één heeft een alternatieve leefstijl, woont gekraakt in een woongroep en voorziet in 

samenwerking met zijn duurzame community,  zoveel mogelijk buiten het systeem om in het eigen 

levensonderhoud. De motivatie om zo te leven komt voort uit een vorm van maatschappijkritiek, zoals 

anti-kapitalisme of anti-consumentisme. Er is weinig materiële luxe. De invloed van de community is 

hoog. Gevonden uitingen zijn bijvoorbeeld het zelf bouwen van huizen met een woongroep op een 

gekraakt terrein, het steunen van weggeefwinkels, of het oprichten van een lokale munt. Een duurzame 

leefstijl is bij deze groep een statement  van milieubewuste zelfbeperking. Men leeft in minder luxe en 

legt zichzelf beperkingen op in het consumeren, omdat de onderliggende gedachte is dat duurzaamheid 
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niet samen gaat met de huidige maatschappijvorm.  

De andere stereotype groep geeft zijn streven naar duurzaamheid vorm door het in te passen in 

een mainstream leven. De duurzaamheid is hen niet ‘af te zien’. Hij/zij woont van alle gemakken 

voorzien in een normaal huis en probeert binnen de hedendaagse luxe een duurzame variant te kiezen. 

Zij zetten zich niet af tegen het systeem of een groter politiek verhaal, maar denken  juist  de 

mogelijkheden tot verduurzaming binnen het huidig economische en maatschappelijk systeem te 

realiseren. De materiële welvaart is hoog, de mate van duurzame community is laag. Duurzaamheid is 

vooral ‘leuk’ met een lage mate van milieubewuste zelfbeperking. Dat moet het  juist ook blijven, omdat 

de onderliggende boodschap is dat duurzaamheid juist prima samen gaat met de huidige vorm van 

leven.  

Hoe moeten we dit verschil in de manier waarop de respondenten met duurzaamheid omgaan 

definiëren? Men is geneigd het in te delen in een softe en een radicale variant. Deze indeling zou op 

twee punten niet kloppen. Ten eerste heeft de term ‘soft’ een denigrerend karakter. Bovendien ziet de 

‘softe’ groep zich niet als soft, omdat zij door de lage mate van community vaak alleen staan in hun 

duurzaamheidsstreven. Daarnaast klopt de term ‘radicaal’ niet, omdat er weinig radicaals gebeurt binnen 

degenen die klussend en zelfvoorzienend opgaan in hun duurzame community en het publieke domein 

links laten liggen. Men gaat hooguit wat verder in de mate van milieubewuste zelfbeperking en ziet 

duurzaamheid meer als onderdeel van maatschappijkritiek. Een vergelijkbare indeling komt naar voren 

in een artikel van Dave Horton (2004; 5) waar hij onder milieuactivisten dit verschil aanduidt met de 

woorden ‘khaki’ en ‘fleece’. Hij benoemt twee typen duurzaamheidsbeleving aan de hand van de 

kledingstijl.  

 
‘Beyond acting as visible boundary markers, and contributing to the constitution of collective  

identities, these two broad styles of dress are powerfully symbolic of different predispositions  

to the ‘natural world’: among ‘reformists’ the wearing of ‘fleece’ fabrics (as well as walking  

boots and hi-tech waterproofs) signals an ever-present orientation to the outdoors, a willingness  
to be out in, engage with, but ultimately move through ‘nature’; among ‘radicals’ the wearing of  

khaki (and many layers of more ‘natural’ fabrics) symbolizes a desire to dwell more permanently,  

and perhaps even to make a home, in ‘the natural world’; to merge in an embodied way, and  

become one, with ‘nature’ 
 

Deze indeling van duurzaamheidsbeleving en leefstijl aan de hand van kleding vind ik te 

oppervlakkig om te gebruiken. Anderzijds kan ik het parallel met de natuurbeelden niet overnemen om 

de simpele reden dat ik die niet heb onderzocht. De zoektocht naar de juiste benaming ging verder. Zelf 

kwam ik uiteindelijk met een spectrum van het duurzaamheidsideaal. Dit spectrum geeft de groep 

respondenten in hun onderlinge verschillen beter weer.  
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Spectrum van duurzaamheidsideaal 

   

 EM 

 
                     Consuminderen Back to basics 

positief over techniek  negatief over techniek 

grootschalig  kleinschalig 

hoge materiële welvaart  lage materiële welvaart 

vooral individueel  hoge mate community 

pro-huidige economie  anti-kapitalistisch 

   

 

Het is niet mogelijk en niet de bedoeling alle respondenten in dit spectrum  te ‘labelen’ (‘Jij bent 

EM. Jij bent back to basics). Dit zou onrecht doen aan de waargenomen, gecompliceerde werkelijkheid. 

In één persoon kunnen door nuances en interne tegenstrijdighedenvele schakeringen grijs optreden. 

Twee onderscheidende kenmerken tussen deze groepen zijn de visie op techniek en de visie op het 

groeidenken van de maatschappij. De EM-er ziet het toepassen van duurzame techniek als een manier 

om de huidige groei in de toekomst te kunnen behouden én een duurzame toekomst te bereiken. De 

maatschappij hoeft niet te veranderen, alleen te verduurzamen. Iemand met het back to basics ideaal 

heeft vaak een zogenaamde alternatieve leefstijl, waarin door dingen zelf te doen, in samenwerking met 

anderen uit de community, vaak letterlijk een alternatief wordt gezocht om buiten het bestaande 

mainstream systeem om te kunnen functioneren. De maatschappij dient te veranderen om te kunnen 

verduurzamen. Opvallend is verder dat degenen die het langste bezig zijn met duurzaamheid  

(sommigen al tijdens hun opvoeding) voornamelijk het back to basics ideaal aanhangen. Daarentegen 

zijn de geïnterviewden die recentelijk met duurzaamheid bezig zijn gegaan voornamelijk van het EM 

type. Het zou kunnen zijn dat men in de loop van de tijd steeds meer wordt opgenomen in een duurzame 

community met het back to basics ideaal. Harde uitspraken over causaliteit of tijdschronologie durf ik 

niet te doen, maar dit verband tussen tijdsspanne en typering van de groep is wel waargenomen.  

 

 5.4: Waar zijn Dobson’s ecological citizens? 

In de literatuurstudie wordt ‘the ecological citizen’ van Andrew Dobson besproken. Volgens 

Dobson komt het duurzaamheidsbesef van the ecological citizen voort uit een sterke mate van 

internationale verbondenheid.  De ecologische voetafdruk speelt een prominente rol in de beleving van 

the ecological citizen. Hij is zich er bewust van dat hij als westerling een grote impact heeft op het 

milieu. Zijn duurzaam handelen kent een duidelijk eindpunt, namelijk daar waar het mondiaal 

gemiddelde is bereikt.    

De respondenten verschillen op vele punten van the ecological citizen. De focus van de 

respondenten ligt op het kleinschalige en lokale in plaats van het mondiale. Ten tweede wijst de hoge 

mate waarin respondenten zich afzijdig houden van de actualiteit niet op een actieve betrokkenheid bij 

de internationale wereldbevolking. Ten derde speelt de feitelijke ecologische voetafdruk geen 

prominente rol in de duurzaamheidsbeleving van de respondenten. Voor hen is het bewustzijn van 

waaruit zij handelen belangrijker dan de daadwerkelijke, technische impactsreductie. De respondenten 
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zien het vormgeven van duurzaamheid als een continu proces dat, als het eenmaal in gang is gezet, 

voortdurend nieuwe vormen aanneemt en zich uitbreidt naar volgende facetten van het leven.  

 
'Ik ben heel erg lerend daarin, dus ik moet dat zelf ontdekken. Ik leer elke keer; 'O wacht, zo kan  

het ook. Dat kan ik ook doen'. Je wordt steeds kritischer. Ik doe dit nou een jaar. (...) Daardoor  

kom ik steeds meer op ideeën. 'O ja, ik kan natuurlijk ook gewoon gebruikte dozen gebruiken (red: 

in plaats van nieuw karton.' Snap je, op die manier word je op ideeën gebracht. (...) Je bent niet in  

één klap duurzaam. Dat vind ik wel heel leuk trouwens. Ik zie het steeds meer als een sport eigenlijk  

en dan niet alleen op het zakelijke vlak, maar ook op het privéleven.' (Marisha) 

 

Andrew Dobson beschrijft met the ecological citizen niet mijn respondenten. In zijn beschrijving 

hanteert Dobson een selffulfilling prophecy; je bent an ecological citizen als je aan zijn omschrijving 

voldoet. Of, zijn omschrijving van de beleving van duurzaamheid sluit niet aan op de tendensen van de 

hedendaagse duurzaamheidsbeleving. In de inleiding had ik al twijfels over het empirisch gehalte van 

the ecological citizen van Dobson, waarbij het mij vooral een normatieve constructie leek. Dobson 

schetst zijn eigen ideaal van een ecologisch bewuste modelburger. Mijn aanvankelijke scepsis is door 

het onderzoek niet weggenomen. 

 

 5.5: De respondenten en Beck’s risk society 

In hoofdstuk 1, de literatuurstudie, wordt een kort overzicht gegeven van Ulrich Beck met zijn 

analyse over de risk society. De samenleving wordt gekenmerkt door een constante dreiging, ontstaan 

door zelfgecreëerde risico's, zoals kernenergie. Ons technologisch optimisme heeft tot grootschalige 

toepassing van technieken geleid waarvan de risico’s niet te in te perken of te controleren zijn. 

Milieurampen doen mensen dit beseffen en wakkeren het duurzaamheidsbesef aan. Van de respondenten 

geeft niemand een dergelijke ramp of grootse gebeurtenis aan als begin van hun duurzaamheidsbesef. 

Vaak zijn de processen geleidelijk en beginnen ze door stimulans van mensen uit de omgeving. De visie 

onder respondenten op technologie is niet eenduidig negatief. Een gedeelte ziet inderdaad de risico’s van 

technologie in vergelijking met een leven met minder technologie. Om die reden zoekt hij contact met 

de natuur als oplossing voor een duurzamere toekomst. Daarentegen ziet een tweede groep een grote rol 

weggelegd voor technologie in de verduurzaming van de maatschappij.  

Een overeenkomst die de respondenten wél delen met de beschrijving van Beck is de grote mate 

van afkeer ten opzichte van traditioneel dominante instituties. De politiek wordt unaniem in hoge mate 

gewantrouwd. Niemand verwacht het antwoord vanuit de politiek. De gevestigde orde, ook de 

milieuorganisaties, schijnen aan legitimiteit ingeboet te hebben. Men zou denken dat de respondenten 

het antwoord zoeken in sub-politics (Beck, 2002), ware het niet dat men ook niet actief is in het 

alternatieve (sub politics) circuit. De respondenten mengen zich niet in het politieke debat vanuit dit 

wantrouwen. Juist dit afwenden van het politiek debat is een statement. Soms worden iedere toegang tot 

de actualiteit zorgvuldig gesloten. Dit gedrag komt overeen met wat Beck 'youthfull anti-politics' noemt.   

 
 'Ik heb geen televisie. Ik heb geen journaal. Ik heb geen krant. Ik heb geen, nou ja, weet ik veel  
 wat, maar alle belangrijke gebeurtenissen krijg ik toch wel mee. Daar praten mensen over en, 
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  nou ja, daar kom je niet onderuit.' (...) Ik hoef geen dagelijks journaal te hebben om meer te  
 weten.’ (Wietske) 

 

 5.6: De Community, oftewel duurzaam met vrienden 

 Maffesoli benoemt, zoals we hebben gezien in de literatuurstudie, het ontstaan van nieuwe 

‘tribes’ in het huidig postmodernistisch tijdperk. Na de hoogtijdagen van het individualisme gaan 

mensen opnieuw op zoek naar sociale verbanden om toe te behoren. Deze sociale contacten zijn 

informeel, kleinschalig en divers. Zij vormen postmodernistische ‘communities’. Een community 

ontstaat en wordt gebonden door een gedeeld gevoel van moraal en consumptiepatroon (Cova, 1997; 

300-301). De community, zoals blijkt in dit onderzoek, speelt een zeer grote rol in de 

duurzaamheidsbeleving voor de respondenten. Dit zijn vrienden, huisgenoten of anderszins bekenden in 

de informele sferen. Binnen de community wordt duurzaamheid gepraktiseerd, gestimuleerd, besproken 

en als geldende norm aanvaard. De respondenten geven aan de meeste inspiratie te ontlenen aan mensen 

om hen heen die zich ook bezig houden met duurzaamheid.  Het bestaan van een duurzame community 

kan het streven naar een duurzaam leven vereenvoudigen. Door in een duurzame woongemeenschap te 

leven of vrienden te hebben die zich ook bezig houden met duurzaamheid ervaren de respondenten hulp 

bij praktische ongemakken die een duurzame leefstijl met zich meebrengt, zoals hulp bij het repareren of  

samen (biologische) boodschappen doen. Op deze manier biedt het bestaan van een community 

verlichting van ‘the system of provision' (Spaargaren, 2003), oftewel, de onduurzame buitenwereld. Het 

zoeken naar een community is vanaf het begin van het duurzaamheidsbesef merkbaar en naarmate men 

langer bezig is met het thema duurzaamheid lijkt de mate van community die een individu omgeeft toe te 

nemen.    

 

 5.7: Wie zijn eigen tuintje wiedt, ziet het onkruid van een ander niet 

Uit de bevindingen blijkt dat biologisch eten onder de respondenten de voornaamste uiting is van 

een duurzame leefstijl. Hieraan gerelateerd houden veel van de respondenten zich bezig met het telen 

van eigen voedsel. Waarom is de populariteit van de moestuin zo groot? In het Russisch is er het woord 

'svojó' (своë), wat zoiets als 'van jezelf' of 'eigen' betekent, maar wat eigenlijk inhoudt dat iets zelf 

gemaakt is, natuurlijk is, betrouwbaar is en op eigen  erf of in de buurt geproduceerd is. Zowel 

producten van eigen erf als ‘jouw mensen’ worden aangeduid met het 'svojó’. Ik gebruik dit woord  bij 

gebrek aan een Nederlands equivalent. Dit woord brengt de zelfvoorzienendheid en kleinschaligheid tot 

uitdrukking die de respondenten ambiëren. Het wantrouwen dat men koestert tegen onduurzame, 

grootschalige productieprocessen draagt bij aan de wens voedselproductie op kleinschalige, directe 

wijze te kunnen ervaren. De tuin geeft het gevoel dat je op praktische wijze kunt bijdragen aan een 

directe verbetering van je eigen leefomgeving. De tuin is hét kleinschalig, zichtbaar, haalbaar ideaal. 

 
 'Als je het zelf in je eigen tuin kunt produceren, dat spreekt gewoon tot de verbeelding op  
 een bepaalde manier. Het is heel dicht bij. Het raakt ook iets bijna spiritueels moet ik zeggen.  
 Je hebt er echt een verbinding mee als je het zelf verbouwt. Misschien is dat het wel. Misschien  
 raak je iets. Het eenvoudige leven, om het zo maar te noemen, dat heeft iets. Daarmee heb ik het  
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 idee dat ik meer in verbinding sta met mijn leefomgeving in de zin van, het heeft iets  

kleinschaligs. Voedsel komt meer uit de buurt. Idealiter uit je eigen tuin. Als het niet uit je eigen  
 tuin is, dan het liefst van één of ander boerderijtje in de buurt waar je bij wijze van spreken de  

 mensen kent. Je ziet waar het vandaan komt. Je weet; 'Het komt hier vandaan en de mensen ken  
 ik', terwijl normaal gesproken de meeste mensen kopen het gewoon in de supermarkt en het is 

 geproduceerd door anonieme mensen. Vaak uit heel ver weg. Dat is gewoon geen band meer 
 dan.' (Thomas) 

 

 T: ‘Wat kan of moet een individu doen?’S: ‘Uit de auto komen en in de moestuin gaan staan. Zijn  

eigen groente verbouwen. Is goed voor iedereen.’ (Sjaak) 

 

 5.8: De populariteit van Transition Town 

Uit de bevindingen bleek dat de enige organisatie die populair is onder de respondenten, 

Transition Towns is. Wat is daarvoor de reden? Aan een gedegen antwoord op deze vraag zou een geheel 

nieuw onderzoek gewijd kunnen worden. Volgens mij is deze populariteit mede te danken aan het feit 

dat Transition Town zich bezig houdt met verschillende vormen van tuinieren.  

Transition Town legt in zijn activiteiten en visie een grote nadruk op lokale voedselvoorziening. 

In datzelfde verband propageert zij veel activiteiten en informatie met betrekking tot tuinteelt. 

Voorbeelden zijn het ontwikkelen van gemeenschappelijke stadstuinen op braakliggende stukken terrein 

of 'guerillagardening’ waarbij men in één nacht van stukjes niemandsland een tuin maakt. Daarnaast 

organiseert Transition Town veel scholing rondom het thema permacultuur dat een natuurlijke, circulaire 

variant is van tuinieren.   

Een mogelijk tweede reden voor de populariteit van Transition Towns zijn de zeer uiteenlopende 

manieren waarop men zich kan inzetten binnen de verschillende werkgroepen. Zo kan men op 

intellectueel niveau lezingen en discussies organiseren, maar ook op praktisch niveau bezig zijn in de 

tuin. Deze mogelijkheid van 'voor elk wat wils' sluit aan bij de individuele vormgeving van 

duurzaamheid bij de respondenten, waarbij men geen dingen wil doen die ze niet 'leuk' vinden of niet 

'hun ding' zijn.  

Het kernbegrip van Transition Town is ‘lokale veerkracht’. Kenmerken hiervan, zoals 

kleinschaligheid en zelfvoorzienendheid zijn terug te vinden in hoe de respondenten het ideaalbeeld van 

een duurzame samenleving voor zich zien (zie ook  4.5.7: 'De ideale duurzame samenleving'). 

Aansluiting bij Transition Town geeft het gevoel ook daadwerkelijk op lokaal niveau en laagdrempelig 

bij te dragen aan deze ideale wereld.  

Transition Town is vergeleken met de traditionele milieuorganisaties een jonge, kleinschalige en 

informele organisatie. Hierdoor wordt deze organisatie nog niet geassocieerd met het grootschalige en 

formele karakter van de traditionele tegenhangers. 

Als laatste mogelijke reden voor het succes van Transition Town wees een respondent mij op de 

positieve toon van de boodschap van Transition Town in tegenstelling tot andere milieuorganisaties. 

Transition Town maakt duurzaamheid voor de leden iets leuks en gezelligs.  

 
 'Je kunt allerlei rampscenario's gaan verzinnen, maar het effect daarvan is dat mensen heel erg  
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verlamd raken en denken (…) 'Je moet mensen inspireren om het anders te doen' en een soort  

beeld schetsen van dat die nieuwe manier van leven, die meer duurzame manier van leven, als  

we daar naartoe willen, dat die ook heel leuk kan zijn. Je doet dingen meer met de buurt,  

moestuinen, allerlei dat soort initiatieven, dat kunnen ook hele leuke en inspirerende initiatieven  

zijn Mensen willen inspireren, dan moet je het leuk maken.' (Thomas) 

 

 

 5.9: Is duurzaamheid voor hoogopgeleide postmaterialisten? 

In de literatuur wordt milieubesef overwegend gezien in het licht van het postmaterialisme: de 

hoog opgeleide generatie uit postindustriële landen welke in materiële welvaart opgegroeid is en zich de 

luxe kan veroorloven om zich druk te maken om immateriële aangelegenheden, zoals duurzaamheid. In 

welke mate voldoen de respondenten en hun zorgen om duurzaamheid aan de vereisten van het 

postmaterialisme? 

 

 5.9.1: Opleidingsniveau 

Uit de bevindingen bleek dat, overeenkomstig met het postmaterialisme, de respondenten zeer 

hoog opgeleid zijn. Je actief inzetten voor duurzaamheid, lijkt, gezien deze uitkomst, voornamelijk een 

aangelegenheid van hoogopgeleiden. Waarom? Een deel van de verklaring lijkt te liggen in het grote 

belang van kennis en informatie noodzakelijk voor een duurzame leefstijl. De respondenten 

verduurzamen vooral hun eigen privéleven op individuele leest. Zij vergaren hun informatie door te 

lezen, lezingen te bezoeken, het internet af te struinen en documentaires te kijken. De zoektocht naar 

duurzame alternatieven en duurzame producten gaat dan lijken op een ware opleiding tot milieubewust 

consument.  

Een andere verklaring kan gelegen zijn in de ‘double bind’, zoals door Guadeloupe gedefinieerd 

(interview 19-01-2012). Echter, hier in een iets andere variant. Hij bedoelt met die term dat degenen die 

zich terugtrekken uit de maatschappij en zich inzetten voor duurzaamheid voornamelijk komen uit de 

sociale middenklasse en hoger. Bij ‘mislukking’ kunnen zij altijd weer een beroep  doen op hun ouders 

als opt-out terug naar de maatschappij. Bij de respondenten constateerde ik dit verband niet (zie in de 

interviews de antwoorden op mijn vraag naar het beroep van hun ouders) Kan het echter zijn dat het 

diploma en het opleidingsniveau diezelfde positie van double bind inneemt? Kan men vrijwillig een 

duurzame leefstijl kiezen waar carrière en materiële welvaart niet belangrijk zijn om bij mislukking 

altijd terug te kunnen vallen op het diploma? Zo kan men altijd met een hoge maatschappelijke status 

terugvallen in de mainstream maatschappij. 

Dit streven naar het immateriële is duidelijk zichtbaar onder de drie hoogst opgeleide 

respondenten(de drie promovendi/gepromoveerden). Zij zien af van verdere carrière ten gunste van hun 

duurzaamheidsstreven. Ook twee van de universitair geschoolden zijn uit het bedrijfsleven gestapt om 

een baan met meer invulling voor hun duurzaamheidsideaal te vinden. Het kiezen voor een 

maatschappelijke carrière wordt gezien als strijdig met een duurzaam leven, vooral indien 

zelfvoorzienendheid en back to basics tot het ideaal behoren.  
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 'Hoe fijn zou het zijn om zelf een boerderij te hebben en niet meer te hoeven werken, maar te  
 kunnen leven van wat je zelf produceert, van wat je van je land haalt' (…) 'Ik denk niet zozeer  
 aan carrière, want daar geef ik dan toch niet zo veel om, maar ik zit wel in een tegenstelling  
 in de zin van; 'Wat draag ik nou eigenlijk bij als ik een PhD doe?' Tja, promoveren. Het is heel erg  

op intellectueel niveau gericht. Het is heel erg interessant. Het stimuleert het intellectuele heel erg,  

maar dat betekent dat je geen bijdrage kunt leveren maatschappelijk gezien.' (Esther) 

 

 5.9.2: Spiritualiteit 

De respondenten zijn, in tegenstelling tot de postmaterialistische assumptie, niet eenduidig 

spiritueel ingesteld. Een gedeelte van de groep geeft aan een spirituele dimensie van duurzaamheid te 

ervaren door een verbondenheid met Moeder Aarde te voelen. Daar staat tegenover dat een ander 

gedeelte van de respondenten zich op niet mis te verstane wijze distantieert van spiritualiteit. De 

veronderstelling dat duurzaamheid een thema is voor postmaterialisten met een hoge mate van 

spiritualiteit is onder de respondenten is niet één op één waar te nemen. Hiermee is nog niet alles 

gezegd. De uitdrukkelijke distantiëring lijkt vooral samen te gaan met de connotatie van het woord 

spiritualiteit. 

 

 'Ik denk dan onmiddellijk aan allemaal van die zweefhippies die van achter niet weten dat ze  
 van voren aan het leven zijn, spiritueel zijn. Spiritueel zijn van die mensen met van die lange  

haren en die van die paarse jassen dragen toch? (Lacht) Ik moet er altijd een beetje om lachen,   

hoor.’ (Sjaak) 
 

Het woord 'bewustzijn' is speelt wel een prominente rol onder alle respondenten. Het betreft het 

bewustzijn dat de mentaliteit van de mens veranderen moet om een duurzamere wereld te realiseren. 

Kan dit bewustzijn aangemerkt worden als zijnde spiritueel? Hoewel ik het woord volgens sommige 

respondenten niet mag gebruiken, is de beleving van duurzaamheid meer dan alleen de praktische, 

technische kant van de milieuproblematiek. Dit betreft een kijk op de duurzame samenleving en een 

andere omgang van mens en leefomgeving. Dit wordt door henzelf benoemd als een golf van een 

'nieuw' bewustzijn onder duurzame individuen wereldwijd (zie: 4.4.2: ‘Een 'beweging' van individuen’). 

In de beleving van duurzaamheid speelt de feitelijke, impactsreductie een kleine rol. 

 

 5.10: Duurzaamheid en de mate van individualisme 

Ik zou de respondenten meer willen typeren als producten van het individualisme, dan van het 

postmaterialisme. Dit allereerst door de grote rol die zij, meer dan voor de overige actoren zien 

weggelegd voor het individu in de verduurzaming van de maatschappij. Het individu dient zijn eigen 

gedrag onder de loep dient te nemen en zijn eigen leven te verduurzamen, dan volgen de markt, de 

politiek en onduurzame individuen vanzelf. Nodige veranderingen in de maatschappij worden vooral 

vanuit bottom-up gezien, in plaats van topdown. De respondenten spreken hun afkeer uit over een 

dwingende overheid die streng optreedt tegen onduurzame praktijken. Dit ondanks hun eigen prioriteit 

voor duurzaamheid. De overheid moet niet werken met verbod en gebod, maar mensen moeten 

vrijwillig verduurzamen, net zoals zijzelf dit ooit ook vrijwillig zijn gaan doen. De manier om dit te 

bereiken is niet het overtuigen van onduurzame anderen, maar het geven van het goede voorbeeld, in dit 
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onderzoek ook 'vrijwillige kruisbestuiving' genoemd. Een duurzaam individu is bovenal een duurzaam 

consument. Bewuste consumptie heeft een leidende rol in de verduurzaming van de maatschappij.  

 
 'Echt het (red: duurzaam) handelen is pas gekomen toen ik op mijzelf ging wonen. Ik was al  
 wel vegetariër en kocht dierproefvrije cosmetica, maar het echte handelen, zelf je  
 boodschappen doen, zelf je spullen moeten aanschaffen, dan kun je daar pas echt naar  
 handelen.' (Kim) 

 

Een mens is vooral in staat een bijdrage te leveren aan de maatschappij door wat hij koopt en in zijn 

consumptie komen zijn identiteit en moraal naar voren. Francio Guadeloupe (interview 19-01-2012) 

omschreef dit fenomeen als volgt: ‘I consume, therefor I am’. In het postmoderne tijdperk wordt 

identiteit ontleend aan het consumptiepatroon. Deze quote past bij de hedendaagse 

duurzaamheidsbeleving onder de respondenten. 

 

 5.11: De romantiek van het eenvoudige leven 

 ‘Verder heb ik er over nagedacht om in een soort van sustainable village te gaan wonen. Waar  

ik ook een beetje tegen aanloop is dat alles (red: in de maatschappij) gespecialiseerd is. Wat in 

dit soort dorpen is, is dat je je eigen huizen in elkaar kunt zetten. En dan denk ik; 'Inderdaad,  

waarom kan dat niet, dat je in groepsverband, dorpsverband, zeg maar, huizen maakt van  

strobalen en dan afgedekt met leem en je eigen groentetuintje hebt.' (Esther) 

 

 ‘Als je het zelf in je eigen tuin kunt produceren, dat spreekt gewoon tot de verbeelding op een  

bepaalde manier. Het is heel dicht bij. Het raakt ook iets bijna spiritueels moet ik zeggen. Je hebt  

er echt een verbinding mee als je het zelf verbouwt. Misschien is dat het wel. Misschien raak je iets.  

Het eenvoudige leven, om het zo maar te noemen, dat heeft iets. Daarmee heb ik het idee dat ik meer 

in verbinding sta met mijn leefomgeving in de zin van, het heeft iets kleinschaligs.’ (Thomas) 

 

In de literatuurstudie is de voluntary simplicity movement besproken. Zo wordt de tendens 

genoemd van mensen die uit duurzaamheidsoverwegingen en de wens tot zelfontplooiing vrijwillig een 

maatschappelijke carrière en een hoge mate van materiële welvaart opgeven. De parallellen van de 

voluntary simplicity movement en de duurzaamheidsbeleving onder de respondenten zijn groot. De 

eigentijdse streefwaarden van de groep respondenten zijn te beschouwen als een variatie op de 

kernwaarden in het artikel van Elgin en Mitchell uit 1977. In onderstaande diagram maak ik deze 

vergelijking zichtbaar. 

  

Kernwaarden voluntary simplicity 

movement anno 1977 volgens Elgin en 

Mitchell 

Streefidealen duurzaamheid anno 2012 

volgens de respondenten. 

Material Simplicity Consuminderen, bewust consumeren 

Human scale Lokaliteit, kleinschaligheid 

Self-determination Individualisme, onafhankelijkheid, 

zelfvoorzienendheid 

Ecological awareness milieubewustzijn 
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Personal growth Bewustzijn/spiritualiteit 

 

Een volgend parallel met de VSM is dat vele respondenten benadrukken hoe leuk duurzaamheid 

is. Zij benadrukken dat het niet een opoffering is, maar juist een verrijking. Zij benadrukken het 

innovatieve en creatieve aspect van duurzaamheid  

 

 5.12: Het moet wel leuk blijven?  

Dit ‘leuke’ aspect aan duurzaamheidsbeleving doet denken aan de eerder beschreven term 

milieubewuste zelfbeperking van Wilma Aarts. Een sombere eindconclusie uit haar proefschrift is dat 

mensen zichzelf alleen beperkingen opleggen uit naam van duurzaamheid in dingen die zij toch wel 

kunnen missen. Een sprekend voorbeeld hiervan is dat vrijwel niemand de auto laat staan. 

Duurzaamheid is oké, maar het moet niet lastig worden. De mate van milieubewuste zelfbeperking is 

laag in haar proefschrift. Deze sombere conclusie strookt niet met de bevindingen onder mijn 

respondenten. Zij vinden het integreren van duurzaamheid in hun leven leuk, maar dat betekent niet dat 

ze er niets voor laten en geen ongemakken ondervinden. 

 Onder de respondenten heb ik de uitersten van milieubewuste zelfbeperking waargenomen: 

mensen die ver van de stad wonend alles op de fiets doen (tot knieklachten aan toe) of opgelopen 

gezondheidsklachten omdat zij hun kamer niet willen verwarmen. Dit wijst op een hoge mate van 

milieubewuste zelfbeperking. Anderen hanteren een lage mate van milieubewuste zelfbeperking, waarbij 

zelfs de vliegvakantie gewoon doorgang vindt. Men heeft in dit geval  een voorkeur voor het vervangen 

van producten door duurzame varianten in plaats van gedragsverandering. 

 

 5.13: Duurzaamheid als subcultuur of maatschappelijke tegencultuur? 

Zijn de respondenten een onderdeel van een duurzame subcultuur of een duurzame 

tegenbeweging? Volgens Van der Heijden (2000) ligt het verschil tussen een subcultuur of een 

maatschappelijke tegencultuur niet zozeer in het feit of de inhoudelijke ideologie een maatschappelijk 

thema betreft, maar waaraan de aanhangers hun identiteit ontlenen. Ontlenen de aanhangers hun 

identiteit vooral aan interactie met de tegenstanders? Dan is het een tegenbeweging. Ontlenen de 

aanhangers hun identiteit voornamelijk aan interactie met, en bevestiging vanuit gelijkgestemden? Dan 

betreft het een subcultuur.  

 
'Niet afhankelijk zijn van het gas wat van de kraan komt. Een groentetuin is ook een stukje 

 zelfvoorzienendheid. We hebben een vriendengroep waar we die koeien mee delen. Diezelfde 

 mensen hebben elk jaar lammetjes. Die gaan we dan ook naar de slacht brengen. Dat zijn dingen 

 die in die groep circuleren en dan heb je iets wat anderen niet hebben.' (Caspar) 
 

Duurzaamheid wordt in de privésfeer tot uiting gebracht. Men sluit zich niet aan bij organisaties 

en houdt zich verre van het politieke debat. De confrontatie met de onduurzame buitenwereld (de 

tegenstanders) wordt niet aangegaan. Duurzaamheid wordt beleefd met gelijkgezinden. Dit wijst op 

duurzaamheid als subcultuur in plaats van maatschappelijke tegenbeweging. Het lijkt op het praktiseren 
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van een religie in gesloten kring, waarbij een respondent samengaat met gelijkgezinden als ware er 

sprake van een nieuwe vorm van nieuwe verzuiling. 

 
 ‘Ik ken één jongen, dat is een ex-junk, en dat is echt superknap, die is zich helemaal in gaan  

 zetten voor milieu. En ik dacht van; ‘Oh ja, vroeger was je helemaal in de Here gegaan, en 

 nu ga je in het milieu’ T: ‘Goh.’ R: ‘Ja, die associatie heb ik er gewoon mee.’ T: ‘En voor 

  jezelf, is het ook religie? Of is het verbonden met een spiritueel iets?’ R:‘Ja. Wel, in die zin,  

 dat het toch een nieuw soort normen en waarden, en er zit ook wel een soort van wat vroeger  

 de tien geboden waren, dat is nu ‘gij zult uw afval scheiden’. Dus je zit wel in een groep die  

zich, dat is natuurlijk ook van alle tijden, die zich afscheidt, of onderscheidt van anderen toch  

ook wel weer een moreel oordeel hebben over mensen die anders leven en het in onze ogen,  

natuurlijk, het slechter doen. Ja, in die zin speelt het wel een rol, ja.’ T: ‘En heb je ook het idee  

dat het zo’n gemeenschap is onderling?’ R: 'Nee, maar wel een herkenning, een soort van cultuur  

hebt binnen. Ik weet nog vroeger had je de verzuiling. Dit is denk ik een soort van nieuwe  

verzuiling.’ (Romilda) 

 

 5.14: De duurzame community: een veilige haven of het eindstation? 

De relatie met een kring van gelijkgezinden inspireert, stimuleert en verlicht het streven naar een 

duurzaam leven. In dit opzicht is het opzoeken van gelijkgestemden een logische, menselijke en zeer 

begrijpelijke uiting van een duurzame leefstijl en men staat dan niet op zichzelf.  De mini-utoptie brengt 

veiligheid en verademing in een onduurzame buitenwereld. Men heeft de neiging in toenemende mate 

op te gaan in deze kring van mensen die hetzelfde denken. Is deze duurzame community bedoeld als een 

veilige haven of als eindstation? Is duurzaamheid een subcultuur, een identiteitskwestie en geen 

maatschappelijk thema meer? Hoeft er met de wens tot een duurzame wereld geen onduurzame 

buitenwereld meer veranderd te worden? In dat geval is het praktiseren van duurzaamheid binnen de 

eigen, gelijkdenkende kringen voldoende. Volgens de respondenten gebeurt het verspreiden van de 

duurzaamheid in de maatschappij door 'onderlinge kruisbestuiving', waarbij het tonen van duurzaam 

gedrag onduurzame anderen doet volgen. Duurzaamheid verspreidt zich op deze manier vanzelf. Deze 

breed gedragen overtuiging vormt een punt van reflectie. Is het verband dat zij leggen tussen het 

uitstralen van duurzaam gedrag en gedragsverandering bij de omgeving juist?  

Hiervoor verwijs ik naar het artikel ‘Voluntary simplicity’ van Elgin en Mitchell uit de jaren 

zeventig. De auteurs zijn, net zoals de respondenten, optimistisch over de groeiende aantrekkingskracht 

van deze manier van leven en de maatschappelijke verandering die dit tot gevolg zal hebben. De VSM 

zou door zijn groeiende populariteit een voorbode zijn van een culturele revolutie in de prominente 

waarden van Amerika. Door de lijn van populariteit van duurzame leefstijlen door te trekken tot het jaar 

2000 wordt de VSM een meerderheid in de Verenigde Staten. Deze voorspelling is, zo'n 35 jaar later, 

naïef en niet juist. En waarom lijkt deze voorspelling achteraf zo naïef? Omdat het uitgaat van de 

veronderstelling dat duurzaamheid zich door het tonen van het goede voorbeeld als vanzelf verspreid 

naar onduurzame personen. Het gaat uit van de veronderstelling dat het tonen van goed gedrag en 

verspreiding van kennis zal leiden tot een duurzame leefstijl. Het gaat uit van een directe vertaling van 

milieukennis naar milieugedrag, oftewel, iedereen die weet wat er aan de hand is en weet dat het anders 

kan, zal ook anders gaan doen. Dit is een zeer idealistisch beeld van zowel mens als maatschappij.  Het 
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gaat uit van de assumptie dat milieukennis als vanzelfsprekend leidt tot een milieuvriendelijke 

samenleving. Kennis wordt echter niet zonder meer overgenomen, maar is afhankelijk van bestaande 

structuren, implementatiegebreken en tegenstrijdige belangen. Het vertrouwen in het verspreiden van 

duurzame leefstijlen ondermijnt  zowel de irrationele aspecten van de mens als ook de maatschappelijke 

beperkingen.  

Het artikel uit de jaren zeventig vertoont veel parallellen met het huidig vertrouwen in 

onderlinge kruisbestuiving onder de respondenten en biedt een waarschuwing voor eenzelfde blind 

vertrouwen. De vraag is gerechtvaardigd of terugtrekking in een eigen subcultuur een antwoord biedt op 

wereldwijde problemen. Zelfs in het meest positieve geval dat milieubesef (het zien van hoe het leven 

milieuvriendelijker kan) leidt tot milieuvriendelijk gedrag, zal dit effect afgezwakt worden door de 

beslotenheid waarin de community zich afspeelt. Het duurzaam gedrag straalt af op mensen die toch al 

hetzelfde denken en doen.  

Een volgend punt van reflectie vormt de aandacht voor de rol van de consument. Is biologisch 

voedsel en het aanpassen van je persoonlijke leefsfeer niet slechts één van de noodzakelijke methoden in 

plaats van dé weg naar duurzaamheid? Onder de respondenten (behalve één) wordt het overgaan op 

duurzame consumptie gezien als een logische, vrijwillige, individuele keuze volgend op kennis over 

duurzaamheidsvraagstukken. Er wordt niet ingegaan op financiële belemmeringen die een individu (of 

een bijstandsgezin) kan ondervinden in de aanschaf van duurzamere, duurdere artikelen. Biologische 

consumptie is een essentieel onderdeel, net als een hamer in een gereedschapskist, maar je kunt er niet 

alle problemen mee oplossen. Wat te doen als er een kerncentrale naast je huis wordt gebouwd? Nog 

meer biologische producten kopen? In sommige gevallen is duurzame consumptie, net als de hamer, niet 

afdoende. Tenzij men in het kader van het individualisme en ‘ieder zijn ding’ het bouwen van de 

kerncentrale de vrije keuze is van degene die het bouwt? In sommige gevallen is er meer nodig dan de 

duurzame consumptie om milieuproblematiek op te lossen. De  

Ter afsluiting passende  woorden van Susan George, politicologe en bestuursvoorzitter van het 

Transnational Institute in Amsterdam. Het citaat is afkomstig uit de documentaire 'Cultural Creatives’ 

(2012). Deze documentaire beschrijft een internationale trend van mensen op individuele basis de 

wereld willen verbeteren. Susan George is politicologe en bestuursvoorzitter van het Transnational 

Institute in Amsterdam.  

 

 'If people want to make a difference, they should not just change their own lifestyle. You hear a  
lot of that; 'If we all do this of that, everything will be fine'. No! Everything won't be fine. It will  

improve your own situation probably, but it won't change things politically. You have to do  
 things with other people. I would say: 'Change whatever you like. Change your lifestyle. Don't  
 drive your car. Change your light bulbs, whatever. But join an organization. Work with other  
 people on some aspect of the crisis that interests you particularly. Then try from there also to  
 make contact with other organizations so that on specific issues and on specific times you can  
 come together. Nobody is saying; 'Stop doing what you're doing' or 'The only thing that is  
 important is X, Y or Z.' No. Do what you think is most important, but recognize that there are   

moments when everyone has to come together.'  
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 5.15: Terug naar Van der Heijden 

De motivatie voor deze scriptie was is in eerste instantie een reactie op de betreurenswaardige 

staat van de milieubeweging die van Van der Heijden beschrijft in zijn artikel: 'Van kleinschalig 

utopisme naar postgiro activisme. De Nederlandse milieubeweging 1970-1990'. Van der Heijden 

beweert hier dat de hedendaagse milieubeweging zich kenmerkt door een hoge mate van postgiro 

activisme, waarin men vooral geld overmaakt zonder dat dit gepaard gaat met individuele 

gedragsverandering. Mijn oorspronkelijke hypothese daarentegen was dat duurzaamheid vooral 

plaatsvindt in ongeregistreerde, informele vorm en dat duurzaamheid net zoveel vormen aan kan nemen 

als dat levens verschillend kunnen zijn. Zijn pessimistische conclusie kwam volgens mij doordat hij 

alleen naar het officiële, geregistreerde spectrum van duurzaamheid kijkt. Door de groep respondenten 

te interviewen heb ik verschillende punten van Van der Heijden niet aangetroffen. Daar staat tegenover 

dat ik lopende het onderzoek mijn eigen hypotheses deels heb moeten verlaten. 

In dit onderzoek is de bloei van het postgiro activisme is in zijn geheel niet aangetroffen. Vrijwel 

geen van de respondenten is lid van een traditionele milieuorganisatie. Integendeel, er heerst scepsis 

richting officiële (milieu)organisaties, waarvan de doelmatigheid wordt betwijfeld. Men prefereert een 

actievere aanpak in de persoonlijke leefomgeving. Duurzaamheidsbesef gaat voornamelijk gepaard met 

een kleinschalige aanpak en directe betrokkenheid. 

 
 'Toen ik lid werd van Wakker Dier, toen had ik het idee als ik daar geld aan geef, dan heb ik  
 het idee dat ik daar goed mee bezig ben en dat er iets verandert en nadat dat een aantal  
 jaren had doorgelopen, had ik zo iets van; ‘Het gaat nu zo buiten mijn hele denken om. Het  
 wordt afgeschreven, het geld, maar verder ben ik er niet mee bezig, heeft het voor mij geen  
 meerwaarde’, dat ik dacht; ‘Dan kan ik het beter weer op een andere manier doen’, of zo. Dat  
 ik er weer op een aandachtvolle manier mee bezig ben. Toen heb ik eigenlijk ook vanuit die  
 insteek ook gestopt met alle dingen waar toen geld naar toe gingen. Ik dacht; ‘Ik wil niet dat  
 het zo gedachteloos gaat’.(Wietske) 
 

Een veronderstelling van mijn kant, die in de inleiding naar voren kwam, is dat degenen die met 

duurzaamheid bezig zijn dit op geheel eigen wijze binnen zijn eigen leefsfeer vormgeeft. Deze 

veronderstelling wordt in mijn onderzoek zowel bevestigd als ontkracht. Inderdaad nemen duurzame 

leefstijlen verschillende vormen aan, afhankelijk van het individu. Echter, de mate van variatie in 

duurzaamheidsuitingen is niet even groot als men bij verschillende levens zou verwachten. De 

voornaamste uiting van duurzaamheidsbesef is uniform in mijn waarneming en wordt bepaald door het 

consumptiegedrag. Dit laatste is de gemeenschappelijke deler. Er is sprake van een trend in plaats van 

een specifiek individuele vormgeving. Binnen de consumptiedimensie ligt de nadruk op voedsel. Ook 

dit accent komt pregnant terug en is geen uniek fenomeen toegespitst op het individu.  

Daarnaast is er een belangrijke rol weggelegd voor de community. Deze duurzame community 

kan een exclusief karakter aannemen, waarbij men in toenemende mate hierbinnen terugtrekt.  

Uiteindelijk krijgt de community vorm in een groep van vrienden die vrijwel allemaal op dezelfde 

manier met duurzaamheid omgaan. Deze hierboven gedefinieerde wens om duurzaamheid vorm te 

geven in de directe leefomgeving wijst onder de respondenten op een terugkeer van het kleinschalig 
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utopisme. Mijn conclusie naar aanleiding van de interviews is tegenovergestelde aan die van Van der 

Heijden: ‘De hedendaagse milieubeweging: het post-postgiro activisme, terug bij het kleinschalig 

utopisme’.  
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Hoofdstuk 6: Conclusie 

In deze masterthesis worden jongvolwassenen in Nijmegen en omgeving geïnterviewd voor wie 

duurzaamheid belangrijk is. In de interviewskomen drie aspecten van duurzaamheidsbeleving aan de 

orde; vorm, organisatie en wereldvisie. De hoofdvraag is: ‘Wat zijn de milieugedragingen, de 

organisatievormen en wereldbeelden van de selectie jongvolwassenen voor wie duurzaamheid een 

prominente rol speelt in het leven?’ De (22) diepte-interviews van anderhalf uur zijn opgezet volgens 

het model van the long interview van McCracken (1988).  

Hoe geven deze jongvolwassenen duurzaamheid vorm in hun leven? Een studie naar 

jongvolwassenen die duurzaamheid belangrijk vinden, werd een studie naar duurzame leefstijlen, 

wijzend op het belang van de persoonlijke leefsfeer. Duurzaamheidsbesef wordt beleefd en uitgeleefd 

binnen de grenzen van eigen huis en tuin. Binnen de persoonlijke leefsferen is een duurzaam 

consumptiepatroon de voornaamste uiting van het duurzaamheidsbesef. Binnen het duurzame 

consumptie patroon ligt de nadruk op lokaal en biologisch voedsel. Het kopen van biologisch voedsel is 

de populairste uiting van de groep respondenten. Een gedeelte van de respondenten teelt zijn eigen 

voedsel. Eigen huis en tuin vormen het huidige actieveld van duurzaamheid. De ware veldslag vindt 

plaats binnen de koelkast.  

Tijdens het onderzoek viel een verschil op van duurzaamheidsbeleving binnen de groep 

respondenten. Dit verschil bestond uit twee tegengestelde visies, de ecologische moderniserings- en de 

back to basicsgroep. De eerste groep ziet duurzaamheid als mogelijk en wenselijk binnen het huidige 

economische systeem. De tweede groep voorstaat een mindering van materiële welvaart en heeft een 

hogere mate van maatschappijkritiek. Dit verschil in visie zie je terug in het duurzaamheidsideaal, de 

leefstijl, het consumptiegedrag en het wereldbeeld over de actoren markt en politiek. 

Deze masterthesis gaat ook in op de organisatieverbanden van de respondenten. De officiële 

organisatiegraad van de respondenten laag. Dit past bij de eerder gevonden individuele beleving van 

duurzaamheid binnen eigen huis en tuin. Geen enkele respondent is actief bij een traditionele 

milieuorganisatie en er is ook weinig behoefte aan het praktiseren van duurzaamheid uit name van een 

organisatie. De respondent voelt zich geen onderdeel van de milieubeweging. In zoverre dat huidige 

milieuorganisaties voor hun toekomstig voortbestaan afhankelijk zijn van nieuwe aanwas uit deze 

generatie, zijn de toekomstperspectieven voor hen pessimistisch. De enige organisatie die populariteit 

geniet onder de respondenten is Transition Town, die aansluit bij de belevingswereld van de 

hedendaagse duurzaamheidsbeleving en veel praktische activiteiten rondom voedsel en tuinieren 

organiseert. Het beleven van duurzaamheid lijkt losgekoppeld lijkt te zijn van zijn politieke dimensie. 

De respondenten zijn weinig bezig met maatschappelijke lange termijn vraagstukken of ontberen een 

gedeelde visie van ‘Hoe dan wel?’ Sterker nog, men is geneigd zich van de media en actualiteiten af te 

keren en weinig met het politiek debat te maken te hebben. Wel voelen de respondenten zich onderdeel 

van een groeiend, nieuw duurzaamheidsbewustzijn van duurzame individuen wereldwijd.  

Voor het delen van duurzaamheid omringt men zich gedurende de tijd in toenemende mate met 
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gelijkdenkenden in onofficiële, ongeregistreerde sferen; in dit onderzoek de duurzame community 

genoemd. Vaak zijn dit vrienden of, in het geval van woongroepen, huisgenoten. De duurzame 

community is de hedendaagse vorm waarin duurzaamheid nog collectief beleefd wordt. Zij stimuleert de 

respondent tot een duurzaam leven door het verlichten van het voorzieningensysteem in de onduurzame 

buitenwereld, door Spaargaren ‘the system of provision' genoemd. Door praktische hulp wordt een 

duurzaam leven in een onduurzame buitenwereld makkelijker gemaakt. Zij inspireert tot duurzaam 

leven door het onderling uitwisselen en overnemen van duurzame praktische tips en trucs. Zij corrigeert 

tot een duurzaam leven door een zekere sociale druk die uit gaat van een gedeeld normen- en 

waardensysteem. Men kan zich in dermate hoge mate omringen met de duurzame community dat dit een 

wereldje op zich wordt en duurzaamheid ook een zeer prominente rol gaat spelen bij persoonlijke 

vriendschappen en relaties. Er is ook een positief verband gevonden tussen de tijdsduur dat men zich 

bezig houdt met duurzaamheid en de mate van community. Dit wil zeggen dat hoe langer men bezig is 

met duurzaamheid, hoe meer men zich omringt met gelijkgezinden. Opvallend is ook dat degenen die 

zich het langst bezig houden met duurzaamheid voornamelijk het back to basics ideaal aanhangen en de 

respondenten die recentelijk met duurzaamheid bezig zijn voornamelijk het EM type zijn. 

De vorm die aan duurzaamheid wordt gegeven en of de respondenten zich hiervoor al dan niet 

organiseren, hangt samen met het wereldbeeld van waaruit de respondenten handelen. Voor de 

verduurzaming van de maatschappij wordt het heil niet gezocht in het organiseren of in beïnvloeden van 

de politiek, maar wordt geloofd in onderlinge kruisbestuiving. Dit is het verspreiden van individuele 

duurzame leefstijlen door het laten zien van het goede voorbeeld van duurzame individuen. Door dit 

groeiend bewustzijn van individuen zal de rest van de maatschappij, inclusief de markt, de politiek en 

onduurzame derden volgen. Dit duidt op een positieve visie op de rol en de maatschappelijke 

mogelijkheden van het individu en wordt nog eens versterkt door een algeheel ontbreken van 

vertrouwen in de politiek. Nodige veranderingen in de maatschappij worden vooral vanuit bottom up 

gezien, dus van onderop, in plaats van bovenaf. Het individu wordt een leidende rol toegedicht en dient 

geheel vrij te kunnen handelen zonder inmenging van de staat. Om deze redenen past de waargenomen 

duurzaamheidsbeleving bij het tijdperk van het individualisme.  

De rol van het individu wordt vooral gezien als die van de duurzame consument. De wens 

bestaat om binnen de eigen grenzen van huis en tuin aan de slag te gaan om zo een haalbare utopie in 

samenwerking met de community te kunnen creëren. Dit ontbreken van grootse ideologieën en de 

nadruk op de rol van het individu als consument (I consume, therefore I am) passen binnen het tijdperk 

van het postmodernisme. Het zoeken naar de oplossing in de kleinschaligheid van eigen huis en tuin 

komt voort uit een gevoel van controleerbaarheid als reactie op de machteloosheid van wereldwijde 

problematiek, gecombineerd met een algeheel wantrouwen naar de politiek. Als reactie hierop hebben 

de respondenten de neiging zich hiervan af te willen sluiten van het maatschappelijk debat en op te gaan 

in de duurzame community. Hieruit voort kwamen mijn twee belangrijkste kritische noten gericht op 

deze vorm van duurzaamheidsbeleving. Enerzijds is dit de tendens dat duurzame leefstijlen, wegens de 
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ontkoppeling met de politieke dimensie en het opgaan in de community, neigen de vorm aan te nemen 

van een subcultuur zonder maatschappelijke dimensie. Anderzijds gaat men voor de verspreiding van 

duurzaamheid uit van onderlinge kruisbestuiving, maar door op te gaan in een community van 

gelijkdenkenden, wordt van deze tactiek weinig gebruik gemaakt. 

De motivatie tot dit onderzoek kwam voort uit een reactie op een artikel van der Heijden uit 

2000. Hij was van mening dat de hedendaagse milieubeweging vooral wordt getypeerd door een hoge 

mate van ‘postgiro activisme’. Dit houdt in dat men maandelijks geld overmaakt en verder niet veel aan 

gedragsverandering doet. Ik stelde hier tegenover dat deze visie een groot gedeelte van de huidige 

duurzaamheidsbeleving over het hoofd ziet, namelijk die in onofficiële, ongeregistreerde verbanden. 

Duurzaamheid speelt bij de huidige generatie van jongvolwassenen vooral een rol op individueel niveau 

en kan net zoveel vormen aannemen als dat levens kunnen verschillen. Concluderend kan worden 

gesteld dat het postgiro activisme niet is aangetroffen; men is juist weinig lid van milieuorganisaties en 

verandert vooral zijn eigen gedrag. Echter, de mate van variëteit is ook geringer dan verwacht, en richt 

zich vooral op de voedselconsumptie van de respondent. Het onderzoek beschrijft de onderzochte groep 

en pretendeert niet generaliserende conclusies te bevatten, bijvoorbeeld met betrekking tot de algemene 

trend in duurzaamheidsbeleving in de rest van Nederland. Voor het stellen van zulke algemene 

conclusies is de onderzochte groep te klein en dient een volgend onderzoek gedaan te worden waarbij de 

nadruk van kwalitatief diepte-onderzoek verschuift naar kwalitatief breedte-onderzoek. De resultaten uit 

dit onderzoek kunnen hoogstens indicatief zijn voor een mogelijke, algemene trend. Of de resultaten uit 

dit onderzoek wijzen op een trend die model staat voor de duurzaamheidsbeleving van hedendaagse 

jongvolwassenen kan onderzoek in de toekomst mogelijkerwijs uitwijzen. 

  



83 

 

Hoofdstuk 7: Aanbevelingen 

Hieronder volgen aanbevelingen uit de onderzoeksresultaten voor verschillende betrokkenen. Dit 

zijn als eerste Het Groene Hert, de plek waar het onderzoek heeft plaatsgevonden. Het Groene Hert is 

een adviesbureau en winkel op gebied van duurzaamheid en wil het duurzaam punt worden van 

Nijmegen. Hebben de respondenten behoefte aan een centraal punt en hoe zien zij die voor zich? Hoe 

kan Het Groene Hert de binding verbeteren met deze doelgroep uit Nijmegen? Ten tweede zullen de 

aanbevelingen zich richten tot de respondenten zelf en andere jongvolwassenen voor wie duurzaamheid 

belangrijk is. Als laatste staan hieronder aanbevelingen voor traditionele milieuorganisaties. De mate 

van lidmaatschap en betrokkenheid onder de respondenten is uitzonderlijk laag. Hoe dit te verbeteren?  

 

 7.1: Aanbevelingen voor Het Groene Hert   

Uit de bevindingen in hoofdstuk 3 bleek dat het hippe imago van Het Groene Hert zowel lof als 

kritiek oplevert onder de respondenten. Deze scheiding wordt gekenmerkt door twee verschillende 

visies op duurzaamheid onder de respondenten, in dit onderzoek de ecologische moderniserings- en de 

back to basicsgroep genoemd (zie 5.3: Nieuwe verbanden).  

 

 7.1.1: Het Groene Hert en de back to basics groep 

Deze groep vindt nu geen aansluiting in Het Groene Hert. Het Groene Hert zou kunnen 

overwegen of zij deze groep meer wil aantrekken en ook voor hen een herkenbaar, duurzaam punt 

willen worden. Waar hebben zij behoefte aan? Hierbij behoud ik mij puntsgewijs tot adviezen die 

binnen het huidig aanbod van Het Groene Hert passen.  

Binnen de winkelfunctie die Het Groene Hert vervult zou meer ingezet kunnen worden op  back 

to basics producten die de mate van zelfvoorzienendheid binnen eigen huis en tuin vergroten.   

Een andere activiteit om deze groep te bereiken kan middels het organiseren van 

duurzaamheidsbijeenkomsten. Dit kunnen debatavonden zijn, of avonden voor het uitwisselen van tips 

en trucs voor een duurzame leefstijl. Bij alle onderstaande activiteiten is belangrijk dat commercie niet 

de hoofdtoon voert en de informatie gedegen is om de argwaan jegens ‘greenwashing’ te voorkomen 

(zie: 4.5.2: ‘Wat is duurzaamheid?). Veel van de respondenten ontlenen inspiratie en informatie uit 

boeken en documentaires. Hier zou Het Groene Hert ook op in kunnen springen door deze informatie in 

de vorm van boeken en Dvd’s  aan te bieden en ter verkoop aan te bieden. Zo kan de verkoopfunctie 

gemend worden met het versterken van informatie. Het Groene Hert zou meer samenwerking kunnen 

zoeken met non-profit milieuclubs, zoals de populaire Transition Town Nijmegen (zie: 4.4.8: 'Transition 

Town'). 

 

 7.1.2: Het Groene Hert en de duurzame consument 

 Commercieel gezien zijn degenen die zich inzetten voor een duurzame wereld lastige klanten. 

De groep respondenten uit zijn duurzaamheidsbesef voornamelijk door middel van hun 

consumptiepatroon. De winkel- en consumptiefunctie van Het Groene Hert blijven cruciaal om deze 



84 

 

doelgroep te kunnen aantrekken en te behouden. Anderzijds betreft dit een groep goed onderbouwde en 

kritische consumenten. Men weet veel van af van de duurzame markt; de productieprocessen de 

beschikbare technieken, de misstanden ect.  Daarnaast bestaat de tendens bij de duurzame consument 

zich juist te ontdoen van overbodige aankopen. De duurzame consument consumindert. De 

winkelfunctie is cruciaal, maar wat aangeboden wordt, moet goed onderbouwd en besparend zijn. De 

producten moeten oprecht duurzaam zijn en niet alleen als dusdanig aangeprezen. Het Groene Hert moet 

aantonen van goede huize te komen om het vertrouwen van deze groep te winnen als autoriteit op 

gebied van duurzaamheid.   

Zij besteden veel tijd aan het opzoeken en verkrijgen van achtergrondinformatie en het 

duurzaamheidsgehalte van vergelijkbare producten. Als zij een nieuw product kopen willen zij dat het 

oprecht duurzaam is. Zij geven aan dat het moeilijk is om gedegen informatie te verkrijgen over 

bijvoorbeeld het duurzaamste product of te vergelijken tussen verschillende soorten producten. Deze 

moeilijkheid zit in het feit dat enerzijds tegenstrijdige verhalen de ronde kunnen doen over de 

duurzaamste keuze rond een product en anderzijds de hoge mate van wantrouwen wat heerst rondom het 

fenomeen 'greenwashing', waarbij bedrijven en producten om commerciële redenen duurzamer worden 

gepresenteerd dan zij werkelijk zijn. 

 Hierin zou Het Groene Hert een faciliterende rol kunnen spelen door in een gedeelte van deze 

informatievoorziening te voorzien en de duurzaamste alternatieven te koop aan te bieden. Welke 

computer moet men kopen als de oude stuk is? Wat is de energiezuinigste waterkoker? Het informeren 

en bieden van het gewenste alternatief van milieuonvriendelijke gebruiksvoorwerpen zou de duurzame 

consument verlichten en nieuwe klanten opleveren die, in plaats van zelfonderzoek, bij Het Groene Hert   

langslopen. Hierbij moet wel opgemerkt worden dat de duurzame consument vaak kritisch goed 

geïnformeerd is. Hiermee kan Het Groene Hert  het vertrouwen winnen onder de kritische consument en 

een naam opbouwen als duurzaam informatiepunt. Deze wens tot gedegen informatie bij nieuwe 

aankopen komt breed onder de respondenten terug.  

 Daarnaast valt een scheidslijn te herkennen tussen de twee bovengenoemde twee groepen 

consumenten (zie 4.3.8: 'Winkelgedrag'). De scheidslijn is een gevonden tendens bestaande uit de 

ecologische moderniserings- en de back to basicsgroep (zie 4.5.7: 'De ideale duurzame samenleving'). In 

de praktijk is dit niet zwart-wit en een persoon kan verschillende schakeringen grijs vertonen. De 

eerstgenoemde groep past duurzaamheid toe binnen het groeidenken van het huidig economisch systeem 

en het huidig peil van materiële welvaart. De 'back to basics'-groep wil duidelijk een stap terug en 

afstand nemen van de huidige consumptiemaatschappij. Voor deze twee groepen zijn verschillende 

producten interessant. De eerstgenoemde groep is geïnteresseerd in de duurzame producten die tonen dat 

duurzaamheid prima aansluit bij de hedendaagse manier van leven. De andere groep wil juist producten 

die bijdragen aan het consuminderen. Dit kan tweedehands zijn of producten die de zelfvoorzienendheid 

stimuleren.  

 



85 

 

 7.1.2: Het Groene Hert  en de Nijmeegse duurzame community 

De duurzame community die een duurzaam individu omringt speelt een grote rol in de 

duurzaamheidsbeleving (zie 4.4.5: ‘De Community'). In het faciliteren en samenbrengen van de 

Nijmeegse duurzame community zou één van de rollen kunnen liggen die Het Groene Hert   kan 

vervullen als duurzaam punt van Nijmegen. Hiermee vergroot Het Groene Hert   zijn bekendheid onder 

de duurzame community van Nijmegen en stimuleert het door het samenbrengen van duurzame 

individuen het ontstaan van community. Er is een positief verband tussen de mate van community om 

een persoon heen en de mate van een duurzame leefstijl. Oftewel; mensen met een community om zich 

heen leven duurzamer door de inspiratie, stimulans en het uitwisselen van ideeën met gelijkdenkenden 

en gelijkdoeners. Gezien de waargenomen ontkoppeling tussen politiek en duurzaamheid in de 

belevingswereld van de respondenten, zou hierbij uit de buurt gebleven moeten worden van het politieke 

of het ideologische spectrum, maar dient de nadruk te blijven liggen op het informele, het 

gelijkwaardige, creatieve uitwisselen van gedachten en verhalen ter stimuleren van duurzaamheid in het 

praktische, dagelijks leven. Het neveneffect hiervan zou zijn dat nieuwelingen in de duurzaamheid hier 

laagdrempelig aansluiting zouden kunnen vinden bij de duurzame community van Nijmegen. Hierbij 

sluit men aan bij de activiteiten zoals men al onderneemt met de community. Te denken valt aan 

uitwisselingsavonden van tips en trucs voor duurzaamheid in en om het huis of vergelijkbare avonden 

voor mensen met een moestuin waarin zaden en milieuvriendelijke onderhoudtrucs worden uitgewisseld 

of door samenkomst proberen tot vervoers- of moestuinnetwerken proberen tot stand te brengen van. Of 

het voorlichten over duurzame producten op de markt.  

 
 'Het zou mij leuk lijken. Dan krijg je ideeën mee van; 'Oké, zo doet iemand anders dat'. Nu heb  
 ik het wel met een paar mensen, met Alina en ook nog een paar die ook duurzaam  
 leven, dat ik er dan over kan spreken. Dan komt het in het gesprek daar vaak op, omdat we  
 daar allemaal mee bezig houden, maar als je een plek hebt, zoals één keer per maand en dat je  
 daar heen kunt gaan. Als ik een subsidie aan zou willen vragen, zou ik zelf niet weten hoe het  
 moet. Voor dat soort dingen is het heel leuk en dat je weer nieuwe ideeën krijgt. Vaak zijn het  

ook dingen waar je helemaal niet bewust van bent.' T: 'Hoe zie je dat voor je, een tentoonstelling  

of dat mensen samen komen?' F: 'Ik denk wel samenkomen van mensen zou ik wel leuk vinden, 
dat je met mensen kunt praten. Dat kan ik mij voorstellen. Een beetje zoals bij de Voko, dat je  

gewoon binnenloopt en dan zijn daar een paar mensen en dan kun je kletsen en een paar flyers  

en dat er één keer per maand een borrelavond is, dat je meningen kunt uitwisselen.' (Frederieke) 

 

‘Ik denk wel dat het zinvol zou zijn als individuen wel samenkomen in kleine groepen om samen  

wel tot andere of betere dingen te komen. Al is het dat als je in de stad woont en je hebt geen tuin,  

dat je dan met z’n allen een volkstuintje neemt. Om daar mee bezig te zijn. Ja, ik denk dat het  

individu de ander op zich ook wel nodig heeft om tot iets anders te komen. Dat kan ook van A naar 

B zijn. Dat hoeft niet ieder in zijn eigen auto te zijn, maar dat kan ook samen rijden zijn.'  

(Annemarie) 
 

'Een belangrijk onderdeel van ondernemerschap is jezelf kenbaar maken en netwerken, nieuwe  

relaties opdoen. Dus ik ben wel heel nadrukkelijk op zoek naar groepen, of wordt lid vangroepen,  

of meng me in groepen en neem deel aan bijeenkomsten met thema's maatschappelijk verantwoord 

ondernemen of duurzaam ondernemen, waar dat soort thema's centraal staan. Dat doe je  

inderdaad samen.' (Marisha; 277-280) 
 

Wel dient hierbij rekening te worden gehouden dat de duurzame community zeer kritische en 
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sceptische consumenten zijn. Ten opzichte van het bedrijfsleven bestaat wantrouwen over het fenomeen 

'greenwashing', waarbij producten of diensten voor commerciële doeleinden onterecht als duurzaam 

worden gepresenteerd.  Activiteiten en/of voorlichting met commerciële doeleinden dienen feitelijk 

goed onderbouwd te zijn en daadwerkelijk een duurzame aankoop te zijn om het vertrouwen te winnen 

van deze kritische klantengroep.  

Hoe kan Het Groene Hert toch in zijn financiën blijven voorzien zonder commercie de 

hoofdtoon te laten voeren? Een mogelijk antwoord hierop kan gevonden worden in de term 'sociale 

overwaarde', zoals het centraal begrip in de Waarmakerij in Nijmegen. Hier betaalt iedereen vrijwillig en 

subjectief naar 'wat hij het waard vond’. Door het vrijwillige karakter van de donatie vervalt het 

wantrouwen jegens commercie en is men wel bereid een financiële bijdrage te leveren. Dit kan zelfs een 

financiële vooruitgang betekenen ten opzichte van huidig gratis aangeboden diensten zoals de subsidie-

adviesbalie. Te denken valt aan een donatiebus met erop 'Wat vond u dit advies waard?' 

 

 7.2: Aanbevelingen voor milieuorganisaties: 

Bijzonder weinig respondenten zijn lid en niemand is actief binnen een traditionele 

milieuorganisatie. Dat is een somber gegeven voor milieuorganisaties die een achterban behoeven en die 

voor groei en representativiteit afhanklijk zijn voor nieuwe aanwas. Over het bestaan van 

milieuorganisaties wordt niet negatief gedacht, maar men voelt zich hiermee niet verbonden.  De 

vermeende logheid en grootsheid van organisaties roepen vragen op over de ffectiviteit. Een 

lidmaatschap roept de associatie van verplichtingen op en ook dat wekt afkeer. De respondent wil 

duurzaamheid op inidividueel niveau vormgegeven in de persoonlijke leefsfeer. De respondent wil in 

alle vrijheid ‘zijn duurzame ding’ doen. Echter, onder het belangrijkste aspect hiervan is biologisch 

voedsel. De belevingswereld richt zich op een terugkeer naar het lokale en kleinschalige. Wellicht zit 

hierin een mogelijkheid om als organisatie hen te kunnen bereiken. Richt acties op dit lokale aspect en 

op voedsel om in de belevingswereld van de respondent te geraken. Probeer leden te werven door in het 

bord met voedsel te komen van degene die duurzaamheid belangrijk vindt. Adopteer als 

milieuorganisatie een lokale, biologische boer. Organiseer een lokale, biologische proeverij op de markt. 

Help als milieuorganisatie individuen met het oprichten van stadstuinen. Dit praktische tuin- en 

voedselaspect is zeer populair en tevens de reden dat Transition Town als enige milieuorganisatie wel 

grote populariteit geniet onder de respondenten. Zij houden zich hier inhoudelijk mee bezig. 

Een andere mogelijkheid voor milieuorganisaties biedt het feit dat de respondenten vaak niet 

aangeven waarom zij niet betrokken of lid bij organisaties zijn. Vaak kwam het er gewoon niet van. Een 

lidmaatschap van een milieuorganisatie is geen logisch gevolg van het ervaren van zorgen om 

duurzaamheid. Respondenten zien geen noodzaak in het vormen van een groep of het onderdeel zijn van 

een milieubeweging. Milieuorganisaties zouden een gezamenlijke ledenwerfcampagne kunnen opzetten 

om op de noodzaak tot collectiviteit te kunnen wijzen onder deze generatie van individuen.  Het 

gezamenlijke aspect zou het voordeel hebben dat men zich niet door één club verplicht gesteld voelt, 
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maar nog steeds kan kiezen.  

 

 7.3: Aanbevelingen aan jongvolwassenen duurzame individuen 

Aangezien ik mij hierbij richt tot leeftijdsgenoten, mensen die ik persoonlijk heb gesproken en 

mijzelf ook aangesproken voel, zal hieronder de toon iets vlotter en meer familiair aandoen.  

 Zoek, voor inspiratie en stimulatie duurzame gelijkgestemden op, bij debatavonden, als vrienden 

of in woongroepen. Zij maken het streven naar een duurzaam leven makkelijker door samenwerking en 

vooral leuker. Eindelijk ben je niet meer gek en alleen als je je druk maakt om een beter milieu. Maar, 

kijk uit. Deze duurzame gelijkgestemden zijn het zo met elkaar eens zij de neiging hebben een wereldje 

op zich te gaan vormen. Laat je niet volledig opslokken. Hierdoor vergeet je dat er ook nog een 

onduurzame samenleving is en dat duurzaamheid een maatschappelijk thema blijft. Er blijft een wereld 

te veranderen. Zoek, al is het af en toe, samenwerking met anderen voor een activiteit naar buiten toe die 

ook andere mensen betreft dan degenen die toch al hetzelfde denken. Zoek het contact met 

andersdenkenden, dan pas kun je inspireren.  

 Deze laatste aanbeveling wordt moeilijk. Natuurlijk wil je, als vrijheidlievend burger van het 

individualistisch tijdperk ongebonden en leuk ‘je duurzame ding’ blijven doen. Echter, vergeet niet dat 

milieuorganisaties, waarvan het toch goed is dat ze bestaan, bestaan bij gratie van de hoeveelheid leden 

die zij vertegenwoordigen. Wist je al dat zij te kampen hebben met verouderend en teruglopend 

ledenaantal? Hoe zie jij hun toekomst voor je? Verdiep je in de verschillende grote en kleine 

milieuorganisaties die er zijn. Er zit er vast wel één bij die je leuk vindt en die je steun kan gebruiken.  
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Nawoord: 

De doelgroep die ik omschrijf en de kritiek die ik lever treft ook mijzelf persoonlijk. Ook ik 

organiseer mij niet, trek mij terug en veel tijd ter napeinzing over deze scriptie is doorgebracht in de 

moestuin. Deze scriptie heeft een compleet zaai- en oogst- en eetseizoen geduurd. Uit het interview met 

mijzelf bleek dat een deel van de motivatie om dit onderzoek te willen doen voortkwam uit een 

nieuwsgierigheid onder lotgenoten over hoe zij omgaan met het duurzaameheidsvraagstuk. Ik ‘schrok’ 

van de lage mate van beweging en het ontbreken van een gedeelde visie. Hoeveel kracht tot duurzame 

transitie gaat er verloren als de tendens is dat iedereen die duurzaamheid belangrijk vindt 'cocont' onder 

gelijkgezinden en zich terugtrekt in zijn huis (en tuin)? Na het afstuderen ga ik mij verdiepen in een 

passende organisatie en kijken of ik voor mijzelf een middenweg kan vinden tussen de moestuin en de 

barricade. Die moet er zijn.  

De scriptie is een product van een lange periode, vele plekken en vele mensen geweest. 

Dank aan ieder die ik heb mogen interviewen voor jullie tijd en de mate van vertrouwen waardoor jullie 

veel hebben verteld en mij vaak ontvingen bij jullie thuis. 

Dank aan Mark Wiering en Nanda Niemeijer voor de tijd en het geduld tijdens de begeleiding van het 

scriptieproces. 

Dank aan Het Groene Hert voor het vertrouwen en de vrije hand, het bureau, de printer en de koffie om 

dit onderzoek mogelijk te maken. 

Dank Jenny Schings, Anthony Wijnberg en Daan Hokse voor het verbeteren van mijn soms wat 

langdradige zinnen met een voorliefde voor komma’s in plaats van punten.  

Dank Moïra Renoch, Dagmar Donners, Lize Roos Wijnberg en Scania Stinissen voor het meehelpen van 

het uittypen van de interviews. 

Dank Maarten voor het zijn van mijn rust en leuke afleiding (Ik vind jou echt wel veel leuker dan 

typen).  

Dank Harry die ondanks zijn leeftijd en met de nodige kwaaltjes mij toch naar alle interviews op locatie 

heeft gebracht.  

Dank aan mijn huisgenoten voor het aanhoren van mijn diepe zuchten en het doornemen van de 

vorderingen aan de eettafel.  

En ongetwijfeld nog bedankt aan nog veel meer mensen 
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Bijlage 1: Inleidende interviews 
 

Interview met Dr. Francio Guadeloupe (F), assistent professor bij de afdeling Sociologie en Antropologie aan de UvA 

(T), op 19-01-2012. 

 

Het eerste gedeelte is wegens omstandigheden op de geluidsopname weggevallen. 

F: 'Het postmodernisme moet je vooral zien als scepsis. Mensen geloven niet meer in grote verhalen. Nee, het is niet zo dat 

ze er niet meer in geloven maar ze geloven er niet meer zo in dat het de wereld gaat veranderen. Dus men is cynischer 

geworden. Een andere auteur noemt het 'critique of cynical reason'. Cynische personen vind je nog steeds onder alle mensen 

die nog steeds de beweging aanhangen. Ze zijn cynisch in dat ze zeggen; 'oké, ik doe mijn best', maar echt geloven in dat ze 

de wereld veranderen doen ze niet, nee hoor ik geloof niet dat we over een jaar allemaal ecologisch bewust zijn geworden.' 

T: 'En hoort terugtrekking daar ook bij?' 

F: 'Ja terugtrekking betekent dan dat je op de meest geciviliseerde manier zegt: 'Ik weet het wel, maar mijn buren niet. Ik ben 

bewust en vrij maar mijn buurman niet'. En omdat je dat kan geloven, betekent het dat je je makkelijk kan terugtrekken. Dat 

is hoe de ideologie het beste werkt; als jij denkt dat je vrij bent maar de andere niet'. 

T: 'Zijn er binnen het postmodernisme nog wel overkoepelende visies over hoe de samenleving eruit zou moeten zien? Want 

volgens mij keer je dan terug naar allerlei verschillende subcultuurtjes.' 

F: 'Of ze daarin geloven? Dat is niet wat een postmodernist zegt. De postmodernist is iemand die zegt; 'Je hebt een bepaalde 

soort samenleving'. En de samenleving is voor een groot gedeelte uit mensen die sceptisch staan tegenover welk verhaal dan 

ook. En mensen zijn gaan geloven in identiteit. De ecologische beweging is ook een identiteit. Het gaat om identiteit. Je zult 

ook wel sites hebben waar je elkaar opzoekt. Je hebt een site voor ballen, je hebt een site voor die, je hebt een site voor 

ecologen. Dat is marktwerking dat iedereen zijn kleine site heeft. Een kleine tribe.'  

T: 'Over marktwerking gesproken, gisteren vertelde je over het omslagpunt 68....' 

F: 'Ja, je hebt de hele periode van de jaren zestig tot de jaren tachtig zou je kunnen noemen, dat was de 'civil rights-period'. 

Dus je hebt civil rights beweging in Canada, je hebt de studentenbeweging hier, je hebt de civil right movement in de VS, je 

hebt allerlei revoluties in Latijns Amerika, in Azië had je de Bandanmovement, de Non-allignment movement, we zijn noch 

communistisch, noch kapitalistisch. Er moest een antwoord op komen. Een antwoord om ze te kunnen incorporeren. Wat je 

toen zag was dat veel van de bewegingen die wereldvreemd waren, die kregen opeens winkeltjes. Als je historisch nagaat 

wanneer er in Nederland en elders in Europa heel veel van die natuurwinkels ontstonden, ontstonden ze eigenlijk als reactie 

op '68. Toen werd het een identiteit en kreeg je marktwerking in de hele industrie. Toen werd het; 'wil je ecologisch zijn, dan 

moet je eigenlijk tweedehands kopen. Dan moet je ecologische producten kopen. In speciale winkels. Dan moet je je haar op 

een bepaalde manier dragen, rolmodellen en noem maar op. Ze werden opgenomen door de culturele industrie. Dat allemaal 

gebeurde als respons op de civil-rights movement.' 

T: 'En hoe valt daar de terugtrekking onder? Als je om aan te geven dat je identiteit alternatief is dingen koopt in een 

biologische winkel, dat is toch wat anders dan dat je je helemaal terugtrekt uit de maatschappij naar bijvoorbeeld een eco-

dorp? Dat valt wel onder postmodernisme, maar niet onder wat jij noemt.' 

F: 'In de VS heb je ecologische dorpen en als je goed kijkt naar wie de bevolking is, dan zijn het allemaal middenklasse 

kinderen. De ouders zijn advocaat, dokter of noem het maar op. Die kinderen, kinderen van hen, zij kunnen zich terugtrekken 

in de ecologische dorpen. Ze willen niet leven in de samenleving, ze willen het anders doen. 

T: 'Dus als ik onderzoek ga doen naar duurzaam gedrag dan is het ook interessant om te kijken of zij uit de middenklasse 

komen. 

F: 'Precies ja. Je kunt kijken of ze uit de middenklasse komen. En als ze niet uit de middenklasse komen zoals bijvoorbeeld in 

de beweging van Detroit en dergelijke, dan zie je dat het een strijd is tussen de lagere klassen die schonere groenten willen 

hebben en dergelijke, maar die niet vies zijn om samen te werken met de grote Amerikaanse ketens. En de kinderen van de 

advocaten die veel kritischer zijn ten opzichte van multinationals.'  

T: 'Is dat een tweede generatie van milieubewustzijn?'  

F: 'Nee, het is niet een tweede generatie, het is gewoon een beweging. Dat is de uitkomst dat al die postmodernistische 

onderzoeken hebben uitgewezen. Er is een groep die zegt; 'Wij trekken ons terug wij gaan anders leven'. Je kan alleen maar 

anders leven, buiten de samenleving, dat is een 'double bind', als jouw ouders of je 'links' ergens kunnen zorgen dat je dat 

kan. Daarom is in de VS het gros ervan die dat doet, als je het natrekt, dan zie je dit zijn gewoon de kinderen van de beter 

gesitueerden. Anders kunnen ze het niet doen in zo'n harde samenleving als de VS. Dus ze zijn 'erin' en 'eruit'.  En veel van 

hen gaan er later weer uit. Dan gaan ze een bedrijfje oprichten.' 

T: 'Ja, zo keer je weer terug naar het systeem.' 

F: 'Ja, door een bedrijfje te beginnen. Voor het gros ervan op den duur is dat een beweging. “Ik ga mijn eigen bedrijf 

opzetten'. Ze denken allemaal; 'Ik heb iets nieuws gedaan.' Terwijl als ze de literatuur lezen, dan doet het gros van hen dat. 

Dat wil niet zeggen dat het niet revolutionair is. Zij doen ook mee aan de dominante visie die zegt; 'Je moet sceptisch zijn ten 

opzichte van grote concerns.' Zij zijn ook sceptisch.' 

T: 'Denk je dat ze van zichzelf vinden dat ze anti-systeem zijn?' 

F: 'Sommigen. Sommigen zullen zeggen; 'Ja ik mag dan wel anti-systeem zijn, maar ik ben ook wel een beetje realistisch.'  

T: 'En dan heb je ook nog het verschil tussen postmodernisme als tijdsgeest, en postmodernisme als wetenschapsfilosofie'... 

F: 'Ja als filosofie is het een filosofie die zegt; 'Je moet kritisch zijn ten opzichte van elk groot verhaal en dat wat jij bekijkt 

duidt aan op tijdsgeest. Dat begon met een groep die zich ging verdiepen in de situatie van de jeugd. Wat wij denken is dat 

jeugdigheid is een situatie die je altijd hebt gehad maar wat je nou ziet is dat het zich rekt. Dat is ook een deel van die 

marketing. Dus terwijl mensen vroeger al op hun twintigste eigenlijk al gingen werken, nou rekt het zich met die mensen die 

pas met dertig tweeëndertig daarover nadenken. Aan toekomst en dergelijke. Dat is een deel van de marktwerking. Om op de 

lange termijn de consument in te 'blocken' als jonge consument. 'Ik wil reizen. Ik wil dingen doen. Ik ben lekker anders.' 
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T: 'Als je het zo zegt zijn we inderdaad allemaal op precies dezelfde manier anders. En dat postmodernisme als tijdsgeest, 

hoe onderzoek je dat het beste? Via discoursanalyse? Heb je dat wel eens gedaan?'  

F: 'Je kunt discoursanalyse doen. Misschien is het het beste om in zo'n commune even te gaan wonen. Dan zie je hoe het 

eigenlijk allemaal werkt. Ook de mensen in een commune starten een eigen bedrijf. Hoe veel mensen in een commune 

zeggen; 'Nou pas als ik dertig ben of zo wil ik misschien nadenken over werken'. Vanuit het bedrijfsleven was er een 

categorie ontstaan de categorie 'jeugd'. Zoals Madonna representeert dit prachtig voor postmodernistische filosofen omdat ze 

vijftig is en ze heeft nog de jeugd. En dat is de categorie van de consumenten dat het meest spendeert. Of ze het nou 

spenderen in ecologische producten of anders.' 

T: 'Heb je zelf wel onderzoek gedaan naar levensstijlen of wereldbeelden?' 

F: 'Ja over de beweging en hoe het begon net na de tweede wereldoorlog. En hoe de dynamiek van jeugdigheid alleen maar 

toenam. 'I consume therfore I am.' Je kunt niet zeggen dat je ecologisch bent en naar de Burger King gaan. En dat is hoe 

identiteit is ontleend aan consumptiegedrag.' 

T: 'En ik zit nog met de methodes. Kan postmodernisme ook met niet-postmodernistische methoden worden onderzocht? 

Bijvoorbeeld enquêtes' 

F: 'Een beetje. Maar het gaat niet om de waarheid. Er is een boek en dat moet je misschien lezen dat is van Jameson en die 

zegt dat postmodernisme is the 'mentality of late capitalism'.’  

T: 'Interessant' 

F: 'Jameson heeft het ook over hoe sommige van de toeristen soms ontwikkelingslanden romantiseren. Niemand is eruit (red: 

het systeem) , maar er bestaat een beweging om sommigen eruit te halen zodat je kan gaan reizen.'  

T: 'Maar is er dan überhaupt sprake van een beweging want volgens mij kan dat dan helemaal niet.' 

F: 'Hij heeft onderzoek gedaan naar back-packers die overal naartoe reizen en hij heeft dat gelinkt aan ou-koloniale 

bewegingen. Op sommige plekken zijn toen reservaten opgericht. Hier moeten jullie leven als in traditionele tijden. Maar dat 

was gewoon een geconstrueerde traditionele tijd. Vijftig jaar na dato keerden backpackers naar die plekken terug om 

eigenlijk de traditionele mensen op te zoeken. En zo zie je eigenlijk de links tussen 'the power' van de koloniale bewegingen. 

De kinderen van de flowerpower beweging die helemaal identiteitspolitiek zijn geworden, die reizen naar die plekken.' 

T: 'En dat is dus geconstrueerd.'  

F: 'Voor hen is het niet geconstrueerd. Voor hen is het echt. 'Ik wil niet waar die vele toeristen zitten in dure hotels, ik wil naar 

die andere'. Vergetend dat die andere ook net zozeer is een constructie is als de hotels.’  

T: 'Je hebt ook billboards in bushokjes van een reisbureau dat adverteert met dat zij naar plekken gaan waar geen andere 

toeristen komen. Maar dat hangt dan wel in bushokjes.' 

F: 'Dus dat is een hele industrie. Heel veel filosofen willen dat onderzoeken. Die kijken daar heel kritisch naar. En zijn er 

sommige mensen die geloven niet meer alles. Ze hebben een kritische kijk.' 

T: 'Ecologie is dus een identiteit, maar gaat het dan eigenlijk wel om de ecologie? Of is het dan meer een soort subcultuur 

waar je dan bij hoort?' 

F: 'Om ecologie te hebben moet je eerst een soort scheiding maken tussen mens en natuur. Die scheiding is een hartstikke 

moderne constructie. Maar van daaruit kun je dat doen, kun je ecologie hebben als begrip.' 

T: 'Maar is ecologisch bewustzijn dan ook mogelijk zonder dat het om je identiteit gaat, of zijn die twee onlosmakelijk?' 

F: 'Ik denk dat het kan zonder dat het om je identiteit gaat maar dat is dus niet de beweging die is ontstaan na de civil rights 

movement. Het civil-rights-movement-feminisme was niet voor rechten voor vrouwen, maar voor afschaffing van de 

categorie van vrouwen. De nieuwe bewegingen zijn voor rechten voor vrouwen. De nieuwe beweging is voor 'wij hebben een 

identiteit als ecoloog.' Daarvoor ging het om de afschaffing van het onderscheid tussen natuur en cultuur.' 

T: 'Het opheffen van de dichotomie.' 

F: 'Maar dat zie je dus niet meer.' 

T: 'Maar wat, welk mechanisme heeft het dan doen omkeren, want jij zegt 'na 68'. Dat lijkt alsof het vanuit hogerhand is 

ingegeven dat die bewegingen moeten worden ingekapseld.' 

F: 'Dat wil zeggen dat er responsen moesten zijn. Het wil niet zeggen dat iedereen in een achterkamertje ging zitten en zegt; 

'zo is onze respons'. Nee, er zijn op diverse plekken responsen ontstaan en wat je dan ziet, cumulatief, is dat die responsen dit 

teweeg hebben gebracht.' 

T: 'Is het dan natuurlijk ontstaan?' 

F: 'Het is indirect ontstaan door allerlei mensen die andere strategieën hadden.' 

T: 'Bedoel je dat het 'in' was, dat er een markt voor ontstond?' 

F: 'Je maakt iets 'in'. Je hebt nooit iets wat 'in' is, je moet het maken.' 

T: 'Maar lijkt het je nuttig om te onderzoeken of de duurzaamheidbeweging is opgegaan in een postmodernistische vorm?' 

F: 'Ik weet niet of ik 'nuttig' zou gebruiken.  

T: 'Relevantie?' 

F: 'Ook niet perse relevant. Het zou wel interessant zijn.' 

T: 'Nou moet ik de komende tijd én de individuen vinden... ' 

F: 'Die vindt je makkelijk, dat vindt je waar je nou precies woont en overal. It's a tribe. Je hoeft niet zo hard te zoeken naar de 

tribe.' 

T: 'Ik denk dat ik via-via al heel ver kom.  

F: 'Het is interessant om te kijken; vroeger ging een activist makkelijk naar de Burger King. Nou, als je dat doet 

tegenwoordig is het 'not done'.' 

T: 'Maar is het niet juist ook interessant om ook mensen mee te nemen die ook duurzaamheid praktiseren, maar dan op een 

andere manier. Bijvoorbeeld juist door de samenwerking met het bedrijfsleven op te zoeken. Dat is dan weer anders dan 

terugtrekken. Dat is meer naar voren treden.  

F: 'Ja duurzaam ondernemen enzovoorts. Dat is allemaal 'in' nou. Ik bedoel het nieuwe programma's van VVD’ers heet groen 

rechts. Dan heb je de CDA die ook groen is geworden.' 
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T: 'Dank je wel'.  

 

Interview met Stan Seveke (S), directeur van duurzaamheidcentrum 'Het Groene Hert ', Nijmegen, 16-01-2012  

 

T: 'Heeft Het Groene Hert   veel te maken met milieuorganisaties?' 

S: We hebben daar vrij regelmatig mee te maken. Ik heb vrij veel contact met Milieu Centraal. Ik heb contact met de 

Milieufederatie in Arnhem. Dus het provinciale. Ik zit in een overleggroep van negen duurzaamheidcentra. Daar zit ik in. Ik 

ga af en toe naar congressen, bijeenkomsten op het gebied van duurzaamheid.' 

T: 'Heeft Het Groene Hert   als duurzaamheidcentrum veel te maken met georganiseerde verbanden van individuen, buiten 

officiële organisatie?' 

S: 'Hoe bedoel je dat, georganiseerde individuen?' 

T: 'Dus niet via een officieel orgaan, maar dat ze zich met een bepaald doel bundelen.' 

S: 'Kun je een voorbeeld geven?' 

T: 'Ja; de bewonersavonden die hier worden georganiseerd, hier komen hele straten praten over het aanleggen van 

zonnepanelen, maar ze zitten niet bij een organisatie.' 

S: 'Ja in die zin, dat is altijd in het kader van projecten. Ik zit in een hele hoop overleggroepjes, van architecten die iets willen 

doen met duurzaam bouwen, met VVE's (red: Vereniging van Eigenaren). We zijn in overleg met woongroepen, ook hier in 

Nijmegen, om hun huizen te verduurzamen.' 

T: 'Ja dat soort dingen bedoel ik ja.' 

S: 'Ja dus gewoon wat er op ons pad komt, of al ik zelf iets zie, dan stap ik erop af. We zijn ook nog maar een jaar bezig.' 

T: 'En heeft Het Groene Hert   veel te maken met individuen?' 

S: Ja heel veel want de burgers komen hier naartoe voor advies en informatie over duurzaamheid? 

T: En als u dat zo bekijkt, met wat voor mensen heeft u dan vooral te maken, zijn dat dan vooral individuen, organisaties?' 

S: 'Dat is heel divers, met wie ik allemaal praat, dat kunnen individuen zijn, bedrijven, instanties, groeperingen, waarmee ik 

zoveel mogelijk samenwerking probeer te zoeken en te kijken of we de kennis die we hebben kunnen delen en verbreden. En 

kijken wat we voor elkaar kunnen betekenen. Ook commercieel gezien.' 

T: 'Ja. En heb jij vanuit je positie als directeur van een duurzaamheidcentrum visie op, krijg je iets mee van de hedendaagse 

milieubeweging? Hoe die zich manifesteert?' 

S: 'Ik heb de indruk, de milieubeweging zelf heeft nog een hoog geitenwollenssokken gehalte. Maar als ik kijk naar de 

mensen van de milieufederatie zelf, dan vind ik dat die goed bezig zijn. Ik heb het idee dat er wat aan het schuiven is, maar 

dat is heel erg afhankelijk van de mensen die er zitten. Als ik kijk naar een MEC (red: Milieu Educatie Centrum). Daar heb ik 

in verschillende steden contact mee gehad en in de ene stad kan ik er prima mee door één deur, en met de andere denk ik 'wat 

moet ik ermee'. 

T: 'En kun je iets uitleggen wat je bedoelt met 'goed bezig zijn?' 

S: 'Ja ik vind dat als je als milieufederatie als de MEC En dat mis ik nog wel eens bij de organisaties die zelf niet 

verantwoordelijk zijn voor de inkomsten, dan ontstaat er voor mijn idee heel snel iets dat het niet uit maakt. En dat vind ik 

lastige groepen omdat wij ons helemaal de blubber moeten werken om het hoofd boven water te houden en zij hebben iets 

van 'dat kan ook maandag wel of volgende week.' 

T: 'En heb je het idee dat duurzaamheid leeft in Nijmegen?' 

S: 'Ja.' 

T: 'En hoe merk je dat?' 

S: 'Dat merk ik aan de bekendheid die we in een jaar hebben opgebouwd, dat merk ik aan de hoeveelheid mensen in de 

winkel, dat merk ik aan de belangstelling vanuit bedrijven, dat merk ik aan de gemeente die graag samen wil werken. Ja, dat 

merk ik wel. En ik hoor het ook op verjaardagen en op de voetbalclub.' 

T: 'Hoor je dan over duurzaamheid of over Het Groene Hert  ?' 

S: 'Dan hoor ik over Het Groene Hert  . Ze weten natuurlijk dat ik ook op Het Groene Hert   werkzaam ben, maar dan 

ontstaan er vaak heel veel leuke gesprekken over wat ze allemaal aan het doen zijn, wat ze graag zouden willen. Ja, ik denk 

dat dat breed leeft.' 

T: 'En nou heb je nog een onderscheid binnen duurzaamheid. Het ene is, noem het maar, softe duurzaamheid, duurzame 

dingen doen, bijvoorbeeld de led-lamp. Het andere, wat een stap verder gaat, is ook dingen laten voor duurzaamheid. Heb je 

het idee dat veel mensen bereid zijn ook dingen te laten?' 

S: 'Nee dat weet ik niet. Het vliegen vind ik altijd een mooi voorbeeld. Laat ik het zo zeggen, wat ik zie in mij omgeving, is 

dat mensen er dan toch voor kiezen om te vliegen. Dan kiezen ze voor hun individuele vrijheid, maar dat ze zich er wel 

bewust van zijn en dat ze zich wel willen compenseren. En dat compenseren kan bijvoorbeeld in het compensatiefonds dat 

we aan het oprichten zijn. En ik ken een aantal  mensen die kiezen er bewust voor om geen auto te hebben of niet te vliegen, 

maar dat zijn er niet veel. Misschien ben ik ook niet representatief.' 

T: 'En wat is jouw inschatting, heeft Het Groene Hert   met mensen die op die trede van de ladder al zitten, die dus bereid zijn 

dingen te laten ten behoeve van duurzaamheid.' 

S: 'Dat weet ik niet, niet concreet. Ik kom wel in aanraking met mensen die er rekening mee houden bij de verbouwing en de 

consequenties van dat het soms ook wat duurder is. Maar verder ken ik weinig mensen die puur op basis van duurzaamheid 

andere keuzes maken. In ieder geval als je gaat kijken op het niveau van reizen en wonen. Wel in de zin van verf en 

materialen voor hun huis. Maar in hun eigen leefpatroon, nee.' 

T: 'En zou het voor Het Groene Hert   van belang kunnen zijn om meer zicht te hebben op die groep?' 

S: 'Ja, dan kun je nog beter daarop in springen. Dan moet je kijken; 'wat voor producten zouden ze dan wel willen?' en het 

assortiment aanpassen. Ik vind het op zich een mooi streven maar ik merk ook dat als het net wat duurder is dan het reguliere, 

dat mensen dan toch afhaken.' 

T: 'En heb je nog een idee om via het Hert in aanraking te komen met die groep?' 



94 

 

S: 'Ik hou mij daar op dit moment eigenlijk niet mee bezig. Maar ik weet niet waar ik ze vandaan moet halen en ik heb er 

eigenlijk ook geen tijd voor. Ik zal het niet weten, die mensen moeten maar naar mij toe komen' 

T: 'Nou, we zijn klaar'.  

 

Over het algemeen is er weinig verduidelijking gekomen over de hedendaagse milieubeweging via het gesprek met Stan 

Seveke. Hiervoor is nog een aanvullend gesprek met wellicht iemand vanuit een milieuorganisatie nodig. Wel had hij inzicht 

op de kring om hem heen, de 'softe' duurzame consument. De groep die, volgens de terminologie van Wilma Aarts, doet aan 

'zelfbeperkende milieubewustzijn', is een onbekend terrein voor Het Groene Hert  . Hoewel Het Groene Hert   de belevenis 

van duurzaamheid vooral schijnt te bekijken vanuit het consumentenperspectief, kan ik voor de scriptie inspiratie opdoen uit 

het feit dat er nog zo weinig over bekend is. 
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 Bijlage 2: Vragenlijst, zoals gebruikt bij interviews 
 

Vragenlijst  

Afstudeerscriptie, beleving en vormgeving van duurzaamheid in Nijmegen en omgeving.  Anoniem  

Inzage scriptiebegeleider 

 

Categorie 1: Biografische gegevens 

 

Naam: 

Leeftijd:  

Woonplaats: 

Geboorteplaats: 

Beroep:  

Opleiding:  

Categorie 2: Duurzaam gedrag 

 

‘Wat betekent duurzaamheid voor jou?’ 

‘Op welke manieren geef jij duurzaamheid vorm in je leven?’  

- Vervoer 

- Wonen  

- Vrije tijd 

- Werk/opleiding 

(noteren voor vraag 3)  

‘Zijn er ook dingen die je bewust laat/niet doet uit duurzaamheidoverwegingen?’ 

‘Heb je bepaalde winkels waar je bewust wel of niet koopt?’ 

‘Aan welke duurzame producten heb je behoefte?’ 

‘Merk je dat je in bepaalde dingen niet duurzaam bent? Waarom is dat?’ 

‘Welke factoren stimuleren je om het duurzame leven vol te houden? ‘ 

 ‘Welke factoren belemmeren je het duurzame leven vol te houden?’ 

Categorie 3: Organisatie 

 

‘Je vertelde dat je (handeling) doet. Kun je vertellen hoe die vorm begonnen is?  

 

‘En kun je vertellen in welke verbanden je dat doet?’  

‘Heb je behoefte aan een vorm van organisatie met gelijkgezinden?’ 

Categorie 4: Wereldvisie op de state-market-civil society triangle 

 

‘Welke rol zie jij voor het individu weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij? Vind je dat dit 

nu voldoende gebeurt?’ 
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‘Ben je lid van een politieke partij. Waarom?’ 

 

‘Stem je? Op welke politieke partij stem je? Waarom?’ 

 

‘Welke rol zie je voor de politiek weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij? Vind je dat dit 

nu voldoende gebeurt?’ 

 

‘Welke rol zie je voor de markt/het bedrijfsleven weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij? 

Vind je dat dit nu voldoende gebeurt?’ 

(indien bedrijf: belangenorganisatie) 

 

‘Ben je lid van een milieuorganisatie? Waarom?’ 

 

Welke rol zie je voor de bestaande milieubeschermingorganisaties weggelegd? Vind je dat dit nu 

voldoende gebeurd? 

 

‘Geloof in de wetenschappelijke vooruitgang? ‘ 

 

Categorie 5: een beweging van individuen?  

 

‘Heb je een persoonlijk doel voor ogen met je duurzaam gedrag?’ 

‘Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit?’ 

‘Hoe ziet de wereld er over 40 jaar uit?’ 

‘Heb je veel mensen om je heen die zich bezig houden met duurzaamheid?’ 

‘Kun je een omschrijving geven van hoe hun duurzaam gedrag eruit ziet?’ 

 

‘Vinden anderen je radicaal?’  

 

‘Heb je het gevoel deel te zijn van een beweging?’  

‘Probeer je anderen te overtuigen/te inspireren?’ 

 

Categorie 6: Afsluiten met een open vraag:  

Is er nog iets wat je kwijt wilt? Is er nog iets wat ik vergeten ben te vragen? 

 

 

Afsluitend: 

Beroep moeder 

Beroep vader  

Inkomen:  
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 Bijlage 3: Verspreide oproep voor respondenten 
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 Bijlage 4: De interviews 

Interview met Alina haar woongroep in een gekraakte school, Nijmegen, 26-04-2012 

T: 'Zo. Nou, let the party begin. Eerst even wat korte 

vraagjes, makkelijke vraagjes, denk ik. Hoe heet je?' 

A: 'Alina.' 5 
T: 'Hoe oud ben je  

A: '27.' 

T: 'Waar woon je?' 

A: 'Ik woon hier? Het adres, wil je dat weten? Ik woon in 

een gekraakte school.' 10 
T: 'Even kijken, de plek is Nijmegen.' 

A: 'Nijmegen, in Heseveld, dat is op de Kaaplaan. 

Kaaplaan.'  

T: 'En de gekraakte school, kun je daar iets over 

vertellen?' 15 
A: 'Ja, het is een oude basisschool, waar ik samen met 

een aantal mensen vijf en half jaar geleden gekraakt heb. 

Sindsdien zitten we hier.'  

T: 'En waar ben je geboren, waar kom je vandaan?' 

A: 'Ik kom uit Duitsland. Ik ben opgegroeid tot mijn achtiendste in Halle, dat is vlak bij Leipzig, in het oosten van Duitsland.' 20 
T: 'Kwam je hier dan om te studeren?' 

A: 'Ja, precies.' 

T: 'En wat heb je gestudeerd?' 

A: 'Antropologie en ontwikkelingsstudies heette dat toen. Dat was een bachelor in Nijmegen en nu ben ik bezig met 

klimaatwetenschappen in Wageningen, een master.'  25 
T: 'Werk je ook?' 

A: 'Ja. Ik zit bij Plurijn, dat is een organisatie voor gehandicapten. Dat doe ik sinds twee jaar en dan sta ik op groepen waar ze 

begeleiders nodig hebben, waar ik mensen bij alledaagse dingen help, wakker worden, douchen.' 

T: 'Verstandelijk?' 

A: 'Allebei. De groep waar ik sta is vooral verstandelijk gehandicapt. Een heel laag niveau, een ontwikkelingsniveau van één 30 
of twee jaar. Daarom heb je vaak ook lichamelijke beperkingen omdat ze heel veel dingen niet snappen.' 

T: 'Dat is wel zwaar werk.'  

A: 'Ja, maar wel heel leuk. Ik vind het heel leuk werk. Ik leer er heel veel bij, de hele zorgkant. Ik vind het een heel leuke 

baan.' 

T: 'Nou gaan we het anderhalf uur hebben over duurzaamheid, maar wat is duurzaamheid eigenlijk?'  35 
A: 'Het is voor mij op dit moment echt zo'n hip begrip. Ik heb er veel over na zitten denken over wat het nu is en voor mij is 

het een manier van leven waardoor ik anderen niet lastig val. Anderen is zeg maar nu, op andere plekken, of anderen later, op 

andere tijdstippen, dat ik daar rekening mee hou of wil houden.' 

T: 'Wat bedoel je met lastig vallen?' 

A: 'Lastig vallen is als je je behoeftes niet meer kunt bevredigen, als je geen voedsel meer hebt of te veel regen omdat het 40 
klimaat gek doet. Dan vind ik dat lastig vallen.'  

T: 'Zou jij van jezelf zeggen dat duurzaamheid belangrijk voor je is?' 

A: 'Ja, het is wel een belangrijk onderwerp. Ik kwam daar via ontwikkelingsstudies op, dat ik dacht; 'Ik moet iets aan de 

armoede in de wereld doen' en daardoor ging ik ontwikkelingsstudies doen, maar als je dat een paar jaar studeert kom je 

erachter; 'Wacht eens, het heeft heel veel te maken met onze leefstijl hier. Als die niet duurzaam is, dan hoef ik niet te 45 
beginnen in ontwikkelingslanden.' 

T; 'En wat is er niet duurzaam aan onze leefstijl?' 

A: 'Ik vind dat we te veel grondstoffen, te veel dingen gebruiken, op te grote voet eigenlijk bezig zijn wat betreft weggooien 

en energieverbruik. Het gemiddelde gezin heeft meer dan één auto, dat soort dingen. Dat stoot bijvoorbeeld CO2 uit of ander 

broeikasgassen en dan krijg je klimaatverandering. Ergens val ik daar iemand mee lastig.'  50 
T: 'Nou verschilt het begrip duurzaamheid heel erg per persoon. Bijvoorbeeld het begrip fair trade, legt heel erg de nadruk op 

het sociale aspect. Heeft dat bij jou ook nog een rol of is het toch vooral milieu?' 

A: 'Even nadenken. Ergens bij duurzaamheid gaat het bij mij over mensen en natuur en hoe die samen kunnen gaan. Voor 

mij, als ik al zeg, ik heb een ananas nodig en die is misschien biologisch geteeld, ik weet niet, in Afrika, dan is het voor mij 

ook belangrijk dat die mensen iets hebben via Fair Trade. Als je ze toch nog onderbetaalt voor het biologische product wat ze 55 
maken, dan kunnen ze ook weer geen kant op en gaan ze ook misschien weer het milieu vervuilen of te veel bos kappen. Ik 

zie het heel erg in samenhang, dat je allebei mee moet nemen.' 

T: 'Nou volgt een hele brede vraag, we gaan hem later nog specificeren, maar hoe geef jij duurzaamheid vorm in je leven?'  

A: 'Wat ik heel belangrijk vind sinds een aantal jaren is dat ik probeer mijn eigen groenten te verbouwen. Dat doen we 

hierachter. Sinds dat we hier wonen zijn we begonnen met tuintjes aanleggen en toen ik daarmee begon dacht ik; 'Hé, mijzelf 60 
geeft dit heel veel en ik kan gewoon mijn eigen groenten kweken en een aantal maanden daarvan eten en dat is een beetje 

mijn bijdrage aan dat ik ook groenten uit het seizoen eet. Dat vind ik heel fijn. Ik vind het laten zien dat dat kan in de regio, 

met moestuinen bezig zijn, vind ik ook een belangrijk iets, dat buren zien; 'Hé, je kunt eigenlijk ook in je tuintje een paar 

courgettes zetten, of moet je die bij de COOP halen?'  

T: 'Zeggen de buren dat ook?' 65 
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A: 'Ik heb er niet echt feedback over gekregen en daar praten ze ook niet over. Het is meer dat de mensen zien dat we bezig 

zijn of dat er kippen rond lopen, maar het doet mij vooral ook heel goed, dat ik daar een goed gevoel over heb, om daar een 

gewicht tegenover te zetten, dat ik weet; 'Hé, ik heb niet alles nodig uit de winkel.' Dat is duurzaam. Verder, het is meer 

academisch, maar ik heb mijn scriptie geschreven over klimaatverandering en hoe je dat goed kunt communiceren. Dat was 

één gedeelte, over hoe breng je klimaatverandering over op jongeren. Ergens had ik gehoopt dat je met zo'n scriptie wel iets 70 
duurzaams doet. Klimaatverandering speelt en heel vaak worden projecten ergens neergezet maar die werken niet of die 

werken slecht en dat wilde ik een beetje onderzoeken. Dat is meer een beetje theoretische duurzaamheid. Het is denk ik 

vooral de tuin, wat ik echt als duurzaam zou beschrijven.' 

T: 'Zou je dan ook met je scriptie later werk willen hebben in duurzaamheid?' 

A: 'Ja, ik begin in mei bij het IVN in Gelderland, begin ik een stage. Mijn taken daar zijn, zoals het er nu uitziet, zijn ook het 75 
projecten op gang brengen, dat heet 'Scholen voor duurzaamheid', om dat weer op gang te brengen. Dat zijn wel activiteiten 

waarvan ik denk; 'Hé, dat is wel duurzaam, om een manier te vinden om met kinderen over klimaatverandering te praten of 

hun een manier te laten vinden om daarover te praten. Daarvan denk ik ook dat dat duurzaam is.' 

T: 'Nou ligt het bij klimaatwetenschappen voor de hand, maar heeft duurzaamheid ook nog een rol gespeeld met je 

studiekeuze?' 80 
A: 'Nee, toen niet. Ik heb heel veel gereisd voordat ik begon met studeren en ik woonde een jaar in Argentinië bij een vrij arm 

gezin en sindsdien boeit het mij eigenlijk dat er mensen zijn die minder hebben. Dat was de trigger om hier 

ontwikkelingsstudies te doen. Ik kwam pas tijdens de studie erop dat dat hele armoedeverhaal veel meer ligt aan onze manier 

van leven. Sindsdien ben ik meer met duurzaamheid bezig.' 

T: 'Hoe lang is dat geleden ongeveer?' 85 
A: 'Ik begon hier in 2005 met studeren. Ik zou zeggen, 2008 eind van de bachelor. Daarna was ik een jaar vrij en toen begon 

ik met een clubje in Nijmegen klimaatacties op te zetten om meer bewustwordingscampagnes. Dat was met een actiegroep 

rondom klimaatverandering. Dat was rond Kopenhagen, toen Kopenhagen zo speelde, toen zijn we met andere mensen 

begonnen hier acties op te zetten.' 

T: 'Wat voor acties?' 90 
A: 'Bijvoorbeeld met gemeenteraadsleden praten over het beleid rond klimaatverandering. Of als pinguïns door de stad lopen 

of verkleed als ijsbeer en pinguïn en toen zijn we naar kroegen toegegaan en hebben tegen de terrasverwarmers actie 

gevoerd.' 

T: 'Hoe werd daar op gereageerd?' 

A: 'De meeste kroegen of cafés ware wel positief. We mochten bij heel veel een sticker plakken. Daar stond op; 'Onze 95 
klanten zijn geen watjes'. Dat was zeg maar het verhaal daarachter van gebruik dan een deken of ga binnen zitten. Je hoeft 

echt niet om elf uur 's avonds het terras te verwarmen.' 

T: 'De lucht te verwarmen.' 

A: 'Ja. Door die gesprekken met die kroeg of met die eigenaren kwamen we er ook achter; 'Dat is wat de klanten willen en 

dan doen zij dat'. Zij willen gewoon dat die kroeg werkt en klanten hebben het graag om buiten te zitten met die 100 
terrasverwarming en dan is het heel moeilijk om daar tussen te komen.'  

T: 'En de klanten zelf, hebben die nog gereageerd?' 

A: 'Nee, we hadden wel geflyerd, maar we zijn niet echt gesprekken aangegaan.' 

T: 'En je noemde net de moestuin hier, maar heb je nog meer voorbeelden van hoe jullie thuis bezig zijn met duurzaamheid?' 

A: 'Ja, wat ik net in de keuken al zei. Ik vind het gebouw niet duurzaam, maar als je het uit een energiekant bekijkt, een 105 
aantal huisgenootjes hebben dan gezegd: 'We doen geen verwarming, maar houtkachel. Daar heb ik te weinig verstand van 

om te zeggen; 'Dat is nou echt duurzamer, of dat nou minder energie vraagt of niet. Dat kan ik niet inschatten. Nee, verder zie 

ik het meer als een experiment van hoe je samen kunt leven. Je bent hier zelf toch verantwoordelijk dat het pand draait. Je 

belt niet de eigenaar als iets stuk is. Dat is een manier van sociaal organiseren. Ik weet niet of ik dat duurzaamheid zou 

noemen.' 110 
T: 'Als dat voor jou wel zo is.' 

A: 'Nee, ik zou niet in eerste instantie zeggen; 'dat is nou heel duurzaam wat wij hier doen', maar wij koken wel samen en dan 

kook je meteen voor acht. Of we kopen bij de Voko in, dat is een voedselcoöperatie, waar we dan onze voedsel in jerrycans 

halen. Dat is dan zonder verpakking en biologisch.'  

T: 'Je vertelde net dat je veel hebt gereisd, speelt duurzaamheid daar ook nog een rol, bijvoorbeeld het vliegen?' 115 
A: 'Nou, ik heb heel veel gereisd, tot drie jaar geleden, toen gingen mijn ouders naar Peru. Ik mocht mee naar Peru. Ik was 

net klaar met de studie. Ik dacht; 'Shit, ik kan helemaal niet van die reis genieten. Het gaat allemaal veel te snel. Toen had ik 

plotseling zo'n besef van die manier van reizen, van zomaar de hele wereld door vliegen. Sindsdien ben ik een experiment 

begonnen om niet meer te vliegen. Ik houd het tot nu toe goed vol. Dat is nu drie jaar dat ik tegen mijzelf heb gezegd; 'Ik 

vlieg gewoon niet meer. Ik ga gewoon op reis en dan met de trein. Ik zeg niet 'nooit'. Als ik nou voor mijn werk een 120 
superopdracht in Uganda, nou dan ga ik daar ook heen vliegen.' 

T: 'En hoe bevalt dat experiment?'  

A: 'Ik heb er geen last van. Ik merk daar af en toe als, toen een vriend op de Canarische Eilanden en toen gingen vrienden 

daarheen en die zeiden; 'Hé, ga je mee?' Het is super simpel, hè. Je kunt voor vijftig euro een vliegkaartje krijgen. Ik zeg dan 

gewoon: 'Nee'. Het bevalt heel goed. Ik heb er geen last van. Mijn ouders vroegen gisteren nog: 'Kom je mee naar Turkije?' 125 
Toen zei ik; 'Mama, je weet toch dat ik niet vlieg. Hou er mee op.'  

T: 'Is daar wel begrip voor?' 

A: 'Ja, mijn zus doet het nu ook. Ik heb wel dat mijn oma bijvoorbeeld, die wil dat ik met haar naar Thailand ga, die zegt; 

'Daar doe je toch niets mee, iedereen gaat toch vliegen.' Dat is een beetje van dat als ik niet begin, dat verhaal. Het heeft toch 

geen nut, die ene druppel op de hete plaat.' 130 
T: 'Ben je het daarmee eens?'  

A: 'Op grote schaal doe ik echt niets daarmee aan klimaatverandering. Dat is gewoon mijn manier om met die frustratie om te 
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gaan, dat je ziet gewoon treinreizen is veel duurder dan met het vliegtuig gaan. Ik vind het niet kunnen, maar ik kan de 

overheid niet dwingen om andere regels te maken en dat is een beetje mijn enige poort om voor mijzelf dat vol te houden, 

dus dan zeg ik; dan vlieg ik gewoon niet meer. Ik ga echt niet iedere keer de discussie aan met mensen, van; 'Je mag niet 135 
vliegen', maar ik doe het niet meer en als dat op mensen afstraalt, is dat alleen maar goed.' 

T: 'Je zei net; 'je kunt de overheid niet dwingen'. Voelt dat zo? Is het uit een soort machteloosheid?' 

A: 'Ja, tegenover het systeem en de structuren wel.' 

T: 'En wat is het systeem en de structuren?' 

A: 'De politieke of economische regels zoals ze nu bestaan. Er is nog heel veel geloof in vooruitgang en groei. En alles moet 140 
maar groeien. Wat mij betreft gaat die crisis maar door en gaat hij vooral nog heel lang door tot op een dieptepunt. Ik wil niet 

dat het met mensen slecht gaat, maar ik merk dat heel veel waardes die wij nastreven, van wat ik in de kranten lees, dat werkt 

gewoon niet, dat is niet duurzaam.' 

T: 'Welke waardes zijn dat?'  

A: 'Het idee van het moet altijd meer. Ook dat huisje, boompje beestje verhaal. Ik moet mijn eigen auto hebben.' 145 
T: 'Denk je dat dat gaat veranderen door de crisis?'  

A: 'Nou, ik zie bijvoorbeeld bij Transition Towns, daar had ik gisteren nog iemand gesproken in Nijmegen over het Repair 

Café. Dat gaat heel goed. Ik kan mij voorstellen dat dat met de economische crisis te maken heeft, dat je toch even kijkt of je 

de fiets kan repareren. Ik kan mij voorstellen dat dat op gang komt. De staat trekt zich ook van veel sociale dingen terug, 

uitkering en weet ik veel, dat mensen toch meer daarop aangewezen zijn, maar dat je via stemmen of politieke acties kan 150 
ondernemen, dat heb ik ook niet zo geprobeerd en daar geloof ik ook niet zo in.' 

T: 'En duurzaamheid binnen je eigen consumptie, in je eigen aankopen die je doet?' 

A: 'Wat ik zei, bij de Voko, daar ben ik een beetje degene die aan de touwtjes trekt, die dat doet voor het huis. Ik wil gewoon 

die producten kopen bij de Voko. Dat vind ik belangrijk. Mijn eigen spullen, nou ik probeer het met de biologische winkel, 

maar als ik 's avonds thuis kom en ik moet snel iets kopen dan ga ik ook naar de COOP, waar je lang niet alles biologisch 155 
hebt. In die zin is het niet heel erg consequent. Ik koop ook gewone producten die niet biologisch zijn of niet Fair Trade. Dan 

de tuin, dan heb ik daar vanaf nu toch een beetje eigen oogst. Ik koop heel weinig producten, kleren nauwelijks. Ik krijg veel 

uit de weggeefwinkel die we hier hebben of ik krijg van mijn zus cadeau.'  

T: 'Jullie hebben een weggeefwinkel?' 

A: 'Oja, die had ik nog niet genoemd.'  160 
T: 'Is dat alleen voor het huis, de weggeefwinkel?' 

A: 'Nee, dat is gewoon openbaar, als jij komt de volgende keer met een bak kleren, dan hangen we die daar op, of andere 

spullen. En je kunt ook straks doorkijken en iets meenemen als je dat wilt. En het loopt best goed. Er komen meer dingen 

binnen dan eruit gaan. Af en toe wordt het te veel.' 

T: 'Komen er ook mensen uit de buurt?' 165 
A: 'Nee, ik weet niet of zij het weten. Het zijn meer vrienden, vrienden van vrienden en via, via, op bezoek. Laatst bij het 

feestje, dat dan veel mensen dingen meenemen.' 

T: 'O, ja. Dat had ik ook hier het vorige feestje. En je noemde net al het vliegen, maar kun je nog meer dingen bedenken die 

je bewust laat uit duurzaamheidsoverwegingen?'  

A: 'Wij eten hier vegetarisch. Dat is denk ik ook iets duurzaams, dat we gewoon hebben gekozen; de keuken is vegetarisch. 170 
Ik eet vlees bij mijn ouders, maar zeg inmiddels wel; dan biologisch. Ik eet zeg nooit 'nooit', maar negentig procent van het 

vlees dat ik eet is biologisch. Dat is één, twee keer in de maand. Verder is het hier, wat we thuis eten is geen vlees en geen 

vis.'  

T: 'Merk je ook welke factoren je stimuleren om duurzaam te leven. Dat kan in de breedste zin van het woord, personen, 

evenementen, activiteiten, gedachtes.' 175 
A: 'Die mij stimuleren? Goede vraag. Ik heb laatst op de uni een film gezien. Die heette White Snow. Er was een antropoloog 

die heeft een film gedraaid op Antarctica. Dat maakte veel impact. Dat ging over al de pesticiden wat in ons voedsel zit. Toen 

dacht ik; 'Ik ga echt niet meer naar de COOP om daar spullen te halen, dat is gewoon rotzooi. Dat motiveert mij wel, alleen 

trek ik het niet altijd consequent door. Je hebt ook nog een praktische kant in het leven en dat is gewoon dat ik 's avonds laat 

thuis kom en dat ik naar de COOP ga. Dan is het toch wel stimulerend dat je denkt; 'Ik kan ook even tien minuten langer om 180 
fietsen naar de biowinkel'. Dat is het laatste en ik heb bij mij dat het echt van binnenuit komt. Ik heb constant een beetje het 

gevoel alsof ik een slecht geweten moet hebben en dat heb ik ook echt. Ik zit ook in het witte Westen en ik doe er evengoed 

aan mee, dat dat een beetje de motivatie bij mij is. Om mijzelf niet dubbel te voelen, alsof ik constant een 

schuldigheidsgevoel heb. Ik weet niet waar het vandaan komt. Heel veel mensen hebben dat niet. Ik denk dat dat de motivatie 

is. Dat vind ik wel heel stimulerend om nu groenten te verbouwen. Dat is meer dat ik denk; 'Wat kan ik hier nou doen om dat 185 
rotte gevoel niet meer te hebben, dat ik in de COOP sta en denk die courgette komt uit Egypte. Dat is helemaal niet 

duurzaam.' 

T: 'En de kiwi komt uit Australië. Heb je, hoe zou ik het noemen, hulp van buitenaf. Heb je veel mensen om je heen die bezig 

zijn met duurzaamheid?' 

A: 'Het is heel erg gescheiden in het huis bijvoorbeeld. Er zijn heel veel dingen. Mijn huisgenoot die doet het Zappatista-190 
koffie initiatief, dus die koopt voor half Nijmegen koffie.'  

T: 'Oh, ja die hebben wij ook.'  

A: 'Iedereen is zo op zijn vlak bezig. Mensen die bouwen heel veel uit afval, dat ze er iets moois van maken. Die groep, 

waarvan ik vind, dat is zo vanzelfsprekend dat je met duurzaamheid bezig bent en met die andere groep zit ik op mijn werk, 

zeg maar met andere collega's. Daar is het nog helemaal niet aangekomen. Het is gewoon zo'n ander wereldje waar het over 195 
gaat. Dan zeggen ze; 'We gaan weer een nieuw bankstel kopen'. Dat blijft maar kopen.' 

T: 'Heb je het dan ook met hun er over?'  

A: 'Nee, niet echt. Ik merk dat ik vaak een beetje bang ben, ook omdat ik daar inval. Dus het is ook niet dat ik helemaal in het 

team zit. Ik ben heel voorzichtig met politieke discussies op het werk. Ik wil daar gewoon naartoe gaan en ik ga er ook niet 
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zeggen dat ik gekraakt woon, omdat ik gewoon vind dat dat mijn privé is. Daar heb ik het gewoon niet over. Wel dat ik zeg; 200 
'ik woon in een woongroep' en dat is voor zoveel mensen al zo bizar. Dan krijg ik vragen over mijn hoofd en denk ik; 'laat 

maar, ik ga niet zeggen dat ik gekraakt woon'. Dat zijn dan mijn voordelen, hoor. Ik ken ook mensen die praten er heel open 

over. Misschien bereik je daar meer mee, als je er open over ben, maar dat durf ik gewoon niet. Ik ben bang voor 

vooroordelen of dat mensen mij in een hoekje plaatsen.'  

T: 'Merk je dat die mensen om je heen, die met duurzaamheid bezig zijn, heb je behalve het huis nog clubjes of 205 
vriendengroepjes die daar mee bezig zijn?'  

A: 'Ik zou zeggen die mensen bij de Voko, dat is een coöperatief. Daar ken ik mensen wel omdat we dan die winkel draaiende 

houden.'  

T: 'Jij helpt ook mee bij de Voko?' 

A: 'Ja, dat is gewoon. Dat hoort erbij. Als je erbij zit moet je af en toe winkeldienst draaien of bestellingen aannemen. Nou 210 
Moïra, die ken je ook, die is nu ook bij boer Koekoek een leuk project begonnen. Daar zie ik ook wel dat ze gewoon bezig is 

met voedsel en hoe kun je voedsel uit de regio zien te krijgen. Een andere vriendin van mij die is bouwingenieur. Die heeft 

gewoon een eigen bedrijf waar ze over passief bouwen. Dus die is heel betrokken.' 

T: 'Is zij ook Duitse?' 

A: 'Clarence.' 215 
T: 'Woont zij ook in Nijmegen?' 

A: 'Ja.'  

T: 'Ik heb haar gezien. Ik wil haar ook interviewen.' 

A: 'Ja, dat moet je echt doen, want die kent echt alle netwerken. Die zit echt in dat professionele wereldje. Die praat met de 

gemeente en onderhandelt hoe huizen energie neutraal kunnen worden, want dat kan allemaal, alleen moeten mensen leren 220 
om op lange termijn te denken. Op die manier levert het wel een winst op. Niet op vijfjaren termijn. Het is super spannend 

wat zij doet. Even nog goed nadenken. Even mijn netwerkjes aflopen. Nee, verder is dat ik gewoon die clubs een beetje ken 

zoals het Broeikas en het Milieueducatiecentrum, maar dat zijn meer organisaties. Het is gewoon hun doel om iets met 

duurzaamheid te doen.' 

T: 'Merk je dat het belangrijk voor je is, dat die mensen om je heen ook met duurzaamheid bezig zijn?'  225 
A: 'Belangrijk?'  

T: 'Steunt dat?'  

A: 'Ik heb er nog nooit zo over nagedacht, maar ik denk het wel, want eigenlijk steunt het gewoon wel want ik zie dat ik niet 

helemaal gek ben en dat mensen toch ook wel zien van; 'Iets moet anders' of 'Hoe kunnen we het anders vormgeven?' Hoe 

kunnen we duurzamer wonen, leven, werken?'  230 
T: 'Jullie hebben het daar ook met elkaar over?'  

A: 'Met die mensen die ik weet die zijn daarmee bezig, daarmee heb ik het ook over, maar dat is heel gemakkelijk, want dan 

weet je dat je op hetzelfde vlak zit.' 

T: 'Doen jullie ook dingen samen, of is het vooral overleggen?'  

A: 'Het is meer vaak praten. Met Vincent doe ik dan de tuin, Rike ook, die hier in huis wonen. Met Clarence, doe ik daar iets 235 
mee? Nee, op dit moment is het niet echt dat ik met hun dingen doe. Ik probeer op dit moment wel als mensen zeggen; wat 

leuk jullie hebben grond en mag ik bij jullie tuinieren, dat ik zeg kom maar, maar verder hou ik mij er ook niet mee bezig. Ik 

wil zeggen; 'daar staat gereedschap en kom maar zaaien en kom maar doen'. Als mensen dat leuk vinden, dan hebben we het 

er wel over, maar niet in het hele duurzaamheidskader. Er komen gewoon mensen aanwaaien die zeggen; 'ik wilde altijd al 

een beetje leren over moestuinen.' Dan denk ik; 'Dat is een mooie insteek, laat maar komen.' 240 
T: 'We hadden het nu over welke factoren om je heen je stimuleren. Merk je ook welke factoren je belemmeren om duurzaam 

te leven?'  

A: 'De structuren op mijn werk. Ze gooien daar heel veel eten weg, waar ik het helemaal niet mee eens ben. Ik ga bewoners 

eten geven waar ik het ook helemaal niet mee eens ben. In die zin, ik word gewoon eigenlijk gedwongen, kun je dat zo 

zeggen? Ja, ik word door die structuur gedwongen om niet duurzaam bezig te zijn. Er wordt gewoon teveel eten besteld. Het 245 
wordt niet opgegeten en het gaat de bak in of collega's gooien gewoon hele verpakkingen worst weg. Vlees wat gewoon vlees 

is, wordt constant weggegooid omdat het over datum is en niemand heeft opgelet op het open te maken. Daar doe ik gewoon 

aan mee.'  

T: 'Daar is geen ruimte voor om dat te veranderen of mee te nemen?' 

A: 'Ja, ik neem eten mee. Ik kaart het bij het eten ook echt wel aan. Dat ik zeg; 'dat kan gewoon niet'. Wat ik dan doe is dan 250 
alles sorteren op datum. Alles ordenen om het mensen gemakkelijk te maken dat ze de juiste kaas en worstverpakkingen eruit 

halen die het snelst op moeten, dat soort kleine dingen doe ik dan. Of even zeggen; 'inmiddels wordt in Nijmegen plastic 

gescheiden, dat kan hier ook.''  

T: 'Even weer terug naar het consumentengedrag. Heb je ook bepaalde winkels waar je bewust wel en niet komt? Je noemde 

de Voko al.' 255 
A: 'De Voko ga ik naartoe. Ik werkte bij de Knollentuin. Dat is een biologische bakkerij in Nijmegen. Als ik heel veel zin in 

brood heb, dan ga ik daar naar toe. Dat is gewoon een biologische bakker en een leuk bedrijf. Verder maken we brood hier. 

Dat vind ik ook wel leuk om zelf te maken. Even kijken, Ecoplaza op de Groenestraat. Dat was een biologische winkel. Daar 

ga ik sinds lang naartoe, maar inmiddels is het zo'n keten geworden. Dat stoot mij een beetje af.' 

T: 'Ja?' 260 
A: 'De caissières zijn nu van die 'het moet snel, snel, snel' types. Ik weet niet wat er precies verandert, maar het is nu echt 

zo'n supermarkt en heel chique en heel veel aanbiedingen. Het is niet meer zo'n knusse winkel. Ik moet een keer navragen als 

ik daar ben wat er nou precies anders is.' 

T: 'Een zijn er ook plekken waar je echt niet komt?' 

A: 'Ja. Lidl. ALDI, maar dat is meer dat ze hier niet in de buurt zijn, want ik ga ook naar de COOP en volgens mij zijn die 265 
producten ook niet beter. Waar ik echt niet kom? Ja, McDonald's. Ik hou veel van snacken. Ik ga ook wel naar de friettent. 
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Het zijn meer de klerendingen. Ik ga nooit kleren kopen. Dus als ik toch een keer een nette broek nodig heb ga ik naar het 

Goed of naar Overal.' 

T: 'Merk je ook dat je in bepaalde dingen niet duurzaam bent?' 

A: 'Ja, zoals hier dat huis en hoe wij stoken, lijkt mij helemaal niet duurzaam. Er zijn heel weinig kamers met dubbel glas. Ik 270 
ben nu verhuisd naar de kleine kamer en volgens mij is dat een stukje duurzamer dan een heel leslokaal stoken.'  

T: 'Heeft dat ook een rol gespeeld in de verhuizing, het stoken?' 

A: 'Ik kreeg het gewoon niet warm en ik moest gewoon mijn scriptie schrijven. Dat gaat niet bij vijftien graden. Toen zei ik; 

'Ik ga hier naartoe'. Nu merk ik, dat gaat gewoon veel beter. In de grote kamers heb ik doeken opgehangen, maar dat werk 

veel minder goed dan een muur. Het was geen bewuste duurzaamheidskeuze, maar inmiddels merk ik hoe fijn het is. Ik heb 275 
het warm en ga niet zoveel stoken.'  

T: 'Wat was de vraag ook alweer? Of je ook in bepaalde niet duurzaam bent.' 

A: 'Ik heb geen auto. Ik ga met de trein. Ik heb nu een stageplek gezocht die niet lokaal is. Dat vind ik niet duurzaam. Dat is 

in Arnhem, maar daar heb ik geen bezwaar tegen, maar ik had ook heel consequent kunnen zijn en zeggen; 'Ik had best een 

stageplek hier kunnen vinden en iedere dag met de fiets gaan, maar dat doe ik ook niet. Ik ga wel voor een stage naar 280 
Arnhem.' 

T: 'Dat vindt je niet erg?' 

A: 'Nee, daar heb ik geen moeite mee om met de trein te gaan.'  

T: 'Nog een klein beetje doorgaan over winkels. Ken je Het Groene Hert  ?' 

A: 'Ja.' 285 
T: 'Wat vindt je daarvan?' 

A: 'Ik ben er één keer binnen geweest en ik heb me nog niet zoveel ermee bezig gehouden, maar ik heb als ik erlangs loop, 

dan zie ik heel veel consumentisme voorbij komen, waar ik zelf heel veel bezwaar tegen heb. Ik ga het een beetje in het hokje 

stoppen van 'groen is chique''. Er is een theorie, 'ecological modernisation', dat wil zeggen de economische groei en winst, al 

dat kapitalistische spul kan samen met groen. Dat zie ik heel veel terug komen in het Groen hert. Als ik er langs loop en er 290 
staan tassen en je moet maar kopen. Het gaat over de economie draaiende houden en dan een stukje duurzamer. Dus mij gaat 

het niet ver genoeg.' 

T: 'Je noemde net het kapitalisme en duurzaamheid. Dat gaat niet samen? Is dat zo?' 

A: 'Ja, dat zijn grote vragen. Ik heb geen ander systeem en ook nog geen beter systeem kunnen bedenken, maar het 

kapitalisme is gewoon gestoeld op groei en op steeds meer. We hebben één aarde en die is eindig en die kan niet verder 295 
groeien. Dat is helemaal niet logisch. Wij gebruiken al zo'n vier aardes in Duitsland en Nederland. Ergens loopt het stroef. 

Voor mij kan het niet samen, alleen heb ik tot nu toe geen beter alternatief. Je kunt niet terug naar dorpen, maar ik zou heel 

graag kleinschaligigere groepen zien. Waar men zegt; 'Dit is de slager, dit is de bakker' en met lokaal geld.'  

T: 'Wat voor verschil zou lokaal geld maken?' 

A: 'Je houdt dingen in de regio denk ik. Het moedigt je heel erg aan om producten uit de regio te stimuleren en dan heb je 300 
minder transport, wat ook weer goed is voor het milieu en het klimaat. Dat zou ik als een verschil zien. Daar is Clarence 

trouwens ook mee bezig, de Bataafgroep, of dat is nu de duif. Ze proberen regionaal geld in Gelderland op te zetten. Dat is 

ook heel spannend. Het is bijna af en er komt een regionaal muntje.' 

T: 'Ook echt bij winkels?' 

A: 'Ja, ze hebben nu al een aantal winkels die mee willen werken, dus waar je kunt betalen. Als het goed is gaat het langzaam 305 
van start.' 

T: 'En Het Groene Hert   wil het duurzaam punt worden in Nijmegen.' 

A: 'Punt?' 

T: 'Een duurzaam punt.' 

A: 'O, een punt. Een soort knoop.' 310 
T: 'Vindt je dat ze dat nu zijn?' 

A: 'Oh, daar heb ik echt te weinig verstand van. Ik loop gewoon naar binnen en ik zie weer een hele chique, hippe winkel, 

waar ik weer drie keuzes uit pennen heb, wat echt niet hoeft. Voor mij hoeft dat niet. Ik kan niet voor andere mensen 

beslissen. Ik zie ze niet als het punt waar je moet zijn als mensen mij vragen; 'ik hoor iedere keer duurzaamheid, dat boeit mij 

wel'. Dan zou ik ze eerder naar een Transition Town bijeenkomst sturen. Dat voelt voor mij duurzamer dan een winkel 315 
neerzetten. Ze hebben ook heel veel advies daar hè?' 

T: 'Ja, daar is de balie voor subsidieaanvragen van de gemeenten. Dus duurzaam bouwen en beneden in de kelder hebben ze 

ook zo'n huis gebouwd in stukjes. Verschillende muren en daken. Achter zit een adviesbureau en dan heb je nog een winkel.' 

A: 'Zie je, dat wist ik niet. Ik zie de winkel en daar zie ik koop, koop koop. Ik wil daar niet te hard over oordelen.' 

T: 'Maar dat kopen staat je tegen?' 320 
A: 'Nou, het past een beetje in het straatje van dat groei en groen samen kan gaan en daar geloof ik gewoon niet in. Dat is 

gewoon vrij ideologisch. Ik denk dat het heel anders moet. Dat is makkelijk om te roepen want ik kan het ook niet opeens 

allemaal anders doen.'  

T: 'Je noemde net je ideaal van je bakker en de slager kun je iets meer vertellen over je ideaal? Hoe ziet dat eruit?' 

A: 'Als ik het zou mogen herorganiseren, dan zou ik zeggen, doe zo'n initiatief als boer Koekoek. Die heeft een stuk land 325 
gekocht en ga daar met tweehonderd mensen overleggen wat gaan we daar bouwen, wat hebben we nodig. Nou, dan heb je je 

voedsel alvast binnen. Of ga woonprojecten stimuleren, de strobalenwijk, als dat echt op gang komt, ga dat soort projecten 

ook stimuleren, zodat mensen weer leren te wonen en samen te werken.' 

T: 'Want samen is goed?' 

A: 'Ja, samen is wel een ideaal van mij. Als je heel veel mensen bundelt, dan kun je heel veel kanten op. Heel praktisch 330 
bijvoorbeeld, met zo'n moestuin, als wij met zijn allen dit zouden meedoen, dan zou je veel meer nog kunnen doen. Ik denk 

dat we dat ook een beetje weer moeten leren, om samen weer echt dingen op gang te brengen. Ik heb dat heel erg op school 

geleerd, iedereen voor zich alleen. Er was niet heel erg samenwerking. Misschien is dat in Nederland wel anders als je op 
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school zit, maar ik vind het nog best moeilijk om met een groep mensen, zoals hier in het huis ook, om het samen echt te 

doen, want je krijgt altijd weer discussies over wie wat belangrijk en dat duurt altijd heel lang en dat zijn we niet gewend, of 335 
ik niet gewend.' 

T: 'Dat zou ook meer in de samenleving moeten?' 

A: 'Ja, als je weer zelfvoorzienender wil leven, dan denk ik wel.' 

T: 'Is het ideaal meer zelfvoorzienend?' 

A: 'Ja, dat hoort er wel bij.' 340 
T: 'Dat ideaal, is dat een technische samenleving?' 

A: 'Wat bedoel je met technisch, dat je het met technologie oplost?' 

T: 'Nou ja, zoals je het voor je ziet met de bakker en de slager en landbouwgrond. Die samenleving, is dat een hightech 

samenleving, of is dat back to basics?' 

A: 'Je moet echt niet alle computers en I-pad schrappen, die zijn heel super handig. Ik denk juist dat we technieken die we 345 
hebben kunnen gebruiken. Ik kan best via Facebook ook een oproep starten van; 'Ik ga vandaag naar de moestuin, wie doet er 

mee?' Dat kan samen. We hoeven niet terug naar geen techniek of geen licht aan. Dat zeker niet.' 

T: 'Jij ziet dat niet als een botsing tussen techniek en natuur?' 

A: 'Nee, nee. Als je maar weet waar je mee bezig bent.' 

T: 'Geloof je in de technische en wetenschappelijke vooruitgang?' 350 
A: 'Moeilijke vraag. Ik doe natuurlijk zelf helemaal mee aan wetenschap als je studeert. Ik denk dat het heel veel kan 

opleveren. Ik heb een beetje verstand van klimaatverandering. Dat is vrij technisch. Dat mensen nog heel erg geloven dat ze 

CO2 kunnen opslaan onder de grond en dan komt het wel goed. Dat is een heel technische insteek. Daar geloof ik niets van. 

Dat is het menselijk, westers overschatten, van we hebben het allemaal onder controle en over drie jaar hebben we weer een 

techniek gevonden waarmee het goed komt. Daar geloof ik niet in. Ik geloof meer in een culturele omslag die moet gebeuren 355 
om het echt duurzaam te krijgen. In mijn scriptie heb ik het een beetje als levels aangegeven. Als je naar klimaatverandering 

kijkt heb je een technologisch leven waar je kunt kijken naar technische oorzaken en oplossingen. Of je kunt kijken naar 

instituties, dat we andere regels nodig hebben en wetten. Of je kijkt naar het culturele leven, waar andere waardes moeten 

komen of andere wensen bij de mensen.' 

T: 'Ben jij van de culturele?' 360 
A: 'Ja.' 

T: 'Hoe gaan we dat bereiken?' 

A: 'Heel goede vraag. Hoe gaan we dat bereiken? Je kunt niemand dwingen om andere dingen te wensen of te willen. Dat is 

heel moeilijk. Ik denk dat er door het te laten zien, dat het anders kan, dat je al heel veel kunt bereiken en toch weer het 

gesprek in te gaan.' 365 
T: 'Van mens tot mens?' 

A: 'Ja, dat ik als ik weer in de krant lees; 'de economie zit in de crisis', dat ik dan de discussie aanga over wat is nou precies 

crisis en misschien is het helemaal niet slecht dat we niet meer groeien en het in dat soort gesprekken over waardes te 

hebben.' 

T: 'Ga je dat soort gesprekken dan ook aan?' 370 
A: 'Op het werk niet, bij mensen waar ik meer vertrouwen in heb, wel. Ik ben dat veel bij mijzelf aan het uitpuzzelen. Je hebt 

een stroming, een filosofie, die heeft diepe ecologie. Een paar weekenden geleden heb ik aan een workshop meegedaan en 

dan gaat het ook over duurzaamheid van binnen. Ik begreep het zo dat heel veel van mijn gedachten en emoties ook niet 

duurzaam zijn in die zin. Ik ben gewoon opgegroeid in een schoolsysteem, waar het heel veel over 'Ik ben beter' of 'ik heb 

meer bereikt' ging. Dat is volgens mij niet duurzaam, dat je kinderen aanleert dat ze altijd beter moeten zijn en altijd voor 375 
zichzelf moeten vechten. Dat zijn allemaal waardes die ik heb meegekregen en die moet ik ook langzaam maar zeker 

veranderen. Dat is de duurzaamheid voor mij van binnen.'  

T: 'Hoe is dat duurzaam?' 

A: 'Dat is juist het culturele, of noem het psychologische, dat het duurzame ook in mijn eigen denken terug komt. Dat ik hoop 

dat ik ooit automatisch denk; 'Ik kan kennis altijd delen' of 'Ik hoef niet voor mijzelf te vechten en altijd proberen beter te zijn 380 
als iemand anders en ik moet juist samenwerken en het potentieel van anderen benutten en zien wat mijn zwakke punten van 

mij en anderen zijn, maar dat soort gedachtes heb ik lang niet altijd.' 

T: 'En over je scriptie, je had ook nog het institutional level, en je had nog eentje.' 

A: 'Ja, technisch heb ik onderscheiden, instituties en cultureel.' 

T: 'En institutional is dan vooral wetten?' 385 
A: 'Wetten, maar ook nieuwe belastingen op nieuwe auto's die helemaal niet zuinig zijn.' 

T: 'En waarom geloof je daar niet in?' 

A: 'Ik zal niet zeggen dat ik er niet in geloof, maar die instituties, die wetten die wij maken, zijn altijd ook gestoeld op iets 

wat daaronder ligt. Er liggen altijd waarden en normen onder, die tot die instituties of tot die regels leiden. Als die waarden 

toch nog vooruitgang zijn of meer meer meer, dan zou het belastingstelsel nooit zo ver gaan als het eigenlijk nodig is voor 390 
echte duurzaamheid. Ik denk dat de combinatie belangrijk is en dat we ook niet moeten zeggen; 'techniek hoort er niet bij. 

Met techniek kun je super veel doen, maar ik vind het belangrijk te melden dat het ook altijd over waardes gaat die daaronder 

liggen. Die zijn zo ingebakken dat het vanzelfsprekend is. Dat we altijd moeten groeien en dat er altijd meer bij komt. 

Volgens mij zit dat heel erg in onze normen. Daar wordt niet veel over nagedacht, of het feit als ik zeg; 'Ik heb geen werk, 

maar ik doe wel heel veel nuttige dingen', dan wordt je raar aangekeken, maar als ik zeg; 'Ik zit in de zorg', dan is iedereen 395 
meteen tevreden. Dat past zo in dat kader. Zo hoort het. Ze heeft werk. Ze heeft een baan. Dan is het goed. Maar als ik zeg; 

'Ik doe gewoon leuke dingen, en soms krijg ik er voor betaald, dan past het niet in het plaatje. Je moet gewoon meedraaien in 

de economie, maar misschien hoeft dat helemaal niet.'  

T: 'En bezig zijn met duurzaamheid, voelt dat dan ook als een opoffering?'  

A: 'Een opoffering? Nee, ik zie het niet zo, zoals met dat vliegen. Ik heb er geen last van. I don't suffer zo te zeggen. Ik zou 400 
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meer last van mijzelf hebben als ik het niet zou doen. Wat ik al zei; 'Ik voel me er gewoon rot bij als ik op een manier leef 

waarvan ik weet dat is niet goed voor anderen of later.'  

T: 'Je hebt vertelt hoe lang, ongeveer vier jaar dat je hier nu mee bezig bent. Over tien jaar, ben je er dan nog steeds mee 

bezig. Zal duurzaamheid belangrijk voor je blijven in je leven?' 

A: 'Dat denk ik wel. Ik da met mijn studie, mijn scriptie en mijn stage allemaal die kant op. Als ik het voor het kiezen heb 405 
dan krijg ik met natuur en milieueducatie een baan en dan blijft het wel een rol spelen. Of ik heb inmiddels voor mezelf 

besloten; 'Ik ga altijd in woongroepen wonen', niet omdat ik per se denk; 'dit is duurzaam, maar je kunt gewoon met meerdere 

mensen op één plek duurzamer bezig zijn. Dat gaat in tien jaar nog steeds zo zijn. Dan probeer ik ergens zo'n woonproject te 

vinden zoals wat in Lent nu komt, om daaraan mee te doen. Dat is wel mijn perspectief, dat ik over tien jaar ergens zit, in een 

gebouw waar duurzaam bouwen ook toch nog meer een rol speelt. Hier moeten we toch een keer uit. Dat kan over twee 410 
maanden zijn, maar ook over vijf jaar. Dan moet ik een nieuw pand zoeken. Dan ga ik wel meer opletten op het bouwaspect. 

Dat je niet in een pand zit waar je voor niets stookt.'  

T: 'Je noemde als gebeurtenis dat je hebt gewoond bij een Argentijns gezin. Kun je je nog meer gebeurtenissen herinneren die 

echt impact hebben gemaakt?' 

A: 'Op de manier waarop ik nu duurzaamheid beleef?'  415 
T: 'Ja.' 

A: 'Dat is heel erg mijn opvoeding. Mijn ouders zijn gewoon gesocialiseerd in voormalig Oost-Duitsland. Daar was 

materialisme uit de boze als het ware. Daar had je gewoon van alles één product. Dat was prima. Dat was gewoon niet 

anders. Geen reclame of alles wat bij het kapitalisme hoort.'  

T: 'Mijn ouders komen uit de Sovjet Unie.'  420 
A: 'Ik denk dat zij dat heel erg aan mij door hebben gegeven. Ik had het er laatst nog over met mijn huisgenoten. Ik heb 

gewoon heel weinig besef van de waarde van dingen, van materieel. Ik kan dat gewoon niet waarderen. Dat botst soms hier 

omdat ik gewoon lomper om ga en dat dingen sneller stuk gaan. Dat is dan helemaal niet duurzaam. Ik heb gewoon weinig 

van mijn ouders meegekregen dat je blij moet zijn als je een nieuwe cd-speler heb gekregen of dat het een nieuwe televisie 

moet zijn. Ze hebben nog steeds hun televisie uit, weet ik veel, negentienhonderd. Dat zit er echt ingebakken. Daar ben ik 425 
ook echt heel blij om. Je hoeft gewoon ook niet veel te hebben. Je hebt genoeg andere waarden meegegeven, zoals familie bij 

elkaar zijn en dingen ontdekken, maar niet over dingen hebben. Dat is heel erg van vroeger. Ik heb veel met hun gereisd, veel 

in Rusland en altijd dingen gezien waarvan ik dacht, dat gaat er anders aan toe. Ik had lang het idee; 'we moeten ze helpen. 

Maar we moeten ze helemaal niet helpen, wij moeten van hun leren, van landen waar ze het met minder doen.' 

T: 'Dus je bent echt omgekeerd gaan denken?'  430 
A: 'Ja, dat ik soms ook denk; 'Het is hier armoede', maar omdat wij het label erop plakken zijn zij arm en omdat ze geen auto 

voor de deur hebben, maar ze zijn echt niet allemaal arm.' 

T: 'We hebben het natuurlijk al veel over de maatschappij, maar de volgende vragen gaan ook over de maatschappij. Welke 

rol zie jij voor het individu in de verduurzaming van de maatschappij?' 

A: 'Individuen hebben altijd dingen nodig. Eten, energie. Het kost veel tijd, maar je kunt er altijd bewust mee om gaan, met 435 
wat je koopt of bij welke energieleverancier je zit. Ik vind het een soort plicht om dat te doen. Ik doe het lang niet bij alle 

producten, want daar heb ik niet de tijd voor, maar dat zou ik, als ik zou mogen afdwingen, zou ik dat wel van iedereen eisen. 

Ga nou een kijken wat je hebt gekocht, of kijken of waar je stroom vandaan komt.' 

T: 'Vindt je dat dat nu voldoende gebeurt?' 

A: 'In mijn kringen wel, maar ik ben mij wel bewust dat dat een kringetje is waar ik in zit. Wat er buiten mij gebeurt, daar 440 
gebeurt het volgens mij helemaal niet. Zoals op mijn werk, zou het veel duurzamer kunnen. Daar gaat het om kosten. Daar 

gaat het niet om biologisch eten, maar dat het eten goedkoop is voor de bewoners.' 

T: 'Hoe zou je kunnen bereiken dat meer individuen bewust zijn?' 

A: 'Door het uit te stralen, door wat ik doe.' 

T: 'Ik heb het niet alleen over jou, maar in het algemeen, in de maatschappij. Hoe worden meer individuen duurzaam?' 445 
A: 'Informatie aanbieden van waar komen producten vandaan, maar daar zitten altijd zo veel belangen achter. Zo'n 

energiebedrijf die wil gewoon zijn energie kwijt en die zegt; 'Het is toch groen' en zal het gewoon verkopen. Je kunt mensen 

het beste opleiden om kritisch te zijn zodat ze vanzelf verantwoordelijkheid nemen om erachter te komen van wat je doet wat 

heeft dat voor impact, om die impact zo vaak mogelijk te maken. Ik zie nu ook, bij de COOP bijvoorbeeld, heb je ook steeds 

meer biologische producten. Het komt dus een beetje in die mainstream-hoek. In een gewone winkel kun je nu ook alles 450 
biologisch halen. Ik hoop toch een beetje dat dat een eerste stap is, dat mensen duurzamer worden.'  

T: 'Vindt je dat een goede ontwikkeling?' 

A: 'Ik twijfel daar nog over. Ik ben er nog niet over uit. Ik hoor van heel veel mensen; 'Dat is toch juist goed'. Dan pakken ze 

het steeds vaker, maar ik zie gewoon dat bij COOP staat er vijf procent biologisch en de rest is niet biologisch en de winst 

gaat nog steeds naar een bedrijf dat nog steeds voor vijfennegentig procent niet biologisch aanbiedt. Ik vind dat dubbel. Niet 455 
dat het greenwashing is, maar het sust een beetje het geweten van; 'We hebben toch ook biologische producten'. Ik ben een 

ongeduldig persoon die wilt dat dingen in één keer veranderen.' 

T: 'Want dit is dan supermarkt. Dat is ook meteen de volgende vraag. Welke rol zie jij voor de markt, het bedrijfsleven in de 

verduurzaming van de maatschappij?'  

A: 'Geen grote rol, wat ik eerder zei. Ik geloof er niet zo in dat winst en economische groei en winst samen kunnen gaan met 460 
echt duurzaam.'  

T: 'Kan een markt verduurzamen?' 

A: 'Duurzaam ondernemerschap dus blijkbaar wel. Heel veel bedrijven verkopen zich als dusdanig. Ik zet er wel altijd mijn 

vraagtekens bij, of dat dan echt duurzaam is. Ik weet het niet. Ik hoop het wel, want bedrijven blijven wel bestaan en ik ga 

ook kopen.'  465 
T: 'Heb je daar een idee hoe de markt groener zou moeten worden?'  

A: 'Ik denk dat je dat toch via regels bereikt, dat je zegt vanuit de overheid; 'Alle winkels die nieuw ontstaan moeten vijftig 
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procent biologische producten aanbieden'. Dan heb je wel het probleem dat er nog niet zoveel aanbod is, maar dat je toch via 

wetgeving of regelgeving het groener krijgt. Waarom zou zo'n bedrijfseigenaar als hij duurzaam niet belangrijk vindt, maar 

die wil gewoon rondkomen, waarom zou hij überhaupt groen worden. Ik zie niet waarom hij er belang bij heeft om duurzaam 470 
te handelen.'  

T: 'Welke rol zie je voor de politiek, wat een brede vraag is natuurlijk.' 

A: 'Ook wetten maken die stimuleren of gemakkelijker maken om duurzamer te zijn. Dat kan de markt ook doen. Ik vind het 

altijd zo'n goed voorbeeld als ik naar mijn ouders ga, die zitten dan op een dorpje en ik moet gewoon met de auto. Ik kan 

gewoon niet de stad in met de fiets. Dat is gewoon levensgevaarlijk. Je hebt geen fietspaden. In Nederland lukt het wel. Daar 475 
heb je blijkbaar een soort beleid waar wordt gezegd: 'Iedere stad, iedere straat die je aanlegt moet met een fietspad ernaast'. 

Door dat soort regelgeving kun je heel veel gedrag veranderen. Nu wil ik wel, maar ik pak toch de auto bij mijn ouders, 

omdat ik geen zin heb om door de vrachtauto plat te worden gereden. Daar zie ik wel een grote rol voor overheden.' 

T: 'Vindt je dat de overheid nu duurzaam genoeg is?'  

A: 'Nee, want de overheid, van wat ik in de kranten meekrijg, gaat het nog steeds over economische groei en we moeten die 480 
crisis uit, in plaats van nadenken over 'waar komt de crisis vandaan'? Overheid is ook heel erg nationaal gericht. Je kiest in je 

stad of in je land. Die overheid, die gaat gewoon verzorgen dat het met ons goed gaat. Ik twijfel daarover of hij echt gaat 

kijken of het goed gaat in andere landen, omdat politiek zo nationaal georganiseerd is. Dat is al vrij moeilijk om, wat ik 

eerder zei, duurzaamheid is ook dat je kijkt hoe het met anderen gaat, met anderen op andere plekken op de aarde. Het is heel 

moeilijk denk ik voor politici om daar over na te denken, omdat ze zo nationaal gefocust zijn.' 485 
T: 'Kan de politiek wel duurzaam worden of wat moet er dan veranderen voor een duurzame politiek?' 

A: 'Politiek in het ideale geval gaat gewoon vertegenwoordigen wat het volk wil. Dat is het theoretisch plaatje. De kiezers 

vragen nu nog niet daarom, om radicalere oplossingen te verzinnen. Dat doet ook pijn, hè. Dat moet er veel worden 

aangepast en bijgesteld in de leefstijl en dat willen mensen nog niet. Dat gaat de politiek niet opzetten, want dan heb je een 

soort eco-dictatuur, wat niemand wil.' 490 
T: 'Je leest de kranten, volg je ook de actualiteiten?' 

A: 'Een beetje de Volkskrant, maar niet televisie en op internet nog dingen kijken.'  

T: 'En stem je ook?'  

T: 'Ik stem in Duitsland. Hier mag ik in de gemeenteraad kiezen en anders in Duitsland. Ik stem op Groen of Links.' 

T: 'En hier op GroenLinks?' 495 
A: 'Ja, hier in de stad op GroenLinks en in Duitsland heb ik afgelopen keer links gestemd. Dat verschilt, groen of links. Je 

hebt daar twee partijen.' 

T: 'En waarom stem je dan op die partijen?' 

A: 'Groen is de enige die toch nog een beetje bewust daarmee bezig zijn, met duurzaamheid of met klimaatbeleid. De linker 

partij in Duitsland is gewoon de enige partij die kapitalisme kritiek uit en die zijn vrij gemarginaliseerd. Dat zal je niet zo 500 
makkelijk zeggen, dat je links stemt, bij mensen in Duitsland in ieder geval niet meer, dat je het openbaar zegt, maar zij 

zeggen dat er een ander systeem moet komen. We hebben nog geen idee wat. Het moet geen socialisme meer worden, maar 

het kapitalisme slaat ook nergens op, omdat hun toch een beetje bezig zijn. Zij doen wat anders.' 

T: 'Ben je verder nog politiek betrokken?' 

A: 'Behalve dat kiezen niet en ik moet zeggen dat de laatste keer na de verkiezingen dacht ik; 'Er gaat toch niets veranderen.' 505 
Dan hebben ze mooie praatjes voor de verkiezingen en ik zie niet veranderingen na de verkiezingen, dus ik word er ook 

steeds cynischer in, dat ik a-politieker word, dat ik zie dat er met al die beloften niets gebeurd.' 

T: 'En de dan heb je nog een vierde speler, de maatschappelijke organisaties, en dan de milieuorganisaties. Hoe zie jij hun rol 

in de verduurzaming van de maatschappij?' 

A: 'Ik denk dat zij een mooie koppelrol kunnen zijn. Dat zie ik ook in de stage die ik straks ga doen bij de IVN. Dat zie ik als 510 
koppeling tussen burgers aan de ene kant en bedrijven of overheden aan de andere kant. Een beetje ook als communicatie, als 

knooppunt. Ik denk dat die rol bij maatschappelijke organisaties toch wel belangrijk is, want ze hebben wel hun achterban. 

Ze bereiken burgers direct en ze weten wat er speelt, maar ze weten aan de andere kant ook hoe die wetgeving in elkaar zit en 

de spelregels van het grote systeem omdat ze dat ergens kunnen bundelen. Communicatie, dat ze daardoor duurzaamheid op 

welk vlak dan ook een goede draai kunnen geven.' 515 
T: 'Heb je zelf organisaties waarmee je sympathiseert of lid bent?'  

A: 'In Nijmegen heb ik toen ik met die klimaatacties bezig was, heb ik met de Broeikas samengewerkt en met het 

milieueducatiecentrum, dat we af en toe gingen overleggen over; 'Zouden we niet nog een leuk klimaatproject kunnen 

worden opgezet voor scholieren?' sympathiseren? In die zin steun ik ze wel dat als zij bellen over kun je komen overleggen 

dan ga ik er wel naar toe, maar niet dat ik ze financieel steun.' 520 
T: 'Een ben je lid van bepaalde organisaties?'  

A: 'Nou heb je de Voko, maar dat is gewoon een coöperatief. Daarvan ben je lid. Nee, nog van de volleybalclub. Dat is niet 

per se duurzaam.'  

T: 'Even kijken. Ja. Je duurzaam gedrag, heb je daar ook een persoonlijk doel mee? Zeg maar, ben je op gegeven moment 

klaar? Heb je een einddoel?'  525 
A: 'Nee, met mijn gedrag niet, want wat ik belangrijk vindt, is gewoon zo veel mogelijk kijken dat zodra ik iets consumeer of 

iets gebruik, energie, voedsel, kleren of wat dan ook, om dan te kijken wat heeft het voor invloed voor anderen. Wat zijn 

eigenlijk de impacts? Dat blijft doorgaan. Ik blijf tot mijn tachtigste eten en ik blijf ook tot mijn tachtigste ergens wonen waar 

ik bezig blijf met; 'Hoe zit het nou met de isolatie of hoe zit het huis in elkaar en kan het zuiniger?' Ik denk dat dat blijft 

doorgaan. Er zit geen einde aan.' 530 
T: 'Zou je je jezelf spiritueel noemen?'  

A: 'Ja.'  

T: 'Kun je daar iets over vertellen?'  

A: 'Ik ben sinds een jaar bij het Stiltehuis terecht gekomen, waar je gewoon een weekend of vier dagen, dan ga je daar 
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naartoe en dan kun je helemaal stil zijn. Je doet helemaal niets. Je houdt gewoon je mond en bent daar met andere mensen. 535 
Dat is voor mij in die zin spiritueel, dat ik daar gewoon probeer toch een beetje meer naar binnen te kijken en daar ook 

ergens kracht uit te halen, uit één of andere bron, waarvan ik niet weet waar hij zit of waar hij vandaan komt, maar ik merk 

dat het heel goed is om daar te zijn.' 

T: 'Heeft dat ook invloed op hoe jij duurzaamheid ervaart?' 

A: 'Ehm, hoe ik duurzaamheid ervaar?' 540 
T: 'Heeft dat verband met duurzaamheid voor jou?' 

A: 'Ehm, ik merk dat als ik daar zat en dan gewoon vier dagen in stilte zat, dan merk ik; 'Dat doet me zo erg goed, dat ik 

gewoon veel beter kan kijken naar wat echt telt voor mij. Dat ik dan bewuster merk dat ik heel veel dingen niet hoef voor 

mij, dat ik rustiger wordt. Het is niet per se duurzaamheid, maar ik sta er wel met een veel openere houding en veel rustigere 

houding de wereld in te kijken. Ik zou zeggen; 'Dat maakt het ook duurzaam'. Ik ga wel op een zachtere manier met mensen 545 
om en met mijzelf ook. Dat ik gewoon minder streng ben en minder gefrustreerd als het allemaal niet snel genoeg gaat. In die 

zin heeft het wel verband. Het is moeilijk onder woorden te brengen, merk ik. Ik weet niet of ik het echt duidelijk kan 

zeggen. Ik word er rustiger van en minder ongeduldig. Het geeft me kracht ergens om door te blijven gaan, ook al heb ik 

duizend keer per dag het gevoel 'het slaat nergens op als maar zo weinig mensen bezig zijn met duurzaamheid'. Als we zo 

doorgaan gaat de aarde toch wel naar de kloten.' 550 
T: 'Is dat zo, gaat de aarde naar de kloten?' 

A: 'Ik ben daar bang voor, ja.' 

T: 'Hoe ziet de wereld eruit over veertig jaar?' 

A: 'Als we zo doorgaan als nu dan zijn er veel meer conflicten, volgens mij. Dan wordt de energie krap, dan worden de 

resources krap. Ik wil niet te apocalyptisch overkomen, maar ik ben wel bang dat het zo uit gaat komen. Dan zitten wij nog 555 
op een plek met veel geld en macht en politieke macht. Wij gaan ons wel redden, maar heel veel mensen niet.' 

T: 'Bedoel je dan de North-South Gap?'  

A: 'Ja. Water is nu al krap. Daar wordt gewoon om gevochten. Wij hebben gewoon alle macht om dat te regelen in het Westen 

om dat wel goed voor elkaar te krijgen. Daar gaat het uiteindelijk wel slechter mee. Van die gap heb ik wel last, die ik altijd 

beleef en meekrijg en daar wil ik iets aan doen. Maar ja, ik hoop dat het een andere kant uitgaat, want ik zie ook veel mensen 560 
om mij heen die denken; 'Het moet toch anders en misschien hoeven we allemaal niet zoveel te groeien en misschien is het 

wel belangrijker om een keer te wandelen in plaats van weer iets nieuws te kopen'. Misschien gaat het wel een andere kant op 

en dat vind ik wel heel spannend. Ik vind het ook heel spannend om nu te leven. Het is gewoon een super spannende tijd om 

mee te maken, te zien welke kant het op gaat. Ik kan daar een klein beetje aan bijdragen.' 

T: 'Is het nu een belangrijke tijd?' 565 
A: 'Ja, ik denk dat er nu grote beslissingen worden gemaakt of een scheidslijn bijna is, wat heel spannend is welke kant het 

op gaat.'  

T: 'Even kijken, vinden anderen je radicaal?'  

A: 'Mijn zus vindt mij te radicaal. Met haar ben ik daar veel over aan het discussiëren. We zijn met dezelfde dingen 

opgegroeid en zij zegt gewoon; 'je moet met bedrijven onderhandelen en kijken hoe ze duurzamer worden en dan komt het 570 
wel goed'. Zij zit veel meer in het straatje van Ecologische Modernisatie. Zij zegt; 'Je wilt iedereen meteen heel snel 

veranderen, maar dat kan nog niet'. En dat kan nog niet, maar dat is wel radicaal. En ik zit bij een club in Brussel, daar volg 

ik nu een opleiding. Dat is één keer in de maand. Dat heet Ecologische filosofie en politiek, maar eigenlijk is het gewoon een 

radicale ecologie, dat je gewoon met duurzaamheid bezig bent, maar dan vanuit het radicale, vanuit het onderliggende 

culturele. Dat is voor veel mensen heel erg eng, als je zegt; 'misschien moeten we gewoon anders denken' Dat maakt gewoon 575 
je wereldbeeld stuk en dat is radicaal.'   

T: 'En in jouw vriendenkring, ben je daar ook radicaal?' 

A: 'Ik weet niet of mijn vrienden als radicaal zullen zien. Wel heel zwart-wit. Dat weet ik van mijzelf. Dat komt bij velen ook 

al radicaal over, maar om mijzelf radicaal te mogen noemen, zou ik willen dat ik veel meer lef had om op mijn werk ook te 

zeggen; het kan zo echt niet. Ik kan best een mailtje naar de beleidsmaker daar sturen en daar ben ik eigenlijk meer zo'n 580 
meeloper noemen, die wel moppert dat het allemaal zo slecht gaat, maar er niets aan doet. Dat is niet radicaal.'  

T: 'Heb je het gevoel onderdeel te zijn van een beweging?' 

A: 'Dan weer het antwoord; in mijn kringen wel, bij mijn huisgenoten, bij Lilly bijvoorbeeld, die is ook met diepe ecologie 

bezig, met haar koffieproject. Iedereen doet wat hij kan, maar het zijn niet van die bewegingen die je vroeger had, allemaal 

één kant op. Het is veel versnipperder en ik voel me dan ook vaak alleen daarin.' 585 
T: 'Ja, voel je je vaak alleen?' 

A: 'Er wordt niet heel veel bewust over gecommuniceerd. Ik ga ook niet altijd de discussie of het gesprek aan. Ik vind het ook 

best vermoeiend als ik weer zie dat iemand de verwarming heel hard laat aanstaan, dat doet me iets, maar het is altijd weer 

vermoeiend om de discussie weer aan te gaan, omdat het me zo raakt.'  

T: 'Al die mensen om je heen, die dan op verschillende manieren bezig zijn met duurzaamheid, je noemde Vincent die bouwt, 590 
Lilly die een koffieproject heeft, zou je zoiets een beweging kunnen noemen of niet?' 

A: 'Nee, ik zou het niet een beweging noemen. Het is leuk dat het allemaal met sociale en ecologische duurzaamheid bezig is, 

maar beweging, als beweging, zou ik zeggen, dan heb je ook meer politieke macht ook. Dan stap je echt naar de gemeente en 

zeg je; 'Jullie klimaatplan slaat nergens op, dat moet veel radicaler'.  

T: 'Zou je onderdeel van een beweging willen zijn?' 595 
A: 'Ja, stiekem wel. Misschien moet ik maar een beetje zoeken om dat te vinden. Ik zat een tijdje bij Transition Town, of ik 

hou dat een beetje bij, maar dat zie ik dan weer wel als beweging.' 

T: 'Waarom wel?' 

A: 'Ik zie daar ergens structuur in. Het is een club mensen in Nijmegen. De ene groep is met energie bezig, de ander met 

voedsel, de ander met duurzame films. Er is heel veel discussie en feedback onderling en dat is meer de bewegingskant, dat 600 
mensen met elkaar iets proberen te bereiken.' 



107 

 

T: 'Ben je aan het twijfelen over Transition Town, want je zei; 'Ik zit er niet bij. Ik hou het een beetje in de gaten'?' 

A: 'Goede vraag. Ik heb waarschijnlijk niet genoeg ambities om erbij te gaan. Ik ben bezig met andere dingen, met mijn 

werk, met mijn scriptie, met mijn stage. Dan zijn de vierentwintig uur weer over. De ambitie is gewoon niet groot genoeg. Ik 

zou het wel als een beweging zien.' 605 
T: 'Oké, nog een paar vraagjes. Het beroep van je vader en moeder. Je hebt al verteld dat ze ook met duurzaamheid bezig 

waren, of in ieder geval met zuinigheid. Normaal vraag ik dat ook, maar wat was hun beroep?' 

A: 'Ze zijn allebei van oorsprong wiskundedocenten. Dat was in de voormalige DDR. Zij hebben allebei in Rusland 

gestudeerd en allebei opgeleid om wiskunde aan jonge docenten te leren, maar na de val van de muur mochten ze dat niet 

meer onderwijzen, omdat het heel erg verbonden is met ideologie, omdat je als docent ook altijd bent opgeleid binnen 610 
pedagogiek en die was gekoppeld aan het marxisme en het Leninisme en die gingen niet meer als docenten aan de slag. Nu 

werkt mijn vader bij de verzekering. Die is gewoon nog een keer opgeleid om bij de verzekering te kunnen werken. Mijn 

moeder zit nu thuis, maar dat is bewust gekozen. Die zit met haar tuin en verzorgt pleegkinderen. Dat telt niet als baan. Ze 

komen rond met wat mijn vader binnensleept 

T: 'Mag ik je inkomen weten?' 615 
A: 'Gemiddeld zal ik zeggen zeshonderd per maand.' 

T: 'Is er verder nog iets, dat is aan jou, of je nog iets wilt vertellen, of ik nog iets niet heb gevraagd?' 

A: 'Nee, ik kon heel veel kwijt merk ik. Het was wel leuk, ook voor mezelf, om daar weer een beetje over na te denken. Ook 

wel goed om te zien om onder woorden te brengen wat je daarbij allemaal voelt, frustraties of leuke dingen, om dat goed te 

verwoorden, juist bij klimaatsverandering. Waarom voel ik dat of waarom denk ik dat. Ja, dit was wel een goede oefening.'  620 
T: 'Leuk. 

 

Interview met Anne in de huiskamer van haar woongroep, Nijmegen, 26-04-2012 

 

 

T: 'Zo. Dan zijn we begonnen. Nog anderhalf uur te gaan. Eerst wat 5 
makkelijke vragen ‘for the record’. Je naam?' 

A: 'Anne.' 

T: Hoe oud ben je?’ 

A: ‘Dertig.’ 

T: ‘Waar woon je?’ 10 
A: ‘In Nijmegen, de Bronsgeeststraat.’ 

T: ‘En hoelang woon je al in Nijmegen en omgeving?’ 

A: ‘In Nijmegen nu acht jaar ofzo. 

T: ‘En waar kom je vandaan?’  

A: ‘Ik ben geboren in Zutphen, maar heb daar maar één jaar gewoond.’  15 
T: ‘En wat voor werk doe je?’ 

A: 'Ik werk in een natuurvoedingswinkel en bezorg groentepakketten en ik 

heb een soort van eigen bedrijfje. Ik maak kleding en tassen en sjaals van 

gerecycled materiaal.  

T: 'En je opleiding?' 20 
A: 'Een MBO ruimtelijke vormgeving en standbouw, dus stands voor 

beurzen ontwerpen en bouwen en de inrichting van winkels en dat soort 

dingen. Daarna creatieve therapie, beeldend en daarna nog drie jaar 

kunstacademie. ' 

T: 'Oké, nou gaan we het de hele tijd hebben over duurzaamheid, maar wat 25 
is duurzaamheid eigenlijk voor jou?' 

A: 'Voor mij is duurzaamheid proberen zo te leven dat je zo min mogelijk 

sporen achterlaat in de natuur en proberen te recyclen en niet nieuwe dingen 

kopen als ze er ook tweedehands zijn en bewust zijn met het verbruik van 

water en elektriciteit.' 30 
T: 'Zou je zeggen dat duurzaamheid belangrijk voor jou is?' 

A: 'Ja.' 

T: 'En zou je iets kunnen vertellen over hoe jij duurzaamheid vormgeeft in je leven? Het is een brede vraag, maar we gaan 

hem zo nog specificeren.' 

A: 'In die zin dat ik veel producten biologisch koop en dat ik mij in mijn werk daar op richt en dat ik niet bij een gewone 35 
supermarkt werk, maar bij een biologische winkel en ik denk dat ik daarnaast in mijn privéleven er redelijk mee bezig ben.' 

T: 'En hoe in je privéleven? Bedoel je dan de manier waarop je woont?' 

A: 'Ja, gewoon opletten op dingen. Dus niet het licht aan laten staan als je er niet bent en adapters uit het stopcontact halen. 

Dat soort dingen. In de woonvereniging zijn we er ook wel een beetje mee bezig.' 

T: 'Want je woont in een woonvereniging?' 40 
A: 'Ja, en we zijn wel aan het kijken naar de mogelijkheden van zonnepanelen op het dak en dat soort dingen, maar het is niet 

alsof het heel erg aanwezig is in de hele woongroep. Het is hier niet een drijfveer.' 

T: 'Jij vindt duurzaamheid hier belangrijker dan de gemiddelde bewoner?' 

A: 'Nou, ik denk dat dertig procent van de mensen die hier wonen er zo mee bezig zijn als ik.' 

T: 'En wat proberen jullie dan te veranderen, behalve zonnepanelen?' 45 
A: 'Kleine dingen. We gingen laatst naar de informatieavond voor zonnepanelen vanuit Het Groene Hert   en gemeente. Ze 

willen met een grotere groep dingen gaan aanschaffen voor duurzaamheid vanuit de gemeente met woongroepen. Er werden 
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nog wat simpelere dingen duidelijk die we nog niet hadden toegepast, radiatorfolie achter de verwarming die achter de 

buitenmuur zitten en filtertjes in de kraan. Dat soort dingen hebben we naar aanleiding daarvan ook nog gedaan. In die zin is 

de woonvereniging daar wel mee bezig.' 50 
T: 'En kun je nog wat meer vertellen in welke zin duurzaamheid een rol speelt in je werk, in alle drie?' 

A: 'Ik denk dat de natuurvoedingswinkel in ieder geval op zich de insteek heeft om duurzame producten te verkopen en in de 

winkel zijn we ook wel in die zin er mee bezig dat we liever nog een trui aandoen dan de verwarming aanzetten en op de 

winkel zelf zit een groendak en er zitten zonnepanelen op. Vanuit onze baas en bazin is het een belangrijk onderdeel en ik 

denk dat we ook in de winkel zelf opletten dat als je dingen gaat schoonmaken, de producten die je gebruikt daarvoor, dat we 55 
opletten dat we geen verspillende dingen doen. Ik fiets naar mijn werk of loop. Met de groentepakketten, dat vind ik zelf een 

beetje tegenstrijdig, want het zijn biologische groentepakketten, maar ze worden wel rondgebracht met auto's. Dus dat is wel 

iets waar je vraagtekens over kan hebben.’ 

T: ‘Zou dat anders kunnen?’ 

A: ‘Tuurlijk kan het anders. Je kunt het met de fiets doen, met de kar maar er moeten in één ochtend negentig 60 
groentepakketten gebracht worden. Of je moet, wat zal het zijn, vier keer terug naar Groesbeek om je kar weer te vullen. Of 

je moet het alsnog naar Nijmegen rijden met een busje en met de fiets gaan rijden. Het kan altijd duurzamer, maar het is voor 

mijn baas financieel niet haalbaar.’ 

T: 'En je bedrijfje, hoe speelt duurzaamheid daar een rol?’ 

A: ‘In die zin dat ik probeer eigenlijk alleen maar met tweedehands stof te werken, materiaal. Garen en dingen die koop ik 65 
wel gewoon nieuw. Die vind ik ook wel eens in tweedehands winkels of ik krijg ik van mensen, maar die koop ik ook 

gewoon wel nieuw. Heel af en toe wat restlappen op de markt, maar voornamelijk alleen maar stoffen en fietsbanden en zeil, 

oude dingen die niet meer gebruikt worden. Daar maak ik nieuwe dingen van.’ 

T: 'En je noemde net al dat je fiets naar werk, maar speelt duurzaamheid ook nog een rol bij je vervoer?' 

A: 'Ik heb geen auto, dus in die zin. Ik heb een fiets. Ik rijd wel met mensen met de auto mee, maar ik denk dat ik voor 70 
tachtig procent van mijn eigen vervoer fiets, loop of openbaar vervoer.' 

T: 'En is het ook een bewuste keuze dat je geen auto hebt?'  

A: 'Nou ja, ik heb hem niet nodig in die zin, maar je kunt het niet helemaal zo zwart/wit stellen, want Makki heeft een auto 

en dan gaan we met zijn auto op vakantie, maar als het niet nodig is. Het is niet helemaal eerlijk om dat zo te zeggen, want ik 

maak wel gebruik van zijn auto, maar ik zou zelf nooit een auto kopen. Ook financieel zou ik dat moeten betalen om een auto 75 
te hebben en te onderhouden, maar ik red het prima zo met de fiets en openbaar vervoer.’  

T: ‘Dat brengt mij bij het volgend puntje. Je noemde reizen. In je vrije tijd onder andere reizen, maar ook hobby’s, speelt daar 

duurzaamheid nog een rol?’ 

A: ‘Niet bewust. Ik heb niet echt onduurzame hobby’s denk ik.’ 

T: ‘Bijvoorbeeld vliegen, als je op vakantie gaat?’ 80 
A: ‘Ik heb wel eens gevlogen, maar ik zou niet gemakkelijk zeggen; 'Kom we gaan daarheen', als je daar gewoon met de auto 

kunt komen of de trein, dan heeft dat wel mijn voorkeur. Als ik nu om één of andere reden iets ontstaat waardoor ik naar Zuid 

Amerika zou gaan, dan zou ik het wel doen, maar ik zou niet voor een heel korte periode zomaar ergens heen vliegen. Je kunt 

heel makkelijk naar Berlijn vliegen. Dat is niet duur, maar ik zou het niet doen. Dat kan met de trein ook heel makkelijk.’  

T: ‘En kun je nog niets meer vertellen over je eigen consumptiepatronen, dingen die je koopt, wat je daar duurzaam koopt?’ 85 
A: ‘Voedsel wel. Ik koop ook wel eens in de supermarkt, maar ook daar ongeveer tachtig procent van het voedsel wat ik koop 

is biologische kleding koop ik voornamelijk tweedehands. Ik ben nog wel eens te verleiden als ik bij de HEMA T-shirts van 

eco-katoen zie, om die te kopen, alhoewel ik ook niet goed weet hoe duurzaam die nou zijn omdat ze naar verhouding vrij 

goedkoop zijn en ik weet ook niet waar de dingen gemaakt worden en onder welke omstandigheden, maar de Hennez 

bijvoorbeeld, daar ben ik echt al een paar jaar niet binnen geweest. Ja, ik maak ook wel veel van mijn eigen kleren en het 90 
meeste is tweedehands denk ik. Ik ben nog wel geneigd om regelmatig een boek te kopen. Dat is wel iets waarvan ik denk; 

'Ik kan ook gewoon de bieb in of tweedehandse boeken kopen'. Soms heb ik ook gewoon zin om mijzelf te verwennen. Dat is 

één van mijn zonden.' 

T: 'Je noemde net al de H&M, maar heb je ook winkels waar je bewust wel en niet koopt?' 

A: 'Niet zo heel strak, maar gewoon de stad in en naar kledingwinkels toe, dat doe ik eigenlijk nooit.' 95 
T: 'Shoppen?' 

A: 'Ja. Dat heb ik al heel lang niet gedaan. Dan vind ik het leuker om naar tweedehandse winkels te gaan. In Arnhem zit een 

winkeltje wat voor tweedehands veel duurder is, maar wat wel geselecteerde kleding heeft waarvan ik weet dat ik het leuk 

vind. Dan is mijn neiging eerder om daar naartoe te gaan dan, maar het is ook niet zo dat ik kleding koop van Kuyichi. Ik kan 

dat nooit uitspreken.’ 100 
T: ‘Gucci?’ 

A: ‘Gucci. Dat staat voor duurzaamheid en dat is ook heel goed.’ 

T: ‘Staat Gucci voor duurzaamheid?’  

A: ‘Ja, ja, ja. Dat met het oranje logo met zo zwart.’ 

T: ‘Ik weet niet eens wat hun logo is.’  105 
A: ‘KUI. (?)’ 

T: ‘Want Gucci is een beetje van Versace.’ 

A: ‘Nee, nee, nee, niet Gucci. We gaan het dadelijk opzoeken, maar dat is zoiets als Gapstar. Dat is zo'n vrij groot 

kledingmerk en ze staan ervoor dat kleding niet geproduceerd wordt in lagelonenlanden en geen kinderarbeid en eco-stoffen, 

maar dat is allemaal kleding van broeken van honderdtachtig euro.’  110 
T: ‘Je noemde net lagelonenlanden, geen kinderarbeid. Dus toch weer een klein beetje een andere invulling van 

duurzaamheid dan wat je in het begin zei. Jij had het vooral over milieu, maar vindt je ook dat sociale aspect erbij horen?’ 

A: ‘Nou, ik weet niet of dat per se duurzaamheid is of dat je dat anders moet noemen, maar in mijn consumptiepatroon en in 

mijn leven is dat een heel belangrijk onderdeel en is dat voor mij minstens zo belangrijk als milieu.’ 
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T: ‘En je kent Het Groene Hert  ? Wat vindt je ervan, Het Groene Hert  ?’ 115 
A: ‘Ik denk dat ik het niet goed genoeg ken want ik heb laatst gehoord dat er beneden ook nog een hele ruimte is waar 

allemaal voorbeelden van dingen zijn uitgebeeld, waar ideeën uit zijn gebeeld. Dat heb ik bijvoorbeeld nog nooit gezien.’ 

T: ‘Het is een duurzaam huis in allerlei stukjes. Alle technieken staan daar, stukken muur en stukken dak.’ 

A: 'Dat heb ik bijvoorbeeld nog nooit gezien. Ik ben er een tijdje geleden geweest ook met iemand van de woonvereniging 

voor advies. Dat was heel prettig. Dat vond ik goed advies wat we kregen en de hulp erbij en ik vind het goed dat de 120 
producten die te koop zijn, duurzaam zijn en voor mij is dat ook wel een beetje een te gelikte uitstraling. Ik denk dat je daar 

ook niet snel aan ontkomt, maar dat is één van de pijlers in mijn bedrijfje en de dingen die ik maak, dat ik wil dat ieder ding 

dat ik maak uniek is, dat er niet nog een zelfde van iets is. Dat heb ik heel gauw in winkels. Dat iets heel leuk is maar dat er 

dan nog tien van zijn en als je dan over straat loopt dat er dan nog tien mensen daarmee over straat lopen en dat zie je wel als 

je zo Het Groene Hert   binnen komt en je ziet de T-shirtjes en dan is dat wel aanwezig en dat vind ik altijd een beetje 125 
jammer. Toch is het blijkbaar nodig om te kunnen bestaan als winkel.’ 

T: ‘En nou wil Het Groene Hert   het duurzaam punt worden in Nijmegen, heb je nog tips of zal er iets moeten veranderen?’ 

A: ‘Weet ik niet. Ik vraag me altijd of het de uitstraling heeft toegankelijk te zijn voor iedereen. Ik heb het idee dat mensen 

heel gericht daar naar binnen gaan, omdat ze al bezig zijn met duurzaamheid en ik ben benieuwd of die drempel laag genoeg 

is voor mensen die daar helemaal niet mee bezig zijn.’ 130 
T: ‘En hoe zou je die drempel lager kunnen maken?’ 

A: ‘Dat weet ik niet. Ik weet niet of het realistisch is. Het is inderdaad één punt. Ik kan me voorstellen dat het goed is dat je 

je meer verspreid door heel Nijmegen, dat je als Groene Hert ook in wijkstands gaat.’ 

T: ‘Filialen?’ 

A: ‘Niet per se filialen, maar dat je je meer infiltreert in de verschillende wijken op een bepaalde manier, dat je daar meer 135 
zichtbaar wordt, maar misschien doen ze dat al en zie ik dat helemaal niet, dat weet ik niet.’ 

T: ‘We gaan verder en terug naar de duurzaamheid in jouw leven. Heb je ook dingen die je bewust laat, dus niet doet vanuit 

duurzaamheidoogpunt?’ 

A: ‘Nou ja, laten. Ik denk het wel, maar kan nu niets bedenken.’ 

T: ‘Nou, als je er laten op komt, zeg het dan maar. Je noemde net de 'zonde' van het kopen van boeken. Heb je nog meer 140 
dingen waar je niet duurzaam in bent?’ 

A: ‘Ja, dat denk ik wel. Ik koop wel ook gewoon pakken yoghurt en melk terwijl het is beter op glazen potten melk en 

yoghurt te kopen zodat het weer gerecycled kan worden, maar aan de andere kant karton wordt ook weer gerecycled. Dat 

blijf ik lastige dingen vinden, zoals broodzakken. Moet je de broden nou in papier doen of in plastic? Die papieren zakken 

belanden bijna altijd bij het oud papier en plastic zakken worden nog vaker gebruikt, maar er komen ook mensen in de 145 
winkel die hebben zelf stoffen zakken, daar moet je het brood dan in doen. Dan denk ik; 'Ja, dat is duurzaam.' die komen elke 

week met dezelfde stoffen zakken in de winkel. Die doen daar het brood in. Ik denk; 'Daarin zijn er nog zoveel dingen waarin 

je duurzamer zou kunnen zijn.' Ik zondig ook wel door gewoon producten te kopen die per stuk verpakt zijn of totaal 

onzinnige dingen of als ik op het station ben en ik heb niets bij me. Meestal heb ik eten en drinken bij me, maar als dat niet 

zo is, dan koop ik dat ook. Ik ben daar eigenlijk wel tegen, tegen overconsumptie.' 150 
T: ‘En je noemt het 'zondigen'?' 

A: ‘Tja, zondigen.’ 

T: ‘Is het ook een soort van religie, of ervaar je dat zo?’ 

A: Nee, helemaal niet. 

T: 'En voelt het ook als een opoffering om met duurzaamheid zo bezig te zijn? 155 
A: 'Nee. Ik ben er niet zo volledig mee bezig dat het een opoffering hoeft te zijn. Je kunt er nog veel meer mee bezig zijn. 

Misschien zou het dan wel als een opoffering voelen. Net zoals dat ik vegetariër ben. Dat is voor mij geen opoffering. Voor 

anderen misschien wel. Die reageren soms alsof het heel veel moeite kost, maar ook daar zitten wel de minder scherpe 

kantjes aan, want ik eet ook wel snoep waar dan gelatine in zit. Dat is toch een dier en dat heb ik ook met schoenen. Dat vind 

ik zelf altijd wel de lastige punten.  160 
T: ‘En vindt je dat dan erg dat je die, noem het maar inconsequenties, hebt?’ 

A: ‘Nee, niet zo heel erg, maar ik snap het wel als mensen dan een beetje raar reageren. Ik heb bijvoorbeeld wel als ze hier 

pannenkoeken bakken en er worden ook pannenkoeken met spek gebakken. Ik vind het niet fijn als mijn pannenkoeken in 

dezelfde koekenpan met vet gebakken zou worden. Daar zit spek in. Dat vind ik niet fijn, maar daar kun je ook gewoon over 

denken; 'Laat maar’. Als iemand daar dan op reageert met; 'Wat een onzin' of op een barbecue met dezelfde vork in vlees 165 
prikt. Ik vind dat niet fijn, maar dat is dan dezelfde inconsequentie waarvan je kunt zeggen; 'Als je dan ook snoep eet moet je 

daar niet over zeuren'. Omdat ik niet helemaal consequent ben, heb ik niet het recht een ander onderdeel van consequent op te 

eisen.’ 

T: ‘Merk je welke factoren om je heen je stimuleren om duurzaam te leven? Factoren om je heen kan in de breedste zin van 

het woord, evenementen, gedachten, mensen.’ 170 
A: ‘Mensen wel, sowieso, omdat ik wel heel erg veel mensen in mijn omgeving heb die er mee bezig zijn en ik denk dat je 

die ook opzoekt. Dat is onlosmakelijk met elkaar verbonden denk ik. Dat vind ik wel heel prettig. Ik merk dat we ook in huis, 

daar zijn ook wel wat verschuivingen qua bewoners geweest waardoor er ook verschuivingen qua bewustzijn in hoe je leeft 

heeft plaatsgevonden. Ik merk iets meer naar minder bewust. Ik merk dat ik dat wel heel moeilijk vind. In de woonvereniging 

worden ook wel eens keuzes gemaakt waar ik eigenlijk niet achter kan staan of die ik liever anders zou zien. Ik merk dat ik 175 
dat dan echt wel heel lastig vindt. In die zin zijn mensen in mijn omgeving denk ik wel heel belangrijk. Ik vind het wel 

prettig dat er gewoon überhaupt in de hele maatschappij ook wat meer de nadruk op komt te liggen.’  

T: ‘En wat zie je veranderen in de maatschappij?’ 

A: ‘Nou, ik heb het idee dat biologisch wel wat hipper wordt, laat ik maar zeggen. Dat is voor mij niet zo nodig, maar het 

maakt wel dat steeds meer mensen de keuze maken om biologisch te eten en streekproducten. En ik denk dat een steeds 180 
groter gedeelte van de mensen ook bewust ermee bezig is met inderdaad; 'Waar worden producten gemaakt en onder welke 
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omstandigheden?' Goedkoop en snel en makkelijk is niet meer voor iedereen per se keuze nummer één. Ik denk dat dat wel 

een kleine verschuiving is.’ 

T: ‘En heb je enig idee hoe die verschuiving komt? Waardoor?’ 

A: ‘Nou ja, ik denk dat ook gewoon in commercie en in reclame en dat bekende Nederlanders zich inzetten voor duurzame 185 
producten.’ 

T: ‘Dat helpt? 

A: ‘Ik denk dat dat heel veel helpt. Ik denk dat mensen daar gevoelig voor zijn.’  

T: ‘En nog even over, je zei, je hebt veel mensen om je heen die met duurzaamheid bezig zijn en dat je ze daarom uitzoekt...’ 

A: ‘Nee, ik denk dat niet per se, maar ik zal niet snel vrienden worden met een of andere gejaagde kantoorman die iedere 190 
avond kant en klare magnetronmaaltijden opwarmt. Ik denk niet dat ik daar snel vrienden mee zal worden omdat ik die niet 

tegen kom of niet opzoek. In die zin denk ik wel dat je omdat je dezelfde interesses heb en achter dezelfde dingen staat, dat je 

daardoor met die mensen in contact komt en mensen ook vrienden kunnen worden.’  

T: ‘En kun je iets meer vertellen over waar om je heen en hoe die duurzame mensen om je heen zich bevinden?’ 

A: ‘Dat zijn vrienden.’ 195 
T: ‘Huisgenoten?’ 

A: ‘Ja ook wel. Ik weet niet in welke graad je duurzaamheid dan moet zien, maar ik denk dat we in huis het wel belangrijk 

vinden en daar ook wel tot een bepaalde hoogte daar keuzes in maken. Verder gewoon in mijn vrienden en mijn vriendje en 

ik denk gewoon met de mensen die in de winkel werken. Dat zijn ook mensen ook wel een bepaald soort vrienden aan het 

worden. Dat zijn allemaal mensen die dat heel belangrijk vinden.’ 200 
A: ‘Stimuleert jou dat gewoon omdat je weet dat ze ook zo zijn of hebben jullie het daar over of doen jullie dingen samen?’ 

A: ‘Ik weet niet of het me stimuleert maar ik vind het wel heel prettig om dat om mij heen te zien en te hebben.’ 

T: ‘Merk je ook welke factoren je belemmeren om duurzamer te leven?’ 

A: ‘Nou ja, dat zijn eigenlijk meer excuses vind ik. Tijd en de maatschappij. Gemakzucht.’ 

T: ‘Zou je van die drie een voorbeeld kunnen noemen? Van tijd, gemakzucht en maatschappij?’ 205 
A: ‘In tijd inderdaad dat als mijn vriend en ik naar zijn opa gaan in Zeeland en je hebt dan een weekend, dat je dan toch 

eerder de auto pakt omdat je dan toch sneller bent dan dat je de bus pakt. Dus dat je dan toch makkelijker geneigd bent de 

auto te pakken omdat je dan toch meer tijd daar nog hebt. Zoiets. Als je het over de maatschappij hebt, ik heb een ideaal van 

heel erg buitenaf wonen en je dingen zelf verbouwen en verder niet mee te hoeven in de gesjeestheid van de wereld, maar ik 

denk dat het kan, maar dat het ook heel lastig is. Ik heb het gevoeld dat je toch ergens je geld vandaan moet halen en toch een 210 
soort van basisinkomen moet hebben. Dat het dan dus makkelijker is om toch maar hier te wonen en het zo te doen. Wat was 

de derde nog maar?’ 

T: ‘Tijd, gemakzucht, maatschappij.’ 

A: ‘Ja, dat is misschien ook wel gemakzucht. In die zin inderdaad als je ‘s avonds nog dingen nodig of gewoon geen zin hebt 

om te koken, dan pizza te gaan halen. Dat zijn momenten van gemakzucht denk ik. Koken is ongeveer net zo snel klaar als 215 
dat je je pizza bestelt. Ik denk dat dat ook wel een reden is die ervoor kan zorgen om toch op een bepaalde manier niet 

duurzaam te zijn.’  

T: ‘En je had het net over je ideaalbeeld. Dat vind ik wel interessant. Zou je iets meer kunnen vertellen over jouw ideaalbeeld 

op het platteland, afgelegen?’  

A: ‘Ja. Het liefst ergens in de buurt van water en ik zou het heel fijn vinden om gewoon mijn dingetjes te maken en er af en 220 
toe op een markt wat spulletjes te verkopen en voor de rest mijn groenten te verbouwen en zo zelfvoorzienend mogelijk te 

kunnen leven, om niet zo te hoeven meedraaien in de maatschappij.’  

T: ‘Wat is er dan met deze maatschappij?’  

A: ‘Op zich niet zoveel mis mee natuurlijk, maar het is ook onderdeel van het ideaalbeeld denk ik om het beeld te hebben dat 

het dan beter is of dat je dan meer rust hebt, meer vrijheid, maar ik heb het gevoel dat je zo mee moet doen in deze 225 
maatschappij en dat je onder heel veel dingen ook helemaal niet onderuit komt.’ 

T: ‘En waaraan moet je mee doen? Wat voor dingen?’ 

A: ‘De hele consumptiedrang en snel, veel moeten en de groeten moeten doen en er zijn zoveel regels en vaststaande ideeën 

over hoe dingen moeten gaan en zijn. Ik denk dat het makkelijker gaat als je op die manier woont en leeft om nog duurzamer 

te zijn. Dat is ook een beeld denk ik wat je dan in je hoofd hebt daarover. Ik zou dat dan ook willen doen met mensen die 230 
daar net zo over denken. Ik denk dat dat ook wel een belangrijk onderdeel is. Ik vind het heel fijn om voor mijzelf de keuze 

te maken, bijvoorbeeld ik douche altijd totdat ik schoon ben en dan is het genoeg. Als mijn huisgenoten dan een kwartier 

onder de douche staan, dan zit je nog steeds in een huis waarin er niet helemaal duurzaam met water om wordt gegaan. Ik 

denk dat dat ook meespeelt, met nog meer gelijkgestemden dan te gaan wonen en dus keuzes maken.' 

T: 'Denk je dat dat gaat gebeuren, dat ideaal?' 235 
A: 'Dat weet ik niet. Ik denk het wel. Ik weet niet of het zo veer doorgetrokken wordt, maar ik denk dat iedereen terug moet 

naar een basalere leefmanier omdat de wereld het niet aankan zoals wij leven.'  

T: 'Zal dat model van dat huis ook jouw model zijn van de ideale duurzame samenleving?' 

A: 'Nou, nee, ik denk dat daarvoor veel meer samenwerking nodig is en in een duurzame samenleving zou voor mij ook geen 

geld meer bestaan en zouden we alleen maar terug gaan naar ruilen en delen.'  240 
T: 'Kun je iets meer vertellen over je ideale duurzame samenleving?' 

A: 'Ik moet altijd heel erg denken aan, hoe heeft die trilogie, niet kinderen van moeder aarde, maar de aardkinderen? Heb je 

die gelezen?' 

T: 'Ik heb wel 'Kinderen van moeder aarde' gelezen.' 

A: 'Is dat met die plaats Thule?' 245 
T: 'Ja, Thea Beckman.' 

A: 'Nou, dat is mijn ideale samenleving.' 

T: 'Vertel daar eens wat over.' 
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A: 'Dat de mensen die hout kunnen bewerken, die bewerken het hout in de gemeente en de plek waar je samenwoont en dat 

je gewoon daar naar toe kan gaan, naar wat je nodig hebt en iedereen komt wel weer op een andere plek die iets nodig heeft. 250 
Dat je doet wat je goed kan, waar je kwaliteiten liggen. Ik weet niet of ik ons rechtssysteem goed vind, maar ik vind het goed 

dat we iets hebben als TBS omdat mensen die niet toerekeningsvatbaar zijn of die je het niet kunt aanrekenen dat ze iets 

gedaan hebben, vind ik niet dat je die gewoon kunt wegstoppen in de gevangenis. Ik denk wel dat het ergens ook een heel 

raar systeem is wat heel veel geld kost. Volgens mij is het ook niet zo effectief. Wat ik een heel mooi voorbeeld vind in die 

boeken is dat als iemand iets gedaan heeft, die krijgt dan een stempel op zijn voorhoofd in verschillende kleuren en gradaties. 255 
Zijn straf is dat hij rondloopt met die stempel en dat iedereen weet wat hij gedaan heeft en dat hij echt zijn plek in de 

maatschappij terug moet verdienen door zijn gedrag. Dat is misschien te idealistisch, maar ik vind dat wel heel mooi. Ik vind 

het heel mooi dat mensen zoals in het boek in harmonie met de natuur leven en ik denk dat we daar allemaal heel erg ver 

vandaan zijn geraakt in deze wereld, hier in Nederland. Er zijn genoeg landen op de wereld waar men veel dichter bij de 

natuur leeft. Ja, dat zou veel dichter bij mijn ideale wereld liggen dan de wereld waarin we nu leven.'  260 
T: 'Is jouw ideale samenleving een soort terugkeer naar back to basics?' 

A: 'Ja.' 

T: 'En speelt technologie nog een rol?' 

A: 'Ja, dat is ook zo'n lastig ding. Eigenlijk vind ik het heel verschrikkelijk hoe enorm 'rushy' of hoe enorm die groeispurt is 

van de technologische ontwikkeling is. Iedereen moet elke maand maar een nieuw mobieltje omdat er elke maand wel weer 265 
iets nieuws uit is of iets beters en iets snellers. Ik vind het allemaal maar onzin, maar ondertussen gebruik ik ook email en 

heb ik ook een mobiele telefoon en download ik ook. Ik heb nog nooit zelf iets gedownload, maar kijk ik regelmatig 

gedownloade films en series en is het ook wel leuk om een laptop te hebben, niet dat ik die heb, maar mensen in mijn 

omgeving, dat je gewoon nog een film kunt kijken ook al zit je ergens in the 'middle of nowhere', maar ik denk dat ik er ook 

niet rouwig om zou zijn als het allemaal helemaal weg zou vallen opeens. Aan de andere kant is de technologieën die er zijn, 270 
zonnepanelen is ook technologie. Als we allemaal terug zullen gaan naar basics, is er ook veel minder nodig. Dan zijn 

zonnepanelen misschien ook helemaal niet nodig. Ik denk ook, die ontwikkelingen zijn er ook en die groei is er ook omdat 

we zoveel willen en moeten. Er is steeds meer nodig omdat we steeds meer willen en omdat er steeds meer mensen zijn. Een 

bewuste keuze? Een ding. Wat ik laat, is geen kinderen nemen.' 

T: 'Oké.' 275 
A: 'Dat is een bewuste keuze. Ook omdat ik niets heb met kinderen, maar ook omdat ik vind dat er al veel te veel mensen 

zijn.'  

T: 'Hoe wordt daarop gereageerd als je zegt? Dat doe je uit duurzaamheidsoverwegingen?' 

A: 'Niet alleen maar. Duurzaamheid weet ik niet, maar ik zie geen reden om nog iemand op deze wereld te zetten.' 

T: 'Hoe wordt daarop gereageerd?'  280 
A: 'Een heleboel mensen snappen het niet en heen heleboel mensen blijven zoiets hebben van; 'Je biologische klok dan?' en; 

'Je wilt toch kinderen? Iedereen wilt toch kinderen?' Maar goed, ik heb verder ook niet zoveel met kinderen en ik voel al 

helemaal niet de behoefte om zelf een kind te maken. Verschillend. Ik heb ook wel een aantal mensen in mijn omgeving die 

dat heel goed snappen.'  

T: 'Even nog terug naar die ideale samenleving. Geloof jij in technologische vooruitgang?' 285 
A: 'Nou ja, tot op zekere hoogte wel, maar ik zie ook het nut er niet zo van in. Ik denk ook dat het niet nodig hoeft te zijn. Als 

we terug gaan naar veel basaler leven, dan is het ook allemaal niet nodig.'  

T: 'Heb je enig idee, heb je wel eens nagedacht over hoe de organisatievormen zullen zijn in zo'n ideale samenleving, 

politiek, huishoudens, groepen, individuen?' 

A: 'Niet zo bewust. Ik zie dat meer voor me dat dat per gemeente dan gaat of per woongroepvorm.' 290 
T: 'Kleinschaliger dan nu?' 

A: 'Ja.'  

T: 'En waarom kleinschaliger?'  

A: 'Omdat ik denk dat je dan je plek kan zoeken waar je het beste binnen past. Dat iedere plek net zijn eigen gebruiken en 

gewoontes heeft, maar dat de basis wel is dat het met een soort vriendelijkheid of liefde en respect met de natuur is en dat dat 295 
wel een belangrijke peiler is. Het is wel nodig dat je tot op een bepaalde hoogte dezelfde gedachtegang hebt.'  

T: 'Per groepje?' 

A: 'Alle groepen samen, dat die wel een soort van basisovertuiging hebben. Ik denk dat dat wel nodig is. Maar dat je wel 

binnen de groepen verschillen kunt hebben.'  

T: 'Hoe zou die duurzaamheid verspreid moeten worden over de hele groep? Is dat door overtuiging, is dat dwang?' 300 
A: 'Nee, ik denk dat dwang niet zoveel zin heeft. Daarom is het ook een heel idealistisch beeld, omdat ik denk dat het ook 

nooit gaat gebeuren. Ik geloof niet dat dwang zin heeft daarin. Dat moet dan overtuiging zijn.'  

T: 'Jij gelooft niet in verboden op het één of het verplicht stellen van het ander?' 

A: 'Nou ja, ik bedoel, die zijn er nu ook en die regels worden ook gewoon overtreden. Ik geloof dat het toch nodig is dat je 

een bepaald soort basisgevoel moet hebben wat gedeeld wordt. Ik weet niet, misschien zijn verboden wel nodig, maar voor 305 
mij zou het niet hoeven.'  

T: 'Hoe lang leef je al zo? Hoe lang ben je al bezig met duurzaamheid?' 

A: 'Ik denk dat het heel licht begonnen is toen ik vegetariër ben geworden en dat is ongeveer sinds ik in Nijmegen ben, één 

jaar later en ik denk dat het met het half jaar mijn bewustzijn daarin en de keuzes die ik daarin maak groeit richting meer 

duurzaam.'  310 
T: 'Zijn er ook specifieke gebeurtenissen die daaraan hebben bijgedragen of is het geleidelijk?' 

A: 'Nee, het gaat geleidelijk.' 

T: 'Geen bijzondere evenementen daarin?' 

A: 'Nee.' 

T: 'Kun je een beetje beschrijven hoe zo'n geleidelijk proces gaat?' 315 
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A: 'Ik denk door de mensen met wie je in contact komt en de dingen die gebeuren om je heen en dingen die daar in je gehele 

omgeving, dan de maatschappij misschien, die daar gebeuren en ik denk dat het misschien het hier gaan wonen ook wel weer 

een extra stapje in die richting heeft gemaakt. Ik weet niet, ik denk ook wel misschien het ouder worden en bepaalde dingen 

niet meer zo belangrijk vinden en steeds meer bewuster worden van wat je eigenlijk belangrijk vindt. Het is denk ik vooral de 

mensen die je leert kennen en op gegeven moment de keuzes die je maakt en de dingen die je gaat doen.'  320 
T: 'Leef je over tien jaar nog zo?' 

A: 'Zoals ik nu leef?' 

T: 'Dan wat betreft de plek die duurzaamheid inneemt bij jou.'  

A: 'Nee, ik denk dat ik nog net iets duurzamer ga leven dan dat ik nu doe.' 

T: 'Blijft het groeien?' 325 
A: 'Dat denk ik wel.' 

T: 'Wat voor dingen zijn nog duurzamer over tien jaar?' 

A: 'Ik denk dat ik in mij consumptie, ik denk dat ik minder koop over tien jaar, dat ik meer zelfvoorzienend woon en ik denk 

dat ik nog bewuster ben op die kleine dingen zoals verpakkingen en het gebruik van elektriciteit.'  

T: 'We gaan uitzoomen en met uitzoomen bedoel ik, daar hebben we het net ook over gehad, de maatschappij. Welke rol zie 330 
jij voor het individu weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij? Wat kan, wat moet een individu allemaal doen?' 

A: 'Ik denk dat je gewoon in je persoonlijke leven, in de dagelijkse dingen een heleboel dingen duurzaam kunt doen. Ik denk 

dat het individu an sich niet hele drastische dingen moet gaan doen, maar ik denk dat de mens zich veel bewuster moet 

worden van het water en elektriciteit dat hij gebruikt en inderdaad zijn consumptiepatroon. Ik denk dat je dan nog steeds wel 

één keer per jaar het vliegtuig kunt nemen naar New York als je daar zin in hebt, maar dat het al een hele hoop scheelt als je 335 
niet elke dag een kwartier onder de douche staat en iets meer nadenkt over de stappen die je zet en de dingen die je koopt.' 

T: 'Elk individu kan dat doen?' 

A: 'Ja, dat denk ik wel.'  

T: 'Vindt je dat dat nu ook voldoende gebeurt?' 

A: 'Nee, dat denk ik niet. Het is nog steeds zo dat de mens moet het wel willen, die moeten het wel willen zien. Voor heel 340 
veel mensen is het niet belangrijk.' 

T: 'Heb je enig idee hoe te bereiken dat meer individuen dat belangrijk vinden?' 

A: 'Ik denk dat de natuur ons dat op gegeven moment wel toe gaat dwingen omdat heel veel bronnen op raken en we kunnen 

niet onuitputtelijk overal maar mee doorgaan zoals we dat nu doen. Ik denk ook dat het leven zoals we nu leven, of zoals de 

gemiddelde mens leeft, dat dat voor heel veel mensen te duur wordt. Ik denk dat steeds meer mensen zelf dingen gaan 345 
verbouwen, maar ik geloof ook dat de toevoer van heel goedkope producten die is er ook nog steeds en dat is denk ik voor 

een heel groot gedeelte van de mensen blijft dat de makkelijkste weg.' 

T: 'Wat bedoel je met toevoer, import?' 

A: 'Ja.'  

T: 'Valt daar iets tegen te doen?' 350 
A: 'Je kan als land natuurlijk daar andere keuzes in maken, maar ik geloof niet dat dat zomaar gaat gebeuren. Ik denk dat het 

goed is dat er veel projecten zijn en dat er veel mensen bewust ermee bezig zijn en andere mensen aansteken en ik denk dat 

het zo zich een beetje moet verspreiden. Ik zie het niet gebeuren dat de regering gaat zeggen; 'Je mag geen kleren meer kopen 

die in China geproduceerd zijn.' 

T: 'En waarom zou de regering dat niet doen?' 355 
A: 'Omdat ik denk dat de regering dat ziet als een geldkwestie en als financiële. Ik denk dat de regering handelsposities open 

wil houden en zo de financiële mogelijkheden in de wereld en de belangrijkheid van een land.'  

T: 'Vindt je dat de regering, laten we het iets breder trekken naar de politiek, zie je een rol voor hun in de verduurzaming van 

de maatschappij?' 

A: 'Ja, maar ik denk dat het punt waar ze nu staan, weet ik niet of ze daar nu keuzes kunnen maken.' 360 
T: 'Welk punt bedoel je?' 

A: 'Met de enorme schulden die er zijn en het feit dat niemand het meer met elkaar eens is die daar zit. Iedereen wil het 

anders. Ik zou ook niet weten hoe ik dat zou doen als ik hun zou zijn. Laat ik het zo zeggen. Ik denk wel dat ze keuzes 

kunnen maken die duurzaamheid ondersteunen.'  

T: 'Zoals?' 365 
A: 'Het openbaar vervoer niet continu duurder laten worden, maar gewoon gratis laten zijn. Heffingen treffen op dingen die 

het milieu belasten. Het wordt al wel gedaan, maar ik denk dat die grens wel extremer kan. Hoe meer je gebruikt hoe meer je 

betaalt.' 

T: 'Dus het zou extremer moeten?' 

A: 'Ja.'  370 
T: 'Heb je enig idee hoe dat te bereiken? Hoe de politiek meer kan bijdragen aan duurzaamheid?' 

A: 'Ik denk wel dat je, je maakt je er niet geliefd mee, maar ik denk wel dat je de milieubelastende dingen gewoon veel 

duurder moet maken en niet milieubelastende dingen goedkoop of gratis.'  

T: 'De politiek, volg je ook de actualiteiten?' 

A: 'Een heel klein beetje, niet echt.' 375 
T: 'En stem je wel?'  

A: 'Ja.' 

T: 'wat stem je dan?'  

A: 'De SP.'  

T: 'En waarom?' 380 
A: 'Ik heb ook wel eens GroenLinks gestemd, maar meestal stem ik SP, omdat ik denk dat hun punten het meest overeen 

komen met mijn gedachtegangen en daarnaast ook nog realistisch zijn. Ik denk dat ik ook met de partij van de dieren heel 
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veel overeenkomsten heb, maar ik zie dan toch meer mogelijkheden voor de SP dan voor de partij van de dieren.'  

T: 'Ben je ook lid van de SP of een politieke partij?' 

A: 'Nee.' 385 
T: 'En waarom niet?' 

A: 'Omdat ik daarvoor te weinig er in geïnteresseerd ben. Ik ben meer op mijn eigen individuele manier bezig ben met wat ik 

denk wat goed is. Het is mij te groots of te ver van mij vandaan.'  

T: 'En heb je enig idee wat er binnen de politiek, in brede zin, partijen, participatie, zou moeten veranderen om duurzaamheid 

beter tot zijn recht te laten komen? Moet er iets veranderen aan ons stelsel?' 390 
A: 'Dat weet ik niet. Daarvoor weet ik er echt te weinig van.' 

T: 'Een andere speler op het veld, de markt, het bedrijfsleven, zie je voor hun ook een rol in de verduurzaming van de 

maatschappij?'  

A: 'Nou ja, ik weet niet hoe je dat kunt bewerkstelligen. Ik denk dat er een heleboel hele verkeerde bedrijven op de markt 

zijn, maar ik weet niet hoe je die weg kunt krijgen. Het enige wat ik daarvan kan zeggen is dat ik dat ik denk dat ze eens 395 
moeten stoppen met al die nieuwe bedrijventerreinen bouwen terwijl er nog duizend bedrijventerreinen leeg staan. Ik vind 

het lastig. Ik kan daar wel dingen over zeggen, maar ik weet er te weinig van en ik vind dan ook niet dat ik daar een oordeel 

over mag hebben. Dat heb ik ook met de politiek, omdat ik niet denk dat ik het beter zou kunnen doen. Misschien wel beter 

dan dat het nu gaat, maar dat weet ik niet.' 

T: 'En de maatschappelijke organisaties, de milieuorganisaties, zie je voor hun nog een rol weggelegd in de verduurzaming?' 400 
A: 'Voor zover ik weet denk ik dat de organisaties die er zijn die op dat vlak betrokken zijn, denk ik dat ze dat doen. Ik denk 

dat ze zich daarvoor inzetten en ik denk dat ze met de middelen die ze hebben doen wat ze kunnen doen.' 

T: 'Zij doen voldoende?' 

A: 'Ik weet niet. Ik denk dat ze doen wat ze kunnen doen?' 

T: 'Wat doen ze dan?' 405 
A: 'Campagne voeren, mensen bewust maken, onderzoeken schrijven.'  

T: 'Helpt dat?' 

A: 'Ik denk het wel. Ik geloof niet zo in de wervers die op straat staan, maar ik denk daar ook nog steeds dat daar mensen 

vatbaar voor zijn. Of dat nou een goede en een eerlijke manier is, dat weet ik niet, maar ik zou ook niet kunnen zeggen hoe ze 

het anders kunnen doen.' 410 
T: 'Ben je zelf ook lid van een maatschappelijke organisatie?' 

A: 'Nee.'  

T: 'En heeft dat een reden?' 

A: 'Nee.'  

T: 'Zie jij een rol voor organisatie, dus het samenkomen van mensen, bijvoorbeeld in politiek partijen, bijvoorbeeld die 415 
maatschappelijke organisaties. Het samenkomen van mensen, zie jij een rol daarvoor in het verduurzamen van de 

maatschappij?' 

A: 'Ja, ik vind dat lastig. Ik moet dan denken aan een Occupybeweging. Dat mensen heel erg samenkomen met dezelfde en ik 

denk dat leverde een tijdelijke aandacht op van media en daardoor van de mensen er om heen, maar ik denk de mensen die 

samen komen die zijn er sowieso al mee bezig en ik denk dat het heel groots en langdurig aangepakt moet worden, wil het 420 
een groter effect hebben.' 

T: 'Heb je het dan over Occupy of over het algemeen als mensen samen komen?' 

A: 'Ja. Over het algemeen als mensen samen komen.' 

T: 'Nou heb je veel mensen om je heen die met duurzaamheid bezig zijn. Weet je toevallig of zij zich organiseren of is dat 

ook allemaal vrienden met vrienden die samenkomen?' 425 
A: 'Ik ken wel mensen die zich organiseren, maar die ken ik niet super goed. Ik heb ook niet het idee dat de mensen die ik 

ken samen komen om de duurzaamheid of zich daarvoor gemeenschappelijk groots inzetten. Ik denk dat het allemaal mensen 

zijn die allemaal in hun eigen individuele leven het goede proberen te doen.' 

T: 'Kun je iets vertellen over hoe zij met duurzaamheid omgaan, hoe zij dat vormgeven? 

A: 'Ik denk allemaal mensen die in hun dagelijkse leven daarmee bezig zijn door keuzes te maken; het vervoer dat ze nemen 430 
of de producten die ze kopen of hoe ze op vakantie gaan.' 

T: 'Een beetje hetzelfde als jou?' 

A: 'Ik denk het wel.' 

T: 'Even kijken. Ja. Heb jij een persoonlijk doel met je duurzaam gedrag of is het op gegeven moment klaar of genoeg?' 

A: 'Nou, ik geloof niet dat ik zo duurzaam ga leven als het maar kan. Dus ik denk dat ik daarom nooit echt klaar ben. Ik denk 435 
dat er zoveel dingen zijn die ik nog kan doen. Ik denk dat ik wel langzaam steeds duurzamer ga leven, maar ik denk dat ik 

ook gewoon nog steeds af en toe keuzes zal maken uit gemak of even geen zin hebben om consequent te zijn.' 

T: 'Zou jij jezelf spiritueel noemen?' 

A: 'Een heel klein beetje maar.' 

T: 'Speelt dat ook een rol met hoe jij duurzaamheid ervaart, dat spirituele?' 440 
A: 'Nou ja, ik denk wel dat het in die zin met elkaar te maken heeft. Ik denk dat als je meer bezig bent met het spirituele, met 

het dicht bij jezelf komen en bij de basis, dat je de dingen die eigenlijk belangrijk zijn en waar het eigenlijk om gaat. Voor 

mij kom je dan automatisch bij bewustere keuzes maken. In die zin heeft het wel verband.' 

T: 'En we hebben het zo straks gehad over de ideale samenleving, maar hoe denk je dat de wereld eruit ziet over veertig jaar?' 

A: 'Ik denk eigenlijk dat er heel veel in de wereld niet meer bestaat. Ik denk wel dat de natuur dingen gaat doen. Drastische 445 
dingen.' 

T: 'Wat bedoel je met niet meer bestaat?' 

A: 'Dat hele stukken worden weggeveegd door natuurrampen.' 

T: 'En veel mensen dus dood.' 
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A: 'Ik weet niet hoor, maar ik kan me ook voorstellen dat een heel groot deel ontzettend futuristisch is. Ik denk dat er steeds 450 
grotere extremen komen tussen heel ver ontwikkelde steden en gebieden en totaal weer terug naar het basisgebeuren. Ik weet 

niet of dat ook met arm en rijk samengaat, maar ik denk dat de verschillen steeds groter worden en ik denk dat de natuur op 

bepaalde plekken het gewoon niet vol gaat houden en natuurrampen gaan ontstaan en de natuur zichzelf gaat herstellen.' 

T: 'En ook veel chaos dan?' 

A: 'Ja. Op bepaalde plekken. Ik denk wel dat dat gaat komen.' 455 
T: 'Vinden anderen je radicaal?' 

A: 'Nee. Ik heb het wel eens met een huisgenoot hier erover gehad en die vond wel dat ik een beetje door kan drammen over 

dingen.' 

T: 'Wat was er toen aan de hand?' 

A: 'Ik had een paar keer dingen gezegd over dat hij altijd het licht aanliet en dat als de kast vol lag met groenten dat hij dan 460 
gesneden groenten en bouillon ging maken om groentesoep te maken. Als er gewoon van alles ligt en je wilt ook nog dat 

maken wat je er van kan maken. Als je nou per se pannenkoeken wilt maken en geen zin hebt om iets met groenten te doen, 

dan moet je dat maar doen, maar als er gewoon groente ligt en je wilt groentesoep maken. Dat vind ik belachelijk dat je dan 

vier zakken voorgesneden groenten bij de Albert Heijn gaat kopen. Daar gaat het dan over. Dat ik dat gewoon niet snap. Ik 

denk dat hij mij wel een periode daar een beetje radicaal in vond, maar ik denk dat ik verder vaak genoeg zelf niet 465 
consequent ben dat ik eigenlijk ook moet zeiken.' 

T: 'Hoe reageert jouw omgeving op het feit dat je met duurzaamheid bezig houdt? Krijg je daar reacties op?' 

A: 'Nee, niet zo direct. Mensen vinden het mooi dat ik dingen maak van tweedehands stoffen, maar ik denk dat ik ook niet zo 

aan de oppervlakte of heel erg zichtbaar daarmee bezig ben, met duurzaamheid.' 

T: 'Heeft dat een reden dat je dat niet zo aan de oppervlakte doet?' 470 
A: 'Nou ja, ik vind het belangrijker om zelf de dingen te kunnen doen die ik belangrijk vind daarin en nog steeds wel gewoon 

lekker te kunnen leven. Ik ben niet per se het type mens om zo'n beweging of wat dan ook op te zetten of dat aan te slingeren 

of mensen te gaan groeperen daarin.' 

T: 'Wat bedoel je met niet het type mens? Wat is dat dan voor type?' 

A: 'Ik denk dat je daar volledige inzet voor nodig hebt. Ik denk dat er teveel dingen daarnaast zijn die ik belangrijk vind. Ik 475 
denk dat dat dan zo ongeveer je leven wordt, dat je je dan ergens voor inzet en dat is het dan. Dan ga je helemaal daarvoor. 

Misschien zou ik dat wel kunnen, maar ik zou het niet willen. Ik denk dat ik ook misschien te pessimistisch ben. Ik denk dat 

het toch geen nut heeft om dat te gaan doen.' 

T: 'Om te groeperen?' 

A: 'Om daar aan de oppervlakte harder mee bezig te zijn.' 480 
T: 'Want waarom heeft dat geen zin? Wat houdt het tegen?' 

A: 'Ik denk dat er altijd een veel groter gedeelte is wat daar niet in mee gaat. Ik vind het dan belangrijker om te doen hoe het 

voor mij oké is en daarin mijn eigen leven op te letten. Als ik bij een vriend bij mij in Den Haag ben die daar veel minder 

mee bezig is en ik ben daar een dag en we hebben het er een beetje over, dan weet ik dat er dingen blijven hangen. Wat ze 

daar mee doet, daar gaat het verder niet om, maar ik denk dat je sowieso op een bepaalde manier mensen daar mee beïnvloedt 485 
of bewuster maakt.' 

T: 'Daar geloof je in?' 

A: 'Ik geloof wel dat je mensen beïnvloedt door wat je uitdraagt en ik denk dat het op beide manieren kan en dat beide 

manieren ook effect hebben, maar ik neig naar de ondergrondse, niet zo aanwezige, in mijn eigen omgeving uitdragen in 

plaats van grote acties voeren. Ik denk dat als je het zo groots maakt en dat het ook heel snel zijn intentie kan verliezen.' 490 
T: 'Wat bedoel je daarmee?' 

A: 'Nou, als je kijkt naar de Occupy beweging, dat ontstaat en dat ontstaat vanuit een ideaal en dat ontstaat op gegeven 

moment op een heleboel plekken, maar ik heb wel wat mensen gesproken die daar zijn geweest en op gegeven moment wordt 

dat ook een soort van leuke plek om uit te hangen voor heel veel mensen. De kern is niet per se meer daar waar het voor staat 

en het wordt ook een plek voor, niet dat het verkeerd is, maar het wordt ook een plek voor zwervers die eindelijk 495 
verantwoorde plek hebben om te mogen overnachten in het park en niet weggestuurd te worden door de politie. Dat is heel 

mooi en dat is heel mooi dat een groep dan zo groot wordt, maar ik denk dat heel vaak de kern een beetje wegzakt en dat er 

andere dingen ontstaan. Bij de Arabische Lente is het misschien anders, omdat het grootster is. Ik weet het niet.' 

T: 'Wat vindt je dan de vergelijking?' 

A: 'Het groeperen, het met zijn allen staan voor iets. Ik weet niet of je het zo zwart wit kan zeggen, maar ik heb wel het 500 
gevoel dat het op gegeven moment alleen nog maar gaat om dat ding of om het feit dat je met zijn allen gaat staan voor iets. 

Het wordt meer zo'n happening dan dat de kernwaarden waarvoor je het ook alweer deed nog belangrijk zijn. Dat zal niet 

altijd zo gebeuren. Ik heb bijna het idee dat intenties krachtiger blijven als je niet te veel aan de oppervlakte doet.' 

T: 'Voel je jezelf wel onderdeel van een beweging?' 

A: 'Nee.' 505 
T: 'Nou dan zijn we klaar met het open vragen gedeelte. Nog wat korte vraagjes. Of nee, wacht, nog één wel gewone leuke 

vraag. Het interview was op een locatie naar keuze. Speelt deze plek waar we nu zitten nog een rol in hoe jij duurzaamheid 

beleeft? Hier in de huiskamer van je woongroep.' 

A: 'Dit is denk ik de plek in mijn huis waar ik de meeste tijd doorbreng. Dit is wel toch de plek waar ik nog meer met 

duurzaamheid in aanraking ben gekomen.' 510 
T: 'Oké. Het beroep van je moeder, het beroep van je vader.' 

A: 'Mijn moeder is nu met de VUT en net met pensioen en ze was vroeger docent Engels en en later Nederlands als tweede 

taal. Mijn vader is al vijftien jaar gestopt met werken. Die is uitgekocht. Hij kon met vervroegd pensioen en dan nog betaald. 

Hij was hoogleraar economie en handelswetenschappen.  

T: 'En heb jij de duurzaamheid ook van hun meegekregen? Waren zij daar ook mee bezig?' 515 
A: 'Nou, we hadden wel altijd een eigen moestuin. Mijn ouders waren wel van dingen met licht uit doen en dat het onzin is 
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om heel lang te douchen. Ik weet niet of dat per se duurzaamheid was of gewoon zuinigheid en dat het onzin is om te 

verspillen. Ik ben wel opgegroeid met brandnetelsoepen en aardpeerstamppotten en dat soort dingen. Dus in die zin denk ik 

dat ze wel altijd ook bewust zijn geweest, ook van consumptiegedrag. Mijn moeder nu ook wel veel daar mee bezig.' 

T: 'En mag ik je inkomen weten?' 520 
A: 'Ik krijg op papier vijfhonderdtweëenvijftig euro per maand binnen.' 

T: 'Wat bedoel je met 'op papier'?' 

A: 'Ik doe de groenteroute dan.' 

T: 'Verder, nu is het aan jou. Is er nog iets wat je wilt zeggen, wat ik niet heb gevraagd?' 

A: 'Ik wil nog wel weten hoe je dit verder uitwerkt, maar dat kan misschien gewoon zo meteen 'off the record'.' 525 
 

Interview met Annemarie in de huiskamer van haar woongroep in een boerderij, Keeken, 09-04-2012 

 

T: 'Wat is je naam? Wie ben jij?' 

A: 'Annemarie.’ 

T: 'Hoe oud ben je?' 5 
A: ‘Dertig.’ 

T: ‘Wat is je woonplaats?’ 

A: ‘Ojee. Dit komt er allemaal in hè? Officieel Rijen. Woonachtig 

in Keeken.' 

T: ‘Niet zo officieel inderdaad. Geboorteplaats?’ 10 
A: ‘Tilburg.’ 

T: ‘En ben je opgegroeid in een stad of in een dorp?' 

A: ‘Een dorp.' 

T: 'En wat is je beroep?' 

A: 'Euh....' 15 
T: 'Je vindt het nu al moeilijk.' 

A: 'Dat is een moeilijke vraag aan een kunstenaar natuurlijk. Ja, 

opgeleid tot beeldend kunstenaar maar daarbij werk ik in de natuurwinkel.' 

T: 'Waarmee je opleiding ook al genoemd is.' 

A: 'Nou ja, beeldende kunst en daarvoor antropologie.' 20 
T: 'En dan nu de open vraag. Daar waar jij mag praten. Wat betekent duurzaamheid voor jou? Wat houdt dat in, de term 

duurzaamheid?' 

A: 'Voor mij persoonlijk dat je leeft en keuzes maakt waarbij je rekening houdt met je omgeving en het milieu en dat het niet, 

dat je niet dingen doet of koopt of beslist alleen voor het moment zelf of alleen maar voor jezelf, maar dat je daarbij dus 

rekening houdt met wat voor consequenties het heeft. Dat kan ook geschiedenis zijn, maar ook voor de toekomst en dat alles 25 
een gevolg heeft. Ik weet niet zo goed.’ 

T: 'Het kan genoeg zijn hoor, als jij vindt dat dit het betekent.' 

A: 'Ik heb niet echt een complete definitie. Ik weet niet, misschien dat ik er zo op terug kom, dan wordt het duidelijker aan de 

hand van de rest.' 

T: 'Dat kan ook. Zou jij van jezelf zeggen dat duurzaamheid belangrijk is in je leven?' 30 
A: 'Ja.' 

T: 'En op welke manieren krijgt dit vorm?' 

A: 'Door de plek waar ik woon en vooral het samenwonen met een groep mensen en niet dat je alleen maar voor jezelf woont 

en dus eigenlijk je eigen ruimte hebt, maar juist faciliteiten deelt met elkaar. Dus dat uit zich in samen boodschappen doen en 

samen koken maar ook samen, eigen voedsel verbouwen en vegetariër zijn, biologisch voedsel kopen, bewust geen auto 35 
kopen. Dus bewust keuzes maken om wel of niet ergens heen te gaan en op wat voor manier.' 

T: 'Wat bedoel je daarmee?' 

A: 'Ja, dat ik mezelf daarin wel een soort van bijna regels opleg dat als ik ver weg ga, dat het dan niet voor een korte tijd is en 

ook niet vaak is. Niet even een weekendje naar Parijs vliegen. Of, en dat als ik een keuze maak om ergens ver weg te gaan, 

dat ik ja, dat het dan niet zomaar is, maar dat het dan een investering is voor op zich mijzelf, wat misschien wel egoïstisch is. 40 
Ja, het uit zich denk ik vooral in de manier van leven qua eten en vervoeren en samenleven en vooral ook keuzes gewoon 

bewust maken en dat hoeft vast niet altijd even duurzaam als een andere keer, maar daarin wel dingen overwegen.' 

T: 'En je hebt het eigenlijk al gezegd, bijvoorbeeld in vervoer kies je bewust niet voor de auto.' 

A: 'Ja. Het is niet dat ik tegen autorijden ben, maar ik denk nu zelf dat ik hem niet nodig heb, al zou dat het leven wel 

makkelijker maken, maar ik denk dat ik ook wel snel zou vervallen in een soort van verslaving en dat als ik een auto heb, dat 45 
ik die dan ook pak en vaker dan dat ik eigenlijk zou willen. Dat zou hetzelfde zijn met een tv hebben en dat je daarin 

programma's bekijkt en ook reclames die je eigenlijk niet per se zelf uitkiest of zelf wil zien, maar dat je ervoor gaat zitten en 

die dingen komen dan toch tot je. Dat het gewoon een verslavend effect heeft. Als die auto er is dan is het ook weer iedere 

dag het makkelijkste om die auto te pakken in plaats van dat je denkt; 'Ja ik kan eigenlijk net zo goed de bus nemen. Dat deed 

ik daarvoor ook'' 50 
T: 'En wonen heb je ook al genoemd, het samenwonen, samen boodschappen doen, faciliteiten delen. In je vrije tijd, komt 

duurzaamheid daarin naar voren?' 

A: 'Nou, ik vind het fijn om in de tuin te werken en groente te verbouwen. Dat is niet per se uit werk. Dat is er naast omdat 

uit een soort van ideaal, ofzo, om enigszins zelfvoorzienend te leven, maar daarnaast vind ik het ook wel gewoon fijn om te 

doen.' 55 
T: 'En wat zijn je hobby’s?' 

A: 'Dingen maken, films kijken, lezen.' 
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T: 'Wat voor dingen maken?' 

A: 'Kleding, gewoon een beetje frutselen, maar ook reizen, nieuwe dingen zien, met vrienden afspreken.' 

T: 'En in je werk en opleidingkeuze, is daar ook nog duurzaamheid... heeft dat daar ook nog een rol gespeeld?' 60 
A: 'Niet heel bewust, hoewel het wel, nou ja, de keuze bij antropologie speelt duurzaamheid niet direct een rol, maar zijn het 

wel, over het algemeen is het nog steeds wel een bepaalde groep mensen die de opleiding kiest die allemaal duurzaamheid 

wel belangrijk vinden. Niet als regel, maar dat is toch gewoon wel een apart slag volk. En mijn latere keuze, beeldende kunst 

speelt het geen rol eigenlijk.' 

T: 'En je werk in de biowinkel?' 65 
A: 'Ja, dat is in alles van duurzaamheid doordrongen.' 

T: 'En kun je ook dingen bedenken die je bewust niet doet, laat uit duurzaamheidoverwegingen?' 

A: 'Ja. Ik denk dat ik het meeste al genoemd heb. Dus ja, geen vlees eten, geen auto rijden, niet zomaar ergens naar toe 

vliegen, voornamelijk biologisch eten.' 

T: 'En heb je ook bepaalde winkels waar je bewust wel of niet koopt?' 70 
A: 'Ja. Bewust wel op de markt en de natuurwinkel. Het liefst ook lokale producten. Bewust niet in een andere supermarkt, 

geen McDonald’s. Ik probeer ook zo min mogelijk, met hier en daar een uitschieter natuurlijk, nieuwe dingen te kopen of 

kleding, tweedehands. Ik krijg het of ruil het met vrienden. Euhm, ik koop niet echt vaak make-up, maar als ik het koop dan 

wil ik dat het het liefst dat ze niet op dieren getest zijn. Ja, ik vind het fijner om in kleinere winkels te kopen dan in grote 

concerns of liever iets uit een eenmanszaak dan uit een grote coöperatie, ofzo.' 75 
T: 'En merk je ook nog dat er bij het kopen bepaalde duurzame producten zijn waar je behoefte aan hebt, die er niet zijn?' 

A: 'Die er niet zijn, die ik wel zou willen? Nou ja, soms, als het gewoon om groente en fruit gaat, dan koop ik het liefst 

seizoensproducten en dan kan ik mij soms wel irriteren aan het feit dat de winkel waarin ik werk dat het assortiment niet heel 

groot is en dat ze toch nog eigenlijk aan de behoefte van de klant proberen te voldoen door ook allerlei groenten uit landen te 

halen waarin dat in het seizoen op zich niet noodzakelijk is. Die producten zijn meer voorhanden op de markt. Dan koop ik 80 
liever op de markt dan uit de winkel waarin ik werk. En dan zou ik liever willen dat er, dat het assortiment groter is in die 

winkel. En meer winkels. Of ook, niet perse voor mijzelf maar meer voor, ook voor anderen en voor bewustzijn van anderen. 

Maar het is, ik weet niet, ik kan niets meer bedenken.' 

T: 'En merk je ook dat je in bepaalde dingen niet duurzaam bent?'  

A: 'Op zich koop ik, koop of heb of krijg ik wel meer kleren dan dat ik nodig heb. Ik vind het ook leuk om een zesde, 85 
zevende paar schoenen te hebben. Ik hoef er eigenlijk maar één, twee of drie, te hebben. Daarin houd ik me te weinig in. Ik 

heb wel veel meer materialistische dingen omdat, dan dat ik op zich nodig heb.' 

T: 'Alleen maar schoenen?' 

A: 'Nee, kleding ook en boeken ook. Of het is ook niet dat ik thuis qua eten alleen maar de hoogst noodzakelijke dingen heb. 

Daarin vind ik het ook fijn om, euh, ook extra lekkere dingen te hebben. Ofzo. Euhm, wat was de vraag precies?' 90 
T: 'Of je ook in bepaalde dingen niet duurzaam bent.' 

A: 'Ja ongetwijfeld. De een heeft daar weer andere definities voor, denk ik, dan de ander. Ik heb ook een keer een appel in 

giethars gegoten daarbij had ik ook mijn bedenkingen omdat dat van dat gemeen spul is, maar heb ik het toch gedaan.' 

T: 'En merk je ook welke factoren om je heen je stimuleren om duurzaam te leven?' 

A: 'Ja. Door de manier waardoor ik andere mensen ook zie leven. Of door documentaires te kijken.' 95 
T: 'Welke mensen zie je om je heen leven? Hoe bedoel je dat?' 

A: 'Nou, mijn vrienden, de mensen waarmee ik in huis woon.' 

T: 'Merk je ook factoren die je belemmeren om het duurzaam leven vol te houden?' 

A: 'Ja. Ik denk dat de huidige maatschappij bijna alleen maar factoren heeft, omdat het zo makkelijk is om er van af te wijken 

door de overdaad aan spullen of juist de goedkope prijzen om ergens naartoe te vliegen of eigenlijk hoe gewoon het eigenlijk 100 
is voor mensen om een auto te rijden. Dat het eigenlijk zo vanzelfsprekend is om een auto te rijden. Het is eigenlijk raar, om 

daar een andere keuze in te maken. Hoewel, de afgelopen vijf jaar is het ook wel een soort van bijna een hype geworden om 

een soort van duurzaam te denken en te leven. Maar ja, is het makkelijker om bepaalde dingen niet te doen, ofzo. Ik denk dat 

in het gros van het restaurant als je daar gaat eten, dan is er nog steeds maar één of twee keuzemenu's voor een vegetariër.' 

T: 'Zie je het als een opoffering?' 105 
A: 'Soms misschien een beetje, maar ik voel me er wel beter bij om sommige dingen op te offeren dan dat ik het wel zou 

doen. Dan heb ik daar dubbele gevoelens bij. Dan voel ik alsof ik iets niet goed doe. Je kan wel bedenken dat het nodig is om 

te investeren in je omgeving en misschien vooral in de toekomst, maar daarnaast is het ook iets bijna om jezelf beter te 

voelen. Om jezelf een goed gevoel te geven omdat het zo anders niet direct een bepaald effect heeft. Het is niet bepaald 

duidelijk merkbaar dat je door je opoffering iets goeds doet. Het is niet meteen de volgende dag te merken dat je de fiets of 110 
de bus hebt genomen in plaats van alleen in een auto. Of wel het vliegtuig, want dat vliegtuig vliegt toch we. Je merkt daar 

niet direct iets van. Dus eigenlijk als investering in iets of misschien wel alleen maar om het niet te doen zodat je een soort 

van statement maakt naar je directe omgeving en hopelijk bereik je daarmee dat andere mensen dat ook niet doen of daar 

beter over nadenken of er überhaupt een keer over na te denken doordat jij iets wel of niet doet.' 

T: 'Kun je nog herinneren hoe het is begonnen, jouw zorgen over duurzaamheid?' 115 
A: 'Ja, ik denk door geen vlees te eten, dat dat mijn eerst stap was waardoor ik ging nadenken over wat ik eigenlijk at en dat 

dat een dier was en dat ik mij daarin ging verdiepen. Dat dat wel een aanleiding was om daarover en over andere dingen na te 

denken en bewuste keuzes te maken.' 

T: 'En al die dingen die je duurzaam doet, die je net hebt genoemd, bijvoorbeeld het vervoer, bijvoorbeeld het wonen, kun je 

iets vertellen over welke verbanden je dat doet? Of dat vooral is bijvoorbeeld met vrienden of individueel of zoiets.' 120 
A: 'Nou ja, het wonen is samen met vier andere mensen en dieren. Het vervoer dat gaat meestal alleen per fiets of in een bus. 

Of ik rij mee met huisgenoten die wel een auto hebben en dan ook samen om spullen mee te vervoeren. Op zich, zoals wat ik 

in mijn vrije tijd doe, zoals kleren maken, dat doe ik wel zelf, omdat ik het leuk vind, maar ik vind het wel leuk en interessant 

om dat zelf te kunnen. Om niet alleen maar kleding te kopen uit een winkel, maar ja, zoals vroeger iedereen zelf kleding 
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maakte. Dat je dat dan ook weet, hoe dingen in elkaar zitten. Daarom vind ik het ook leuk dat ons hele huis samen op naailes 125 
zit en dat iedereen denk ik een beetje vanuit dat idee daar een beetje zit aan te klooien.' 

T: 'Vanuit welk idee?' 

A: 'Naast gezamenlijk iets doen en gezelligheid, dat het ook is om, niet perse, het is niet zelfvoorzienend zijn, maar wel iets 

maken. Daarin ook je eigen kleding te maken en vaak ook van gerecyclede stoffen of van iets ouds of gebruikts weer iets 

nieuws maken.' 130 
T: 'Dus jij hebt wel, bijvoorbeeld bij naailes en bij het wonen, verbanden waarbij je juist die dingen samen doet.' 

A: 'Ja.' 

T: 'En zou je nog meer behoefte hebben aan contact met gelijkgezinden, aan organisatie?' 

A: ‘Ik heb zelf niet echt behoefte om mij ergens bij aan te sluiten of met een groep ergens voor te gaan of iets, maar andere 

dingen, wat ook wel gebeurt dat zijn, thuis dan, in de zomer, een week dan, dat vrienden en aanverwanten bij ons thuis 135 
komen klussen en dat we met z'n allen ook met materialen die voorhanden zijn of die we gevonden hebben om weer iets 

nieuws mee te maken of iets te bouwen, om iets te repareren, of nieuwe dingen mee te maken. Dan vind ik het wel leuk dat er 

ook ander mensen zijn, behalve het huis, die daar ook in willen investeren. Dat je ook zo je ervaringen, je gedachten deelt. 

Dat is door mensen die ook veel van tuinieren of groente verbouwen weten en daarin je ervaring deelt of dat het is doordat er 

ook mensen zijn die technisch wat meer weten en zo een windmolentje of een zonneboiler proberen te bouwen.' 140 
T: 'En dat zijn allemaal vrienden?' 

A: 'Ja vrienden, of vrienden van vrienden, of familie.' 

T: 'En je zei zonet dat je geen behoefte had om je ergens bij aan te sluiten? Waarom is dat?' 

A: 'Tja, ik weet niet. Mijn interesses en behoeftes liggen op verschillende gebieden en een idealistische woonvorm of 

leefwijze vind ik gewoon fijn om thuis kleinschalig te beoefenen en ik hoef niet per se me te verenigen ofzo in organisaties of 145 
op een demonstratieve wijze bij elkaar komen. Ik geloof niet dat ik per se een activistische kant op hoef.' 

T: 'En dan zou ik hier iets dieper op in willen gaan. Eigenlijk nogmaals de vraag; Waarom niet? Waarom niet de activistische 

kant op gaan? Waarom niet het demonstratieve?' 

A: 'Ja, ik weet niet. Ik heb het idee dat het vaak toch niet zo vaak heel veel zin heeft en ik denk dat mijn prioriteiten op dit 

moment ergens anders liggen.' 150 
T: 'Oké. Welke rol zie jij voor het individu weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

A: ‘Ik denk dat het goed zal zijn als ieder individu voor zichzelf in ieder geval bewust nadenkt en keuzes maakt dat je wel of 

niet iets doet of iets koopt of iets eet. Dat hij niet alleen maar moet gaan voor het makkelijke maar ook daarbij nadenkt wat 

dat voor consequenties heeft. Ik denk wel dat het zinvol zou zijn als individuen wel samenkomen in kleine groepen om 

samen wel tot andere of betere dingen te komen. Al is het dat als je in de stad woont en je hebt geen tuin dat je dan met z'n 155 
allen een volkstuintje neemt. Om daar mee bezig te zijn. Ja, ik denk dat het individu de ander op zich ook wel nodig heeft om 

tot iets anders te komen. Dat kan ook van A naar B zijn. Dat hoeft niet ieder in zijn eigen auto te zijn, maar dat kan ook 

samen rijden zijn.' 

T: 'En je hebt het nu over samenkomen in kleine groepen. Waarom in kleine groepen en niet in grote groepen?' 

A: 'Dat kan ook in grote groepen, maar ik denk vanuit mijzelf. Het is meer dat ik daar zelf niet per se behoefte aan heb, maar 160 
het is niet dat het een beter is dan het ander.' 

T: 'En vindt je dat dat nu voldoende gebeurt, die rol van het individu, in de verduurzaming van de maatschappij?' 

A: 'Nee, dat kan altijd meer en beter. Maar op zich zie ik het in mijn directe omgeving wel gebeuren. Maar dat is ook dat ik 

waarschijnlijk op één of andere manier toch wel bewust mijn vrienden kies en dat zijn toch mensen die enigszins toch 

hetzelfde leven en denken. Daarin gebeuren die dingen ook wel op die manier of soortgelijk, zeg maar, staat een andere 165 
leefwijze dan die van mij wat verder van mij af.' 

T: 'Even kijken, ben je lid van een politieke partij?' 

A: 'Nee.' 

T: 'Waarom niet?' 

A: 'Geen behoefte aan.' 170 
T: 'En waarom geen behoefte aan?' 

A: 'Omdat ik vaak zo moe wordt van politiek.' 

T: 'Je weet wat de volgende vraag wordt, hè: Waarom wordt je zo moe van de politiek?' 

A: 'Tja, omdat dat van dat geneuzel is. Nee, ik weet niet. Die mensen die het voor het zeggen hebben dat zijn meestal niet de 

mensen waar ik achter sta en politieke partijen moeten toch vaak water bij de wijn doen, dus als een politieke partij waar ik 175 
achter sta het voor het zeggen zou hebben dan komen ze waarschijnlijk nog hun dingen niet waar. Dus ja, ik weet niet. 

T: 'En stem je?' 

A: 'Ja.' 

T: 'Op welke partij?' 

A: 'GroenLinks.' 180 
T: 'En waarom?' 

A: 'Omdat die naar mijn idee het meeste voor het milieu doen en daarbij ook naar andere facetten gaan, naar de sociale kant, 

kijken.' 

T: 'Volg je de actualiteiten?' 

A: 'Niet echt.' 185 
T: 'Waarom niet?' 

A: 'Omdat ik geen tv en krant heb. Ik word er vaak ook zo moe van. Het is altijd zo negatief. Daar wordt je altijd zo 

depressief van.’  

T: 'En welke rol zie je voor de politiek weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

A: 'Dat vind ik een beetje een moeilijke vraag, want ja, ik vind gewoon dat de politiek daar veel meer voor moet gaan. Dat ze 190 
zich niet met van die wissewasjes bezig moeten houden en hun geld beter moeten besteden en daarbij voor mij beter moeten 
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nadenken over wat nou belangrijk is en die prioriteiten van hun liggen op een heel ander vlak dan waar ik mijn prioriteiten 

heb liggen. Dat is niet bij het milieu of andere dingen die ik belangrijk vindt, daarbij maken ze vaak andere keuzes.' 

T: 'Welke dingen vindt je nog meer belangrijk?' 

A: 'Het migratiebeleid. Ontwikkelingssamenwerking.' 195 
T: 'En zou je heel globaal kunnen vertellen wat je daar dan belangrijk aan vindt of hoe je zou willen dat het migratiebeleid en 

ontwikkelingssamenwerking eruit zouden zien?' 

A: 'Menselijker. Ik heb geen oplossing. Het blijven moeilijke gevallen, maar ik heb naast antropologie ook een jaar 

ontwikkelingsstudies gevolgd een daarin vond ik het ook heel lastig. Een lastig onderwerp om vanuit hier te bedenken hoe 

het daar, of waar dan ook, beter zou moeten kunnen. Daarbij kan ik mij ook irriteren aan de manieren waarop ze het dan wel 200 
organiseren. Mensen vanuit hier gaan zeggen hoe het moet en vervolgens daar in grote auto's van de VN rondrijden en in 

dure hotels gaan zitten om daar even te laten zien dat het veel beter en westerser kan. Daarom ben ik die studie ook niet 

verder gaan voltooien, omdat ik niet goed wist wat mijn aandeel daarin zou moeten zijn of wat dan wel de goede manier zou 

zijn. En het migratiebeleid, we wonen met heel veel mensen op een klein stukje aarde en Nederland raakt misschien vol, 

maar dat hoeft niet te betekenen dat we mensen in hun eigen stront moeten laten zitten. Terugsturen naar het land waar ze 205 
vermoordt worden of wat dan ook.' 

T: 'Zonet zei je, de politiek houdt zich te veel bezig met wissewasjes. Kun je een voorbeeld noemen van wat jij een 

wissewasje noemt?' 

A: 'Soms kan er zoveel tijd uitgetrokken worden over, dan wordt er gediscussieerd over daar waar ze het geld naar stoppen in 

plaats van daar waar ze naar mij idee het geld zouden moeten instoppen. Als je het hebt over politiebeleid of waar de politie 210 
nou mee bezig is, dan vraag ik mij af; ‘Zijn dat nou de belangrijke dingen waar zij dan voor staan of waar zij iets aan willen 

doen?’ Moeten ze hun geld halen uit zoveel parkeerbonnen per maand nog uit te delen?' 

T: 'Ben je lid van een maatschappelijke organisatie?' 

A: 'Nee, ik geloof het niet. Nee, volgens mij ben ik helemaal nergens lid van behalve van de bibliotheek.' 

T: 'En geloof je dat organisatie zou helpen om de politieke sfeer te veranderen, dus minder wissewasjes en meer van jouw 215 
prioriteiten?' 

A: 'Ja vast, ik weet niet zo goed. Ik heb niet per se antwoorden van hoe het wel moet, want ik denk dat het heel moeilijk is 

om voor een land dingen te moeten beslissen. Daarin denk ik dat ik me ook niet verenig in een politieke partij of in een 

organisatie. Het is niet per se dat ik weet hoe het wel moet op grootschalig gebied. Daarom dat je kleinschalig als individu 

meer kan bereiken.' 220 
T: 'Binnen je kleinschaligheid?' 

A: 'Ja. Ik bedoel natuurlijk moet een land wel aangestuurd worden, maar dat is voor mij te groots en te moeilijk.' 

T: 'En welke rol zie je voor de markt, het bedrijfsleven in de verduurzaming van de maatschappij?' 

A: 'Ik zou het liefst willen dat zij minder economisch handelen en nadenken en meer duurzamer en groener en menselijker, 

maar ik geloof dat bij het gros de prioriteit op het economisch vlak ligt dan bij die ander punten.' 225 
T: 'Zou dat kunnen; de markt meer vriendelijker en groener en menselijker?' 

A: 'Ja ik denk het wel maar dat moeten heel veel mensen andere prioriteiten hebben en ook landelijk en op wereldniveau 

andere beslissingen maken.' 

T: 'Welk wereldniveau?' 

A: 'Als de milieuproblematiek op wereldniveau meer aandacht krijgt en belangrijker gevonden wordt en dat daar meer geld 230 
naar toe gaat om daarin te investeren dan in oorlog voeren of in de economie of in handel. Dan kun je andere dingen creëren 

denk ik.' 

T: 'Maar hoe zie je dan het wereldniveau van de markt voor je? Multinationals? Wat is het wereldniveau van de markt?' 

A: 'Wat is het wereldniveau van de markt?' 

T: 'Ik bedoel, hoe moet ik dat begrijpen?' 235 
A: 'Nou, dan kan ik het ook weer terug koppelen naar kleinschaligheid. Als je kijkt naar enorme grote bedrijven of concerns, 

die gewoon heel veel bepalen op wereldniveau en daarin de kleinschalige bedrijven en boeren daarmee onderdrukken of 

beslissingen nemen waardoor zij eigenlijk geen rechten meer hebben. Als dat wordt aangepakt en daar over nagedacht wordt 

en een oplossing voor bedacht wordt, dan zijn er veel meer mogelijkheden, denk ik, om tot een arbeidsvriendelijker en 

milieuvriendelijker beleid te komen.' 240 
T: 'En vindt je dat dit nu voldoende gebeurt?' 

A: 'Ik denk het niet. Ik weet er ook niet alles van. Ik vind het wel zorgelijk als ik een documentaire zie over Monsanto die de 

hele zadenindustrie eigenlijk beheerst en op politiek niveau en economisch niveau de dienst uitmaken. Dat heeft heel veel 

impact eigenlijk op de hele wereld voor kleine boeren hoe zij daaraan ten onder gaan, maar ook gewoon voor de gewassen en 

milieu en de hele gentechnologie daarin invoeren. Daar krijg ik gewoon kippenvel van. Dat is een voorbeeld waarvan ik 245 
denk; 'Jeetje, ‘Dat gaat zo boven mijn pet’. Dat vind ik zulke vervelende, enge dingen die dan op zo'n hoog niveau, wat zo 

geïsoleerd is, waar je eigenlijk als klein individu niets mee kan, omdat je daardoor onderdrukt wordt. Dat is een reden 

waardoor ik denk: 'Ojee, ik....’ Nou ik weet even niet goed wat ik wil zeggen.' 

T: 'Welke rol zie jij voor milieuorganisaties weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

A: 'Ik denk dat het belangrijk is dat zij kennis en inzichten moeten geven aan de samenleving en eigenlijk gewoon onder de 250 
aandacht brengen wat er op milieuniveau plaats vindt en daar de belangrijkheid van laten inzien en dat daar iets mee gedaan 

moet worden. Ik denk dat zij daarvoor niet per se de enige zijn die daarvoor de oplossing hebben en dat moeten uitvoeren, 

maar dat het belangrijk is om dit over te brengen. Eigenlijk op alle niveaus. Op het individu. Op de politiek. Op de economie. 

De hele samenleving.' 

T: 'Vindt je dat dit voldoende gebeurt, dat zij die rol voldoende vervullen?' 255 
A: 'Weet ik eigenlijk niet zo goed. Eigenlijk hoor ik mij dit zelf zeggen en denk ik eigenlijk dat ieder mens op zich dat 

eigenlijk gewoon zelf moet inzien en daar zelf ook iets mee moet. Eigenlijk dat iedereen, ieder mens, moet denken dat zij 

daarvoor verantwoordelijk zijn. Niet dat zij het maar moeten oplossen, maar dat je daar zelf aan kunt bijdragen.' 
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T: 'Oké. Geloof jij in de wetenschappelijke vooruitgang?' 

A: 'Weet niet. De tijd zal het leren. Iedere keer dat er een vernieuwing of een vooruitgang is, dan heeft dat toch de tijd nodig 260 
om zich te laten bewijzen. Ik denk dat wetenschappelijke vooruitgang ook een achteruitgang voor het milieu heeft betekend. 

Hopelijk kan deze het ook weer recht zetten.' 

T: 'Dus de wetenschap zou wel dat wat mis is kunnen rechtzetten?' 

A: 'Ik weet het niet. Ik hoop het.' 

T: 'Heb je voor jezelf ook een persoonlijk doel met je duurzaam gedrag?' 265 
A: 'Niet per se een specifiek doel. Ik hoop gewoon dat ik de rest van mijn leven daar de noodzaak van blijf inzien en daar zo 

goed mogelijk naar mijn inzien naar blijf handelen. Ik wil zelf wel er in investeren en mijn best doen om mijns inziens iets 

goeds voor de samenleving en milieu te doen.' 

T: 'En hoe ziet de wereld eruit over veertig jaar?' 

A: 'Jeetje. Ik hoop een stuk beter als nu, maar als we met z'n allen zo door blijven gaan zie ik het ook niet echt rooskleurig in. 270 
Ik hoop niet al te sciencefiction-achtig met ieder voor zich in een computergestuurde samenleving. Ik hoop dat over veertig 

jaar het belang van het milieu en elkaar, de medemens, niet alleen jij en je buurman, maar op wereldniveau, dat daar beter 

naar gekeken en geluisterd en gehandeld wordt. De afspraken die nu worden gemaakt en vaak niet aan worden voldaan, dat 

daar verandering aan is gekomen en dat we meer rekening houden met de gevolgen die keuzes meebrengen.' 

T: 'En zie je dat gebeuren?' 275 
A: 'Misschien pas als het eerst goed mis gaat. Ik weet niet.' 

T: 'Je hebt het net al een klein beetje geantwoord, maar hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit?' 

A: 'Als we weer met z'n allen iets meer terug gaan naar de natuur. Ik denk als mensen iets minder individualistisch zijn en 

iets meer naar hun omgeving kijken. Dat is denk ik wel een belangrijk ding. Idealistisch gezien lijkt het me fijn als mensen 

iets meer zelfvoorzienend leven en minder alleen maar doen waar ze zin in hebben.' 280 
T: 'Zou je jezelf spiritueel noemen?' 

A: 'Niet echt. Nee, althans, ik ben daar niet bewust mee bezig.' 

T: 'Nou had je het net al een klein beetje geantwoord; Heb je veel mensen om je heen die zich ook bezig houden met 

duurzaamheid?' 

A: 'Ja, ik denk dat veel mensen in mijn directe omgeving, dat wel een belangrijk onderdeel is van hun leven en daar mee 285 
bezig zijn of daar zich wel voor inzetten. Soms vind ik het wel jammer van de mensen in mijn omgeving die daar niet mee 

bezig zijn. Ten minste, dat is lastig dat ik het dan jammer vindt dat zij het belang er niet van in zien of ik vind het daarin wel 

moeilijk om die discussie daarover aan te gaan. Dat ga ik dan meestal maar uit de weg om de goede orde te behouden. Ik 

geloof niet dat ik naar anderen toe echt met een wijzende vinger wil optreden of een prediker wil zijn, hoewel ik soms 

indirect mijn eigen idealen naar voren laat komen en hoop door te laten zien hoe ik leef het in ieder geval gezien wordt. Dat 290 
mensen daar dan wel over nadenken en misschien ook een bewustere keuze maken.’ 

T: ‘Denk je dat mensen jou radicaal vinden?’ 

A: ‘Nee.’ 

T: ‘En waarom niet?’ 

A: ‘Ik denk omdat ik het niet heel erg naar de voorgrond laat komen, dus niet mij organiseer, of demonstreer, of dat dat per se 295 
het onderwerp van gesprek is. Het is wel een manier van hoe ik leef en dat is ook wel merkbaar of zichtbaar, maar het is niet 

dat ik dat verkondig of dat ik per se wil laten zien dat ik zo leef, dat dat het enige is in mijn leven wat ik belangrijk vind. 

Maar ik weet niet, misschien moet ik het eens vragen.’ 

T: ‘En je vertelde net dat je wel veel mensen om je heen hebt die ook veel bezig zijn met duurzaamheid, duurzaam gedrag, 

kun je een beetje vertellen hoe dat eruit ziet? Hoe hun duurzaamheid eruit ziet?’ 300 
A: ‘Veel vrienden van mij wonen ook in een woongroepvorm, waarin veel biologisch gegeten wordt. Veel vrienden van mij 

zijn ook vegetariër, bouwen hun eigen groente, maken hun eigen kleren. Veel mensen die spullen recyclen, tweedehandse 

kleding kopen en dragen, mensen die bij een duurzaamheidcentrum werken, die gewoon niet heel commercieel ingesteld zijn, 

die juist sociale beroepen hebben.’ 

T: ‘Heb je het gevoel deel te zijn van een beweging?’ 305 
A: ‘Nee. Niet per se van een beweging, maar ik denk dat ik me wel in een bepaalde onbewuste, maar ook wel bewuste, 

linkse, groene scène beweeg. En dan niet per se politiek gezien, maar meer als een vorm van leven. Ik zie het niet als een 

beweging, meer als een niet-gedefinieerde groep. De kring waarin ik beweeg die op een soortgelijke manier ook leeft met 

dezelfde belangen.' 

T: ‘Dan heb ik nog een paar afsluitende vragen. De locatie waar we nu zitten, wat is dat voor locatie en waarom?’ 310 
A: ‘Dat is de huiskamer van Keeken.’ 

T: ‘Is deze plek belangrijk?’ 

A: ‘Ja. Hier gebeurt het allemaal. De gezamenlijke ruimte waarin ik en wij wonen. Waarin we samen eten en de dag 

doornemen en een biertje drinken en de katten te eten geven, samen koken. Dus gewoon wel de belangrijkste plek op dit 

eilandje waar we op vertoeven.’ 315 
T: ‘Is het een eilandje?’ 

A: ‘Een beetje wel. Het is toch een huis wat net buiten het dorp gevestigd is waar we met een klein groepje wonen. Waar we 

met z’n allen wonen een stukje van de stad af. We zijn allemaal wel georiënteerd op, of hebben onze dingen ook buitenshuis, 

maar hier komen we samen en hier delen we het dagelijks leven. Heel direct in de omgeving hebben we op zich niets maar 

komen we allemaal terug om samen deze manier van wonen te praktiseren.’ 320 
T: ‘En het beroep van je moeder en van je vader?’ 

A: ‘Allebei werken ze niet meer. Mijn moeder die heeft vroeger op het kantoor gewerkt en daarna voor haar moeder gezorgd 

en op het moment dat ze trouwde en kinderen kreeg is ze thuis gebleven en toen wij groter waren is ze gaan werken in 

kledingwinkels. Nu ze niet meer werkt, werkt ze vrijwillig in de wereldwinkel in het dorp waar ze woont en doet ze 

vrijwilligerswerk op de school waar mijn zusje lerares is. Daar geeft ze kookles en zwemles aan kinderen met een beperking. 325 



120 

 

Mijn vader die heeft heel lang de administratie voor een bedrijf gedaan en daar, toen dat bedrijf dicht ging, failliet ging, toen 

kon hij geen werk meer vinden omdat hij eigenlijk achterliep qua ontwikkeling. Hij was niet meer meegegaan met de tijd en 

de vooruitgang. Daarna is hij jarenlang de distributie van de krant gaan doen. Toen hij daarmee gestopt was. Nu hij daarmee 

gestopt is, is hij vrijwilliger bij de Zonnebloem en bij het CDA.’ 

T: ‘Wat is je inkomen?’ 330 
A: ‘Bedragen?’  

T: ‘Zo ongeveer als je wilt aangeven.’ 

A: ‘Tachtig uur in de maand natuurwinkel. Zeven á achthonderd euro. Nog een zwart baantje op de markt waarbij ik negen 

euro per uur verdien. En nog een paar maandjes een kunstenaarsuitkering van vierhonderdtachtig euro.’ 

T: ‘Is er nog iets wat je kwijt wil? Wat je het vertellen waard vindt? Wat ik ben vergeten te vragen? Iets relevants wat ik niet 335 
heb gevraagd?’ 

A: ‘Misschien niet wat je niet hebt gevraagd of wat ik moet vertellen, maar iets onder duurzaamheid. Een aspect daarvan wat 

in onze levensstijl en woongroepvorm ook al naar voren kwam. Dat ik in die winkel werk. Daarom eten we ook vaak 

producten die op of over datum zijn. Dat vind ik een goed voorbeeld van een maatschappij die heel veel dingen weggooit en 

dat het zo is ingericht dat ieder product een datum krijgt en als het over datum gaat dan is het niet meer goed. Het overgrote 340 
deel van de bevolking denkt dan ook dat het meteen niet eetbaar is of in de prullenbak gegooid moet worden, wat in veel 

gevallen grote onzin is. Soms dat het nog heel lang goed is, maar dat zijn een soort van regels die opgelegd zijn. Nou ja, die 

neem ik mee naar huis en die eten we op met z’n allen. Dat is op zich ook nog wel een dingetje.’ 

T: ‘Dank je wel.’ 

 

Interview met Caspar in Het Groene Hert , Nijmegen, 24-05-2012.  

 

T: ‘Even kijken of hij het doet. Hij doet het. We beginnen met de korte vraagjes. 

Dit zijn nog niet de lange, brede, open vragen. Je naam?' 5 
C: ‘Caspar.’ 

T: ‘En hoe oud ben je?’  

C: ’36.’ 

T: ‘En waar woon je?’ 

C: ‘Beek.’ 10 
T: ‘En woon je al lang daar of in de omgeving van Nijmegen?’ 

C: ‘Vanaf '97 woon ik in Nijmegen. Toen ben ik begonnen met studeren. Eerst 

Engels, daarna communicatiewetenschappen en tien jaar geleden mijn, nu 

verloofde ontmoet en daar samen mee in Beek gaan wonen en ben altijd rondom 

Nijmegen blijven hangen, mede omdat het zo groen is en een beetje links. Een beetje links? Behoorlijk links.’  15 
T: ‘En jij bent ook een beetje groen en een beetje links?’ 

C: ‘Ja, ja, ja. Of het nu GroenLinks blijft, dat weet ik niet. Ja, maar het is gewoon een beetje een groot dorp en die band met 

de universiteit heb ik gehad en het voelt gewoon goed hier. Vooral in Beek wonen naast het bos. Met mijn hond ga ik elke 

dag twee keer het bos in of naar de Ooijpolder. Dat is super mooi. Vandaar dat ik hier een beetje ben blijven plakken.’  

T: ‘Ik kom zelf ook bijna elke dag door met de racefiets.’ 20 
C: ’Super.’  

T: ‘En waar kom je vandaan?’ 

C: ‘Eindhoven.’ 

T: ‘En je hebt het net al gezegd, maar je opleiding?’ 

C: ‘Communicatiewetenschappen en toen heb ik een hele commerciële baan gehad bij een onderzoeksbureau en dat vond ik 25 
echt verschrikkelijk. Ik miste echt inhoud. Duurzaamheid heeft altijd al een beetje in mijn achterhoofd gezeten. Toen dacht 

ik; 'Dan ga ik daar mee aan de slag'. Toen ben ik aan milieu- en maatschappijwetenschappen begonnen en zo ook het 

wereldje in gerold bij de gemeente.’  

T: 'Wat is dat wereldje?' 

C: 'Van milieu en duurzaamheid. Ik heb drie jaar bij de gemeente gewerkt om duurzaamheid op te zetten en dat was helemaal 30 
nieuw voor de gemeente, dus we mochten allemaal projecten trekken en proberen met mensen die er normaal niets mee 

hadden er enthousiast voor te maken en wat is dan dat wereldje? Je merkt gewoon dat klimaatcoördinator, dat is een oud 

woord bij veel gemeentes, dan kom je bijna altijd dezelfde mensen tegen. Veel gelijkgestemden die het belangrijk vinden dat 

milieu, wat natuurlijk in heel veel gevallen het ondergeschoven kind is, wel één van de meest belangrijke en tastbare, om 

toch te proberen dat op de agenda te krijgen en toch te proberen daar energie in gestopt te krijgen.’  35 
T: ‘Wat voor dingen doe je dan als klimaatcoördinator?’  

C: ‘Duurzaamheid was totaal nieuw voor de gemeente. Voor veel gemeentes is dat nog steeds zo. Toen had je de SLOK 

subsidie. Toen hadden ze subsidie gegeven aan alle stimulerende lokale klimaatprojecten. Zeg ik dat goed? Ja, stimulerende 

lokale klimaatinitiatieven. Dat de lagere overheden een schoon en zuinig programma van de overheid werd ingesteld van 20-

20-20. Wellicht dat dat ondertussen 30-30-30 is.’ 40 
T: ‘Of 40-40-40.’  

C: ‘Dat maakt toch geen reet uit, want het wordt toch nog nooit gehaald. Mag ik 'reet' zeggen?’ 

T: ‘Ik zit er niet mee, hoor.’ 

C: ‘Maar, wat de lagere overheden konden doen om die doelstellingen te halen. Daar hadden we subsidie voor gekregen en 

daar draagt de gemeente dan aan bij. Daar kunnen ze dus iemand voor aanstellen die daar op zit. Ik hou mij niet bezig met 45 
vergunningen of bouwen of weet ik veel wat, niet die core-business, maar juist dat duurzaamheidaspect inbrengen bij al die 

verschillende zaken die een gemeente normaal doet. Als je het dan hebt over bouwen, woningbouw ecetera, wat kun je dan 

doen om duurzaam te bouwen? Wat voor doelstellingen kun je daaraan stellen? En dat die dan ook meegenomen worden door 
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ontwikkelaars. Of dat het wagenpark van de buitendienst, dat daar aardgaswagens voor worden aangeschaft. Dat soort dingen 

moet je aan denken en dat je inzicht krijgt in alle beleidsstukken. Nou, je bent zelf gemeenteraadslid geweest, dat je in die 50 
beleidsstukken duurzaamheidoverwegingen hebt. Dat je een soort duurzaamheidparagraaf krijgt. Tot dan toe was er alleen 

maar een financiële paragraaf of personele consequenties. Dat je dat dan probeert voor duurzaamheid te doen. Daar is door 

de universiteit onderzoek naar gedaan, hoe gemeenten dat hebben gedaan. Dat soort dingen. In bestaande zaken die gemeente 

doet proberen het duurzame aspect proberen levend te houden en proberen daar resultaat mee te boeken.’  

T: ‘En doe je dat nog steeds? Ben je nog steeds klimaatcoördinator?’ 55 
C: ‘Nee, dat was tot en met maart, toen was het project van mij afgelopen. Ik had een aanstelling van drie jaar. Ik ben nu aan 

het zoeken.’ 

T: ‘Enig idee welke kant je op wilt, nog steeds duurzaamheid?’ 

C: ‘Ja, ik heb communicatiewetenschappen gedaan, dus in deze magere tijd en duurzaamheidvacatures liggen niet voor het 

oprapen, dus ik ben ook aan het kijken naar communicatiefuncties, maar ik probeer wel te kijken waar communicatie en 60 
duurzaamheid elkaar raken. Dat is nog even zoeken, maar ik heb twee sollicitaties bij twee gemeenten lopen. Eentje voor 

aandrager duurzaamheid en eentje voor communicatiemedewerker. Dat zijn de dingen die ik kan. Als we terug gaan naar de 

kern van wat duurzaamheid voor mij is.’  

T: ‘Graag. Dat zou mijn volgende vraag zijn.’ 

C: ‘Ik heb wel altijd het idee gehad dat je bij de gemeente een direct verschil kan maken. Wat je ook merkt met Het Groene 65 
Hert  wel of niet teweeg kan brengen. Er zijn toch echt zaken die de gemeente wel echt van de grond kan brengen zonder dat 

daar een commercieel oogmerk op zit.’  

T: ‘Kun je een voorbeeld noemen?’  

C: ‘Van de gemeente?’  

T: ‘Nou, van zoiets van de grond krijgen.’ 70 
C: ‘Bijvoorbeeld bij ons in de gemeente hebben we op bedrijventerreinen een stimuleringsprogramma opgezet dat MKB-ers 

een energiescan maken en daarmee een beheerplan maken en zo energiekosten drukken. De gemeente heeft heel vastgoed in 

zijn beheer. Daar kun je heel makkelijk mee kijken; 'Wat gebruikt zo'n pand? Kunnen we daar iets aan doen?' dan blijkt dat er 

bij de gemeente toch best veel geld is om dat van de grond te krijgen. Dat is dan toch wel heel leuk, dat de hele 

verbouwingspot verduurzaamt. Dan gaat het er uiteindelijk om dat de exploitatiekosten omlaag gaan. Dat is het hele 75 
argument, dat je argumenten gebruikt die je normaal ook zal gebruiken om te presenteren. Je investeert ergens in en hoopt dat 

het uiteindelijk ook weer geld oplevert.’  

T: ‘Is dat hoe je het brengt?’ 

C: ‘Ja, je probeert die taal te spreken. Ik heb geprobeerd met heel veel disciplines samen te werken. Als je bij bouwers zit, 

moet je de taal van bouwers spreken. Als je bij de bouwwereld zit, moet je de taal van de bouwwereld spreken. Dan moet je 80 
niet zeggen; 'Ik wil balans tussen de drie P's, anders heeft de volgende generatie niet of die komen er dan bekaaid af.’ 

Niemand luistert daar naar. Het is heel treurig en daar kun je wel over filosoferen en dat is uiteindelijk wel de grote gedachte 

erachter, maar mensen maken zich druk over de energierekening of een lagere brandstofrekening, maar mijn taak was dan om 

te zorgen voor; 'Oké, gaan we dan aardgasbussen aanschaffen' en daar kregen we subsidie voor en bleek dat we binnen vier 

jaar aardgasvoertuigen en aanvulinstallatie terug hebben verdiend en daarna heb je minder brandstofkosten en minder emissie 85 
hebben en het is goed voor je imago. Dat soort voordelen levert het dan op. Dat je dus een afweging kunt maken van; ‘Wat 

levert duurzaamheid op?’, want dat is duurzaamheid ook voor mij, dat je sommige dingen gewoon slimmer kunt aanpakken.’  

T: ‘En nog even terug naar iets wat je in het begin zei: communicatiewetenschappen en toen vond je duurzaamheid 

belangrijk. Weet je nog hoe dat is gekomen dat je duurzaamheid belangrijk vond?’ 

C: ‘Ik denk dat dat door mijn vriendin is gekomen. Zij is antroposofisch opgevoed, met vrije school en die zat wat dichter bij 90 
de natuur. Dat is wel één ding. Een ander aspect is dat ik helemaal gek ben van koken en eten en alles wat daarmee te maken 

heeft en Italiaans en daar zit ook die 'Slowfood-beweging' aan vast. Daar zit dat biologische heel erg in ingebakken, een 

eigen moestuin ook. Ik merkte gaandeweg met het koken dat ik dierenwelzijn heel erg belangrijk vind, dat ik weet waar het 

dier vandaan komt en een goed leven heeft gehad, dat ik onbespoten groenten eet en dat die dingen die kwalitatief goed zijn 

en niet alleen voor mij, maar ook voor anderen, dat het de moeite waard is om geld en tijd in te steken. Dat is steeds meer 95 
gaan groeien.’ 

T: ‘Want je was al in je privéleven daarmee bezig?’ 

C: ‘Ja, het is eigenlijk begonnen met eten.’ 

T: ‘En je hebt ook net verteld hoe je duurzaamheid brengt naar anderen, maar wat is duurzaamheid voor jou zelf? Wat 

betekent die term nou?’ 100 
C: ‘Als je verschillende opties hebt om iets te doen, of verschillende opties hebt om producten te kopen, dan wil ik weten wat 

de beste optie is, dat is vaak een duurzame optie. Het is namelijk leuk dat je een ketel koopt die over een paar jaar uit elkaar 

knalt en het niet meer doet of dat je een ketel hebt die jou gaandeweg verzorgt dat je extra warm water hebt omdat de zon 

erop schijnt. Het is vrij om te plukken, allemaal voorhanden. Je moet er alleen maar de juiste middelen voor inzetten. Het 

heeft iets van het langere termijn denken. Dat heb je vast met je studie ook gehad. Je kijkt heel anders naar hoe de wereld in 105 
elkaar zit. Wat ten grondslag licht aan heel veel oorlogen en conflicten is omdat er gestreden wordt om bepaalde 

grondstoffen. Of het een land is waar dat grondstof in zit, of het water is of olie. Nee, daar zit dus nog meer achter. Die 

mechanismen werken anders. Duurzaamheid heeft mij er echt bij geholpen om daar anders naar te kijken. Te kijken naar; 

'Wat licht er nou onder en hoe zou je dat op een betere manier kunnen doen en niet zo rechtlijnig met een tunnelvisie. Dat is 

dan weer de idealistische inslag, dat je wat holistischer naar dingen kijkt, dat je probeert een duurzame bril op te zitten. Je 110 
zegt nu vast; 'Geef dan een voorbeeld daarvan.' Als ik nu een simpel voorbeeld daarvan geef, dan is het dat stukje vlees. Ik 

vind het vreselijk dat er stallen zijn waar het beestje rond moet lopen en geen leven heeft en niet eens met een snuit in de 

grond kan wroeten. Ik kan er aan bijdragen om steeds meer stukje bij beetje, ook al groeit dat maar heel langzaam, om dat 

marktaandeel te laten groeien, dat bepaalde beesten wel een beter leven hebben. Het is nog steeds niet diervriendelijk, want 

we maken ze dood, maar proberen het net even beter te doen, erbij stil te staan waar we nou mee bezig zijn.’ 115 
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T: ‘Ben je ook vegetariër?’ 

C: ‘Nee, niet vegetarisch, maar ik eet weinig vlees. Ik vind vlees gewoon heel lekker, maar ik vind groente ook fantastisch. 

Nee, ik ben niet vegetariër.’  

T: ‘Je noemde net één voorbeeld, maar eigenlijk zou ik de hele brede vraag willen stellen; 'Hoe geef jij duurzaamheid vorm 

in je leven? Hoe komt dat weer terug?’ 120 
C: ‘Vooral bij de dagelijkse zaken. Ik probeer bewust te zijn over bepaalde zaken. Bewust te zijn over wat je eet, wat je 

drinkt, wat je invloed is op je omgeving, waar energie vandaan komt en wat dat allemaal kost en proberen je daar echt in te 

verdiepen, proberen minder water te gebruiken door overal zo'n zeefje op te zetten. Ik probeer niet het water te laten lopen als 

ik mijn tanden poets. Waterlopertjes. Ik probeer daar ook wel andere mensen in mijn sociale leven zonder teveel te gaan 

preken, duidelijk te maken van; 'Hé, let eens daarop of doe dat eens of misschien is dat een goed idee.’  125 
T: ‘Hoe wordt daarop gereageerd?’ 

C: ‘Meestal goed. In de gemeente had ik altijd de liefkozende naam dat ik de ‘eco-terrorist’ was. Dat had ook weer zijn 

voordelen, want dan kun je af en toe je kont in de krib gooien en dan kun je ook weer wat gedaan krijgen, omdat je net een 

ander geluid weer laat horen dan wat er altijd werd laten gehoord.’ 

T: ‘Heb je dat bij de gemeente ook gedaan?’ 130 
C: ‘Ja, daar werd niet altijd even goed op gereageerd. Dat heb ik wel moeten leren. Je kunt niet zomaar lukraak iets roepen. 

Je moet wel komen met argumenten om het te onderbouwen, maar ik vind het wel leuk om mensen eens te prikkelen met; 

‘Denk er eens anders over na.’ Bij de gemeente was het dan al helemaal; 'Ja, dat doen we al helemaal.’ En als het dan lukt om 

het anders te doen, dan ben ik echt blij. Dan doe je iets wat misschien door de jaren heen misschien wel anders gedaan gaat 

worden. Een voorbeeld is van de aardgasvoertuigen. Alle voertuigen die nu vervangen gaan worden, overwegen ze om nu te 135 
vervangen door aardgasvoertuigen. Dus dat is iets wat zelf dan door blijft gaan en daar hoef je dan niet meer over na te 

denken. Ze hebben een vulsysteem en die blijven ze gebruiken. Ik probeer zaad te leggen. Het zijn kleine dingen. Hele grote 

en meeslepende over duurzaamheid en dat we de hele wereld gaan veranderen en iedereen biologisch gaat eten en niet meer 

vlees, dat gaat gewoon niet gebeuren, ten minste, niet in mijn leven meer. Dan richt ik mij veel liever op de kleine zaken. 

Dan begin ik bij mezelf en dan begin ik bij wat ik aan anderen geef, bij mijn vrienden. Ik weet niet of ik een 'early adaptor' 140 
ben wat duurzaamheid betreft. Het wordt steeds uitgebreider. Ghandi ofzo zei: 'Als je alleen maar jezelf verandert heb je al 

één persoon veranderd'. Als ik dan nog één kan veranderen heb je dus al dubbele winst, maar hij zei het mooier. Als je al 

kleine dingen doet, dat voelt goed. Meer kan je ook niet verwachten.’  

T: ‘Je noemde het voorbeeld van de kraandopjes, maar kun je nog meer noemen hoe duurzaamheid een rol speelt op de 

manier waarop je woont?’ 145 
C: ‘Je bedoelt concrete zaken of de instelling? We hebben al allemaal spaarlampen en dubbel glas en geïsoleerd zover we 

konden en ons huis staat niet ideaal voor PV, dus dat hebben we niet. We hebben een moestuin. Met vrienden hebben we een 

keer samen twee kleine koeien gekocht, die opgevoed en opgegeten.’  

T: ‘Woon je dan op een boerderij?’ 

C: ‘Nee, dat was bij vrienden van mij. Was het maar waar. We hebben gewoon een vrij grote tuin in Beek. Niet 150 
geitenwollensokken. We zijn allebei moderne mensen, maar we hebben ook een houtkachel en zorgen elk jaar dat we onze 

houtstapel aanmaken. Daardoor gebruiken we nauwelijks gas. Dit jaar kregen we vijfhonderd euro terug. Dus dat is ook weer 

kijken; 'Daar is winst te halen, krijgen we ook geld voor terug'. Toen ging de kachel eruit. Dan betalen we niet zoveel aan 

gas. Het is ook gewoon een kick, dat dat je lukt. Dat je denkt; 'We zijn lekker onafhankelijk'. In bepaalde mate natuurlijk. 

Daardoor pak je elk aspect van je leven een beetje onder de loep en hoe je dat op de langere termijn zo goed mogelijk kan 155 
doen en dat je daar een goed gevoel bij hebt. Het voelt heel goed dat wij de hele winter op hout hebben gestookt en geen geld 

hebben gebruikt. Het voelt goed voor je portemonnee en dan hebben we dat gedeelte in ieder geval niet gebruikt. Dan kan het 

weer ergens anders voor gebruikt worden. Een tekenend voorbeeld is ook misschien wel hoe het sociale construct is of de 

visie op de wereld. Als het teveel zijpaadjes zijn moet je het er maar gewoon uit laten. Onze allereerste ruzie met mijn 

vriendin ging over een rozemarijnplantje. Ik vond; 'Dat rozemarijnplantje eet ik op en dan koop ik wel weer een nieuwe. Zij 160 
zegt; 'Nee, die moet je laten groeien en af en toe wat af halen en dan heb je straks ook nog rozemarijn. Daar hebben we 

knallende ruzie over gehad. Het is misschien bizar dat ik het zo vertel, maar dat was het grote verschil van inzicht. Ik dacht; 

'Ik consumeer ter plekke en zie daarna wel weer wat er gebeurt' en zij had iets van; 'Nee, je moet dat koesteren.' Je moet 

leven koesteren en er af en toe wat van af halen en een soort van balans proberen te behouden. Dat ben ik steeds meer naar 

toe gegaan om dan af en toe wat van het rozemarijnplantje af te plukken en gewoon te laten groeien. Daarom onthoud ik het 165 
nog na tien jaar, omdat het zo'n wezenlijk verschil was hoe wij toen tegen het leven aankeken. Daar ben ik nu ook. Dat vind 

ik winst. Op elk vlak vind ik dat winst.' 

T: ‘Kun je nog meer dingen bedenken die je geïnspireerd hebben?’ 

C: ‘Ja, op een andere manier. Ik ben toen met Milieuprisma naar Kopenhagen geweest. Daar was zo'n grote conferentie en 

dat was een hoop poeha en enorm apparaat is dat. Daar deden ze hun best, maar dan sta je daarbij en dan denk je; 'Is dit de 170 
manier om iets te verwezenlijken? En toen dacht ik; 'Ik vind het zo gaaf dat ik op lokaal niveau iets compleets kan doen.' Dus 

je kunt beter iets kleins doen dan in de grote molen weer verdwijnen. Het is niet dat ik lid ben van Transition Town, dat ik 

denk dat je alles moet omgooien, maar ik denk wel dat je heel veel kleine dingen kunt doen. Heel veel kleine dingen kunnen 

weer iets groots worden. Qua inspiratie voor duurzaamheid denk ik dat je de kleinste dingen de moeite waard zijn. Een 

katoenen tasje kopen is al de moeite waard. Als je op de kleinste dingen let, dan zie je die grote dingen uiteindelijk ook wel. 175 
Ik bedoel, als je eerst op de details let, komt de ‘big picture’ uiteindelijk toch wel. Als ik nu kijk hoe ik er nu mee om ga en 

hoe ik er vier jaar geleden mee om ging, dan is er al heel veel gebeurd. In zo'n gemeente is al heel veel gebeurd, alleen al 

door kleine dingen te doen. Dat inspireert mij, om te zien dat het mogelijk is.’  

T: ‘Speelt duurzaamheid ook nog een rol in je vrije tijd, bijvoorbeeld hobby's of de manier van reizen?’ 

C: ‘Ik ga heel vaak het bos in, maar dat is gewoon omdat ik dat heerlijk vind en de rust heel fijn vind. Het komt niet terug in 180 
dat ik compensatie doe voor mijn vluchten. We wonen vlakbij Weeze en daar gaan de goedkope vluchten en die compenseer 

ik niet. Dat is iets wat ik niet doe.’ 



123 

 

T: ‘Dus je vlieg gewoon wat je wilt vliegen?’ 

C: ‘Ja, daar doe ik niets aan. Dat zou beter kunnen. Ik gebruik weinig de auto. Daar let ik wel op. Ik gebruik veel openbaar 

vervoer. Als ik kan kiezen tussen auto en openbaar vervoer, kies ik bijna altijd het openbaar vervoer. Dat voelt toch beter. Ik 185 
vind autorijden ook niet zo geweldig. Ik probeer ook meer te fietsen. Dat zijn de voorbeelden wat betreft reizen. We gaan 

bijna altijd kamperen. Dat is ook wel duurzaam. Is dat duurzaam?’  

T: ‘Iets in je consumptiepatroon verder nog? 

C: ‘Ja, heel veel.’  

T: ‘Noem eens wat.’ 190 
C: ‘Alleen maar biologische zuivel en biologisch vlees. Ik eet weinig vlees en veel groenten. Ik kom heel veel bij de 

biologische winkel. Dat doe ik heel veel. We verbruiken weinig energie. We hebben overal stand-by knopjes en van die 

tussen stekkerdingen, dat we die uit kunnen zetten. Als consument ben ik heel kritisch over wat ik koop. Als er een duurzame 

variant is overweeg ik die altijd. Als ik denk dat die kwalitatief even goed is als een andere, zou ik voor het duurzame variant 

gaan.’  195 
T: ‘Zijn er ook bepaalde winkels waar je bewust wel en niet komt?’ 

C: ‘Ik kom veel bij de Estafette. Dat is een biologische winkel en op de Groenstraat. Ik ga alleen maar naar de groenslager op 

de Groeneweg. Dat is ook nog eens de beste biologische slager van Nederland. Al drie jaar op een rij. Dat vind ik heel fijn. Ik 

ga vaak naar Arend en de Knollentuin. Ik koop alleen biologische zuiver omdat ik er heilig van overtuigd ben dat dat veel 

lekkerder smaakt, zoals de Ooijpolderzuivel.’ 200 
T: ‘Die hebben wij ook.’ 

C: ‘Nou prachtig, vooral die vanille vla, die zo uit de fles klokt. Alles waar een beest bij zit doe ik biologisch. En naast eten? 

Biologische wijn. We gaan vaak naar Italië op vakantie, daar proberen we altijd boerenwijn en olijfolie te kopen. Dat is wel 

kleinschalig en de lokale economie. We hebben er dan wel heen gereden, dus dat is allemaal niet zo koosjer. We proberen het 

wel zo te doen.’  205 
T: 'We zitten nu in Het Groene Hert . Kende je dat al?' 

C: 'Ja.' 

T: ‘Hoe kende je dat?’ 

C: ‘Het was eerst volgens mij het duurzaamheidlogo van de gemeente. Uiteindelijk zijn ze particulier gegaan. Ik ken de 

website, dat het helemaal zwart was met alleen, 'ping', Het Groene Hert  zit op de knopjes. Dat vind ik heel mooi. Het Groene 210 
Hert , als Nijmegenaar moet je dat wel weten. Het Hert. Hart. Hert.’  

T: ‘Ja, ik ben geen Nijmegenaar.’  

C: ‘Ik ook niet, maar ik woon er al wel vijftien jaar. Vijftien jaar al. Jezus. Af en toe kom je dan de winkel in. Paddenstoelen 

heb ik hier gekocht en af en toe koop ik hier koffie, cadeautjes, maar verder, de activiteiten krijgen we weinig mee. De 

subsidies, wat eerst bij Nijmegen zat, isolatie, toen we het huis aan het verbouwen waren, dat zit in Beek en dan val je net 215 
buiten de pot. Vandaar is het contact wat minder. Dat vind ik wel jammer.’  

T: ‘Nou wil Het Groene Hert  het duurzaam punt worden in Nijmegen. Heb je daar behoefte aan, zo'n centraal duurzaam 

punt?’ 

C: ‘Nou, je kunt al gek veel op internet vinden. Wel als je iets over subsidie wilt weten, dan rijd ik daar heen. Ik weet niet of 

een fysiek punt echt nodig is. Ik vind het wel goed dat er een winkel is waar je al die zaken bij elkaar ziet en je ziet alle 220 
mogelijkheden. Ze hebben een heel divers aanbod van wat allemaal duurzaam mogelijk is en dat groeit enorm. Mode, 

kleding, fietsen. Dat is heel gaaf, dat je dat allemaal bij elkaar hebt. Alleen, ik denk wel dat het voor een heel select publiek 

is, mensen die dat echt heel gaaf vinden. Ik weet niet of dat echt 'mainstream' is, maar ik denk wel dat het heel goed is dat 

mensen laagdrempelig binnen kunnen lopen en dan zien van; 'Dit kan allemaal'. Ik wist niet dat je bij de infobalie allerlei 

dingen kon krijgen, maar ik zoek dat allemaal op internet op. Daar is heel veel informatie. Je hoeft je huis niet uit. Je kunt het 225 
op internet vinden. Het is gewoon goed. Ik denk ook wel dat het een broeinest is voor duurzame initiatieven. Alleen al 

doordat er drie bedrijven bij elkaar zitten volgens mij, dat daar ook al wel dingen bij elkaar komen. En je hebt de contacten 

met de gemeente en hoe het met transport in de binnenstad geregeld is met fietsdiensten, daar hebben jullie denk ik ook een 

rol in. Dat soort dingen, dat is wel allemaal fysiek allemaal dicht bij elkaar. Wat dat betreft is het heel goed, maar ik als 

consument heb heel veel gezocht, maar wel goed dat het er is. En een sterk logo.’  230 
T: ‘Je hebt al genoemd, het vliegen, maar zijn er nog meer dingen waarin je niet duurzaam bent?’ 

C: ‘Waarin ik niet duurzaam ben? Nou, dat vliegen is al een goede. Kleding is maar een fractie wat ik duurzaam koop. Af en 

toe een T-shirtje of af en toe een spijkerbroek. Bepaalde gebruiksvoorwerpen waar je heel erg gewend aan bent en die door 

grote merken gevoerd worden. Laten we zeggen, je kleding G-Star en je computer HP, dat haal je dan niet duurzaam. Heel 

dat aanbod zoek ik gewoon minder. Daar zit het veel minder in. Naarmate het duurzame marktaandeel van allerlei zaken 235 
groeit, wordt het aanbod ook groter en zal ik dat misschien een keer wat duurzamer worden, maar dat denk ik niet.’  

T: ‘Zoals met de 'Cloud', Greenpeace voert nu zo’n campagne.’ 

C: ‘Die ken ik niet.’  

T: ‘Dat stond in de NRC Next. Het gaat over dat zij als enige fabrikant, of hoe noem je zoiets, onduidelijk zijn over waar ze 

hun energie vandaan halen en dat ze onduurzame nieuwe energiecentrales bouwen waar ze hun servers op aangesloten zijn.’  240 
C: ‘En hoe in China de Ipads in elkaar gemaakt worden, maar Google heeft volgens mij zijn eigen energiecentrale voor hun 

hoofdkantoor. Dat is wel heel gaaf. De dingen die ik duurzaam kan doen en ook belangrijk vind, probeer ik ook duurzaam te 

doen, maar er kan nog veel meer, maar met vliegen niet, kleding niet.’  

T: ‘Kun je vertellen waar dat verschil dan in zit? Je zegt; 'Wat je belangrijk vindt en wat niet', maar waarom vindt je het ene 

wel belangrijk en het andere niet.’ 245 
C: ‘Omdat ik keuzes moet maken. Ik kan niet alles duurzaam kopen, want zoveel geld heb ik niet. Het is toch nog altijd 

duurder. Je kunt de overweging maken; 'Vind ik het waard?' Ik vind het waard om meer geld voor mijn vlees te betalen omdat 

ik dan lekkere vlees heb wat een goed leven heeft gehad en kwalitatief beter is. Daar heb ik het voor over. Dan eet ik dus niet 

elke dag kiloknaller vlees. Ook omdat ik het ongezond vind. Dat zijn de overwegingen die je moet maken. Wat zijn de 
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motieven om duurzame variant te kiezen? Omdat het kwalitatief beter is en voor bepaalde zaken heb ik het er voor over 250 
omdat daar je interesse in ligt. Ik heb een sterke interesse in eten en minder sterk een interesse in elektronica.’ 

T: ‘Heb je het idee dat je veel dingen moet laten, dus niet doen, uit duurzaamheidoverwegingen?’ 

C: ‘Nee, maar ik vind het heel goed om jezelf bepaalde beperkingen op te leggen, waardoor je sommige dingen extra 

waardeert. Ik eet veel liever één keer in de week een groot stuk vlees waar ik echt van kan genieten. Dan eet ik veel vlees in 

één keer in plaats van dat je elke dag een slappe lap weer aan het eten bent. Sorry, ik ben de draad kwijt.’  255 
T: ‘Of je het idee hebt dat je veel dingen moet laten.’  

C: ‘Weet je, nee. We hebben zo veel verschrikkelijk veel. We zijn zo verwend, dus het is niet zo gek om sommige dingen niet 

te doen.’ 

T: ‘Je had ook net even tussen neus en lippen verteld dat je een moestuin hebt. Kun je daar wat over vertellen?’ 

C: ‘We hebben zelfs twee moestuinen.’ 260 
T: ‘Jullie hebben zelfs twee moestuinen? En jullie is jij en je verloofde?’  

C: ‘Anneke is van de tuin en ik ben van het oogsten en het bereiden in de keuken. Ze heeft nu, als je in de Ooijpolder de 

afslag hebt naar Beek, op het kruispunt.’ 

T: ‘Niemandsland?’ 

C: ‘Is dat Niemandsland?’  265 
T: ‘Volgens mij wel.’ 

C: ‘Als je gewoon hier en je gaat naar Beek toe en dat eerste grote kruispunt. Links daarvan liggen allemaal moestuinen. 

Daar hebben we een stuk van honderd vierkante meter en bij onze eigen moestuin. Daar proberen we allerlei zaken in te laten 

groeien die we kunnen gebruiken in de keuken dan gaan we samen om de tafel zitten en bedenken wat vindt zij leuk om te 

verbouwen en wat vind ik leuk om mee te koken? Dan gaan we dat zo doen. Van de late lente, nu begint er al plantjes op te 270 
komen, tot in de vroege herfst heb je allemaal leuke dingen. We kopen allemaal biologische zaden en ze gebruikt geen 

bestrijdingsmiddelen en eigenlijk zoveel mogelijk biologisch gezaaid. Dat vindt ze heel erg leuk. Dan lukt dus niet alles even 

goed, want onze buurman heeft een moestuin en dat staat zo hoog allemaal dat hij regelmatig bestrijdingsmiddelen gebruikt 

zodat het er mooi uit zag. Dat is een keuze. Dat mag van mij’.  

T: ‘Vind je dat, wat je net zei? Hij doet dat, dat mag? Vind je dat zo als mensen niet duurzaam doen?’ 275 
C: ‘Ja.’  

T: ‘Is dat ieders individuele keuze?’ 

C: ‘Ja. Als er een moment zal zijn dat ik er iets aan kan veranderen zonder dat ik dat iemand op dring of opleg, want dan is 

het ook geen positieve boodschap, dan wordt het ook niet door de mensen zelf opgepakt. Dat soort zaken kun je niet 

opleggen. Je hebt geen mandaad dat soort dingen op te mogen leggen. Je kunt iemand niet dwingen om duurzaam te doen als 280 
hij dat niet wilt. Zo is de wetgeving in Nederland ook in elkaar. Dat is een mooi voorbeeld. Ik maak even een bruggetje hoor.’  

T: ‘Toe maar.’ 

C: ‘Het zou geweldig zijn als we overal duurzaam zouden gaan bouwen. Dat alles op de zon gericht is en dat de isolatie goed 

is en dat we materialen gebruiken. Het probleem is alleen, dat is niet wettelijk vastgelegd, dus je kunt dat niet afdwingen. 

Woonwijken die duurzaam zijn, die zijn in overeenstemming gekomen met een woningbouwcoöperatie en een ontwikkelaar 285 
die daar ook profijt van heeft. Je hebt het bouwbesluit in Nederland. Die heeft allerlei technische eisen. De isolatiewaarde 

moet zoveel zijn, dit moet zoveel zijn. Het water moet in het riool komen, maar dat is heel erg breed. Dat is niet een goed 

anker om duurzaamheid aan te hangen. Wat de meesten doen is zeggen van; ‘Je moet een energieprestatiecoëfficient.’ Ik sta 

echt te bazelen. Sorry hoor. Hoeveel energie een gebouw verbruikt, daar is een norm voor. De ambitie is om die steeds lager 

te krijgen om energieneutraal te worden. Op termijn is dat zo. Op termijn wordt dat vastgelegd in dat bouwbesluit. Dan 290 
hebben we energieneutrale woningen, maar die ambities die veel gemeenten hebben, die gaan er allemaal net onder zitten. 

Alleen dat is wettelijk niet vastgelegd, dus je moet ook de goodwill hebben van mensen om iets duurzaams te doen. De 

gemeente kan niet opleggen aan taxibedrijven om allemaal aardgasvoertuigen te nemen. Dat gaat niet. Dus je moet het 

stimuleren of proberen het ergens in te verankeren zodat het wel lukt, maar je kunt niet opleggen. Dus ik kan niet tegen mijn 

buurman zeggen; ‘Je mag niet spuiten op je groenten, want dan krijg je straks kanker bij wijze van spreken’. Ik bedoel het 295 
even heel stom te zeggen. Dat kun je niet opleggen en dat werkt volgens mij niet, maar dat is mijn mening. Je moet het 

ergens in het bestaande kunnen vast ankeren. Wat wel kan is zo'n buurman uitnodigen en zeggen; 'Kijk, al onze biologische 

groenten. Zijn ze niet prachtig? Eet een potje mee. Wat heerlijk!' Dan denk hij; 'Zo heb ik het nog nooit geproefd'. Het kan 

dat zijn groenten keihard groeien en geen smaak hebben en die van ons heel lekker smaken. Ik noem maar wat. Je moet wel 

prikkelen. Je kunt ze niet vastpinnen. Je kunt niet met een zweep ernaast gaan staan met; 'Je moet dit doen.' Mensen zijn vrij 300 
om die keuze te maken. Je kunt het wel stom vinden wat hij doet. Dan moet je een andere manier vinden.  

T: ‘Dus de overheid zou niets moeten doen met verbod of gebod op het gebied van duurzaamheid?’ 

C: ‘Jawel, maar het ligt eraan hoe je dat doet. Als je kijkt naar hoe dat is gegaan met Cfk's. Die casus heb je vast wel 

behandeld. Dat is op een hele ander wijze gegaan dan dat er een direct verbod is opgelegd. Ik ben even kwijt hoe dat werkte. 

Dat was een hele andere constructie en alle landen die erbij betrokken waren om dat zover te krijgen. Daar is dus een pad 305 
bewandeld wat niet het duurzame pad is. Daar is niet het argument gebruikt van de balans van de drie P's. Stel dat je 

economische argumenten gebruikt, maar enkel en alleen om tot dat resultaat te komen. Natuurlijk worden bepaalde dingen 

verboden waar later het label 'duurzaam' op geplakt wordt. Het gebeurt wel, maar het is vaak indirect.’  

T: ‘Ik ga even weer terug. We komen straks weer op het uitzoomen van niet naar jou, maar naar de maatschappij. Ik wil nu 

nog even door over jou. Kun je vertellen welke factoren om jou heen, en factoren kunnen echt heel breed zijn, dus mensen, 310 
plekken, gedachten, gebeurtenissen, jou belemmeren om duurzaam te leven?’ 

C: ‘Welke factoren me belemmeren? De prijs speelt wel altijd mee. Je inkomen en wat je daar dan mee kan doen. De 

alternatieven die er zijn, of ik die kan betalen. Ik zou heel graag alleen maar duurzame energie willen, maar zit niet bij 

Greenchoise. Ik heb geen geld om PV-panelen ergens neer te zetten of mijn huis zo aan te passen dat PV-panelen daar goed 

passen. Dus geld speelt toch altijd een rol. Verder kan ik heel veel keuzes maken die ik zelf wil. Ik kan er voor kiezen om 315 
minder vaak te vliegen en dat wel te compenseren. Ik kan er voor kiezen om op fietsvakantie te gaan. Dat zijn allemaal 
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keuzes die ik kan maken. Niemand anders dan ikzelf belemmert mij daarin. Dus geld belemmert mij daarin en mijn eigen 

voorkeuren en smaken. Persoonlijk onvermogen om toch nog het beter te doen. Voor andere mensen denk ik dat de overheid 

ook wel heel veel belemmeringen opwerpt, bewust of onbewust. De eeuwige discussie over subsidies voor duurzame energie, 

terwijl tegelijkertijd de subsidies voor niet hernieuwbare energie negen a tien keer zo hoog zijn. Daar stroomt ook 320 
verschrikkelijk veel geld in en daar hoor je niemand over. Het is ook de prioritering die gemaakt wordt door de politiek. Dat 

is ook een belemmerende factor, maar niet zozeer voor mij persoonlijk. Voor mij persoonlijk is dat vooral geld en niet altijd 

gemotiveerd zijn om altijd het allerbeste te doen. Soms een beetje lui en laks of heel menselijk. Sommige zaken zijn ook nog 

niet voldoende doorontwikkeld, zodat je niet het duurzame alternatief zal nemen. Ik zou heel mooi zeggen, als iedereen 

duurzaam vlees zou eten of biologisch vlees zou eten, maar nu is het nog gewoon heel duur. Het aanbod is te klein nog. Zo is 325 
het ook met groenten. Of ik zelf dan heel erg wordt belemmerd, dat weet ik eigenlijk niet. Ik zou heel veel meer kunnen 

doen. Misschien zou ik dan andere dingen moeten laten. Misschien ook wel onwetendheid in bepaalde zaken. Je kunt niet 

alles weten over hoe je altijd het beste alternatief kunt zoeken. Dus kennis. Je ziet ook in de voorlichting communicatie dat 

hoe meer mensen kennis delen, hoe meer mensen bewust worden en duurzaam bezig zijn. Dat kan toch ook een motor zijn.’ 

T: ‘Ja, geloof je daarin, dat als mensen het weten..?’ 330 
C: ‘Milieubesef is iets anders milieuvriendelijk gedrag, maar je zou toch eerst dat besef moeten stimuleren. Nogmaals, in 

welke vorm het dan moet en of dat een directe lijn is naar wat duurzaam is of via een omweg naar de portemonnee.’  

T: ‘Leef je over tien jaar nog steeds zo wat duurzaamheid betreft?’ 

C: ‘Ik denk het wel. Het zal alleen maar sterker worden. De dingen die mij nu heel goed bevallen, zal ik over tien jaar nog 

doen. Qua eten bevalt het me heel goed en om een houtkachel te hebben. Ik hoop dat er over tien jaar dingen bijgekomen 335 
zijn. Of er dingen af gaan, denk ik niet. Ik hoop van niet.’  

T: ‘Je noemde zo straks, dat het lekker onafhankelijk voelde. Kun je vertellen wat daar dan zo aanlokkelijk aan is?’ 

C: ‘Het is heel leuk om te proberen, dat doen we met zijn tweetjes, dat 'self-sustainable', dat jezelf bedruipen. We vinden het 

heel cool dat we heel veel hout in de tuin hebben liggen waar we onze kachel mee aan kunnen steken. Dat is een stukje 

onafhankelijkheid. Niet afhankelijk zijn van het gas wat aan de kraan komt. Een groentetuin is ook een stukje 340 
zelfvoorzienendheid. We hebben een vriendengroep waar we die koeien mee deden. Diezelfde mensen hebben elk jaar 

lammetjes. Die gaan we dan ook naar de slacht brengen. Dat zijn dingen die in die groep circuleren en dan heb je iets wat 

anderen niet hebben. Daar zorg je zelf voor. Dat geeft heel veel voldoening. Het geeft een stukje onafhankelijkheid. Zo voelt 

dat en ook nog minder kosten per maand, is ook een stukje per maand. Dat is ook onafhankelijk. Elke keer werd er dan weer 

geld naar de energiemaatschappij, maar als je dat zelf kunt houden of je ziet op de rekening; 'Dat krijg ik terug.' dat is een 345 
stukje onafhankelijkheid.’  

T: ‘Je vertelde over die vrienden. Heb je veel mensen om je heen die met duurzaamheid bezig zijn?’ 

C: ‘Ik heb wel veel mensen om mij heen die heel bewust met de dingen om zich heen omgaan. Of dat nou duurzaam is 

betwijfel ik. Ik heb een veganistische vriend. Die gaat daar vrij ver in. Iedereen vindt daar zijn eigen vorm in, maar ik heb 

wel mensen om mij heen die wel heel bewust zijn. Het hoeft alleen geen duurzame variant te zijn. Met de vriendengroep 350 
gaan we elk jaar hout hakken. Staatsbosbeheer moet elk jaar het bos onderhouden. Dan kun je een perceeltje kopen voor een 

paar euro en daar mag je het hout hakken. Dat doen wij allemaal samen. Daar kun je het label 'duurzaam' op plakken, want 

we halen de bomen eruit en dat verbranden we dan weer. Geen volledige verbranding, oké, maar toch. Die mensen proberen 

ook wel een beetje duurzaam te doen, maar die hebben niet het idee wat ik erbij heb. Ik loop daarin toch een beetje voorop, 

maar mijn vrienden vinden het ook onzin voor bepaalde zaken. Ook prima. We hebben het er dan wel over. Bij sommige 355 
onderwerpen hebben ze er lak aan. Je hoeft het er niet overal mee eens te zijn.’ 

T: ‘En je noemde net; 'Iedereen geeft er zijn eigen draai aan.' Kun je daar globaal iets over vertellen over hoe mensen daar 

hun eigen draai aan geven, wat ze dan allemaal doen op het gebied van duurzaamheid?’ 

C: ‘Ik denk dat veel mensen bezig zijn met hun energierekening, niet dat dat een bewuste afweging is, maar dat het wat op 

kan leveren en omdat het vrij laagdrempelig is om een keer wat met spaarlampen te doen. Ik probeer aan te boren hoe leuk 360 
biologisch eten is. Dan neem ik wat mee en zeg ik; 'Dit is biologisch.' Wat nog meer?’ 

T: ‘Nou, je vertelde over de mensen om je heen en toen zei je; 'Men is er wel mee bezig, maar iedereen geeft er zijn eigen 

draai aan. Ik was benieuwd naar welke vormen dat allemaal aanneemt of juist of er wel verbanden zijn.’ 

C: ‘Ik denk dat bewust met dingen omgaan heel dicht tegen duurzaamheid aanschurkt. Dat kan ik wel heel vaak zien, dat 

mensen iets heel belangrijk vinden, belangrijk om biologisch vlees te eten of om dat hout te stoken. Ik heb niet altijd het 365 
gevoel dat andere mensen daar het label duurzaamheid op plakken, maar wel bewust met dingen bezig zijn. Ik probeer wel 

dat frame van duurzaamheid die we in de opleiding hebben meegekregen, daar denk ik wel veel aan, maar dat uit zich niet 

altijd. Ik ben even de gedachte kwijt.’ 

T: ‘Je vertelde dat duurzaamheid schurkt tegen bewustzijn.’ 

C: ’Ja, dat je bewust met zaken om gaat.’  370 
T: ‘Dat zie jij wel in je vriendenkring als gemene deler?’ 

C: ‘Ja, dat denk ik wel. Meer het wat lange termijn denken en minder het directe snelle consumeren en dat het alleen maar 

daarom gaat, dat materieel ingestelde. Misschien is dat ook wel een bepaalde kwaliteit voor dingen die je belangrijk vindt en 

dat je dat nastreeft. Dus als je eet, dat dat lekker en goed moet zijn. Dat als je samen bent, dat je het leuk vindt om een fikkie 

te steken. Als je vakantie hebt, dat je het fijn vindt om in de natuur te zijn in plaats van in de drukke stad, dat je rust zoekt. 375 
Het cirkelt allemaal een beetje om wat je belangrijk vindt en daar zit een bepaalde kwaliteit aan. Is die kwaliteit duurzaam? 

Duurzaam is een beetje een uitgelubberd begrip. Jij zit natuurlijk helemaal te zoeken naar wat is duurzaamheid? Je hebt al 

honderd wetenschappelijke termen die we daar voor hebben, maar het wordt ook een beetje uitgehold. Misschien kijken heel 

veel mensen naar; 'Wat deed ik al en daar ga ik nu een duurzaam label op plakken en welke stappen moet ik dan nog zetten 

om dat duurzamer te maken?’ Mensen om mij heen? Ik denk dat we wel heel bewust omgaan met de dingen die we 380 
belangrijk vinden en die we mooi vinden en die een bepaalde intrinsieke waarde hebben die je moet koesteren. Als je dat op 

langere termijn wilt koesteren, zul je dat op een duurzame manier moeten doen. Veel vrienden van mij wonen buiten de stad. 

Mensen trekken wel naar de stad toe, maar ook naar buiten de stad omdat ze natuur belangrijk vinden. Ik heb niet vrienden 
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die minder de auto gebruiken.’  

T: ‘Jij hebt net een paar dingen genoemd, zoals het houden van die koeien en hout hakken, maar zou je nog meer dingen 385 
kunnen noemen die je met je vrienden doet onder duurzaamheid?’ 

C: ‘Ik denk niet dat we ooit iets doen onder duurzaamheid.’ 

T: ‘Ook dat houden van de koeien niet?’ 

C: ‘Dan kom je weer op wat is duurzaamheid? Dat met die koeien dat deden we omdat we wilden ervaren hoe het is om 

koeien te voeden en dan op te eten. Dat klinkt heel raar, maar dat is een heel wezenlijk iets. Dat kinderen nu niet weten waar 390 
kip vandaan komt, dat is echt gruwelijk. Dat is heel erg. Kinderen hebben dan dus geen respect voor wat leeft in de 

omgeving. Als je zoiets probeert te doen, ik zeg niet dat ik iets geweldigs heb gedaan, maar voor mij helpt het wel, want ik 

vond het heel moeilijk om die koe naar het slachthuis te brengen en op te eten. Dat vond ik heel moeilijk, maar ik heb het 

toch gedaan en er heel veel van geleerd. Ik ben heel blij dat ik dat heb gedaan. Sorry, ik raad altijd een beetje de draad kwijt. 

Vind je dat erg?’ 395 
T: ‘Nee, dat vind ik helemaal niet erg. Daar is het interview voor, maar nu gaan we uitzoomen naar die maatschappij waar ik 

het net over had. Je hebt al het een en ander verteld. Welke rol zie jij voor het individu weggelegd in de verduurzaming van 

de maatschappij. Wat kan, wat moet een individu doen?’ 

C: ‘Het is cliché, maar een betere wereld begint bij jezelf. Dat is wat een individu kan doen. Ik geloof er stellig in dat als één 

persoon iets goeds doet en een ander doet dat ook, dat het uiteindelijk het balletje gaat rollen. Dat is wat een individu kan 400 
doen. Eerst je eigen tuintje aanharken en er van uit gaan dat als jij een propje in de vuilnisbak gooit, dat dat ook winst is en 

als jij een keer minder vlees eet, dat dat ook winst is. En we zijn met zes miljard mensen. Als iedereen dat zou doen, een keer, 

dat dat allemaal bij elkaar optelt. Kijk eens naar jezelf. Probeer zelf de kleine dingen te doen en te hopen dat je buurman het 

ook gaat doen. Denk na over wat je doet. Niet alles. Dat kan niet. Niet te veel, maar maak een klein beginnetje met simpele 

dingen die je wel kunt doen. Denk gewoon een keer waar je mee bezig bent. Dat wil niet zeggen dat je het meteen moet 405 
veranderen, al zou dat mooi zijn, maar dat je in ieder geval een keer bewust bent van wat voor leven een beest in de bio-

industrie heeft.’  

T: ‘En vindt je dat dat nu voldoende gebeurt, dat er voldoende individuen bezig zijn met die verduurzaming?’ 

C: ‘Dat vind ik heel lastig om te peilen. De geluiden die je er van hoort in de maatschappij, die gaan en komen en soms 

kristalliseert dat uit in iets moois, maar vaak verdwijnt het weer en het is erg onderhevig aan allerlei factoren die wel of niet 410 
bepalen wat mensen doen zoals de economie en de conjunctuur. Ik denk niet dat veel mensen nu biologisch kopen omdat het 

gewoon duurder is. Dat komt wel. Al beklijft toch wel bepaalde zaken zoals energiebesparing. Ik denk dat dat steeds meer 

opkomt, maar aan de andere kant ontwikkelingssamenwerking, er zijn nu 1,1 miljoen stemmers op de PVV. Als de PVV 

compleet de ontwikkelingssamenwerking wil afschaffen. Dat is ook een aspect van duurzaamheid wat dan totaal wegvalt. 

Het is heel fragiel. Er zijn altijd mensen die het wel heel erg koesteren. Die onderlaag zal er altijd blijven. Ik hoop, dat het 415 
mainstream wordt. Je ziet dat meer producenten en de grote bedrijven zich er wel achter scharen en dat er heel veel 

'greenwashing' is, iets wat groen lijkt, maar helemaal niet groen is. Proberen positief te blijven over duurzaamheid. Ik hoop 

dat het blijft groeien en iedereen zijn steentje zal bijdragen. De ene keer ziet het er heel pessimistisch uit en de andere keer 

heel optimistisch.’  

T: ‘Geloof jij zelf wel in dat duurzaamheid ook blijvend kan zijn, want je noemt dat het heel fragiel is.’ 420 
C: ‘Ja, want we kunnen er ook niet meer om heen.’ 

T: ‘Waarom is dat?’ 

C: ‘We zijn de 'peakoil' al voorbij volgens sommigen en we zitten dadelijk echt zonder bepaalde grondstoffen. Er zullen toch 

alternatieven moeten komen. Als je ziet hoe snel PV zich ontwikkelt, dan is het dadelijk goedkoper dan niet hernieuwbare 

grondstoffen. Dan zal er een bepaalde omslag komen. Er komt een bepaald moment en ik weet niet of dat in ons leven nog is, 425 
dat je niet meer om bepaalde zaken heen kan. Dat kan zijn door bepaalde motoren die in de economie zitten. Het hoeft niet te 

zijn dat dat in het gedrag van iedereen en bewustzijn van mensen aanwezig is, maar op gegeven moment is er geen olie meer. 

Dat is een vaststaand feit. Het duurt nog heel lang, maar uiteindelijk moeten die alternatieven toch komen. Uiteindelijk wordt 

de strijd om grondstoffen voor kernenergie toch opgevoerd. Dat komt. Er komt een moment dat het niet meer kan zoals het 

nu is. Het wordt al decennia geroepen dat we daar nu zijn. Die urgentie is soms heel duidelijk en heel vaak is die helemaal 430 
weg in de waan van de dag, maar er komt een moment dat we er niet omheen kunnen. Dan zul je het toch van de 

alternatieven moeten hebben. Wat dat betreft, op de langere termijn willen we onszelf niet in onze voet schieten op deze 

aardbol en dan zal duurzaamheid uiteindelijk toch overwinnen. De duurzame alternatieven zullen toch groeien omdat dat het 

beste alternatief is.’ 

T: ‘Ben jij pessimistisch of optimistisch?’ 435 
C: ‘Ik ben van nature optimistisch, maar ik probeer wel realistisch te zijn. Dus ja, in de energiehuishouding van de wereld zal 

een kentering komen. In de verdeling van voedsel zal een kentering moeten komen. Die zal gepaard gaan met schokken en 

beven en vele oorlogen denk ik. Er zal toch altijd een strijd blijven om waar die balans nou ligt en of wij nou echt in balans 

kunnen leven met mensen en de natuur en de natuur die we bewonen en de economische activiteiten die we hebben. We 

blijven toch mensen. Het allemaal zo grillig, maar het wordt wel steeds duidelijk dat het duurzame alternatief er toch in zit 440 
voor heel veel mensen. Neem de energie en de voedselhuishouding.’ 

T: ‘De politiek. Welke rol zie jij voor de politiek weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij? Je hebt ook al het één 

en ander gezegd.’ 

C: ‘Obstakels wegnemen. Als er obstakels zijn om duurzame initiatieven op te zetten, om die weg te nemen. Wetgeving voor 

gebouwen en daarop aan te scherpen of de BTW verlagen voor zonne-energie. Dat zijn toch obstakels. Dat moet de politiek 445 
moet doen en het dan ook verankeren, zodat niet elke vier jaar nieuwe ideeën komen. Ik denk dat dat de rol is voor de 

politiek. Het faciliteren. De beste initiatieven komen toch uit de markt en niet uit de overheid zelf.’  

T: ‘Dus als de overheid gunstige omstandigheden creëert, dan komt die duurzame maatschappij?’ 

C: ‘Ja, dat zou heel belangrijk zijn. De hele maatschappij? Ja, het helpt wel. Kijk wat Duitsland heeft gedaan met duurzame 

energie. Dat is wel een hele spurt geweest en ik denk dat het zich op termijn zal uitbetalen. Die gunstige gelegenheden 450 
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moeten dan wel gefaciliteerd worden.’  

T: ‘En ben jij zelf ook politiek actief of betrokken?’ 

C: ‘Geïnteresseerd, maar niet betrokken. Ik lees de krant en heb een mening over, maar ik ben niet actief in een partij. Sinds 

ik bij de gemeente werk ben ik er achter gekomen dat er een hele hoop gebakken lucht tussen zit. Dat is lokaal. Dat is 

natuurlijk anders dan landelijke politiek, maar dat is dat duurzaamheid hip is en dan weer niet en ‘We moeten er iets mee’ en 455 
‘O, ja, want we hebben geen geld, maar dan kan dat niet’. Of de capaciteit. Het is heel grillig allemaal en er zitten 

verschrikkelijk veel mensen in de politiek die echt compleet niet gehinderd worden door enige vorm van kennis. Dat is echt 

schrikbarend. Dat is niet alleen bij lokale politiek, maar ook bij nationale politiek. We zijn echt overgeleverd aan de mensen 

die we zelf hebben gekozen. Dat is een imperfect systeem, denk ik.’  

T: ‘Weet je de oplossing?’ 460 
C: ‘Nee, die weet ik niet. We moeten het ermee doen. Je kunt proberen er zelf wat aan te veranderen. Niet dat ik politiek 

actief ben. Dat past mij gewoon niet. In die zin heb ik mijn steentje wel bijgedragen met politiek actief zijn door de 

wethouder te beïnvloeden met de duurzaamheidinitiatieven in de gemeente.’  

T: ‘Jan van de Meer?’ 

C: ‘Nee, ik heb niet in Nijmegen gewerkt, ik heb in Heusden gewerkt.’  465 
T: ‘Oh, oké.’  

C: ‘Niet in Nijmegen hier. Jan van de Meer is toch van duurzaamheid?’ 

T: ‘Ja.’ 

C: ‘Een actief iemand.’ 

T: ‘Ja, ik kom zijn naam veel tegen her en der. Je noemde net al, de beste initiatieven komen uit de markt. Welke rol zie jij 470 
voor de markt weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?’ 

C: ‘Innoveren en door ontwikkelen van de technieken die we nodig hebben. Dat gebeurt al heel veel en heel veel bedrijven 

durven al heel veel. We lopen veel aan tegen de drempels die de politiek heeft en het klimaat nu wat niet even positief is.’  

T: ‘Maar verduurzaming van de markt is wel mogelijk?’ 

C: ‘Wat bedoel je precies met de verduurzaming van de markt?’  475 
T: ‘Wat ik daarmee bedoel? Daar gaat het niet om.’  

C: ‘Waar hebben we het over als we het over de verduurzaming van de markt hebben?’ 

T: ‘Je noemde net innovaties. Groene innovaties. Laat ik het zo zeggen, een volledig groene markt, is dat mogelijk?’ 

C: ‘Nee, want heel veel producten die we maken kun je niet duurzaam maken, dus nee, ik denk het niet. Als we het heel 

simpel hebben over dat de hele economie op duurzame wijze draait. Dat is kort door de bocht. Nee, want zo'n markt heeft 480 
heel veel zaken die schadelijk zijn voor de natuur. Je hebt Cradle to Cradle. Stel dat we dat vanaf het begin af aan zo hadden 

opgezet. Ja, dan heb je een groene economie. Dat is iets wat heel veel tijd en investeringen nu nodig heeft en zoveel aspecten 

raakt. De macht om de verduurzaming door te drukken in de maatschappij ligt bij de producenten, niet bij de consumenten. 

De consumenten lopen er allemaal achteraan en die slikken wel wat de producenten maken. Er zit wel een bepaalde 

wisselwerking in voor bepaalde producten. De verduurzaming moet wel uit die markt komen. Op termijn zal er steeds 485 
energiezuiniger gaan produceren en zullen er producten zijn die langer meegaan en die duurzaam zijn over de tijd. We 

hebben bewezen helaas dat dat de laatste decennia steeds minder wordt. Alle wegwerpartikelen heb ik het dan over. Dat vind 

ik een moeilijke vraag, of we een duurzame economie kunnen hebben. Sommige delen wel, sommige delen niet. Dan moet er 

dus voor elke activiteit die we hebben in de economie een duurzaam alternatief beschikbaar zijn of ontwikkeld worden. 

Utopia, denk ik uiteindelijk, maar het zou wel schitterend zijn en er worden grote stappen in gezet, dat wel, in de 490 
energiehuishouding en hoe stedelijke gebouwd worden en hoe China van die megalomane projecten opzet. Van de andere 

kant zijn ze weer heel slecht bezig, maar ze hebben wel bouwprojecten die heel erg groen zijn. Hoe heet die stad nou in het 

Midden Oosten? Die proberen ze helemaal duurzaam op te zetten. Op de tekentafel is hij al helemaal duurzaam. Dat zou heel 

mooi zijn. Als je ziet dat het regenwoud in snel tempo verdwijnt. Ik denk dat eerst alles opgevreten moet worden voordat we 

een balans vinden. Misschien moet het eerst doorslaan voordat we zien wat we weggooien.’ 495 
T: ‘En nog een andere speler, de milieuorganisaties, zie jij voor hen een rol in de verduurzaming van de maatschappij?’ 

C: ‘Ja, het beïnvloeden van de politiek en het agenderen van duurzaamheid of misstanden. Ik zie de NGO's een beetje daar.’ 

T: ‘Vind je dat ze hun rol goed vervullen?’ 

C: ‘De één doet het beter dan het ander. Het is een soort sympathiestem die je dan geeft aan Greenpeace of het WNF. Ja, ik 

hem meer sympathie voor milieuorganisaties dan bijvoorbeeld voor de overheid. Ik denk dat er goede geluiden uit komen die 500 
om wat voor reden dan ook niet altijd verzilverd kunnen worden. Kunnen ze het beter? Vast wel. En of ze het goed doen? Ja, 

het is goed dat ze er zijn en die stem in de maatschappij is.’ 

T: ‘Ben je zelf ook actief bij een bepaalde organisatie?’ 

C: ‘Nee.’ 

T: ‘Lid?’ 505 
C: ‘Nee.’ 

T: ‘Heeft dat een reden?’ 

C: ‘Ja, ik vind dat ik zelf al heel veel dingen kan doen. Ik heb niet de behoefte om actief in een groep te zijn vooralsnog. Ik 

kijk er wel met smaak naar als er goede acties worden gevoerd, maar dan krijg je geen duim op Facebook van mij. Daar zoek 

ik niet mijn heil. Ik doneer ook nooit. Daar ben ik allergisch voor. 510 
Ik doe liever dat tientje wat ik heb aan biologische producten en dat ik dan zo een bijdrage lever. Dat is dan een keuze.’  

T: ‘Je had het zo straks over Utopia. Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit?’ 

C: ‘Wauw.’ 

T: ‘Dit is een fantasievraag.’ 

C: ’Als het een fantasievraag is, dan met een herverdeling van de grondstoffen en dat we in vrede leven en dat we zaken in 515 
stand houden en oogsten wat we kunnen oogsten. Een balans met de omgeving waar we kunnen leven. Een herwaardering 

van de natuur die we hebben. Minder egoïsme?’  
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T: ‘Kun je iets vertellen over hoe de samenleving er dan uit ziet?’  

C: ‘Ik denk dat het dan door de stad heen loopt, dat zaken geïntegreerd zijn. Dat er niet industrieterreinen zijn en dat we niet 

allemaal forensen en allemaal moeten reizen, dat allemaal die functies gemengd worden zodat je op elke vierkante meter of 520 
kilometer, dat je de functies mengt. Dat je niet een verschrikkelijk gebied hebt met alleen maar industrie of een heel mooi 

gebied met alleen maar wonen, maar dat je dus probeert het zo door elkaar te weven, dat dat een soort van gelijk verdeeld 

wordt over de aarde, zodat je de vruchten die je ervan hebt, dat je die op elke plek kan plukken. Niet dat je een woestijn hebt 

waar niets is en een stad hebt waar alle rijkdom is. Niet dat je een land hebt waar niets is en een land wat alles heeft, maar dat 

dat eerlijker verdeeld zou worden. Dat daardoor alle transportstromen aanpakt en daardoor ook de sociale ongelijkheid die 525 
voort komt uit economische ongelijkheid. Utopia zou meer gelijke verdeling van alles wat we hebben moeten zijn. Niet van; 

'Dit is mijn muur en dat is van mij en jij hebt niets'. Misschien zal het nooit gebeuren, maar ik denk wel als je naar Transition 

Towns kijkt, proberen die alles in hun eigen gebied te hebben, hun eigen munt, hun eigen energie, hun eigen 

voedselvoorziening, hun eigen recreatie. Dat is zowel een soort van natuurlijkere verdeling dan de zaken die nu echt 

gescheiden worden en dat een economische activiteit dusdanig zware druk legt op een gebied dat het sociale en ecologische 530 
aspect daar totaal ondergeschoven wordt. En dat is juist duurzaamheid, dat je juist die drie zaken probeert te integreren. Dat 

is wel heel moeilijk, want probeer maar eens zware industrie in een woonwijk te zetten. Dat is heel kort door de bocht, want 

er zijn vast mogelijkheden om dat wel te doen. Utopia is denk ik een verdeling van de drie P's, wat dan in de gebieden zelf 

terugkomt. Het economische aspect leunt nu veel te zwaar waardoor het sociale en ecologische in de verdrukking komt. Kijk 

maar naar natuurbeheer. Dat Utopia zit in dat alles dan misschien wel kleinschalig is. Niet dat je enorme vlaktes met 535 
fabrieken hebt. We wonen met zoveel mensen. Als je ook ziet, energieopwekking wordt ook steeds decentraler, dus dan kun 

je ook verspreiden over de hele wereld. Als we het hele oppervlakte van Frankrijk nodig hebben aan zonnepanelen om de 

hele wereld van energie te voorzien theoretisch, dan kun je dat verdelen over de hele wereld. Alleen dit is van mij en dat is 

van jou en dat gaan we niet mengen. Zo zal het altijd blijven denk ik. Terug naar die groene utopische wereld, is een balans 

tussen het economische, sociale en ecologische en een kleinschalige verdeling, verspreid, minder die grenzen tussen landen. 540 
Duurzaamheid is niet zalig makend. Niet een groene wereld en dan zijn we allemaal heel gelukkig, maar je zou het wel zo 

kunnen inrichten, maar ja dan zou je misschien een lege aardbol moeten hebben en alles weer herverdelen, dat we weer in 

stammen kunnen gaan wonen. Er zijn nu gewoon rotte plekken op de aarde die voor eeuwig verpest zijn, omdat we daar 

alleen maar die industrie hebben neergezet of alleen maar die grondstoffen hebben uitgehaald. Dat komt nooit meer goed. 

Daar kun je zand overheen gooien, maar dan is het een zandvlakte.’  545 
T: ‘Oké. Dat is Utopia. Hoe verwacht je dat de wereld er over veertig jaar uitziet?’ 

C: ‘Niet heel veel anders dan nu. Ik hoop meer duurzame energie. Ik weet niet of veertig jaar genoeg is om een werkelijke 

verandering te realiseren van hoe fout we met bepaalde dingen bezig zijn. Ik weet niet of we binnen veertig jaar een oorlog 

krijgen die wereldschokkende gevolgen heeft. Ik weet niet of we over veertig jaar echt door alle energie zijn, zodat we 

duurzame energie moeten gebruiken. Er zullen in die veertig jaar weer allemaal wetenschappelijke vooruitgangen zijn die 550 
hele verschrikkelijke dingen kunnen brengen en die hele goede dingen kunnen voortbrengen. Ik hoop dat we dingen wel wat 

slimmer en efficiënter gaan doen Heel veel landen die nu ontwikkelingslanden die dan veertig jaar verder zijn, ik denk dat 

dan de machtsverhoudingen in de wereld wel anders zullen zijn dan nu, deels gebaseerd op de grondstoffen. Kijk naar India, 

Brazilië en China. Waar zullen die over veertig jaar zijn en waar zullen wij dan over veertig jaar zijn met onze Europa-crisis? 

Dat is heel lastig inschatten. Ik hoop een stuk beter, maar ik vrees dat er dan ook weer heel veel goede dingen zullen zijn, 555 
maar ook heel veel slechte dingen. Het technologisch optimisme dat als we maar blijven innoveren, dat dan over veertig jaar 

allerlei dingen zijn opgelost, maar er komen ook weer allerlei nieuwe dingen bij. Is dat wat je bedoeld?’ 

 T: ‘Dat is helemaal goed. We zijn eigenlijk al helemaal klaar. Nog één open vraag. Heb je het gevoel onderdeel te zijn van 

een beweging?’ 

C: ‘Oeh, daar heb ik eigenlijk nog nooit over nagedacht. Ja, toch wel.’  560 
T: ‘Vertel.’ 

C: ‘Zonder dat ik nu direct gelinkt ben aan allerlei duurzame mensen. Ik ben wel gelinkt aan een aantal duurzame mensen, 

denk ik wel, dat ik door mijn ding te doen, dat ik bijdraag aan een duurzame wereld en dat er een x aantal mensen zijn op de 

wereld die daar mee bezig zijn. Sommigen doen het een hele dag. Sommigen doen het een uurtje. Sommigen doen het vijf 

minuten op een dag, maar dat dat toch helpt en toch mensen daar omheen kan beïnvloeden richting duurzaamheid. Misschien 565 
is het een heel klein rimpeltje en komt er iets heel groots uit. Het is eigenlijk wel fijn om je onderdeel van een beweging te 

voelen. Ik heb er nooit zo over nagedacht. Nu ik er zo over nadenk denk ik; 'Ik hoop dat ik daar wel bij hoor, ja'. Ik heb niet 

de pretentie dat ik dat ik dan zeg van; 'Dat heb ik gedaan en dat.' buiten de dingen die ik voor mijn werk doe en die ik zelf 

doe en probeer andere mensen positief te beïnvloeden. Wat is een beweging nou? Je bent wel deelgenoot in bepaalde ideeën, 

maar een beweging gaat ergens heen met een bepaald doel. Wie zijn we dan met zijn allen? Het doel is wel om er een keer 570 
over na te denken met z'n allen en proberen het beter te doen en proberen het vast te blijven houden. Dat is ook een 

beweging. Ik voel me niet activistisch.’  

T: ‘Heb je op één of andere manier nog behoefte aan dat samenkomen met gelijkgezinden?’ 

C: ‘Ja, als er een concreet onderwerp is wel. Waarom vraag je dit? Is dit een algemene vraag of is er een bijeenkomst over 

iets?’ 575 
T: ‘Een algemene vraag. Ik ga je niet zo ergens voor uitnodigen.’  

C: ‘Ja, het kan interessant zijn. Ik heb er niet dusdanig behoefte aan in de zin van dat ik dat zelf zou organiseren. Dat kunnen 

interessante bijeenkomsten zijn. Heb ik daar behoefte aan? Ja.’ 

T: ‘Nog twee afsluitende, korte vraagjes, eigenlijk één. Mag ik je inkomen weten?’ 

C: ‘Mijn inkomen? Ik zit nu in de WW, maar het was hiervoor tegen de drieduizend bruto. Dat is modaal. Ik weet niet of er 580 
nog een vraag aan vast zit, maar ik vind geld echt helemaal niet belangrijk.’  

T: ‘Oké, daar mag je wel over vertellen als je wilt.’ 

C: ‘Is dat nog een aspect wat je gaat gebruiken?’ 

T: ‘Nou, ik kan zo meteen al je vragen beantwoorden, maar nu nog niet, maar oké.’  
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C: ‘Rond de drieduizend.’ 585 
T: ‘Heb je zelf nog iets wat je wilt vertellen? Want ik ben klaar.’  

C: ‘Oké, ik ben benieuwd naar wat er allemaal mee gaat gebeuren en hopelijk heb je wat gehad aan mijn verhaal. Dat ik niet 

te warrig was.’  

T: ‘Juist dat warrige was goed, al jouw associaties.’ 

C: ‘En ik vind het wel leuk om over te praten. Er komen allemaal dingen boven waar ik al twee maanden minder aan heb 590 
gedacht en allemaal dingen waarvan ik denk; 'Ik zou ook nog best dat kunnen doen.' of waarom doe ik dat eigenlijk niet? Of; 

'Daar zou ik nog wel meer over willen weten.' Het is leuk om over te praten.’  

T: ‘En wat dan? Wat prikkelt je dan?’ 

C: ‘Het is wel heel duidelijk dat ik met het reizen echt niets compenseer, en ik reis wel heel graag. Daar zou ik toch wel eens 

beter over na kunnen denken. Toch eens een keer als ik een ticket bij RyanAir neem, een tientje erbij. Misschien zou ik dat 595 
toch nog een keer kunnen doen. Ik denk ook van; 'Hoe denken mijn vrienden eigenlijk over die echt duurzame dingen?' en is 

dat bewustzijn heel belangrijk voor mij of is dat doorschieten naar het duurzame heel belangrijk voor mij? In dat opzicht is 

het wel voer om weer eens over na te denken. Waar sta ik nou en hoe vind ik dat ik het heb gedaan? Vind ik dat ik het goed 

heb gedaan of zou ik sommige dingen beter kunnen? Het is leuk om weer eens over na te denken. Het boeit me wel heel erg.’ 

T: ‘We zijn klaar. Ik zet hem op 'stop'.’  600 

Interview met Esther op de Radboud universiteit, Nijmegen, 11-05-2012 

 

T: 'Nou, we kunnen beginnen. Zal ik er koekjes bij pakken? Kijk, ik heb 

koekjes.'  5 
E: 'Kraakt dat niet te veel?' 

T: 'Ik leg ze neer. Zie maar wat je er mee doet. Zo. wat is je naam?' 

E: 'Mijn naam is Esther.' 

T: 'En hoe oud ben je?' 

E: '28.' 10 
T: '28 en je woont in Nijmegen?' 

E: 'Ik woon in Nijmegen praktisch en officieel in Huizen, bij mijn moeder. 

Nee, dat is niet waar, bij mijn oma eigenlijk.'  

T: 'Oké, ik snap het. Het dagelijks leven is in Nijmegen. En woon je al lang in 

Nijmegen?' 15 
E: 'Ik heb vorig jaar een jaar in Nijmegen gewoond tijdens het eerste jaar van 

mijn masteropleiding voor alle vakken die ik moest volgen. Dit is mijn tweede 

masterjaar waarvan ik het eerste half jaar in India heb gezeten. Dus ik heb toen 

mijn huur opgezegd en woon nu ook weer sinds twee maanden weer hier.'  

T: 'En je master? Wat voor master?' 20 
E: 'Het is de researchmaster van social and cultural sciences, dus sociologie en 

antropologie.' 

T: 'Wauw. En werk je ook nog?' 

E: 'Nee.'  

T: 'Is een research master dan betaald?' 25 
E: 'Nee. Het is gewoon een vervanging voor de normale master. Een normale master is één jaar en een researchmaster is twee 

jaar en dan meer gericht op onderzoek.'  

T: 'Oké. Dat wist ik niet.' 

E: 'Dus je hebt ook meer methodologische vakken en statistische vakken ook.'  

T: 'Je hebt jezelf aangemeld voor dit onderzoek en nou gaan we het anderhalf uur hebben over duurzaamheid, maar wat is dat 30 
eigenlijk? Wat is duurzaamheid voor jou?' 

E: 'De term? Wat is duurzaamheid? Wat er wel eens word gezegd en wat volgens mij wel een hele belangrijke is, is om op 

een andere manier met de dingen om te gaan die wij nu hebben, dus dat de volgende generaties daar ook nog mee om kunnen 

gaan. Dat is volgens mij ook, in andere woorden, wat er in dat rapport van twintig, dertig jaar geleden staat.'  

T: 'Bedoel je 'Grenzen aan de groei'?' 35 
E: 'Nee.' 

T: 'Het rapport van Brundslandt?' 

E: 'Ik weet het niet meer. Dan moet ik het echt voor je opzoeken. Is het niet Rio?' 

T: '92?' 

E: 'Ja. Het is twintig jaar terug. Dat klopt inderdaad. Ik denk dat dat een hele goede is. Waar het besef voor mij uiteindelijk 40 
een beetje duidelijk is geworden, is dat mijn moeder op gegeven moment biologische producten is gaan gebruiken. Die heeft 

toen gezegd; 'Dat doe ik omdat ik vind dat wat wij nu gebruiken, dat wij ook bezig moeten zijn met onze volgende 

generaties, onze kinderen en kleinkinderen’. Toen dacht ik; 'Hoe kan ik, als mijn moeder dat zegt, gewone producten gaan 

gebruiken waar dan wel pesticiden voor worden gebruikt en eigenlijk wat mijn moeder probeert goed te doen, dan weer 

teniet doen?' Dat heeft mij aan het denken gezet. Ik denk dat dat wel een belangrijke is.'  45 
T: 'En ze zei dat ze het voor haar kinderen deed. Dus ze deed het voor jou.'  

E: 'Nou, ik denk niet heel direct voor mij. Niet zo van; 'Ik doe dit voor jou, Esther', maar meer voor iedereen die daarna 

komt.'  

T: 'En zo is het begonnen?' 

E: 'Ja en nee. Ik denk dat het te maken heeft met mijn opvoeding, maar dat is wel één van de dingen die mij meer aan het 50 
denken heeft gezet.'  
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T: 'En in je opvoeding kreeg je het ook al mee?' 

E: 'Je weet wel, van die dingen als de kraan niet te lang open en doe het licht uit. Op gegeven moment hadden we een potje 

en elke keer als je het licht aan liet staat moest je er vijfentwintig cent in gooien en aan het eind gingen we een ijsje kopen. 

Dat soort dingetjes. In de pinkstervakantie ging ik altijd met mijn familie op een boerderij kamperen voor een aantal dagen. 55 
Het zijn van die kleine dingetjes, maar ik denk wel dat het heeft bijgedragen aan de vorming.'  

T: 'En kun je je verder nog specifieke gebeurtenissen herinneren die hebben bijgedragen aan jouw duurzaamheidbesef?' 

E: 'Ik denk dat dit een soort van vorming is en dat dat wat ik net noemde met de biologische producten, dat dat al aan de wieg 

heeft gestaan van een periode dat ik er meer mee bezig ben gegaan. Dat is ongeveer twee jaar geleden van 'Wat is nou 

duurzaamheid' en 'Wat betekent dat voor mij?' en 'Hoe wil ik dat vorm gaan geven?' dat is iets wat zich nog steeds blijft 60 
vormgeven, wat zich nog steeds blijft ontwikkelen.' 

T: 'En hoe ben je dat vorm gaan geven?'  

E: 'Nou, dat is ook eigenlijk een ontwikkeling. In het begin is dat geweest, ik woonde toen op mijzelf twee jaar geleden al en 

toen ben ik ook biologische producten gaan kopen en op gegeven moment ben ik daar ook meer over gaan lezen en meer 

experimenteren zoals bijvoorbeeld op gegeven moment ben ik een half jaar naar Duitsland gegaan en toen heb ik ook een 65 
half jaar mijn haar niet gewassen. Gewoon van; 'Kan je eigenlijk zonder shampoo?' Hoe werkt dat?' Dat heeft voor mij niet 

gewerkt. Mijn haar werd er gewoon ontzettend vet van. Ieder keer moest ik het vet eruit borstelen. Dat vond ik geen redelijke 

optie. Momenteel was ik het één keer in de drie, vier dagen en dan wel met babyshampoo omdat ik weet dat dat biologisch 

afbreekbaar is. Dat soort dingen. Een vriend van mij is momenteel bezig met tandenborstels waar je geen tandpasta voor 

nodig hebt. Dat soort dingetjes. Gewoon om te kijken; 'Wat is mogelijk en wat is niet mogelijk?'  70 
T: 'In je eigen privésfeer zo ben je daar mee aan het experimenteren?' 

E: 'Ja, dat is één aspect, maar ook van die clichédingen als proberen producten van dichterbij te kopen. Dat lukt niet altijd, 

want ik hou ook van lekker eten en van Thais en van Chinees eten, Indonesisch of Indiaas. En ik hou van reizen en dat draag 

ook enorm bij. Elke keer het vliegtuig.' 

T: 'Want dat doe je nog wel gewoon, elke keer het vliegtuig?'  75 
E: 'Ja.' 

T: 'En heb je een indicatie van hoeveel je dan reist?' 

E: 'Veel meer dan gemiddeld.' 

T: 'Ervaar je dat als een zonde?' 

E: 'Nee, niet als een zonde, omdat ik het een opweging vind van; 'Vind ik het opwegen tegen anderen?' Dan denk ik; 80 
'Momenteel wel'. Misschien dat ik op gegeven moment zoiets heb van; 'Nu heb ik genoeg gereisd, maar momenteel is mijn 

leven in zo'n fase dat ik heel veel wil ontdekken. Ik wil dan wel de vluchten die ik neem compenseren van Greenseat.'  

T: 'In de rest van je vervoer, als je niet in het vliegtuig zit, speelt dan duurzaamheid een rol?' 

E: 'Ja en nee. In zoverre, dat ik geen auto heb en ook niet hoef, want ik kan dingen prima met het openbaar vervoer doen en 

omdat ik geen auto heb doe ik ook alles met het openbaar vervoer en ik fiets ook en ook als ik bij mij moeder ben is het heel 85 
makkelijk om te zeggen; 'Mam, haal me even van het station op', maar de busverbinding is daar zo goed. Eigenlijk kost het 

veel minder tijd om met de bus te komen. Anders moet zij daarheen komen en weer terug rijden. Dat kost haar dubbel de tijd. 

Het kost dezelfde tijd om met de bus te gaan. Dan denk ik; 'De bus die rijdt toch'. Dat is beter dan een ritje heen en een ritje 

terug.'  

T: 'Verder in je manier van wonen? Hoe woon je?' 90 
E: 'Ik woon in een onderhuis. Mijn huurbaas woont met zijn gezin in het gedeelte boven ons. Het onderhuis deel ik met een 

huisgenootje.'  

T: 'En doe je daar nog dingen op het gebied van duurzaamheid?'  

E: 'Een voorbeeld is dat ik op Earth Day ben begonnen met zaadjes. Ik heb nu een minimoestuin in eierdoosjes. Mijn idee 

was ook een beetje om te kijken of ik recycleproducten kon gebruiken om het in te planten. Dus ik heb nu dan eierdoosjes en 95 
daar heb ik aarde in gestopt en biologische zaadjes van verschillende kruiden en eetbare bloemen en groenten.'  

T: 'En wat is Earth Day?'  

E: 'Ik denk dat Earth Day voornamelijk is voor 'awareness', om mensen bewust te maken van duurzaamheid. Één van de 

acties die ze doen is boompjes planten. Verder weet ik ook niet wat voor andere acties ze hebben.' 

T: 'Waar is dat van?' 100 
E: 'Dat weet ik ook niet. Ik ken het eigenlijk omdat ik bij UMP zit, het Universitair Milieu Platform en het UMP organiseert 

elk jaar een groene week rondom the Earth Day. Zodoende dat ik ervan af weet.'  

T: 'Het UMP, vertel daar eens wat over.' 

E: 'Het UMP is een groep studenten die zich probeert in te zetten voor duurzaamheid hier op de campus.'  

T: 'Van alle studies en faculteiten?' 105 
E: 'Ja, het is voor iedereen. Het voornamelijke idee is dat een groep studenten bepaalde dingen organiseert, zoals etentjes en 

lunches. Meestal is dat rond een bepaald thema. Pas geleden was dat 'The sound of science', een soort muziekfestival op de 

Beta-faculteit. Toen zijn we gevraagd daarvoor te koken. Daar hebben we een veganistische maaltijd voor gekookt. Het is 

heel grappig om te merken. Het was vrij groots. Ik denk dat er tweehonderd mensen van gegeten hebben, dat er dan zoveel 

positieve reacties komen van; 'Goh, veganistisch kan ook lekker zijn.' Dat is eigenlijk ook een beetje proberen bewust te 110 
maken. We hebben veel etentjes, films, lezingen en ook dingen op de universiteit aanpakken. Één van de dingen waarmee we 

zijn begonnen is kijken of we de universiteit aan een duurzame bank kunnen helpen, Triodos. We hebben gekeken of de 

universiteit, die heeft nu Fair Trade koffie in plaats van gewone koffie.' 

T: 'Dat hebben jullie ook voor geknokt?' 

E: 'Ja.' 115 
T: 'Hoe gaat dat dan? Is dat lobby of is dat actie?' 

E: 'De duurzame bank is nu een lobby. Ik denk dat dat heel lastig gaat worden. De aanpak kan ik eigenlijk nog niets van 
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zeggen. Er is net iemand die heeft gezegd; 'Ik vind dat belangrijk. Zijn er mensen die daar mee bezig willen gaan?' Dan 

zeggen later mensen; 'Dat vinden we wel of niet leuk. Daar willen we ook onze tijd in steken.' We hebben eigenlijk 

eergisteren een vergadering gehad en wat we meestal doen bij vergaderingen is eten van tevoren. Nu was er heel veel eten 120 
over van de Sound of Science, soep en dergelijke. Er was brood over van de lunch, de duurzame lunch. Dat hebben we dus 

gegeten. Daarna is dan de vergadering. Daar hebben we het gehad over de groene week, de evaluatie. We zijn bezig met 

boekenplanken, met boekenruilplanken, dus op verschillende plaatsen op de universiteit planken of kastjes met boeken en die 

kun je gewoon lekker eruit halen en meenemen.'  

T: 'Een soort weggeefwinkel boekenwinkel?' 125 
E: 'Ja, eigenlijk wel. Een ruilsysteem is het meer inderdaad. Je haalt er eentje uit en gooit er weer wat in.'  

T: 'Heb je enig idee hoe het leeft. Krijg je reacties van buitenaf?'  

E: 'Nou, wat we ook doen is groentepaketten. Dat is een heel eenvoudige manier ook.' 

T: 'Dat doen jullie ook?' 

E: 'Ja.' 130 
T: 'Vertel daar eens wat over.' 

E: 'Daar weet ik niet zoveel over omdat het al heel lang loopt. Ik ben hier zo'n anderhalf jaar geleden bij gekomen. Ik heb 

vorig jaar min of meer actief meegedraaid en nu weer. Het is gewoon iets wat loopt. Het zit in papieren zakken en komt van 

een biologische boer. Je kunt kiezen voor verschillende zakken, voor één persoon, voor twee personen of voor een gezin, 

zoiets. Dat kun je ophalen bij Akku.' 135 
T: 'Akku hoort ook bij UMP?' 

E: 'Nee, Akku is de studentenvakbond. Die komt op voor de rechten van alle studenten in Nijmegen, ook HAN studenten. 

Daar is het UMP weer een onderdeel van, het is zeg maar een commissie. Het is ook geen losse organisatie, maar een 

commissie van.'  

T: 'En hoe ben je zelf hier bij gerold?' 140 
E: 'Ik denk omdat ik echt op zoek was naar iets met duurzaamheid, dat ik dit tegenkwam.' 

T: 'En dat is ook sinds twee jaar geleden toen je bent begonnen met experimenten met duurzaamheid. Dit is uit dezelfde 

periode?' 

E: 'Ik denk dat het iets langer geleden is, dat zal wel twee en half of drie jaar geleden zij. Ik zie het meer als een fase waar ik 

nog steeds mee bezig ben. Toen ik terug kwam uit India, waar ik voor een onderzoek ben geweest, toen hoorde ik dat er ook 145 
weer een nieuw initiatief is gestart wat … plus heet. Het idee daarvan is om verschillende initiatieven te organiseren op één 

website en dan ook op het gebied van menselijkheid, dus meer omgang met elkaar en elkaar positiever te maken op het 

gebied van vrijwilligersorganisaties, veel breder. Daar heb ik dus ook heel veel op websites gestruind gewoon om te kijken; 

'Wat is er allemaal?' Daar had ik een hele lijst gemaakt met; 'Dit is op het gebied van eten. Daar kom je hele interessante 

dingen tegen.'  150 
T: 'Heb je binnen het UMP dan ook een specialisme of iets waar je je mee bezig houdt?' 

E: 'Nee, het is meer dat er bepaalde onderwerpen genoemd worden. Een voorbeeld wat nu nieuw is, is een picknick en dan 

met muziek erbij. Dan zegt de rest; 'Dat is een goed idee. Dat wel en dat niet.' Dan proberen we daar ook studieverenigingen 

aan te linken zodat je ook weer het publiek erbij betrekt. Dan kun je de mensen van die studievereniging uitnodigen om te 

komen.' 155 
T: 'Gaat het goed met jullie? Krijgen jullie nieuwe mensen of is dat moeilijk?' 

E: 'Nou, ik denk dat we met dit jaar met een grotere groep zijn dan vorig jaar. Gisteren waren we met negen man en vrouw.'  

T: 'Dat is het UMP waar je het nu over hebt?' 

E: 'Daar vroeg je toch ook om?' 

T: 'Ja, maar je zei ook de Akku, gewoon UMP dus.' 160 
E: 'Akku heb ik eerlijk gezegd niets mee, het heeft niets met duurzaamheid te maken. Het is gewoon een onderdeel van de 

Akku. Met negen man dus en ik denk dat dat ook prima is. Anders wordt het onoverzichtelijk, tenzij je zegt; 'We gaan met 

deel commissies werken en deelprojecten'. Ik denk dat het op zich wel prima is om een soort kerngroep te hebben die 

organiseren. Als je maar genoeg mensen hebt die geïnteresseerd zijn om naar de activiteiten te komen. Dat is ook al een 

manier van laten zien dat je een affiniteit heb met duurzaamheid.' 165 
T: 'En is dat zo?' 

E: 'Dat wilde ik dus noemen. Die groentepaketten worden heel veel afgehaald. Op gegeven moment heb ik vorig jaar 

genoemd dat we dat zouden kunnen gaan uitbreiden en The Sound of Science was ook een groot succes als je ziet hoeveel 

reacties erop komen. In de groene week hadden we een duurzaam diner en we hadden gerekend op maximaal dertig menen 

en ik geloof dat er vijftig kwamen. In ieder geval dat er een enorme proportie meer mensen was. Daar waren we enorm om 170 
verbaasd en verrast ook. Daar blijkt toch wel uit dat het toch wel gewaardeerd wordt.' 

T: 'Bij je eigen opleiding, speelde daar ook nog duurzaamheid een rol, zoals je studiekeuze?' 

E: 'Nee, ik heb gegeven moment wel overwogen om in plaats van antropologie ontwikkelingsstudies te gaan doen, maar dat 

heeft meer te maken met ontwikkeling en duurzaamheid in ontwikkelingslanden. Dat is iets wat mij wel aanspreekt.'  

T: 'En in je vrije tijd? We hebben het al gehad over reizen en vliegen, maar bijvoorbeeld je hobby's, is daar nog iets waar 175 
duurzaamheid een rol speelt?' 

E: 'Ja, bij koken. Koken is de grootste hobby van mij.' 

T: 'En dan biologisch?' 

E: 'Ja. In principe wel. Ik probeer wel bij de Albert Heijn biologische producten te halen of af en toe bij de biologische 

winkel, maar wat ik net al noemde, is ook weer een afweging, want ik houd van buitenlands eten.' 180 
T: 'Je woont met een huisgenoot. Hebben jullie ook iets met duurzaamheid, bijvoorbeeld dat jij dan biologisch kookt?' 

E: 'Niet echt. Het komt terloops wel eens ter sprake.' 

T: 'Het is niet dat zij dan ook biologisch gaat koken. Ik noem maar iets.' 
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E: 'Hij. Nee.' 

T: 'Nu heb je het over heel veel dingen gehad die je doet voor duurzaamheid. Zijn er nog dingen die je bewust laat, dus niet 185 
doet uit duurzaamheidsoverwegingen?' 

E: 'Ik denk wel dat het een de andere kant is van dezelfde munt. Als ik met het openbaar vervoer rijd, ga ik dus niet met de 

auto. Als ik mijn haar niet was, dat betekent dat ik korter onder de douche sta. Ik sta nu iets van twee minuten per dag onder 

de douche. Dat is vrij kort. Volgens mij is het gemiddelde iets van vijf minuten. Wat ik nog meer niet doe? Ik weet het niet.'  

T: 'Je vertelde over biologisch eten. Heb je een bepaald winkelpatroon waar je bewust wel en niet koopt?' 190 
E: 'Ja, misschien dan toch vegetarisch eten. Ik ben geen vegetariër, dus ik eet wel vlees. Dan is het meestal omdat ik een 

leverworst haal. Dat vind ik gewoon heel lekker vlees. Eigenlijk behalve die leverworst, eet ik wel vegetarisch.'  

T: 'Ik bedoel de winkels zelf, selecteer je ook winkels?' 

E: 'Nee.'  

T: 'Ken je Het Groene Hert ?' 195 
E: 'Ik heb er wel van gehoord. Ik ben er niet binnen geweest.' 

T: 'Zij willen het duurzaam punt worden in Nijmegen. Heb je daar behoefte aan, aan een duurzaam centraal punt voor 

iedereen die bezig is met duurzaamheid?' 

E: 'Weet ik niet. In zoverre dat ik wel ideeën heb waarvan ik niet weet hoe ik ze zou moeten uitvoeren omdat ik niet weet hoe 

ik moet beginnen of hoe ik daar mensen voor kan vinden. Ik kan me voorstellen dat het daar een rol in zou kunnen spelen.' 200 
T: 'Hoe zie je dat dan voor je? Dat je advies vraagt?' 

E: 'Ja, dat zij advies hebben of dat zij weten waar ik dingen kan vragen, aan welke mensen, maar in het dagelijks leven heb ik 

niet van; 'Goh, ik ga daar eens heen om iets te vragen. Ik kan me dat wel voorstellen als zij een winkel hebben met duurzame 

producten of zoiets. Wat ik heel leuk vind is dat er heel veel georganiseerd wordt aan lezingen op het gebied van 

duurzaamheid, onder andere nu iets met de nieuwe voedselketen.' 205 
T: 'Waar is dat dan van?' 

E: 'Dit is in de LUX, maar volgens mij ook Soeterbeek. Dingen waar ik heen ga is meestal LUX of Soeterbeek, het wisselt.'  

T: 'Dus dat doe jij ook in je vrije tijd aan duurzaamheid.' 

E: 'Lezingen, ja. Volgens mij onder ander is Het Groene Hert  daar mede organisator van, zoiets. Ik heb net een boek gekocht 

over 'guerrilla gardening'. Dat lijkt me leuk om te doen, ook als hobby.'  210 
T: 'Dat mensen wakker worden en opeens is daar een tuintje.' 

E: 'Ja, of niet eens, maar meer van terloops. Kijk, ik koop een hortensia voor mijn eigen kamer, maar als hij uitgebloeid is 

kan je daarna het weer in de tuin zetten. Er zijn meer plaatsen. Ik heb geen eigen tuin, dan zet ik het in de gemeentetuin. Ik 

heb toevallig een stukje tuin en een stukje grond waar het echt een zooitje is. Ik kan me daarvan voorstellen dat ik daar wat 

wiet uit ga trekken en daar mijn hortensia neer ga zetten.'  215 
T: 'Zei je nou net 'wiet uit ga trekken?'' 

E: 'Ja, wieden.' 

T: 'O, oké. Een wiedveldje. Dat was wat je bedoelde.'  

E: 'Of om er rozemarijn neer te zetten of dat soort dingen.' 

T: 'Leuk, maar dat zijn nog plannen?' 220 
E: 'Ja, dat zijn nog plannen.' 

T: 'Kun je bedenken welke dingen om jou heen, factoren in de breedste zin, dat kunnen mensen zijn, meningen, activiteiten, 

wat jou stimuleert om duurzaam te leven?' 

E: 'In eerste instantie het UMP. Dat zijn alle mensen om mij heen die daar ook mee bezig zijn. Ik vind dat enorm leuk. Die 

groene week heb ik net gehad en daar heb ik collegepraatjes gehad en geflyerd en dan hoor ik het berichtje dat er zo veel 225 
mensen komen bij het dineetje en dat er zoveel positieve reacties komen en dan denk ik; 'Yes, dat hebben we goed gedaan', 

alle nieuwe ideeën die er komen. Het inspireert mij wel. Ik heb er ook wel veel gesprekken over met mensen.'  

T: 'Ook met niet-UMP?' 

E: 'Ja, in India heb ik er veel gesprekken over gehad. Ik weet niet of ik het aantrek of mij gewoon in die kringen beweeg waar 

dat belangrijk is. Zoiets. Ik heb wel veel mensen om mij heen die daar ook mee bezig zijn. Ook mensen die er totaal niet mee 230 
bezig zijn. In Amsterdam heb ik meegedaan met de Sustainable University Award. Daar heb ik mij aangesloten bij de 

commissie duurzaamheid op de Facebookpagina. Daar wordt ook nog het één en ander behandeld. Dat is zeg maar de 

tegenhanger van de UMP in Amsterdam.' 

T: 'Dus die mensen om je heen, de UMP inspireert je en de niet-UMPers. Als je zegt dat je ook gesprekken hebt met mensen 

die niet met duurzaamheid bezig zijn.' 235 
E: 'Nee, met die mensen heb ik daar geen gesprekken over omdat dat gewoon heel moeilijk is. Op gegeven moment zei ik 

iets over barbecueën en toen zei iemand; 'Veel vlees' en toen zei ik; 'Je kunt ook groenten op leggen of fruit in plaats van 

vlees. Er zijn ook hele lekkere vegetarische opties'. Zo iemand is daar gewoon niet vatbaar voor.'  

T: 'En houd je je in het algemeen wel bezig met het overtuigen, het inspireren van anderen die nog niet zo met duurzaamheid 

bezig zijn?' 240 
E: 'Ik denk dat wat ik het belangrijkste vind, is om wel mensen te inspireren, niet om te overtuigen, want daar hou ik gewoon 

niet van, maar inspireren op een leuke en verassende manier. Ik kan mij zo voorstellen dat guerrilla gardening daar een 

onderdeel van kan zijn. Grappige dingen, meer ludiekere dingen.' 

T: 'Je houdt niet van overtuigen, want...? 

E: 'Overtuigen in de zin van er over praten met mensen en argumenten geven en zeggen; 'Dit is mijn kant van het verhaal of 245 
heb je er wel eens over nagedacht dat...' Dat vind ik niet overtuigen. Dat is meer een bepaalde visie geven op dingen. Ik 

geloof niet dat overtuigen op dit onderwerp echt zou werken. Ik denk dat mensen zich daar eerder zullen tegen afzetten. Ik 

denk dat overtuigen wel zo werkt bij mensen die zeggen; 'Zou het wel of zou het niet' en dat je dan zegt, kom op zeg, probeer 

het wel eens.' 
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T: 'Ik snap het. Eigenlijk dezelfde vraag, maar dan andersom. Kun je bedenken welke dingen om je heen je belemmeren om 250 
duurzaam te leven?' 

E: 'De hele maatschappij.' 

T: 'Vertel daar eens over, over de hele maatschappij.' 

E: 'Waar ik heel erg tegen aan loop is bijvoorbeeld onze maatschappij als het economisch systeem waarin, en daar heb ik het 

ook wel een aantal keer met mensen over gehad, waar heel erg de nadruk ligt op korte termijn plezier en ook gemakzucht en 255 
weggooiproducten. Dat soort dingen. Ik denk dat dat heel erg tegen duurzaamheid in gaat. Je ziet nu wel dat er nu ook grote 

bedrijven zich daar meer bewust van zijn, dat dingen niet meer zo moeten gaan als het nu gaat, maar ik denk dat het, ook het 

systeem van steeds meer en steeds groter en steeds meer winst willen behalen, dat gaat gewoon niet, dat gaat ten koste van 

dingen. Dat gaat ten koste van mensen in voornamelijk armere landen, in ontwikkelingslanden die hard werken, kinderen die 

hard werken voor producten die wij hier hebben en na een jaar al weggooien, die dan weer gedumpt worden in die landen om 260 
uit elkaar gevist te worden en op de puinstapel belanden, producten waar allerlei giftige stoffen in zitten, die op allerlei vieze 

manieren gedelfd worden, een energieconsumptie waar niet aan voldaan kan worden, waardoor je allerlei hele nare manieren 

van energieopwekking krijgt, waarvan je de gevolgen niet kan overzien. Dingen op zoveel punten, dat het wel heel moeilijk 

is.'  

T: 'Wat is de oplossing?' 265 
E: 'Ik denk niet dat er een oplossing is. Ik denk dat alles ten einde gaat komen.'  

T: 'Waaraan?'  

E: 'Aan de manier waarop wij met dingen om gaan.' 

T: 'Hoe zie je dat voor je?' 

E: 'Ik denk dat er op gegeven moment een ramp gaat komen, of zonnerampen of een einde van de wereld komt. Ik denk in 270 
ieder geval niet dat het nog heel lang door kan gaan. Het interesseert mij uiteindelijk ook niet, want of we er nou met zijn 

allen aan gaan, dan ben ik maar één van de velen, maar dan zijn er twee manieren mogelijk. Of nog heel erg misbruik maken 

van alles wat we hebben of proberen er nog het beste van te maken. Dan zie ik liever die laatste optie.'  

T: 'Dus jij gelooft niet in de transitie, het omschakelen van de maatschappij?' 

E: 'Nee, niet in zoverre. Ik zie wel dat er mensen zijn die proberen die transitie waar te maken, zoals de grote bedrijven, wat 275 
ik net zei. Ten eerste vraag ik me af of dat op tijd komt. Ten tweede vraag ik me af, wat ik net zei, in India heb ik daar ook 

gesprekken over gevoerd en wat je heel erg ziet in de Aziatische landen. China bijvoorbeeld, waar je een éénkindspolitiek 

hebt, waar dus de man moet zorgen voor zijn eigen gezin later als hij gaat trouwen. Dan moet hij voor zijn eigen gezin 

zorgen en voor zijn ouders, want zo gaat dat nou eenmaal in die cultuur en voor zijn vrouws ouders, want zij heeft geen broer 

die voor haar ouders kan zorgen. Dat betekent dat hij drie gezinnen moet onderhouden. De leeftijd wordt steeds hoger, de 280 
levensverwachting. Het onderhouden wordt steeds langer, een groter aantal jaren uitgesteld. De levensstandaard gaat ook 

omhoog, dus mensen verwachten ook meer, meer uitgaven, meer luxe om zich heen, waardoor ook de kostenposten omhoog 

gaan. Ik denk dat een gevolg daarvan is dat mensen daar heel egoïstisch van worden in het willen verdienen van geld en zich 

zorgen maken van hoe ze hun eigen gezinnen kunnen onderhouden en zich niet zorgen maken over hoe de wereld ervoor 

staat. Ik vind dat ook iets heel logisch. Ik vind het ook iets heel logisch. Ik vind het heel logisch om eerst voor je eigen 285 
survival te strijden, maar dat dat wel op de grote termijn voor problemen gaat zorgen.' 

T: 'China?' 

E: 'China, maar er zijn meerdere landen waar de levensverwachting omhoog gaat en de levensstandaard omhoog gaat en er 

heel erg die familieverbanden bestaan, waar het verplicht is min of meer om voor je familie te zorgen.'  

T: 'Voelt het ook als een opoffering dat je bezig bent met duurzaamheid?' 290 
E: 'Nee hoor.' 

T: 'Niet dat je dingen moet laten?' 

E: 'Nee hoor.'  

T: 'Oké. Leef je over tien jaar nog zo wat duurzaamheid betreft?' 

E: 'Ik weet het niet. Ik denk dat er een aantal dingen zijn die zullen blijven. Verder heb ik er over nagedacht om in een soort 295 
van sustainable village te gaan wonen. Waar ik ook een beetje tegen aanloop is dat alles gespecialiseerd is. Wat in dit soort 

dorpen heel erg is, is dat je je eigen huizen in elkaar kunt zetten. En dan denk ik; 'Inderdaad, waarom kan dat niet, dat je in 

groepsverband, dorpsverband, zeg maar huizen maakt van strobalen en dan afgedekt met leem en je eigen groentetuintje 

hebt.' Dat soort dingen.' 

T: 'Wat bedoel je met dat alles zo gespecialiseerd is?' 300 
E: 'Dat je heel erg afhankelijkheden hebt. Ik denk dat dat helemaal niet nodig is. Ik heb me vanaf heel vroeg, heel klein al 

afgevraagd waarom het niet de utopie is die je in heel veel boeken kunt lezen, die Ghandi ook heeft aangedragen met dorpen 

die op zichzelf staan, dat je niet afhankelijkheid van anderen nodig hebt. Je hebt het dorpsverband van, weet ik veel, 

tweehonderd mensen, vijfhonderd mensen, meer mensen, die in ieder geval elkaar kunnen onderhouden. Je hebt een dokter 

en die onderhoudt de mensen daar en we zijn zo ver gegaan in dingen. Je gaat naar de supermarkt om vlees vandaan te halen, 305 
terwijl je ook naar de slager kunt gaan. Dan weet je tenminste waar je vlees vandaan komt. Dat soort dingen. Ook de ketens, 

hoe lang de ketens zijn geworden.' 

T: 'Zou je in zo'n dorp willen wonen? Of zou je dat willen oprichten?' 

E: 'Nee. Ik heb wel gedacht om er te gaan wonen en ook wel gedacht; 'Hoe fijn zou het zijn om zelf een boerderij te hebben 

en niet meer te hoeven werken, maar te kunnen leven van wat je zelf produceert, van wat je van je land haalt'. Soms denk ik 310 
ook wel; 'Zou dat wel genoeg voldoening geven, in de zin van intellectueel?' dus toen ik in India zat had ik er ook heel erg 

over nagedacht om als ik klaar ben met mijn studie echt verder te gaan in duurzaamheid en kleinschalige projecten op te 

zetten en nu denk ik er weer over om toch een PGD te gaan doen, in waar in heel erg goed in ben, antropologie.'  

T: 'Voelt dat dan ook als een tegenstelling van carrière versus duurzaamheid?' 

E: 'Ja, nou, niet zozeer carrière, maar van wat ik heel erg interessant vind. Ik denk niet zozeer aan carrière, want daar geef ik 315 
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dan toch niet zo veel om, maar ik zit wel in een tegenstelling in de zin van; 'Wat draag ik nou eigenlijk bij als ik een PGD 

doe?' Tja, promoveren. Het is heel erg op intellectueel niveau gericht. Het is heel erg interessant. Het stimuleert het 

intellectuele heel erg, maar dat betekent dat je geen bijdrage kunt leveren maatschappelijk gezien. Wat wordt er nou allemaal 

gedaan met de wetenschappelijke resultaten? Het is theoretisch wel heel interessant, heel wetenschappelijk interessant, maar 

het heeft geen terugslag in de maatschappij. Dat is wel iets wat mij heel erg tegen staat.'  320 
T: 'Wat heeft dan de doorslag gegeven dat je nu wel een PGD gaat doen?' 

E: 'Ten eerste weet ik nog niet of ik dat ga doen. Eén ding wat mij aan het denken heeft gezet is die intellectuele stimulatie. 

Ik weet niet of het genoeg voldoening zou geven als ik mij helemaal zou richten op duurzaamheid. Dan zie ik het ook veel 

meer als veel praktischer. Dat is het meer. Het is niet zozeer dat ik richting wetenschappelijk onderzoek of duurzaamheid zou 

gaan. Dan zou ik gewoon meer met mijn handen werken. Dat hoeft op zich niet zo te zijn, maar maakt wel dat het voor mij 325 
een tegenstelling is.'  

T: 'Zo'n eco-village, ik ken dat gewoon niet, maar is dat een 'back to basic' village?' 

E: 'In zekere zin wel. Het idee is dat het hele beeld van duurzaamheid en vegetariërs enzo is toch nog dat het 

geitenwollensokken is en zweverig. Voor een deel is dat ook wel zo, denk ik, en dat als je zo'n dorp wil opzetten dat het niet 

te ver van de gewone maatschappij vandaan gaat staan. Ik heb nu contact gehad met een dorp waar dat ook het idee is. Je 330 
moet je voorstellen, dat als je zo'n dorp bouwt, dat je ook een school bouwt voor de kinderen uit je eigen dorp, maar dat je 

niet genoeg kinderen hebt in je eigen dorp om die school te vullen, dat je gewoon zegt; 'Het is eigenlijk gewoon een openbare 

school'. Het is eigenlijk een mini-dorp in vergelijking met dorpen die je tegenwoordig hebt in Nederland. Kinderen uit de 

omgeving kunnen daar gewoon op school zitten. Het voordeel wat je daar hebt, is dat je in een omgeving zit die veel meer op 

de natuur gericht is en dat je ook een heel ander onderwijssysteem krijgt.' 335 
T: 'Waar is dat dorp? Je zei dat je contact had gehad?' 

E: 'Het moet nog gebouwd worden. Het is in Brabant.'  

T: 'Oh, dat. Die Ecovillage?' 

E: 'Ik weet even niet hoe het heet, maar dat je gewoon een school hebt waar het curriculum gewoon wat anders is. Er worden 

vanuit de overheid eisen gesteld aan scholen die daaraan moeten voldoen, maar ik denk dat het ook heel belangrijk is dat 340 
kinderen leren omgaan met elkaar, dat kinderen leren om te gaan met de natuur, dat kinderen de mogelijkheid hebben om 

buiten te spelen, dat ze op een boerderij leren met beesten om te gaan en in de moestuin te werken. Ik denk dat dat ook heel 

belangrijke dingen zijn. Ik zou me kunnen voorstellen dat je in zo dorp een school kunt oprichten die ook naar dat soort 

aspecten kijkt en dat dat ook een voordeel is ten opzichte van de rest van de maatschappij.' 

T: 'En is dit ook een model wat je kunt toepassen op de maatschappij? Is dat ook jouw ideaal van een duurzame samenleving, 345 
die dorpen?' 

E: 'Nee. Weet je wat het is? Het is heel erg een afweging van mensen die zo willen en kunnen samenleven met elkaar en er 

zijn mensen die dat niet kunnen, die dat weigeren, die zoiets hebben van; 'Ik wil best wel korter onder de douche staan en één 

dag minder in de week vlees eten. Ik denk dat dat ook hele belangrijke stappen zijn, maar die er ook van houden om in een 

sportauto rond te rijden, dat soort dingen. Die wel proberen er iets aan te doen, maar er niet helemaal in op kunnen gaan.' 350 
T: 'En wat moet je met die mensen?' 

E: 'Niets.' 

T: 'Is dat een proces of moet je dat gewoon laten of dwingen of helemaal niets?' 

E: 'Nee hoor.'  

T: 'Want dat is dan een individu. Wat is de rol van een individu in de verduurzaming van de maatschappij? Wat kan die doen? 355 
Wat moet die doen?' 

E: 'Ik denk dat het voornamelijk bewustzijn is. Voor mij is één van de kernpunten bewustzijn. Wat je uiteindelijk niet dat 

bewustzijn doet maakt niet zoveel uit. Als je maar bewust van bent dat als je een beest eet, dat je een beest aan het eten bent 

en dat dat een bepaald lijden met zich mee brengt en dat als je bepaalde producten gebruikt, dat dat kan komen uit andere 

landen waar mensen er hard voor gewerkt hebben, terwijl jij dat zo weer weg gooit. De kleine dingetjes. Dat als je brood eet, 360 
dat dat komt van een boer die het graan van zijn land heeft gehaald en dat dat tot meel is gemalen en tot brood is gekneed. 

Mensen staan er niet bij stil, maar ik denk dat het belangrijke dingen zijn om bij stil te staan. Nou sta ik daar ook niet altijd 

bij stil, maar ik denk dat dat belangrijk is. Een voorbeeld is zonnepanelen. Als individu kun je dat aankopen, maar als het te 

duur is koop je dat niet. Dus wat je als overheid kunt doen is subsidies regelen. Er zijn nu ook weer nieuwe ontwikkelingen 

in passief huizen waar alle energie die opgewekt wordt, die laadt het huis dus zelf op en de isolatie is zo dat je niets 365 
verbruikt. De uitstoot is nul. Of dat je energie verbruik gelijk is aan wat je opwekt. Zoiets.' 

T: 'Energieneutraal?' 

E: 'Ja, zo heet dat inderdaad. Het schijnt dat dat redelijk eenvoudig te bouwen is en op zich ook financieel haalbaar is. Ik kan 

me voorstellen dat als je nieuwe huizen gaat bouwen, dat je dat ook volgens die norm gaat bouwen, dus dat de overheid die 

norm stelt of dat je daar ook subsidies voor krijgt. Dat soort dingetjes 370 
T: 'Vind jij dat dat nu voldoende gebeurt?' 

E: 'Dit is een nieuwe ontwikkeling, dus ik denk dat daar nog dingen in gaan gebeuren. Ik denk dat de subsidies op 

zonnepanelen, dat dat goede dingen zijn of subsidies op groene daken.'  

T: 'We hebben het net over de overheid. Volg je ook de actualiteiten en de politiek?' 

E: 'Soms.'  375 
T: 'Waarom soms? 

E: 'Omdat ik mij heel lang niet in het nieuws verdiept heb en ik probeer het nu wat meer bij te houden.' 

T: 'Waarom heb je je lang niet in het nieuws verdiept?'  

E: 'Omdat het gewoon niet in mijn systeem zit om het nieuws te kijken.'  

T: 'Niet omdat je het niet interessant vindt?' 380 
E: 'Daar heb ik weer die tweestrijd over. Aan de ene kant vind ik het wel interessant. Aan de andere kant weet ik het niet.'  
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T: 'Kun je daar iets meer over vertellen?' 

E: 'Over hoe interessant ik de politiek vind?'  

T: 'Ja en over die tweestrijd van waarom wel en waarom niet.' 

E: 'Omdat aan de ene kant wil ik wel wat betekenen en heb ik nu informatie aangevraagd bij GroenLinks en de PvdA en zij 385 
bieden cursussen aan. Ik zou kunnen kijken of ik mij bij GroenLinks wil aansluiten en of ik iets kan betekenen misschien. 

Aan de andere kant dat geneuzel steeds. Het is ook zo'n punt van conversatie. Als ik bij mij in mijn lokaal kom, bij mijn 

kantoor, dan wordt er ook veel over politiek gepraat, dus als ik het niet meekrijg kan ik er ook niet over mee praten. Het is 

ook een conversatiepunt.' 

T: 'Je vindt het vooral geneuzel? Als de politiek de manier waarop politiek omgaat met duurzaamheid, speelt dat daar nog een 390 
rol in?'  

E: 'In zoverre niet, omdat ik mij nooit echt heel erg heb geïnteresseerd in politiek.'  

T: 'En je noemde net PvdA en GroenLinks. Stem je wel?' 

E: 'Ja, in principe wel.'  

T: 'En wat had je gestemd?' 395 
E: 'GroenLinks.'  

T: 'En mag ik vragen waarom?'  

E: 'Bedoel je bij de laatste verkiezingen?' 

T: 'Bijvoorbeeld.'  

E: 'Toen heb ik niet gestemd. Toen zat ik in het buitenland.'  400 
T: 'Dan de laatste die je wel gestemd hebt.'  

E: 'Volgens mij GroenLinks, ja. Dat is wel grappig, want voorheen heb ik alleen maar CDA gestemd. Eigenlijk omdat 

iedereen in mijn omgeving dat stemde. Ik had een omgeving die veel meer gericht was op veel geld verdienen, mooie auto's.'  

T: 'Wat voor omgeving was dat dan?' 

E: 'Mijn eerste studie was informatica, dus dat waren toch mensen die als zij afstuderen, dan krijgen ze meteen een auto van 405 
de zaak en een laptop en hele high-technology dingen in hun huis. Ik ben niet zo high-tech hoor, misschien een Dvd-speler. 

Ik bedoel dure Iphones en muziekapparaatjes. Dat soort achtige dingen heb ik gewoon niet.'  

T: 'Dan heb je wel een behoorlijke stap gemaakt, van informatica naar de eco-village.'  

E: 'Ja.'  

T: 'Maar toen stemde je CDA?'  410 
E: 'Ja. En toen kwam ik naar Nijmegen en toen waren er veel meer mensen die bezig waren met het sociale aspect. Toen ben 

ik daar een beetje van weggegaan.' 

T: 'Dus zij hebben jou ook een beetje geïnspireerd?' 

E: 'Ja, op politiek vlak wel.' 

T: 'Wat zijn de redenen of trekt je aan in GroenLinks en je zei PvdA ook net?  415 
E: 'Wat me aanspreekt is het sociale. Ik heb het idee dat de maatschappij veel harder wordt in verband met die hele hype 

rondom Wilders. Dan denk ik; 'Dat is toch niet de kant die je op wilt gaan?' Dan wil ik liever het tegengeluid laten horen. Om 

die kanten een beetje. Een beetje groen en een beetje sociaal.'  

T: 'We hebben het nu over de politiek gehad. De markt, zie jij nog een rol voor de markt, het bedrijfsleven in de 

verduurzaming van de maatschappij?' 420 
E: 'Jawel, maar ik denk ook dat het grotendeels gestimuleerd moet worden door de overheid.'  

T: 'En de markt uit zichzelf zal niet verduurzamen?' 

E: 'Wat ik eerder al zei, ik denk dat het systeem, het kapitalisme, dat dat het tegenwerkt.'  

T: 'Hoe werkt het kapitalisme dat tegen?'  

E: 'Dat mensen steeds meer winst moeten behalen. Als je winst kunt behalen en ook duurzaam kunt zijn, dan denk ik dat 425 
mensen daar opzich wel voor open staan, maar als je de afweging moet maken tussen een beetje winst behalen en een beetje 

duurzaam zijn of niet duurzaam zijn en veel winst behalen. Kijk, mensen zijn wel egoïstisch. Dat zijn een van de dingen die 

inherent zijn aan mens zijn. Inhaligheid. Survival driften.' 

T: 'Dat klinkt inderdaad alsof het niet anders kan. Dus dat er niet echt een oplossing is.' 

E: 'Ik denk dat het wel kan, maar ik denk dat er heel veel bewustzijn voor nodig is en dat hij ook steeds meer komt, maar de 430 
vraag is op welk termijn dat is en op welke schaal dat is.'  

T: 'Vindt je dat de overheid dat voldoende stimuleert, de verduurzaming van de markt, want je zei net; 'Dat zou vooral door 

de overheid gestimuleerd moeten worden'. 

E: 'Ja, met subsidies enzo. Ik weet er te weinig van af. Dat weet ik niet.' 

T: 'Dan hebben we nog een ander niveau, de maatschappelijke organisaties, zie je daar nog een rol in voor de verduurzaming 435 
van de maatschappij?' 

E: 'Ik denk inderdaad, wat ik net zij lezingen, maar ook acties en bewustzijn creëren. Wakker Dier, kan ik mij voorstellen. Ik 

kwam vorige week een actie tegen dat de McDonald’s gaat stoppen met plofkippen. Zoiets. Ik denk dat dat heel belangrijk is 

dat er ook organisaties zijn die kritiek blijven uitoefenen, die de mensen aan het denken blijven zetten en proberen andere 

bewegingen te brengen.' 440 
T: 'Je zit zelf bij het UMP, maar ben je verder zelf nog lid van dit soort organisaties?' 

E: 'Nee, het is meer dat ik af en toe wel bedragen overmaak, maar dat is eenmalig.' 

T: 'Is dat naar aanleiding van een concrete gebeurtenis?' 

E: 'Nou, ik zit bijvoorbeeld bij een moslimstudentenvereniging en we hadden gisteren een vergadering. Toen vertelden drie 

jongens daar dat  ...' 445 
T: 'Je zit bij een moslimvereniging?' 

E: 'Ja. Er is een nieuw initiatief gaande voor moslims en binnenkort gaan ze wadlopen van punt A naar punt B om geld op te 
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halen voor een nieuw initiatief. Dat is volgens mij ook voor zo'n punt voor informatie en voor ideeën op te doen hoe je 

dingen kunt doen als moslim zijnde. Volgens mij ook om een soort standpunt te maken naar de regering toe om te laten zien 

dat wij als moslimsjongeren in Nederland...' 450 
T: 'Jij bent moslim zelf ook?' 

E: 'Ja en nee. Laten we het op nee houden voor het gemak. 'Wij als moslims vinden dit en staan hiervoor, voor 

duurzaamheid'. Dat is dus wat ik wel wil sponsoren.' 

T: 'Afgezien van of je ja of nee moslim bent, is voor jou duurzaamheid nog verbonden aan een bepaalde spirituele of 

religieuze ervaring?' 455 
E: 'Ik denk het wel. Één zijn. Ik weet niet hoe ik het duidelijk moet maken.' 

T: 'Je noemt nu al één zijn.' 

E: 'Ja, maar vooral ook goed zijn voor wat we om ons heen hebben, die verantwoordelijkheid.'  

T: 'Heb je voor jezelf ook een persoonlijk doel met je duurzaamheid? Zo van; 'Dat wil ik en dan ben ik klaar.' 

E: 'Nee, want ik denk niet dat je bij duurzaamheid ooit klaar zult zijn en bovendien hangt het heel erg af van hoe mijn 460 
toekomst verder gaat lopen. Ik ben nu alleen. Ik ben single. Ik heb geen partner. Dan kan ik best zeggen; 'Ik ga in zo'n 

duurzaam dorp wonen, want het is iets wat ik belangrijk vind, maar het kan best zijn dat ik een partner tegen kom voor wie 

dat veel minder een rol speelt en die ik op bepaalde manier wel mee kan krijgen en op bepaalde manieren niet mee kan 

krijgen. Ik denk niet dat het iets is wat in zoverre belangrijk is, dat ik mijn partner daarop zal uitkiezen, op hoe groen hij is.' 

T: 'Ik wil nog even terug naar iets in het begin; je inspiratie. Toen had je het over de mensen om je heen die ook met 465 
duurzaamheid bezig zijn. Kun je misschien iets vertellen over hoe zij er mee bezig zijn, hoe zij dat vorm geven? Verschillen 

en overeenkomsten.' 

E: 'Ik heb heel veel vrienden die vegetariër zijn. Dat ben ik dus niet. Ik hou van een lekker stukje vlees. Wat ik wel heb is dat 

ik het liefst mijn eigen kippen houden en die zelf afslachten omdat ik dan weet wat voor leven ze hebben gehad en ook 

omdat ik denk dat het goed is om te weten hoe dat in zijn werk gaat. Ik ben ook mee geweest met jagen en toen heb ik ook 470 
een konijn gedood en ook een konijn gevild later. Ik heb er later ook over nagedacht dat ik best wel een keertje bij een slager 

zou willen zijn die zelf zijn koe klaarmaakt tot vlees. Ik weet niet hoe dat mij zal beïnvloeden. In zoverre van dat een koe 

toch groter is dan een konijn.' 

T: 'Dat is zo.'  

E: 'Hoe het mijzelf zou beïnvloeden om te zien hoe een koe gedood word.' 475 
T: 'En hoe vond je het om te zien hoe het konijn gedood werd?' 

E: 'Dat was gewoon onderdeel van de jacht. Weet je wat het is, het is een tweestrijd. Mijn reden om vegetariër te zijn is 

verschillend. Een van de redenen is dat dieren goed behandeld moeten worden. Dus dat zou een reden zijn om eigen beesten 

te houden. Een andere reden zou kunnen zijn dat je zo'n voedselpiramide hebt waarbij de massa van voedsel steeds groter of 

kleiner wordt waardoor je steeds grotere gebieden grond nodig hebt om kleinere stukken eten te maken, wat weer een link 480 
heeft met voedselschaarste en overpopulatie. Een ander punt kan ik mij voorstellen is toch dat elk wezen een ziel heeft en 

waarom is een klein beest minder waard dan een mens? Daar kan ik mij wel in vinden. Vanuit dat punt zou ik helemaal 

vegetariër moeten worden. Dat is hoe anderen er mee bezig zijn. Anderen zijn er toch wat religieuzer in. Op sommige 

gebieden in mijn sfeer tenminste. Sommigen zijn niet vegetariër, maar zijn veganist. Daar ken ik er ook wel een aantal van. 

Die eten sojaproducten. Het grappige is, is dat ik het daar laatst met mijn moeder over had en die zei: 'Het grappige is, is dat 485 
sojaproducten, die komen ook uit Verweggistan en dat is ook niet altijd goed' of dat ze hun eigen kleding maken van wol, 

breien.'  

T: 'Dat is één van die veganisten?' 

E: 'Ja.'  

T: 'En geloof jij in de wetenschappelijke vooruitgang, de technological fix, zoals ze het noemen? Dat de problemen waar we 490 
nu voor staan, kunnen worden opgelost door het technisch kunnen?' 

E: 'De techniek bedoel je dan? Ja, dat denk ik wel, maar ik denk ook dat er nieuwe problemen door komen. Dat kun je ook 

zien met de voedselrevolutie en de industriële revolutie toen de levensstandaard omhoog ging omdat de 

levensomstandigheden beter werden. Dat is op zich een goed iets en dat er steeds meer voedsel geproduceerd kon worden en 

steeds meer mensen gevoed konden worden, maar dat betekent dus dat er steeds meer mensen bij komen. Dus het ene 495 
probleem is dan opgelost, maar het veroorzaakt weer een nieuw probleem. Ik denk dat het ook altijd zo zou blijven gaan.' 

T: 'Komt er ooit een duurzame wereld?' 

E: 'Nee, denk ik niet. Niet met mensen. Nee, dat denk ik niet.' 

T: 'We zijn alweer bijna klaar. Het gaat heel snel vandaag. Vinden anderen je radicaal?' 

E: 'Nee, denk ik niet. Ik denk dat als ik er verder in zou gaan en in zo'n dorp zou wonen, dat mensen dat dan wel hebben.'  500 
T: 'Maar omdat je daar nu nog niet woont vinden ze je niet radicaal?' 

E: 'Misschien omdat ik niet zo geitenwollensokkerig ben.' 

T: 'Het viel me nog op dat je net zei, kun je iets meer vertellen over dat je aan de ene kant denkt dat de wereld er toch wel aan 

gaat en anderzijds je toch inzet voor duurzaamheid?' 

E: 'Zoals ik al zei, het maakt mij niet zoveel uit, maar ik zie het wel somber in. Jaren en decennia en honderden jaren geleden 505 
zijn er ook wel voorspellingen geweest dat we het niet gaan volhouden. Toen hebben we inderdaad allerlei revoluties gehad 

en vooruitgang geboekt waardoor we het wel langer volhouden dan die voorspellingen. Datzelfde zou nu nogmaals kunnen 

gebeuren, zeker als mensen zich meer bewust worden van dingen. Ik vraag me in hoeverre dat afstel is of uitstel. Het kan 

best zijn dat er op gegeven moment een einde van de wereld komt omdat er zoveel dingen zijn die een rol gaan spelen. Er is 

te weinig zoet water. Het wordt steeds schaarser. Er is schaarste in allerlei materialen. Koper, wat in zoveel materialen 510 
gebruikt wordt, om elektriciteit te begeleiden. Hoe meer de levensstandaard omhoog gaat, des te groter dat probleem gaat 

worden. Het gaat met steeds grotere stappen dat producten gebruikt gaan worden. Als in China de levensstandaard hoger 

wordt, dan betekent dat dat het hele Chinese volk en volgens mij is dat het grootste volk ter wereld, meer producten gaat 
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gebruiken. Dat is op zo'n schaal, dat het onvoorstelbaar is. Ik kan mij voorstellen dat op gegeven moment producten gewoon 

op zijn en dat dat een enorm probleem gaat worden. Natuurlijk ook de vindingrijkheid van de mens. Door de eeuwen heen 515 
hebben we gezien dat er altijd mensen zijn die enorm vindingrijk zijn en juist in situaties waarin het moeilijk is en er 

problemen zijn. Dus op zich kan het dat we het een hele poos nog gaan uitzingen, maar dat maakt voor mij niet uit. Voor mij 

blijft het feit dat ik het belangrijk dat ik een goede wereld achterlaat voor de mensen die na mij komen, of in ieder geval mijn 

steentje bijdraag ongeacht wat er verder gebeurt.'  

T: 'Is het een moreel iets?' 520 
E: 'Het is ook een moreel iets. Wat mij steeds bezig houdt zijn dingen als gemakzucht, dat ik denk; 'Nu weer eventjes niet' en 

dan denk ik; 'Ja, maar ik weet dat het gewoon gemakzucht is. Hoe moeilijk is het om het gewoon eventjes wel te doen?' 

T: 'Wat dan bijvoorbeeld?' 

E: 'Nou, bijvoorbeeld even niet biologische dingen kopen. Hele kleine dingen. Eventjes niet die kraan uitzetten. Of gewoon 

eventjes afwassen in plaats van de afwasbak pakken. Ook dit water wat ik bespaar helpt toch wel. Dan is het heel makkelijk 525 
om gemakzucht te hebben om niet even de afwasbak te pakken.'  

T: 'Voel je jezelf onderdeel van een beweging?' 

E: 'Wat bedoel je?' 

T: 'Een duurzame beweging.' 

E: 'Ik kan niet zeggen dat er geen beweging is, maar ik voel me er geen onderdeel van. Ik heb geen gemeenschapsgevoel. Ik 530 
voel me niet onderdeel van een gemeenschap in zoverre.' 

T: 'Wat houdt voor jou een gemeenschap in, waar je je niet mee verbonden voelt?' 

E: 'Ik voel mij wel verbonden met de mensen van het UMP die hier op de campus duurzaamheid doen, maar ik heb niet het 

gevoel dat ik onderdeel van iets mondiaals ben.' 

T: 'Nog wat afsluitende vraagjes. Het beroep van je vader en moeder?' 535 
E: 'Mijn moeder is vrijwilliger en is eigenlijk werkloos.'  

T: 'En je vader?' 

E: 'Mijn vader is overleden.'  

T: 'Mag ik je inkomen weten?' 

E: 'Ik heb geen inkomen.'  540 
T: 'Is er verder zelf nog iets wat je wilt zeggen?' 

E: 'Nee, denk ik niet.'  

T: 'Klaar?' 

E: 'Ja.'  

T: 'Nou, dan zijn we klaar.'  545 
 

Interview met Frederieke bij haar thuis in de woongroep in een gekraakte school, Nijmegen, 18-05-2012 

 

T: 'Zo. let the party begin. Eerst even wat korte vraagjes 'for the record'. 

Wat is je naam?' 5 
F: 'Frederieke.' 

T: 'Hoe oud ben je?' 

F: '25 .' 

T: 'En hoe lang woon je al in Nijmegen en omgeving?' 

F: 'Nou vier jaar.' 10 
T: 'Een waar kom je vandaan? 

F: 'Uit Duitsland, uit Neurenberg. Dat is Beieren, dus het zuid-, 

zuidoosten.'  

T: 'Oké, en hoe ben je hier terecht gekomen?' 

F: 'Vanuit mijn studie. Ik wou muziektherapie doen en toen dacht ik daar 15 
over na; 'Waar kan dat?' en in Duitsland gaat het niet. Het gaat wel maar 

het is heel duur omdat het privéscholen zijn. Daarom kwam ik voor de 

muziekstudie hier.' 

T: 'En dan heb je eigenlijk de volgende vraag al beantwoord, je opleiding, 

muziektherapie. Is dat dan Radboud of HBO.' 20 
F: 'HBO.' 

T: 'O ja, je had me nog een email gestuurd waarin stond dat je overleg had op de HAN . Dat had ik kunnen weten. Wat is je 

werk? Heb je een beroep?' 

F: 'Op het ogenblik ben ik verpleger bij een vrouw die met multisclorose zit en ik werk met autistische kinderen. Deels als 

oppas, maar ook muziek maken. Het is een beetje gemengd want daar ben je dan de hele middag. Je bent daar de hele tijd en 25 
dan maken we een hoop muziek, maar tevens ben ik oppas. Het is een beetje een mengsel.' 

T: 'Nou gaan we het anderhalf uur hebben over duurzaamheid, maar wat is dat eigenlijk? Wat betekent die term voor jou?' 

F: 'Voor mij betekent het dat ik erop let met wat ik doe en dat ik met mijn omgeving samenleef. Dat ik niet van mijn 

omgeving leef, maar dat ik samen met de omgeving samen leef. Ik probeer daarop te letten. Dat is het eigenlijk als ik het kort 

moet zeggen. Dat is duurzaamheid voor mij.' 30 
T: 'Het mag ook langer hoor. Je hoeft niet kort te antwoorden.' 

F: 'Ik bedoel, ik wil je heel veel vertellen. Duurzaamheid is wel een stijl van leven voor mij omdat het voor mij heel 

belangrijk is, omdat ik snap hoe kwetsbaar de aarde is. Daarom wil ik voor volgende generaties opletten dat te doen. Dat 

houdt duurzaamheid voor mij in. Bewustzijn, bewust leven en bewust omgaan met dingen die om me heen zijn.' 
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T: 'Is het dan vooral bewustzijn?' 35 
F: 'Nee, duurzaamheid ontstaat uit bewustzijn. Je hebt een bewustzijn en vanuit daar probeer je duurzaam te leven, op te 

letten wat je kunt doen zodat het niet slecht gaat met de aarde zodat jij beter met je omgeving kunt samenleven. Je gebruikt 

het wel, maar niet zover dat alles kapot gaat.'  

T: 'En hoe leef je dan met duurzaamheid? Hoe komt duurzaamheid terug in jouw leven? Dat is een brede vraag, we gaan er 

straks nog wat specifieker op terug.' 40 
F: 'Ik zou zeggen, bij mij komt het terug in voedsel, dat ik oplet dat ik biologisch voedsel heb. Niet alles. Dat kan gewoon 

niet, ook vanwege budget. Ik heb gewoon niet genoeg geld om alles biologisch te hebben, maar probeer vooral eten 

duurzaam te kopen of in de tuin hebben we ook eten.' 

T: 'Jullie hebben een tuin?' 

F: 'We hebben een tuin. Dat is voor mij wel duurzaam. Ik probeer dingen uit de tuin te halen zoals brandnetel en die dan zelf 45 
te plukken .dat soort dingen probeer ik. Wat kun je uit je omgeving halen? Wat is daar al bestaand? Ik let wel op dat ik niet te 

vaak vlieg of dat ik geen auto heb.' 

T: 'Is dat bewust uit duurzaamheid, dat je geen auto heb?' 

F: 'Ja. Ik had wel eentje omdat ik het echt nodig had voor een stage. Ik had hem kunnen houden, maar ik heb hem niet nodig 

meer en het is duurzaam voor de planeet en er zijn zoveel mogelijkheden hoe je anders kun reizen. Je hoeft echt geen auto te 50 
hebben. Het is wel handig. Het was voor mij ook handig, maar ik dacht; 'Ik wil hem echt niet'.  Daarom heb ik het weer 

weggedaan. Ik woon gekraakt. Dat heeft ook met duurzaamheid te maken.'  

T: 'Hoe dan?'  

F: 'Er wordt zoveel gebouwd binnen bepaalde wijken en ook in de natuur. Daar wordt het kapotgemaakt en er is zoveel 

leegstand. Door zo'n kraak laat je zien; 'Er is zoveel leegstand, kijk wat je daarmee kun doen. Je kunt het nog gebruiken. Dat 55 
heeft ook met duurzaamheid te maken.'  

T: 'Kun je verder nog iets vertellen over hoe duurzaamheid terug komt in de manier hoe jullie hier wonen?' 

F: 'Tuin'of we hebben biologisch wasmiddel. Dat soort dingen. We hebben kippen. Wat nog? We letten erop dat we niet te 

veel de verwarming gebruiken. Maximaal drie maanden aan. We trekken liever een trui aan. Niet liever, maar voor de 

duurzaamheid wel. Zeker ook voor het geld. Daar heeft het ook mee te maken. Het speelt hier wel echt een rol.' 60 
T: 'Mensen zijn er mee bezig en hebben het daar ook met elkaar over?' 

F: 'Bij mij is het wel zo dat ik denk; 'Ik zou het niet erg vinden om veertig euro meer te betalen zodat ik het warmer heb. Dat 

zou ik niet erg vinden. Maar dan denk ik; 'Heb ik het nodig? Is het echt wat ik moet hebben of gaat het ook zonder?' Ik weet 

ook dat als de verwarming aan zou staan, zou ik wel de verwarming aan hebben staan. Maar nu hij uit is denk ik; 'Oké'. Dan 

is het een bewust keuze dat hij uitstaat.'  65 
T: 'In je werk, komt daar duurzaamheid ook nog terug?' 

F: 'Nou, dat is wel moeilijker. Ik kan dingen wel zelf duurzaam maken, maar binnen muziektherapie kun je wel een gebruikt 

instrument kopen, maar ja ik werk niet echt met duurzaamheid.'  

T: 'Ben je ermee bezig? Pas je het dan toe voor zover dat kan?' 

F: 'In zoverre dat kan wel. Ik praat dan met mensen over de dingen die ik doe of hoe ik dat aanpak. Binnen muziektherapie is 70 
dat meestal geen onderwerp. Ik moet ook wel kijken dat de therapieruimtes warm genoeg zijn zodat ze zich wel op hun 

gemak voelen, maar ik kijk wel dat het geen dertig graden is en het licht doe ik uit. Het zijn kleine dingetjes waar je wel naar 

kunt kijken die ook invloed hebben, maar die niet heel erg duurzaam zijn.'  

T: 'In je opleidingskeuze, kwam daar duurzaamheid nog aan te pas?' 

F: 'Ik heb wel erover nagedacht wat ik wil studeren en ook of ik biologie, zo die kant op, dat is ook een beetje duurzaam. Je 75 
hebt een studie in Duitsland die heeft iets met duurzaamheid te maken. Het was voor mij de keuze dat daar heel veel 

wiskunde in zit en chemie.' 

T: 'De exacte hoek.' 

F: 'Dat red ik niet. Dat is voor mij teveel. Ik dacht; 'Welke kant wil ik op?' en toen ging ik naar de sociale hoek met muziek. 

Het ging mij echt om de muziek.' 80 
T: 'En in de vrije tijd of in je hobby's. Je noemde al reizen, dat je niet met het vliegtuig gaat.' 

F: 'Ik ga wel met het vliegtuig, maar ik kijk of het echt moet. In de zomer wil ik graag naar Boedapest. Ik zou wel kunnen 

vliegen, maar we gaan eerst met de bus en daarna liften. Als ik naar huis ga naar mijn ouders zou ik ook kunnen vliegen. Dat 

zou zelfs goedkoper zijn dan met de trein, maar ik ga toch met de trein of met 'Mitfahgelegenheit'.'  

T: 'Die liftsites? Hitchhikers.org heet het hier. Hier is dat heel klein. In Duitsland is het veel groter. Je noemde dat je geen 85 
auto hebt, maar kun je nog meer voorbeelden noemen van dingen die je bewust niet doet uit duurzaamheidsoverwegingen?' 

F: 'Nieuwe kleren kopen of dat doe ik bewust niet. Ten eerste vanwege duurzaamheid. Er zijn als zoveel kleren of meubels, 

dat ik probeer zo weinig mogelijk te kopen. Alleen als ik iets heel hard nodig heb, dan ga ik het wel kopen, maar dat ik niet 

naar H&M ga. Dat heeft ook te maken met hoe het geproduceerd wordt. Dan zit je meteen in de politiek, maar dat heeft ook 

met duurzaamheid te maken. Het hoeft niet. Er is zo'n grote overproductie van voedsel, van kleding, van alles. Dat heb ik 90 
echt niet perse nodig. Je kunt het in de kringloop kopen of sommige dingen kun je zelf maken. Daar kies ik bewust voor.'  

T: 'Wat voor dingen maak je zelf?' 

F: 'Dat kastje.' 

T: 'Hout timmeren.' 

F: 'Of als ik iets vind op straat dan ga ik het opleuken. Dan heb ik een tafel in de kamer staan of een oude tafel ga ik 95 
opleuken. Dat moet dan iemand anders doen of ik met de fiets, dat ik zelf vervang.'  

T: 'Zijn er ook bepaalde winkels, je noemde H&M, waar je bewust wel en niet komt?' 

F: 'In eerste instantie dat soort kledingzaken. Ik zou het ook heel leuk vinden om niet naar de Albert Heijn of COOP te gaan. 

Als ik boodschappen doe, ga ik eerst boodschappen doen bij de bio en de natuurwinkel en kijken wat we van thuis kunnen 

gebruiken, maar uiteindelijk is het ook een kwestie van geld dat ik toch soms naar de Albert Heijn of de COOP ga, omdat het 100 
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goedkoper is.'  

T: 'Dus eerst biowinkels en het overgeblevene zoeken in andere winkels?' 

F: 'En kijken in biowinkels; 'Wat is daar goedkoop'. Je hebt toch een beperking. Ik probeer het binnen het budget zo groen en 

zo duurzaam mogelijk te maken, dat wel.' 

T: 'Ken je het Groen hert in de stad?' 105 
F: 'Daar heb ik van gehoord. Daar is die scooter van. Ik ben het tegen gekomen, maar ik weet niet wat het inhoud.' 

T: 'Het zit in het Kelfkensbos en het is een winkel en een adviesbureau en mensen kunnen hulp krijgen bij subsidieaanvraag 

voor zonnepanelen. Maar het wil het groen punt worden van Nijmegen. Ik werk daar ook en doe daar ook deze scriptie, maar 

probeer er ook achter te komen ze dat kunnen worden. Of er behoefte aan is en in welke vorm. Heb je daar een idee over? 

Heb je behoefte aan zo'n plek?' 110 
F: 'Hoe komen mensen samen? Het zou mij leuk lijken. Dan krijg je ideeën mee van; 'Oké, zo doet iemand anders dat'. Nu 

heb ik het wel met een paar mensen, met  Alina en ook nog een paar vrienden die ook duurzaam leven, dat ik er dan over kan 

spreken. Dan komt het in het gesprek daar vaak op, omdat we daar allemaal mee bezig houden, maar als je een plek hebt, 

zoals één keer per maand en dat je daar heen kunt gaan. Als ik een subsidie aan zou willen vragen, zou ik zelf niet weten hoe 

het moet. Voor dat soort dingen is het heel leuk en dat je weer nieuwe ideeën krijgt. Vaak zijn het ook dingen waar je 115 
helemaal niet bewust van bent.' 

T: 'Hoe zie je dat voor je, een tentoonstelling of dat mensen samen komen?' 

F: 'Ik denk wel samenkomen van mensen zou ik wel leuk vinden. Dat je met mensen kunt praten. Dat kan ik mij voorstellen. 

Een beetje zoals bij de Voko, dat je gewoon binnenloopt en dan zijn daar een paar mensen en dan kun je kletsen en een paar 

flyers en dat er één keer per maand een borrelavond is, dat je meningen kunt uitwisselen.' 120 
T: 'Nou hebben ze ook een winkel. Zijn er nog duurzame producten waar je behoefte aan hebt die er nog niet zijn?' 

F: 'Doordat ik bij de Voko zit. De Voko is er ook nog trouwens. We zijn lid van de Voko. Dat is misschien wel een beetje 

moeilijk, maar elektronische zoals wasmachines of waterkokers, dat koop je toch bij de Hema omdat het zo goedkoop is. Dat 

soort dingen zijn wel moeilijk te verkrijgen. Dat moet je een beetje weten. Of computers. Het hoeft niet per se daar te zijn, 

maar dat er flyers zijn van; 'Die zijn goed' Dat soort dingen weet ik niet. Ik hou me ook niet met techniek bezig, maar dat wil 125 
ik toch.'  

T: 'Je noemde net al dat je nu al samenkomt met mensen om je heen met mensen die ook met duurzaamheid bezig zijn, 

bijvoorbeeld Alina, maar heb je veel van dat soort mensen om je heen?' 

F: 'Ja, ik ben met die mensen ook het eerst bevriend. Ook met vrienden uit Duitsland, die zijn ook met duurzaamheid bezig, 

met voedsel, met eten en kijken naar hoe ze met de natuur goed kunnen omgaan. Mijn beste vrienden om mij heen zijn ook 130 
duurzaam.' 

T: 'Speelt dat dan zo'n rol in de omgang, dat zij ook met duurzaamheid bezig zijn?' 

F: 'Het heeft ook iets met de stijl van leven te maken. Daardoor klikt het dan beter. Ik denk wel dat het er mee te maken 

heeft.'  

T: 'Heb je ook mensen om je heen die niet met duurzaamheid bezig zijn?' 135 
F: 'Vooral in de studie. Daar merk ik dat ik vaak denk; 'Waarom doe je dat nou?' of 'Dat kan toch helemaal niet?' Als ik het 

dan met hen erover heb, dan snappen ze niet waarom dat voor mij belangrijk is. Dan merk ik; 'Daar zit een groot gat tussen'.'  

T: 'Maar je hebt het er wel met hun over?' 

F: 'Ja, ik probeer dat soort dingen ook te vertellen. Dan breng ik de goede koffie mee die duurzaam gemaakt is of Fair Trade 

is of vertel ik dat ik brandnetels heb verzameld. Ik doe het niet om hun te beleren, maar omdat ik het leuk vind, omdat ik er 140 
zo enthousiast over ben.'  

T: 'Merk je ook dat het helpt of krijg je ook reacties?' 

F: 'Ik merk wel dat het bij hun met geld te maken dat ze het niet doen of niet duurzaam zijn. Dat ze zeggen; 'Als ik naar de 

biowinkel ga, daar is het zo duur. Dat ga ik niet doen.' Dan heeft het met geld te maken dat ze het niet doen. Ze zeggen wel; 

'Jij bent goed bezig', dus ik krijg wel positieve reacties, maar ze willen zelf niet omdat ze zeggen; 'Dat is te duur voor mij.'  145 
T: 'Heb je enig idee hoe die mensen ook bewust te maken? Jij doet het op die manier, maar in het algemeen, mensen die nog 

niet met duurzaamheid bezig zijn.' 

F: 'Ik denk dat het vooral belangrijk is in de educatie, als ze nog klein zijn, daar een bewustzijn aan te scherpen. Daar kan 

heel veel gebeuren. Wat ik merk is dat mensen vooral getrokken worden door het geld. En dat bepaalde subsidies. Wel dat je 

het erover hebt, maar ik merk dat veel mensen zich er niet mee bezig hebben; 'Het maak mij toch niet uit', dat ze die 150 
instelling hebben. Ik vind het moeilijk, maar met flyers of gesprekken. Misschien een week van de duurzaamheid in de uni. 

Ik merk dat in de HAN dat er veel mee gebeurt, maar de meeste mensen nemen het niet serieus.' 

T: 'Er was laatst wel een week van de duurzaamheid op de universiteit.' 

F: 'O ja? Met dat soort dingen kun je wel een bepaald soort bewustzijn krijgen. Ik denk dat vooral mensen het dan leuk 

vinden die sowieso al met duurzaamheid bezig waren, maar dat die mensen die niet er mee bezig zijn, dat het wel moeilijk is 155 
hen daarvan te overtuigen dat het belangrijk is.'  

T: 'Kun je vertellen welke factoren om je heen en dat kan heel breed zijn, dus plekken, gedachten, gebeurtenissen, mensen, je 

stimuleren om duurzaam te leven?' 

F: 'Ik denk wat mij het meeste helpt is vooral de liefde voor de natuur. Ik voel me heel rustig als ik naar de natuur gaan. Ik 

merk dat ik ervan afhankelijk ben. Ik heb het echt nodig en ik vind het zo zonde hoe we het kapot maken, de natuur. Ik denk 160 
dat dat echt een grote reden, van dat ik merk hoe belangrijk het is. Ik wil het graag houden. Er zijn steeds minder bijen. Ik 

weet dat ik het nodig heb, alles om mij heen. Zonder kan ik niet leven. Ook voor volgende generaties en mijn kinderen. Die 

zijn er nog niet, maar ik wil dat zij ook nog goed kunnen leven. Ik denk dat dat een grote reden is.' 

T: 'En de mensen om je heen ook nog?' 

F: 'Nou, dat ook, maar ik denk dat dat daarmee te maken heeft. Mensen om mij heen zijn niet echt een reden, zij zijn om mij 165 
heen omdat ik zelf ook duurzaam ben of leef.'  
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T: 'Eigenlijk dezelfde vraag, maar dan andersom. Kun je ook noemen welke factoren je belemmeren om duurzaam te leven?' 

F: 'Wat mij soms belemmert is dat ik merk dat andere mensen best wel raar naar mij kijken; 'Wat doet ze nou weer?' omdat ik 

toch ook afhankelijk ben van de mensen om mij heen. Mijn beste vrienden zijn dus ook duurzaam en dan vinden ze het niet 

raar, maar bijvoorbeeld mensen op de opleiding. Ik vertel het dan wel, omdat ik vind dat het belangrijk is en omdat ik er 170 
enthousiast over ben, maar soms merk ik dat ik...' 

T: 'Kun je een voorbeeld noemen van dat zij er raar op reageren?' 

F: 'Één voorbeeld heb ik wel. Het is niet zo'n heel duurzaam voorbeeld. Het ging om koffie die we van de Zapatista's krijgen.' 

T: 'Die hebben wij thuis ook.' 

F: 'Dat is lekker, hè. Het is op een bepaalde manier wel duurzaam, omdat het Fair Trade is en ze hebben biologische aanbouw 175 
van de koffie. Dat heeft wel iets met duurzaamheid te maken en ik vind de koffie gewoon lekker. Ik wilde zeggen; 'Mensen, 

kijk, heel goede koffie! Hij is ook maar zes euro voor een halve kilo. Dat is niet heel duur.' Dat liet ik proeven en dan 

vertelde ik dat aan mijn studiegenootjes en die zeiden; 'Zes euro is te duur'. Dan probeerde ik het te vertellen hoe belangrijk 

het was om goede koffie te hebben, niet van de Albert Heijn. Dat snapten ze helemaal niet en de reden was gewoon geld. 

Toen werd ik echt boos en voelde ik mij wel terug gewezen met mijn rare dingen. Ze hebben zoiets van; 'Ze mag dat wel 180 
doen.' en wel dat ze dan nieuwe schoenen kopen. Dat maakt me wel verdrietig. Dan voel ik mij wel een buitenbeentje omdat 

ik merk dat ik heel anders leef dan hun. Dat maakt me verdrietig en dan vraag ik me af of ik het wel zo openbaar moet maken 

dat ik zo anders ben dan jullie.'  

T: 'Zo voelt het echt, dat je anders bent?' 

F: 'Ja, dat voelt wel zo.' 185 
T: 'Voelt het dan ook als een opoffering?' 

F: 'Nee, helemaal niet. Ik vind het heel belangrijk wat ik zelf doe. Voor mijzelf is het belangrijk. Daarom wil ik ook zo graag 

verder leven. Ik zal mij niet laten belemmeren door de anderen, maar wel dat het soms een belemmerende factor is.'   

T: 'Hoe lang leef je al zo?' 

F: 'Ik moet zeggen, ik ben al best duurzaam opgegroeid door mijn moeder vooral. Zij heeft ook een eigen tuin en met mijn 190 
oma ben ik vaak in het bos geweest. Ik denk dat het al heel lang zo is. Toen ik naar Nijmegen verhuisde leefde ik ook al twee 

jaar alleen en ging ik ook al naar de biowinkel en de natuurwinkel, maar dan was het minder bewust. Ergens sindsdien ik hier 

in Nijmegen ben, ben ik ik mij daar nog bewuster van.'  

T: 'Is er dan iets gebeurt in Nijmegen dat je hier er bewuster van werd?' 

F: 'Misschien heeft het toch iets met de mensen te maken, nu dat ik erover nadenk. Ik was vroeger ook wel met mensen bezig 195 
die duurzaam waren, maar ik denk dat de mensen hier nog duurzamer bezig waren en dat dat voorbeelden waren van hoe kun 

je nog duurzamer leven. Welke mogelijkheden zijn er nog meer? En ook dat ik in Nijmegen voor het eerst voor mijzelf moest 

kiezen; 'Hoe wil ik graag leven?' en van tevoren was het altijd een beetje bepaald omdat er mijn moeder was of één plek om 

te wonen. Toen kon ik niet goed kiezen van hoe ik wil leven, maar hier kon ik voor het eerst kiezen van; 'Hoe wil ik het? 

Waar wil ik het?'' 200 
T: 'En die mensen waarbij je dan kwam in Nijmegen, doe je daar nog duurzame dingen mee of hebben jullie het er vooral 

over?' 

F: 'Ik ga wel met vrienden ergens blaadjes plukken of klussen doen we samen, samen in de tuin werken, samen naar de Voko, 

dat soort dingen, of dat we samen reizen en er juist voor kiezen samen niet met het vliegtuig te gaan. Dat soort dingen doen 

we wel samen.' 205 
T: 'En leef je over tien jaar nog zo?' 

F: 'Ik hoop dat ik nog duurzamer kan leven. Ik wil namelijk graag, niet een boerderij, maar wel een klein boerderijtje hebben 

waar ik echt met zonnepanelen, met vanalles, dat het huis wel op zichzelf kan staan zonder dat het energie van buiten nodig 

heeft.' 

T: 'Zelfvoorzienend?' 210 
F: 'Ja, dat is mijn idee.' 

T: 'Is dat jouw ideaal?' 

F: 'Dat is wel mijn ideaal. Ja, daar ben ik wel mee bezig, dat dat gebouwd gaat worden. Dat we dan met een klein groepje 

mensen starten.' 

T: 'Met nog steeds een groepje?' 215 
F: 'Ja. ik wil heel graag in een groepje dingen doen.'  

T: 'Je zei; 'Zelfvoorzienend is het ideaal.' Kun je vertellen waarom dat het ideaal is?' 

F: 'Omdat je dan echt met de natuur mee kunt leven zonder andere bepalende factoren van buitenaf. Misschien ook wel iets 

met controle over wat ik zelf doe. Je wordt je nog bewuster van wat je echt nodig hebt om gewoon met de natuur te leven 

zodat de natuur niet kapot gaat, om daar bewustzijn voor te hebben. Ook omdat ik merk als ik zo woon of hier de kippen 220 
geef, daar word ik gewoon gelukkig van.'  

T: 'Ben je verder nog lid bij bepaalde groepen of organisaties met duurzaamheid?' 

F: 'Bij Greenpeace, bij de WWF.' 

T: 'Doe je daar nog dingen mee, of alleen lid zijn?' 

F: 'Op het ogenblik alleen lid zijn, maar bij Greenpeace wil ik wel wat.' 225 
T: 'Wat zou je willen doen?' 

F: 'Wat wil ik doen? Gewoon echt actief acties voeren. Dat is wat ik wel leuk zou vinden.  

We gaan uitzoomen, minder van jouw persoonlijke leefstijl, maar meer naar de maatschappij. Eigenlijk kan dat meteen wel 

met die acties van Greenpeace. Waarom acties? Denk je dat dat zin heeft? Denk je dat dat de boel verandert?' 

F: 'Niet perse verandert, maar ik denk dan je dan wel kunt proberen de aandacht daarvoor te creëren. Het is wel belangrijk, 230 
maar het is wel moeilijk, maar met grote acties kun je wel een aandacht scheppen voor; 'Wat zijn ze nu weer aan het doen?' 

Niet alleen maar flyers verdelen in de stad. Dat kan wel. Dat is ook belangrijk, maar ook echt grote acties, zodat je de hele 
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buurt daarbij betrekt. Dat je een actiedag met de hele buurt doet voor de natuur.'  

T: 'Heb je al wel eens actie gevoerd?' 

F: 'Vroeger was ik in de jeugdpartij van de Groenen. Daar hebben we wel acties gevoerd, maar dat was in eerste instantie 235 
flyeren en in de stad met mensen praten. Dat soort dingen, maar echt grote acties wel heel moeilijk communiceren.' 

T: 'Wat was er moeilijk aan?' 

F: 'Gewoon om de mensen bij elkaar te krijgen en enthousiast te krijgen.' 

T: 'Geloof jij wel in actie?' 

F: 'Ik denk het wel, want als mensen iets doen krijgen ze het meeste mee. Ik heb het bij mezelf, dat als ik iets doe, dat ik dan 240 
het meeste mee krijg. Bij andere mensen is dat ook zo. Niet bij iedereen, maar bij de meesten. Als je iets doet, dan krijg je 

daar bewustzijn van.' 

T: 'De maatschappij, welke rol heeft het individu in de verduurzaming van de maatschappij? Wat kan hij doen? Wat moet hij 

doen?' 

F: 'Ik denk dat elk individu eigenlijk verantwoordelijk is en niet alleen maar de grote mensen uit de politiek, maar iedereen. 245 
Ik denk wel dat als je bewustzijn hebt en een paar mensen bewustzijn hebben, dan gaat het wel door en krijgen anderen 

mensen ook bewustzijn. Iedereen moet zijn steentje bijdragen. Ik denk wel dat het belangrijk is. Het begint bij dingen als het 

licht en de standby-modus. Dat zijn kleine dingetjes.' 

T: 'Vind je dat dat nu voldoende gebeurt?' 

F: 'Nee. Dat kan wel meer.'  250 
T: 'Enig idee hoe? Je had het net al over educatie.'  

F: 'Dat is echt een moeilijk punt. Hoe kan je dat bij andere mensen brengen? Ik denk door het complete bewustzijn van 

mensen te veranderen, door acties.' 

T: 'Geloof je dat het mogelijk is om het bewustzijn van mensen te veranderen?' 

F: 'Dat denk ik wel. Ik werk zelf als therapeut en doe een opleiding als therapeut en ik merk dat mensen die een bepaalde 255 
ziekte hebben en ze krijgen bewustzijn voor hunzelf, dat dat heel veel verandert binnen de ziektes. Ik denk dat er ook met dit 

soort dingen heel veel verandert als we het bewustzijn veranderen.'  

T: 'De politiek, zie je nog een rol voor de politiek?'  

F: 'Ja, ik denk het wel, maar de politiek kan ook dingen veranderen. Zij kunnen wel wetten voorstellen of wetten maken. Dat 

is wel een leuk en belangrijk deel ervan en subsidies. Ik denk wel dat de politiek een grote rol speelt.' 260 
T: 'Vind jij de overheid dat vooral faciliterend moet doen, bijvoorbeeld met informatie of dat het ook echt met verbod en 

verplicht stellen moet werken?' 

F: 'Ik vind verbod en verplicht stellen altijd moeilijk omdat ik zelf van mijn vrijheid geniet en dingen wil doen zoals ik het 

wil. Ikzelf zou het wel leuk vinden omdat ik het zelf al doe, maar ik vind dat iedereen ervoor moet kunnen kiezen. Dan ben 

ik toch te vrijheidslievend, maar bij bepaalde dingen denk ik wel. Dat je je vuilnis niet mag droppen, dat mag wel verboden 265 
zijn. Ik denk dat er een goede balans moet zijn, dat je ook nog zelf kunt kiezen tussen hoe je wilt leven.' 

T: 'Dus als mensen niet duurzaam willen leven is dat ook hun keuze?' 

F: 'Het is hun keuze, ja. Zeker. Ook als mensen zouden zeggen; 'Je mag niet meer duurzaam leven', dan zou ik het ook niet 

goed vinden. Ik wil niet dat iemand bepaalt: 'Je mag niet zo leven.' Ik denk dat we vooral het bewustzijn moeten veranderen, 

dan gaan mensen nog meer zo leven. Dan is het hun eigen keuze. Ik denk dat een verbod meer is van; 'Ik moet het doen' en 270 
als het een keuze is is het vrijwillig en voor jezelf van veel meer belangrijk.' 

T: 'En je vertelde net dat je bij de jongeren zit van de Grunen. Nu niet meer?' 

F: 'Nee, al lang niet meer. Ik was daar twee jaar, toen ik achttien jaar. Ik merkte dat het zelfs in de politiek bij de Grunen, 

zelfs bij de jongeren van de Groenen gaat het alleen maar om macht. 'Ik wil de macht hebben.' Daarvoor gaan ze dingen 

doen. Dat is niet mijn manier van iets doen. Daarom ben ik er weer uit gegaan. Ik was ook spreker, hoe noem je dat?' 275 
T: 'Voorzitter?' 

F: 'Ja, zoiets als voorzitter van die regio waar ik vandaan kom. Ik had ook wel van Beieren voorzitter kunnen worden, vooral 

omdat ze ook op zoek waren naar vrouwen, maar ik merkte dat ik niet op die manier wilde werken. Dat valt mij zo erg tegen. 

Dat was echt een keuze van ik wil niet meer. Zo ga ik het niet doen.' 

T: 'Ben je nog wel politiek betrokken?' 280 
F: 'Niet heel erg, maar ik ben wel bezig met de krant lezen en ook het nieuws kijken. Niet elke dag, maar als ik tijd heb of als 

er iets belangrijks is wat je raakt.' 

T: 'Je hebt de krant?' 

F: 'We hebben de Volkskrant hier.'  

T: 'Stem je ook?' 285 
F: 'Ja.'  

T: 'Wat stem je dan?' 

F: 'Dat vind ik een heel moeilijke keuze. Ik mocht hier één keer stemmen. Hier in Nijmegen. Toen had ik GroenLinks. In 

Duitsland had ik tot nu toe ook Groen en Links. Daar heb je twee partijen, dus de groene partij en de linkse partij. Ik heb tot 

nu toe altijd mijn stem aan één van hun gegeven, maar ik merk ook dat dus ook de Groene partij, die vroeger heel voor 290 
duurzaamheid stonden, dat ze heel erg veranderd zijn. Daarom weet ik echt niet meer wat ik moet stemmen. Voor mij valt het 

een beetje tegen omdat ik denk dat je niet kiest voor iemand die je goed vindt, je kiest voor wat je het minst erg vind.'  

T: 'Er is geen passende partij?' 

F: 'Nee.'  

T: 'Zou die er weer moeten komen?' 295 
F: 'Een passende partij?' 

T: 'Ja.' 

F: 'Ik zou het wel leuk vinden, maar ik ben ook niet bereid om het initiatief daarvoor te nemen, om andere mensen om mij 
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heen te betrekken van; 'Kom, we gaan iets opzetten'. Dat zou ik kunnen doen, maar heeft er heel veel mee te maken met dat 

ik merk dat partijen altijd iets met macht te doen hebben, dus dat het niet mijn stijl van doen is. Ik ben liever iemand die 300 
probeert van binnenuit iets te veranderen en dat ik met mensen praat.' 

T: 'Kan ik even naar de wc?' 

F: 'Ga je gang.' 

T: 'Even mijn eigen interview onderbreken.  

Zo dan kunnen we nu verder. We hadden de politiek gehad, de individuen gehad. Zie je nog een rol voor de markt in de 305 
verduurzaming van de maatschappij?' 

F: 'Nou, ik denk het wel, want de markt bepaalt toch heel veel van wat we kopen, hoeveel geproduceerd wordt. Het moet 

altijd meer, meer, meer. Ik denk dat daar ook een bepaald bewustzijn kan komen van dat het anders kan. Dat je niet altijd 

meer moet produceren, maar dat je zoveel moet produceren dat iedereen zoveel heeft dat hij goed overleven kan. Ik denk dat 

in de markt ook veranderingen plaats kunnen vinden.' 310 
T: 'Heb je daar enig idee over hoe dat kan, die verandering van bewustzijn binnen de markt?' 

F: 'Ik merk wel dat heel veel grote, hoe noem je dat, Firmen?' 

T: 'Bedrijven?' 

F: 'Bedrijven, ja, dat die heel vaak greenwashing doen. Ze doen alsof ze groen zijn, maar eigenlijk doen ze het niet helemaal 

omdat ze het toch niet belangrijk vinden. Ik denk dat ze zich niet helemaal bewust zijn, maar ik denk dat bewustzijn daar 315 
moet veranderen dat geld niet het belangrijkste punt is, maar dat we met zijn allen samen moeten leven. Hoe je dat doet? Ik 

denk dat als het bewustzijn binnen de maatschappij gebeurt, als daar iets verandert, gaat ook automatisch iets bij de markt of 

de politiek veranderen. Je kunt wel van bovenaf iets willen veranderen, maar ik denk dat het beter is als het van beneden 

verandert. Dat doe je ook bij ontwikkelingssamenwerking. Dat je zegt; 'We gaan met de local people werken en niet alleen 

met de politiek. Dat is ook belangrijk, maar die mensen kunnen het elke dag doen. Die kunnen stoppen met slechte spul 320 
kopen. Dat soort dingen, als de markt merkt dat er geen behoefte meer aan is, gaan ze ook veranderen. Ik denk dat het 

belangrijker is. Zo kun je beter veranderen. Het zou heel belangrijk zijn als je alle managers kunt vertellen; 'Kijk, het moet 

duurzaam'. Bij hun gaat het niet om duurzaam in de zin van duurzaam met de natuur omgaan, maar meer duurzaam met het 

geld omgaan, dus geld besparen.' 

T: 'Dus die verandering zou eerder van onderaf moeten komen en dat dan de politiek en de markt volgt?' 325 
F: 'Ik denk dat het zo moet. Als namelijk de grote partijen, de grote conservatieve partijen merken; 'Er wordt vooral op groen 

gestemd, of op GroenLinks omdat zij duurzaam zijn, misschien gaan zij dan ook veranderen.' 

T: 'Even kijken, eigenlijk waar we het net al over hadden. Je noemde Greenpeace en het Wereld Natuur Fonds. Welke rol zie 

je voor hun weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

F: 'Ik denk dat zij nu een voorbeeld zijn omdat ze leiders zijn en dat het voor hun belangrijk is, dat zij wel proberen de 330 
mensen aan te spreken van; 'Kijk zo zou je het kunnen doen.' Greenpeace heeft vaak blaadjes van waar je boodschappen zou 

kunnen doen, want dat is duurzaam of dat is groen. Zij zijn wel belangrijk voor vormen van bewustzijn binnen de 

maatschappij.'  

T: 'Vind je dat ze hun rol goed vervullen?' 

F: 'Wel dat ze dat doen wat in hun macht staat. Ik denk dat het altijd beter kan, maar je moet ook kijken naar de omvang van 335 
hun. Ik zou nu niet weten wat er beter zou kunnen. Ik denk dat ze al iets heel goeds doen.'  

T: 'Is hun invloed groot?' 

F: 'Nou, ik denk niet zo heel groot. Ik denk wel dat ze wel invloed hebben op de mensen die het sowieso goed vinden wat 

zijn doen, maar de invloed op de mensen van buitenaf die zich er niet mee bezig houden is niet zo groot. Misschien denken 

ze wel; 'Als ik aangesproken wordt op straat zal ik wel geld geven. Dan doe ik het wel, want ik heb wel een slecht geweten, 340 
dan hoef ik er niet over na te denken, maar gewoon even tien euro naar Greenpeace. Dan kan ik zeggen dat ik geld aan 

Greenpeace heb gegeven.' 

T: 'Heb je een persoonlijk doel met je duurzaamheid? Is het op gegeven moment klaar?'  

F: 'Nee, ik denk dat het een persoonlijke ontwikkeling is, dat je altijd verder gaat ontwikkelen en altijd nieuwe dingen zult 

ontdekken. Ik denk niet dat het ooit klaar is. Je kunt altijd dingen op een duurzamere manier doen. Ik denk dat ik dat ook 345 
doe, kijken naar; 'Waar zijn nog meer mogelijkheden om duurzaam te leven?', maar toch ook binnen de maatschappij. Het 

heeft iets met ontwikkeling te maken en met mensen die je zult leren kennen, dat die weer iets veranderen in je leven.'  

T: 'Zou jij jezelf spiritueel noemen?' 

F: 'Op een bepaalde manier wel. Ik ben wel iemand die heel gegrond is, maar een bepaalde spiritualiteit is voor mij 

belangrijk. Ik ben niet christelijk opgegroeid. Ik zou mij niet gelovig van de kerk noemen, maar ik geloof wel in de waarden 350 
die Jezus ooit heeft verteld, die in de bijbel staan. Dat zijn menselijke belangrijke dingen over hoe je moet leven. Daarvan 

denk ik dat het wel iets is waarna ik ook leef.' 

T: 'Welke waardes zijn dat dan?' 

F: 'Bijvoorbeeld dat je niets van andere mensen afpakt of dat er een bepaalde balans moet zijn tussen verschillende levens en 

dat niet iemand slechter is dan de andere. Zo verhaal van Jezus waar hij in een dorpje kwam en hij ging bij een prostituee 355 
eten of zij mocht zijn voeten wassen. Dan laat hij heel duidelijk zien dat niemand beter is dan iemand anders omdat hij iets 

wel of niet doet. Dat zijn ook wel normen die mijn leven bepalen.' 

F: 'Is dat voor jou ook nog verbonden met je duurzaamheid?' 

T: 'Ik denk het wel, omdat in de natuur alles in balans moet zijn. Met spiritualiteit probeer je ook een bewustzijn te creëren. 

Misschien voor iets hogers. Ik zeg nu niet;  'Alles is God gegeven en alles moet God plezieren, dat is niet mijn ding. Voor mij 360 
is het echt de natuur. Het hangt wel samen met spiritualiteit.'  

T: 'We gaan fantaseren. Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit, samenleving?'  

F: 'Iedereen?'  

T: 'Ja.' 
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F: 'Wat ik net zei, dat alles in balans is, dat de mens wel iets van de natuur af mag pakken, maar alleen zo veel dat de natuur 365 
in balans blijft, dat de natuur van zichzelf kan verder groeien, maar dat wij ook goed kunnen leven. Voor mij mogen er wel 

auto's zijn, maar ze moeten gewoon heel duurzaam zijn, zodat het niets kapot maakt binnen de natuur, binnen de atmosfeer 

en dat de mensen daar ook op letten weten hoe belangrijk het is, dat iedereen wel zijn huisje mag hebben, niemand hoeft in 

een tipi te wonen. Dat hoeft voor mij niet, maar dat elk huis zichzelf kan verzorgen en bepaalde wijken samen werken. Ik 

denk dat het heel belangrijk is dat we weer samen moeten komen en in groepen werken, want iedereen voor zichzelf werkt 370 
niet zo goed. Dat is veel moeilijker en dan ga je ook dingen kapot maken. Als je samen leeft ga je veel meer letten op dingen 

van anderen.' 

T: 'Samenwonen, hoe bedoel je dat? Gezinnen of in woongroepen of anders?' 

F: 'Zoals iedereen dat zelf wil. Het ene mens vindt het leuk om in een gezin te wonen met vier mensen. Dat kan ik mij zelf 

niet voorstellen, maar als iemand dat goed vind, dan mag dat, maar dat de wijk dan samen werkt, dat daar meer connectie 375 
ontstaat en daar acties gevoerd worden, dat daar meer binnen de groep grotere dynamiek is dan binnen gezinnen. Van andere 

leden van een groep krijg je weer dingen te horen en daar denk je dan weer over na. Dan ga je weer iets veranderen. Ik denk 

dat dat wel een belangrijk punt is.' 

T: 'En hoe dat te bereiken?' 

F: 'Dat is een goede vraag. Ik denk dat de stad daar ook initiatief moet nemen, maar ook de mensen die dat leuk vinden. We 380 
hebben hier in de wijk ook een paar huisjes en die komen dan vaak in de tuin werken of de kindjes gaan hier spelen. 

Daardoor ontstaat een wisselwerking. Zij zien hoe wij werken en dat wij duurzaam leven. Daarom gaan zij misschien ook 

wat aanpassen. Zij hebben hier ook iets aan ons en wij hebben ook iets aan hun omdat zij het leuk vinden dat wij hier wonen. 

Dat zijn dan hele kleine projectjes. Ik vind het wel moeilijk om te bedenken hoe je dat naar buiten nog verder kunt dragen. Ik 

weet ook niet zo goed hoe je dan initiatief moet nemen. Ik denk dat je zelf moet beginnen.'  385 
T: 'Krijg je dan ook reacties van hun dat zij inderdaad duurzaamheid overnemen?' 

F: 'Ik woon hier nog niet zo lang. Ik ken de mensen ook nog niet zo lang. Ik merk alleen dat het contact goed is en dat ze het 

leuk vinden dat wij een tuin hebben. Twee vrouwen die hier om de hoek wonen komen hier nu om mee te tuinieren. Dat soort 

dingen gebeuren wel, maar ik weet niet of zij nu stoppen met autorijden omdat wij hier geen auto's hebben. Dat denk ik niet, 

maar het zou wel kunnen dat er een bepaalde manier van bewustzijn gebeurt als je hebt geklets met de mensen, maar ik heb 390 
geen voorbeeld van wat is veranderd omdat we hier leven.' 

T: 'Nou hadden we het net over het ideaal, maar heb je ook een idee over hoe de wereld er over veertig jaar uitziet?' 

F: 'Ik hoop dat de crisis alles een beetje kapot maakt en dat we iets duurzaams kunnen opbouwen, maar als het verder gaat 

zoals nu, dan ben ik bang dat er nog een paar van die kernenergiecentrales ontploffen en dat olie nog op een paar plekken 

alles verpest en dat we uiteindelijk over veertig jaar veel minder aan de natuur hebben of aan de resources hebben dan we nu 395 
hebben en dat er nog heel veel kapot gaat binnen de natuur en ook daardoor de natuur kapot binnen de mensheid, dus dat er 

veel meer ziektes komen en ook de techniek gaat dat niet voorkomen. Dat zal steeds meer worden, dat het leven veel slechter 

wordt dan dat het nu is.' 

T: 'Geloof jij dan niet in de wetenschappelijke vooruitgang?' 

F: 'Ik geloof wel dat de wetenschap bij kan dragen aan duurzaamheid. Als je beter auto's hebt heeft dat wel iets met 400 
wetenschap te maken. Ze moeten wel onderzoek doen naar hoe het beter werkt, daarom denk ik wel dat het belangrijk is en 

ook omdat we in zo'n wetenschappelijke wereld leven. Anders geloof je het niet. Anders wordt het niet geloofd als het niet 

door een onderzoek bewezen is. Ik denk dat je het ook op die manier moet brengen; 'We merken dat dit en dat verandert als 

we dit en dat doen.'  

T: 'Speelt in jouw ideale wereld techniek ook een rol?' 405 
F: 'Even kijken. Ik denk wel dat techniek een grote rol gaat spelen. Ik denk wel dat het belangrijk is dat we weer een beetje 

meer op de grond komen, natuurlijker leven, want wij leven nu in een wereld die helemaal niet meer natuurlijk is zoals ze 

ooit was. Heel veel door de techniek werden dingen sneller gemaakt dan wij aankunnen. Ik zou wel willen dat het tempo van 

leven langzamer zou gaan, maar dat de techniek daar ook aangepast ook wordt. Dat het niet meer versneld wordt. We hoeven 

geen auto's van 200 te hebben. Als ze maar 100 rijden, maar op een duurzamere manier, maar wel techniek die ons helpt 410 
beter te kunnen leven. Dus dat we 's avonds wel met licht thuis kunnen komen in een warm huis en dat we wel van A naar B 

kunnen komen.'  

T: 'Dus niet back to basics.' 

F: 'Niet helemaal. Er zijn nu al zoveel dingen die al veranderd zijn en je kunt het niet terug naar nul brengen omdat mensen 

altijd vooruitgang hebben. Ik denk dat back to basics is voor de mensen die het leuk vinden, maar dat er meer mogelijkheden 415 
gecreëerd moeten worden voor de mensen die natuurlijk willen leven, maar ook de mensen die niet zo natuurlijk willen 

leven, dat die ook een plek in een duurzame maatschappij moeten hebben.'  

T: 'Vinden anderen je radicaal?'  

F: 'Dat geloof ik eigenlijk niet. Ik breng mijn mening ook niet radicaal. Ik heb wel een bepaalde radicale mening, maar ik ben 

gewoon te lief om dat zo concreet te zeggen van; 'Dat moet zo.' Dan zouden andere mensen mij misschien wel radicaal 420 
vinden, maar door de manier waarop ik het zeg komt het niet radicaal over.'  

T: 'Je zegt; 'Je hebt wel een radicale mening, maar wat is radicaal aan jou mening?' 

F: 'Zoals ik net zeg, de maatschappij zoals die nu is vind ik niet. Ik zou het wel leuk vinden als die in elkaar stort. Als je dat 

tegenover iemand zo zegt is dat wel radicaal.' 

T: 'En wat moet er in elkaar storten van de maatschappij?' 425 
F: 'Ik denk vooral de manier waarop het bankensysteem gebeurt en hoe dingen geproduceerd worden. Dat past helemaal niet, 

zoals dat nu gebeurt, dat zijn de dingen die wij zelf geschapen hebben omdat we het makkelijker wilden maken, maar dat 

maakt het continu moeilijker.' 

T: 'Heb je het gevoel onderdeel te zijn van een beweging?' 

F: 'Op een bepaalde manier wel. Ik merk wel dat als ik er met vrienden over spreek, dat we allemaal een beetje dezelfde 430 
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mening hebben van; 'Wij zijn diegenen die iets veranderen omdat we zelf anders leven.' Ik ken heel veel mensen die hopen 

dat het een beetje in elkaar stort, dat systeem, zodat wij diegenen zijn die iets nieuws mogen opbouwen.' 

T: 'Doet die beweging dan ook iets om te zorgen dat het ineen stort of is het alleen maar hopen?' 

F: 'Op het ogenblik is het meer hopen dan kunnen bijdragen. Ik zou ook niet weten hoe te beginnen aan dat het echt in elkaar 

stort. Ik doe het wel doordat ik niets koop, daardoor draag ik bij aan de crisis, maar ik zou niet kunnen zeggen hoe je nog 435 
beter... Ik dacht er nog over na; 'Wat zou ik kunnen doen zodat het sneller in elkaar stort?', maar tot nu toe heb ik niet echt 

iets gevonden waar ik mee zou kunnen helpen, ik als individu.' 

T: 'Nou, we zijn klaar.' 

F: 'Dat ging snel.' 

T: 'Ja, vindt je dat snel? Even kijken hoe lang we zitten? Dat is pas één uur.' 440 
F: 'Heb ik niet zoveel geluld?' 

T: 'Nou, ik vond dat je het heel goed deed. Nog één afsluitende vraag? Mag ik je inkomen weten?' 

F: 'Ik krijg heel onregelmatig.  255 studiefinanciering. Ik krijg 300 euro van mijn ouders en het werk dat ik zelf doe is tussen 

de honderdtwintig tot tweehonderd per maand. Dan kom je wel op iets van 6 á 700 euro per maand.' 

T: 'Is er verder zelf nog iets wat je wilt vertellen?' 445 
F: 'Even nadenken. Hierover eigenlijk nu niet. Het interview heeft me wel aan het nadenken gezet.' 

T: 'Waarover?' 

F: 'Hoe ik dingen aanpak en ook dat bijvoorbeeld nu merk ik dat als ik zo vertel dat het bewustzijn heel belangrijk voor mij 

is. Voor mijzelf heeft het met bewustzijn te maken, hoe je met dingen omgaat en ook dat ik erover nadenk over wat ik nog 

meer zou kunnen doen. Het is nog steeds een ontwikkeling, maar wat kan ik nu nog doen om anderen daar nog meer daarbij 450 
te betrekken. Ik denk wel dat ik nog een paar dingen ga veranderen.' 

T: 'Dat vind ik ook interessant. Dat kun je me altijd mailen of bellen. Oké. We zijn klaar.’ 

 

Interview met Jasper bij zijn woonwagen in het Hof van Wezel, Beuningen, 20-04-2012 

 

 

 

T: 'We beginnen met wat simpele vraagjes, althans, dat 5 
neem ik aan. Wat is je naam?' 

J: 'Jasper' 

T: 'Hoe oud ben je?'  

J: 'Drieëndertig.' 

T: 'En waar woon je?' 10 
J: 'Hier op het Hof van Wezel in Beuningen.' 

T: 'In Beuningen. Woon je al lang in Nijmegen en 

omgeving?' 

J: 'Ja, sinds 1996.' 

T: 'En waar kom je vandaan?' 15 
J: 'Apeldoorn.' 

T: 'Apeldoorn. En wat is je beroep?' 

J: 'Goede vraag. Ik heb eigenlijk geen beroep. Ik ben 

opgeleid voor sociaal geograaf, whatever dat betekent, maar ik werk nu sinds twee jaar werk ik parttime als thuisbegeleider.' 

T: 'Thuisbegeleider?' 20 
J: 'Gespecialiseerde thuiszorg, ook hier in de regio Nijmegen en omgeving. Daarnaast ben ik freelance webdesign en 

communicatiedeskundige.' 

T: 'En daarmee heb je ook al gezegd wat je opleiding is, sociaal geograaf.' 

J: 'Sociale geografie heb ik gestudeerd, maar daar doe ik dus nu eigenlijk niets mee. Nou ja, daar doe ik wel dingen mee, 

maar dat is eigenlijk meer hobby. Ik schrijf wel en gebruik het zeker in een andere vrijwilligerswerk, wat ik ook nog doe.' 25 
T: 'Wat voor vrijwilligerswerk?' 

J: 'Ik werk voor allerlei vooral actiegroepen. Dat is dan ook websites bouwen, maar ook gewoon actief deelnemen aan die 

groepen, zoals Occupy, Het Nijmeegs Sociaal Forum, Bataforum. Die avond laatst laatst was een gecombineerde avond.' 

T: 'Ja, want wat is het Bataforum?' 

J: 'Dat is het Nijmeegs Sociaal Forum. Dat is een soort platform van allerlei maatschappelijke organisaties. Eigenlijk meer 30 
van individuen, betrokken individuen, die niet echt namens zo'n club komen, maar namens zichzelf om te netwerken. Wij 

bestaan al sinds 2006, omdat toen het Nederlands Sociaal Forum werd georganiseerd in Nijmegen. Dat was een grote 

conferentie op de universiteit. Wij wilden eigenlijk met een groep Nijmegenaren, die er ook aan deel name, iets permanents 

oprichten, een ontmoetingsplek. Sindsdien komen we iedere maand, eens in de maand, iedere tweede donderdag van de 

maand bij elkaar daar in de Klinker. Wij hebben een website en we hebben een mailinglijst en nog meer dingen, een 35 
nieuwsbrief en dat soort dingen. Het is heel low profile, het is geen actiegroep.' 

T: 'Wat voor dingen doen jullie?' 

J: 'Wij doen niets, alleen maar netwerken. Dat is de enige functie daarvan. De mensen die daar komen die doen dingen. En ze 

komen daar bij elkaar om te vertellen en uit te wisselen, elkaar hulp te bieden, mensen te vinden die mee willen werken.' 

J: 'Kun je een voorbeeld noemen van een project of iets?' 40 
J: 'Ja, er zijn heel veel projecten. Er zijn mensen bezig met gesubsidieerde arbeid, waar al een hele lange strijd is om dat te 

behouden. Er zijn mensen uit de culturele wereld. Iemand zoals Sjak Splint, misschien ken je die, dat is zo'n half bekende 

Nijmegenaar. Die ontwerpt allemaal posters en materialen voor acties. Er zijn allemaal kunstenaars betrokken en er zijn 
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mensen van Transition Town, van de Broeikas, van wat hebben we nog meer, de anarchistische groep Nijmegen en allerlei 

losse mensen, die allemaal niet echt een eigen vaste groep hebben, maar die dan wel initiatieven hebben. Dat zijn 45 
bijvoorbeeld demonstraties. Bijvoorbeeld laatst kwamen er mensen van studenten die hadden ergens in maart, 20 maart ofzo, 

een demonstratie georganiseerd tegen de bezuinigingen tegen het hoger onderwijs. Dan komen ze naar ons toe om een 

demonstratie aan te kondigen en te vertellen wat ze van plan zijn en hun flyers aan ons te geven zodat wij ze verder kunnen 

verspreiden. Zo werkt het een beetje. Het is heel simpel. Het is gewoon een beetje informeel ontmoeten.' 

T: 'En dan kijken jullie wie je verder wilt helpen en op welke manier.' 50 
J: 'Dat is alles. Wat ik doe, ik heb de website bijvoorbeeld gebouwd en ik zet dus alles op de website zodat mensen dat als 

een soort agenda en een nieuwswebsite voor een beetje een alternatieve nieuwswebsite voor Nijmegen, die heet 

Bataforum.nl. Ik moet zeggen, helaas is onze redactieteam een beetje uitgedund. Mensen gaan helaas ook weer verhuizen uit 

Nijmegen. Dus ik ben eigenlijk een beetje de enige. Dus ik zoek nog meer mensen die dat leuk vinden om te doen.'  

T: 'Websites bouwen?' 55 
J: Nou, vooral bijhouden, het redactiewerk. Wij zetten dus alle activiteiten en alles wat een beetje met politiek of alternatieve 

politiek, maar ook duurzaamheid, vredesbeweging, vrouwenbeweging, al dat soort groepen, uit al die hoeken en 

migrantenorganisaties, daar verzamelen wij alle activiteiten. Mensen sturen het meeste gewoon naar ons toe en dan zetten wij 

het erop. Dan heb je een beetje een overzicht, zoals de actieagenda of activiteitenagenda van alternatief Nijmegen. Dat is het 

idee, maar wij hebben ook wat service. Wij bieden wat service aan, bijvoorbeeld het verspreiden van persberichten. Wij 60 
houden een goede perslijst bij dan hoeven mensen dat niet iedere keer weer, want vaak zijn initiatieven heel ad hoc, van; 'Nu 

wil ik dit doen' en dat is dus iets eenmalig en dan hoeven ze niet iedere keer alles opnieuw uit te vinden. Dat is ook één van 

onze bestaansredenen. Dat werkt ook best wel goed, want toen Occupy bijvoorbeeld ontstond in het Valkhof, dat parkje, daar 

waren best wel jonge, nieuwe mensen die eigenlijk helemaal geen ervaring hadden met dit soort dingen. Daar gingen wij dan 

weer met een paar mensen naartoe, niet om hun te vertellen hoe ze het moeten doen, maar om aan te bieden wat wij kunnen 65 
doen en daar hebben ze ook voor een deel gebruik van gemaakt?' 

T: 'En dat is ook wat je net zij, wat jij bij Occupy hebt gedaan, de agenda?' 

J: 'We hebben de website een beetje opgekrikt, want dat was een beetje een rommeltje. Hij was laatst toevallig gehackt, maar 

ik heb er gisteravond zitten zoeken, ik heb een back-up ergens gevonden. Die had ik gelukkig nog. Dus die ga ik van het 

weekend wel weer terug zetten.' 70 
T: 'Wat voor dingen doe je bij Occupy?' 

J: 'Nou, een beetje hetzelfde. Want ik was vanaf het begin wel betrokken geraakt omdat ik het al heel lang internationaal ook 

volg, dus zeg maar vanaf de Griekse, eigenlijk al vanaf IceSave, de hele economische crisis, want daar schrijf ik dan ook af 

en toe een stukje over voor andere websites, een soort column of een onderzoek achtig iets. Sinds ik de economische crisis, 

dus 2008 zeg maar, is het één van de thema's, eigenlijk altijd al wel, maar sindsdien ben ik daar nog meer mee bezig, ook met 75 
de reactie van linkse bewegingen of sociale bewegingen op de crisis en daarom heb ik het ook al zien ontstaan, de Arabische 

lente, daarna Spanjaarden die in opstand kwamen vorig jaar mei, de Indignado's. Daarna dus in de Verenigde Staten Occupy. 

Dat kwam dan in oktober naar Nederland ook, dus ik wist een beetje wel wat het idee daarvan was. Ik vond het heel leuk om 

te zien dat er ook in Nijmegen iets gebeurde, maar zelf had ik niet echt de behoefte daar ook echt een tent op te zetten. Want 

ik dacht: 'Ik woon al vrij eenvoudig, dus ik hoef niet nog meer te kamperen', maar ik ben er wel heel vaak geweest, mee 80 
vergaderen. Mijn interesse was vooral om te kijken hoe Occupy zich inhoudelijk en in activiteiten naar buiten toe kan 

ontwikkelen. Dat vind ik nog steeds heel belangrijk, dat merkte je ook wel twee weken terug met die bijeenkomst. Er is nog 

steeds een groep die iets wil, maar het is een beetje aftasten. Het is zoeken naar een manier. Eén van die jongen die daar was 

die wil het heel strak organiseren en anderen hebben iets van; 'Laten we eerst maar rustig kennis maken, dat we weten wie 

iedereen is en vanuit daar plannen maken en niet vanuit een strakke organisatie'. Dat is een beetje de vraag nu; wat kunnen 85 
we bereiken met zo'n relatief klein groepje over een thema wat zo groot is als de economische systeem?'  

T: 'Je zei dat je er heel veel over schrijft, maar wat is er volgens jou aan de hand?' 

J: 'Heel veel valt wel mee, maar ik schrijf af en toe sporadisch. Het is meer dat ik het bijhoud en ik ben ook betrokken bij de 

internationale netwerken die online vergaderen. Dat kan ik namelijk gewoon vanaf hier doen. Daar zit ik bijna elke avond in 

een vergadering.' 90 
T: 'Van Occupy?' 

J: 'Occupy en Indignado's.' 

T: 'En wat is er volgens jou aan de hand met de internationale crisis?' 

J: 'Wat er aan de hand is? Ja, dat is een lang verhaal natuurlijk, maar je bedoelt hoe de crisis is ontstaan?' 

T: 'Ja, en jouw mening daarover.' 95 
J: 'Mijn mening is dat de kern van het probleem de verdeling van de macht is. Dat is natuurlijk niet perse een economisch 

probleem. Dat is een politiek probleem, dat mensen veel te weinig te zeggen hebben over hun eigen leven en hun eigen werk 

en dat geld, zowel in het zuiden als in het noorden,  en het geldt op alle schaalniveaus eigenlijk. Er is concentratie van macht 

bij een hele kleine groep en die hebben eigenlijk het neoliberalisme en het kapitalisme maar heilig verklaard, dus de vrije 

markt en dat werk niet.' 100 
T: 'En wat werk er niet?' 

J: 'Wat er niet aan werkt? Het idee van vrije markt en concurrentie. Het is sowieso in de praktijk helemaal niet een vrije 

markt, maar zijn overal belangen afgeschermd binnen kleine groepen van machthebbers, dus zowel de politiek als de grote 

bedrijven en de aandeelhouders. Die bepalen alles. Niet de burgers. Dat is het probleem. Dat is natuurlijk helemaal geen 

nieuw probleem. Dat bestaat altijd al. Dit hele systeem is sinds eigenlijk het ontstaan van het kapitalisme. Dus na de 105 
middeleeuwen. Crisis is er altijd al geweest, financiële crisis ook. Sinds er banken zijn is er financiële crisis en sinds er 

monetaire systemen zijn is er een permanente golfbeweging van bloeiperiodes en vervalperiodes. We zitten nu weer in een 

vervalperiode, waarin de bubbels die gecreëerd zijn knappen, omdat het systeem helemaal op krediet en schuld gebaseerd, 

maar dat was in het verleden ook al. Dat heeft gewoon een grens, want op gegeven moment kan het niet meer. Dan vervliegt 
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het vertrouwen in dat systeem, dan stoppen mensen met bijvoorbeeld met kopen, maar ook het werk raakt dan op. Het is heel 110 
complex. De grap is dat de economen, die hebben dit allemaal niet zien aankomen, wat vrij stompzinnig ik vind ik, want 

volgens mij had je het wel kunnen zien aankomen, want het is, omdat het de logica is van het systeem. Alleen hoe je het 

oplost is natuurlijk de tweede vraag.' 

T: 'En dan is dat dan ook mijn volgende vraag: wat is volgens jou de oplossing?' 

J: 'Een radicale herverdeling van de macht. Een herverdeling, gewoon in ieder geval de kleine groep die het nu voor het 115 
zeggen heeft, die moet, dat is natuurlijk ook wat Occupy zegt met de 99 procent tegen de één procent. Dat is natuurlijk vrij 

simplistisch, maar het is wel een duidelijk beeld denk ik en het raakt wel aan de kern van het probleem. Het is misschien een 

lastige leus omdat die cijfers natuurlijk in de praktijk wat anders liggen. In Nederland is het niet één tegenover 99 procent en 

in rijke landen als Nederland is het ook zo dat de 99 procent zelf ook mede schuldig is aan het probleem, want iedereen hier 

heeft hypotheken, heeft meegeprofiteerd van het creëren van de bubbels. Iedereen heeft hier meegedaan met aandelenhandel 120 
met pensioenopbouw en dat is ook allemaal op basis van diezelfde speculatie gebeurd. Zolang iedereen profiteert en ziet dat 

de rendementen worden gehaald, zoals in de jaren negentig tot een jaar of vijf, zes geleden, ging alles goed en klaagde 

niemand erover. Nu je je geld niet meer terug krijgt en je bank staat te wankelen, nou begint iedereen in één keer te 

realiseren, maar iedereen heeft wel eerst meegedaan aan het systeem. Dat maakt het ook hele moeilijk om het op te lossen. 

Het is niet zo dat we even de leiders, bijvoorbeeld de topmanagers en al die bonusbankiers en de politici, als we die 125 
weghalen of ontslaan, dan is niets opgelost, want iedereen doet er aan mee.' 

T: 'Dus het is niet alleen herverdeling, in die zin, de macht alleen maar aan iemand anders geven?' 

J: 'Het is wel een herverdeling, maar dat betekent ook dat macht naar burgers toe gaat, maar macht betekent ook een 

verantwoordelijkheid. Dat is iets wat mensen nu niet gewend zijn, bijvoorbeeld waar ze hun pensioengeld in investeren en 

hoe bijvoorbeeld een sociaal vangnet georganiseerd wordt. Als je dat allemaal in handen laat van ofwel de staat of je 130 
privatiseert alles, die twee partijen zijn eigenlijk nauwelijks te vertrouwen en twee handen op één buik. De staat werkt samen 

met allerlei multinationals en die denken maar aan één ding en dat is winstmaximalisatie en efficiency. Dat zijn woorden die 

hoor je nu overal, die hoor je ook in de in de sociale sector en die hoor je ook in publieke diensten, of wat wij waarschijnlijk, 

of veel mensen beschouwen als publieke diensten zoals het onderwijs en de zorg. Ook daar zit de financiële crisis. Het is ook 

meer dan alleen een financiële crisis. Het is natuurlijk ook een crisis van waarden en een hele existentiële crisis voor de 135 
mensheid, want we staan wel op zo'n punt dat het zo duidelijk is dat dit systeem funest is, het kapitalisme en het 

neoliberalisme. Het heeft namelijk schijt aan mensen en aan de aarde, het milieu.' T: 'Kun je ingaan op hoe het kapitalisme 

schijt heeft aan de aarde?' 

J: 'Ja, want het denkt alleen maar aan korte termijn winst, dus het zuigt de hele aarde leeg zonder na te denken over de 

toekomst. Dat is dus totaal onduurzaam. Dat is duidelijk, vind ik. Ik kan het nog wel wat verder uitleggen. Ik kan nog wel 140 
wat voorbeelden geven.' 

T: 'Nou, wat betekent duurzaam voor jou, de term?' 

J: 'Duurzaamheid betekent letterlijk dat het lang houdbaar is, dat het lang mee gaat. Dat kun je op allerlei manieren invullen. 

Duurzaamheid is natuurlijk ook een lastig begrip omdat het ook voor een deel door technocraten is verzonnen en door de 

milieubeweging, die heeft het ook omarmt of mede uitgevonden om het milieubewustzijn wat meer trendy en aan te laten 145 
slaan op de werkelijkheid van het neoliberalisme. Duurzaamheid betekent iets wat je als het ware over je praktijk heen kan 

leggen, want bedrijven doen dat continu. Die verkopen ook alles en nog wat duurzaam. Het is net als het keurmerk wat je 

aanschaft, waardoor het lijkt alsof je duurzaam bent. Het gaat twee kanten op, want er zijn ook bedrijven die dat echt doen, 

die echt zorgen dat ze meer recyclen, dat ze nadenken over verpakkingsmateriaal, over hoe hun producten tot stand komen, 

hoe de mensen die werken in hun fabrieken behandeld worden, allemaal dat soort dingen. Duurzaamheid is natuurlijk een 150 
heel groot begrip of een heel breed begrip. Daar valt van alles onder. Dat maakt het ook een beetje een lastige. Je hebt ook 

allerlei bedrijven, dat noemen ze green washing, in plaats van witwassen het groenwassen van de operaties van bedrijven. 

Dus dat ze allemaal ieder jaar een 'sustainability report' uitbrengen, Shell ofzo, alsof ze heel goed bezig zijn, terwijl, tja, als je 

tegelijk ziet wat oliemaatschappijen zowel in het verleden als nog steeds aan het doen zijn dan denk je; 'Tja, duurzaamheid is 

echt een manier om je imago te verbeteren en niet veel meer'. Dan is het geen wezenlijke bijdrage aan een beter milieu. Dat 155 
is wel tricky.' 

T: 'Is duurzaamheid belangrijk voor jou?' 

J: 'Ja, tuurlijk. Ik zou het dan alleen uitleggen gewoon in de simpele manier, gewoon dat je iedere keer nadenkt over wat de 

gevolgen zijn van jouw acties voor zowel het milieu als voor andere mensen, dus dat als je iets koopt. Ik heb vandaag 

bijvoorbeeld wel weer aardig gezondigd. Ik ben naar de AH geweest. Ik koop er niet heel veel, maar de natuurwinkel in 160 
Wijchen is failliet. En ik had geen zin om helemaal naar het centrum te fietsen, daar had ik geen tijd meer voor. Dan ben ik 

een beetje lui en ga ik naar de eerste beste supermarkt die ik tegenkom. Dan koop ik wel wat producten waarop staat puur en 

eerlijk, maar ik weet dat je dat een beetje met een korreltje zout moet nemen.' 

T: 'Maar je gaat normaal naar de natuurvoedingswinkels?' 

J: 'Nou we hebben dit, het voedselpakket van Het Spoor. Iedere week komen ze dat brengen hier.' 165 
T: 'Is dat uit Groesbeek?' 

J: 'Ja, uit Groesbeek. We krijgen de groentes dus biologisch en uit de regio. Dat vind ik belangrijk, dat het lokaal is en gezond 

is. Nou ja, gezond, dat is nou mijn derde ding, maar dat het milieuvriendelijk is geproduceerd, dus zonder al die gifstoffen en 

kunstmest en weet ik het wat en dat het ook kleinschalige landbouw is en niet van die belachelijke megaoperaties met 

gentech en weet ik het wat. Ik vind het leuk, want daar kun je gewoon gaan kijken hoe je eigen groente wordt geteeld en het 170 
zijn leuke mensen, die je ook echt leert kennen. Die komen hier ook langs om te brengen iedere week, dan maak je een 

praatje. Dat vind ik echt belangrijk. En er is een kaasboertje waar ik altijd heen ga, bij de Haterse Vennen zit het kaasboertje. 

Je hebt hier op het platteland heel veel landwinkels. Dat is ook leuk. Die maken zelf, hier wordt veel fruit geteeld en die 

hebben dan allemaal producten met fruit. Appels en peren kun je daar kopen in het najaar. We zijn ook lid van de 

voedselcoöperatie.' 175 
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T: 'De Voko.' 

J: 'Daar hebben we meestal onze basis dingen, rijst, al die dingen, couscous. Die kun je daar krijgen. Een paar kilo van dat. 

Dan heb je weer voor een maand spullen in huis.'  

T: 'Je hebt nu al wat voorbeelden genoemd, maar de hele brede vraag; kun jij vertellen hoe je duurzaamheid vormgeeft in je 

leven?' 180 
J: 'Eigenlijk is dat dus juist op die simpele manieren, maar eigenlijk is dat wat ik net al zei, dat je bij iedere handeling daarbij 

na denkt. Voedsel is één ding, maar er zijn veel meer dingen. Eigenlijk bij alles wat je doet heeft het ermee te maken. 

Transport, dus vervoer. Als je ergens heen wil, daar heeft het mee te maken, je energievoorziening, eigenlijk alles wat je doet. 

Je kent het wel, de voetafdruk. Mijn idee is wel om die zo klein mogelijk te houden, maar het is geen wedstrijd. Ik ben 

bijvoorbeeld ook vegetariër, maar ik eet heel soms wel vlees. Ik ben geen fundamentalist op dat terrein. Ik wil ook gewoon 185 
een beetje ontspannen kunnen leven, maar ik vind het belangrijk om afval te scheiden. Ik doe alles met de fiets, maar dan nog 

haal ik hier enorme bergen afval binnen. Dat vind ik opvallen, al is het lang niet zoveel als een gemiddeld huishouden in 

Nederland. Wat daar gebeurt is nog veel erger, maar ik kan er ook niet om heen dat, alles zit in een plastic zakje of iets 

anders.' 

T: 'Je noemde vervoer en energievoorziening. Doe je daar nog dingen duurzaamheid?' 190 
J: 'Ja, ik heb alleen mijn fiets. Dit is hem. Hij is tweedehands. Dat doe ik ook, heel veel tweedehands kopen. Eigenlijk is alles 

wat ik heb tweedehands, behalve mijn computer. En dat is echt een onding. Computers en al die onderdelen worden eigenlijk 

in China gemaakt of in Azië onder hele slechte omstandigheden. Daar zou ik eigenlijk, als ik een nieuwe koop, want er 

schijnen wel, maar voor een laptop is het heel moeilijk, want ik moet wel energietechnisch, want ik heb alleen 

zonnnepanelen. We zijn wat dat betreft wel heel erg van 'off the grid' zoals dat heet, want we hebben niet eens een 195 
watervoorziening in ons huis, dus we zijn ook heel bewust met water. Over water gesproken, je thee is hier.' 

T: 'Dank je wel. Dus je let op het voedsel, je hebt zonnepanelen, je doet alles met de fiets.' 

J: 'En de fiets is, dat wilde ik net zeggen, die is van aluminium. Aluminium komt uit een hele gore mijn waar waarschijnlijk 

mensen voor een dubbeltje per uur werken, maar ja. Die banden zijn van rubber. Dat komt ook ergens uit een bos, weet je 

wel, of een rubberplantage dat niet zo best is.' 200 
T: 'En hoever kun je gaan in dingen?' 

J: 'Dat is dus de vraag; 'Hoe ver kun je gaan?' Ik probeer er zo ver mogelijk in te gaan, maar ik realiseer me dat er grenzen in 

zijn. Zoals met de computer. Ik heb perse een computer nodig. Ik heb ook internet nodig en dat heb ik ook. Al die apparatuur 

die je daar dus voor aanschaft, net als een mobieltje, dat heb ik ook. Maar als je weet wat daar voor grondstoffen voor nodig 

zijn. Ik zou graag zien dat er ook voor dat soort dingen, want nu heb je een paar, eigenlijk heel weinig keuze. Ik heb wel 205 
gezocht naar een computer bijvoorbeeld die op een duurzame manier geproduceerd is, dus honderd procent gerecycled. Die 

bestaan, maar dan heb je alleen de desktop variant, dus de grote bak. Die kan ik hier weer niet hebben vanwege de stroom. 

Die kost veel te veel energie. Ik zou eigenlijk wel graag willen, misschien moet ik daar dan zelf maar een bedrijf in beginnen, 

in laptops die honderd procent gerecycled zijn. Het zou kunnen denk ik. En er is ook wel markt voor denk ik. Er zouden best 

veel mensen, zeker als het niet te duur is. Ik heb er ook best meer geld voor over, maar ook daar heb ik ook wel een grens, 210 
financieel, want ik kan niet … als iets bijvoorbeeld heel duurzaam is of heel goed is voor het milieu, maar als het daardoor 

heel erg duur wordt, dan denk ik ook wel eens van; 'Ja, hallo.' goed, daar zijn dus oplossingen voor. Ik vind 

natuurvoedingswinkels eigenlijk te duur. Als ik daar loop denk ik echt: 'Jeetje, dit is niet voor gewone mensen. Deze winkel 

is gewoon voor rijke mensen gemaakt.' Als ik daar mijn mandje boodschappen doe, dan kan ik bij de ALDI een hele 

winkelwagen van halen. Dat vind ik wel problematisch, maar daarom zijn we ook lid geworden bij de Voko, omdat je daar 215 
flinke korting krijgt. Dat scheelt ongeveer dertig procent. Dan vind ik het interessant worden en te doen.'  

T: 'En in je vrije tijd, bijvoorbeeld hobby's, bijvoorbeeld reizen, speelt duurzaamheid ook nog een rol?' 

J: 'Nou ja, ik heb niet zo heel veel hobby's. Tenminste, ik heb een heleboel hobby's maar dat is gewoon lezen of iets of in de 

tuin klooien, klussen. Met klussen denk ik er ook altijd over na dat ik niet te veel rotzooi gebruik en dat ik veel recycle. Met 

klussen kun je ook alles op een milieuvriendelijke manier doen en op een hele onvriendelijke manier. Hoewel, daar vind ik 220 
ook wel weer dat er grenzen zijn. Mijn vriendin heeft dit (de stacaravan) geschilderd met biologische verf van Atrium. Dat is 

zo'n winkel en die is dúúr! Een blikje verf kost dan. Ze had een blik om binnen te witten en dat kostte tachtig euro voor een 

klein emmertje. Zij vindt dat dan heel belangrijk, maar daar zou ik een grens trekken. Ik vind het goed als zij dat doet hoor, 

maar zeker omdat het een caravan is binnen een paar jaar we waarschijnlijk gaan slopen omdat we dan iets nieuws gaan 

bouwen, vind ik het qua investering. Dat vind ik dus heel jammer, dat al dat soort producten die heel goed zijn dat die zo 225 
verschrikkelijk duur zijn. Ook als je kijkt naar meubels. En ook kleding die allemaal fair trade en van biologisch katoen is. 

Dat is niet te betalen. Daarom doe ik dat allemaal tweedehands. Dat vind ik dan wel goed. Maar met verf is dat heel lastig. 

Dat bestaat niet.  

Je hebt het net al verteld met je computer, maar zijn er nog meer dingen waarin je niet duurzaam bent?' 

J: 'Ik rook. Dat is wel een van mijn grote zondes. Hoewel, ik heb nu tabakszaadjes van iemand gekregen. Dus ik ga deze 230 
zomer proberen tabak zelf te kweken, maar het schijnt in Nederland vrij lastig te zijn. Je kunt hier wel tabakssoorten kweken, 

maar de soorten die waarvan sigaretten zijn gemaakt.' 

T: 'Mijn opa in Oekraïne deed dat ook, maar die is er niet meer, die kan ik niet meer vragen over tabak.' 

J: 'In die landen hebben ze de kennis en ervaring nog. Oekraïne, Roemenië, het zuiden van het Oostblok, Joegoslavië, daar 

kunnen ze dat nog. Maar het schijnt, deze regio heeft nog een paar oude monumentale tabakshuizen . Op de Betuwe heeft 235 
vroeger heel veel tabak gestaan.'  

T: 'Op de boerderij in Elst gisteren ook. Daar staat ook een monumentale tabaksschuur.' 

J: 'Precies, die staan hier in de regio en in beneden leeuwen staat er één. Dit is dus echt een tabaksproducerende regio 

geweest. Het is jammer. Het is helemaal uit de regio verdwenen. Er zijn dus tabakssoorten, maar blijkbaar zijn die uit de 

mode geraakt of economisch was het minder interessant omdat ze in andere landen dat veel goedkoper kunnen produceren, 240 
maar het is helemaal geen gek idee om hier gewoon mijn tabak te verbouwen. Dan zou je het ook biologisch kunnen doen, 
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want tabak wordt een hoop rotzooi aan toegevoegd. Het blijft natuurlijk een probleem, want het blijft giftig om het te roken. 

Tabak heeft gif in zichzelf, maar als je het lokaal en biologisch doet vind ik het al beter.'  

T: 'Maar het blijft onduurzaam?' 

J: 'Nou, onduurzaam is het dan niet meer, in de technische zin, maar het blijft giftig voor jezelf en je omgeving. Rook is 245 
gewoon slecht. Dat probleem houd je. Je krijgt gewoon longziektes en kanker uiteindelijk. Het blijft een slechte gewoonte en 

voor je lichaam niet duurzaam, maar als je dan toch rookt vind ik eigenlijk, daar kun je over nadenken, ik koop wel eens een 

pakje zogenaamde natuurslag, maar dat vind ik niet het roken. Dat vind ik rare droge, vieze.' 

T: 'Native American?' 

J: 'Dat is niet eens biologisch. Dat is alleen maar niet gesausd, maar dat is geen biologische teelt.' 250 
T: 'Wij kopen in Duitsland, daar kun je het zelfs kopen bij de Kaufland, biologische Native American tabak, maar dat heb je 

niet in Nederland. Nu hebben we het over duurzame producten hebben, je hebt het al gezegd bij de computer en bij de verf, 

dus je hebt al voorbeelden genoeg van producten waarvan je zou willen dat ze er waren.' 

J: 'Of ik weet dat ze er zijn, maar dat ze te duur zijn, zoals de verf. Ik ga nog verder nakijken of er een goede snelle, maar 

energiezuinige laptop bestaat voor een redelijke prijs die duurzaam is, of in ieder geval een stuk beter dan wat je nu krijgt. 255 
Dat is echt een groot probleem van onze sociale media en Ipad revolutie en prerevolutionaire wat de laatste paar jaar zo.. , 

dat realiseren mensen zich echt niet, wat een enorme wegwerpzooi dat eigenlijk is. Er wordt wel veel gerecycled, want er 

gaan wel heel veel dingen weer naar Afrika. Je kan ze inleveren.' 

T: 'Nou, ik had een paper geschreven over E-waste. Daar zal ik mijn recycle-hoop niet opgooien.' 

J: 'Maar het kan dus wel volgens het Cradle principes.' 260 
T: 'Ja,  maar het gaat door de fik erin te steken. Die kindjes die dat er weer uitrapen of dingetjes losweken in chemicaliën.'  

T: 'Doen ze dat zo? Dan zie je, dat is ook weer een probleem. Maar theoretisch kan dat ook op een nette manier, dat scheiden 

en recyclen. Ik vertrouw ook al die grote bedrijven niet, maar die gebruiken het wel weer voor hun imago en de overheid 

helpt een handje mee want je betaalt een verwijderingsbijdrage en dan denk je; 'Oh, ik ben toch zo goed bezig.', maar ja dan 

krijg je dit dus 265 
T: 'Het gaat al fout bij de havens van Rotterdam, maar ken je Het Groene Hert ?' 

J: 'Ja.' 

T: 'Wat vindt je daarvan?' 

J: 'Dat is een hobbyproject van Jan van der Meer. Een aardige jongen, hoor, maar wel een gladde jongen en iemand die een 

hoop met imago bezig is, van zichzelf en Nijmegen. Hij gebruikt denk ik ook zijn milieudingetjes als een soort branding, zo 270 
van; 'We zijn goed bezig', 'We leggen hier nog een paar zonnepaneeltjes' en we hebben ook een energiewinkel, wat er ook 

uitziet als een Juppenwinkel. Leuk voor GroenLinkspubliek, wat zijn achterban is, maar niet voor mij. De subsidies op 

zonnepanelen daar kan ik niet aan meedoen omdat wij niet op het net zitten. Al die plannen zijn bedacht voor 

zonnepaneelprogramma's waar je dan terug levert aan het net. Verder, ik volg het beleid wel een beetje van de gemeente 

Nijmegen en wat er recent bijvoorbeeld in het nieuws was, dat heeft dan niet met Het Groene Hert  te maken, maar wel met 275 
Jan van de Meer. Het Groene Hert  is zijn ding. Wat laatst in de krant stond een stuk over de restwarmte die dan naar 

Nijmegen Noord gaat. Dat kost de gemeente vijf miljoen aan investeringen. Dan wordt vervolgens uitgebaat door een 

gewoon commerciële energieleverancier, ik weet niet meer precies welke, aan Electrabel, wat een kolencentrale is. Dat is dus 

niet duurzaam. Je verduurzaamt hun proces wel door de restwarmte in ieder geval niet in de rivier te gooien, maar dat mag 

ook helemaal niet. Dat mag helemaal niet van de normen. Je mag niet zomaar warm water af lozen. Dus het is voor hun ook 280 
een oplossing om aan de wet te voldoen, maar zij krijgen dus wel vijf miljoen subsidie om vervolgens iets aan te leggen 

waarmee ze geld gaan verdienen. Die restwarmte wordt verkocht aan die woonwijken. Die wordt verkocht als energie. Laat 

het bedrijf maar die investering doen. Die gaat eraan verdienen. Laat het bedrijf maar die lange termijn investering doen. Nu 

betalen we vijf miljoen. Vijf miljoen is een hoop geld in een gemeente als Nijmegen, waar allerlei voorzieningen als 

bibliotheken worden gesloten, gesubsidieerde arbeid, allemaal de prullenbak in wordt gegooid door diezelfde duurzame 285 
GroenLinksers. Ik snap ook wel dat lokale politici die hebben maar heel weinig echt te zeggen, omdat hun budget en hun 

politieke ruimte is beperkt, maar ik vind dat lokale politici wel iets meer stampij mogen maken en iets meer mogen knokken 

voor ons. Dan zou ik me ook meer betrokken voelen. Dan zou ik ook gaan stemmen.' 

T: 'Want je stem niet?' 

J: 'Nee. Ik stemde vroeger wel lokaal omdat ik dacht: 'Die kan ik bellen, die kom ik tegen'. Jan van der Meer die kom ik wel 290 
eens tegen, want Nijmegen is een dorpje. Iedereen kent elkaar als je een keer met iets politieke wasachtig bezig bent, dan 

schud je wel eens een handje met een wethouder.  

T: 'Dus je bent wel politiek actief, maar je stemt niet?' 

J: 'Indeed. Want stemmen is je stem geven aan een ander, terwijl ik ben politiek bezig, dan heb ik juist zelf een stem en zelf 

opkomen voor bepaalde zaken waar ik voor vecht. Dat doe je dus niet door je stem te geven aan iemand. Ik heb vroeger op 295 
GroenLinks gestemd. Dat was wel mijn partij. Dat is wel de hoek waar ik … ik heb ook gestudeerd, waarin een beetje het 

vrijdenken... Dat had ik bij GroenLinks wel verwacht, dat daar meer een kritische stroming zou zijn van mensen die daar 

zouden zitten aan wie ik mijn stem wel zou toevertrouwen. Dat één keer in de vier jaar stemmen, zie ik als iets symbolisch. 

Het maakt namelijk niet zoveel uit wie er zit. Het machtsevenwicht wordt altijd bepaald door CDA, PvdA, het midden. En 

daaromheen kun je wel wat linksig doen. Dat hele links, rechts is sowieso iets wat voorbij is.'  300 
T: 'Kun je jezelf nog wel links of rechts noemen?' 

J: 'Nee, niet echt. Ik ben wel solidair met heel veel sociale bewegingen. Ik zou het niet echt links noemen. Kijk, het hangt er 

altijd een beetje vanaf met wie je het erover hebt. Ik ben zeker geen geïnspireerd en ik hang naar de linkse tradities, maar dan 

wel bepaalde en niet allemaal, want binnen linkse tradities heb je ook allemaal rare tradities, waar ik het absoluut niet mee 

eens ben. Allemaal communistische stromingen, totalitair, autoritair links, dat vind ik niets. Sociaal democratie is ook 305 
verworden tot een schoothondje van het grote kapitaal. De PvdA is echt een super kapitalistische partij. Die zogenaamd de 

arbeidersbelangen vertegenwoordigd. Nou, dat heeft er niets mee te maken. Die vertegenwoordigen alleen maar, nou je ziet 
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ook waar die mensen van de PvdA allemaal terechtkomen. Die werken allemaal voor grote Multinationals, zoals ING en 

noem ze maar op, KPNG (?). dat is één kliek. Ik ken veel mensen die komen allemaal met complottheorieën, van dat het één 

groot netwerk is van gemene mensen. Zo zie ik het niet, maar het is meer een logica van hoe dit systeem zichzelf heeft 310 
ontwikkeld. Dat er altijd de neiging is om die macht als die ontstaat, dat die zich ophoopt, dan heeft dat de neiging om dat te 

versterken, om dat te blijven doen. Dat is niet echt de schuld van die mensen, die mensen hebben misschien wel goede 

bedoelingen. Die denken nog bijvoorbeeld dat je kapitalisme met een sociaal gezicht kan maken, maar die mensen hebben 

vaak niet door dat ze zelf bezig zijn om het kapitalisme alleen maar sterker te maken, in plaats van  Het is niet zo dat met een 

paar kleine aanpaspinkjes aan dit systeem we uit alle crises zijn, de ecologische, de sociale, de economische, de financiële 315 
crisis die ik eigenlijk alleen maar zie als een bijverschijnsel, want er zijn veel ergere dingen aan de hand dan dat er beurzen 

geld verliezen. Dat interesseert mij helemaal niets. Ik bedoel, ik ben trouwens wel verplicht om pensioen op te bouwen. Daar 

ben ik dan wel kwaad over. Want ik ben verplicht bij mijn werk om pensioen op te bouwen. Daar kan ik niets tegen doen. Ik 

kom gewoon in een pensioenfonds. Dat moet van de overheid. Dan krijg ik een brief van mijn pensioenfonds waarin staat 

uitgelegd voor dummy's in een soort van 'ja als het slecht gaat met de beurs en met de economie, heel abstract, dan gaat het 320 
ook slecht met jouw pensioen. Dus dan krijg je er ook zo'n uitleg in plaatjes bij. Echt op zo'n manier, dan voel ik mij echt. 

Het probleem is dat het verplicht is. Je moet dus meedoen aan het spel. Ik wil helemaal geen pensioen opbouwen. Ik wil wel 

investeringen doen in de toekomst, in mijn eigen ook in die van mijn omgeving en mijn land en alles. Daar voel ik wel een 

band mee en ben ik solidair met andere mensen, maar niet op deze manier. Ik wil niet dat dat via de markt gaat, via 

beleggingen in allerlei onzin gaat.'  325 
T: 'Even, ik ga even weer terug naar iets, dat duurzaam gedrag, ken jij bepaalde factoren om je heen die helpen om duurzaam 

te leven?'  

J: 'Kun je dat iets beter uitleggen?' 

T: 'Factoren in de breedste zin eigenlijk zijn, fenomenen, systemen, mensen, je huis, alles om je heen, activiteiten, iets waar 

jij inspiratie uithaalt, of een mogelijkheid om duurzaam te leven.  330 
J: 'Ik vind het een bewustzijn. Dat komt al vanaf kinds af aan. Ik heb het wel eens vaker gezegd in zo'n zelfde soort interview, 

dat geldt denk ik voor onze hele generatie, dat zoiets als het Jeugdjournaal best wel belangrijk is geweest voor onze 

opvoeding.'  

T: 'Captain planet?' 

J: 'Dat ken ik dan weer niet.' 335 
T: 'Dat was echt zo'n tekenfilm.' 

J: 'Een held.' 

T: 'Ja. '  

J: 'Die dan de wereld redt.' 

T: 'Een vervuilers in elkaar mept.' 340 
J: 'Ik weet niet hoe oud jij bent.' 

T: 'Zesentwintig.' 

J: 'Dat is net iets na mijn tijd. Toen was ik net iets ouder. In de jaren tachtig het jeugdjournaal, is het nog steeds, het is 

natuurlijk staatspropaganda, maar wel op een heel schattige manier. Duurzaamheid en vrede en kindertjes aan de andere kant 

van de wereld. Daar ontstaat natuurlijk je wereldbeeld. Ik heb natuurlijk via mijn opleiding, omdat ik ook sociale geografie 345 
gestudeerd, ik was altijd al geïnteresseerd geweest in hoe alles in elkaar steekt en wat er mis is, waarom er zoveel ellende is 

in de wereld en hoe je er vanaf kunt komen. Maar inspiratie haal ik natuurlijk heel erg daar uit, op allerlei manieren, uit je 

omgeving, van mijn partner tot mijn vriendenkring en de plek waar ik woon hebben we ook niets voor niets gekozen. Je 

zoekt het ook wel op.'  

T: 'Kun je iets vertellen over de plek waar je woont, hoe dat duurzaam is?' 350 
J: 'Duurzaamheid is hier ook een permanente spanningsveld. Ik ben nu bezig met een WC te maken, dat wordt een 

composttoilet. Op zich gebruik je daar geen water. Water is iets wat beperkt voorhanden is. Daar moeten we zuinig op zijn. 

Het is ook iets praktisch hier omdat we gewoon geen waterleiding hebben. Heel veel mensen hebben hier een gat in de grond 

gegraven en die lozen eigenlijk hun afval, dus hun uitwerpselen in het grondwater. Dat is iets wat je eigenlijk niet mag doen, 

dat is niet duurzaam. Daar moet je dus over nadenken. Want ecotechniek is ook iets waar je over na moet denken. Niet 355 
iedereen hier doet dat even precies. Net als hier op het terrein, als ik hier spit. Ik was daar een stukje aan het omspitten. Je 

komt daar allerlei verbrandde stopcontacten en dingen tegen. Degene die hier voor ons ooit heeft gezeten, heeft er gewoon 

fik lopen stoken en afval lopen verbranden. Dat is dus iets wat ik zelf nooit zou doen.' 

T: 'Ga je daar nu groentes op verbouwen?' 

J: 'Nee, daar ga ik nu bloemen houden, want ik kan daar geen groentes meer verbouwen. Dat is een probleem Daar gaat 360 
waarschijnlijk jaren overheen voordat ik die grond weer durf te gebruiken voor iets anders, voor groentes. Ik kweek op dit 

terrein voorlopig ook geen groenten voordat ik enig idee heb hoe en wat, maar je kunt hier ook een volkstuintje huren 

verderop voor bijna niets, wat goede landbouwgrond is. Als je wilt kunnen we straks een rondje lopen.' 

T: 'Ja, leuk.' 

J: 'Dat zijn dus dingen, de grond is hier vervuild. Er was hier ook asbest. Dat heb ik ook allemaal afgevoerd. Dat is ook iets 365 
waar je van af wilt. Het is hier ook niet een paradijs wat dat betreft. Niet iedereen is er zo mee bezig als wij dat zijn. Wel 

veel, wel de meeste, maar niet iedereen en zeker in het verleden. We zitten ook nog met de erfenis van afval wat in de bodem 

zit. Je ziet ook dat het hier best wel een zooitje is, als je op het terrein komt. Heel veel mensen slepen hier van alles mee 

naartoe.' 

T: 'En heb je veel mensen om je heen waarmee de de duurzame dingen doet, of doe je dat alleen? 370 
Nou, het huishouden doe je samen als je samenwoont. Wij leven heel eenvoudig. Zoals de beroemde slogan: 'Een betere 

wereld begint bij jezelf' en dat is ook een beetje mijn levensfilosofie omdat ik heb ik allerlei sociale bewegingen 

deelgenomen, bijvoorbeeld de vredesbeweging, demonstraties tegen de Irak oorlog, maar was daarvoor al betrokken bij 
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allerlei locale groepen hier. Daar zie je dat het heel moeilijk is om over die grote thema's als wereldvrede, dat het heel 

moeilijk is met simpel demonstreren om iets te bereiken. Ik zeg niet dat ik dat niet wil, maar ik wil ook direct resultaat, nu, 375 
niet in de toekomst. Daarom vind ik het zelf er mee bezig bent heel belangrijk. Dat is je eigen verantwoordelijkheid. Ik heb 

vaak dat soort discussies geleid met familie of vrienden die daar helemaal niet mee bezig zijn, die bezig zijn met gezin, 

carriére, en die dingen die bij hun altijd het gespreksonderwerp zijn. Ik heb zoiets ook daarin kun je wel nadenken. Dat kun 

je wel combineren.' 

T: 'En hoe reageren zij?' 380 
J: 'Het ligt er een beetje aan hoe ik hun benader. Als ik al te cynisch word, dat werkt natuurlijk niet. Ze reageren vaak vrij 

positief, vooral als ik met positieve praktische voorbeelden kom. Perspectief bieden is altijd wel de sleutel om mensen tot 

verandering te dwingen. Ik heb wel gemerkt, het heeft niet zoveel zin om te roepen hoe fout iets is. Een paar voorbeelden; als 

ik bij mijn vader en moeder thuis ben, gezellig, thuis met de kerst en dan staan daar in hun huiskamer allemaal lampjes aan. 

Ik heb ze voor de gein eens opgeteld voor mijn vader hoe veel energie dat kost. Allemaal halogeen, allemaal heel leuk, op 385 
ieder schilderij een spotje. Hij had gewoon iets van tegen de dertig lampjes, lichtbronnen, in de woonkamer, keuken. Overal 

zitten kleine spotjes en dingetjes. Dat is veel en dat is allemaal twintig Watt per stuk. Terwijl ik hier alles doe met LEDjes die 

kwalitatief net zo goed is behalve dat dit in China wordt gemaakt vaak en daar zit nog wel een probleem, maar qua 

energiezuinigheid kun je gewoon een sprong maken van meer dan negentig procent besparing. Dat is gigantisch. Dat is 

revolutionair. Iets anders is met mijn moeder hebben we het over eten en dan staan we wat te koken. Zij is ook altijd gewend 390 
aan de supermarkt om boodschappen te doen. Ik heb hier een keer voor hun gekookt uit het groentepakket en dat vond mijn 

moeder ook heel leuk en dan blijkt er bij hun twee straten verderop een afhaalpunt van de locale bioboer. Daar hebben ze in 

iedere wijk van Apeldoorn een afhaalpunt, een adres waar je iedere week een pakket kunt halen. Dat kost dan een tientje. 

Dan hebben ze een groente en fruitpakket. Dat gaan ze nu ook doen. Dat vinden ze gewoon leuk. Zo kun je mensen ook wel 

overtuigen, maar dan moet ik het dus opzoeken op internet; 'Kijk, mam, hier twee straten verderop kun je het gewoon 395 
afhalen. Je kunt eerst een proefpakket aanvragen en kijken of je het lekker vindt.' Het is eigenlijk heel makkelijk en dat zijn 

dan kleine dingen.' 

T: 'En heb je veel vrienden om je heen die bezig zijn met duurzaamheid?' 

J: 'Ja, maar dat is ook een beetje fifty-fifty. Ik heb natuurlijk heel veel van mijn vrienden die ik in Nijmegen heb gemaakt 

leren kennen in de actiewereld en de kraakscene en uit het vredesgroepje. Dat soort clubjes, maar ik heb ook nog steeds de 400 
vriendengroep uit Apeldoorn waar dan een stuk of zeven mensen waar we altijd samen mee optrokken en ook op vakantie 

gingen en leuke dingen deden. Daarvan ben ik en twee anderen, eigenlijk vooral één, zijn wij dan een beetje zo. Dan heb je 

een aantal in het midden en dan heb je een paar personen die zijn economie ofzo gaan studeren, of accountanting achtig iets. 

Die werken nu in het bedrijfsleven. Het leuke is dat zij ook heel erg terug zijn gekomen van hun posities. Eerst hadden we 

altijd best wel conflict over thema's. Zij waren radicaal voor het kapitalisme. Ze verdedigden het systeem en ik en nog een 405 
andere jongen, wij gingen er altijd heel erg tegen in, maar nu zeker sinds die crisis snappen ze onze argumenten ook beter. Ik 

zou dan zeggen, volgens mij hebben ze nu wel door dat we eigenlijk gelijk hadden. Dat is mijn uitleg. Zij hebben dat echt 

gerealiseerd, want in hun werk ook. Zij werkten altijd voor bazen in die grote bedrijven, waar je hogerop moet komen. Ze 

zijn heel verticaal georganiseerd. Ik promoot juist altijd horizontale organisaties, een hele platte organisatie, waar iedereen 

het voor het zeggen heeft, inbreng heeft en waar je samen besluiten neemt, omdat dat veel eerlijker is. Dat vinden zij nu 410 
eigenlijk ook. Ze zijn ook overgestapt naar een duurzame bank, wat ik al veel langer had gedaan en had gezegd; waarom zou 

je dat niet doet? Dat hebben ze nu ook pas gedaan, omdat ze nu ook helemaal geen vertrouwen hebben in al die grote banken. 

Ik geloof zelfs dat één van hun vegetariër is geworden. Trouwens, dierenleed is ook zo'n rechtsthema, maar dat is een detail. 

Je ziet heel vaak dat, net als nu de PVV, die maakt zich ook in één keer heel druk over de diertjes. Dat is puur populisme 

hoor, dat slaat helemaal nergens op. Dat is helemaal niet vanuit een bredere gedachte. Dat heeft niet zoveel met 415 
duurzaamheid, zoals ik het opvat, te maken. Natuurlijk moeten dieren goed behandeld worden, alleen de manier waarop zij 

het doen is, dat  is puur voor gewin van stemmen, denk ik. Het is zo inconsequent wat zij doen, want ze promoten wel 

grootschalige landbouw en een export gerichte economie, die Nederland heeft, wat trouwens slecht is. Ik vind juist dat we 

alles klein moeten houden.' 

T: 'En ze ontkennen ook de klimaatverandering, hè?' 420 
J: 'Ja, precies.' 

T: 'En weet jij welke factoren om je heen je belemmeren om duurzaam te leven?' 

J: 'Tuurlijk. Het hele systeem. Dat zijn heel veel dingen die het moeilijk maken. Eén is je eigen behoefte, je verwachtingen 

van het leven. Je wilt toch een beetje leuke dingen doen, die soms onduurzaam zijn.' 

T: 'Zoals?' 425 
J: 'Zoals vliegen naar Ecuador. Dat heb ik twee keer gedaan, op en neer. Wel voor werk, niet voor de lol. Mijn vriendin zit nu 

in India en die is daar eigenlijk een soort vrijwilligerswerk aan het doen bij een aantal projecten, bij duurzame projecten, 

alternatieve landbouw en en ze is naar auroview (?) geweest, dat is een soort dit, een ecodorp, maar dan ecostad in zuid India. 

Daar heb ze een heel groot stuk grond met nu een paar duizend mensen. Daar willen ze een stad met vijftigduizend inwoners 

bouwen naar Eco-spirituele principes. Best wel cool eigenlijk. Ik ben niet zo heel erg van het spirituele eerlijk gezegd, meer 430 
van het praktische.' 

T: 'Jij zou jezelf niet spiritueel noemen?' 

J: 'Iedereen is spiritueel, als je nadenkt ben je spiritueel bezig met je geest, met je hersenen, maar ik geloof niet zo in al die 

energiestromen in je hoofd en alternatieve geneeswijzen, die hoek. Dat helemaal niet. Ik ben wat dat betreft heel 

materialistisch.'  435 
T: 'Wat houdt dat in?' 

J: 'Ik geloof dat dit het is en dat er niets hogers is of een leven wat hierna komt, dat soort dingen zie ik allemaal niet. Daar wil 

ik mijn leven nu zeker niet op baseren, omdat dat onbewijsbaar is en ik wil gewoon nu dingen bereiken. Heel veel mensen 

die zo met spiritualiteit bezig zijn, die gaan op allerlei dure cursussen of die lezen een glossy magazine ver spiritualiteit wat 
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volstaat met reclame voor allemaal meuk. Die denken dat ze heel spiritueel bezig zijn, maar dat vind ik dus allemaal wel 440 
meevallen. Ik zie dat allemaal ook als een verlengstuk van het commerciële denken en het kapitalistisch denken. Ik zie dat 

niet als een echte verandering van hoe wij zijn en hoe mensen zijn en hoe we omgaan met elkaar en de wereld. Dat wil ik 

veel liever zien. Daar wil ik mee bezig zijn. Dat zie ik als iets heel praktisch. Daarom noem ik het materialistisch. Dat heeft 

te maken met materiële zaken, met hoe je eet, hoe je je vervoert, hoe je werkt, waar je de hele dag mee bezig bent. Dat zweet 

je er niet uit in een zweethut, dat probleem, hoewel dat ook goed is. Ik ben er niet principieel tegen hoor, want ik vind 445 
ontspanning ook hartstikke belangrijk, maar ik zie het niet als een oplossing, het mediteren. Je mediteert niet een betere 

wereld in elkaar, echt niet. Dat heb ik nog nooit gezien.' 

T: 'Dat vind ik wel een leuke quote, niet dat ik daar mee werk. Voelt het als een opoffering, proberen duurzaam te leven?' 

J: 'Nee. Het is natuurlijk wel zo, er zit wel een zweempje van dat je goed wilt zijn, maar ik hoef niet de beste te zijn en ik zie 

het ook niet als iets heiligs, maar meer een principe, maar het is wel een goede vraag. Want hoe stelde je precies de vraag?' 450 
T: 'Of het voelt als een opoffering?' 

J: 'Het klinkt ook als een soort van religie. Je moet bepaalde dingen laten, maar het levert ook weer heel veel dingen op. Een 

eenvoudig leven is wel prettig, want ik heb heel weinig stress. Ik hoef bijvoorbeeld omdat ik zo eenvoudig leef en best wel 

weinig materiële eisen stel, ik heb geen auto, ik heb geen eigen huis. Het is allemaal vrij overzichtelijk en ik heb zo laag 

mogelijke vaste lasten en daarom heb ik heel weinig stress en weinig dingen om mij zorgen over te hoeven maken. Dat 455 
scheelt enorm veel. Ik zie heel veel mensen om mij heen die als ze nu hun baan kwijt raken en dat kan bij steeds meer 

mensen zomaar gebeuren, dan zitten ze zwaar in de shit. Dat heb ik helemaal niet. Ik kan dus ook permitteren om mijn werk 

te doen zoals ik het leuk vind, dus het aantal uren wat ik leuk vind, dus weinig. Ik werk nu maar zestien uur, nog niet eens 

vaak. Dan heb ik nog af en toe wat freelance werk wat ik doe als ik alleen maar bij leuke projecten. Ik kies alleen projecten 

die ik echt leuk vind om te doen en anders zeg ik gewoon nee.' 460 
T: 'Webdesign?' 

J: 'Ja, dan doe ik alleen websites van leuke projecten en ook voor weinig geld of soms voor niets, omdat ik denk; 'Dat vind ik 

nou leuk om te doen'. Dan ga ik er voor zitten en dan vind ik het ook niet erg. Daar heb ik ook de tijd voor en de ruimte 

omdat ik gewoon weinig heb.'  

T: 'Zie je jezelf over tien jaar nog zo leven?' 465 
J: 'Ja,  misschien wel iets anders, misschien wel ergens anders, maar de principes zullen wel ongeveer hetzelfde blijven.' 

T: 'En hoe lang leef je al zo, met deze principes?' 

J: 'Wat ik al zei, dat is gegroeid. Ik kan beginnen weer bij het Jeugdjournaal, maar het is natuurlijk als kind, je zit in een 

gezin. Ik ben op het moment dat ik de deur uitging, toen ik zeventien, achtien was, toen ben ik vegetariër geworden. 

Daarvoor kon dat eigenlijk ook niet, dan kreeg je gewoon wat vlees erbij. Nooit echt superveel, maar dat was toen in die tijd 470 
niet zoals nu, dat je zoveel alternatieve producten had en makkelijk in de supermarkt. Toen ik in het begin stopte met vlees 

eten was het voor mijn moeder altijd een drama. Ieder weekend als ik thuis kwam gingen we kaasfonduen. Dat was het enige 

vegetarische wat ze kende. Dat is toch zielig, maar nu vind ze het leuk en eet ze zelf ook heel veel vegetarisch.' 

T: 'Ik kan even tussendoor een kort verhaaltje vertellen van een vegetarische vriendin die een keer mee is gegaan in Oekraïne 

en dan komt ze bij mijn oude tante van boven de zeventig. Het is gewoon een beetje een traditionele oude Oekraïense vrouw 475 
en die had daar überhaupt nog nooit van gehoord. Ze eet geen vlees? Het is juist als er gasten komen dan wordt er een kip 

geslacht, weet je wil. Het is juist  dat als je het kunt laten zien of als je het hebt ,dan eet je vlees. De eerste dag at ze dus min 

vlees, dus gewoon min vlees, dat was weg. De volgende dag was geen vlees maar worst. Dat is toch geen vlees? De derde 

dag was het vlees in de soep, want dat is ook geen vlees, dat is soep. Toen daarna wist ze het echt helemaal niet meer. Toen 

heeft ze alleen maar griesmeelpap en ei gebakken.' 480 
J: 'Een van mijn ooms is getrouwd met een Roemeense vrouw. Toevallig in november ben ik met hun mee geweest naar 

Roemenië, daar gaat het precies hetzelfde, maar dan eet ik ook gewoon vlees. Hoewel, ik eet zo min mogelijk. Ik vraag altijd 

wel, als ik zie dat het geen probleem is, dan vraag ik of het wat minder mag. Ik kan niet veel vlees eten want ik krijg er 

gewoon buikpijn van. Mijn lichaam is dat niet gewend. In Ecuador geldt hetzelfde, daar is het nog veel erger. Daar denken ze 

dat je ziek in je hoofd bent als je geen vlees eet. Die arme mensen eten zelf op het platteland nooit vlees. Dat is makkelijk 485 
daar. Die eten aardappelen met rijst en bonen. Als het feest is, en als je komt als buitenlander, dan is het feest, dan wordt er 

een kip geslacht. Als je dat dan niet eet, of weinig van eet, dan vinden ze dat echt heel raar.'  

T: 'Ik wil nog even terug naar de mensen om je heen waarmee je, bijvoorbeeld je noemde al je partner, je vrienden die ook 

met duurzaamheid bezig zijn. Is het belangrijk voor jou dat je mensen om je heen waarmee je dat samen kunt doen?' 

J: 'Ja, tuurlijk. Dan krijg je ook meer het gevoel dat het zin heeft. Als je het alleen maar helemaal in je eentje je persoonlijk 490 
leefstijl zal aanpassen, dan doe je het echt alleen maar om jezelf goed te voelen, maar ik wil dat het ook alles bij elkaar 

bijdrage levert aan het geheel, aan het hele ecosysteem, aan de hele aarde. Ik probeer daarom ook andere mensen wel te 

overtuigen, maar ik weet dat het geen zin heeft met een vingertje te wijzen van; 'Je doet het fout en je moet het net doen als 

ik'. Dat werkt niet, maar het laten zien dat je niet alleen bent en dat er dus heel veel mogelijkheden zijn, dat werkt wel. Het is 

ook fijn voor mij om te zien dat ik niet de enige ben die daar mee bezig is.' 495 
T: 'Kun je iets vertellen, praat je over al die dingen of doen jullie ook duurzame dingen?' 

J: 'Heel veel dingen zijn natuurlijk ook gezamenlijk. Zoiets als de Voko, de voedselcoöperatie, zoiets is iets heel simpels wat 

je samen doet. Wij zijn er lid van, dan ben je ook meteen actief lid. Wij zijn meteen een mederunner van het kleine bedrijfje. 

Je moet dan ook één keer in de zoveel tijd zitten of iets anders voor ze doen. Ik hielp vroeger vaak, toen ik nog in Nijmegen 

zat, met het uitpakken van de bestellingen, toen de Voko nog in een andere ruimte zat. Dan lever jij je vrijwillige bijdrage om 500 
het runnen van zo'n bedrijfje wat een coöperatie is. Het is geen commercieel bedrijf, maar een distributiepunt en dat kan 

alleen maar bestaan omdat je samen bent, omdat er een paar honderd mensen lid van zijn. Het wordt pas interessant als je 

met meer dan honderd mensen bent, die regelmatig bestellingen doen, anders komt die leveranciering niet. Op die manier 

moet je bepaalde dingen samen doen om het interessant te maken. Net als de voedselpakketten of groentepakketten, die 

kunnen alleen maar bestaan als er een relatief grote groep klanten is, anders kan die boer niet de gok wagen dat hij al die 505 
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dingen op zijn land zet. Hij moet vooruit denken. Hij moet een jaar vooruit plannen, wel een paar jaar vooruit plannen zelfs, 

hoe hij zijn land gaat bewerken.' 

T: 'Ik ga er een klein beetje snel doorheen, want we hebben nog ongeveer twintig minuten. Welke rol zie jij voor het individu 

weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

J: 'Wat ik net al zei, zelf proberen zo goed mogelijk te doen, dus zoveel mogelijk bewust te consumeren en te produceren. 510 
Ook dat je in je werk, want het is zo breed en alle aspecten; 'Kun je het ook anders doen?' Je kunt alles verduurzamen, maar 

de rol van het individuen is ook om samen te werken met andere individuen. De natuur is ook een complex samenhangend 

geheel van allemaal dingen. Zo zie ik het individu ook. Je bent niet alleen in deze wereld. De maatschappij is een heel 

organisch ding en alleen als je daar dingen in beweging wil krijgen en verandering wil, dan moet je gaan samenwerken. Dat 

is gewoon een voorwaarde.'  515 
T: 'Jij gelooft dat elk individu die keuze kan maken?' 

J: 'Ik denk het wel, maar omstandigheden zijn natuurlijk niet voor iedereen even makkelijk. Kijk, je kent vast wel theorieën 

postmaterialisme.' 

T: 'Daar gaat het onderzoek over.' 

J: Inglehart.' 520 
T: 'Grappig, inderdaad.' 

J: 'Ja ik heb wel eens een cursusje gevolgd bij jullie, denk ik, een bijvakje. Dat vond ik erg data, sociologisch allemaal.'  

T: 'Het is ook sociologisch.' 

J: 'Ik ben meer van de kwalitatieve analyse, dat vind ik zelf leuker, wat jij nu doet, de interviews, maar het probleem daarvan 

is dat dat soort duurzaamheid, het milieubewustzijn, Fair Trade, dat je weet dat jouw gedrag consequenties heeft aan de 525 
andere kant van de wereld, dat wij ons er druk over kunnen maken heeft ook te maken met de enorme welvaart die we hier 

hebben. Dat wij zo veel tijd hebben om ons te verdiepen daarin. Dat wij opleidingen kunnen volgen om te weten hoe deze 

wereld helemaal in elkaar steekt. Dat is ook een soort van luxe. Zo zou je het kunnen zien. Dat milieubewustzijn en dat 

duurzaamheid als een soort van lifestyle-ding wordt gezien. Ik vind dat ook met die theorieën, komt dat ook zo over. 

Eigenlijk dat ons soort klasse van hoog opgeleide westerlingen, die heeft gewoon tijd om zich met dit soort verheffende 530 
zaken als het milieu bezig te houden, maar dat is natuurlijk problematisch. De massa in deze wereld, het merendeel is 

gewoon arm. Het merendeel woont in de derde wereld, of in het zuiden of hoe je het maar wilt noemen ook in Europa komen 

nu steeds meer grotere groepen van arme mensen, vooral nu in Griekenland en Zuid Europa en Spanje. Het probleem komt 

naar ons toe, maar die positie, als je heel arm bent, maakt het veel moeilijker om bijvoorbeeld lange termijnkeuzes te kunnen 

maken. Als je honger hebt wil je gewoon vreten, dan maakt het je niet uit of het gentech is of wat dan ook. Dat is een 535 
dilemma wat er nu speelt. Er is natuurlijk nog een andere groep van mensen in het Westen, die om ons heen zitten overal die 

allemaal zo tegen het systeem aanleunen en heel erg afhankelijk zijn van het systeem en ook niet echt bereid zijn om 

fundamentele veranderingen in hun leven... die zijn verslaafd aan het systeem in hun levensstijl. Die willen gewoon alles 

gemakkelijk, kant en klaar.  

Die hangen zo aan het kapitalisme, dat is een soort verslaving.'  540 
T: 'En welke rol zie je voor de politiek in de verduurzaming?  

J: 'Daar begon ik eigenlijk wel mee, dat politiek of het machtsvraagstuk, dat zie ik eigenlijk als een kern van het hele 

probleem. Dat zit dus ook de kern van de oplossing, maar die zie ik dus niet bij het huidig politiek systeem wat we hebben. 

Wat we hebben, dat systeem, het parlementaire systeem waar je kunt stemmen en de poppetjes die al weken of maanden in 

één of andere Catshuis zitten te janken. Ik volg het niet eens meer, want ik weet al wat er gaat gebeuren. Het is allemaal zo 545 
voorspelbaar, zowel in Nederland als internationaal, dus de EU, of de Verenigde naties, wat op zich een mooi idee was, maar 

het is natuurlijk ook een bureaucratie geworden, die in dienst staat van het systeem. Dit systeem is gewoon slecht. De 

politiek gaat er dus niets aan  veranderen. Wij moeten een nieuw politiek systeem.' 

T: 'Ben je sceptisch?' 

J: 'Sceptisch, ja tuurlijk, over het systeem wel ja. Sceptisch? Nou, nee, ik heb gewoon geen enkele vertrouwen, want het gaat 550 
niet werken. Als wij allemaal zouden gaan stemmen op GroenLinks, om maar wat toe noemen, of op de SP of een andere 

goedbedoelende partij, de ChristenUnie, die zijn allemaal bezig met duurzaamheid. Net als in Nijmegen, daar is GroenLinks 

al jaren aan de macht en zitten ze in het college en zijn ze één van de grootste partijen, maar dan krijg je dingen als Het 

Groene Hert . Daar moeten we het dan mee doen, maar verder lopen ze maar wat te klooien en de werkelijke problemen zijn 

natuurlijk nog meer snelwegen hier aanleggen en bruggen bouwen en speculeren op nieuwe woonwijken en het grote geld. 555 
Dat is hun werkelijke taak in dit systeem, helemaal niet Het Groene Hert . Dat is echt niets. Dat stelt echt helemaal niets 

voor. Dat verandert deze wereld helemaal niet.'  

T: 'Welke rol zie je voor het bedrijfsleven, de markt in de verduurzaming van de maatschappij?' 

J: 'Ook de markt, kijk, er is de traditionele opvatting dat de politiek de markt moet bedwingen. De politiek moet namens ons 

zorgen dat het bedrijfsleven het niet verkloot, dat ze goed met personeel omgaan, dat ze goed met het milieu omgaan, al die 560 
dingen, want zelf zullen ze het niet doen, maar nu is het zover, de situatie is totaal omgekeerd. De staat heeft nauwelijks 

macht over het bedrijfsleven, dat hebben ze vertaald naar belasting. Ze zijn echt zo vrij als het maar zijn kan. Dat is de vrije 

markt, zo min mogelijk regels. Dan komen de bedrijven met vrijwillige maatregelen. Alles moet vrijwillig zijn wat zij doen, 

ook die milieudingen.' 

T: 'Trouwens, ik moet heel nodig plassen. Ik ben zelf de onderbreker van het interview.' 565 
J: 'Maakt niet uit.'  

T: 'Excuses, de markt, zo vrij als een vogel.' 

J: 'Ik denk dus dat in deze markt, zoals we die nu kennen, de wereldmarkt, waarin je ziet dat alles wordt opgeslokt door grote 

multinationals, die allemaal aandeelhouders hebben en die willen maar één ding en dat is meer geld. Die maken zich een 

beetje zorgen over hun imago. Daarom doen ze af en toe goeds voor het milieu, maar dat is veel te weinig voor wat er nu 570 
nodig is volgens mij om een omslag te maken, want zoals het nu doorgaat met onze energiehuishouding en onze 
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consumptiegedrag, dan is alles straks gewoon behoorlijk op. Kijk, dit systeem is gewoon een soort self fulfilling prophecy 

geworden. Het draait maar door zonder ver vooruit te kijken, want het is wel heel erg op korte termijn gericht. Die 

schaalvergroting door de globalisering, die heeft het alleen maar erger gemaakt en die heeft de markt zoveel groter gemaakt. 

Er is een wereldmarkt ontstaan en alles vliegt overal heen. Producten komen altijd van heel ver. Het is eigenlijk totaal niet 575 
efficiënt. Het is eigenlijk totaal niet rationeel wat er gebeurt en alle spelers in de markt zijn de multinationals. Die gaan deze 

wereld niet veranderen. Daar heb ik ook geen enkel vertrouwen in. Zij maken de wereld juist kapot. Zij zijn de oorzaak van 

het probleem. Dat wil niet zeggen dat ik tegen de markt als principe ben, want wij zijn natuurlijk ook een locale 

voedselcoöperatie en heeft te maken met markt en vraag en aanbod. Dezelfde economische logica gaat op, maar die denkt 

heel anders. Die gaat uit van de behoefte van mensen en die denkt ook meer op de lange termijn, dus de markt moet eigenlijk 580 
totaal omgevormd worden, die moet gelokaliseerd worden. Dat gebeurt natuurlijk nu ook al. Een tegenkracht in die markt is 

lokalisering van de productie en de consumptie, zoveel mogelijk. Dat kan niet met alles. Politiek gezien, hoe zou je het 

noemen, een democratisering of een horizontalisering van zeggenschap over hoe de verhoudingen tussen mensen liggen.' 

T: 'En zie je nog een rol voor de NGO's, voor de maatschappelijke organisaties?' 

J: 'De NGO's, daar geldt een beetje hetzelfde voor. Die zitten er een beetje tussen. Je hebt dan de overheid en dan heb je het 585 
bedrijfsleven. Dan zijn NGO's bezig om die beide partijen te voorzien van goede ideeën van hoe je het anders zou kunnen 

doen. Het probleem met de NGO's is dat ze ook heel erg geprofessionaliseerd zijn, dat daar ook allemaal mensen zitten die 

werken voor hun geld. Hun plannen beperken zich vaak tot hoe kun je het systeem een beetje stroomlijnen en een beetje 

socialer en een beetje milieuvriendelijker maken, maar die NGO's in mijn ervaring zijn ook vrij slecht, omdat ze zelf ook 

vaak zelf verticaal georganiseerd zijn, met een top. Ze zijn vaak heel erg met marketing bezig, met oppervlakkige 590 
verandering dus. Er zijn ook wel hele goede NGO's. Dat zijn vaak de kleintjes, maar ja, je ziet ook wat het nadeel is van die 

NGO's. Die krijgen vaak subsidie van de overheid of ze worden mede gefinancierd door het bedrijfsleven. Daar ga je dus 

eigenlijk al de mist in. Dan ben je dus financieel afhankelijk van de opdrachtgevers en die opdrachtgevers wil jij juist tot 

verandering aanzetten. Je wordt eigenlijk een soort verlengstuk.'  

T: 'Je zei al; je bent zelf niet lid van een maatschappelijke organisatie?' 595 
J: 'Niet van een grote, nee. Niet van een Novib of dat soort dingen, maar ik ben wel lid van, nou ja ik neem wel deel aan 

allerlei maatschappelijke organisaties op lokaal niveau, maar dat zijn meer groepjes, meer informele groepjes vaak. Daar heb 

je ook allerlei gezeur niet. Als je allemaal vrijwilliger bent, dan heb je geen bank, geen penningmeester, geen bureaucratie 

nodig, maar kun je lekker bezig zijn met wat je wilt bereiken in je eigen omgeving. Daar wil ik ook veel mee bezig zijn 

omdat ik daar echt de verandering kan zien. Intussen ben ik ook wel bezig met het grotere geheel. Mijn hoop is ook een 600 
beetje, dat is een beetje utopisch, dat als zo veel mogelijk mensen dat gaan doen in hun eigen directe omgeving, dan heb je al 

die grote structuren niet meer nodig. Dan heb je ook geen NGO's meer nodig die achter de bedrijven aanzitten. Die bedrijven 

moeten er gewoon niet meer zijn. Die multinationals, die gebaseerd zijn om winst via hun aandeelhouders.' 

T: 'Dat brengt mij op de vraag, ik noem het de een-na-laatst vraag; hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit, of 

samenleving?' 605 
J: 'Ik had laatste een leuke discussie, afgelopen weekend. Dat ging over krediet. Een vriend van mij klaagde erover dat hij 

zijn huis niet kon verbouwen, omdat hij geen geld had. Ik weet niet of je de uitdrukking kent: 'Catch twenty two'? Dat 

betekent dat je in een situatie zit, dat is een lang verhaal, dat is een boek die zo heet, maar simpel gezegd betekent het dat je 

in een situatie zit, waarin je het één niet kan doen, omdat het andere ook ontbreekt. Dat is wat hij heeft. Hij heeft geld nodig, 

dat kan hij krijgen door zijn huis te verbouwen, want dan kan hij het verhuren aan een huurder, en dan kan hij wat inkomen 610 
krijgen, maar hij kan dat niet doen. Daarom zei hij: ik heb krediet nodig. En ik zei: krediet is toch juist het probleem van deze 

wereld. Hij is ook iemand die de kredietcrisis heeft gevolgd en die heel boos is op de wereld zoals het nu is georganiseerd. 

En ik zei toen: krediet is juist het probleem. We zouden een wereld moeten hebben zonder krediet. Krediet is een vorm van 

schuld. Je kunt niet alles baseren op schuld. Hij zei toen: 'Als de productie van krediet, dus schuld, maar in handen is van de 

staat, dan komt het goed, maar ik heb toen uitgelegd; 'Dan is het weer in handen van de staat en is het nog niet van ons.' 615 
krediet zouden wij zelf moeten kunnen produceren, dus ik tegenover jou bijvoorbeeld. Dan is het iets heel anders, dan heb je 

het zelf in de hand, dus als ik iets voor jou doe en jij doet iets voor mij, dan kan ik nu iets voor jou doen en dan bouw ik als 

het ware een soort krediet op zodat jij ooit een keer iets voor mij doet. Dat soort krediet geloof ik wel in, want dat is in de 

letterlijke zin van het woord geloofwaardigheid, vertrouwen.' 

T: 'En dat is jou ideaal?' 620 
J: 'En als je een soort lijn maakt zonder dat er geld bij komt kijken. Het scheppen van krediet is nu een vorm van geld en 

macht geworden. De wereld hangt nu samen van schulden. Allerlei landen zijn in de tang van kredietverstrekkers. Zowel de 

derde wereld is in de tang van de Wereldbank en de IMF en moeten doen wat zij zeggen, bijvoorbeeld alles liberaliseren en 

privatiseren en dan verstrekken zij weer kredieten. Anders krijgen ze geen geld. Die hebben zo veel schulden, die landen, dat 

ze wel nieuwe kredieten nodig hebben om hun oude schulden af te betalen. Dus die zitten in een doodlopende weg, maar de 625 
grap is dat het westen nu precies hetzelfde is overkomen. Alleen Centrale banken hebben ook allemaal geld lopen scheppen. 

Maar centrale banken zijn helemaal niet onder controle van de staat en het monetaire systeem is zo instabiel geworden. Je 

kent het verhaal vast wel van de rating agencies. Die bepalen nu of Nederland nog enig krediet kan krijgen.' 

T: 'Maar wat zou dan jouw ideale duurzame wereld zijn?' 

J: 'Nou, oh ja, dat is je vraag. Ik denk dat een wereld zonder geld en krediet. Kijk het is vooral de afwezigheid van heel veel 630 
van de machtsstructuren die er nu zijn. Het is zo dubbel. Als dat er niet zou zijn, dan zou er heel veel ruimte ontstaan om 

allerlei dingen anders te doen. Dus ik heb zoiets van aan de ene kant zijn er nu heel veel belemmeringen voor de ideale 

wereld die ik zie. Maar aan de andere kant is die ideale wereld er al.' 

T: 'Wat is die ideale wereld?' 

J: 'Nou, gewoon een eenvoudig leven leiden voor iedereen, maar een goed leven leiden. In zuid Amerika noemen ze dat ook 635 
zo. Buen vivir is in Equador, uit die hoek. De inheemsen noemen het zo. Hun enige eis eigenlijk is een goed leven leiden. 

Dat is iets heel simpels. Zij roepen ook niet wij willen macht of wij willen geld van jullie. Ze willen gewoon een goed simpel 
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leven hebben. Dat betekent dat je zelfbeschikking hebt over je omgeving. Daar komen in de jungle grote oliebedrijven uit het 

westen. Die komen hun leefomgeving kapotmaken en ze krijgen er niets voor terug.' 

T: 'Wat houdt dan het goede leven in?' 640 
J: 'Een eenvoudig leven, waarin je zelf zeggenschap hebt. Waar je normaal voor elkaar kunt zorgen in je dagelijkse behoeften 

kunt voorzien, zonder dat je daar een slaaf wordt van een groter systeem zoals nu. We worden door de overheid en de 

bedrijven worden we allemaal gezien als consumenten of potentiële werknemer, een arbeider, een werkkracht. Zo worden we 

gebruikt. Zo worden we gezien. Human resource management. Zo noemen ze dat. Dat is nu hoe met mensen omgegaan 

wordt. In mijn ideale wereld hoeft dat allemaal niet. Kijk, soms zeggen ze; 'Dat is terug naar de middeleeuwen, maar ik denk 645 
dat dat onzin is. Ik denk dat je samen heel veel kan bereiken. In dit systeem heet dan crowdsurfing, het moderne human 

resource management. Eén van de luxes is, mede dankzij het internet, dat we nu het peer to peer systeem hebben waar 

iedereen kan meedoen iedereen kan zijn eigen inbreng doen. Het is een beetje net zo'n voeselcoorperatie. Peer to peer ken je 

misschien wel? Een netwerk waar je bestanden uitwisselt of muziek. Iedereen geeft zijn bijdrage, wat hij in huis heeft. Het is 

net alsof we allemaal onze boekenkast openstellen voor iedereen en dan een ruilsysteem maken. Dat kost eigenlijk niets. Het 650 
kost heel weinig moeite. Je hebt een hele simpele infrastructuur nodig. Met het internet ligt het er in feite al, maar daar kun je 

heel veel mee bereiken. Je kunt heel veel. Een hele wereld gaat open. Je hebt toegang tot allerlei bronnen en middelen. Zo 

kun je ook geldsystemen opbouwen en ruilsystemen voor voedsel en van alles. Je kan wel nog steeds een geld hebben, als 

middel, als ruilmiddel, als medium die daartussen zit. Maar het geld op zich heeft dan geen intrinsieke waarde meer. Je kan 

dan niet meer speculeren op dat geld, want speculatie is het probleem. Mijn utopie bestaat eigenlijk al, die zie ik al overal. 655 
Alleen hij is nu nog niet dominant. Hij is niet zo zichtbaar nog, maar hij bestaat al. Hij bestaat hier op zo'n plek als dit. Ik zie 

het in Nijmegen op allerlei manieren. Ik hoor het van mensen als ik luister, dan hoor ik het ze zeggen. Als ik mijn collega's 

hoor over hoe ze eigenlijk zouden willen werken, namelijk zonder manager, maar zelfmanagment. Het is er al.' 

T: 'En hoe ziet de wereld over veertig jaar eruit?' 

J: 'Dat is een goede vraag. Ik zou graag willen zeggen dat het dan allemaal beter is dan nu, maar ik denk dat het toch naïef is, 660 
want ik denk dat het systeem, het kapitalisme, dat is één van de grote krachten van het kapitalisme, het is heel flexibel en in 

staat gebleken om zichzelf iedere keer opnieuw uit te vinden, waardoor weer even ruimte ontstaat om zichzelf uit de crisis te 

trekken en dan weer op naar de volgende crisis. Ik denk dat mensen toch heel hardleers zijn en de grote belemmeringen, dat 

is wat ik net ook al zei, dat er een enorme groep hele arme mensen is en die willen ook allemaal meer. Die willen ook 

allemaal consumeren en meer luxe en die hebben op dit moment niet de neiging om op een langere termijn te gaan denken, 665 
wat volgens mij wel nodig is. En we hebben een hele grote groep in het Westen die ook in die situatie zit, dat ze verslaafd 

zijn aan het systeem, dat ze eigenlijk heel passief ertegen aan zijn gaan leunen en door dat gedrag. Dat hebben ze aangeleerd 

en daar komen ze niet zomaar uit. Ik geloof niet zo in revoluties die dat voor elkaar zouden krijgen om in één keer een hele 

wereld.... veertig jaar is relatief kort voor grote veranderingen. Ik denk dat er nog meer tijd overheen gaat. Ik denk een paar 

honderd jaar voordat bij milieuproblemen eindelijk fundamentele veranderingen zijn ontstaan, omdat het dan pure noodzaak 670 
is. Het probleem is dat de toekomst heel onvoorspelbaar is. Als er nog wat rampen gebeuren, rampen zijn altijd hele goede 

motivaties, ook voor de machthebbers, om eindelijk een keer iets serieus te gaan doen. Als er een ramp is in Nederland 

bouwen ze ineens de Deltawerken. Dan is er in één keer wel geld.' 

T: 'Ik heb nu de allerlaatste vraag voor je. Voel je jezelf onderdeel van een beweging?' 

J: 'Jazeker. Het is wel moeilijk om die een naam te geven op dit moment. Die beweging heeft iedere keer een andere naam. 675 
Nu heet het Occupy of Indignados. Daar voel ik mij echt deel van. Dat komt ook omdat ik allerlei contacten wereldwijd heb 

met mensen die daar ook bij betrokken zijn. Het is  een beweging in die zin. Het is geen NGO of club waar je lid van wordt, 

maar het is een beweging. Het zijn allemaal losse mensen die allemaal op hun eigen manier erin staat. Gisteren zat ik nog op 

een vergadering online. De ene wilde een brief schrijven aan de Verenigde Naties, de ander wou een revolutie en een staking 

beginnen in zijn land. Allemaal hebben ze hele verschillende ideeën over hoe het moet.' 680 
T: 'Wat wil die beweging?' 

J: 'Dat zeg ik, allemaal verschillende dingen. Het is een optelsom van allemaal losse mensen die eigenlijk allemaal 

verschillende dingen willen, maar één gemene deler is het gevoel van urgentie. Iedereen weet dat er nu iets moet gebeuren 

omdat het zo niet langer kan. Er is een ander ding wat gedeeld wordt en dat is toch de behoefte om heel democratisch en 

transparant te zijn en inclusief, dat iedereen mee kan doen. Dat, maar verder is er in deze beweging op dit moment heel 685 
moment heel weinig wat vast staat. Er is geen centraal eisenpakket. Het is nog niet uitgewerkt tot een blauwdruk voor een 

nieuwe samenleving.' 

T: 'Hier in Nijmegen, merk je daar ook iets van een beweging?' 

J: 'Ja, maar dat is allemaal heel klein, maar het is er wel. Dat soort groepjes waarmee je dan bij elkaar komt. Daar merk je 

hetzelfde. Daar is dat gevoel van urgentie en daarom ontstaat het ook. Het is niet omdat één iemand heeft gezegd: nu moeten 690 
we iets doen, maar omdat het in de lucht hangt. En omdat je internationaal inspiratie krijgt uit Spanje of uit de Verenigde 

Staten, waar groepen ook dingen zijn gaan doen. Dat wordt dan aangegeven; 'Zie, wij zijn niet de enigen. Wij gaan ook wat 

doen.' ik vind zelf dat het heel goed dat er geen blauwdruk is voor die nieuwe samenleving, omdat ik denk dat dat iets is waar 

we ruimte voor moeten maken om dat met elkaar samen te ontwikkelen, in plaats van dat we nu al kunnen zeggen; 'Dit is het 

standaardrecept voor de betere wereld.' Dat kan nu niemand claimen. Dat bestaat gewoon niet. Er bestaat geen bijbel van 695 
deze beweging of een grondwet of een standaardformule. Dat is er nog niet en die zal er ook nooit zijn. Dat is ook goed. Het 

uitgangspunt is volgens mij heel goed om een begin te maken met mensen bij elkaar brengen die weten dat we iets moeten 

gaan doen en flexibel zijn naar de toekomst toe. Ze hebben destijds gekozen om pleinen te bezetten en te gaan proberen, 

maar nu is de tijd om weer nieuwe dingen te gaan verzinnen en verdere stappen te gaan zetten en ook meer concreet, want 

gezellig bij elkaar zitten en vergaderen, dat is ook heel belangrijk, maar er moet ook op gegeven moment wel praktische en 700 
materiële zaken gedaan worden. Ik ben in die zin ook geen postmaterialist. Daarmee bedoel ik, het moet tastbaar zijn. Je 

moet het kunnen zien en voelen en snappen. Dat is ook de beste reclame, de beste marketing voor de beweging, gewoon echt 

dingen doen.' 
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T: 'Ten eerste, dank je wel voor het hele interview.' 

J: 'Graag gedaan. Ik vind het altijd heel erg leuk om te doen.' 705 
T: 'Is er nog iets wat je kwijt wilt, als laatste?' 

J: 'Ik zou het leuk vinden om te kijken wat je er van gaat maken straks.' 

T: 'Ja, dat krijg je te zien.' 

J: 'En misschien kan ik je ook nog wel wat helpen met wat dingen als je dat nodig hebt?' 

T: 'Bijvoorbeeld, als je nog mensen weet voor wie ook duurzaamheid belangrijk is?' 710 

Interview op met Kim in het stadhuis, Nijmegen, 23-05-2012 

 

T: 'Let the party begin. Eerst 'for the record' wat korte vragen. Die zijn ook niet zo moeilijk. Je naam?’ 

K: 'Kim' 

T: 'En hoe oud ben je?’ 5 
K: ''Ik ben dertig.' 

T: 'En je woont ook in Nijmegen?' 

K: 'Ik woon in Nijmegen.' 

T: 'En woon je al lang in Nijmegen en omgeving?' 

K: 'Ik woon nu twaalf jaar in Nijmegen. Ik ben hier naartoe gekomen toen ik ging studeren, Milieu en 10 
maatschappijwetenschappen. Ik ben hier blijven hangen en ook wel van plan nog een tijdje te blijven hangen.' 

T: 'Waar kom je vandaan?' 

K: 'Landgraaf, Zuid-Limburg. Pinkpop. Mensen associëren het meteen met Pinkpop.' 

T: 'Dus één keer per jaar hebben jullie een feestje daar.'  

K: 'Ja, één keer per jaar.'  15 
T: 'Nou, hebt net al je opleiding gezegd, Milieu- en maatschappijwetenschappen?' 

K: 'Ja, begonnen in 1999 en in 2005 afgerond.' 

T: 'Je beroep? We zitten in het stadhuis.' 

K: 'Ik ben adviseur duurzame ontwikkeling. Het is pasgeleden veranderd. Nu heet ik adviseur klimaat en energie.'  

T: 'Wat houdt dat in?' 20 
K: 'Ik werk op de afdeling milieu. Dat bestaat uit verschillende bureaus waaronder klimaat en energie. Ik hou mij bezig van 

het adviseren van het bestuur en de gemeenteraad op duurzaamheidvraagstukken. Ik help mee met ontwikkeling van beleid 

op dat gebied en het opzetten en uitvoeren van projecten die daar weer uit voortvloeien. Even en concreet voorbeeld dat ik 

samen doe met Colet; 'Hoe krijg je particuliere woningeigenaren enthousiast om energiebesparende maatregelen te nemen?’ 

en dan niet alleen als individu, maar met vrienden, familie, straatgenoten daarbij te betrekken en samen te doen zodat je niet 25 
allemaal zelf het wiel hoeft uit te vinden. Daar hebben we Het Groene Hert  ook bij ingeschakeld. Vanuit de gemeente ben ik 

daar dan projectleider van.' 

T: 'Oké. Dat leg je dan weer voor aan de gemeenteraad?' 

K: 'Ja, we hebben toen een keer een budget vrijgemaakt voor energiebesparing voor particuliere woningeigenaren, van hoe 

gaan we dat het beste invulling. Wat gaan we daar voor doen? Daar heb ik dan een plan voor geschreven.' 30 
T: 'Oké. We gaan het nou anderhalf uur hebben over duurzaamheid. Wat betekent duurzaamheid eigenlijk voor jou?' 

K: 'Het is volgens mij heel makkelijk om nou in de algemene definitie te belanden zoals jij waarschijnlijk ook in je opleiding 

hebt gehad. Er zit wel een hele erge kern in die mij wel aanspreekt en dat is dat de dingen die je nu doet, dat je die op een 

dusdanig manier doet dat toekomstige generaties of mensen elders er geen last van hebben. Tegelijkertijd ook dat je die 

dingen dus bewust doet. Bewuste keuzes maakt en stil staan bij 'Wat betekent dat voor je omgeving, de wereld, maar ook de 35 
toekomst?' 

T: 'Zou jij van jezelf zeggen dat het belangrijk voor je is?' 

K: 'Ja. Ik kan het niet verklaren en niet rationaliseren, maar toen ik het begrip nog niet kende was ik al bezig met groen en 

milieuvervuiling en dat tegen gaan. Het kan toch anders? Het zou toch anders moeten?' 

T: 'En wat deed je dan?'  40 
K: 'Een project wat me nog wel bij staat was in groep vijf van de lage school. Er was een inzamelingsproject van spuitbussen 

met daarin Cfk's, dat we die allemaal mee naar school namen en daarna gingen scheiden dat werd daarna afgeleverd bij de 

milieustraat, ga ik van uit, maar ook een project over het regenwoud en waarom dat gekapt werd en welke consequenties dat 

heeft. Dat zijn de projecten die we deden die mij bij zijn gebleven.' 

T: 'Dus al van jongs af aan?' 45 
K: 'Ja.' 

T: 'Nou komt er een hele brede vraag, we gaan het zo nog wat meer specificeren, maar kun jij vertellen hoe jij duurzaamheid 

vormgeeft in je leven? Hoe dat terugkomt?' 

K: 'In mijn dagelijks leven?' 

T: 'Hoe je wilt.' 50 
K: 'Ik denk op een hoop manieren. De baan die ik heb, veertig uur in de week, die heb ik niet voor niets. Daar heb ik bewust 

voor gekozen om met dit werk actief te zijn en ook bewust gekozen om dat bij een overheid te doen. Ik zat te denken; 'Ik ga 

bij een overheid of bij een NGO. Het bedrijfsleven leek mij wat minder. Dus dat je wel een aantal uren in de week bezig bent 

om ergens een verandering te realiseren. Dus dat is de periode van negen tot vijf, maar ook buiten negen tot vijf is 

duurzaamheid een belangrijk punt. We hebben anderhalf jaar geleden een woning gekocht in Nijmegen en dan er ook over 55 
nagedacht; 'Waar ga ik die dan kopen?' Een bepaalde afstand van het station en een bepaalde afstand van het werk zodat ik 

altijd met de fiets naar het werk en het station zou kunnen blijven gaan en we dus geen auto nodig hebben. We hebben dus 

ook de bewuste keuze gemaakt om geen auto te hebben. Wat we wel hebben is Green Wheels, dat is een deelauto. Daar 
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hebben we wel een abonnement op. Dus als we een keer een auto nodig hebben maken we daar gebruik van, maar zoveel 

mogelijk openbaar vervoer en met de fiets. Tot op heden heb ik nooit een auto gehad. Ik ben er ook van overtuigd dat het 60 
gewoon kan.' 

T: 'Met het risico dat het vragen naar de bekende weg is, maar in je studie, milieu- en maatschappijwetenschappen, speelde 

daar duurzaamheidbesef ook nog een rol?' 

K: 'Ja, inderdaad. Na de middelbare school wist ik dat ik iets met groen of dieren of de wereld wilde gaan doen. Toen kwam 

ik na lang zoeken bij milieu- en maatschappijwetenschappen uit. Toen dacht ik; 'Dat is het.' De bèta-kant had ik graag 65 
gewild, maar kon ik niet. Dat vond ik moeilijk, wiskunde, natuurkunde, scheikunde. Toen zag ik dat er iets bestond als 

beleidsgerichte milieukunde, de sociale kant, de beleidsmatige kant, de bestuurlijke kant. Toen dacht ik; 'Ja, dat is het'. 

Vandaar kwam ik terecht in dit werkveld.' 

T: 'En in je vrije tijd, in je hobby's, in je reizen, speelt daar duurzaamheid nog een rol? 

K: 'Ook daarin speelt het een rol. Ik reis graag. Daarin zit ook meteen mijn valkuil. Ik hou van verre reizen. Die doe ik niet 70 
met het openbaar vervoer. Die doe ik met het vliegtuig. Daar ben ik mij heel bewust van, dat dat niet duurzaam is. Dan weegt 

mijn verlangen om te reizen toch zwaarder dan het milieubelang. Waar ik altijd wel heel erg op let, is dat op de plekken waar 

ik ben, van; 'Wat hebben de lokale mensen aan mijn aanwezigheid?' Mij zul je niet snel in een grote hotelketen zien, liever in 

een kleinere, van de lokale mensen.' 

T: 'Je zei zonet over je beroepskeuze dat je liever voor de overheid wou werken of voor een NGO dan voor het bedrijfsleven. 75 
Kun je vertellen waarom dat is?' 

K: 'Bij het werk dat ik doe wil ik iets goeds neerzetten voor de wereld. Mij hoor je niet zeggen dat bedrijven dat per definitie 

niet kunnen. Ik denk dat bedrijven dat ook kunnen, maar bedrijven hebben een andere grondhouding en een andere insteek. 

Een bedrijf moet geld verdienen. Dat is toch denk ik bij bedrijven de eerste drijfveer; 'Er moet wel geld binnen komen'. Ik 

heb daar zelf niet zo heel veel mee als dat de drijfveer is.'  80 
T: 'Is dat onvermijdelijk dat dat de drijfveer is?' 

K: 'Voor een bedrijf wel. Dat denk ik wel. Dat kun je wel op een hele boel manieren invullen, ook op een duurzame manier. 

Daar zijn ook genoeg voorbeelden van, maar het maatschappelijk belang of het algemeen belang of hoe je dat ook wilt 

noemen, ik denk dat je dat beter kunt dienen een overheid. Dat is iets wat ik altijd had gewild.' 

T: 'Voelt het ook nog steeds zo, als het juiste?' 85 
K: 'Ja, ik werk hier ondertussen zes, bijna zeven jaar, bij de gemeente en ik zit hier prima op mijn plek.'  

T: 'In je consumptiepatroon, speelt daar duurzaamheid ook een rol?' 

K: 'Wel in de zin dat ik vegetariër ben. Geen vlees, geen vis, geen gevogelte. Nog wel zuivel, melkproducten en eieren. Dat 

wel. Ik draag wel leren schoenen, maar dat is ook een bewuste keuze. Ik heb een tijdje op plastic schoenen gelopen, maar 

daar sleet de zool zo snel, dat de afvalberg daar ook niet minder door zou worden. Dan liever een paar goede schoenen die 90 
langer meer gaan. Ook in de supermarkt, als het enigszins kan en betaalbaar is, dan biologisch. Niet honderd procent, maar 

als het gaat om melk, dan weer wel. Ik vind het wel fijn om te zien dat het prijsverschil de afgelopen jaren tussen biologisch 

en niet biologisch de afgelopen jaren minder groot is geworden. De eerste keer dat ik in een natuurvoedingswinkel op zoek 

ging naar biologische producten, dan schrik je wel als je bij de kassa komt. Ik ben blij dat dat verschil minder is geworden.' 

T: 'Dat is zo.' 95 
K: 'Ik ben blij dat dat minder is geworden zodat voor mij de stap ook nog minder is geworden om biologisch te kopen.' 

T: 'Dat doe je vooral bij de supermarkt dan, die biologische dingen?'  

K: 'Het overgrote deel van mijn boodschappen doe ik bij de Albert Heijn. Voor een paar andere dingen ga ik naar een paar 

adresjes hier in de binnenstad, kaas van de Wit, bakker Arend. Mijn vriend is geen vegetariër, die eet vlees, maar dan 

bijvoorbeeld vlees van Sjek Floor. Ik weet niet of je dat kent. De slagerij heeft volgens mij niet het label biologisch, maar het 100 
is wel transparant van; 'Waar komen de beesten vandaan en hoe hebben ze geleefd? Hoe lang zijn de kalfjes bij hun moeder 

geweest?' en waar ze wonen.' 

T: 'Je zei dat je vriend ook met duurzaamheid bezig is?' 

K: 'Hij is wel met duurzaamheid bezig, maar geen vegetariër. Op één of andere manier denk ik dat ik hem een stukje heb 

aangestoken. Ook los daarvan had hij altijd wel respect voor duurzaamheid, maar dan op een andere manier. Hij is 105 
bijvoorbeeld actief in de Open Source software. Je hebt Windows en dat is gesloten, maar je hebt ook een open systeem, 

waardoor je ook software toegankelijk maakt voor een grotere groep en vrij ter beschikking stelt en dat zou je ook kunnen 

interpreteren als een vorm van duurzaamheid.'  

T: 'Je noemde net al het hebben van geen auto, maar kun je nog meer dingen bedenken die je bewust laat, dus niet doet uit 

duurzaamheidoverwegingen?' 110 
K: 'Waar ik altijd op let bij de aanschaf van apparatuur is; 'Welke energielabel heeft het?' Als mijn koelkast kapot is koop ik 

een nieuwe koelkast. Dat zal ik niet laten vanuit duurzaamheidoogpunt, maar dan kijk ik wel; 'Welke is de meest 

energiezuinige?' Wat wel zo is, mijn woning is op dit moment nog niet heel energiezuinig. Het is een jaren zestig huis. Niet 

energiezuinig, maar toen we het kochten en de zolder gerenoveerd moest worden, hebben we wel gekozen om dat goed te 

doen en het meteen flink te isoleren. Neemt niet weg dat aan ons huis ook nog het één en ander kan gebeuren, maar daar zijn 115 
we ons op aan het oriënteren.'  

T: 'Zijn er ook winkels waar je bewust wel of niet komt?' 

K: 'Nee. Winkels niet. Er zijn wel bepaalde merken waar ik niet zo gek veel mee heb in tegenstelling tot andere mensen. Nike 

is daar één van. Daarvan heb ik te vaak gehoord hoe veel marge op die schoenen zit, terwijl ze tegelijkertijd de mensen die 

de schoenen maken onder betalen. Van de andere kant ga ik ook naar de Hennez en Mauritz. Die hebben ook niet altijd 120 
schone handen gehad. Echt winkels voor mij dus niet, maar wel de dingen die ik koop zijn duurzaam. Mij zie je niet iedere 

zaterdag als een kip zonder kop door de stad rennen en 'meer, meer meer' kopen.'  

T: 'Hoe vindt je dat, dat je wel naar die winkels gaan die niet duurzaam zijn? Heb je dan een gevoel?' 

K: 'Ik weet dan wel dat het anders kan, dat er andere winkels zijn die wel duurzaam zijn, maar qua kleding ook vaak een heel 
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stuk duurder. Dat is dan ook nog toch een kostenafweging. Wat ik wel zie, maar dat is misschien een stukje cognitieve 125 
dissonantie, is dat Hennez en Mauritz ook steeds beter haar best gaat doen om biologisch katoen aan te schaffen en te zorgen 

dat er minder kinderarbeid plaatsvindt. Dus dan denk ik; 'Ze proberen het. Ze doen hun best.'  

T: 'Kun je nog meer dingen van jezelf bedenken waarin je niet duurzaam bent?' 

K: 'Zoals vliegreizen? Mijn woning kan energiezuiniger, maar daar wordt aan gewerkt. Ik zou het niet zo goed weten. Het 

zou vast kunnen dat apparatuur wat bij ons in huis staat en dan denk ik aan computers, tv, daarvan ken ik onvoldoende de 130 
achtergrond. Ik heb wel gekeken naar; 'In welke mate vreten ze energie?' en welke chemicaliën daar in zitten en wat voor 

effect dat kan hebben, daarmee ben ik onvoldoende bekend.' 

T: 'Nou werk jij zelf samen met Colette en Het Groene Hert , maar jij als individu, heb jij behoefte aan een centrale plek voor 

duurzaamheid in de stad?' 

K: 'Ja. Ook even voor jouw beeld, Het Groene Hert  was de campagne van de gemeente Nijmegen. Ik heb ook aan die wieg 135 
gestaan van Het Groene Hert . Toen was het nog ons Groene Hert. Die campagne duurde drie jaar. We kregen heel veel 

vragen van mensen, allemaal terechte vragen, die ik ook had. ‘Ik wil zonnepanelen, hoe werkt dat en is er subsidie?’ Ik heb 

mensen ook vaker doorverwezen die destijds nog van het rijk was.  

T: 'Oh, die altijd binnen twee weken op was.' 

K: 'Of nog minder. Toen zijn we wel bewust geworden van; 'Dit zou anders moeten kunnen. Dit moet leuker kunnen.' Leuker, 140 
makkelijker, eenvoudiger. Vanuit daar was het idee ontstaan, niet van mij, maar hier bij het stadhuis; 'Hoe mooi zou het zijn 

als mensen gewoon op één plek terecht kunnen met vragen over advies. Dat ze gewoon dingen kunnen zien en in contact 

kunnen komen met mensen die de maatregelen kunnen uitvoeren. Voor heel veel mensen is het gewoon een 'blackbox'. Als ik 

denk; 'Ons huis kan nog spouwmuurisolatie gebruiken', dan ga ik altijd gewoon verhalen aanhoren van; 'Ja, dat kan wel' en; 

'Nee, dat kan niet' en 'Dan krijg je vochtplekken binnen'. Op gegeven moment zie je door de bomen het bos niet meer. Dan is 145 
het fijn om naar een punt toe te gaan waar je informatie krijgt.'  

T: 'Heb jij in je privéleven veel mensen die bezig zijn met duurzaamheid, leeft dat?' 

K: 'Ja, als ik kijk naar mijn directe vriendengroep heb ik veel daarvan overgehouden aan de studie, dus die hebben ook een 

milieukundeachtergrond. Daar leeft het ook. Dat wil niet zeggen dat al mijn vrienden duurzaam zijn, maar het leeft wel. Het 

is wel een thema wat regelmatig terug komt. 'A' omdat ze ook actief zijn in dat werkveld en 'B' omdat ze dat ook vanuit een 150 
bepaalde drijfveer doen. Ook bij mensen die er niet zo gek veel mee hebben komt het toch ter sprake. Dus die vangen daar 

toch wel wat van op zonder teveel de missionaris te willen zijn.'  

T: 'Dus jij staat niet alleen in je omgeving?' 

K: ‘Nee.’  

T: 'En speelt duurzaamheid dan ook een rol in de omgang met die mensen? Doen jullie nog dingen samen?' 155 
K: 'Pratende wel. Het is niet dat we met z'n allen een club oprichten of naar bepaalde duurzame activiteiten gaan. Dat niet.' 

T: 'Kun je vertellen welke factoren, en factoren bedoel ik in de breedste zin, dat kunnen gedachtes, mensen, gebeurtenissen 

zijn. Welke factoren om jou heen stimuleren jou om duurzaam te leven?' 

K: 'Ik denk dat de belangrijkste factor onzichtbaar is. Dat zit ergens in me. Dat is er ooit in gegroeid. Zelfs als al mijn 

vrienden nu een andere kant op gaan en helemaal niet duurzaam zijn, dan zit dat toch nog in mij. Ik denk wel dat het 160 
makkelijker is als de omgeving ook op die manier ingesteld is. Dat versterkt in ieder geval het effect.' 

T: 'Wat bedoel je met de omgeving?' 

K: 'Dat is met name vrienden. Vrienden op één, collega's op twee en familie op drie, als je het zo wil duiden.'  

T: 'Het feit dat je duurzame vrienden hebt en ook hier werkt, bedoel je dat?' 

K: 'Ja, ik denk dat mijn omgeving er wel voor zorgt dat je er zelf ook wel actiever mee bezig bent, dan als die omgeving heel 165 
anders zou zijn. Ik geloof wel in de onderlinge kruisbestuiving en die contacten. Het feit dat ik vegetariër ben en er nog meer 

vegetariërs zijn, dat maakt het makkelijker als je dan samen gaat uit eten, ook al is het geen discussiepunt. Als er verder 

niemand vegetariër is en je moet er iedere keer die moeite doen, wat ik er wel voor over heb. Het is toch wel makkelijk als 

anderen hetzelfde gedrag vertonen of dezelfde grondhouding of gedachte erover hebben.'  

T: 'En dezelfde vraag maar dan andersom; Kun jij ook vertellen welke factoren om je heen je belemmeren om duurzaam te 170 
leven?' 

K: 'Dat zal dan eerder in de sfeer zijn van aanbod, makkelijk bereikbaar aanbod, wat ook nog betaalbaar is. Dan denk ik even 

weer aan kleding, duurzame kleding wat niet te duur is, die ergens makkelijk te verkrijgen zal zijn. Dan zou ik dat 

makkelijker kunnen doen, maar dat is er niet. Dat belemmert dan. Het neemt niet weg dat ik wel zie en constateer dat het de 

afgelopen jaren wel veel meer is geworden. Veel meer duurzame producten, veel meer duurzame bedrijven, veel meer 175 
duurzaam in het assortiment, dat het op die manier ook weer makkelijker wordt. '  

T: 'Voelt het ook als een opoffering om met duurzaamheid bezig te zijn?' 

K: 'Nee, voor mij niet. Ik heb niet het idee dat ik iets laat. Geen vlees eten. Ik heb vlees wel altijd heel lekker gevonden, dus 

ik had in de eerste week wel het idee dat ik iets laat, maar ondertussen met het hele aanbod aan vleesvervangers en 

restaurants die vegetarische gerechten hebben, voelt dat helemaal niet meer als een opoffering. Op het moment dat ik zou 180 
zeggen; 'Ik ga alleen maar voor duurzame kleding', dan zou het wel als een opoffering voelen, want dan valt een heel deel 

van het assortiment weg. Dan moet je extra dingen doen, naar de juiste winkels, met een beter gevulde portemonnee.' 

T: 'Dus geld is in die zin ook een belemmering?'  

K: 'Op dat punt wel voor mij.'  

T: 'Hoe lang je al duurzaam leeft heb je al verteld, maar kun je ook vertellen hoe dat proces is gegaan?' 185 
K: 'Toen ik thuis woonde bij mijn ouders, was ik al wel in gedachten heel erg mee bezig, met; 'Later als ik groot ben, dan...' 

en dat ik milieukunde wilde gaan studeren. Wel proberen de dingen die je op school leerde, daar thuis over te vertellen. 'Dit is 

er aan de hand'. 'Dit moet anders', maar echt het handelen is pas gekomen toen ik op mijzelf ging wonen. Ik was al wel 

vegetariër en kocht dierproefvrije cosmetica, maar het echte handelen, zelf je boodschappen doen, zelf je spullen moeten 

aanschaffen, dan kun je daar echt naar handelen.'  190 
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T: 'Heb je enig idee hoe je over tien jaar leeft wat duurzaamheid betreft?' 

K: 'Ik denk op dezelfde manier. Ik denk dat ik dan nog steeds vegetariër ben, dat ik dan nog steeds dierproefvrije cosmetica 

gebruik. Ik vermoed dat ik ook nog steeds geen auto heb. Reizen zal er nog steeds wel inzitten. Ik wil wel een 

energiezuiniger huis dan dat ik nu heb.'  

T: 'Je vertelde zo straks eigenlijk iets waar ik nog dieper op in wilde gaan met het bedrijfsleven, de overheid en de NGO's. 195 
Welke rol zie je weggelegd voor de politiek in de verduurzaming van de maatschappij?'  

K: 'Als eerste een voorbeeldfunctie. Als de overheid het niet doet, wie dan wel? Dat is één, maar het heeft ook een 

aanjaagfunctie. Niet alleen een voorbeeldfunctie, maar ook de eerste consument zijn die een product af kan nemen. Daar ook 

mee durven te experimenteren en bereid zijn een risico te lopen. We hebben net de Led-lamp ontwikkeling gehad. Als het een 

paar jaar terug zou zijn en Led-lampen komen op de markt. De overheid zegt dan; 'Weet je wat? We gaan het in onze eigen 200 
panden uitproberen. Wie weet werkt het wel goed en dan zijn we energiezuinig bezig'. Wie weet is die ontwikkeling nog niet 

ver genoeg, maar dan help je wel op dat moment die ontwikkeling. Zonnepanelen heb je ook een mooi voorbeeld van. Als je 

ziet hoe veel effectiever en efficiënter ze zijn geworden de afgelopen jaren, dat kan alleen als mensen zonnepanelen afnemen. 

Dan is een bedrijf ook geprikkeld dat verder te ontwikkelen. Ik denk dat de overheid daar wel een rol in kan spelen.' 

T: 'Heb je het idee dat het voldoende gebeurt?' 205 
K: 'Nee, het kan altijd meer en beter. Ik kan niet voor alle overheden spreken en alle gemeenten. Het is dat ik bij de gemeente 

Nijmegen werk en ik vind dat de gemeente Nijmegen het niet onaardig doet. Die probeert waar mogelijk de rol op zich te 

nemen, maar of andere gemeenten die rol ook op zich nemen en van die omvang, dat weet ik niet. De ene gemeente is 

fanatieker dan de andere. Dat hangt ook samen met de politiek en het politiek klimaat en wie er aan de macht is.' 

T: 'En vindt jij dat de overheid nog iets zou moeten doen met het verbod en gebod om duurzaamheid te bereiken?' 210 
T: Ik denk dat het wel kan helpen. Dat hoort wel bij de overheidstaken thuis. De gemeente Nijmegen kan wel gloeilampen 

verbieden, maar dat heeft geen zin. Toen werd het op Europees niveau gezegd. Dan bereik je wat, dat in Europa wordt 

gezegd; 'vanaf X moeten de motoren van de auto's zoveel schoner'. Nou, als dat gezegd wordt, heb je in ieder geval de 

schaalgrootte om die innovatie op gang te brengen. Dus het heeft wel zin, maar een overheid moet iets zijn wat altijd voorop 

loopt. Anders ga je weer heel veel behouden en niet te veel risico's lopen. En dan heb je natuurlijk nog de politiek. Die wil 215 
ook niet te veel risico's. Dus als de overheid zal bepalen wat verboden moet worden, houdt je ook de ontwikkeling weer 

tegen. Ik geloof er wel in dat bij onze instituties, onze instellingen, ook het bedrijfsleven, er wel echt innovatiekracht in zit, 

dat die soms al weer een paar stappen vooruit zijn van wij weten.'  

T: 'En het individu? Welke rol zie jij voor het individu weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

K: 'Ik ben er van overtuigd dat keuzes van elk individu verschil maken. Op het eerste moment nog niet. Als ik even terug ga 220 
naar mijzelf, toen ik vegetariër werd was nog niemand in mijn omgeving vegetariër Natuurlijk zeiden mensen toen; 'Wat 

maakt het nou uit dat jij geen vlees eet? De rest eet het toch wel.' gedurende de tijd kwamen er ook meer vegetariërs en 

maakte ik ook kennis met meer vegetariërs De huidige stand van zaken is dat veel mensen zeggen; 'Ik eet ook één of twee 

dagen in de week geen vlees. Ik ben geen vegetariër, maar ben minder vlees gaan eten.' Of; 'Ik koop wel biologisch vlees.' 

Vijftien jaar geleden hoorde ik dat nergens. Dan zie je toch dat al die individuele keuzes samen wel een verandering teweeg 225 
kunnen brengen.'  

T: 'Jij gelooft wel dat het ene individu dat op het andere individu over kan brengen?' 

K: 'Of zelfs nog dat er verschillende individuen zijn die helemaal niet in contact met elkaar staan, maar door het wel over te 

brengen naar iets of iemand dat er wel een beweging tot stand komt.' 

T: 'Wat bedoel je met beweging?' 230 
K: 'Een verandering.' 

T: 'Oké. Dat is dus iets wat elk individu zou kunnen doen?' 

K: 'Ik denk het wel. Op zijn of haar manier, maar als het in de  omgeving al makkelijk wordt gemaakt, dat er genoeg 

vleesvervangers zijn, dat maakt het makkelijk om die overstap te maken om vegetariër te worden. Maar alsnog, als je er echt 

voor staat; 'Ik wil iets', of 'Ik wil iets niet', dan vindt je vanzelf wel weer een weg om op die manier te kunnen leven.' 235 
T: 'Vindt je dat dat voldoende gebeurt, dat voldoende individuen met duurzaamheid bezig zijn?' 

K: 'Ik denk steeds meer, ook op allerlei verschillende manieren en op allerlei niveaus. Als ik zie hoeveel run er is op de 

subsidies om je woning energiezuinig te maken, dan maken mensen er heel goed gebruik van. Dat is ook verspreid over de 

hele stad. Dat is niet aan bepaalde wijken toe te wijzen blijkt uit de eerste gegevens, dat alleen de hoger opgeleide, rijke 

mensen daar gebruik van maken. Ik denk ook dat veel mensen zich op een bepaalde manier gedragen of handelen zonder dat 240 
zij zelf daar het label duurzaam aan plakken. Ik moet altijd weer denken aan het voorbeeld wat Pieter Leroy in zijn colleges 

gaf. Toen in de jaren zeventig de glasbakken kwamen en iedereen bracht zijn glas naar de glasbak, dat dat meer een 

gewoonte is van; 'Glas hoort in de glasbak', dan dat mensen actief bezig zijn van; 'Ik breng dit naar de glasbak, want dat is 

beter voor het milieu', dus dat het label er door die mensen zelf niet wordt opgeplakt terwijl ze wel die handeling vertonen.'  

T: 'Nog even terugkerend naar het politieke. Volg je de actualiteiten? Ben je politiek betrokken?' 245 
K: 'Ja, maar niet verbonden aan een politieke partij. Ik volg het wel, zeker lokaal, maar ook nationaal.' 

T: 'En je stemt ook?'  

K: 'Ja.' 

T: ‘En wat stem je dan?’ 

[antwoord op verzoek van de respondent verwijderd] 250 
T: 'En wat sprak je aan?' 

K: 'Dat zijn de basisbeginselen, dat zij het groene combineren met het sociale en het stukje liberale. Dat is dan even minder 

op het groene georiënteerd, maar het liberale in combinatie met het sociale en dan ook nog het groene.'  

T: 'En je zei dat je verder nergens aan verbonden was. Heeft dat ook een reden?' 

K: 'In zoverre dat ik op dit moment het niet in zoverre met een politieke partij verbonden voel om daar lid van te zijn. 255 
[antwoord  op verzoek van de respondent verwijderd].' 
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T: 'En de andere speler, de markt, hoe zie jij de rol van de markt in de verduurzaming van de maatschappij?' 

K: 'Die hebben een belangrijke rol. Zij zorgen voor de innovatie en het aanbod. Wat ik net al aangaf, hoewel ik heb op dit 

moment niet de behoefte bij een bedrijf te werken, ben ik er wel van overtuigd dat daar ook veranderingen vandaan komen. 

Het is een onmisbare groep.'  260 
T: 'Is verduurzaming van de markt mogelijk?' 

K: 'Ja. Het gebeurt. Het is op vele vlakken gebeurd en het gebeurt nog steeds. Enerzijds is dan door overheidswetgeving 

opgelegd, anderzijds dat de consument kritisch wordt. Op het moment dat de C&A of de Hennez & Mauritz in het nieuws 

komt met kinderarbeid, dat mensen daar dan kwaad over zijn. Die bedrijven willen ook goed doen in de publieke opinie.'  

T: 'Dat brengt ons bij de volgende speler: milieuorganisaties. Hoe zie jij hun rol in de verduurzaming van de maatschappij?'  265 
K: 'Ik denk dat ze jarenlang daar een aanjagerfunctie in hebben gehad, een bewustwordingsfunctie. Dingen die niet klopten 

en niet zichtbaar waren, dat zij dat zichtbaar maakten. Kritisch ook wel naar de overheid. ‘Hoe functioneert de overheid en 

controleert de overheid de bedrijven ook goed die aan de wet- en regelgeving moeten voldoen?’ Dat is een soort 

waakhondfunctie. Ik denk dat ze die rol nog steeds hebben. Als ik dan denk welke functie ze tegenwoordig hebben, dat is een 

heel stuk bewustwording. Dan zie je ook dat andere clubs dat oppakken. De overheid pakt de bewustwording op, het 270 
bedrijfsleven pakt het ook op. Clubs als Milieu Centraal spelen een centrale rol. Ik denk ook dat een aantal milieuclubs hun 

waakhondfunctie blijven behouden van procedures en wet- en regelgeving en; ‘Gebeurt het allemaal volgens de regeltjes of 

gebeurt het alleen maar om geld te verdienen?’ Als er ergens weer eens een energiecentrale gebouwd gaat worden, dat 

milieuorganisaties er echt bovenop zitten of om dat te voorkomen of om daar het onderste uit de kan te halen dat het zo 

schoon mogelijk gebeurd.’  275 
T: 'Vindt jij dat ze hun rol goed vervullen?' 

K: 'Ik denk in ieder geval dat ze hun rol heel goed vervuld hebben, maar op dit moment, op een paar voorbeelden na, denk ik 

dat, heel veel dingen die zij deden ook door andere clubs zijn opgepakt en dat hun taak er min of meer op zit. Daarmee pleit 

ik niet voor het afschaffen van milieuorganisaties, verre van. Ik hoop dat ze de aanjaagfunctie en de waakhondfunctie blijven 

behouden.'  280 
T: 'Wat zou er dan moeten veranderen ten opzichte van nu?' 

K: 'Je ziet de afgelopen jaren ook vaker dat milieuorganisaties ook bij de overheid en het bedrijfsleven aan tafel zitten en 

daarmee ook samenwerkingsverbanden zoeken. Dat kan heel goed zijn. Ik denk dat dat ook heel goed is, niet alleen maar 

tegen elkaar zijn, maar ik hoop wel dat ze ook kritisch durven te blijven. Als ik als milieuorganisatie zaken met jou als 

bedrijfsleven heb gedaan, dat ik dan als milieuorganisatie toch heel kritisch durf te blijven kijken naar wat jij doet, ook al 285 
hebben we dan een hele goede relatie opgebouwd, dat we elkaar toch nog op de vingers durven te blijven tikken van; 'Waar 

ben je nu mee bezig?' 

T: 'Dat is mogelijk?' 

K: 'Ik denk dat dat mogelijk is.' 

T: 'Ben je zelf nog lid van één of andere milieuorganisatie?' 290 
K: 'Op dit moment niet. Wel heel lang van Natuurmonumenten geweest en Stichting Natuur en Milieu.  Greenpeace ook nog 

een tijdje en het Wereld Natuur Fonds. Op dit moment niet.' 

T: 'Waarom ben je niet meer lid?' 

K: 'Ik heb een tijdje plannen gehad om naar het buitenland te gaan voor langere tijd. Ondertussen heb ik al die abonnementen 

opgezegd, al die lidmaatschappen en ben ik niet naar het buitenland gegaan, maar me ook niet meer aangemeld.' 295 
T: 'Dus het is meer een soort van vergeten of heeft het nog een reden dat je je niet meer hebt aangemeld?' 

K: 'Nee, eerder in de zin van vergeten, dus dat is een nuttig doel van dit interview. Ja.'  

T: 'Leuk. Dan is dat een leuke bijkomstigheid. We gaan weer terug van de maatschappij naar jou. Heb je ook een persoonlijk 

doel met je duurzaamheid? Ik bedoel, is het op gegeven moment af? Ben je ooit klaar?' 

K: 'Ja, maar ik denk niet dat wij dat ooit mee zullen maken. Ik denk dat dat zo'n transformatie is, zo'n verandering, waarvan 300 
het nog maar de vraag is of het ooit af is.' 

T: 'Wat houdt die verandering in?'  

K: 'In mijn ogen een betere, gezondere wereld voor iedereen, ook later. Minder de verdeeldheid zoals we die nu nog hebben. 

Gewoon schoner, groener en meer in balans.' 

T: 'Is bij jou duurzaamheid ook nog verbonden aan een spirituele dimensie?' 305 
K: 'Nee. Dat is mijn eerste reactie, maar misschien dat jij daar nog voorbeelden of toelichting op kunt geven.' 

T: 'Het gaat mij om hoe jij het beleeft, dus als jij zegt; 'Nee', dan is het; 'Nee'.'  

K: 'Nee, ik zit even heel hard te denken om het aan iets te koppelen of te binden, maar het is niet vanuit een religie.' 

T: 'Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit?' 

K: 'Een wereld die meer in balans is en dat de mensen ook meer bewust zijn van hun keuzes en gedragingen en de impact 310 
daarvan op hun omgeving. Als het om producten gaat, dingen die ook langer mee gaan. Dat is niet de definitie van 

duurzaamheid, maar wel een onderdeel daarvan. Ik kan me er over verbazen dat iedereen ieder jaar een nieuwe telefoon wil. 

Er zitten hartstikke veel grondstoffen in en het reist ook nog eens helemaal over de wereld. Dan vraag ik me ook af; 'Waarom 

moet dat de wereld over?', dus dat is dan ook weer een aspect, om het wat lokaler, regionaler in te richten. Als je al die 

kilometers ziet, er wordt zo veel vervoerd over de wereld, dat is bijna absurd. Je kunt je afvragen; 'Waarom?' Dan ben ik niet 315 
van plan helemaal terug te gaan naar de middeleeuwen waarbij je helemaal terug moet gaan naar je eigen dorp en op de 

naastgelegen stad gericht was, maar iets meer logisch nadenken.' 

T: 'Speelt technologie nog een rol in die ideale duurzame wereld?' 

K: 'Ik denk dat technologie daar wel een rol in speelt. Als je kijkt naar afgelopen jaren, hoeveel zuiniger apparaten zijn 

geworden. Dat is een concreet voorbeeld dat technologie wel degelijk een bijdrage levert. Ik denk ook werkgerelateerd als 320 
'het nieuwe werken' en technologie die dat ook mogelijk maakt om dat je niet meer ver hoeft te reizen en altijd hoeft te reizen 

om iemand te kunnen spreken of te kunnen zien, maar dat dat ook via de mail, via de telefoon, via een 'conference-call' of via 
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een webcam kan, dat dat ook een hoop scheelt.' 

T: 'Hoe verwacht jij dat de wereld eruit ziet wat duurzaamheid betreft over veertig jaar? Welke kant gaat dat op?' 

K: 'Ik denk dat over veertig jaar, als we dan terug kijken, dat we dan wat lacherig zijn over hoe we toen in het verleden 325 
dingen hebben aangepakt, dat bepaalde zaken zoals het opwekken van energie, dat dat dan zo logisch is, dat mensen dan 

lachen dat we nu, dan jaren terug, grondstoffen zo massaal hebben aangeboord met alle consequenties. Hoe het visueel eruit 

ziet weet ik niet. Ik denk van de ene kant wel aan een hele hightech snelwegen, dat je niet meer zelf hoeft te rijden, maar 

gewoon invoegt en op die manier transporteren. Dat is echt high-tech. Van de andere kant zie ik ook wel weer een hele 

groene omgeving met meer natuur in de stad en mensen weer letterlijk dichter bij het groen, het eten ook van dichterbij. Wie 330 
weet kan dat ook wel weer mooi gecombineerd worden. Veel groen met een high-tech snelweg er omheen.  

T: 'Vinden anderen je radicaal?' 

K: 'Nee. Dat heb ik nog nooit te horen gekregen. Misschien vinden ze het wel, maar ik heb nog nooit signalen gekregen dat 

mensen mij radicaal vinden.' 

T: 'Enig idee hoe dat komt?' 335 
K: 'Ik denk dat radicaal ook wel geassocieerd wordt met het opleggen van je eigen gedachten en dat je wilt dat de ander zich 

gedraagt zoals jij je gedraagt. Dat is een nog wat verdergaande overtuigingskracht dan dat ik in ieder geval heb.' 

T: 'Want dat doe jij niet, opleggen?' 

K: 'Nee, volgens mij niet. Hoogstens adviserend, maar opleggen niet.'  

T: 'Vindt je dat ook erg als mensen niet met duurzaamheid bezig zijn?'  340 
K: 'Ik vind het erger, laat ik het zo zeggen, als mensen zeggen dat het onzin is, dat het allemaal geen zin heeft of dat er 

belangrijkere dingen zijn of dat het een grijzewollensokken-iets is. Dat vind ik erger dan dat mensen er gewoon niet zo mee 

bezig zijn. Als mensen het onzin vinden, dan hebben ze ook een bepaald standpunt. Als iemand er gewoon niet zo mee bezig 

is, die kan er misschien wel mee bezig gaan als hij er wat meer over weet.'  

T: 'Je zei net ook dat je veel mensen om je heen hebt die ook met duurzaamheid bezig zijn. Kun je een globale omschrijving 345 
geven van hoe zij dat dan doen, hoe ze dat vormgeven?' 

K: 'Eigenlijk ook door keuzes in het dagelijkse leven en de keuzes die ze maken, door te kiezen voor vervoer met de trein in 

plaats van alweer met de auto, door te fietsen in plaats van met de auto tot de deur te gaan, te kiezen voor biologische 

producten, door bezig te zijn met; 'Hoe kan ik het energieverbruik reduceren?' Dat soort voorbeelden.'  

T: 'Heb je ook het gevoel onderdeel te zijn van een beweging?' 350 
K: 'Soms. Als ik nieuwe mensen ontmoet die ook ergens mee bezig zijn. Dan denk ik; 'Die is ergens anders, of op een heel 

ander werkterrein, of fysiek op een heel andere plek daarmee bezig'. Dan denk ik; 'Ah, daar ook'.  

T: 'Kom je die mensen veel tegen?' 

K: 'Ja, ik kom ze wel met enige regelmaat tegen. Dat kan op vakantie zijn, dat je mensen ontmoet en dat het ter sprake komt 

en dat je toch een soort gelijk gestemd gevoel daarover hebt. Ik denk trouwens ook dat gelijk gestemde mensen elkaar sneller 355 
zullen vinden of langer zullen vinden. Mensen waarvan je binnen één gesprek merkt; 'Wij hebben niet zoveel met elkaar', dan 

ga je al weer sneller uit elkaar en die mensen blijven ook weer minder lang hangen, qua indruk, bij mij, dan mensen met wie 

je wat langer de tijd door brengt.'  

T: 'Je zei net; 'Soms wel. Soms niet', maar wanneer voel je je dan geen onderdeel van een beweging?'  

K: 'Nou, misschien niet zozeer dat ik mij geen onderdeel van een beweging voel, maar dat ik mij er dan niet zozeer van 360 
bewust ben, dan ben ik gewoon met mijn eigen ding bezig in mijn eigen omgeving, maar dan niet met het besef; 'Ik ben hier 

bezig, maar ergens anders zijn ze er ook mee bezig en samen zijn we daar mee bezig'. Dan ben ik gewoon bezig.'  

T: 'Heb je wel die behoefte om samen te komen met die anderen die ook met duurzaamheid bezig zijn?' 

K: 'Ik denk wel dat ik die behoefte heb. Ook omdat het kan stimuleren of motiveren of bevestigen van datgene waar jij mee 

bezig bent. Ik merk het ook in mijn werk, dan zoek ik ook de mensen op die iets met duurzaamheid hebben. Die hoeven echt 365 
niet bij de afdeling Milieu te werken, maar wel iets hebben van; 'Dingen kunnen anders' en vanuit hun eigen vakgebied daar 

een bijdrage aan leveren en daar ook enthousiast over zijn. Die mensen zoek ik dan wel graag op, veel liever dan mensen die 

het niet belangrijk vinden of zeggen dat het onzin is.' 

T: 'We zijn trouwens alweer bijna klaar. Nog een afsluitende korte vraag; 'Mag ik je inkomen weten?' 

[antwoord op verzoek van de respondent verwijderd] 370 
T: 'Nou, dat was het, tenzij er zelf nog iets is wat je kwijt wilt.' 

K: 'Nee, ik ben gewoon nieuwsgierig hoe je er mee verder gaat, wat jouw planning is, hoe je verder gaat met je onderzoek.' 

T: 'Nou, dat wil ik zo wel vertellen. Zal ik hem op stop zetten?'  

 

Interview met Mara in haar woongroep in een gekraakte boerderij, Elst, 18-04-2012 

 

T: 'Volgens mij kunnen we beginnen. Eerst wat 

makkelijke vraagjes, of korte vraagjes. Je naam?' 

M: 'Mijn naam is Mara.' 5 
T: 'Mare.' 

M: 'Mara.' 

T: 'Mara. En hoe oud ben je?' 

M: 'Zesentwintig.' 

T: 'Waar woon je?' 10 
M: 'In Elst.' 

T: 'En woon je al lang in deze omgeving?' 

M: 'Ja, ik ben twintig, dertig kilometer van 

Nijmegen opgegroeid, maar niet hier.' 
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T: 'Niet hier.' 15 
M: 'Nee, zuidelijker. In Nijmegen ben ik gaan studeren.' 

T: 'Wat heb je gestudeerd?' 

M: 'CMV.  

T en M: 'Cultureel maatschappelijke vorming.' 

T: 'HBO is dat toch?' 20 
M: 'Ja.' 

T: 'Oké, en wat is je beroep?' 

M: 'Beroep? Ik ben dus eigenlijk cultureel maatschappelijke vormer. Ik weet alleen niet precies. Dat is heel erg breed, hè. Ik 

vind mijzelf wel echt een CMV-er. Het is niet echt dat ik echt een beroep heb of dat ik daar nu werk in heb. Ik werk nu met 

de buitenschoolse kinderopvang. De reguliere. Dat vind ik soms wel een beetje moeilijk. Ik ben nu een jaar oproepkracht. Nu 25 
ben ik er wel een beetje aan gewend, maar ik had hele grote problemen om die waarden die daar gehanteerd worden. Het was 

wel een confrontatie met de gewone samenleving.' 

T: 'Want die waarden, die klopten niet?' 

M: 'Die klopten wel, maar die waarden waren gewoon heel erg... Tja, dat het afval niet gescheiden wordt, dat alles wat 

plastic is, alles wordt weggegooid en zoveel materialen, heel veel spullen en helemaal niet...' 30 
T: 'Is dat hier in Elst?' 

M: 'Het is gewoon een reguliere kinderopvang. Het is steeds op een andere locatie. Ik kom steeds op andere plekken. Dan 

bellen ze op en dan moet ik invallen.' 

T: 'Misschien zou Struin iets voor jou zijn?' 

M: 'Ja, dat wilde ik toen heel lang geleden, maar toen zochten ze niemand. Nu zoeken ze weer niemand, maar ik moet nog 35 
een keer proberen. Maar iemand zei laatst, toen ik ermee wilde ophouden; 'Misschien is het juist wel goed dat jij daar zit, dan 

kun je toch op jouw manier daar iets bijdragen. Het is best lastig. Ik heb dus CMV gedaan en projectmanagement, het 

opzetten van projecten en ik heb daarna dus bij Loesje gewerkt, van de posters.  

T: 'Oké, leuk.' 

M: 'Toen heb ik daar projecten, Loesje bestond toen vijfentwintig jaar, dus die heb ik mee opgezet en dat allemaal te 40 
coördineren, dus naar de media gebracht en workshops gegeven en heb echt heel veel voor Loesje gedaan. Daarna nog een 

keer een project, dromen verzameld op straat en mensen aangezet om hun dromen waar te maken en hun dromen te leven, 

maar het was eigenlijk een beetje te veel. Te veel ook vrijwillig gedaan. Toen wilde ik hier wonen.'  

T: 'Je hebt het nu over vijf jaar geleden?' 

M: 'Ja, ik ben vijf jaar geleden afgestudeerd. Toen ben ik bij Loesje begonnen. Ongeveer anderhalf jaar gedaan. Toen ben ik 45 
ook op deze plek gaan wonen. Tegelijkertijd. Uiteindelijk was het gewoon te veel, want ik was zo met dat project bezig. Te 

weinig tijd eigenlijk om hier te zijn. Echt heftig.' 

T: 'Want het wonen op dit soort plekken is echt een fulltime baan.' (invulling) 

M: 'Ja, dat wordt heel erg vergeten. Daarom vind ik het ook wel moeilijk als mensen vragen; 'Wat doe je dan?' Dan zeg ik; 'Ik 

werk met kinderen', maar dat is eigenlijk helemaal niet wat ik doe, maar dat is ook heel moeilijk, want ik heb ook nadat 50 
Loesje mij teveel werd heb ik echt even helemaal niets moeten doen, maar ik vind het heel moeilijk om helemaal niets te 

doen. Ik ben altijd bezig, maar ik kan niet zeggen; 'Ik doe een beroep.' Dus het is heel moeilijk voor mensen uit te leggen wat 

je dan doet.' 

T: 'Maar vertel eens dan wat je dan overdag doet?' 

M: 'Kijk, nu moeten we dadelijk voor achttien mensen koken. Er zijn altijd mensen over de vloer. Dan moet het dak 55 
gerepareerd worden. En de groenten aanleggen en overleg. Zeg maar, voordat ik naar mijn werk ging, en ik praat met 

iedereen vijf minuten, dan ben ik wel een uur verder. Als ik van mijn werk terug kom, dan zit ik weer met acht, zes, tien 

mensen om tafel. Dat is heel veel informatie dan natuurlijk die dan rondgaat. Dan probeer ik altijd nog, ik wil heel veel 

dingen altijd zelf doen, zelf kunnen.' 

T: 'Zoals?' 60 
M: 'Bijvoorbeeld naailes. Dat is iets van; 'Ik wil gewoon zelf mijn kleren maken.' Ik heb jarenlang eigenlijk nooit dingen 

gekocht. Dat heb ik voor mijn werk dan wel weer een keer gedaan; kleren kopen, omdat ik gewoon geen fatsoenlijke kleren 

had om naar mijn werk te gaan en we hebben geen wasmachine hier, dus voor mij was het ook heel moeilijk dat je dan toch 

gewoon goed werk doet. Je hoort er de hele tijd verzorgd en schoon uit te zien. Voor mij is wassen dus een klus. Dan moet ik 

naar de stad, dan moet ik de fiets en het aanhangertje meenemen en naar de wasserette of bij vrienden wassen. We hebben 65 
ook geen douche hier. Voor mijn werk was dat wel soms lastig. Ik moet er dan goed en schoon en verzorgd uitzien. Als ik 

hier rondloop kan ik gewoon in mijn vieze werkkleren rondlopen, dan kunnen mijn handen gewoon vies zijn.' 

T: 'En een beetje over hier, vertel eens wat over deze locatie.' 

M: 'Nou, deze locatie, deze plek is dus al negen jaar geleden gekraakt. Toen ik hier aankwam, dat was eigenlijk na mijn 

afstuderen, toen ben ik even aan de kunstacademie begonnen, maar dat beviel me niet helemaal. Het was heel erg schools en 70 
ik had zoiets van; 'Hier gaat mijn creativiteit juist verloren'. Het was gewoon niet echt wat ik zocht. Toen wilde ik terug naar 

Berlijn. Daar heb ik een jaar gezeten, Loesje internationaal mee opgezet, toen wilde ik eigenlijk wel terug. Toen dacht ik; 

'Dan woon ik weer in de grote stad'. Dat is ook niet helemaal wat ik wilde. Toen per toeval hoorde ik dat ze op deze plek op 

zoek waren naar nieuwe mensen. Er woonden twee mensen hier, maar die wilden eigenlijk naar het buitenland. Die wilden 

wel dat deze plek aan goede, of aan leuke mensen werd overgedragen die er echt iets moois van wilden maken. Ik kwam hier 75 
en ik dacht echt van; 'Dit is het precies. Die boerderij kunnen we mooi maken en in een groep samen wonen.' Toen kwam ik 

hier met nog een paar anderen. Dat was een heel klein groepje en werd er heel veel Spaans gepraat eigenlijk.' 

T: 'Er waren veel Spanjaarden?' 

M: 'Ja, Italianen, Spanjaarden en Franse mensen, maar ik sprak eigenlijk alleen maar Engels en toen hebben we dus, met 

eigenlijk helemaal geen Nederlanders, deze plek weer een beetje nieuw leven gebracht. Heel veel troep weggegooid. Echt 80 
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heel veel troep. Ramen weer in de kozijnen gezet. Eigenlijk alleen maar afval weggehaald. Het zat echt helemaal vol ratten. 

Wij hebben het echt leefbaar gemaakt. Er waren ook veel straatmuzikanten, dus er werd ook veel muziek gemaakt en er was 

heel veel leven weer en mensen. Na een tijdje kwamen er ook weer mensen bij. Toen waren er opeens acht mensen. Dat was 

een leuke groep. Het heeft wel echt een aantrekkingskracht nu. Er kwamen steeds meer mensen bij. Vooral na een tijdje was 

het zo'n leuke plek, vooral in de zomer, dat iedereen hier wel wilde wonen.' 85 
T: 'En wat is dan leuk?' 

M: 'Leuk? Je kunt hier natuurlijk gewoon buiten zijn. Er is een tuin. Er is een soort vrijheid. Ik denk dat dat wel mensen 

aantrekt, mensen die muziek maken en aan het zwemmen zijn en dat je samen kookt voor elkaar of dat je in de tuin bezig 

bent. Voor mij is het gewoon dat je kunt klussen en dat; er is iets kapot, maar je hebt niet het geld om het te repareren, hoe ga 

ik dat oplossen? Dat is voor mij creativiteit. Ik had heel erg op de academie dat mensen op Google plaatjes gingen zoeken 90 
om te kijken wat hun inspireerde en had heel erg zoiets van; 'Nee, inspiratie haal ik juist óf door ervaring uit mijn leven, óf 

juist door de materialen die ik tegen kom, om daar iets mee te maken. Dat is voor mij de uitdaging. Dat kan op zo'n plek. Als 

je huurt kan dat ook niet en in Berlijn zat ik dan in een grote stad, een heel creatieve stad waar veel gebeurt, maar uiteindelijk 

moet je daar toch ook huren en werken. Ik vond het heel erg moeilijk. Ik wilde een tijdje ook helemaal niet meer werken. Ik 

wilde werk doen wat ik belangrijk vond, maar dat was voor mij zo moeilijk om een baan te vinden wat voor mij een 95 
belangrijke functie heeft, want ik wil niet voor een supermarkt werken en ik wilde ook niet voor één of ander bedrijf werken, 

of dat zijn maar weinig bedrijven überhaupt. Dan kom je de hele tijd bij vrijwilligerswerk. Ik heb echt heel veel workshops 

gegeven, heel veel dingen vrijwillig gedaan en uiteindelijk ook een beetje te veel met vrijwillig; woonprojecten daar 

organiseren, workshops gegeven over klimaatveranderingen, met scholen over maatschappelijke stage. Nu komt het pas dat 

ik denk; 'Dat was niet goed voor mij' of dat ik denk; 'Ik ben goed genoeg, ik mag ook wel wat betaald krijgen'. Ik heb best 100 
wat aan de wereld te geven. In dit proces zit ik, zeg maar, nu.' 

T: 'En deze plek is ook wel belangrijk voor je, zeg maar, duurzaamheidsbeleving nu?' 

M: 'Ja, ik ook bewust dus voor deze plek gekozen of gecreëerd eigenlijk, want de plek zoals die er nu is, die was er eigenlijk 

helemaal niet. Dat had ik heel erg als ideaal van zelfvoorzienend wonen in een gemeenschap. Daar heb ik mij toen ook heel 

erg voor ingezet om dat voor elkaar te krijgen.' 105 
T: 'En zijn jullie zelfvoorzienend?' 

M: 'Niet, helemaal, nog niet helemaal zoals het zou moeten.' 

(binnenkomst huisgenoot Sjaak. Dit laat ik er in omdat toevalligerwijs de mate van zelfvoorzienendheid en het eten uit de 

supermarkt besproken wordt. Een geval waarin huisgenoten anders leven dan Mara's ideaal dat net besproken werd. Daarna 

komt ter sprake hoe mijn interview leefde in het huis. Interessant is ook welke scala aan voorbeelden er geassocieerd worden 110 
met controverses rondom duurzaamheid; een lunch box van de lagere school. Sjaak heeft zich na dit gesprek ook aangemeld 

om geïnterviewd te worden.) 

S: 'Hallo.' 

T: 'Kom je ook meedoen?' 

S: 'Nee, ik kwam even 'hallo' zeggen. Ik ga zo werken' 115 
M: 'Ik dacht dat je al weg was. Ik zag je fiets niet meer staan.' 

S: 'Ik was even boodschappen, dus ik heb weer roosvicé en bapaobroodjes.' 

M: 'Gezond.' 

S: 'Ja, heel gezond.' 

M: 'Nou, ik ben nu een interview aan het doen voor haar voor duurzaamheid.' 120 
S: 'Duurzaam? We hadden het er vanmorgen al over. Duurzaam is als de Grüne Punkt erop zit.' 

T: 'De wat?' 

M: 'Das Grüner Punkt.' 

T: 'Dat ken ik niet.' 

S: 'Nee?' 125 
M: 'Dat zit op Duitse producten in de supermarkt, een recyclingteken.' 

T: 'Oh, dat.' 

S: 'Dit is een Grüne Punkt, niet een teken van hergebruik, maar van recycling. Dat is toch duurzaam?' 

T: 'Ja, ja.' 

M: 'Ja, we hadden ook eigenlijk wel een discussie vanochtend over duurzaamheid. Dat is een woord waar iedereen het over 130 
heeft.' 

T: 'Jullie hebben vanochtend al over het interview gehad?' 

M: 'Ik heb gezegd dat er iemand langs komt met een bakbrommertje die mij gaat interviewen over duurzaamheid.' 

S: 'En wat ik heel goed nog herinner, vroeger was dat iedereen op de lagere school kreeg dan zo'n geel, plastic koffertje, maar 

er zaten heel giftige stoffen in. Het was echt een heel lullig plastic ding en dat was dan ook duurzaam. Het was zo giftig dat 135 
het dus niet kapot kon, niet zoals een papieren tasje of....  

M: 'Op de lagere schol voor lunch, of wat?' 

S: 'Alle lagere scholen in Nederland kregen een plastic koffertje waar je dan je boeken in mee kon nemen. Vanuit de overheid 

kregen we dat.' 

M: 'En dat was duurzaam omdat het niet kapot ging?' 140 
S: 'Ja.' 

T: 'En wat was de boodschap daarvan, dat je dan geen andere tassen meer nodig had?' 

S: 'Ja. Dat was echt een foeilelijk ding en sticker bleven er niet op plakken, dus binnen de kortste keren belandde dat gewoon 

bij het vuilnis, maar er zat een heel giftige stof in. Dat kan ik mij nog herinneren. Dat is toen in het nieuws geweest.' 

T: 'Wil je anders ook? Mag ik jou ook een keer interviewen? 145 
S: 'Ja, maar ik moet over...' 
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T: 'Niet nu.' 

S: 'Tuurlijk. Je kan dan bijvoorbeeld je nummer opschrijven. 

(uitwisselen gegevens) 

S: 'Ja, ik heb wel ideeën over duurzaam.' 150 
M: 'Ik denk ook wel dat Sjaak een leuk is, ja.' 

T: 'Dan hoor je heel binnenkort van mij, maar als het mag, dan wil ik nu even weer verder, want ik zit een beetje met de tijd.’  

(afscheid nemen) 

M: 'Oké, onderbreking. ' 

T: 'Een onderbreking kan gebeuren. Het ging een beetje over het huis en welke rol het huis speelt voor jouw 155 
duurzaamheidsbeleving.'  

M: 'Precies. Ik was een beetje een verhaal aan het vertellen over zelfvoorzienendheid. Ik wilde dus meer op een plek wonen 

waar ik meer mijn idealen in de praktijk kon omzetten.' 

T: 'Je ideaal? Dat was het. Zelfvoorzienendheid in een gemeenschap.' 

M: 'Eigenlijk gewoon buiten het systeem. Ik geloof dus niet in het kapitalistisch systeem, omdat ik zie dat het heel veel 160 
dingen kapot maakt en ik wilde daar niet aan mee doen. Ik was heel erg op zoek naar een weg hoe ik kan leven zonder daar 

zo veel aan mee te moeten doen. Eigenlijk ben ik, ook nu ik op deze plek ben, er nog totaal door … Je kunt er niet 

uitstappen. Je doet er altijd nog aan mee. Ik was wel op zoek naar een plek om dat minder te doen en we zijn wat dat betreft 

helemaal niet duurzaam, want we gaan alsnog naar de supermarkt om dingen te kopen.' 

T: 'En kun je vertellen welke dingen jullie wél duurzaam doen hier?' 165 
M: 'Bijvoorbeeld dat we dus geen stromend water hebben, dus dat je een composttoilet hebt, dus dat je eigenlijk niet echt 

doucht. Behalve in de zomer, dan hebben we een buitendouche. Dat was dus geen water. We hebben geen afwasmachine. We 

doen de afwas ook met regenwater, wat we gefilterd hebben en dat water maken we warm op de kachel.' 

T: 'Dat zag ik net.' 

M: 'Ja, precies. Dus we zijn wat dat betreft heel erg onafhankelijk van water. We hebben alleen een beetje water nodig voor 170 
koken en voor de thee. Dat is eigenlijk het enige water wat wij gebruiken. Wij gebruiken met z'n allen volgens mij net zoveel 

water als wat in een normaal huishouden in een half uur op gaat. Ik weet niet precies hoeveel water we gebruiken.' 

T: 'Hoeveel wonen hier nog maar? Je had het al gezegd.' 

M: 'Vijftien. Eerst met acht en dan komen er steeds meer mensen bij en moet je ze dan weigeren? Dat was ook toen het 

kraakverbod in kwam. Toen kwamen er nog meer mensen op straat dus toen hadden we eigenlijk nog meer. Ik moet zeggen, 175 
toen heb ik het moeilijk gehad om hier te wonen. Dat was ook omdat ik een soort ideaalbeeld had van hoe we als groep 

samen kunnen wonen, dat ik meer wilde dat het een groep was. Toen kwamen er opeens vijf nieuwe mensen bij. In het begin 

kwamen de mensen wonen met; 'Goh, je wilt in een groep wonen en je wilt van deze plek iets moois maken'. Dat waren 

eigenlijk een beetje de enig vragen, of de enige regels die überhaupt hier waren en opeens waren we met vijftien mensen, 

waaronder ook mensen die iets hadden van; 'Het is  een plek. Ik heb een plek nodig om te wonen'. Dat is dan toch een andere 180 
motivatie. Nu heeft het allemaal weer een beetje zijn plek gevonden.' 

T: 'En je vertelde net ook iets over de permacultuurtuintjes?' 

M: 'Ja, we hebben dus de gewone moestuin en in de zomer kunnen we daar ons eten mee doen. Voor de rest betaalt iedereen 

tien euro per maand om de grote inkopen bij de Voko, bij de biologische, bij de molentuin kopen we alles, granen en alles 

groot in. Als je met een groep eet heb je ook verlaagde kosten. Je hebt dus de tuinen en je hebt de volkstuintjes. Dat weiland 185 
gebruiken we niet. Dat kunnen we ook aan de buurt geven en aan de omgeving. We hebben het over. Anders ligt het maar 

braak. Dat vind ik zonde. Dan hebben we nu een ander stuk onderscheid. Daar staan de kippen en daar willen we nu 

permacultuurtuin inrichten. Dat moet eigenlijk ook een permacultuur zijn waar ook mensen van buitenaf kunnen meedoen, 

meer een leer- en praktijkervaring voor iedereen. We zijn gezamenlijk bezig een ontwerp te maken. Vorige week was zo'n 

beetje de eerste bijeenkomst en toen heb ik ook een beetje Dragon dreaming dus gedaan. Dat is eigenlijk een manier van hoe 190 
je als project een droom kunt realiseren. Ik heb de afgelopen jaren trainingen daarover gedaan. Ik ben ook heel erg met 

Transition Towns heel erg in het begin bezig geweest. Heel erg van; 'Het is zo belangrijk dat we op een andere manier gaan 

leven' en had zoiets van; 'Hoe kun je andere mensen dan bereiken?' en net zoals Loesje vroeger op een positieve manier. Ik 

was vroeger best wel van; 'Je doet het fout' en dat. Nu zie ik dat ik er ook aan meedoe, maar dat mensen vaak geen andere 

voorbeelden hebben of er zo in zitten of dat mensen wel willen, maar niet weten waar ze moeten beginnen, hoe je het dan 195 
kunt aanpakken. Ik ben een beetje op dit vlak van; 'Hoe kan ik mensen dan eigenlijk inspireren om ook zelf meer duurzaam 

te leven en welke tools hebben we nodig om projecten op te zetten?' Ik heb de afgelopen jaren ook best wel veel workshops 

en trainingen gevolgd en ik wil die ook zelf gaan geven en heb ook workshops gegeven.' 

T: 'Over permacultuur en Dragon dreaming?' 

M: 'Ik had meer over de Earth Charter, daar had ik workshops over gegeven, het manifest voor de Aarde. Daar had ik altijd 200 
wel oefeningen, want ik vind het manifest heel geweldig, maar het is ook een soort stokpaardje voor mensen om te laten zien 

hoe goed ze bezig zijn; politici. Dat vind ik dan een beetje jammer, maar ik vind het wel heel goed dat mensen daar vanaf 

weten omdat het een positieve visie is. Ik denk dat dat heel belangrijk is, van een ander wereldbeeld. Dat het dus kan om in 

actie te komen. Daarom wilde ik dat manifest van de aarde, the Earth charter... 

T: 'Dat manifest; Wat is dat of waar gaat dat van uit?' 205 
M: 'Vanuit Rio de Janeiro, de eerste bijeenkomst. Het is de politici niet gelukt om tot een manifest of tot een akkoord te 

komen, toen heeft de burgerbeweging gezegd; 'Dat gaan wij wel proberen'. Die zijn echt tien jaar bezig geweest om een soort 

richtlijnen op te stellen waar iedereen het mee eens is. Je hebt religies uit verschillende culturen, dus dat kan zeg maar wel 

moeilijk zijn. Als het bijvoorbeeld om vlees eten gaat; in India kan dat niet, maar in andere landen moet je wel vis eten. Om 

de goede richtlijnen te vinden en dat zijn dan richtlijnen over de aarde, over financiële dingen, over alles, over ecologie, 210 
samenleving, financiële dingen en over democratie. Ik heb dat dus wel gepromoot, maar die workshops die ik gedaan heb, 

heb ik ook meer vanuit de diepe ecologie oefeningen gedaan. Er is één vrouw die mij heel erg geïnspireerd heeft. Het is een 



164 

 

beetje een onsamenhangend verhaal. Ik had tijdens mijn afstuderen al, toen had ik een workshop ontwikkeld over 

klimaatverandering. Toen kwam dat eigenlijk op. Toen we er mee bezig waren was er een film van 'Unconvenient Truth'. 

Sindsdien is eigenlijk ook de hele duurzaamheidshype begonnen, toch wel.' 215 
T: 'Ja, jij merkt echt dat verschil?' 

M: 'Ja, hoeveel mensen over klimaatverandering praten en er zijn heel veel producten op de markt gekomen en die heb ik 

eigenlijk eerst niet zo gezien, niet in Nederland. Het was ook dat ik als kind al zoiets had van; 'Waarom doen we dat?' Ik heb 

nooit begrepen waarom we de aarde kapot maken en hoezo? We willen het niet, maar we doen er wel allemaal aan mee. 

Waarom veranderen we het niet? Ik maakte me er al altijd heel erg zorgen over, de toekomst van de aarde en over dit en dat. 220 
Toen kwam ik na mijn afstuderen achter een boek. Toen ben ik een beetje van zeven stappen, een beetje vanuit 'Wat betekent 

duurzaamheid voor jou?' Wat ik heel veel vind; het gaat heel vaak over theorie, over cijfers en die doen mij ook niets, snap 

je. Het gaat om wat jij denkt; 'Wat is voor jou belangrijk?' Dat hadden we toen ook al een beetje in de workshop bedacht, dan 

moet je bijvoorbeeld een pak aandoen voor de klimaatverandering. Sommigen hadden bijvoorbeeld een regenpak aangedaan, 

omdat ze dachten, misschien gaat het meer regenen. Anderen denken juist weer; 'Lekker in het zonnetje zitten'. 225 
Klimaatverandering is ook een persoonlijke beleving voor iedereen. Dat is wel belangrijk, want heel vaak wordt het op 

scholen gebracht op een theoretische manier, maar dat doet niets, dat draagt niets bij. Ik had laatst ook een keer de 

klimaatverandering gedaan op een middelbare school en dan krijg je zo'n film en dan zeggen ze; 'Ja, ja, dat is allemaal ver 

weg.' Dat ging dan over Afrika, dat is allemaal ver weg. Toen zei ik; 'Ja, maar wat betekent dat dan voor hier?' de hele 

vluchtelingenproblematiek. Het is ook een heel sociaal vraagstuk. Het is helemaal niet over die paar graden. Natuurlijk merk 230 
je niet of het een paar graden warmer wordt, maar wat je wel zult merken is hoe wij daarop gaan reageren en dat het heel 

belangrijk is dat we ons er meer op gaan voorbereiden.' 

T: 'Ik wilde je eigenlijk nog een hele basisvraag stellen. Wat betekent duurzaamheid voor jou? Wat houdt de term in. Je zei 

zelf al dat het overal voor wordt gebruikt?'  

M: 'Dat had ik even aangegeven. Ik had trouwens een tekstje geschreven over duurzaamheid.' 235 
T: 'Vandaag ook?' 

M: 'Nee, niet vandaag. Een paar weken geleden al. Mag ik het pakken?' 

T: 'Doe maar.' 

M: 'Het was echt een soort moeheid omdat ik zag; duurzaamheid bedrijven, zijn ze duurzaam bezig? Ik bedoel, hoe kan 

Unilever duurzaam zijn?' 240 
T: 'Ze hebben vandaag wel de plofkip afgeschaft.' 

M: 'Precies, ik las het in de krant. Nee, het schoot me net te binnen. Niet dat het zo goed is hoor.'  

T: 'Even op een rijtje gezet?' 

M: 'Ik schrijf ook wel gedichten of teksten over de wereld om mij heen.' 

T: 'En nu gebeurde er ook iets waarvan jij dacht; 'Dat is geen duurzaamheid?' 245 
M: 'Ja, precies. Volgens mij las ik iets in de krant. Het ging over duurzaamheid en dat dat woord nu gewoon overal gebruikt 

wordt in alles, dus ik had iets van: 

'Duurzaamheid is een leeg woord en verloor zijn waarde 

zoals zo vele dingen op deze aarde 

Ze worden toegeëigend en naar hun wens getransformeerd,  250 
maar duurzaamheid is geen simpel woord, maar vraagt om daden,  

maar nu verbergt men de zonden van de kwaden, 

want hoe durf jij, bedrijf, product, monopool, 

duurzaamheid jezelf toe te schrijven  

Je gebruikt het, want het is in de mode  255 
het is een mooi gebaar en een bedrijfscode 

duurzaamheid betekent diversiteit 

en daarmee ben jij je patent kwijt 

het is geen begrip om mee te verdienen 

en om jezelf mee te bedienen 260 
Nee, het gaat juist om je ego loslaten 

en je als mens in de natuur te laten opnemen 

duurzaamheid begint bij een persoon 

heb je duurzaamheid ervaren? 

heb je duurzaamheid beleeft? 265 
Stel je jezelf aan een groter iets geheel? 

En je zult zien dat winst en groei niet in duurzaamheid past' 

Dat was omdat bedrijven die toch winst en groei nastreven, in mijn idee kan dat niet met duurzaamheid samen gaan.' 

T: 'Nee, is dat per definitie zo?' 

M: 'Niet in het algemeen, maar groei an sich. Nu hebben we een maatschappij met het kapitalisme. Kapitalisme is heel erg op 270 
groei. De financiële wereld is exponentiële groei. Dat is groei op de groei. Dat gaat gewoon mis. Daarom hebben we al die 

financiële crisissen.' 

T: 'Geloof jij dat duurzaamheid binnen het kapitalisme niet mogelijk is?' 

M: 'Nee. Zeker niet, omdat het kapitalisme naar groei streeft en de wereld is eindig. Dat kan niet blijven groeien. Het is ook 

maar hoe je groei definieert. Maar groei binnen dit systeem gaat niet samen met duurzaamheid. Ik ben bang dat er heel veel 275 
greenwashing bezig is op heel veel producten. McDonald's kan niet groen zijn. Ze hebben nu allemaal groene containers en 

dit en dat, maar het is gewoon een fastfoodproduct. Sowieso, alleen maar een paar multinationals die daar bepalen wat wij 

gaan eten. Je hebt met een ontzettende machtsconcentratie te maken.' 
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T: 'En heb je zelf ook bepaalde winkels waar je niet komt, of waar je juist bewust wel komt?' 

M: 'Eigenlijk in het algemeen vermijd ik winkels. De supermarkt bedoel ik niet, maar het liefste zou ik zonder willen leven. 280 
Het is wel natuurlijk gemakkelijk. Voor de rest alle grote ketens. Waar ik dan toch heen ga is dan eerder een klein winkeltje, 

gewoon de particuliere winkels, eenmanszaken.' 

T: 'Je zei zostraks ook dat je een tijd lang zo min mogelijk had meegedaan aan het systeem. Voelt het dan ook alsof je buiten 

de maatschappij staat?' 

M: 'Ja. Uiteindelijk wel, of tenminste, voor mij wel. Als je nooit geld hebt, dan ga je niet meer zomaar een kopje koffie 285 
drinken in de stad. Toen der tijd heb ik ook heel veel uit de containers gehaald, maar wat dat betreft leef je wel van het afval 

van het kapitalisme. Dan heb je het nog steeds nodig. Je kunt beter zelf je eigen groenten verbouwen. Je staat dan wel buiten 

de maatschappij, bijvoorbeeld dat ik niet geloof in groei, dat is wel een hele andere inzet, denkwijze.' 

T: 'Botst dat ook met je omgeving?' 

M: 'Uiteindelijk valt dat wel mee. Ik zit natuurlijk ook in een omgeving waarin heel veel mensen hetzelfde denken. 290 
Hierbinnen is het duurzaamheidsdenken, of binnen het alternatieve heb je heel veel diversiteit of hoe men tegen bepaalde 

thema's aankijkt. Het is niet dat we allemaal eentonig hetzelfde denken. Binnen hoe die andere manier eruit moet zien hebben 

we natuurlijk wel heel veel denkwijzes, utopieën en idealen. Toen had ik geen werk en nu heb ik werk en ga ik binnenkort 

aan de slag als workshopbegeleider in het Afrikamuseum. Nu dat ik werk heb, heb ik ook weer het gevoel dat ik in de 

maatschappij sta.'  295 
T: 'Oké. Je zei net dat je buitenschoolse opvang deed.' 

M: 'Dat doe ik ook.' 

T: 'Dus dan heb je al werk.' 

M: 'Dat voelt toch niet echt. Ik zeg het wel vaak, want dat is wat de buitenwereld wil als die vraagt; 'Werk je?' of 'Wat doe 

je?' Dat is wat ze willen horen.' 300 
T: 'Wat is dan je eigen ervaring van wat je doet? Dat is het hier wonen?' 

M: 'Ja, eigenlijk hier wonen. Dat is een dagtaak. Het is gewoon een manier van leven. Dat neemt je energie. Soms denk ik 

ook; 'Wat doe ik dan?' Trainingen geven, aan mijn bus klussen. Ik heb een bus, dat past natuurlijk ook niet helemaal in het 

milieuplaatje.' 

T: 'En zijn er ook nog meer dingen waarin je niet duurzaam bent?' 305 
M: 'Het hebben van een bus, hoewel ik er nooit in rijdt, bijna nooit. Er moet altijd in geklust worden. Ik houd een oude bus in 

stand in plaats van het fabriceren van iets nieuws. En voedsel, dat nog behoorlijk wat voedsel uit de supermarkt komt. We 

hebben wel stroom van de buren. Of mag ik dat eigenlijk niet zeggen? We hebben wel stroom. We hebben ook zonnepanelen, 

maar die zijn nog niet helemaal goed aangesloten. Het zou wel leuk zijn als we op zonnepanelen zouden leven. Ik ben 

verzekerd. Ik betaal belasting.' 310 
T: 'Dat is toch niet onduurzaam?' 

M: 'Nee, dat is natuurlijk niet onduurzaam.' 

T: 'Kun je noemen welke dingen je bewust laat, niet doet uit duurzaamheidsoverwegingen?' 

M: 'Vliegen, dat is één van de dingen. Ik heb heel veel contacten en dan denk ik; 'Goh, als ik gewoon zou vliegen en niet zo 

principieel zou zijn, zou ik het, denk ik, veel makkelijker hebben'. Ik heb wel gemerkt dat ik, omdat ik te hard ben geweest 315 
tegen mijzelf, omdat ik heel veel dingen wilde laten. Als ik in de supermarkt ben, daar had ik in het begin echt heel erg 

problemen mee; al die mensen, al die producten. Dan ga ik helemaal kijken, waar komt het product vandaan? Wat zit erin? 

Welke toevoegingen zitten erin? Waar komt dat vandaan? In zo'n supermarkt komt er eigenlijk zo veel meer bij kijken. Dan 

heb je nog de prijzen vergelijken en de verpakkingen bekijken. Dit en dat, en dan zie je om je heen mensen met kinderen die 

gewoon allemaal van die chips waar al die smaakversterkers inzitten, inpakken en het is niet zo dat ik daar zo mee bezig ben, 320 
met gezond eten, maar dat ik soms denk; 'Jeetje, wat een onzin allemaal in de winkel'. Dat alle winkels volstaan en dat alle 

mensen dat kopen. Ik wil bijvoorbeeld zelf mijn eten kruiden. Ik zal nooit kant en klare dingen kopen. Dat vind ik heel 

belangrijk, om zelf die smaak te ontwikkelen. Je kunt het allemaal zelf maken. Ik vind het dan zo bizar dat mensen zoveel 

geld neerleggen voor een kruidenmengsel. Dat we dat gewoon verleerd zijn uit tijdgebrek.' 

T: 'Viskruiden en kipkruiden.' 325 
M: 'Of al die wereldmaaltijden.' 

T: 'Ben je ook vegetariër?' 

M: 'Ja. In dit huis werd altijd veganistisch gekookt. Ik ben zelf niet veganistisch geweest, maar het is niet alsof ik 

supermarktkaas eet. Het hoefde van mij niet veganistisch, omdat ik het altijd zo zonde vond dat je dan allemaal 

sojaproducten koopt die uit de rest van de wereld komen. Hier hebben we de eieren van onze eigen kippen of het melk van de 330 
boeren uit onze buurt, dan dat die producten uit de andere kant van de wereld komen.' 

T: 'Merk je ook welke factoren om je heen je stimuleren om duurzaam te blijven leven?' 

M: 'Natuurlijk wel de groep mensen om je heen die daar mee bezig zijn. Ik heb wel af en toe dat ik er te ver in door kan 

draven, dat ik met mijn principes en mijn ideaal mijn eigen gezondheid in de weg zat. Dat ik in de winter in de vrieskou zat 

en dan verlang ik echt wel naar een CV, naar een warme douche en dat ik dan ook nog op mijn gezondheid moet gaan letten 335 
en dat ik dan was mijn lichaam zo best een beetje kapot. Ik heb zoveel in de kou gezeten.' 

T: 'Voelt het ook als een opoffering?' 

M: 'Ja. Ik ben daar een beetje te ver in gegaan. Ik heb het te veel opgeofferd en dan denk ik ook; waarvoor doe ik het 

eigenlijk, want het heeft toch helemaal geen invloed?' Ik probeer nu een nieuw balans te vinden waarin ik meer aandacht aan 

mijzelf geef. Toen had ik heel veel feedback gehad van; 'Je moet eerst aan jezelf denken.' Dat is nog steeds een gedachte 340 
waar ik het wel mee eens ben, maar soms ook niet, want dat is juist een heel egoïstische instelling. Dat is juist waarom er 

zoveel mis gaat in de wereld.' 

T: 'Maar je bent er wel een beetje van veranderd, of geschrokken?' 

M: 'Ja, of van dat ik altijd voor andere mensen heb klaar gestaan en niet voor mijzelf.' 
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T: 'En wat is er dan nu comfortabeler geworden?' 345 
M: 'Dat ik gewoon probeer wat minder streng te zijn, dan ga ik wel gewoon naar de supermarkt en voel ik mij minder 

schuldig als ik iets koop. Of dat ik nu wat geld heb, dat ik dat ook durf uit te geven. Dat maakt het leven veel makkelijker, 

dan dat je geen geld hebt en overal heel lang moet nadenken. Dat je het gewoon veel makkelijker uitgeeft en dat ik mij daar 

dan niet zo slecht bij voel. Dat maakt mijn leven veel comfortabeler.' 

T: 'Nou wilde ik eigenlijk weer terug naar de vraag van welke factoren om je heen je stimuleren om duurzaam te leven.' 350 
M: 'Dus mensen om mij heen, die dat ook doen, die proberen dat op hun manier te doen. Dat vind ik inspirerend. Ook 

plekken bezoeken, veel plekken die veel verder zijn in duurzaam leven, bijvoorbeeld door ecovillages te bezoeken. Er zijn 

ook boeken te lezen, films te zien, Transition Town movement vond ik een hele mooie ontwikkeling.' 

T: 'Daar heb je in het begin bij gezeten, zei je.' 

M: 'Ja.' 355 
T: 'En nu niet meer?' 

M: 'Het gaat er natuurlijk om om in je eigen town een Transition Town te starten en ik zag dat niet zo zitten. Ik weet niet of ik 

de persoon ben om dat in Elst op te zetten. En ik vond het toen wel veel. Ik kan niet in Elst Transition Town opzetten. Dat 

zou gek zijn, als de kraker. Dat werkt gewoon niet. Het probleem met Transition Town is, het gaat heel erg om groen in je 

eigen wijk, dus meer om het onafhankelijker maken, maar ik zit hier niet vijftien jaar. Ik heb geen huis gekocht. De 360 
methodiek van Transition Town is veel meer voor mensen die zich gevestigd hebben dan gewoon voor jonge mensen. Ik heb 

daar ook over nagedacht. Hoe kun je nou voor jonge mensen die heel erg Transition Town bezig zijn, alleen dan is het geen 

Transition Town initiatief. Er zijn ook mensen die gewoon rondreizen en hun kennis delen. Zoiets zou meer voor jonge 

mensen passen, door het leren van vaardigheden en als je uiteindelijk wel je plek hebt, om die te kunnen inzetten.' 

T: 'Misschien is dat wat jullie doen met permacultuur ook al een beetje dat, mensen van buitenaf uitnodigen' 365 
M: 'Ja. Deze tuin zal niet echt lang blijven. Het is meer een experimenteerplek.' 

T: 'En kun je ook factoren noemen die je belemmeren om duurzaam te leven?' 

M: 'Ja. Soms heb ik wel een soort frustratie. Aan de ene kant dat het helemaal niets uitmaakt. Heeft dat wat ik doe überhaupt 

wel zin in het groter geheel? Offer ik niet te veel van mijn geluk op voor een groter iets of mijn comfortabiliteit? Ik heb dat 

echt wel bedacht. Ik wil eigenlijk niet nog een winter. Dat heb ik al een paar winters eerder gezegd, maar ik wil eigenlijk wel 370 
een douche en warmte hebben. Wat was de vraag?' 

T: 'Welke dingen je belemmeren.' 

M: 'Ik dacht ook wel een keer, als ik echt heel veel geld zou hebben, dan zou het heel erg makkelijk zijn. Dan zou ik gewoon 

wel al die zonnepanelen, al die dingen aanschaffen. Dat zou heel veel dingen ook makkelijker maken. Heel veel dingen ook 

niet, omdat je volgens mij je creativiteit verliest. Als je toch het geld hebt, ben je toch het gemak en die luxe gewend. Als je 375 
ook geld hebt kun je ook heel makkelijk je zonneboilers aanleggen en dat soort dingen. En de hele wereld waar we in leven 

die is gewoon niet duurzaam en het leven an sich, gewoon door te leven, heb je al altijd een voetafdruk, een ecologische 

voetafdruk. Je kunt nooit helemaal perfect duurzaam leven.' 

T: 'En hoe lang leef je al zo?' 

M: 'Dit was de vijfde winter op deze plek. Daarvoor heb ik wel dezelfde gedachtes of idealen gehad, maar kon ik het niet in 380 
praktijk omzetten. Ik heb wel gewoon in een studentenkamer of in een woongroep gewoond. Op die manier ook al anders, 

wel gewoon gezamenlijk gegeten. Zoiets.' 

T: 'Kun je herinneren hoe het duurzaamheidsbesef is begonnen? Is dat door een gebeurtenis of een geleidelijk proces?' 

M: 'Sowieso wel een geleidelijk proces, maar het zit er bij mij wel al sinds kind. Ik heb wel altijd een heel groot sociaal 

rechtvaardigheidsgevoel gehad, op de basisschool al en dat ik dan afval ging opruimen, dat. Wat dat betreft hebben mijn 385 
ouders wel invloed op mij gehad. Niet dat mijn ouders helemaal van biologisch waren, maar ik ben in een groot gezin 

opgegroeid voor Nederlandse begrippen, dus we hadden het niet zo luxe altijd. Ik ben niet verwend opgegroeid, daarom had 

ik zoiets van; 'Je moet gewoon duurzaam met dingen omgaan'. Je knipt niet midden uit het papier, wat ik wel eens zie, maar 

je knipt aan het randje en het cadeaupapier moest ook opgevouwen, dan kan er weer een nieuw cadeautje ingepakt.' 

T: 'Soberheid.' 390 
M: 'Een soort soberheid ben ik mee opgegroeid, ja. Ik denk dat dat ook een heel belangrijk punt is voor duurzaamheid.' 

T: 'En zie je jezelf over tien jaar nog zo leven?' 

M: 'Ik hoop niet zoals nu. Ik zou toch wel wat betere voorzieningen willen hebben dan ik nu heb, maar ik zie mijzelf toch 

wel in een gemeenschap wonen, misschien met een eigen eenheid, een plek.' 

T: 'Wat bedoel je met eigen eenheid?' 395 
M: 'Mijn eigen keukentje. Mijn eigen woninkje en één plek waar ook een gemeenschapskeuken is, dus dat je toch een beetje 

je eigen terug-plek hebt. Ik denk dat dat wel belangrijk is, dat ik mij meer kan terugtrekken, maar dat er ook de ruimte is om 

als gemeenschap of als groep samen te komen en dat waarschijnlijk ook meerdere gezinnen op één plek willen wonen.' 

T: 'En je hebt nu allerlei dingen verteld die je doet uit duurzaamheidsoverwegingen. Kun je iets vertellen over de mensen 

waarmee je dat doet? Dan bedoel ik óf er überhaupt mensen zijn, of dat je dat in je eentje doet, of dat je dat doet bij name van 400 
organisaties.' 

M: 'Earth Charter is dus een organisatie. Ik ben bij Earth Charter Duitsland betrokken geweest. In Nederland was ik met de 

groep niet zo aangetrokken, toen zeiden ze; 'Waarom is er geen Rabobank?' Toen dacht ik; 'Waarom zou de Rabobank 

überhaupt hier bij zo'n bijeenkomst samen zijn?' In Duitsland was het meer dat de Earth Charter het probeert door educatie te 

promoten, dus niet zozeer door bedrijven die green business gaan doen. In Duitsland is het veel meer vanuit de Christelijke, 405 
oecumenisch, die hebben het opgepikt en die hebben veel meer vanuit de educatie, dus vanuit de scholen met kinderen. Ook 

kunstprojecten. Niet zozeer door het bedrijfsleven.' 

T: 'En hier doe je het met huisgenoten?' 

M: 'Ja, hier meer met huisgenoten, dus dat is één organisatie waar ik dan betrokken ben. Hier doe ik het met huisgenoten, 

maar ik heb ook vrienden in Nijmegen die daar mee bezig zijn, op een andere manier.' 410 
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T: 'En wat voor dingen doe je met hun, praten of ook activiteiten?' 

M: 'Allereerst mee praten, ook in de tuin samen helpen, tuinkennis krijgen. Wat ik dan zelf doe is een sanitair keet maken, 

een mobiele dagkamer (?), een composttoilet met zuivering en alles. Dat is weer zo'n lang project. Ik heb wel de keet, want 

ik had zoiets van; 'Als je hier weg moet kan ik het meenemen'. Toen had ik het idee om dat meer ook op festivals neer te 

zetten als alternatief voor de toiletwagen. Niets toevoegen aan een festival, maar eigenlijk iets vervangen voor een duurzaam 415 
alternatief en daarmee de bewustzaamheid over duurzaamheid en riolering. Soms gebruik je je dingen gewoon als je ze 

gewoon weg kun gooien. Je ziet niet wat er daarna mee gebeurt, wat je uit handen genomen is. Daarom dat bewustzijn. Ja, 

het gaat om een riool. Daar kun je alles in weg spoelen. Het wordt voor mij wel schoongemaakt.' 

T: 'Wat niet weet, wat niet deert. Doe je veel dingen alleen?' 

M: 'Dus dat keetje. Dat is een beetje mijn eigen projectje. Dat is ook vanuit de permacultuurproject gerold.' 420 
T: 'En is het belangrijk dat je ook contact met gelijkgezinden hebt?' 

M: 'Ja, ik denk het wel. Ja. Anders denk je dat je helemaal gek bent, dat het raar is dat je je zorgen maakt om de wereld. Er 

zijn heel veel oorlogen, oude oorlogen, maar ook nieuwe oorlogen bezig over de olie, maar ook heel veel droogte. Heel veel 

conflicten in de wereld zijn uit voedsel vaak. De landbouwgrond is zo kapotgemaakt door monopolies en monoculturen dat 

er steeds minder leefruimte is voor mensen. Daar maak ik me dan wel echt zorgen over en dat de media het eenzijdig belicht. 425 
Dat ik mij daar zorgen om maak wordt soms als iets heel geks gezien; 'Jij hebt toch geen probleem? Dat is toch hun 

probleem?' terwijl dat mij wel raakte. Dan is het toch wel fijn om te ontdekken dat wel meer mensen dat hebben. Er is één 

boek. Die vrouw, dat boek wat ik na mijn afstuderen had gelezen, die had daar wel een antwoord op gegeven, dat het 

eigenlijk keinormaal is dat je je wel zorgen maakt over de toekomst en de vraag; 'Hoe het nu gaat, gaat het zo ook verder?'. 

Deze generatie moet echt veranderingen brengen, want anders heeft de mensheid zichzelf. We nemen nu meer van de aarde. 430 
Veel mensen zeggen; 'Mensen moeten maar dood of geen kinderen meer krijgen.'  

T: 'Zeggen veel mensen dat?' 

M: 'Ja. Als oplossing. Dat hoor je ook wel in de alternatieve beweging. Aan de andere kant, ik heb nog wel vertrouwen in de 

mens en dat wij met heel veel dingen nog wel kunnen helpen met oplossen. De aarde blijft wel draaien, maar hoe laten wij de 

aarde achter? Belangrijk is dat wij een beetje creatief worden met ons afval. Dat vind ik ook mooi aan permacultuur; dat de 435 
mens kijkt naar de natuur en niet natuur gaat domineren, maar gaat ondersteunen. Ik denk dat dat de taak is van de mens, 

omdat wij vooruit kunnen kijken. Hij weet eigenlijk wel de gevolgen.' 

T: 'En wat is de rol van het individu daarin? Welke rol heeft het individu in die verduurzaming?' 

M: 'Ik denk gewoon je eigen verantwoordelijkheid nemen, dat je dingen in eigen hand gaat nemen, zelf de 

verantwoordelijkheid dragen. Het is hetzelfde idee van afval wat je doorspoelt. Als je je eigen afval zou moeten recyclen, dan 440 
zou je het echt niet fabriceren.' 

T: 'Dus elk individu kan iets doen?' 

M: 'Ja.' 

T: 'Ben je ook lid van een politieke partij?' 

M: 'Nee.' 445 
T: 'En waarom niet?' 

M: 'Nou, volgens mij is dat bijna niemand meer, maar er is geen politieke partij die mij idealen of dingen doet. Hoewel, ik 

heb wel eens discussies hoor, want ik ben eigenlijk wel voor het stemmen. Ik mag niet stemmen, maar anders zou ik wel 

stemmen. Ik hoor heel veel mensen die zeggen; 'Dan houd je dat'. Ik snap ook wel, een keer in de vier jaar stemmen, dat zal 

geen verandering brengen.' 450 
T: 'Waarom mag je niet stemmen?' 

M: 'Omdat ik geen Nederlander ben.' 

T: 'Oh. Duitsland?' 

M: 'Ja, maar ik mag ook niet in Duitsland stemmen, want ik heb niet in Duitsland gewoond.' 

T: 'En wat zou je stemmen als je mocht stemmen?' 455 
M: 'Tuurlijk zou je snel zeggen; 'Ik stem GroenLinks of SP, maar daar ben ik het ook niet helemaal mee eens. Niet dat ze nou 

goede dingen doen. Ik bedoel, identificatieplicht of andere wetten die worden ingevoerd. GroenLinks is bijvoorbeeld niet dat 

ze zich alleen maar voor milieu inzetten en politiek moet niet alleen over milieu nadenken, maar over heel veel andere 

dingen ook. Het moet eigenlijk meer in dienst staan voor de burger in plaats van voor hun eigen.' 

T: 'En dat doen ze te veel, voor hun eigen?' 460 
M: 'Voor hun eigen, ja. Het is allemaal ook zo complex. Het lijkt me ook wel moeilijk om hun te zijn, als je niet echt vooruit 

kunt denken.' 

T: 'Is er dan wel een rol voor de politiek weggelegd in de verduurzaming?' 

M: 'Ja, alleen ik denk dat als elk individu zijn eigen verantwoordelijkheid zou nemen en niet alleen duurzame producten 

kopen, maar echt soberder leven. Je hoeft niet terug naar de oertijd, maar je hoeft geen eco-t-shirts te kopen als je gewoon uit 465 
oude stof ook een T-shirt kunt maken. Dat vind ik veel beter dan het produceren van nieuwe eco-t-shirts, dus ook een stapje 

verder nog denken. Nu heb je het vol met van wat alles verantwoordelijk is, maar wat kost het product? Wat nou biologische 

producten die uit Zuid-Amerika komen? Dat soort dingen, dat daar mensen ook niet alleen naar het label kijken, maar naar 

het verhaal erachter. Dus dat ze zelf leren kritisch na te denken. De mensen zijn heel erg verwend geworden en zullen nooit 

hun luxe op willen geven en dáár denk ik dat de politiek wel grote maatregelen zou mogen nemen.' 470 
T: 'Wat voor maatregelen?' 

M: 'Dat is moeilijk om te zeggen. Bijvoorbeeld, je had ooit de autovrije zondag, die is toen met de oliecrisis ingevoerd. 

Niemand zou dat doen, maar als het door de politiek wordt opgelegd. Je kunt als politiek heel makkelijk heel veel dingen 

veranderen, bijvoorbeeld milieueisen veel strenger aanpakken van bedrijven. Dan gaan de bedrijven misschien verhuizen. 

Daar laten heel erg politici zich onder druk zetten, als er meer milieuregels komen of bijvoorbeeld als er meer geld moet 475 
worden afgestaan aan sociale dingen dan gaan de rijke mensen weg, dat ze daarmee dreigen en dat daarom de politiek zich 
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milder gaat aanpassen. Ik denk daar zou de politiek echt een belangrijke rol kunnen spelen door bijvoorbeeld echt groene 

projecten te steunen, te stimuleren, door subsidies te geven. Zoiets als; iedereen krijgt gewoon een regenton voor zijn deur 

voor in zijn tuin, dat iedereen gewoon wel afval moet scheiden. Dat ze nu het statiegeld gaat afschaffen. Hoe kun je op zo'n 

idee komen? Ze zeggen dat Nederland heel erg achterloopt qua duurzaamheid en dat er dus in de media ook heel veel 480 
aandachttrekkerij is van zo'n Wilders of iemand die dan heel erg loopt te schreeuwen, dat er heel veel echte wijsheid mist in 

de politiek.' 

T: 'Dank je wel. Welke rol zie je, je hebt het net al een beetje gezegd, voor de markt in de verduurzaming van de 

maatschappij?' 

M: 'Ik denk coöperatieven creëren. Dus niet zozeer bedrijven voor de winst. Natuurlijk, je moet altijd winst maken. Winst in 485 
zoverre dat je in je eigen levensonderhoud kunt voorzien, maar niet die bonussen. Ook meer bedrijven waar niet perse één de 

baas is, maar bedrijven uit kleine coöperaties die dan ook weer samenwerken. Niet zozeer met elkaar concurreren. 

Bijvoorbeeld dat je met het ene bedrijf, die produceert dit en heeft die afvalresten, die geeft dat aan een ander bedrijf en die 

gebruikt het weer daarvoor.' 

T: 'Cradle to cradle-achtig?' 490 
M: 'Misschien wel. Dat soort ideeën vind ik wel mooi. Ik denk dat bedrijven daar heel veel in kunnen doen. Het zou ook wel 

mooi zijn als bedrijven niet perse met nieuwe producten op de markt komen, maar vooral producten proberen aan te passen 

zodat ze meer efficiënt zijn.' 

T: 'Bestaande producten? Kun je een voorbeeld noemen?' 

M: 'Dat zit ik me nu ook bedenken. Ik zeg het nu wel leuk. Bijvoorbeeld, heel veel producten zijn van plastic en gaan zo 495 
kapot, dat je degelijke producten maakt, dat je dingen repareert, dat je terug kunt brengen en dat gewoon dát ding wordt 

gerepareerd en niet dat je een nieuwe terug krijgt, dat er meer handwerk ook is.' 

T: 'En welke rol zie jij voor maatschappelijke organisaties weggelegd?' 

M: 'Mensen bewust maken, maar ook ruimtes bieden waar mensen bij elkaar komen om te vergaderen, of om mensen meer te 

coachen. Begeleiden om hun leven in eigen hand te nemen. Ik zou me kunnen voorstellen dat wat meer bedrijven die 's 500 
avonds dicht zijn, dat hun ruimtes openstelt voor buurtgroepen om bij elkaar te komen, om voorstellingen te vertonen, echt 

belangrijke documentaires, dus dat er eigenlijk meer gebruik wordt gemaakt van de ruimte die er is. Die wordt heel vaak niet 

gedeeld, omdat het van jou is; 'Ik heb er hard voor gewerkt. Dit is mijn terrein en alle mensen in mijn bezit.' Nee, natuurlijk 

niet. Toch meer open.' 

T: 'En zijn er ook maatschappelijke organisaties waar je lid van bent?' 505 
M: 'Wat bedoel je?' 

T: 'Je hebt net al iets genoemd van de Chapter' 

M: 'De earth charter?' 

T: 'De earth charter. Dat vind ik dan wel al een maatschappelijke organisatie dan.' 

M: 'Daar ben ik lid. Ik vind het heel eg leuk. Het is een hele belangrijke taak die mensen bewust te maken, die informatie te 510 
geven. Ik geloof in informatie door workshops en door oefeningen. Dat is meer wat ik zou willen bijdragen, dus meer uit 

ervaring, want ik denk dat dat beter blijft hangen dan een tekst op papier. Ik vind een organisatie als natuureducatie ook 

hartstikke belangrijk, die zich inzetten om natuurlijke speelplekken op te zetten. Speeltuinen zijn natuurlijk ook 

maatschappelijke organisaties, dat je faciliteiten aan de burgers brengt, dan maak je ook kennis, het maken van een goed 

projectplan of het vinden van subsidie, meer dat soort dingen.' 515 
T: 'En vind je organisatie belangrijk? Ik bedoel het organiseren van dat mensen samen komen.' 

M: 'Ja, omdat ik denk dat de individualisering ook echt wel zijn nadelen. Als iedereen alles zou hebben, zou je veel meer 

moeten produceren in plaats van dat je zou delen en omdat wij ook allemaal met elkaar verbonden zijn. Het enige positieve 

aan de klimaatverandering is dat, het komt op ons allemaal af en dat verbindt ons wel. Dat is denk ik het enige positieve. Het 

is gewoon een keigrote uitdaging en we moeten gewoon gaan samenwerken. Iedereen moet zijn rol erin gaan vervullen, een 520 
beetje zijn plek vinden. Maatschappelijke organisaties hebben daar ook hun rol in om mensen meer met elkaar te kunnen 

verbinden of platforms te bieden, als een paraplu.' 

T: 'En doen ze dat nu voldoende?' 

M: 'Ik denk dat ze wel heel belangrijke dingen onder de aandacht brengen, bijvoorbeeld die plofkip, daar hadden we het net 

ook al over, dat is ook door Wakker Dier aangezet en die hebben naar buiten gebracht dat bepaalde bedrijven dat wel gewoon 525 
willen voortzetten en andere dat wel willen stopzetten. Dus je kunt heel erg maatschappelijke druk uitoefenen.' 

T: 'Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit? Dat is een hele grote vraag.' 

M: 'Ja en ik praat de hele tijd er al over, idealen dit en dat, maar wat zou het concreet zijn, maar dat is natuurlijk veel 

moeilijker. Daar komen heel veel factoren bij kijken.' 

T: 'Vindt je het erg dat ik even een bol eet? Want ik ben helemaal hongerig.'  530 
M: 'Ik zie de hele tijd kleine groepjes, familietjes, die in een woongemeenschap wonen. Ik wil wel een stukje.  

T: 'Het is wel oud, gratis brood.' 

M: 'De basis is dat je alle voorzieningen lokaal uit je eigen regio kunt halen. De groentes komen uit jouw streek. Alle luxe 

dingen kunnen dan van ver weg. Bijvoorbeeld als ik mijn Zapatista's koffie haal, dan ondersteun ik. Dat soort dingen. Of 

olijfolie, dat dat van een community daar komt. Zo ondersteun je. En dat je dat dan wisselt tegen appels van hier. Zo zie ik 535 
dan een duurzame wereld in. Meer kleine subgroepjes die dan weer met elkaar gelinkt zijn. Dat is mijn ideale beeld, maar 

vanuit de situatie waar we nu zijn is dat natuurlijk een hele lange weg. En niet iedereen zal daar blij mee zijn.' 

T: 'Dat brengt mij weer op de volgende vraag: Hoe ziet de wereld er over veertig jaar uit?' 

M: 'Ik denk dat er twee scenario's kunnen zijn. Aan de ene kant totale controle. De overheid en niet alleen de overheid, maar 

de grote bedrijven die totaal het voedsel beheersen omdat er alleen nog maar voedsel met patentrecht verkocht mag worden. 540 
Anderzijds ook heel veel controle, heel veel gegevens, heel veel vingerafdruk en alles wordt misbruikt tegen jou of kan 

misbruikt worden heel makkelijk. Alle gegevens liggen nu allemaal voorhanden. Ik denk dat dat heel gevaarlijk is. Dat was 
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ook bij het communisme, dat dat heel veel macht geeft, kennis over mensen en informatie en gegevens en persoonlijke 

gegevens over mensen. We hoeven niet te weten wat iemands religie is en op welke school hij heeft gezeten en wie zijn 

vrienden zijn. Ik denk dat ons heel gevoelig maakt om voor onze mening uit te komen in de toekomst. Dit is het negatieve 545 
scenario, dat je heel bang moet zijn omdat ze teveel van je weten en dat de gevangenissen opbloeien en dat mensen heel erg 

verlamd zullen raken en alleen nog maar werken en doen wat hun gezegd wordt, omdat ze bang zijn. Maar soms ben ik een 

beetje negatief en dan zie ik dan nu look al bij andere mensen. Mensen zijn nu al zo verstrikt in hun hypotheek en hun baan 

afbetalen en hoe nu al wordt omgegaan met mensen, vooral met fabrieksarbeiders aan de lopende band zie je dat, hoe er nu al 

wordt omgegaan. Je wordt gewoon op staande voet ontslaan. Nu hoorde ik, bij postNL dan, was iemand op staande voet 550 
ontslagen omdat hij water was gaan drinken zonder toestemming te vragen. Of een hele ploeg is ontslagen omdat er iets gejat 

was. Een hele ploeg. Dat soort dingen. Dan denk je, dat is toch niet, we hebben hier toch arbeidsrecht? Maar dat is dus niet, 

we hebben hier genoeg mensen die hier willen werken en omdat de baas op die manier zo productief mogelijk, zo efficiënt 

mogelijk, met zo min mogelijk mensen, zo hard mogelijk werk wil verrichten. En dat je ook je persoonlijke binding verliest 

met dat wat je doet en niet je talenten gebruiken. In mijn ideale situatie wordt iedereen wie hij is, dat hij zijn talenten kan 555 
ontwikkelen en ook dat inzet om bij te dragen aan het groter geheel, aan de aarde voort te kunnen laten zetten. Als je een 

oplossing kunt vinden voor radioactief afval, wat dan weer mijn negatieve scenario is, dat we dat niet meer kunnen koelen, 

maar ik zie ook positieve dingen. Ik zie dat er steeds meer wordt gestuurd naar oplossingen. Mensen worden bewust, 

proberen hun voedsel meer lokaal te eten, moestuinprojecten, mensen zijn geïnteresseerd en willen weten; 'Waar komt dat 

voedsel vandaan?' en dat de politiek dat ziet en dat ze dan ook gaan bijdragen. Die willen ook wel gewoon mee doen als 560 
iedereen enthousiast is en de lokale bedrijven ook en dat dat een heel mooie sneeuwbal kan zijn en dat steeds meer mensen 

die op andere manieren bezig zijn, dat die kennis in de openbaarheid wordt gebracht en wordt gedeeld. Natuurlijk kan niet 

iedereen op een boerderij. De stad zal ook altijd blijven bestaan. Dat is ook super interessant als in de stad zoveel mensen bij 

elkaar wonen, zoveel interactie, maar om dan een keer als stad te kijken; Hoe gaan wij als stad met ons afval om? Hoeveel 

dingen halen we binnen? Meer hergebruik. Het gaat eigenlijk om de kringlopen meer dicht te laten maken en zo klein 565 
mogelijk te houden en weer te sluiten. Niet dat wij allemaal belasting betalen voor ons afval en dat dan een derde weer in 

derdewereldlanden wordt gedumpt. Dat gebeurt nu. Niet alleen hier in Nederland, maar ook in andere landen, dat mensen 

hun zelfrespect weer terug vinden. Want dat is nu, die hele luxe, dat mensen hun zelfrespect verliezen. Dat er zoveel media 

zeggen; 'Jullie zijn zo achterlijk en jullie lopen zo achter', dat mensen echt gaan twijfelen aan hun eigen culturele waarde, 

terwijl er keiveel kennis zit en dat wordt volgens mij kapot gemaakt door voorbeelden als de IPod. Als je dat niet hebt, hoor 570 
je er niet bij, terwijl mensen willen juist erbij horen, mensen willen zelfvertrouwen. Ik zou dus ook willen dat die culturele 

waarde daar, dat mensen ook in die landen daar willen blijven en kijken wat ze daar kunnen opzetten.' 

T: 'En welke van jouw twee scenario's, je hebt nu een positieve en een negatieve geschetst, vindt je het meest waarschijnlijk?' 

M: 'Ik denk dat de uitdagingen waar we voor gaan staan heel groot worden en ik vraag me af of we het gaan redden of dat we 

die ommezwaai kunnen maken. Ik heb een utopie geschetst, maar die zal wel heel anders uitkomen, maar meer naar een 575 
duurzaamheid, na een paar generaties vooruitdenken. Ik denk dat we dat de dat de aankomende vijftien jaar moeten beslissen 

en als we dat niet doen dan zou het negatieve scenario voortzetten.' 

T: 'Zou je jezelf spiritueel noemen?' 

M: 'Nee, niet perse. Ik denk dat het eerder een soort wijsheid is.' 

T: 'Een rationele wijsheid?' 580 
M: 'Nee, meer gevoelsmatig, want soms weet ik helemaal niet of het klopt wat ik denk, maar ik voel dat. Soms kan ik mij 

wel heel erg verbonden voelen met dingen die ik zie of mensen die voorbij lopen. Dat is dan wel weer een soort van 

spirituele ervaring. Dat we wel deel uitmaken van een groter geheel, dat we allemaal met elkaar verbonden zijn.' 

T: 'En ken je veel mensen om je heen die bezig zijn met duurzaamheid?' 

M: 'Ja.' 585 
T: 'Speelt het ook een grote rol in de omgang met die mensen?' 

M: 'Wat eigenlijk wel grappig is, is dat we vrij weinig discussies hebben rondom duurzaamheid.' 

T: 'Is dat iets wat gewoon wordt aangenomen?' 

M: 'Dat wordt dat gewoon aangenomen.' 

T: 'En kun je een globale omschrijving geven van hoe zij zich bezig houden met duurzaamheid, hoe zij dat vormgeven? 590 
M: 'Ik vind, heel veel mensen om mij heen doen gewoon wat ze willen. Dus niet wat van hen verwacht wordt, wat ze zouden 

moeten doen, maar wat ze willen. Dat heeft dan toch vaak te maken met dingen die zij belangrijk vinden, van wat hun 

talenten zijn. Dat ze zich eigenlijk niet zo in een stramien laten plaatsen, maar dat ze wel gewoon op reis gaan of meer de 

vrijheid opzoeken?' 

T: 'Dat ze niet doen wat van hun verwacht wordt; door wie verwacht wordt?' 595 
M: 'De maatschappij. Hun ouders of mensen om hun heen.' 

T: 'Bedoel je dan dat ze zich afzetten of heel erg alternatief zijn?' 

M: 'Misschien wel ja. 

T: 'Maar ze reizen wel? En dat bedoel jij als maar?' 

M: 'Ze willen allemaal niet huisje, boompje, beestje, en een hypotheek. Dat is wel waar je als kinds af aan naar toe gewerkt 600 
wordt. Je hebt een opleiding en met die opleiding ga je werken en met dat werk koop je een huis en die richt je in. Dan ben je 

gelukkig. Dat is controleerbaar, maar heel veel mensen om mij heen zijn niet controleerbaar. Die willen dat niet.  

T: 'Oh, op die manier bedoel je; 'Ze doen wat ze willen'.' 

M: 'Ja, op die manier. Misschien willen ze wel een huisje, maar ik leef nu nog heel mooi op een plek omdat die gekraakt was. 

Dat kon nog, maar dat mag niet meer. Er zijn steeds minder mogelijkheden om te ervaren hoe het is om in een groep te 605 
wonen. Ik heb ook ecovillages design opleidingen gedaan in Schotland. Die mensen hebben het er wel over. Samenleven in 

een groep vergt heel veel van jezelf. Ga er maan van uit dan je troep van andere mensen op moet ruimen. Ga er maar van uit 

dat jouw dingen ook kapot gaan en dat ook echt jouw tas daar nog ligt waar hij lag. Dat soort kleine dingen. Iedereen heeft 
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zo'n andere kijk op wat hygiënisch is of hoe je moet koken. Om daar mee te dealen. Ik denk dat het samenwonen heel veel 

vergt en dat je dat niet zomaar kunt. Die zeggen; 'Ik ga even een communetje opzetten hoor'. Nou, die zijn dat helemaal niet 610 
meer gewend, die groeien ook niet meer op in een gezin waar je leert rekening met elkaar te houden.' 

T: 'En zie je ook overeenkomsten in die mensen om je heen in hoe zij met duurzaamheid omgaan?' 

M: 'Jawel. Er zijn ook heel veel mensen bezig met acties. Nogal wat mensen, thema's die zij belangrijk vinden?' 

T: 'Kun je een voorbeeld noemen?' 

M: 'Mensen die zich inzetten voor illegalen bijvoorbeeld. Mensen die zich inzetten tegen de steenkoolcentrales, maar ook 615 
mensen die heel praktisch bezig zijn, die een permacultuurcursus gaan volgen, die dus plantenkennis willen hebben. Op die 

manieren. Ik denk dat je ook al die drie manieren nodig hebt. Dat je dus acties nodig hebt om dingen tegen te houden. Dat je 

bedrijven moet tegenhouden om nog meer kapot te maken. Dat je dingen moet doen om op te bouwen en zelfvoorzienend 

moet worden, zoals plantenkennis. Ik weet nog steeds niet hoe je dingen moet verbouwen. Dat heb ik niet geleerd op school. 

Dat moet ik nu nog leren. Of hoe ik mijn eigen watersysteem kan aanleggen. Hoe kan ik mijn eigen huis bouwen uit leem en 620 
met een eigen waterzuivering systeem en dan met de ligging ten opzichte van de zon? Al dat soort dingen. Dat is meer het 

alternatief ophouden en daar kennis over delen. En dan het spirituele, het bewustzijn, meer in het moment zijn. Niet geleefd 

worden, maar je eigen leven leven en je verbonden voelen met de natuur. Dat je één bent met de grote kringloop. Dat je niet 

boven de dieren staat, maar dat je net zoveel recht hebt om hier te zijn als dieren.' 

T: 'En voel je jezelf ook onderdeel van een beweging?' 625 
M: 'Het is maar net in welke fase je kijkt, hoe ik mij voel en waar ik mij begeef. Soms ben ik op een training en dan ben je 

met meerdere mensen en dan hoor je zoveel en dan heb je vette gesprekken over projecten waar iedereen mee bezig is, 

moestuintjes, een gent (?) dat ze hebben opgezet, en een sierzee (?) daar, iemand die zijn eigen huis gebouwd heeft. Dan heb 

je echt het gevoel, ja, je bent onderdeel van een beweging die is bezig met dingen op te bouwen voor als er zo meteen het er 

niet meer is, geen olie. Die kunnen dat opvangen. Dan voel ik me wel deel van een beweging. Dan zie ik ook steeds meer 630 
jonge mensen die verder kijken, die vinden; 'Dit is niet genoeg, wat ik mij voor krijg geschoten. Dit kan niet'. We moeten 

echt iets anders opbouwen, ook uit een soort actie, een soort participatie.' 

T: 'En ben je ook bezig met het inspireren of overtuigen van andere mensen, dus naar buiten toe?' 

M: 'Nee. Ik wil eigenlijk niet meer voordragen. Ik wil eigenlijk door het te doen het goede voorbeeld zijn. Ik praat ook niet 

zozeer er altijd over met iedereen. Ik denk dat mensen het altijd eerder stom vinden wat ik doe dan dat ze het goed vinden, 635 
terwijl diep van binnen vind ik dit juist heel goed. Bijvoorbeeld naar mijn collega's toe ga ik niet vertellen wat ik allemaal 

doen, want volgens mij zouden ze me dan niet meer serieus nemen. Wat was de vraag nog maar?' 

T: 'Of je je bezig houdt met het inspireren en overtuigen van andere mensen.' 

M: 'Ik probeer er altijd op te letten dat ik mensen niet overtuig. Ik heb het idee dat dat averechts werkt, maar soms zijn er wel 

momenten dat ik probeer de kennis die ik heb, zoals over de oliecrisis, om dat wel door te geven. Als mensen het vragen, 640 
probeer ik er wel antwoord op te geven. Andere mensen probeer ik juist te overtuigen door mijn manier van doen.' 

T: 'Dank je wel. We zijn klaar.' 

 

Interview met Marisha in haar huiskamer van een rijtjeshuis in Nijmegen,  13-04-2012 

 

 

 

T: 'We kunnen beginnen. Eerst nog even wat korte vraagjes. Hoe heet je?' 5 
M: 'Marisha.' 

T: 'Hoe oud ben je?' 

M: 'Zevenendertig'. 

T: 'Je woont in... ' 

M: 'Nijmegen.' 10 
T: 'En woon je al lang in Nijmegen?' 

M: 'In principe vanaf mijn tiende. Eerst in het Weezenhof. Vanaf mijn 

achttiende op mijn eigen op verschillende locaties maar altijd in 

Nijmegen.' 

T: 'En waar ben je dan geboren?' 15 
M: 'Enschede.' 

T: 'Enschede. En je beroep?' 

M: 'Zelfstandig onderneemster. Ik heb mijn eigen bedrijfje. Een fair trade onderneming met handgeweven woon- en 

modeaccessoires uit Guatemala. Dat is waar ik het grootste gedeelte van mijn tijd aan besteed.'  

T: 'Een ZZP-er zoals dat heet?'  20 
M: 'Ja, volgens mij gebruik je ZZP-er toch echt meer voor... Ik ben echt een handelaar, hè. En ZZP-er is toch meer richting 

coaching, zoiets. Formeel zal ik ook wel ZZP-er heten, maar meestal gebruiken ze dat een beetje voor andere bedrijfstakken. 

Ik ben gewoon onderneemster. Ik heb een eigen bedrijf. Handel.' 

T: 'En wat is je opleiding?' 

M: 'Ik heb sociale geografie gestudeerd in Nijmegen ook. Dat is mijn opleiding. Daar houdt het op.'  25 
T: 'Aan de Radboud?' 

M: 'Aan de Radboud.' 

T: 'En nu komen de open vragen waar je heel veel mag vertellen. Wat betekent de term duurzaamheid voor jou?' 

M: 'Voor mij persoonlijk? Duurzaamheid is volgens mij, dat heb ik jou toen ook wel geschreven hè, duurzaamheid in het 

algemeen betekent dat je verantwoordelijk omgaat of dat je verantwoording neemt voor je omgeving. Voor mens en milieu. 30 
Dat is heel breed, dat je respect hebt voor mens en milieu. Maar naar mijn idee wordt duurzaamheid door anderen wel eens 
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puur gedefinieerd op het milieuaspect. Dat gaat veel over grondstoffen, klimaat en milieu, al dat soort aspecten. Voor mij is 

in mijn praktijk duurzaamheid vooral gericht op het aspect 'mens'. Alhoewel ik ook steeds meer probeer aandacht te 

schenken aan milieu. Vraag jij dit vanuit mijn zakelijke activiteiten of totaal?'  

T: 'Als daar een scheiding tussen zit, dan wil ik het allebei wel horen.' 35 
M: 'Het heeft een iets andere uitwerking. Op het zakelijke vlak ligt de focus, lag de focus in ieder geval altijd eerst op de 

mens, dan wel speciaal door de fair trade manier van opereren. Zoals ik zei, de handproducten worden geweven in 

Guatemala, die worden eerlijk beloond. De vrouwen die er werken krijgen trainingen om zichzelf te empoweren. Er wordt 

aandacht geschonken aan de cultuur. Alle aspecten die bij fair trade komen kijken, zo opereren wij. Dat is met name gericht 

op de mens, maar we proberen ook binnen die onderneming en in Guatemala en ik hier op mijn eigen kleine vlak wel ook 40 
steeds meer duurzaam te worden op het milieuvlak. Heel concreet betekent dat dat afgelopen januari zijn er een serie 

workshops geweest in Guatemala waarbij de weefsters training kregen in het verven van het katoenen garen met allemaal 

dingen uit de natuur; koffiebladeren, moerbei, wortel en pissebed, al dat soort dingen. Dat is zeg maar een stapje richting het 

ecologische duurzaam ook zijn. Verder doe ik hier ook, tja het gaat allemaal om kleine dingen, verzending van bestellingen 

in gebruikte dozen. Een ander aspect is dat ik niet zo lang geleden voor het eerst samengewerkt heb met 'Mode met een 45 
missie'. Dat is een stichting hier in Nijmegen. Een soort sociale werkplaats. Dat zijn vrouwen uit Nederland die een opleiding 

krijgen in naaien en waarmee zij dus hun positie op de arbeidsmarkt proberen te verbeteren. Ik heb laatst, ook begin dit jaar, 

pure weefdoeken geïmporteerd en die zijn door 'Mode met een missie' tot eindproduct genaaid. Dat is dan wel weer richting 

mens. Wat ik dan nu weer de volgende keer als klein extra stapje wil gaan doen, is dat zij de doeken inderdaad ook weer gaan 

vernaaien, maar dan met biologisch garen. Dus het zijn allemaal hele kleine dingetjes. Dat is dan allemaal op het zakelijke 50 
vlak. 

T: 'En is dat iets wat stap voor stap moet gebeuren?' 

M: 'Ja. Ik ben heel erg lerend daarin, dus ik moet dat zelf ontdekken. Ik leer elke keer; 'O wacht, zo kan het ook. Dat kan ik 

ook doen'. Je wordt steeds kritischer. Ik doe dit nou een jaar. Ik heb mijn eigen webwinkel en ben ik mij steeds meer in 

nieuwe dingen van fair trade, duurzaam ondernemen en  duurzaamheid gaan begeven, zeg maar. Daardoor kom ik steeds 55 
meer op ideeën. 'O ja, ik kan natuurlijk ook gewoon gebruikte dozen gebruiken'. Snap je, op die manier word je op ideeën 

gebracht. Het moet ook mogelijk zijn, praktisch gezien. Je hebt er toch weer geld voor nodig of je hebt er andere partijen 

voor nodig. Je bent niet in één klap duurzaam. Dat vind ik wel heel leuk trouwens. Ik zie het steeds meer als een sport 

eigenlijk en dan niet alleen op het zakelijke vlak, maar ook op het privéleven. Daar gaat het om andere dingen. In het 

privéleven gaat het meer om het milieugebied inderdaad. Het zijn allemaal kleine dingen. Dat je al je afval scheidt. Dat je 60 
zoveel mogelijk met het openbaar vervoer rijdt. Dat soort kleine dingen. Dat je denkt om je energiegebruik of watergebruik. 

Om die dingen binnen het huishouden te doen. Dat vind ik wel grappig om daar inderdaad meer mee bezig te zijn. In die zin 

is het wel een ontwikkeling.' 

T: 'En ik onderbrak je net eigenlijk. Je zei een zin met; 'Dat is op zakelijk gebied, maar...' Dat was dus een tegenstelling die je 

bedoelde? Tussen duurzaamheid?'  65 
M: 'Nou ja, de doelstelling van mijn onderneming is allereerst fair trade opereren. Dus vooral op het menselijk vlak een 

steentje bijdragen aan een betere wereld. Dat is het duurzaamheidsstreven. In ieder geval proberen de wereld niet slechter te 

maken. Dat doe ik via een onderneming. Dat doe je naast je eigen huishouden. Daar neemt dat gewoon andere vormen aan. 

Dat is geen tegenstelling, maar dat zijn twee verschillende gebieden waarop je bepaalde duurzame manieren kan hebben. Ja. 

Snap je? Ik weet niet of ik het duidelijk zeg.' 70 
T: 'Jawel. En eigenlijk, de volgende vraag heb je al grotendeels, vind ik wel beantwoord, maar op welke manier geef jij 

duurzaamheid vorm in je leven?' 

M: 'Ja, dat heb ik denk ik net grotendeels beantwoord. Via mijn beroep. Via mijn werk. Fair trade, maar ook steeds meer wel 

het ecologisch verband. In privé door de kleine dingen die je gewoon als burger rondom doet om toch een beetje rekening te 

houden met het milieu. Om niet meteen de auto in te stappen, maar met de bus of met de fiets. Je afval scheiden. Het zijn 75 
allemaal kleine dingen. Dan denk je erover en denk je; 'Ik wil ook een regenton' en dan gaan we daarmee de tuin bewateren 

en misschien ook je wc op één of andere manier via regenwater doen. Dat soort dingen. Overstappen naar een groene 

energieleverancier. Dat is wat ik in het huishouden zoal doe of wil gaan doen.' 

T: 'En in je vrije tijdsbesteding, komt daar ook duurzaamheid naar voren?' 

M: (Gelach). 'O jee. Mijn vrijetijdsbesteding. Mijn vrijetijdsbesteding is grotendeels mijn onderneming.' 80 
T: 'Dus je bent gewoon heel druk?' 

M: 'Ik ben daar eigenlijk heel veel mee bezig en het is ook niet alsof er een hele erge scheiding is tussen werk en vrije tijd. 

Het zijn heel veel verschillende dingen die ik daarvoor kan doen en ik vind het heel leuk om daarmee bezig te zijn en ik ben 

eigenlijk gewoon van 's ochtends tot 's avonds een goed deel daarmee bezig. Wat doe ik eigenlijk daarnaast? Dat is een 

twistpunt soms in onze relatie. Wat ik daarnaast ook doe, wie weet hoort dat ook tot duurzaamheid, al is het een beetje ver 85 
gezocht hoor, het greenwashing idee, maar wat wij wel vaak doen is rommelmarkten afstruinen. Je ziet daar nou ook zo'n 

dingetje staan, een voetenbankje.' 

T: 'Ja.' 

M: 'Dat is ook één van de dingen die ik aan mijn onderneming wil toevoegen, maar tegelijkertijd is het ook nog een leuke 

hobby. Het loopt een beetje door elkaar om tweedehands meubels te gaan opknappen en dan te bekleden met weefgoed uit 90 
Guatemala.'  

T: 'Leuk.' 

M: 'Ja, maar ik heb dus niet echt. Ja, rommelmarktjes bezoeken, maar voor de rest, nee.'  

T: 'En je hebt net al iets genoemd over vervoer. Zo veel mogelijk de fiets nemen. Heb je een auto?' 

M: 'Ja, nou moet ik heel eerlijk zeggen om niet mijzelf beter voor te doen dan dat ik ben. Wij hebben een auto en we hebben 95 
een rijbewijs, maar ik ben niet goed in rijden, dus in die zin vind ik het openbaar vervoer wel fijn, wel best, en ik vind het 

heel handig, want je kunt onderweg je werk doen. Dus ik zou sowieso niet snel een auto pakken, maar ik ben er ook niet echt 
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handig in. Misschien als ik gemakkelijker had geleefd. Tegelijkertijd, de auto is toch ook wel weer elke dag handig omdat 

mijn vriend hem nodig heeft. Sowieso, voor kleine dingen pak ik gewoon wel de fiets. Dan zou ik sowieso nooit de auto 

pakken.'  100 
T: 'En zijn er nog, behalve wat je hebt genoemd, je noemt al veel, nog meer dingen in het huis wat je doet uit 

duurzaamheidsoverwegingen?' 

M: 'Poeh. Ik weet niet. Tja. Weet je wat het ding is? Sommige dingen doe ik al soort uit zuinigheid en vanwege het milieu, 

maar ook vanwege je eigen portemonnee. Ik weet niet of dat nu opeens onder de noemer duurzaamheid valt, maar ik gooi 

bijvoorbeeld praktisch nooit eten weg. Dat ik er op tijd iets anders van maak. Kleding gooi ik ook nooit weg. Dan breng ik 105 
het wel ergens naartoe. Kledinginzameling. Dat soort dingen denk ik. Maar om dat nou echt duurzaam te noemen. Wat ik zei, 

we proberen steeds meer in ons eigen tuintje groenten te verbouwen. Dat is ook gewoon leuk.' 

T: 'Het één sluit het ander toch ook niet uit?' 

M: 'Nee dat bedoel ik, want het is niet zo dat duurzaam leven niet leuk hoeft te zijn. Ik vind het juist wel spannend eigenlijk 

om dat een beetje meer vorm te geven.' 110 
T: 'En zijn er ook nog bewust dingen die je laat, niet doet, uit duurzaamheidsoverwegingen?' 

M: 'Nou, wat ik net al zei, niet eten weggooien. Praktisch nooit. Daar ben ik wel echt heel secuur in. Dat vind ik ook echt 

heel erg zonde. Niet in de eerste plaats vanwege mijn eigen portemonnee, maar ik heb daar gewoon moeite mee dat er eten 

wordt weggegooid en ik weet gewoon dat er zoveel mensen zijn die niet te eten hebben. Dat vind ik bijna schofterig om daar 

zo gemakzuchtig mee om te gaan. Dus zelfs als er eten op tafel staat dat al bereid is en dat is over dan doe ik het wel in de 115 
diepvries of ik eet het een dag erna terwijl mijn vriend dan iets anders eet. Eten weggooien; dat is iets wat ik bewust laat.' 

T: 'En dingen als reizen, speelt het daarin ook nog een rol?'  

M: 'Reizen?' 

T: 'Ja, bijvoorbeeld, het vliegtuig nemen.' 

M: 'Ja, nou goed, voor mijn werk wil ik wel graag naar Guatemala. Ik weet wel dat dat een flinke aanslag is, maar hoe moet 120 
ik er anders komen? Kijk, dat zijn dan van die praktische belemmeringen. Ik zou ook bijvoorbeeld echt wel graag bewuster 

willen inkopen. Op dat punt zou ik een stuk bewuster kunnen zijn, want dat vind ik duurzaam eigenlijk; bewust zijn. Ik zou 

op zich best wel allemaal fair trade en biologisch bewuste producten willen kopen, maar vooralsnog is dat over het algemeen 

toch duurder. Dat kan ik over het algemeen gewoon niet betalen.' 

T: 'Dat was ook weer toevallig een volgende vraag. Je bent goed. Kun je wat voorbeelden noemen van wat je dan wel en niet 125 
duurzaam koopt?' 

M: 'Oei. Wat ik wel en niet duurzaam koop? Eigenlijk niet zo gek veel. Kleren koop ik vaak tweedehands, maar ja of het nu 

daar weer onder valt?' 

T: 'Ja hoor.' 

M: 'Oké, maar voor de rest? Ik moet eigenlijk ook heel eerlijk zeggen dat ik heel veel van mijn moeder krijg. Het ding is; ik 130 
ben een jaar bezig en mijn onderneming, daar kan ik bij lange na niet van leven en dat is echt gewoon nog puur investeren. 

Juist omdat het een Fair Trade onderneming is, zijn de verkoopmarges klein en omdat alle producten die ik verkoop gemaakt 

worden op een hele arbeidsintensieve manier die eerlijk beloond word, zijn die producten ook heel duur om in te kopen. Dus 

ik ben daar heel veel geld aan kwijt en vooralsnog komt er haast nog niets terug. Dus ik heb een hele lieve moeder die ieder 

keer als ik bij haar op bezoek ga, dan krijg ik een doos met eten mee. Zij koopt wel vrij bewust in hoor. Of het nou allemaal 135 
biologisch of fair trade is, dat weet ik niet, maar wel allemaal gezonde dingen. Heel veel koop ik zo eigenlijk niet.' 

T: 'En wat is daarin je grootste belemmering. Geld?' 

M: 'Ja, geld.' 

T: 'Merk je ook dat je in bepaalde dingen niet duurzaam bent?' 

M: 'Ik werd er net, weet niet meer hoe, op gewezen. Zoals net bijvoorbeeld. De tv staat boven op stand-by, weet je wel. We 140 
gaan regelmatig in bad. Dat is ook niet echt heel netjes. Toch wel een beetje de luxe dingetjes waarbij je gewoon niet stil 

staat. Zoals daar staat ook een lampje aan. Dat is eigenlijk ook niet nodig. De deur stond net open toen de verwarming 

aanstond. Dat soort dingen slippen er altijd wel in. Ik vind mijn vriend ook niet echt duurzaam omdat hij wel vaak de auto 

pakt bijvoorbeeld. Maar daar kan ik weinig... 

T: 'En hoe werkt dat? Botst dat? Dat jij probeert duurzaam te leven...' 145 
M: 'Nee. Nee. Nee. Nee. Hij doet op zich best wel leuk mee met mij. Het is niet zo dat hij met de ideeën komt. Ik zit een 

beetje in die wereld. Ik ben me daarin een beetje aan het verdiepen. Dus dan zeg ik iets van; 'Hé, ik vind dat we van 

energieleverancier moeten veranderen'. Sowieso betalen we gewoon veel, maar ik wil dat ook. Zie je, in mijn onderneming 

draag ik duurzaamheid uit. Dan vind ik inderdaad dat ik daar in mijn persoonlijk leven ook aandacht aan moet schenken en 

dat dat nog wel meer kan dan ik doe. Ben ik met mijn onderneming bezig, dan stuit ik op grotere en kleinere dingen die ik 150 
dan kan doen en dan zeg ik; 'Hé Toon zullen we zus of zo gaan doen of een regenton gaan nemen? Dat vindt hij best. En hij 

promoot mijn business heel erg. Dat is erg leuk. In die zin draagt hij zo zijn steentje ook bij.  

T: 'En merk je ook welke dingen om je heen, het mogen mensen zijn, factoren, eigenlijk in de breedste zin, welke dingen om 

je heen je helpen, je stimuleren om duurzaam te leven?' 

M: 'Alleen al het idee dat je gewoon zuinig om gaat met schaarse middelen. Zeg maar, dat het helpt. Dat het een beetje 155 
bijdraagt aan de wereld of in ieder geval niet dat je de wereld afbreekt. En wat mij ook heel erg stimuleert is om te merken 

dat er ook nog een hele boel andere mensen zijn die dat nog veel uitgebreider doen. Dat vind ik ook stimuleren. Dan denk ik; 

'Dat wil ik ook'. Eigenlijk is het ook niet zo moeilijk. En het is ook heel erg stimulerend de positieve reacties die ik krijg op 

mijn onderneming, op wat we doen, de manier waarop we te werk gaan en op de producten zelf. Het is gewoon een fijn idee. 

Die onderneming gaat dan eerlijke lonen geven. Dat geldt voor Guatemala en op termijn ook voor mij. Vooralsnog niet, maar 160 
op termijn moet ik er ook een eerlijk loon aan overhouden, anders houdt het op. Ik vind het wel een fijne gedachte dat door al 

deze inspanningen daar wel eerlijke lonen worden gegeven. Dat de vrouwen en hun gezinnen er nu beter bij zitten als voor 

dit project.' 
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T: 'Merk je ook welke dingen om je heen je belemmeren om duurzaam te leven?' 

M: 'Geld. Geld en onkennis waarschijnlijk. Duurzaamheid gaat zo ver. Voor een gedeelte is het ook vaak gemakzucht. Of 165 
luiigheid. Zoals wat ik zeg, dat er boven nog een tv op stand-by staat. We laten wel eens lichten aan. En inderdaad ook het 

comfort. Het bad is ook heel erg lekker. Dat zou ik niet willen missen. Dat staat dan in de weg. Het moeilijke ding eigenlijk, 

op korte termijn, dat is mijn idee, heb je toch nog vooral geld nodig om als je die producten wilt aanschaffen voor je 

huishouden. Op de lange termijn bespaart het je juist, zoals regenwater opvangen. Dat bespaart ook geld en je wilt ook leuk 

leven, dus in die zin, dat bijt misschien soms ergens.' 170 
T: 'En je vertelde net dat het feit dat je nu dat bedrijf je ook doet denken aan duurzaamheid in je persoonlijk leven. Dat dat 

meer zo'n spill-over is. Kun je iets vertellen hoe je tot dat bedrijf bent begonnen?' 

M: 'Dat is wel een grappig verhaal. Dat heb ik allemaal al flink vaak verteld. Dat maakt niet uit. Het ding is, ik was bezig met 

mijn proefschrift. Ik heb een promotieonderzoek gedaan onder Filipijnse ondernemers in Nederland. Dat was heel leuk. Echt 

het praktische, actieve werk vond ik heel erg leuk. Toen kwam het proefschrift en dat vond ik niet leuk, in die zin, ik was er 175 
niet goed in. Ik was er op gegeven moment al twee jaar mee bezig bijna en dat leek nergens heen te gaan. Toen heb ik echt 

een hele impulsieve actie ook gedaan op de universiteit. Daar heb ik zitten surfen om weer even een poos weg van hier echt 

iets heel anders doen dan alleen maar met mijn eigen verhaal achter mijn computer bezig zijn. Toen kwam ik op een vacature 

uit voor vrijwilligerswerk in Guatemala en toen heb ik daarop gereageerd. Toen werd ik dat. Toen ben ik erheen gegaan. Toen 

zou ik eigenlijk met drie groepen vrouwen, weefsters, ergens komen te werken en toen ik daar kwam bleek eigenlijk dat er 180 
van organisatie of een project of iets eigenlijk weinig sprake was. Ik had wel al kennis gemaakt met een andere Nederlandse 

die daar al langer zat en toen hebben we eigenlijk de handen ineen geslagen en samen dit project opgezet, Yabal Handicrafts. 

Toen zijn we dat opgestart. Die Nederlandse, Yet, zij woonde daar al een paar jaar. Zij had een noodhulporganisatie 

opgericht. Die heette Yabal. Dat was een noodhulporganisatie na orkaan Stan in 2005. Toen waren er meerdere 

gemeenschappen, maar in dit geval richtte zij zich op twee gemeenschappen. Die waren hele dorpen kwijt en hun hele 185 
hebben en houden kwijt. Die zijn vanuit de kuststreek boven de bergen ingevlucht en hadden eigenlijk niets daar. Toen heeft 

zij dus die NGO opgericht en heeft zij de eerste jaren daarna ook voorzien in de basisbehoeftes. Een huis, water, dat soort 

dingen. Toen kwam ik daar en voor haar was het voor de gemeenschap interessant om een extra inkomensbron te vinden voor 

die mensen, want die waren eerst koffieboeren en die zijn toen ook hun bestaansgrond kwijtgeraakt. Letterlijk. Dus toen 

hadden we zoiets van: Ik zou met drie groepen weefsters gaan werken. Zij had dan twee gemeenschappen. Dat voegen we 190 
samen en dan gaan we vanuit een gewoonte, net zoals hier kantklossen. Dan gaan we uit de gewoonte van het heupweven 

proberen een inkomensbron te maken. Zo is dat eigenlijk begonnen. Heel grappig. Ik zou er drie maanden blijven. 

Uiteindelijk heb ik er meer dan een half jaar gezeten. Toen kwam ik hier terug. Toen moest ik weer terug naar het 

proefschrift.'  

T: 'Is het afgekomen?' 195 
M: 'Ja, toen heb ik nog weer twee en half jaar daaraan geworsteld en gesleuteld, maar wel dat tegelijkertijd ben ik bezig 

gebleven met dat idee vorm te geven van 'Wat kan ik doen om de Yabal Handicrafts naar Nederland te brengen? Wat voor 

organisatievorm? Een marktonderzoek. Wat voor producten wel en niet. Toen ben ik eigenlijk proefschrift slash Yabal bezig 

geweest. Vorig jaar zeventien februari ben ik gepromoveerd eindelijk en achttien februari heb ik de webwinkel gelanceerd. 

Dat was echt van het één naar het ander.' 200 
T: 'Leuk.' 

M: 'Het grappige is, in alle eerlijkheid, uiteindelijk komt het allemaal een beetje bij elkaar denk ik. Dat proefschrift schrijven, 

dat is echt een drama, een groot drama eigenlijk wel geweest. Ik ben er thuis vijf jaar mee bezig geweest, maar wat ik zei; het 

veldwerk vond ik heel erg leuk. Het onderzoek ging over Filipijnse ondernemers in Nederland en dan ging het ook 

voornamelijk over kleine ondernemers zoals ik nu zelf ben. Ik denk dat die interviews met hun, net zoals jij nu mij 205 
interviewt, dat die mij uiteindelijk mede geïnspireerd hebben om ook het ondernemerschap in te gaan. Daar heb ik wel van 

geleerd van; 'Oké, ondernemen gaat niet alleen om geld, maar je kunt het ook op een sociale manier doen. Je kunt ook helpen 

bij te dragen op één of andere manier'. Uiteindelijk is dat zo toch op zijn plek gevallen, denk ik.' 

T: 'En daarvoor, was daarvoor duurzaamheid al belangrijk voor je?' 

M: 'Wat grappig, die vraag had ik laatst ook al. Toen noemde ik het volgens mij geen duurzaamheid. Toen was ik mij er niet 210 
bewust van. Het probleem wat ik heb met het begrip 'duurzaamheid', is dat het eigenlijk overal, nou, het is een beetje een 

buzz-woord aan het worden. Je kunt, wat ik eigenlijk eerder ook wel aangaf; 'Ik koop tweedehands kleren', dat is heel 

duurzaam? Ik ben er een beetje wel sceptisch over, maar sowieso, voor de onderneming had het niet zo'n expliciete rol. Niet 

met die benaming. Ik heb altijd al afval gescheiden en ook altijd wel tweedehands kleding gekocht, maar ik ben er nou wel 

nog meer bewuster mee, omdat ik er meer mee in aanraking ben en omdat ik het zelf via de onderneming uitdraag en dus ook 215 
vind dat ik het naar mijn eigen leven persoonlijk nog wat verder kan doorvoeren. Ik heb wel altijd een interesse gehad in 

sociale vraagstukken en in ontwikkelingslanden. Dat dan weer wel. Wel meer het mensgedeelte. Een eerlijke verdeling van 

de welvaart. Dat soort thema's heb ik altijd wel interessant gevonden, maar eigenlijk noemde ik het zelf pas duurzaam sinds 

ik met die onderneming bezig ben.' 

T: 'En over tien jaar. Hoe zie jij de ontwikkeling van jouw duurzaamheid over tien jaar?' 220 
M: 'Ik denk dat ik dan nog wel een stuk duurzamer ben als nou. Dan heb ik nog weer meer tips en trics verzameld, 

waarschijnlijk. Hopelijk heb ik dan ook meer geld. Dat ik het ook op die manier kan doen. En sowieso, met betrekking tot de 

onderneming is het wel het idee om meer ecologischer te werk te gaan. Kijk, alles wordt nu geweven met katoen. Dat is in 

principe katoen wat aan de EU standaarden voldoet, zeg maar, maar dat is niet per se biologisch katoen bijvoorbeeld. Dat is 

ook weer zo'n verbeterpunt om daar nog aan te werken. Ja, inderdaad. Wat nu in gang is gezet is gewoon stap voor stap iets 225 
verder komen, iets duurzamer worden.'  

T: 'En je had het net over tips en trics verzamelen. Die hele ontwikkeling van duurzaamheid, doe je dat alleen of doe je dat 

samen? Heb je mensen die je helpen?'  

M: 'Nou ja, eigenlijk gaf ik dat ook aan. Eigenlijk omdat ik mij steeds meer in die wereld ook begeef. Een belangrijk 
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onderdeel van ondernemerschap is jezelf kenbaar maken en netwerken, nieuwe relaties opdoen. Dus ik ben wel heel 230 
nadrukkelijk op zoek naar groepen, of word lid van groepen, of meng me in groepen en neem deel aan bijeenkomsten met 

thema's maatschappelijk verantwoord ondernemen of duurzaam ondernemen, waar dat soort thema's centraal staan. Dat doe 

je inderdaad samen. Een heel concreet voorbeeld is dat komende maandag heb ik een evenement georganiseerd. Een 

evenement is een groot woord want volgens mij komen er meer een stuk of vijf mensen, maar zogenaamde, misschien ken je 

die ook wel, de duurzame vrouwenlijst van Linkdin?  235 
T: 'Van gehoord, maar ik ben niet zo van Linkdin.' 

M: 'Maar, dat was één van mijn tips aan jou, eigenlijk. Je kunt daar heel veel groepen vinden die specifiek gericht zijn op 

duurzaamheid. Duurzame mensen, duurzame vrouwenlijst, en binnen die duurzame vrouwenlijst heb je, ik schrijf het straks 

wel op. Daar kun je een hele hoop mensen vinden voor je onderzoek. Binnen de duurzame vrouwenlijst heb je een subgroep 

met duurzame mode en textiel. Nou, dat is dus precies mijn ding. Maandag dan heb ik een dingetje gepland dat iedereen uit 240 
die groep die wil, die mag hier komen. Gewoon heel vrijblijvend en informeel. Gewoon om inderdaad in de veilige sfeer van 

het huis kennis te maken en concreet te horen waar de ander mee bezig is en inderdaad concreet samen te werken. Op die 

manier doe je inderdaad duurzaamheid samen. Je doet je eigen dingetjes maar om verder te komen moet je samen werken.' 

T: 'Even kijken. We gaan uitzoomen.'  

M: 'Ojee. Nou wordt het moeilijk.' 245 
T: 'Nee, niet moeilijk, maar anders. Nu ging het heel veel over je persoonlijke belevenis en nu gaat het ook nog over je 

persoonlijke belevenis, maar meer over hoe jij de maatschappij om je heen ziet. 

Bijvoorbeeld welke rol zie jij voor het individu in de verduurzaming van de maatschappij?' 

M: 'Nou, wat ik eigenlijk zelf al doe. Ieder individu kan met weinig inspanningen ook al wat betekenen. Door gewoon 

inderdaad je afval te scheiden en niet zomaar klakkeloos eten weg te gooien, maar bewust om te gaan met de dingen die je 250 
hebt, zeg maar. Dat kost bijna geen inspanning. Dat kan elk individu ongeacht de dikte van de portemonnee doen, zeg maar. 

Is dat wat je bedoelt?' 

T: 'Ja, dat is wat ik bedoel.' 

M: 'Dat lijkt mij gewoon. Dat maakt niet uit wie je bent. Dat zijn gewoon dingen die elk individu kan doen.' 

T: 'Dus elk individu kan dat doen al hij dat wil?' 255 
M: 'Ja, ik denk niet dat je het kunt verplichten. Je moet mensen er inderdaad bewust van maken dat dat een betere manier van 

omgaan met de wereld is. Je kunt niet zeggen tegen mijn buurvrouw; 'Je moet je afval gaan scheiden.' Ik heb in ieder geval 

niet die macht en ik weet ook niet of je dat moet willen. Het is meer iets wat iedereen kan.' 

T: 'En waarom zou je dat niet moeten willen, dat verplichten?' 

M: 'Laat ik het zo zeggen. Ik vind dat er al heel veel regels in Nederland zijn. En ik ben ook wel voorstander dat mensen ook 260 
wel een beetje een vrijheid van handelen hebben. In die zin komt het dus aan op bewustwording. Dat mensen het zich 

beseffen en dat ze het nut ervan in zien en dat het hun eigen keuze wordt. Ik ben er niet voorstander van om in alles compleet 

de wet voor te schrijven. Ik denk ook niet dat dat werkt als iedereen regels opgedragen krijgt zonder dat ze begrijpen waarom 

dat interessant is voor henzelf en de wereld. Dan blijft dat toch niet hangen, zeg maar. Je kunt beter er voor zorgen dat 

mensen het wel willen uit zichzelf. Toch?' 265 
T: 'Ja, ik heb nu geen mening hoor.' 

M: 'Oké. Dit is mijn mening. Dit is mijn idee. Ik vind in Nederland veel regels. Dat vind ik een beetje benauwend.' 

T: 'Stem je?' 

M: 'Ojee. Dat is een gewetensvraag. Allereerst ben ik politiek echt zwaar onderlegd. Ik ben niet heel erg op de hoogte van 

wat er politiek allemaal speelt. Dat zal ik eerlijk toegeven, maar ik heb volgens mij alleen de afgelopen keer vergeten te 270 
stemmen en dat vond ik wel heel vervelend, want ik vind dat wel het minste wat iemand kan doen. Ik vind wel dat je moet 

stemmen. Moet tussen haakjes. Ik heb het altijd wel gedaan, alleen ben ik het de afgelopen keer een keer vergeten.' 

T: 'En welke partij stem je?' 

M: 'GroenLinks. In alle eerlijkheid wisselt het een beetje. Ook in alle eerlijkheid; als er dan verkiezingen aankomen, tegen 

die tijd dat het weer gaat gebeuren, dan ineens word ik geïnteresseerd in allerlei programma's en kies ik op basis van wat mij 275 
het meeste aanspreekt.' 

T: 'En waarom was het GroenLinks?' 

M: 'Heel concreet? Zij hebben een interessant programma. Als je heel concreet dingen mij nu vraag? Ze hadden volgens mij 

de juiste balans tussen mens en milieu en zijn sociaal genoeg. Ik ben sowieso wel altijd ergens aan de linker kant.'  

T: 'Je zei dat het wisselt, maar waar wisselt het dan tussen?' 280 
M: 'Heel concreet moet je me niet vragen, maar ik heb ook wel eens PvdA gestemd en ook wel eens D'66 gestemd lang 

geleden. Echt zo, pats, pats, boem, opnoemen wat bij mij de doorslag gaf? Ik deed altijd de programma's doornemen en ook 

wel verschillende kieswijzers. Heel grappig is eigenlijk, ik vul het in en dan kom ik ook met allerlei thema's in aanraking 

waar ik nooit mee in aanraking kom en waar ik eigenlijk niets van weet. Dan moet je toch een antwoord geven over wat je 

daar op dat moment over denkt. Dan heb ik wel eens gedacht; O nee, als ik maar niet rechts uit kom. Dat wil ik niet. Dat 285 
kwam ik nooit. Dan dacht ik: 'Dan heb ik gelukkig goed gestemd.' Een gekke redenering. Dat moet je misschien maar even 

vergeten. Maar heel concreet ben ik er niet goed in, in politieke standpunten.' 

T: 'En je bent ook niet lid van een politieke partij?' 

M: 'Nee.' 

T: 'En heeft dat een reden?’  290 
M: 'Nou ja eigenlijk, omdat ik niet echt politiek geïnteresseerd ben, maar het dus ook omdat het dus wel eens wisselt. Ik wil 

niet per se binnen één club zitten. Ik wil dat wel elke keer weer kunnen bepalen wat in die tijd of in die periode of voor mij 

het meeste aanspreekt. 

T: 'En heeft het ook een reden dat je niet politiek geïnteresseerd bent?' 

M: 'Tja. Waarom ben je in sommige dingen wel geïnteresseerd en in anderen niet? Ik weet niet.'  295 
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T: 'Volg je de actualiteiten?' 

M: 'Een beetje. Het is een beetje mijn zwaktepunt, in alle eerlijkheid. Dat heb ik altijd gehad. Als ik ergens mee bezig ben 

kan ik mij daar helemaal in verdiepen en dan vergeet ik een beetje, hoe schuin dat voor de rest ook mag klinken, maar dan 

vergeet ik voor de rest een beetje de wereld om mij heen. Ik kijk nieuws. Ik kijk op zijn minst elke dag de krant door, maar ik 

merk, er blijft niet echt heel veel hangen. Althans, minder dan dat ik zou willen. Dat is een beetje een ding, een zwaktebod, 300 
maar ik kan het niet veranderen.'  

T: 'En zie je wel een rol voor de politiek weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

M: 'Inderdaad. Tuurlijk. Je kunt wel bepaalde eisen stellen aan hoe bedrijven opereren, het zakelijke vlak meer en het 

voornaamste is inderdaad het op de agenda zetten en zorgen dat mensen bewust gemaakt worden. Het is een beetje lastig. 

Wat ik zeg, ik ben altijd een beetje met mijn eigen dingetje bezig en dan lijkt het alsof de hele wereld om duurzaamheid 305 
draait en alsof iedereen ermee bezig is. Maar als ik buiten die wereld stap dan hoor ik, het leeft helemaal nog niet zoals ik 

zelf wel denk. In die zin dat daar zeker nog een rol voor de politiek is weggelegd. Gewoon concretere acties en de mensen 

bewuster maken en toch meer milieu op het programma zetten.'  

T: 'Vindt je dat dat nu voldoende gebeurt?' 

M: 'Nee, ik dacht altijd van wel, maar nu denk ik wanneer komt het nou terug? Ook bij die, dat ding dat we hadden in de 310 
Lux, hoe heet dat nou, over de Nijmegen duurzaamheidsneutraal.' 

T: 'Duurzaamheidscafé' 

M: 'En toen werd ook nog eens gezegd. Ja, dat is eigenlijk ook zo. Ik leef in een wereld waar het wel al allemaal daarom 

draait, maar dat is niet de hele wereld. Daarbuiten om, als je dan gaat kijken of de kranten ook ziet, dan zijn er weinig dingen 

die daar echt over gaan. Ik denk echt dat daar nog wel meer aandacht voor kan komen, zou moeten zijn.'  315 
T: 'En heb je enig idee wat zou moeten gebeuren in het algemeen om, wat jij zegt, dat duurzaamheid te verspreiden over een 

niet zo klein wereldje?' 

M: 'Even kijken. Wat er zou moeten gebeuren?' 

T: 'Ja. Je zei, je merkte dat het helemaal nog niet zoveel leeft, toen je een soort van uit je wereldje stapte.'  

M: 'Het moeilijke is natuurlijk, er zijn wel een hele hoop problemen die er allemaal spelen in de wereld en in Nederland komt 320 
dat ook steeds meer en daarmee wordt milieu dan als onderdeel van duurzaamheid wat meer naar achteren geschoven. Maar 

goed, ik ben ook geen politica. Ik weet ook niet hoe het allemaal wel zou moeten. Er zijn ook andere dingen die urgent zijn. 

Hier wordt armoede ook steeds groter. Steeds meer mensen hebben minder te besteden, minder te eten. Drama's. Dat is 

inderdaad ook belangrijk. Daar moet aandacht aan geschonken worden en dan denk ik, dat hoor ik ook wel vaker, er wordt 

alleen maar overlegd en gekwaakt en weinig gedaan. Dat zou wat minder kunnen. Met zoveel dingen die er aan de hand zijn 325 
is het misschien lastig. Ik kan daar echt niet heel goed een concreet antwoord op geven. Gewoon meer aandacht aan 

schenken dan alleen maar kwaken misschien. Concrete actie. Het stimuleren van initiatieven die dat dan vervolgens verder 

verspreiden. Die het woord verder verspreiden. Dat zou je kunnen doen.'  

T: 'En de rol van de markt. Zie jij een rol voor de markt?' 

M: 'Nou ja, dat is eigenlijk de rol zoals ik die zelf speel. Die kan eerlijker. Nou ja, handel kan eerlijker en allerlei misstanden, 330 
zoals in productiemanieren. De kledingindustrie die staat er bol van. Die moeten natuurlijk aangepakt kunnen worden. En in 

het algemeen inderdaad een eerlijke beloning en milieuvriendelijke productiewijzen. Dat zijn allemaal dingen die door de 

markt afgedwongen kunnen worden, die de markt moet waarmaken.' 

T: 'En zie je dat gebeuren?’  

M: 'Nou, laat ik het zo zeggen, voordat ik mijn eigen eerlijke handel had, had ik er geen weet van dat er toch eigenlijk wel al 335 
behoorlijk wat eerlijke handelaren zijn. Ik heb wel het idee dat dat de trend is. Dat er steeds meer ondernemingen op kleine 

schaal en grotere schaal eerlijker en transparanter en duurzamer opereren. Wat was je vraag; Of dat mogelijk is?' 

T: 'Ja.' 

M: 'Ik denk zeker dat het mogelijk is. Ik denk ook dat de consument toch in het algemeen ook wel bewuster wordt. Ik denk 

dat die trend naar meer duurzaamheid gaande is. Dan moet het mogelijk zijn, maar honderd procent duurzaamheid? Wat is 340 
het doel? Ik weet niet precies waar het heen moet, maar het wordt steeds meer, dat denk ik wel. Als ze laten zien bijvoorbeeld 

dat producten uit de ontwikkelingslanden dat die gewoon ook mooi en niet alleen fijn en leuk daar zijn vanwege de eerlijke 

lonen die daar gegeven worden, maar dat ze ook hier leuk en praktisch en goed zijn, dan heb je een win-win aan alle twee de 

kanten. Je ziet dat steeds meer gebeuren dat producten uit ontwikkelingslanden komen en ook hier in het westerse interieur 

passen of in de westerse modetrends mee gaan. Dat is natuurlijk wel een positieve ontwikkeling. Alhoewel, daarmee heb je 345 
wel meteen een dilemma te pakken waar ik zelf heel erg mee worstel; hoever ga je daarmee, met wat ze daar traditioneel 

gezien maken? Een deel van Yabal is allereerst eerlijk loon, maar ook een stukje van de Maya cultuur hierheen brengen of 

respect kweken voor die cultuur en traditie, in ere houden of in ere herstellen eigenlijk, want het is heel lang gediscrimineerd 

geweest en onderdrukt. Waar ligt de grens tussen het behoud van die cultuur en de traditie en aanpassen aan de westerse 

smaak? Dat is een lastig ding om daar echt een antwoord op te vinden.'  350 
T: 'Dus dat is wel een dilemma die in de toekomst gaat spelen als die verduurzaming doorgaat?’  

M: 'Dat speelt wel in mijn eigen onderneming. Aan de ene kant wil je, als je hier de consument duurzamer wil laten inkopen, 

dan moet dat ook wel passen bij de smaak van de consument en dat betekent tegelijkertijd een stukje cultuurverlies. Dan 

moet je ingeven op de dingen zoals ze oorspronkelijk gemaakt worden. Ja, wanneer is dat erg en wanneer niet? Dat blijft een 

lastige vraag.'  355 
T: 'En binnen je ondernemerschap, zijn er ook manieren waarop jullie als ondernemers zich organiseren, samenkomen?' 

M: 'Wij, ons, als, samenkomen? Dat moet je even uitleggen.' 

T: 'Nou....' 

M: 'Wil je nog wat drinken trouwens.' 

T: 'Nou, ik lust nog wel thee.' 360 
M: 'Maar leg uit, dat duurt maar vijf seconden hoor.' 
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T: 'Of jullie als ondernemers zich ook organiseren.'  

M: 'Jawel. Je organiseert wel samenwerking, zoals bijvoorbeeld die groep die ik net zei, die duurzame mode en textielgroep. 

Dat is een Linkdin groep, maar die is wel degelijk bedoeld om te kijken hoe je tot samenwerking kan komen. Zo zijn er 

verschillende vormen. Nu werk ik bijvoorbeeld ook samen met 'Mode met een missie'. Dat is een samenwerkingsverband. 365 
Dat is bijvoorbeeld een andere onderneemster die is bezig een handel op te zetten met allerlei producten uit verschillende 

werelddelen, Fair Trade producten. Die heeft een maatwerk opdracht ingediend bij mij, bij mijn weefsters in Guatemala. Zo 

probeer je allemaal samenwerkingsverbanden aan te gaan. Straks ga ik ook biologisch garen ergens anders vandaan halen. Zo 

krijg je een soort ketentje van mensen waardoor je uiteindelijk verder komt.' 

T: 'En zijn dat samenwerkingsverbanden wat, zeg maar, één project lang duurt of zijn dat echt voor op de lange termijn ook?' 370 
M: 'Dat is natuurlijk per ding ook verschillend. Daar kan ik eigenlijk nog niets over zeggen. Zo lang ben ik nog niet bezig. 

Met die 'Mode met een missie' wil ik wel verder gaan. Één deze dagen komt er weer een flinke bestelling deze kant op. 

Steeds meer doeken in plaats van eigen producten. Die wil ik dan door hun steeds meer laten maken. Nou is er weer een 

ander idee ontstaan om, samen met een andere Fair Trade handelaar die lampenkappen aanbiedt, om te kijken of wij iets 

samen kunnen doen. Dat ik inderdaad doeken laat maken in Guatemala en dat zij daar weer lampenkappen van maken. Dus 375 
een ander initiatief. Je hebt een hoop verzamelsites zoals ecogoodies. Ik weet niet of je er ooit van gehoord hebt. Dat zijn 

verzamelsites waarop een heleboel webshops, in dit geval ecologisch of Fair Trade producten aanbieden. Die zijn daar 

verzameld en dat is eigenlijk een extra manier om bij je webwinkel uit te komen. Nou is er ook een ander initiatief waaraan 

ik wellicht ook deel wil nemen. Dat is om zogenaamd de sympathiekste webwinkel op te zetten van Nederland. Dan gaat het 

uitsluitend om handelaren die ook rechtstreeks contacten hebben met de producenten. Dat ze echt precies weten door wie het 380 
product gemaakt is. Om die daar te verzamelen en ook op het logistieke vlak ook dingen samen te doen. Dus niet alleen een 

venstertje waarbij je jouw logo hebt zoals bij de verzamelsites het geval is, maar echt ook op andere vlakken samenwerkt. 

Logistiek, maar ook in promotiecampagnes. Dat soort dingen.  

T: 'Dat klinkt ook wel alsof internet een grote rol speelt.' 

M: 'Ja, dat is ook wel zo, maar ja ik heb een webwinkel. (gelach). Internet. Ja. Twitter. Facebook. Ik zit ook een heel groot 385 
gedeelte van de dag zit ik achter de computer. Daar gebeurt gewoon heel veel, op internet. Heel veel kennis en ook contacten, 

die doe je op via internet. Zeker als je een webwinkel hebt. Er zijn er geloof ik veertigduizend ofzo op dit moment in 

Nederland. Je moet daar jezelf in zien te onderscheiden. Dat betekent dat je via internet jezelf moet laten horen. Bijvoorbeeld 

via blogs en dat soort dingen. Via de sociale media, daar zie ik wel een hele grote rol in. Aan de ene kant om mijzelf te laten 

horen en tegelijk om inspiratie en ideeën op te doen en samenwerkingsverbanden te initiëren.' 390 
T: 'Oké. Nou een soortgelijke vraag. De rol van maatschappelijke organisaties. Zie jij een rol voor hun in de verduurzaming 

van de maatschappij?' 

M: 'Ja, ik denk dat zij net zoals de markt, dat het daar vandaan moet komen toch. Uiteindelijk ben ik er voorstander van dat 

het van onderaf gebeurt. Zostraks hadden we het over wetten die wel of niet opgelegd zouden moeten worden. Dat geloof ik 

dus zo niet direct. Dat het van bovenaf allemaal opgedragen wordt. Ik denk dat het van onderaf en ook vanuit het 395 
bedrijfsleven, vanuit de civiele samenleving, maatschappelijke organisaties, dat je van daaruit een hoop mensen bereikt. 

Sowieso zitten er in die organisaties al een hoop mensen zelf. Van daaruit kun je dat inderdaad populairder maken.' 

T: 'En op welke manieren moeten ze dat populairder maken?' 

M: 'Nou, er zijn heel veel grappige acties die kun je bedenken. Ik was laatst bij een beetje dubieus ding, voor mijn leeftijd in 

ieder geval. Dat klinkt een beetje gek nou maar ik zal het uitleggen. Je kunt ook spelenderwijs mensen bijbrengen hoe het er 400 
aan toe gaat, wat je zelf kan doen om het niet slechter te maken. Zo was er laatst, hoe noem je dat, woensdag was ik dus naar 

de 'Not Fair Fashion Event'. Dat werd dan georganiseerd door onder andere Stoere Vrouwen. Stoere Vrouwen ken je ook wel. 

Dat soort acties. Stoere vrouwen is inderdaad een goed voorbeeld van hoe je toch op een spelenderwijs, maar toch mensen 

aan het denken kan zetten en tot actie kan laten overgaan. Dat 'Not fair Fashion' was dan één activiteit. Het ging gewoon over 

kleding en met een quiz. Het was voor jongere mensen, maar dan werd er een quiz gehouden over allerlei wantoestanden in 405 
de kledingindustrie. Wat ik daar dubieus aan vond was dat er echt verschrikkelijke dingen werden gezegd. Vrouwen in India 

of Bangladesh, ik weet niet meer, die moesten minstens twaalf jaar werken om hetzelfde geld wat wij hier in een maand 

ongeveer verdienen, te verdienen. Dat soort dingen. Dramatisch natuurlijk. Het ding was, met zo'n quiz ben je natuurlijk 

alleen maar bezig met het goede antwoord geven. Dat is een beetje gek natuurlijk, maar tegelijkertijd, zeker bij jongere 

mensen, wordt op zo'n manier zeker een zaadje geplant natuurlijk. Dat denk ik wel. Met de Stoere Vrouwen. Met de eerlijke 410 
winkelroute. Op die manier kun je het gewoon onder de aandacht brengen. Op een leuke manier. Leuker dan via wetten en 

verplichtingen in ieder geval, van je moet het zus of zo doen.' 

T: 'En ben je zelf ook lid van maatschappelijke organisaties?' 

M: 'Nou, ik ben in ieder geval wel lid van stoere vrouwen en dat soort dingen. Maar dat is meer digitaal lid. Maar lid? Ik ben 

in ieder geval lid van de SSNM. Dat is ook een maatschappelijke organisatie, hè.' 415 
 T: 'Wat is dat?' 

M: 'Stichting Stedenband Nijmegen-Masaya. Masaya is een Nigeriaanse zusterstad van Nijmegen. Dan gaat het ook over 

ontwikkelingssamenwerking, projecten op allerlei vlakken. Daar ben ik al jaren lid en al jaren en jaren vrijwilliger bij, in de 

zin dat ik bij de publiciteitsgroep zit. En ik ben, maar dan zit ik naast het onderwerp van het interview, maar ik ga als het 

goed is, dat vind ik wel heel erg leuk, tafelbuddy worden. Ik weet niet of je dat iets zegt, 'De tafel van één'? Ik weet niet of, 420 
wat ik zeg, op gegeven moment hoort alles onder duurzaamheid, maar in ieder geval is het wel maatschappelijk betrokken, 

laat ik het zo zeggen. De tafel van één is een project van vrouwen die thuis zitten, maar wel wat willen doen en kunnen doen 

daarbij geholpen worden. Dan ga je gewoon aan een tafel zitten met zes, zeven vrouwen en iedereen vertelt zijn eigen 

verhalen. En je probeert toch werk te maken van wat hun dromen zijn, hun aspiraties. Dat ga ik binnenkort doen. Dat lijkt me 

wel een leuke ervaring, ook voor mijzelf, omdat het me ook wel een leuke ervaring lijkt of ik daar iets in kan betekenen. 425 
Voor de rest? Dat is het eigenlijk wel. Niet meer echt lid ofzo.' 

T: 'En met je duurzaam gedrag, heb je daar een persoonlijk doel, een einddoel mee? 
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M: 'Einddoel? Ik denk niet daar duurzaam gedrag een einddoel heeft. Het is niet zo dat je op gegeven moment het bereikt 

hebt, dat bedoel ik daarmee, van; 'nou is het gedaan en nou hoeft het niet meer'. Het is meer een manier van leven, van 

omgaan met mensen, met de wereld om je heen. In die zin is het een doorlopend proces. Het doel is wel om het dus wel 430 
stapje bij stapje meer te doen, bewuster te zijn. Maar een einddoel is het niet.' 

T: 'En zou je jezelf spiritueel noemen? 

M: 'Nee. Nee. Nou, dat is wel een grappige vraag. Ik ben helemaal niet spiritueel. Dat wil zeggen, ik probeer het een klein 

beetje te gaan zijn. Dat klinkt een beetje gek. Nou, ik ben echt verschrikkelijk nuchter, van als ik dit nu niet kan zien dan 

geloof ik het niet en ik vind iets echt heel snel heel erg zweverig. Die hele praktische dingen, om gewoon duurzaam bezig te 435 
zijn, vind ik wel heel erg leuk, maar spiritualiteit, in principe niet, maar ik probeer het wel te zijn. Kijk, de spullen die ik 

verkoop worden gemaakt door Maya vrouwen en daar hoort ook een stukje kennis bij, vind ik, over de Maya geschiedenis en 

de Maya cultuur en tot nog toe ben ik heel erg, zoals ik zelf ben, praktisch daarmee om gegaan. Van; 'Oké, zij maken die 

producten op een bepaalde manier die traditie is voor Maya vrouwen', maar verder dan dat ging het eigenlijk niet. Ik wil nu 

juist ook meer de diepte ingaan. Inderdaad, het spirituele misschien. Dus ik probeer ook heel voorzichtig, meer en meer, ook 440 
van de Maya-kalender te begrijpen. Ik weet echt niet zeker of je dat ook spiritueel kunt noemen. Het idee van de Maya-

kalender is in ieder geval dat er elke dag vanuit de kosmos een bepaalde energie op je afgevuurd wordt specifiek voor jou. Je 

bent geboren op een bepaalde dag, op een bepaald tijdstip en daarmee is eigenlijk jouw pad bepaald. Dan heb je een soort 

levenspad. Niet bepaald in de zin dat je zelf geen beslissingsmacht meer hebt en dat je er allemaal niets aan kan doen, maar 

wel elke dag is er een bepaalde energie voor jou. Daar kan je je op laten meevoeren. Als je in overeenstemming met die 445 
energie leeft, dan kom je verder. Een simpel voorbeeld. Je hebt ook van die dagen dat het gewoon allemaal niet lukt. Dan 

blijf je maar worstelen en doen en het schiet gewoon helemaal niet op. Dan zou dat volgens de uitleg van de Mayawijsheid 

betekenen dat je inderdaad tegen je eigen energie in werkt. Als je je dus bewust bent van de energie, het is vrij abstract hoor, 

maar als je je daar dan op laat meevoeren, dan kom je een stuk verder, dan kun je creëren. dan ben je meer één met je 

omgeving en de kosmos.' 450 
T: 'En is dat dan begrijpen of zelf ook gaan geloven?' 

M: 'Dat is ook weer grappig. Ik zal uitleggen hoe ik dat probeer te begrijpen, hoe ik daar mee bezig ben. Heel voorzichtig 

hoor, maar juist om een stok achter de deur te hebben met dit, voor mij toch al snel zweverig materie, om daar toch mee 

bezig te zijn. Ik heb een blog, of een dagboek. Of geen dagboek. Het is tweewekelijks, driewekelijks. Dat is voor 'Vrouwen 

en Passie', een tijdschrift. Dat heet het zogenaamde Flongsdagboek (?). Flongs is zoiets als passie. Dat je passie leeft. Daar 455 
hadden ze me voor gevraagd. Dat ik dan eens in de zoveel tijd een stuk wilde schrijven over mijn belevenissen als startende 

onderneemster. Dat heb ik gekoppeld aan de Maya-kalender. Wat ik doe is dat ik iedere dag de energie van die dag binnen 

gestuurd krijg per email. Er is een deskundige op dat gebied. Die zegt dan; 'Vandaag is het rode draak, toon vijf', of zoiets. 

Dan vergelijk ik wat zij schrijft, die dagenergie, met wat ik zelf ergens anders heb opgeschreven met wat er die dag gebeurd 

is. Op die manier ben ik tot nog toe meer als een wetenschapper, omdat ik nog steeds toch wel een klein beetje ben, probeer 460 
ik te testen of die energie inderdaad overeenstemmen met wat er die dag is gebeurd. Elke dag en dan denk ik; 'Verrek, het is 

misschien wel waar. Het klopt wel'. Zo kom ik wel vaker op allerlei toevalligheden juist op dat punt. De kwestie of toeval 

bestaat of niet. Volgens de Maya-kalender dus niet. Iedereen die met de Maya-kalender in a aanraking komt denkt in eerste 

instantie; 'Goh, wat toevallig, het komt overeen. Ik lees daar wel heel iets herkenbaars in', maar het is allemaal niet toevallig 

volgens de Maya-kalender. Ik ben helemaal jouw vraag kwijt. Ik ben zo aan het ratelen.' 465 
T: 'Of je jezelf spiritueel zou noemen.' 

M: 'Ja, dat was daarvoor. Daarna was er weer iets anders.' 

T: 'Of het meer begrijpen was of gaan geloven.' 

M: 'Oh ja. Ik ben dus aan het testen om het meer te kunnen geloven eigenlijk. Ik denk niet dat je dat kunt begrijpen. Laat ik 

het zo zeggen. Ik vind in ieder geval die dagenergie wel heel... de afgelopen keer dat ik het schreef voor dat ding had ik het 470 
zo gedaan als ik net zei, dat ik mijn eigen aantekeningen over wat er die dag of die periode was gebeurd test aan wat er 

volgens de Maya-kalender die dag op mijn pad zou komen met energie. Dan kwam ik inderdaad op verassende dingen. 

'Verrek, dat is grappig'. Dan zie ik daar wel wat in. Dat klopt. Maar nu wil ik het omdraaien. Eerst energie gaan bekijken en 

dan kijken of ik misschien mij kan laten meevoeren. Maar dan wordt het weer zo abstract en is het voor mij moeilijk te 

begrijpen.' 475 
T: 'Hoe test je dat het beste?' 

M: 'Ja, dat testen doe je dus hooguit achteraf, zeg maar. Nu heb ik ook aan die vrouw gevraagd, Elvira; 'Hoe ga ik daar dan 

mee om?'. Doe ik dat aan het begin van de dag? Of doe ik de energie eerst en laat ik mij daarop meevoeren? Ja, zo mooi als 

dat kan natuurlijk. Of kijk in aan het einde van de dag en kijk ik of het overeenstemt. Toen zei ze ook: 'Je moet het gewoon 

helemaal zelf doen, zodat jij wat meer feeling krijgt met de kalender. Je moet het helemaal zelf doen. Het kan allemaal.' Ik 480 
ben bang dat begrijpen, dat dat voor mij een stap te ver is. Ik wil in ieder geval een beetje begrijpen. Wat ik wil begrijpen is 

hoe die kalender werkt.'  

T: 'Ok, merk je dat dat ook nog invloed heeft op je duurzaamheidsbeleving?' 

M: 'Nou, nee. Indirecte relaties zie ik wel. Het komt gewoon voort uit het feit dat ik vind dat ik meer over de Mayacultuur 

moet weten. Misschien, ik ben heel voorzichtig in zo'n fase aan het belanden waarin je in het algemeen wat bewuster bezig 485 
bent met kwesties van zingeving. Iets spiritueligs. Afgezien van je appel schillen en die schil in de groenbak, dat je ook iets 

meer naar de binnenkant gaat kijken, op die manier iets bewuster in het leven gaat staan. Ik ben altijd heel praktisch geweest. 

Ja. Nee.' 

T: 'Dan de volgende vraag. Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld? 

M: 'Ideale duurzame wereld? Nou dan kan ik gewoon de definitie aanhalen zoals het in de boekjes staat. In de ideale 490 
duurzame wereld heb je een evenwicht tussen wat er op aarde is en wat de mensen nodig hebben daarvan. Dus een evenwicht 

tussen economische en ecologische en sociale behoeften.  

T: 'En kun je iets vertellen over hoe de samenleving er dan uit ziet?' 
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M: 'Ja. De ideale wereld is natuurlijk een wereld waarin niemand honger heeft en iedereen kans heeft zich te ontwikkelen en 

er geen oorlogen zijn. Zo'n utopische wereld. Het is niet realistisch. Dat.' 495 
T; 'En hoe ziet de wereld er over veertig jaar uit?' 

M: 'Veertig? Wat is er over veertig jaar? Waarom veertig?' 

T: 'Ik heb er wel redenen voor, dan is in ieder geval het olie op. Dat is duidelijk.' 

M: 'Oh. Dat wist ik dan weer niet.' 

T: 'En het gaat ook meer over hoe je denkt de ontwikkelingen gaan.' 500 
M: 'Als ik de Maya kalender mag geloven, dat vind ik dan weer leuk. 2012 is een behoorlijke hype, he. Dat staat behoorlijk 

in de belangstelling en dat is omdat de Westerse uitleg al heel snel is dat in 2012 de wereld vergaat. Zo'n vreselijk drama. 

Hoe noem je dat? Doemdenkerij. En dat is een heel verkeerde uitleg over wat de Maya's eigenlijk bedoelen. Die hebben 

namelijk niet het einde van de wereld als zodanig voorspeld, maar wel het einde van deze wereld en een nieuw begin. 

Misschien wijk ik een beetje af van jouw verhaal, maar ik vind het wel leuk.' 505 
T: 'Dat is goed.' 

M: 'Herhaal jij je vraag nog een keer? Oh ja, over veertig jaar. In 2012 het einde of een nieuw begin. Kijk, ons begrip van de 

tijd is dat het een lineair ding is. Je gaat die kant op en dat komt nooit meer terug. Je hebt verleden, daar is de toekomst en 

immer gerade aus zo. De Maya’s die hebben een lineair tijdsbesef.... 

T: 'Je bedoelt circulair?' 510 
M: 'Oh, ik zei lineair. Circulair. Sorry. Maya's hebben circulair. Je komt op gegeven moment weer op hetzelfde punt terug. 

Dat wil zeggen niet echt op hetzelfde punt. Eigenlijk een plan hoger. Het is eigenlijk een spiraal. Net zoals een boom, die 

groeit en krijgt elk jaar nieuwe blaadjes en in de herfst vallen de blaadjes af en dan is er niets en dan komt hij weer terug bij 

de lente, maar hij is wel een paar ringen gegroeid. Of één ring gegroeid. Dat idee hebben de Maya's dan ook. Wat zij zeggen 

is dat in 2012 komen we op hetzelfde punt weer uit eigenlijk, maar dan wel op een niveau met een hoger bewustzijn. Waarin 515 
de mensen inderdaad bewuster zijn van zichzelf en hun relatie tot de natuur. Die trend naar meer duurzaamheid vind ik een 

bevestiging van dat idee. Dan denk ik; 'Ja, dat is dus bezig'. De wereld vergaat niet. Oké, er zijn allerlei wantoestanden aan 

de hand. Allerlei natuurrampen voltrekken zich vrij regelmatig en oorlogen en economische crisis. Daarmee zou je kunnen 

denken dat we ons einde naderen en dat het allemaal kapot gaat, maar ook volgens de uitleg van de Maya's; dit hoort daarbij. 

Al die woelige tijden die horen erbij als je bezig bent bijna weer op datzelfde punt terug te komen. Net zoals je een deadline 520 
haalt. Dit metafoor heb ik uit een boekje van Elvira van Rijn. Net voor een deadline denk je; 'Oh, het gaat allemaal niet 

lukken'. Dan gaat het ook nog fout. Grote stress. En uiteindelijk komt het toch goed. Vaak wordt het nog beter dan je 

eigenlijk had gedacht of gehoopt. Maar goed, dat is 2012. Over veertig jaar? Dan was de olie op. Mensen zullen ander 

manieren vinden om energie te winnen. Vooral dan noodzakelijkerwijs. Ik hoop inderdaad dat er dan manieren gevonden, dat 

de technologie dusdanig vooruit is gekomen, dat er inderdaad minder misdaad gemaakt wordt van hulpbronnen en 525 
grondstoffen, dat er zuiniger omgegaan wordt. Dat er minder verspild wordt. Echt concreter dan dit kan ik eigenlijk niet 

worden.' 

T: 'En geloof je in die technische vooruitgang? 

M: 'Ja, daar geloof ik wel in. Ja, zeker. We worden wel gedwongen. Je ziet continu hele discussies ontstaan. Mensen zijn wel 

aan het zoeken naar allemaal oplossingen voor vraagstukken die spelen. Dat leidt tot technologische ontwikkelingen. Er zijn 530 
allerlei, op grotere schaal en kleinere schaal, allerlei dingen uitgevonden die ons duurzamer laten omgaan met de 

hulpbronnen. Ik denk dan even aan een tas met zonnepanelen waarop je je telefoon op kunt laden. Het Groene Hert  ligt ook 

helemaal vol met leuke kleine dingen, gadgets eigenlijk. Ik weet niet of het genoeg zal zijn. Dat weet ik niet. Daar durf ik 

echt niets over te zeggen. Wat een lastige vragen.' 

T: 'Ja, vindt je het lastige vragen?' 535 
M: 'Ja, soms wel. Dan zie ik, ik weet toch eigenlijk nog maar heel weinig.' 

T: 'Nogmaals, je kunt deze vragen niet fout beantwoorden.' 

M: 'Nee, nee, maar dan besef ik mijzelf wat voor beginneling ik ben en dat ik mij toch meer moet verdiepen en toch meer 

hierover moet lezen of daarover. Dat soort dingen. Maar dat is meer een persoonlijk ding.' 

T: 'Om nog even terug te komen, je hebt het ook al gezegd, heb je veel mensen om je heen die zich ook bezig houden met 540 
duurzaamheid?' 

M: 'Op het zakelijke vlak wel. Als ik echt kijk naar hierzo, het privéleven, dan minder. Maar omdat ik de meeste mensen ken 

vanuit het zakelijke vlak. Als je zegt van alle mensen die jij kent, zijn er dan meer of minder mensen bezig met 

duurzaamheid, dan zijn het er meer of minder. Zeg ik het duidelijk? De meerderheid. Niet iedereen ken ik daar even 

persoonlijk van. Die ik eigenlijk niet ken via de onderneming. Alhoewel, dat gaat steeds meer in elkaar over lopen natuurlijk. 545 
Je leert mensen kennen. Ik ben net een jaar bezig. Dat is een proces. Mensen die je via zaken of projecten leert kennen dat 

die ook je kennissen of vrienden noemt. Maar ik merk wel dat ik meer kennissen krijg die ook nog de potentie hebben om 

vrienden te worden. Dat loopt in elkaar over, dat sociale en zakelijke netwerk. Dan heb ik op die manier wel steeds meer 

vrienden of kennissen die bewuster bezig zijn. 

T: 'En van die mensen die dan bewuster bezig zijn, kun je globaal een beetje vertellen hoe hun duurzaamheid eruit ziet, hun 550 
duurzaam gedrag?' 

M: 'Heel veel gelijk bij initiatieven als bij mij. Dat merk ik aan de andere onderneemster. Dat is niet per se Fair Trade, maar 

die ik kende. Dat is een vrouw waarvan ik denk; Hee, dat is echt een leuke vrouw'. Dat zou ook een leuke vriend kunnen 

worden, maar dat terzijde. Zij heeft net bij mij ook wel een paar doeken besteld om in haar eigen assortiment van stoffen 

artikelen en dan vooral gericht op baby's en kinderen. Knuffels, maar ook voedingskussens. Ik wist eerst niet wat dat was.' 555 
T: 'Ik ook niet.' 

M: 'Dat is een kussen waar je dan je baby op kunt leggen.' 

T: 'Oh, ik dacht dat dat eetbare kussens waren.'  

M: 'Wel een stevige kluif. Zij heeft nou doeken besteld in Guatemala en daar gaat ze haar voedingskussens mee bekleden. 
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Dat is haar dingetje van het verduurzamen. Zij is ook bezig met een cursus Fair Trade. Hoe zijn andere mensen er mee bezig? 560 
Net zoals ik. Dat je probeert met kleine stapjes telkens duurzamer te zijn. Een andere energieleverancier. De producten die je 

aanbiedt en dat je goed kijkt naar de herkomst van de producten, hoe ze gemaakt worden en onder wat voor 

arbeidsomstandigheden, wat voor materialen, het productieproces zelf. Vervolgens zelf ook je eigen marketingstrategie, al je 

staande activiteiten zelf. Dat zijn allemaal vlakken waar mensen mee bezig zijn op één of andere manier in meer of mindere 

mate op een duurzame manier te leven.' 565 
T: 'En vinden mensen om jou heen jou radicaal?' 

M: 'Nee, dat denk ik niet. Radicaal. Wat is radicaal precies. Vergaand bedoel je?' 

T: 'Ja. dat er een kloof ontstaat.' 

M: 'Nee. Dat sowieso niet. Praktisch iedereen, dus ook de mensen die ik niet via mijn onderneming heb leren kennen, maar 

de oude garde, al die mensen vinden het hoe dan ook leuk wat ik doe. Ze vinden het spannend. Niet dat ze zelf per se dit 570 
zouden doen. Niet allemaal. Dat ze het helemaal kunnen begrijpen, wat meerdere mensen niet kunnen begrijpen, is dat ik 

zoveel tijd en aandacht hiermee bezig ben. Terwijl het eigenlijk vooralsnog voor mijzelf niets oplevert in harde cunia's (? 

geld). Dat is wel een soort scheidpunt. En dat is ook wat zij radicaal vinden, maar wat is radicaal? 

T: 'En houdt je je ook bezig met het overtuigen van andere mensen?' 

M: 'Als ondernemender moet je altijd mensen overtuigen. Overtuigen klinkt net zoals het opdringen van dat iets goed is of 575 
opdringen. Overtuigen. Ik vertel gewoon mijn eigen verhaal en als dat mensen overtuigt... Snap je, ik hoef jou niet te 

overtuigen voor mijn eigen gevoel, maar als ik mijn eigen verhaal vertel en ik overtuig jou dan is dat mooi. Waar ik mensen 

wel van probeer te overtuigen is dat het gewoon hartstikke mooie producten zijn die ik verkoop. Dat moet als webshop 

eigenaar moet je in die zin mensen wel wat meer overtuigen dan van winkeleigenaren waar mensen zelf de producten kunnen 

zien en ruiken en proeven. Als webshopeigenaar moet je in die zin mensen sterker overtuigen als je het hebt over je 580 
producten. Die mensen moeten afgaan op wat jij erover zegt en wat jij laat zien omdat ze hier niet zelf tastbaar voor zich 

hebben. Dat is een stukje waarbij ik mensen moet overtuigen en ik vertel hoe het wordt gemaakt en dat moet overtuigend zijn 

voor hun om aan te nemen dat het op een eerlijke manier is gemaakt en verhandeld.' 

T: 'En bij de mensen om je heen die nog niet bezig zijn met duurzaamheid, heb je het idee dat je naar hun uitstraalt?' 

M: 'Naar mijn partner dus, dat sowieso. Ik hoor wel eens; 'Wat een inspirerend verhaal!', als ik ergens mijn verhaal heb 585 
gedaan. Dan krijg ik dat als reactie. Dan hoop ik inderdaad dat dat net zo inspirerend werkt als de verhalen die op mij 

inspirerend werken, van; 'Hee wacht. Dat zijn mooie verhalen. Zus en zo kan het ook.' maar harde bewijzen heb ik daar niet 

voor.' 

T: 'Oh, maar dat hoeft ook niet. Heb je het gevoel deel te zijn van een beweging?' 

M: 'Een beweging? Één beweging? Nee, ik denk wel dat ik deel ben van een trend. Dat is iets anders als een beweging. Het is 590 
niet een georganiseerd geheeld. Het is een trend van allerlei initiatieven waarbinnen een beweging of allerlei clubjes 

opereren. Ik ga wel mee op die trend binnen verschillende initiatieven. Begrijp je mijn woorden?' 

T: 'Ja. Je zei; 'Het is geen beweging, maar het is een ongeorganiseerd allerlei initiatieven.' 

M: 'Ja, ik zie het voor me als één grote golf waarin allerlei organisaties en initiatieven en activiteiten plaats vinden en daar ga 

ik wel op mee. Dat is niet één beweging. Ik zie dat niet zo.' 595 
T: 'We zijn eigenlijk zo goed als klaar. Nog een paar dingen. Deze locatie. Het interview was op een locatie naar keuze. Is er 

nog een speciale reden dat we hier zitten?' 

M: 'Nou ja, het is gemakkelijk. Ik weet, jij komt ook uit de stad nou, maar ik vond het ook wel leuk om je wat spulletjes te 

laten zien. Heb je de webwinkel wel eens gezien?' 

T: 'Wij hebben het in Het Groene Hert  verkocht.' 600 
M: 'Dat is waar. Er ligt waarschijnlijk nog steeds ook wat, maar je hebt dan waarschijnlijk niet de foto gezien van de manier 

waarop het gemaakt wordt? Dat staat daar in ieder geval vast niet bij. Dit is heupweven. Zo wordt dat dus draadje voor 

draadje aan elkaar geweven. Je kent de spullen dan inderdaad wel.' 

T: 'Wacht even, voordat ik dit ga doen, even kort, het beroep van je moeder.' 

M: 'Beroep van mijn moeder? Ze was verpleegster, maar ze heeft nou geen beroep meer. Ze is nu thuis en behoorlijk oud en 605 
ongezond aan het worden. Dus ze heeft geen beroep.' 

T: 'Beroep van je vader?' 

M: 'Die was sociaal geograaf. Die ben ik in de voetsporen getreden, nou weer er van af, dat wel. Die werkte op de 

universiteit en leeft niet meer.' 

T: 'En als het geen geheim is, je inkomen?' 610 
M: 'Mooie vraag. Mijn inkomen is min ergens. Laat ik het zo zeggen, ik heb kredieten afgesloten voor mijn onderneming en 

uiteindelijk met alle kosten die je maakt dan teer ik in op het krediet. Ik merk wel heel langzaam voorzichtig stijging. Elk 

kwartaal een paar facturen meer, maar het is sowieso, al met al heel onvoorspelbaar. Om je een concreet voorbeeld te geven, 

het is nu dertien april en ik heb drie bestellingen gehad. Dat is niet slecht. Dan is er weer een bestelling van een etuitje van 

negen euro en laatst waren er drie kussens en dan was het zestig euro. Ik kan er weinig van zeggen. Al met al ben ik nog aan 615 
het investeren.' 

T: 'Is er nog iets wat ik ben vergeten te vragen, wat je kwijt wil?' 

M: 'Iets wat je vergeten bent te vragen? Nou, volgens mij niet hoor. Er is niet iets van; 'Zo, dat wil ik ook nog graag zeggen. 

Ik heb al zoveel gepraat. Ik zal het niet weten. Anders mail ik je nog wel als ik iets ben vergeten.' 

T: 'En dan in ieder geval hartstikke bedankt. Dan stop ik dit en ga ik dit kijken.' 620 
 

----------------------------------------------- 

Emailcontact naderhand: 

Je vertelt over je dilemma over enerzijds het willen behouden van de traditionele Maya productie en anderzijds het 

afstemmen op de westerse consumentensmaak.  625 
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Zou je een voorbeeld kunnen noemen hiervan en hoe je dat opgelost hebt? 

En hoe denk je dit in de toekomst op te lossen? Per geval? Of zit er een lijn in?  

 

Tja… als ik zo gauw een werkelijke oplossing wist… zou het niet werkelijk een dilemma vormen ha! Kijk, sowieso (!) 

houden we via onze Fair Trade organisatie natuurlijk al wel een mayatraditie in stand, namelijk die van het heupweven an 630 
sich (de productiewijze dus). Gaat hier dus vooral om de uitstraling – traditioneel/Guatemalteeks versus “hip”/westers. 

Aangezien het voornaamste doel het creëren van werkgelegenheid en het verschaffen van eerlijke lonen is, ben ik geneigd te 

zeggen dat we toch eerst naar de westerse trends zullen moeten luisteren, willen we daadwerkelijk een markt voor onze 

producten aanboren. Anderzijds.. op elk potje past een dekseltje – ofwel: er zullen ongetwijfeld ook mensen zijn die minder 

met “westerse trends” hebben en juist meer van het traditionele houden. Moet ik hen alleen wel zien te vinden natuurlijk. 635 
Maar dat geldt in het algemeen nog: vooralsnog heb ik te weinig markt (vraag) om van een rendabele business (daar én hier) 

te kunnen spreken. Alleen denk ik wel dat de ‘westers georiënteerde’ markt gemakkelijker te vinden zal zijn. Vooralsnog 

blijft het vooral uitproberen welke kanalen/promotieactiviteiten werken, en welke niet. Dito m.b.t. de producten. We hebben 

een collectie die “meer traditioneel” is, nl de tassen die ik je ook liet zien, met ingeweven Mayapatronen (zij het wel minder 

bont gekleurd dan oorspronkelijk). Ik merk wel dat die serie (relatief) niet goed loopt. Nogmaals, wellicht heb ik de mensen 640 
die hier van houden nog niet (op de juiste manier) benaderd.  

Maar gezien doel nr 1 (economische levensvatbaarheid) denk ik dat we onze speren bovenal cq in eerste instantie moeten 

(blijven) inzetten op producten die híer méér markt hebben, dus ‘moderner’.  Al blijft het altijd mogelijk om daarnaast een 

wat traditioneler aanbod te bieden natuurlijk, zoals nu dus. Twee lijnen dus feitelijk – westers en traditioneel-, met qua 

marketing meer aandacht voor de eerste. Da’s hoe ik het vooralsnog heb aangepakt en hoe ik het voorlopig denk te doen. Tot 645 
ik wellicht juist voor die traditionele lijn een markt weet aan te boren die het rendabel maakt de aandacht te verschuiven.  

 

Interview met Martijn in de huiskamer van zijn woongroep in een boerderij, Keeken, 11-04-2012 

 

 

T: ‘Dan zijn we nu begonnen. En ik wou ook nog zeggen; vertel mij 

alles. Dus denk niet; ‘Dat weet ik al’ of ‘Dat heb je al een keer 5 
gehoord’ omdat we samenwonen.’ 

M: ‘Oké.’ 

T: ‘Ok, we beginnen. Hoe heet je?’ 

M: Nou, Martijn.’ 

T: ‘Dank je wel, dat zal ik straks natypen. Hoe oud ben je?’ 10 
M: ’35.’ 

T: ‘Waar woon je?’ 

M: ‘Officieel woon ik op de Dennenkampweg 47 in Oosterbeek.’ 

T: ‘Niet zo officieel?’ 

M: ‘Daar woon ik officieel.’ 15 
T: ‘Waar ben je geboren?’ 

M: ‘In Meppel. Dat is Nederland’ 

 T: ‘En woon je al lang in de buurt van Nijmegen?’ 

M: ‘Vanaf 2000 ongeveer. Dus elf jaar. Twaalf  jaar. Elf jaar ongeveer. ’ 

T: ‘Wat ik je beroep?’ 20 
M: ‘Ik ben kinderoppasser. Ik neem kindjes mee naar buiten na school en dan leer ik ze over de natuur en over vies worden 

en over plantjes en beestjes.’ 

T: ‘Buitenschoolse opvang.’ 

M: ‘Ja.’ 

T: ‘En je opleiding?’ 25 
M: ‘De laatste opleiding is CMV, culturele maatschappelijke vorming. HBO is dat. Wil je nog meer opleidingen weten?’ 

T: ‘Nou, als je nog meer opleidingen hebt…’ 

M: ‘MBO heb ik ook nog gedaan. Sociaal pedagogisch werk.’ 

T: ‘En het interview was op een locatie naar jouw keuze. Heb je deze plek om een reden uitgekozen?’ 

M: ‘Nee, niet speciaal.’ 30 
T: ‘O, ok. Nou dan beginnen nu de open vragen, dus daar waar jij heel veel mag vertellen. Wat betekent de term 

duurzaamheid voor jou?’ 

M: ‘Dan moet ik even nadenken hoor.’ 

T: ‘Dat mag.’ 

M: ‘Duurzaamheid betekent voor mij dat je op zo’n manier leeft dat er een toekomst mogelijk is voor de wereld zoals die nu 35 
is.’ 

T: ‘En wat is dan ‘op zo’n manier’?’ 

M: ‘Het liefst met het aantal mensen en diersoorten die er nu op aarde leven. Dat het ecosysteem zoals het nu is, dat dat niet 

verder afbreekt en dat je op een duurzame manier dat de biotoop aarde niet achteruit gaat in diversiteit. Dat je op een 

duurzame manier dus niet te veel grondstoffen…. Ik heb dat allemaal niet op een rijtje wat dat allemaal betekent. Eigenlijk is 40 
het dat je het zo allemaal zou kunnen behouden zonder dat je de aarde een nog vervuildere plek maakt. Ja. Ja.’ 

T: ‘Ok. En nu komt een brede, open vraag en we gaan hem daarna nog specificeren, maar de brede vraag is: ‘Op welke 

manier geef  jij duurzaamheid een plek, een vorm in je leven?’ 

M: ‘Ja duurzaamheid blijft een raar woord he. Het is zo breed. Zo breed. Maar hoe geef ik het vorm? Ik probeer zo veel 
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mogelijk dingen te repareren, opnieuw te gebruiken. Dus eerst heel goed kijken of het repareerbaar is en vooral ook; ‘Heb ik 45 
iets nieuws eigenlijk wel nodig?’ Dat is een belangrijk ding daar wel in. Dat is een groot deel van duurzaamheid denk ik, dat 

je je oude spullen opgebruikt. Verder zie ik duurzaamheid ook als ik de kinderen mee naar buiten neem. Voor mij is dat ook 

duurzaamheid. Om de jeugd een besef mee te geven waarin en waartussen ze leven en dat ze daarmee met respect omgaan 

met de omgeving en daardoor op een duurzame manier verder kunnen leven in de toekomst. Je kijkt alsof ik onzin praat.’ 

T: ‘Nee, nee. Ik probeer juist professioneel te kijken.’ 50 
M: ‘Oké.’ 

T: ‘En komt duurzaamheid ook terug in de manier waarop je je vervoer organiseert?’ 

M: ‘Nou eigenlijk ben ik daar pas mee begonnen. Ik ben veel gaan fietsen naar mijn werk toe. Dus dat is de nieuwst stap van 

waar ik mee bezig ben. Om de auto alleen te gebruken wanneer het echt nodig is. Echt nodig? Nou ja, wanneer het niet op de 

fiets kan. Dat op vervoersgebied. Ik zou vaker met de trein kunnen gaan, maar ja, dat zou dan iets duurzamer zijn. En ik heb 55 
bewust gekozen om op gas te gaan rijden, want dat vind ik ook minder slecht voor het milieu. Maar het is allemaal niet 

duurzaam wat ik doe. Het is alleen maar wat minder beroerd. Het zal iets langer duren. Je maakt iets minder snel op en je 

gooit iets minder gooie rotzooi in de atmosfeer, maar voor mij is dat niet echt duurzaam, maar het fietsgebeuren wel. 

Duurzaam? Tja. Gewoon een beter wereld; voor mezelf en de omgeving. Ja.  

T: ‘En komt duurzaamheid ook terug in de manier waarop je leeft, woont?’ 60 
M: ‘Ik woon in een huis met vijf mensen en daarin delen we veel dingen. Ik bedoel, we zitten hier met z’n allen onder 

hetzelfde lampje in plaats van vijf lampjes branden. Dat is al een duurzame keuze die ik gemaakt heb in een manier van 

wonen. ‘ 

T: ‘Komt duurzaamheid ook nog terug in de manier waarop je je vrije tijd besteedt? ‘ 

M: ‘Ik ga liever wandelen dan dat ik met de vliegtuig ergens naar toe ga bijvoorbeeld. Dan ga ik liever in de bergen lopen of 65 
ga ik ergens heen waar ik niet heen hoef te vliegen. Als dat duurzaamheid is. Ja ik vind dat duurzaamheid nog steeds een 

moeilijk begrip. Nou ja, daar probeer ik achter te komen natuurlijk, wat dat nou precies is.' 

T: 'Nou in dit interview is duurzaamheid precies wat jij ermee aangeeft. En komt duurzaamheid ook nog terug in de keuzes 

die je hebt gemaakt voor je werk en je opleiding?' 

M: 'Werk ja. Zeker. Wat ik al zei, dat ik probeer de kinderen een bewustzijn mee te geven waardoor ze bewuster met hun 70 
omgeving omgaan.' 

T: 'En zijn er ook dingen die je speciaal laat, niet doet, uit duurzaamheidsoverwegingen?' 

M: 'Minder auto rijden, niet vliegen. Nadenken en bouwen van enigszins zonneboilers en dat soort onzin en kijken of we met 

minder grondstoffen kunnen.' 

T: 'Je bouwt zonneboilers?' 75 
M: 'Ja we zijn bezig met zonneboilers maar dat is nog niet helemaal goed gegaan. Mede omdat we daar niet veel geld aan 

wilden uitgeven, maar dat zouden we best wel eens kunnen doen. Bijvoorbeeld het douchen bij ons in huis gaat op 

electrischiteit en vreet vreselijk veel stroom. Als we dat met een zonneboiler voor een groot deel, in ieder geval in de zomer, 

zouden kunnen doen, dan scheelt dat heel veel. Ook veel geld, dus energie schelen en dat zou dan weer zo'n bewuste keuze 

zijn. Doe ik dat? Ja dat doe ik dus wel een beetje maar nog niet heel actief. Ik ben ook bezig geweest met nadenkenen om een 80 
windmolen op het dak neer te zetten zodat we een 12-volts systeem in huis zouden kunnen hebben en dan zouden alle 

lampjes op twaalf volt branden en de laptopsoplader en dan zouden we misschien af en toe wel de wasmachine draaien van 

het net en de oven, dat soort dingen, maar dat zijn wel dingen waar ik mee bezig ben.' 

T: 'In en om het huis?' 

M: 'Ja.' 85 
T: 'En koop je veel duurzaam?' 

M: 'Ik vind het heel moeilijk om duurzaam te kunnen kopen met wat je in winkels kunt kopen. Dat is heel lastig. Met het huis 

proberen we zo biologisch, duurzaam te kopen. Biologisch, wat al iets duurzamer is wat mij betreft, te kopen. Ja ik hou er 

wel rekening mee als ik aankopen doe.' 

M: 'Hoe dan?' 90 
T: 'Want je koopt veel tweedehandsspullen?' 

M: 'Ja, dat probeer ik wel. Vaak ook omdat het beter is en dus ook duurzamer is  omdat het langer mee gaat en beter te 

repareren is. Dat zijn wel overwegingen.' 

T: 'En zijn er ook nog duurzame producten die je zou willen kopen, maar wat niet lukt?' 

M: 'Heel veel eten uit de supermarkt zit in van die plastic verpakkingen. Daar word ik altijd triest van als ik in de winkel sta. 95 
Dat zou ik heel graag gewoon los kopen, in een zakje, dat je gewoon meeneemt. Dat is wel lastig, maar ik doe bijna geen 

boodschappen. Dat doen mijn huisgenoten.  

T: 'En merk je dat je in bepaalde dingen niet duurzaam bent?' 

M: 'Ik vind dat ik nog heel niet duurzaam ben. Door auto te rijden, door in een slecht geisoleerd huis ste wonen. Door met de 

auto op vakantie t gaan.  100 
T: 'Vindt je dat erg? 

M: 'Soms vind ik het erg dat ik zo'n inbreuk maak op de biotoop aarde. Soms vind ik dat wel erg, maar je wilt ook op een 

bepaalde redelijke manier in deze samenleving wonen, dus dat is een beetje een middenweg die je moet vinden. Je kan wel in 

een huisje gaan wonen, afgesloten van alles, om alles duurzaam te doen, maar dan heb je een totaal ander leven. Misschien 

komt het nog wel in de toekomst. Misschien worden we daar zelfs toe gedwongen in de toekomst, maar nu lukt dat niet 105 
altijd. Dus ik zou wel duurzamer willen zijn.' 

T: 'En merk je ook welke factoren om je heen  je stimuleren om duurzaam te leven?' 

M: 'Niet zoveel factoren. Het komt meer uit mijzelf denk ik. Nou, ik heb wel een vriendinnetje die mij erop aanspreekt en ik 

haar. Dat werkt wel. Dat is wel een factor die daar behoorlijk in mee speelt. Verder, van buitenaf, heb ik niet dingen die mij 

stimuleren duurzaam te leven.' 110 
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T: 'En merk je ook factoren die je belemmeren het duurzaam leven vol te houden?' 

M: 'Vol te houden? Ik heb nog niet eens duurzaam geleefd. Dan moet je niet zeggen 'om het vol te houden'. Nou ja, wat ik 

zeg, de dingen die je overal kunt kopen, bijvoorbeeld er zijn dingen kapot aan je fiets en ik wil één dingetje hebben, één klein 

onderdeeltje; dat is niet te krijgen. Je kan alleen maar dan het complete ding weer krijgen. Dat belemmert mij. Dat soort 

dingen belemmert mij dan. Ja en geld is soms ook wel een kwestie. Als je heel duurzaam wil leven, om je huis helemaal goed 115 
te isoleren, een zonneboiler enzo, om dat te realiseren kost wel een boel geld. Als ik veel meer geld zou hebben, zou ik daar 

een duurzamere keuze in maken.' 

T: 'En kun jij herinneren hoe bewustzijn van duurzaamheid is begonnen, wat eraan bij heeft gedragen?' 

M: 'Ik denk dat mijn ouders daar een behoorlijke factor bij zijn geweest. Die hebben bij mijn weten daar altijd heel bewust 

een keuze in gemaakt. Geen auto. Niet ver op vakantie. Seizoensgroenten eten. Dus dat heb ik wel redelijk van je 120 
overgenomen. Dat was wel de grootste trigger denk ik. Verder zijn het allemaal van die kleine dingetjes, wat je om je heen 

ziet, waarvan je denkt; 'Kom op jongens, dat kunnen we ook anders doen. Op zo'n manier gaat het niet goed'.  

T; 'Welke dingetjes?' 

M: 'Bijvoorbeeld, ik kocht voor het eerst een oud busje en toen reed ik daarmee vanuit het westen naar Nijmegen, over de 

snelweg, in de file. Toen had ik hem eigenlijk meteen moeten verkopen. Dan had ik geen auto gehad. Op dat moment voelde 125 
alsof ik zo meeging in de stroom van het verkwisten en gewoon maar erop los leven zonder erover na te denken wat dat met 

zich meebrengt. Dat is een voorbeeld, maar als ik bijvoorbeeld in Rotterdam langs het industriegebied rijd dan word ik daar 

ook altijd heel beduusd van. Dan denk ik van: 'Eigenlijk wil ik hier helemaal niet aan mee doen', deze gigantische 

depressieve plek op de aarde wat zorgt dat deze maatschappij kan floreren, zeg maar.' 

T: 'En hoe lang leef je al zoals je leeft?' 130 
M: 'Al vijfendertig jaar.' 

T: 'Is er sprake geweest van een keerpunt?' 

M: 'Ik denk dat met de woongroep verhuizen dat dat wel een beetje een keerpunt is geweest. Daarvoor at ik wel wat 

biologisch, maar ging ik ook vaak naar de Aldi. Dat is vooral op eetgebied. Dus dat heeft wel bijgedragen, dat ik met een 

groep mensen ben gaan wonen die allemaal hetzelfde gedachtengoed hebben en daar mee bezig zijn.' 135 
T: 'En zie je jezelf over tien jaar nog steeds zo leven?' 

M: 'Jazeker. Ja, zo in deze woongroep of woonvorm bedoel je?' 

T: 'Meer de plek die jij aan duurzaamheid geeft.' 

M: 'Ja zeker. Ik hoop nog wel iets duurzamer. Je gaat je er ook beter van voelen volgens mij, als je zelf, voor je gevoel in 

ieder geval, minder schade toericht aan je omgeving, dus duurzamer leeft, dan wordt je daar beter van. Dan voel je je daar 140 
beter van. Nee, ik denk niet dat er een weg terug is, dat ik opeens weer bij de Aldi ga kopen en goedkope Chinese rootzooi.' 

T: 'Voelt het als een opoffering?' 

M: 'Nee. Helemaal niet.' 

T: 'Nou heb je allemaal dingen genoemd die je duurzaam doet, of probeert duurzaam te doen, bijvoorbeeld je auto verbouwt, 

bijvoorbeeld nadenken over windmolens, bijvoorbeeld de manier waarop je woont. Kun je iets vertellen over de mensen om 145 
je heen waarmee je je duurzame handelingen doet. Of er überhaubt mensen zijn waarmee je dat doet of dat je dat helemaal op 

je eentje doet of dat je dat bij name van een organisatie doet.' 

M: 'Dus met mijn huisgenoten doe ik dat. Verder gaat het vanuit mijzelf omdat ik dat belangrijk vind. Mijn keuzes over wat 

ik koop en wat ik doe komen toch voornamelijk uit mijzelf denk ik.  

T: 'Is het belangrijk voor jou dat er mensen om je heen zijn waarmee je dat samen kunt doen?' 150 
M: 'Dat stimuleert zeker wel. Ja dat helpt wel. Samen inkopen doen en samen delen. Dat stimuleert wel zeker om elkaar daar 

enigszins op aan te spreken. Elkaar advies te geven, maar ik denk dat de grootste drijfveer vanuit mijzelf komt.' 

T: 'Ben je aangesloten bij een organisatie?' 

M: 'Nee. Ja mijn werk.' 

T: 'Waarom niet?' 155 
M: 'Ik heb het gevoel dat iedereen voor zich zijn duurzame keuzes eigenlijk moet maken. Ik zie wel dat het kan stimuleren en 

leuk kan zijn om dat te delen met mensen, misschien. Ik heb wel eens gedacht om bij de  Transition Town aan te sluiten om 

te kijken wat ze daar doen, maar ik ben een beetje bang voor het geneuzel en het geouwehoer. Daar voel ik weerstand tegen, 

dat soort organisaties. Ik heb ooit wel eens bij Greenpeace een tijdje gezeten en daar meegeholpen, maar dat is toch niet 

helemaal mijn manier om binnen zo'n organisatie te functioneren door achter een stand te staan en fietskarretje te rijden. Dan 160 
heb ik het gevoel dat ik beter in mijn thuissituatie mijn dingen kan veranderen naar een duurzame wereld. Maar het is wel 

een goede vraag: 'Waarom eigenlijk niet?'. Waarom ga je niet bij een organisatie die ergens voor staat? Ik denk dat het ook 

heel anders had kunnen lopen en dat ik ook best wel radicaal had kunnen zijn met een Groen Front of weet ik het, zoiets, die 

keiharde acties doen, maar tot nu toe niet. Het zou kunnen dat het nog komt.' 

T: 'En heb je behoefte om te organiseren?' 165 
M: 'Nee. Dat is het misschien wel een beetje. Ik doe liever ik ga liever aan mijn huis klussen of een fiets bouwen of zorgen 

dat er hout is zodat we niet zoveel olie hoeven te stoken, dan dat ik ga organiseren.' 

T: 'Welke rol zie jij voor het individu weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

M: 'Ik vind dat elk individu wel een voorbeeldfunctie kan hebben daarin. Als je als individu zelf jouw duurzame manier doet, 

zien mensen dat en zien ze dat je op die manier ook een bijdrage kan leveren aan de maatschappij en denken ze 'Zo kan dat 170 
ook'. 

T: 'En is een ander individu daar vatbaar voor?' 

M: 'Sommigen wel, sommigen niet denk ik. Ben ik daarzelf vatbaar voor? Ik denk het wel. Als ik voorbeelden zie van 

mensen die een flesseneiland hebben gebouwd. Of mensen die niet meer gaan rijden of alleen maar gaan lopen, dat inspireert 

mij wel. Op die manier heeft zo'n individu wel invloed. Alleen moet je het dan wel aan de wereld laten zien. Dat is wel een 175 
goede. Dat zou wel goed zijn. Dat doe ik niet echt, nee.' 
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T: 'Ben je lid van een politieke partij?' 

M: 'Nee.' 

T: 'Waarom?' 

M: 'Ik heb niet zo heel veel vertrouwen in de politiek. Ik vind wel dat er een goede politieke bestuur moet zijn die bepaalde 180 
dingen regelt, maar zelfs de partijen die pretenderen groen en links te zijn vind ik nog veel te soft. Daar kan ik niet zoveel 

mee.' 

T: 'Bedoel je dat er geen geschikte partij is?' 

M: 'Het is een beetje dubbel. Groenlinks is dan de partij waar ik het meeste mee heb, maar het liefst zou ik willen dat ze veel 

extremer zijn, maar ik weet ook wel dat het totaal geen nut heeft in het huidig politieke stelsel om nog radicaler te zijn, want 185 
dan wordt je alleen maar weggeduwd en uitgelachen. Ja, dat is een beetje dubbel. Ik zou willen dat er een veel radicalere 

partij zou zijn, maar zie ook dat dat niet veel zin heeft. Dus misschien moet de verduurzaming via een andere manier komen 

dan middels de politiek.' 

T: 'Dan wil ik eigenlijk terug naar wat je net zei. Je vroeg je af of de weg naar de verduurzaming wel van de politiek moest 

komen. Waar moet hij anders vandaan komen?' 190 
M: 'Vanuit de bewustzijn van mensen zelf die keuzes gaan maken. Ik weet het ook niet. Ik heb daar geen pasklaar antwoord 

op. Nee, weet ik niet precies, maar ik zie dat het niet vanuit de politiek komt. Die maken geen duurzame keuzes. Die kijken 

alleen maar vier jaar vooruit. Die proberen alleen maar de mensen tevreden te houden met hun belastingvoordeel. Ik bedoel 

niet belastingvoordeeltjes, maar met hun hoge standaard van leven. Ik zou het heel mooi vinden als de politiek bewuste 

keuzes ging maken en zeggen; 'Jongens we moeten allemaal iets terug in welvaart en we moeten het werk eerlijk verdelen en 195 
iedereen gaat iets minder werken en we krijgen iets meer vrije tijd en wat minder geld'. Ik heb wel ideeen over hoe het zou 

moeten, zeg maar, maar ik zie niet dat de politiek dat doet. Dus daarom heb ik zoiets van 'Daar kan ik niet zoveel mee dan'. 

Maar hoe het wel moet komen? Ik ben bang dat we allemaal op ons bek moeten gaan met z'n allen.' 

T: 'En welke rol heeft de politiek in het verduurzamen van de maatschappij?' 

M: 'Ze zouden een hele grote rol daarin kunnen hebben door vooral bepaalde maatregelen te nemen, betreft energieverbruik, 200 
betreft belastingen op brandstoffen. Er zijn een heleboel dingen te bedenken waarmee je een duurzamere samenleving zou 

krijgen. Ik vind het idee van de brandstofprijzen gewoon stukken hoger maken en met dat geld direct investeren in duurzame 

energie waarmee je ook weer je auto's kunt laten rijden. Ik heb gewoon het gevoel dat het veel te langzaam is en dat de 

politiek niet duurzaam is. Wat was je vraag precies?' 

T: 'Welke rol je voor de politiek zag weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij, maar nu heb je eigenlijk als de 205 
vraag beantwoord of je vindt dat dat nu vldoende gebeurt.' 

M: 'Nee, absoluut niet. Die is echt achteruit aan het lopen, de politiek. Ik vind dat er geen toekomstvisie is. Dat vind ik 

jammer. We moeten allemaal maar groeien, welvarender en mooier. Dat hoeft niet. We hebben het allemaal al zo goed met 

z'n allen. Ik vind dat we dat maar eens moeten beseffen. We mogen best een stapje terug en dat zou heel goed zijn voor een 

duurzamere wereld.' 210 
T: 'En je stemt wel?' 

M: 'Ja.' 

T: 'Welke partij?  

M: 'GroenLinks.' 

T: 'En waarom GroenLinks?  215 
M: 'Ze zijn het meest voor duurzaamheid en ik zie geen andere die mij kan... Ja er was zo'n andere zweefteefpartij, maar ja. 

Nee, ik zie geen beter alternatief.' 

T: 'Volg je de actualiteiten?' 

M: 'Niet echt. Soms. Ik hoor wel eens wat dingen. Ik luister wel eens naar de radio, maar over het algemeen heb ik er niet 

veel aan.' 220 
T: 'En waarom is dat?' 

M: 'Wat heb ik er nou aan dat ik weet dat er in Bagdad twintig doden zijn gevallen? Dan weet ik dat het nog steeds een 

zooitje is daar. Wat heb ik er nou aan als ik weet dat er ergens een vliegtuig in een flat is geknald of dat er in Darfur heel erg 

oorlog is. Ik doe daar toch niet zo veel mee. Ik ben ook maar een mens wat op dit kleine plekje leeft en zich bezig houdt met 

z'n dagelijkse rotzooi. Ik zie er niet de meerwaarde vanin om heel veel te weten over de rest van de wereld.' 225 
T: 'En welke rol zie jij voor de markt weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

M: 'Nou, opzich zie ik best wel een positieve ontwikkeling naar verduurzaming, maar de kans is groot dat het economisch 

systeem zoals het er nu is eindeloos uitgemolken gaat worden, dat het onszelf ten gronde richt omdat we dan meer en beter 

en alles opgebruikt hebbben. Maar ik hoop dat wat je nu wel ziet, dat de duurzame producten en dergelijke, dat dat wel op 

aan het komen is. Dat dat groter groeit en dat dat mensen ook bewuster zal maken in hun koopgedrag. Ik hoop dat de 230 
duurzame markt, zoals we die nu hebben, dat die zich steeds verder zal ontwikkelen.' 

T: 'En zie je dat gebeuren?' 

M: 'Ja, dat zie ik nu al een beetje gebeuren. Het is heel jammer dat de overheid daar niet zoveel mee lijkt te doen. 

T: 'En hoe zou de overheid daar meer mee moeten doen?' 

M: 'Nou bijvoorbeeld als ik weer hoor dat een allerlei duurzame fabrieken die met zonne-energiepanelen en windmolens 235 
bezig zijn hun deuren sluiten omdat het economisch niet rendabel is, dan denk ik; 'Dat is toch juist belangrijk om in te 

investeren in de toekomst?' Misschien niet meteen door geld geven, maar misschien wel door grote projecten die zij laten 

bouwen, dat ze daar in ieder gaval goede contracten afsluiten met duurzame fabrikanten. Zoiets. Maar ik heb het gevoel dat 

het nog steeds niet gebeurt en dat het nog steeds op de goedkoopste manier gebeurt.'  

T: 'En welke rol zie je voor de milieuorganisaties in de verduurzaming van de maatschappij?' 240 
M: 'Ik denk dat die wel meeheldpen in de bewustwording van mensen. En ik geloof ook dat ze in allerlei lobby's best wel wat 

voor elkaar krijgen. Laat ze maar lekker doorgaan, maar soms heb ik het gevoel dat ze wel weer wat radicaler mogen zijn. 
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Schokkende reclame spotjes over welke miststanden er allemaal zijn.' 

T: 'En waarom radicaler?' 

M: 'Omdat mensen soms gechoqueerd moeten worden  of ze moeten even weer wakker geschud worden. Dat merk ik zelf 245 
ook. Dat sommige dingen, als je die tegen komt, of een film ziet, over hoe economische systemen zichzelf ten gronde richten 

ofzo. Dan wordt je wakker geschud en ben je er weer een tijdje mee bezig, maar ja, je hebt de neiging om weer een beetje te 

gaan slapen en in dagelijkse patroontjes terecht te komen en daar niet meer mee bezig te zijn. Daarom denk ik dat 

milieuorganisaties ook bij kunnen dragen om af en toe even wakker te schudden.' 

T: 'En je hebt het net eigenlijk al een beetje geantwoord, maar ben jij lid van een milieuorganisatie?' 250 
M: 'Nee.' 

T: 'En heb je een persoonlijk doel voor jezelf met je duurzaam gedrag?' 

M: 'Het liefst zou ik op een duurzame manier op deze wereld willen, kunnen leven, maar dat is, op de manier waarop ik nu 

leef en dan vooral op deze plek van de wereld, bijna onmogelijk. Als je in Australië zou wonen met een vruchtbare grond en 

een grote lap grond, dan zou dat een veel haalbaarder doel zijn, om echt duurzaam te kunnen leven. Dus mijn doel is dat ik 255 
helemaal duurzaam zou kunnen leven op deze wereld, maar ik zie ook  dat dat nu op deze manier niet lukt, nu ik in deze 

maatschappij woon.' 

T: 'En zou je dan nog even willen zeggen; wat bedoel je dan met duurzaam leven?' 

M: 'Echt duurzaam. Dan zou je ook kunnen gaan denken over of je dan fietsbanden mag kopen of niet, want die zijn gemaakt 

van rubber, maar bij wijze van spreken. Energieneutraal is dan misschien een beter uitgangspunt. Een beter idee.' 260 
T: 'Dus zou jouw persoonlijk doel energieneutraal zijn?' 

M: 'Ja, misschien dat dat beter is. Dus dat ik geen extra vervuiling op deze aarde achterlaat.' 

T: 'En zou je jezelf spiritueel noemen?' 

M: 'Ik weet niet zo goed wat spiritualiteit is. Ik probeer wel om meer één te worden met mijn omgeving. Dat klinkt volgens 

mij best wel spiritueel, dus misschien is dat wel spiritueel. Ik voel me niet spiritueel, maar in de zin van hoe het bekeken 265 
wordt, ben ik wel spiritueel, omdat ik graag niet als een consumerend wezen op deze aarde loop, maar als een bewust wezen 

op deze aarde loop. Is dat voldoende?' 

T: Ja, ja. Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit?' 

M: 'Poeh. Heb je het boek gelezen 'Kinderen van moeder aarde'?' 

T: 'Thea Beckman, Thule. Vertel daar eens wat over, want dat weet ik eigenlijk helemaal niet?' 270 
M: 'Daar is wel een mooie samenleving geschetst waar duurzaamheid het belangrijste is. Een westerse cultuur komt daar dan 

aan en die ziet hoe het daar gaat. Ze hebben dan al honderd jaar geleden de benzinemotor verboden en het is een heel 

welvarend, fijne plek om te leven. Er wordt een duurzame samenleving geschetst die nog tienduizenden jaren zo door zou 

kunnen. Dat is ongeveer het ideaalbeeld waarin geen fosiele brandstoffen worden verspild, waarin mensen veel meer lokaal 

in hun levensonderhoud voorzien, dus het zou wel een veel minder kapitalistische samenleving moeten zijn. 275 
T: 'En wat is kapitalistisch?' 

M: 'Dat er heel veel hebzucht is. Dat mensen zo geconditioneerd zijn dat ze alles nieuw willen hebben en alles anders en dat 

ze voortdurende greed, hoe noem je dat, hebzucht hebben. Dat is volgens mij één van de belangrijkste punten voor een 

duurzame samenleving zoals ik die zou zien.' 

T: 'En is er in die samenleving, is dat een technische samenleving?' 280 
M:  'Ja, deels wel, maar niet lui, als je snapt wat ik bedoel. Je maakt wel enigszins gebruik van techniek en dergelijke, maar 

er moet wel flink gewerkt worden, omdat denk ik het welvaartsniveau bij zoveel energieverbruik en zoveel olie dat kan niet 

doorgaan, dus je zou een andere samenleving krijgen, waar mensen veel meer met handkracht doen of met paardekracht, 

maar in ieder geval, we zullen wel terug in de tijd gaan wat dat betreft. Maar goed, wel hebben natuurlijk wel wat 

technologische zaken ontwikkeld, computers en internet dat willen we vast wel houden. Dat soort dingen, maar ik denk dat 285 
de tractors enzo, dat kan zo niet voort blijven bestaan, dus zou er een enigszins technische wereld zijn. Ik weet ook niet 

precies hoe het eruit gaat zien.' 

T: 'Het gaat over jouw ideaal he?' 

M: 'Ja. Ok. Echt mijn ideaal? Ja.' 

T: 'Wat ja?' 290 
M: 'Daar heb ik nooit echt over nagedacht, wat mijn ideaal zou zijn. Als je ervoor zorgt dat je nog wel een warme douche 

hebt en ervoor zorgt dat je nog enige luxe kunt hebben en fijne warmte in je huis en zo, dan is er nog wel wat techniek nodig, 

maar ik denk dat dat op kleine schaal toegepast gaat worden. Dat hoop ik.' 

T: 'En hoe ziet de wereld er over veertig jaar uit?' 

M: 'Ik ben bang dat het een zooitje is. Zeker weten doe ik het niet. Ik denk dat de mensheid wel wat kleiner is geworden. Dat 295 
vooral in de grote steden er grote problemen zijn geweest. Dat meer mensen naar het platteland zijn getrokken om daar hun 

bestaan op te bouwen. En het is wel weer meer ieder voor zich. Kleinere gemeenschappen weer, omdat je het wel weer meer 

met je buurman zou moeten doen wat betreft je levensonderhoud. Ik ben er gewoon heel bang voor dat het mis gaat op deze 

manier. Dat we hard tegen een muur aanlopen op deze manier. Dat het een zooitje wordt. Ik ben wel pessimistisch wat dat 

betreft.' 300 
T: 'En geloof je in de wetenschappelijke vooruitgang?' 

M: 'Ik geloof niet dat die de milieuproblemen en de duurzaamheidsproblemen kunnen oplossen.' 

T: 'Waarom niet?' 

M: 'Omdat de vraag neer energie zoveel groter zal gaan worden. Alleen maar meer, meer, meer. Ik denk dat de grondstoffen 

van de aarde dat niet toelaten gewoon. Dat kan niet. Die zijn we zo aan het leegzuigen. Ik denk niet dat de aarde dat kan 305 
geven aan ons zonder dat het een zooitje wordt.' 

T: 'En heb jij veel mensen om je heen die bezig zijn met duurzaamheid?' 

M: 'Ja, best wel. Mijn huisgenoten, mijn vader, een paar collega's op werk, vriendin. Ja.' 
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T: 'En kun je een korte omschrijving geven van op welke manier zij bezig zijn met duurzaamheid?' 

m: 'Mijn huisgenoten ongeveer hetzelfde als ik denk ik door op een redelijk gematigde manier te leven en niet te veel energie 310 
te verspillen. Dat geldt ook voor mijn vriendin. Mijn vader die actief met allerlei voetafdrukprotestdocumenten schrijven. Hij 

is bij GroenLinks actief om daar een paar zaken op de agenda te krijgen en in het bestuur ook.' 

T: 'Vinden anderen je radicaal?' 

M: 'Nee nu nog niet.' 

T: 'En wanneer dan wel?' 315 
M: 'Ik denk dat als ik nog meer zou vasthouden aan mijn fietsprincipe of mijn niet-vliegprincipe of als ik alleen maar 

biologische groenten uit de omgeving zou willen, dan zouden ze me radicaal vinden. Op het moment vinden mensen mij niet 

radicaal.' 

T: 'En heb je het gevoel deel te zijn van een beweging?' 

M: 'Nou, niet echt van een beweging, maar wel van een bewustzijn wat er heerst van mensen op de wereld die vinden dat het 320 
niet genoeg is. In die zin, ik sympathiseer mij wel met mensen die daarover schrijven of films over maken of over hebben. 

Als ik die dingen zie, voel ik daar een soort verbondenheid mee. Er zijn er meer, maar ik kan het niet echt een beweging 

noemen.' 

T: En waarom is het geen beweging? 

M: 'Omdat ik een beweging meer zie als een georganiseerd iets.' 325 
T: 'En zou het dan een beweging kunnen worden?' 

M: 'Ja, dat hoop ik wel. Ja, dat zou wel kunnen.' 

T: 'En hoe dan?' 

M: 'Misschien als het duurzame leven idee nog iets meer.... bijvoorbeeld die bekende Nederlanders die dingen op de kaart 

zetten van goede spijkerbroeken, dat soort dingen. Daar gaan mensen over nadenken. Dan krijg je weer een soort van 330 
bewustzijn bij mensen. Misschien komt er op gegeven moment ook wel een afsplitsing van winkels, wat er nu ook wel een 

beetje is met natuurwinkels. Dat er op gegeven moment een tweedeling gaat komen tussen Chineze rotzooi winkels en 

duurzame winkels bij wijze van spreken. Dat het makkelijker wordt voor mensen om een keuze te maken en dat je daardoor 

een collectief krijgt, als je snapt wat ik bedoel.' 

T: 'En dat gaat gebeuren?' 335 
M: 'Dat weet ik niet. Ik zou het me kunnen voorstellen dat dat nog iets sterker wordt.' 

T: 'En is het dan wel een beweging?' 

M: 'Dan is het wel meer een beweging. Dan is het ook nog niet echt een beweging. Ik weet niet precies wat een beweging is. 

Het wordt meer een soort van stroming.' 

T: 'En houdt je je bezig met het inspireren, overtuigen van andere mensen?' 340 
M: 'Ja, mijn kindjes die probeer ik te inspireren door ze vooral te laten voelen dat ze deel zijn van het geheel en alles.' 

T: 'En werkt dat?' 

M: 'Ja, dat denk ik wel. Ik denk dat ik daar wel zaadjes plant waardoor ze later ook wel daar, omdat ze meer in contact zijn 

geweest met de natuur, met verschijnselen, gezien hebben hoe het allemaal gaat, dat ze daar mee band mee hebben, dus later 

in hun leven andere keuzes daarin gaan maken. Bewuster in ieder geval.' 345 
T: 'En heb je de behoefte om de boodschap te verspreiden?' 

M: 'Wat is de boodschap?' 

T: 'De duurzame boodschap.' 

M: 'Hij is nog niet groot genoeg om ermee de straat op te gaan, die behoefte. Het zou nog best kunnen dat dat nog komt.' 

T: 'Is er nog iets wat je kwijt wilt of relevant vindt en wat ik niet heb gevraagd? 350 
M: 'Ik kom er even niet op. Nee. Nou ja, ik vind het wel goed dat je mij die vragen stelt, want een heleboel dingen kom ik nu 

ook wel achter; 'Echt geen idee. Dat weet ik ook niet precies'. Het is gewoon een vaag idee. Nou ja, sommige dingen weet je 

ook niet. Wat er in de toekomst gaat gebeuren. Dat is best leuk om daar eens over na te denken wat er dan zou gebeuren 

precies.' 

T: 'En nou nog drie hele korte vraagjes die je zo kunt beantwoorden. Het beroep van je vader en moeder?' 355 
M: 'Mijn vader is computerdocent en mijn moeder is kinderoppasser.  

T: 'Je moeder is ook bezig met duurzaamheid?' 

M: 'Ze leeft wel zo duurzaam mogelijk ja.' 

T: 'En wat is je inkomen?' 

M: 'Ik verdien ongeveer duizend euro in de maand.' 360 
T: 'En de locatie. Of had ik dat al gevraagd? Waarom heb je deze plek uitgekozen?' 

M: 'Je vroeg dat wel. Omdat het dicht bij het eten was.' 

T: 'Dat was het dan. Dank u wel.' 

M: 'Alstublieft.' 

 365 
Interview met Matthias in zijn huiskamer van een appartement, Keeken, 16-04-

2012 

 

T: 'We beginnen. Eerst met een paar biografische simpele dingen. Je naam?' 

M: 'Mijn naam is Matthias. Ik ben geboren in Clamare (?), Frankrijk aan de zuidkant 5 
van Parijs en ben geboren op 19 augustus 1989, dus ik ben nu 22 jaar oud. Ik heb op 

meerdere plaatsen gewoond, zoals nu, in het dorpje Keeken net over de Duitse 

grens, bij Millingen aan de Rijn.’  

T: 'En woon je al wel langer in de omgeving van Nijmegen?' 
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M: 'Ik woon nog helemaal niet zo lang in deze omgeving. Ik zit er nu denk ik iets van anderhalf jaar, hoogstens twee. Ik ben 10 
in de zomer van 2010 ben ik hier aangekomen toen ik aan het reizen was en ik zocht een plek om te overwinteren. Dat was 

toen de Vlierhof. Ik ben van daar aangerold naar Keeken toe en daar gebleven.' 

T: 'Wat is je opleiding?' 

M: 'Ik heb basisschool gehad in Suriname, in Maleisië en in Nederland, groep acht nog. Toen naar het stedelijk gymnasium 

in Leiden. Toen naar het stedelijk gymnasium in Amersfoort, die daar afgemaakt. Toen sociologie gaan studeren twee jaar en 15 
toen nog filosofie nog een half jaar in de hoop dat dat vrolijkheid en plezier zou gaan  bieden en dat is toen niet gelukt. Toen 

ben ik er mee op gehouden. Als ik het nu overnieuw zou doen zou ik zeggen dat ik niet zou gaan studeren en dat ik veel meer 

op eigen initiatief dingen zou gaan opzoeken.' 

T: 'Informatie opzoeken?' 

M: 'Informatie opzoeken, gesprekken aangaan. In mijn beleving heb ik veel meer dingen geleerd van in het dagelijks contact, 20 
contact met leerlingen en hele interessante gesprekken met interessante mensen. Op zijn minst kan ik er dankbaar voor zijn 

dat ik door dat soort dingen in contact ben gekomen met die mensen.' 

T: 'En over contact met leerlingen gesproken, wat is je beroep?' 

M: 'Op dit moment is mijn leven gesplitst in twee activiteiten. Het eerste is het lesgeven in Arnhem op het Rijn-Ijselcollege. 

Dat is een overkoepelende onderwijsorganisatie en ik zit vooral in de sector bouw en infrastructuur. Dus ik geef les aan 25 
bouwvakkers, aan toekomstig ingenieurs en dan gaat het over Nederlands en rekenen voor sommigen, maar bij iedereen gaat 

het om maatschappij, wat dan nu burgerschapskunde heet. Dat is het eerste gedeelte. Het tweede gedeelte is het werken met 

Willem Pas. Daar doe ik allerlei projecten mee onder de noemer 'Niemandsland' en dan zijn we bezig met kuddes werken en 

wol spinnen en dingen vilten met dieren lopen en tuinieren enzovoorts. Wat allemaal heel duidelijk politiek gericht is.' 

T: 'En wat is Niemandsland?' 30 
M: 'Niemandsland is nu een gebied tussen Beek en Persinge, zeg maar een buitenwijk van Nijmegen, waar we een 

coöperatief tuinbouwproject aan het opzetten zijn. Waar we nu al aan zijn begonnen, hoera. Waar we niet alleen met die 

tuinbouw bezig willen zijn, maar ook met schapen lopen knuffelen, activiteiten doen, er allemaal heel erg een 

belevingsproject van maken. De naam ‘Niemandsland’ slaat erop dat het coöperatief is, dus niet door iemand in bezit is, niet 

iemand die duidelijk de dienst uit maakt maar dat in het samen die dingen opzetten, je het samen ook beheert en uitmaakt.  35 
T: “Wat betekent de term ‘duurzaamheid’ voor jou?’ 

M: ‘De term ‘duurzaamheid’ betekent voor mij dat het een activiteit is die je kunt blijven doen door de tijd heen. Sommige 

activiteiten hebben een bepaalde afronding, bijvoorbeeld kind zijn is niet duurzaam want op een gegeven moment wordt je 

oud dat houdt vanzelf op. Maar in het normale taalgebruik gaat het erom dat je niet afhankelijk bent van een externe stof die 

op een gegeven moment op kan raken. Nu is onze economie, onze wereld, er heel erg op gebouwd op het opmaken van 40 
gelimiteerde grondstoffen namelijk olie, gas, kolen, die zijn op een gegeven moment in hoge maten opgebruikt, dus dan zijn 

ze op en kan je niet verder. Duurzaamheid is alles dat zo is opgebouwd dat je het in elk tijdperk in principe kunt doen en dat 

je werkt met hernieuwbare grondstoffen of middelen.’ 

T: ‘Zou je zeggen dat duurzaamheid belangrijk voor je is?’ 

M: ‘Duurzaamheid is heel belangrijk voor me. Ik zit nu zelf in een vaarwater dat ik ervan doordrongen ben dat we als 45 
mensheid nu aan het stevenen zijn op een koers van zelfvernietiging. Als wij niet heel ingrijpend, heel radicaal onze wegen 

veranderen, niet alleen het westen maar globaal, dat we dan tegen een muur oplopen van heel sterk teruglopende 

grondstoffen. Als onze economie en maatschappij daar niet op is ingesteld en de mogelijkheid heeft om terug te komen van 

de onze wegen die wij nu hebben bewandeld. Dat we dan in relatief korte tijd kunnen terecht komen in bijna een soort van 

chaos, maar in ieder geval het sterk teruglopen van ons gezamenlijk welzijn en de stabiliteit die daar bij hoort. Voor mij is het 50 
niet alleen een kwestie van omgaan met dieren, omgaan met natuur, omgaan met mensen, maar ook bittere noodzaak waar,  

als wij dit niet aangrijpen, we onszelf naaien.’ 

T: ‘Nou ga ik een hele brede vraag stellen en die specificeren we hierna nog; op welke manieren komt duurzaamheid terug in 

jouw leven, hoe geef je dat vorm? 

M: ‘Ik maak altijd het onderscheid tussen een publiek sfeer en een privé sfeer, dus wat doe ik in mijn eigen kleine leven en 55 
wat lever ik naar buiten toe? In mijn privéleven ben ik er niet op alle vlakken mee bezig, daar heb ik de keuze gemaakt om 

mij niet daarop helemaal vast te beitelen. Ik probeer gezonde dingen in te kopen dus weinig echt duidelijk verwerkt eten, 

weinig snoepgoed, geen kant-en-klaar maaltijden. Ik ben vegetariër en eet volgens mij vrij goed. Ik probeer nu kleren te 

krijgen die met de hand gemaakt zijn door een naaister in Dieren, en die van goede stof zijn, die langer meegaat. Ik probeer 

heel veel dingen te herbruiken en sowieso er heel zorgvuldig mee om te gaan. Ik fiets veel, ga veel op skeelers, loop veel en 60 
maak erg weinig gebruik van plezier activiteiten. Ik ga niet naar pretparken toe of naar specifieke feestjes toe. Ik probeer 

gewoon in al mijn facetten het licht goed uit te doen of het water af te draaien, het zijn allemaal van die kleine dingen. Ik heb 

niet het idee dat ik daarmee de wereld ga veranderen, maar het is een kleine moeite en het zit gewoon in mijn routine. Ik voel 

me erg leuk, vrolijk en vitaal daarover dus ga ik ermee door. Dus dat is het privé gedeelte. Het publiek gedeelte is voor mij 

totaal politiek. Ik denk niet dat het mogelijk is om als individu echte maatschappelijke verandering hierin te bewerkstelligen, 65 
dat als ik met mijn buren ga praten, en zij met hun buren gaan praten dat we op zo’n manier komen bij een verandering, dat 

we daarmee groener gaan worden met zijn allen omdat ik denk dat het echte grote probleem zit in onze productie methode. 

Dat wordt al heel snel een verhaal over het kapitalisme en hoe dat georganiseerd is, waar ik natuurlijk een heleboel over zou 

kunnen zeggen. Maar om daarmee aan de slag te gaan, moet het politiek zijn, moeten we ons verenigen en op een 

systematische en structurele manier dingen veranderen. Ik verwacht niet dat dat gaat komen vanuit bedrijven en ook niet 70 
vanuit de overheid tenzij die gedrukt wordt daar naar toe. Dus dat we het zelf als mensen gewoon zullen moeten doen want 

wij zijn ook degene die met de shit zitten als het niet goed werkt.’ 

T: ‘Je maakt zelf het onderscheid tussen publiek en privé, ik wou zelf nog een iets andere, noem het maar, specificatie 

aanbrengen. Speelt duurzaamheid een rol in de manier, je zei het net al, waarop je je vervoer regelt?’ 

M: ‘Ja, voor mij, zeker wanneer het een beetje redelijk mogelijk is ga ik met de skeelers of de fiets of de voet, maar ik reis 75 
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ook met het openbaar vervoer en ik ben er niet op tegen om met een auto te rijden. Voor mij is het een kwestie van strategie. 

Als ik principieel ervoor zou kiezen om niet in een auto te rijden, dan maak ik mezelf niet schuldig aan het vervuilen door in 

een auto te rijden. Dat is een verdedigbare keuze. Maar ik heb af gewogen dat ik dan zoveel slag kracht en mogelijkheden 

inlever dat ik mezelf een handicap geef tegen over invloeden die deze maatschappelijk veranderingen proberen te 

dwarsbomen. Dus dat is een grijs gebied, een moeilijk onderscheid, maar dat is de keuze waar ik uiteindelijk op ben terecht 80 
gekomen.’ 

T: ‘Interessant, en de manier waarop je woont, komt duurzaamheid daar ook nog in terug?’ 

M: ‘De manier waarop ik woon is een beetje moeilijk ik zit in een heel leuk huis maar het heeft hele hoge daken dus is het 

met verwarming vaak moeilijk omdat er gewoon een hele grote volume aan lucht is om warm te krijgen. Wat ik veel probeer 

te doen is wanneer het warm wordt, de verwarming zo snel mogelijk uit, zoveel mogelijk ramen open, zo min mogelijk intern 85 
verwarmen, zo min mogelijk dingen lang bewaren in de koelkast. Qua wasmiddel zijn we nu net een maand of twee geleden, 

allemaal overgeschakeld naar bio afbreekbaar. Het is een te moeilijke kwestie voor mij, tenzij ikzelf een huis zou bouwen of 

het geld had om hele grondige verbouwingen te organiseren, blijf ik toch zitten met een halfslachtig, niet helemaal goed ding. 

Nou is de kwestie dat ik me daar niet schuldig over ga voelen omdat ik niet geloof dat dat het verschil gaat maken in de 

wereld. Het is wel iets dat verbeterd kan worden. Maar als ik bedenk dat voor elke vuilnisbak die ik buiten zet, het 90 
bedrijfsleven er tachtig buiten zet, dan begin ik een beetje perspectief te krijgen. Dus ik hou me vooral bezig met die 

kwesties. En echt in de rats liggen over dat de ramen niet echt goed geïsoleerd zijn, dat is wel echt iets waar ik mee bezig 

ben, maar dan ga ik mezelf zo de put in praten, dat ik eigenlijk niet aan de slag mag gaan zonder dat ik mijn eigen geweten 

op orde heb, dat ik eerder geneigd ben te zeggen; 'Neem het met een korreltje zout en werk naar het grotere plaatje toe'.’ 

T: ‘Ook dat noemde je net al een beetje, in je vrije tijdsbesteding, komt daar ook nog duurzaamheid in terug?’ 95 
M: ‘Ja, ik ben natuurlijk een totaal persoon, dus het is niet alleen vanuit duurzaamheid. Maar als ik iets ga doen in m’n leven 

voor vertier of activiteit zijn het altijd natuur gerelateerde dingen. Ik ga dan een wandeling maken, ik ga naar een bos toe. Ik 

ga dan niet naar Disneyland toe of naar Frankrijk, gewoon om daar te zijn. Ik probeer in m’n eigen omgeving leuke 

activiteiten te doen. Ik ga niet uit en feesten en biertjes drinken en daar helemaal me aan te buiten gaan, niet naar festivals. 

Dat heeft er ook mee te maken dat ik daar geen fan van ben. Maar wat heel fijn is dat er niet een levensstijl op na houd die 100 
heel veel excessen in zich heeft. De meeste dingen doe ik met mate en met rust en ik heb niet het gevoel dat ik van hot naar 

her hoef te gaan, een soort van “carpe diem” obsessie er op na houd. Carpe diem is pluk de dag, voor de Latijn gebrekigen. Is 

dat alles wat ik erover wil zeggen? Want ik vind dit altijd een moeilijke vraag, omdat het juist zo’n schakeling er in heeft. 

Want ik weet dat als ik het er echt op zou toeleggen, ik veel meer zou kunnen doen. Ik zou het openbaar vervoer helemaal 

kunnen afzweren. Ik zou naar Nijmegen kunnen fietsen of skeeleren als ik er naar toe zou moeten. Dus ik heb geen perfect 105 
antwoord, ik heb een middenweg gevonden.’ 

T: ‘Het fijne is dat je hier geen fout antwoord op kunt geven. Het gaat over jouw beleving.’ 

M: ‘Ja, maar fout voor mezelf. Ik ben een persoon die heel principieel is ingesteld en ik maak heel erg actieve beslissingen 

over wat ik wel wil doen en niet wil doen. En beslissingen waarbij ik duidelijk een keuze maak, zoals afbreekbaar 

afwasmiddel of niet. Dat zijn fijne binaire keuzes die je kan maken. Maar zoiets als wat doe ik aan duurzaamheid in mijn 110 
alledaagse leven, daar zitten zoveel schakelingsmomenten in, dat ik niet een hele handleiding daarvoor kan schrijven. Dus 

voor mezelf is dat altijd een beetje afwegen en moeilijk. En ik kan natuurlijk geen verkeerde keuze maken, maar ik wil wel 

secuur zijn en consequent zijn in wat ik voor overtuiging aanneem.’ 

T: ‘Hiervan een laatste: hebben bij het werk wat je nu doet en je opleiding, duurzaamheid daar ook nog een rol gespeeld?’ 

M: ‘Nee, zo goed als niet. Ik kom qua opleiding heel erg uit een stedelijke achtergrond. Daar ging het heel erg over 115 
criminaliteit en stadse zaken. Kwesties van milieu en omgeving, dat waren hele theoretische aangelegenheden. Ik ben heel 

erg politiek actief en daar komen milieu kwesties regelmatig aan bod, maar dat blijft altijd in de sfeer hangen van we moeten 

het anders doen en zus. We doen het nu op een verkeerde manier en we hebben schonere technologieën nodig. In het 

verleden zeker was dat op een afstandje. Op het werk nu geef ik les aan bouwvakkers, die hebben wel met de omgeving te 

maken, maar meer op een industriële manier. Juist het transformeren van dingen en die gaan gewoon heel erg uit van 120 
industriële middelen, dus met boren, met bulldozers, gebouwen uit de grond stampen, het landschap zo ver mogelijk 

veranderen als maar nodig is. En de jongens waarmee ik te maken hebben, dat zijn allemaal jongens die zijn daar eigenlijk 

echt helemaal niet mee bezig. Die maken zich eerder zorgen om de aankomende CAO, dan of ze nog wel kunnen ademen 

over vijftig jaar.’ 

T: ‘Maar bij Niemandsland, lijkt me, speelt het wel een rol?’ 125 
M: ‘Ja, behoorlijk. Niemandsland is voor mij zeker, een beetje een kweekvijver. Eén van de moeilijke dingen van 

transformatorische, transformatorische? Ja, dat ik kan ik zeggen. Of transformationele. In elk geval, één van de moeilijke 

dingen van transformele uitgangspunten is dat je heel vaak niet een concreet aanknopingspunt hebt in het nu. Dus het blijft 

van “ja, wanneer we daar eenmaal zijn, dan zal het beter gaan, dan zullen we het veranderen”. Met Niemandsland, met zo’n 

coöperatief tuinbouw project en zo’n coöperatieve veehouderij en organisatie en activiteiten, daar wordt het al een beetje 130 
echt. Je kunt daar rondlopen en je begint het al te zien, van “Heij, weet je, als we dit doen en we vergroten dat uit. We halen 

dit erbij, we halen dat weg. Dan kunnen we afstand doen van anorganische pesticiden. Dan kunnen we afstand doen van 

monocultuur. Dan kunnen we afstand doen van bio-industrie.” Het kost dan soms meer moeite, maar die activiteit haalt ook 

heel veel tevredenheid en waardigheid binnen. En het begint een beetje echt te worden. Een klein beginseltje van een 

prototype van dit zijn de aanzetjes waar we naartoe kunnen werken. Niet alleen in een klein communetje, maar als totaal 135 
maatschappij. Dat we op een duurzame manier voort kunnen bestaan zonder dat we terug moeten naar 800 na Christus.’ 

T: ‘Jullie verdelen de winst? Of gaat het over dat de producten onderling worden verdeeld?’ 

M: ‘Hangt er een beetje vanaf. Het idee is dat, iedereen die zich bezig houdt met Niemandsland, zich eraan verbindt voor 

langere tijd, neemt mede die beslissing. We zijn nu met vier mensen die dat hebben toegezegd. En er zijn een aantal mensen 

die voor een afgesloten periode erbij komen werken. De bedoeling is dan dat we met z’n vieren een langere beleidsbeslissing 140 
nemen. Gaan we dit gebied gebruiken voor tuinbouw, of wordt dat een composthoop. Noem al die praktische vragen maar 



188 

 

op. Maar alles dat je samen doet, het werk dat je doet, daar heb je gezamenlijk zeggenschap over. Als dat gaat over wortels 

die uit de grond komen, dan zeggen we; “die verdelen we”. Als iemand heel duidelijk meer heeft gedaan daarin, dan heeft die 

persoon meer te zeggen over wat er mee gebeurt. Als we winst zouden behalen, als er geld binnen zou komen via een 

activiteit of iets verkopen van bepaalde producten, dan zouden we dat ook gezamenlijk verdelen. Nadat de onderhoudskosten 145 
eruit zijn gekomen, want de eerste stap is natuurlijk dat Niemandsland kan blijven bestaan.’ 

T: ‘Hoelang bestaat het al?’ 

M: ‘Het is echt heel recent. Het terrein ligt al ongeveer twee jaar in het verschiet, dat het daar lag wachtende, zeg maar 

sluimerend. Maar pas een paar weken geleden hebben we echt concrete afbakeningen gedaan. De eerste dingen ingezaaid. En 

volgende week gaan we de hele week lang, ook ik, dingen inzaaien en er echt de hardcore tuinbouw beginnen en aanvangen.’ 150 
T: ‘En hoeveel mensen zitten er bij?’ 

M: ‘Om en omtrent Niemandsland, daarbij zitten nog individuen die ook tuintjes hebben. Maar Niemandsland zelf bestaat nu 

uit, even kijken of ik het goed zeg, acht mensen, durf ik te stellen. Twee mensen daarvan die lopen stage, en na tien weken is 

die stage voorbij. Die willen langer werken, maar hoe dat in het praktische leven zal gaan, dat moet zich tegen die tijd 

uitwijzen. We zijn geen echte tuinieren, we hebben twee mensen die duidelijk tuinier ervaring hebben. Voor de rest zijn we 155 
het aan het leren, aan het ontwikkelen en aan het uitproberen. We hebben een imker, we hebben een jongen die een basal plut 

net (?????) [20:13] heeft opgestart, twee leraren, ik en Willem dus. We gaan het een beetje uitproberen, we zijn leken. En het 

is echt geboren vanuit een gevoel van noodzaak, we moeten dit anders gaan doen.’ 

T: ‘Zijn er ook dingen die je bewust laat, niet doet, uit duurzaamheidoverwegingen?’ 

M: ‘Dingen die ik bewust niet doe. Shoppen. Misschien is het de man in mij of iets dergelijks, of de culturele bepaling of 160 
gewoon toeval dat ik daar niet zo op gesteld ben, maar ik heb een hele grote zelfbeheersing, wat dingen inkopen betreft. Ik 

zeg shoppen, maar het gaat eigenlijk over meer dingen. Dingen op impulsen kopen. Of “oh, dat lijkt me leuk om te hebben” 

dat doe ik eigenlijk niet. Ik wil alleen dingen inkopen waarvan ik zeker weet dat ik het ga gebruiken. Dat het een duidelijke 

functie verleent. Dus gewoon een grappig dingetje of iets dergelijks of;  “Oh weetje dat T-shirt wil ik wel een keer dragen 

voor een feestje”, daar doe ik niet aan mee. Ik krijg wel eens dingen van mensen dat ik denk van; 'Nou ja, had dat nou 165 
gemoeten?' Dat accepteer ik dan, en dan is het grappig. En bij het inkopen van producten, probeer ik zoveel mogelijk dingen 

groot te kopen, zo min mogelijk verpakkingsmateriaal. Als het in papier zit, dat liever dan in plastic. En dus ook weer eten 

dat relatief efficiënt is. Snoepgoed en dat je dan een zak met koekjes hebt en die zijn dan nog individueel verpakt, dat telt bij 

mij allemaal een beetje mee. Is er nog iets anders heel duidelijks? Ik ga niet op vakantie. Het feit is nu dat ik regelmatig naar 

Italië ga om daar te werken, aan een olijfgaard die ook hoort bij Niemandsland, maar dat heet weer anders. Maar dat is om te 170 
werken eigenlijk. Het is erg leuk en in zekere zin zou ik het een vakantie kunnen noemen, maar als dat niet bestond zou ik 

nog steeds niet gaan. Als ik een vrije periode heb, vul ik dat in door politiek actief te zijn en/of in de omgeving. Naar rivier 

toe te gaan of een natuurgebied of gewoon thuis zitten te kneuteren. Sommigen zouden het heel saai kunnen vinden, maar ik 

vind het eigenlijk heel erg leuk en d’r is altijd wel wat aan de hand.’ 

T: ‘Maak je ook een onderscheid in de winkels waar je wel en niet komt. Zijn er winkels waar je per se wel heen wilt en per 175 
se niet heen gaat?’ 

M: ‘Ja, dat is voor mij nog een aangaande kwestie. Ik heb overwogen om bij een voedsel coöperatie te gaan, bij de Klinker. 

Daar is de Voko waar je dan lid van kunt worden en die kopen bij een groene leverancier, de Groene Band of de Blauwe 

Band, in elk geval bij een groothandel kopen ze dan levensmiddelen in en die kun je daar kopen. En ik ben natuurlijk wezen 

kijken bij natuur winkels. Maar daar ook weer heb ik de afweging moeten maken tussen slagkracht en morele zuiverheid 180 
noem ik het altijd maar voor mezelf. En de hoeveelheid extra kosten die het oplevert om secuur te kopen bij groene winkels 

plus de kwestie dat ik er in heel veel gevallen niet van uit kan gaan of durf te gaan dat die producten die ik daar dan koop ook 

echt goed zijn, dat dat echt zo’n verschil maakt, gekoppeld met het probleem dat ik niet denk dat bewust consumeren de dag 

zal dragen, het verschil zal gaan maken, in mijn opinie zou er gewoon één keuze moeten zijn, de goede keuze, ben ik er op 

uit gekomen dat ik het gros van mijn middelen koop bij de reguliere supermarkt. Er zijn specifieke dingen die ik koop bij 185 
bio-winkels en seizoensgroenten haal ik heel regelmatig bij bio-winkels, de versproducten die dan van het land komen, maar 

wanneer het gaat over het inkopen van veel bulkgoederen of weet ik veel, kaas, dan kom ik over het algemeen toch uit bij de 

Albert Heijn van de wereld of de C1000 of de Kaufland hier aan de Duitse kant. En ik vind het vreselijke winkels, maar ik 

heb niet het kapitaal om die keuze te maken en dan niet in te leveren op m’n slagkracht, want elke euro die ik uitgeef aan 

biospaghetti is een euro die ik niet kan gebruiken om naar Nijmegen te gaan en daar te praten met een interessant persoon om 190 
samen een actie op te gaan zetten bijvoorbeeld. Dus dat is het. 

T: ‘En de duurzame markt op zich? Breder dan dus alleen maar eten? Zijn er dingen die jij wel duurzaam zou willen kopen 

maar nu niet koopt?’ 

M: ‘Ja, dit is een hele goede timing dat je dat nu vraagt. Want ik ben nu net in het proces van stoffen in te kopen waarvan ik 

kleren wil laten maken. Eén van de dingen waarmee ik mezelf ben gaan confronteren is het feit dat ik toch rondloop met 195 
kleren waarvan ik weet dat ze gemaakt zijn om snel kapot te gaan, dat ze gemaakt zijn op slechte manieren, maar dat ze het 

meeste betaalbaar zijn wat ik heb. Nu ben ik gaan nadenken en tot de conclusie gekomen dat als ik gewoon één keer goede 

kleren koop, gaan ze langer mee. En die hoeven niet eens zo duur te zijn als ik vier broeken koop die allemaal één seizoen 

meegaan of één broek die twee jaar mee gaat, dan kan nu die ene broek vier keer zo duur zijn, dan kom je toch gelijk uit en 

heb je minder stoffen verspild. Dus nu letterlijk ben ik bezig met een proces van hennep stof te bestellen van een marktshop 200 
in Groot-Brittannië en ik heb nog nooit hennep gedragen, dus ik wilde dat eens proberen. Schijnbaar zijn er grote 

vorderingen in geweest. En dat wordt duurzaam gemaakt en dat is een heel erg milieuvriendelijk gewas om te groeien, want 

dat wordt ook niet industrieel verwerkt. En daarop kan ik langzaam alle katoenen en massaproducten, kleding misschien 

gaan uitfaseren in m’n bestaan. Dus alle kleren die ik normaal bij de H&M of waar kocht ik kleren? Ik weet het niet eens 

meer. Ik heb al zo lang geen kleren meer gekocht. Maar bij de H&M bijvoorbeeld zou kopen, zeg ik dan nu, ik koop de 205 
stoffen in en ik laat het maken door broeken- en kledingmaaksters die ik nu ken. Dat is de meest direct casus die ik heb.’ 

T: ‘Daarvan heb je ook al een paar dingen gemerkt, maar misschien weet je nog iets meer? Merk je ook dat je in bepaalde 
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dingen niet duurzaam bent?’ 

M: ‘Ja, absoluut. Ik merk dus al dat ik niet duurzaam ben op het gebied van eten, dat is een heel veel terugkomende kwestie. 

Ik ben nog niet duurzaam in kleding dragen of de dingen die ik inkoop. Ik ben niet duurzaam in meubilair, in stoelen, tafels 210 
en kasten. Koelkasten eventueel ook niet. Met biokeurmerken, hoe groen is dit, hoe duurzaam is dit? Dat is niet iets waar ik 

zeker in het verleden heel veel aandacht aan heb besteed. Over het algemeen was het gewoon een zware overweging hoeveel 

kost het? Ik probeer altijd tweedehands te kopen. Bijvoorbeeld een kast die iemand niet meer nodig had. Het is een beetje 

smokkelen, maar ik zou het soort van duurzaam kunnen noemen. Maar echt zeggen; 'Ik wil een tafel kopen die alleen van 

biohout is gemaakt en voor een eerlijke prijs is verwerkt', dat is niet een stap die ik heb genomen. Meubilair. Qua 215 
verwarmingsmiddelen ben ik niet duurzaam. Eigenlijk zou ik bijvoorbeeld een efficiënte lemen kachel moeten hebben die op 

brandhout werkt, want brandhout is een hernieuwbare stof. Eigenlijk zou ik dit huis moeten verbouwen om dingen anders te 

doen. Maar dat doe ik steeds maar niet. Gebrek aan tijd en vooral gebrek aan geld. In m’n watervoorziening is er geen 

onderscheid tussen vers water om te drinken en grijs water om mee te douchen of af te wassen, wat ze in Ierland wel heel 

goed doen bijvoorbeeld. Dus al m’n water wat ik bijvoorbeeld gebruik om te douchen of de wc door te spoelen, dat is 220 
allemaal schoon water, wat eigenlijk waanzinnig is. Ik gebruik regelmatig toch wegwerp producten, dat ik naar de 

supermarkt ga en “ho, geen tas mee”. Dus dan koop ik maar weer een plastic zak of een flesje water. Dus ik ben daar niet al 

te secuur in als ik zou willen.’ 

T: ‘En merk je welke factoren in de breedste zin, kunnen fenomenen zijn, mensen, dingen, systemen, die jou stimuleren om 

duurzaam te leven?’ 225 
M: ‘Dingen die mij stimuleren om duurzaam te leven? Heel persoonlijk merk ik dat zeker bij eten ik me er veel beter door 

voel. Toen ik vegetariër werd, was dat één van de briljante dingen. Ik ben echt tien kilo kwijt geraakt en ik was al niet heel 

zwaar. Er zijn bepaalde pleziertjes die ik in mijn eigen leven aanhoudt. Als ik wollen kleren draag of die misschien dan niet 

heb, of als ik het heb dan voelt dat fijn. Het is goede stof. Je denkt het zit goed in elkaar. Ik weet dat ik erop kan bouwen en 

vertrouwen. Dus dat in de directe zin. Er zijn mensen om me heen die meer gematigd geïnspireerd zijn door wat ik doe. Ik 230 
heb nu al denk ik een jaar mijn haar niet gewassen en het is nog steeds schoon en vitaal en levenskrachtig. En ik hoef er niks 

voor te doen, maar mensen aan wie ik dat vertel of het ermee over heb, die zijn dan helemaal van “what the hell?” En gaan 

dan vragen stellen over verschillende mogelijkheden en ideeën. Dus dat is leuk. En politiek gezien, bij mij blijft het steeds 

terug komen op politiek. Ik zie alles in een groter kader en als ik eenmaal heb nagedacht over een bepaalde kwestie en ik ben 

er uitgekomen, dan haal ik er heel veel voldoening uit om ook daar een beslissing in te maken die voor mij juist is. Iets in het 235 
midden laten, dat is voor mij bijna geen optie. Dus niet alleen voor duurzaamheid kwesties, maar voor eigenlijk alle 

kwesties. Wanneer ik eenmaal begrijp wat er aan de hand is en begrijp wat m’n opties zijn, dat ik dan de keuze maak die ik 

denk dat passend is. En die pure daad, het juiste doen, wat ik denk dat het juiste is, daar haal ik plezier uit. Maar qua externe 

impulsen niet echt. Ik ken weinig mensen die echt principieel vegetariër zijn of principieel bepaalde dingen wel doen of niet 

doen uit duurzaamheid overweging. Ik heb niet een echt netwerk om me heen van steun. Ik ben meer het steunpunt voor dat 240 
soort dingen voor mensen in m’n omgeving. Ik weet vrij zeker dat als ik vlees zou gaan eten dat m’n vriendin of de mensen 

waar mee ik samen werk relatief makkelijk zouden zeggen; “Oké, ik eet wel weer een kippetje mee” of iets dergelijks. Dat 

bedoel ik niet lullig naar hen toe. Maar voor hen is het minder een fundamentele kwestie in veel gevallen.’ 

T: ‘En merk je ook welke dingen je belemmeren?’ 

M: ‘Oh ja, absoluut. De oude klassieker blijft toch steeds terug komen en dat is geld. Vanuit de hele maatschappij wordt naar 245 
mij gestuurd de juiste keuze maken is lastig. Dat is problematisch. De makkelijke keuze is goedkoop, dat is onverantwoord 

en niet duurzaam geproduceerd. Dus ik word continu ervoor uitgenodigd, nou ja continu, is wel heel dramatisch, maar ik 

word er heel veel voor uitgenodigd om de makkelijkste keuze te maken die dan ook heel vaak de slechtste keuze is. Veel 

mensen die, als ik zeg dat ik geen vlees eet, kinderachtig reageren, niet dat vegetariër zijn zo duurzaam is, maar het is wel 

een overweging, omdat vleesproductie heel energie intensief is. Mensen die laconiek graag reageren op een kwestie die ik 250 
dan aanhaal, heel erg overtuigd als ze vaak zijn van het idee dat hun handelingen geen verschil zullen maken. En ik ben ik 

het in zekere zin wel met hun eens natuurlijk, wat dat betreft, dus ik ben er ook gevoelig voor, voor zo’n argument. Omdat ik 

ook inzie dat als ik in m’n eentje zo’n verandering ga maken dat dat niet een netto gevolg tot effect hoeft te hebben. Maar ik 

zit dan toch met een tandenknars gevoel van; 'Als jij het dan ondersteunt, waarom voel je dan de noodzaak om gelijk lullig of 

dwars naar mij toe te doen?' En ik weet dat in de meeste gevallen dat te maken heeft met onzekerheid van; “Ja shit, als deze 255 
persoon het niet doet hoe kan ik dan mijn keuzes rechtvaardigen?”Dat heb ik wel met meer dingen zo. Vooral vanuit 

onpersoonlijke kringen, mensen die ik niet ken en reclames, lopen over straat, algemene indrukken, wordt me ontmoedigd 

om groen te zijn, eerlijk gezegd.’ 

T: ‘Voelt het ook al opoffering? Groen zijn?’ 

M: ‘Nee. Nee. Dat is misschien paradoxaal, maar het voelt niet als een opoffering. Voor mij is het de enige keuze die ik kan 260 
maken. Ik probeer heel erg rechtlijnig en heel principieel te zijn en ik doe eigenlijk niks wat ik niet wil. Ik heb ook een zelfde 

afspraak gemaakt, dat als ik echt zin heb in een Euroshopperreep chocola of weet ik veel wat, denk ik van “hè, schijt eraan, 

dan doe ik dat”.  

T: ‘Dat is dan toch juist niet rechtlijnig?’ 

M: ‘Precies. Maar het ding is, ik wil het nooit. Op het moment dat het een zelfopoffering zou zijn, dat ik denk van; “ja, 265 
eigenlijk zou ik dit moeten doen”. Dan komt het moment dat ik zeg, eigenlijk wil het niet. Door het feit dat ik het mezelf niet 

ontzeg, de keuze voor niet zuivere dingen, heb ik het gevoel dat ik niet… Hoe zal ik het zeggen? Ik ben even de draad kwijt.’ 

T: ‘Doordat je jezelf niets ontzegt… Doe je het uit vrije keuze?’ 

M: ‘Ja, ik zou zeggen zodra ik voor de keuze sta van; “Oké, het mag. Er is niks dat me tegenhoudt. Ik kan nu gewoon deze 

reep chocola pakken, meenemen en in één keer opeten”. Dan sta ik toch weer van; “nee, ja, maar waarom zou ik dat willen? 270 
Waarom? Ik heb daar helemaal geen behoefte aan. Ik voel me dan alleen maar misselijk, ik word daar helemaal niet blij van. 

Ik kan toch ook een boterham smeren zo meteen?’ 

T: ‘En bijvoorbeeld met reizen? Is het niet veel fijner om gewoon een auto te hebben en naar Nijmegen te rijden? In plaats 
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van skeeleren en fietsen?’ 

M: ‘Ja, in veel gevallen is het fijner en makkelijker, dat is een overweging. Ik heb de keuze gemaakt dat ik het autorijden 275 
prima vind. Maar het ding is wanneer het prima weer is en niet belachelijke afstanden, of heel snel hoef te zijn, dan ga ik wel 

met de fiets. Daarnaast als ik toch al met de bus ga die gebruikt ook benzine of diesel. Dat is ook iets wat ik mee moet 

wegen. Ik kom nooit echt voor een situatie dat ik echt mezelf iets hoef te ontzeggen. Dat ik echt zeg van; 'Ik zou het wel 

willen, maar ik mag niet'. Want dan doe ik het verkeerd. Bij mij is het zo geïnterniseerd, dat dat nooit opkomt. Ik denk 

gewoon, wil ik het of wil het niet. Ja, dan doe ik het. Nee, dan doe ik het niet. En door hoe ik in elkaar zit en hoe ik mezelf 280 
heb geconditioneerd, is mijn effectieve wil altijd datgene wat de juiste keuze is.’ 

T: ‘En hoelang leef je al zo?’ 

M: ‘Nog vrij kort, ik denk iets van anderhalf jaar. Denk ik. Daarvoor was ik daar veel minder mee bezig, was er veel minder 

ruimte voor. Sinds ik op de Vlierhof ben aangekomen en aan een nieuwe koers in m’n leven begon. Samen werken met 

Willem, met Niemandsland, daarna les gaan geven enzovoort. Tijdens het werken op die olijfgaard in Italië in de zomer van 285 
2011, en ik daar de ruimte kreeg om alleen dat in te kopen wat ik zelf kocht en dus niet snoepgoed haalde en alleen maar 

goed spul, dat ik opeens merkte wat voor ongelofelijk verschil dat maakt. Toen besloot ik ook geen alcohol meer te drinken 

en ik at toen al geen vlees meer. Daar ging toen ineens zo’n ruimte vanuit dat ik dat mee wilde nemen naar Nederland toe of 

hier naar Keeken toe dan, Duitsland technisch gezien. En het is er gewoon in gebleven.’ 

T: ‘En zie je jezelf over tien jaar nog zo leven?’ 290 
M: ‘Ik maak er een punt van om niet zo ver vooruit te kijken, maar ik vind dat helemaal niet onwaarschijnlijk. Het zou zo 

kunnen zijn dat ik dermate in de geldproblemen kom, met de crisis en al die problemen er omheen, dat ik zo weinig geld heb 

dat ik niet het zeggenschap heb erover wat ik consumeer. Dat ik echt moet gaan voor het bitter goedkoopste, en dat is vaak 

heel slecht qua voedingswaarde of qua stoffen selectie heel slecht. Beter gezegd als het aan mij ligt, als ik enigszins de keuze 

heb, dan denk ik van wel. Er is geen enkele aanwijzing bij mij nu dat ik ga denken dat het toch niet de moeite waard is of dat 295 
ik beter met het systeem mee kan zwemmen dan er tegenin.’ 

T: ‘Je hebt al een paar dingen genoemd, maar kun je nog meer dingen herinneren waardoor het duurzaamheidbesef kwam? 

Gebeurtenissen?’ 

M: ‘Ja. Eén van de grote is een vriendin die ik heb gehad, Anna-Ies. Toen ik aan het studeren was in m’n tweede jaar, 

woonde ik in een kraakpand in Utrecht. Dat was natuurlijk al een heel experiment en op een gegeven moment, een tijdje 300 
later, kwam Anna-Ies wonen in dat zelfde gebouw en we werden verliefd, kwamen samen. En zij had heel veel wazige 

ideeën, heel erg New Age noem ik het zelf. Maar had hele rigide ideeën over voeding. Ze was heel erg secuur met in plaats 

van met wasmiddel af te wassen met wasnoten, bepaalde soorten zeep gebruiken en qua eten heel erg bereid was extra geld 

uit te geven aan goed eten. Ook in dat gebouw hebben we ons ingezet om beter te eten. In dat gebouw zelf kochten we toch 

vaak Euroshopper dingen in, in bulk. Want dat was goedkoper. We waren met zo’n vijftien tot twintig mensen daar. Dus dat 305 
was heel verleidelijk. En zij heeft me in hoge mate op dat spoor gebracht. Toen we samen waren ben ik niet vegetariër 

geworden en heb ik gewoon mee gedaan met dingen van haar en ook wel mee betaald enzovoort. Maar pas een half jaar later 

zal ik maar zeggen, ben ik zelfstandig gaan maken van geen vlees eten, kijken wat ik wel en niet kocht. Dus dat heeft een 

nasleep gehad. Maar ik denk dat zij de eerste echte persoon was die die thema’s voor m’n eigen persoonlijk leven naar voren 

heeft gehaald. In de privé sfeer. In de publieke sfeer was het de omgang met de Internationale Socialisten waar ik toen lid van 310 
ben geworden. Die groene thema’s. Daar komt ook het statement “rood is het echte groen” vandaan. In de omgeving begon 

dat echt te dagen, de grotere maatschappelijke context. Ik was altijd al maatschappelijk bezig, maar heel erg vanuit een 

stedelijke visie. Met het idee dat al dat eten, al dat boshout en al die grondstoffen dat die uit de aarde werden gezogen ten 

koste van het verdere voortbestaan van ons eigen soort en andere. Dat begon toen aan te komen. Privé sfeer via Anna-Ies. 

Publieke sfeer via de Internationale Socialisten.’ 315 
T: ‘Je hebt nu allemaal handelingen verteld, bijvoorbeeld Niemandsland, bijvoorbeeld de manier waarop je woont. Kun je 

iets vertellen, globaal, over de mensen om je heen waarmee je die handelingen doet? Of er überhaupt mensen zijn of dat je 

het in je eentje doet? Of bij name van een organisatie?’ 

M: ‘Mijn grote partner in crime is Willem Pas. We zijn echt twee compagnons geworden en we doen heel veel activiteiten 

samen. En ik probeer steeds de dingen die ik doe samen te doen. Juist niet in m’n eentje, juist niet als een individu, maar in 320 
verband, in samenwerking met anderen. In sommige gevallen direct, maar in sommige gevallen indirect. Dat ik samen werk 

op bepaalde aspecten. Bijvoorbeeld: er is een schapenboer die dan de schapen in beheer heeft, totdat die schapen ….?? 

[42:43] Op Niemandsland kunnen zouden gaan staan. Maar dat is nog erg in opbouw. Als ik die persoon niet om me heen zou 

hebben zou ik alsnog waarschijnlijk proberen met deze thema’s bezig te zijn, ook in m’n uppie. Ik ben vaak goed in m’n 

eentje. Maar waar mogelijk probeer ik mensen er bij te halen, zeggen van “Hey, laten we dit samen doen”. Op elk vlak 325 
waarvan ik denk hier kunnen we elkaar zien en samen iets bereiken, dan probeer ik dat te doen.’ 

T: ‘En heb je ook behoefte aan die dingen samen doen?’ 

M: ‘Ja. Ik ben meer actief bij de Internationale Socialisten en ik heb ook contact gehad, en ben bezig geweest met ‘Occupy 

Nijmegen’. Ook ten dele vanuit gedachte van duurzaamheid. En misschien zaten er wel leuke mensen bij die ook met zo’n 

project als Niemandsland bezig zouden willen zijn. Dat viel toen helaas tegen, maar zowel politiek gezien, dus als je met 330 
meer bent, samen sta je sterk en kun je meer bereiken. Maar ook persoonlijk als in samen werken en samen je werk delen en 

wat je doet met elkaar uitwisselen, dat is fijn, dat is leuk, dat is bevredigend, daar ben je trots op. Beide die aspecten zijn 

redenen waarom dit voor mij een gezamenlijk iets is in plaats van een individueel iets.’ 

T: ‘Welke rol zie jij voor het individu weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?’ 

M: ‘Ik denk dat dat een absolute noodzaak is dat elk individu zich verenigt in verbanden dat we ons samen gaan groeperen, 335 
organiseren, om maatschappelijke veranderingen tot stand te brengen. Als individu zelf denk ik dat het onverstandig is om te 

proberen om de verandering te leven. Als ik nu als uitgangspunt zou nemen dat iedereen, alle mensen de juiste zouden keuze 

moeten gaan maken, dus bijvoorbeeld dat mensen zouden moeten zijn zoals ik in die zin en gewoon goed bezig zouden 

moeten zijn, dat ik daarmee heel erg bagatelliseer hoe moeilijk het is en hoe ver weg het is over het algemeen. Om de stap te 
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nemen die ik heb, moet je bepaalde hoeveelheden geld hebben, moet je bepaalde informatie hebben, moet je de ruimte nemen 340 
om bepaalde stukken informatie uit te zoeken. Wat betekent het om duurzaam te kopen? Hoe weet ik of iets duurzaam is? Er 

zijn tig van dingen. Dus het blijft bij het individu. Het idee dat ik en m’n buurman en m’n beste vrienden, dat als wij dingen 

goed doen dat we dan al een voelbaar verschil aan het maken zijn, dat is voor mij niet een optie. Al vind ik het wel 

bewonderenswaardig en wil ik het niet uitsluiten, want je kunt er ook wat mee betekenen. Maar het idee dat dat het gewicht 

in de schaal gaat leggen, zeker omdat we weten dat er een hele industrie is ontstaan van groene bedrijven die het label 345 
gebruiken als een manier om meer geld te kunnen vragen voor hun producten, zonder een daadwerkelijke 

kwaliteitsverbetering te leveren. Het systeem past zich gewoon heel goed aan, aan dit soort veranderingen. Het ene moment 

denk je nog we zijn nieuw en revolutionair, we zijn dingen aan het veranderen. En het volgende moment zijn al die ideeën 

zijn al weer ingekapseld, in de bestaande structuur. En zonder dat je het weet zijn ze ineens weer aan het schuiven met 

woorden. En ineens betekent ‘scharrelei’ niet meer dat de kip buiten heeft rondgerend op de boerderij, maar dat hij af en toe 350 
toegang heeft tot zonlicht. En dan ben je weer terug bij af. Dus als individu zeg ik ‘word meer dan een individu, ga je 

organiseren’. 

T: ‘Duidelijk. Ben je lid van een politieke partij?’ 

M: ‘Ik ben niet lid van een politieke partij. Als ik nu zou stemmen dan zou ik waarschijnlijk stemmen op de socialistische 

partij, de SP. Al is het duidelijk een problematisch partij vanwege hun nationalistische trekjes en het feit dat ze geen sterk 355 
groen platform hebben, maar omdat zij als enige van de partijen nog steeds een relatief sterke actietak hebben. Rood is 

relatief actief. En relatief goed zijn in de maatschappelijke strijd, wat ik denk dat een middel is tot betere dingen, zou ik voor 

hen stemmen. Het ding is alleen, ik denk niet dat de verandering via de parlementaire weg zal plaatsvinden. Als je op een 

politieke partij stemt, stel we maken de grote partij de groene gabbers en die haalt 76 zetels in het kabinet, die krijgt de 

zeggenschap over Nederland, dan zit ook die partij weer gevangen in een economisch politiek stelsel. Die zullen ook met de 360 
politici uit Brussel, uit de EU, uit de Verenigde Staten te maken krijgen. Die hebben te maken met gevestigde belangen van 

bedrijven en die zullen water bij de wijn doen. In die vier jaar zullen ze niet alles kunnen bereiken, want ze moeten werken 

binnen het kader van wat er nu ligt. Want het belangrijkste voor elke politieke partij is regeren. Want dat is wat ze doen. Dat 

is waar ze hun macht vandaan halen. Dus gewoon zeggen; “Fuck die bedrijven. Rot maar op met je bedrijfsbelangen” zal 

nooit een echte optie zijn. Want Nederland is afhankelijk van dat geld in veel gevallen. En als die bedrijven gaan steigeren en 365 
Nederland komt in de problemen, dan komt ook het regeren van die partijen in de problemen. Dus voor mij is de enige 

oplossing om het buitenparlementair te doen, dus van onderaf. Dus door gewone mensen en dus ook groter dan alleen in 

Nederland.’ 

T: ‘Juist, je hebt de gewoonte om mijn vragen al vooruit te stellen.’ 

M: ‘Dat is niet de bedoeling.’ 370 
T: ‘Dat is helemaal niet erg. Volg je de actualiteiten?’ 

M: ‘Ik volg de actualiteiten behoorlijk. Ik geef les in maatschappijleer, dus echt dagelijks ben ik bezig met het nieuws.’ 

T: ‘Welke rol, heb je ook al net gezegd, zie je voor de politiek weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?’ 

M: ‘Ik zie geen rol voor de politiek zoals we het nu kennen weggelegd voor verduurzaming. Ik dat dat het een doodlopend 

einde is. Wat ik wel denk is dat in de politieke weg, dat we daar zeker als links en als groenen zeg maar, zelfvertrouwen 375 
kunnen winnen. Eén van de dingen die nu heel erg ontbreekt aan de klimaatbeweging, aan maatschappelijke strijders, aan 

überhaupt activisme in Nederland. Is dat we zitten met een gevoel van we kunnen niet winnen, we zijn te zwak, we zijn te 

klein, we hebben niet de kracht, dus we moeten maar eenmaal mee met die grote gemene klootviolen en eigenlijk vinden we 

het niet leuk, maar ja we kunnen niet anders. Binnen de parlementaire weg, binnen kleine overwinningen, via politieke weg 

zoals we die nu kennen, zeker omdat ik weet dat we zoveel goedbedoelende mensen zitten in allerlei partijen, in de PvdA, in 380 
GroenLinks, in de SP, kun je laten zien van; “Hey, we kunnen wel wat, we kunnen winnen of ten minste we kunnen 

overwinningen binnen halen”. Maar je komt al snel tegen een muur aan, Want op een gegeven moment gaan die winsten die 

je probeert te boeken die gaan de belangen van het bedrijfsleven van de grotere politiek gaan die raken en dan kom je tegen 

een plafond aan; deze weg, die parlementaire weg die heeft maar een beperkte hoeveelheid mogelijkheden. Op dat punt zou 

je eigenlijk moeten zeggen; “Hey, de parlementaire weg is niet goed genoeg, we moeten verder, we moeten daar voorbij, iets 385 
parlementoverschrijdend, we moeten een echte volksbeweging worden, die breekt met de status quo, de gevestigde orde. En 

dat is niet altijd leuk, maar volgens mij is dat wat je nodig hebt. De reden dat ik praat zoals ik doe is omdat er gevaar schuilt 

in het richten op de politiek. Namelijk het idee dat je de baton kunt geven, dat je de juiste mensen op de politieke posten 

krijgt, dat zij het dan wel voor je gaan regelen. Dat zodra de juiste mensen er zitten, zodra GroenLinks en de SP en de PvdA 

samen in het kabinet zitten en regeren, dan is het opgelost. Dat is een heel verleidelijke gedachtegang, zeker in Nederland, 390 
om te denken; “we hebben op ze gestemd, onze maatschappelijke plicht is gedaan, zij nemen het stokje over en zij gaan het 

nu regelen dat het goed komt”. Dat gaat tegenvallen. Na twee jaar zeggen we allemaal “Kut, wat is er nou gebeurd met die 

goede hoop en het ging toch gebeuren?” en waar je dan mee eindigt is een gevoel van desillusie. Een gevoel van zelfs mijn 

stem heeft het niet kunnen redden. Gezamenlijk zijn er naartoe gekomen, we hebben gestemd, de goede keuze gemaakt en 

toch was het niet genoeg. Ik wil zeker voor mezelf in zekere gesprekken heel erg duidelijk stellen dat we er niet vanuit 395 
moeten gaan, niet op zouden moeten rekenen, dat het politieke stelsel dit soort kwesties door zal kunnen drukken. Niet per se 

bij gebrek aan wil, maar omdat ze niet die macht hebben om te breken met de gevestigde belangen. Vroeger wel, vijftig jaar, 

zestig jaar geleden zou dat misschien nog gekund hebben, al vraag ik het me ernstig af. Waarschijnlijk hadden we dan de 

Amerikanen op ons dak gehad. Maar een tijdje geleden had je misschien nog kunnen zeggen dat als de Nederlandse staat 

besluit om dingen anders te doen, dat dat dan gebeurt. Ook dan is dat een moeilijke uitspraak omdat er toen ook grote 400 
bedrijfsbelangen waren. Maar nu in deze wereld is dat al helemaal een fabeltje.’ 

T: ‘Welke gevestigde belangen bedoel je?’ 

M: ‘Ik bedoel het belang van internationale bedrijven, het belang van de Europese Unie, ook van de Verenigde Staten. Het 

internationale kapitalisme heeft nu in allerlei verschillende landen vingers in de pap. Als je als Nederland zegt; 'We verhogen 

de belastingen op bedrijven', dan gaan ze dreigen om hun productie weg te halen uit een bepaalde sector of gaan ze proberen 405 
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om belasting te ontduiken. Ze hebben hele machtige middelen. Als je zegt; 'we gaan emissierechten ontzeggen, we gaan je 

dwingen om groener te produceren', dan zal een bedrijf zeggen; 'nee, daar gaan we niet aan mee werken'. Ze gaan lobbyen ze 

gaan proberen mensen om te kopen of ze gaan gewoon weg. Ze hebben op dit moment, misschien later, misschien over 

zestig-zeventig jaar niet meer, maar dat vraag ik me heel erg af, hebben ze de mogelijkheid om gewoon aan die touwtjes te 

trekken. Nu uiteindelijk ben je als politieke partij ben je verantwoordelijk aan je kiezers, en die zullen zeggen; 'Hey, dit 410 
bedrijf is weg aan het gaan, al die banen die eraan vast zitten die zijn weg aan het gaan.' Al dat geld aan giften dat ze aan het 

storten waren, het geld dat binnen werd gehaald, niet te vergeten dat een heleboel bedrijfsleven in bestuursfuncties zitten. 

Gerrit Zalm is bankier geworden, Wouter Bos is bankier geworden, Wim Kok zat ook bij het bankierswezen, Nee, die was 

naar Shell gegaan volgens mij. En dat zijn twee aparte wereldjes eigenlijk. Als een bedrijf of als het bedrijfsleven besluit om 

dingen anders te gaan doen of het moeilijk te maken voor een land, dan heb je daar als staat heb je het heel moeilijk om daar 415 
gewicht tegen te bieden. Als je een bevolking zou hebben die bereid was om te incasseren, die zou zeggen; “Oké, als het 

betekent dat al die bedrijven weg gaan, als wij het zelf zouden moeten gaan worden” dan zou ik zeggen dan is het nog steeds 

niet genoeg. Want je krijgt gewoon dat er allemaal economische druk op ons wordt uitgeoefend. Handels boycot, misschien 

dat ze zelfs militaire interventie als reden vinden. Maar vooral het feit dat we niet een bevolking hebben die bereid is om 

zoveel banen in te leveren, zoveel welvaart in te leveren op basis van zulke groene thema’s. Je kind te eten kunnen geven 420 
weegt zwaarder, een dak boven je hoofd weegt zwaarder, sociale zekerheid weegt zwaarder. Al die groene thema’s worden op 

die manier weggedrukt. Maar dat is heel oneerlijk, dat is heel lullig, maar dat is wel volgens mij waar we staan. Dus tenzij je 

van onderaf daar aan werkt, ook niet alleen in je eigen land, maar groter zodat je tegenwicht kunt bieden aan die enorm 

sterke economische belangen, word je steeds weggekaffeld.’ 

T: ‘Hoe werk je daar van onderaf aan?’ 425 
M: ‘Hoe dat werkt?’ 

T: ‘Ja, hoe werkt dat vanaf onderaf?’ 

M: ‘Volgens mij is de enige mogelijkheid die je hebt, en die echt overblijft na een heleboel wikken en wegen is je op 

klassieke wijze verenigen op je werk. Als je geen werk hebt dan via de sector waar je bij hoort. Dus als je huisvrouw bent of 

werkeloos, dat je je alsnog verenigt in een verband, dat je een partnerschap aangaat. En dat je collectieve afspraken maakt 430 
om solidair met elkaar te zijn. Want dat betekent dat je macht krijgt als groep, als collectief.’ 

T: ‘Maar nu heb je het over het grotere plaatje dan duurzaamheid.’ 

M: ‘Ja, precies. Volgens mij kan het één niet los bestaan van het andere. We zouden bijvoorbeeld als Nederland ons kunnen 

verenigen in het groene collectief. Een consumentorganisatie zou een voorbeeld zijn. Je zegt; 'We moeten met miljoenen bij 

zo’n consumentenorganisatie en gezamenlijk dan beslissen wij gaan niet meer Euroshopper kopen, of wij gaan niet meer 435 
dingen kopen van Unilever' of iets dergelijks. Dat is macht. Dat is absoluut is het een middel dat je zou kunnen gebruiken. 

Het ding er mee is alleen dat je niet de economische context voor de mensen in zo’n consumentengroep verandert. Al die 

mensen die niet het geld hebben, niet de middelen hebben om die goede producten te kopen, die zullen ernstig verleid zijn 

om te zeggen; “weet je wat, al die andere mensen die zorgen toch voor. Ik moet nu kiezen tussen morgen m’n tank volgooien 

en vanavond goed eten, dan koop ik wel goedkoper eten en dan kan ik tenminste morgen naar m’n werk rijden.” En die 440 
mensen zullen dan als nog niet de groene keuze kunnen maken. Er zit een ernstige limiet aan. Want groen gaat niet alleen 

over je eigen, weten wat goed is en de juiste keuze kunnen maken in je hoofd, maar ook zitten in een context waarbij dat 

wordt aangemoedigd en je dat consequent kunt volhouden. Want als ik één keer Bionade koop, betekent dat niet dat dan 

gelijk de hele industrie verandert. Je hebt een heel traject nodig vol ontwikkelingen. Al die productie van Coca Cola moet 

terug lopen over een tijd, dan schakelen ze over naar andere dingen. Of Bionade wordt meer geproduceerd. Daar zit een tijd 445 
overheen. En daarbij niet vergeten dat een bedrijf als Coca Cola gewoon een enorme portemonnee heeft om daar tegenwicht 

aan te gaan bieden. Die kan proberen om Bionade de markt uit te drukken op allerlei verschillende manieren, die kan een 

groene lijn van cola introduceren.’ 

T: ‘Dan doen ze nu ook, hè?’ 

M: ‘Ja, dat zal ook wel. Ik zou helemaal niet verbaasd zijn.’ 450 
T: ‘Ze hebben billboards groot dat ze nu twintig procent gerecycled plastic gebruiken.’ 

M: ‘Ja. En als dan zodra Bionade over de kop is, dan hebben zij alle ruimte om te zeggen; “Weet je wat, zo groen hoeft het 

eigenlijk ook niet.” En niet omdat die Coca Cola mensen zulke monsters zijn, maar omdat ze ook in een economisch plaatje 

zitten, waar ze elke keer zitten met die winstdruk. Dat ze weten dat als zij niet marktleider blijven, dat dan fucking Pepsi 

langs kan komen en kan proberen om hun een stok in de spaak te steken.’ 455 
T: ‘Dat brengt ons wel naar de volgende vraag. Welke rol zie je voor de markt weggelegd in de verduurzaming van de 

maatschappij?’ 

M: ‘Het ding met markten is dat ze uitgaan van prijs. Dat je altijd de prijs betaalt voor een bepaald product. Nu is dat in dat 

onze huidige maatschappij, bestaat er een sociale verbeelding dat de laagste prijs ook de beste keuze betekent. In een 

universum waar je ongelimiteerde grondstoffen zou hebben, zou dat misschien, misschien waar zijn. Maar dat is nu niet het 460 
geval. Slechter produceren is vaak goedkoper. En in een wereld waarbij dingen steeds duurder worden, al was het alleen 

maar de inflatie en het primitieve accumulatie dat bedrijven tegen elkaar op moeten concurreren om in de markt te blijven, 

dus steeds groter en machtiger moeten worden, om niet zelf onder de kop te gaan door de andere gigant, moeten ze ook 

steeds hun prijzen drukken. En wordt het kapitaal, het geld, geconcentreerd bij bedrijven en dus niet bij mensen die bewust 

kunnen gaan consumeren. Dat waren even een heleboel termen heel kort bij elkaar, maar het verschijnsel dat je krijgt is dat er 465 
een heleboel verschillende keuzes worden gecreëerd, waarvan één steeds de goedkoopste is en als je als persoon 

geconfronteerd wordt met een situatie van weinig geld en heel veel dingen die je nog moet betalen, je zorgpremie, je 

reiskosten, kleding voor de kinderen, school voor de kinderen, je echtgenoot wordt een keer ziek en heeft minder inkomen, 

en zul je uitkomen bij die goedkoopste prijs. Zeker ook omdat markten onderling altijd voor het goedkoopste product gaan, 

als je naar Ikea kijkt bijvoorbeeld, die zal steeds proberen om het goedkoopste hout in te kopen voor hun meubels, tenzij ze 470 
echt een speciaal groene lijn kunnen introduceren waar dan FSC opstaat. Zodat ze er meer geld voor kunnen vragen. Dan 
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zullen ze daar voor gaan. En elke keer als zij het in de portemonnee voelen kriebelen bij de Ikea dan zullen ze proberen ook 

dat groene keurmerk een beetje te verbuigen, zodat er wel technisch zien FSC opstaat, maar dat ze de minst consistieuze 

houtboer in Zuid-Amerika bijvoorbeeld kunnen krijgen, of dat ze het hout helemaal uit Kazachstan halen voor enorme 

transport afstanden omdat het net goedkoper is. Goedkoop is niet per se de beste keuze, zeker niet wanneer het gaat om 475 
duurzaamheid. Ik zou er meer op in kunnen gaan, maar ik denk dat dat heel erg gaat afdwalen van het onderwerp, dus ik 

denk dat het zo goed is.’ 

T: ‘Oké. Dan gaan we verder. Ben je lid van maatschappelijke organisaties?’ 

M: ‘Ja. Ik ben lid van de Internationale Socialisten. Dat is een politieke actie partij. Het is een niet parlementaire partij, dus 

wel een partij in zekere zin, maar wil niet via de parlementaire weg organiseren, het is een revolutionaire partij die via 480 
maatschappelijke organisatie, vaak in samenwerking met vakbonden, wil werken naar een revolutionaire situatie toe, waarbij 

we afrekenen met de huidige machtsstructuren en beginnen met een nieuwe, die heel erg gebaseerd is op de macht bij 

arbeiders. Dus ik ben communist, ik ben socialist. Niet op de SP manier, binnen parlementair, maar revolutionair socialist. In 

m’n activiteit met de Internationale Socialisten probeer ik in contact te komen met nog meer mensen die bij de Internationale 

Socialisten willen komen en samen actie voeren. Dus actie voeren dat kan ook met demonstraties zijn. Maar het gaat in hele 485 
hoge mate om samenwerkingsverbanden aan te gaan met bestaande organisaties en verbonden te zijn met vakbonden, de 

werkende mensen. Want uiteindelijk zijn de mensen die het daadwerkelijke werk doen, die hebben ook uiteindelijk de 

zeggenschap over de middelen van productie. En daarin zit de mogelijkheid om dingen anders te doen. Want als zij zeggen; 

'we gaan het anders doen', dan gebeurt het gewoon anders. Terwijl als je vanuit de parlementaire weg dingen gaat doen, dan 

zit je vast aan de bestaande structuren, maar door de machtspositie om te draaien en de macht neer te leggen bij de arbeiders 490 
klasse, bij de baas, creëer je de ruimte van een hele nieuwe manier van doen. En ik denk dat daar de echte definitieve 

oplossing zit voor ons groene bestaan. Nu wegens winstdruk, komt groen en duurzaamheid altijd op een lager pitje te staan, 

wegens economische druk, maar dan, wanneer je niet meer zit met die winstdruk en die concurrentiedruk, want je gaat jezelf 

niet uitbuiten, als je zelf de zeggenschap hebt over je werk, dan ga je afspraken maken met je medewerkers, dat je zo kunt 

werken dat je het kunt blijven doen zonder dat je elkaars vijand hoeft te zijn. En in zo’n context dan wordt groen de enige 495 
duidelijke keuze. Dan zullen we eindelijk de ruimte hebben om gewoon te zeggen alle groente die we produceren, alle fruit 

die we produceren, alle dieren de we houden, ook als we dan vlees produceren, en we doen dat in elk geval op een waardige 

manier die we kunnen volhouden.’ 

T: ‘Oké. Daarmee heb je ook denk ik wel al de vraag beantwoord, welke rol jij zit voor maatschappelijke organisaties in de 

verduurzaming van de maatschappij.’ 500 
M: ‘Ik denk het wel een beetje. Daar zie ik echt de kwestie in verenigend samen strijden op hyperdemocratische wijze, dat is 

voor mij de rode draad. Letterlijk ook.’ 

T: ‘Heb je een persoonlijk doel voor ogen met je duurzame gedrag?’ 

M: ‘Een doel voor ogen… Voor mij, m’n eigen duurzame gedrag is vooral van intrinsieke waarde. Echt iets bereiken dat is 

een vrij secundaire overweging. Als ik in m’n eigen leven groen leef, dan ga ik daar niet in de primaire zin er vanuit dat ik 505 
daarmee iets bereik. Ik geil op principes in feite. Het maken van een keuze die ik gerechtvaardigd vind, dat heb ik trots in. 

Dat heeft voor mij een waardigheid op zichzelf. Dus ook als niemand het zou zien, zal ik maar zeggen, of niemand zou er iets 

van merken, dan zou ik nog steeds die keuze willen maken. En dat is natuurlijk makkelijk gezegd. Want ik weet nooit of ik in 

zo’n situatie zou komen. Maar toen ik in Italië aan het werken was en vier maanden als kluizenaar in m’n eentje op de bergen 

zat, bleef die behoefte bestaan, om het netjes te doen, secuur te doen, dingen schoon te houden, al m’n afval te scheiden, 510 
zonder enige input van buiten af of ondersteuning of afkeuring. En ik verwacht dat dat zo zal blijven.’ 

T: ‘Zou je jezelf spiritueel noemen?’ 

M: ‘Ik zou mezelf niet spiritueel noemen. Maar dat is vooral vanwege de commentatie ???? [1:05:53] die het woord 

spiritueel heeft, wat vaak heel erg wazig wordt gebracht in elk geval, naar mij toe. En dualistisch, in de spirituele zin, een 

aparte geest vanaf een lichaam waar ik niet in geloof. Ik ben wel spiritueel in de zin dat ik bezig met morele thema’s, met 515 
menswaardigheid, met 'Wat willen we nou eigenlijk'? En ik ben heel erg bezig met het plezier van motivatie in plaats van 

plezier van de uitwerking. Ik geloof dat je uit elke activiteit die je doet dat je daar plezier uit kunt halen, dat gewoon de afwas 

doen dat dat al iets fijns zou kunnen zijn, iets waar je trots op zou kunnen zijn, waar je waardigheid in kunt stoppen. En voor 

mij is het de uitdaging om daar ruimte voor te geven. Ik ben vanuit m’n eigen huis uit vroeger, zat ik een beetje in de 

mentaliteit dat ik vooral de strijder was voor andermans spiritualiteit, dat ik hard moest zijn, zodat de anders mensen zacht 520 
konden zijn, dat ik door mijn stoerheid ruimte probeerde te maken voor mensen als mijn moeder of Anne-Ies, zodat zij 

kwetsbaar konden blijven en niet rationeel in zekere zin. Maar inmiddels ben ik op een punt dat die twee dingen samen 

bestaan. Al deze kwesties raken me op een heel persoonlijke manier. Ik ben erin helemaal vereenzelvigd. Maar omdat deze 

kwesties altijd geworteld blijven in m’n dagelijks bestaan en wat ik ermee kan en hoe die kwesties zich verhouden tot waar 

ik maatschappelijk naartoe wil, voelt het niet aan als spiritueel. Dat is het misschien wel, maar omdat het niet een kwestie 525 
van in mezelf keren en mediteren en me goed voelen, krijg ik niet zo’n commentatie bij dat ik bezig ben met mijn 

geesteswelzijn. Eén van de dingen die ik de New Age beweging heel erg kwalijk neem, ik zie New Age overigens als een 

uitvloeisel van de hippiebeweging. De hippiebeweging was een heel politieke beweging. Dat waren mensen die 

maatschappelijke strijd hadden gevoerd en toen verloren. Ze hadden niet genoeg kracht om revolutie te veroorzaken, dus 

dachten ze; 'We moeten ons zelf transformeren en in onze zelftransformatie veranderen we de maatschappij. De maatschappij 530 
moet wel mee veranderen als wij het allemaal anders gaan doen. En in New Age zie ik het sentiment van; 'Dat heeft niet 

gewerkt. We kunnen de maatschappij niet veranderen, dus het enige wat we kunnen doen is voor ons eigen hachje zorgen. 

Als ik niet kan zorgen dat de maatschappij beter wordt, dan zorg ik dat ik m’n eigen perceptie zo verander zodat wat er ook 

gebeurd, hoe naar het ook is, ik me nog steeds goed kan voelen'. Voor mij is dat opgeven en is dat ook heel, vaak bourgeois, 

maar ook heel lullig, omdat je daarmee andere mensen helemaal aan hun lot overlaat. Bij het New Age vind ik de grootste 535 
groep mensen die beginnen over spiritueel en over zuiverheid en over duurzaamheid, maar op een heel erg egoïstische vaak 

lege manier, op de meest kleinzielige; 'Voel ik mij als individueel persoon er wel goed bij?', dat ik daar weinig goede 
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woorden voor heb. Dus ook al slaan ze de goede taal aan, komt het heel vaak uit op; 'Ik doe het niet tenzij ik me er vrolijk 

over voel', terwijl ik toch zeg; 'Het gaat niet alleen over mij, of ik me er goed bij voel of niet, of mij iets kost.' Dat is niet mijn 

uitgangspunt. Het is fijn als ik er goed bij voel, en ik voel me heel trots over dingen, maar op een veel, in mijn opinie, 540 
volwassenere manier, dat ik ook bereid ben om daar verantwoordelijkheid voor te nemen.’ 

T: ‘Eat your heart out. Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit?’ 

M: ‘Ideale duurzame wereld… Ik denk dat wanneer fossiele brandstoffen van het toneel verdwijnen, dat er geen middel is, 

geen grondstof, geen bron is, van energie die we net zo goedkoop net zo intensief kunnen putten. Ik denk dat we qua energie 

consumptie als mensheid een enorme stap terug moeten doen. Dat ook met windenergie, zonne-energie, waarvan ik wel denk 545 
dat ze de dag zullen dragen overigens, dat met daarmee nog steeds ook als we dat op een grote schaal doen, we veel minder 

energie consumptie kunnen veroorloven. Dus dat betekent veel meer locaal. Dat betekent veel minder lange afstanden, veel 

minder de wereld overvliegen. Ook al zal dat nog steeds mogelijk blijven. Ook technologie, zoals computers en bepaalde 

hoeveelheden elektriciteit, dat we ze kunnen houden, maar op een heel andere schaal. Ik denk dat we veel meer te maken 

zullen gaan krijgen, en ik zeg nu in termen van; 'Ik denk dat we er op uit komen', maar ik denk dat het ook wel een goed 550 
uitgangspunt op deze manier, dat we uitkomen op een veel meer locaal levende economie. Er zijn nu natuurlijk al prototypes 

van Transition Towns en Earth Ships, dat mensen daar ideeën over aan het uitproberen zijn, waarvan ik denk dat het heel 

verstandig is en goed is, maar dat je als mensheid veel meer regionaal toch in je dagelijks leven bezig bent. Dus dat productie 

van voeding veel meer in de omgeving van bijvoorbeeld een stad plaats vindt, maar dat het geägmenteerd, dat daar op 

toegevoegd technologische middelen zijn. Dus ik denk dat bijvoorbeeld een satelliet, internet, in elk geval communicatie 555 
middelen, moderne wetenschappen, dat daar in elk geval veel van gebruikbaar zal blijven. Maar lang niet even intensief. Ik 

denk dat bijvoorbeeld mobiele telefoons, dat we die kwijt gaan raken, dat die te inefficiënt zijn om te blijven bestaan. Dat 

auto rijden, dat iets is wat in hoge mate zal verdwijnen. Ik denk dat we meer samenwerking met dieren terug zullen gaan 

zien. Dus dingen met paarden doen of in plaats van met tractoren velden maaien, we gewoon weer met schapen doen 

bijvoorbeeld of met ganzen. Dat soort dingen denk ik dat steeds aanlokkelijker zullen worden. Dat we communicatie zullen 560 
onder houden met elkaar op globale wijze, dus over de hele wereld, we elkaar kunnen ondersteunen en contact kunnen 

houden, informatie kunnen uitwisselen, maar dat het in de praktijk er op neer zal komen dat je veel meer geworteld zit in je 

dorp, in je stad waar je zit en dat het bestaan meer zal zijn. Qua leven denk ik dat als gevolg zal hebben dat we veel minder 

als individuele wooneenheden zullen zijn, dus minder het kerngezin en veel meer grote families, veel gaarkeukens en echte 

gemeenschapkeukens hebt, dat je met z’n veertigen in een zaaltje zit elke avond en elke ochtend om eten te maken, want 565 
grootschalig koken is energiegewijs veel efficiënter ook qua middelen, hoef je niet allemaal je eigen keuken te hebben. Eén 

ding warm maken voor jezelf is veel intensiever voor energie, dan één grote pan met soep of wat dat dan ook is. Dus ik denk 

dat we de individualisering zullen maken, wat ik denk dat heel welkom zal zijn. En dat qua computer en technologie gebruik 

ook veel minder de dagelijkse activiteit zal zijn. Nu hebben we in elk geval in het rijke westen, de mogelijkheid om dag in 

dag uit op de computer naar internet filmpjes te kijken en ik dat dat veel minder wenselijk zal zijn, dat we dat veel minder 570 
zullen gaan doen. Dat we wel mogelijkheden hebben om films te kijken op beamers en op computers, maar dat de dagen van 

alleman, eigen laptop of thuis computer en daar ongelimiteerd achter zitten dat dat niet houdbaar is. Dus meer samen spelen, 

maar in levenden lijve met elkaar omgaan, waar ik helemaal niet verdrietig over zou zijn. En er was nog één belangrijk 

aspect bij. Het moet dus allemaal groen zijn en duurzaam, want dat kan niet anders. Ik denk dat ik als ik er zo meteen weer 

aan denk ik er op terug moet komen. Ik denk niet dat dat per se samen hoeft te gaan met een vermindering van de 575 
bevolkingsdichtheid op de aarde, ik denk niet dat we massaal hoeven te sterven voordat dat weer mogelijk is. Maar het zou 

wel een hele andere spreiding van bevolkingen zijn. Het grote onderscheid tussen stad en platteland zal heel erg verdwijnen. 

En ik denk dat we veel meer met kleine stadjes te maken hebben en niet ongelofelijke metropolen, omdat die qua energie 

gebruik heel inefficiënt zijn, heel onhandig zijn. Dat je veel meer enclaves krijgt, van tienduizend - twintigduizend mensen 

per regio.’ 580 
T: ‘Beschrijf je nu een ideaal beeld of hoe je denkt dat het gaat?’ 

M: ‘Dit is mijn ideaal beeld, want wat namelijk ook zou kunnen gebeuren, is dat we in chaos verzanden. Dat als het mis gaat 

dat we crashen, dat al die communicatiemiddelen verborgen worden, dat we als staten tegen elkaar gaan vechten, dat er 

allemaal bendes komen en krijgsheren zal ik maar zeggen. En dat de rijken van nu forten en complexen bouwen, waar ze met 

hun eigen militia in opsluiten en relatief goed daar zitten. Dat zou voor mij het negatieve beeld zijn, en in zekere zin ook 585 
meer realistisch. Want als we niks veranderen is dat waar we op uit komen. Moet je voorstellen dat als het mis gaat qua 

voedsel productie, dat al die mensen uit Nijmegen, alle mensen uit Kleve, die moeten ook eten. Die zullen naar het platteland 

gaan om daar eten uit de grond te trekken. Die zullen de koeien gaan slachten als het echt ernstig wordt. Die zullen de 

wortels en de bonen en wat dan ook, lijfelijk uit de grond trekken. En als het koud wordt in de winter, dan zullen mensen 

massaal erop gaan om bomen te gaan kappen, om brand hout te hebben. Zodra de verwarming het niet doet en het water niet 590 
stroomt, dan ben je de sjaak. Dus tenzij we naar een goede overgang toegaan, waar actieve moeite voor nodig is, waardoor 

we dus tegen onze eigen economische belangen in aan het werken zijn, dan komen we op zo’n soort scenario uit. En dat is 

wat ik absoluut wil vermijden, waar ik keihard voor probeer te strijden. Dat we juist met een goede overgang kunnen werken. 

En naar zo’n soort scenario toe werken waarbij we oude technologie, oude duurzame technologie kunnen combineren met 

nieuwe middelen. Het gebruik van elektriciteit biedt enorme kansen, voor communicatie, voor medische wetenschap. Zo 595 
fijn.’ 

T: ‘Jij gelooft wel in technische vooruitgang?’ 

M: ‘Laat ik het zo zeggen, techniek is een middel en dat kun je gebruiken voor hele nare dingen en hele goede dingen. Ik 

denk dat de middelen of mogelijkheden die de techniek verschaft dat dat een heel groot goed is. Ik ben niet een voorstander 

van dingen als gentechnologie, simpelweg omdat ik denk dat het problematische maatschappij implicaties heeft. Namelijk als 600 
jij genetisch gaat sleutelen aan dingen dan vorm je de subjecten naar je maatschappij in plaats van dat je je maatschappij 

vormt naar de subjecten. Ik denk dat dat verkeerd om is. Maar het behouden van alleen al een communicatietechnologie is 

denk ik iets geweldigs. Want één van de dingen die historisch gezien altijd heel problematisch was is dat je niet weet wat er 
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aan de andere kant van de grens gaande is. Dus dat je daardoor een afstand creëert, en de mensen van die andere kant vaak 

vijandig worden. Want als er een keer een hongersnood plaats vindt, in een ander gebied, die mensen zullen op zoek gaan 605 
naar eten. Als een hongerige groep mensen op zoek gaat bij de buren als hongerige mensen en die mensen zijn er niet klaar 

voor een hele bevolking aan hongerige mensen, die zullen echt niet al dat eten met je kunnen delen. Dus dan krijg je conflict, 

dan krijg je strijd. Met communicatie, als het mis aan het gaan is in een bepaalde regio, om welke reden dan ook, kun je 

daarop regeren, globaal, als hele planeet en kun je zoveel mogelijk doen om elkaar te helpen. Alleen al het feit dat je kunt 

communiceren, dat je kunt bellen, of kunt skypen of wat het tegen die tijd ook is, dat een kans is die nog nooit daar voor 610 
gezien is. Om nog niet eens te spreken van kennis. Niet alleen over geschiedenis, maar ook medicinaal planten, 

mogelijkheden van verbouwingstechnieken, daar kun je heel veel plezier uit halen. Ik word daar echt een beetje vrolijk van 

als ik eraan denk. Tegelijkertijd heeft technologie natuurlijk enorme wapens en monsterlijkheden voortgebracht en dat wil ik 

absoluut niet bagatelliseren, maar met een goede maatschappelijke opbouw denk ik dat je de mogelijkheid krijgt om te 

vermijden dat dat soort nare toepassingen een noodzaak hebben. Nu wordt er altijd aangehaald we ons wel moeten 615 
bewapenen want we moeten ons beschermen tegen de bad guys. Economisch gezien worden bad guys altijd in 

standgehouden, want conflict en uitbuiting en groei, zit expliciet in het economische systeem, je komt altijd in de problemen 

met andere landen. Als de Verenigde Staten ruzie hebben met Iran, dan weet je gewoon dat daar ook oliebelangen in mee 

spelen. Want de Verenigde Staten economie is in delen afhankelijk van die olie. Net als de reden dat de Sovjet Unie zo 

machtig was, omdat ze heel veel olie ter beschikking hadden. En dus heel veel in de melk te brokkelen hadden. Als we in een 620 
andere economie hadden geleefd, waarbij het niet ging om uitbreiden en sterker zijn dan de anderen zal ik maar zeggen, is de 

kans groot dat het conflict helemaal niet had hoeven bestaan. Dat je ook die wapens niet, zeker niet op zo’n schaal, had 

hoeven hebben. Want de wapenindustrie is de meest energie intensieve, kapitaal vernietigende industrie de er bestaat. Het is 

een ongelofelijke verspillende industrie. Maar ja, wel winstgevend.’ 

T: ‘Heb je veel mensen om je heen die bezig zijn met duurzaamheid? Dat heb je al een beetje verteld.’ 625 
M: ‘Heb ik al een beetje over verteld. En het antwoord is eigenlijk nee. In mijn eigen leven ben ik meestal de initiator van de 

meeste dingen. Ik zoek wel veel contact met mensen die dit soort overwegingen hebben en daar mee bezig zijn, het meest 

doordringende contact op duurzaamheids gebied, dat gaat toch om Niemandsland. En dan in het specifiek de twee mensen 

die stage komen lopen, allemaal een andere, die echt heel erg verzonken zijn in groene thema’s, en wat gaat er nou 

maatschappelijk en milieu technisch met ons gebeuren. Eco wild life studies in Velp die zitten daar veel meer in onder 630 
gedompeld. Maar vooral dat ik objectief gezien nog niet zo lang in deze regio zit. Vorig jaar was ik natuurlijk ook vier 

maanden in Italië, het duurt altijd een tijdje om te settelen. En ik ben al niet zo heel erg van het uitgaan. En bij uitgaan en dat 

soort dingen kom je toch de meeste mensen tegen. En ik studeer ook niet in Nijmegen, dan duurt het allemaal wat langer. 

Dus echt die contacten met mensen die ben ik nu pas echt aan het maken. Maar als het aan mij ligt, zeker als het doorgaat op 

de manier waarop het gaat, zal het steeds breder thema worden. M’n huisgenoot Minke, die moet ik er wel bij noemen, die is 635 
al wel aardig bezig geweest met groene dingen. Ik heb met haar ook overlegd om bioafbreekbaar afwasmiddel in te kopen, en 

we hebben kippetjes in de tuin en zo hebben we onze eigen eitjes. En dat is wel erg schattig en ze heeft een paar plantjes in 

de tuin. Dat stelt niet echt heel veel voor. Dat is het meeste wat ik kan zeggen.’ 

T: ‘Het zijn er dan niet veel, maar de mensen om je heen die met duurzaamheid bezig zijn, kun je globaal vertellen hoe zij 

vorm geven aan duurzaamheid?’ 640 
M: ‘Ja. Voor hen is het erg individueel. De term die ik vaak terug hoor komen, is 'begin bij jezelf'. Ik denk begin samen, maar 

dat idee van “als ik mijn zaakjes op orde heb dan straalt dat uit naar anderen” dat hoor ik aardig veel terug komen. Bij 

Minke, mijn huisgenote, is dat een thema. Dat ze toch heel vaak terug keert op haar eigen individuele dingen, want ze heeft 

een soort van overtuiging dat iedereen z’n eigen ding moet doen en dat samenwerking problematisch is op veel gebieden. 

Voor Anne en Elmer, die zijn politiek gezien nog niet zo heel erg ontwikkeld en zijn dus nog een beetje zoekende, maar zijn 645 
alvast begonnen met groene dingen. Dus dat kan ik alleen maar toejuichen, vind ik hartstikke leuk. Ik ken jou nu natuurlijk, 

Tatjana. En jij hebt het wel Goed Bekeeken (red: naam van de woongroep-boerderij van de onderzoekster), voor zover ik dat 

een beetje weet. Maar dat het over het algemeen blijft bij wat doe je in je eigen bestand. De mensen van Niemandsland zijn 

ook normaalgesproken vanuit hun eigen huis uit bezig in hun eigen dagelijkse leven dat ze iets groens willen doen. Dus dat 

ze proberen om een verschilletje te maken door zelf een moestuintje te hebben en dat soort gewichtjes in de schaal te leggen. 650 
En er is één van de mannen die meewerkt met Niemandsland die zelf tuiniert, professioneel. En de vader van m’n vriendin is 

tuinier of hovenier zou ik eigenlijk moeten zeggen, heeft een eigen bedrijf met landscaping enzovoort. Dus dat zit er een 

klein beetje in. En daar blijft het wel bij.’ 

T: ‘En nu ben ik benieuwd, hoe zou je ons ‘Goed Bekeeken’ omschrijven?’ 

M: ‘Ik ken je nu dus nauwelijks als groep, maar als ik af zou gaan op een eerste indruk dan zou ik zitten in de autonome 655 
hoek. Een groep mensen die een soort van veilige haven wil creëren voor andere manieren van doen, maar toch in het 

dagelijkse leven blijft bestaan in de huidige context. In feite probeert in de dagelijkse praktijk de maatschappelijke 

problemen te negeren. Ze zeggen van ze bestaan wel, maar we kunnen ons beter richten op wat we wel kunnen aanraken, 

waar we wel iets in kunnen betekenen. En dat uit zich dus in op een bepaalde manier je huis inrichten, je op een bepaalde 

manier organiseren, bewust consumeren in veel gevallen. In elk geval wat ik me voorstel. Veel gebruikte dingen inkopen en 660 
een bepaald gezamenlijk gedachtegoed er op na houden.’ 

T: ‘Vinden anderen je radicaal?’ 

M: ‘Ja, absoluut. Ik denk dat dat bij uitstek een term is die je over mij genoemd zal worden. Ik ben heel rechtlijnig, heel recht 

door zee en heel radicaal in mijn standpunten. Ik doe heel weinig water bij de wijn wat standpunten betreft, wat actie betreft 

kan ik wel heel veel water bij de wijn doen, dat hangt af van de omgeving. Maar ik heb er een punt van gemaakt om mezelf 665 
zo te ontwikkelen en te scholen dat ik heel helder kan stellen wat ik vind en waarom ik dat vind vooral, wat mijn 

onderbouwing is bij bepaalde punten. Dus ik kan heel erg sterk uit de hoek komen op allerlei verschillende thema’s, op 

duurzaamheid, op economie, op biologie, op sociologie. En dat gelijk aankaarten, maar ik sla daar bijna alle stappen d’r naar 

toe over. Dus ik zeg niet; “Hey, vind je ook niet dat samen delen eigenlijk veel leuker is?” En “Oh, wat dacht je er van als we 
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ook samen zouden delen op ons werk?” Nee, ik kom er gelijk mee, eigenlijk zouden we niet moeten concurreren maar samen 670 
moeten werken, op de werkvloer bijvoorbeeld. Die presentatie, die is heel erg heftig, radicaal. Ik laat de meest onschuldige 

dingetjes die iemand me kan vertellen, die zie ik al gelijk in de grotere context. Als iemand zegt; “Ik vond het zo leuk dat die 

kleine kinderen waar ik op heb gepast vanavond dat die zo trots waren dat ze mee mochten helpen met de afwas doen”. Ik 

plaats dat gelijk in een economische context en wat dat betekent voor menselijke waardigheid en vereenzelviging met je 

arbeid. En ga daar dan ook graag op in. Als iemand dat interessant vindt, en daar oren naar heeft, als je zoiets hebt van “Oeh, 675 
effe niet” dan laat ik het ook. Maar als ze er wel oren naar hebben, dan gelijk de diepte in. En dan ook behoorlijk de diepte 

in. En mijn standpunten over bijna alle onderwerpen staan heel erg ver af van wat er gangbaar is in Nederland. Er zijn heel 

weinig thema’s waarvan ik zou denken dat het heel mainstream is. Daar ben ik wel heel erg van beleefdheidsnormen, dus ik 

praat heel erg beleefd over het algemeen, ik houd de deur open voor mensen, ik groet altijd de buschauffeur heel beleefd. 

Ook omdat ik het echt waardeer wat hij doet. Dus mijn bepaalde omgangsvormen zijn heel erg normaal. Ik haal plezier uit de 680 
afwas en ik ben heel kneuterig in die zin, dus in die zin heel erg normaal. Maar wanneer het gaat over strijd, wat ik denk dat 

maatschappelijk belangrijk is, dan kom je al heel snel in het hele wilde water.’ 

T: ‘Heb je het gevoel deel te zijn van een beweging wat duurzaamheid betreft?’ 

M: ‘Nee, op dit moment niet. De natuurbeweging in Nederland ligt heel erg op zijn gat. In de afgelopen dertig jaar zijn een 

heleboel van de verworvenheden van de duurzaamheid weer afgekalfd door economische belangen en door het feit dat de 685 
beweging gewoon op een gegeven moment zoiets had van; 'We hebben genoeg gestreden en we moeten nu het stokje 

overgeven naar de volgende generatie. Het zit wel goed. Ons werk is gedaan.' Dus echt een samenwerking op groen gebied, 

als beweging van ; 'We zijn collectief toe aan iets groeners, iets beters, iets duurzamers'. Dat voel ik niet. Wel op 

maatschappelijke vlak, van; 'We moeten af van de bazen en de graaiers aan de top'. Maar niet op een manier van; 'Hoe 

kunnen we nou zorgen dat wij als mensheid kunnen blijven bestaan en deze planeet niet verkrachten.’ 690 
T: ‘Oké. Probeer je anderen ook te overtuigen, te stimuleren?’ 

M: ‘Op duurzaamheidsgebied meestal niet direct. Voor mij zitten al deze thema’s in een groter verband. Ik zie duurzaamheid 

niet los van al die andere thema’s. Dus het hangt er een beetje vanaf. Als ik praat met de ene persoon dan ga ik gelijk over 

duurzame kwesties en dan zegt die persoon “ik ben vegetariër”. En dan vraag ik: “waarom ben je vegetariër?” En dan zegt 

hij: “Ik vind het zielig voor de dieren.” En dan zeg ik; 'het produceren van dierenvlees is zo energie-intensief, dat is één van 695 
de grote vervuilers van de planeet'. Ik ben het dan ook eens met het zielige gedeelte, maar ik trek het dan maatschappelijk. 

Als die andere persoon dan denkt; 'oh interessant punt'. Dan, ‘bam’, zitten we in een maatschappelijke discussie, politieke 

discussie over duurzaamheid. Als ik te maken heb met een persoon die heel veel te maken heeft met racisme, veel 

islamitische jongeren die zich niet gezien voelen en genegeerd en gedenigreerd voelen dan zal het veel eerder daar over gaan 

en zal ik in eerste instantie niet snel beginnen over een duurzaam thema. Maar omdat met heel veel mensen waar mee ik 700 
praat ook samen eet, komt toch heel vaak aan bod; “oh, ik ben vegetariër”. Of als ik praat over dat ik deze kleren heb laten 

maken van hennepstof, dan levert dat vaak een gesprek op. Dan probeer ik heel erg aan te kaarten waarom deze thema’s zo 

belangrijk zijn. Ik merk dat er heel veel dringendheid ontbreekt. Omdat wij als consumenten zo vaak zo ver weg staan van 

het productieproces en niet zien en niet meemaken, niet voelen, waar het allemaal vandaan komt. Is het heel makkelijk om 

daar laconiek over te doen. “Alle mensen die het veel beter weten dan ik, die zorgen wel dat het goed komt. Ze passen wel op 705 
ons.” En die gedachte, daar probeer ik mee af te rekenen. Ik probeer te zeggen: “Nee, ze passen niet op ons, ze hebben 

allemaal eigen belangen, waar ze mee bezig moeten zijn en niet omdat het slechte mensen zijn, maar omdat het mensen zijn, 

die eigen levens hebben, en zorgen en sores.” Als je wil dat het echt anders gaat dan zul je actief moeten worden. 

T: ‘Dankjewel. Ik heb nog een paar korte vragen. Beroep van je moeder, beroep van je vader?’ 

M: ‘Toen ik opgroeide had m’n moeder geen beroep, was ze huismoeder. Ze heeft de doktersassistente opleiding gedaan. Ze 710 
zou medisch secretaresse kunnen zijn of doktersassistente. Maar ze werkt nu bij asielzoekerscentrum bij de receptie als 

secretaresse. Om daar de gang van zaken goed te houden. Mijn vader was diplomaat toen ik opgroeide. Ik weet niet wat 

precies zijn werk was, want dat kwam nooit echt ter sprake. Maar hij was diplomaat dus we verhuisden om de zoveel jaren. 

En daar werkte hij voor de Nederlandse ambassade. Nu werkt hij bij het ministerie van milieu als ik het goed zeg. Bij 

duurzame ontwikkeling.’ 715 
T: ‘Alleen die bestaat niet meer. Minister van Milieu, weggefuseerd’ 

M: ‘Misschien is het inmiddels veranderd. Ik heb al een paar jaar geen contact meer met m’n vader. Ik vind het geen fijne 

man. En ik heb het ook niet door hem. Ik ben nooit door hem in contact gekomen met duurzaamheid of milieukwesties al 

werkte hij in een duurzame ontwikkelingskwestie. En die duurzaamheid ging ook vooral om economische duurzaamheid. 

Dat is mijn vader.’ 720 
T: ‘Mag ik je inkomen weten?’ 

M: ‘Nu? Laten we zeggen duizend euro in de maand. Ik kan beter zeggen 1200 in de maand, dat is denk ik waar het op uit 

komt.’ 

T: ‘Het interview was op een locatie naar keuze, heb je deze plek nog met een reden uitgekozen? Heeft deze plek een rol in 

jouw duurzaamheidsbeleving?’ 725 
M: ‘Dat heeft vooral te maken met het plattelandsaspect. Eén van de dingen die ik als stadse jongen nooit heb gemerkt, ik 

heb natuurlijk wel groen gezien in m’n leven, op reizen, ik ben altijd vrij stads geweest qua achtergrond. De dingen die ik 

hier heb gemerkt, leven in een groene omgeving, in de Gelderse Poort, dat ik daar een heleboel plezier uit haal. Het feit dat 

het relatief rustig is, dat er veel groen is en dat ik veel meer verbintenis voel met de seizoenen, met dat proces. Toch dat 

natuurlijke, wazig als het misschien kan klinken. Al klinkt het volgens mij helemaal niet zo wazig. Dat maakt een verschil 730 
voor mij en dat heeft gemaakt dat als ik kan kiezen dat ik graag in zo’n soort omgeving zou blijven bestaan. Niet meer zou 

willen gaan leven in een stad, als het een open keuze zou zijn. Ik vind het hier mooi en ik ben heel blij dat ik hier ben 

gebleven.’ 

T: ‘Is er nog iets wat je kwijt wilt? Iets relevants wat je wilt vertellen, wat ik misschien niet heb gevraagd?’ 

M: ‘Even denken… We hebben politieke partijen gehad, we hebben milieubeweging gehad, we hebben mijn eigen leven 735 
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gehad. Ja. Deze tijd, dit zijn echt tijden van omslag. Tenminste, ik hecht helemaal geen waarde aan het 2012 Maya 

voorspelling gebeuren, maar het feit is dat we nu in een heel turbulente tijd leven. De extractie van grondstoffen is op een 

algemeen hoogte punt. Visserijen globaal zijn boven capaciteit. We zien een verwoestijning van de planeet, die vergaand is. 

Meer werkloosheid en armoede dan ooit tevoren. Enorme bio-industrie sectoren, enorme mono-cultuur sectoren. En onze 

fossiele brandstoffen raken nu merkbaar steeds meer op. Overheden worden steeds wanhopiger om olie, gas of kolen zeker te 740 
stellen voor de korte termijn. En worden ook weer gepusht om meer kerncentrales te gaan bouwen om vergelijkbare redenen. 

Ook al is dat in feite ook een fossiele brandstof. Dus deze tijden, deze komende decennia lijken echt tijden te worden van 

‘maken of kraken’. De koers die we de afgelopen honderd vijftig jaar hebben gevaren, met steeds grotere productie, steeds 

grotere extractie, steeds meer consumptie, lijkt echt z’n plafond te bereiken. Dus nu zal het moeten gaan gebeuren. Het fijne 

eraan is dat het perspectief biedt. Als ik twintig jaar geleden geboren was geworden, was ik misschien veel pessimistischer 745 
erover geweest. Dat is natuurlijk een onmogelijke uitspraak, maar goed. Maar nu lijkt het alsof er echt iets gaat veranderen. 

De uitdaging erin om te gaan werken aan een verandering naar iets houdbaars dat ook nog menswaardig is. Dat ook nog een 

toekomst is waar we in willen leven. Want als we dat niet doen, dan vrees ik dat we echt in de shit terecht komen. Dat we 

nieuwe middeleeuwen bij wijze van spreken mee maken. Dat er een crash plaats vindt maatschappelijk. Ik denk dat dat 

gezegd moet zijn. Dat we niet kunnen wachten, als activisten. Er zijn nog wel eens signalen dat het nog niet onze tijd is en 750 
moeten wachten totdat de winden gunstiger waaien en bij de volgende opvlamming kunnen we het weer proberen. Dan 

kunnen we werken aan een betere wereld. Alsof we in een luwte periode zitten. Maar nu is de nood zo hoog, dat we ons dat 

niet kunnen veroorloven. Want met duurzaamheid en ook met klimaatkwesties is het zo, dat zodra het mis is, het 

onomkeerbaar mis is. Als eenmaal de verschuiving plaats vindt, wat betreft luchtstroming of zeestroming, dan merk je dat op 

globale schaal en dan is het ook echt naar de shit.’ 755 
T: ‘The shit hits the van.’ 

M: ‘Precies. De uitwerpselen raken de plafondwaarden aan. Dus: kom in actie. Maak er wat van!’ 

 

Interview met Michiel in het Cultuurcafé op 25-04 -2012 

 

T: 'Dat je het weet, we zijn begonnen. Let the party begin. Eerst gewoon wat 

korte vraagjes. Wat is je naam?' 5 
M: 'Ik ben Michiel.' 

T: 'En hoe oud ben je?' 

M: 'Ik ben negenentwintig.' 

T: 'En waar woon je?' 

M: 'Ik woon in Nijmegen.' 10 
T: 'En woon je al lang in Nijmegen?' 

M: 'Nee, anderhalf jaar. En daarvoor woonde ik in Bentricht (?) in de buurt 

van Sittard.' 

T: 'En studeer je?' 

M: 'Ik studeer Milieu- en Maatschappijwetenschappen.' 15 
T: 'En werk je ook nog?' 

M: 'Ik heb niet echt een baan, maar ben wel penningmeester bij de organisatie 

Morgen.'  

T: 'Ja, dat waren de korte vraagjes. Nou gaan we het hebben over 

duurzaamheid, anderhalf uur lang. Wat is duurzaamheid eigenlijk?' 20 
M: 'Duurzaamheid is voor mij het bekende begrip dat je zo leeft dat je de 

wereld zo achterlaat voor je kinderen dat zij ook een goed leven hebben en 

dan vooral op milieugebied. Dan denk je aan klimaatverandering, vervuiling, 

vervuiling in de natuur, vervuiling in de steden eigenlijk. Bewust goed 

omgaan met het milieu.' 25 
T: 'Dus voor jou ligt de nadruk wel op het milieuaspect?' 

M: 'Ja.' 

T: 'En het sociale?' 

M: 'Wat bedoel je met het sociale?' 

T: 'Nou, wij studeren dat, de sociale pijler van duurzaamheid. Is dat bij jou ondergeschikt? Denk jij vooral aan milieu?' 30 
M: 'De sociale pijler is wel nodig denk ik voor milieu. Dat is eigenlijk even belangrijk, dat de mensen het even goed hebben 

als het milieu.' 

T: 'Zou jij van jezelf zeggen dat duurzaamheid belangrijk voor je is?' 

M: 'Duurzaamheid is wel belangrijk voor mij, ja. Ik leef wel een op een manier dat ik daar echt rekening mee houd, 

bijvoorbeeld dat ik vegetariër ben en door zo min mogelijk vervuilende reizen te maken met de vliegtuig of auto. Ik let ook 35 
bewust op wat ik koop en wat ik doe. Ik probeer het ook over te dragen op andere mensen door er enthousiast over te zijn en 

te begrijpen welke problemen er zijn, bijvoorbeeld klimaatverandering, bijvoorbeeld door zo'n organisatie als Morgen, het 

universitair milieuplatform, om daar dan mee te helpen doe ik dan ook.'    

T: 'Nou heb je eigenlijk al in vijf zinnen een overzicht gegeven van waar het hele interview over gaat. Ik ga op elk ding wat 

verder in. Je noemde net al het vegetariër zijn, zijn er nog meer dingen in je consumptiepatroon waarin duurzaamheid een rol 40 
speelt?' 

M: 'Ik koop ook biologisch en laat mij informeren op het verpakkingsmateriaal waar voedsel vandaan komt, bijvoorbeeld als 

er appels zijn die uit Nederland komen, dan koop ik dat eerder dan die uit Zuid-Afrika komen. Liever biologisch geteelde 

groenten dan uit kassen en bespoten.'  
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T: 'Je noemt 'liever', maar wat bepaalt 'liever'? Alleen als het naast elkaar ligt of ook als je er voor moet reizen?' 45 
M: 'Het beschikbaar zijn natuurlijk, gewoon in de winkel en het liefst in de buurt, en betaalbaar zijn natuurlijk. Sommige 

producten zijn gewoon twee keer zo duur als ze biologisch zijn. Dan steek ik het liever op een andere manier in 

duurzaamheid.'  

T: 'En de manier waarop je woont, speelt daarin duurzaamheid ook nog een rol?' 

M: 'Dat is niet echt aan de orde. Het is gewoon een kleine studentenwoning. Ik let wel op de verwarming.' 50 
T: 'Je woont in een kamer?' 

M: 'Ja, ik woon gewoon in een klein kamertje. Ik doe wel in de gezamenlijke woonkamer de verwarming uitzetten als die 

aanstaat en de stereo als die op stand-by staat en dat soort dingen.  

T: 'En je huisgenoten zijn er niet mee bezig?' 

M: 'Sommige niet, schijnbaar. Het wordt wel eens vergeten.'  55 
T: 'En heb je het er wel eens met hun over?' 

M: 'Nee, niet echt.' 

T: 'En is dat met een reden?' 

M: 'Het komt soms wel eens voor. Niet zo vaak dat het echt een ramp is.'  

T: 'Je noemde het net al, dat bedoelde ik met je hebt alles al gezegd, bijvoorbeeld reizen, je vliegt zo min mogelijk. Ik wil iets 60 
preciezer horen van zo min mogelijk. Heb je een voorbeeld van niet, en van wanneer wel?' 

M: 'Voorbeeld van niet; afgelopen vakantie. Dat zijn ook niet zulke lange vakanties geweest, maar dan met de bus of de auto, 

want je kunt in België en Frankrijk ook heel goed met vakantie gaan. Daar hoef je niet voor te vliegen.'  

T: 'En dat doe je bewust om duurzaamheidsredenen?' 

M: 'Niet helemaal, ook omdat het zo uitkomt, dat ik met vrienden daar gewoon op kom om zomervakantie te houden.'  65 
T: 'In in de rest van je vervoer, speelt duurzaamheid daar ook nog een rol in?' 

M: 'Ik ga eigenlijk vrij bewust met de fiets. Ik ga ook wel lange afstanden, laatste naar een vriend die vijftien kilometer 

verderop woont en dat ik dan eigenlijk de enige ben die met de fiets komt en de rest komt met de auto.' 

T: 'Zijn die mensen op de verjaardag dan niet bezig met duurzaamheid?'  

M: 'Nee, die zijn niet zo fanatiek daarin.' 70 
T: 'En heb je wel veel mensen die bezig zijn met duurzaamheid?' 

M: 'Vanuit het EMP uiteindelijk heb ik dat ik mensen leer kennen. Dat is ook eigenlijk waarom ik meedoe, om andere 

mensen te leren kennen die enthousiast zijn over duurzaamheid en ideeën uit te wisselen.'   

T: 'En is dat fijn? Stimuleert dat?' 

M: 'Zeker wel, je krijgt nieuwe ideeën. We hadden vorige week bijvoorbeeld het duurzame diner, wat zoveel mogelijk 75 
biologisch en veganistisch was. Dan leer je zelf ook veel, op hoe je op een goede manier voor het milieu kan koken. Dan 

krijg je inspiratie en ook motivatie om daar verder mee bezig te gaan.'  

T: 'En kun je iets meer vertellen over die twee organisaties waar je bij zit, wat ze doen?' 

M: 'Het universitair milieu platform is een onderdeel van de studentenvakbond AKKU en zij willen eigenlijk meer zorgen 

voor duurzaamheid op de universiteit en de HAN. Dat doen ze met allerlei kleine projectjes, zoals de groene week die dan 80 
afgelopen week was en we hadden een symposium over een nieuw soort economie en een film over duurzaamheid, Waste 

land, die had ik zelf niet gezien en dan het diner waar ik over vertelde en zijn we ook een initiatief gestart om plastic afval te 

scheiden.'  

T: 'Hier op de uni?' 

M: 'Hier op de universiteit. Ze hebben dus contact gezocht met de metsen van de Arbo en de milieudienst van de Unie om dat 85 
op te starten en bakken hier neer te zetten met iemand van het EMP ernaast. Ook om mensen erop te wijzen; 'Hier kun je je 

plastic afval kwijt.' met dat soort initiatieven willen ze dus de Radboud duurzaam maken. Dan is er nog een film één keer in 

de maand die over duurzaamheid gaat en één keer in de maand een duurzame lunch. Morgen is eigenlijk een 

koepelorganisatie van het UMP. Zij zorgen meer op landelijk niveau voor dat soort organisatie dat zij geïnspireerd worden en 

ook ideeën met elkaar kunnen uitwisselen en ook verschillende initiatieven uit zichzelf en ze testen ook universiteiten 90 
hoeveel ze bezig zijn met duurzaamheid en dat ook laten blijken, dus dat ze ook aan iedereen laten blijken; 'Dit is wat wij aan 

duurzaamheid doen'. Ze hebben de website duurzamestudent.nl. Dat is om studenten meer te motiveren meer aan 

duurzaamheid te gaan doen en daardoor inspiratie te geven hoe je dat kunt doen. Hoe je beter kunt leven en hoe je beter kunt 

eten.'  

T: 'En speelt duurzaamheid ook nog een rol in je vrijetijdsbesteding, bijvoorbeeld in hobby's of activiteiten die je op zoekt?' 95 
M: 'Nee, niet echt. UMP is ook een hobby een beetje.'  

T: 'Oké. Ik vraag altijd of het duurzaamheidsbesef, de zorgen daarom ook een rol hebben gespeeld in de opleidingskeuze. 

Nou studeer je MMW en toch wil ik het vragen.' 

M: 'Ja, het heeft ook zeker wel een rol gespeeld. Ik heb hiervoor ruimtelijke ordening en planologie gedaan en toen heb ik als 

eindstage onderzoek gedaan in een wijk hoe je die zo duurzaam mogelijk kunt doen omdat ik mij toen ook al zorgen maakte 100 
over het milieu en toen heb ik gekeken; 'Hoe kun je een woonwijk die verbouwd gaat worden zo duurzaam mogelijk maken?' 

Het hele milieuaspect interesseerde mij toch zo erg dat ik daarna verder wou gaan ook met milieu. Daar heb ik eerst een baan 

in proberen te zoeken, wat toen niet gelukt is en toen ben ik verder gaan studeren en hier terecht gekomen. Toen heb ik 

bewust gekozen om de hele milieukant erbij te nemen om de ruimtelijke ordening opleiding uit te breiden met milieu en 

sociologie en de politieke kanten.' 105 
M: 'Heb je enig idee door welke dingen je duurzaam bent geworden? Zijn dat gebeurtenissen of is dat geleidelijk?' 

M: 'Vrij geleidelijk eigenlijk. Wat wel heel belangrijk is, is toen ik opzoek was naar een eindstage voor mijn HBO opleiding, 

toen ben ik in Venlo terecht gekomen bij een project. Toen was ik bezig voor de Floriade. Dat is alweer vier jaar terug Zij 

hadden wel een hele boel Cradle to Cradle voorwaarden. Dat concept kende ik toen nog niet. Dat heeft mij toen ook wel 

geïnspireerd om te zoeken al ben ik dan uiteindelijk niet aangenomen. Toen ben ik vanuit daar verder geïnspireerd om het 110 
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Cradle to Cradle verder te gaan onderzoeken. Uiteindelijk ben ik bij de gemeente Sittard terecht te komen, die het wel 

interesseerde en daar heb ik dus dat onderzoek moeten doen.' 

T: 'En toen had je nog niet die duurzame vrienden om je heen?' 

M: 'Nee. Die groep is echt op de universiteit erbij gekomen.'  

T: 'En in je klas was je ook de enige die dat zo interesseerde, duurzaamheid, toen bij ruimtelijke ordening?' 115 
M: 'Volgens mij wel. Er werd ook niet echt heel veel aan gedaan ook, in colleges dat er weinig over gepraat werd en dat we 

niet echt geïnspireerd werden om er diep op in te gaan.' 

T: 'En nou studeer je nog, maar zou duurzaamheid nog een rol spelen in je toekomstige baan?' 

M: 'Ja, toch wel absoluut wil ik een baan die daar verder in gaat, bijvoorbeeld advies kan geven over hoe organisaties en 

particulieren beter en duurzaam kunnen werken.'  120 
T: 'En als je nou een baan aangeboden kreeg die helemaal niets met duurzaamheid heeft te maken?' 

M: 'Ligt eraan wat voor baan het is. Het is niet dat het perse duurzaam moet zijn. Het kunnen ook banen zijn die niet over 

duurzaamheid gaan.' 

T: 'En als je nou een baan aangeboden kreeg die slecht is voor de duurzaamheid? Ik noem maar iets, een standaard voorbeeld, 

bij Shell?' 125 
M: 'Bij Shell kun je ook over duurzaamheid gaan, maar ik denk niet dat ik dat zou doen.'  

T: 'En even weer terug over consumptie, zijn er ook winkels waar je bewust wel en niet koopt?' 

M: 'Nee niet echt eigenlijk. Het aanbod in de meeste winkels is eigenlijk zo breed geworden de laatste tijd dat je er altijd wel 

goede producten tussen kunt vinden.'  

T: 'Want koop jij ook biologisch in de supermarkt?' 130 
M: 'Ja, als je naar Albert Heijn XL gaat, dan hebben ze daar ook zo'n groot aanbod aan biologische producten, dat dat meestal 

wel goed genoeg is voor mij. Soms als ik tijd heb, maar dat is nogal moeilijk, dat ik wel eens naar een biologische bakker ga 

en de natuurwinkel andere producten te kopen.'  

T: 'Je noemde het vliegen, maar zijn er ook nog andere dingen die je bewust niet doet uit duurzaamheidsoverwegingen?' 

M: 'Niet echt nee. Niet echt. Ik weet zo niet wat?' 135 
T: 'Mocht je straks nog wat bedenken, dan zeg je het maar. En kun je ook merken welke factoren om je heen je stimuleren 

om duurzaam te leven?' 

M: 'Mijn studie en dat ik daar de hele tijd informatie tegen kom, wetenschappelijke informatie waar je toch met je neus op de 

feiten wordt gedrukt; 'Dit is er aan de hand en dit gaat er mis'. Er moet iets gebeuren en natuurlijk door wat ik doe bij de 

organisaties maar ook gewoon als ik naar buiten kijk of rondloop en de vervuiling op de straat te zien, dan heb ik toch iets 140 
van; 'Ik kan er meer aan doen' en het nieuws. Als je weer eens ziet dat de wereld vol met smog hangt en met een mondkapje 

voor lopen om te overleven in een stad vol auto's. Daar ga ik over nadenken.'  

T: 'En wordt je daar niet pessimistisch van?' 

M: 'Een beetje wel, maar doordat ik er zelf mee bezig ben heb ik wel iets van; 'Het kan wel beter'. Dan ga je ook wel 

oplossingen aandragen van; 'Hee, we zouden het ook op een andere manier kunnen doen'. Ik ben wel optimistisch wat dat 145 
betreft.' 

T: 'En heb je enig idee hoe jij die oplossing ziet?'  

M: 'Vooral heel veel met kleine oplossingen, door biologisch voedsel steeds meer te introduceren en goedkoper te maken en 

als industrie daar meer op in te springen en consumenten willen het dan ook meer kopen. Ik denk ook door mensen te laten 

ziet wat er aan de hand is en bij rijden in auto's is het dan ook zo dat rijden steeds duurder wordt en aan de andere kant dat 150 
elektrisch rijden en vervoer ook steeds goedkoper is.'  

T: 'Dus jij ziet dat als stap voor stap kleine dingen? Eerst het lichtknopje. Zo?' 

M: 'Eigenlijk wel. Naar mijn idee is dat de enige oplossing. De wereld omgooien lukt gewoon niet. Als we spreken over de 

hele bevolking, zit er gewoon teveel verschil tussen om het beleefd te kunnen doen. Veel mensen die boeit dat gewoon 

helemaal niet.' 155 
T: 'Dus we moeten per individu veranderen?' 

M: 'Ik denk dat als je naar vraag en aanbod kijkt, dat vooral het aanbod veranderd wordt en dat het eigenlijk op die manier 

ook verder gaat en op die manier ook beter zal gaan.'  

T: 'Dus via vraag en aanbod krijgen we duurzaamheid? Of in ieder geval stap voor stap meer? 

M: 'Stap voor stap en vooral dat het uit het aanbod dan komt, dat vraag moeilijker te beïnvloeden is omdat gewoon veel 160 
mensen niet weten wat klimaatverandering is en meer om het geld geven dan om duurzaamheid. Als je het aanbod verandert 

en iets duurzamere producten betaalbaar maakt of anders zelfs goedkoper, dat je dan...'  

T: 'Hoe zou dat dan moeten, want het aanbod moet veranderen, of zou veranderen, terwijl dat niet vanuit de vraag komt. Is 

het dan de markt zelf die helemaal verandert? Of moet de politiek daarin ingrijpen?' 

M: 'Allebei denk ik wel, maar bijvoorbeeld fossiele brandstof wordt gewoon steeds duurder omdat het ook moeilijker te 165 
verkrijgen is en op zal gaan. Daarom blijven de prijzen stijgen. Dan worden er oplossingen gezocht, bijvoorbeeld elektrische 

auto's en dat de concurrentie daarin steeds verder gaat. Op technologisch gebied wordt dat gewoon goedkoper en voor 

consumenten ook aantrekkelijk om elektrisch te gaan rijden in plaats van fossiele brandstoffen.' 

T: 'Het feit dat jij met duurzaamheid bezig bent en bepaalde aanpassingen doet in je leefstijl, voelt dat als een opoffering?' 

M: 'Nee, tenminste niet altijd.' 170 
T: 'Je zei, vier jaar geleden is het begonnen, het duurzaamheidsbesef, of in ieder geval zo leven. Hoe denk je dat je over tien 

jaar leeft wat duurzaamheid betreft?' 

M: 'Ik hoop dat ik dan een goede baan heb die op duurzaamheid gericht is en vooral dat ik dan een huis is wat daarop 

ingericht is en nog steeds dat ik daar mee bezig ben. Dat ik niet te veel auto rijd op fossiele brandstof en niet te veel 

vliegvakanties. Eigenlijk, mijn ecologische voetafdruk moet gewoon zo klein mogelijk zijn.' 175 
T: 'Jij zou wel bezig blijven met duurzaamheid, ook over tien jaar?'  
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M: 'Ik denk het wel.' 

T: 'We hadden het net al een beetje over individuen, de politiek, de markt, maar welke rol zie jij voor het individu weggelegd 

in de verduurzaming van de maatschappij?' 

M: 'Een deel ervan zit al in wat het belang van duurzaamheid is, dan ik het probeer door te geven, dat is wat ik probeer te 180 
doen, maar een groot deel van de bevolking zal dat niet zo snel inzien of gewoon te weinig geld hebben om producten te 

kopen die nu wat duurder zijn om het milieu te besparen. Of ze ontkennen dat de problemen er zijn om wat voor reden dan 

ook. De ene zegt dat het niet de mens is, of gewoon omdat ze het niet willen weten of met andere dingen bezig zijn.' 

T: 'En wat zou een individu kunnen doen?' 

M: 'Ik weet het zo niet.' 185 
T: 'Bijvoorbeeld, je zei net 'Soms is het te duur. Soms hebben ze te weinig geld', maar kan zo iemand nog iets doen aan 

duurzaamheid?' 

M: 'Als je te weinig geld hebt en de producten nog duurder zijn is het gewoon moeilijk omdat je te weinig geld hebt, maar je 

kunt sowieso letten op je energieverbruik en niet onnodig apparaten aan laten staan en de verwarming laag zetten en 

oppassen met water verbruiken. Op huishoudelijk niveau kleine dingen gaan doen.  190 
T: 'En hoe zie jij de rol van bijvoorbeeld de politiek in de verduurzaming van de maatschappij?' 

M: 'Belangrijk, bijvoorbeeld door belastingen kun je een grote invloed uitoefenen op wat er gebeurt met duurzaamheid. Als 

je de vervuilende dingen gewoon een flinke belasting oplegt, dan wordt het ook duurder voor de producent. Dan moeten ze 

wel gaan aanpassen naar duurzaam.' 

T: 'En vindt je dat dit nu voldoende gebeurt?' 195 
M: 'Nee niet echt, maar ik moet er wel bij zeggen dat ik er niet echt van op de hoogte ben van wat er precies gebeurt.' 

T: 'In de politiek bedoel je?' 

M: 'Ja.' 

T: 'Want dat volg je niet?' 

M: 'Een beetje maar.  200 
T: 'En wat is een beetje? Volg je de actualiteiten?' 

M: 'Ik volg de actualiteiten, maar ben niet echt op de hoogte van wat er allemaal in de wet staat.' 

T: 'En bijvoorbeeld, stemmen, Stem je wel? 

M: 'Ja.' 

T: 'En waarop?' 205 
M: 'De laatste keer GroenLinks.' 

T: 'En waarom?' 

M: 'Op dat moment hadden zij de beste plannen die bij mij aansloegen, waarbij duurzaamheid ook wel een rol speelde en 

natuur zoveel mogelijk in ere willen houden.' 

T: 'Dus wel met duurzaamheidsredenen?' 210 
M: 'Wel voor een groot deel geloof ik.' 

T: 'En je zegt; 'De politiek heeft een rol in de verduurzaming'. Heb je ook nog een idee hoe de politiek die kan verbeteren, 

wat er moet veranderen?' 

M: 'Op het gebied van natuur zouden ze meer kunnen doen. Ze hebben het Ecologische Hoofdstructuur project stilgelegd 

terwijl het bijna af was, terwijl dat wel belangrijk is voor ecosystemen. Het plan voor de kerncentrales ook. Dat is nu dan wel 215 
afgezegd, maar ze doen nog te weinig met duurzame energie. Ik weet niet precies. In een land als Duitsland hebben ze 

heleboel zonne-energie en windenergie en steken ze er heel veel geld in dat het in de toekomst goedkoper zal worden en 

minder vervuilend is.' 

T: 'We hebben het ook al een beetje over de markt gehad, maar welke rol zie jij voor de markt weggelegd in de 

verduurzaming van de maatschappij?' 220 
M: 'Enerzijds hebben ze dat ze wel moeten verduurzamen, omdat er meer vraag naar is vanuit de bevolking en omdat niet 

duurzame producten gewoon duurder worden. Daar wordt ook wel misbruik van gemaakt door gewoon te zeggen dat iets 

duurzaam is of biologisch terwijl dat niet zo is.' 

T: 'Kun je een voorbeeld noemen?' 

M: 'Duurzaam is eigenlijk een vrij vaag begrip wat je overal op kunt plakken en biologisch ook. Biologisch rundvlees is 225 
gewoon nog steeds rundvlees en nog steeds vervuilend omdat de hele vleesindustrie vervuilend is.'  

T: 'Ik probeer die drie een beetje te linken; individuen, de politiek en de markt. Kan bijvoorbeeld de individu nog iets doen 

om de politiek duurzamer te maken?' 

M: 'Grotere initiatieven dan vanuit burgers om politici een richting uit te sturen.' 

T: 'En wat voor initiatieven?' 230 
M: 'Als een groep mensen zich bijvoorbeeld met energie bezig houdt en dan laat zien aan politici; 'Kijk, we hebben een hele 

wijk vol met zonne-energie'. Als je dat samen doet, dan kan dat goedkoper en als je daar subsidie voor geeft, dan kan je dat 

duurzamer maken en  

T: 'Een beetje vanuit de burger het goede voorbeeld laten zien?' 

M: 'Ja.  235 
T: 'En dan neemt de politiek dat over?' 

M: 'Ze zullen het niet zo overnemen, maar je kunt het proberen.' 

T: 'Eigenlijk nog een vierde speler in het veld; maatschappelijke organisaties die zich ook inzetten voor duurzaamheid, zie jij 

ook voor hun nog een rol in de verduurzaming van de maatschappij?' 

M: 'Zij hebben wel een grote rol daarin. Het zijn meestal oor organisaties die contact hebben met alle partijen en die ook de 240 
politiek en de markt. Als je kijkt naar een organisatie als Greenpeace, die heeft ook contacten met burgers sowieso en mensen 

die met initiatieven komen en zich zorgen maken en zich aansluiten bij zo'n organisatie ook. Ze hebben ook contacten met de 
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politiek en ook met de markt om aan te sturen en samen te zoeken naar betere oplossingen.  

T: 'Vindt jij dat ze hun rol goed benutten? Of kan dat beter?' 

M: 'Beter is niet het woord. Ik vind dat ze hun rol wel goed benutten, tenzij ze eigenlijk iets te ver gaan om te laten zien wat 245 
er mis is, bijvoorbeeld bij zo'n kerncentrale dan grote acties dat ze zich dan vastketenen. Dat vind ik dan iets te ver gaan.' 

T: 'Wat zou jij een goede vorm vinden?' 

M: 'Vooral laten zien dat het op een betere manier kan en op die manier onderzoeken hoe ver we zijn. Bijvoorbeeld overleg 

plegen met partijen in de markt en energieleveranciers om duurzaam te worden meer.  

T: 'Zoals we nu convenanten hebben bij het bedrijfsleven?' 250 
M: 'Sorry?' 

T: 'Convenanten; waarbij bedrijven afspraken maken over doelstellingen over een paar jaar.' 

M: 'Ja, zoiets.'  

T: 'En geloof jij ook nog in gebod en verbod?' 

M: 'Nee, niet zo. Daar zijn mensen niet van gediend en dan gaan ze zich juist tegen keren als je gebiedende wijs gebruikt. Ik 255 
heb het zelf ook als je zegt; 'Het moet deze kant op gaan'. Ik heb zelf het idee dat het dan minder goed werkt, dat mensen er 

niet enthousiast van worden omdat ze het moeten doen. Ik denk dat als je heel veel positief kunt blijven dat je dan sneller 

mensen enthousiast krijgt en een andere richting op kunt sturen.' 

T: 'Ben je zelf ook lid van één of andere maatschappelijke organisatie, waar we het net over hadden?' 

M: 'Nee, ja, van Morgen dan misschien.' 260 
T: 'Maar niet, zoals je zei; 'Greenpeace is te radicaal', dan misschien iets minder radicaals?' 

M: 'Nee.' 

T: 'Ik wil even weer terug naar de mensen om je heen. Je vertelde dat eigenlijk het merendeel van de mensen om je heen die 

bezig zijn met duurzaamheid, die zitten bij het UMP of Morgen, Had je daar ook behoeft aan, om die duurzaamheid met die 

mensen te delen of gelijkgezinden te ontmoeten? ' 265 
M: 'Ja, vooral het ontmoeten van gelijkgezinden en het samen bezig zijn.' 

T: 'En zou je een korte omschrijving kunnen geven van hoe zij met duurzaamheid bezig zijn, welke vorm dat bij hun 

aanneemt?' 

M: 'Eigenlijk op dezelfde manier als ik.' 

T: 'Hoe dan?' 270 
M: 'Duurzaam eten. Bijna iedereen is wel vegetariër. Iedereen doet zijn of haar best om zo duurzaam mogelijk te eten en ook 

niet te veel vliegvakanties en dat soort dingen. Verder zou ik het niet weten. We zijn meer bezig met het trekken van die 

organisatie, dan wat we zelf precies doen.' 

T: 'En heb je het idee dat zij nog veel actie voeren?' 

M: 'Hoe bedoel je?' 275 
T: 'Dat zij zich ook nog organiseren in andere verbanden? Hebben zij nog andere clubjes? 

M: 'Niet wat duurzaamheid betreft.' 

T: 'Even kijken, met de duurzaamheid in jouw leven, heb je daar een persoonlijk doel van? Zo van; 'Nu ben ik klaar, nu ben 

ik duurzaam?' 

M: 'Het is nooit klaar eigenlijk. Het is meer een levensstijl. Ik denk niet dat er een einde is. Uiteindelijk zal er geen punt zijn 280 
dat er genoeg duurzaamheid is. Het kan altviool beter.  

T: 'Merk je dat ook in je eigen leven, dat het steeds duurzamer wordt?' 

M: 'Ja, ik merk wel dat ik er steeds fanatieker in wordt.' 

T: 'Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit?' 

M: 'Dat zou ik niet weten.' 285 
T: 'Zou je kunnen zeggen of dat een technologische samenleving is of juist 'back to basics'?' 

M: 'Wel een technologische samenleving. Ecologische modernisering, daar ben ik wel voor. Je moet gewoon realistisch 

blijven, dat is voor mij belangrijk. 'Back to basics' is iets wat je niet kunt bereiken, tenzij de hele wereld afbrandt.' 

T: 'En wat is Ecologische Modernisering voor jou?' 

M: 'Op een duurzame manier verder gaan en de economie toch laten groeien. Dat kan bijvoorbeeld met duurzame energie en 290 
daarin investeren. Zo kun je toch je economie laten groeien terwijl je je energie niet laat groeien. Iedereen zou tevreden 

moeten zijn en mensen die voor duurzaamheid zijn dat die dat ook gewoon krijgen.' 

T: 'Zie jij nog maatschappelijke veranderingen die plaats moeten vinden voordat je die ideale duurzame wereld hebt? 

M: 'Mensen zouden zich meer bewust moeten zijn van het belang van het tegengaan van klimaatverandering, om echt een 

keuze te maken.' 295 
T: 'En hoe komt die bewustwording?' 

M: 'Dat zou ik niet weten. Vanuit organisaties.' 

T: 'Milieuorganisaties?' 

M: 'Ja.' 

T: 'We gaan er snel doorheen. Vinden anderen je radicaal?' 300 
M: 'Nee.' 

T: 'Nee?' 

M: 'Nee.' 

T: 'Weet je waarom dat is? Ben je niet radicaal, of presenteer je het gewoon vriendelijk?'  

M: 'Ik presenteer het niet radicaal omdat ik gewoon niet radicaal ben. Ik probeer het op een positieve manier, zoals 305 
bijvoorbeeld de Ecologische Modernisering dat doet. Ik ben van het laten zien van positieve dingen.'  

T: 'Kun je dan een voorbeeld noemen van een positief ding?' 

M: 'Bijvoorbeeld bij het UMP het groentepakket, wat maar een paar euro is. Daar haal ik iedere week voor een paar euro 
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biologisch eten en dat duurzaam diner. Dan kun je op een positieve manier laten zien, daar worden geen dieren voor dood 

gemaakt en je bespaart het milieu eigenlijk.  310 
T: 'In die zin ben je wel bezig met het naar buiten dragen, het laten zien naar anderen?' 

M: 'Ja.' 

T: 'En heb je daar wel eens een reacties op gehad, positief dan wel negatief?' 

M: 'Niet echt.' 

T: 'Nou, we zijn bijna klaar. Nog een paar afsluitende vragen. Nou was het een interview op een  locatie naar keuze, speelt 315 
deze plek ook nog een rol in je duurzaamheidsbeleving?' 

M: 'Nee, het was gewoon op de universiteit en het meest praktisch.' 

T: 'Het beroep van je ouders?' 

mijn vader heeft altijd bij DSM gewerkt 

T: 'Suiker?' 320 
M: 'Nee, DSM, aardolie en kunstmest.', 

T: 'En waren je ouders al bezig met duurzaamheid of niet?' 

M: 'Nee, niet echt.' 

T: 'En heb je het idee dat je hun een beetje kunt beïnvloeden, stimuleren?  

M: 'Nee, ze zijn al 65 en ze hebben een levensstijl die ze altijd hebben.' 325 
T: 'En je inkomen, mag ik die weten.' 

M: '150 loon, dat is het eigenlijk.' 

T: 'En studiefinanciering neem ik aan?' 

M: 'De rest leen ik van mijn ouders.' 

T: 'Ik. Is er nog iets wat je kwijt wil, wat ik niet heb gevraagd.' 330 
M: 'Volgens mij heb ik alles al vertelde en wat ik verder nog wil vertellen bedenk ik op de fiets zo.'  

T: 'Werkt dat zo? Nou, je kunt mij altijd bellen, emailen.' 

Interview met Miquel in de huiskamer van zijn flat,  Nijmegen, 17-05-2012 

 

 

T: 'Het wordt opgenomen. Het is zo anoniem als je wilt, dus stel dat 

je bepaalde dingen niet zegt als je naam er niet bij staat, dan is het 5 
ook goed, maar tot nu toe heb ik nog niemand gehad die dat echt een 

bezwaar vond.' 

M: 'Mocht dat echt zo zijn dat ik dat ik dat achteraf wil, dan zeg ik 

dat wel, maar ik denk het niet. Het zal wel goed komen.'  

T: 'Even wat korte vraagjes 'for the record': Hoe heet je?' 10 
M: 'Miquel.' 

T: 'En hoe oud ben je?' 

M: '28.'  

T: 'En je woont in Nijmegen. Woon je allang in Nijmegen en 

omgeving?' 15 
M: 'In Nijmegen en omgeving woon ik al zes jaar.' 

T: 'En waar kom je vandaan?'  

M: 'Uit Limburg, Roermond. 

T: 'Wat is je opleiding?' 

M: 'Sociologie. Algemene sociale wetenschappen om precies te zijn.'  20 
T: 'Ook in Nijmegen?'  

M: 'Daarna heb ik nog een permacultuurcursus gevolgd een jaar lang, maar dat is een particuliere cursus. Dat is niet een 

bepaald opleidingsniveau. Dat gaat gewoon om duurzame ontwerptechnieken.' 

T: 'En wat is je werk?' 

M: 'Ik werk in een biologische supermarkt, gewoon als winkelmedewerker, in Arnhem.' 25 
Nou gaan we het anderhalf uur hebben over duurzaamheid, maar wat is duurzaamheid eigenlijk? Wat betekent die term voor 

jou?  

M: 'Voor mij? Voor mij betekent dat dat je als mens in harmonie bent met je omgeving. Dat is uiterlijke harmonie, maar ook 

innerlijke harmonie. Je kunt niet alleen naar buiten toe duurzaam zijn. Je moet het ook naar binnen toe zijn sowieso. Naar 

buiten toe gaat het voor mij volgens mij over dat wij weer op een manier gaan leven zodat we weer in balans zijn met onze 30 
natuurlijke omgeving en dat we niet meer nemen dan dat we terug geven en weer in cirkels gaan denken.'  

T: 'In cirkels denken, wat is dat?' 

M: 'Dat alles wat wij nemen van de aarde en lozen in de vorm van afval, dat dat uiteindelijk gewoon weer terug komt. Alles 

komt weer terug bij de aarde. Met cirkels bedoel ik ook dat alles wat wij gebruiken, dat dat ook zoveel mogelijk weer 

opnieuw gebruikt moet worden, dat het weer gerecycled kan worden. Tegenwoordig wordt er vooral lineair gedacht, dat als 35 
we alles gewoon maar opmaken en al het afval in een hoekje stoppen, dat we er niet meer naar om hoeven te kijken, maar in 

cirkels denken betekent dat je alles continu in circulatie houdt en niets weggooit.'  

T: 'Oké, en zou jij van jezelf zeggen dat duurzaamheid belangrijk voor je is?' 

M: 'Jazeker. Absoluut. Ik merk ook wel dat ik tegelijkertijd in het verleden er iets fanatieker mee bezig was. In het verleden 

had ik de verwarming bijvoorbeeld heel weinig aan in de winter. Ik ben nou wel wat soepeler daarin geworden, dat ik een 40 
bepaald wooncomfort nastreef, dat ik ook wel gericht ben op mijn innerlijke duurzaamheid tegelijkertijd. Daar ben ik ook 
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heel erg mee bezig. Daarom noemde ik het ook, omdat ik naast ecologie ook heel erg bezig ben met gezondheid, alternatieve 

geneeskunde, dat soort dingen. Ik vind het wel leuk dat ik meer vlees ben gaan eten het afgelopen jaar, omdat dat voor mijn 

gezondheid beter is, terwijl het voor het milieu weer minder is. Ik probeer dat wel in balans te brengen, die innerlijk en 

uiterlijke kant. Dat is zeker belangrijk voor mij.' 45 
T: 'Je zei dat je minder fanatiek bent geworden. Waarom is dat?' 

M: 'Niet omdat ik er minder in geloof of dat het minder belangrijk voor me is, maar omdat ik het mijzelf af en toe een beetje 

moeilijk heb gemaakt. Dat is wat ik net bedoelde, dat je de verwarming overdreven weinig aanzet in de winter om maar 

gewoon energie te besparen en dat je eigenlijk de hele winter aan het koudkleumen bent. Zo voelt het. Er zijn nog wel een 

paar dingen.'  50 
T: 'Noem eens.' 

M: 'Wat misschien ook wel interessant is in dat kader, is dat ik in het verleden heel erg bezig was met dat ik op het platteland 

wilde wonen en veel groentes zelf wilde verbouwen. Daar ben ik nou ook weer wat milder in geworden. Nu is het gewoon 

dat ik een klein achtertuintje heb en een deel van het eten zelf verbouw en dat ik het verder gewoon alles biologisch koop en 

zover mogelijk ook lokaal, uit Nederland, maar dat ik gewoon wat soepeler ben geworden. In het verleden heb ik heel veel 55 
van mijn eigen urine in de tuin gegooid om het op die manier te hergebruiken. Nu doe ik het alleen maar af en toe. Ik heb ook 

maar een klein tuintje. Daar ben ik ook iets minder strikt of rigide voor mijzelf in geworden.' 

T: 'Voelt het goed?' 

M: 'Dat voelt wel beter, ja. Het moet ook wel een beetje leuk blijven. Dat is het.' 

T: 'Je hebt al een paar dingetjes genoemd, maar we beginnen met de hele brede vraag; Hoe geef jij duurzaamheid vorm in je 60 
leven? Hoe komt dat terug? We gaan er straks nog wat specifieker op in.' 

M: 'Dat snap ik. Hoe dat terug komt? Op de eerste plaats dat ik gewoon heel bewust probeer te consumeren, dus zoveel 

mogelijk biologische producten. Dat is voornamelijk met voeding. Dat ik bewust geen auto heb, maar de fiets gebruik of het 

openbaar vervoer. Dat zijn de belangrijkste dingen. Gewoon biologisch eten, fietsen en ik ga ook niet op vakantie. Ik heb die 

behoefte ook niet, maar dat is ecologisch natuurlijk ook goed. Ik let wel op mijn voetafdruk, op de impact die ik heb op het 65 
milieu. Daarna is het wel dat het tot uiting komt in dat ik heel veel gelezen heb over het thema duurzaamheid en dat ik nog 

altijd wel op bepaalde momenten met mensen die ik tegen kom in mijn leven, dat als een gespreksonderwerp aansnijd om 

mensen bewust te maken van de situatie waar we met zijn allen in zitten op deze aarde, dat het systeem toch wel zou moeten 

veranderen en het een stuk duurzamer zou moeten gaan. Daar komt het ook tot in uiting en ik heb dus een eigen 

groentetuintje waarin ik gewoon wat eigen groentes en kruiden verbouw, wat ik ook op een biologische manier probeer te 70 
doen. Ik gooi geen Pokon, maar maak zelf compost voor in mijn tuin.  

Dat soort kleine dingetjes.' 

T: 'Je noemde net dat je geen behoefte hebt om te reizen, maar komt voor de rest wel in je vrije tijd of hobby's duurzaamheid 

naar voren?' 

M: 'Dat ik iets met duurzaamheid doe, bedoel je? In de tuin. Daar ben ik veel. Voor de rest valt het mee. Ik heb in het 75 
verleden ook echt wel artikelen geschreven en ook lezingen gegeven, bijvoorbeeld over 'peakoil', het opraken van de olie en 

ik heb ook lezingen gegeven over permacultuur. Dat doe ik op het moment wel wat minder. Het komt misschien wel weer 

terug.'  

T: 'En in je opleiding sociologie, heeft in de opleidingskeuze duurzaamheid nog een rol gespeeld?' 

M: 'Nee, daar was ik toen nog niet bewust van. Toen ik zeventien of achttien was, was ik wel heel erg maatschappelijk 80 
bewust, politieke bewust. Ik was wel bewust van de sociale onrechtvaardigheid in de wereld, maar het thema milieu. Ik 

stemde wel links. Ik had interesse in mens en maatschappij. Dat is eigenlijk een beetje aan het einde van mijn opleiding 

begonnen. Ik ben ook begonnen biologische te eten toen ik tweeëntwintig was.'  

T: 'Weet je nog hoe dat komt?' 

M: 'Ik denk dat het gewoon onderdeel was van het bewustzijn en ik ging gewoon alternatiever en kritisch denken over 85 
dingen. Dat begon vooral met kritisch nadenken over sociale onrechtvaardigheid. Sowieso was ik best wel rebels in die 

periode, gewoon een beetje tegen de maatschappij aanschoppen. Op gegeven moment kwam daar duurzaamheid vanzelf bij. 

Ik weet niet meer hoe dat precies ging, maar het was een logisch gevolg. Ik had toen ook grote fantasieën om naar Spanje te 

gaan wonen, helemaal verlaten in een verlaten boerderij en daar mijn eigen dorpje te gaan stichten. Dat soort dingen. 

Eigenlijk vanuit die basis ben ik mij gaan verdiepen in zelfvoorziening. Dat is wel heel lang een thema geweest, hoe ik zo 90 
veel mogelijk zelf kon doen. Dat bedoelde ik ook net met dat ik daar wat relaxter in ben geworden. Ik hoef niet alles meer 

zelf te doen, als ik maar bewust consumeer.'  

T: 'Het ideaal van zelfvoorzienendheid is niet meer?' 

M: 'Niet meer zo sterk. In mindere mate. Niet volledig meer. Ik vind nog steeds wel dat het belangrijk is om dingen zelf te 

kunnen. Dat vergroot ook je veerkracht. Als dingen wegvallen, dat je dat zelf kunt doen, maar ik geloof er niet meer in dat ik 95 
dat in mijn eentje of straks met mijn eigen gezin, als ik dat eenmaal heb, dat ik dat helemaal zelf moet doen. Ik denk dat dat 

meer een lokaal iets is voor dorpen, steden, regio's, dat die allemaal weer zelfvoorzienend worden en dat daarbinnen mensen 

weer bepaalde dingen doen. Dan kan ik weer makkelijker mijn plekje vinden en bovendien vind ik die hele fantasie om in 

een verlaten dorp te gaan wonen, die heb ik ook los gelaten, want ik heb nou niet zoiets van; 'Ik ben geboren hier in 

Nederland en als alle mensen met goede ideeën gaan wegtrekken naar Frankrijk of Spanje, dat heeft natuurlijk ook geen zin.'  100 
T: 'Want gebeurt dat dan veel?' 

M: 'Het gebeurt wel enigszins. Het zijn bepaalde mensen, meer in de hippiekringen, die daar eco-dorpen gaan opzetten en dat 

soort dingen. Er zijn natuurlijk ook veel mensen die hier blijven die ook met goede dingen bezig zijn. Dat was voor mijzelf 

op gegeven moment een inzicht van; 'Ik hoef eigenlijk helemaal niet weg. Op deze plek ben ik geboren en ik wil hier gewoon 

mijn leven opbouwen.' Dat is een positieve verandering.'  105 
T: 'En hier bij je in huis, je hebt het al gezegd met je achtertuin, maar speelt in hoe je woont ook duurzaamheid nog een rol?' 

M: 'Op het moment vrij minimaal. Dat is ook omdat ik een sociale huurwoning heb. Daar kun je niet alles op een manier 
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doen zoals je zelf zou willen. Ik heb ook al jaren het idee om een composttoilet te bouwen, maar dat is in sociale huurwoning 

niet zo handig. Je zit hier ook gewoon met een verwarming op basis van gas. Geen houtkachel. Hout is trouwens ook 

helemaal niet zo duurzaam in Nederland, maar bij wijze van spreken. Ik kan hier niet zo heel veel dingen. Ik kan hier ook 110 
geen zonnepanelen nemen. Misschien zou het ook wel kunnen, maar als het je eigen huis is, doe je dat  soort dingen veel 

makkelijker. Ik denk dat wat ik hier thuis doe vooral met mijn tuin is en gewoon dat ik mijn groenafval scheid en dat ik dat 

composteer en dat ik een beetje probeer zuinig te zijn.' 

T: 'Voor de rest? Je hebt het al genoemd met biologisch voedsel kopen, maar in je verdere consumptiepatroon, komt daar 

duurzaamheid nog verder naar voren?' 115 
M: 'Tegenwoordig consumeer ik ook iets te veel tussendoor. Kleren kopen, dat is een typisch iets wat soms wel uit de hand 

loopt. Eigenlijk consumeer ik vrij beperkt. Ik ben heel bewust met eten en voedingssupplementen en kruiden. Daar bezuinig 

ik niet op, op dat wat goed is voor mijn eigen gezondheid, maar ik kies wel bewust dat ik geen auto heb en biologisch eet. 

Zoveel mogelijk lokaal en dat ik ook wel probeer een bepaalde bescheidenheid te betrachten van; 'Je hoeft niet altijd meer.' 

Die hebzucht zit ook in mij, maar ik probeer daar niet aan toe te geven.'  120 
T: 'Je hebt nu de auto genoemd, maar zijn er nog meer dingen die je bewust niet doet uit duurzaamheidsoverwegingen?' 

M: 'Ik ga wel met enige regelmaat met de trein door het land heen, maar dat is dat ik daar vrienden heb wonen. Dat is een 

afweging.' 

T: 'Vind je dat onduurzaam, met de trein?' 

M: 'Dat valt mee. Het is meer duurzaam dan met de auto, maar ik ga wel een paar keer per maand naar Amsterdam. Twee, 125 
drie keer per maand een weekend Amsterdam. Het is natuurlijk nog duurzamer als mensen bijna niet hoeven te reizen en dat 

ze werken en wonen en het sociale leven dicht bij elkaar liggen. Dat is de ideale situatie. Ik ben even aan het denken wat ik 

verder in mijn consumptiepatroon duurzaam doe. Ik kan even verder niets bedenken, behalve dat ik heel veel producten 

biologisch koop. Het is dat er heel weinig biologisch katoen is op de markt, anders zou ik mijn kleding ook biologisch kopen. 

Het aanbod is heel beperkt. Ook met toiletartikelen, shampoos en dat soort dingen, dan doe ik wel biologische dingen, dus 130 
dingen die het milieu niet verbuilen. Als het gaat om vervuiling, dan ben ik wel bewust. Ik neem ook zelden een plastic tas in 

de winkel aan, omdat ik zoiets heb van; 'Die neem ik zelf wel mee van huis als ik die nodig heb.' Ik merk dat mensen daar 

vaak heel gemakkelijk in zijn, van; 'Doe maar een plastic zakje'. 

T: 'En het feit dat je minder fanatiek bent geworden, betekent dat dan dat duurzaamheid minder belangrijk is geworden?' 

M: 'Nee, het is nog steeds belangrijk. Ik ben er alleen wat minder hard in geworden voor mezelf.' 135 
T: 'Is dat over gegaan op een andere vorm?' 

M: 'Dat ik nog steeds wel bewust ben met die dingen en er mee bezig ben en er in geloof, alleen dat ik wat minder extreem 

ben. Ik wilde altijd heel erg een voorloper zijn in de zin dat ik het heel erg anders wilde doen en zelfvoorzienend. Nu heb ik 

zoiets van; 'Doe maar rustiger aan' en we moeten met zijn alleen die transformatie gaan maken. We kunnen niet in ons eentje 

die transformatie maken, maar dat betekent niet dat het minder belangrijk voor me is. Ik heb het meer losgelaten.' 140 
T: 'Voelde dat toen ook als een opoffering?' 

M: 'Af en toe wel, maar ik denk dat ik het toen ook heel tof vond om zo te zijn. Ik ontleende er ook een stukje identiteit aan.'  

T: 'En nu?' 

M: 'Nu ook nog wel, maar ik was ook best wel rebels. Ik ben nu wat minder rebels en waardoor het nu wel meer op een 

gezonde manier is nou. Het is niet zozeer ergens tegen aan trappen, maar dat ik wel echt mijn eigen manier en vorm eraan 145 
geef en als het kan dat ik dan andere mensen graag uitleg hoe de vork in de steel zit en uitleg wat mensen zelf kunnen doen.’  

T: 'Nu voelt het niet meer als een opoffering?' 

M: 'Nee, zeker niet.'  

T: 'Zijn er ook winkels waar je bewust wel en niet komt uit duurzaamheidsoverwegingen? 

Sowieso de gewone supermarkten, de Albert Heijn enzo. Daar kom ik maar een enkele keer als ik een pak vuilniszakken ofzo 150 
nodig heb, maar eigenlijk kom ik daar niet. Op het gebied van voeding mijd ik eigenlijk grotendeels alle niet-biologische 

winkels en supermarkten. Als ik iets kleins nodig heb in de stad en ik hoef niet per sé naar de V&D, maar ik kan gewoon 

naar een klein winkeltje gaan, dan doe ik dat liever. Ik koop ook wel veel dingen tweedehands. Dat had ik nog niet genoemd. 

Toen ik hier ben komen wonen vorig jaar, bijna alle meubels die hier staan heb ik in tweedehands winkels gekocht. Ik koop 

wel veel kleren, maar een behoorlijk deel daarvan is ook tweedehands. Het is natuurlijk ook onderdeel van de cultuur waarin 155 
zoveel wordt weggedaan, zodat er ook een gigantische tweedehandse markt is, zodat je heel veel kunt krijgen. Het ligt nog 

steeds gevoelig dat ik veel consumeer, maar dat het wel grotendeels tweedehands is.'  

M: 'Dat doe ik ook wel heel bewust.' 

T: 'Ken je Het Groene Hert  in de stad?' 

M: 'Ik ken het wel. Ik weet niet precies wat ze doen, maar Ik ken het wel van naam, ja.' 160 
T: 'Nog nooit geweest?' 

M: 'Volgens mij niet.' 

T: 'Ik wou vragen; 'Wat vindt je daarvan?' 

M: 'Dan moet je me een klein beetje helpen met wat ze doen.' 

T: 'Het Groene Hert  wil het duurzaam punt worden van Nijmegen. Daar werk ik ook. Ik probeer achter ideeën en meningen 165 
te komen van hoe ze dat beter kunnen worden.' 

M: 'Ja, dat vind ik moeilijk te zeggen, omdat ik het niet goed ken zelf. Ik ben zelf ook een tijdje actief geweest voor 

Transition Towns. Toen merkte ik ook wel hoe lastig het is om animo te werven onder burgers, dat een lichte interesse 

makkelijk gemaakt is, maar dat om mensen te activeren om aan de slag te gaan met dingen, dat dat nog een hele stap verder 

is.'  170 
T: 'Vertel eens over Transition Towns?' 

M: 'Drie jaar geleden was ik betrokken bij de totstandkoming van Transition Town Nijmegen. Bij de eerste keer een groep 

was ik eerst nog voorzitter voor. Ik heb echt een half jaar lang heel veel gedaan en aan de kar getrokken. Op gegeven 
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moment merkte ik dat het organiseren, omdat het toch heel organisatorisch is, dat het toch niet echt mijn ding is en dat ik 

liever zelf ook praktisch bezig ben. Dat heb ik toen aan andere mensen over gelaten. We hebben dus destijds veel 175 
informatieavonden gegeven in het begin over het opraken van de fossiele energie of klimaatverandering, permacultuur en 

welke alternatieven er voorhanden zijn.'  

T: ''Waarom ben je daar mee gestopt?' 

M: 'Omdat het organisatorische gedeelte mij niet aanstond en het allemaal een beetje veel werd. Ik heb later nog vaker wel 

lezingen gegeven. Dat is meer mijn ding, met informatie bezig zijn.' 180 
T: 'Aan wie lezingen gegeven?' 

M: 'Aan allerhande groepen. Ook in meerdere steden, niet alleen in Nijmegen. Op allerlei plekken. De Klinker hier in 

Nijmegen hier wel vaker via Transition Towns, maar ik ben ook wel bij andere duurzame organisaties geweest. Ik ken de 

namen niet uit mijn hoofd, maar ik ben in Limburg een keer geweest en in Den Bosch ben ik een keer geweest en in 

Roosendaal volgens mij. Amsterdam ben ik een keer geweest in één of ander kraakfeest.'  185 
T: 'Je vertelde dat je het moeilijk vond om burgers te motiveren?' 

M: 'Ik merkte dat dat best wel een stap was, dat er vaak wel veel interesse was op die avonden voor het hele thema en dat 

mensen dan ook wel zich aangesproken voelden en dat ook confronterend vonden om er bewust van te worden hoe 

onduurzaam we eigenlijk leven, hoe onduurzaam ons hele systeem is, maar om echt concreet zelf initiatieven te ontplooien, 

bijvoorbeeld door stadstuinen aan te leggen of door een lokaal geldsysteem tot stand te brengen, daar moet natuurlijk een 190 
hele hoop meer voor gebeuren. Veel mensen hebben het vaak toch wel zo druk in hun eigen leven met werk en gezin en eigen 

problemen, dat de energie of de motivatie er niet is om echt iets daarnaast nog iets te doen voor duurzaamheid. Hoe pak je 

dat aan? Dat is een beetje de hamvraag.' 

T: 'Heb je daar een antwoord op?' 

M: 'Moeizaam. Ik ben soms zelfs geneigd te denken dat het pas echt wat dat betreft heel veel mensen op gaan staan op het 195 
moment dat het al tot meer maatschappelijke problematiek, als dat groter en schrijnender wordt, wanneer er echt meer 

noodzaak is.'  

T: 'Ben je pessimistisch?' 

M: 'Ik ben niet pessimistisch, maar ik moet ook zeggen, het is voor mij ook een groot raadsel wat er de komende decennia 

gaat gebeuren overal en ook in Nederland.' 200 
T: 'Heb je enig idee?' 

M: 'Nee, maar ik denk wel dat er vroeg of laat echt wel grote veranderingen zullen moeten gaan plaats vinden. De 

milieuproblematiek wordt steeds groter en ook het uitputten van grondstoffen, bijvoorbeeld landbouwerosie en het opraken 

van goedkope kunstmest, het opraken van fossiele energieën. Er zijn allerlei technologische alternatieven, maar de kern van 

het verhaal blijft dat je niet altijd maar meer kan blijven consumeren op een aardbol die gewoon maar een bepaalde capaciteit 205 
heeft. Vroeg of laat bereik je grenzen, maar de kern van ons systeem is op economische groei gericht. Daar zit de kern van 

het probleem. Dat zou moeten veranderen. Dat zou niet zonder slag of stoot gaan, omdat heel veel machtsstructuren en 

belangen in het geding zijn.'  

T: 'En welke machtsstructuren en belangen?' 

M: 'De Centrale Banken vooral en multinationals ook die daar aan gelieerd zijn en bepaalde politici die daaraan gelieerd zijn. 210 
De centrale banken zijn eigenlijk de werkelijke machthebbers op aarde op het moment, de bankiers. Als je het geld 

controleert, controleer je het hele systeem. Die hebben er alle belang bij dat het systeem van economische groei door blijft 

gaan.' 

T: 'Heb je enig idee hoe dat te verbeteren of te veranderen?' 

M: 'Ik vind het heel interessant dat er nou in Nijmegen de Bataaf is, die dus bezig zijn om een lokaal geldsysteem te 215 
organiseren, dat zomaar de Euro en de Dollar kan omzeilen. Wat ik interessant vind, is dat in de jaren dertig van de twintigste 

eeuw, in de tijd van de grote depressie toen, dat in heel veel landen, ik geloof in Duitsland en in Oostenrijk en Amerika, dat 

er allerlei geldsystemen als paddenstoelen uit de grond schoten en meteen heel succesvol werden, maar dat was in tijd van 

crisis. Wat ik nou hier in Nijmegen zie, is dat het allemaal heel traag op gang komt, wat heel logisch is. Heel veel winkels die 

hier zitten opereren in ketens, die passen moeilijk in een lokaal geldsysteem. Als jij je boodschappen vooral doet bij die 220 
winkels heb je niet zo veel aan die munten. Daarom kwam ik ook uit bij dat misschien de noodzaak nog groter zijn voordat 

zoiets echt uit de grond schiet. Ik denk ook wel dat als het gaat om geld dan is er gewoon heel veel tegenkracht. Je merkt het 

ook aan de Bataaf hier en aan de Gelde. In Arnhem is nog zo'n systeem. De centrale bank zit op een plek dat ze moeten echt 

zorgen dat ze binnen de mazen van de wet blijven, omdat het natuurlijk niet gewaardeerd wordt door de centrale banken. Er 

is wel veel tegenkracht. Ik denk dat op het gebied van duurzaamheid in de zin van duurzame technologieën heb je dat 225 
waarschijnlijk minder omdat daar iedereen wel bij gebaat is, maar op het gebied van de economie zie je vooral die 

tegenkracht.' 

T: 'Gaat dat veranderen?' 

M: 'Vroeg of laat wel. Ik vraag me wel af in dat opzicht in dat opzicht; 'Zijn ze zo stom allemaal?' Ze bedreigen dadelijk ook 

hun eigen voortbestaan met die economische groei. De mensen die nu heel veel macht hebben bedoel ik dan. Als dat systeem 230 
dadelijk op zijn gat gaat, gaan zij ook hun gat. Misschien ben ik wel naïef en hebben ze ook nog wel andere plannen om in 

een duurzame verandering ook nog aan de macht te blijven. Ik weet het niet. Ik denk dat het twee dingen naast elkaar zijn 

zoals ik het zie. Het ene is het opraken van de grondstoffen en het nog steeds erger worden van de vervuiling, een steeds 

grotere impact impact op de aarde wat gewoon vroeg of later zijn grens gaat bereiken en grondstoffen die op gaan raken. Dat 

kan economisch dan voor grote problemen. Daarnaast heb je het economisch systeem dat bewust in stand wordt gehouden en 235 
omdat we altijd maar moeten groeien economisch blijven we altijd maar meer goederen en producten en grondstoffen 

consumeren. Die twee staan naast elkaar. Ik weet niet goed wat als eerste voor de grote problemen gaat zorgen, maar ik denk 

wel dat dat binnen nu en een paar decennia zou moeten gaan gebeuren. Dat geloof ik wel.'  

T: 'Hoe ziet de wereld er dan uit?'  
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M: 'Ik hoop dat het dan een wereld wordt waarin het kapitalisme niet meer bestaat en economische groei einde verhaal is en 240 
mensen gewoon leren om echt in balans te leven met de natuurlijke omgeving en ook minder sterke machtsstructuren, dus 

meer gelijkwaardigheid en meer zelfvoorzienendheid. Niet dat iedereen alles zelf moet doen, maar dat we meer lokaal 

gericht zijn met z'n allen, dat we meer voor onszelf zorgen in plaats van dat we afhankelijk zijn van internationale structuren. 

Dat is voor mij bewust een onderdeel van duurzaamheid, die lokale veerkracht van Europa. Dat hoop ik. Ik geloof ook wel 

dat het gaat gebeuren, dus ik ben niet pessimistisch, alleen de weg daar naar toe. Ik vraag me af of dat een geleidelijke weg 245 
gaat zijn of een weg zal zijn waarin we ook offers zullen gaan maken, alleen ben ik dan wel bang dat, vooralsnog is dat niet 

erg, maar dat dat vooral Derde Wereldlanden gaat gebeuren in eerste instantie en dat dat misschien later pas hier komt, dat de 

pijn vooral in arme landen te voelen is. Dat is natuurlijk nu al. Wie weet breekt hier ook de pleuris uit. Ik weet het niet.'  

T: 'We gaan even weer terug naar het persoonlijke. Kun je vertellen welke factoren om je heen, en factoren kunnen heel 

breed zijn, bijvoorbeeld mensen, activiteiten, gedachtes, plekken, welke factoren om je heen je stimuleren om duurzaam te 250 
leven?' 

M: 'Dat is een goede. Bepaalde mensen, denk ik. Vrienden die ik heb die ook heel bewust daarmee bezig zijn. Dat is wel 

stimuleren. En ik werk in een biologische winkel. Dan wordt je ook wel gestimuleerd omdat je daar ook weer mensen tegen 

komt die daarmee bezig zijn en omdat je met biologische producten werkt. Wat ook een leuke is, is dat ik sinds kort mijn 

groenten haal op de boerderij bij boer Koekoek, die heeft een CSA-bedrijf, dus Community Supporting Agriculture. Daar 255 
mag ik zelf voor een bepaald bedrag per jaar mijn groenten komen plukken. Dat is wel meteen weer een stimulans voor mij. 

Daar kan ik wel blij van worden als ik daar kom. Dat is gewoon gaaf dat dat kan op tien minuten lopen en dan ben je op de 

boerderij. Verder, af en toe is het ook een negatieve stimulans, dat je wat hoort op het nieuws of wat leest in de krant, nou ja, 

ik lees niet zoveel krant, maar dat er wat voorbij komt of dat je nog mensen op straat ziet die gewoon afval, plastic op straat 

gooien zonder er bij na te denken en dat je bij jezelf denkt; 'Jezus, hoe is het mogelijk?' Dat is ook wel weer een stimulans, 260 
want dan wordt je er wel bewust van van hoe je er zelf in staat en dat het anders moet.'  

T: 'Kun je iets vertellen over die vrienden om je heen die ook met duurzaamheid bezig zijn? Hoe doen zij dat?' 

M: 'Nou, ik ken ook wel een paar mensen die een eigen groentetuintje hebben en sommige mensen een grotere tuin en een 

deel van hun eigen voedsel verbouwen. Ik ken ook nog veel mensen die met gezonde voeding bezig zijn. Dat is ook een ding 

van mij. Dat is dan weer meer het thema gezondheid, maar daar ken ik ook veel mensen. Sowieso ook veel mensen die ik 265 
ken doen dingen als afval scheiden, bewust consumeren of conusminderen.'  

T: 'Waarom is voedsel zo belangrijk?' 

M: 'Voor mij?' 

T: 'Ja.' 

M: 'Omdat ik geloof dat voedsel één van de belangrijkste pijlers van de gezondheid en dat ik geloof dat wij niet alleen slecht 270 
voor de aarde zorgen, maar ook slecht voor onszelf, omdat ik toch wel zie dat in de twintigste eeuw de kwaliteit van het 

voedsel nogal achteruit is gegaan over het algemeen. Dan bedoel ik niet in vergelijking met de Middeleeuwen. Toen hadden 

mensen vaak ook weinig te eten omdat ze arm waren, maar dan bedoel ik vergeleken met hoe de prehistorische mens en veel 

inheemse mensen nog tot aan begin twintigste eeuw nog gegeten hebben. Dat het vak ook hele gezonde mensen waren. 

Tegenwoordig hebben we zoveel degeneratieve ziektes. Dat heeft voor een deel met stress te maken, voor een deel met 275 
vervuiling, maar voor een deel met voedsel. Vandaar. Ik heb zelf ook nog gezondheidsproblemen ervaren de afgelopen jaren, 

dus dan komt het vanzelf om de hoek kijken. Dat is wel interessant. Soms komt het ook weel helemaal zo bij elkaar, met 

duurzaamheid en gezonde voeding. Als je kijkt dat onze bodem steeds minder mineralen bevat om de manier van landbouw. 

Dat betekent dat er ook steeds minder mineralen en voedingsstoffen in de voeding zitten. Zelfs als je biologisch verbouwt, 

omdat die bodem dan in het verleden vaak al een hele tijd niet-biologisch verbouwd is geweest. Die spoorelementen zijn dan 280 
vaak al verdwenen uit de cyclus, uit het voedselsysteem. Dan zie je dat het ecologisch probleem ook gelijk opgaat met het 

gezondheidsprobleem. We vervuilen ons systeem en we vervuilen onszelf ook. We verarmen ons systeem en we verarmen 

ons systeem ook tegelijk.'  

T: 'Dezelfde vraag, maar dan omgekeerd. Kun je bedenken welke factoren om je heen je belemmeren om duurzaam te leven?'  

M: 'Dat je nog heel erg afhankelijk bent, financieel onder andere, van het systeem waarin je zit en nog op heel veel andere 285 
manieren. Wat ik eerder al zei, dat ik in een huurhuis woon en dat ik er ook bewust van ben hoe blij ik ben omdat het me heel 

veel rust geeft en omdat ik het toch fijner vind om in de stad te wonen voor mijn sociale leven. Ik heb ook niet zo'n heel hoog 

inkomen, dus ik kan ook niet veel meer veroorloven, maar de consequentie daar van is wel dat je minder zelf kan doen. Wat 

ik zei, ik zou het liefste een keer een eigen composttoilet gaan bouwen en mijn eigen poep en plas gaan composteren. Dat 

zou eigen willen dat ze dat op gemeentelijk niveau gaan aanleggen. Dat dat in de stad opgehaald werd en dan gecomposteerd 290 
werd. Dat is gewoon nog niet en ik kan het hier zelf ook nog niet instaleren omdat ik in een huurhuis woon met maar een 

klein tuintje. Dat is een belemmering. Ik zou natuurlijk wel als ik naar mijn huis kijk, liever een ecologisch verantwoord 

extreem goed geïsoleerd huis met een hele efficiënte kachel met zonnepanelen op het dak. Dat laat mijn portemonnee niet toe 

en ook nog het feit dat als je dan zoiets wilt doen in deze maatschappij, dan moet je dat zelf heel erg initiatief nemen. Het is 

nog niet zover doorgedrongen dat de gemiddelde organisatie bewust mee bezig is. In die zin voel ik mij wel beperkt en ik 295 
moet ook gewoon mijn brood verdienen en ik werk dan wel in een biologische winkel, maar die zijn ook nog niet altijd even 

duurzaam. Die moeten het ook opnemen tegen de gewone supermarkt.’  

T: 'Wat is dan niet duurzaam?' 

M: 'Nou, dat ligt ook aan de klanten hoor. Er komt toch nog veel ingevlogen en geïmporteerd van andere gebieden en andere 

gedeelten van de wereld. Vaak wel per schip of wegtransport en weinig vliegtuig, maar toch wordt er nog een hoop binnen 300 
gebracht van andere gebieden. Het is ook zo dat het een steeds grotere keten begint te worden omdat zij zeggen dat ze anders 

niet kunnen overleven als ze niet meer winkels erbij krijgen en dat ze meer gecentraliseerd worden. Wat ook nog een 

persoonlijke is, maar ik denk dat dat wel aan de basis van onduurzaam gedrag is, als iets groter en onpersoonlijker wordt, 

maar ja. Het enige alternatief daarvoor is om heel anders te gaan denken, zoals met die boerderij hier die meteen direct de 

klanten erbij haalt en dat je zelf gaat oogsten. Dan schakel je meteen een hele hoop schakels uit, transport en dat soort 305 
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dingen, waardoor het in één keer wel rendabel wordt, maar in zo'n biologische winkel waarin je toch een hoop werkt met 

transport voor bedrijven en groothandels. Daar doen ze eigenlijk gewoon hetzelfde als de Albert Heijn, maar dan met 

biologische producten. Daar moeten ze ook gewoon gaan schaalvergroten. We zitten altijd net op het randje. Mensen zijn wel 

milieubewust, maar ik denk dat dat ook zo is in de biologische landbouw, dat mensen daar ook gedwongen worden het randje 

op te zoeken van wat toelaatbaar is omdat ze anders gewoon hun hoofd niet boven water houden.'  310 
T: 'Waar komt dat door?' 

M: 'Ik denk voor een deel omdat duurzame en biologische producten nog onvoldoende gesubsidieerd worden. Een deel van 

de belasting van de niet duurzame producten wordt niet op de producent verhaald. Als een producent van niet-biologische 

producten zou moeten betalen voor alle schade die hij berokkent, zowel gezondheidsschade omdat er allerlei stoffen in zitten 

die niet gezond zijn voor je lichaam, maar ook de sociale schade als het voedsel verbouwd wordt in gebieden waar mensen 315 
van hun land verdrongen worden, maar dat speelt vooral in Derde Wereldlanden, maar ook de ecologische schade, vervuiling 

van de bodem en vervuiling van de lucht. Als een boer voor al die dingen zou moeten betalen... die kunstmest is heel 

goedkoop, maar eigenlijk zou die heel duur moeten zijn. Het is ontzettend schaars, want straks is het op. Ik heb wel eens een 

quote gehoord van iemand van; 'Als alle toekomstige tweehondervijftigduizend generaties zouden mogen bieden op olie zou 

het meteen onbetaalbaar worden.' Dat soort dingen. Als je de prijs van dat soort dingen zou doorberekenen, dan zou het niet-320 
duurzame, niet-biologisch product veel duurder moeten zijn. De overheid kan dat praktisch gezien ook niet volledig doen, 

maar wat ze wel zouden kunnen doen is het zwaarder belasten of het gewoon minder subsidiëren, want in de landbouw 

subsidiëren ze zelfs de grote boeren nog altijd. Dat is de omgekeerde wereld. Daar heeft het mee te maken dat het voor 

duurzame boeren en ook duurzame ondernemers nog altijd gewoon nog lastiger is. Soms krijgen ze wel subsidies, maar dat is 

nog te weinig. Er moet meer om het meer kracht te geven, maar we moeten ook op een andere manier gaan denken, want ik 325 
vond het ook wel confronterend, maar ook wel interessant om op gegeven moment cijfers onder mijn neus te zien dat rond de 

eeuwwisseling en in tien jaar tijd weliswaar de hoeveelheid duurzame energie wereldwijd wel is toegenomen, maar het totale 

energieverbruik is net zo hard gestegen, dus we gebruikten nog net zoveel fossiele energie als tien jaar daarvoor. Dat laat zien 

van; 'We kunnen wel investeren in duurzame energie en duurzame technieken, maar we moeten ook op een hele andere 

manier gaan denken over ons systeem. Die economie moet echt anders.' Die hele groeidrang, daar moet een einde aan 330 
komen.'  

T: 'Je hebt net verteld, je bent je ongeveer vanaf je zeventiende gaan interesseren in duurzaamheid...' 

M: 'Duurzaamheid in de zin van ecologie en milieu en biologisch voedsel, dat begon eigenlijk pas op mijn twintigste, 

eenentwintigste. Toen begonnen ook de ideeën om in Spanje ergens in een dorp te gaan wonen. Ik was op mijn zeventiende, 

achttiende, toen ik ging studeren eerder sociaal bewust. Ik politiek wel links, dus ik hoorde ook wel milieu voorbij komen, 335 
maar ik vond het ook wel belangrijk, maar wist er weinig van af en was vooral bezig met sociale onrechtvaardigheid. De rest 

kwam later pas.'  

T: 'Hoe leef je over tien jaar? Is duurzaamheid dan nog net zo belangrijk?' 

M: 'Ik hoop van wel.' 

T: 'Hoe ziet jouw duurzaamheid er dan uit?' 340 
M: 'Ik hoop dat ik dan niet meer een sociale huurwoning heb, maar toch op één of andere manier een plek heb waar ik meer 

kan doen op dat gebied. Ik denk niet dat ik professioneel ermee bezig zal zijn, want ik voel dat het meer mijn weg is om 

therapeutisch met mensen te gaan werken. Dat is begint steeds meer te dagen, ook met alternatieve geneeskunde. Uiteindelijk 

heeft het allemaal met elkaar te maken natuurlijk, maar ik wil in mijn verdere leven daarnaast wel een deel van mijn eigen 

voedsel zelf verbouwen idealiter en een composttoilet hebben waar ik mijn eigen afvalstoffen recycle en gewoon 345 
consuminderen, bewust zuinig leven en het liefst ook in een ecologisch huis wat goed geïsoleerd is en waar je weinig energie 

nodig hebt, wat intelligent in elkaar is gezet, wat heel efficiënt is en weinig water nodig heeft en alles. Dat is het ideaal op dat 

gebied.'  

T: 'Je vertelde over de mensen om je heen die je ook stimuleren met duurzaamheid. Kun je vertellen of en hoe duurzaamheid 

een rol speelt in de omgang? Speelt dat een rol in de vriendschap of met andere mensen om je heen?' 350 
M: 'Nou, ik merk wel dat de meeste vrienden die ik heb en dat zijn ook de mensen tot wie ik mij automatisch aangetrokken 

voel, dat dat mensen zijn die ook bewust in het leven staan. Één van die peilers van bewustzijn is ook duurzaamheid, het 

duurzaamheidsbesef. Een andere pijler is gezondheid. Ik merk ook dat ik minder makkelijk kan matchen met, ik heb wel 

vrienden die er niet zo mee bezig zijn, maar dat is wel uitzonderlijk. Ik had op gegeven moment ook een vriendinnetje voor 

twee maanden die er eigenlijk helemaal niet zo mee bezig was, die het ergens wel interessant vond, maar als ik over het 355 
composttoilet begon dan had zij zoiets van; 'Dat zou ik nooit willen'. Toen merkte ik aan mijzelf heel snel; 'Hier heb ik geen 

zin in.' Dus dat ik het wel belangrijk vind om mensen om me heen te hebben die er min of meer op dezelfde manier in staan.'  

T: 'Heb je ook veel duurzame activiteiten met die mensen samen?' 

M: 'Af en toe. Ik heb een goede vriend die een groentetuin heeft. Daar kom ik wel eens om wat zaden uit te wisselen of mee 

te helpen in de tuin. Ik ben even aan het denken. Je doet af en toe wel wat samen.' 360 
T: 'Je kunt wel even denken, dan ga ik naar de wc.' 

M: 'Ja, doe maar.'  

T: 'Zo, nu gaat hij weer verder.'  

M: 'Het ging over wat voor dingen ik samen doe met mensen die te maken hebben met duurzaamheid. Ik denk dat dat toch 

heel erg meevalt. Het zijn zelf al mensen die het duurzaam leven proberen en ik ook, maar als het echt gaat om dingen 365 
ondernemen, dan valt het wel mee. Dan heb ik het in het verleden wel meer gedaan eigenlijk, toen ik meer met permacultuur 

en zelfvoorziening en tuinen bezig was. Toen ging ik vaak met mensen samen in de tuin werken.'  

T: 'En doe je de dingen nu vooral in je eentje?' 

M: 'De tuin, die doe ik eigenlijk alleen.'  

T: 'Je doet niets meer bij Transition Towns? Je doet niets meer in organisatieverband?' 370 
M: 'Nee, maar dat heeft ook met gezondheid te maken, dat ik vele uren in de week werk en dat ik merkte dat ik wat liep te 
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kwakkelen met mijn eigen gezondheid en dat ik zowel lichamelijk als psychologisch, dat ik wat dingen moet loslaten, dat het 

nou beter voelt om wat minder hooi nu op mijn vork te nemen en wat meer in mijn eigen gezondheid te investeren en meer 

rust te nemen. Daarom heb ik ook bepaalde dingen moeten loslaten. Ik doe nu niet iets in organisatieverband.'  

T: 'Ben je nog wel lid van bepaalde organisaties?' 375 
M: 'Goede vraag. Die met duurzaamheid te maken hebben?' 

T: 'Ja.'  

M: 'Ja, ik doneer wel aan bepaalde dingen, maar dat is meer met sociale rechtvaardigheid.' 

T: 'Noem eens.' 

M: 'Care, Artsen zonder grenzen, ontwikkelingswerk, awas (???), dat is meer politieke actie. Daar doneer ik wel aan, maar 380 
verder. Ik heb wel Wereld Natuur Fonds gedoneerd in het verleden, maar daar hoor ik ook wel tegenstrijdige verhalen over, 

over hoe koosjer ze nou werkelijk zijn. Daar ben ik mee opgehouden.' 

T: 'En is er een reden dat je niet lid bent van een milieuorganisatie?' 

M: 'Ik ben altijd al een beetje een 'einzelgänger' geweest, dat ik wel mee ga met bepaalde stromen, maar mijn eigen leven een 

beetje op mijn eigen manier doe. Ik heb nooit zo de drang gevoeld me bij organisaties aan te sluiten. Transition Towns was 385 
toen iets waar ik even helemaal in was gedoken.'  

T: 'Waarom Transition Town dan wel?' 

M: 'Dat trok me heel erg aan omdat het heel erg ging over het vergroten van de locale veerkracht. Ik kwam toen ook vanuit 

de permacultuur. Daar sloot het heel erg op aan, om met allemaal permacultuur-achtige ideeën en technieken je locale 

leefomgeving samen met andere medeburgers duurzamer te gaan maken. Op die manier rolde ik daar ook in.'  390 
T: 'Je noemde even tussen neus en lippen door dat je haast geen kranten leest. Heeft dat ook een reden?' 

M: 'Informatie-overkill is een reden, dat ik mijzelf probeer te behoeden om informatie te krijgen, maar ook wel dat ik wel zo 

kritisch ben, dat ik lees wel eens boeken en kijk wel eens op internet, dan merk ik dat de informatie in de kranten niet altijd 

even betrouwbaar is of even diepgaand. Ik ben kritischer. Ik mis een bepaald kritisch niveau. Ik kijk ook geen tv, maar ben 

wel veel op internet. Zelf zoeken vind ik fijner.'  395 
T: 'Volg je de actualiteiten dan ook?' 

M: 'Mondjesmaat.'  

T: 'Om welke reden is dat dan?' 

M: 'Ook gewoon omdat ik daar niet meer de behoefte toe voel, dat het informatieoverkill is en dat ik voor mijn gevoel niet 

altijd per se hoef te weten wat er overal gebeurt. Ik ben eerder zo iemand die een flinke pil open slaat over hoe het 400 
economisch systeem in elkaar zit in essentie en de hele geschiedenis van de economie, dan dat ik op internet de meest recente 

actualiteiten op het gebied van economie in de gaten ga houden. Ik wil liever de grote kennen en de specifieke dingen die dan 

gebeuren zijn ergens wel belangrijk. Toch vind ik het ergens niet heel erg. Ik merk ook dat ik niet de behoefte om iedere 

avond het nieuws te gaan kijken of de krant te gaan lezen.' 

T: 'Stem je wel?' 405 
M: 'Volgens mij heb ik de laatste keer nog gestemd, al moet ik zeggen dat ik ook een keer niet gestemd het. Dat is omdat ik 

vind dat de linkse partijen waar ik toch naar toe neig niet ver genoeg gaan in bepaalde dingen en de laatste keer heb ik wel 

gestemd landelijk op, er waren toen een aantal kleine partijtjes waarvan één de meeste aandacht kreeg, daar heb ik op 

gestemd. Ik weet niet eens de naam meer. Zij hadden het echt over het veranderen van het economisch systeem. Ik ben geen 

communist ofzo.' 410 
T: 'De NCPN toevallig?' 

M: ‘Hoe heet dat in zijn geheel?’ 

T: ‘De Nieuwe Communistische Partij Nederland.’ 

M: 'Nee, nee, nee, ik ben geen communist, zei ik. Het ging mij meer om het feit dat dat de enige partij was die zei; 'Je moet 

de rente afschaffen.' De rente is ook een van de drijfveren van het economisch systeem waar groei op gebaseerd is. Het gaat 415 
mij om een ander systeem en linkse partijen die roepen dat ook wel eens, nee, die zijn wel kritischer op de economie op 

milieuvlak, maar ze gaat niet zo ver. Ze gaan voor mijn gevoel toch wel uit dat we economische wel kunnen blijven groeien, 

maar dan met duurzame energieën en duurzame systemen en daar mis ik nog wat in. Daarom heb ik op die partij gestemd, 

maar die heeft niet eens een zetel gekregen, maar dat is alweer een paar jaar geleden, toch?' 

T: 'Ja. Nou ja, twee jaar geleden en we hebben in september weer. 420 
M: 'Dat had ik niet eens gehoord. Kun je nagaan.' 

T: 'Het kabinet is gevallen.'  

M: 'Dat heb ik wel meegekregen. Sommige dingen kunnen je niet ontgaan.' 

T: 'Zie jij nog wel een rol voor de politiek weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

M: ‘Ik vind dat een hele moeilijke, omdat ik toch wel zie dat de politiek initiatieven kan imiteren en wetsvoorstellen kan 425 
indienen die goed zijn voor duurzaamheid, maar als het echt gaat over de kern van de ontwikkeling, wat ik net ook zei, dat ik 

geloof dat een duurzame samenleving onmogelijk is als er niet een verandering komt in de economie ook, dan ben ik bang 

dat met het huidige politieke stelsel ik het niet zo snel zie gebeuren omdat ik toch heel erg het idee heb dat politiek zo werkt 

dat het altijd een beweging naar het midden is om consensus te vinden en dat toch ook linkse partijen minder groot, maar dat 

meer de centrale partijen, de PvdA enzo, toch wel veel versmelten met het bedrijfsleven. Dat is toch wat er door de eeuwen 430 
altijd wel is gebeurd, maar dat er toch bepaalde politici gewoon belangen hebben in het bedrijfsleven of vooruitgeschoven 

zijn door bepaalde multinationals, dat er zo'n vervlechting is van politiek en het bedrijfsleven dat het eigenlijk niet meer 

onafhankelijk is naar mijn idee. Ik geloof best dat met name de kleine, linkse partijen, dat dat daar minder voor geldt. De SP. 

Die kunnen in hun eentje natuurlijk niet zoveel beginnen. Ik verwacht er niet veel goeds van. Ze kunnen wel kleine dingen, 

maar als het gaat om de kern van de verandering wordt het een moeilijk geval.' 435 
T: 'Wat zouden ze wel nog kunnen doen?' 

M: 'Dat is een goede vraag. Ik weet niet of ik er in geloof, in het politieke systeem als je mij vraagt; 'Wat kunnen ze nog wel 
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meer doen?' Ik weet niet of ze meer kunnen doen dan ze al doen, behalve als ze uit het systeem zouden stappen en niet aan 

politiek mee zouden doen, als ze niet meer zouden zitten in Den Haag.' 

T: 'En een andere speler, de markt. Zie je nog een rol voor de markt weggelegd? Kan de markt helpen, bijdragen aan een 440 
verduurzaming van de maatschappij?' 

M: 'De markt? Even schakelen, hoor. Ja, maar het is lastig voor kleine ondernemers, waar we het net al over hadden, kleine 

biologische boeren of bedrijfjes die bezig zijn met duurzame technologie of met duurzaam bouwen. Voor dat soort bedrijven 

is er zeker ruimte voor omdat er gelukkig steeds meer vraag naar is en dat mensen bewust worden en gewoon bereid zijn 

vaak om er net wat meer voor te betalen vanuit hun idealisme, maar het is wel lastig, omdat aan de ene kant kleine bedrijfjes 445 
benadeeld zijn in deze economie, omdat het gewoon een continue overdracht is van arm naar rijk door het hele rentesysteem. 

Dat gaat me nu een beetje te ver om helemaal op in te gaan, maar de rijken worden steeds rijker en de armen steeds armer en 

hoe kleiner je bent als bedrijfje, hoe meer je in die modus zit en hoe zwaarder de druk is van de rente die je moet betalen en 

de schulden die je hebt. Dat betekent daarnaast, wat ik net vertelde, dat ik vind dat een niet-biologische en niet-duurzame 

producent nog te weinig belast worden. Er zijn allemaal factoren die er voor zorgen dat de kleine initiatieven het moeilijk 450 
hebben om van de grond te komen, maar alles wat er gebeurt op dat gebied is mooi mee genomen. Ik denk ook wel eens; 

'Stel nou dat inderdaad de boel op zijn gat moet gaat voordat er iets gaat veranderen, dan is alles wat daar al aan voorwerk is 

gedaan voor die verandering, mensen die kennis hebben en de kleine initiatiefjes en voorbeeldprojecten, is allemaal mooi 

meegenomen.' Dat maakt het allemaal een hoop makkelijker, want er zullen dan ook een hoop mensen zijn die dan totaal 

radeloos zijn en niet weten wat ze moeten doen. Als er dan mensen zijn die wel weten wat ze moeten doen of als er dan al 455 
voorbeelden zijn, dan denk ik dat het allemaal een stuk soepeler zou kunnen gaan. De markt als geheel, dan moet die rente 

worden afgeschaft en moeten we uit het kapitalisme. We moeten gewoon ophouden met altijd maar willen groeien.'  

T: 'Gaat dat gebeuren, uit het kapitalisme?' 

M: 'Dat moet wel, tenminste, ik heb het niet over de vrije markt. Kapitalisme en vrije markt is bij mij iets compleet 

verschillends. Dat is een misvatting. Daarom zeg ik ook; 'Ik ben geen communist', want een communist is ook tegen een vrije 460 
markt. Ik geloof wel op een bepaalde manier in de vrije markt, maar het kapitalisme is eigenlijk geen vrije markt, omdat er 

gewerkt wordt met afhankelijkheden. Nu moet ik het goed formuleren. De macht ligt bij degene die veel geld heeft, bij het 

kapitaal. Het is helemaal geen vrije markt. Ze hebben het over concurrentie, maar er is heel veel sprake van kartelvorming. 

Grote bedrijven lijken elkaar te beconcurreren, maar in feite achter de schermen werken ze met elkaar samen. Ze hebben 

dezelfde belangen. Er is helemaal geen vrije markt. Het grootste probleem van het hele systeem is dat al het geld als schuld 465 
in omloop wordt gebracht en dat Centrale Banken het geld in omloop brengen in plaats van de politiek, de overheid en dat 

het als schuld in omloop wordt gebracht, waardoor we met z'n allen rente moeten betalen omdat al het geld schuld is en 

daarom is er dus een continue overdracht van arm naar rijk. Puur door die rente. Veertig procent van alles wat wij met elkaar 

betalen is rente in het systeem. Of het nou het broodje is in de supermarkt of de huur, gemiddeld veertig procent is rente in 

Nederland. Dat is voor mij het kapitalisme. Dat is voor mij de kern van het kapitalisme. Dat heeft weer te maken met die 470 
groeidrang en ook met al die kleine burgers en bedrijfjes, die moeten continu net wat meer verdienen dan dat ze eigenlijk 

nodig hebben om hun eigenlijke kosten te betalen, omdat ze altijd dat stukje interest erbij moeten betalen, waardoor ook weer 

het korte-termijn denken beloond wordt. Als je een bedrijfje begint en je hebt een schuld bij de bank en je moet daarover 

rente betalen, dan wordt je gedwongen op zo'n snel mogelijk je geld terug te betalen, terwijl als je geen rente hoeft te betalen, 

dan heb je veel meer speelruimte om het gewoon rustig op te bouwen en te investeren en duurzamer bezig te zijn. Daarom 475 
wordt de hele groei veroorzaakt door het economisch systeem wat we hebben. Kijk, op het moment dat die grondstoffen 

opraken, die fossiele brandstoffen en kunstmest. Dat vind ik ook een hele belangrijke, hè. Met name fosfaatkunstmest. Daar 

zijn we al over de piek heen en als dat minder wordt is het hele landbouwsysteem zoals dat nu is niet meer te houden en dan 

gaan we op veel vlakken hebben dat, wat er precies mogelijk is op gebied van duurzame energie weet ik niet, maar ja. Ik 

hoor ook wel eens mensen over vrije energie. Dat is weer een ander niveau, maar dan denk ik ook wel eens bij mezelf; 'Wat 480 
nou als we een vrije energiebron ontdekken?' 

T: 'Wat is vrije energie?' 

M: 'Het komt vanuit de kwantum mechanica, dat je op een hele andere manier energie kunt opwekken. Ik heb er weinig 

verstand van. Olie is beperkt aanwezig. Het is wel overvloedig, omdat het een product is van miljoenen jaar plantaardig 

materiaal wat onder de bodem samen is geperst. Dat is fossiele energie. Dat is wel overvloedig beschikbaar voor ons, omdat 485 
we het zo snel opmaken, maar het is eigenlijk maar beperkt, maar vrije energie zou dus niet beperkt beschikbaar moeten zijn. 

Dat zou dus eigenlijk vanuit kwantum mechanica moeten zijn. Dat gaat voorbij aan de natuurkunde wat wij altijd voor waar 

aan nemen op een bepaalde manier. Ik kan het bijna niet uitleggen omdat ik mij er ook niet in verdiept heb, maar stel nou dat 

het mogelijk zou zijn om op zo'n manier energie op te wekken, dus uit het niets eigenlijk, dan nog denk ik bij mijzelf; 'Dan 

zou met dit systeem en het huidige bewustzijn van de meeste mensen zouden we volgens mij, als we nog een overvloedige 490 
energiebron hebben dan de fossiele energie, dan zouden we de aarde nog meer vervuilen, dan zouden we de landbouwgrond 

nog harder uitputten en dan zouden we andere grondstoffen zoals bepaalde metalen die ook op beginnen te raken en ook 

water, want er is ook verdroging in de wereld. Dan zouden we nog sneller opgebruiken. We zouden het systeem nog sneller 

in disbalans brengen. Dus als wij met vrije energie zouden werken, dan betekent het niet dat we dan maar oneindig kunnen 

doorgroeien. Ook dan moeten we in balans leven met de wereld. Het bewustzijn moet veranderen. We gaan hoe dan ook 495 
tegen de grenzen van de aarde aanlopen. Dan zal het kapitalisme ook op zijn gat gaan. Het kapitalisme zit zo in elkaar dat het 

steeds moet blijven doorgroeien en dat kan dan niet meer. Zo zie ik dat. Ik kan me best voorstellen dat dat een harde clash 

gaat worden. Misschien ook niet. Ik hoop van niet, maar we zullen zien. 

T: 'En nog een vierde speler, de traditionele milieuorganisaties. Zie jij nog een rol voor hun in de verduurzaming van de 

maatschappij?' 500 
M: 'Daar zie ik wel een rol in. Ze kunnen op een andere manier opereren. Ze zijn niet gebonden aan de wetten van de 

politiek. Het zijn organisaties die niet meteen rechtstreeks geld moeten verdienen. Ze moeten wel rondkomen, maar op een 

andere manier. Ze zijn 'non-profit'. Ik denk dat misschien in dit stadium nog steeds het allerbelangrijkste is om 
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bewustwording te creëren bij mensen. Tuurlijk ook wel informatie geven over hoe je zelf dingetjes anders kan doen, maar 

ook bewustzijn creëren. Ik denk dat dat het belangrijk is. Veel mensen zijn, misschien niet jij en ik en mijn vrienden en in de 505 
biologische winkel waar ik werk zijn wel bewust van deze dingen, maar volgens mij zijn er ook nog heel veel mensen zich 

niet bewust, of enigszins bewust, maar ze douwen het een beetje weg omdat ze er niets mee kunnen.' 

T: 'Vind je dat ze hun rol nu goed vervullen, die milieuorganisaties?' 

M: 'Dat vind ik een moeilijke vraag omdat ik niet zo bij organisaties betrokken ben, maar ik denk in het algemeen wel, maar 

ze mogen misschien iets kritische, iets extremer zijn in het perspectief wat ze aannemen. Dat is ook wat ik over GroenLinks 510 
en de politieke partijen gezegd heb. Ik denk dat we een beetje moeten waken voor over-optimisme. In de zin van; 'Zo'n vaart 

zal het wel niet lopen en we doen een beetje aan consuminderen. Dan zijn we goed bezig en dan gaan we weer de goede kant 

op.' Dat werkt dus niet. Het probleem zit dieper in het systeem. Ik snap wel dat als je organisatie die bezig zijn met 

informatie die gewoon zegt dat dat zo is, dat je dan ook bepaalde mensen wel afschrikt, maar het is wel wat er aan de hand is 

en dat mag af en toe nog meer publiek worden. Ik zie duurzaamheid op verschillende niveaus aan gewerkt. Sommige 515 
organisaties zitten heel erg in het maatschappelijke systeem ingepakt.'  

T: 'Heb jij voor jezelf een persoonlijk een persoonlijk doel met je duurzaamheid? Ben je op gegeven moment klaar?' 

M: 'Ik denk dat het nooit klaar is. Het leven in het geheel, maar duurzaamheid ook. Dat is een blijvende ontwikkeling. Ik leef 

dan wel relatief duurzaam, maar ik leef nog altijd op te grote voet en niet in volledige harmonie met mijn natuurlijke 

omgeving. Ik denk dat toch een bepaald doel zou zijn wat mijn leven lang wel door gaat lopen, om zoveel mogelijk in 520 
harmonie te leven met mijn omgeving.'  

T: 'Wat is harmonie met je omgeving? Hoe ziet dat eruit?' 

M: 'Dat je niet meer neemt dan geef. Met de omgeving bedoel ik eigenlijk ook de medemensen en ook jezelf. Dat is de 

innerlijke harmonie. Anders kan het niet. Je moet op alle niveaus harmonie anders raak je uit balans, maar uiterlijke 

harmonie, dan bedoel ik milieu, natuur, aarde. Wat heel belangrijk is, is dat wel al ons organisch materiaal en dan bedoel ik 525 
poep en plas, dat we dat terug gaan geven aan de aarde en liefst ook zo dichtbij mogelijk. Dan bedoel ik een kringloop. Nou 

voegen we kunstmest toe van buiten, maar dan kan bijna niet meer en dan zul je zien dat de enige manier om te zorgen dat de 

landbouwgrond niet verarmt en dat wij zelf dus ook niet gaan verarmen en degeneren, is om te zorgen dat echt alles, tot het 

laatste appelklokje aan toe, weer aan de aarde terug te geven heel bewust. Dat gaat dan meer om voeding, maar volgens mij 

moet je dat met alles doen. Ook met water. In Nederland hebben we niet zoveel waterschaarste, maar dat we ook zorgen dat 530 
het water ook weer op een goede en schone manier wordt terug gegeven aan de omgeving, dat gebieden niet verdrogen. Ook 

met afvalstoffen, dat we op den duur gaan werken met stoffen die biologisch afbreekbaar zijn. Al die gifstoffen die in het 

milieu ophopen en niet afbreekbaar zijn, hoe lang wil je daar mee door gaan? We doen het nou pas vijftig jaar, maar als we 

het nou vijfduizend jaar blijven doen, dan ben ik benieuwd hoe de planeet er dan bij ligt. We zullen toch moeten leren met 

biologische afvalstoffen te werken. Je merkt wel als ik er over praat, dat het maatschappelijk is. Iets wat je niet in je eentje 535 
kunt doen. Iets wat je niet in je eentje kunt, maar iets waar ik aan wil bijdragen en dat het waarschijnlijk tot ik dood ga over 

een jaar of vijftig hoop ik altijd wel een doorgaand proces zou zijn.' 

T: 'En zou jij jezelf spiritueel noemen?' 

M: 'Absoluut.' 

T: 'Vertel eens.' 540 
M: 'Nou, wel aards spiritueel. Ik geloof wel in dat ik een ziel heb en dat er iets bestaat als karma. Reïncarnatie wil ik ook best 

geloven, al heb ik wel ergens iets van; 'Reïncarnatie gaat er van uit dat ik een vorig leven heb gehad, maar misschien is alles 

en iedereen wel aan elkaar verbonden'. Niet het idee van een individuele ziel. Dat vind ik moeilijk. Dat weet ik niet. Het kan 

ook zijn dat we een collectieve ziel hebben. Ik geloof dus wel dat er meer is dan de materiële werkelijkheid. Ik geloof zelfs 

dat er een energetische werkelijkheid achter zit die bepalend is, maar mijn spiritualiteit is verder zoals ik het toepas in mijn 545 
leven heel erg op de aarde gericht. Indiaanse spiritualiteit, inheemse spiritualiteit. Hoe mensen om moeten gaan met hun 

leefomgeving. Respect. Bewustzijn van dat alles één is in essentie. Dus als ik op de grond spuug uit woede, heeft de grond 

daar geen enkel probleem mee, want er zitten allemaal weer mineralen in het spuug, maar dan met een bepaalde negatieve 

intentie, dan spuug ik eigenlijk op mijzelf, want ik kom voort uit die aarde en alles is één. Dat is eigenlijk een Indiaanse 

manier om naar dat soort dingen te kijken. Dat speelt ook wel een rol in mijn duurzaamheidsbesef.'  550 
T: 'Dat was dan ook mijn volgende vraag. Precies dat.' 

M: 'Dat doet het dus. Het is wel tegelijkertijd ontstaan. Ik ben ook rond diezelfde periode van eenentwintig, tweeëntwintig 

spiritueel geworden. Vroeger was ik niet spiritueel en niet bezig met de natuur en niet bewust van het milieu. Dat heb ik 

allemaal niet meegekregen. Mijn ouders hebben daar niets mee. Onze manier van leven is misschien ook heel arrogant, of 

hoe moet ik het zeggen, dat wij niet moeten denken dat we het beter weten dan de aarde. Als je kijkt hoe complex het 555 
menselijk lichaam is en hoe complex de aarde is, dat wij daar misschien maar een heel klein deeltje van begrijpen. Dat we 

niet moeten denken dat we meer weten dan we weten en dat we heel veel respect moeten hebben en onszelf ook als 

onderdeel van die aarde moeten zien en dat we daarmee in harmonie moeten leven in een gesloten kringloop, in harmonie, in 

een systeem wat eigenlijk continu door moet kunnen circuleren. Wat ik ook wel interessant vind voor mijzelf is het idee als 

het gaat over leven en dood is dat elke stukje leven eigenlijk telt voor een ander leven. Alles wat dood gaat is uiteindelijk 560 
voeding voor het volgende. Ook als ik dood ga, ga ik gewoon terug naar de aarde en word ik opgegeten door allemaal 

beestjes en schimmels. Dan kom ik ook weer terug in het systeem. Dat soort dingen.' 

T: 'Nu gaan we een stukje fantaseren. Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit of samenleving?' 

M: 'Een samenleving zonder gifstoffen en alles is organisch en biologisch afbreekbaar. De meeste producten worden lokaal 

geproduceerd, maar niet volledig. Ik geloof ook niet dat dat nodig is. Bepaalde mineralen of metalen die misschien wel heel 565 
nuttig kunnen zijn die toevallig in dat deel van de wereld voorkomen en niet hier, daar kun je dan een beetje in handelen en 

ook dingen als kruiden en zout. Dat is allemaal low-impact handel, omdat het allemaal klein gewicht is voor hoeveel je nodig 

hebt. Ik denk dat we daar wel in kunnen blijven handelen, maar met name de grote dingen zoals granen de hele wereld over 

slepen is totale onzin. Daar moeten we wel mee ophouden hoor en meer lokaal gaan produceren en dan met name voedsel en 
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energie. Dat is meteen ook waar we het meeste van gebruiken. Lokale veerkracht verhogen in die zin. Meer 570 
gelijkwaardigheid, minder grote machtsstructuren.' 

T: 'Wat is lokale veerkracht eigenlijk?' 

M: 'Dat is eigenlijk het centraal begrip in de Transition Towns. Als er nu opeens aan de andere kant van de wereld de 

economie op zijn gat gaat en productie- en goederenstromen stil komen te liggen, dan worden wij er hier ook heel erg door 

geraakt en dan kan het zijn dat wij hier opeens ook geen brood meer op de planken hebben liggen, dat de supermarkten hun 575 
goederen niet krijgen, dat er geen eten op de plank is. Als in één keer de gaskraan in Rusland wordt dichtgedraaid, heeft heel 

Europa te weinig gas. Dat soort dingen, dat je heel erg afhankelijk bent, voornamelijk met voedsel en energie, van andere 

delen van de wereld, dus dat je eigenlijk niet veerkrachtig bent. Lokale veerkracht betekent dat je dermate zelfvoorzienend 

bent of in ieder geval in staat om dat soort dingen op te vangen, zodat je in ieder geval een gedeelte van je eigen energie wint 

en dat ook zou kunnen verhogen als dat nodig is, dat je in bepaalde mate onafhankelijk bent van de rest van de wereld.’  580 
T: 'Oké, in jouw ideale wereld is lokale veerkracht en toen zei je; 'Gelijkwaardigheid'.'  

M: 'Ja, dat hoort er bij, want als je op kleinschaliger niveau lokaler gaat produceren en consumeren, dan kun je makkelijker 

met veel minder machtsstructuren werken. Het hele rentesysteem en het hele banksysteem hebben daar voor mij geen plek 

meer in. Ik bedoel, er kunnen wel banken zijn, maar dat zijn dan gewoon banken van het volk. Dat zijn kleine banken die er 

echt alleen maar zijn om, zonder dat ze rente heffen, ze mogen hoogstens een vergoeding heffen voor het feit dat die bank 585 
ook werk heeft en het salaris nodig hebben. Dus gewoon een kleine vergoeding om de kosten te dekken en dat het verder 

non-profit zijn, banken in essentie, dat het een hele andere vorm van economie ook is. Dat leent zich ook voor veel meer 

gelijkwaardigheid en dat de scheiding tussen arm en rijk veel minder groot zal zijn. Sommigen zijn zo idealistisch dat ze het 

idee hebben dat geld ook niet meer bestaat, maar ik denk dat geld in essentie helemaal niet zo slecht is omdat het een 

ruilmiddel is. Als ik drie koeien heb en ik wil die graag met jou ruilen, maar jij hebt pas over twee maanden wat terug te 590 
geven, dan is het heel handig om iets te hebben om die tijd mee te kunnen overbruggen. Op zich is geld helemaal zo slecht 

nog niet, maar het geld moet de mens weer gaan dienen in plaats van de mens het geld. Verder geen gifstoffen. Alles 

biologisch afbreekbaar en dat het productie- en consumptieniveau redelijk stabiel is. We kunnen misschien wel wat meer 

produceren. Iedere keer als je een efficiëntere techniek ontwikkelt, kun je in feite meer consumeren omdat je minder 

grondstoffen gebruikt, maar uiteindelijk moet het gewoon stabiel zijn en dat kan wel iets meer en iets minder, maar er zit wel 595 
stabiliteit in.’  

T: 'Geloof jij in de wetenschappelijke vooruitgang?' 

M: 'Absoluut, maar het gebeurt allebei, wat ik net al zei. We krijgen efficiëntere technieken waardoor we minder energie 

nodig hebben, we produceren meer duurzame energie, maar toch blijft het totale energieverbruik steeds groeien omdat we 

maar zo blijven consumeren. Ik heb het idee dat sommige wetenschappers nu denken; 'Dat komt allemaal wel goed. Wij 600 
hebben die wetenschappelijke vooruitgang en die lost het allemaal weer op', maar dat is te makkelijk. Die wetenschappelijke 

vooruitgang moet binnen de totale vooruitgang een plek vinden en het kan niet zo zijn dat de wetenschappelijke vooruitgang 

dé vooruitgang is. Snap je wat ik bedoel. Het heeft alleen maar zin als we ook ophouden met steeds maar minder 

consumeren. Ik ben zeker niet van het hutje op de hei en 'We moeten allemaal heel primitief gaan leven'. Ik geloof dat er 

zeker een staat van welvaart mogelijk is en dat dat ook helemaal niet verkeerd is. We moeten bescheidener worden en minder 605 
hebzuchtig en ons op andere waarden richten die niet materieel zijn, maar we hoeven geen armoede te leiden. Dat is helemaal 

niet nodig. Zo zie ik het.'  

T: 'Vinden anderen je radicaal?' 

M: 'Soms. Bijvoorbeeld mijn ouders en mijn familie omdat die daar minder mee bezig zijn, maar de meeste vrienden en mijn 

collega's niet omdat die daar ook mee bezig zijn. Ik denk dat ik vroeger meer radicaal was dan dat ik nu ben omdat ik toen 610 
meer de neiging had om tegen dingen aan te schoppen toen ik heel erg met die ideeën zat van; 'Ik ga straks in Spanje met een 

paar mensen samen helemaal zonder contact met de buitenwereld wonen'. Dat is nogal radicaal, maar nu valt het wel mee.'  

T: 'Hoe verloopt dat dan met mensen die niet met duurzaamheid bezig zijn? Je noemde je ouders en je familie. Is dat een 

conflict?'  

M: 'Nou, het wordt wel geaccepteerd. Mijn moeder vindt het trouwens steeds meer interessant, met gezondheid merk ik dat 615 
ze ook meer gericht is op gezonde voeding en ik denk dat ze het milieubewustzijn ook wel snapt, maar bij mijn vader gaat 

het er echt niet in.  Hij snapt de logica wel, maar hij heeft zoiets van; 'Het gaat toch wel kapot en ik neem nu wat ik kan 

nemen'. Een kortzichtige en egocentrische gedachte. Niet echt conflicten. Ze accepteren mij nu zoals ik ben. In het verleden 

ging ik er juist nog wel eens over praten om hun te confronteren of uit de tent te lokken, maar dat doe ik tegenwoordig 

minder. Ik zeg wel; 'Bewustwording is heel belangrijk', maar als je het te hard brengt dan werkt het vaak ook nog averechts.'  620 
T: 'Denk je dat?' 

M: 'Bij sommige mensen wel. Bij mijn vader wel. Bij andere mensen niet. Die hebben het misschien juist nodig, maar hij is 

ook mijn vader, hè. Ik bedoel, buiten het feit dat ik zou willen dat hij meer milieubewust zou gaan leven heb ik ook nog eens 

een relatie met hem waarvan ik zou willen dat die wat beter wordt op gegeven moment.’  

T: 'Heb je het gevoel onderdeel te zijn van een beweging?' 625 
M: 'Ja, maar dan een totale wereldwijde beweging. Ik zit niet bij organisaties of dat soort dingen, maar ik heb wel het gevoel 

dat er een bewustzijnsgolf aan de gang is. Dat die bewustzijnsgolf nog niet voorbij het keerpunt is. Ze hebben een theorie dat 

als twintig procent van de mensen bewust is en een verandering inzet, dan dan een omslagpunt komt, dat het dan niet meer 

tegen te houden is, dat het dan harder gaat doorstuwen. Ik denk niet dat we dat al bereikt hebben, maar het zit er misschien 

wel aan te komen.'  630 
T: 'En hoe ziet die beweging er dan uit?' 

M: 'Ik denk dat dat juist het leuke is, dat het niet echt een gestuurde beweging is, maar dat het juiste een totale beweging is 

van steeds meer mensen die allemaal op hun eigen kleine manier bewust bezig zijn en natuurlijk ook af en toe al wat grotere 

organisaties met mensen die meer te vertellen hebben en die boeken schrijven, maar in het algemeen kleine organisaties, 

kleine ondernemers, kleine bedrijfjes, mensen en gezinnen die steeds bewuster worden en met goede dingen bezig zijn, 635 
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zowel op het gebied van duurzaamheid als op het gebied van spiritualiteit als op het gebied van gezondheid en sociale 

rechtvaardigheid hoort er ook bij. Er is nog een hoop ellende in de wereld en een hoop shit en een hoop onrechtvaardigheid 

en een hoop misstanden, maar ik geloof wel dat er een groeiend bewustzijn is en kleinschaligheid.'  

T: 'Je noemde zonet even; 'Dat is juist het leuke eraan', dat ze niet georganiseerd zijn. Waarom is dat het leuke eraan?' 

M: 'Nou, ik denk dat het heel krachtig is en dat het een voordeel is. Als iets heel georganiseerd is en op één plek zit, dan kan 640 
je het ook makkelijk bestrijden. Dat is ook het leuke aan internet, als ze niet ook gaan proberen dat te bestrijden, is dat er 

zoveel informatie beschikbaar is. Hele praktische dingen zoals; 'Hoe kan ik mijn eigen composttoilet maken? Hoe kan ik de 

aarde remineraliseren?', maar ook gewoon informatie over de misstanden in de wereld en de misstanden over het economisch 

systeem en dat is gewoon beschikbaar in allerlei verschillende talen en mensen het zelf kunnen opzoeken. Het is allemaal 

heel versplinterd en onvatbaar voor de tegenkrachten die duurzaamheid en sociale onrechtvaardigheid willen tegengaan. 645 
Daarom is het ook bijna niet tegen te houden.' 

T: 'Gaat er dan wel kracht van uit, als het zo ongeorganiseerd is?' 

M: 'Juist wel. Op een bepaalde manier is organisatie wel goed omdat het door organisatie en structuren en initiatieven ook 

groter kan worden. Dat zag ik ook bij permacultuur. Op gegeven moment is het belangrijk dat er een organisatie komt in 

Nederland die gewoon daarvoor gaat staan, die dat gaat propageren en aan de man gaat brengen. Op die manier wel. Daarom 650 
geloof ik ook niet zo in politieke verandering. Ik geloof echt dat het vanuit de mensen zelf moet komen, van onderaf. De 

politiek zit zo in het systeem dat ze niets kunnen doen.’  

T: ‘Ben je in het algemeen, behalve wat je net vertelde over je familie, bezig met het overtuigen van andere mensen?’ 

M: ‘Jawel, alleen niet meer zo geforceerd als vroeger, een paar jaar geleden. Toen was het zo dat ik het er heel veel over 

wilde hebben met heel veel mensen en was het ook wel zo dat ik mensen er heel erg mee wilde confronteren. Er zat 655 
misschien ook wel een bepaalde agressie in. Niet letterlijk, maar een negatieve energie in mijzelf.’ 

T: 'Nu niet meer? 

M: 'Nee minder. Net als mensen die complottheorieën gaan opzoeken en die het dan helemaal tof vinden om die 

complottheorieën tegen te komen. Ik heb zelfs gemerkt dat je op een bepaalde manier ook in het tegen iets zijn een identiteit 

kunt vinden, maar dat is niet waar het om gaat. Ik ontleende mijn identiteit een beetje aan het feit dat ik juist wel zag hoe de 660 
vork in de steel zat en tegen iets was. Dat was een negatieve energie in mijzelf. Het is veel beter om voor iets te zijn.' 

T: 'En dat is nu je identiteit?' 

M: 'Wel steeds meer. Ik ben nu gewoon voor goede dingen. Daarom heb ik ook iets minder de neiging om tegen iedereen en 

alles te moeten vertellen hoe het fout zit, dat ik dat iets meer doseert tot op de juiste momenten.' 

T: 'Nou, we zijn bijna klaar. Nog wat afsluitende vraagjes, of eigenlijk één. Mag ik je inkomen weten?' 665 
M: 'Twaalfhonderd hou ik per maand over. Af en toe iets meer.' 

T: 'Is er verder zelf nog iets wat je kwijt wilt, wat je niet hebt verteld?' 

M: 'Volgens mij heb ik een hoop verteld. Ik zou het zo niet weten?' 

T: 'Nee?' 

M: 'Wat permacultuur is dat weet je wel?' 670 
T: 'Ja.'  

M: 'Ik was al benieuwd.'  

T: 'Maar ik wil nog best even horen wat permacultuur is.' 

M: 'Oké, toch? Permacultuur is een duurzaam ontwerpsysteem, of eigenlijk gewoon een ontwerpsysteem waarbij je de 

menselijke leefsystemen op natuurlijke principes, die je ook in natuurlijke ecosystemen ziet zoals in het bos of een moeras. 675 
Dat betekent onder andere dat je uitgaat van een kringloop en daarnaast dat je uitgaat van een no-impact systeem, dus zo min 

mogelijk energie erin te stoppen om zoveel mogelijk eruit te kunnen halen, om zoveel mogelijk te kunnen oogsten, dus dat je 

zoveel mogelijk probeert mee te werken met de natuur. Het gaat er om dat onze hele landbouw gaat functioneren volgens die 

principes. Hoe meer die dat doet, hoe minder kunstmest en pesticiden en tractoren en brandstof je dan nodig hebt om voedsel 

te produceren omdat je gewoon met de natuur mee werkt en dat je ook kiest voor gewassen die robuust zijn en zoveel 680 
mogelijk meerjarige gewassen die je niet elk jaar hoeft te zaaien, dat je kiest voor een zo minimale mogelijke 

bodembewerking, want dat kost ook heel veel fossiele energie om met de tractor en de boer er overheen te gaan om te 

ploegen. Dan heb je het alleen over landbouw, maar je kunt het op alles toepassen. Je kunt ook een huis bouwen waarbij je 

ervan uit gaat dat het huis zo min mogelijk energie verbruikt om zo veel mogelijk op te leveren, dat je heel erg uit gaat van 

heel goed isoleren en nog bewust kiest welke onderdelen van je huis je waar plaatst. Zo was het traditioneel ook zo dat je je 685 
kippenhok onder je tuinkas plaatst omdat de warmte van de kippen toch weer naar boven gaat en de kas weer verwarmt. 

Tegelijkertijd 's nachts. Overdag is het andersom. Dan warmt de kas zich op en daar komt weer warmte af.’  

T: ‘Ik weet in Zweden bouwden ze vroegen de huizen zo dat de koeien en de varkens onder de woonkamer waren. In de 

winter kwam dan de warmte omhoog.' 

M: ‘Precies. Dat is ook zo'n voorbeeld. Eigenlijk is dat, die logica, is door vroegere mensen, door inheemse mensen heel veel 690 
toegepast omdat er toen natuurlijk nog niet zoveel energie was, maar omdat wij fossiele energie zijn gaan gebruiken, hebben 

wij ineens zo'n energieboost gehad, dat we het ons konden permitteren om steeds meer te verspillen. Dat is dus perma-

cultuur en dat is heel breed. Het kan ook op stadsniveau. Hoe richt je een stad zo in? Je hebt nu gesegregeerde wijken en 

gesegregeerde werkplekken als industrieterreinen, maar dat je het ook op zo'n manier kunt inrichten dat wonen, werken en 

sociaal leven veel meer geïntegreerd zijn, dus dat mensen steeds kleinere afstanden hoeven te gaan en ook minder met de 695 
auto hoeven te gaan en minder openbaar vervoer hoeven te gebruiken om te kunnen recreëren en om samen te kunnen zijn, 

om te kunnen werken en te wonen. Dat is ook een stukje perma-cultuur. Dat is eigenlijk gewoon een stukje logica.'  

T: 'Oké. Dank je wel.'  

M: 'Graag gedaan.  

T: 'Het zit er op.' 700 
M: 'Hopelijk had je er wat aan. Vast wel.' 
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T: 'Vast wel? Zeker weten! Interessant.' 

 

 

Interview met Ralf in de Waarmakerij, Nijmegen,  09 en 10 mei 2012 

 

Het interview is om tijdtechnische redenen van de 5 
respondent in twee delen gehouden. 

 

T: 'Want waar kom je vandaan?' 

R: 'Ik kom oorspronkelijk uit de regio Eindhoven. Mijn 

vrouw heeft farmacie in Groningen gestudeerd. Die kon op 10 
gegeven moment een promotieonderzoek gaan doen. Dat 

heeft ze toen gewoon geaccepteerd. Toen dacht ik; 'Als het 

dan toch voor een periode van vijf jaar is, dan ga ik daar wel 

solliciteren.' 

T: 'Want wat is je opleiding? Je bent architect? 15 
R: 'Ja en dat heb ik in Eindhoven gestudeerd. In 2003 was ik 

klaar en toen speelde dat van mijn vrouw, toen nog vriendin. 

Ik heb toen één sollicitatie in Groningen gehad en die belde 

meteen twee dagen later op met de vraag; 'Kun je volgende 

week beginnen?' Prima.'  20 
T: 'Gaaf.'  

R: 'Toen heb ik mijn studentenkamer op moeten zeggen en heb ik de eerste weken op de studentenkamer van mijn vrouw 

gezeten. In eerste instantie zou het voor twee, drie jaar zijn, maar ik heb er zes jaar gewoond. Toen was het 

promotieonderzoek afgerond en mijn contract liep af. Mijn vrouw had vrij snel weer een ander onderzoek van vier jaar. Toen 

zei ik; 'Dan gaan we weer terug.' Dus zo.' 25 
T: 'Hoelang woon je dan al in Nijmegen?' 

R: 'Drie jaar.'  

T: 'Drie jaar. Je komt uit Eindhoven. Ik integreer dit allemaal een beetje in de korte vragen. Wat is je naam? 

R: 'Ralf.' 

T: 'En hoe oud ben je?' 30 
R: '36.' 

T: 'Nou wil ik natuurlijk met het meest overduidelijke beginnen. Kun je iets vertellen over het Huis van Overvloed waar je 

architect van bent?' 

R: ‘Waar ik architect van ben? In de zin van wat al gerealiseerd is?’ 

T: ‘Nou, je bent toch de architect van het Huis van Overvloed?’ 35 
R: ‘Ja. Dat is wel meteen 'to the point'. Ik zat hier al een jaar en heb mijn eigen bedrijfje hier gestart. Toen wel nog 

onduidelijk welke kant ik dat op wilde laten gaan en ik kende Jules van het initiatief 'Durf te vragen'. Dan komen mensen bij 

elkaar en dan vraag je iets. Toen kreeg ik in 2010 een mail van Jules met dit idee en kunnen we daar over praten. Toen heb ik 

al gezegd; 'Prima'. Misschien heb je de tafels al zien staan, daar liggen allemaal van die losse plankjes in allemaal kleuren. 

We hebben met mensen die bij de Waarmakerij bezig zijn gewoon bij mensen aangebeld met de vraag; 'Heb je hout over?' en 40 
toen hadden we zoveel hout dat we twee tafels konden bouwen die niets kosten. Jules zei; 'Dat vind ik zo leuk. Ik denk dat 

we op die manier ook wel een huis of een werkplek kunnen maken, van alle dingen die over zijn, materiaal, kennis, vrije tijd. 

Kun jij niet iets voor ons bedenken? Dat wist ik in eerste instantie niet, dus ik kwam eigenlijk met de vraag; 'Heb je het daar 

al met de gemeente over gehad? Hebben we al een stuk grond? En de procedures moeten voorbereid worden.'  

T: ‘Dat is een tegenovergestelde route.’ 45 
R: ‘Ja, normaal gesproken krijg je een opdrachtgever. Die wil iets en heeft al een programma van eisen en dan heb je al een 

concreet iets en een bouwlocatie. Dan weet je al of het een school wordt of een woningbouwproject. Op al die vragen die ik 

toen gesteld had was het toen eigenlijk; 'Ik heb geen idee. Dat weet ik niet. Dit is het idee. Ik wil gewoon een leuke co-

werkplek zoals dat hier ook eigenlijk een beetje gebeurt. Mensen die ZZP zijn hebben gewoon een plek nodig en die 

maatschappelijk verantwoorde doelen nastreven. Ik wil eens kijken of we dat kunnen doen'. In eerste instantie had ik zoiets 50 
van; 'Wat moet ik daar nou mee? Je hebt helemaal niets, geen locatie, geen programma. Je weet niet hoe de gemeente erin 

gaat staan', maar ik vond het eigenlijk wel in de doelstelling passen die ik mijzelf gesteld had met mijn eigen bureau waar ik 

duurzaam en verantwoorde thema's probeerde vorm te geven. Die posters die hier staan zijn eigenlijk een soort van eerste 

aanzet geweest. Ik wist niet zo wat ik ervan moest denken, maar ik dacht; 'Ik ga wel kijken hoever ik kom.' Kijk, wij zitten 

hier met de Waarmakerij(wijst op poster) en mijn bureau zit hier en op dit korte routetje zag ik dit allemaal liggen (wijst op 55 
foto's van stapels hout en pallets) en dat lag er al maanden. Ik dacht; 'Laat ik zo'n pand gaan ontwikkelen, gewoon van pallets 

en stoeptegels. Dan kunnen we in ieder geval over hoeveelheden praten en dan kunnen we alsnog zeggen; 'Is het realistisch 

of niet?' Nou, daar rolden getallen uit als twaalfhonderd pallets en vijftienhonderd stoeptegels. Ik had zoiets van; 'Jeetje, dat 

is toch niet over?' Met die boodschap ging ik ook het tweede gesprek met Jules in. Die zei: 'Cool en ik heb een afspraak bij 

de gemeente. Laten we het maar presenteren'. Wij kwamen daar en hebben ons verhaal verteld en de wethouder pakte zo de 60 
kaart en die zei; 'Wij zijn hier bezig met 'Ruimte voor de Waal' en zijn daar nu bezig met extra bruggen en dijkverleninging 

voor wateropvang. Wij kunnen wel onderzoeken of daar een stukje grond over is die jullie kunnen gebruiken'. Dus toen 

hadden we opeens een gebiedje waar we mochten zitten. Dat is nou anderhalf jaar geleden. Ik weet niet of je al een 

rondleiding hebt gehad?’ 

T: ‘Nee.’ 65 
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R: ‘Nou, dan zullen we dadelijk even kijken. We hebben een hele grote opslag met materiaal van wat over was. Bijvoorbeeld 

uit Duitsland hebben we zeshonderd eikenhouten pallets die over waren, gewoon puur omdat het Amerikaanse pallets zijn en 

in inches zijn gemaakt en daar in het Europees Transport wat op centimeters is gebaseerd niets mee kunnen. Die lagen daar al 

drie tot vijf jaar buiten. Die zeiden; 'Wij doen daar toch niets mee. Kun je daar wat mee?' 'Prima. Kom maar op'. Zo liggen 

dus ook achter ruim tweeduizend stoeptegels en nog isolatiemateriaal en een stuk of honderd eikenhouten balken en 70 
kozijnen. Nou, je zult het dadelijk wel zien. Zestien mei gaan wij starten met de bouw. Dan gaat het echt gemaakt worden.’  

T: ‘Dus je hebt genoeg materiaal om te kunnen bouwen?’ 

R: ‘Nou, we hebben nog niet alles binnen, maar hebben genoeg materiaal om de vloer en de wanden en een groot gedeelte 

van de dakconstructie gewoon kunnen bouwen. Het idee is dan dat we de dakconstructie iets verder kunnen onderverdelen 

met balkjes en dan kunnen we het dak dichtmaken. Om het dak dicht te maken, hebben we wel weer al het materiaal voor. 75 
Wij merken nu, nu we echt gaan bouwen, dat het heel snel gaat en de ontbrekende materialen ook binnen gaan aankomen. 

Bijvoorbeeld gisteren belde een jongen en die wil het interieur wel leemstucen. Dat is een vrij duurzame manier.’ 

T: ‘Ja, lemen.’ 

R: ‘Die vroeg een tijdje geleden om hoeveel vierkante meter het ging; 'Honderdzestig'. ‘Honderdzestig? ‘Ja.’ Dat is met alle 

materialen toch wel ter waarde van vijfduizend euro. Die belt dus gisteren om te zeggen dat hij nog wel een vriend heeft die 80 
mee wil doen. En nu hebben we leemstuk.’ 

T: ‘Jeetje mineetje.’ 

R: ‘Zo gaat het een beetje. Sommige materialen zijn echt over. Een verbouwing is mislukt of een project wat teveel heeft 

ingekocht.’ 

T: ‘Gaan jullie daar zelf achteraan of leeft dat dan helemaal?’ 85 
R: ‘Het eerste half jaar hebben we er heel hard aan getrokken. Er is ook een periode geweest na zes maanden dat het niet 

helemaal van de grond kwam en ook steeds meer mensen uit onze groep vrijwilligers die inmiddels ook destijds al zeventig 

man besloeg die zeiden; 'Wanneer zien we nou resultaat? Als het zo doorgaat, dan kan het dus gewoon niet.'  

T: ‘Zeventig man?’  

R: ‘En toen kregen we van één van onze vrijwilligers te horen; 'Ik ken iemand, die heeft twaalfhondend pallets'. Die hebben 90 
we gebeld en ze waren net gisteren allemaal door de shredder heen gegaan. Dat was wel teleurstellend, maar we hadden wel 

zoiets van; 'De hoeveelheden zijn er dus'. Toen kwam twee weken later dus die fabrikant in pallets in Duitsland. Die had 

zeshonderd pallets. Toen hebben we wel even het systeem om moeten gooien. Hier zie je dat de pallets in eerste instantie 

gewoon gestapeld waren en die hebben we gewoon verticaal gezet, waardoor we de helft minder nodig hadden. Zo moesten 

we steeds flexibel omgaan met; 'Wat krijg je binnen' en 'Hoe moeten we daar in bouwtechnische zin aanpassingen op 95 
bewerkstelligen om alsnog met de materialen die we krijgen te kunnen bouwen?' Dat hebben we nu ook echt officieel bij de 

gemeente als bedoelingaanvraag liggen, van; 'Kijk, dit is het systeem wat we gaan doen.' Op het niveau van kozijnen kunnen 

we nog een beetje spelen, met delen toch nog dicht zetten of kleiner maken, maar dat zijn echt hele specifieke dingen waar 

wij heel makkelijk op in kunnen spelen. We kunnen nu in ieder geval echt bouwen.’  

T: 'En wat komt daar in het huis?' 100 
R: 'Als het staat, wordt het eigenlijk een plek zoals we die nu hebben (red: De Waarmakerij). Dus mensen die eigenlijk geen 

plek hebben om dure kantoorruimte te betrekken, maar die wel anderhalve dag een plek nodig hebben, die kunnen daar 

terecht. Net zoals hier eigenlijk.'  

T: 'Dienen al die mensen zich vanzelf aan, al die vrijwilligers?' 

R: 'Vrijwilligers wel. Voor materiaal moeten we ook nu nog wel kijken naar; 'Oké, wat hebben we binnen en waar zit een 105 
soort van deadline op?' Omdat we op 16 mei beginnen staan de materialen die we nog niet hebben voor de fundering, die 

moeten gewoon binnen komen. We willen eigenlijk als voorbouw tien of vijftien zakken cement om het net iets steviger te 

maken. Dat moeten we gewoon betalen. Dat is dan ook het enige. We kunnen altijd nog kijken naar wat er is. In principe 

bouwen we zonder geld. Er is tot nu toe ook geen geld aan te pas gekomen.'  

T: 'Een heel huis zonder geld, met de inzet van heel veel mensen en ook weer ter beschikking gesteld aan heel veel mensen.'  110 
R: 'Ja, voor iedereen, door iedereen. Letterlijk. Die groep vrijwilligers is inmiddels wel een man of honderd, honderdvijftig, 

of meer. Variërend van vijf minuten een belletje plegen met iemand tot iemand die een graafmachine heeft tot mensen die 

daar meerdere dagen per week aan zitten.'  

T: 'Is dit voor jou als architect ook een uitdaging? Of een duurzame droom?' 

R: 'Dat is het wel geworden. Ik ben er in feite gewoon een beetje ingerold, ook omdat van tevoren niet duidelijk was wat het 115 
zou gaan worden in termen van duurzaamheid. Wel dat we het gaan doen met dingen die over zijn, in de breedste zin van het 

woord, maar we hebben daar zelf nooit het label aangehangen van duurzaamheid. Ook omdat duurzaamheid, dat kan Jules 

ook wel zeggen, wij vinden dat begrip steeds leger begint te worden en meer een marketingbegrip aan het worden is, dan dat 

er echt nog een betekenis aanhangt. Zet maar ergens duurzaamheid achter of groen en je product verkoopt.' 

T: 'Jullie vermijden die term?' 120 
R: 'Wij vermijden om het project duurzaam te noemen.' 

T: 'Hoe zou je het dan noemen?' 

R: 'Wij gebruiken de term 'Sociale Overwaarde'. Doordat over is en hergebruikt wordt en ook systemen integreren als 

zonneboilers en zonnepanelen die over zijn puur omdat het bij zonnecellen kennelijk zo wekt dat als je een bepaald type 

hebt, heb je daar garantie op en na zoveel jaar verloopt die garantie weer. Die zonnepanelen in de opslag moet ik misschien 125 
iets verder toelichten. Eigenlijk, wat altijd gebeurt, is dat iemand koopt x vierkante meter zonnecellen en binnen een 

bepaalde periode als een zonnecel stuk gaat moet de leverancier vrij direct vervanging kunnen aandienen. Op gegeven 

moment heb je een verouderd model en vervalt die garantie en worden eigenlijk alleen nog de nieuwe modellen in opslag 

gehouden om eventuele beschadigingen te kunnen vervangen. Zo was dus een bedrijf die een dergelijke oude partij had 

liggen. Dat lag er al jaren en ze konden er niets meer mee beginnen. Ook zonnecellen waar het logootje dan verkeerd 130 
opgeprint is en die dan afgekeurd worden. Zo werkt dat. Dat is dus over en in die zin dus duurzaamheid.' 
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T: 'Je zei net dat het een leeg begrip was, maar betekent duurzaamheid nog wel iets voor je? Of heb je dat gewoon 

vervangen?'  

R: 'Ik weet niet of ik het vervangen heb. Ik gebruik zelf het woord duurzaamheid nog wel, maar meer om het gesprek te 

openen. Ik merk heel vaak in discussies en ook op seminars dat duurzaamheid dreigt gelijk te staan aan terugdringen van 135 
elektriciteitskosten en CO2-uitstoot en dat er heel erg wordt ingezet op innovatie op gebied van systemen en dat de discussie 

is over hergebruik van materialen, dat die op de achtergrond dreigt te verdwijnen. In mijn vakgebied zie je dat heel veel. Er 

worden woningen gebouwd, gewoon traditioneel, die moeten duurzaam zijn. Daar zijn normen voor. Die worden helemaal 

dubbel glas en zonnecellen, zonneboilers, noem maar op, maar er is niemand die kijk naar; 'Is het productieproces van de 

bouwmaterialen wel duurzaam?' Als het allemaal betonnen woningen zijn en transportbewegingen die uit de Oostzee moeten 140 
komen en materialen uit Italië. Beton is nou ook niet het meest duurzame productiemethode. Dan vraag ik me af; 'Die 

mensen zijn qua label duurzaam, het energieverbruik heb je terug gedrongen, maar het productieproces is nog steeds 

vervuilend. Hoe duurzaam ben je dan?' 

T: 'Dus duurzaamheid is breder?' 

R: 'Duurzaamheid is voor mij breder. Duurzaamheid voor mij persoonlijk richt ik mij niet op het gebruik van duurzame 145 
materialen in de zin van dat ze zo min mogelijk belastend zijn voor het milieu. Ik kijk dan; 'Kun je hout gebruiken uit de 

omgeving?' Ik gebruik veel liever vuurhout wat een duurzame behandeling heeft gehad zodat het langer meegaat dan dat ik 

tropisch hardhout moet gaat importeren. Ik vraag liever een lokale rietdekker waar ik mooie architectuur mee maak dan dat 

ik natuursteen uit Italië moet laten overkomen.'  

T: 'Sociale overwaarde gaat dan over puur wat over is?' 150 
R: 'Ja, en wat mensen bereid zijn met elkaar te delen. Ook iemand die veel vrije tijd heeft en zin heeft om hier de hele dag te 

gaan bellen en transport te regelen en noem maar op. Ook dat is sociale overwaarde.'  

T: 'Dat is de sociale hoek van duurzaamheid.' 

R: 'Ja.'  

T: 'Is het alweer tijd?' 155 
R: 'We hebben nog een kwartier.'  

T: 'Zou jij van jezelf zeggen dat duurzaamheid belangrijk voor je is?' 

R: 'Ja.'  

T: 'En ook voor het bouwen van dit huis?' 

R: 'Ja, ik heb daar een bewuste keuze in gemaakt. Al helemaal omdat toen ik hier heen verhuisde voor de keuze kwam te 160 
staan van; 'Ga ik weer voor een bureau werken of ga ik het zelf doen?' 

T: 'Je hebt nu je eigen bureau?' 

R: 'Ja, ik heb mijn eigen bureau. Ik had eigenlijk al een paar jaar dat ik steeds vaker voelde in het veld van architectuur dat 

het meer ging over het beeld, ook voor de beleidsmakers en de lokale wethouder die een stempel wil drukken. Elke 

burgemeester of wethouder schijnt een icoon voor zijn stad neer te moeten zetten.  165 
T: 'De één plant een boom, de ander een gebouw. Verschil moet er wezen.' 

R: 'Ik zag dat ook bij een aantal bureaus waar ik gewerkt heb, daar zag ik dat ook steeds terug komen. Zo van; 'Het moet wel 

een gaaf beeld zijn en er moeten computertechnieken met hele coole vormdingen die vaak ook nog vier keer te duur zijn', 

maar als ik het dan had over; 'Wat is nou de maatschappelijke meerwaarde van dit gebouw? Wat draagt het bij aan de straat, 

de buurt?' Dat miste ik een beetje omdat het alleen maar om het beeld ging, het iconische. Niemand zei wat het nou bijdraagt 170 
aan de maatschappij.'  

T: 'Dus je bent via je werk en je beroepsgebied tot dat inzicht gekomen?' 

R: 'Ja, ook omdat ik, ik geef eerlijk toe, tijdens mijn studie zat ik ook heel erg in die theorie van; 'Zorg dat je filosofisch 

verantwoorde architectuur aan het creëren bent.' Ik werkte erg met concepten. Concepten zijn op zich wel belangrijk om tot 

vormen te komen, maar als er verder geen inhoud achter zit blijft het een beeld. Daar ben ik me tegen af gaan zetten en toen 175 
ik hier kwam ben ik via projecten van de UWV en coaches en daar mocht ik dan eentje uit kiezen en daar moet je dan je 

ondernemersplan mee opstellen en daar moet je een beetje achter zien te komen; 'Wat wil ik nou zelf als ondernemer?' Daar 

kwam wel heel sterk uit dat ik vooral bezig wil zijn met natuurlijke materialen, dus echt het hout en het riet en baksteen. 

Toen kwam dit project een beetje op mijn pad. Ik vond het toch wel in die lijn passen van duurzaamheid in een bredere 

context.' 180 
T: 'En komt duurzaamheid nog in andere gebieden van je leven voor?' 

R: 'Thuis wel enigszins. Ik zal niet zeggen dat ik CO2 neutraal ben, maar de geijkte dingen, afval scheiden, geen water 

verspillen, verwarming alleen aanzetten als je het nodig hebt bij lage temperaturen, maar verder niet zo dat ik mijn 

leefomgeving kan vormgeven naar een duurzame manier, puur omdat ik in nieuwbouw woon. Dat is trouwens dan wel weer 

duurzaam, in de zin dat ik niet een mega-villa voor mezelf bouw. Tot nu toe heeft het vooral betrekking tot een bewuste 185 
keuze van hoe ik in mijn beroep verder ga. Daar hoort natuurlijk ook wel bij dat ik denk; 'Wat kun je daar nog meer mee 

doen?'  

T: 'Ja, voelt het zo? Iedere keer nog wat meer?' 

R: 'Wat ik al aangeef, dat duurzaamheid echt wel verder gaat dan de spaarlamp of de zonnecel. Ook omdat ik met name door 

dit project zoveel extra informatie tot je krijgt dat je op gegeven moment ook wel een beetje de zin van de onzin kunt 190 
scheiden. Soms zie je op Linkdin wel eens een discussie waarvan je denkt; 'Leuke discussie, maar het is onzin.' Een 

aannemer die volgt de trend en die wil iets met duurzaamheid doen en die wil meteen zonnecellen in plaats van natuurlijke 

materialen.' 

T: 'Voel jij je een buitenbeentje dan in de wereld van de architecten?' 

R: 'In het begin dacht ik dat het echt een discussie of een beweging die ingebakken zit in het wereldje, maar ik kom er 195 
eigenlijk steeds meer achter dat we met zijn allen in de bouwwereld nog aan het begin staan van de duurzaamheiddiscussies. 

Er zijn nog zoveel pararalele trajecten te onderscheiden. Iedere richting heeft een beetje zijn vaste groep enthousiastelingen 
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en iedereen zegt van zijn ding; 'Dit is de toekomst. Dit wordt het', maar eigenlijk is het nog te vroeg om te zeggen, denk ik.'  

T: 'En heb jij ook een groep?' 

R: 'Nee, ik reken mijzelf niet tot een strikte groep. Als ik een richting zou moeten kiezen zou dat de ecologische, natuurlijke 200 
bouwmaterialenhoek zijn. Parallel heb je nog het passief huis, dat heel erg op het terugdringen van het energieverbruik zitten. 

Die zeggen heel sterk; 'Onze richting is de juiste richting’. Dan heb je nog de mensen die zeggen; 'Materiaalgebruik, dat is 

onze focus'. Dan heb je nog de oude groep, dat zijn de mensen uit de jaren zeventig die toen al bezig waren met ecologisch 

wonen en die nu zeggen; 'Iedereen heeft het er nu over, maar wij waren al in de jaren zeventig ermee bezig' en zo zijn er nog 

wel andere subgroepen en categorieën die onder het label duurzaamheid vallen.'  205 
T: 'Is er dan sprake van een beweging? Zei je dat net?' 

R: 'Ik denk wel dat dat iets is binnen de architectuurwereld waar meer aandacht voor komt. Je hebt wel een aantal bekendere 

architecten die daar al voor de hype mee bezig waren en die daar nu de vruchten van plukken. Zij zijn de experts.' 

T: 'Heb je veel medestanders om je heen die met duurzaamheid bezig zijn?' 

R: 'Weinig in Nijmegen. Er zijn een paar bureaus die er ook al mee bezig zijn, horeca-architecten. Er is in Nijmegen ook een 210 
bureau die al sinds 2003 mee bezig. Dat is zelfs langer dan dat ik er mee bezig ben, maar ik heb ook maar pas sinds 2009 

mijn eigen bureau en dus ook de keuze om dat als hoofdtaak neer te zetten. Andere bekende bureaus zitten toch wat meer in 

het westen.' 

T: 'En de rest van de mensen om je heen? Heb je in het algemeen veel mensen om je heen die bezig zijn met duurzaamheid?' 

R: 'Nee. Als ik in mijn directe familie kijk dan beperkt zich dat toch tot de spaarlamp en gescheiden afval, de auto een keer 215 
laten staan en één keer in de week geen vlees. Inderdaad, postbus 51 dingetjes die gedaan worden en toch blijven hangen.'  

T: 'Doe je ook iets met duurzaamheid in je eigen vervoer?' 

R: 'Ja. Niet heel bewust, maar dat is een soort van natuurlijk. Het is nooit echt een keuze geweest van; 'Nu ga ik 

duurzaamheid doen, maar op gegeven moment is dat gewoon zo.'  

T: ‘En hoe is dat dan, duurzaamheid in je vervoer?' 220 
R: 'Zoveel mogelijk geen auto.' 

T: 'Je hebt wel een auto?' 

R: 'Ik heb wel een auto, maar die gebruik ik eigenlijk alleen voor de strikt noodzakelijke dingen en de rest op de fiets of 

openbaar vervoer.' 

T: 'En voor de rest, het reizen en het vliegen? Hou je daar ook rekening mee?' 225 
R: 'Nee. Ja. Wij hebben niet een dusdanig leven dat wij vier keer per jaar op vakantie gaan. Eens in de zoveel jaar, zeg maar 

eens in de drie jaar dat we meer tijd en geld hebben voor vakantie. Dan gaan we met het vliegtuig.' 

T: ‘Dus dat is dan een afweging omdat het niet zo vaak gebeurt?' 

R: ‘Het komt gewoon niet zo heel vaak voor. Wij hebben sowieso geen leven waarin dat een hele centrale rol vervult, van 

veel reizen en veel met de auto. We hebben altijd gezegd dat de stad waarin we wonen minimaal de stad moet zijn waarin één 230 
van ons werkt, puur praktisch en daarom doen we minder met de auto.' 

T: ‘Duidelijk. Het is tijd, of niet?  

R: ‘Ja.'  

T: 'Dat is helemaal goed, want we zitten nu op een half uur en dan morgen weer een uurtje.'  

 235 
Interview met Ralf deel twee. 

 

(Ralf vertelt voor het interview dat hij nog lang heeft nagedacht over het begrip 'duurzaamheid' en is benieuwd wat de 

definitie van duurzaamheid van de interviewster zelf is) 

T: 'Mijn definitie van duurzaamheid is zowel een intentie als een resultaat. Het resultaat is het ideaalbeeld, een beetje zo 240 
gedefinieerd als de Verenigde Naties doen. Dan heb je de sociale pijler, een democratische pijler met een kleinschalig bestuur 

en inspraak, een ecologische tak en in de praktijk gaat duurzaamheid vooral over inderdaad de ecologische tak. Dan weer 

toegespitst op, wat jij al zei, energiebesparing. Dat is meer hoe het in de loop der jaren is gevormd, maar bijvoorbeeld Fair 

Trade gaat ook over duurzaamheid. Dat is de sociale pijler. Dan heb je dus een ideaalbeeld duurzaamheid, de duurzame 

maatschappij zeg maar, maar dan heb je ook nog de weg daar naartoe. Dat vind ik meer een intentie. Zo heb ik het gezegd. Je 245 
hebt wel gelijk over wat je gisteren zei. Het is een term die zo overal wordt gebruikt, dat zelf Shell het woord 'duurzaam' 

gebruikt. De term die daar beter op zijn plek zou zijn, zou zijn 'iets minder slecht', maar niet duurzaam.'  

R: 'Ik zat er over te denken. Ik gebruik het woord meer om het gesprek te openen. Dat mensen denken; 'Oké, die zit in een 

bepaalde hoek', daarom gebruik je die term ook heel erg snel. Volgens mij kun je ook wel zeggen dat de één-kinds politiek 

van China een duurzame gedachte is omdat zij zien; 'Er zitten grenzen aan de groei die ons land niet aan kan.'  250 
T: 'Ja, wel ecologisch, niet sociaal duurzaam.' 

Jules Martin (mede-initiatief nemer Waarmakerij en Huis van Overvloed, die ook aanwezig is): 'Plastic is ook heel 

duurzaam.'  

T: 'Het gaat lang mee, in die zin.'  

R: 'Daarom is het voor mij ook zo verwarrend. We hadden het gisteren ook over dat je op gegeven moment ziet dat partijen 255 
waarvan je ter discussie kunt stellen of ze inderdaad duurzaam zijn, dat ze de marketing zo vormgeven dat als ze maar groen 

of duurzaam op een label kunnen zetten, dat het dan weer mooi meegenomen is.'  

T: 'Dat is het ook. Daar komt ook heel veel scepsis vandaan van mensen die wel geloven in duurzaamheid, dat iedereen maar 

aan de haal gaan met dat woord. Gisteren noemde je ook de bouwers uit de jaren zeventig, die al sinds toen bezig zijn met 

duurzaamheid. We zouden, als je wilt, op twee manieren verder kunnen gaan. We zouden een term kunnen vinden die jou 260 
beter past, bijvoorbeeld sociale overwaarde...' 

R: 'Nou nee, ik hoef geen andere term. Ik laat het interview maar op zijn loop. Dan zal ik er toch wel op reageren met; 'Hoe 

sta ik er nu in ten opzichte van het interview?' Gewoon lekker doorgaan.'  
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T: 'We hebben het gisteren een beetje gehad over die verschillende gebieden, dus je werk, je huishouden, je vervoer, reizen. 

Is er toevallig je nog iets te binnen geschoten over die vier gebieden over duurzaamheid?' 265 
R: 'Nou, wel meer in de zin van dat je vroeg; 'Geef je je leven een beetje bewust vorm?' Dat is voor mij duurzaam en 

praktisch. Toen viel mij achteraf op dat ik dat niet heel bewust doe.' 

T: 'Automatisch, dat was wat je zei.'  

R: 'Misschien automatisch, maar niet bewust in de zin dat ik daar heel bewust voor heb gekozen. Stel nou dat ik heel veel te 

besteden zou hebben, dan zou ik er daadwerkelijk voor kiezen om een regenwaterton te kopen, toiletwater af te scheiden. Dat 270 
pakket. Ik heb door de economische ontwikkelingen ook niet een denderende hypotheek om dat soort dingen te gaan doen. 

We zitten in een huurwoning. Het heeft wel dubbelglas, maar een oudere ketel. Daar kan ik geen filter voor het toilet in 

opnemen. In die zin is het alsof ik geen keuze heb.'  

T: 'Dus het feit dat je in een huurwoning woont, belemmert jou om verder te verduurzamen, bijvoorbeeld thuis?' 

R: 'Op huishoudelijk niveau kan ik niet echt verder gaan dan de meeste Nederlanders kunnen, dus dat zijn echt de Postbus 275 
51, van een paar dagen per week geen vlees eten.' 

T: 'Dat doe je allemaal wel?' 

R: 'Ja.'  

T: 'Ook dat soort dingen vind ik interessant hoor, als je zegt; 'Ik eet minder vlees.' 

R: 'Ik ben er voor mijzelf niet uit of dat een keuze uit duurzaamheid is. Het zal een mengvorm zijn tussen aan de ene kant 280 
wel bewust zijn en aan de andere kant praktische redenen.' 

T: 'Wat is er dan praktisch aan geen vlees eten?' 

R: 'Sowieso omdat ik niet al het vlees lekker vind. Vegetarisch vind ik vaak gewoon leuk om te maken. Is dat dan een 

bewuste keuze? Je hebt van die mensen die trekken dat dan helemaal door, die willen ook hun eigen vee houden en dan ook 

zelf slachten tot in de kleinste puntjes van hun bestaan terwijl voor mij duurzaamheid vooral tot uiting komt in het 285 
vakgebied. Dat is vijftig tot zestig uur in de week.'  

T: 'En ik noem maar wat voorbeelden voor thuis, biologisch voedsel, groene stroom? Misschien denk je: aha 

R: ‘Groene stroom, nee. Ik kijk er altijd heel kritisch naar. Ik kijk naar tegenlicht en keuringdienst van waren en op gegeven 

moment merk je dat dat er toch (onverstaanbaar) in de markt zitten.' (onverstaanbaar door achtergrondgeluiden, maar ging 

over 'Groene stroom wat niet echt groen is)  290 
T: 'Ik weet nog wel zo'n folder van atoomstroom uit Frankrijk. Dat is ook niet echt wat je wilt wals je groene stroom wilt. Je 

vertelde gisteren ook dat je omgeving niet echt bezig is met duurzaamheid, zullen we misschien ergens anders gaan zitten?' 

(onverstaanbaar) 

T: 'Ik zit met het achtergrondgeluid en dan wordt het heel moeilijk te verstaan en te typen.'  

R: 'Anders doen we even pauze. Dan ga ik even kijken of...' (onverstaanbaar) 295 
T: 'Je vertelde dat je omgeving niet bezig was met duurzaamheid?' 

R: 'Ja, wat ik al zei, behalve nadenken over spaarlampjes.' 

T: 'Heb je het met hun ook erover?' 

R: 'Nee, ik heb het vaker hierover. Over projecten. Ik kom zo wel heel veel met mensen in aanraking die daar ook mee bezig 

zijn.' 300 
T: 'Hoe reageren ze daar op? Wel positief?' 

R: 'De mensen thuis?' 

T: 'De mensen om je heen. Dat kan thuis zijn of vrienden.' 

R: 'Thuis ook, die vinden het erg leuk, maar dat is het dan.'  

T: 'En je noemde net al je huurhuis als iets wat je belemmert in duurzaamheid, maar kun je nog meer dingen bedenken? Je 305 
wantrouwen is ook een belemmering.' (refereert naar het onverstaanbaar gedeelte over wantrouwen ten opzichte van 

duurzaam gepresenteerde producten) 

R: 'In de zin van dat ik er wel achter ben hoe weinig er eigenlijk echt onderzocht is, dat je echt kunt zeggen van; 'Deze 

ontwikkeling of dit product kunnen wij onomstotelijk van zeggen; 'Dit is duurzaam'.'  

En in je eigen bedrijf gebruik je dan alleen de dingen die onomstotelijk duurzaam zijn?' 310 
T: 'Dat zou ik niet durven zeggen. Ik gebruik in mijn eigen bedrijf zelf in ieder geval materialen waar ik een positief gevoel 

bij heb. Dat vind ik leuk te gebruiken en ik heb wel het idee dat het goed aansluit bij de duurzame of ecologische gedachte.' 

(onverstaanbaar) 

T: 'Heb je een idee wat er zou moeten gebeuren? Strengere controle? Of hoe jou wantrouwen weg te nemen?' 

R: 'Ja, dat zou kunnen. Controle in de zin dat als mensen met claims op de markt komen van; 'Dit is een duurzaam product', 315 
dat ze dat ook aan kunnen tonen. Daar ben ik ook al een beetje achter. Er zijn een aantal binnen onze vakgroep 

toetsingsmechanismen, maar achter die toetsingsmechanismen zitten ook mensen die bepaald hebben welke waardes bij de 

toetsingsmechanismen horen. (onverstaanbaar) … laatst bij een congres en dat die architecten uit de jaren zeventig die 

schelpen als bodemafdekking gebruiken om het vocht tegen te houden. Toen was er een rekenbureau, een ingenieursbureau, 

dat het had doorberekend in één rekensom en dan kon je zeggen van; 'Zo duurzaam is je gebouw'.  Die hadden berekend dat 320 
het duurzamer was om een op olie gebaseerde folie als bodemafdekking te gebruiken vanwege het transport. Dat was tegen 

het zere been van die jaren zeventig architect.' 

T: 'De schelpenman.' 

R: 'Ja, de schelpenman en die zei; 'Ja, maar schelpen is een natuurproduct.' Ja, maar folie gemaakt van olieproduct heeft 

minder transport nodig en in zijn totaal is het daardoor duurzamer. Dat soort discussies.' 325 
T: 'Dus duurzaamheid is eigenlijk best wel technisch?'  

R: 'Ja, complex. Duurzaamheid gaat over kringlopen in de breedste zin van het woord. Je kunt zeggen; 'Schelpen zijn 

natuurproduct', maar als daarvoor vijf vrachtwagens voor nodig zijn om het op de bouwplaats te krijgen en dun folie kan bij 

wijze van spreke met de postbode, (onverstaanbaar) Daar wordt het zeer complex van en je moet bepalen; 'Hoe ver ga je en 
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hoe ver neem je dingen mee?' en wanneer is nou het ene alternatief duurzamer dan het andere. Ik vind het een lastige 330 
discussie. 

T: 'Kun je nog meer dingen bedenken die je belemmeren in de verduurzaming, waar je tegen aan loopt?' 

R: 'Financiën en mogelijkheden vanuit gemeenten om dat soort dingen te doen.' 

T: 'Bedoel je dan je bedrijf?' 

R: 'Ook als particulier. Als ik op korte termijn een duurzame stro-leemwoning wil maken...' 335 
T: 'In Lent.' 

R: 'In Lent. Dat is dan 'Plant je vlag' en die hebben speciale regels, iets vrijer, maar er zijn heel veel gebieden waar geen 

speciale regels zijn en dat zijn toch behoorlijke trajecten. Normale bouwprocedures als je wilt bouwen en een duurzame 

leefomgeving wilt vormgeven zijn al moeilijk, maar als je dan al zegt van; 'Ik ga een huis bouwen van stro en leem', dan ben 

je zo jarenlang bezig. Dat zou mij allemaal belemmeren als ik de mogelijkheid zou hebben om een eigen huis te bouwen.' 340 
T: 'Daar ligt nog een rol voor de overheid? Het makkelijker maken om duurzaam te bouwen.' 

R: 'Ja, bijvoorbeeld.' 

T: 'Nou vertelde je net dat je weinig andere mensen om je heen hebt die met duurzaamheid bezig zijn. Waar haal jij je 

inspiratie, je stimulans vandaan?' 

R: 'Initiatieven zoals hier, de Waarmakerij, waar toch wel mensen komen die duurzaamheid in de bredere context plaatsen. 345 
Sociale overwaarde is ook een bepaalde duurzaamheid. Wij hebben er voor gekozen die term, zeker voor het Huis van 

Overvloed, niet al te nadrukkelijk te hanteren.'  

Jules Martin: 'Daar gaat het ook niet om.'  

T: 'Het gaat niet om duurzaam?'  

JM: 'Nee.’  350 
T: 'Waar gaat het om?' 

JM: 'Het gaat erover dat je met zo min mogelijk middelen en spullen bergen kunt verzetten, dat je alleen een plan van 

organisatie nodig hebt. Duurzaamheid is een uitgangspunt. Het is een uitgangspunt dat je eerst kijkt wat er al is, voor mij.' 

T: 'Voor heel veel mensen is dat nog niet zo automatisch, hoor.'  

JM: 'Dat kan. Ik heb nooit echt het plan gehad om iets groens of iets 'eco's' op te zetten.' Dat wordt er alleen op geplakt, want 355 
zo herkennen mensen dat, terwijl als wij glaswol gebruiken, nou dat is niet echt duurzaam. Als je het inademt krijg je kanker, 

bij wijze van spreken.' 

R: 'Daar is vaak dus sprake van. Duurzaamheid is voor de ene de menselijke relaties die je met zo'n project met elkaar hebt 

waar je op een hele intensieve en andere manier met elkaar samen werkt. Duurzaamheid is ook voor heel veel mensen, wat 

Jules zegt, ons uitgangspunt is niet om een groen huis neer te zetten.  360 
JM: 'Nee. Het kan zonder geld.' 

R: 'Maar staat duurzaamheid gelijk aan groen? Staat zijn gelijk aan energiereductie. Duurzaamheid is zo'n breed en complex 

begrip.' 

JM: 'Het Engelse woord 'sustainability', daar heb ik veel meer mee. To sutain. Je kunt iets in stand houden. Dat is wat je wilt. 

Je wilt het leven op aarde in stand kunnen houden. Dat houdt dus in dat je niet alle olie opmaakt en niet de boel onderschijt. 365 
Dus we moeten het in stand kunnen houden. Dus als je meer met elkaar samenwerkt en organiseert en in gemeenschap en uit 

vrije wil, want mensen doen het alleen als ze het willen. Zo hou je het in stand, niet omdat ze moeten. Zet dat af tegen de 

organisatiecultuur waar je keihard moet werken en concurrentie onderling, daarmee hou je de boel niet in stand. Ik fantaseer 

er altijd op los en stel met dat zo voor met al die patenten. Er zijn patentenoorlogen op alle gebieden en de medische wereld 

hetzelfde verhaal. Bedrijf X heeft misschien net het stofje wat bedrijf Y nodig heeft om een kankermedicijn te ontwikkelen. 370 
Dat gaan ze dus nooit doen. Dat is stom.' 

T: 'Ook dat soort opvattingen komen er bij kijken. Ik bedoel, ik kijk hoe mensen het ervaren, maar bij veel mensen komt er 

een complete systeemkritiek bij kijken, het kapitalisme, patenten, de wapenindustrie.' 

R: ‘In essentie is dat natuurlijk duurzaamheid. Als duurzaamheid, zoals in het geval van de overheid, alleen maar beperkt 

blijft tot energiebesparing, dan kom je niet verder. Zolang er nog een hele machtige olielobby is, die echt niets gaat doen tot 375 
de olie echt op is, zul je ook op politiek niveau naar economische systemen moeten kijken van; 'Hoe gaan we er toch voor 

zorgen dat we minder over produceren?' en of we die energie überhaupt nodig hebben.  

T: 'Vind je dat we voor een duurzame maatschappij een ander systeem nodig hebben, want je zei net; 'Er is meer nodig dan 

alleen energiebesparing'.' 

R: 'Dat denk ik zeker, ja. Ik denk dat je op gegeven moment echt niet anders kan dan je maatschappij vergaand te 380 
herorganiseren wil je echt over een paar honderd jaar tegen die generatie kunnen zeggen; 'Jullie hebben nog een planeet waar 

je een beetje comfortabel op kunt wonen.'  

T: 'Wat moet er dan veranderen?' 

R: 'Een heleboel ideeën, maar dat is ook weer allemaal zo complex. Het klinkt misschien anarchistisch of onrealistisch. Ik 

denk niet dat het onrealistisch is, maar ik denk dat we echt tegen de grenzen aanlopen van wat wij nu aan systemen hebbben, 385 
het kapitalistisch systeem, maar ook het politiek systeem. We zien nu ook dat de politiek wel zo dusdanig versnipperd is dat 

je de dingen wel zelf moet doen om het toch voor elkaar te krijgen. Dadelijk heb je coalities van zes politieke partijen. Wat 

krijg je daarmee gedaan?' 

T: 'Wat voor andere manieren zouden er zijn? Denk je dan aan het herorganiseren van de politiek of helemaal buiten de 

politiek om?' 390 
R: 'Ik denk dat we heel veel dingen best buiten de politiek om kunnen doen. Als ik het dan weer even klein maak en terug 

breng naar het Huis van Overvloed, dan hebben wij een heel groot deel zonder de politiek en zonder organisatie, wij zijn 

zelfs formeel geen organisatie, we bestaan niet eens. We hebben een hoop gerealiseerd. Kijk maar naar onze zuiderburen, 

naar België. Die zitten al bijna twee jaar zonder regering.'  

T: 'Anderhalf jaar.' 395 
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R: 'Anderhalf jaar? Nou, maar die functioneren eigenlijk nog beter dan met regering. Dat zal niet voor alles opgaan. Er zullen 

ook beslissingen zijn die zo groot en complex zijn dat je dat niet als Jan met de pet in de straat kan bepalen, maar ik denk dat 

er heel veel te zeggen valt zonder een directe sturing.' 

T: 'Zie je nog wel een rol voor de politiek in de verduurzaming van de maatschappij?' 

R: 'Zeker, maar de politiek moet verder kijken dan hun neus lang is en ik wantrouw in die zin ook de politiek omdat je nooit 400 
echt zeker weet welke lobby er nou achter zit. Dat was ook weer bij zo'n aflevering van Tegenlicht over waarom we nou 

eigenlijk in één keer zijn afgestapt van de spaarlamp naar de Led-lamp. Waarom pusht de regering daar opeens zo op? Dan 

blijkt dus, althans, volgens dat programma, dat dat een Philips lobby is. Philips die het product op de markt wil brengen en 

een nieuwe winstmarge wil creëren. Het is misschien wel een mooi product, de Led-lamp, maar het krijgt dan toch een raar 

smaakje.'  405 
T: 'Je zei; 'De politiek moet leren verder kijken dan hun eigen neus lang is'. Doen ze dat nu niet?' 

R: 'Nee, zeker niet. Wat ik gisteren ook al zei. Ze zitten heel erg op die subsidietrein en zorgen dat de energie minder wordt, 

dus lekker veel zonnecellen die niet zo heel super rendabel zijn om te subsidiëren en windenergie. Je ziet gewoon dat zodra 

het economisch weer wat tegen zit, de subsidies wegvallen. Zelfs met subsidie, heb ik mij her en der laten informeren, was 

de animo ook al niet heel erg groot.  410 
T: 'Nou vindt jij dat duurzaamheid breder is dan energie, maar heb je een idee hoe de politiek iets kan doen aan 

duurzaamheid in de bredere zin?' 

R: 'Nou, als je dan al ziet hoe moeilijk het is om een strobouwwoning te bouwen, puur om het ambtelijk apparaat en dat het 

daar onbekend is, laat ze dan eindelijk eens een keer een goed Nederlands onderzoek doen naar strobouwwoningen, zodat 

mensen met een rapport naar de gemeente kunnen, want dat is nou het ding, je moet als burger aantonen van; 'Laat maar zien 415 
dat het aan alle Nederlandse bouwregels voldoet'. Dan mag je soms gebruik maken van rapporten uit België en Duitsland, 

want daar hebben ze wel een bepaald systeem wat gangbaar is, maar er zijn gemeenten die dat gewoon niet accepteren, die 

zeggen; 'Dat is een Duits rapport. Dat is geen Nederlands rapport.' Dat soort taken zou wel bij de overheid kunnen liggen, 

van; 'Nou, als wij daar nou eens goed onderzoek naar gaan doen kunnen wij dat wat gangbaarder gaan maken.'   

T: ‘Noem het maar het faciliteren.' 420 
R: 'Ja, het faciliteren van onafhankelijk onderzoek.' 

T: 'En niet iets met verbieden of dwingen?' 

R: 'Nou, je mag natuurlijk altijd verbieden als je het idee hebt dat iets niet veilig is of anderszins onwenselijk is. Ik zou ook 

willen pleiten voor het stimuleren van andersoortig duurzaamheidprincipes dan alleen de zonnecel of die windenergie.' 

T: 'Stem je zelf ook?' 425 
R: 'Ja.' 

T: 'Wat stem je dan?' 

R: 'Dat wisselt tussen D'66 en GroenLinks?' 

T: 'En waarom op die partijen? Wat trekt je daar aan?'  

R: 'GroenLinks toch omdat ze duurzaamheid en groen op de agenda hebben. Alhoewel, landelijk gezien zul je nu wel merken 430 
dat er nu even wat andere probleem zijn waar zij zich ook mee bezig moeten houden. D'66 voornamelijk omdat, hoe zal ik 

het eens omschrijven, ik vind dat ze slim progressief zijn. Ik merk dat ze dingen vaak ook wel in een grotere context 

plaatsen. Niet populistisch roepen van; 'We gaan wel uit Europa', maar; 'Europa is juist belangrijk omdat je dan kunt 

samenwerken en ervaring en kennis kan uitwisselen'. Misschien zorgt Europa er wel voor dat TNO in Nederland hoeft te 

doen, maar dat we makkelijker onderzoek uit Duitsland als toets mogen hanteren om zo'n strowoning te maken, dat dat op 435 
Europees niveau geen belemmering meer vormt.' 

T: 'En je volgt ook de actualiteiten?' 

R: 'Ja.' 

T: 'En ben je nog politiek actief of betrokken?' 

R: 'Nee, ik ben niet lid van een politieke partij?' 440 
T: 'En heeft dat een reden?' 

R: 'Nee, geen specifieke reden.' 

T: 'Dat was dan de politiek, maar zie je ook nog een rol voor het individu in de verduurzaming van de maatschappij?' 

R: 'Altijd. Ik denk dat je als individu altijd zoveel mogelijk je best kan doen om bij te dragen, al is het maar vogelkastjes aan 

je muur hangen of bijenhotels plaatsen. Er zijn altijd mogelijkheden om iets te doen.' 445 
T: 'Dus elk individu kan die keuze maken?' 

R: 'Ja.' 

T: 'Moet elk individu dat ook?' 

R: 'Nee, ik zou nooit zeggen ‘moeten’. Als mensen moeten, dan moeten ze dingen doen waar ze niet blij van worden. Als je 

ergens niet blij van wordt zal het ook altijd een vorm van weerstand oproepen. Dat hebben wij met dit project ook gemerkt. 450 
Mensen die heel hard roepen; 'Vergeet het maar. Het gaat niet lukken. Het gaat niet werken'. We zijn vrij snel gestopt om 

mensen te overtuigen van dat dit gaat lukken. Dan werken we liever met mensen die enthousiast zijn dat als we vragen; 'Zou 

je transport kunnen regelen of bij die en die kunnen informeren?', dat ze het dan ook doen, dat ze het niet met tegenzin een 

maand laten liggen en dan dat je erachter aan moeten bellen van; 'Heb je dat al gedaan?' 'Nee, sorry' en dan een maand later 

zeggen; 'Ik heb er eigenlijk geen zin in. Ik geloof niet in het project.'  455 
T: 'En je zei; 'Een individu kan veel doen', van die kleine aanpassingen. Vind je dat dat ook genoeg gebeurt?' 

R: 'Nee, dat denk ik niet. Vooral ook omdat heel veel dingen nog onbekend zijn, dat ze er überhaupt zijn. Ik heb laatst nog 

met een prijsvraag meegedaan over het vergroten van biodiversiteit in de stad. Dan kom je opeens bij een producent die, ik 

zal het even extreem zeggen, die honderd producten heeft die de biodiversiteit in de stad kan vergroten waar heel veel 

mensen geen weet van hebben. Zelfs ik wist niet dat het bestond. Ik wist wel dat er van die dakpannen zijn waar een zwaluw 460 
in kan. Maar zo zijn er ook gevelstenen en holle stenen waardoor egels hun weg kunnen afleggen en zo zijn er ook stenen dat 
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zwaluwen een plek in de gevel kunnen krijgen. Een heel scala. Een hele wereld op zich was dat met hele simpele producten, 

die als je dat integreert in je gebouw of aan je gebouw bevestigt, waardoor het ineens een hele andere plek inneemt. Ik denk 

niet dat heel veel mensen dat weten. In Nijmegen heb je dan Het Groene Hert , maar er zijn heel veel steden die dat soort 

initiatieven niet hebben.  465 
T: 'Over Het Groene Hert  gesproken, je kent het dus, wat vindt je ervan?'  

R: 'Ik vind dat wel een goed initiatief.'  

T: 'Nou wil Het Groene Hert  het duurzaam punt worden van Nijmegen. Heb je daar enig visie op op hoe dat gaat lukken en 

of dat gaat lukken?' 

R: 'Hoe dat gaat lukken daar heb ik niet echt een mening over. Ik denk dat hoe ze het nu doen, dat ze in ieder geval al vrij 470 
bekend zijn in de stad. Dat komt ook door de locatie waar ze zitten.'  

T: 'Nou ja, wat vindt je ervan en wat moeten ze doen om het duurzaam punt van Nijmegen te worden?' 

R: 'Ik denk op deze lijn verder gaan en zorgen dat de naamsbekendheid nog groter wordt. Ik denk dat de elementen die Het 

Groene Hert  nu al heeft, enerzijds de laagdrempeligheid van de winkel met duurzame, ecologische, verantwoorde producten 

en aan de andere kant ook Het Groene Hert  als adviesorgaan dat mensen daar een paar dagdelen in de week zitten die 475 
adviseren over duurzame ontwikkelingen; 'Wat zijn de mogelijkheden?' Ik denk dat dat heel positief is.' 

T: 'Heb je zelf ook behoefte aan plekken waar je samenkomt met gelijkgezinden? 

R: 'Ja, maar voornamelijk heb ik behoefte aan een plek waar ook mensen komen die nog niet gelijkgezind zijn. 

Gelijkgezinden is heel leuk voor één keer in de maand ofzo om ervaringen uit te wisselen, maar het leuke en de potentie van 

Het Groene Hert  is dat er steeds meer mensen binnen komen die eigenlijk bij duurzaamheid alleen maar denken aan een 480 
zonnecel en bij het binnenlopen denken; 'O, jeetje, een zwaluwpan. Nooit van gehoord. Ik ga er meteen eentje op mijn dak 

leggen.' Dat is natuurlijk nog veel leuker dan met gelijkgezinden alleen maar bij elkaar te komen. Op gegeven moment ken je 

elkaar wel en weet je ook wel wat er te halen valt. Het gaat er juist om dat je met dat cirkeltje die tweede en derde cirkel gaat 

bereiken, van die mensen die eigenlijk nog van niets weten.'  

T: 'We hadden het net over het individu. We hadden het over de politiek. Zie jij nog een rol voor de markt weggelegd?' 485 
R: 'Ja. Die kunnen de zaak met hun expertise bij het grote publiek brengen, maar wat ik al eerder zei, ik denk dat ze daar heel 

erg transparant en, het klinkt misschien gezapig, maar ook heel eerlijk over moeten communiceren. De markt die dingen gaat 

lopen roepen en waar dan een jaar later een rapport van verschijnt met; 'Ze hebben ons eigenlijk lopen belazeren met hun 

uitspraken'. Daar heeft niemand wat aan.' 

T: 'Bedoel je 'greenwashing', de niet echte verduurzaming waar we het over hadden?' 490 
R: 'Ja. Greenwashing is daar één voorbeeld van. Dat zijn op zich wel initiatieven die wel een vorm van duurzaamheid zijn, 

maar vaak te veel dingen claimen die niet getoetst zijn en die je niet waar kunt maken. Er is een tijd geweest met 

bijvoorbeeld groene daken. Dan kwam ik allemaal mensen tegen die zeiden; 'Groene daken, dat isoleert veel beter' en 

eigenlijk was dat op allerlei bouwgebied beter. Beter voor het milieu, voor fijnstof etcetera. Een jaar later kwam er een 

specialist die zei; 'Wacht eens even. Het enige wat van groendaken echt is onderzocht is dat het een iets groter accumulerend 495 
effect heeft voor het hemelwater'. Daardoor blijft het dak wat koeler. Wil je fijnstof beter filteren, dan zul je zowat alle daken 

in de stad van groendaken moeten voorzien en een heel flink stuk van de gevels wil je daar echt effect van ondervinden. Dus 

op gegeven moment gaat het echt zo'n leven leiden. Eén zo'n huisje als we daar zo'n groen gevel tegen aan plakken en dan is 

het; 'Dan doen we iets aan de fijnstof'. Dat is gewoon een heel mooi verhaal en dat krijgt op gegeven moment zo'n status dat 

het dus zo is. Het is nooit wezenlijk onderzocht. Dat zie je in de markt vaak, dat ze meteen elk willekeurig waar reclame voor 500 
wordt gemaakt...’ 

T: ‘Dus de markt moet meer ondersteund worden door de wetenschap?’ 

R: ‘Op het gebied van duurzaamheid denk ik zeker. Het leeft heel erg. Mensen willen het eigenlijk ook wel. Een deel wil 

daar echt hard voor lopen en een hele grote groep wil het liefst een beetje het op een blaadje krijgen; 'Als ik dit product koop 

of op deze manier bouw, dan is het goed en hoef ik nergens over na te denken.' Als dan vervolgens blijkt dat dat producten en 505 
methoden zijn die niet onderzocht zijn en waarvan je niet mag claimen dat het duurzaam is of groen. Dan hebben wij daar als 

maatschappij niet zo veel aan. Dan zitten we met een product waarvan wij dachten dat het heel goed voor de volgende 

generatie was, terwijl het dat niet is. Dat geldt niet alleen voor producten, maar ook gemeenten die besluiten om ergens in de 

'middle of nowhere' besluiten een weiland op te kopen en daar woningen neer te zetten vol zonnepanelen en driedubbel glas 

en vervolgens worden er maar driehonderd van verkocht en de rest blijft leeg staan.' 510 
T: 'Dat is gebeurd?' 

R: 'Niet zo sterk, maar het gebeurt dat er heel hoog in wordt gezet op kwantiteit. Er moet een bepaalde ratio aan woningen 

gehaald worden om rendabel te zijn om de kosten terug te krijgen om winst te maken. 'Dit heeft ons zoveel gekost, dus er 

moeten zoveel woningen komen'. Dat gaan we nou allemaal duurzaam doen. Als dan de helft niet verkocht word heb je heel 

veel materiaal en grondstoffen geïnvesteerd waarvan je nog maar moet zien of dat ooit verkocht wordt.' 515 
T: 'En afgezien van dat de markt transparanter zou moeten, met de informatie erachter, heb je nog een mening over de 

verduurzaming van de markt? Dus of dat snel genoeg gaat of niet of dat je daar positief of negatief over bent, of het 

voldoende gebeurt?' 

R: 'Ik denk dat er veel gebeurt vanuit de markt, maar aansluitend op wat ik hiervoor zei, op een verkeerde manier, op een 

snelle en korte termijn manier.'  520 
T: 'Dus als de verduurzaming zo door gaat is het nog niet echt duurzaam?' 

R: 'Nee. Dat denk ik niet. Wel op een bepaalde manier. Ik geloof wel dat er bepaalde ontwikkelingen zijn. Ik kan moeilijk 

beweren dat de productie van zonnecellen dat dat geen duurzaam iets, maar het zou hoger kunnen. Uiteindelijk zul je wel een 

product hebben wat voldoende concurrerend is met fossiele brandstoffen. Wat wou ik eigenlijk zeggen?' 

T: 'Dat weet ik niet.' 525 
R: 'Het ging er over of er in de markt voldoende gebeurt? Ik ga dan af op de gangbare consumentenmarkt, dus de mensen in 

de straat die met de markt iets consumeren en zo een duurzame bijdrage kunnen leveren. Daarvan denk ik dat het wel veel 



221 

 

gebeurt, maar wel op het niveau van; 'Als maar vijf procent van onze claims waar zijn, dan plakken we daar het label op van 

'duurzaam'. Ik denk dat dat wel zijn grens gaat bereiken en dat er steeds vaker een rapport volgt of een uitzending van 

Tegenlicht of dat je naar Keuringdienst van Waren kunt kijken van dat steeds meer van dat soort marktsegmenten ontmanteld 530 
worden.' 

T: 'Doe je dat zelf ook in je eigen bedrijfsvoering? Uitvoerige waarheidclaims achter alles?' 

R: 'ik draai het altijd om. Ik ben gewoon heel eerlijk. Ik zeg altijd; 'Bij deze bouwmethode X heb ik een prettig gevoel omdat 

ik daar bijvoorbeeld zelf mee gebouwd heb, maar ik kan niet zeggen; 'Ik heb hier rapporten liggen en kijk maar eens, het 

klopt allemaal.' Vaak is het maar gewoon een gevoel.' 535 
T: 'We gaan weer naar een ander niveau, de maatschappelijke organisaties, dus daar waar mensen samenkomen en zich 

verenigen met een doel. Zie jij voor hen nog een rol weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

R: 'Het is ook een beetje jouw onderzoek denk ik, hè, dat je merkt het allemaal wat individualistischer is geworden en ik het 

wel positief vind dat dit hier, zoiets als de Waarmakerij, hier zoveel verschillende initiatieven, maar ondertussen wel allerlei 

samenwerkingsverbanden met in ieder geval goede, positieve initiatieven.' 540 
T: 'Zijn die samenwerkingen per project of op de lange termijn ook? Zit er ook een structuur in?' 

R: 'Hangt heel erg van het project af.' 

T: 'Dus per project?' 

R: 'Met het Huis van Overvloed zijn we dik anderhalf jaar mee bezig. In die zin is dat heel langzaam. Heel veel projecten 

zullen minder lang duren. ' 545 
T: 'Je zei net; 'We bestaan eigenlijk niet', wat bedoel je daarmee?' 

R: 'Er bestaat geen organisatievorm, geen bedrijf of stichting. Niets wat heet; 'Het Huis van Overvloed'. Waarmakerij 

hetzelfde verhaal. Allemaal losse mensen die het leuk vinden toevallig om dit samen te doen. Dan blijkt dat je allemaal niet 

meer nodig hebt.' 

(Onderbreking omdat de ruimte besproken is voor Power to Nijmegen) 550 
T: 'Het zit ons niet mee, hè.' 

R: 'Ja, je zou het ook als nadeel kunnen zien. Als we wel een organisatie waren geweest, dan hadden we hier als directeuren 

van het Huis van Overvloed kunnen zeggen; 'Dit is onze ruimte'. Dat is het niet. Het is los vast.' 

T: 'En ben je verder nog lid van iets, van een milieuorganisatie of een maatschappelijke organisatie?' 

R: 'Ik ben heel lang lid geweest van Natuurmonumenten en Wereld Natuur Fonds en dat soort organisaties. Ook ik ontkom 555 
niet aan de economische crisis.'  

T: 'Is het wegbezuinigd?' 

R: 'Het is wegbezuinigd, ja. Vooral omdat ik sinds kort vader ben en dan komen er een boel andere kosten bij. 

Ik ga er een beetje doorheen, want we hebben maar tien minuten. Even fantaseren; Hoe ziet jouw ideale duurzame wereld 

eruit?' 560 
R: 'Alle kritische noten die ik gedurende dit interview geuit heb, dat dat wegvalt.  

(onderbreking door binnenkomst 'Power to Nijmegen')  

T: 'We maken het wel even af, hoor. Dan gaan we daar nog even vijf minuutjes.'  

R: 'Ja.' 

(onderbreking) 565 
R: (Vertelt over vorige baan) 'Die organisatiestructuur was heel hiërarchisch en heel lineair. Hier maak je een project met; 

'Dan en dan is je deadline' en dan heb je een aantal stappen om die deadline af te ronden. Dat is hoe hier een project werkt. Je 

moet echt op alle fronten flexibel zijn en willen zijn met als resultaat dat je te horen krijgt; 'Deze ruimte is gereserveerd'. Dan 

ga je weer op zoek naar waar je kunt zitten. Dat hebben we met het Huis van Overvloed ook heel erg gehad. Je begint ergens 

en je krijgt materiaal X niet binnen, maar wel materiaal Y.' 570 
T: ‘Daar hadden we het gisteren al over. Een beetje het tegenovergestelde proces. Ik ben nu ook een beetje mijn eigen draad 

kwijt. Wat wilde ik jou vragen?' 

R: ‘Fantaseren. Hoe ziet de ideale duurzame wereld eruit?’ 

T: ‘Dan gaan we daar mee door.' 

R: 'Voor mij zou dat in algemene zin zijn een maatschappij waarin iedereen zich heel erg bewust is van dat we hier nog 575 
langer zitten dan één generatie en dat dat met zich meebrengt dat je soms keuzes moet maken die je tien jaar geleden niet zo 

snel zou maken. Dat je niet zegt; 'Volgend jaar moet ik weer de Ipad vier', maar dat je gewoon even vijf jaar wacht. Kijk, als 

iedereen zou dat natuurlijk betekenen dat er minder producten nodig zijn en minder grondstoffen. Dat brengt natuurlijk ook 

weer sociale problemen met zich mee, want als je minder producten nodig hebt, heb je ook weer minder arbeidskrachten 

nodig en wat gaan die mensen dan weer doen? Dan kom ik toch weer terug op een eerdere opmerking. Dat wijst er weer op 580 
hoe complex duurzaamheidverhalen zijn. Inderdaad, het is niet alleen maar de energie, het zijn de mensen en het beleid wat 

er achter zit en de economische structuren die erachter zitten. Daar ben ik steeds bewust van dat dat zo is. Aan de ene kant 

verlamt dat wel eens. Dan kun je eigenlijk zo invloed of zo beperkte invloed daarop, maar daarnaast kun je ook zeggen; 'Ik 

moet gewoon dingen doen waar je zelf achter staat en die je leuk vind vanuit je gevoel van; 'Dit draagt iets bij op een 

positieve manier voor de toekomst van de maatschappij.' 585 
T: 'Je bedoelde met mensen die niet volgend jaar Ipad Vier nodig hebben, bedoel je dat er minder moeten worden gekocht. Is 

dat een deel van het probleem?' 

R: 'Ik denk dat we te veel blij worden gemaakt door allerlei instanties, eigenlijk gewoon door de omgeving waarin we 

verkeren en dat beter lijkt als je volgend jaar een nieuwe Ipad hebt. Er is ooit uit de jaren zeventig  

een rapport gemaakt dat heette: 'Grenzen aan de groei'. Ik denk dat we dat uit het oog zijn verloren, dat er inderdaad grenzen 590 
aan de groei zijn en dat we doorgeslagen zijn met trends, in dat consumeren, altijd maar in een stijgende lijn. We moeten 

steeds maar consumeren, anders komen we er niet uit. Ik vind dat soms wel een gekke gedachte. Wij moeten meer 

consumeren anders werkt het economisch systeem niet.' 
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T: 'Hoe zou dat dan in jouw ideale wereld zijn?' 

R: 'Dat je niet per definitie meer hoeft te consumeren om een goedlopende maatschappij te hebben. Dat je kunt zeggen; 'Ik 595 
heb een huis en eventueel een stuk grond. Ik heb dagelijks eten en af en toe kan ik iets leuks doen, vakantie'. Het hoeft voor 

mij niet heel dogmatisch of heel rigide te zijn. Er zijn genoeg mensen die de hippie gedachte aanhangen, met helemaal 

zelfvoorzienend en heel erg bij het fundamentalistische zijn en iedereen die het anders doet, doet het fout. Als je 

duurzaamheid breder wilt krijgen, een breder draagvlak, dan moet je daar ontspannen mee om gaan. Dus wel gewoon een 

bewuste maatschappij, maar zeker niet met uitsluiting van al het luxe. Veel zijn verworvenheden door onze opa's en oma's.' 600 
T: 'Noem eens wat verworvenheden.' 

R: 'Mocht er ooit een onderzoek komen waarin staat dat de wasmachine heel erg slecht is voor onze duurzaamheid, dan denk 

ik; 'Tja, het is wel ontzettend handig' en ik denk dat onze opa's en oma's op gegeven moment heel erg blij waren toen ze op 

gegeven moment de wasmachine hadden. Dat hoeft niet zo extreem terug gedraaid worden.' 

T: 'Dus in een duurzame samenleving is het een afweging?' 605 
R: 'Ja, een combinatie van mogelijkheden die we nu hebben en toch bewuste gedachtegang daarachter.'  

T: 'Dus niet ‘back to basics’?' 

R: 'Dat hoeft voor mij niet. Back to basics is niet voor iedereen weggelegd. Voor de grote massa, die wil best bepaalde 

dingen doen, maar ze willen niet back to basics. Dat hoeft ook niet.' 

T: 'En de technologie. Geloof jij in de 'technoligal fix', dus dat de technologie wel de problemen oplost waar we nu voor 610 
staan?' 

R: 'Nee, ik geloof dat niet. Ik denk dat ze het ondersteunt.' 

T: 'Ondersteunt?' 

R: 'Of aanvoert, dat is een beter woord. 'Aanvoert'. Ik denk dat ze als je echt werkelijke problemen wilt oplossen, dat is het 

volgens mij extreme maatregelen durven aangaan en ook die moreel of ethisch niet zo lekker liggen, bijvoorbeeld zo'n 615 
eenkindspolitiek in China. Ik denk dat er niet veel animo voor is, terwijl als je het rationeel bekijkt is het heel goed voor de 

planeet.' 

T: 'Dat soort maatregelen zouden er dan moeten komen?'  

R: 'Ik denk dat als je het over technologie hebt, dat problemen in eerste instantie erger worden en dat je bepaalde 

ontwikkelingen kan kortsluiten, zoals er nu technologieën zijn die ervoor zorgen dat er in een stad landbouw bedreven kan 620 
worden. Een kas in leegstaande kantoorpanden met een speciaal soort led-verlichting waardoor je je groenten kunt 

verbouwen en al die kantoren die nu leegstaan. Dat vind ik een mooie ontwikkeling, maar die lossen de kern van het 

probleem, ruimtegebrek in de stad of überhaupt ruimtegebrek voor al die mensen in de stad, niet op. Het zorgt er voor dat 

bepaalde dingen minder ernstig worden.'  

T: 'Dan was dit je ideaal, maar hoe verwacht je dat over veertig jaar de wereld eruit ziet?' 625 
R: 'Dat zou ik echt niet weten.' 

T: 'Geen verwachtingen? Dan is bijvoorbeeld de olie op.' 

R: 'Geen idee.' 

T: Geen idee of dat soepel verloopt of chaos.' 

R: 'Ik denk niet dat het soepel verloopt. Ik denk wel dat de overgang naar een duurzamere, bewustere maatschappij zal 630 
moeizaam en met horten en stoten gaan. Misschien wel vergelijkbaar met de industriële revolutie, dat mensen in een keer 

doorkrijgen; 'Vroeger deed ik dat werk, maar in één keer gaat een robot het werk van vijftig man doen'. Dat riep destijds ook 

weerstand op en hoe ga je je maatschappij weer zo inrichten dat die mensen die vervangen worden door machines weer iets 

kunnen gaan doen?' 

T: 'Wat ik eigenlijk wil proberen te zien met deze vraag is of jij bang bent voor de toekomst of juist positief.'  635 
R: 'Ik ben zeker niet bang voor de toekomst. Ik zie het positief in. Dat zei ik gisteren ook al. Er zijn een heleboel parallelle 

ontwikkelingen en iedereen claimt nu nog; 'Onze weg is de juiste weg', maar uiteindelijk zal daar door allerlei politieke en 

financiële krachten een algemene lijn uit gedestilleerd worden, zoals altijd wel gebeurt. Het feit dat ze zich nu gefocust 

hebben op aardolie is omdat zij destijds het gewonnen hebben van de elektrische auto, die al bestond een paar honderd jaar 

geleden.'  640 
T: 'Een paar honderd jaar geleden?' 

R: 'Zeg ik dan goed?' 

T: 'Toen was er niet eens elektriciteit. Ik weet wel dat ze in de jaren twintig al een auto hadden op water.' 

R: 'Ik weet dat er een moment is geweest dat wij daar als maatschappij de keuze hadden van; 'Gaan wij auto's ontwikkelen op 

olie of op elektriciteit?' Olie heeft het toen gewonnen, ook omdat het wat makkelijker was om één of andere reden.' 645 
T: 'Zoiets zal nu weer gaan gebeuren?' 

R: 'dat vind ik altijd een grappige constatering, dat we nu weer terug gaan naar de elektrische auto, die het ooit verloren 

heeft.  

T: 'Nog één vraag. Heb je het gevoel onderdeel te zijn van een beweging, een duurzaamheidbeweging?' 

R: 'Nee.  650 
T: 'Jij bent een eenling? 

R: 'Ook niet per se. Ik ben een ZZP en ik werk in allerlei projecten en samenstellingen aan projecten die op één of andere 

manier duurzaam of maatschappelijk verantwoord te noemen zijn en zoveel mogelijk proberen te zorgen dat er een duurzame 

bijdrage geleverd wordt aan de toekomst. Of dat nou een beweging is? 

T: 'Dat is mijn vraag' 655 
R: 'Dat weet ik ook niet. Gisteren zij jij dat er niet meer echt een protesterende milieubeweging is die gaat slapen op de Dam. 

Misschien is dat inderdaad zo, dat het zich meer omvormt tot dingen zoals hier, dat mensen niet per se vanuit die duurzame 

insteek, maar toch projecten realiseren die duurzaam zijn. Ik bedoel, er zijn ook mensen die voor ons de app ontwikkelen. Ik 

denk niet dat die heel snel een eco-logo op hun site zetten, maar ze werken wel mee aan een project wat een duurzaam 
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samenwerkingsverband of project realiseert.'  660 
T: 'En onder collega's of mensen in je vakgebied. Merk je daar iets van een beweging?' 

R: 'Ja wel, die neiging dat men zich aan het verdiepen is. Daar merk je toch heel vaak dat de meeste mensen het benaderen 

vanuit een hele technische instelling. Dan willen ze heel snel een label of een certificaat en dat je een hoop formulieren invult 

voor het energielabel, of je A resultaat hebt of A++ of 'tripple plus' bent. Dan is het goed.'  

T: 'En komen jullie daarmee ook wel eens samen, een brancheorganisatie of zoiets?' 665 
R: 'Er zijn al organisaties, zogenaamde centrale vakorganisaties. Daar komen mensen samen en die geven allerlei cursussen 

en seminars.' 

T: 'Over duurzaamheid?' 

R: 'Over duurzaamheid. Stichting Bouwsteun Service doet heel veel op het gebied van duurzaamheid. Daar hoef je geen lid 

van te zijn. Je geeft je gewoon op wanneer er een workshop is. Dan kun je meedoen. Dat gebeurt wel.' 670 
T: 'Nu mijn laatste vraag: 'Zou jij jezelf spiritueel noemen? Heeft duurzaamheid bij jou verband met spiritualiteit?' 

R: 'Nee. Het is niet dat ik mij nu verbonden voel met de aarde of zoiets.' 

T: 'Duidelijk. Mag ik als allerlaatste je inkomen weten?  

R: 'Dan moet ik mijn jaaropgave gaan bekijken. Ik had vorig jaar een omzet van twaalfduizend.' 

T: 'Is er nog iets wat je kwijt wilt? Schiet je nog iets te binnen?' 675 
R: 'Dat vond ik het leuke van dat we het interview hebben opgeknipt, dat ik na gister toch even heb kunnen nadenken over 

het aspect van wat de definitie van duurzaamheid is in het kader van dit onderzoek en eigenlijk wat het onderzoek is.'  

T: 'Nou, dan zijn we klaar. Ik moet naar de universiteit en jullie hebben afgesproken. Ik ga het even opslaan want dat is het 

ergste wat kan gebeuren.'  

 

Interview met Rik in Het Groene Hert , 25-04-2012 

 

T: 'Duurzaamheid hoeft alleen maar belangrijk voor iemand te zijn en dan kan 

het echt allerlei vormen aannemen en nog een bepaalde leeftijdcategorie en een 5 
bepaalde omgeving, zeg maar. Dus dat is wat ik doe. Uiteindelijk wil ik 

vijfentwintig van dat soort portretten en juist om het menselijke aan te tonen 

van dat soort portretten wil ik ook letterlijk een foto. Daar had je geen bezwaar 

tegen?  

R: 'Nee.' 10 
T: 'Maar mag ik beginnen met dingen vragen? We beginnen met de makkelijke 

dingen. Hoe heet je?' 

R: 'Rik,’ 

T: 'En hoe oud ben je?' 

R: 'Vijfendertig.' 15 
T: 'Waar woon je?' 

R: 'Ik woon nu nog in Nijmegen Bottendaal. Dat is dicht bij het centrum, maar 

ik ga nu verhuizen naar een boerderij een dorp verderop, Bemmel.' 

T: 'Bemmel. Oké. Je gaat in een boerderij wonen. In dat een woonboerderij of 

is dat een echte boerderij?' 20 
R: 'Het is op dit moment nog een echte boerderij met echt een stal om varkens 

en koeien te houden.' 

T: 'Een echte klusboerderij?' 

R: 'Ja.' 

T: 'En jullie gaan het helemaal opknappen?' 25 
R: 'Ja, wij gaan het volledig renoveren.'  

T: 'En wat is je beroep?' 

R: 'Ik ben tuin- en landschapsontwerper.' 

T: 'De architect of degene die in de tuin werkt?' 

R: 'Nee, de architect. Ik ontwerp en bedenk dingen voor mensen en maak ontwerpen. Ik maak offertes en ben dan ook 30 
projectleider. Dus dat kunnen kleine tuintjes zijn, maar dat kan ook bijvoorbeeld een hele wijk of een park of een speeltuin 

zijn.' 

T: 'Leuk. Wat is je opleiding?' 

R: 'Tuin- en landschapsinrichting zoals dat heet. Dat is een HBO opleiding in Velp. Lagestein heet die school.' 

T: 'Die ken ik wel. Duurzaamheid. Wat betekent duurzaamheid voor jou?' 35 
R: 'Wat betekent duurzaamheid? Duurzaamheid heeft heel veel betekenis natuurlijk. Duurzaamheid betekent dat je gericht op 

de toekomst ergens mee bezig bent. Dus je leeft dan niet van dag tot dag, maar je leeft van week op week of jaar op jaar of 

nog liever van generatie op generatie. Dat kun je op verschillende manieren, als je daarin gelooft, kun je dat geloof belijden. 

Ik geloof niet in God, maar ik geloof wel dat we op het moment dat je in zo een maatschappij en leeft in de wereld en de 

geweldige natuur die we hebben dat je daar dan ook netjes mee om moet gaan op zijn minst. Ik vind dat iedereen zijn eigen 40 
verantwoordelijk heeft om te zorgen dat hij tijdens zijn leven geen negatief effect heeft op alles wat er zich heen is, of dat 

nou milieu is of mooie gebouwen of mensen of dieren of wat dan ook. Je moet daar wel goed mee om gaan. Zo is het huis 

waar ik nu woon, is een huis uit 1895. Dat zie ik eigenlijk als cultureel erfgoed. Erfgoed in elk geval. Het is gebouwd in een 

tijd dat mannen nog op van die hoge snelloopfietsen zaten. Zo lang geleden is dat. Dat is helemaal handwerk geweest. Het 

huis, toen we er kwamen wonen, het houtwerk was allemaal kapot en ik heb dat in zijn geheel weer gerestaureerd in de oude 45 
staat, maar ook weer leefbaar volgens de eisen van deze tijd. Het huis is nu weer gered voor de volgende generatie.' 
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T: 'En dan ook nog bij de restauratie oog voor duurzaamheid?' 

R: 'Ik heb heel veel hergebruikt, dus heel veel oude deuren en oud hout gebruikt.'  

T: 'En je hebt nu het voorbeeld genoemd van het restaureren van je huis, maar kun je nog meer voorbeelden noemen van hoe 

jij duurzaamheid vormgeeft in je leven, in al die vormen van wonen, werken, opleiding? Het is een brede vraag.'  50 
R: 'Wat is duurzaamheid? Duurzaamheid is ook goed met je geld omgaan. Duurzaamheid is natuurlijk een heel breed begrip. 

Als je het alleen maar over milieu hebt, dan heb je maar een stukje, maar duurzaamheid is ook duurzaam met je geld 

omgaan. Ik ben altijd al een spaarder geweest. Dus in goede tijden moet je zorgen dat je spaart voor slechte tijden, want er 

komen altijd slechte tijden. Dat heb ik altijd gedaan. Je doet dit zodat je weet dat je spaart voor een dipje wat komt. Dus dan 

hoef ik me geen zorgen te maken. Dat is ook duurzaamheid. Wat is nog meer duurzaamheid? Het is een hele slechte term, 55 
maar een duurzame relatie, dat klinkt natuurlijk helemaal nergens naar. Eigenlijk is duurzaamheid helemaal geen goed 

woord. Eigenlijk is 'effectiviteit' een beter woord.' 

T: 'Want zij ziet zelf duurzaamheid in je relatie?' 

R: 'Ja, maar dat is een volledig verkeerd woord voor je relatie. Je zegt niet; 'Ik heb een duurzame relatie'. Dat is nou niet echt 

gezellig. Je zegt; 'Ik heb een goede relatie die effectief is en waar we op de lange termijn heel gelukkig van worden'. Dan is 60 
het woord duurzaamheid eigenlijk niet goed, maar het heeft bijna dezelfde betekenis. Duurzaamheid is een beetje een woord 

wat belegen is in mijn optiek. Je moet meer kijken naar effectiviteit. Ik ben aanhanger van Cradle to Cradle. Zoals Braungart 

ook zegt, dat is een van de oprichters, duurzaamheid is eigenlijk een woord wat zijn uiterste houdbaarheidsdatum heeft 

gehad. Je moet meer kijken naar effectiviteit. Als ik een tafel maak en ik maak die tafel van hout en ik gebruik lak die 

biologisch afbreekbaar is, dan heeft die tafel eerst vijftien jaar een leven als tafel. Dan is hij niet goed meer en dan kun je er 65 
bijvoorbeeld compost van maken. Dan kun je het weer gebruiken om de tuin te bemesten. Dan is de effectiviteit van de tafel 

veel groter. Dan heb je er weer veel meer aan. Zo kun je dat met alles doen. Alles wat je dan creëert, maakt en bedenkt, dat 

moet eigenlijk op meerdere manieren goed zijn, dus niet alleen om tafel te wezen, maar ook op het moment dat hij niet meer 

goed is als tafel, moet hij ook ergens goed voor zijn. Dat is dan effectiviteit in de dingen die je doet. Dat kun je ook 

duurzaamheid noemen, maar ik vind effectiviteit een beter woord.' 70 
T 'En heeft duurzaamheid, of effectiviteit, ook nog sociaal aspect?'  

R: 'Altijd. Ja. Ik ben ook groot fan van Herman Scheer. Ken je die?' 

T: 'Nee, die ga ik wel opzoeken.' 

R: 'Die ga je opzoeken? Je moet hem maar eens opzoeken. Hij staat ook op YouTube. Daar kun je speeches van hem 

opzoeken. Hij is in Duitsland de initiator van de zonnepanelen en de windmolens. Hij heeft ervoor gezorgd dat in Duitsland 75 
het teruglevertarief heeft.' 

T: 'Ik heb wel eens een interview met hem gezien, ja.' 

R: 'Hij heeft er dus voor gezorgd. Hij had het honderdduizenddakenproject bedacht in Duitsland. Dus iedereen die een 

zonnepaneel op zijn dak legt, die mag het terug verkopen aan het net en die krijgt daar goed geld voor. Die krijgt daar veertig 

of vijftig cent per kilowatt voor. Als je nagaat, je betaalt als consument vijfentwintig cent en in Nederland krijg je als je dat 80 
doet, zonnepanelen op je dak en je krijgt maar vier cent per kilowattuur. In Duitsland krijg je tien keer zoveel. Dus wat is er 

gebeurd? Als je Duitsland inrijdt zie je overal zonnepanelen en overal zie je windmolens. In Duitsland heb je volgens mij al 

meer dan tweeëntwintig procent van de energie wordt duurzaam opgewekt. In Nederland zitten we nog maar volgens mij op 

drie procent.' 

T: 'Ik woon zelf in Duitsland en je ziet het echt meteen bij de grens: Pof!' 85 
R: 'Ja, dat is tof. Dat is dus Herman Scheer. Hij heeft er ooit voor gezorgd dat er heel veel kennis en bedrijven in Duitsland 

zitten die weten hoe dat moet. Er is een hele economie omheen ontstaan. Die veertig of vijfenveertig of vijftig cent die de 

mensen betaald krijgen per kilowattuur die moet natuurlijk wel betaald worden. Dat wordt dus betaald door alle Duitsers die 

energie afnemen. Dan gaat de kilowattuurprijs dan één of twee cent gemiddeld omhoog, of drie cent. Dat is voor een gezin 

maar een paar tientjes per jaar, maar dat komt allemaal weer terug in belastinggeld omdat er een hele economie omheen 90 
ontstaat. Dat is echt booming business geworden.' 

T: 'En hij is belangrijk voor jou of inspireert jou?' 

R: 'Dat is een inspiratie, ja. Ik ben bij een lezing van hem geweest in Amsterdam. Net zoals Braungart. Ik ben nu een boek 

van hem aan het lezen over Cradle to Cradle.'  

T: 'Zou je zeggen dat voor jou duurzaamheid belangrijk is?' 95 
R: 'Ja, zeker. Ik ben er wel van overtuigd. Ik zeg niet dat ik er alles voor doe. Ik heb ook gewoon een auto die op diesel is, 

maar ik heb liever een auto die betaalbaar is en elektrisch is.'  

T: 'En kun je iets vertellen over hoe duurzaamheid terug komt in je werk?' 

R: 'In mijn werk? Ik gebruik heel graag gebiedseigen en recyclebare of gerecyclede materialen. Wat ik ook wel doe, als ik 

ergens iets inkoop. Ik koop bijvoorbeeld natuursteen, dan vraag ik altijd; 'waar komt het vandaan en hoe wordt het gemaakt?'  100 
T: 'Niet uit die groeves uit India?'  

R: 'Ja, dat komt daar vandaan. Je ziet in de stad ook van die tegels liggen. Dat zijn van die natuursteen tegel en daar is met 

een hamertje en een beiteltje allemaal putjes ingeslagen. Dat heet dan gebouchedeerd. Dan vraag ik me af; hoe komen die 

putjes erin?' Die worden erin geslagen. Je kunt wel zien dat het handmatig patroon is en dat het geen machine is die dat dan 

doet. Dan vraag ik wel eens; 'Zijn dat dan kinderen die dat doen? Hoe gebeurt dat? Dat weten ze niet. Dan zeg ik; 'Geef maar 105 
geld, dan ga ik kijken.' Dat is natuurlijk een hele slechte zaak. Daar bestaan geen regels over. Ook de kleren die je draagt. Ik 

kan niet zien hoe dat gemaakt is.'  

T: 'Heel ondoorzichtig?'  

R: 'Ja. Ze hebben van die grote bakken met gif en daar staan ze de spijkerbroeken in te duwen. Ze worden allemaal hartstikke 

ziek en moeten veertien uur per dag werken. Dat is niet echt duurzaam, maar daar drijven wij wel weer op. Wij willen onze 110 
kleren hier hartstikke goedkoop. Dat is niet duurzaam. Eigenlijk moeten wij veel meer betalen voor onze kleren. We zijn 

gewoon hartstikke verwend.' 
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T: 'Denk je dat dat mogelijk is, wel te doorziene ketens?'  

R: 'In ieder geval moet die vraag gesteld worden. Ik zit niet in de politiek. Daar zou ik misschien wel meer kunnen doen. Ik 

heb niet een heel groot bedrijf met macht, maar ik kan wel vragen stellen en als het antwoord me niet aanstaat, kan ik een 115 
ander product kiezen, maar het is lang niet allemaal doorzichtig. Ook FSC-hout, ik denk ook niet dat dat even goed klopt. Ze 

zeggen dat er allemaal boompjes worden terug gezet, maar misschien is het wel een suikerpalmplantage wat er wordt 

neergezet, dus dat in Borneo hele oerwouden plat getrokken worden en daar worden orang-oetangs weggejaagd en daar 

komen palmbomen. Plantaardige palmolie, dat zit in al onze producten verwerkt. Je eet dan plantaardige olie, maar dat komt 

omdat in Indonesië alle orang-oetangs zijn weggejaagd.'  120 
T: 'In hoeverre hou je daar rekening mee bij je consumptiepatroon?' 

R: 'Wat het dus is, ik kan het lang niet allemaal controleren, want als ik op een pakje boter zie staan; 'plantaardige olie', dan 

kan dat dus van Borneo komen. Dan kunnen daar orang-oetangs voor zijn omgebracht. Dat kan ik niet controleren.'  

T: 'Maar je bent er wel mee bezig?' 

R: 'Ik ben me er wel bewust van dat dat zo kan zijn. Ik vind het een belachelijk dat wij hier met ons allen eten en een dak 125 
boven ons hoofd en een verwarming aan, dat we dat toch wel blijkbaar willen gebruiken. Het gebeurt. Net zoals kleren die 

dan onder erbarmelijke omstandigheden geproduceerd worden. Het speelt bij alles. Alles wat we kopen uit die landen.' 

T: 'Zijn er nog meer dingen waar je op let? Zijn er nog meer aankopen?' 

R: 'Het liefst gebruik ik ook gebiedseigen producten. Als ik hout koop voor een schutting koop ik het liefst eikenhout of 

douglas, wat in Nederland en Duitsland geproduceerd is.' 130 
[onderbreking door Stan Seveke, directeur van Het Groene Hert ]  

T: 'Zo. We hadden het over duurzame aankopen en je had een voorbeeld van de schutting.' 

R: 'Ja. Je kan natuurlijk zeggen; 'Ik gebruik hardhout en uit Indonesië of uit Suriname. Dat is sowieso al heel dubieus wat 

voor bos daar gekapt wordt en wat er voor terug komt en het moet ook nog eens op een boot hier naartoe getransporteerd 

worden. Ongeveer tien procent van het gewicht heb je nodig aan brandstof om het hier te krijgen. Bij voorkeur gebruik ik 135 
dan wat dan hier uit Nederland Of Duitsland komt, dus eikenhout of douglas of ander duurzaam hout. Duurzaam hout wordt 

hier ook goed op gecontroleerd. Ik gebruik liever dat en dat vind ik ook veel mooier.' 

T: 'Lukt dat ook goed, het integreren van duurzaamheid binnen het bedrijf?' 

R: 'Ja, ik weet mensen wel te overtuigen, van; 'Kies een schutting van eikenhout', dat vergrijst mooier, er zitten noesten in.'  

[Onderbreking door Stan] 140 
T: 'Zo, nou ben ik de draad ook kwijt, hoor.' 

R: 'Het overtuigen van mensen en dat lukt dan ook. Wat ik dan als voorbeeld geef, ik ben op vakantie en ik rijd door Ierland 

en dan zie je zo'n heel mooi landschap met van die muurtjes. Maar dat is daar mooi, als ik zo'n muurtje hier in de polder zet, 

dan ziet het er niet uit. En waarom is dat nou? Omdat het gebiedseigen is. Die stenen komen daar vandaan. Dat werd daar 

vroeger zo gedaan. Je ziet dat daar overal. Dat is de kracht van herhaling en authenticiteit wat maakt dat het daar ook mooi is. 145 
Zo is het ook met het gebruik van materialen. Ik pak liever iets wat uit de buurt kan als het even kan. Ik gebruik liever geen 

exotische producten. En dat is eigenlijk ook gewoon mooier. Het past er beter bij.' 

T: 'Is jullie hele bedrijf daarvan overtuigd of ben jij dat?' 

R: 'Nee, ik ben daar wel de aanzwengelaar van. Er zijn nog zat die dat helemaal niets kan schelen.' 

T: 'Merk je dat je daar een positieve invloed op hebt?' 150 
R: 'Ik heb er wel invloed op, maar kijk, mensen zoals ik gaan de wereld niet redden. Nederland moet bijvoorbeeld zeggen; 

'Wij gaan ook eisen stellen aan de kleren die binnen komen'. Het moet duurzaam geproduceerd zijn, onder goede 

werkomstandigheden. Wat ze overigens wel goed doen is dat er steeds meer nieuwe zuinigere auto's op de markt komen of 

elektrisch. Daar heb ik natuurlijk heel lang op zitten wachten, veel te lang, maar zo moeten ze ook het teruglevertermijn wat 

in Duitsland in de lucht is sinds 2001, dat hebben wij nog steeds niet. Dat vind ik belachelijk. Wij hebben van die lastige 155 
subsidieprocedures waar niemand zin in heeft. Het wordt alleen maar duurder en stroperiger en langer duurt voordat je een 

keer een windmolen hebt of een zonnepaneel op je dak.' 

T: 'Nou zal Nederland zeggen; 'Wij mogen dat niet doen, spijkerbroeken gaan weigeren die met vergif geverfd zijn.' 

R: 'Dan moet het Europees geregeld worden.'  

T: Van de EU mag dat niet wegens de vrije markt?' 160 
R: 'Daar is wel regelgeving over. Je mag toch als je aanbesteedt, wat je ook aanbesteedt, je mag altijd eisen stellen aan 

kwaliteit en het feit dat het met gifstoffen geverfd is of dat spijkerbroeken recyclebaar moeten zijn, dat moet presteerbaar 

zijn. Of dat verbranding geen gifstoffen opleveren. Over die eisen valt wetgeving te maken. Daar ben ik van overtuigd, maar 

dan moeten ze wel allemaal willen. Dat willen ze niet, want er zijn allemaal lobby's. Shell heeft een hele sterke lobby. Die 

houdt allemaal patenten op het schap. Die houdt een boel tegen.'  165 
T: 'Jij denkt dat dat de duurzaamheid remt?' 

R: 'Ja. Er zijn een heleboel van die grote bedrijven die een hoop van die goede patenten opgekocht hebben wat nog is het 

schap blijft. Shell houdt al jarenlang tegen dat auto's heel duurzaam worden of dat je zelf elektrisch gaat rijden.'  

T: 'Ik wil heel even terug naar hoe jij duurzaamheid integreert in je eigen leven. Speelt duurzaamheid nog een rol in de 

manier waarop je je vervoer regelt? Je zei al dat je een dieselauto hebt.' 170 
R: 'Ik heb een dieselauto. Als er over een paar jaar een betaalbare variant is die elektrisch is, dan koop ik die. Dat heb ik 

liever, maar er is niet een heel goed alternatief voor hetgeen ik heb. Dat had er twintig jaar geleden ook kunnen zijn.' 

T: 'En je hebt net vanuit je bedrijf genoemd dat je inheemse houdsoorten koopt, koop je nog duurzaam in je eigen 

huishouden?' 

R: 'Ja, ik let zeker wel op wat ik koop. Als ik boodschappen doe let ik zeker wel op; 'Hoeveel plastic zit daar om heen? Is dat 175 
nodig? Ik vraag liever geen tasje, maar neem zelf een tas mee. Dat zijn natuurlijk allemaal pietluttige dingen, maar als 

iedereen dat zou doen, dan scheelt het wel. Ik maak geen kilometers met de auto die niet strikt noodzakelijk zijn, maar ja. Het 

antwoord zit natuurlijk niet in het zuinig doen. Het antwoord zit in een hele andere manier van we hoeven niet meer met 
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fossiele brandstof. We moeten elektrisch, op elektriciteit met windmolens en zonnepanelen. Dat is het antwoord.'  

T: 'Speelt duurzaamheid nog een rol in je vrije tijd, reizen of je hobby's?' 180 
R: 'Als ik vrij heb dan trek ik graag de natuur in. Dat heeft niet met duurzaamheid te maken, denk ik, maar ik ga wel graag de 

natuur in en lang wandelen en dan kan daar ook ontzettend van genieten. Dan picknicken we ergens boven op de berg en dan 

nemen we onze rommel ook weer mee.' 

T: 'En vliegen, is dat iets?' 

R: 'Tja, vliegen. Nou weet ik eerlijk gezegd niet of het zuiniger is of ik met de auto naar Spanje ga of met het vliegtuig, qua 185 
brandstof. Dat weet ik niet, maar ik vlieg niet heel vaak. Ik vind het wel een slechte zaak dat het zo goedkoop is.'  

T: 'Het is niet dat je minder vliegt uit duurzaamheidsoverwegingen?' 

R: 'Nee. Dat geloof ik niet. Ik vlieg gewoon niet vaak.' 

T: 'Zijn er andere dingen die je bewust laat?' 

R: 'Zakelijk of in mijn privéleven?' 190 
T: 'Wat je wilt. Je hebt al genoemd, geen exotische houtsoorten, maar in je privéleven kan ook.' 

R: 'Wat ik laat, ik kies liever het duurzame product als ik ergens uit kan kiezen. Dan laat ik de wegwerpdingen. Ik koop liever 

houten speelgoed. Dat vind ik ook mooier.'  

T: 'Want je hebt een kind?’  

R: 'Ik heb een dochter van twee.'  195 
T: 'Wil je haar ook duurzaam opvoeden?' 

R: 'Jazeker. Ja.'  

T: 'Hoe ga je dat doen?'  

R: 'Ik ga haar wel proberen bewust te krijgen. Wij recyclen thuis ook, dus een bakje plastic en een bakje groen. Dat staat 

naast elkaar en wordt allemaal keurig apart gehouden.' 200 
T: 'Heb je ook winkels waar je bewust wel of niet koopt?' 

R: 'In ieder geval ga ik nooit naar de Shell, want dat zijn allemaal grote boeven die duurzaamheid tegenwerken. Van die 

verhalen dat ze ergens in Afrika zo'n rivier weggewerkt hebben. Dat mensen met groene zeep vissen zitten af te wassen 

omdat er allemaal olie op de vissen zitten. Dat zijn allemaal verhalen van Shell. Ik ga liever niet naar de Shell.'  

T: 'Wat zei je nou net over dat je elektrisch wilt rijden, maar dat het eerst nog goedkoper moet worden?'  205 
R: 'Goed, het gaat de goede kant op nu. Het is nu net een jaar ofzo dat die auto’s een beetje echt te koop zijn. Eerst werden er 

honderd per jaar verkocht. Nu zijn het er steeds meer, dus dat stimuleert echt goed. De vraag is of de auto's die nu op de 

markt komen echt goed zijn. We zitten nou nog een beetje in een overgang natuurlijk. Straks is er een systeem, dan rijdt je 

met je auto naar het tankstation en dan kom je onder een apparaat en dan stop je er wat in en dan rijdt je weer verder. Dat 

systeem moet nog komen. Nu steek je je stekker in het stopcontact en moet je heel lang wachten.'  210 
T: 'Ja, dan moet je heel lang wachten en kun je veertig kilometer rijden.' 

R: 'Nou, wel meer dan dat ondertussen.' 

T: 'Ik ken alleen deze scooters.' 

R: 'Als je scooters hebt, dan doe je niet zulke lange afstanden. Als je dan een lange afstand wilt maken, dan denk je; 'redt 

mijn batterij dat eigenlijk?' 215 
T: 'Wij hebben het nu een beetje over de markt der duurzame dingen. Zijn er nog producten die je zou willen? Wat nog niet 

bestaat of meer toegankelijk zou moeten worden?' 

R: 'Nou, daar hebben we het over gehad. Bijvoorbeeld de kleding moet duurzaam geproduceerd worden. Dan niet zo'n muf 

winkeltje waar je alleen maar wollen dingen kunt kopen uit Schotland, en dat je denkt; 'Dat is dan duurzaam'. Ik wil gewoon 

van mijn spijkerbroek en dat hij duurzaam is. Ik vind dat dat gewoon opgelegd moet worden. Dat gewoon iedereen daaraan 220 
bijdraagt. Dan wordt je spijkerbroek maar een tientje duurder, of twintig euro duurder. Dan is dat maar zo.'  

T: 'Ik ga je niet vragen of je Het Groene Hert  kent, want we zitten daar, maar wat vindt je van zo'n plek als Het Groene Hert . 

Kan die daar nog iets in betekenen?'  

R: 'Of Het Groene Hert  er iets in kan betekenen?'  

T: 'Ja, of Het Groene Hert  wat dat betreft nog kan verbeteren of daar een rol in kan spelen?' 225 
R: 'Nou ja, dat doen ze natuurlijk al een beetje. Het staat allemaal nog in de kinderschoenen. Het moet allemaal nog een 

beetje echt op gang komen naar mijn idee, maar je ziet wel dat duurzaam denken, of effectief denken zoals ik het noem, dat 

dat wel een beetje uit het geitenwollensokken tijdperk te voorschijn komt. Als je nou op een beurs komt van zonnecellen, dan 

zie je daar allemaal mannen in pakken lopen. Tien jaar geleden kwamen daar alleen maar geitenwollensokkentypen.' 

T: 'Dat vindt je een positieve ontwikkeling?' 230 
R: 'Ja, duurzaamheid of effectiviteit, wordt wel steeds meer business. Het duurt wel erg lang.'  

T: 'Je hebt het al gezegd met de dieselauto, maar merk je nog meer dingen waarin je niet duurzaam bent?' 

R: 'Waarin ik niet duurzaam ben? Ja, ik heb nu nog een huis met een gaskachel. Daar wil ik eigenlijk van af. Ik maak nou een 

huis met houtkachels met een hoog rendement die goed verbranden dus dan ben je CO2 neutraal. Hout verbrandt je, dat 

wordt CO2 en wordt weer opgenomen in het bos. Dus dat is al een duurzame keuze. Ik wil uiteindelijk wel een huis wat 'off 235 
the grid' is, wat energieneutraal is.'  

T: 'En merk je ook welke factoren om je heen je stimuleren om duurzaam te leven? Dat kunnen personen zijn, gedachten, 

activiteiten.' 

R: 'Een goede vriend van mij die is projectmanager in windmolens. Die bouwt overal windmolens, ook in het buitenland. Die 

is er ook van overtuigd. Die kreeg een baan aangeboden bij een grote energieproducent om daar projectleider te worden om 240 
kolencentrales te bouwen. Dat heeft hij geweigerd. 'Dat doe ik niet. Ik ga geen kolencentrales bouwen.' Het is van de zotte 

dat er überhaupt nog kolencentrales worden gebouwd. Het heeft helemaal geen zin.' 

T: 'Tja, dat daar nog geld in wordt geïnvesteerd voor nieuwe investeringen.' 

R: 'In Groningen zijn er een paar die gebouwd worden. Dat is echt volkomen idioot. Het is een techniek van honderdvijftig 
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jaar oud. Ja, het is wel wat verbeterd, maar het blijft puur koolstof verbranden. Meer CO2 kun je onmogelijk verbranden. 245 
Maar, hij heeft er dus succes mee en bouwt dus windmolens.'  

T: 'Hij is ook belangrijk voor jou om duurzaam te leven?' 

R: 'Ja, hij heeft wel dezelfde overtuiging als ik en we hebben het er regelmatig over.  

T: 'Wat doen jullie dan samen? Hebben jullie daar ook activiteiten in?' 

R: 'We hebben het daar samen over. We hebben samen geen activiteiten. We brainstormen daar wel over.'  250 
T: 'Merk jij ook welke dingen je belemmeren om duurzaam te leven?' 

R: 'Het is nu echt de overheid en ook de grote bedrijven die belemmeren om duurzaam te kunnen leven. Als je gewoon 

meeleeft en je haalt je boodschappen en je koopt je kleren en je doet allemaal, dan ben je niet duurzaam natuurlijk. Ik heb 

wel op dit moment een negatief effect op het milieu, want ik gebruik kunststof wat weer verbrand wordt en ik gebruik kleren 

waar gifstoffen in zitten die op het moment dat het verbrand wordt dat het weer ergens in het milieu terecht komt en wat niet 255 
goed is en ik rij een auto die op diesel loopt. Dat is allemaal niet echt duurzaam. Ik kan niet honderd procent duurzaam leven. 

Dat kan niemand.' 

T: 'Voelt het dan ook als een opoffering om met duurzaamheid bezig te zijn?' 

R: 'Nee, voor mij niet. Het is een overtuiging.'  

T: 'Niet dat je extra veel moeite moet doen voor dingen om het goed te doen? Het voelt niet als een opoffering?' 260 
R: 'Om duurzaam te leven? Nee, dat vind ik niet, maar ik leef ook niet honderd procent duurzaam. Ik kan wel wat doen. Ik 

kan vragen stellen en ik kan wel wat duurzame dingen doen, maar honderd procent duurzaam, dat red je gewoon niet.' 

T: 'Hoe lang leef je al zo, maar je gaat zo verhuizen, dus het zijn nieuwe dingen, maar hoe lang ben je al bezig met 

duurzaamheid?' 

R: 'Nou, ik denk sinds een jaar of vijf. Ik heb toen een uitzending gezien op VPRO Tegenlicht en dat ging over Cradle to 265 
Cradle. Toen dacht ik; 'die hebben gelijk. Zo moet het. Dat is de enige manier. Zo moet het zijn. Zoals zij het zeggen, zo moet 

het zijn.' Sindsdien ben ik er ook wel veel bewuster op.'  

T: 'Zij hebben je wakker geschud?' 

R: 'Ja. Het was ervoor ook wel, dat ik dacht; 'Ik neem geen plastic tasje mee', maar goed.' 

T: 'En zijn er verder nog gebeurtenissen wat kunt herinneren wat echt van invloed is geweest op het feit dat duurzaamheid 270 
belangrijk voor je is?' 

R: 'Nou, gebeurtenissen, zo niet. Nou, dat vond ik wel inspirerend. Je moet het maar eens opzoeken. Het staat nog wel op 

YouTube.' 

T: 'En leef je over tien jaar nog zo?' 

R: 'Ja. Het liefst nog effectiever of duurzamer.' 275 
T: 'Heb je toevallig ook dingen die je over tien jaar duurzaam wilt doen?' 

R: 'Over tien jaar dan wil ik dus wel mijn huis volledig energieneutraal hebben en CO2 neutraal. Dan wil ik het voor elkaar 

hebben dan heb ik een elektrische auto, want die zijn er dan en dan hoop ik toch wel dat ik in ieder geval kan zeggen dat ik 

voor vijfennegentig procent duurzaam ben.'  

T: 'Je vertelde net over die vriend die windmolens bouwt die ook met duurzaamheid bezig is. Heb je nog meer mensen om je 280 
heen die met duurzaamheid bezig zijn?' 

R: 'Nee, niet heel sterk, nee. Een andere vriend van mij zit in de oliebusiness.' 

T: Heb je behoefte eraan om je duurzaam leven met andere mensen te delen? Zou je het fijn vinden om meer mensen om je 

heen te hebben die daarmee bezig zijn?' 

R: 'Op zich heb ik daar niets op tegen.' 285 
T: 'Oké, je hebt eigenlijk één goede vriend die je inspireert wat duurzaamheid betreft en de rest komt uit jezelf?' 

R: 'Er zijn dus van die inspirators die je bij een lezing ziet of van tv of wat dan ook en waar je een boek van leest.' 

T: 'En hoe reageert de rest van je omgeving op jouw duurzaamheid?' 

R: 'Nou, heel veel snappen het niet zo. Daar hoef je het niet over te hebben want; 'Het zal wel’. Die vinden het toch nog een 

beetje flauwekul nog steeds. Die heb je ook.' 290 
T: 'Ben je ook bezig met het uitdragen?' 

R: 'Ja. Dat doe ik als ik het idee heb dat mensen er open voor staan, dan draag ik dat wel uit.'  

T: 'Klanten en collega's?' 

R: 'Klanten en collega's waarvan je het idee hebt dat ze het willen horen vertel ik het wel.' 

T: 'We gaan nu uitzoomen, dus ik ga je niet meer vragen hoe jij duurzaamheid vormgeeft, maar meer jouw maatschappij, dus 295 
in die zin uitzoomen naar de maatschappij. Welke rol zie jij weggelegd voor het individu in de verduurzaming van de 

maatschappij?' 

R: 'In principe vind ik dat iedereen, ieder weldenkend mens, verantwoordelijk is voor zijn eigen stukje, zoals ik dat ook doe, 

dat ik dingen gescheiden aanbied bij de afvalverwerking. Dat soort dingen, maar dat is natuurlijk wel beperkt. Het is wel de 

politiek die het écht moet regelen, Europees. We kunnen wel met z'n allen plastic zitten scheiden, maar dat is niet de 300 
oplossing. Er moet ook op gegeven moment gezegd worden; 'plastic uit aardolie mag niet meer. Er mag alleen maar 

bioplastic.' 

T: 'Dat gebeurt nog niet voldoende?' 

R: 'Ja, zeker. We zijn keihard aan het wachten. We lopen in Nederland ontzettend achter wat dat betreft. De cijfers zijn 

gewoon slecht.'  305 
T: 'Hoe moet dat veranderen? Wat moet er gebeuren?' 

R: 'Er zal een keertje iemand moeten opstaan in Den Haag die dat gaat regelen. Er zijn heel veel lobby's die heel veel 

tegenhouden, lobby's van grote bedrijven die er belang bij hebben dat de energie niet decentraal maar centraal wordt 

opgewekt. Energieproducenten als Eneco, die zien eigenlijk liever niet dat iedereen zijn eigen zonnepaneeltje op zijn dak zet. 

Dat gaat ten koste van hun handel. Dus die willen dat met de lobby tegenhouden. Shell houdt ook heel veel tegen. Dat zonder 310 
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twijfel.' 

T: 'Is er iets wat wij als maatschappij daartegen kunnen doen of is het gewoon wachten?'  

R: 'Misschien moeten we weer net als in de jaren tachtig met spandoeken de straat op en ons vastketenen aan bomen en dat 

soort dingen, maar er zal iets moeten veranderen in de wetgeving en de eisen die we met z'n allen stellen, maar dat zal toch 

grotendeels vanuit de politiek moeten gebeuren.'  315 
T: 'En over politiek, volg je de politiek, de actualiteiten?' 

R: 'Niet heel erg.'  

T: 'Maar je stemt wel?' 

R: 'Ik stem wel.' 

T: 'Mag ik vragen waarop?' 320 
R: 'Dat mag, maar ik stem niet heel erg vast. Ik vul altijd de stemwijzer in op internet, dan is het weer die, dan is het weer 

die. Wie had ik de vorige keer gestemd? Dat weet ik niet eens meer. Ik ben het toch niet met alles eens wat ze zeggen.'  

T: 'Dus je weet niet meer wat je gestemd hebt?' 

R: 'Ik weet niet meer wat ik heb gestemd.'  

T: 'Heb je thema's waar je op let als je gaat stemmen?' 325 
R: 'Wel dingen die dus aansluiten op mijn overtuiging. Wel duurzaam te werk gaan, maar wat economisch dan ook nog 

werkt. Dat moet natuurlijk ook. Dat is ook duurzaam. Dan is het maar eigenlijk heel beperkt waar je, als je die vragen dan 

invult, dan is het ook maar de vraag wat ze waarmaken. Ik heb niet zo'n heel sterk geloof in de politiek.' 

T: 'Maar je vindt wel dat het antwoord van hun moet komen?' 

R: 'Nou, ik vind eigenlijk dat de meeste mensen die in de politiek zitten, dat dat niet per se allemaal de beste zijn die we daar 330 
willen hebben. Ik denk dat er veel betere mensen zijn die dat kunnen doen. Misschien wordt er te weinig betaald of 

misschien is het een te onzeker bestaan waardoor de goeden het bedrijfsleven in gaan. Ik denk dat het systeem niet helemaal 

goed is.' 

T: 'Welk systeem?' 

R: 'Je hebt nou het politiek systeem wat er voor zorgt dat de minister president niet meer dan honderdtachtigduizend euro, dat 335 
is prima geld, maar als je echt goed bent, dan kun je in het bedrijfsleven veel meer verdienen.'  

T: 'Dus de politiek zou in die zin financieel moeten concurreren met het bedrijfsleven?' 

R: 'Ik vind dan weer dat er in het bedrijfsleven wel weer wat vanaf mag. Ik weet het niet hoe het wel moet, zeg maar. Ik denk 

wel dat het anders moet.' 

T: 'Hoe zie jij de rol van het bedrijfsleven, de markt, in de verduurzaming van de maatschappij?' 340 
R: 'Die is zeker niet onbelangrijk, want bedrijven willen op zich wel. Zo heb je, laten we het dicht bij huis houden, het 

Nijmeegs energieconvenant. Grote bedrijven hebben zich daarbij aangesloten. Die hebben dan met zijn allen afgesproken dat 

ze per jaar een bepaald percentage CO2 minder gaan produceren. Daar houden ze elkaar ook aan.' 

T: 'Zitten jullie daar ook bij?' 

R: 'Nee, wij zijn maar een klein bedrijf. Daar zitten bijvoorbeeld Radboud zit erbij en Smeet uit Eindhoven en Haskoning zit 345 
erbij. Dat soort dingen. Wat je merkt, ik heb al die bedrijven ook aangeschreven met de vraag of zij misschien een landelijk 

terrein of een tuin of wat dan ook willen dat wij hun konden aanbieden CO2 neutraal. Wij konden hun aanbieden, CO2 

neutraal en gifstofvrij, tuin en terreinonderhoud, dus dat je geen machines gebruikt die elektrisch zijn, dat je geen brandstof 

gebruikt, en omdat je geen gifstoffen mag gebruiken bijvoorbeeld water om tussen de steden onkruid te halen. Er zijn 

allemaal dingen wel te kiezen. Daar hebben we allemaal vrijwel geen respons op gehad. Dat vonden ze toch in de CO2 350 
telling had het voor hun te weinig effect en zou het te weinig opleveren.' 

T: 'Twijfel je dan aan hun intenties?'  

R: 'Ja. Ja. Ik twijfel heel erg aan hun integriteit.' 

T: 'Maar wil de markt dan wel verduurzamen?' 

R: 'Ja, dat willen ze wel, maar het is ook wel een stukje 'windowdressing'. Het is ook een beetje goed naar buiten komen, dan 355 
zetten ze het op de website, 'duurzaam' dit en dat. Ik weet het ook nog niet.' 

T: 'Zitten jullie zelf met het bedrijf bij een bepaalde brancheorganisatie of iets wat duurzaamheid dan weer stimuleert?' 

R: 'Nee, we zitten wel bij een brancheorganisatie en we hebben ook een kwaliteitskeurmerk. Dat kwaliteitskeurmerk 

stimuleert wel duurzaam gedrag, dat wel, maar op een heel klein niveau maar. Maar het gaat wel over mens en milieu. Ze 

zeggen wel dat je dan FSC hout moet gebruiken. Dat zeggen ze dan. Wat nog beter zou zijn, inheems hout bijvoorbeeld.'  360 
T: 'Je vertelde net dat je wel aan de intenties twijfelt van de markt. Heb je enig idee hoe wel een duurzame markt te 

bereiken?'  

T: 'Nou ja, hij zou echt gestimuleerd moeten worden. Dat betekent in het geval van auto's dat er voor elektrische auto's geen 

wegenbelasting betaald hoeft te worden. Dan zie je ook dat het helpt. Het werkt echt. Het voorbeeld van Duitsland waar je 

terug levert en mensen krijgen betaald om duurzame energie te produceren. Heel Duitsland legt zonnepanelen. Dat werkt 365 
dus. Daar wordt veel meer duurzame energie opgewekt dan in Nederland. Dat zijn de voorbeelden die werken, dus zoals in 

Duitsland Scheer in zijn eentje ervoor gezorgd heeft dat het zo gelukt is, zo iemand moeten we ook in Nederland hebben.'  

T: 'Zie jij nog een rol voor maatschappelijke organisaties in de verduurzaming van de maatschappij?' 

R: 'Welke organisatie zal dat dan zijn?' 

T: 'Die zich bezig houden met het milieu. Ik noem maar een paar voorbeelden, Wereld Natuur Fonds, Greenpeace, Transition 370 
Town.'  

R: 'Jawel. Natuurlijk hebben die een rol. Die kunnen mensen bewust maken en acties ondernemen en walvisvaarders 

tegenhouden. Ja, die hebben een rol. Vooral het bewust maken en dat allemaal en opkomen voor de goede zaak en 

waarschijnlijk dat ze ook lobbyen en de politiek de goede kant op proberen te drukken. Dus ze spelen wel degelijk een rol, 

maar ik weet niet hoeveel dat is en hoeveel dat uiteindelijk kan zijn. Om een voorbeeld te geven, dat 375 
honderdduizenddakenproject. Volgens Herman Scheer moesten dat honderdduizend daken zijn. Greenpeace had het doel van 
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vijftigduizend daken. Die politiek had toch een hoger doel dan de maatschappelijke organisaties.'  

T: 'Dat zie je niet vaak.' 

R: 'Nee, maar hij had zoiets van; 'Als we het dan doen, dan doen we het goed' en dan werkt het ook. Die heeft gewoon heel 

commercieel gedacht en dat heeft goed uitgepakt.' 380 
T: 'En ben je zelf ergens lid van?' 

R: 'Nou ja, ik ben zelf lid van 'Mensen in nood'. Dat heeft weer weinig met milieu te maken. Nee, ik ben nergens lid van.' 

T: 'En vrijwilligerswerk?' 

R: 'Nee.'  

T: 'Nee. Oké, ik ga zo weer verder, mag ik even naar de wc? Mijn eigen interview en ik onderbreek mijzelf. […] Even kijken, 385 
daar gaan we weer verder. Heb jij met duurzaamheid een persoonlijk doel voor ogen? Is het dan genoeg? Ben je dan klaar?' 

R: 'Klaar? Eigenlijk ben je nooit klaar. Ik heb wel een persoonlijk doel dat ik mijn huis helemaal 'off the grid wil krijgen'. 

T: 'Wat bedoel je met; 'Ik ben nooit klaar?' 

R: 'Je hebt nooit alles honderd procent effectief. Ik denk niet dat ik dat ooit mee ga maken. Het kan altijd nog optimaler, maar 

de honderd procent gaan we nooit bereiken. We zullen wel ergens op de vijfennegentig procent uitkomen.'  390 
T: 'Heb je wel eens nagedacht over het ideaal? Hoe ziet de ideale duurzame wereld eruit?' 

R: 'Cradle to Cradle, hé. Alles is vernieuwbaar. Alles past in een technische of biologische kringloop. Dat is een beetje het 

idee. Alles wordt op een mensvriendelijke manier geproduceerd en iedereen krijgt eerlijk betaald en de hele wereld is 

gelukkig en iedereen heeft werk en dat is het ideaal, maar of het bereikt wordt? Ideaal zou ook zijn als iedereen zijn eigen 

energie ging produceren op het dak. Dan hoeven we ook geen oorlog meer te maken over olie. Er zijn nu maar een paar 395 
landen die olie hebben en er afschuwelijk rijk van worden. Die gaan daar weer misselijke dingen mee doen. Dat is verre van 

ideaal.'  

T: 'Dat is wel een technische samenleving, dat ideaal?' 

R: 'Ja, het antwoord zit wel in techniek, ja.'  

T: 'En steden en dorpen, zal daar nog iets in veranderen?' 400 
R: 'Jawel. Er bestaan natuurlijk allemaal fantasiebouwwerken waar je een gebouw maakt, een flat in de vorm van een 

piramide waarbij de buitenkant helemaal groen is en voedsel wordt geproduceerd. Van dat soort ideeën bestaan natuurlijk al. 

Of dat allemaal precies zo gebeurt, dat weet ik niet, maar dat soort initiatieven zullen best wel meer gaan gebeuren.' 

T: 'En hoe ziet volgens jou de wereld eruit over veertig jaar?' 

R: 'Ik heb geen flauw idee.' 405 
T: 'Geen verwachtingen?' 

R: 'Ik hoop dat het dan gaat zoals ik net zei, maar ik heb geen flauw idee.' 

T: 'Je bent niet optimistisch of pessimistisch?' 

R: 'Ik ben op zich wel optimistisch, maar er zijn wel een hele hoop krachten die de boel tegen houden, maar ik heb geen 

flauw idee.'  410 
T: 'Geloof je in de wetenschappelijke vooruitgang?' 

R: 'Ja, dat wel. Daar moeten we het wel van hebben, van kennis en techniek en slim werken. Niet hard werken, maar slim 

werken.'  

T: 'Even kijken, we zijn ook al bijna klaar. Vinden anderen je radicaal?' 

R: 'Ik denk sommigen wel.' 415 
T: 'En waarom?' 

R: 'Ik heb wel redelijk sterke opvattingen daarin, waar anderen denken; 'Dat loopt wel los'. Daar heb ik wel bovengemiddelde 

opvattingen over. Dat kan wel als radicaal gezien worden.'  

T: 'Voel je jezelf onderdeel van een beweging?' 

R: 'Dat vind ik een lastige. Ik geloof wel sterk in mijzelf. Er zijn meer mensen met dezelfde opvatting zoals ik, gelukkig vind 420 
ik dan. Of ik dan onderdeel ben van een beweging? Ja, ik ben wel onderdeel van aanhangers van Herman Scheer en 

Braungart. Daar voel ik me dan wel onderdeel van.'  

T: 'Kom je ook met hun in contact of doe je alles op je eentje? Ga je wel eens naar activiteiten toe waar anderen komen die 

ook met duurzaamheid bezig zijn?' 

R: 'Jawel, ik ben wel eens naar zo'n lezing geweest van Herman Scheer en Braungart en andere duurzaamheids-seminars. 425 
Daar praat je dan. Daar blijft het dan wel een beetje bij. Het inspireert je wel. Het zet je wel tot denken. Het geeft je wel stof 

om een keer in een gesprek te gooien en iemand anders bewust te maken.' 

T: 'Heb je geen behoefte aan, noem het maar, organisatie, het samenkomen?' 

R: 'Misschien wel. Als er een goede organisatie zou zijn.' 

T: 'Niets wat je op dit moment weet?'  430 
R: 'Ik zou het zo niet weten. Misschien heb je een tip?' 

T: 'Ik weet het niet. Wat zou jij een goede organisatie vinden?' 

R: 'Een organisatie die een sterke lobby zou hebben in de politiek en die er voor zou kunnen zorgen dat er echte duurzame 

keuzes gemaakt worden, dat er de goede regelgeving komt, dat we een teruglevertechniek krijgen, dat de wet- en regelgeving 

om het bouwen van een windmolen niet zo zwaar is. Dat duurt nu gemiddeld twaalf jaar voordat je een windmolen kunt 435 
bouwen. Twaalf jaar. Dat is toch belachelijk? Heel vaak gaat het dus gewoon niet door. Het wordt zo moeilijk gemaakt dat 

het ook vreselijk duur is om het überhaupt voor elkaar te krijgen. Dat kost wel meer dan een miljoen om het voor elkaar te 

krijgen. Dat is belachelijk. Een organisatie die daar een sterkte lobby in heeft en dan daar de middelen toe heeft en dat er dan 

ook nog bedrijven bij aangesloten zitten, zodat ze iets voor elkaar kunnen krijgen. Dan zet het zoden aan de dijk. Voor de rest 

blijft het dan toch bij het verhaal wat je dat uitdraagt.' 440 
T: 'Ik heb nog wat afsluitende vraagjes. Het beroep van je ouders?' 

R: 'Mijn vader had een transportbedrijf met vrachtwagenchauffeurs en mijn moeder was kraamverzorgster.'  
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T: 'En waren zij al op één of andere manier bezig met duurzaamheid?' 

R: 'Helemaal totaal niet. Het zegt ze helemaal niets.'  

T: 'Mag ik je inkomen weten ongeveer?' 445 
R: 'Ongeveer? Goede vraag. Komt dit er ook in te staan?' 

T: 'Ja, maar als je wilt kan ik het ook weglaten. Alle vragen hebben een theorie in den beginne.'  

R: 'Oh, dat de hogere inkomens er beter over nadenken.'  

T: 'Ja.'  

R: 'Ik heb wel een hoger inkomen ja, ik zit wel bovengemiddeld, academisch.' 450 
T: 'En deze locatie waar we zitten, Het Groene Hert , heeft dat nog iets te maken met je duurzaamheidsbeleving?' 

R: 'We zijn hier bij aangesloten. Met ons bedrijf maken we ook groendaken. Groene daken hebben een positief effect op het 

leefmilieu. Dat het regenwater niet in het riool terecht komt heeft een aantal voordelen en het scheelt ook in de koeling van je 

gebouw. Zomers wordt je gebouw niet zo warm en hoef je de airconditioning niet aan te zetten en dat proberen wij dus te 

vermarkten via Het Groene Hert .' 455 
T: 'En lukt dat?' 

R: 'Nog niet echt.'  

T: 'Weinig groendaken?' 

R: 'Er worden er heel weinig gemaakt, ja.' 

T: 'Terwijl er wel subsidies voor zijn.'  460 
R: 'Er zijn wel subsidies, maar die zijn heel weinig en het is dan toch weer lastig om ze te krijgen en het is dan net niet 

genoeg om mensen over de streep te trekken.'  

T: 'Tenslotte: is er nog iets wat je kwijt wilt, wat ik niet heb gevraagd?' 

R: 'Nou ik denk dat we alles wel gehad hebben.'  

T: 'Dan zijn we klaar.' 465 
R: 'Nou, goed zo. Ik hoop dat je er iets aan hebt.'  

 

Interview met Robert in Het Groene Hert , 21-04-2012 

 

 

T: 'Dan zijn we nu begonnen. We beginnen met een paar 5 
makkelijke vraagjes neem ik aan. Wat is je naam?' 

R: 'Robert.' 

T: 'Hoe oud ben je?' 

R: 'Ik ben nou tweeëntwintig.' 

T: 'En waar woon je?' 10 
R: 'Nijmegen.' 

T: 'En woon je al lang in Nijmegen en omgeving?' 

R: 'Ik woon in het Land van Maas en Waal al mijn hele leven 

en in Nijmegen nog twee weken maar.' 

T: 'Oké, ga je hier studeren?' 15 
R: 'Nee, toevallig was een kamer vrij, want een vriend van mij 

ging studeren in Madrid voor vier maanden.' 

T: 'Dus je begint helemaal nieuw in Nijmegen en je komt uit Maas en Waal. En wat voor studieopleiding doe je nu?' 

R: 'Ik ben nu werkzaam in Uden. Eigenlijk alles heel breed, kwalitatief en administratief. Het is logistiek. Het bedrijf is niet 

zo heel groot, maar ik ga nou aanstaand jaar ga ik studeren in Enschede. 20 
T: 'Wat ga je doen?' 

R: 'Biomedische techniek.' 

T; 'Oké. Dat is heel technisch. Maar goed, duurzaamheid. Wat betekent de term duurzaamheid voor jou?' 

R: 'De definitie?' 

T: 'Ja, iets richting definitie, want het is een heel ruim begrip.' 25 
R: 'Ja. He is inderdaad heel breed, voor mij ook. Richting balans eigenlijk met de natuur. Dat is misschien een mooi woord. 

Dat je eigenlijk geen afdruk achterlaat voor je volgende generatie als je compleet duurzaam bent.’ 

T: ‘Kun je dat vertalen als no-impact?’ 

R: ‘Hoe bedoel je?’ 

T: ‘Dat je zo min mogelijk impact hebt?’ 30 
R: ‘Ja. het zou leuk zijn als ik, als ik mijn leven heb geleid, mijn leven is voorbij en ik terug zou kijken, dat ik dan geen 

negatieve invloed heb gehad op het leven om mij heen.’ 

T: 'Je zit bij de Zeitgeistbeweging, kun je iets vertellen, wat is dat? 

R: 'We willen door middel van technische innovaties... ik vind het altijd heel lastig om uit te leggen.  

T: 'Neem je tijd, we hebben de tijd.' 35 
R: 'Hier op dit kaartje vind ik het wel mooi staan. 'We bevorderen de bewustwording van de werking van de huidige 

maatschappij om vervolgens toe te werken naar een werkelijke duurzame samenleving gebaseerd op de meest recente 

wetenschappelijke kennis.' 

T: 'Dus heel technisch? Technologisch?' 

R: 'Door technologie kun je heel veel mensen vrijmaken van herhalend werk en dat soort dingen 40 
T: 'Heeft het ook iets met de film Zeitgeist te maken?' 

R: 'Ja, de tweede en de derde film. Je hebt ook de film Zeitgeist de movie. Die heb ik zelf eigenlijk nog nooit gezien moet ik 
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eerlijk zeggen, maar daar distantiëren wij ons ook van omdat het heel erg, hoe noem je dat, ik kom er niet op, maar de tweede 

en derde film daar sluiten wij ons wel bij aan. Dat is eigenlijk wel onze oorsprong. 

T: Ik heb dat niet gezien. Wat is dan in de tweede en derde film? 45 
R: 'De tweede film heb ik het vaakst gezien. Daar leggen ze de natuur van de mens uit, dus ook hoe gedrag in elkaar zit. Dat 

dat vrijwel niet genetisch bepaald is. Daarna richten ze het op de huidige maatschappij en hoe het huidige economische 

model op groei gebaseerd is, oneindige groei, alleen maar groei, groei, groeien en dat dat op deze huidige planeet niet kan, 

want onze grondstoffen raken een keer op. Het vierde deel is dan meer de oplossing. Dat houdt zich bezig met een op 

grondstoffen gebaseerde economie. Dat is waar we naar toe willen werken eigenlijk. Want door technologische innovaties 50 
kun je in de basisbehoeften van de mensen voorzien. Daardoor kun je overvloed creëren. En uiteindelijk kun je ook geld 

overbodig maken. 

T: 'Ik probeer mij het plaatje een beetje voor te stellen, maar hoe ziet zo'n samenleving eruit?' 

R: 'Alles is inderdaad heel technisch. Alle harde werken zijn vervangen door robots of andere technische innovaties en de 

energieopwekking is ook heel duurzaam. Alles zal volgens het cradle toCcradle principe gemaakt zijn, echt gericht op de 55 
toekomst. Doordat door robots heel veel werk is  overgenomen heb je als mens meer vrijheid. Je bent veel vrijer om dingen 

te doen.' 

T: 'En hoe gaan jullie dat als beweging, want jullie zijn vrij nieuw toch, dat gaan doen of daaraan gaan bijdragen?' 

R: 'Op dit moment richten we ons doel op wat ik net vertelde, dat is een einddoel wat echt honderden jaren in de toekomst 

ligt eigenlijk. Op dit moment richten we ons eigenlijk op bewustwording van hoe de huidige maatschappij werkt, dat dat echt 60 
niet door kan gaan op deze manier.' 

T: 'En hoe gaan jullie dat doen, stap één?' 

R: 'Nou, we hebben deze zaterdag dus een bijeenkomst en van daaruit moet er dus iets, acties of flyeren of iets dergelijks 

uitkomen.' 

T: 'Jullie kaartjes zijn al heel leuk. Ik heb het op mijn agenda.' 65 
R: 'Oké.' 

T: 'En duurzaamheid voor jou zelf, zou je zeggen dat dat belangrijk is?' 

R: 'Ik vind het wel belangrijk, maar ik vind het ook moeilijk om toe te passen.' 

T: 'Want kun je iets vertellen; hoe pas je dat toe in jouw leven?' 

R: 'Ik heb dus geen eigen huis, anders zou ik daar veel actiever mee aan de slag gaan. Ik probeer wel mensen om mij heen 70 
daartoe over te halen. Vooral mijn ouder ben ik mee bezig. Zo stel ik het mijzelf voor, dat is wel de makkelijkste stap. En ik 

drink heel veel kraanwater tegenwoordig. Vroeger was dat meer bronwater. Ik ben mezelf aan het informeren over voedsel, 

meer regionaal, maar dat is ook heel moeilijk toepasbaar omdat ik zit in een huis met andere mensen. Die koken het meest 

van de tijd en ik vind het moeilijk daar mijn inbreng in te brengen.' 

T: 'En als je bijvoorbeeld in Nijmegen komt wonen, heb je dan plannen?' 75 
R: 'Ik woon er al twee weken.' 

T: 'Maar dan heb je nu de kans. Je leeft nu op jezelf?' 

R: 'Ja, maar ik doe toch wel in een huis met vier andere mensen.' 

T: 'En jullie koken voor elkaar? Is het een woongroep achtig iets?' 

R: 'Gewoon een huis met vier mensen.' 80 
T: 'En zijn zij misschien bezig met duurzaamheid?' 

R: 'Nee, niet dat ik weet.' 

T: 'En probeer je hun dan net als je ouders te beïnvloeden?' 

R: 'Nee, eigenlijk niet.' 

T: 'En zijn er dan ook dingen in je huis die je duurzaam probeert te doen?' 85 
R: 'Voedsel. Ik drink veel kraanwater. Verder denk ik niet. Ik ben iets bewuster met dingen bezig. Ik denk dat dat ook wel 

invloed heeft, ookal is dat niet meteen zichtbaar. Regionaal voedsel kopen, iets bewuster omgaan met materialistische 

dingen. Niet zomaar makkelijk cadeautjes in rotzooi kopen waar je niets mee doen. Als ik iets koop dan is het ook met een 

doel voor een langere periode.' 

T: 'Ja. Je vertelde in je email dat het voor jou nog een proces is wat net is begonnen. Kun je vertellen hoe het is begonnen?' 90 
R: 'Ik denk toch wel vanuit Zeitgeist, toen ik de film zag. In het begin ben ik er met een afstand naar gaan kijken, wat ze 

deden, wat groep eigenlijk deed, want in 2010, 2011 was het al een beetje bezig in Nederland. Het is dat ik er steeds meer 

mee bezig ben en omdat ik ermee bezig ben zie ik ook steeds meer initiatieven. Dat probeer ik op mijzelf te reflecteren. Zij 

doen dit, zij doen dat. Kan ik daar ook iets mee? Is dat ook iets voor mij, wat voel ik erbij?  

T: 'Kun je een voorbeeld noemen van een initiatief wat je inspireert?' 95 
R: 'Ja, afgelopen woensdag ben ik hier in Nijmegen naar de Lux geweest, het debat 'Uitgegeten'. Daar ging het echt over 

voedsel en hoe lang die keten wel niet is op dit moment bijvoorbeeld naar de McDonald's en dat ze daar de plofkip 

gebruiken, dat regionaal voedsel gewoon veel duurzamer is.' 

T: 'En bijvoorbeeld, op de manier waarop je je vervoert, speelt duurzaamheid daar ook nog een rol in?' 

R: 'Een klein beetje. Oorspronkelijk was ik van plan eind vorig jaar om een nieuwe auto te kopen. Daar ben ik niet mee door 100 
gegaan, onder andere ook door de tijdkweze van materialisme. Waarom koop ik een nieuwe auto terwijl mijn oude ook goed 

is? Ik heb een Citroën C1, dat is een vrij zuinige auto. Qua vervoer, ik rijd wel veel, maar ik probeer er wel rekening mee te 

houden.' 

T: 'En in je vrije tijd, bijvoorbeeld je hobby's, bijvoorbeeld reizen, houdt je dan ook rekening met duurzaamheid?' 

R: 'Dat komt niet echt ter sprake. Tenminste, ik ben sinds eind vorig jaar er een beetje mee bezig. Als hobby doe ik aan 105 
volleybal. Sindsdien ben ik ook niet ver weg geweest.' 

T: 'En op je werk, ben je daar dan bezig met duurzaamheid?' 

R: 'Nee, eigenlijk niet.' 
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T: 'Jullie hebben ook geen gesprekken bijvoorbeeld daarover?' 

R: 'Nee, wel eens over energiebesparing, maar dan meer met als doel financiële besparing voor het bedrijf zelf. Niet met als 110 
doel om duurzaam te zijn. Mijn directeur is ook heel erg kapitalistisch. Dat is niet echt zo makkelijk.' 

T: 'Daar is geen ruimte voor?' 

R: 'Ik vind het heel moeilijk om daarover te beginnen.' 

T: 'En je hebt net een voorbeeld genoemd, bijvoorbeeld geen bronwater meer drinken, maar zijn er nog andere dingen die je 

bewust niet doet, laat uit duurzaamheidsoverwegingen?' 115 
R: 'Dan moet ik even nadenken.' 

T: 'Doe rustig aan.' 

R: 'Op het moment kom ik er niet zo snel.' 

T: 'En zijn er ook bepaalde dingen waar je bewust wel of niet koopt?' 

R: 'Nog niet.' 120 
T: 'En bijvoorbeeld Het Groene Hert , heb je behoefte aan producten die er nu nog niet zijn, die je wel zou willen? 

R: 'Als ik op mijzelf zou wonen zou ik mij daar veel meer in verdiepen. Ik ben een keer naar een kennis geweest in 

Groningen, die had ook in plaats van een lichtknopje aan-uit voor zijn lamp had hij een bewegingssensor geplaatst en als het 

licht werd ging zijn lamp ook niet aan. Dat vind ik wel een mooi iets om toe te passen. Daar zit ik wel over te denken om dat 

misschien in mijn kamer te zetten. Als mijn vriend het niet leuk vindt kunnen we het gewoon er weer uit halen.' 125 
T: 'In dat huis waar je nu woont?' 

R: 'Ja, in die ene kamer. Dat vind ik ook wel leuk om aan mijn ouders te laten zien.' 

T: 'Merk je dat je in bepaalde dingen nog helemaal niet duurzaam bent?' 

R: 'Ja, dat zullen er vast een hoop zijn? 

T: 'Kun je wat noemen?' 130 
R: 'Ik ga nog niet echt heel bewust om met energie. Wel iets bewuster, maar nog niet zo bewust als het moet zijn. 

Afvalstromen kan ik ook iets meer scheiden. Het is allemaal nog een proces. Ik vind het heel lastig, want je bent zo een 

bepaalde levensstijl gewend, van; 'Gooi het maar aan de kant' en 'Laat die computer maar aan staan' en dat soort dingen. Nou 

probeer ik langzamerhand steeds meer na te denken over dingen.' 

T: 'Want dat was inderdaad mijn vraag: Waarom is dat dan? Dat bijvoorbeeld je nog niet je energie in de gaten houdt, maar 135 
dat is omdat het nog een proces is. En je verwacht wel dat dat in de toekomst meer is?' 

R: 'Ja, ik denk het wel.' 

T: 'En kun je ook factoren, en factoren in de breedste zin om je heen noemen die je stimuleren om duurzaam te zijn? Dat 

kunnen evenementen zijn, systemen, mensen. Wat om jou heen stimuleert je om duurzaam te zijn?' 

R: 'Iedereen die eigenlijk iets doet wat met duurzaamheid te maken heeft. Als ik daariets van zie of meepik, heeft het al een 140 
klein effect.' 

T: 'Mensen om je heen bedoel je?' 

R: 'Ja, of ook documentaires of films. Ik heb ook inderdaad een aantal documentaires gezien over plastic en sindsdien ben ik 

op kraanwater overgegaan. Ik heb ook een documentaire gezien over olie en sindsdien ben ik ietsjes bewuster met mijn auto. 

Dingen die ik zie, als ik die zie dan denk ik; 'Is dat toepasbaar?' 145 
T: 'En heb je even zo goed dingen om je heen die je belemmeren om duurzaam te zijn?' 

R: 'Ja, dat denk ik ook wel. Het grootste aandeel is toch hoe je opgevoed bent en de oude levensstijl. Vroeger was dit toch 

niet echt ter sprake, voor mij in ieder geval. Je wordt zo opgevoed en je doet alles. Het is heel makkelijk om daarin terug te 

vallen. Ik moet wel moeite doen om bewust duurzaam een beetje bezig te zijn.' 

T: 'En heb je veel mensen om je heen die bezig zijn met duurzaamheid?' 150 
R: 'Met name in Zeitgeist. Daar ken ik wel wat mensen.' 

T: 'En inspireert dat?' 

R: 'Ja.' 

T: 'En de dingen die je nu al duurzaam doet, voelt dat als een opoffering?' 

R: 'Nee, maar ik doe ook voor mijn gevoel niet erg veel. Ik voel het nog niet als een opoffering. Ik voel me er eigenlijk beter 155 
bij.' 

T: 'Hoe leef je over tien jaar wat duurzaamheid betreft?' 

R: 'Dan verwacht ik wel dat ik mijn eigen plek of huis heb. Als ik nou denk zou ik het helemaal vol met zonnepanelen zetten 

en een zonneboiler en een slimme kas. Dat hoor ik ook heel vaak, dat is ook heel leuk.' 

T: 'Een slimme kas?' 160 
R: 'Je kunt daar groente kweken. Dat is een minimale sowieso. Als ik een eigen huis zou hebben zou ik dat volleggen.' 

T: 'En je hebt het al genoemd met de documentaires, maar kun je nog meer gebeurtenissen herinneren waardoor het 

duurzaamheidsbesef kwam?' 

R: 'Ik ben dus naar die kennis in Groningen geweest. Dat was ook wel indrukwekkend. Ik heb in een elektrische auto gereden 

toen. Dat was wel leuk, maar nog leuker om te weten dat die op zonne-energie rijdt. Hij heeft heel veel zonnepanelen op zijn 165 
dak, daarmee is indirect die auto opgeladen. Dat is wel een fijn gevoel, een evenement.' 

T: 'En voel je dat dat belangrijk voor je is, dat je die duurzame dingen kunt delen of samen kunt doen met iemand? ' 

R: 'Of het belangrijk is dat ik het kan delen?' 

T: 'Ja, of je daar veel inspiratie uit ontleent, het feit dat je bijvoorbeeld zo'n kennis hebt waarmee je het daarover kunt 

hebben.' 170 
R: 'Ja.' 

T: 'Oké. We hebben het nu een klein beetje gehad over wat je in huis doet en wat je in Zeitgeist doet. Ben je nog aangesloten 

bij nog meer organisaties, verbanden?' 

R: 'Nee.' 
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T: 'Ook geen, ik noem maar iets, Greenpeace.' 175 
R: 'Ik heb wel, ik weet niet of dat met duurzaamheid is, met SOS kinderdorpen geef ik zo'n donatie elke maand.' 

T: 'We gaan nu een beetje uitzoomen, van jouw wereld naar meer hoe je de maatschappij ziet. Welke rol zie jij voor het 

individu weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?' 

R: 'Ik vind dat iedereen eigenlijk moet verduurzamen, wat ook een verantwoordelijkheid is van die individuen ten opzichte 

van de maatschappij, dat die voor zichzelf duurzaam aan de slag gaat.' 180 
T: 'En wat bedoel je met 'moet'? Is dat dwang?' 

R: 'Nee.' 

T: 'En als iemand niet wil, niet wil verduurzamen?' 

R: 'Ja, wat Zeitgeist doet is bewustzijn overbrengen en dan zouden ze zelf tot de conclusie moeten komen dat ze duurzaam 

moeten gaan leven.' 185 
T: 'En die bewustwording zal dan zorgen dat men duurzaam wordt?' 

R: 'Ja, dat is wel de bedoeling.  

T: 'En die verduurzaming van de maatschappij, gaat dat dan uit van allemaal losse individuen of zijn dat groepen?' 

R: 'Ideaal gezien natuurlijk groepen. Als je een kleine gemeenschap hebt, dat is veel efficiënter om duurzame initiatieven op 

te zetten dan als individu. In Friesland zijn ze er ook mee bezig. Dat heet netwerk Duurzame Dorpen. Dat is echt een 190 
kennisplatform waar dorpen zich bij aan kunnen sluiten en dan gaan ze samen als dorpen initiatieven opzetten. Dat ze hun 

dorpshuis met Cradle to Cradle principe op gingen bouwen. Dat zal leuk lijken.' 

T: 'Volg je de politiek, de actualiteiten?' 

R: 'Een klein beetje.' 

T: 'Stem je?' 195 
R: 'Als ik nou zou stemmen zou ik blanco stemmen.' 

T: 'En waarom blanco?' 

R: 'Ik heb niet zoveel vertrouwen in de politiek.' 

T: 'En waarom is dat?' 

R: 'Omdat alles te langzaam gaat.' 200 
T: 'Alles?' 

R: 'Vroeger hield ik mij er wel een beetje mee bezig, maar voor mijn gevoel gebeurt er niets.' 

T: 'En wat zou er moeten gebeuren?' 

R: 'Ik vraag me af of dat in de politiek haalbaar is. Er moet daadkrachtig opgetreden worden onder andere met betrekking tot 

duurzaamheid. Als je kijkt met betrekking tot hoeveel zonnepanelen er op de huizen zijn en hoe ver Nederland achterloopt. 205 
Dat vind ik echt bijna schandalig.' 

T: 'Heeft de politiek dan wel een rol in de verduurzaming van de maatschappij?' 

R: 'Dat wel.' 

T: 'En wat voor rol? Wat zou de politiek moeten doen?' 

R: 'Van alles. Je zou subsidies kunnen geven, bijvoorbeeld geen BTW op duurzame artikelen.' 210 
T: 'En is het feit dat je blanco zou stemmen een gevolg van dat je....' 

R: 'Misschien moet ik dat terugtrekken. Ik denk dat als er weer een stemronde komt, dat ik dan mij weer even verdiep, maar 

ik heb vrij weinig vertrouwen in de politiek.' 

T: 'Is het dan vanuit dat politiek niet het juiste middel is of omdat ze het verkeerd doen?' 

R: 'Er zijn wel echt mensen die volgens mij goede ideeën en gedachtes hebben, maar die enkele personen komen toch niet 215 
door de massa heen eigenlijk.'  

T: 'En kan daar verandering in komen of is het gewoon zo?' 

R: 'Ik ben bang dat het zo is.' 

T:  'En heb je enig idee waarom dat zo is?' 

R: 'Mischien te weinig. Ik vind het lastig. Dat is een lastige vraag.' 220 
T: 'Het gaat erom wat voor ideeën je hebt, dus het is niet iets wat je fout of goed kunt hebben.' 

R: 'Dat weet ik. Naar mijns inziens zou er ook meer technici en meer wetenschappelijke in de politiek moeten zitten. Nu heb 

ik het gevoel dat ze gewoon praten om stemmers te krijgen en verder zich puur daarop committeren.' 

T: 'En wat zouden meer technische mensen of meer wetenschappers, zei je, moeten doen in de politiek?' 

R: 'Met wetenschap kan je echt vanuit een probleem dat je die gaat analyseren en onderzoeken en die oplossing uitvoeren. 225 
Nou is het een probleem en daar gaan ze dan over praten en er komt verder niets uit.  

T: 'Dus in plaats van meningen zou het meer de wetenschappelijke uitkomst moeten zijn? 

Ik zou het eigenlijk persoonlijk nog beter vinden, ook al is dat niet meer democratisch meer. Ik zou dat beter vinden om puur 

technische mensen of experts op een bepaald gebied de beslissingen te laten maken. Bijvoorbeeld je hebt een probleem 

omtrent milieu, om dan wetenschappers die zich daar mee bezig houden en zo over elk onderwerp. Dan zou ik een beter 230 
gevoel hebben dan dat er nu is in het huidige systeem.' 

T: 'Kun je gewoon een voorbeeld noemen wat wat zij dan zouden doen of invoeren van wat er nu niet doorkomt?' 

R: 'Het is lastig. Geld belemmert een hele hoop, maar als ik dan verhalen hoor over de JSF dan denk ik de hele tijd; 'Waar 

zijn ze toch mee bezig?'. Alleen al over dat ding denken dat kost al honderden miljoenen en bezuinigen op onderwijs is 

volgens mij het stomste wat ze kunnen doen. Het is ook heel lastig, voor hun ook.' 235 
T: 'Maar wat zou de wetenschapper in de politiek, als jij die wetenschapper was, wat zou het eerste zijn wat je op 

wetenschappelijk bewijs doorvoert?' 

R: 'Ik denk op gebied van energie. Energie duurzaam. Duurzame energie. Dat zou de eerste stap zijn. 

T: 'En wat zou je dan doen?'  

R: 'Wat ik al eerder zei, subsidiëren, goedkoop maken, toegankelijk maken, mensen informeren. Er zijn zoveel oplossingen, 240 
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dingen die we kunnen doen, maar het gebeurt gewoon niet. Zoveel vormen van energie, maar het gaat gewoon te langzaam.' 

T: 'En je zei net iets met; 'Dan wordt het maar iets minder democratischer'. Wat nou als met zo'n maatregel; men wil niet.' 

R: Ja, ik zou mezelf daar tevreden mee voelen, met minder democratie. Aan de ene kant wel, aan de andere kant niet. Dan 

heb ik tenminste wel het gevoel dat mensen met kennis met dat onderwerp bezig zijn. Dat heb ik nu niet.' 

T: 'En als er heel veel verzet is tegen een maatregel die misschien voor het milieu wel goed is? Ik noem een voorbeeld: de 245 
auto verbieden. Zou zo'n maatregel door zo'n wetenschapper doorgevoerd moeten worden?' 

R: 'Ik denk dat dat niet kan, ben ik bang.' 

T: 'Het gaat mij hier niet letterlijk om een maatschappij zonder auto's, maar meer dat men tegen is en hij weet toch dat hij het 

beste doet.' 

R: 'Eigenlijk zou je dan mensen het sommetje moeten laten zien van; 'Daarom moeten wij dit doen'. Dat dit door sommen en 250 
analyseren, dat dit de uitkomst is. Het is moeilijk om de maatschappij daarbij te betrekken. Je kan niet zomaar een maatregel 

doorvoeren, ook al is het het juiste. Mensen moeten zich er bewust van zijn dat het de juiste maatregel is. Dat is een lastig 

vraagstuk.' 

T: 'En als iemand zegt: 'Leuk sommetje, maar ik blijf gewoon auto rijden?' 

R: 'Tja, dan weet ik het ook niet.' 255 
T: 'En welke rol zie je voor de markt in de verduurzaming van de maatschappij?' 

R: 'Ze kunnen wel het voortouw nemen, maar ik ben bang dat ze met het oogpunt van uiteindelijk winst, dat dat vertraagd 

wordt. Je hebt wel bedrijven die MVO gebruiken als een beetje een promotiecampagne van; We doen het wel, maar eigenlijk 

is het te weinig.' 

T: 'En heb je ideeën over wat er zou moeten gebeuren in de markt om dat te verduurzamen, want je zegt dat dat te weinig 260 
gebeurt.' 

R: 'Ik denk dat dat vooral van de burger zelf moet komen, dat er inderdaad ideaal ook gemeenschappen zelf die zelf iets 

opzetten, of dat nou een groententuinderij is of dat ze samen een platform bouwen van zonnecellen en daar de energie 

vandaan trekken als gemeenschap. Ik denk dat dat in mijn idee de beste oplossing is.' 

T: 'Die burger, is die politiek actief?' 265 
R: 'Dat kan.' 

T: 'En maatschappelijke organisaties, hebben zij nog een rol in de verduurzaming van de maatschappij?' 

R: 'Kun je een voorbeeld noemen?' 

T: 'Een voorbeeld? Tja, heel veel, bijvoorbeeld Occupy, bijvoorbeeld Greenpeace, bijvoorbeeld alle milieuorganisaties.' 

R: 'Ik denk het wel. Ik denk het wel.' 270 
T: 'En hoe dan?' 

R: 'Ze moeten gewoon doorgaan met waar ze nu mee bezig zijn.' 

T: 'En waar zijn ze dan mee bezig?' 

R: 'Dat is per groep anders, maar zoals Occupy, die wil ook een soort bewustwording, wel iets wat ook terug komt bij ons, 

maar dat is ook. Ik vind het moeilijk op het moment. Als een Greenpeace zich inzet voor bossen, dat is ook goed. Daar 275 
moeten ze gewoon mee doorgaan. Misschien dat het nog op grotere schaal moet plaatsvinden.' 

T: Dat wat groter moet worden, dat de organisaties groter moeten worden?' 

R: 'Dat vind ik ook moeilijk wat ik nou zeg. Ik vind dat ze gewoon moeten doorgaan waar ze mee bezig gaan. Mensen die 

zich daarvoor willen inzetten moeten dat ook doen. Maar ik denk dat het ook heel makkelijk is om naar jezelf te kijken als 

individu en eventueel regionaal duurzaam te worden.' 280 
T: 'Heb je met je eigen duurzaam gedrag een persoonlijk doel, een eindpunt?' 

R; 'Uiteindelijk zou ik graag terug willen kijken als ik zeventig, tachtig ben, dat ik dan terug kan kijken en zie dat ik geen 

nadelige effecten op de wereld heb gehad. Dat zou mijn uiteindelijk doel zijn, maar dan moet je wel heel ver gaan.' 

T: 'En met nadelige effecten, bedoel je dat alleen qua grondstoffen of bijvoorbeeld ook sociaal?' 

R: 'Ook sociaal.' 285 
T: 'En wat houdt dat in, dat sociale?' 

R: 'Het makkelijkste voorbeeld is geen oorlogen steunen. Sociaal is ook mensen niet buitensluiten ergens van. Ik kom verder 

echt niet.' 

T: 'Je hebt het al een beetje beschreven in het begin, maar ik ben wel nieuwsgierig, hoe ziet de ideale duurzame wereld eruit, 

de samenleving?' 290 
R: 'Mijn ideaal, zou ik denken, dan moet je de wereldbol voor je zien en inventariseren hoeveel grondstoffen we hebben en 

waar het is en waar het het beste bijvoorbeeld zonne-energie of windenergie of getijdenenergie is en het ook daar zo effectief 

mogelijk benutten. Dat het allemaal zo efficiënt mogelijk is, van de grond opgebouwd. Dus eerst kijken waar zit alles en hoe 

kunnen we dat zo efficiënter mogelijk gebruiken?' 

T: 'En hoe komt de samenleving op dat punt? Nu is het vooral landen en elk land strijdt om grondstoffen. Hoe komen we tot 295 
inderdaad een wereldkaart waarin dat wordt gedeeld? Hoe gaat dat gebeuren?' 

R: Ik denk dat internet daar ook een medium voor is. Je ziet dat mensen over de hele wereld door middel van internet met 

elkaar verbonden zijn. Ik hoop dat in verloop van de tijd de grenzen een beetje vervagen.' 

T: 'Door het internet?' 

R: 'Onder andere. Stel, Europa zou op één of andere manier oorlog krijgen met Amerika, dan zou je toch mensen hebben die 300 
gewoon vrienden zijn in elkaars landen. Dat kan gewoon niet zomaar. Ik leg het wel een beetje raar uit.' 

T: 'Hoe denk je dat de wereld er over veertig jaar uitziet? 

R: 'Dat is een moeilijke. We kunnen alle kanten nog op. Dat vind ik een moeilijke vraag.'  

T: 'Je hebt niet bepaalde verwachtingen waarvan je denkt, als het zo doorgaat dan....' 

R: 'Ik kan zeggen; 'Het kan zo doorgaan' en dan verwacht ik over veertig jaar behoorlijke chaos, maar het kan ook zijn, dat 305 
omdat die chaos dan meer wordt, dat mensen bewust worden en daardoor toch bewuster gaan leven. Dat ze daarom een 
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beetje een middenmoot krijgt. Het werd slechter en dat zal ook na-effecten krijgen, maar in de tussentijd zijn mensen 

onbewuster gaan leven.' 

T: 'En waarom krijg je, in je eerste zin, chaos?' 

R: 'Op het moment is de technische innovatie de hoofdreden voor werkeloosheid. Dat zal alleen maar groter worden. Je kunt 310 
al wel een beetje zien dat werkeloosheid, dat creëert wel wat chaos. Dat kun je al een beetje zien al in Griekenland, dat 

creëert wel chaos.' 

T: 'Dat is op zich wel interessant want aan de ene kant zie jij wetenschappelijke vooruitgang als de oplossing en aan de 

andere kant is het de wetenschap die de werkloosheid en de chaos creëert.' 

R: 'Klopt, in de huidige maatschappij is werkloosheid slecht, maar in de wereld die ik voor mij zie, is, omdat, je hebt dan 315 
geen geld en je kan al niets meer. Door wetenschappelijke innovatie is overal overvloed gecreëerd van de basisbehoeften en 

nog meer behoeftes. Dan is werkloosheid meer een vrijheid. Stel nu, nu werken mensen tachtig procent van de mensen. Stel, 

je zou dat door technologische innovaties terug kunnen brengen naar veertig procent. Dan zullen mensen ook meer tijd 

hebben, door die innovaties, doorat die overvloed er is. Kun je het een beetje volgen?' 

T: 'Jawel, maar ik wil het graag horen, anders ga ik dingen voor je invullen, snap je?' 320 
R: 'In de huidige maatschappij is werkloosheid slecht, mensen zitten thuis, hebben geen geld en brengen ook geen geld terug 

in de maatschappij. Dus zal dit resulteren in een stukje chaos, vooral als die werkloosheid in percentage heel hoog wordt. 

Mensen gaan dan als ze geen eten en geen benzine meer kunnen kopen.... Aan de andere kant kun je het anders bekijken. 

Gewoon door technische innovaties kun je een overvloed maken van basisbehoeften. Daardoor zul je geld overbodig kunnen 

maken. Je zult iedereen kunnen voorzien in die behoeftes. Daardoor kun je mensen vrij maken, meer vrijheid geven.'  325 
T: 'Zou jij jezelf spiritueel noemen?' 

R: 'Heel lichtelijk. Een heel klein beetje. Maar ik ga niet mediteren of dat soort dingen.' 

T: 'En hoe dan wel een klein beetje?' 

R: 'Wat is eigenlijk de definitie van spiritualiteit? 

T: 'Dat hangt ook van jou af.' 330 
R: 'Ik voel wel een klein beetje verbintenis met de aarde. Dat is volgens mij spiritualiteit.' 

T: 'En is dat iets wat je voelt?' 

R: 'Ja, maar nog wel een klein beetje maar. 

T: 'Is dat ook een proces?' 

R: 'Misschien wel, dat weet ik nog niet.  335 
T: 'En heeft dat wat je zegt, verbonden met de aarde, ook verband met je duurzaamheidsgevoel? 

R: 'Ja.' 

T: 'Je hebt eerder verteld, mensen om je heen die ook met duurzaamheid bezig zijn zitten vooral bij Zeitgeist. Kun je iets 

vertellen over hoe hun duurzaamheid eruit ziet? Hoe zij dat vormgeven?' 

R: 'Ik ken niet heel veel mensen, ik ken wel veel mensen, maar het makkelijkste voorbeeld is toch die man in Groningen, die 340 
heeft een elektrische auto, die heeft zonnecellen en die zet er steeds meer bij; zonneboilers. Hij heeft een eigen kas met 

hydropolics, ik weet niet of je dat kent, agropolics. Dat is een zelfregulerend systeem waar water constant rondgepompt 

word. Dan moet ik eigenlijk echt een voorbeeld laten zien. Maar het gebruikt in ieder geval geen grond. Hij heeft zelf kippen. 

Dat vind ik zelf wel een heel mooi voorbeeld.' 

T: 'Voel je jezelf ook onderdeel van een beweging, een duurzame beweging?' 345 
R: 'Een beetje. Zeitgeist is niet per definitie een duurzame beweging, want we houden ons met van alles bezig. Uiteindelijk 

willen we natuurlijk een duurzame maatschappij creëren, maar er komen wel meer dingen bij kijken, zoals ook de economie 

en hoe dat in elkaar zit.' 

T: 'Misschien is dit een mooie gelegenheid om een beetje terug te keren naar eigenlijk de allereerste vraag toen ik vroeg wat 

betekent de term duurzaamheid voor jou? Nu zeg je een duurzame maatschappij creëren. Wat is dan duurzaam aan een 350 
duurzame maatschappij?' 

R: 'Dat je niets achterlaat voor de volgende generatie. Geen nadelige effecten voor de volgende generatie.' 

T: 'Oké. Hebbes. En probeer je anderen te overtuigen ook? Die nog niet met duurzaamheid bezig zijn?' 

R: 'Ik ben met mijzelf er nog vaak vrij actief mee bezig, maar met mijn naasten valt het nog mee. Mijn ouders probeer ik dan 

wel te overtuigen, maar nog niet zo veel. Ze komen wel eens naar mij toe met vragen daarover en dan leg ik ze alles 355 
natuurlijk graag uit, maar verder vertel ik er niet zoveel overbrengen.' 

T: 'En waarom is dat dat je er niet zoveel over vertelt?' 

R: 'Ik weet het niet, omdat mensen toch opgegroeid zijn op een bepaalde manier. Die accepteren dat ook moeilijk. Heel veel 

mensen zitten vast in een bepaald gedrag hoe ze opgevoed zijn en hoe deze maatschappij jouw beïnvloedt om te leven in 

principe door reclame en dergelijke .dat is heel moeilijk om daar doorheen te prikken. Dan wil ik ook dat conflict niet 360 
aangaan.  

Het voelt dus als een conflict als je het daar over hebt?' 

R: 'Ja, als ik er diep op in ga.' 

T: 'Nou, we zijn eigenlijk al bijna klaar trouwens. Nog een paar korte vraagjes. Het beroep van je moeder?'  

R: 'Ze doet bloedprikken in het ziekenhuis.' 365 
T: 'En je vader?' 

R: 'Die is financieel directeur van een holding waar onder andere bedrijven vallen en van wat gemalen koffie verbrandt en 

verpakt.' 

T: 'Mag ik je inkomen weten?' 

R: 'Per maand?' 370 
T: 'Ja, of per wat dan ook.' 

R: 'Netto of bruto?' 
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T: 'Doe maar besteedbaar, dus netto.' 

R: 'Vijftienhonderdvijftig euro.' 

T: 'Zijn er nog dingen die je nog wilt vertellen, waar ik niet naar heb gevraagd. Van 'O, ja, dat nog?' 375 
R: 'Nee, dat kan ik niet bedenken.' 

T: 'En deze locatie, heeft dat nog iets met jouw duurzaamheidsbeleving te maken? Heeft het een reden, of was het gewoon 

praktisch?' 

R: 'Gewoon praktisch, maar ik vind het ook een leuke winkel.' 

T: 'Nou, dan zijn we klaar. Dat was niet anderhalf uur, dat was vijftig minuten.'  380 
 

 

Interview met Romilda in haar kamer van een woongroep, 

Nijmegen, 15-05-2012 

 

T: ‘So, let the party begin.’ 

R: ‘Yes.’ 5 
T: ‘Euhm, we beginnen met wat korte vraagjes.’ 

R: ‘Hmm Hmm.’ 

T: ‘Makkelijke vraagjes, neem ik aan.’ 

R: ‘Aha.’ 

T: ‘For the record, wat is je naam?’ 10 
R: ‘Romilda.’ 

T: ‘Hoe oud ben je?’ 

R: ‘Eenenveertig jaar.’ 

T: ‘En je woont in Nijmegen?’ 

R: ‘Ja.’ 15 
T: ‘Woon je al lang in Nijmegen, en omgeving?’ 

R: ‘Sinds negentienachtennegentig.’ 

T: ‘Negentienachtennegentig. ‘ 

R: ‘Ja.’ 

T: ‘En waar kom je vandaan?’ 20 
R: ‘Oorspronkelijk uit Eindhoven, en daarna voor de studie ben ik naar Zwolle, ja Kampen eigenlijk verhuisd, en heb ik daar 

tot dus ja van negentiennegentig tot negentienachtennegentig heb ik in Kampen gewoond, en toen hier.’ 

T: ‘En dat brengt me direct op de volgende vraag, want wat voor studie, wat heb je gestudeerd?’ 

R: ‘Journalistiek.’ 

T: ‘En dat was HBO, MBO?’ 25 
R: ‘HBO.’ 

T: ‘HBO. Ook afgemaakt?’ 

R: ‘Ja.’ 

T: ‘En wat is je werk nu?’ 

R: ‘Mijn werk nu? Is zelfstandig ondernemer, en ik doe verschillende dingen. Ik geef kookworkshops met biologisch 30 
vegetarische voeding, eigenlijk draait alles om biologische en vegetarische voeding, en ja, lokaal ook.‘ 

T: ‘En wat is ‘alles draait om’? Bedoel je dan alles in het werk?’ 

R: ‘Nou ja, op zich doe ik verschillende dingen. Ik doe catering en ik ben voedingsdeskundige, dus ik kan mensen 

begeleiding als mensen gezonder willen gaan eten of gezondheidsklachten hebben, maar wat ik eigenlijk het meeste zelf op 

focus is kookworkshops en mensen bewust maken van, ja, hoe je biologisch kunt koken en met seizoensgroenten kunt.’  35 
T: ‘En waarom biologisch? Waarom ligt daar die focus op?’ 

R: ‘Nou ja, omdat ik dat zelf wel belangrijk vind. Ja, is toch beter en gezonder en natuurlijker en minder massaproductie, ja 

goed, doet gewoon minder schade aan de aarde.  Ja.’ 

T: ‘En nou gaan we het anderhalf uur lang hebben over duurzaamheid.’ 

R: ‘Eh he.’ 40 
T: ‘Maar wat is duurzaamheid eigenlijk? Wat betekent die term voor jou?’ 

R: ‘Voor mij? Ja, daar had ik dan wel al over nagedacht.’ 

T: ‘Ah, had je verwacht?’ 

R: ‘Voor mij is het een breed begrip. Voor mij betekent duurzaamheid dat je nadenkt over dingen die geen schade doen aan 

de aarde. En dat zijn mens, dier, flora of fauna. Maar daar hoort ook bij, of tenminste voor mij is het, heeft het meer te maken 45 
met de bewustwording en bewust zijn, van wat je consumeert, waar dat vandaan komt en wat voor consequenties dat heeft of 

heeft gehad. ‘ 

T: ‘Dus duurzaamheid is vooral een bewust zijn?’ 

R: ‘Ja, weet je, dat je gaat vooral kijken;  ‘Waar wat waar? Wat heb ik? Hoe gedraag ik me? Wat koop ik?’ of ‘Wat doe ik in 

de vorm van auto rijden?’ of, ja, ‘Hoe is dat tot stand gekomen en wie of wat zijn daar eventueel  de dupe van?’ en ‘Wat laat 50 
dat voor sporen na in de atmosfeer of in een gemeenschap of ja, bij mensen zelf dus?’ Voor mij is het ook, het is naturlijk niet 

strikt gezien, kinderarbeid, is wat je verstaat onder duurzaamheid, maar voor mij zit het wel allemaal ongeveer in het zelfde 

plaatje. Gewoon dat je verantwoordelijkheid neemt voor wat jij doet. Dat is een beetje hoe het voor mij zit.’ 

T: ‘Dus dat is ook wel het sociale aspect.’ 

R: ‘Ja, ja, ja. Dat is eigenlijk maatschappelijk verantwoord. Dat is het misschien.’ 55 
T: ‘En jij zou wel van jezelf zeggen dat duurzaamheid belangrijk voor jou is?’ 
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R: ‘Ja, dat is echt heel belangrijk, ja.’  

T: ‘En heb je een idee, kun jij je nog herinneren hoe dat is ontstaan?’ 

R: ‘Ja, ik ben van de generatie dat de club van Rome ooit… Ik weet niet wanneer dat was, maar volgens mij wel studeerde ik 

al. Ik weet niet wat het was, maar de club van Rome had zo’n verslag en dat heb ik toen…’ 60 
T: ‘Grenzen aan groei.’ 

R: ‘Grenzen aan groei, ja en dat heb ik tijdens mijn studie journalistiek, ja, ik weet niet of het al veel ouder was dan dat, 

maar… ‘ 

T: ‘Het komt uit de jaren 70.’ 

R: ‘Ja hè. Het is echt al heel oud, hè. Ja. Volgens mij hebben mijn ouders ook al wel eens dingen… Het was mij wel bekend, 65 
maar ik denk dat ik me toen in ieder geval in ben gaan verdiepen en dat ik gewoon wel heel erg schrok en daarvoor op de 

havo was het meer van dat je de zure regen had toen. Dat vond ik ook al heel zorgelijk.  Ja. Ja, maar het is wel pas in de 

studie journalistiek dat ik op een gegeven moment steeds meer zelf actief informatie over ben gaan verzamelen. ‘Wat gebeurt 

er eigenlijk?’. Ik weet nog dat ik heel lang ben bezig geweest over drinkwater, dat ze zeiden dat drinkwater op een gegeven 

moment eigenlijk gewoon niet meer betaalbaar was om dat nog goed te kunnen zuiveren. Ik weet het al het fijne niet meer 70 
van, maar in ieder geval toen is het wel een beetje dat ik daar actief mee bezig ging om mezelf te informeren. Ja.’ 

T: ‘Dus zo begon het bij jou het actief bezig zijn door te informeren? Jezelf te informeren?’ 

R: ‘Ja, ja.’ 

T: ‘En daarna?’ 

R: ‘En daarna? Ja, langzaam hoor. Je hoort eens wat en zo nu en dan heb je een voorlichtingscampagne en dan denk ik; ‘Oh 75 
ja’, maar ik denk, dat ik...’ 

T: ‘ Heeft Roef een scheet gelaten?’ 

R: ‘Oh, dat kan heel goed [Romilda lacht]. Dat doet ie af en toe [Tatjana lacht]. Die zijn vrij heftig, ja. Even kijken hoor. 

Daarna, volgens mij daarna was toen ik naar Schotland ging. Ik weet niet. Het is zo langzaam een beetje gegroeid en op een 

gegeven moment ben ik steeds meer met biologische voeding… . Je leest. Ik denk ook door het internet, dat je gewoon steeds 80 
meer leest, en steeds meer informatie krijgt van hoe dingen nou eigenlijk…  Want daarvoor, ja, je las, je wist eigenlijk wel 

wat in de krant staat of waar iemand dan een boek over heeft geschreven. Ik denk dat door internet dat je ook gewoon steeds 

informatie krijgt als je dat wil.’  

T: ‘Hmm Hmm. ’ 

R: ‘Dus daar kwam eigenlijk steeds iets bij. Ik rookte dan en ik wilde eigenlijk wel heel  lang stoppen, maar toen voor mij 85 
was dat ik op een gegeven moment hoorde dat de tabacindustrie, dat die heel veel oerwoud kapte, zeg maar, dat er ten koste 

van de tabacindustrie heel veel oerwoud verloren ging. Voor mij was dat eindelijk het schopje wat mij dan deed stoppen en 

daar wil ik gewoon niet aan meewerken. Ik ben dan ook vegetarisch vanaf mijn twintigste. Dat was ook een beetje zo, van; 

‘Daar is gewoon een industrie waar ik niet aan mee wil werken’. Dus ik denk dat het altijd al een beetje in mij zat dat ik 

dacht van; ‘Je ben gewoon verantwoordelijk voor wat je doet.’ 90 
T: ‘Hmm Hmm.’ 

R: ‘En waar je aan meewerkt. Dan moet je om dat te kunnen inschatten natuurlijk wel weten.’ 

T: ‘En nou de hele brede vraag. We gaan er zo nog specifieker op in, maar hoe geef jij duurzaamheid vorm in je leven? Hoe 

komt dat tot uiting?’ 

R: ‘Ja, bij heel veel kleine dingen natuurlijk. We hebben bijvoorbeeld een super strikt afvalscheidingsysteem hier in huis en 95 
we hebben biologische afwasmiddelen en poetsmiddelen en ik probeer met voeding dan natuurlijk ook echt te kijken. Ik ben 

ook wel geen heilige hoor, want ik eet wel gewoon banaan en avocado’s, maar ik probeer wel zo veel mogelijk tot waar het 

mij past.’  

T: ‘Hmm Hmm,’ 

R: ‘En even kijken. Ik koop altijd tweedehands kleding en ik probeer altijd nog te kijken als je iets koopt van; ‘Waar komt 100 
het vandaan?’ en ja, het liefst tweedehands eigenlijk. Nou we zijn dan een huis met zonnepanelen. Gisteren is dan de man 

van de zonnepanelen geweest. ‘ 

T: ‘Oké.’ 

R: ‘Nou ja, met auto rijden ben ik op zich wel bewust, hoewel mijn allergrootste fout is wel dat ik een ontzettende slurpbus 

rij. Voel ik me niet altijd even gemakkelijk bij, maar ik vind hem echt veel te leuk. Maar goed ik probeer er wel bewust in te 105 
rijden, zeg maar.’ 

T: ‘Hoe zie je dat dan? Vind je dat dan erg?’ 

R: ‘Ja, ik denk het wel. Dan heb ik wel af en toe een mening over, ja, dat andere mensen helemaal niet met duurzaamheid 

bezig zijn en dan denk ik van; ‘Ja, zit ik wel in een, wat dat betreft, af en toe op een mooi hoog paard, maar ondertussen rijd 

ik wel in een bus uit negentienachtentachtig die één op acht rijdt, dus dat is niet helemaal… Dus wat dat betreft moet ik op 110 
dat gebied gewoon mijn bek houden. Maar goed. Maar ja, ik ben geen klakkenloze consument. Dus. Nou bijvoorbeeld met 

de bus vind ik dat altijd wel op zich wel weer grappig. Waar ik de bus het meeste voor gebruik is heen en weer rijden naar het 

bos met Roef de hond, maar nu heb ik eigenlijk een soort van carpool-systeem met mensen uit de buurt met ook honden naar 

het bos gaan, zodat we in ieder geval niet weer drie auto’s per dag heen en weer naar het bos rijden. Ook voor de gezelligheid 

natuurlijk, maar dat we een beetje met elkaar meerijden. Zo kleine dingen allemaal. En groter gebied; ik probeer mijn eigen 115 
groenten te kweken...’ 

T: ‘Hoe doe je dat? Heb je een tuin?’ 

R: ‘Ja, een volkstuin, en ik heb hier achter een tuintje, en ik probeer op balkon zo dingen te doen.’  

T: ‘Dus balkon, deze tuin en nog een volkstuin?’ 

R: ‘Ja, ja.  Maar dat is natuurlijk ook omdat ik het leuk vind en met die kookworkshops, dan probeer ik altijd wel mensen, in 120 
ieder geval op het gebied van lokale voeding en biologische voeding, iets te inspireren zodat het allemaal minder eng wordt. 

Voor veel mensen is dat gewoon een beetje eng.’ 
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T: ‘Want kun jij iets vertellen?  Je zei zelf dat de focus van jou ligt op het biologische eten…’ 

R: ‘Ja.’ 

T: ‘Hoe ben je zo bij dat voedsel terecht gekomen?’ 125 
R: ‘Weet ik niet. Ik weet nog dat ik thuis woonde en geen vlees meer wilde eten, maar dat was ook gewoon omdat ik het niet 

lekker vond, maar ook omdat ik toen al dacht van; ‘Volgens mij hebben heel veel boerderijdieren niet echt heel veel  kans om 

een beetje voldoening te ervaren in het leven’. Zo was het eigenlijk nog veel meer, het klassieke argument van de zielige 

beestjes en ik ben gewoon altijd vegetarisch gebleven en ook zo vooruitstrevend naar het veganisme, dat je eigenlijk steeds 

meer leert van de milieu-impact van de zuiveltak en dat je dan eigenlijk heel blij ben dat ik al vegetarisch was en om nog een 130 
stap verder te zetten. Maar hoe dat bij mij is ontstaan? Ik  weet niet. Dat was er altijd wel, denk ik. Op een gegeven moment 

heb ik de ziekte van Lyme gehad en dat wist ik niet, dus was ik altijd heel erg moe, want ik had die diagnose niet en toen, 

omdat de huisarts niets kon vinden, omdat toen een hele serie aan vage klachten er steeds maar bij kwam, ben ik toen in het 

alternatieve circuit beland, en toen werden een aantal voedselintoleranties aangetoond, en toen mocht ik geen tarwe meer 

eten en geen suiker meer,  en dan kom je eigenlijk heel snel in een natuurvoedingscircuit om dan alternatieven te gaan 135 
vinden. En dat vond ik eigenlijk heel leuk, dat je eigenlijk meer vrijheid vindt in de beperking. Dus zo ben ik eigenlijk steeds 

meer gaan koken. En ik heb een paar zomers in Schotland gewerkt en daar hadden we een moestuin. Daar werkte ik op een 

klein eilandje, een moestuin-achtig, een ‘teagarden’, waar ik als kok dan werkte en toen viel voor mij wel het kwartje. Je 

weet het natuurlijk wel, maar op de een of andere manier bedacht ik toen, dat weet ik nog heel goed dat ik dacht; ‘Oh ja eten 

komt niet uit de winkel’.  Ja, je weet dat wel, maar op de één of andere manier weet je het ook niet meer, want daar is waar jij 140 
het vandaan haalt en toen moest ik echt vanuit de moestuin gaan koken. Ik merkte echt dat ik daar op een bepaalde manier 

anders door ging denken. Daarna heb ik zo’n permacultuur opleiding gedaan in Nederland. Ik  vind echt wel dat je een echt 

andere relatie krijgt tot eten als er dichter bovenop zit. 

T: ‘Want je hebt ook nog een permacultuur opleiding gedaan?’ 

R: ‘Ja, later hoor, want dat is een eenjarige opleiding. Is meer een cursus dan een opleiding hoor.’ 145 
T: ‘Hmm Hmm. Heb je nog meer van dat soort opleidingen gedaan?’ 

R: ‘Nee, volgens mij niet. Strobouw!’ 

T: ‘Strobouw.’ 

R: ‘Ja, dat heb ik wel. Ja, maar dat was één dag, zo’n workshop.’ 

T: ‘Aha.’ 150 
R: ‘Was wel heel leuk.’ 

T: ‘En je hebt het net al gehad over je auto en dat is dan vervoer. Speelt bijvoorbeeld in je vrije tijd, reizen, hobby’s, 

duurzaamheid ook nog een rol?’ 

R: ‘Ja. Reizen, niet heel veel, want met de hond niet zo. Ik ga wel op vakantie en ik vind die goedkope tickets wel 

aantrekkelijk, want het maakt het natuurlijk wel heel makkelijk, maar ik ga niet voor een weekendje naar Barcelona. Ik mag 155 
wel vanmezelf één keer per jaar zo vliegen. Ik heb natuurlijk vrienden in Schotland wonen, maar ik probeer dat ook een 

beetje te doseren.’ 

T: ‘En deze locatie waar je woont, je hebt al verteld over de biologisch afbreekbare schoonmaakmiddelen, maar speelt hier 

duurzaamheid nog een rol in de manier waarop jullie wonen?’ 

R: ‘Nou ja, dat is altijd wel een strijd, natuurlijk. Dat wisselt met de bewoners. De ene keer is dat meer.  Voordat ik naar 160 
Keeken [kennis bekend voorafgaande interview] ging woonden hier twee andere mensen en die waren daar allebei ook veel 

meer mee bezig, dus was het eigenlijk van zelfsprekender. En nou, nu is er bijvoorbeeld een nieuwe bewoonster en dan ruik 

je in een keer chloor; ‘Wat? Wat gebeurt er?’ Ja, dan moeten we het daar in een gesprek over gaan hebben. Maar ja, dan ben 

je gewoon heel verbaasd. Ze komt ook uit de kraakbeweging, maar dan staan er van die bussen Airwick toiletspray, weet je 

wel, of zo’n spuitbus, en toch allemaal poetsmiddelen, van die mega heftige dingen neemt ze dan mee. Ik wil dat gewoon 165 
echt niet in mijn huis. Vorig jaar heb ik al een keer, dat we dan met alle bewoners dan een eco-avond, dat we gewoon extra 

gingen kijken van wat kunnen we, en wat willen we, doen. Dat verschilt natuurlijk voor heel veel mensen, maar er zijn wel 

een aantal dingen uitgekomen en één daarvan is dat we nu met die zonnepanelen bezig zijn. Een paar mensen zijn met 

tochtstrips in de weer geweest. Voor de één is het belangrijker dan voor de andere, maar ik vind het soms wel lastig, omdat 

dan krijg je van die dingen van dat iemand heel lang onder de douche staat elke dag, weet je wel. Ja, dat irriteert me dan wel 170 
enorm. Maar ja, je kan niet tegen iemand gaan zeggen van, tenminste je kan het er over hebben, maar je kan iemand niet 

gaan verbieden. Dat is toch z’n persoonlijke vrijheid om dat wel of niet te doen, maar doordat je met elkaar in huis woont 

hoor je dat, of zie dat, of.’ 

T: ‘Maar je noemde het een strijd. Voelt dat zo?’ 

R: ‘Ja, nou toevallig de afgelopen … , maar dat is dan zo met de nieuwe bewoonster en ook dat ik het gevoel heb dat ik er 175 
geloof ik ook steeds verder in ga. Weet je, ik zit bij Transition Towns, doe ik ook nog. Ik vind het ook wel heel leuk om daar 

verder in te gaan. Wat ik dan bijvoorbeeld jammer vind,  is dat dan ook met die vorige bewoner. Ik heb zelf een parttime 

baantje bij de biologische tuin bij [onverstaanbaar] en dan nam ik altijd heel veel groentes mee die over waren en hun aten 

dat altijd netjes op. Hun vonden dat hartstikke leuk, maar als ik dat nu meeneem, echt, dat kan echt gebeuren, dan liggen er 

drie preien en dan tja, Zij maakt gewoon die klik niet, weet je wel. Het is toch een beetje zo, wat ik zelf ook had; ‘Eten komt 180 
uit de winkel’. Dan kan het echt zo zijn dat ze gewoon prei gaat kopen dan. Dus niemand eet dat op. Dus ik vind dat heel 

raar. Dus dat frustreert me dan een beetje. Dan denk ik van; ‘Ik zou het wel leuk vinden om met mensen te wonen die dat zelf 

ook wel meer hebben’.’  

T: ‘Want zijn jullie een woongroep?’ 

R: ‘Ja, we zijn officieel een woongroep, maar we eten niet samen. Het is eigenlijk gewoon meer een persoonlijk contact, 185 
doordat je met elkaar op gang woont. En het pand is in zelfbeheer. Het is dat zij met z’n alle met de bedrijven beneden, 

hierboven is nog een woongroep en hiernaast is nog een woongroep, maar het is vrij los vast, zeg maar.’ 

T: ‘En je zei, je zit bij Transition Town?’  
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R: ‘Ja.’ 

T: ‘Vertel eens daar wat over. Wat doen je daar, en wat is dat?’  190 
R: ‘Dat is toen in Nijmegen begonnen. Het  was al een poosje begonnen en toen ging ik een keer naar de Klinker  met 

Miquel [kennis bekend voorafgaande interview ] mee, denk ik. Ik weet het niet, maar in ieder geval, toen begonnen ze in 

ieder geval met een eetbare tuingroep, en dat vond ik heel leuk. Toen hebben we, twee jaar geleden hebben we 

‘Permablitzers’ gedaan, niet afgelopen zomer, maar de zomer daarvoor. Daar waren heel veel mensen die eigenlijk wel  meer 

eetbare elementen of een heel eetbare tuin wilden, maar niet zo goed wisten van; ‘Hoe doe ik dat dan?’ of dat misschien een 195 
beetje een te grote onderneming vonden. En toen hebben ik en nog een jongen die dan veel van tuinen wist, ja, gingen we…’ 

T: ‘Is dat toevallig Toon?’ 

R: ‘Ja, ja.’  

T: ‘Die heb ik ook geïnterviewd.’ 

R: ‘Ow, wat grappig. Ja, ja, ja, nou goed. Wij deden dan als deskundigen de permacultuurblitz, dus dan gingen we, ging ik 200 
ergens heen, of Toon, en dan maakten we een ontwerp, en dan vroegen we een aantal vrijwilligers bij mekaar, en dan deden 

we in één dag eigenlijk die tuin helemaal ver-eetbaren. Dat  vond ik heel erg leuk. Nu zit nog wel een beetje bij de 

organisatie van Transition Town café, wat dan iedere eerste donderdag van de maand is in de Klinker. En ik zit in de 

mailinglijst en ik doe af en toe mee met dingen, zo gaan we binnenkort bijvoorbeeld een ‘guerilla gardening’-actie doen.  

Soms doen we een excursie naar een bijzonder mooie groentetuin ergens of een permacultuurtuin. Dus een beetje zo . Ik 205 
hang er een beetje omheen en af en toe ben ik wat actiever en dan weer even niet.’ 

T: ‘En waar hangt dat vanaf?’ 

R: ‘Van of ik het leuk vind en of ik tijd heb en energie. Karla (?) die ik ken, dat is eigenlijk de actiefste wel van de eetbare 

tuinen, die heeft ‘Eetbaar Nijmegen’,  een website gemaakt om mensen enthousiast te maken om burger[initiatief? 

onverstaanbaar] tuinen te beginnen. Dat vind ik echt wel een heel  erg leuk idee, maar ja, dat kost echt heel veel tijd en 210 
organisatie en we zijn wel  bij de wethouder geweest om zo’n gesprek te voeren. Ja, dat is toch nog wel een heel ding. In 

ieder geval, eigenlijk, eigenlijk moet je daar gewoon een rijke [onverstaanbaar, gevolgd door hard lachen] Ja, als je daarnaast 

gewoon nog geld moet verdienen, dat is echt een tijdrovend verhaal. Dus we moeten even kijken hoe dat verder vorm krijgt, 

maar in ieder geval de website is er en als mensen enthousiast zijn, dan kunnen wij ze begeleiden, en we zijn, wat ik net zei, 

al bij de wethouder geweest om, een beetje in ieder geval, de ambtenarij op te porren, dat er in ieder geval een welwillendere 215 
toon is ook bij de gemeente. Want er is één eetbare tuin. Dat heet het moerbei-plantsoen. Dat is een buurtinitiatief, maar die 

hebben drie jaar moeten bakkeleien voordat ze iets konden doen. Wij hopen dan dat we met de wijkbeheerders enzo, dat dat 

allemaal al een beetje gestroomlijnd is. Plus dat als mensen al willen beginnen, dat dat niet drie jaar duurt, dus dat dat 

makkelijk moeten worden gemaakt. Op zich die wethouder zei dan ook; Daar zijn we dan ook wel mee bezig, maar beleid 

maken kost heel veel tijd’. Waarschijnlijk is dat pas over twee jaar. Dat een beetje, maar dat vind ik allemaal heel leuke 220 
dingen, hoor. Het is alleen, ik vind met Transition Towns, ik wil dingen dan echt goed doen en dan ook subsidie voor 

aanvragen. Transition Town is eigenlijk ook zo’n burgerinitiatief waar alles heel erg vrijwillig gebeurd. Dat is dan ook 

eigenlijk de kracht ervan, maar bij dit soort initiatieven zou ik dan misschien graag iets groter en zakelijker  aanpakken. Dan 

hou ik me net iets meer op de achtergrond en dan laat ik het. Karla, die trekt die kar heel goed en die doet dat op dr eigen 

manier. Dat moet dan ook maar zo blijven.’ 225 
T: ‘We hebben het nu gehad over de dingen die je duurzaam doet, bijvoorbeeld het eten, wat er terugkomt in wonen, en 

vervoer, en reizen, werk. Zijn er ook dingen waarin je niet duurzaam bent?’ 

R: ‘Ja, ik heb een hond [lacht] en die vreet natuurlijk echt wel dat wat ik niet aan vlees eet, dat eet hij aan vlees. Dus dan 

denk ik wel eens van; ‘Dat compenseert elkaar een beetje’.  En ja, de bus. Dat is wel . Dat zijn wel twee aardige. Ik denk 

altijd zelf, dat heb ik nooit gedaan hoor, maar als ik zelf mijn voetafdruk zou uitrekenen, dat ik daar wel uiteindelijk wel 230 
flinke minpunten mee zou scoren.  Voor de rest,  wat ik zei, ik eet wel veel bananen.’ 

T: ‘En kun je bedenken welke dingen je bewust laat, dus niet doet, op moet geven uit duurzaamheidsoverwegingen?’ 

R: ‘Nou ja ik heb zelf wel altijd een beetje een conflictje met shampoo. Van die biologische shampoo’s wordt mijn haar niet 

heel erg blij. Ik heb altijd shampoo van Guhl, volgens mij is dat zo’n echte benzineshampoo. Ik wissel het nou een beetje af. 

Dat is een beetje een [onverstaanbaar]. Nou even kijken. Ik probeer met douche wel, ik heb tijden gehad dat ik zonder 235 
nadenken ’s ochtends als eerste onder de douche, maar dat doe ik nou niet meer. Nu denk ik; ‘Is het nodig?’ Want ja, weet je, 

toen had ik gewoon een kantoorbaan, dus waar wordt je dan zo vies van dat je elke dag moet douchen?’ 

T: ‘Ja.’ 

R: ‘Dus nu kijk ik toch meer of er wat te schrobben valt. Even kijken, wat doe ik nog meer niet? Zijn toch meer simpele 

dingen. Ik neem geen plastic tasje mee bij de supermarkt. Ja er zijn wel meer foute winkels, maar ik koop in ieder geval niets 240 
meer bij Hennes & Maurits. Ik weet het eigenlijk niet.’ 

T: ‘Je hebt niet het idee dat je heel veel achterwegen moet laten?’ 

R: ‘Nee, maar het is altijd grappig als je in de rij voor de supermarkt staat, dan is het grappig om te zien wat andere mensen 

kopen en dan denk ik wel van; ‘Oh ja ik koop heel anders in’, een beetje met verpakkingsmateriaal opletten. Nee. Nnou ja, ik 

heb dus niet het gevoel dat ik, behalve de shampoo iets opoffer of zo. ‘ 245 
T: ‘Voelt bezig zijn met duurzaamheid als een opoffering?’ 

R: ‘Nee, nee, nee, nee, nee. Nee, want ik vind het juist wel leuk. Er zit heel veel inventiviteit in ook. Als je bijvoorbeeld gaat 

kijken wat er op het gebied van permacultuur, tuinen en stadstuinbouw, en daktuinen. Ik zag laatst dat er is bijvoorbeeld een 

commerciële boerderij op een dak in New York. Dat vind ik echt geweldig, dat mensen dat gaan doen. Misschien het zelfde 

dan als met die voeding toen ik geen suiker meer mocht eten, dat er in de beperking heel  veel mogelijk is. Er worden 250 
eigenlijk ook steeds meer uitgevonden, zoals zonnepanelen worden steeds beter, steeds meer technieken die. Nee, als er 

waardige alternatieven voor zijn, waarom zou je dan het andere kopen? Dus dat. Nee, ik heb niet dat, het is meer met name 

leuk om gewoon uit te zoeken en nieuwe dingen te ontdekken. Soms is het wel, zoals met die bus, dat ik denk van; ‘Je kan 

het nooit helemaal goed doen’ of daar moet je dan heel duidelijk echt voor kiezen. Je hebt toch altijd dingen waarvan 



240 

 

[onverstaanbaar]. Als ik dat ga doen, dan mag je helemaal niets meer. Dus ik doe dat gewoon niet. Die discussie de hele tijd 255 
voeren. Ik doe het en sommige dingen doe ik dan niet of wel. In die zin moet het wel leuk blijven. Ik denk ook dat voor 

iedereen dat niveau waarin het wel leuk is, is verschillend. Sommige mensen die worden daar wel bewuster van, die 

beginnen met het plastic tasje bij de supermarkt, misschien dat je dan als je ouder wordt of meer leest erover er iedere keer 

een stapje bij zet? Ik weet het niet. Zo is het in ieder geval voor mij een beetje gegaan. Ja, ik vind het wel heel grappig, ik 

had het erover met een huisgenoot gisteren of eergisteren, toen had ik namelijk een leeg bakje kwark bij het plastic afval 260 
gegooid, maar die had ik niet afgewassen. Hij zei dat moet wel, en ik zei; ‘Nee dat is onzin. Ze wassen het af bij de fabriek 

waar ze dat recyclen. Dat is waterverspilling om dat te doen, want dat is dan dubbelop.’ En toen sprak ik met Anne en die zei; 

‘Ja maar ik heb bij de keuringsdienst van waarden gezien dat als je het niet afwast dat ze het ook niet recyclen’. Dat vind ik 

soms het enige lastige, dat je niet weet op welke informatie je moet afgaan.’ 

T: ‘Ik had net een vraag, die is me even ontglipt. Ken je Het Groene Hert ? Wat vind je ervan?’ 265 
R: ‘Ja, ik vind het wel heel goed. En ik vind het ook heel goed dat er een duidelijk centraal punt is in de stad waar dingen bij 

elkaar komen. Ik heb nog wel een beetje moeite met een zeker commercieel karakter van Het Groene Hert . Maar dat is 

sowieso, dat is een beetje een ding van zuurpruimen naar boven [lacht] dat bijvoorbeeld cateraars zoals Ambacht die 

pretenderen heel erg duurzaam te zijn, maar dat zijn ze gewoon niet.’ 

R: ‘Ambacht is een cateringbedrijf?’ 270 
T: ‘Ja. Die doen dan regionaal vlees, heel veel, maar dat het vlees niet heel veel kilometers heeft gereden wil het niet meteen 

zeggen dat het een duurzaam product is. Dat vind ik dan een soort van verhipping van duurzaamheid.’  

T: ‘En Het Groene Hert  werkt met Ambacht?’ 

R: ‘Ja, ja, ja, ja. Die hebben jullie kerstbanket gedaan.’ 

T: ‘Ow okay, daar was ik niet bij.’ 275 
R: ‘Okay, ja. En dat is niet kiften omdat ik dat dan wil doen, maar het is meer dat ik die jongens dan een paar keer heb 

gesproken en nieuwsgierig ben, en ze zijn van; ‘Wij zijn duurzaam en doen aan regionale producten en nanana’, en als je iets 

verder gaat vragen, dan is het meer van; ‘Dat verkoopt op dit moment’.  En dat zie je ook bij heel veel andere dingen. Bij 

restaurants, zo veel mogelijk met biologische producten, en als je dan gaat kijken komt toch alles van de Hanos. Dus ja, dat 

vind ik gewoon een beetje lastig. Maar goed, Het Groene Hert . Dat is het enige wat ik me wel eens afvraag; ‘Hoe ver gaat 280 
dat?’  

T: ‘Want denk je dat Het Groene Hert  dat ook doet? ‘ 

R: ‘Ja, dat weet ik dan niet. Ik snap op wel dat voor zo’n initiatief om te overleven moet het gewoon draaien, dus dan moet je 

ook een zekere keuze maken voor de commercie. Ik zie dan ook wel dat het een soort van [onverstaanbaar] is voor, we willen 

het zo doen, en dan moet je er op een bepaalde manier mee leven. Ik heb toen ook de catering gedaan voor de opening, dus ik 285 
heb wel discussies meegemaakt hoe ze daar keuzes maken, maar dat was dan voor de opening, dus misschien is het 

inmiddels allemaal anders. Maar, weet je, aan de ene kant heb ik daar begrip voor, maar aan de andere kant vind ik het 

jammer dat ze niet bijvoorbeeld meer samenwerken met Transition Town, maar omdat Transition Town niet commercieel is 

en geen zakelijk belang heeft, kiezen ze daar geloof ik niet voor. Dus ik weet niet. Dit is een beetje wat ik heb meegekregen 

en ik weet niet of het enigzins op iets is gestoeld, maar dat is een beetje de indruk die ik ervan heb. Maar ik vind het wel heel 290 
tof. Ik denk dat heb je in andere steden gewoon niet dat er één plek is met die zonnepanelen, of die subsidies en de producten 

en wat jullie allemaal nog meer organiseren. Dan denk ik van; ‘Het is wel heel tof, dat dat er wel gewoon is en niets is 

perfect.’  

T: ‘Maar als je Het Groene Hert  een advies zou mogen geven om meer dat duurzaam punt te worden?’ 

R: ‘Ik kan daar wel iets over zeggen, maar dat is wel een beetje uit de lucht gegrepen, omdat ik afgelopen tijd niet heel goed 295 
heb gevolgd wat er allemaal is gebeurd, maar ja, ik zou zelf denken van; ‘Ga meer samenwerken met non-profit organisaties 

als de Broeikas, en Transition Town’, maar ik weet helemaal niet in hoeverre dat gebeurt of een intentie is.’ Dus dat kan ik 

wel zeggen, maar misschien gewoon echt onzin. Voor mij, zou ik zeggen, gebeurt in De Klinker het echte activisme. Een 

bepaalde groep mensen vindt dat heel eng, want dat is De Klinker en voor sommige heeft dat een heel hoge drempel, en dan 

heb je Het Groene Hert  en die is dan misschien net iets te hip en commercieel, zeg maar, in uitstraling. Als je daar tussen zou 300 
kunnen komen dan heb je volgens mij een enorme groep mensen. Dat is een beetje wat ik denk of hoe ik het meekrijg, maar 

dat is [onverstaanbare onrust, lacht].  

T: ‘Kun jij bedenken welke factoren, en factoren kunnen in de breedste zin, kunnen mensen zijn, gedachtes, activiteiten, die 

jou stimuleren om duurzaam te leven.’ 

R: ‘Ja. Op internet bepaalde films...’ 305 
T: ‘Kun je films noemen?’ 

R: ‘The future of food’ was voor mij echt wel een kick in the butt. In een meer in een angstige. Food matters, maar dat is 

meer op het gebied van gezondheid. Wat was nou die ander, Food Inc was dat volgens mij.’ 

T: ‘Over Monsanto, die heb ik ook gezien.’ 

R: ‘Nee, die is meer The future of food, die gaat meer over Monsanto.’ 310 
T: ‘Nee, dat is Food Inc.’ 

R: ‘Oh ja? Die gaat dan ook over Monsanto, denk ik, deels. The future of food ging echt over die boeren die zich 

[onverstaanbaar] Nou ja. Even kijken hoor. Ik zag vanochtend dat er een nieuwe film is, Farmagaddon heet die, en die gaat 

over de oorlog die Amerikaanse instanties voeren tegen kleine boertjes, ten gunsten van de grote agrarische industrie. Dat 

soort dingen. Ook wel Transition Town, denk ik. Toch wel leuk, met mensen mee bezig zijn. Ik vind het wel leuk om te 315 
merken als het steeds normaler wordt, weet je wel.  Door dan in Keeken te wonen, daar zijn ook meer mensen die daar toch 

een andere blik daarop.’  

T: ‘Want wat was er in Keeken wat jou stimuleerde?’ 

R: ‘Nou ja, dat er gewoon bijna alles sowieso biologisch was, doordat gewoon heel veel mensen in biologische winkels 

werkten. Doordat er gewoon een aantal mensen zijn die er gewoon veel meer over nadenken. En hier moet ik gewoon een 320 
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beetje de principiële trut uithangen om [onverstaanbaar] echt niet. Dus ja, het is wel dat als je in een kringetje komt van 

mensen die allemaal daar mee bezig zijn, dat er een soort van nieuw normaal ontstaat, van; ‘Natuurlijk  gebruik je geen 

chloor, en natuurlijk…’ 

T: ‘Ja oh, een nieuw normaal, net wat je zegt.’ 

R: ‘Ja, dat je vanaf daar weer een nieuwe stap, dat je weer verder kan gaan kijken. Wat gaan we nu doen?’ 325 
T: ‘Want is het normaler geworden of is het wat je zegt, dat je een kringetje om je heen vormt?’ 

R: ‘Nou ja, dat verschilt een beetje waar je bent. Als ik bijvoorbeeld bij mijn ouders ben, die hebben een heel eigen soort van 

normaal [lacht].  Ik heb het dan wel eens met mijn moeder gehad over ecologische wasmiddel voor kleren en haar reden om 

het niet te doen is omdat er geen lekker geurtje aan zit. Tja [lacht hard]. Misschien even tegen elkaar afwegen? Euh ja, dus 

als je in een huis woont…’ 330 
T: ‘Ik vertel dat in Het Groene Hert  ook altijd, aan mensen die kopen die ballen, ja dit is even tussendoor, als je op een oude 

sok of een oude washand wat etherische olie doet dan heb je ook een geurtje.’ 

R: ‘Ja,  precies.’  

Aaah, Roef, hou eens op man.  

[Romilda lacht] Over geurtjes gesproken. 335 
Ja [Tatjana lacht]  

Ja Roeffie, ga maar even op je plek, dan komen ze minder direct binnen. Kom eens hier. 

Nou, dat zijn ook echte gasbommetjes hoor. 

[Romilda lacht] Ik weet niet hoeveel methanen er bij zitten, maar. Goed zo. 

Ouwe stinkzak. 340 
Oeh, wat zegt ze nou. 

Aah, ik noem Lund en Mook ook van alles. Goed. 

T: ‘Kringetje of normaal, daar hadden we het over.’ 

R: ‘Nou ja, ik denk dat als je allemaal met mensen woont die, zoals ik zei, met de vorige lichting hier in huis was dat heel 

normaal, dan dacht je er niet eens over na, en nu  is het een soort van verrassing dat iemand anders dat niet normaal vindt.’ 345 
T: ‘Want heb je veel mensen om je heen die bezig zijn met duurzaamheid?’ 

R: ‘Ja wel ja.’  

T: ‘En kun je globaal iets vertellen over hoe zij er dan mee omgaan, hoe zij dat vormgeven?’  

R: ‘Ja door het interessegebied van mensen die dan veel met groentetuinen bezig zijn. Auto’s, deelauto’s, hybride auto’s, 

kleine autootjes, in ieder geval vanuit Transition Town zijn ze auto’s gaan delen, euhm, Makkie die laatst ineens een opleving 350 
beleefde met fietsen. Ook wel met kleding, de meeste mensen die ik ken kopen tweedehandse kleding. Ja dus, allemaal zo, 

misschien niet heel erg, hoe zeg je dat, niet helemaal van; ‘Nu geef ik alles op’, maar meer van, Gewoon doen wat je kan en 

wat je ook nog leuk vindt.’ 

T: ‘En de zelfde vraag, maar dan omgekeerd. Kun je ook bedenken welke factoren om je heen je belemmeren om duurzaam 

te leven?’ 355 
R: ‘Euhm, de economie’  

T: ‘Want waarom is dat?’ 

R: ‘Nou ja, het is wel zo van, je moet gewoon werken en geld verdienen en ik weet niet of dat dan persee in de weg staat van 

duurzaamheid.’ 

T: ‘Want waarom is geld verdienen niet duurzaam?’ 360 
R: ‘Ja weet niet, meer dat ik denk dat ik met mijn bedrijf zo, ik deed dan een poosje die maaltijdenservice op de fiets.’  

T: ‘Dat heb je ook gehad?’ 

R: ‘Ja, ja, ja. Dat was een maaltijdenservice, biologisch, vegetarisch, per  fiets koerier . Heel goed was dat. Maar ja, echt niet 

rendabel. [lacht] Heel hard werken. Dus daar zijn we mee gestopt helaas, maar ik vind het nog steeds een geweldig initiatief. 

Ik hoop nog dat iemand anders dat gaat doen. Maar ja, dat is omdat ik dacht; ‘Dit is gewoon helemaal niet rendabel. Het gaat 365 
helemaal niet’. Als  je gewoon verder maatregelen wil nemen, dat kost gewoon heel veel geld. Weet je wel, zoals die 

zonnepanelen.  Dat had er al lang gelegen als we van anderen iets meer geld hadden gehad.’ 

T: ‘Dus geld staat het ook wel in de weg?’ 

R: ’Ja, geld, dat staat echt wel in de weg,ja. Ik denk ook echt van; ‘We hebben ook niet echt helemaal een goede regering’. 

Op zich, Obama wilde volgens mij toen ie net de verkiezingen had gewonnen, die wilde een soort van New Deal, een 370 
arbeidsstimulering door vergroening van overheidsgebouwen en ik denk dat als je inderdaad gaat kijken, door, alle nieuwe 

innovaties op het gebied van duurzaamheid en [onverstaanbaar] je kan het zo gek niet bedenken, dat kan een enorme impuls 

betekenen voor de economie, volgens mij.  Dus overal de BTW vanaf. Stimuleren die hap, maar…’  

T: ‘Dus dat zou de overheid moeten doen?’ 

R: ‘Ja, dat vind ik, ja.’ 375 
T: ‘Ik wil nog heel even, het loopt een beetje door elkaar, maar ik wil even terug naar die mensen om je heen, die ook met 

duurzaamheid bezig zijn. Speelt het feit dat jullie met duurzaamheid bezig zijn nog een rol in de omgang?’ 

R: ‘Ja. Wel. Tenminste in huis wel. In omgang? Ja nee. Het is wel iets waar je elkaar in herkent, het is toch een soort van, het 

zijn de nieuwe normen en waarden, denk ik. Ik denk ook mensen die vroeger in de Heere gingen, die gaan tegenwoordig 

gaan ze in de ecologie [lacht hard].  Dat is volgens mij het nieuwe geloof.’ 380 
T: ‘Is het een soort religie?’  

R: ‘Ja, soms denk ik wel dat het, in ieder geval, een nieuwe, dat het voor sommige mensen wel een soort van functie, van de 

nieuwe kerk is. Niet dat het een enorme sociale structuur biedt, of zo, maar wel, Nou ja ik ken één jongen, dat is een ex-junk, 

en dat is echt superknap , die is zich helemaal in gaan zetten voor milieu. En ik dacht van; ‘Oh ja, vroeger was je helemaal in 

de Heere gegaan, en nu ga je in het milieu.’ 385 
T: ‘Goh.’ 
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R: ‘Ja, die associatie heb ik er gewoon mee.’ 

T: ‘En voor jezelf, is het ook religie? Of is het verbonden met een spiritueel iets?’ 

R: ‘Ja. Wel, in die zin, dat het toch een nieuw soort normen en waarden, en er zit ook wel een soort van wat vroeger de tien 

geboden waren, dat is nu ‘gij zult uw afval scheiden’.  Dus er zijn wel, dus je zit wel in een groep die zich, dat is natuurlijk 390 
ook van alle tijden, die zich afscheidt, of onderscheidt van andere en toch ook wel weer een moreel oordeel hebben over 

mensen die anders leven en het in onze ogen, natuurlijk, het slechter doen. Ja, in die zin speelt het wel een rol, ja.’ 

T: ‘En heb je ook het idee dat het zo’n gemeenschap is onderling?’ 

R: 'Nee, maar wel een herkenning, een soort van cultuur hebt binnen. Ik weet nog vroeger had je de verzuiling. Dit is denk ik 

een soort van nieuwe verzuiling.’ 395 
T: ‘Interessant.’ 

R: ‘Ja.’  

T: ‘En dan wil ik nog naar iets terug. Transition Town. Kun jij vertellen waarom jij, wat jou zo aanspreekt in Transition Town 

en bijvoorbeeld niet in andere organisaties?’ 

R: ‘Nou wat ik wel heel erg leuk vindt is dat het mensen aanspreekt op hun eigen verantwoordelijkheid, dus dat het is niet 400 
afwachten tot politiek of bedrijven, of wie dan ook komt met de oplossingen, maar gewoon zelf gaan kijken wat kunnen wij 

doen. En ik vind het ook een mooie slogan, de veerkracht van een gemeenschap. Ik heb altijd al iets gehad met dorpen. Ik 

geloof ook echt in de kracht van de gemeenschap.’ 

T: ‘En dorpen?’ 

R: ‘Dorpen, ja. Omdat ik in Schotland heb gewoond vind ik het heel erg leuk om in kleinere gemeenschap heel erg te zien dat 405 
mensen veel meer hun eigen plek en eigen functie hebben in de gemeenschap en ook gehandicapten of psychisch 

mindervaliden. Van Transition Town vind ik ook het innovatieve vind ik heel erg leuk. En dat is gewoon op een creatieve 

manier gaan kijken, met  elkaar; ‘Wat kunnen we doen? Hoe kunnen we elkaar stimuleren? Wat kunnen we delen? Dat 

doorbreekt ook het individualisme. Dus dat vind ik heel leuk. En dat is nog heel  klei. Er zouden eigenlijk heel veel mensen 

bij moeten, maar goed. Het is wel leuk dat de mensen die er zijn, die zijn wel heel enthousiast en bevlogen daarmee bezig.’  410 
T: ‘En je noemde het even zo tussendoor; ‘Niet de politiek afwachten. Niet de bedrijven afwachten’. Is dat hoe jij het ziet?’  

R: ‘Ja, weet je, het moet ook gewoon, denk ik. Ik denk dat we al een beetje aan de late kant zijn om de boel te keren. 

Tenminste zo lijkt het en ik weet niet of we het risico willen lopen. Het is toch niet helemaal het gevoel van; ‘Oh jammer, 

better luck next time’. Ja, dat denk ik wel, dat mensen zelf een beetje…’ 

T: ‘Want wat is de rol van het individu in die verduurzaming?’  415 
R: ‘Hoe bedoel je?’ 

T: ‘Nou, ten opzichten van bedrijven en politiek, wat kan een individu dan doen aan een duurzame wereld?’ 

R: ‘Dingen waar ik niet achter sta, daar wil ik niet aan meedoen als consument. Dus dat je bewuster bent van. Ja, wij zijn de 

massa. Wij hebben toch de macht, uiteindelijk. Ja, de massa die vindt het vaak ook wel prima en ik snap het ook wel. Het is 

een maatschappij waarin iedereen heel druk en belangrijk is, waar je hoofd gewoon niet staat naar het ontplooien van allerlei 420 
ideële acties, maar ik denk dat het heel veel zou schelen als er een grotere stem zou zijn ook richting de politiek, van; ‘Dat is 

gewoon iets waar we nu van willen dat er nu iets gebeurt.’ 

T: ‘En hoe krijg je zo’n grotere stem?’ 

R: ‘Ja, door met meer mensen te zijn, dus meer bewustwording. En niet alleen over LED-lampjes, zeg maar.’ 

T: ‘En heb je een idee hoe die bewustwording dan tot stand kan worden gebracht?’ 425 
R: ‘Hmmm, ja ik denk toch door het leuker te maken, maar dan heb je het toch weer over leuke acties op BNN.’ 

T: ‘BNN?’ 

R: ‘Die jongerenomroep. Nee, daar zou ik over na moeten denken, hoe de …’ 

T: ‘En die individuen, voor een grotere stem, moeten zij dan..samen komen?’ 

R: ‘Ik weet niet, in ieder geval. Ik vind het heel lastig. Ik vind mijn broer altijd de doorsnee Nederlander . [Tatjana lacht, 430 
Romilda lacht]Ja, dat vind ik altijd, ik zou het niet kunnen, Jan Modaal. Die werkt twee straten verder en gaat gewoon met de 

auto naar het werk, die doet alles met de auto. En die denk;  ‘Het zal allemaal wel’. Daar weet ik ook nooit zo goed, dat is 

mijn eigen broer en dan denk ik van hoe krijg ik dat nou aan zijn verstand gepeuterd?Dan kom ik al heel snel in de zeikrol. 

Van; ‘Ja maar het is echt heel erg’, weet je wel. Nee, dus dat vind ik wel een lastige vraag eigenlijk. ‘ 

T: ‘Hou je je daar voor de rest wel mee bezig, dat overtuigen van andere mensen?’ 435 
R: ‘Nou, inspireren.’ 

T: ‘Inspireren?’ 

R: ‘Nou, ik dat vind ik heel leuk met die workshops. Die workshops zijn eigenlijk voortgekomen uit een initiatiefje van 

‘vrienden van de aardpeer’ dat had ik dan om mensen een beetje op te porren om…’ 

T: ‘Wat is ‘vrienden van de aardpeer’? Ik ben geen vriend van de aardpeer trouwens.’ [Romilda lacht] 440 
Ongeveer het enige wat ik echt niet lust, en dat komt door Keeken. Nee, dat komt door Miquel. Die ging één avond koken. 

Toen heeft hij gewoon een pan aardpeer gekookt. Van ‘alsjeblieft’.’ 

R: ‘Ja, maar aardpeer is echt wel heel lekker, maar dan moet je het niet als groenten eten, maar dan moet je het als kruid 

gebruiken.’ 

T: ‘Oké.’ 445 
R: ‘Maar goed.’ 

T: ‘Wat is het idee van ‘vriend van de aardpeer’?’ 

R: ‘Vriend van de aardpeer’ was vanuit die permacultuuropleiding, met een klasgenoot hebben we toen, omdat ze heel veel 

aardperen in die tuin hadden toen, ‘de dag van de aardpeer’ zijn we gestart, en toen hebben we alles van aardpeer gemaakt, 

maar dat was ook weer om mensen bewust te maken dat er ook andere dingen te eten zijn dan alleen maar, dat er ook dingen 450 
in Nederland heel goed groeien zonder hulp van kassen of bestrijdingsmiddelen, of weet ik veel wat, en die kun je gewoon 

[nadruk op gewoon] eten.’  
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T: ‘Hoe hebben jullie dat gedaan?’ 

R: ‘We hebben een website ook. Www.vriendenvandeaardpeer en gewoon allemaal recepten, en receptenboekjes, en buttons 

heb ik en we hebben zelfs wodka gestookt van de aardpeer. In ieder geval de aardpeer zo aantrekkelijk mogelijk gemaakt. 455 
Goed dat is een heel ander verhaal. Maar wat ik wel heel leuk vond, is dat mensen een beetje, wat ik dan had in die tuin in 

Schotland, dat ze een ander bewustzijn krijgen van; ‘Oh ja’, dat er meer is dan wat in winkel ligt en dat er meer eetbare 

dingen zijn en dat er meer is dan dat wat ze krijgen voorgeschoteld, dat ze daar zelf daar actiever in kunnen worden. Dat ze 

aardpeer in hun tuin kunnen zetten, of een andere groente. Het ging niet perse om die aardpeer. De aardpeer was een beetje 

de kapstok waar we alles aan ophingen. Dat het heel erg leuk was om te zien dat mensen daardoor enthousiast werden, van;  460 
‘Oh ja leuk’ en van die aardperen mee naar huis nemen en in de grond stoppen en dat er dan nog weken lang mailtjes kregen 

van; ‘Heb ik het wel goed gedaan’? en; ‘Ik heb hem geplant!’ en ‘Cool!’. Mensen vinden het volgens mij wel heel leuk om er 

mee bezig te zijn, alleen moet er A, niet echt een doemscenario achter zitten en dat is al een beetje moeilijk, want dat zit er 

ook achter. En B, je moet ze een beetje prikkelen om zelf een beetje actief te worden en het gevoel geven dat ze zelf 

mogelijkheden hebben om iets te veranderen.’ 465 
T: ‘Even tussendoor, zie jij nog een rol voor de politiek weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij? Je noemde het 

net al met de zonnecollectoren.’ 

R: ‘Nou ja, het zou ze sieren. Ik zou hopen van wel, ja.’ 

T: ‘Maar is het noodzakelijk? ‘Het zou ze sieren’ is…’ 

R: ‘Dat denk ik wel, want wat ik heb begrepen is dat de PVV nu, uit ideële gronden, hebben ze gezorgd dat het investeren in 470 
duurzame initiatieven belastingvoordeel is teruggeschroefd. Dus het zou heel goed zijn.’ 

T: ‘Ja, maar zij ontkennen de klimaatverandering.’ 

R: ‘Ja, hè, ja, ja. Ik vind het echt héél wonderlijk.’[Tatjana lacht]Maar goed. Ik zou denken zo veel mogelijk voordelen voor 

duurzame, belastingvoordeel, BTW, ik weet niet wat je allemaal kan verzinnen.’ 

T: ‘En dat is dan vooral in de hoek van het stimuleren, want dat is het dan?’ 475 
R: ‘Ja.’ 

T: ‘Maar zou de overheid iets moeten doen met het verbod en het gebod?’ 

R: ‘Wat dan bijvoorbeeld?’ 

T: ‘Nou dat is aan jou.’ 

R: ‘Nou ja...ik denk wel...’ 480 
T: ‘Zeg maar, hoe hard moet de overheid ingrijpen? Is dat het faciliteren en stimuleren..’ 

R: ‘Nou ja, ik zit dan meer van, wat zou ik willen verbieden? En dan kan ik vanavond in bed heel veel dingen bedenken, 

maar nu even niet. Maar gewoon voorloper gaan worden, gewoon die kar gaan trekken. Want ja, iedereen in de hele wereld 

loopt nou op elkaar te wachten.’ 

T: ‘Maar hoe word je voorloper? Wat moet je dan doen?’ 485 
R: ‘Ja, misschien wel heel erg gaan reguleren en bepaalde vervuilende dingen. Volgens mij zit er nog heel veel subsidie op de 

agrarische, op de zuivel ook, en de vleesindustrie. Ik weet eigenlijk niet zo goed hoe dat zit.’ 

T: ‘Jij bent de voedselexpert.’ 

R: ‘Ja nee, maar volgens mij zitten er uit Europa nog heel veel subsidies op [onverstaanbaar]. Maar dat weet ik niet zo goed, 

dus dat durf ik niet zo te zeggen. Ik denk toch vervuilende industrietakken gaan stimuleren om, ook door hogere kosten, om 490 
andere investeringen te doen, om andere oplossingen te vinden. En hoe dat moet naar de burger, daar heb ik nooit over 

nagedacht. ‘ 

T: ‘Ben je zelf politiek betrokken? Ben je zelf politiek actief?’ 

R: ‘Nee, maar ik vind het heel lastig om dat te doen. Ik ben eigenlijk wel het vertrouwen in de politiek kwijt.’ 

T: ‘Waarom?’ 495 
R: ‘Ja, ik weet niet. Het is toch nu echt zo’n zootje vind en dat ik me meer kan verbazen wat voor een idioten heel veel 

stemmen krijgen. En misschien dat ik ook een beetje het vertrouwen in de democratie. Ik merk dat ik er ongelukkig van word 

om te volgen, dus doe ik dat niet meer.’ 

T: ‘Dus je volgt geen actualiteiten meer?’ 

R: ‘Nee. Bijna niet.’ 500 
T: ‘En stem je wel?’ 

R: ‘Ja, ik stem wel, ja.’ 

T: ‘Waar stem je op?’ 

R: ‘Dat verschilt. Ik heb ooit wel een voorkeurstem op Diederik Samsom van de PvdA, toen was hij nog binnen PvdA 

degene die zich heel erg met milieu bezig hield, dus toen dacht ik dan heb ik een stem voor iemand die waarschijnlijk in de 505 
coalitie komt en geef ik daarmee mijn voorkeur aan, zeg maar. Dus ik zweef een beetje heen en weer tussen PvdA, 

GroenLinks en SP.’ 

T: ‘En duurzaamheid speelt dan, in ieder geval bij Diederik Samsom, een rol in hoe je stemt?’ 

R: ‘Ja.’  

T: ‘En bij die andere drie partijen ook?’ 510 
R: ‘Ja, ja.’  

T: ‘En waar kijk je dan naar?’ 

R: ‘Toch wel een beetje naar het complete plaatje. Een beetje naar alles, maar in ieder geval zijn het wel de partijen waar het 

milieu in ieder geval op de agenda staat. Ik heb ook wel eens de kieswijzer gedaan. Lokaal kijk je dan toch weer, want dan 

ken je natuurlijk mensen van GroenLinks, die ken je dan weer persoonlijk, dan kies je ook weer anders dan als je ze voor een 515 
provincie of landelijk kiest. Maar landelijk ga ik dan toch vaker, omdat ik denk van, dan kies ik toch maar eerder voor de 

PvdA, omdat ik denk van, dat ik toch wel liever een fijne regering heb dan een goede oppositie.’ 

T: ‘ En de markt? Zie je nog een rol voor de markt weggelegd? In de verduurzaming van de maatschappij?’ 



244 

 

R: ‘Ja. Veel bedrijven zijn er wel mee bezig, heb ik het idee. Ja, ja ook daar. In ieder geval heb ik veel respect voor de 

bedrijven die echt wel die keuze maken en ik denk ook wel dat het sowieso een heel goede PR is voor je bedrijf. Hoe meer 520 
mensen daar helder in zijn; ‘Dat moet gewoon en doe gewoon’,  hoe beter, hoe meer mensen er ook gewoon van overtuigd 

raken dat het een noodzaak is. En niet dat er een hele discussie opgelepeld moet worden of het allemaal waar is of niet, maar 

hoe meer bedrijven ook laten zien hoe het wel kan, en hoe mooi en fris en leuk dat er uit kan zien.’ 

T: ‘Dus als het zo door gaat, dan verduurzaamd de markt wel?’ 

R: ‘Ja, dat denk ik wel. Ja, dat denk ik te zien in ieder geval.’ 525 
T: ‘En gebeurt het voldoende?’ 

R: ‘Nee. Nee, maar dat is volgens mij gewoon omdat mensen te langzaam doordrongen raken van de noodzaak.’ 

T: ‘Dus die mensen, de consument neem ik aan?’ 

R: ‘Ja, nee, iedereen. De bedrijven zijn natuurlijk ook mensen. Dus iedereen. Ik denk dat een groepje deskundige heel goed 

weet hoe urgent het is, of niet urgent het is, maar dat dat te langzaam doorsijpelt naar de rest. Je hebt natuurlijk ‘the early 530 
adopters’, en wat heb je dan? Daar heb je zo’n heel systeem voor, voor trends en dingen. Je hebt natuurlijk een groepje 

mensen dat adapteren en in actie komen en een iets grotere groep die daar achteraan komen, en dan komt er daarna een nog 

veel grotere groep. Dus ik denk; ‘Dat gaat dan een beetje langzaam.’ Langzamer dan het eigenlijk moet.’ 

T: ‘Is duurzaamheid dan een trend?’ 

R: ‘Ja wel, ondertussen ook wel. Denk ik wel, ja.’ 535 
T: ‘Is dat erg?’ 

R: ‘Nou ja, als het een beetje fakey wordt, dat overal zo’n duurzaamheidssausje overheen wordt gegooid, dan het dan 

allemaal niet zo veel voorstelt, dan vind ik dat wel kwalijk, ja.’ 

T: ‘En dan ben je zelf ook ondernemer die bezig is met duurzaamheid. Werk je nog samen met ander ondernemers die, 

organiseren jullie je ook als duurzame ondernemers?’  540 
R: ‘Nee. Ja, nou nee. Zo’n Groene Hert heb ik dan wel, meer gewoon een opdracht en ik heb dan wel met de fietsmarkt. Nee, 

dat heb ik dan nog niet gedaan. Maar ik heb wel een soort van netwerk van mensen die elkaar wel kennen. En dan denk ik 

van, oh ja, dat zit wel in mijn lijn zo. Maar nee, er is niet echt een …’ 

T: ‘Heb je daar behoefte aan?’ 

R: ‘Goeie vraag. Feitelijk heb ik daar nog niet over nagedacht. Misschien. Nee. Nee. Ik denk het niet.’ 545 
T: ‘We gaan naar nog een ander groepje. Individu, de politiek, de markt. De maatschappelijke organisaties.’ 

R: ‘De maatschappelijke organisaties.’ 

T: ’Laten we het noemen, de milieuorganisaties, ietsjes toegespitst. Zie jij nog een rol voor de milieuorganisaties in die 

verduurzaming van de maatschappij?’ 

R: ‘Ja, jawel. Daar zijn ze voor.’ 550 
T: ‘Wat doen ze dan?’ 

R: ‘Ja, wat doen ze dan he? Die doen heel veel. Ik denk initiatieven op het gebied van bewustwording en educatie. en met 

name dan, tenminste ik kan me voorstellen dat, op lage scholen en middelbare scholen dat dan wel heel erg belangrijk is, 

maar ik weet ook niet wat daar al gebeurt. Misschien ook wel weer, wat ik zeg, die laatste groep die laatste groep die er 

achteraan komt, als je die er een beetje bij zou kunnen trekken, dan zou dat mooi zijn.  Maar ik zou ook niet weten hoe dat 555 
moet hoor.’  

T: ‘En ben je zelf lid van maatschappelijke organisaties?’ 

R: ‘Ja, Amnesty International  en Natuur en Milieu, ja.’ 

T: ‘En wat is Natuur en Milieu?’ 

R: ‘Ja, dat is grappig, dat weet ik zelf eigenlijk ook niet zo heel goed. Ik weet dat ik er jaren geleden lid van ben geworden. 560 
Ik weet het eigenlijk ook niet. Ze doen ook allerlei milieu educatie.’ 

T: ‘Hihihihi. Dit is wel grappig.’ 

R: ‘Ik zal het eens opzoeken. Bij Amnesty dacht ik het ook laatst, misschien. Ja en doe dan voor Greenpeace, dan krijg ik van 

die dingen en daar moet ik dan een handtekening onder zetten. Van die brieven, maar daar ben ik geen betalend lid van.’ 

T: ‘En heeft het een reden, hoeft niet natuurlijk, dat je niet lid bent van andere, of nog meer, organisaties?’ 565 
R: ‘Oh ja, ik ben ook nog lid van de Dierenbescherming. Nee. Dit zijn bijna een soort van impuls aankopen geweest eigenlijk 

[lacht]. Ooit, omdat ik in een meelevend moment iets onder mijn neus geschoven heb gekregen, en dan denk; ‘Ach, zes euro 

per maand en voor de goeie zaak’. Nee, ik ben daar geloof ik niet heel erg mee bezig van; ‘Oh ja, dat is een goede organisatie 

en dat wil ik steunen’, nee.’  

T: ‘En die lidmaatschappen die je hebt, Dierenbeschreming, Natuur en Milieu, doe je daar verder nog iets mee?’ 570 
R: ‘Nee hoor, dat wordt gewoon keurig iedere maand afgeschreven [lacht] ‘oh ja’. En af en toe krijg je een blaadje.’ 

T: ‘We gaan fantaseren.’ 

R: ‘Oké.’ 

T: ‘Leef jij over tien jaar nog zo?’ 

R: ‘Zo alleen hier?’ 575 
T; ‘Met ‘nog zo’ bedoel ik van, de rol die jij duurzaamheid geeft. En hoe ziet jouw duurzaamheid er dan uit?’ 

R: ‘Oké. Ja,  zeker wel. Of ze moeten in één keer met heel hard wetenschappelijk bewijs komen dat het allemaal wel reuze 

meevalt, maar dan nog, denk ik hoor.’  

T: ‘Want waarom ‘dan nog’?’ 

R: ‘Nee, dan nog. Dan nog zijn er in ieder geval  fossiele brandstoffen eindig, en moeten we daar een oplossing voor vinden. 580 
Ik zou het wel echt heel leuk vinden als we steeds meer, toch het idee van Transition Town, steeds meer stadstuinbouw en 

lokale initiatieven…’ 

T: ‘Dat zou jij meer willen doen?’ 

R: ‘Ja, dat zou ik meer willen zien.’ 
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T: ‘Zien?’ 585 
R: ‘Ja. En zou ik ook graag wel willen doen, maar misschien net te veel een project. Dat moeten de jongere, sterkere boeren 

maar gaan doen. Ik denk, hoop in ieder geval, wel zo zelfvoorzienend mogelijk te wonen. En het grote ideaal is dan 

natuurlijk een plek aan de rand van de stad met eigen ‘produce’. ‘ 

T: ‘Want dat is het ideaal? Zelfvoorzienendheid?’ 

R: ‘Ja, ook gewoon als, puur als soort van uitdaging. Lijkt me wel heel erg leuk om. Ja ook omdat ik in Schotland, die 590 
simpelheid. Er was geen winkel op dat eiland, dus je kon ook gewoon niet naar een winkel. Dus ik vond, het is toch wel een 

creatieve uitdaging, ja, in het leven wat je om je heen hebt. Dat vond ik allemaal heel leuk. En als daar nog een beetje een 

tikje stadse comfort in de buurt is, dan is het de ideale combi.’ 

T: ‘En hoe ziet jouw ideale duurzame wereld eruit? Of samenleving?’ 

R: ‘Toch wel gewoon dat er meer een algemeen belang is of eigenlijk niet meer dat het één belang is, maar eerder een 595 
vanzelfsprekend principe dat je gewoon goed voor de aarde moet zorgen. Goed voor de aarde en alles er op, er in, en 

omheen. Dat dat ook gewoon goed voor ons is. Dat dat besef dat wij niet kunnen. Dit is onze habitat, dus als wij daar niet 

voor zorgen, dat wij dan ook niet overleven. Dat dat niet iets is wat nog ter discussie staat. Dat denk ik met name. En dan zou 

ik nieuwsgierig zijn wat voor een initiatieven allemaal gaan ontluiken. Ik denk wel dat de mens een heel creatief wezen is. 

Dat er dan heel veel kan gebeuren, als de knop eenmaal om is, dat er dan gewoon mooie dingen kunnen gebeuren. En voor 600 
mij ziet dat er heel erg uit in dat er wordt gestimuleerd inderdaad in lokale groenteboeren en dat mensen weer in contact 

komen met waar alles vandaan komt. Want het is namelijk ook gewoon echt heel leuk. Het heeft ook gewoon een 

meerwaarde. Dus dat, denk ik.’ 

T: ‘En de technologie? En heeft technologie een rol in die ideale duurzame wereld?’ 

R: ‘Nou ja, uiteindelijk maakt het niemand uit of de stroom komt van de zonnepanelen op je dak of van de windmolen in je 605 
tuin of ergens anders, maar als die stroom er maar is. Dat zie ik eigenlijk nog niet dat dat een heel ingrijpende verandering 

wordt zo in hoe we leven. Het is meer, denk ik, dat de bronnen worden gewoon anders worden, maar ik vraag me af wat we 

daar verder van merken. De elektrische auto’s en de auto’s op waterstof, en weet ik veel wat, dat wordt ook steeds beter, dus 

ik denk dat dat op een gegeven moment zo’n overschakeling wordt, dan is er nog steeds die auto, en hij rijdt ook gewoon nog 

steeds , alleen hij rijdt dan ergens anders op. Of je nou benzine of diesel hebt maakt ook niet uit, weet je wel. Dus dan zie ik 610 
nog niet dat het eigenlijk heel ingrijpend heel anders wordt.’ 

T: ‘Maar wat zijn dan technologische oplossingen in die zin?’ 

R: ‘Ja, dat is gewoon, dan gaan we uit een ander vaatje tappen.’ 

T: ‘En heb je enig idee hoe, als het gaat zoals het gaat, de wereld er uit ziet over veertig jaar? 

R: ‘Poeh. Ja, ik weet niet. D at vind ik toch een lastige. Vooral, hoe. Hoe dat er dan heel letterlijk uit gaat zien, dat weet ik 615 
niet. Maar ik ben wel echt bang voor de klimaat, dat het steeds onstuimiger wordt, en dat er steeds meer ongelukken gaan 

gebeuren, dat we dat gewoon veel meer gaan zien. Dan denk ik dat de ergste ongelukken nog verder van ons bed gebeuren. 

Overstromingen in verre, heel vaak hele arme landen. Ik vraag me af wat dat eigenlijk wat met de kwaliteit van ons water... 

Nog een keer de vraag?’ 

T: ‘Hoe de wereld er over veertig jaar uitziet?’ 620 
R: ‘Ja, ik heb niet veel vertrouwen, vooral met de huidige economische crisis en dat duurzaamheid helemaal van de agenda 

verdwijnt. Ik heb er niet veel vertrouwen dat het snel de goede kant op gaat. Maar ja, ik heb te weinig technische informatie. 

Ik weet niet of Nederland dan, ik zeg maar wat, onder water staat. Dat denk ik dan niet, of ja, er zullen wel ongelukken gaan 

gebeuren. Dat wel, maar hoe groot of hoe klein?’  

T: ‘Vinden anderen je radicaal?’ 625 
R: ‘Hangt er heel erg vanaf wie je het vraagt, denk ik. Ik denk dat mijn familie mij wel radicaal vindt, en dat mijn vrienden 

dat dan weer niet vinden. Dus, nee,ja.’ 

T: ‘Want jou vrienden die zitten ook…’ 

R: ‘Ja, ja,ja, die zitten wel een beetje op het zelfde niveau, denk ik. En volgens mij ben ik niet zo radicaal.’ 

T: ‘En hoe ga jij dan om met je familie?’ 630 
R: ‘Ja. Waar waren we? Oh ja, hoe ging ik daar mee om? Ja, ik probeer het af en toe in te brengen op manieren die niet gelijk 

de wenkbrauwen meteen doen rijzen en de ogen laten rollen. [Tatjana lacht] 

En voor de rest laat ik het een beetje,ja. Voor de lieve vrede. Bij vreemden kan ik wel vaker, dan voel ik me vaker de 

radicaal.’ 

T: ‘Als bijna laatste vraag; Voel jij jezelf onderdeel van een beweging?’ 635 
R: ‘Een beetje. Ja, toch wel. Ja, toch wel een beetje. Ja, ik denk dat ik wel net te weinig actief ben, zeg maar, als ik echt actief 

zou zijn bij Transition Town, meer, dan zou ik het gevoel hebben. Nu.. Nee, ik ben te weinig een activist om het gevoel te 

hebben dat ik echt in een beweging zit. Maar ik voel me wel deel van een bevolkingsgroep.’ 

T: ‘Een bevolkingsgroep die...?’ 

R: ‘Die het zelfde doet als ik doe [lacht hard] Zo’n beetje de natuurvoedingstypjes. Biologische..’ 640 
T: ‘Want dat is geen beweging?’ 

R: ‘Ja weet niet, bij een beweging denk ik toch aan een organisatievorm. Randgevalletje.’ 

T: ‘Nou, dat waren de open vragen.’ 

R: ‘Ow, oké.  

T: ‘Even kijken. Afsluitend...mag ik je inkomen weten?’ 645 
R: ‘Mijn inkomen? Dat is op dit moment minimum inkomen. Ongeveer achthonderd is dat. Nee, negenhonderd is dat, 

negeneneenhalfhonderd is dat.’ 

T: ‘Oké. Is dat, zijn er dan, is er dan nog iets wat jij kwijt wil?’ 

R: ‘Nee ik heb al aardig veel gezegd.  Nee, nu niet...Nee. 

T: ‘Dan zijn we klaar.’ 650 
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Interview met Sjaak in zijn zelfgebouwde woonwagen op het terrein van een gekraakte boerderij, Elst, 09-05-2012 

 

T: ‘We beginnen met makkelijke vragen. Wat is je 

naam?’ 

S: ‘Sjaak.’ 5 
T: ‘Hoe oud ben je?’ 

S: ‘36.’ 

T: ‘Waar woon je’? 

S: ‘Hier in Elst op de gekraakte boerderij de Rijsenburg. 

Ik geloof dat hij al 500 jaar bewoond is en met de 10 
kraakgroep wordt hij al 10 jaar bewoond. Dit is de oude 

tabaksschuur. Heeft herbouwplicht. Is nu een volledig in 

elkaar gezakt krot maar het is het meest monumentale 

van het hele erf en de eigenaar moet dat herbouwen.’ 

T: ‘Gaat hij dat doen’? 15 
S: ‘Het is de verplichting vanuit de Monumentenzorg dat 

hij dat ook opknapt.’ 

T: ‘En woon je al lang in Nijmegen en omgeving’? 

S: ‘Ja, ik woon sinds ’98 in Nijmegen omgeving.’ 

T: ‘En waar kom je vandaan?’ 20 
S: ‘Ik kom zelf uit Groningen, geboren in Groningen tussen Leek en Roden, het gehucht Ter Heil, echt een mooi afgelegen 

plekje tussen twee dorpskernen.’ 

T: ‘Wat is je beroep’? 

S: ‘Mijn beroep is natuurbeheerder, daartoe opgeleid, en ook het idee dat ik dat ben. Maar wat ik nu doe, mijn werk nu is 

post sorteren om geld te verdienen. Mijn beroep is dus anders dan mijn opleiding.’ 25 
T: ‘En wat is dus natuurbeheerder’? 

S: ‘Bos en Landschapsonderhoud. Het grootschalig tuinieren hier in Nederland.’ 

T: ‘Jammer dat je daar geen baan in hebt?’ 

S: ‘Oh, maar wat niet is kan komen.’ 

T: ‘En wat is het voor opleiding? MBO?’ 30 
S: ‘Ja, ik heb een jaar landbouwschool gedaan, vervolgens vier jaar hoveniersopleiding en toen nog drie jaar natuur en 

landschapsbeheer en daarna nog met wat vertraging heb ik hier in Velp een bosbouw opleiding gedaan.’ 

T: ‘Nu gaan we het anderhalf uur hebben over duurzaamheid, maar wat betekend die term duurzaamheid nou voor jou? Wat 

is duurzaamheid?’ 

S: ‘Goeie vraag, daar moet ik even voor gaan zitten. Duurzaam is een beetje een leeg begrip geworden, maar duurzaam voor 35 
mij betekend dat je het gebruik van houten materialen in plaats van plastic, alhoewel plastic ook weer als duurzaam wordt 

verkocht omdat het niet snel afbreekt. Duurzaam voor mij betekend ook dat je niet heel veel verbruikt, dat je je omgeving 

niet teveel belast. Het hergebruik van materialen en huizen. Het uit oude spullen nieuw maken. Hergebruik.’  

T: ‘Is het grootste deel van duurzaamheid hergebruik of is duurzaamheid nog meer?’ 

S: ‘ Nee, duurzaamheid is wel meer, maar ik weet niet of je dan kraken duurzaam kan noemen. In mijn optiek wel, omdat je 40 
leegstaand goed gebruikt, maar duurzaam is ook op langere termijn kijken naar dingen, dus vandaar dat kraken. Is misschien 

niet duurzaam is maar een kortetermijnoplossing. Maar ook de generaties vooruit kunnen kijken. Dat is ook duurzaam. Over 

hoe dingen gemaakt worden en met wat voor afval je anderen opzadelt. Duurzaam is ook niet teveel weggooitroep kopen.’ 

T: ‘En zou je zeggen dat duurzaamheid belangrijk voor je is?’ 

S: ‘Nou, ja ik heb het idee dat ik dat automatisch wel doe, ik koop geen nieuwe dure spullen die na een jaar weer achterhaald 45 
zijn, dus in die zin, ja is het wel belangrijk.’ 

T: ‘Automatisch? Dus je houdt er bij heel veel dingen rekening mee?’ 

S: Ja, ik kan dat moeilijk zeggen, er de vinger opleggen; ‘Is dit duurzaam?’ 

T: ‘Kun je een voorbeeld noemen waarbij je dat moeilijk vind?’ 

S: ‘Of ik duurzaam? Is dit duurzaam, deze caravan langs een boerderij hoe ik hier zit? Ik weet niet of dit duurzaam is.  50 
T: ‘Nou vergeleken met een gemiddeld Nederlands huishouden lijkt me wel.’   

S: ‘Omdat je geen grote voetafdruk hebt.’ 

T: ‘Ja.’ 

(geluid van vallende tak) 

S: ‘Het heeft heel erg gestormd vanmorgen.’ 55 
T: ‘En is deze manier van leven voor jou in een caravan op een geraakte boerderij ook uit duurzaamheidsoverwegingen?’ 

S: ‘Ik was het zat om na een jaar weer mijn huis uitgeknikkerd te worden dus ik dacht; ‘Weet je wat? Ik schaf gewoon mijn 

eigen huisje aan dat ik mee kan slepen.’ Dan heb ik daar ook geen geouwehoer meer aan. Maar ja, het geouwehoer is nou, 

vind een nieuwe plek waar je je huisje neer kunt zetten. Als de boerderij weg, als het gerestaureerd gaat worden dat is het 

weer zoeken naar een nieuw plekje waar ik hem neer. Want er zijn meer plek leeg aan huizen dat plekken waar je een keet 60 
neer kunt zetten.’  

T: ‘Terreintjes?’ 

S: ‘Ja, en natuurlijk zijn er wel terreintjes, en daar staan dan wel geen huis op. Dus dan moet je zelf ergens een put slaan voor 

water en energievoorziening hebben. Maar dat is wel mijn ideaal. Om hier zelf wat zonnepanelen te hebben. Een put slaan 

zodat je water hebt.‘ 65 
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T: ‘En kun je iets vertellen over wat jullie hier doen aan duurzaamheid?Het ideaal is zonnepanelen. Hebben jullie dat al?’ 

S: ‘Ja, ja en er is een klein netwerk op zonnepanelen nu in het huis. Maar goed ik zit nog steeds op de zeg maar balstroom. 

Op de stroom van de buurman. Maar hier in de keet heb ik wel een 12 volt netwerkje zitten. Ingericht om aan te sluiten op de 

zonnepanelen.’ 

T: ‘En hoe geef je duurzaamheid vorm in je leven?’ 70 
S: ‘Ik heb vanaf mijn 17

e
 ben ik met IVN-jong, een instituut voor natuureducatie, en die hebben altijd werkdagen 

georganiseerd. Ofwel biologische boeren of bij natuurmonumenten en Staatsbosbeheer en dan hielp je met natuurbeheer en 

of je hielp op biologische boerderijen met stallen uitmesten en snoeien en wieden. Dat heb ik heel lang gedaan tot een jaar of 

5 geleden ben ik actief naar kampen geweest. Vorig jaar was een grote reünie en dan zie je weer iedereen terug, En dit jaar 

heb ik me opgegeven voor een vakantie in Frankrijk ook op een biologische boerderij en daar heb ik wel echt een groot deel 75 
van mijn ideeën van duurzaam vandaan.’   

T: ‘Want van te voren was je daar nog niet zo mee bezig?’ 

S: ‘Nee, wel met natuur en buiten zijn en ja dat is het leven voor mij, maar door IVN ben ik wel veel meer gaan nadenken 

over wat gebruik je en verbruik je en hoe gebruik je je omgeving. Maar IVN heeft daar wel echt een groot deel in gemaakt. 

Maar ik ben niet vegetariër geworden, dat is me niet gelukt. Ik heb dat wel geprobeerd maar dat is me niet gelukt.’ 80 
T: ‘Niet dat je het niet wilde? Maar het lukte niet,’ 

Nee, dat vlees hoort erbij en bovendien, ja met eigen kippen en eigen schapen altijd, mijn moeder had altijd eigen schapen, ja 

dan is er gewoon vlees. 

T: ‘En op de manier waarop je vervoer organiseert? Speelt duurzaamheid daar een rol?’ 

S: ‘Ja, ik ben altijd aan het fietsen, word ik ook wel een beetje zat van, vandaar dat ik dus ook die bakbrommer met een 85 
nieuw motortje, viertakt, hoeven we ook niet teveel te spenderen. Maar het fietsen ben ik wel aardig zat. Ik heb echt pijn aan 

mijn knieën, zoveel gefietst.’ 

T: ‘En dat deed je ook echt voor de duurzaamheid?’ 

S: ‘Ja, maar ook om het geld. Het zijn wel twee redenen. Omdat ik het geld niet had, maar ook niet voor over had.’ 

T: ‘En je hebt geen auto?’ 90 
S: ‘Nee, ik heb een jaar een auto gehad en die heb ik in de prak gereden en toen was het weer voorbij met de auto. We gaan 

geen nieuwe meer aanschaffen.’ 

T: ‘En vliegen? Hoe denk je daar over?’ 

S: ‘Het liefst zo min mogelijk.’ 

T: ‘Maar je doet het wel.’ 95 
S: ‘Ik heb wel gevlogen, maar afgelopen paar jaar ben ik wel bewust bezig met niet vliegen.’ 

T: ‘En hoe ga je dan bijvoorbeeld naar Frankrijk?’ 

S: ‘Oh dat zou ik op de bakbrommer willen doen, dat is ook het idee om naar Slovenië te rijden. Mensen verklaren me voor 

gek omdat ze denken dat hij niet de bergen over komt?’  

T: ‘Maar je gaat dat wel doen.’ 100 
S: ‘Nou ja, we moeten eerst zien dat we alles verbouwd krijgen en zien of hij het naar Haarlem overleefd. Maar dat is wel het 

idee.’ 

T: ‘En was duurzaamheid ook een overweging voor je opleiding van natuurbeheerder?’ 

S: ‘Ja, ik heb een jaar landbouwschool gedaan, maar in het eerste jaar krijg je dan pluimveehouderij…’ 

(Onderbreking door Mara) 105 
T: ‘Welke rol speelt duurzaamheid in het leven hier?’ 

S: ‘Ik ben altijd tegen het weggooien van dingen, want het kan altijd opnieuw gebruikt worden maar er wordt hier ook wel 

heel veel opnieuw gebruikt, maar het stelt mij altijd gerust als er genoeg materiaal is.’ 

T: ‘En wat voor dingen bouw je dan weer?’ 

S: ‘Het hele keukentje, de kasten, het bed, is allemaal van materiaal dat ergens door mijn gered is en weer een nieuw leven 110 
gekregen heeft.’ 

T: ‘En hoe komen jullie daaraan?’ 

S: ‘Ja, je plukt het van straat of je vindt het op de stort, of het ligt hier in de schuur al jaren te rotte, geen idee hoe we eraan 

komen. Ja, takken van geknotte wilgen voor paaltjes of voor wie weet wat.’ 

T: ‘En zijn jullie hier dan bezig met duurzaamheid, of ben jij degene die zegt ho niet weggooien?’ 115 
S: ‘Mensen zijn wel bezig met duurzaamheid, maar ik ben wel vaak degene die zegt niet weggooien maar dat vinden ze 

sowieso bij mij omdat mijn verzameldrift ten koste gaat van de ruimte.’ 

T: ‘En het water hebben jullie van de buren?’ 

S: ‘Ja, en van de opvang van het dak. Afwaswater is van het dak van het stenen huis, en hier heb ik ook een tonnetje staan, 

maar daar heeft alweer teveel de zon op geschenen, dus daar moet ik weer verversen, of een filter op maken, een deksel zodat 120 
het niet gaat rotten. Nu zit er allemaal rotterij in. Maar dat heb ik de laatste tijd ook gebruikt om me te wassen en een beetje 

hier de afwas te doen.’ 

T: ‘En in je vrije tijd, zoals met die vakantie in Frankrijk, speelt daar bij hobby’s, reizen duurzaamheid ook nog een rol?’ 

S: ‘Nou ja reizen dus wel. Aantal keer met de trein naar Slovenië, Denemarken. In die zin hou ik daar rekening mee. Met de 

boot naar Engeland en dan met de bus door Engeland en boot naar Ierland. Dus met lange afstand reizen houdt ik er zeker 125 
rekening mee. Dat kost gewoon niet zoveel. Als je op tijd weet en reserveert bij Deutsche baan, kun je voor 35 euro in 

Slovenië zijn. En dat weten mensen niet, dus die kopen gewoon voor 100 euro een vliegticket en denken dat ze goedkoop 

zijn terwijl ik het er echt voor over heb om in de trein te zitten en je ontmoet weer mensen en dat vind ik ook leuk. En mijn 

hobby’s of vrije tijd. Ja, speakertjes die ik aan het bouwen ben hier zijn ook allemaal weer van materiaal dat we gekregen 

hebben van de fietsenmaker die zijn kasten aan het afbreken was, ja daar heb ik dan weer nieuwe speakers van gebouwd, dus 130 
dat is één van de hobby’s. De platenspelers die ik heb zijn ook gewoon van de stort geplukt en zijn gered. Van best wel goeie 
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technics. De, ja vrije tijd. Ja wat niet duurzaam is roken natuurlijk, dat is ook een habbit.’ 

T: ‘Ja, dat is ook mijn volgende vraag. waarin ben je niet duurzaam?’ 

S: ‘Roken.’ 

T: ‘En waarom is dat niet duurzaam?’ 135 
S: ‘Omdat het van de andere kant van de wereld moet komen en je je er zelf ook nog mee vergiftigd, lijkt me niet echt 

duurzaam. En koffie ook zoiets dat van de andere kant van de wereld komt voor ons genot. En ik mag graag droge worst 

eten, zoals ik zei niet gelukt om vegetariër te worden. En dan heb ik wel bij de biologische slager in Nijmegen droge worst 

gehaald. Maar daar betaal je 10 euro voor twee worsten en op de markt heb je 10 worsten voor 10 euro. Dat is ook wel een 

verschil, maar ja, is wel ambachtelijk gemaakt.’ 140 
T: ‘En voel je je dan ook slecht over de dingen die niet lukken?’ 

S: ‘Neu, ik eet heel weinig vlees dus ik vind niet dat ik daar dan heel slecht mee ben en ik een geen biefstuk. Het zijn de 

gemalen restjes die ze in de worst stouwen. Het is niet hetgeen waarom het beest geslacht wordt. Waar de productie van. Niet 

dat er worst geproduceerd moet worden waardoor die koe geslacht moet worden maar die koe moet geslacht worden om het 

goede vlees te verkopen en het bijproduct is de worst.’ 145 
T: ‘Wil jij niet bijdragen aan de productie, is dat het?’ 

S: ‘Ja, dat doe je toch, maar ja, het speelt wel mee.’ 

T: ‘En zijn er ook dingen die je bewust laat? Dus echt niet doet uit duurzaamheidsoverwegingen?’ 

S: ‘Ja, vliegen is erg belangrijk. Autorijden, omdat het en teveel kost, ik heb het er niet voor over om een eigen auto te 

hebben. Ik zou het wel kunnen, maar het kost me teveel. Ik koop geen I-phone en gympen van 400 euro en moet naar de 150 
winkel gesleept worden om een nieuwe broek en een nieuw hemdje te kopen omdat het echt te versleten is volgens Mara en 

als ik ergens op sollicitatie zou gaan moet ik me toch een beetje kunnen presenteren. Nee ik ben echt van het kleren opdragen 

en niet weggooien omdat het niet meer hip is. Of omdat ik iets anders aan wil.’ 

T: ‘En je werk? Je zei dat je werkt als postsorteerder? Speelt daar duurzaamheid nog een rol?’ 

S: ‘Ik heb (lacht) de kaartjes waar de post vandaan komt en waar het naartoe moet, die verzamel ik. Mensen verklaren me 155 
voor gek. Kijk deze komt van Kamp BV, en het is precies het goede papier om tipjes van te vouwen. Dus ik heb een tijd heel 

verwoed verzameld en heb nu een hele stapel met die papiertjes en nu heb ik zoiets van ja oké dan maar weggooien.’ 

T: ‘Ja want je kunt nu wel een leven lang tipjes draaien.’ 

S: ‘Juist. Als ik een nieuwe buil shag koop dan verknip ik een zo’n kaartje en daar doe ik dan een hele buil shag mee.’ 

T: ‘Ja, je kunt echt wel even vooruit.’ 160 
S: ‘Ja, en voor de rest bij de post, nee. Ze proberen daar wel aan duurzaamheid te doen, maar het is zo’n mooie poging die 

gedoemd is te mislukken. Er staan wel bakken voor glas, voor papier, voor rest afval, voor bekertjes, maar weet je, de 

mensen worden niet gemotiveerd, ingewerkt om dat papier te scheiden. Maar het is een goede poging. Waar alle post 

binnenkomt staan grote zakken waar plastic ingaat, en dat werkt wel degelijk. Dus er zijn wel dingen die goed gaan. Maar 

mensen gaan niet omlopen om ergens een papiertje weg te gooien terwijl er voor ze een grijze container staat waar ze het wel 165 
in kunnen gooien.’ 

T: ‘En jij?’ 

S: ‘Ik ben het daar wel mee eens. Als voor mij een grijze container staat dan gooi ik het papieren kaartje daarin. Ze zouden 

bakken moeten maken met in een bak papier en plastic of naast elkaar staan. Het is altijd zoeken, waar staat de container aan 

het begin van de dienst.’ 170 
T: ‘En heb je geprobeerd het op de plek neer te zetten zoals jij wil?’ 

S: ‘Ja en dan de volgende dag  is ie weer weg.’ 

T: ‘Zijn er ook bepaalde winkels waar je bewust wel en niet komt?’ 

S: ‘Bij de slager. Ik ga niet naar een slager om een worst te halen. Om vlees te gaan kopen. Supermarkt is sowieso niet 

duurzaam, maar is zo’n kwaad waar de mens dan toch gebruik van maakt en waar je van afhankelijk bent, denk je dan.’ 175 
T: ‘Voelt dat zo? Als een kwaad?’ 

S: ‘Nou ja, de supermarkt bepaald de prijzen heb ik het idee, en daarom krijgen de ondernemers niet meer de prijzen die ze 

moeten krijgen en daarom kunnen we hier zo goedkoop leven.’  

T: ‘En let je ook op biologisch?’ 

S: ‘Zeker, de koffie is altijd fair trade. Mijn voorkeur gaat uit naar biologisch mits het een beetje te betalen is. Als ik de keuze 180 
heb tussen gewone en bio aardappels kies ik biologische aardappels. Hetzelfde met.. en nu moet je geen aardbeien kopen, of 

druiven. Maar sinaasappels is gewoon nog van de oogst van kerst. De appeltjes komen nu ook nog gewoon uit de vriezer, 

maar die moet je ook niet in de zomer willen kopen, dan moet je aardbeien kopen. Op die manier houd ik er wel rekening 

mee.’ 

T: ‘En ken je Het Groene Hert ?’ 185 
S: ‘Ja, ik ben er pas toevallig met Mara geweest.’ 

T: ‘En wat vind je daarvan?’ 

S: ‘Ook zo’n greenwash eigenlijk, van; ‘Kijk ons eens goed doen.’ Weer zo’n bedrijf dat geld verdient met mais-gemaakte 

weggooitroep. Maar wel van mais gemaakt en niet van plastic maar het blijft weggooitroep.  Een goeie poging om de 

mainstream-mens kennis te laten maken met duurzaam.’ 190 
T: ‘En nu wil Het Groene Hert  het duurzaam punt van Nijmegen worden. Wat moeten ze daarvoor doen denk je. Kunnen ze 

dat worden?’ 

S: ‘Misschien zouden ze eens met jongens achter de Basta moeten gaan praten. Want die zijn er al lang mee bezig op de 

Begijnenstraat.’ 

T: ‘Dat is die tweedehandswinkel toch?’ 195 
S: ‘Ja, die zijn daar al heel lang mee bezig en die hebben eigen kantoor daar. Die zijn echt met duurzaam bezig.’ 

T: ‘En wat bedoel je dan met duurzaam?’ 
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S: ‘Het groepswonen, gebruik maken van kennis van elkaar. Maar ook acties organiseren. Ze hebben een eigen klusdienst, ze 

hebben , die zijn al heel lang daarmee bezig. Dat is zeg maar ook het duurzaam leven. En niet alleen maar duurzame 

dingetjes, maar ook hoe je met het groepswonen minder gebruikt.’ 200 
T: ‘Maar nu weet ik toch nog niet wat Basta is. at is een tweedehandswinkel bij de Hezelstraat, wat doen die dan met 

groepswonen? 

Die hebben een pand waar de Basta zit, daarachter zit een kantoor en daarboven zit een woongroep. Allemaal in een pand.  

T: ‘En het Groen Hert greenwasht teveel, dus dat is niet echt duurzaamheid?’ 

S: ‘Het is óók echte duurzaamheid, maar het is ‘kijk-ons-eens-duurzaam-doen-'duurzaamheid. Hoe leg je dat anders uit? Zo 205 
zie ik het een beetje.’ 

T: ‘Weet jij welke factoren om je heen je stimuleren om duurzaam te leven. Mensen plekken activiteiten gedachten noem 

maar op. Wat stimuleert jou?’ 

S: ‘Moeilijke vraag.’  

T: ‘Waar haal je inspiratie uit, dat kan ook?’ 210 
S: Uit de natuur.. euh.. ja.’  

T: ‘En hoe inspireert de natuur dan?’  

S: ‘Ja, wat heb je nodig? Oh, ik vind dit heel moeilijk. Wat inspireert je tot duurzaam leven? Voor mij is heel lang geweest 

financiële middelen die mij tekort kwamen, die aanzetten tot hergebruik. Dus uit financiële overwegingen, maar ook gewoon 

de waarde van de materialen.’ 215 
T: ‘Dus geldtekort kan eigenlijk de creativiteit opwekken?’ 

S: ‘Jazeker.’ 

T: ‘En denk je ook dat dat verandert als je wel veel geld zou hebben, gaat hebben?’ 

S: ‘Bij mij niet meer. Want het is 'getriggerd'. Bovendien ook toen ik wel genoeg geld had deed ik wel aan hergebruik van 

spullen en nu heb ik ook wel weer geld te besteden. Nee. Het is vooral getriggerd door weinig financiën te hebben waardoor 220 
je meer gaat letten op de waarde van materialen.’ 

T: ‘Als je zegt dat dat niet meer verandert als je wel geld hebt, voelt dat dan niet als een opoffering om duurzaam te leven?’ 

S: ‘Nee.  Het is meer een verrijking. Door de waarde van de materialen te zien en niet te denken het is allemaal troep. Dus in 

die zin is het een verrijking van je bewustzijn.’ 

T: ‘En heb je veel mensen om je heen die bezig zijn met duurzaamheid?’ 225 
S: ‘Ja hier in de woongroep sowieso.’  

T: ‘En stimuleert dat?’ 

S: ‘Ja.’ 

T: ‘Hoe dan?’ 

T: ‘Heel veel mensen zij hier bezig met het hergebruiken van materialen en bewust geen auto en zoals Mara wel een busje 230 
heeft als eigen huisje om eventueel ergens naartoe te rijden, het liefst met meerdere mensen. Er is een iemand die een 

autootje heeft, o nee twee toevallig. Die op aardgas rijdt zodat je voor 4 euro een volle tank hebt en daarmee naar Groningen 

te rijden.’ 

T: ‘En wat belemmert je om duurzaam te leven?’ 

S: ‘Duurzaam-er. Ik zou alles om kunnen zetten naar 12 volt zodat ik mijn 220 zou hebben. Financiële beperking. Geld 235 
belemmert (en verrijkt dus).’ 

 T: ‘En bijvoorbeeld, je zei dat het vegetariër worden niet lukte, dat is ook zoiets dat belemmert werd en waardoor werd dat 

belemmerd?’ 

S: ‘Omdat ik BBQen gewoon veel te lekker vind. Ja en ik weet hoe je moet doden. Ik weet hoe je van een dood dier een 

maaltijd maakt, dus niet zo van; ‘Help, ik ben bang’. Je vangt een vis om op te eten. Ik snap hengelsport ook niet. Je schiet 240 
ook geen konijn om weer weg te gooien. Nee, die is om op te eten.’ 

T: ‘Zijn er nog dingen waarin je wel duurzamer zou willen zijn, maar waarin het niet lukt?’ 

S: ‘Nee zou ik niet weten. Ik doe mijn best.’ 

T: ‘En hoelang leef je al zo, je zei vanaf je 17
e
?’ 

S: ‘Vanaf 17
e
 met IVN bezig en ben ik heel sterk gestimuleerd om geen gif te gebruiken. Biologische zuivel en fair trade. Dat 245 

is dus door de IVN getriggerd en ben ik er veel meer mee bezig dus vanaf mijn 17. Maar zo leven. Ik heb tot mijn 23
e
 

ongeveer alleen gewoond en daarna altijd in een groep. Niet alleen gezelliger maar ook door gezamenlijk gebruik van 

boodschappen wasmachine de woonkamer. Dat is duurzamer. En niet dat iedereen zijn eigen koelkast heeft met eigen spullen 

naast elkaar, dat vond ik niet duurzaam.’ 

T: ‘En zie je jezelf over 10 jaar nog zo wonen met dezelfde principes?’ 250 
S: ‘Groepswonen, ja. Dat zie ik me wel doen ja. En het blijft hergebruik. En skumen op het stort. Om leuke spulletjes te 

vinden.’ 

T: ‘Ik zou willen weten of en met welke mensen je duurzaamheid deelt? Zit je bij een organisatie? 

S: ‘Niet meer actief bij IVN en in de caravan zit ik redelijk apart van de groep maar toch wel samen. Ik heb het gevoel dat ik 

het samen doe, maar ik heb ook hier mee mijn eigen huiselijkheid maar het ontmoeten in de woonkamer is nog steeds 255 
belangrijk.’ 

T: ‘Hebben jullie het dat ook over duurzaamheid, over wat je hebt hergebruikt, hebt gescoord?’ 

S: ‘Oh ja zeker. Als mensen mooie dingen gevonden hebben, komt dat ter tafel.’ 

T: ‘En het struinen?’ 

S: ‘Ja, het skumen. Ik ben de laatste tijd wat druk met werk iedere avond, maar voor het schuurtje hierachter is allemaal 260 
vanuit de containers van de bouw. Een buurjongen met een transportbedrijf kwam aan met een vrachtwagen vol oude 

kippenhokken. Het vrachtwagenzeil hebben we ook weer gekregen.’ 

T: ‘We gaan nu uitzoomen naar de maatschappij. Welke rol zie jij voor het individu in de verduurzaming van de 
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maatschappij? Wat kan of moet een individu doen?’ 

S: ‘Uit de auto komen en in de moestuin gaan staan. Zijn eigen groente verbouwen. Is goed voor iedereen. En lokale bakkers 265 
en fruitboeren en slagers zijn ambachtslui die om zeep gaan door supermarkten terwijl het duurzame van zo’n kleine lokale 

maatschappij is dat als straks de transport wegvalt je nog steeds terecht kunt bij je groenteboertje, de bakker bij.’ 

T: ‘En wat bedoel je met, als het transport wegvalt?’ 

S: ‘De, de superbenzine was bijna twee euro per liter. De piek-olie, dat we nu.. het is nu weer rendabel om de moeilijk 

winbare oliën te winnen omdat er zoveel vraag is. Dus het wordt steeds duurder. Dus transport wordt steeds duurder. Dus de 270 
supermarkt kan op een gegeven moment niet meer leveren. Dus wat het individu kan bijdragen is koop lokaal.’ 

T: ‘En die keuze heeft ieder individu?’ 

S: ‘Ja. Heel vaak is het helemaal niet zoveel duurder. Sommige dingen zijn iets duurder, maar veel dingen veel goedkoper. 

En het is ook zoveel lekkerder.’ 

T: ‘En doe je dat zelf ook?’ 275 
S: ‘Ja, bij voorkeur ga ik langs de bakker hier. Maar als ik haast heb ga ik toch langs de supermarkt die op mijn route ligt. 

Maar het is ook echt veel lekkerder voor 50 cent meer. Zoveel meer smaak.’ 

T: ‘En vind je dat dat nu voldoende gebeurt? Zijn mensen genoeg bezig met duurzaamheid?’ 

S: ‘Nou ja, kennelijk niet want er gaan steeds meer kleine ondernemers om zeep.’ 

T: ‘En wat bedoelde je met uit de auto stappen en in de moestuin?’ 280 
S: ‘Het gevoel krijgen met de aarde.’ 

T: ‘En dat is ook te weinig?’ 

S:  Ja, mensen zitten maar een beetje te, zo apart, ook bij de post. Driekwart zit te communiceren via z’n telefoon en 

helemaal niet meer met de mensen met wie je werkt. Maar zitten te wappen, o nee dat is niet meer. Maar zitten met hun 

telefoon te praten. Het contact is weg. Maar hoe verander je dat? Ik zou niet weten hoe je dat verandert. Ik praat altijd wel 285 
met de mensen. Maar dat is lastig als iemand alleen naar z’n telefoon zit te staren en dat ding zit te knuffelen.’ 

T: ‘En de politiek? Volg je de actualiteiten?’ 

S: ‘Ja redelijk, met het hele knallen van het kabinet. Dat geeft wel weer ruimte. Ik ben heel benieuwd wat er nou weer gaat 

gebeuren nu de PVV de boel heeft laten klappen. Of ze nu meer stemmen krijgen of minder.’ 

T: ‘En ben je ook lid van iets politieks?’ 290 
S: ‘Nee .’ 

T: ‘Stem je wel?  

S: ‘Ja.’   

T: ‘En wat stem je da?’ 

S: ‘Ik geloof dat ik, de laatste keer heb ik GroenLinks gestemd omdat de SP voor de identificatieplicht was. Maar nu zit 295 
GroenLinks weer bij het coalitie akkoord dus dan denk ik dat ik weer iets anders ga stemmen.’ 

S: ‘En waarom stem je SP?’ 

T: ‘Omdat ze meestal wel goeie ideeën hebben. Het socialistische. Het samen. Het volk. Dat wat de PvdA verloren heeft.’ 

T: ‘En speelt duurzaamheid daarin nog een rol?’ 

S: ‘Vandaar dat ik dus de laatste keer GroenLinks heb gestemd omdat die meer voor natuurontwikkeling zijn en wat 300 
duurzamer zijn dan de SP.’ 

T: ‘En zie jij nog een rol voor de politiek in de verduurzaming van de maatschappij?’ 

S: ‘Ja, een Europese heffing op kerosine, net zo goed als dat op brandstof een euro per liter is. Als je dat als Nederland alleen 

invoert werkt het niet. Maar voor heel Europa werkt het. Dan stappen meer mensen in de trein. En we hebben echt een 

prachtig treinnetwerk en ferry-verbindingen. Het vliegen is veel te goedkoop.’ 305 
T: ‘Je zei dat je geen lid bent van een politieke organisatie? Heeft dat een reden?’ 

S: ‘Ja, ook om de vrijheid e hebben om mijn keuze per keer te bekijken.’ 

T: ‘En de rol van de markt? Zie je nog een rol voor de markt weggelegd in de verduurzaming van de maatschappij?’ 

S: ‘Ja, ik geloof dat dat ook steeds meer komt, met de elektrische auto zoals bij Het Groene Hert , die elektrische 

brommertjes. Ik heb al iemand gezien met een elektrische fiets die beweerde dat die daarmee 60 km/u kon fietsen en ik 310 
hoorde op de radio iemand die beweerde dat de elektrische fiets het alternatief wordt voor de kleine auto dus. De markt, 

zeker omdat de brandstof steeds duurder wordt dan zal dat elektrische wel doorzetten.’ 

T: ‘Dus als het zo doorgaat wordt de markt wel duurzaam?’ 

S: ‘Nou niet automatisch, maar, het duurzame van zo’n elektrische scooter is dat hij geen olie- brandstof gebruikt, maar er 

moet nog steeds energie in. En die energie moet worden opgeslagen in batterijen, en die zijn weer niet duurzaam omdat die 315 
uit mijnen uit Afrika moet dat helemaal komen en het is verre van duurzaam hoe dat gewonnen wordt. Dus dat zijn twee 

verschillende dingen die elkaar tegenspreken wat betreft duurzaam. Als je thuis je elektrische fiets aan het zonnepaneel zou 

hangen geweldig, maar via de Nuon heb je nog steeds atoomstroom in je fiets en dan is het weer niet duurzaam, Dat is dus 

ook iets voor politiek. En Duitsland, je komt de grens over en de molentjes draaien je tegemoet en het is echt prachtig. De 

hele grens is geschakeerd met molens. Terwijl wij bekend staan om onze molens nemen de Duitsers het over. Die streven ons 320 
voorbij. Daken vol zonnepanelen waarmee ze hun eigen lokale energievoorziening hebben. Dus daar is voor de politiek nog 

heel veel te behalen. Gooi er subsidie op en weg met die atoomstroom en kolenafval. (geluid trein) En dit is ook duurzaam. 

Goederentreinen. Ik ben er helemaal blij mee. De buren niet, want ze willen intensiveren van treinen over bestaan spoor maar 

ik ben er zo blij mee. Scheelt 350 vrachtwagens per trein die niet over de weg gaan.’ 

T:’Hoe zie je dat dan, de weg naar een duurzame maatschappij. Per individu, of komt dat door de olie. Of is er politieke 325 
dwang nodig?’ 

S: ‘Politieke dwang, nee de Vati-und-Muti cultuur, nee. Mensen zouden zich er zelf bewust van moeten zijn. De politiek zou 

moeten sturen en niet moeten verbieden. Er wordt teveel verboden en te weinig gestimuleerd.’ 

T:’En dan bedoel je dingen zoals die molentjes in Duitsland?’ 
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S:’Ja. Dat vind ik echt geweldig. Over de grens staan zoveel molentjes, prachtig.’ 330 
T: ‘En gaat dat dan niet te langzaam als dat persoon per persoon moet verduurzamen?’ 

S: ‘Hoe moet je het doen dan? Moet je bedrijven stimuleren. Ja natuurlijk moet je ze stimuleren om op zonne-energie te 

lopen. Of om een lokaal netwerk te maken waarop mensen hun stroom gooien en eraf halen. Moet dat vanuit de politiek? 

Markt? Ja de politiek kan daar een rol spelen in de markt. Maar niet door te verbieden.’ 

T: ‘En wat als iemand niet wil? Is dat zijn eigen verantwoordelijkheid?’ 335 
S: ‘Als iemand gewoon dingen weg blijft gooien.’  

T: ‘Ja? Als iemand gewoon zegt; ‘Ik snap het, maar ik blijf gewoon alles doen.’ 

S: ‘Komen die zichzelf op een gegeven moment tegen? Dat ze wel een andere auto aan moeten gaan schaffen omdat ze het 

anders niet kunnen betalen? Maar er zijn genoeg mensen die zo’n goeie baan hebben dat ze een veel te grote auto kunnen 

rijden.’ 340 
T: ‘En voel je jezelf ook, je zit hier op zo’n terrein levend ‘off the grid’. Voel je je ook buitenstaander? 

S: ‘Neu, nou ja aan de ene kant natuurlijk wel, je bent kraker, maar aan de andere kant hebben we wel contact hier met de 

buurt, dus nee niet echt buitenstaander.’ 

T: ‘En heb je het ook wel eens met mensen die niet hier wonen over duurzaamheid?’ 

S: ‘Niet zozeer over duurzaamheid maar over manieren van leven wel. Discussies over kraken, of je een huis pikt of er 345 
tijdelijk gebruik van maakt, inzichten te bediscussiëren.’ 

T: ‘En hoe wordt daar dan op gereageerd?  

S: ‘Oh, dat zijn vaak wel leuke discussies. Ik ga er ook niet op aansturen van; ‘Je moet zo doen’, maar alleen al mensen 

duidelijk maken dat recycling en hergebruik verschillende dingen zijn vind ik al een discussie. Zoveel mensen die hergebruik 

recycling noemen. Terwijl bij recycling de grondstoffen van het ene product worden omgezet in een ander product terwijl bij 350 
hergebruik het product hetzelfde blijft maar je zet het anders in. Zoals je van flessen een muur kan bouwen, dat is hergebruik. 

Maar als je alle flessen kapot slaat en je gooit dat, je smelt dat tot een nieuwe fles, dat is recyclen. Alleen dat al mensen 

wijsmaken opent al ogen.’ 

T: ‘Maar je bent niet bezig met het overtuigen van andere mensen?’ 

S: ‘Nee, ik doe mijn ding.’ 355 
T: ‘Nu mag je erop los fantaseren. Hoe ziet jouw ideale duurzame samenleving eruit?’ 

S: ‘Ja, zou iedereen in woongroepen gaan wonen en het gezamenlijk wonen project. Kijk mensen doen dat niet omdat ze hun 

eigen familietje hebben maar het zou wel heel goed zijn voor de maatschappij als wat meer mensen gezamenlijk van dingen 

gebruik zouden maken. Dat is wel ideaal met meer gemeenschap van goederen en lokaal, gebruik dingen lokaal. Zouden 

mensen in huizen gaan wonen waar ze bijna de kachel niet meer hoeve te stoken omdat ze genoeg energie opvangen van de 360 
zon? Ja, die earthships vind ik wel echt iets prachtigs. Dat vind ik echt geweldig en de eigen energievoorziening dat zou echt 

geweldig zijn, meer molentjes. Maar volgens mij in Schiedam is een oude molen omgebouwd tot windmolen. Hij genereert 

stroom in plaats van graan voor jenever. Er wordt gezocht naar molenaars, maar als je hem kunt ombouwen met inwendig 

een motor en aan de buitenkant behoud je de melen, geweldig 

T: ‘Maar jouw ideale duurzame wereld is lokaal of gericht op het lokale?’ 365 
S: ‘Ja gericht op het lokale. Op de boeren om je heen. Op de kennis om je heen.’  

T: ‘En wat is er gebeurd met het globale, het wereldwijde?’ 

S: ‘Iedereen bestelt maar, nu. Of dan? Over tien jaar. Nee ik weet niet wat er over tien jaar zal zijn. Het beam-me-up-Scotty 

idee. En we kunnen iets vormen met onze gedachten en de 3d printer die zichzelf kan bouwen.’ 

T: ‘Is de toekomst iets waar je naar uitkijkt? Met technologie en duurzaamheid?’ 370 
S: ‘Nee, ik heb meer een hang naar het verleden dan dat ik uitkijk naar de toekomst.’ 

T: ‘En wat was er zo goed aan het verleden?’ 

S: ‘Dat die lokale maatschappij er was en dat die kapotgegaan is door de auto en het handwerk wat gewoon weg is omdat er 

veel geproduceerd moet worden. De .. hadden vroeger uit armoe de mensen een rieten dak. Nu zetten de mensen een rieten 

dak omdat ze willen laten zien dat ze het kunnen betalen. En vroeger was je onder de pannen als je dakpannen had en 375 
tegenwoordig komt het riet uit China. Ze hebben hierachter een boerderij gebouwd, door Hongaren wordt het riet gedekt met 

riet uit China! Terwijl ik heb er voor natuurmonumenten bij Zwartsluis riet staan maaien en het kan niet meer uit Nederland 

want het is te duur. Dat is gewoon bizar en er wordt gewoon geklaagd van we krijgen zo weinig voor ons riet. We krijgen 

omgerekend een tientje per uur, dan denk ik je mag in je handen knijpen dat je zoveel verdient. Er zijn in Duitsland mensen 

die nog geen 2 euro per uur verdienen.’ 380 
T: ‘En als je dan niet uitkijkt naar de toekomst, hoe ziet de wereld er uit in de toekomst. Ben je daar negatief over?’ 

S: ‘Neu, ik vind we zijn heel goed bezig met de ecologische hoofdstructuur. Paden voor de natuur. Het is jammer dat bleker 

daar niet in geloofd, maar dat is ook  een kabinet dat niet meer aan de orde is. En boeren als natuurbeheerder zou goed zijn. 

Maar het is niet reëel want die boer die wil produceren. En natuur dat zal hem gestolen worden want dat kost! En die boer die 

ziet, die is, vroeger was de boer de schakel tussen mens en natuur, en die had kippen en ganzen en geiten en schapen en 385 
varkens en paarden en koeien en groentetuin en fruitbomen en van alles wat. Tegenwoordig heb je akkerbouwers of 

veehouders of kippenboeren of varkensboeren, maar het is niet meer de boer die alles heeft die zo op eigen houtje rondkomt. 

De boeren moeten productie draaien en het liefst voor 30 cent per liter hun melk leveren want 45 cent kan er echt niet vanaf 

hoor.’ 

T: ‘En heb je verwachtingen van wat er gaat gebeuren de komende decennia, ik noem maar wat klimaatverandering.’ 390 
S: ‘Oh ja, het wordt spannend met die klimaatverandering. Het zou geweldig zijn zou het niet geweldig zijn als we met ons 

Europese beleid van migratie door de natuur op ons donder krijgen door de zee twee meter te laten stijgen of laat het drie 

meter zijn zodat we zelf allemaal de grenzen over moeten vluchten en er hier migratiestromen op gang komen door de natuur 

en als wij dan zo bejegend worden buiten fort Europa zoals wij de mensen van buiten, de mensen die wij altijd uitgebuit 

hebben, de polen en de afrikanen. Die zouden ons niet zo bejegenen zoals wij hun nu bejegenen. Dat geloof ik niet, maar 395 
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daar zou Europa wel aardig van op zijn donder krijgen als we zouden moeten gaan bewegen door natuurrampen.’ 

T: ‘Maar dat zie je ook wel gebeuren vluchtelingenstromen vanuit Europa?’ 

S: ‘Ja, het wegvluchten voor de zee. Dan zit je hier in de Betuwe toch mooi beroerd. Dan zit je in Arnhem Nijmegen 

misschien wel goed, maar hier in de Betuwe daar zit de sloot weer. Ja dat soort dingen, stel je voor.’ 

T: ‘En geloof je in wetenschappelijke vooruitgang? Dus dat de wetenschap de problemen wel op kan lossen? Wat 400 
klimaatverandering en duurzame innovatie betreft?’ 

S: ‘Oh ja, wat duurzame innovatie betreft zeker. Ja, jazeker. Het is alleen zo jammer dat het vanuit de overheid dan niet 

gestimuleerd wordt. Zoals, de Volkswagen heeft een auto geproduceerd, zes zeven jaar geleden, die één op honderd rijdt, 

maar die wordt niet in productie genomen opdat er nog teveel geld verdiend wordt met brandstof. Er is zo’n grote 

belangenverstrengeling. Dus de wetenschap kan zoveel mogelijk maken, en er is al heel veel mogelijk, maar de markt en de 405 
politiek moeten meewerken en niet tegenwerken.’  

T: ‘En dat doen ze niet?’ 

S: ‘Ik denk onvoldoende. Maar ik geloof ook niet in de zonnebloemolierevolutie. Het is hartstikke goed dat door koolzaad te 

verbouwen geen aardolie meer gewonnen hoeft te worden, maar je moet er dan ook voor zorgen dat er veel minder gebruik 

hoeft te zijn van die olie, want we kunnen maar zo, er is maar zo’n beperkte hoeveelheid die we kunnen verbouwen.’  410 
(intermezzo sperwer) 

S: ‘Dus wat ik zeg, die koolzaadolieproductie al alternatief is goed, maar we hebben zo’n beperkt landbouwareaal dat er 

desalniettemin ook gewerkt moet worden aan een zuinigere auto of motor want we kunnen niet. De vraag naar olie is te 

hoog.’ 

T: ‘En het hele duurzaamheid in het algemeen? Zie je dat ook in het licht van het spirituele of puur praktisch. Of allebei? 415 
S: ‘Het spirituele, nou ja, het groepswonen, of wat, het spirituele..?’ 

T: ‘Men zegt dat duurzaamheid vaak gepaard gaat bij mensen die ook spiritueel zijn.’ 

S: ‘Wat is dat, spiritueel zijn? Ik denk dan onmiddellijk aan allemaal van die zweefhippies die van achter niet weten dat ze 

van voren aan het leven zijn, spiritueel zijn. Spiritueel zijn van die mensen met van die lange haren en die van die paarse 

jassen dragen toch? (Lacht) Ik moet er altijd een beetje om lachen, hoor.’ 420 
T: ‘Maar is het bij jou niet verbonden met een spiritueel gevoel?’ 

S: ‘Ja, maar ,…’ 

T: ‘Als jij daarom moet lachen dan is dat ook een antwoord maar toch wil ik het van je horen.’ 

S: 'Ja maar in die zin dus wel. Duurzaam heeft te maken met spiritualiteit maar dan in de zin van het samenwonen, 

samenleven. In die zin dus wel spi-ri-tu-a-li-teit. Maar mijn associatie met spiritualiteit is mensen die dus met lang haar en 425 
allerlei kettingen en paarse jassen rondlopen. Dat is mijn associatie bij het woord. Maar het groepswonen is natuurlijk de 

ware betrokkenheid bij duurzaamheid. 

T: ‘En wat is er dan spiritueel aan samenwonen?’ 

S: ‘Het samenwonen, het gemeenschappelijke. De geestelijke verbondenheid. Dat is het spirituele.’ 

T: ‘Ik probeer erachter te komen of duurzaamheid ook een geestelijke dimensie voor jou heeft?’ 430 
S: ‘Als jij iets bouwt en je doet er niks aan, rot het weer weg. Laat het geen schade na. Dat is ook duurzaam, dat je geen troep 

achterlaat.’ 

T: ‘En je hebt al verteld over mensen om je heen die ook met duurzaamheid bezig zijn. Kun je iets vertellen globaal over zij 

dat dan doen. Hoe gaan zij om met duurzaamheid. Hoe geven zij dat vorm?’ 

S: ‘Door samen te wonen, gewoon.’ 435 
T: ‘Dus samenwonen is wel echt een keyword voor jou.’ 

S: ‘Ja, groepswonen is echt duurzaam voor mij. Al moet je er wel altijd een beetje voor opletten dat andere mensen die jou 

spullen lenen dat je dat weer heel terug krijgt, maar toch.’ 

T: ‘We zijn bijna klaar denk ik. Nog twee open vraagjes. Vinden anderen je radicaal?’ 

S: ‘Oh dat weet ik niet. Misschien wel. Ik heb misschien wel andere opvattingen, ideeën maar ik weet niet of dat radicaal is. 440 
En ik heb over sommige dingen afwijkendere ideeën dan over andere dingen. Weet niet of dat zo radicaal is. Maar ik kan 

mezelf niet radicaal noemen. Ik noem mezelf niet radicaal.’  

T: ‘En op het gebied van duurzaamheid?’ 

S: ‘Ja, ben ik ook niet echt baanbrekend denk ik dan. 

T: ‘En heb je het gevoel deel te zijn van een beweging?’  445 
S: ‘De kraakbeweging, zeker. Alhoewel ik al een tijd niet meer mee geweest ben naar acties. Maar het is ook het netwerk van 

mensen die je kent.’ 

T: ‘En speelt duurzaamheid ook een rol in de kraakbeweging?’  

S: ‘Ja juist! Hergebruik van huizen en op een pionier-achtige manier bezig zijn met bouwen en opbouwen en gebruiken van 

materialen. Ja ben je zeker bezig met duurzaam. Maar aan de andere kant weer niet. Je hebt krakers en krakers. Je hebt 450 
mensen die iets kraken om een plekje te hebben om te wonen, maar je hebt ook mensen die iets kraken om maar een techno 

feestje te kunnen houden en vervolgens de troep achterlaten, want het maakt toch geen bal uit voor de eigenaar want die heeft 

er toch al tien jaar leeg laten staan. Daar ben ik het niet mee eens, Die mensen vergallen het. Of de mensen die iets kraken 

om de koper eruit te rippen, Die mensen verkloten het.’ 

T: ‘Amen. Maar de kraakbeweging is in die zin dus ook wel een duurzaamheidsbeweging.’ 455 
S: ’In zekere zin wel, maar het niet alleen maar goed volk wat kraakt. Het is ook een beweging van uitschot. Mensen die niet 

in de maatschappij staan of juist buiten de maatschappij willen stappen. Ik woon ook niet in een gekocht of gehuurd huis. Ik 

woon bewust op een plek die voorheen niet gebruikt werd. En dat zie ik mezelf ook wel blijven doen. Dus kan ik niet zeggen 

van de kraakbeweging is een duurzame beweging.’ 

T: ‘Maar het speelt er een rol in.’ 460 
S: ‘Ja, en je hebt mensen die daar bewust mee bezig zijn en je hebt ook mensen die daar lak aan hebben en aan alles lak 
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hebben en daarom kraken omdat ze gewoon niet te houden zijn in een normale woonwijk.’ 

T: ‘Dankjewel, ik ben er doorheen. Is er nog iets wat je kwijt wilt?’ 

S: ‘Ga eens checken bij de IVN woesteland. www.woesteland.nl. Daar heb ik zoveel lol altijd mee beleefd. Ik heb daar altijd 

werkweekenden en weken en zomervakanties en later begeleider geworden en themavakanties georganiseerd en 465 
pubervakanties begeleidt en ik zou iedereen aanraden om daar eens te gaan kijken.’ 

T: ‘Vind je ook dat mensen meer lid moeten worden van dingen’? 

S: ‘Oh, maar je hoeft er geen lid van te worden, maar moeten mensen meer lid worden van? Ja het stimuleert de buurt, als 

mensen lid worden van een buurtvereniging, maar ik ben zelf ook geen lid van een buurtvereniging.’ 

T: ‘En milieuorganisaties?’ 470 
S: ‘Ja. Doe mee, leuk goed! Maar ik heb dat gedaan en nou ben ik met mezelf bezig. Het zou iedereen zijn ogen openen als 

mensen bij een natuurvriendengroep zouden gaan. Want zo zie ik de IVN, dat is geen milieuorganisatie maar een 

natuurvriendengroep.’ 

T: ‘Mag ik nog je inkomen weten?’ 

S: ‘Nou, ik heb dus vorig jaar 3000 euro verzameld over een heel jaar. Nu ben ik tijdelijk bezig bij de post dus nu heb ik 200 475 
euro in de week, dus nu zit ik na 14 weken over de 3000 euro. Maar het is heel variabel bij mij, dat ik opeens weer een half 

jaar niet werk als ik er zat van ben.’ 

T: ‘Want jij red jezelf wel?’ 

S: ‘Ja, dan word het gewoon weer vuilnisbakken opentrekken en kijken wat de mensen weggooien en dat opeten!’ 

T: ‘Doe je dat nu ook minder nu je geld hebt?’ 480 
S: ‘Ja, want je hebt nu de keuze.’  

T: ‘Dat is een beetje de creativiteit waar we het in het begin ook over hadden.’ 

S: ‘Ja.’ 

T: ‘Dankjewel.’  

 485 
Interview met Tatjana in de huiskamer van haar woongroep Boerderij, door Jenny Schings 

 

J: ‘We hebben afgesproken omdat ik bezig met mijn afstudeer onderzoek naar de beleving en vormgeving van duurzaamheid 

in Nijmegen en omgeving en jij hebt aangegeven daar wel aan  mee te willen werken omdat je zelf ook met duurzaamheid 

bezig bent. Ik heb een vragenlijst met een aantal vragen, maar het is belangrijk dat jij gewoon verteld wat jezelf belangrijk 5 
vind, wat jij belangrijk vindt dat ik weet in het kader van het onderzoek. Het interview is anoniem dus je naam of alles wat je 

mij verteld zou anoniem worden opgenomen in het onderzoek.’ 

T: ‘Ik vind het anders ook niet erg om met naam en foto erbij.' 

J: ‘Oké, dat doe ik niet, ik heb afgesproken dat ik dat niet doe. 

T: 'Oké. Er is nog niemand geweest die niet met foto wou en of met zijn eigen voornaam.' 10 
J: 'Maak je ook een foto?' 

T: 'Ja. Portretten.' 

J: 'Oh, nou in dat geval is dat niet belangrijk, maar als er dingen zijn waarvan je wilt dat ze niet onder jouw naam genoemd 

worden, dan kun je dat gewoon aangeven.' 

J: ‘We beginnen eerst met een aantal biografische gegevens, dus gewoon eventjes ‘for the record’, dat ik een beetje weet wie 15 
jij bent. Jou naam weet ik al, hoe oud ben je? 

T: ’26.’ 

J: ‘Waar woon je?’ 

T: ‘Officieel in Groningen, maar ik woon eigenlijk in Keeken, dat is net over de Duitse grens bij Millingen.’  

J: ‘Wel in de buurt van Nijmegen?’ 20 
T: ‘Ja, daar leef ik wel.’ 

J: ‘Je hebt wel een band met Nijmegen?’ 

T: ‘Ja.’ 

J: ‘Woon je daar al lang?’ 

T: ‘Nee, nu nog maar net iets meer dan een jaar.’ 25 
J: ‘En daarvoor woonde je in Groningen?’ 

T: ‘In Groningen, ja.’ 

J: ‘Waarom ben je naar Nijmegen gekomen?’ 

T: ‘Om het plekje waar we nu zitten. Ik heb altijd in hele vrije rare gebouwen gewoond, zeg maar gekraakt. Toen woonde ik 

in een huurhuisje. O, dit wordt weer een heel lang verhaal. Ik wou eigenlijk naar Utrecht of Amsterdam, zoals iedereen. Toen 30 
ging het kraakverbod in, dat was echt toen, ik wist niet hoe hard dat zou worden aangepakt, dus toen ben ik naar 

woongroepen gaan kijken en toen kwam ik dit tegen. Dit was wel zo ontzettend wat ik wou, dat ik daarvoor mijn hele 

plannen heb omgegooid.'  

J: ‘Dus je bent echt op basis van de keuze van het huis, in Nijmegen komen wonen, niet voor Nijmegen specifiek? ’ 

T: ‘Nee, helemaal niet.’ 35 
J: ‘En daarvoor heb je altijd in Groningen gewoond?’ 

T: ‘Ja.’ 

J: ‘Daar ben je ook geboren?’ 

T: ‘Ook geboren.’ 

J: ‘Wat doe je voor werk, of opleiding?’ 40 
T: ‘Ik doe nu mijn scriptie voor Milieu- en Maatschappijwetenschappen aan de Radboud. Hiervoor heb ik de bachelor in 

internationale betrekkingen en internationale organisatie in Groningen gedaan en ik heb nog een heel onofficieel programma, 

http://www.woesteland.nl/
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allerlei jaren door elkaar, Slavisch gedaan. Nu werk ik in een duurzaamheidscentrum in Nijmegen, Het Groene Hert , 

gewoon in de winkel. En gewoon in de winkel is wel heel leuk, want er komt wel heel veel bij kijken. We werken heel veel 

met lokale producenten en het kijken van wat voor lokale duurzame producten er op de markt zijn, en dat dan voorstellen om 45 
dat in het assortiment op te nemen. Maar hiervoor ben ik ook gemeenteraadslid geweest van duurzaamheid van de SP in 

Groningen. En trouwambtenaar, en nog meer dingen, vakantie baantjes en mijn eigen naaiatelier met gerecyclede stoffen.’ 

J: ‘Je hebt de studie in Nijmegen ook gekozen nadat besloten had om in Nijmegen te gaan wonen?’ 

T: ‘De volgorde was andersom, maar desalniettemin vind ik het wel heel gaaf dat ik dat studeer.’ 

J: ‘Het thema van dit onderzoek is duurzaamheid en wat duurzaamheid voor jou betekent. Dus misschien kunnen we 50 
daarmee beginnen. Wat versta jijzelf onder de term ‘duurzaamheid’? Wat betekent duurzaamheid voor jou? Het betekent voor 

veel verschillende mensen iets hele anders.’ 

T: ‘Duurzaamheid, gaat denk ik om een resultaat en een intentie. En nou scheelt het ook dat ik al lang met duurzaamheid 

bezig ben en in verschillende vormen, dus ik heb er al een beetje over na gedacht. Je hebt het resultaat, het ideaal, wat een 

beetje is zoals de VN het oorspronkelijk verwoord heeft. Vrij gezegd, dat de daden van nu niet nadelige gevolgen moeten 55 
hebben voor het toekomstige, zowel mensen als de habitat aarde. Daar hoort dan weer een heel raamwerk van hoe een 

duurzame samenleving…’ 

J: ‘Is dat het resultaat of de intentie?’ 

T: ’Het resultaat.’ 

J: ‘Dat is resultaat gericht?’ 60 
T: ‘Ja, daar hoort dan weer een hele samenleving bij, waarbij de besluitvorming meer bij de burger komt te liggen, waarbij 

dingen meer kleinschalig gebeuren, milieuvriendelijker, socialer en dat is wel een samenleving die ik altijd heel inspirerend 

heb gevonden. Dus in die zin klopt die definitie van het resultaat wel met wat ik daarvan vind, maar de intentie is volgens mij 

dat het nog niet meteen helemaal perfect hoeft te zijn, maar dat je wat minder ‘heeyho heeyho’ leeft. Zowel op individueel 

niveau als samenleving.’ 65 
J: ‘Wat is ‘heeyho heeyho’?’ 

T: ‘Dat je nadenkt over de gevolgen, dat je minder korte termijn denkt, dat je inderdaad rekening houdt met dat er ook 

mensen nog na jouw komen en dat er ander dingen tellen dan alleen geld. Want geld kan heel, heel destructief zijn’ 

J: ‘Dus je ziet duurzaamheid als een vorm van samenleven?’ 

T: ‘Ja.’ 70 
J: ‘Die er misschien al is maar waar je ook naartoe moet werken? ‘ 

T: ’Ja.’ 

J: ‘Echt als een geheel dus politiek, sociaal wat elkaar verbindt?’ 

T: ‘Ja, nou, dat heb je heel goed samengevat.’ 

 J: ‘Vind je dat belangrijk.. ja, dat vind je dus belangrijk.’ 75 
T: ‘Vat vind ik belangrijk? Ik denk zelfs dat dat een van de grootste uitdagingen is waar de mensheid mee te maken heeft  en 

sommige mensen zeggen wel, 'Ja milieu,  milieu.. nou eerst andere dingen, oorlog en vrede en dat soort problemen, maar het 

gaat het om de aarde, als je geen aarde hebt.. tja. Het is helemaal geen luxe.  Als je geen aarde hebt, heb je de rest ook niet.’ 

J: ‘Het is ook een soort basissituatie die we moeten bereiken, willen we verder kunnen?’ 

T: ‘Ja, ik denk dat het zelfs nog voor de politiek komt, terwijl het wel een politiek thema is.’ 80 
J: ‘Oké, duidelijk. En als je dan naar je zelf kijkt want het hebt het over resultaat en intentie, de manier waarop jij leeft, hoe 

geef je dan vorm aan dat idee of aan dat ideaal?’ 

T: ‘Bedoel je nu?’ 

J: ‘Ja.’ 

T: ‘Ja, in meerdere dingen, ik heb mijn opleiding uitgekozen daarvoor dus die is helemaal doordrenkt met duurzaamheid. 85 
Mijn werk heb ik daarop uitgezocht. Het liefste zou ik wel willen werken bij een plek dat ik ook het idee heb dat ik iets bij 

draag daaraan. Ook al valt er nog wel het een en ander te zeggen over hoe bijvoorbeeld Het Groene Hert  dat doet. Maar dat 

maakt niet uit, het is een goede intentie. Het belangrijkste, dat is wel nieuw, zo ecologisch heb ik eigenlijk nog nooit geleefd, 

is hoe ik nu woon. Het is een boerderij, ik noem het zelf altijd een Pippi Langkous huis, op het platteland. Het is een 

woongroep, dus je hebt het sociale, het gelijkwaardige, iedereen die hier woont is bezig met duurzaamheid op een bepaalde 90 
manier. Dat vond ik heel inspirerend ook inderdaad met studie en werk. We hebben een moestuin. We proberen dingen zo 

duurzaam mogelijk te doen. We hebben kipjes. Het is ook gewoon het leven op het platteland dat doet voelen alsof je veel 

dichter bij de natuur staat. En dingen die ik altijd al heb gedaan is wel voor 80 procent tweedehands leven, met kleren, 

meubels en dingen, maar zo ben ik ook opgevoed. We eten biologisch en we eten heel veel van de skip. Dat heb ik ook altijd 

gedaan, of altijd, nou in krakend Groningen gingen we ook altijd er op uit, en dan dus in de containers van supermarkten naar 95 
eten zoeken, en dan dat ook als statement, niet alleen omdat het goedkoop is. ’ 

J: ‘Het statement dat eten niet weggegooid moet worden?’ 

T: ‘Ja.’ 

J: ‘En qua vervoer, bijvoorbeeld?’ 

T: ‘Ik woonde altijd in de stad toen deed ik altijd alles op de fiets maar dat is niet echt omdat het duurzaam is. Maar nu ik 100 
hier woon is dat een beetje verander want ik zit zover van de stad, ik heb wel een jaar lang zonder gedaan dus inderdaad met 

de fiets en de bus maar ik merk wel dat dat wel echt mijn eigen levensgeluk aantast. Dan ben je helemaal niet mobiel en moet 

je een uur op de bus wachten na half zeven. Ik was heel veel tijd kwijt aan het reizen en het wachten. Ik heb nu een 

bakbrommer, en die loopt op brandstof.' 

J: 'En?' 105 
T: 'Dus dat is niet duurzaam.’ 

J: ‘Dat is een afweging die je voor jezelf maakt, hoever je daarin wil gaan, hoezeer je de duurzaamheid en je levensgeluk 

tegen elkaar wil afzetten?’ 
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T: ‘Ik heb wel de afweging gemaakt, maar dat is meer een soort compromis met mezelf. Ik heb wel voor 500 euro, minimum 

loon, er een nieuw blokje in laten zetten dat dan veel milieuvriendelijker is. Maar alsnog loop het op brandstof, maar dat heb 110 
ik gewoon wel over voor mijn wonen hier en mijn leven in het algemeen. Ik heb ook nog het idee, ook al is het er niet veel 

van gekomen juist omdat ik het druk heb met studeren, om een beetje mijn Groningse 'way of life' weer op te nemen 

namelijk weer grofvuil gaan langs rijden of gratis stoffen ophalen in de stad, dat deed ik altijd. Zo kan je heel veel sjouwen 

en met sjouwen recyclen.’ 

J: ‘Dus dat je je bakbrommer ook inzet voor duurzaamheidsideaal.’ 115 
T: ‘Ja.’ 

J: ‘Dus eigenlijk in jou eigen leven probeer je op kleine schaal dat ideaal wat je hebt van een duurzame samenleving uit te 

voeren?’ 

T: ‘Ja, dat is eigenlijk wel het tegenovergestelde van hoe het vroeger was, want toen zat ik juist in de politiek, portefeuille 

duurzaamheid. Dus heel erg juist dat naar buiten dragen en standpunten en hoe de stad Groningen het moest doen maar zelf 120 
vooral de laatste anderhalf jaar toen ik niet meer in een kraakpand woonde, ik had ook helemaal geen geld dus ik kocht allen 

maar Euroshopper en mijn levenskwaliteit was heel slecht, ik had ook helemaal geen tijd voor al die initiatieven, zoals in de 

moestuin werken. Dus dat is wel een beetje omgekeerd van persoonlijk minder duurzaam leven maar erg bezig zijn met een 

duurzame maatschappij. En nu is het juist dat ik niet meer zo politiek naar buiten draag, maar hier woon.’  

J: ‘Want die twee dingen samen, dat kost te veel tijd, dat is niet mogelijk qua organisatie?’ 125 
T: ‘Dat is niet de reden waarom het nu is zoals het is. Ik ben gewoon afgestapt van het politieke, en in plaats van zeggen hoe 

het moet, het gaan leven.’ 

J: ‘En draag je dat ook wel uit naar anderen, op een andere manier misschien?’ 

T: ‘Ja, ik geloof wel in dat ik het straal, en hoe straal ik het? Soms inderdaad expliciet zoals laatst ben ik geïnterviewd voor 

de krant, nou, dat was gewoon weer de ouderwetse manier van uit dragen, en daar is ook een reactie op gekomen van een 130 
meisje die zei dat ze ook een woongemeenschap wil oprichten en of ze wat tips en trucs kon horen. Heel veel positieve 

reacties, maar mijn bekende nu, ook van vroeger die weten het allemaal en die komen hier en vinden het allemaal super gaaf, 

maar ik ben niet bezig met overtuigen.' 

J: ‘Dat is niet je eerste bezigheid?’ 

T: ‘Nee, maar ik sta er wel voor. Ja, ik weet niet hoe ik dat moet uitleggen.’ 135 
J: ‘Ja, natuurlijk door het gewoon te doen in je doen en laten, geef je het vanzelf aan andere mensen mee die je tegen komt.’ 

T: ‘Ja, maar ik heb het er ook wel met hun over, maar meer van, nou gister nog: ‘Heb jij poot ui?’ ‘Heb ik poot ui, wat een 

rare vraag, waarom wil je pootui?’ Nou, dan vertel ik dat we een moestuin hebben.’ 

J: ‘Ik zei net al , in je doen en laten. We zijn het er al een beetje over aan het hebben. Zijn er dingen die je bewust niet doet 

uit duurzaamheidsoverwegingen? Dingen die je misschien wel zou willen doen maar die je laat, omdat je weet, dat past niet 140 
in het duurzaamheid ideaal?’ 

T: ‘Vliegen, ik wist altijd wel dat het slecht was. Maar toen een keer had ik de documentaire ‘An inconvenient truth’ gezien. 

Daar was een familie in Engeland, die van die helemaal natuurlijk huizen bouwde, en schapen hield en geiten hield, in ieder 

geval een heel jaar bezig was met alles duurzaam doen en dan zouden ze een keer op vakantie gaan en dat zou alles gewoon 

compleet weer ongedaan maken want zo groot is dus de impact van vliegen.'   145 
J: ‘Qua uitstoot enzo?’ 

T: ‘Ja, dan kan je nog beter het hele jaar gewoon elke dag met de auto rijden. Toen dacht ik; 'O, dat is echt wel heftig' en dan 

heb je ook nog die hele beweging van vliegkaartjes die 20 euro kosten en dat is gewoon zo kwalijk, want ja, daar kan geen 

fruitboom tegen op in het algeheel gezien. Ik heb toen een paar vakanties gelift en ik vind dat ook een hele leuke manier van 

vakantie vieren. Vliegen in ieder geval, dat doe ik echt niet. Ik shop heel weinig, echt shoppen, dat echte ‘fun shoppen’ zoals 150 
dat heet. Dat doe ik ook echt niet, en dat is ook financieel maar ik zie er het nut niet van in en ik vind het een beetje 

afstotelijk eigenlijk. Ik liep laatst met een vriendin de ‘Coolcat’ in want zij had een broek nodig en toen dacht ik; 'Jeetje, nou , 

nu ben ik weer in de ‘Coolcat’ en eigenlijk wou ik meteen weer naar buiten want er lagen echt van die opgehoopte stapels 

plastic kleding en dan bedenk je dat er zoiets als een mode bestaat en dan denk je, elk seizoen moet dit gewoon weer worden 

gemaakt en dan moeten mensen het weer weg gooien. Nee, dat doe ik ook echt niet.’ 155 
J: ‘Geef je dan niks om die producten of vind je gewoon dat ze op een ander manier gemaakt zouden moeten worden of  dat 

ze meer gerecycled moeten worden of vind je het gewoon niet belangrijk ?’ 

T: ‘Bedoel je mode?’ 

J: ‘Bijvoorbeeld kleding of andere dingen die mensen kopen, meubels?’ 

T: ‘Ik vind het een soort worst die wordt voor gehouden. Als je trends wil volgen, zeg maar consumptietrends, volgens mij 160 
wordt je dan nooit gelukkig want er is altijd weer een volgend seizoen. Ik weet niet zo goed hoe ik het uit moet leggen. Het 

heeft ook meer iets met menselijk geluk te maken maar dan is het dat dat iets heel leegs is om na te streven als mens, ook 

dingen als merken en status enzo, daar valt het meer mee samen, dat je daar niet je waarde uit hoort krijgen. Als je bedenk 

dat daar gewoon inderdaad  een hele industrie achter zit met advertisement, PR, innovatie, dan wordt het wel weer iets heel 

kwalijks aan de consumptiemaatschappij. Dat er gewoon een hele industrie zit op het feit om mensen zo te kietelen dat ze 165 
weer dat nieuwe ding gaan kopen.'   

J: ‘Kun je je dat ook niet voorstellen dat er mensen zijn die daar wel gelukkig van worden?’ 

T: ‘Maar ik geloof niet dat ze daar echt gelukkig van worden.’ 

J: ‘Van hoe ze zichzelf kleden of dat ze zichzelf uitdragen door wat ze kleden?’  

T: ‘Ja, ik ben ook wel gewoon gevoelig voor stijl en kleurtjes en mooie dingen enzo, maar bijvoorbeeld bij de mode, je kunt 170 
veel beter je zelf zijn dan… Of hoe kun je nog vol houden dat je jezelf bent als je elk seizoen de mode volgt alsof de mode 

van dat seizoen ook precies toevallig hetzelfde is als wat jij het mooiste vind. Voor mezelf, ik kleed mij ook wel excentriek 

enzo, maar ik vind het juist kicken om dat te doen, misschien is dat mijn eigen mode, met gratis dingen of rare combi’s  of 

zelf gemaakt. Juist als een soort tegenstatement, dat iemand zegt; ‘ah, wat leuk’ en dat ik dan zeg; ‘ja, gratis gevonden.’ 
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J: ‘Net had je het over vliegen, dat je dat nooit zou doen..’ 175 
T: ‘Heb ik wel gedaan heel lang hoor.’ 

J: ‘Maar zie je dat dan, want je vertelt het voorbeeld over die mensen die dan helemaal ecologisch leven en dan een keer gaan 

vliegen en daarmee alles te niet doen. Maar aan de andere kant als ze niet ecologisch zouden leven en zouden vliegen, dan 

was dat nog veel erger.' 

T: ‘Ja, het kan altijd veel erger.’ 180 
J: ‘Is het wel iets dat bij elkaar optelt voor jou, of zijn het gewoon dingen die zo slecht zijn dat je dat niet moet doen?’ 

T: 'Nou, soms kijk ik als een alien of probeer ik de boel te zien als een alien. Het verschijnsel dat zo veel vliegen, dan bedoel 

ik de Westerse wereld en vier keer per jaar vliegen. Als je dat van buitenaf bekijkt, dan is het normale helemaal niet normaal, 

maar superbizar. Als ik dat eenmaal weet, dan probeer ik daar wel in ieder geval rekening mee te houden en het is niet zo 

zwart wit, maar ik heb nu bijvoorbeeld al vier jaar niet gevlogen toen dat inzicht kwam. Het sluit niet uit dat ik ooit weer een 185 
keer ga vliegen inderdaad, want helaas is er voor bijvoorbeeld voor Zuid Amerika niet echt een andere oplossing, tenzij je 

een maand onderweg wilt zijn.' 

J: 'Vindt je dan het vliegen opzich niet bij een duurzame maatschappij past? Dat we in zo'n korte tijd op een andere plek 

willen zijn?' 

T: 'Nou, ik weet wel dat het fenomeen nou compleet verbogen is en te decadent wordt gebruikt en dat de prijzen te laag zijn 190 
en die kerosine is gewoon heel vervuilend. Ik vind dat het best wel wat meer een luxe mag worden. Het vliegtuig is 

goedkoper naar heel veel plekken toe dan de trein. Dat is echt een politieke keuze, hoor. Dus wat vind ik? Ik vind dat de 

politiek daar veel meer aan zou moeten doen. Dan heb je de EU en een land zelf mag dus geen, kerosinetax heet dat, heffen 

omdat je dan ongelijke concurrentievoorwaarden schept in de heilige vrije markt van de EU. Dus die lidstaten, Nederland 

mag dat ook weer niet. En ik snap ook wel, dat als één vliegveld dat doet, dan heeft hij weer een nadeel ten opzichte van de 195 
andere, maar ik vraag me af hoe lang dat door kan gaan. Dat softige. Er wordt nog lang niet echt ingegrepen op het echt 

aanpakken van duurzaamheid. Het is allemaal nog zo soft en vrijwillige afspraken met bedrijven en dat soort dingen. De 

files, ook zoiets wat je als alien kunt bekijken. Half Nederland staat elke dag twee keer per dag, vaak met één persoon per 

auto stilstaand te ronken op de snelweg. Dat is ook te bizar voor woorden. Dat zouden ze ook gewoon moeten verbieden. En 

hoe verbied je dat? Ook een politieke keuze. Het is ook bizar dat met de auto gaan goedkoper is dan met de trein. Dat vind ik 200 
een heel groot politiek falen.' 

J: 'In een duurzame samenleving zouden dat soort dingen anders ingericht moeten worden?' 

T: 'Ja.' 

J: 'We hadden het net even over winkelen. Natuurlijk moet je wel soms dingen kopen, ookal hou je niet van winkelen. Zijn er 

dan bepaalde winkels waar je bewust wel of niet heengaat?' 205 
T: 'De website Marktplaats.'  

J: 'Daar ga je bewust wel naartoe?' 

T: 'Dat is mijn grootste winkel voor echt dingen. Niet voor de pennetjes en gummetjes. Kleine dingetjes, dan loop ik wel de 

HEMA binnen. Dat dan weer wel. Ik ga heel veel naar tweedehands winkels. Nu ik in Nijmegen woon, dat komt ook omdat 

ik nu mensen ken die in die winkels werken, een huisgenoot en een vriendin van het huis, dan zoek ik hun op en dan koop ik 210 
ook in een biologische winkel, maar ik moet wel zeggen dat die interpersoonlijke factor een hele grote rol speelt, want de 

biologische groenteboer Hans van de markt die maakt altijd leuke grapjes en dan maak ik een paar leuke grapjes terug en dat 

maakt het heel leuk om bij hem te kopen. Hier in huis, Annemarie doet alle boodschappen en daardoor consumeer ik ook 

heel duurzaam, maar dat is niet helemaal eerlijk, want zij doet de boodschappen. Zij werkt in de biologische winkel.' 

J: 'Als je het zelf zou doen?' 215 
T: 'Dan zou het minder duurzaam zijn, maar meer om tijdsredenen, dat ik naar huis ga en langs de supermarkt rijd.' 

J: 'Je zei net dat de laatste anderhalf jaar dat je in Groningen woonde, dat je dan toch wel vaak de Euroshopper producten 

kocht, omdat die toch het goedkoopste zijn. Hoe kijk je daar nu tegen aan?' 

T: 'Dat snap ik wel. De prijs kwaliteitverhouding is voor die hele cheapo prijs natuurlijk wel goed, want het is ook troep, 

maar dat had met iets anders te maken. Dat had met de afdrachtsregeling van de SP te maken, waardoor ik geen geld had en 220 
ik bedoel ook echt geen geld, maar dat is weer een heel ander verhaal. Ik had denk ik zeventig euro per maand om van te 

leven, dus dan rest niet echt veel meer dan Euroshopper en veel bij andere mensen eten.'  

J: 'Vindt je dat een goed argument, want dat is wat mensen vaker zeggen; 'Ik wil best biologisch eten, maar het is zo duur.' 

T: 'Ik snap wel dat veel mensen het niet kunnen. Dat wordt wel een beetje over het hoofd gezien vind ik met hoe inderdaad 

de duurzame leefstijl wordt bekeken van; 'Als mensen eenmaal weten dat het goed is, dan kopen ze het wel en het is een 225 
kwestie van een keuze,' maar voor een bijstandsgezin is een Euroshopper zak diepvriesfriet goedkoper dan goede groentes.'  

J: 'Zie je daar ook weer een rol voor de overheid weggelegd?' 

T: 'Ja, bijvoorbeeld hoe het hele Europese subsidiestelsel in elkaar zit. Volgens mij zijn ze daar nu, veel te laat en veel te soft 

weer, een beetje aan het over discuseren, maar het hele idee dat een boer per opbrengst per vierkante kilometer subsidie 

uitgekeerd krijgt. Zeg maar, heel veel van iets op een ruimte levert veel meer subsidie op zonder eindgrens. Als ze dat 230 
subsidiestelsel om zouden draaien naar het stimuleren van biologische landbouw. Het bioindustrie vlees is zo goedkoop 

omdat er zoveel subsidie op zit. Op biologisch niet. Dat is een heel raar stelsel en ook weer politiek. Wat was je vraag nog 

maar? Ik ben het vergeten.' 

J: 'Ik ben het ook een beetje vergeten, of je vond dat de overheid meer invloed moest hebben op de prijzen in de winkel.' 

T: 'Ja, allemaal politieke keuzes.' 235 
J: 'Maar denk je dan ook dat je persoonlijke keuze of intentie daaraan kan bijdragen, qua biologische producten, dat als 

steeds meer mensen dat kopen dat er dan een omkeer komt en dat je dat als persoon ook kunt bewerkstelligen voor een deel?' 

T: 'Jawel, het is wel tweerichtingsverkeer. Het bewust worden van de consumptiemaatschappij maakt al een heel groot 

verschil. Het feit dat shoppen niet mijn hobby is en voor heel veel mensen wel. Ik vind heel veel mensen compleet niet 

creatief. Als ze vrije tijd hebben dan moet er geld uitgegeven worden. Dat heeft wel heel veel met die persoon zelf dan ook te 240 
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maken en dat kan ook anders. Sommige mensen vinden de natuur saai en vies.' 

J: 'En hoe komt dat denk je?' 

T: 'Dat komt omdat je in bepaalde wijken opgroeid waar dat helemaal niet is, omdat toch nog heel veel mensen dat leven 

proberen na te streven, dat compleet stedelijke leven, met een grote tv en de mode en de auto.' 

J: 'Dus jij ziet wel een verschil tussen het stedelijke en het plattelandsleven waar je zelf nu woont, dat daar ook een deel van 245 
het probleem ligt?' 

T: 'Ja, maar ik ben zelf als kind en nog steeds heel veel op het Oekrainse platteland geweest, dus ookal woonde ik in de stad, 

dan alsnog was ik elke zomer daar waar de koeien lopen en geen leidingwater is en iedereen zelfvoorzienend is en met lemen 

huisjes. Ik merk het wel aan degene waarmee ik dan op het plein opgroeide, die hadden dat helemaal niet, uit dezelfde wijk. 

Ik denk dat dat voor kinderen heel veel uitmaakt. Daarom is dat wat Makki ook doet zo goed. Die werkt bij de 250 
buitenschoolse opvang en die neemt juist kinderen uit Nijmegen weer terug mee naar het platteland. Volgens mij is dat heel 

goed en heel belangrijk.' 

J: 'Dus het is ook een deel van je opvoeding eigenlijk?' 

T: 'Ja.'  

J: 'We hadden het over kopen en je zei je gaat vaak naar marktplaats en biologische producten. Zijn er verder nog dingen die 255 
je kunt kopen? Je werkt zelf in een duurzaamheidscentrum. Dus je ziet natuurlijk veel duurzame producten om je heen. Zijn 

er dan nog producten die je mist?' 

T: 'Nee, waar ik werk is het toch vooral van de hippe gadgets. Dat gaat niet echt uit van minder consumeren, maar precies 

hetzelfde kunnen blijven doen, maar dan met een zonnepaneel erop.' 

J: 'Anders consumeren?' 260 
T: 'Anders consumeren. Nee, het gaat vooral uit van de leukigheid.'  

J: 'Wat vindt je daarvan? Vindt je dat een oplossing dat mensen nog steeds hetzelfde kunnen kopen en hetzelfde kunnen 

hebben en hetzelfde kunnen leven?' 

T: 'Volgens mij is er best een goede levenskwaliteit mogelijk op duurzame voet, maar niet op hetzelfde niveau waarop we nu 

leven. Ik noemde al het vliegen, maar ook het nemen van de auto elke dag in je eentje. Dat soort dingen moeten we toch 265 
opgeven, ookal zijn we daar heel erg aan gewend, als we het duurzaam willen doen. Nederland heeft ook heel veel mensen 

die op hun eentje wonen en op je eentje wonen betekent dat je alles zelf moet doen, je eigen keuken, je eigen wasmachine, je 

eigen licht, je eigen tv, je eigen alles. Ik denk dat we ook weer meer samen moeten gaan wonen.'  

J: 'Dat is meer de inrichting van de samenleving, he, ook op sociaal niveau en de sociale contacten.'  

T: 'Het is ook niet zo heel Spartaans. Je kunt best leuke dingen hebben. Ik ben zelf gek op jurkjes en ik heb iets van vijftig 270 
jurkjes van weer die tachtigprocentsregel tweedehands gekregen. Ik weet het niet zo goed. Ik weet wel dát het minder moet 

en een paar voorbeelden van wat er dan echt minder moet.'  

J: 'Maar duurzame producten waarvan je denkt; 'Dat zou echt heel veel schelen als we dat zouden hebben.' 

T: 'Nou, ik hoorde in een ander interview, dat is ook iets waar ik een essay over had geschreven, de hele E-waste' business. 

Dat is wat we juist nu heel veel hebben en volgens mij alleen maar doorgroeit, de laptops en de computers, de mobiels, die 275 
industrie. Dat is één van de meest vervuilende industriën, ook qua recycling. Recycling is daar gewoon de fik erin steken. 

Dat is iets wat wij hier helemaal niet doorhebben want dat gaat gewoon ilegaal naar ontwikkelingslanden. Nou als daar in die 

industrietak een duurzame verandering zou komen, dat zou een hele grote verandering zijn. Dus dat je duurzamere mobiels 

en laptops krijgt, want dat is er nu gewoon niet.'  

J: 'Daar is ook nog heel weinig aandacht voor, he?' 280 
T: 'Ja. Ook dat recyclen wat meer verplicht zou moeten worden gemaakt, ook vanuit de overheid. Zoals het bouwmateriaal. 

Als bij de sloop van gebouwen regels worden gesteld hoe met het sloopafval om te gaan en dat mensen dat bouwmateriaal op 

kunnen halen en dat je niet de hele tijd nieuwe stenen nodig hebt en niet de hele tijd nieuw glas hoeft te kopen. Daar zit ook 

nog zoveel verbetering in. Je zit natuurlijk wel met opslag en distributie, maar dat zou heel veel schelen in afval. En ook nog, 

maar dat hangt ook van de consument af, als er wat minder plastic shit zou worden verkocht. Alles uit China, van dat 285 
speelgoed wat er niet tegen kan dat er mee gespeeld wordt of slippers die er niet tegen kunnen als je er op gaat lopen of een 

paraplu die niet tegen wind kan. Dat de kwaliteit der dingen ook weer vooruit gaat.' 

J: 'Dus dat dingen weer duurzamer zijn in de zin van dat ze langer meer gaan? Dan zou er ook weer meer betaald voor 

moeten worden. Dat is een beetje het spel dat gespeeld wordt. Die paraplu's zijn heel goedkoop, maar gaan niet lang mee. 

Vindt je dat ook dan, dan producten onder hun waarde verkocht worden?' 290 
T: 'Ja, maar dat is zo. Inderdaad precies zoals je het zegt, 'onder hun waarde', want er zijn heel veel dingen, heel veel 

bijgevolgen die niet in de prijs worden meegerekend. De acedemische term is dan; 'negatieve externaliteiten', maar al die 

shitzooi die erbij komt kijken, al die chemische stoffen, alle vervuiling aan de omgeving, alle afvalverwerking daarna weer, 

die zitten niet in de marktprijs. Die mag de aarde betalen. Drie goedkope paraplu's kopen of één goede?' 

J: 'Maak je zelf ook die afweging als je dan een keer iets koopt, dat het dan wel iets duurzaams is, dus wat lang meegaat en 295 
dat je er dan wat meer voor betaalt?' 

T: 'Ik zit nu even in paraplu's te denken. Die heb ik ook allemaal gratis gevonden.'  

J: 'Stofzuiger dan.' 

T: 'Nou, mijn stofzuiger, die is van de Mamamini, dat is een tweedehandse winkel in Groningen. Die koste twintig euro en 

die is uit de jaren zeventig en die is van metaal en die doet het dus blijkbaar al veertig jaar. Dat vind ik wel duurzaam.' 300 
J: 'Dat is zeker duurzaam.'  

T: 'Ik koop geen prularia, geen dingen zonder functie.' 

J: 'De tweedehandse gedachte zit er dan ook nog in, dat dingen van lang geleden zijn, maar die je nog steeds kunt gebruiken.'  

T: 'Ja. Ik heb dan ook handschoenen van konijnenbont terwijl ik nooit konijnenbont zou kopen, maar dat heb ik dan op de 

grond gevonden. Dan steun ik de industrie niet. Hetzelfde geldt ook een beetje bij tweedehands, dan bestaat het al en steun je 305 
de industrie niet. Ik heb vast dat ik niet consequent ben, want ik vind mijzelf daar helemaal niet strikt in. Dat is ook zo iets. 
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Ik ben ben zelf geen vegetarier, maar als je iets goeds probeert te doen, dan als je het dan iets niet goed doet, dan zijn mensen 

geneigd daar helemaal over te vallen. Ik probeer even een voorbeeld te zoeken.' 

J: 'Welke mensen vallen daar dan over? De mensen die het ook goed doen?' 

T: 'Nee, juist die het niet goed doen en het ook niet eens proberen.'  310 
J: 'Bijvoorbeeld als je vegetarier bent en mensen zeggen dan; 'Ja, maar je hebt wel leren schoenen.' 

T: 'Nou, zo dus. Dan gaan ze echt zoeken naar de manier waarop je het dan niet goed doet. Dat vind ik zo haast oneerlijk, 

want zij missen die hele intentie. Je kunt veel beter inconsequent goed proberen te doen, dan consequent fout. Dat bedoel ik 

met 'Heyho, Heyho leven'. Ik heb vast ook wel prullaria die onduurzaam zijn, al kan ik nu niets bedenken.' 

J: 'Maar die intentie is belangrijk, dat je erover nadenkt?' 315 
T: 'Ja. Ja. Ja.'  

J: 'Je staat voor een duurzame levenstijl. Daar heb je nu ook uitgebreid over vertelt waarom je dat belangrijk vindt, maar 

zijn er ook bepaalde factoren die jou steunen om dat vol te houden, die jouw stimuleren?' 

T: 'Helemaal dit huis. Dan krijg ik hier ook wel eens op mijn donder. Niet op mijn donder, maar Makki spreekt mij dan ook 

aan als ik het lichtknopje aan heb laten staan. Annemarie vraagt dan wat ik nu weer uit de supermarkt heb gekocht. Laatst 320 
nog kattenvoer. Dus dat gaat best wel ver vind ik soms, maar goed, dat stimuleert zeker weten. We hebben ook heel veel 

gesprekken over, noem het maar duurzaamheid, maar planten in de moestuin of hoe we het nieuwe bouwsel gaan bouwen en 

hoe we aan gebruikt bouwmateriaal gaan komen. Ik vind het heel erg Nijmeegs of dat ken ik heel erg van hier. In Groningen 

had ik heel erg het kraken, dus ook wel het hergebruiken van ruimte en het skippen, wat ik al vertelde, maar daar werd ook 

gewoon Euroshopper gekocht. Hier is het echt alsof men er meer mee bezig is. Allemaal nieuwe biologische producten die ik 325 
hier heb ontdekt, maar ook dingen als het bestaan van de aardpeer wat dan overal groeit en wat je kunt eten, maar wat ik niet 

zo lekker vind. Het stimuleert echt heel erg.'  

J: 'Echt je sociale omgeving die je hebt, de mensen die je inspireren, stimuleren.'  

T: 'Maar ook dingen als uberhaubt zover van de stad wonen en de keuze maken om hier te wonen. Ik zou dat in mijn eentje 

echt nooit doen. Toen kwam ik hier voor het eerst en dacht ik; 'Dat is wel heel ver'. Toen zag ik Annemarie en het was hartje 330 
winter en die kwam dan met twee boodschappentassen op de fiets hierheen en toen dacht ik; 'Rock en Roll, dat is echt wel 

stoer. Als zij dat kan, dan kan ik het ook.' Zo stimuleert het zeker wel. Het is ook leuk, iedere keer weer iets nieuws 

ontdekken. Nu deze week is dat dan dat ik heel veel lees over welke planten bij welke planten passen voor in de moestuin. 

Iedere keer weer iets nieuws leren is ook gewoon leuk. Het is een soort uitdaging, een soort sport.'  

J: 'Je bent zelf ook op zoek naar die stimulans?' 335 
T: 'Ja. Dan heb je nog dingen als soms Youtubefilmpjes, soms debatavonden, soms documentaires die heel stimulerend 

kunnen werken. 'Wasteland' heb ik hier vorig jaar gezien en dat staat me ook nog steeds wel bij en dat dingen wel echt anders 

kunnen. Mijn scriptie is nu ook heel stimulerend.'  

J: 'Door er meer mee bezig te zijn wordt je eigenlijk alleen maar meer gestimuleerd?' 

T: 'Ja.' 340 
J: 'Zijn er ook dingen die je juist demotiveren, dat je een artikel leest of een documentaire ziet waarvan de denkt; 'Dit komt 

nooit meer goed?' 

T: 'Ja. Er stond een krantenartikel met de kop; 'CO2 uitstoot drie procent, of nee, nul komma drie procent, het gaat nog steeds 

over dat soort kleine dingen, gedaald was wereldwijd'. En toen dacht ik; 'Hiephoi, hiephoi, goed nieuws', maar dat was dus 

juist een heel pessimistisch artikel over de economische recessie en minder uitstoot en dat ging dus over dat het slecht ging 345 
met de economie. Dus het is wel, wat op school, of de universiteit dan, de 'treadmill of production' heet. Dat is wel iets wat 

me soms heel mismoedig maakt, want ik ben het er wel mee eens dat inherent aan het kapitalisme en juist de enige drijfveer 

daarvan is dat je altijd door moet groeien. Ookal komt er meer milieubewustzijn, het zal nooit genoeg zijn om tegen het 

kapitalistisch systeem op te kunnen. Het positieve effect van milieubewustzijn zal altijd kleiner uitvallen dan het negatieve 

effect van die eindeloze groei. Ik herinner me nu nog een leuk voorbeeld van wat ook stimulerend werkte, maar dat was ook 350 
ten tijde van het kraakverbod en dat was een ludieke actie van allerlei maatschappelijke organisaties. Die hadden toen 

undercover nagemaakte, gratis Volkskranten uitgedeeld op stations. Dat waren nieuwsberichten vanuit linkse organisaties, 

want niet iedereen vindt dat soort nieuws leuk. Ze hadden een goednieuwskrant gemaakt. Daar stonden allemaal dingen in 

als dat de Wereldbank inderdaad zijn schuld erkende in de schuldenlast van de derde wereldlanden, dat er in de Eerste Kamer 

omkoopschandalen aan het licht waren gekomen van de vastgoedhandel die het kraakverbod wilde en dat dat nu niet meer 355 
doorging, dat Shell zou stoppen met olie. Het was wel zo'n gave actie. Ookal had je dan na twee pagina's in de Volkskrant 

opmaak wel door dat het niet echt kon zijn, dat het toch allemaal een kwestie van menselijk handelen is en van keuzes. 

Beetje cliché, maar het liet zien dat een andere wereld wél mogelijk is. En ik ga nog even denken over wat mij demotiveert.'  

J: 'Ja, wat je demotiveert of wat je belemmert. Dat je het wel anders zou willen doen, maar dat je het gevoel hebt dat je 

tegengewerkt wordt, dat het niet lukt.'  360 
T: 'Ja natuurlijk het makkelijke, of het meest voor de hand liggende, dat het heel makkelijke is en voor de hand liggend dat 

als je iets wilt kopen, om niet het duurzame te kopen en dat het iedere keer weer een keuze moet zijn om het duurzame te 

kopen. Of niet een strikte keuze, maar een intentie. Dat kost gewoon meer dingen uitzoeken op het internet en naar verder 

weg rijden dan de eerste winkel om dat duurzaam te doen. Soms ben je ben je ook wel een beetje Malle Pietje. Wat nog niet 

gebeurd is, maar stel; een groep gaat op vakantie en zegt; 'Ga je mee?' en dan zeg ik; 'Nee, ik ga niet vliegen.' Dat zijn wel 365 
belemmeringen, of dan zet je jezelf wel buiten de sociale orde.' 

J: 'Daar moet je ook wel een beetje sterk voor in je schoenen staan?' 

T: 'Ja.'  

J: 'Voelt het dan als een opoffering die je moet doen?'  

T: 'Nee, omdat ik het heel leuk vind en ik ben nog niet op het Spartaanse ben belandt. Dat gaat ook niet gebeuren, denk ik. Ik 370 
haal mijn lol uit hele ander dingen en omdat ik door heb dat de levenskwaliteit heel goed kan zijn zonder dat je heel decadent 

bent. Het is echt niet dat ik minder lol heb. Jeetje, ik vind het best moeilijk om dit interview te doen. Het voelt niet als een 
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opoffering, maar soms is de makkelijkste weg niet de meest duurzame weg.'  

J: 'En daar ben je je bewust van?' 

T: 'Ja, nou en of. Ook met hele grote levensvragen. Ik had allang kunnen doorstomen in het zakelijke businessleven, carriére 375 
maken en cv-building, want ik heb een CV van 'heb ik jou daar'. Toevallig, want daar ben ik nooit zo bewust mee bezig 

geweest, maar dat zou de meest gangbare, makkelijkste weg zijn, maar ik heb wel echt gekozen voor dan een minder grote 

carriére, maar dan wel het juiste.' 

J: 'Wat voor jou het juiste is? Je bent er al behoorlijk lang mee bezig en in Groningen in de gemeenteraad voor de SP. Kun je 

aangeven hoe lang je al zo leeft, volgens jouw duurzaamheidsideaal?' 380 
T: 'Eigenlijk altijd wel. Ik was als kindje al konijnen aan het bevrijden uit hun hok en afval opruimen uit de vijvers. Captain 

Planet was wel mijn grootste held en brieven schrijven aan Nelson Mandela. Tuurlijk ben je dan nog niet bezig met een 

duurzame levensstijl.' 

J: 'Er is niet een bepaald moment geweest dat jij voor jezelf besliste; 'Nou ga ik het zo doen?' 

T: 'Nee, maar ik dat de meest praktische stap is wel het hier wonen is geweest en het kraken. Dat heeft voor mij heel 385 
mogelijkheden en eye-openers geboden van zien hoe creatief mensen kunnen zijn met dingen zelf doen en bouwen. Alles 

sociaal en gratis. Dat is het eigelijk. Het is een soort vacuum in de maatschappij waar dingen nog zonder geld kunnen en ook 

nog plaatsvinden en ook nog sociaal. Dat is natuurlijk de 'bright side' van het kraken, maar dat heeft me wel heel veel 

geleerd. Dingen als skippen. Dat was wat het kraken een beetje was, ookal was het niet duurzaam in de zin dat het slecht 

geisoleerde, tochtige krotten vaak zijn, maar toch laat je zien dat iets leeg staat en dat dat nog mooi kan worden en daar nog 390 
goede dingen mee doet, dat je de praktische dingen met aansluiten en bouwen  doet met grofvuilmateriaal. Dat vond ik altijd 

een soort sport. Dat vond ik heel gaaf.' 

J: 'En dat je laat zien dat je je eigen beleid kunt maken?' 

T: 'Ja. Eén van de eerste dingen waar ik aan had meegeholpen in het kraakpandje waar ik als eerste woonde was met Rita 

Verdonk. Daar waren we toen nog heel boos over, maar dat valt wel in het niet met wat er nu allemaal aan de hand is. Je had 395 
toen het generaal pardon wat ze niet wou doorvoeren en toen kwamen er opeens 26,000 uitgeprocedeerde asielzoekers 

illegaal en op straat. Van Harte Pardon ving ze toen op en wij werkten daar mee samen vanuit ons blok en hadden daar ook 

twee huizen voor beschikbaar gesteld en nog meerdere plekken in Groningen. Eigenlijk was het allemaal illegaal, want je 

leeft én gekraakt en dan ga je 's nachts stiekem eten skippen van de supermarkten en dat dan weer, de derde keer illegaal, 

uitdelen aan die uitgeprocedeerde asielzoekers. Nou, volgens de wet is dat allemaal illegaal, maar ik vond dat toen echt zo'n 400 
goede daad keer drie wat we deden. Waarom zeg ik dit? Is dit duurzaam? Nee, dit heeft meer met creatief leven te maken. 

Ook duurzaam.' 

J: 'En ook dat je jezelf een beetje buiten het systeem durft te plaatsen.' 

T: 'Ik denk dat het dat ook een beetje is, of het er niet aan mee willen doen.'  

J: 'En het ook anders doen.' 405 
T: 'Ja.'  

J: 'Denk je dat jouw leven zo doorgaat, dat je over tien jaar nog steeds zo leeft?' 

T: 'Ik weet echt nog niet hoe ik over tien jaar leef. Waarschijnlijk is het niet meer op deze plek met deze mensen. Misschien 

ook wel. De binding met het platteland wil ik wel altijd blijven hebben. Duurzaamheid zal ook wel belangrijk blijven als ik 

de lijn doortrek, maar misschien dat ik over een paar jaar weer dat uitdragende ga doen en een beroep daarin neem.'  410 
J: 'We hebben het nou al uitgebreid gehad over jouw eigen leven en hoe je dat belangrijk vind om duurzaam te leven. Je 

werkt in een duurzaamheidscentrum. Je hebt natuurlijk met andere mensen te maken. Vindt je het ook belangrijk om samen 

met andere mensen dat ideaal na te streven?' 

T: 'Ja, wat ik al zei, het stimuleert heel erg.' 

J: 'Ook in je huis natuurlijk heb je ook allemaal mensen die daaraan bijdragen.' 415 
T: 'Of ik dat belangrijk vind? Ja, ik ga er naar op zoek. Ik denk dat het en bewust en onbewust toch een beetje soort zoekt 

soort is. Misschien is het een beetje radicaal om te zeggen, maar ik vind mensen die helemaal niet nadenken over de 

samenleving of helemaal geen idealen hebben en helemaal vastzitten in het normale of het normale heel erg 'for granted' 

nemen, volgens mij ben ik daar heel snel mee uitgepraat. Dat je elkaar niet zo heel erg begrijp. De mensen waar ik mij mee 

omring zijn toch wel actief bezig met hun idealen en ook links. Nu, dus in Nijmegen en omstreken, ook meer duurzaam.'  420 
J: 'Is dat vooral uit persoonlijk oogpunt, dat je dat gewoon leuker vind, of heb je ook behoefte aan organisatie en mensen om 

je heen waarmee je samen kunt werken, een soort van clubje?' 

T: 'Ik heb vroeger altijd geloofd in grote bewegingen, studentenbewegingen en ik vond het heel desillusionerend om te zien 

hoe weinig maatschappijkritiek er is onder bijvoorbeeld studenten, terwijl dat dan vroeger, de jaren zeventig, wel de bron van 

maatschappelijke verandering was. Nu is dat helemaal niet meer zo. Ik heb altijd wel die groepjes opgezocht. De 425 
krakerswereld was ook zo'n groepje. Eigenlijk al mijn vrienden houden zich er ook wel mee bezig, op allerlei verschillende 

manieren, hoor. En dan kom ik weer op het hier wonen, dat trekt ook wel dat soort mensen aan. Ook als er we klusweken 

hebben en er komen vrienden van vrienden, dan is het ook heel leuk dat er ook heel veel vrienden van vrienden zijn die dat 

ook hier steunen en ook willen helpen. Dat vind ik wel echt leuk.' 

J: 'En een soort formele organisatie?' 430 
T: 'Nu niet meer. Ik ben lid van Greenpeace. Daar heb ik ook een tijdje voor gewerkt. Dat vind ik ook één van de organisaties 

die nog niet zo ingekapseld is. Kijk, het is een groot probleem en met handjes schudden kom je niet overal. Zij gaan nog 

walvisvaarden dwarsliggen. Sea Shepperd vind ik ook een goede. Daar zou ik misschien nog wel lid van willen worden. Die 

durven nog ergens voor te gaan liggen. Daar heb ik wel respect voor. Politiek is ook zoiets. Het is heel raar, want ik was 

vanaf mijn vijftiende wel heel erg actief bij de SP en ik was ook heel erg SP. Het is ook nog steeds netto gezien wel een 435 
goede weg om te gaan, maar het is niet mijn weg. Ik doe nu liever. Zelfs binnen de SP was ik ook wel veel te groen. Daar 

leefde nog teveel de tegenstelling tussen rood en groen. Ik merkte in de gemeenteraad ook dat ik met veel dingen die 

speelden op groen gebied veel meer Groenlinks was dan SP en dat ik dan ook iedere keer elk punt moest bereiken in mijn 
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eigen fractie, die dat dan heel vaak schattig vonden. Ik zou ook weer niet bij GroenLinks gaan, want die staan ervoor dat ze 

liberaal zijn qua gedachtegoed. Femke Halsema die dan vol trots de liberaal van het jaar prijs in ontvangst neemt. Eigenlijk 440 
weet ik niet zo goed waar ik dan wel bij moet. Daarom ben ik niet meer georganiseerd. Het is niet helemaal 'practice what 

you preach', want ik geloof nog wel dat mensen zich zouden moeten organiseren.'  

J: 'Zou je wel behoefte hebben aan een groepering, dat met een groep mensen dingen georganiseerd en uitgedragen worden, 

waar je deel van kunt zijn?' 

T: 'Ja, want dat sterkt wel.'  445 
J: 'Zo'n groep is er nu niet?' 

T: 'Er zijn wel leuke groepen, bijvoorbeeld Transition Town vind ik nou heel leuk. Die doen heel veel dingen. Misschien is 

dat meer de switch die ik heb gemaakt, van het preachen naar het practisen.'  

J: 'Heb je ook het gevoel dat er minder van dat soort organisaties zijn? In de jaren zeventig had je de studenten?' 

T: 'Ik ben nooit bij de jaren zeventig geweest, maar de overleveringen van de jaren zevetig vond ik altijd heel gaaf. Van de 450 
hippies vind ik het wel jammer dat ik daar niet meer bij zit, maar ook als je kijkt naar Amsterdam in de jaren zeventig met de 

Provo's. Toen waren de jongeren, of de jongvolwassenen, was wel echt waar de samenleving voor bibberde. The times they 

are a changing zei Bob Dylan. Dat was toen ook wel iets wat leefde. Deze generatie maakt niet meer echt een vuist, of op te 

kleine schaal. Dan heb je ook nog een hele tendens naar rechts. Soms kom ik op van die verjaardagen met allemaal 

leeftijdsgenoten en dan zijn ze zo gezapig. Dan is het alsof ze al heel erg lijken op hun ouders en daar ook nog heel trots op 455 
zijn. Dus anders dan de jaren zeventig? Zeker weten anders dan de jaren zeventig. Misschien hadden zij ook te maken met de 

rest van de samenleving die heel anders was? Misschien dat de norm wel weer tolleranteer en vrijer is nu dan toen in de jaren 

zeventig.'  

J: 'Denk je dat er nu een grotere rol is weggelegd voor het individu dan voor een bepaalde sociale groepering.?' 

T: 'Dat wordt nu wel gezegd, maar ik vind dat meer bij het huidige kapitalistische systeem horen en dat men juist wil doen 460 
geloven dat het individu verantwoordelijk is. Ook voor het falen in je leven, als dat niet lukt. Ik vind het eigenlijk een 

zwaktebod van een terugtredende staat om alles maar te verhalen op het individu. Al pleit ik ook weer niet voor 

onverschilligheid. Tuurlijk maakt een individu een groot verschil.'  

J: 'Als je kijkt naar jouw ideaal van de duurzame samenleving, wat is dan de rol van het individu?' 

T: 'Groeperen. Ja. O, jeetje, ik vind het echt heel moeilijk. Dat had ik niet gedacht bij mijn eigen interview. Wat is de rol van 465 
het individu in de verduurzaming van de maatschappij? Ik kan de vraag gewoon uit mijn hoofd stellen. Natuurlijk. Wat is de 

rol van een individu? Elk mens heeft een soort inherente, morele plicht om goed te doen. Goed doen daar hoort 

duurzaamheid bij. Dus het is de morele plicht van elk individu om zich daarvan bewust te zijn, dat zoveel mogelijk uit te 

zoeken en dat toepasbaar binnen de persoonlijke grenzen waar we het al over hadden, geld en macht enzo, om goed proberen 

te doen, maar het is niet dé oplossing. Je hebt er nog een heel systeem omheen waarbinnen individuen functioneren. De 470 
politiek zou zoveel meer kunnen en moeten doen met het falen van Kopenhagen als grootste voorbeeld van het complete 

falen en dat de politiek daar nog niet aan toe is. Wat moet een individu dan in de tussentijd? Ik denk en ik merk het zelf ook 

bij mezelf, hoe meer dingen verrechtsen, hoe minder het dan gaat zoals je wilt. Je kunt er op twee manieren op reageren. Of 

er heel erg tegen gaan strijden, of heel erg je eigen wereld creeeren. Ik denk dat wat ik nu doe toch meer valt onder mijn 

eigen wereld creeeren, soortgenoten zoeken. Ik denk dat dat ook gebeurt met duurzaamheid en de verandering die 475 
maatschappelijk zou moeten plaatsvinden, dat mensen juist bij gebrek aan beter en dé oplossing, maar zelf gaan proberen te 

doen. Zoals een vriendin, die bij de IS zit, dat zijn georganiseerde, radicale marxisten, laatst zei; 'Je kunt wel in je hippie-eco-

huis zitten, maar de schoorstenen buiten roken gewoon door.' Daarmee bedoelde ze de industrie en de grote boze 

buitenwereld. Daar heeft ze natuurlijk helemaal gelijk in en haar punt was dat de gevestigde orde er echt niet mee zit dat jij 

hier kippen houdt.'  480 
J: 'Dat is juist alleen maar fijn voor ze.'  

T: 'In welke zin fijn?' 

J: 'Nou, je bent er tegen, maar je reactie is dat je je afsluit.'  

T: 'Precies, ja. Ik moet zeggen, dat is ook persoonlijk, maar ik ben heel erg bezig met het zoeken van het juiste antwoord. 

Terwijl ik dat doe ben ik niet meer heel actief. Een vriendin bij de NOS belde laatst over de studentenstakingen met de vraag 485 
wat ik daar allemaal over te vertellen had met haar oude beeld van mij dat ik daar dan helemaal in zit en op de baricades sta, 

maar ik kon haar daar helemaal niets over kon zeggen en zei dat ik thuis was. Dat vond ik wel confronterend, want dan is er 

wel iets veranderd. Dan ben ik ook wel meer niet de georganiseerde kant op gegaan.' 

J: 'Dat gaf je ook meer aan in het begin. Eerst was het meer het uitdragen, nu is het meer het praktiseren. Ben je nog wel lid 

van een politieke partij?' 490 
T: 'Nee, geen SP meer voor mij. Nu ben ik politiek dakloos bij gebrek aan beter. Ik zou iets willen wat nog wel links durft te 

zijn. Daar hoor je tegenwoordig sorry bij te zeggen; 'Sorry, ik geloof nog in een betere wereld.' De SP is nog de enige die nog 

goed links durft te zijn. De SP en GroenLinks zouden een kindje moeten krijgen, dan word ik daar lid van. 

J: 'Ga je wel stemmen?' 

T: 'Ja.' 495 
J: 'Ga je SP stemmen?' 

T: 'Groenlinks. Dat heeft ook te maken met het kraakverbod. De laatste periode dat ik bij de SP zat was Groenlinks degene 

die ik het meeste hoorde over het kraakverbod. En om duurzaamheid.' 

J: 'En volg je nog wel de politieke actualiteiten?'  

T: 'Nou niet meer. En ik zou kunnen zeggen dat we hier geen tv hebben en geen krant, maar dat is natuurlijk het kip of het ei. 500 
Dat komt ergens door.' 

J: 'We hebben wel internet.'  

T: 'Ja, wel langzaam internet. Het heeft te maken met de ogen sluiten. De wereld gaat niet zoals ik het wil. Ik creeer nu mijn 

eigen wereldje. Dat verandert wel weer.'  
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J: 'Je vindt wel dat er een grote rol voor de politiek is weggelegd?' 505 
T: 'Ja, maar de politiek doet dat niet. Misschien komt dat ook door de macht van de bedrijven en dat alles nu internationaal is 

en dat staten nu ook tegen elkaar worden uitgespeeld. Wat ik wel zou willen, in de categorie van 'sluit je ogen en fantaseer',  

is dat we zoiets als de VN krijgen, maar dan met veel meer macht wat ook wereldregels op kan stellen.'  

J: 'Wat betreft duurzaamheid.' 

T: 'Ja, ook duurzaamheid, maar ook oorlog en vreden, en handel en bestaansminimums instellen en ook eindelijk die 510 
financiele internationale stromen wat eerlijker regelen. Ik geloof wel heel erg in de politiek en de politiek is ook het beste 

orgaan wat het beste benadert wat het algemeen belang kan dienen. Ook dingen als democratie is ook wat het beste benadert 

wat het beste is. Het gaat echt helemaal niet goed nu.'  

J: 'We leven grotendeels in een kapitalistische samenleving, een marktsamenleving. Zie je daar ook nog een rol? Zie je ook 

nog hulp van die kant komen?' 515 
T: 'Ik ben denk ik best wel een rood meisje. Ik zie dat wel als een kwaad.'  

J: 'Bedrijven die verduurzamen of Fair Trade gaan?' 

T: 'Ook daar geldt weer dat je beter inconsequent goed kunt doen, dus dat kan ik alleen maar aanprijzen als bedrijven dat 

oprecht doen. Ook de kleine ondernemers die dan zo via die manier de wereld willen verduurzamen. Dat vind ik allemaal wel 

heel goed. Maar ik ben op zich wel overtuigd van, wat ik net ook zei, de 'treadmill of production'. Zolang de voeding voor 520 
ons systeem oneindige groei is, dat de markt niet zal verduurzamen.'  

J: 'Het zal altijd het doel blijven van de markt, zijn eigen groei.' 

T: 'Ja. het zijn wel dillema's. Ook iets waar ik een essay over had geschreven, Unielever dat het initiatief neemt bij het 

oprichten van een keurmerk om de wereldwijde overbevissing tegen te gaan. Aan de ene kant doet het menig vis goed, dus in 

die zin is het goed, maar het is dan wel weer een lagere standaard dan wat eigenlijk nodig is en de staat doet dan weer niets. 525 
Met de staat bedoel ik eigenlijk de hele wereld. Ik denk niet zo in staten. Maar een bedrijf zet dus zijn eigen standaard wat 

lager is dan nodig en de wereld heeft geen macht meer om daarop in te grijpen. Moet je dat dan aanprijzen of niet? Ik weet 

het niet.'  

J: 'Jij denkt dat als het uit een bedrijf komt, dan zou het niet goed genoeg zijn?' 

T: 'Nee en niet oprecht en niet streng genoeg. Dat geloof ik ook wel, omdat ze ook met elkaar concurreren en je wel gek bent 530 
als je je eigen nadelige regels oplegt ten opzichte van je concurenten.' 

J: 'Dan heb je tussen het bedrijfsleven en de politiek nog de maatschappelijke organisaties. Zie je hun ook als een schakel 

tussen die twee?' 

T: 'Nee. Ik zie dat als belangengroeperingen vanuit de samenleving, die dan zowel vechten tegen de symptomen van wat zij 

dan kwalijk vinden. Dat kan zowel gericht zijn tegen politiek als tegen bedrijven of tegen de burgerij zelf weer.'  535 
J: 'De doelen van de maatschappelijke organisaties kunnen zowel tegen politiek zijn als tegen bedrijven.'  

T: 'Ja, als tegen eigen burgerij. Als je die driehoek hebt van staat, markt en burger, dan zie ik hun in het midden, maar wel 

voort gekomen vanuit de burgerij.'  

J: 'Vindt je dat die maatschappelijke organisaties nu genoeg doen, dat er genoeg zijn?'  

T: 'Genoeg doen? Ik denk dat ze hun best doen. Ik geloof wel in de oprechte intenties. We leven nu ook in een tijd van heel 540 
veel scepsis ten opzichte van alle organisaties ongeveer, ook Novib enzo. Dat zie ik een beetje in hetzelfde licht om alles 

onderuit te halen wat een goede intentie heeft. Ik vind het heel goed dat ze bestaan. Of ze genoeg doen? Ze kunnen altijd veel 

meer doen, maar ik snap ze wel. Al die ronselaars die op straat staan van het WNF of die Clini Clowns en dan denk je; 'Rot 

op.' Vroeger werd dat gedaan met vrijwilligers, alleen zij kunnen zelf ook geen vrijwilligers meer vinden dus moeten ze 

betaalde krachten zoeken, dus wordt het een stuk minder oprecht dat die mensen jou overhalen om lid te worden. Wat moet je 545 
als maatschappelijke organisatie anders? Het is een kwaad, maar dat komt ook weer voort uit het feit dat ze geen vrijwilligers 

meer kunnen vinden die dat willen doen.' 

T: 'Een maatschappelijke organisatie, is dat voor jou gewoon een organisatie met een goede intentie?' 

T: 'Als definitie bedoel je? Er komt wel meer bij kijken. Het doel moet maatschappelijk zijn. Het hoeft niet perse 

geregistreerd te zijn. Bijvoorbeeld Transition town, is dat een maatschappelijke organisatie? Ik kan wel per organisatie 550 
zeggen of het een maatschappelijke organisatie is, maar ik kan er geen definitie geven. Ik weet eigenlijk geen goede 

definitie.'  

J: 'Je hebt natuurlijk verschillende. De Novibs en de Cliniclowns die zitten wel veel dichter bij het bedrijfsleven. Het zijn zelf 

eigelijk al hele grote bedrijven. Transition towns is wel echt het andere eind van de lijn.' 

T: 'En toch doen ze allebei hun best voor een betere wereld. Daar blijf ik wel van overtuigd, ook van Novib wel. Zij doen dan 555 
wel mee met het systeem, maar zij krijgen ook wel veel voor elkaar.'  

J: 'Of zoiets als de Occupybeweging, is dat ook een maatschappelijke organisatie?' 

T: 'Ik was laatst bij een avond van hun. Ik twijfel nu zelfs of er sprake is van een organisatie. Of ik dat een maatschappelijke 

organisatie vind, meer een beweging?' 

J: 'En wat is het verschil tussen een organisatie en een beweging?' 560 
T: 'Misschien kun je het als ontwikkelingsfase zien. Organisatie impliceert toch wel dat er organisatie bij komt kijken, dat je 

er lid van kunt worden, dat het structuren heeft, maar het blijft een trancedente grens.' 

J: 'Over het algemeen denk je dat die groep van het hele spectrum links of recht, wel een rol heeft en ook wel invloed kunnen 

uitoefenen?' 

T: 'Zowel een rol heeft om die mensen die zich betrokken voelen een dakje te bieden, dat het een portal is om bij te dragen 565 
aan een betere wereld als bewustwording. Bijvoorbeeld Greenpeace heeft heel veel gedaan met het witte knuffelige 

zeehondje en de walvisjacht. Daar weet iedereen nu wel van af. Daar hebben ze echt een grote rol in gehad.'  

J: 'Zou je jezelf spiritueel noemen? ' 

T: 'Ja. Oké, meer woorden. Wel spiritueel, maar niet als oplossing voor een betere wereld. Ik denk dat ik een beetje tussen het 

materiele en het spirituele inhang. Nou pik ik dit uit een ander interview, maar het was wel iets wat ik heel goed gezegd 570 
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vond; 'Ik geloof niet dat je de wereld beter kunt mediteren'. Er moet wel echt daadwerkelijk op het materiele vlak heel veel 

veranderen, herverdeling, politieke acties, wetten, dus dat praktische, maar hoe je zelf in het leven staat en hoe je met andere 

mensen omgaat en niet eens alleen mensen, maar medewezens, dat heeft wel met spiritualiteit te maken. Het woordje liefde 

in ruime zin. All is one en one love. Spiritualiteit beinvloed ook weer de bewustwording en vanuit bewustwording kun je ook 

weer kritischer gaan leven.'  575 
J: 'Dus jij ziet wel een link tussen spiritualiteit en duurzaamheid?' 

T: 'Ja, voor mijn eigen beleving wel, maar niet met die hele spirituele hype nu. Het een hoeft niet het ander op te volgen. De 

mensen die nu de Happinez lezen en hele dure cursussen volgen, dat vind ik ook zo raar, dat al die spirituele dingen altijd zo 

commercieel zijn, met hele dure workshops.' 

J: 'Waar komt dat door, dat het nu zo hype is, dat het zo commercieel wordt?' 580 
T: 'Spiritualiteit is een breed begrip. Bij religie heb je ook spiritualiteit. Mensen zoeken altijd wel antwoorden en dat dit nu 

even het antwoord is. Waar ik me ook best wel aan kan ergeren bij de hedendaagse vorm van spiritualiteit is dat hele 

individuele en dat het daden in de weg kan staan; 'Mmmmm, ik moet even voelen hoe dat voor mijzelf voelt', dat het een 

beetje papzakjes worden.' 

J: 'Dat het de actie in de weg staat?' 585 
T: 'Ja, zelfreflectie is goed en voelen hoe het voelt is ook goed, maar op gegeven moment moeten er echt dingen gebeuren. 

Het heeft niet alleen met duurzaamheid te maken, maar ook met hoe bepaalde mensen dan in het leven staan en actie, of juist 

geen actie ondernemen. Volgens mij is een mens wel rijker met spiritualiteit. Ik denk dat ik echt in het midden zit.'  

J: 'Heb je ook nog een spectrum van de spirituele duurzaamheid en meer de pragmatische duurzaamheid?' 

T: 'Of dat bestaat?'  590 
J: 'Dat je een soort spirituele verlichting moet hebben om het belang van duurzaamheid in te kunnen zien. Ik denk dat je dat 

met deze vraag bedoelt.'  

T: 'Ja, je hebt wel gelijk in die tegenstelling, maar duurzaamheid is ook heel wetenschappelijk. Het kan gewoon 

wetenschappelijk niet langer zo door gaan. Over zoveel jaar hebben we de grondstoffen op en dan moeten we naar 

alternatieve hulpbronnen. Daar is niets spiritueels aan, maar de hele morele gedachte van; 'Het gaat niet alleen om mij en de 595 
mijnen, maar we hebben ook een bepaalde morel plicht naar de toekomst' en de biodiversiteit, dat is ook niet rationeel, dat is 

ook spiritueel. Een beetje het Moeder Aarde idee en de schatten van de aarde en de schoonheid daarvan voor de mensheid. 

Als je vanuit dat handelt en dat voel ik best wel, dan is het spiritueel, maar alleen daarmee ben je er ook nog niet. Je hebt ook 

weer de technologie nodig om die alternatieve hulpbronnen te hebben. Dat is dan weer materieel.' 

J: 'En daar is ook weer een rol voor de wetenschap weggelegd?' 600 
T: 'Ja, heel erg.' 

J: 'En denk je dat de wetenschap daar voldoende mee bezig is?'  

T: 'De wetenschap is er wel voldoende mee bezig, maar de implementatie daarvan veel te langzaam is en ook heel veel wordt 

tegengehouden door belangen van bestaande bedrijven, maar ook door overheden die er niet genoeg prioriteit achter zetten. 

Dingen die gewoon niet verplicht worden gesteld. We leven nu in een hyper individuele samenleving waarin alles maar 605 
afhangt van mensen overtuigen en dat mensen het belang ervan in moeten gaan zien en 'Als iemand niet wil, dan wil hij maar 

niet', maar we kunnen niet gaan wachten tot iedereen per persoon wil. Er moeten gewoon ook wetten worden gesteld en 

nieuwe technieken moeten ook groots worden toegepast. Ik ben best wel voor een sterke staat merk ik, maar dan wel met 

democratische controlemechanismes om die sterke staat ook menselijk te laten zijn.'  

J: 'We hadden in het begin ook al over duurzame producten, zoals bij Het Groene Hert , dat mensen toch op dezelfde manier 610 
doorleven, maar dan met duurzame producten. Zie je dat ook als wetenschappelijke vooruitgang? Dus dat de huidige manier 

van leven duurzamer wordt gemaakt, want jij gaf ook al aan; 'Ik vind eigenlijk dat we in moeten leveren en een stapje terug 

moeten zetten'.' 

T: 'Allebei. Neem de auto. Het zou geweldig zijn als alle autos vervangen worden door, ik weet niet wat het technische 

nieuwste hoogstandje is, maar door dat. Dat zou al een stap vooruit zijn, maar we moeten ook minder gaan autorijden.'  615 
J: 'Dat moet samen?' 

T: 'Ja. Het zou heel goed zijn als de voedselindustrie aarde-vriendelijker wordt, maar we moeten ook gewoon minder gaan 

verspillen. Allebei.' 

J: 'Jij gelooft wel in de wetenschapelijke vooruitgang wat dat betreft?' 

T: 'Deels. Ook weer voor de helft. Weet je wat het is? De mens is zo lui en fantasieloos geworden en dan is het weer met de 620 
kindertjes die dan in de stad opgroeien. Ik ben deels voor een teugkeer naar de natuur in die zin dat je ook weer weet hoe je 

dingen met je handen doet en dat niet alles technisch hoeft, hoe je dingen zelf maakt. Volgens mij kunnen die dingen heel 

goed samen gaan. Technologisch milieuvriendelijk met minder en bewuster.'  

J: 'Deels ook het socialer neem ik aan. Dat gaf je ook steeds aan over hoe mensen met elkaar en met de aarde omgaan.'  

T: 'Ja, maar dan moet er ook iets binnen de kapitalistische economie veranderen. Het doel moet niet meer het absolute 625 
minimale kostenplaatje zijn, maar het kostenplaatje mag best wel wat hoger leggen als dat, in het geval van Fairtrade, de 

koffieboeren naar menswaardigheid helpt. Is het dan de plicht van het individu om Faintrade koffie te kopen? Ik zie de plicht 

van het individu niet als de oplossing, maar ik zie dat weer als regels die moeten worden gesteld op de koffiemarkt. Maar dat 

is veel te ver heen. Dan moet het systeem van het wereldkapitalisme veranderd worden en dat zie ik niet gebeuren.'  

J: 'Nee? Ook niet over veertig jaar?' 630 
T: 'Nee, ik denk dat het wel mis gaat. Ik denk dat de verandering, en met de verandering bedoel ik de transitie op alternatieve 

energiebronnen, dat dat veel te langzaam gaat en dat we hele maatschappelijke chaos krijgen, dat er veel slachtoffers zullen 

vallen. De slachtoffers die zullen vallen zijn toch wel weer de zwakken. Dat is toch wel de onrechtvaardigheid die heerst. De 

machtigen zullen, ookal zullen ze er absoluut op achteruit gaan, die hebben toch wel weer manier om zich te beschermen.' 

J: 'Denk je dat het heel anders gaat worden dan het nu is, want dat heb je nu ook en er zijn nog geen slachtoffers gevallen?' 635 
T: 'Ook nu al zijn dat vooral toch wel de ontwikkelingslanden die met klimaatverandering te maken hebben. Wat gaat er 
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veranderen in de toekomst? Ik denk dat de aarde eerst nog een stuk smeriger wordt en dat we ook nog best wel wat rampen 

zullen moeten hebben en dat ook echt bepaalde gebieden niet meer te doen zijn en dat we ook echt heel veel dingen 

verliezen. Bijvoorbeeld die documentaire 'Earth', dat dat een soort afscheidstentoonstelling van een wereld is.'  

J: 'Jeetje. Je denkt niet dat er op gegeven moment inzicht komt?' 640 
T: 'Maar ik geloof niet in inzicht alleen. We weten het al. Alleen weten is niet genoeg. Je zit in een framework. De hele 

maatschappij en niet alleen Nederland, maar hoe de hele wereld is ingericht. De macht wordt toch wel vastgehouden door 

gevestigde belangen en die hebben er gewoon nog geen belang bij. Pas als zij er belang bij hebben en wanneer hebben zij er 

belang bij? When the shit hits the van. Als het eigenlijk te laat is. Volgens mij ben ik wel negatief.' 

J: 'Ja.' 645 
T: 'Ik denk niet dat de kracht van allerlei groepjes, ook goedbedoelende groepjes, daar krachtig genoeg voor is. Wat ik al zei, 

de 'treadmill of production'. Je hebt ongeveer dertig jaar milieubewustzijn. Je hebt ook ongeveer dertig jaar goedbedoelende 

groepjes en goede intitiatieven en we weten het dus ook al dertig jaar, maar de vervuiling en de economische groei gaan 

gewoon door.'  

J: 'Geloof je dan in een soort ondergang van de wereld? Het gaat toch wel door?' 650 
T: 'Nee, maar wel een wereld die verder leeft in een hele slechte staat. Schaarste roept altijd klassestrijd op. Wij hebben het 

nu in Nederland heel goed geregeld, maar dat komt voort uit een bepaalde overvloed, maar die overvloed houdt op en 

volgens mij is het in gevallen van schaarste heel moeilijk om solidariteit op te bouwen.'  

J: 'Ondanks het feit dat je best wel pessimistisch bent heb je wel genoeg motivatie om je persoonlijke levensstijl door te 

zetten. Heb je daar dan ook een persoonlijk doel mee?'  655 
T: 'Ik denk mijn geweten, dat ik in ieder geval daar niet aan mee doe, maar als je het heel ver trekt dan draagt ieder mens daar 

wel aan bij, maar zo bedoel ik het niet. Het feit dat je leeft en dat je een mens bent dat heeft al een ecologische voetafdruk, 

maar dat is niet hoe ik het bedoel. Mijn persoonlijk doel is dat ik in ieder geval weet dat ik mijn best heb gedaan om het 

tegen te gaan.'  

J: 'En vinden anderen jou radicaal daarin, in jouw ideeen?' 660 
T: 'Op dit moment heb ik vrij weinig mensen om mij heen die mij radicaal vinden en ben ik best wel eenkennig, maar ik heb 

wel door dat als ik met mensen praat buiten mijn 'inner circle', dat ik wel een beetje een gekke hippie ben. Maar vroeger was 

het nog veel erger. Toen was ik nog veel radicaler.'  

J: 'Wat versta je precies onder radicaal?' 

T: 'Het bezig zijn met het uitdragen.'  665 
J: 'Radicaal is dan ook dat mensen je een beetje vreemd vinden?' 

T: 'Hoe ik radicaal interpreteer is dat ik constant in debat was met mensen daarover. Op de middelbare school had ik echt een 

typetje door sommige mensen opgedrukt gekregen als communist, maar dat had te maken met dat ik de hele tijd geld wilde 

afschaffen en andere dingen. In de kern denk ik nog wel hetzelfde over, maar ik vind het heel vermoeiend, ook voor mijzelf, 

om daar de hele tijd mee bezig te zijn en misschien is het de gemakkelijke oplossing om dan maar mensen te zoeken die 670 
gelijksoortig zijn. Dus wat is radicaal?  

J: 'Vindt jij radicaal zijn iets negatiefs?' 

T: 'Nee, volgens mij is radicaal zijn soms wel nodig. Vooral als de hele wereld gek is en de hele wereld is best wel gek. Het is 

wel vermoeiend om radicaal te zijn, dus soms is het gewoon fijn om minder radicaal te zijn.' 

J: 'Vanwege die discussies die je constant had?' 675 
T: 'Ja, en dat je een typetje wordt, dus dat men je minder serieus gaat nemen.' 

J: 'Oh, daar heb je haar weer'. Je zei net al; 'Ik ben minder bezig met het uitdragen van je idealen', maar probeer je mensen 

nog wel te overtuigen?' 

T: 'Als het daartoe komt. Niet overtuigen, maar wat ik in het begin al zei, ik sta er wel heel erg voor.'  

J: 'Inspireren?' 680 
T: 'Ja, en soms nog demonstreren. Nou bijvoorbeeld, dat is ook al weer twee jaar geleden, toen had je een krakersdemo en 

dan ben je met zijn allen, een paar duizend man die lekker radicaal door de binnenstad aan het banjeren zijn van Utrecht. Dat 

ben je radicaal, maar dat voelt dan ook weer lekker. Jeetje, alles hangt zo af van nuances. Ben ik dan bezig met het 

uitdragen? Ik heb nu gewoon minder last van mensen die anders denken, dus ook daarom ben ik minder aan het uitdragen.' 

J: 'Komt dat alleen door de mensen of denk je dat jij veranderd bent?' 685 
T: 'Ja. ik doe nu een nieuw huis, een nieuw opleiding en nieuw werk en het heeft allemaal met duurzaamheid te maken. Ik 

hoef eigenlijk niemand meer te vertellen dat duurzaamheid belangrijk is.'  

J: 'Het bestaan van een duurzaamheidscentrum zoals Het Groene Hert , dat is wel iets nieuws.'  

T: 'Ja, het is ook heel goed dat het bestaat.' 

J: 'Denk je toch niet dat er een soort verandering bezig is, dat je niet minder radicaal bent geworden, maar dat nu andere 690 
mensen ook begrijpen waar je het over hebt?' 

T: 'Daar had ik het ook met mijn scriptiebegeleider over. Sommige dingen zijn nu ook normaal geworden, zoals plastic 

scheiden en afval scheiden, maar de verandering die nodig is, is zoveel groter, dat je haast wel radicaal moet zijn als je een 

andere wereld wilt hebben, want met wat nu de heersende norm is, kom je er niet. Is er een beweging gaande? Zeker weten. 

Ik vind het jammer dat die niet beter gekanaliseerd wordt. We hadden het zo straks over de jaren zeventig, nou gaat er nog 695 
geen vuist uit van die nieuwe bewuste duurzame beweging. Je hebt heel veel mensen die iets willen met duurzaamheid en die 

niet weten wat ze er mee willen. Ik zou echt willen dat het weer een beweging werd. Iets wat ook druk kan uitoefenen en 

groenlinks is nog hartstikke klein.' 

J: 'Zie je daar wel een mogelijkheid of denk je dat dat niet gaat gebeuren?' 

T: 'Het gaat ook wel gebeuren. Stel, je zou al die mensen bij elkaar brengen en in het zelfde fantasiegeval zouden ze samen 700 
een staat kopen en alles heel goed doen, dan is dat heel goed, maar alsnog gaat het de wereld, als het zo door gaat niet redden 

als er een wereldramp komt. Dat is het nadelige van milieugedrag. Het is in die zin zwakker dan milieuvervuilend gedrag. Er 
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is wel een beweging, maar hij is niet krachtig. Misschien ben ik een beetje te deterministisch wat het systeem betreft, maar ik 

zie het systeem niet veranderen.' 

J: 'Maar die beweging is toch deel van het systeem. Niemand kan buiten het systeem.' 705 
T: 'Nee, maar ook veel mensen zijn voor duurzaamheid binnen het systeem. Ook dat zie ik als iets positiefs, hoor.'  

J: 'Heb je wel zelf het gevoel deel te zijn van die beweging?' 

T: 'Ja, ik ben wel deel van een beweging, maar nu niet georganiseerd. Niet van enige hypocrisie vrij vind ik het heel jammer 

dat die beweging zich niet beter organiseert.'  

J: 'Dat zou wel een stap naar meer invloed zijn?' 710 
T: 'Dat is hoe het altijd is gegaan. Je kunt pas dingen veranderen als je politieke druk uitoefent. We hebben nu ook last van 

dat we niet alleen maar knokken tegen politiek, maar tegen bedrijven en die bedrijven zijn veel ongrijpbaarder en ook niet 

vatbaar voor democratische inspraak. Ik denk niemand eigenlijk nu echt weet hoe het moet en dat er daarom niet echt 

eensterke beweging is. De oude manieren zijn niet meer voldoende en hebben ook gezien de jare nzeventig niet de 

veranderingen gebracht die werden gehoopt. Ik denk dat weinig mensen weten hoe dan wel.' 715 
J: 'Je hebt eigenlijk een nieuw soort beweging nodig om op de huidige situatie in te spelen.' 

T: 'Misschien ligt daar voor Transition Town wel een pad. Misschien is dat ook waarom die grote organisaties meer geen 

vrijwilligers meer kunnen vinden. Misschien moet er een alternatief komen alleen ik weet niet hoe die eruit ziet.' 

J: 'Oké. Volgens mij zijn we rond.' 

T: 'Oké.' 720 
J: 'Nog even afsluiten. Ik vraag iedereen nog een beetje naar de achtergrond. Wat doet jouw moeder?' 

T: 'Kapster.' 

J: 'Is jouw moeder kapster?' 

T: 'Ja, in de Oekraïne was ze kapster en nu dossierbijhouder, of hoe noem je dat, administratief medewerster bij de Sociale 

dienst.' 725 
J: 'Je vader?'  

T: 'Vooral werkloos was hij en hij was ook nog een tijdje wiskundeleraar.' 

J: 'En je inkomen? 

T: 'Mijn inkomen? Vanaf mei is dat vijfhonderd euro per maand ongeveer.' 

J: 'Dat is niet veel.' 730 
T: 'Nee, dat is niet veel.' 

J: 'Is er nog iets wat je belangrijk vindt om te melden, waar we niet over gesproken hebben?' 

T: 'Ja. ik wil het gezegd hebben dat mijn ouders een grote rol hebben gespeeld. Zij waren Sovjetburgers, maar daar waren ze 

allebei een beetje raar. Mijn moeder is altijd blijven geloven in het socialisme, maar dan niet de partijsocialisme zoals dat 

daar was. Zij is nog steeds kritisch rood. Van mijn moeder heb ik ook echt wel meegekregen dat je de commercie niet moet 735 
vertrouwen en om sociaal te zijn en liefde voor de natuur. Ze is ook echt een kruidenvrouw en heeft me altijd veel 

meegenomen om planten te leren kennen en paddestoelen te zoeken. Ik ben alleen het meeste weer vergeten. Oekraïne heeft 

een grote impact gemaakt op hoe ik de wereld zie wat betreft rood en groen en kapitalisme. Mijn vader was communist, dus 

echt bij de CPN en bij de Provo's. Die ging dus ook juist terug naar de Sovjet Unie. Dat wilde ik even gezeg hebben omdat 

dat volgens mij allemaal wel van invloed is om mijn roodheid en het durven twijfelen aan het systeem.'  740 
J: 'Dat zeiden we eerder ook, he, dat je opvoeding wel bepaalt hoe je er in staat, dat je dat mee hebt gekregen. Oké, nou dank 

je wel voor het interview.' 

T: 'Nee, jij dank je wel.'  

 

 

Interview met Thomas in de achtertuin van een nieuwbouwrijtjeshuis met stadsverwarming in de nieuwbouwwijk, 

Lent, 23-05-2012 

 5 
Ta: 'Eerst wat korte vraagjes voor the record. Wat is je naam?' 

Th: 'Thomas.' 

Ta: 'En je leeftijd?' 

Th: 'Zevenentwintig.' 

Ta: 'En je woont in Nijmegen, of in Lent.' 10 
Th: 'In Lent.' 

Ta: 'En woon je al lang in Nijmegen en omgeving?' 

Th: 'Wat is lang? Ik ben begin 1999 in Nijmegen gekomen. Ik ben tussendoor wel 

ruim anderhalf jaar uit Nijmegen verhuisd, dus zeg maar van 1999 met een periode 

van anderhalf jaar.' 15 
Ta: 'Waar kom je vandaan?' 

Th: 'Ik ben geboren in Limburg.' 

Ta: 'Wat is je opleiding?'  

Th: 'Ik heb na het VWO voeding en gezondheid gestudeerd in Wageningen. Daarna 

ben ik dus naar Nijmegen gekomen voor promotieonderzoek in de medische 20 
wetenschappen aan het Radboud ziekenhuis. Dat was de aanleiding om naar Nijmegen 

te gaan.' 

Ta: 'Je bent nu klaar met je promotieonderzoek?' 

Th: 'Ja, al een hele tijd.' 

Ta: 'En je beroep?'  25 
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Th: 'Ja, nou, momenteel geef ik bijles aan middelbare scholieren, daar ga ik dit schooljaar ook weer mee stoppen. Het was 

sowieso een vrij kleine baan, dus ik ben eigenlijk nog op zoek naar iets passenders. Ik was me aan het oriënteren op het 

onderwijs. Ik heb overwogen om de lerarenopleiding biologie te gaan doen en ik heb besloten die opleiding niet te gaan 

doen. Momenteel weet ik het even niet heel goed.' 

Ta: 'Maar niet verder gegaan met je medische wetenschappen dus?' 30 
Th: 'Ik heb ook wel een aantal jaar daarna nog in de medische wetenschappen gewerkt, maar dan in een functie op HBO 

niveau als research analist, dus dan doe je op het laboratorium proeven voor het onderzoek wat daar gebeurt, maar dan doe je 

proeven voor onderzoekers, voor anderen. Ik wilde niet toen ik gepromoveerd was, toen ik had ik het idee; 'Ik wil niet als 

onderzoeker verder'. Het is een hele competitieve wereld en zo heel ambitieus ben ik niet. Bovendien zat ik aan het eind van 

mijn promotieperiode er ook nogal doorheen. Ik had ernstige RSI klachten. Dat is ook zo'n periode geweest van; 'Moet ik wel 35 
door in een veeleisende baan?' Het is nu al een heel levensverhaal.' 

Ta: 'En leraar biologie?' 

Th: 'Daar zat ik over te denken. Ik heb het idee dat ik het leuk vind om dingen uit te leggen, dat vooral. Lesgeven lijkt me dus 

ook heel leuk. Ik heb ook een beetje ervaring, maar ik heb eigenlijk het idee om het liefst op het HBO te gaan lesgeven en 

heb ook her en der wat geïnformeerd bij opleidingen, wat aan zou sluiten bij mijn vakgebied. Vooralsnog heeft dat geen 40 
succes gehad. In de tussentijd had ik het idee; 'Ik wil in ieder geval wat meer ervaring opdoen met lesgeven en ga ik bijles 

geven aan middelbare scholieren.' Dat was vrij makkelijk. Makkelijk in de zin dat ik zo kon beginnen omdat een vriendin 

van mij, of een kennis, die werkte daar ook in de huiswerkbegeleiding. Dat ben ik toen gaan doen en gaandeweg kwam het 

idee; 'Die middelbare scholieren zijn eigenlijk toch ook wel leuk, dus kan ik niet aan middelbare scholieren les gaan geven en 

die opleiding gaan doen?' Ik twijfelde nog wel en dacht; 'Je staat dan wel echt voor de klas'. Pubers, dat is toch echt wel een 45 
vak apart. De twijfel komt nogal over. Vorige maand heb ik een oriëntatiecursus gedaan voor mensen die overwegen om 

middelbaar onderwijs les te gaan geven. Naar aanleiding daarvan heb ik besloten het niet te gaan doen omdat het toch te veel 

voor mijn idee de nadruk ligt op pedagogiek en leidinggeven over een stel pubers, terwijl mij gaat het meer om het 

overbrengen van de inhoud. Ik zou dat toch liever dan aan wat volwassenen willen doen.' 

Ta: 'En waarom biologie?' 50 
Th: 'Omdat dat van de middelbare schoolvakken de richting is waar ik het meeste affiniteit mee heb. In mijn vooropleiding, 

dat vooral, maar ook qua interesse is dat het meeste waar ik affiniteit mee heb. Ik zou wel wat vakken moeten bijspijkeren. Ik 

heb dus voeding en gezondheid gestudeerd en ben gepromoveerd in medische wetenschappen. Dat is wel mensgericht. De 

plantenkennis en ecologie, daar zou ik nog wat vakken in moeten volgen.' 

Ta: 'Maar nou gaan we het anderhalf uur hebben over duurzaamheid. Wat is dat eigenlijk? Wat betekent die term?' 55 
Th: 'Wacht even. Dit gaat er nu dus om wat ik er onder versta of wat ik denk dat het is? Dat is ook het doel van het 

onderzoek, dat gaat over duurzaamheidsbeleving.' 

Ta: 'Ja, helemaal goed.' 

Th: 'Dat gaat niet over hoe duurzaam mensen leven, maar het gaat om de perceptie.' 

Ta: 'Juist. Helemaal goed, ik hoef er niets meer aan toe te voegen. Het is niet dat je best doet om de officiële definitie op te 60 
noemen.' 

Th: 'Ik heb er wel eens over nagedacht. Duurzaamheid. Wat is duurzaamheid? Duurzaamheid houdt volgens mij in dat je op 

een manier leeft die je in principe tot in lengte van dagen, mensen in zijn algemeenheid, ik heb het natuurlijk niet over het 

eeuwige leven, maar dat je als mensheid of samenleving duurzaam leeft, dan kun je die manier van leven tot in lengte van 

dagen volhouden zonder dat dat dus dusdanige schadelijke effecten op de leefomgeving heeft dat dat voor volgende generatie 65 
bemoeilijkt wordt of onmogelijk gemaakt wordt.' 

Ta: 'Oké.' 

Th: 'Zo zou ik het bijna zeggen.' 

Ta: 'Zou jij van jezelf zeggen dat dat belangrijk voor jou is, duurzaamheid?' 

Th: 'Ja, ja, ja.' 70 
Ta: 'Kun je vertellen, het is een brede vraag, we gaan er zo wat specifieker op in, maar hoe je duurzaamheid vorm geeft in je 

leven? Hoe dit terugkomt?' 

Th: 'Weet je wat het bij mij vooral is van jongs af aan? Dat meer milieubewustzijn dat is eigenlijk pas in mijn studietijd in 

Wageningen een beetje gekweekt. Daar leeft dat heel erg. Dat is ook wel logisch want daar zitten allemaal studierichtingen 

en studenten die zich bezig houden met landbouw en natuur en milieu en dat is allemaal een beetje zo'n smeltkroes van 75 
groene studies. Dat leeft daar en dat is natuurlijk ook een vormende periode in je leven. Daarvoor was ik daar niet zo heel erg 

mee bezig, maar wat ik eigenlijk wel van jongs af aan heb is dat ik slecht tegen verspilling kan. Ik denk dat dat er ook wel 

mee te maken heeft, bijvoorbeeld hoe we in onze westerse maatschappij omgaan met fossiele brandstoffen, dat is een eindige 

voorraad. Het komt op mij ook over als een vorm van verspilling om dat zo hard erdoorheen te jagen allemaal. We kunnen 

het wel gebruiken, maar laten we er zuinig op zijn, omdat het op gegeven moment op is. Laten we echt duidelijke prioriteiten 80 
stellen waar we het voor gebruiken. Zuinig met energie omgaan. Wat was je vraag ook alweer precies?' 

Ta: 'Hoe je duurzaamheid vormgeeft in je leven, dus hoe het terug komt.' 

Th: 'Wat ik nu net zei is meer hoe het is ontstaan en hoe ik daar een beetje in sta, maar wat ik daadwerkelijk doe is meer de 

vraag. Het komt tot uiting in verder hoe ik leef denk ik. Wij hebben geen auto, dat  is één ding. Zit er nou een wesp op mijn 

lip?' 85 
Ta: 'Geen wesp, een klein dingetje.' 

Th: 'Oké.'  

Ta: 'Dat is ook uit duurzaamheidsoverwegingen dat jullie geen auto hebben?' 

Th: 'Nou ja, ik houd niet zo van auto rijden. Ik heb wel een rijbewijs. Dat is één ding. We kopen alle voedsel die we kopen is 

biologische, groente eigenlijk toch voornamelijk van het seizoen. Het huis is goed geïsoleerd, maar dat was al toen we hier 90 
kwamen. Het is toch een vrij nieuw huis en heeft ook stadswarmte, wat toch mij aanspreekt, maar als het een ander huis was 
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geweest waar het niet was, dan hadden we daar ook gewoond, dus niet dat we zelf heel erg achteraan zijn gegaan. We eten 

voor vijfennegentig procent van de tijd vegetarisch. We hebben een moestuin, hier een stukje en we hebben op een andere 

plek ook nog een stuk moestuin. Is dat duurzaam? Ja, ik vind het er een beetje bij horen. Je produceert toch iets van je eigen 

voedsel lokaal, vlakbij in de buurt. Het hoeft niet vervoerd te worden. Sowiso zetten we de verwarming vrij laag in de winter. 95 
We trekken eerder een warme trui aan in plaats van de verwarming hoog te stoken. Dat soort kleine dingetjes allemaal 

eigenlijk.'  

Ta: 'Kun je iets meer vertellen, je hebt al verteld over de stadsverwarming, maar of duurzaamheid nog een rol speelt in de 

manier waarop je woont?'  

Th: 'Eigenlijk afgezien van hoe het huis al is gebouwd. We hebben er wel voor gekozen om in dit huis te gaan wonen, maar 100 
het feit dat het een nieuw huis is wat goed geïsoleerd is en in deze wijk is gebruik gemaakt van stadsverwarming. Dat is niet 

iets waar we dan zelf voor moeite hebben gedaan. Ik denk verder eigenlijk, de manier waarop we wonen, nee, eigenlijk niet. 

Dat is ook iets waar je denk ik op niveau van individu iets minder invloed op hebt denk ik dan op voedsel.' 

Ta: 'Wat bedoel je daarmee?' 

Th: 'Ik denk als je bijvoorbeeld zelf een huis laat bouwen ergens, dan kun je wel heel duidelijk keuzes maken van hoe je het 105 
dan hebben wil, maar als je afhankelijk bent van; 'Oké, ik zoek een huis' en dat is moeilijk en we kunnen hier iets huren, dan 

is het toch wel snel dat je het daar mee moet doen. We hebben zelf wel wat kleine aanpassingen in doen met isolatie of hoe je 

ermee omgaat, maar verder ben je onderdeel van hoe het erbij staat. Ik zou niet zo heel goed weten wat voor verdere keuze je 

daar dan in maakt.'  

Ta: 'Vindt je dat dan erg dat je niet zoveel keuze hebt in hoe je woont?' 110 
Th: 'Wonen is in Nederland, het is een druk land en alles is helemaal gereguleerd. We vinden dit huis voor onszelf ook wel 

enorm luxe. Hiervoor zijn we gewend om kleiner te wonen. We wonen met z'n tweeën in een eengezinswoning. Dat is best 

wel ruim, vind ik. Ik heb tot mijn dertigste op een soort studentenkamer gewoond. Dan is dit best wel groot. Het zou ook wel 

kleiner mogen. Het is wel fijn dat er een tuin bij zit, maar we hebben ook wel eens gedacht; 'Wonen is in Nederland ook best 

wel duur.' Dit valt allemaal wel mee omdat het in de bovenste regionen van sociale woningbouw zit, maar we woonden 115 
hiervoor eigenlijk in een huis in de vrije sector huur. Dat is behoorlijk duur. Als je geen huis kunt kopen, dan moet je voor 

huren heel lang op de wachtlijst staan. We hebben ook wel eens gedacht; 'Kunnen we niet in een stacaravan wonen?', maar 

dat is ook allemaal gereguleerd. Dat mag allemaal niet zomaar. Het idee dat je wel eens hoort van bijvoorbeeld in het 

buitenland ergens in de 'middle of no where' ergens één of ander huisje bouwen of ergens één of andere caravan neerzetten of 

een woonwagen en verder geen haan die er naar kraait, dat is iets wat ook wel eens tot de verbeelding spreekt, maar wat in 120 
Nederland eigenlijk niet kan.' 

Ta: 'En wat spreekt daarin tot de verbeelding?' 

Th: 'De onafhankelijkheid,  denk ik. Wij leven als je het vergelijkt met de gemiddelde Nederlander van best wel weinig geld 

omdat we geen dure hobby's hebben en geen dure vakanties. Dat is trouwens ook nog iets wat ik als voorbeeld zou kunnen 

noemen. We gaan nooit met de vliegtuig op vakantie. We gaan altijd met de trein en dan kamperen en met de fiets en 125 
fietskamperen.' 

Ta: 'Dat is een bewuste keuze?' 

Th: 'Dat is een bewuste keuze, maar ook omdat we dat gewoon fijn vinden. Natuurlijk vakantie vieren doe je voor je plezier. 

Wat wij graag willen en hoe wij leven. We houden gewoon van kamperen en vrij eenvoudig. Niet luxe. Dat vinden we niet zo 

belangrijk. Dit huis voelt voor ons best wel luxe. Het is fijn, zeker, maar het zou ook minder mogen. Ik denk ook wel eens 130 
van; 'Ergens gewoon in een stacaravan zou ik ook prima vinden.'  

Ta: 'En jullie houden van simpel zei je net. Heeft dat iets met duurzaamheid te maken?' 

Th: 'Ik weet niet of simpel per definitie duurzamer is eigenlijk. Het is wel zo, luxe als tegenhanger daarvan, is natuurlijk wel 

vaak hoger in energieverbruik met warmte misschien meer warm water gebruiken, maar kun je natuurlijk in een vrij luxe 

huis zoals dit ook vrij duurzaam leven dan in één of ander krakkemikkig huisje waar dan de warmte door de tochtgaten 135 
meteen naar buiten vloeit. Dus ik denk niet dat dat heel direct iets mee te maken heeft. Tenminste, ik denk in zoverre heeft er 

als je de cijfers naast elkaar legt, dan denk ik niet dat meer luxe in de zin van een moderne woning, dat dat minder duurzaam 

is, maar ik denk wel dat iets met onze leefstijl wel te maken heeft dat je die dingen samen ziet. Dat een vrij eenvoudige 

manier van leven, dat dat zowel inhoudt dat je vaak duurzamer leeft dan mensen die dat niet doen en dat je … nou ben ik 

kwijt wat ik wilde zeggen.' 140 
Ta: 'Je had het over de cijfers naast elkaar leggen.' 

Th: 'Ja, even kijken, ik ben het even kwijt.'  

Ta: 'Je mag er straks op terug komen. Kun je bijvoorbeeld iets meer vertellen over jullie moestuin?' 

Th: 'Wat moet ik daarover zeggen?' 

Ta: 'Hoe zijn jullie dat begonnen?' 145 
Th: 'Daar is Annelieke mee begonnen. Die vindt het heerlijk om in de tuin te werken, meer zo'n praktische ingesteld iemand, 

terwijl ik meer theoretisch ben. Ik heb natuurlijk ook voeding gestudeerd, dus ik ben ook wel geïnteresseerd in voedsel 

eigenlijk en pas de laatste jaren ook meer in duurzaam geproduceerd voedsel. Als je het zelf kunt in je eigen tuin kunt 

produceren, dat spreekt gewoon tot de verbeelding op een bepaalde manier. Het is heel dicht bij. Het raakt ook iets bijna 

spiritueels moet ik zeggen. Je hebt er echt een verbinding mee als je het zelf verbouwt. Misschien is dat het wel. Misschien 150 
raak je iets. Het eenvoudige leven, om het zo maar te noemen, dat heeft iets. Daarmee heb ik het idee dat ik meer in 

verbinding sta met mijn leefomgeving in de zin van, het heeft iets kleinschaligs. Voedsel komt meer uit de buurt. Idealiter uit 

je eigen tuin. Als het niet uit je eigen tuin is, dan het liefst van één of ander boerderijtje in de buurt waar je bij wijze van 

spreken de mensen kent. Je ziet waar het vandaan komt. Je weet; 'Het komt hier vandaan en de mensen ken ik', terwijl 

normaal gesproken waar we voedsel vandaan halen. De meeste mensen kopen het gewoon in de supermarkt en het is 155 
geproduceerd door anonieme mensen. Vaak uit heel ver weg. Dat is gewoon geen band mee dan.'  

Ta: 'Is die verbinding is belangrijk?' 
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Th: 'Die verbinding is heel belangrijk. Dat uit zich dan vooral op het gebied van voedsel. Wat ik net eigenlijk noemde als 

voorbeeld. Eenvoudig leven heeft daar ook wel mee te maken meer in zijn algemeenheid. Ik vind het ook prettig om te 

werken op een plek waar je ook in de buurt woont. Om nou eerst een uur in de auto te zitten om naar je werk te gaan, dat 160 
voelt voor mij heel abstract. Ik heb ook een tijdje verder weg gewerkt en ging met de trein dan op en neer. Dat kost reistijd, 

maar dat is toch wel abstracter dan wanneer je dicht bij je werkt woont. Dat is ook iets wat daar mee te maken heeft, denk ik. 

Het meer lokale leven, dat is meer verbindend. Het grootschalige en dingen komen van ver en zelf ook ver reizen ook wat 

veel mensen doen vliegvakantie van twee weken lang naar, ik noem maar iets, naar Egypte gaan om daar vakantie te houden, 

dat is iets wat daar ook voor mij heel abstract overkomt. Je stapt in zo'n kist en dan stap je een aantal uren weer uit en dan 165 
ben je heel ergens anders. Het doet best wel vreemd en abstract aan voor mij. Daar voel ik mij niet prettig bij. Ik denk dat dat 

iets overkoepelend is.' 

Ta: 'Is dat het spirituele waar je het over hebt?' 

Th: 'Ja, in ieder geval lokaal en dichtbij schept meer mogelijkheden tot verbinding met de mensen om je heen en de 

omgeving. Dat kun je iets spiritueels noemen, maar dat is ook weer zo'n verheven term. Je kunt het ook gewoon een soort 170 
psychologisch welbevinden. Ik denk het tegenovergestelde daarvan zou ik vervreemdend kunnen noemen. Dus verbindend 

aan de ene kant en als tegenhanger daarvan vervreemding. Een manier van leven die toch wel gangbaar is geworden hier in 

Nederland die vind ik best wel vervreemdend.' 

Ta: 'Welke gangbare manier?' 

Th: 'De gangbare manier is, dat zei ik net al, voedsel eten wat bij wijze van spreken van het andere eind van de wereld 175 
ingevlogen wordt en geproduceerd wordt door mensen die je niet kent. Je weet vaak niet eens waar het vandaan komt. Je 

werkt bij een hele grote organisatie ver weg van waar je zelf woont. Even alles nu in extremen trekken. Grote organisatie die 

producten maakt of diensten levert waarvan je zelf ook het idee hebt van; 'Ik kan me er iets van voorstellen waar het goed 

voor is, maar ik zie het directe resultaat helemaal niet zo'. Bij een hele grote organisatie werken, merk ik vaak, dan krijg je 

een soort van in zichzelf gekeerdheid van de organisatie. Dat is weer een heel ander verhaal misschien, maar ik heb het idee 180 
dat veel mensen toch werken bij hele grote organisaties, terwijl de mensen waar je contact mee hebt, waar je daadwerkelijk 

mee te maken hebt, dat zijn gewoon niet zo heel veel, dan gaat het gewoon eerder om cijfertjes dan om mensen. Ik kan het 

een beetje moeilijk uitleggen. Het heeft ook niet direct iets met duurzaamheid te maken, maar wel met vervreemding. Ik denk 

als je ergens werkt in een vrij kleine club, dan voel je je veel meer verbonden met de mensen en met wat je daar doet, dan 

wanneer je in een hele grote organisatie werkt. Die heeft allerlei doelstellingen die van bovenaf opgelegd zijn waar je 185 
waarschijnlijk zelf nauwelijks invloed op hebt gehad of achterstaat.'  

Ta: 'Heeft duurzaamheid dan ook met vervreemding te maken?' 

Th: 'Ik denk wel dat op bepaalde manier wel samen hangt bij mij. Ik denk dat mensen eerder verantwoordelijkheid nemen 

voor hun leefomgeving als je daar direct resultaat van ziet. Het vuilnis wordt opgehaald en het is weg. Je spoelt de wc door 

en het is weg. Dan zie je het verder niet, terwijl, stel je zou je vuilnis zelf ergens vlak bij ergens kwijt moeten raken, dan zou 190 
je eerder denken van; 'Hoe gaan we daar mee om? Wat is de schoonste manier om dat kwijt te raken en hoe zorg ik er dan 

voor dat dat niet decennia lang blijft liggen?' Je wordt er meer mee geconfronteerd, met wat je zelf doet, wat voor gevolgen 

dat heeft. Ik denk als het kleinschalig is en dus tegenhanger van die vervreemding en meer verbinding, dan voelen mensen 

zich wel verantwoordelijker. Ik denk dat ze zich wel dan ook zo gedragen dat dat een meer duurzame levensstijl tot gevolg 

heeft. Nu zijn er vaak plekken waar de vervuiling plaats vindt of sterk vervuilde plekken. Nog zoiets, 195 
arbeidsomstandigheden. We halen ook veel producten uit de Derde Wereld bijvoorbeeld, heel ver weg. Heel veel dingen 

worden heel goedkoop in China geproduceerd. Je hebt er nauwelijks zicht op hoe de mensen die het produceren, onder welke 

omstandigheden die dat deden. Wat ik zo wel eens hoor is dat vaak niet al te best, maar goed, het is een beetje een ver-van-je-

bed-show. Je wordt er niet direct me geconfronteerd. Als je buurman bij wijze van spreken het heel slecht zou hebben, dan 

zou je eerder denken; 'Dit klopt niet'. Dus hoe verder het weg is, hoe minder je er mee geconfronteerd wordt en hoe minder je 200 
geneigd bent om daar een bewuste keuze in te maken, om die keuzes te maken om die dingen te verbeteren.' 

Ta: 'Jij maakt wel die bewuste keus?' 

Th: 'Ik probeer het wel, maar het is wel moeilijk. We leven in een mondiale economie en ik probeer dan met voedsel 

bijvoorbeeld dingen wel te kiezen voor duurzaam en lokaal. Dat kun je bij andere dingen ook doen. Daar ben ik iets minder 

mee bezig, moet ik zeggen. Mijn focus ligt vooral op voedsel en energie. Nog zo'n voorbeeld; spullen die we kopen doen we 205 
bij voorkeur tweedehands. Ik vind het ook wel zo z'n charme hebben. Ik hou niet van verspilling, dus als er iets wat nog goed 

is hergebruikt kan worden vind ik dat mooi. Het is ook nog vaak goedkoper. Dat is ergens ook wel een duurzame keus, dus 

qua kleding en meubels is het ook vaak tweedehands. In zoverre is dat ook een duurzame keus. Wat heb ik nog meer voor 

spullen? Kleding, meubels.' 

Ta: 'Je vertelde dat je het moeilijk vond om daar bewust mee om te gaan, kun je daar iets meer over vertellen?' 210 
Th: 'Bijvoorbeeld, we hebben ooit een boekje cadeau gekregen toen we een abonnement namen op het tijdschrift 'Genoeg'. 

Genoeg is ook zo'n tijdschrift voor consuminderen. Ik schrijf er ook wel eens samen met een vriend van mij een rubriekje in, 

trouwens, over de houdbaarheid van voedsel. Goed, dat is weer een ander verhaal. Ik voel me een beetje verbonden met dat 

tijdschrift, maar we hebben er dus ook een abonnement op. Toen kon je als cadeautje ook iets kiezen en één van die dingen 

van het boekje en dat heette 'Hoe Groen is groen?' het ging over op allerlei gebieden over hoe maak je de meest groene, 215 
tussen aanhalingstekens, hoe maak je de meest groene keus van al die dingen waar je in kunt kiezen. Daaruit bleek eigenlijk 

wel hoe moeilijk het is, want heel vaak is het zo dat je enerzijds kun je kiezen voor de één, maar van de andere kant kun je 

kiezen voor de ander. Ik kan kijken of ik een voorbeeld kan noemen. Bijvoorbeeld composteren. Is het nou beter om thuis in 

je achtertuin een composthoop te maken, of kun je het beter in de biobak gooien en dat het ergens centraal op een hele grote 

hoop gecomposteerd wordt? Enerzijds kun je dus zeggen van; 'Oké, ik doe het in mijn eigen achtertuin, want dan hoeft het 220 
niet vervoerd te worden. Zeker als je zelf de compost in je eigen tuin gebruikt. Dan heb je het meteen bij de hand. Dat scheelt 

allemaal vervoer en kilometers. Aan de andere kan kun je zeggen; 'Dat composteren gaat natuurlijk veel efficiënter als het 

allemaal op één grote hoop gegooid wordt en onder perfecte omstandigheden gecomposteerd wordt. Dan krijg je veel minder 
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verliezen van stikstof en energie via de lucht en de grond, het uitspoelen. Wat is nou qua milieu dan beter?' 

Ta: 'Hoe los jij dat op? Hoe ga je daar mee om?' 225 
Th: 'Dat is lastig. Dat vind ik soms moeilijk. Een ander voorbeeld is dat wij bakken ook zelf brood. Dat vinden we lekkerder. 

Het is dan ook vers gemaakt, maar goed, je kunt ook zeggen; 'Qua milieu is het denk ik beter dat broden in hele grote ovens 

ergens gebakken worden'. Die broden moeten dan wel weer vervoerd worden. Ik denk al met al is het qua energie beter als 

het ergens in een hele grote ovens gebakken wordt dan dat iedereen thuis een klein oventje en een paar broden bakt. Toch 

doen we dat dan wel. Dat is dan minder duurzaam, maar dat is dan iets, dat vinden we dan belangrijk. We houden er gewoon 230 
van om het zelf versgebakken eigen brood. Dus ik ontmoet ook wel eens mensen die zo milieubewust zijn dat het een soort 

obsessie bijna wordt. Dat wil ik ook niet. Ik hou er ook niet van om andere mensen erop te gaan wijzen van; 'Je kunt beter 

zus of zo doen. Dat is beter voor het milieu. Ik zal niet snel met het opgeheven vingertje. Nee, ik ben daar heel terughoudend 

in. Ten eerste denk ik dat het geen effect heeft. Mensen voelen zich snel terecht gewezen en als mensen geïnteresseerd zijn en 

uit zichzelf daarmee bezig zijn, dan vind ik het ook wel leuk om het daarover te hebben, van; 'Ik heb gelezen dat het beter is. 235 
Of; 'Wij doen het zo'. Maar dan heb je een gezamenlijke drijfveer, een gezamenlijke interesse. Dat vind ik anders, maar veel 

mensen zijn er helemaal niet mee bezig. Bijvoorbeeld de laatste plek waar ik werkte. Dan komen mensen terug van vakantie 

en zeggen ze; 'Ik ben twee weken naar Egypte geweest. Dat was leuk.' Ik kan dan zeggen van; 'Moet je voor twee weken dan 

het vliegtuig zo ver weg nemen?' Mensen zijn er niet mee bezig, maar ik ga het er ook niet over hebben. Daar wordt je 

volgens mij niet een gezelliger persoon van. Ik denk dat mensen zich ook snel aangevallen voelen, maar ik vind het wel eens 240 
lastig, ja. Als mensen mij erna vragen wat ik ervan vind dan zeg ik het wel, maar ik ben ook wel eens geneigd te zeggen; 'ik 

wil niet hoe jij leeft veroordelen'. Toch zijn er wel eens dingen waarvan ik denk; 'Ik vind dat niet goed.' Dus als je mij vraagt 

is dat goed? Nee, dat is niet goed.' 

Ta: 'Krijg je daar wel eens reactie op of verandert dat wel eens iemand of juist niet? Hoe gaat de omgeving daarmee om?' 

Th: 'Zoals ik zei, het komt niet zo heel vaak voor. Ik ga niet zo snel zo'n gesprek aan. Het is eerder als het toevallig er toch 245 
eens over gaat. Als mensen iets aan mij vragen of iets ter sprake komt, dan is het eerder zo dat ik aangeef hoe ik zelf dingen 

doe en dat ik dat belangrijk vind. Dan zeg ik er meestal bij; 'Het is ook mijn persoonlijke keuze'. Andere mensen zijn er niet 

zo mee bezig. Dan wil ik ook niet met opgeheven vingertje gaan zeggen; Dat is niet goed. Ik probeer er wel een beetje mild 

in te zijn. Ik hou er zelf ook niet van als mensen te kritisch naar elkaar zijn. Volgens mij is dat niet de manier. Ik vindt dat je 

mensen moet inspireren, dan dat je mensen moet terecht wijzen.' 250 
Ta: 'Vindt jij dat de vrije keuze van iedereen om duurzaam te leven?' 

Th: 'Dat vind ik een moeilijk punt. Het is een vrije keus. Ik vind het wel vaak heel jammer dat mensen daar geen bewuste 

keuze in maken. Ik ben daar zelf nog niet helemaal uit wat ik daar van vind en hoe ik daar mee om moet gaan.' 

Ta: 'Is dat een dilemma?' 

Th: 'Een dilemma vind ik dat ik het vaak moeilijk kan aanzien als mensen heel niet duurzame keuzes maken. Tegelijkertijd 255 
denk ik; 'Ja, als mensen daarvoor kiezen. Ik ben ook niet in de positie om mensen terecht te wijzen en dat wil ik niet, maar 

tegelijkertijd vind ik het ook moeilijk om te zien. Dus dat is een dilemma. Ik weet niet zo goed hoe ik daar mee om moet 

gaan. Het beste is om mensen te inspireren. Nu we het er toch over gehad hebben. Het is ook zo dat wij hier nu wonen op een 

bepaalde manier en we hebben ook natuurlijk vrienden, maar dan selecteert zich ook wel uit in levensstijl natuurlijk. Die 

vrienden die wel hebben leven ook best wel duurzaam. Die hoef je ook niet zo heel erg te overtuigen. Die zijn daar zelf ook 260 
al redelijk mee bezig. Het gaat meer om mensen die daar helemaal niet mee bezig zijn. Hoe zou je die meer kunnen 

inspireren? Wat dat betreft is het ook zo dat Annelieke en ik vrijwilligerswerk doen. Dat is het Stiltehuis. Dat is een plek in 

Nijmegen. Daar kunnen mensen komen voor stilte en bezinning en wat afstand nemen tot hun dagelijkse leven om zich 

daarop te bezinnen en met levensvragen bezig te zijn. Het is een plek voor mensen tussen achttien en vijfendertig jaar, dus 

het gaat om jonge mensen. We organiseren daar stilteweekends. Ik had het net over onze andere moestuin. Dat is dus daar. 265 
Op het terrein hebben we een flinke moestuin. Wij zorgen tijdens zo'n stilteweekend ook voor de maaltijden. Annelieke is 

daar soms ook tussendoor. Die is daar gastvrouw. Maar waar het op neer komt, daar komen dus gasten en wij zorgen daar 

voor de maaltijden en die zijn biologische met groenten voor het seizoen en we hebben daar een moestuin dus als mensen 

daar komen krijgen ze ook wel iets mee. We bakken daar ook ons brood. Dat is ook zo iets. Het is misschien niet zo 

duurzaam, maar het past wel binnen het plaatje van; 'Voedsel is belangrijk en we doen daar zoveel mogelijk zelf in'. Mensen 270 
waarderen dat wel heel erg. We maken ook maaltijden die mensen ook wel echt lekker vinden en er wordt zorg en aandacht 

aan besteed en dan merk je wel dat mensen dat heel erg op prijs stellen en dat ook wel tot gevolg heeft, vaak, niet altijd, maar 

bij veel mensen raken daar ook wel in geïnteresseerd voor dingen uit de moestuin. Om even een contrast aan te geven, er 

komen ook mensen die bij wijze van spreken thuis voornamelijk een kant en klaar maaltijd in de magnetron schuiven en dan 

is hoe wij het dan doen en de maaltijden die wij dan verzorgen, is daarmee behoorlijk in contrast in positieve zin. Mensen 275 
waarderen dat, maar worden er dan ook door geïnspireerd. Het komt heel vaak voor dat mensen zeggen; 'Ik wil ook wel zelf 

leren brood bakken. Dat is toch ook wel heel lekker en leuk'. Of; 'Zo'n moestuin, daar wil ik ook eigenlijk iets mee'. Of; 'Ik 

wist niet dat vegetarische maaltijden zo lekker konden zijn'. Daar zit dan meestal wel iets van; 'Eigenlijk wil ik daar wel iets 

mee, maar ik weet niet zo goed hoe'. We merken dan dat mensen daar geïnspireerd worden. Een soort voorbeeld krijgen van; 

'Zo kan het dus. Dat is toch wel mooi en daar wil ik zelf ook iets mee'. Daar wordt dan een zaadje mee geplant en dat vinden 280 
wij ook heel mooi om te zien en fijn om voor mensen te zorgen in dat opzicht, om de maaltijden te bereiden en daar met 

aandacht te doen. Als we daarmee nog meer mensen kunnen inspireren tot een levensstijl waarvan wij denken; 'Dat is goed 

en duurzaam', dan is het voor onszelf ook wel heel fijn, dat je merkt; 'Goh, wij inspireren mensen'. Dat is een veel fijnere, 

prettigere manier dan mensen te gaan terecht wijzen van; 'Jullie doen het niet goed'. Daar staan we dan ook niet zo bij stil. 

Wij doen dingen op een bepaalde manier daar. Ik geloof meer in zelf het goede voorbeeld geven dan van andere mensen 285 
zeggen dat ze het niet goed doen.' 

Ta: 'Je hebt al een paar dingen gezegd waar ik nog even verder over wilde vragen. Je vertelde dat je veel mensen om je heen 

hebt die met duurzaamheid bezig zijn of dat dat elkaar uitzoekt. Kun je daar iets meer over vertellen?' 

Th: 'In zijn algemeenheid denk ik 'soort zoekt soort' een beetje. Als ik kijk naar mijn vriendenkring, vaak zijn dat toch 
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mensen die een beetje hetzelfde in het leven staan. Dat hoeft natuurlijk niet. Het kan juist ook heel leuk zijn als mensen heel 290 
verschillend zijn, maar echt de mensen die het dichtst bij je staan zijn toch vaak denk ik mensen die dezelfde waarden in het 

leven hebben en in dat opzicht denk ik dat de kans groter is dat je echt goed bevriend raakt met mensen die toch een beetje 

hetzelfde in het leven staan. Zo eenvoudig is het denk ik.'  

Ta: 'Duurzaamheid, speelt dat een rol binnen jouw vriendschappen?' 

Th: 'Eigenlijk nauwelijks. Niet direct. Ik denk dat het meer een kwestie is van hoe je in het leven staat. Dat je daar iets van in 295 
elkaar herkent, dan dat je nou samen dingen gaat doen die daar iets mee te maken hebben.' 

Ta: 'Dus het is niet zo dat jullie samen duurzame activiteiten doen?' 

Th: 'Nauwelijks. Annelieke bijvoorbeeld, die tuin bij het Stiltehuis, daar zorgt zij vooral voor en ik help wel eens mee en zo 

zijn er ook wel mensen uit onze vriendenkring die wel eens zin hebben om in de tuin te werken en vragen of ze kunnen 

meehelpen. Op die manier dan. Dat is een kwestie van samen in de tuin werken.' 300 
Ta: 'Die mensen om jou heen, die ook bezig zijn met duurzaamheid, kun je een globale omschrijving geven van hoe zij dat 

dan doen, hoe zij dat vormgeven?' 

Th: 'Ook wel door biologisch voedsel te kopen en verder op bescheiden voet te leven. Ik denk nu aan een paar mensen die 

samen in een woongroep leven. Die wonen gewoon vrij klein en die doen ook alles met de fiets en openbaar vervoer. Ze 

hebben geen auto ook en geen vliegtuig op vakantie. Eigenlijk een beetje die dingen die ik net ook noemde.' 305 
Ta: 'Bedoel jij toevallig waar Wen en Maarten wonen?' 

Th: 'Ja, toevallig, ja. Ben je daar ook geweest?' 

Ta: 'Ja, Maarten ken ik en Wen heb ik al geïnterviewd.' 

Th: 'Ja, dat is wat mij te binnen schiet. Je kent ook Elisabeth.' 

Ta: 'Nee.' 310 
Th: 'O, die ken je niet? Je was via haar bij ons gekomen.' 

Ta: 'Elisabeth, ik had haar ge-e-maild, maar zij vertelde van zichzelf dat ze niet echt meer deed dan op het lichtknopje letten.' 

Th: 'Maar toch, Elisabeth is wel iemand die gewoon wel heel klein leeft. Zij woont ook nog op een soort van studentenkamer 

en let inderdaad op het lichtknopje. Zij leeft gewoon wel vrij zuinig en ik denk, dat is ook al iets wat best wel duurzaam is. 

Dan hoef je niet eens te kiezen voor biologische producten en ik denk dat als je kiest voor een vrij zuinig leven, dat is ook al 315 
best wel duurzaam. Dus geen verre vliegvakanties of een dikke auto. Dat is op zich ook al best wel duurzaam. Ik denk dat zij 

duurzamer leeft met de gemiddelde Nederlandse bevolking. Misschien net niet zo duurzaam als wij, maar ik denk dat het een 

heel eind in de richting komt, dus dat zij ook best wel geïnterviewd had kunnen worden. Ze is er alleen misschien niet zo 

bewust mee bezig, maar onbewust denk ik wel in hoe zij leeft, dat ze best duurzaam leeft.'  

Ta: 'Nog iets anders. Je vertelde ook even tussen neus en lippen dat de focus van jouw duurzaamheid vooral gaat over 320 
voedsel en energie. Kun je iets over het energie vertellen? Want daar heb je nog bijna niets over gezegd. Hoe uit zich dat?' 

Th: 'Vooral in zuinigheid. Het lichtknopje, spaarlampen, de verwarming inderdaad. In de winter net zo laag zetten dat je 

denkt; 'Het is wel te doen, maar ik trek wel een warme trui aan'. Die is dan meestal op een graad of zeventien, 

zeventieneneenhalf. Daar wen je ook gewoon een beetje aan. Ik denk dat veel mensen een beetje standaard dat gewoon maar 

op twintig graden zetten. Ik weet het niet zo goed, maar ik denk; 'In de winter mag het huis best kouder zijn dan in de zomer'. 325 
Je went er aan en je kunt ook nog warme kleren aantrekken. Dan vind ik het nog steeds wel behaaglijk. Ik ga ook niet heel 

erg onder de douche bijvoorbeeld. Ik let wel een beetje op, maar vind het tegelijkertijd ook wel lekker, dus doe niet per se zo 

kort mogelijk. Het zijn allemaal van die kleine dingetjes. We hebben een kist met dekens. Met koken, dan kook je rijst en dan 

ben je die aan het koken en na een tijdje haal je dat van het vuur en dan kun je het in de kist zitten met de dekens er om heen 

en dan kun je het gaar laten worden in de kist in plaats van het de hele tijd op het vuur te houden. Dat is zo'n klein dingetje. 330 
Sowieso heb ik wel gemerkt, ik weet niet waar het dat precies in zit, dat onze energierekening als je dat vergelijkt met een 

gemiddeld huishouden behoorlijk laag uitvalt. Dat zal hem in die dingetjes zitten. We hebben ook niet veel apparaten die veel 

stroom vreten. Ja, de wasmachine. We hebben ook geen wasdroger. De wasdroger vind ik ook echt zo'n onzinnig apparaat 

wat vroeger ook niemand had, maar wat tegenwoordig heel veel mensen hebben. Je kunt het wel hebben als je geen ruimte 

hebt om het op te hangen. Dat is wel lastig. Maar ik denk, hang het gewoon ergens op. Improviseer iets in huis. Het hangt 335 
dan misschien een beetje in het trappengat wat niet zo mooi is, maar wij kiezen daar dan wel voor. Je kunt ook zeggen; 'Dat 

ziet er niet uit'. Of buiten. Dat is zo'n voorbeeld. Ook veel apparaten die schijnen ook veel stroom te verbruiken als ze stand-

by staan. Dus wij hebben best wel weinig dingen die gewoon stand-by staan. We hebben ook wel eens gehoord dat de 

computer, ook al staat hij uit, dat hij ook stroom gebruikt. Dat is een beetje moeilijk voor te stellen. Wij hebben dan zo'n 

stekkerblok met zo'n knop dat je gewoon dan kun je het helemaal van het stroom afhalen.'  340 
Ta: 'Nog iets. Je vertelde ook nog over het tijdschrift 'Genoeg'. Kun je daar nog iets over vertellen en de stukjes die je 

schrijft?' 

Th: 'Het is eigenlijk zo; jaren geleden kwam ik in contact met dat tijdschrift. Dat was eind jaren negentig. Toen bestond het 

pas net. Daarvoor was het de Vrekkenkrant. Dat ging echt over zuinig leven. In de loop der tijd is het steeds meer een blad 

geworden wat meer gaat over niet zozeer zo zuinig mogelijk leven, maar meer bewust consumeren. Duurzaamheid speelt 345 
daar ook wel een rol in. Het is idealistischer van karakter geworden heb ik het idee. Bij mij is eigenlijk hetzelfde gebeurd. Ik 

was vroeger vooral van het zuinig leven. Niet zozeer heel milieubewust. Behalve dat dat een bijkomstigheid was. Bij mij is 

dat toch een beetje verschoven toch in de richting van; Het mag ook minder zuinig. Als je echt kiest voor zuinig voor geld, 

dan koop je je boodschappen bij de ALDI. Wij halen het dan bij de natuurvoedingswinkel. Dat is toch een stuk duurder. Qua 

geld is dat niet zuinig, maar qua bewust kiezen en duurzaamheid is dat dan weer wel de keus die je dan maakt, dus dat is bij 350 
mij ook wel wat verschoven. Ik moet zeggen, ik heb ook wel het idee dat het ook wel een beetje een blad is voor mensen die, 

hoe moet ik dat zeggen, die wat minder ver zijn in de keuzes qua duurzaamheid of bewuste keuzes maken, dan ik, heb ik het 

idee. Dus in zoverre is het niet zo dat ik daar heel veel nieuws uit haal, maar ik vind het wel meer een soort erkenning.' 

Ta: 'En wat voor stukjes schrijf je daar dan?' 

Th: 'Dat doe ik dus samen met die vriend van mij. Dat gaat over de houdbaarheid van levensmiddelen. Een vriend van mij is 355 
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ook voedingskundige, net als ik. Hij had contacten gelegd bij de redactie en wil ook meer doen met schrijven. Hij is ook 

voedingskundige en wij dachten; 'Kunnen we daar niet iets mee doen in het kader van voor de doelgroep van het tijdschrift 

interessant is?' Vorig jaar was er ook zo'n campagne van; 'Eten is om op te eten'. Ik weet niet of je daar van gehoord hebt? 

Het ging erover dat heel veel voedsel wordt weggegooid, omdat mensen te veel kopen en dan bederft het of mensen maken te 

veel en weten dan niet zo goed wat ze met de kliekjes moeten doen of denken; 'Dat wordt te ingewikkeld. Ik gooi het maar in 360 
de prullenbak.' Het is toch allemaal niet zo duur, dat voedsel. Er was een campagne van de overheid om mensen te stimuleren 

minder eten wet te gooien. Daardoor was ook meer aandacht voor de houdbaarheidsdatum. Wat zegt die 

houdbaarheidsdatum? Veel mensen kijken na de houdbaarheidsdatum, dan gaat het meteen de prullenbak in. Dan is het niet 

meer goed en vertrouwen ze het niet meer. Heel veel dingen zijn ook na de houdbaarheidsdatum ook prima te consumeren. 

Het is alleen, je moet een beetje opletten van; 'Staat er geen schimmel op of ruikt het nog wel goed?' Dat verschilt een beetje 365 
per productcategorie. Wij hadden het idee; 'Kunnen we daar niet een terugkerend rubriekje over schrijven?' We hebben het 

gehad over ingeblikt voedsel, over zuivelproducten, over kaas. Kaas als daar schimmel op zit, moet je het dan weggooien of 

kun je de schimmel wegsnijden eigenlijk. Allemaal van die dingen van hoe lang is iets houdbaar en als iets bederft wat 

gebeurt er dan eigenlijk en hoe schadelijk is dat? Dat een beetje uitspitten. Daar schrijven we dan een kort rubriekje over 

iedere keer.'  370 
Ta: 'Nog een ander iets wat je zei; je noemde dat dilemma over de vrije keus van het individu in het duurzaam leven. Wat is 

de rol van het individu in de verduurzaming van de maatschappij?' 

Th: 'Ik denk dat die rol ontzettend groot is. Ik denk dat er in de maatschappij vooral verduurzaamd kan worden van onderaf. 

Ik denk de overheid moet vooral faciliteren. Mensen hebben toch de neiging naar elkaar te wijzen. Van; 'Ja, ik koop geen 

biologische groenten, want die zijn een stuk duurder, dus ik vind dat de overheid dat moet subsidiëren, zodat het 375 
aantrekkelijker gemaakt wordt'. Dat kan een optie zijn, maar ik denk ook, dat als je als individu niets doet, dat er dan ook 

weinig gebeurt. Eigenlijk zou ieder gewoon bij zichzelf ten rade moeten gaan wat hij kan doen, ook in de positie waarin je 

zit. Bedrijven zijn ook bezig met duurzaamheid, tenminste, het is tegenwoordig wel iets wat leeft. Dus ik denk als bedrijf kun 

je daar ook iets in doen. Je kunt ook kijken; 'Wat kunnen wij doen?' Bedrijven zijn vooral gericht op winst. Een duurzaam 

imago komt natuurlijk wel goed uit, maar als consumenten dat belangrijk vinden, dan spelen ze daar wel op in en ik denk dat 380 
daarom individuen belangrijk zijn. Als individuen iets willen, dan denk ik dat bedrijven daarop inspelen omdat de markt 

daarom vraagt. Ik denk dat de overheid daar dan op inspeelt. Als er een bewustzijn bij individuen ontwikkelt, dan uit zich dat 

ook in de politiek.'  

Ta: 'Dus de verandering komt van onderaf?' 

Th: 'Ik denk het wel. Ik denk ook van bovenaf. Ik denk dat het zoveel mogelijk een samenspel zou moeten zijn.'  385 
Ta: 'Wat zou de overheid dan meer moeten faciliteren, wat je net zei?' 

Th: 'Ik zou niet direct concrete voorbeelden weten, denk ik, maar ik denk eigenlijk dat iedereen, of je nou bij de overheid 

werkt of waar dan ook, of als consument. Ik denk dat als iedereen bij zichzelf nagaat; 'Hoe kan ik de dingen die ik doe 

duurzamer doen?', dan gebeurt er ineens heel veel. Ik denk dat de mensen die bij de overheid werken, als zij zichzelf die 

vraag stellen, dat dan ook wel het één en ander kan gebeuren. Wat mij nu te binnen schiet, bijvoorbeeld het feit dat deze 390 
nieuwbouwwijk is opgezet en dat daar stadsverwarming is aangelegd, dat vind ik dan zo'n initiatief. Ik weet niet precies wie 

daarbij betrokken is, maar het is van Thalis, de verhuurder. Misschien zijn zij ermee gekomen, misschien zijn er ook nog 

overheidsinstanties bij betrokken geweest. Ze hebben in ieder geval de handen ineen geslagen en hebben gekeken; 'Oké, we 

gaan toch nieuwe huizen neerzetten. Kunnen we daar iets van duurzaamheid bij betrekken?' 

Ta: 'Zzou de overheid nog iets moeten doen met het gebod en het verbod?' 395 
Th: 'Ik zelf ben wel geneigd om te zeggen; 'Ja'. Bijvoorbeeld, er mogen wat mij betreft behoorlijke belastingen op 

vliegverkeer geheven worden. Het is een ingewikkelde discussie, want dan krijg je dat luchthavens of vliegmaatschappijen 

gaan klagen van; 'Dan vliegen ze niet meer over Schiphol. Dan vliegt iedereen over Frankfurt, want Duitsers heffen die 

belasting niet'. Dus we prijzen onszelf uit de markt. Dat geldt voor de landbouw natuurlijk ook. Daar heeft dat ook 

plaatsgevonden. Nederlandse boeren moeten aan allerlei milieueisen voldoen en daarom zijn hun producten duurder dan 400 
vergelijkbare producten die van ver komen en waar dat soort regels niet gelden. Dat vind ik dus het nadeel van alles aan de 

vrije markt overlaten. Dat is een manier van doen die zo goedkoop mogelijk is. Zo goedkoop mogelijk qua geld is qua 

duurzaamheid vaak niet ideaal, verre van zelfs. Zeker omdat nu veel dingen al van ver komen, zijn mensen er helemaal niet 

zo mee bezig. Ze zijn zich er niet van bewust dat het vervuilend is. Daar had ik het zo straks ook over, die betrokkenheid of 

bewustzijn is vaak niet zo aanwezig als het allemaal een ver van mijn bed show is. In de supermarkt wordt vaak naar de prijs 405 
gekregen. Als je mensen vraagt; 'Vindt u dat... ' en dan gaat het over dierenwelzijn, legbatarijen, ik noem maar wat. Of 

varkens die binnen gehouden worden. Dan is iedereen heel erg verontwaardigd en vindt iedereen dat kippen en varkens best 

wel wat meer ruimte mogen hebben en goed verzorgd moeten worden. In de supermarkt blijkt dan dat mensen toch het 

goedkoopste stukje vlees kiezen. Dat is zo'n dilemma, want dan zijn ze daar blijkbaar toch niet zo mee bezig.'  

Ta: 'Heb je enig idee hoe dat op te lossen, dat dilemma wat je noemt met de vrije markt? Wat moet er dan veranderen?'  410 
Th: 'Het voorbeeld dat ik net noemde, van bijvoorbeeld vliegbelastingen op vliegverkeer, kerosine, luchthavenbelasting, dat 

zou dan eigenlijk wereldwijd met elkaar, de overheden, samen moeten werken. Dat is natuurlijk heel makkelijk gezegd en 

heel moeilijk gedaan. Kijk naar zo'n Kyoto verdrag. De Verenigde Staten doen dan niet mee en dan heb je al een probleem. 

Dat soort dingen blijven vaak steken als niet iedereen meedoet. Het is niet mogelijk als niet iedereen meedoet. Daarom heb 

ik niet zo heel veel vertrouwen in verandering van bovenaf. Ik vind dat je als consument wel veel invloed hebt, maar 415 
daarvoor is wel nodig dat er een soort bewustzijn overheen trekt over de mensen. Misschien eerder dan allerlei regels op te 

leggen denk ik dat het mooier zou zijn als mensen van onderaf dus zeg maar een soort bewustzijn zou ontstaan. Ik denk dat 

dan overheden mee gaan doen en mee gaan denken. Mensen die bij overheden werken zijn natuurlijk zelf ook mensen met 

een bewustzijn en wat dat betreft zie ik ook veel dingen gebeuren. Ik hoorde laatst van iemand die uit het bedrijfsleven kwam 

en daar heel veel geld had verdiend en dacht; 'Ik wil toch echt iets doen wat bij draagt' en hij heeft één of ander platform 420 
gevonden waarin mensen opgeroepen worden om duurzaamheids ideeen op te zetten hij heeft ook allerlei contacten binnen 
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het bedrijfsleven en hij is heel erg aan het lobbyen om dingen duurzaam te krijgen. Hij heeft ook invloed. Ik ben even 

vergeten hoe het heet. Nudge heet het volgens mij. Ik hoorde een interview met die man en dacht; 'Ja, dat is goed wat hij 

doet. Hij doet op zijn manier binnen de mogelijkheden die hij heeft'. Omdat hij zo'n hoge pief binnen het bedrijfsleven was, 

heeft hij best wel invloeden daar. Binnen die mogelijkheden draagt hij echt iets bij. De keerzijde daarvan bedacht ik me ook 425 
wel. Het was allemaal nog steeds wel een beetje van; 'Zolang het allemaal niet ten koste gaat van de economische groei'. Het 

is natuurlijk heel makkelijk om te zeggen; 'We doen dit en we doen dat en we kunnen dingen duurzamer maken'. Dan werkt 

iedereen wel mee, maar als het op gegeven moment pijn gaat doen in economisch opzicht dan wordt het moeilijker.' 

Ta: 'Want kan de markt verduurzamen?'  

Th: 'Voor een deel wel, denk ik. Ik bedoel, je ziet dat bij auto's bijvoorbeeld. Auto's zijn veel duurzamer dan auto's die twintig 430 
jaar geleden werden gemaakt. Ze zijn zuiniger in het gebruik, roetfilters, dat soort dingen, maar dan nog denk ik dat we nog 

echt onze consumptie naar beneden moeten schroeven. Alleen maar kiezen voor duurzame alternatieven. Dus dat als je een 

auto koopt, dan kies ik een duurzamere auto. Ik denk dat dat niet voldoende is. Ik denk dat we ook minder moeten 

consumeren. Niet alleen anders consumeren. Veel mensen zeggen; 'We moeten niet minder consumeren. We moeten anders 

consumeren.' Dat vind ik heel goed, maar ik denk dat we ook minder moeten consumeren.'  435 
Ta: 'Waarin moet worden geminderd?' 

Th: 'Ik denk in energieverbruik. Als ik naar mijzelf kijk, we hadden het er zo straks over, de dingen die ik dan doe in de 

keuzes die ik daar maak, het produceren van voedsel en energie en nog wat andere dingen. Ik denk dat meer mensen dat 

zouden kunnen doen. Als je het hebt over vervoer en verkeer, vooral vliegvakanties. Dat vind ik alleen maar iets wat voor de 

leuk is. Echt luxe. Je kunt natuurlijk het eerste snijden in de echt luxe dingen. Voedsel dat veel meer lokaal kan. Niet meer 440 
invliegen vanuit Zuid Amerika. Veel meer kijken van; 'Wat kan hier verbouwd worden?' Ook dingen uit verwarmde kassen. 

Misschien moet je ook gewoon denken; 'Ik hoef geen aardbeien te eten in december'. Dat soort dingen.  

Ta: 'Nou wou ik even nog naar de politiek en daarover. Ben je zelf politiek actief of betrokken?' 

Th: 'Ik ben niet politiek actief. Nee. Ik ga wel stemmen.'  

Ta: 'Wat stem je dan?' 445 
Th: 'Ik heb de laatste keer GroenLinks gestemd. Misschien het meest voor de hand liggende optie als je kijkt naar 

duurzaamheid. Dat wil niet zeggen dat ik dat altijd zou doen, hoor. Ik moet zeggen, ik ben niet iemand die de politiek heel 

erg volgt, nee.' 

Ta: 'Heeft dat ook een reden?'  

Th: 'Vast wel. Je hoort vaak over de kloof tussen de politiek en de burger. Die ervaar ik zelf ook wel, hoor. Ik vind dat er vaak 450 
wel erg veel gebakkeleid wordt onderling. Gaat het nou meer om onderlinge relletjes uitvechten en beeldvorming onderling 

en jezelf goed in de picture zetten, dan om het land te besturen? Ik volg het wel een beetje. Je kunt daar ook echt heel veel 

tijd mee kwijt zijn ook. Wij hebben ook geen televisie hier. We hebben een televisie maar die gebruiken we alleen om film-

dvdtjes te kijken. We hebben geen kabelaansluiting. Dat is weer een heel ander verhaal misschien, maar ik merk gewoon dat 

je daardoor veel tijd hebt. De meeste dingen die op tv komen die mis ik helemaal niet. Ik luister dan wel eens radio. Dan 455 
luister ik wel eens naar het nieuws en actualiteitenprogramma's, maar op de radio, het gesproken woord, dan worden dingen 

meestal wat compacter gebracht. Televisie gaat vaak om beelden. Televisie is een sneller medium, meer om sensatie ook. 

Radio voldoet meer en af en toe op internet kijk ik eens wat. Zeker als er iets gebeurd is wat ik van belang vind, dan kijk ik 

wel op internet om er meer over te weten.'  

Ta: 'Nog een andere speler, milieuorganisaties. Hebben zij nog een rol in de verduurzaming van de maatschappij?' 460 
Th: 'Denk ik wel, maar ook daarbij is het heel belangrijk hoe ze hun boodschap brengen. Traditioneel denk ik dat 

milieuorganisaties heel erg er op in gespeeld hebben om verontrustende berichten de wereld in te sturen. 'Help, het tropisch 

regenwoud verdwijnt'. 'Help, de oceanen raken vervuild.' Het is allemaal waar. Het is ook belangrijk, maar ik denk dat je daar 

op den duur ook wel het effect mee krijgt dat mensen er een beetje moe van worden. Dat mensen eerder liever wat anders 

gaan lezen of liever het van zich af duwen dan dat ze er van willen horen, dat het hun alleen maar een slecht gevoel geeft.' 465 
Ta: 'Merk je dat effect bij jezelf ook?' 

Th: 'Wel een beetje. Ik ben wel donateur van Greenpeace en dan krijg ik ook zo'n krantje wel eens. Dan blader ik het even 

door, maar meestal lees ik het niet meer. Hoewel, dat krantje is niet alleen maar van dan rampspoednieuws, maar ik heb wel 

het idee dat organisaties als Greenpeace, misschien deden ze dat vroeger meer dan nu, maar ik heb het idee dat ze toch vaak 

op de tour waren van; 'Help; het gaat helemaal de verkeerde kant op'. Ik deel die mening, maar ik denk dat als je mensen tot 470 
ander gedrag wil verleiden, dan denk ik dat je mensen niet bang moet maken, maar moet inspireren. In dat opzicht kan ik ook 

wel een boek noemen wat ik daarover gelezen heb. Dat is het Transitiehandboek. Ik weet niet of je daar wel eens van 

gehoord. Nou, ik ga ervan uit dat ik niets weet, dus ook al heb je er wel van gehoord, dan ga ik er wel over vertellen. Het is 

een initiatief van Transition Towns, heet dat. Vanuit Engeland is dat begonnen en inmiddels is dat bezig om over de wereld 

zich te verspreiden. Het idee daarachter is dat lokaal mensen, als ze geïnspireerd worden om hun eigen stad en de plek waar 475 
ze wonen, hun eigen leefomgeving, minder afhankelijk te maken van fossiele brandstoffen. Dat is het idee. Dus iemand die 

dat begonnen is in Engeland. Dat is Rob Hopkins, heet die man, die heeft een boek daarover geschreven. Dat heet het 

Transitiehandboek. Dat is ook in het Nederlands vertaald. Daarin worden allerlei handreikingen gedaan over hoe je dat dan 

als lokale gemeenschap zou kunnen doen. Hoe kun je je eigen dorp of stad duurzamer maken en minder olieafhankelijk. Het 

gaat echt om de olieafhankelijkheid, maar daarmee samen hangend gaat het ook gewoon over duurzaamheid, meer lokaal 480 
geproduceerd, minder energiebehoefte. Zelf lokaal meer je eigen energie opwekken. Minder afhankelijk van fossiele 

brandstoffen of grote energie die van ver komt of voedsel wat van ver komt, minder afhankelijk van grote multinationals. In 

Nijmegen heb je ook zo'n initiatief, Transition Town Nijmegen. Ik moet zeggen, ik heb me er nog niet bij aangesloten, maar 

ik volg wel wat ze doen. Binnenkort wil ik ook wel iets met ze samen doen moet ik zeggen. Dat is weer een ander verhaal. 

De insteek van dat boek, daarom begon ik erover, ik heb een beetje de neiging om af te dwalen merk ik. Normaal gesproken 485 
ben ik ik wat beter in de rode draad vast te houden heb ik het idee. Waarom ik erover begin is dat de insteek van dat boek is 

van; 'Mensen moeten geïnspireerd worden'. Ook het hele idee van dat de olie langzamerhand duurder wordt. Dat is dan ook 
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iets wat weinig mensen zich realiseren. Fossiele brandstoffen zijn eindig. Op zich zit er nog zat in de grond, maar op gegeven 

moment wordt dat moeilijker te winnen. Het wordt schaarser en daardoor gaat de prijs ervan omhoog. Dan krijg je een soort 

omslagpunt. Dat noemen ze piek olie. Vanaf dat moment wordt het dus duurder en het heeft invloed op onze hele economie, 490 
want de economie is heel erg sterk afhankelijk van goedkope energie. Als je kijkt naar landbouw en hoe alles geproduceerd 

wordt en van ver weg gehaald wordt en vervoerd wordt, dan is dat allemaal heel erg afhankelijk van energie en die is 

momenteel heel erg goedkoop omdat de olie zo goedkoop is. Als dat gaat veranderen dan moeten we wel een omslag maken 

naar toch meer een lokale economie, meer zoals het vroeger was. Het hoeft niet terug naar vroeger, maar je kunt ook met 

nieuwe technologieën dat doen. Sommige dingen moeten misschien wel weer terug naar hoe dingen vroeger waren, maar hoe 495 
maken we die omschakeling naar het meer lokale duurzame economie en een duurzame maatschappij? Je kunt dan heel erg 

mensen bang gaan maken van; 'Help, de olie wordt schaarser en alles wordt duurder daardoor. We kunnen onze huidige 

manier van leven niet meer volhouden, dus er gaan gewoon hele nare dingen gebeuren als de economie onderuit gaat. Je kunt 

allerlei rampscenario's gaan verzinnen, maar het effect daarvan is dat mensen heel erg verlamd raken en denken; 'Ik weet ook 

niet meer wat ik moet doen, dus laat maar.' Zijn insteek in dat boek is van je moet mensen inspireren om het anders te doen 500 
en een soort beeld schetsen van dat die nieuwe manier van leven, die meer duurzame manier van leven, als we daar naartoe 

willen, dat die ook heel leuk kan zijn. Je doet dingen meer met de buurt, moestuinen, allerlei dat soort initiatieven, dat 

kunnen ook hele leuke en inspirerende initiatieven zijn. Mensen willen inspireren, dan moet je het leuk maken.'  

Ta: 'Ik zit een beetje met de tijd, want we zitten al op anderhalf uur. Ik wil je nog een paar dingen vragen, maar met het risico 

dat ik je na, nou, vijf minuten afkap. Leef je over tien jaar nog zo, wat duurzaamheid betreft?'  505 
Th: 'In ieder geval niet minder duurzaam, denk ik.'  

Ta: 'Enig idee hoe je daar dan over tien jaar mee bezig bent?'  

Th: 'Moeilijk te zeggen. Ik hoop meer van mijn eigen voedsel te kunnen produceren. Ik hoop misschien ook zelf meer eigen 

energie te kunnen opwekken. Misschien zonnepanelen. Ik gewoon wel bezig van; 'Waar kan ik met de dingen die ik doe, 

waar kan dat duurzamer'? Zo kan het dus zijn dat dingen in een korte tijd steeds een beetje duurzamer worden. Dus wat dat 510 
betreft denk ik dat het meer is. Ik heb niet echt een idee precies van dat er een beeld opdoemt van; 'Zo ziet het er over tien 

jaar uit'. 

Ta: 'Heb je wel een beeld van Hoe ziet volgens jou de ideale duurzame wereld eruit, de samenleving?' 

Th: 'Dan denk ik toch aan een soort maatschappij waarin dingen gewoon kleinschalig geregeld zijn, waarin voedsel dus 

lokaler verbouwd wordt en ik denk dat dat ook wel dan inhoudt dat mensen meer op het platteland en minder in de steden 515 
zullen wonen. In de stad ook ook zat plekjes zijn waar je iets kunt doen op het gebied van bijvoorbeeld voedselvoorziening, 

allerlei lege stukjes grond, lege kantoorpanden die omgebouwd worden tot onverwarmde kassen. Dan kun je ook weer 

zeggen; 'Kassen, moet verlicht worden', maar aan de andere kant, als het alternatief is dat het van ver moet komen, dan moet 

je een afweging maken. Dat soort afwegingen moeten gemaakt worden. Ik denk dat mensen dan eerder in kleinere 

gemeenschappen dingen samen doen en dat kan allemaal op het gebied van landbouw, maar ook op andere gebieden. Van 520 
allerlei dingen, gebruiksgoederen die wij niet meer uit China halen maar dat het gewoon dichterbij gemaakt wordt.'  

Ta: 'Speelt technologie ook een rol in die samenleving?'  

Th: 'Ja, ik denk dat voor een deel het meer duurzame maatschappij meer low-tech zal zijn, dus minder energieverslindende 

apparaten bijvoorbeeld en dan denk ik vooral aan apparaten die wij niet zo heel hard nodig hebben als de wasdroger van 

daarstraks, maar ik denk dat voor een ander deel technologie wel weer een hele grote rol speelt als je het hebt over 525 
zonnepanelen. Daar valt volgens mij nog heel veel aan te verbeteren, het rendement wat hoger wordt. Ik denk dat er nog veel 

meer uitvindingen te doen zijn of dingen die misschien al uitgevonden zijn die te implementeren, waardoor er zuiniger met 

energie omgesprongen kan worden. Bijvoorbeeld de stadswarmte die wij hier in huis hebben. Dat is ook zoiets wat 

gerealiseerd is. Dat soort dingen kunnen denk ik meer gebeuren, dat er overal waar warmte geproduceerd wordt en het een 

soort afvalproduct is, dat je gaat kijken van; 'Kunnen we dat weer niet ergens voor gebruiken?' Dus dat er gekeken wordt 530 
van; 'Wat doen we met ons afval?' Afval kan zowel warmte zijn als product, maar ook huishoudafval of dat je alles wat uit je 

systeem komt, wat uit je huishouden komt, of alles wat je verbruikt, dat dat op een bepaalde manier weer het systeem ingaat 

en weer nuttig gebruikt wordt.' 

Ta: 'Hoe verwacht je dat de wereld eruit ziet over veertig jaar wat duurzaamheid betreft?'  

Th: 'Ik denk dat we over veertig jaar door omstandigheden gedwongen aanmerkelijk duurzamere maatschappij zullen 535 
hebben. Ik denk doordat energie veel duurder gaat worden, dat we steeds meer gaan kijken hoe we daar zuinig mee om 

zullen gaan springen en omdat er wereldwijd de bevolking hard groeit, dat er ook heel erg goed gekeken moet worden naar 

hoe we ons voedsel produceren en dat dat ook op een manier gaat dat het duurzamer is omdat we al snel dan 

landbouwgronden niet meer bruikbaar zijn door vervuiling of uitspoeling. Ik hoop dat we over veertig jaar niet een enorme 

catastrofe achter de rug hebben of hem inzetten, dat met hongersnoden, omdat we er een potje van maakten. Ik heb het 540 
telkens weer over landbouw. Misschien is dat een beetje mijn focus en dat iemand anders het meer over andere dingen heeft, 

maar onze grootschalige landbouw is heel erg afhankelijk van kunstmest, maar dat doen we nou tachtig jaar. Op den duur 

wordt de bodem daar steeds slechter van. Op een gegeven moment halen we niet meer de opbrengsten daar vanaf die we nu 

halen. En dan hebben een stijgende wereldbevolking wordt het juist belangrijker om hogere opbrengsten te halen. Ik kan me 

voorstellen dat er op gegeven moment echt voedseltekorten zijn.' 545 
Ta: 'Dan nog een volgende vraag. Voelt het als een opoffering, om met duurzaamheid bezig te zijn?'  

Th: 'Nee, omdat het geeft mij juist een heel goed gevoel. Het is denk ik ook misschien wat ik daarstraks noemde van dat ik 

eigenlijk van jongs af aan. Ik kan slecht tegen verspilling, dus het past eigenlijk heel goed bij mijn karakter om zuinig om te 

springen met energie en om milieubewust te leven, dan heb ik het idee dat ik iets doe. Het geeft een goed gevoel. Ik ervaar 

het niet als een opoffering. Ik kan me wel voorstellen dat er mensen zijn voor wie dat wel een opoffering is, dat het voor die 550 
mensen is het een veel grotere opgave om de omschakeling te maken. Wat dat betreft heb ik het misschien ook makkelijk.'  

Ta: 'Heb je het gevoel onderdeel te zijn van een beweging?'  

Th: 'Dat is een interessante vraag. Ik denk het wel. Ik denk het wel. Inmiddels wel. Ik heb het idee dat duurzaamheid steeds 
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meer leeft in de maatschappij en ik heb ook het idee dat dat een vrij kleine groep mensen is die daar heel actief mee bezig is 

en het voortouw in neemt. Ik weet niet zo goed of ik daar bij hoor. Op zich ben ik niet iemand die heel erg zelf dingen opzet, 555 
maar die meer een eigen manier van leven zoekt, hoe ik zelf dingen doe, maar van de andere kant is dat wel een beetje aan 

het veranderen. Meer vanuit het idee; 'Ik vind het belangrijk daar actiever mee bezig te zijn.' Ik ben ook betrokken bij het 

opzetten van een cursus permacultuur. Dat is ook weer zo'n term. Ik heb afgelopen jaar een cursus daarin gevolgd. Het gaat 

over energiezuinig landschap inrichten en het heeft veel met duurzaamheid te maken en het voert misschien een beetje ver 

daar nu op in te gaan. Met een paar mensen van het afgelopen jaar hebben we besloten om het komende jaar zelf zo'n cursus 560 
te geven, dus ja. Ook in het stiltehuis, dat is ook zo iets, daar doen we ook dingen en dragen we dingen uit en denk ik; 'Hee, 

ik zit nu ook in de positie dat ik naar andere mensen iets uitdraag en misschien door mij geïnspireerd worden. Ik heb ook wel 

het idee dat ik steeds meer een beetje in de positie kom dat ik toch een beetje een voortrekkersrol kan spelen. Dat ik meer bij 

de voortrekkers zit dan alleen maar bij de mensen die ermee bezig zijn om dingen duurzaam te doen. Ik hoop naar anderen 

toe meer iets aan te bieden. Ik probeer iets uit te dragen om andere mensen daar in te inspireren.' 565 
Ta: 'Dan nog de bijna-laatste vraag; ken je Het Groene Hert  in Nijmegen?' 

Th: 'Wel van gehoord, ja.' 

Ta: 'Nog nooit geweest?' 

Th: 'Nee, nog nooit geweest.' 

Ta: 'Dus dan kan ik je ook niet vragen wat je er van vindt?' 570 
Th: 'Nee, eigenlijk niet, behalve dat ik het goed vind dat het bestaat. Wat ik ervan weet is dat het een plek is waar de 

gemeente Nijmegen probeert samen met het bedrijfsleven en allerlei groene initiatieven tot ontwikkeling te brengen toch?' 

Ta: 'Ja, en Het Groene Hert  wil ook het duurzaam punt worden van Nijmegen, waar die initiatieven samen komen. Heb je 

daar behoefte aan, zo'n plek, zo'n duurzaam punt?'  

Th: 'Ja, nou je het zegt, ik ben eigenlijk helemaal niet gewend dat er vanuit de overheid heel duidelijk zo'n centraal iets op het 575 
gebied van duurzaamheid gebeurt, maar dat het gebeurt, vind ik wel heel erg goed en ik denk;  heb ik er behoefte aan? Dat 

weet ik niet, misschien wel.' 

Ta: 'Wat zou je zelf willen zien, doen?' 

Th: 'Nou ja, misschien niet zozeer voor mijzelf, maar wat ik graag zou zien, is dat er een plek is en dat is dan in dit geval Het 

Groene Hert , dat er echt een soort kennisstand gewoon is, dat als je iets wilt als bedrijf of als project of weet ik veel wat, of 580 
als consument in de zin van; 'Ik wil zonnepanelen op mijn dak of ik wil iets', dat je dan weet; 'Oké, ik moet naar Het Groene 

Hert , want daar kunnen ze me er alles over vertellen. Ik hoef niet zelf door allerlei regeltjes heen te ploeteren en met als 

gevolg dat ik misschien wel helemaal geen zin meer er in heb'. Dat er echt een soort kenniscentrum of informatiecentrum is, 

waar men bekend is met wat er mogelijk is en misschien met je meedenkt of in ieder geval dat ze je kunnen helpen.'  

Ta: 'Oké.'  585 
Th: 'Het zou mooi zijn als mensen zelf duurzamer zouden gaan leven of dat er een soort duurzaamheidsbewustzijn doordringt 

bij mensen en het zou mooi zijn als de overheid zo'n rol dan heeft om dat makkelijk te maken voor mensen. Ik denk dat Het 

Groene Hert  daar een belangrijke rol in kan spelen. Dat als je iets wil, dat je het dan zo makkelijk mogelijk gemaakt wordt 

om te kiezen voor de duurzame optie.'  

Ta: 'Oké. Dan de allerlaatste vraag. Mag ik je inkomen weten?' 590 
Th: 'Ja. Ik weet het alleen niet uit mijn hoofd.' 

Ta: 'Ongeveer?' 

Th: 'Bruto?' 

Ta: 'Doe maar netto.' 

Th: 'Netto? Netto duizend euro in de maand ongeveer.' 595 
Ta: 'Dan de laatste vraag; of er zelf nog iets is wat je kwijt wil, wat je ook nog wilt vertellen? Ondertussen stuur ik even 

iemand een sms'je, mijn manager van Het Groene Hert , dat ik later terug ben, maar praat vooral hoor.'  

Th: 'Nee, ik zou het niet weten, eigenlijk niet, behalve van wat ik net al zei, dat als je als overheid of gemeente iets wilt, dan 

zou ik zeggen, maak het de mensen zo makkelijk mogelijk.' 

Ta: 'Dat faciliteren?' 600 
Th: 'Dat faciliterende, ja. Zeker zorg vooral ook dat er geen belemmerende regeltjes zijn. Als die er zijn, probeer die aan de 

kaak te stellen en het faciliteren inderdaad. Voorlichting kan natuurlijk ook nog. Dan probeer je echt mensen bewust te 

maken, maar ja. Ik zie denk ik meer in het faciliteren.'  

Ta: 'Dank je wel.' 

To: 'Oké, nou graag gedaan.'  605 
Ta: 'We zijn klaar, het spijt me een beetje van de laatste paar vragen, maar je hebt heel 

veel interessante dingen.'  

 

Interview met Tom in de huiskamer van zijn rijtjeshuis,  Nijmegen, 11-05-2012 

 

 

Het eerste gedeelte van het interview is om technische redenen verloren gegaan. 5 
Hieronder volgt een korte samenvatting van dit eerste gedeelte.  

 

Tom is 36 en woont in zijn eentje in een rijtjeshuis. Dit rijtjeshuis heeft hij zelf 

verbouwd met, voor zover dit mogelijk was, volgens het principe van zuinigheid en 

hergebruik van materialen. In de achtertuin heeft hij een kruidentuin. Hij heeft een auto. 10 
Hij heeft een opleiding gedaan tot biologieleraar, maar had heel snel door dat dit niet bij 

hem paste en werkt nu als chemisch analist. Hij is werkzaam bij een bedrijf wat 
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bodemverontreiniging bestudeerd en zegt zelf dat hij dit beroep om een reden gekozen heeft. Zo draagt hij bij aan een schone 

grond.  

Zijn definitie van duurzaamheid wordt het beste weerspiegeld met het begrip van duurzaamheid zoals permacultuur dit in 15 
zich heeft; het feit dat kringlopen moeten kunnen blijven doorgaan tot in de eeuwigheid.  

Vanaf kinds af aan is hij bezig met duurzaamheid. Zijn vader was kippenhouder en ook bezig met hoe de kippen zo min 

mogelijk vergif te laten gebruiken. Zijn moeder had een moestuin. 

Hij ervaart duurzaamheid als een verrijking en heeft er veel plezier in, nadruk op voedsel en zijn tuin. Voorbeeld van 

pastinaken en een warenonderzoek 20 
Hij vindt zichzelf niet duurzaam in het feit dat hij een auto heeft en dat hij rookt. Het bezit van een auto ziet hij als 

noodzakelijk voor het vervoer naar werk. Het roken ziet hij als een relatief kwaad in vergelijking met hoe niet-duurzaam 

anderen zijn. Hij zou wel met de fiets naar de tuin willen maar dit is lastig in verband met het heen en weer sjouwen van 

onder andere gereedschap en plantjes ook met de auto.  

Houdt zich wel bezig met het aanspreken van anderen op niet-duurzaam gedrag. Zo noemt hij het voorbeeld van een collega 25 
met een broodje tonijn. Hij vraagt hem of hij het verhaal wel weet van de bijvangst en de dolfijnen die door de netten worden 

gedood. Heeft ook door dat dit veel weerstand op roept en wordt er al minder fel in.  

Heeft veel mensen leren kennen via Transition Town en deed mee aan een speciale onderdeel hiervan, de PermaBlitzers, 

waarbij vrijwilligers bestaande tuinen omvormen tot permacultuurtuintjes.  

http://nijmegen.transitiontowns.nl/archief/permablitz-groep 30 
Hij heeft zelf een volkstuintje gehuurd waar hij een permacultuur tuin van heeft gemaakt.  

Hij noemt het voorbeeld van lol in zijn eten als zijn buren en vrienden die niet duurzaam zijn, sla nodig hebben en bij de 

barbecue erachter komen hoe veel lekkerder eigen sla uit de tuin is.  

 

Tat: 'Ik weet niet hoe ver we nu zijn, maar het eerste gedeelte ga ik zo meteen zoveel mogelijk uit mijn hoofd weer een beetje 35 
de punten opschrijven.' 

To: 'Dat is jammer.' 

Ta: 'Ja, dit is heel jammer, maar nu de vraag; 'Leef je over tien jaar nog zo?' 

To: 'Absoluut. Ik weet niet hoe het er over tien jaar precies uitziet. Dat weet je niet, maar ik ben er altijd bewust in geweest, 

dus dat verdwijnt niet zomaar. Weet je wat, laat mij eens even bedenken hoe ik denk dat ik er over tien jaar voor zal staan. Ik 40 
verbaas mij altijd over hoe het klopt, als ik er over denk. Hoe ik in het verleden wilde dat ik zou worden en hoe ik 

uiteindelijk geworden ben, dat dat toch wel klopte. Zolang ik er fysiek toe in staat ben, en dat zou toch nog best lang zijn, zal 

ik die tuin absoluut fanatiek aanhouden. Het neemt alleen maar toe, steeds meer soorten, steeds meer productie. Het gaat 

steeds beter. Ik heb ook wel met de gedachte gespeeld om er mijn werk van te maken, het ecologisch tuinieren, om dat maar 

zo te noemen.' 45 
Ta: 'Zou je dat in de toekomst wel willen?' 

To: 'Dat denk ik niet.' 

Ta: 'En waarom niet?' 

To: 'Ik heb wel eens voor mensen wat tuintjes aangelegd en het onderhoud gedaan. Wat mij echt enorm opvalt is dat het de 

mensen eigenlijk niet eens zozeer interesseert hoe. De lange termijn visie ontbreekt bij veel mensen. Uiteindelijk als je er je 50 
bedrijf van maakt, je werk van maakt, dan wil je daar geld mee verdienen. Dan moet er gewoon voldoende geld binnen 

komen om je vaste lasten te betalen. Voor nu is mijn tuintje vanuit idealistisch standpunt. Nu heb ik het ontworpen en daar 

hou ik het bij, maar als je je werk ervan maakt, dan zal je dat idealisme een stuk moeten laten gaan. Zo werkt het nou 

eenmaal. Als je je werk ervan maakt kom je ook in concurrentie te zitten en gaat het uiteindelijk gewoon erom dat je er 

genoeg geld mee verdient. In de huidige situatie, doordat ik gewoon een baantje heb en dit erbij kan doen, kan ik het precies 55 
doen zoals ik het wil. Dat is iets wat ik toch wel aan wil aanhouden. Nou heb ik wel een droom van een boerderijtje ergens 

op goede grond en een hok met kippen erbij. Dat ik gewoon vrijwel zelfvoorzienend zou kunnen zijn.' 

Ta: 'Is dat het ideaal?' 

To: 'Ik denk wel dat dat heel waardevol zou zijn. Ik denk het wel.' 

Ta: 'En is dat ideaal, is dat een soort back to basics?'  60 
To: 'Een beetje wel. Het wil niet zeggen dat we ook gelijk terug naar de oertijd moeten, helemaal niet. Deze tijd heeft ook 

zijn waardevolle dingen. Absoluut. Het is onzin om die waardevolle dingen te laten vallen. Dat is helemaal niet nodig?' 

Ta: 'En wat is er waardevol bijvoorbeeld?' 

To: 'Goh, waarom is dat een moeilijke vraag? Even kijken, ik vind het wel heel waardevol hoe we tegenwoordig zo, ook 

wereldwijd, zo vreedzaam met elkaar omgaan. Het lijkt af en toe wel of het allemaal oorlog is als je naar de mensen kijkt, 65 
maar als je het vergelijkt met pak hem beet tweehonderd jaar geleden, dan gaan we heel erg vreedzaam met elkaar om. 

Enorm. Het is dat het nieuws tegenwoordig over alles schrijft. Internet heeft ook heel waardevolle dingen te bieden. Ik vraag 

me af of het zo goed is vooral voor de jeugd om de hele dag met internet en telefoon rond te lopen, of dat nou zo gezond is. 

Daar heb ik mijn twijfels bij, maar ach, laat ze maar gaan. De tijd zal het vanzelf leren. Ik denk echt vooral dat het als je met 

de huidige bewustzijn, laat ik het zo noemen, het bewustzijn van dat eigenlijk goed doen loont. We zeggen wel, we worden in 70 
Nederland steeds individualistischer en we worden eigenlijk steeds meer kou-ig en onverschilliger naar elkaar toe. Dat valt 

heel erg mee. Het is niet meer dan een beschermingsmechanisme in het verband met overbevolking. Er zijn gewoon te veel. 

Die leven dicht op elkaar en die moeten daar een weg in vinden. Dat is de enige reden dat we zo onverschillig naar buiten toe 

zijn geworden. Als ik zie dat in een stad iedereen stak lang elkaar heen en door elkaar heen loopt en elkaar nog amper lijkt te 

zien. Dat is niet dat mensen dat niet willen, dat is gewoon bescherming in verband met overbevolking. Kijk, het voordeel van 75 
het verhaal van laten we zeggen back to basics is simpel eigenlijk toch echt voeding. Als jij zelf je voeding eet en verbouwt, 

dan levert dat voor je lijf, voor jezelf persoonlijk een enorme meerwaarde op. Dat is iets wat we vergeten zijn.' 

Ta: 'Over individualisering gesproken, welke rol zie jij voor het individu in de verduurzaming van de maatschappij? Wat kan 

http://nijmegen.transitiontowns.nl/archief/permablitz-groep
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een individu doen? Wat moet een individu doen?' 

To: 'Nou, het woord moeten zou ik persoonlijk schrappen.' 80 
Ta: 'Waarom?' 

To: 'Misschien is dat mijn eigen dingetje, maar ik geloof dat meerdere mensen dat hebben. Dan gaan mijn haren gelijk 

overeind staan. Mensen moeten het willen. Het mooie van de huidige maatschappij met zijn individualisme is juist dat dit 

soort bewegingen van onderuit kunnen komen. In het verleden, toen het individuele belang toch was ondergeschikt aan het 

belang van het geheel, toen maakte het eigenlijk niet uit wat je zelf deed. Toen kon er eigenlijk niets groeien van onderuit. 85 
Tegenwoordig kan dat wel. Ik zie ook steeds meer mensen die best met die tuintjes bezig zijn. Zo kun je een beweging 

krijgen als dat er maar genoeg zijn. Het worden er steeds meer. Dan kunnen die ook een werkelijk verschil gaan maken in de 

maatschappij. Wat ze nou precies doen is eigenlijk helemaal niet belangrijk.'  

Ta: 'Zie jij dat gebeuren? Die verduurzaming van de maatschappij individu per individu?'  

To: 'Het gebeurt zeker. Of het voldoende is, ja dat moet de tijd leren, maar het gebeurt zeker wel.'  90 
Ta: 'Als een individu nou niet wil?'  

To: 'Iemand die niet geholpen wil worden kun je ook niet helpen. Dan laat ik hem meestal een beetje links liggen.'  

Ta: 'De rol voor de politiek, zie je nog een rol voor de politiek weggelegd?' 

To: 'Ja, politiek zou wel veel kunnen doen. Het zou ook heel waardevol zijn, maar in een democratisch model heeft de 

politiek er eigenlijk te weinig mee te winnen. Het gaat allemaal over lange termijn visies. De politiek zit er maar vier jaar.'  95 
Ta: 'Dat merk je echt, die korte termijn visie?' 

To: 'Dat zie ik heel duidelijk, ja.'  

Ta: 'Een voorbeeld is wat bleek met die polder in Zeeland die ze probeerden te bereiken. Het is niet voor niets dat Europa wil 

dat die polder onder water gezet wordt. Daar vragen ze echt niet zomaar voor niets. Europa weet ook wel dat Nederland 

super dicht bevolkt is. Europa weet ook wel dat het super goede landbouwgrond is. Natuurlijk heeft de bevolking daar in de 100 
buurt weerstand tegen. Dat is logisch. Soms moet je gewoon wat offeren.'  

Ta: 'Je zei net; in een democratie heb je een korte termijn visie. Heb je daar dan een oplossing voor of hoe kan dat verbeterd 

worden?' 

To: 'Als ik dat wist.' 

Ta: 'Is het dan gewoon een feit, iets waar je niets aan kunt doen?' 105 
To: 'Ik vrees het wel, ja, tenzij het van onderuit groeit.' 

Ta: 'En dan via de democratie weer?' 

To: 'Of nog een stap terug gaan naar de voorloper van de democratie. Zoals dan bijvoorbeeld in het oude Scandinavië en 

andere landen. Daar zijn de Romeinen nooit geweest. Dat was eigenlijk het beste. Die hadden het veel beter voor elkaar. In 

het oude Scandinavië hadden ze een hele eenvoudige opzet van democratie. Je had dorpjes en woongemeenschappen. Die 110 
woongemeenschappen kozen hun eigen leiders, vertegenwoordigers. Die kwamen in die groep bij elkaar en die namen 

beslissingen. Als die woongemeenschap het niet eens was met de beslissingen, dan werd die vertegenwoordiger eruit gezet 

en er werd een nieuwe gekozen. Doordat je het zo heel sterk bij de basis houdt, moet die persoon zich ook verantwoorden en 

wordt hij ook tot in het einde der dagen gezien voor wat hij gedaan heeft. Als hij mooi werk had afgeleverd, dan mag je daar 

je leven lang van genieten. Heeft hij er een zooitje van gemaakt, dan mag hij het weten ook. Dat vind ik persoonlijk een hele 115 
goede zaak. Dat is iets wat ik in een democratie nog wel mis. Een of andere overheidsambtenaar van de minister, die maakt 

er een zooitje van, maar zijn termijn is voorbij en hij kan zich terugtrekken en genieten van het geld dat hij ermee verdiend 

heeft. Dat kan toch niet? Dat vind ik een scheve situatie.'  

Ta: 'Jij vindt dus niet dat de politiek ook nu zich voldoende inzet voor de duurzaamheid?' 

To: 'O, nee, absoluut niet.' 120 
Ta: 'Kun je wat voorbeelden noemen? Iets wat je mist?' 

To: 'Een leuk voorbeeld is wat Duitsland veel beter gedaan heeft, is duurzame energie. De discussie over duurzame energie, 

die bestaat ook al een tijdje. Duitsland had zoiets van; 'dat kon wel eens wat worden. De olie raakt op, weet je wat. Wij gaan 

investeren in duurzame energie'. Windmolenparken. Je kunt hele discussies houden over of windmolenparken wel goed zijn 

of niet, maar los daarvan. Duitsland heeft dat gestimuleerd en ondertussen is daar een complete industrie in ontstaan in 125 
Duitsland. Die is ook heel goed voor de economie in Duitsland. Die begint zich nu al flink terug te verdienen. Uiteindelijk 

zal er ook alleen maar meer behoefte aan komen. De olie wordt alleen maar duurder. Zonne-energie wordt steeds 

interessanter. In Duitsland loopt het allemaal goed. Hier in Nederland voor geen meten. Omdat de overheid er niets in gedaan 

heeft. Wat doen we hier in Nederland? We gaan een nieuwe kolencentrale bouwen. Dat vind ik een domme zet.' 

Ta: 'Volg je de actualiteiten. Ben je politiek betrokken?' 130 
To: 'Redelijk. Niet fanatiek.'  

Ta: 'Stem je?' 

To: 'Ja, altijd.' 

Ta: 'Wat stem je dan?' 

To: 'D'66.' 135 
Ta: 'En waarom?' 

To: 'D'66 is een partij die kiest voor de beste oplossing voor het volk. Niet direct voor de beste oplossing voor de eigen partij. 

Dat is iets wat ik echt kan waarderen. Ik weet, de kiezer rekent de partij er keihard op af. Dat hebben we een aantal jaren 

terug gezien, toen D66 in het bestuur gestapt is omdat het gewoon nodig was. Dat moest gewoon gebeuren. Daar heeft het 

een goede rol gespeeld. De kiezer heeft d66 er keihard op afgerekend. Ik vind dat volkomen onterecht. Ze doen wat het volk 140 
hard nodig heeft op dat moment. Dat is mijn mening.' 

Ta: 'De politiek. Zie jij ook een rol voor de markt in de verduurzaming van de maatschappij?'  

To: 'O, zeker. Zeker. En dat is ook wel flink gaande. Je ziet steeds meer dat bedrijven inderdaad bewuste producten verkopen 

of er winkels bijkomen met bewuste producten. De Max Havelaar koffies zijn eigenlijk helemaal niet zo belangrijk meer. De 
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meeste koffie is al behoorlijk bewust. Er zijn steeds meer keuringsinstanties voor biologische producten. Nou heb ik daar zo 145 
wel mijn twijfels van; 'Hoe biologische is dat product nou eigenlijk?' Dan valt het nog wel eens tegen, maar we zitten in een 

beginfase. Dat moet groeien. Je kunt niet zomaar volledig overgaan. Dat gaat niet van de één op de andere dag.' 

Ta: 'Maar jij gelooft in dat proces en de intenties?' 

To: 'Ja.' 

Ta: 'Nog een andere laag, niveau, maatschappelijke organisaties, zie je daar nog een rol voor weggelegd in de 150 
verduurzaming?'  

To: 'Wat is precies een maatschappelijke organisatie?' 

Ta: 'Bijvoorbeeld milieuorganisaties.' 

To: 'Zeker in de zin van bewustmaking. Kijk, zo'n partij van de Dieren. Ik zal er nooit op stemmen en ik ben het ook niet 

eens met de grondbeginselen, maar ze spelen wel een grote rol in de bewustmaking. Nou is de partij van de Dieren ook 155 
politiek, maar ik denk ook bijvoorbeeld een Transition Town, misschien ook wel een maatschappelijke organisatie. Die 

brengen mensen bij elkaar met dezelfde gedachtegoed en die kunnen daardoor samen aan de slag, wat ze veel sterker maakt 

dan dat ze individueel moeten doen. Ik denk dat het ook een kwestie is van vraag en aanbod.'  

Ta: 'Hoe bedoel je dat?' 

To: 'Transition Town kan niet bestaan als er niet genoeg vraag is, als er niet genoeg mensen zijn die dat ook willen.' 160 
Ta: 'En nu zijn er dus veel mensen geïnteresseerd in Transition Town. Bedoel je dat?' 

To: 'Nou, voldoende om het te kunnen laten bestaan. Het zou nog wel beter kunnen. Hopelijk wordt het ook allemaal veel 

beter, maar het is nogal, zeker Transition Town, is nog klein.' 

Ta: 'Bijvoorbeeld, tja, noem het maar de traditionelere milieuorganisaties, die zien hun leden terug gaan. Heeft dat dan ook 

met vraag en aanbod te maken, of heb je daar een verklaring voor?'  165 
To: 'Het is natuurlijk ook een stukje de economie. Mensen hebben minder te besteden of denken minder te besteden te 

hebben gaan dan bezuinigen op dat soort dingen. Dat zie je natuurlijk wel.'  

Ta: 'Ben je zelf, behalve Transition Town, nog lid van andere organisaties?' 

To: 'Nee.' 

Ta: 'Heeft dat ook een reden?'  170 
To: 'Er zijn maar weinig organisaties waar ik me echt thuis voel en mijn ei in kwijt kan. Er zijn wel veel die ook allerlei 

verplichtingen opleggen zal ik maar zeggen.'  

Ta: 'Wat voor verplichtingen?' 

To: 'Misschien is dat het idee wat ik erbij heb. Dat kan. Ik geloof zelf in vrijheid blijheid, laat alles lekker gaan en mensen 

hun eigen keuzes maken. Als ik ook wel eens met mensen spreek die echt actief zijn in de natuurbescherming, dan denk ik; 175 
'Dat klopt helemaal niet.' Ik heb ook een tijdje bij de Heemtuin in Malden een paar maanden vrijwilliger geweest. Daar deed 

ik op zich wel mooi werk, vooral met de kleine kinderen, dat ze daar excursies gaven in de Heemtuin. Er waren veel mensen 

bij die ook echt actief waren in milieuorganisaties. Daar zijn ze met volledige concessies bezig om de natuur weer in stand te 

houden zeggen ze dan. Maar wat houden ze in stand? Heidevelden en stuifzand. Misschien is dat mijn tic, maar heidevelden 

en stuifzanden komen in Nederland alleen voor doordat wij mensen de grond uitgeput hebben, het bos gekapt hebben en de 180 
grond uitgeput hebben. Daarom hebben wij heidevelden en stuifzanden. Van oorsprong komen die hier helemaal niet voor. 

Dus wat ben je dan voor fictieve natuur in stand aan het houden?'  

Ta: 'Maar ik voel ook dat jij opkijkt tegen de verplichtingen die een lidmaatschap meebrengt.'  

To: 'Ja.'  

Ta: 'Oké. Dan was dit het blokje 'maatschappijvisie'.  We gaan nu fantaseren.' 185 
To: 'Fantaseren?' 

Ta: 'Fantaseren. Hoe ziet jouw ideale duurzame samenleving eruit?'  

To: 'Ojee. Dat durf ik eigenlijk niet over na te denken.'  

Ta: 'Durf je daar niet over na te denken?' 

To: 'Nou, dat klinkt veel te heftig, maar ik hou niet zo van toekomstvisie in de zin van voorspellingen. Ik denk, kijk, een 190 
bewuste omgang en beleving van voedsel, denk ik dat dat heel belangrijk is voor de mensen. Heel belangrijk. De 

ideaalsituatie is dat we allemaal boerderijtjes mensen zelfvoorzienend. Dat wil niet zeggen dat je daarbij niet gewoon een 

normale baan kunt hebben. Dat kan prima. Maatschappijen lopen lekker door. Einde aan de verstedelijking in ieder geval.' 

Ta: 'Einde aan de verstedelijking?' 

To: 'Ja. ik denk dat dat een hele slechte zaak is. Mensen worden er ook echt niet gelukkiger van. Maar ondertussen zit ik zelf 195 
ook in een huisje in de stad.'  

Ta: 'Je hebt wel een tuin, dat heeft niet iedereen. Twee.'  

To: 'Dat klopt. Dat is voor mij ook een vereiste. Van die mensen die hun tuintje meteen dicht willen leggen en maar 

betegelen.' 

Ta: 'Heftig hè.' 200 
To: 'Maar goed, dus ja, die samenleving. Het is probleem is natuurlijk weer overbevolking. Er zijn gewoon te veel mensen 

om dat zo te regelen, maar ik denk toch, in een ideale samenleving is het toch echt dat mensen hun eigen voedsel kweken. Ik 

kom daar steeds op terug, maar ik denk echt dat dat heel belangrijk is. We zijn natuurlijk ook gewoon de binding met het 

voedsel kwijt. Ik vind het tegenwoordig de normaalste zaak van de wereld om een euro in de automaat te douwen en een 

hamburger uit de muur te trekken. Dat geeft geen binding met voedsel. Het is ook geen goed voedsel. Uiteindelijk is dat toch 205 
wat je aan de gang houdt. In een dieselauto moet je ook geen benzine gooien. Juist als je je voedsel zelf gaat verbouwen, dat 

is een meerwaarde, die is eigenlijk heel moeilijk te omschrijven. Het geeft je meer respect voor je voedsel, waardoor je het 

minder snel zult weggooien en ik denk dat mensen daar ook wel wat intelligenter door zullen worden. We denken wel dat we 

slim zijn, maar worden steeds dommer met z'n allen.' 

Ta: 'Heb je het gevoel deel te zijn van een beweging?'  210 
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To: 'Wel een tijdje terug met Transition Town was dat wel zo, maar tegenwoordig vooral door tijdgebrek heb ik er steeds 

meer afstand van genomen. Als het dan deel is van een beweging, dan is het toch meer iets wat niet echt te benoemen is, 

maar wel echt in de maatschappij zit. Je kunt misschien wel een rare zijstap maken naar wat er in het Midden-Oosten is 

gebeurd, het laatste anderhalf jaar of wat. Dat vanuit het volk een weerstand komt en zo het omgegooid wordt. Nou moeten 

we even zien hoe dat gaat, maar die beweging van onderuit, ik heb wel sterk het idee dat ik daar een deel vanuit maak.'  215 
Ta: 'Is dat een wereldwijd iets dan?'  

To: 'Het lijkt wel op steeds meer plaatsen te gebeuren, ja.'  

Ta: 'Maar de Arabische lente ging niet over duurzaamheid.' 

To: 'Nee, maar het is wel hetzelfde proces van onderuit. Ontevreden mensen gaan er iets mee doen en maken er een actie van 

en zo gaat het groeien. De Arabische lente is natuurlijk vooral protest.'  220 
Ta: 'Geloof je dan ook dat het samenkomt, al dat gebroei?' 

To: 'Hoe bedoel je samenkomt?' 

Ta: 'Kijk, in het Midden oosten broeide er ook van alles en komt dat op gegeven moment samen. Komt er ook op gegeven 

moment wat samen met al dat gebroei met duurzaamheid?' 

To: 'In principe is het al gaande. Ik zie het ook door te spreken met mensen in volkstuintjes, dat er steeds meer mensen zijn 225 
die er bewust mee om gaan en geen bestrijdingsmiddelen. Er zit wel een groei in, in het bewustzijn.'  

Ta: 'Oké. Is het duurzaamheidsbeleving ook nog verbonden aan een bepaalde spirituele dimensie?' 

To: 'Een beetje wel.'  

Ta: 'Kun je daar iets over vertellen?'  

To: 'Daar kan ik het best terug naar de basis. Een aantal jaren terug kreeg ik een boek in mijn hand gedouwd. Nou, lezen. En 230 
toen had ik zoiets van; 'Verrek, dat zeg ik al jaren. Iedereen denkt anders.' Spiritueel, dat klinkt een beetje New Age. New 

Age daar heb ik wel mee te maken gehad, maar daar heb ik niet zoveel aan. Dat vind ik een beetje beurzen aflopen en 

dingetjes kopen. Dat heeft in mijn ogen weinig met spiritualisme te maken. Bijvoorbeeld, mijn ouders hebben ooit een cursus 

reiki gedaan. Omdat mijn ouders zo'n mooi grote achtertuin hadden, hadden ze iets van; 'Dan geven we de cursus reiki bij 

ons in de achtertuin.' Prima. Ik was daar lekker in het tuintje bezig en dat vrouwtje wat die cursus gaf, die had al zoiets van 235 
toen ze mij met het tuintje bezig zag; 'Toon hoeft die cursus nooit te volgen, want die kan het al. Door de liefde voor de 

planten stroomt de reiki mij al uit de handen.' 

Ta: 'Goh, leuk.' 

To: 'Of het nou ook op mensen werkt is een tweede, maar ik kan planten reiki geven. Maar goed, op gegeven moment had ik 

ook een vriendinnetje wat ook heel fanatiek met New Age bezig was en daar ben ik een beetje op afgeknapt in die tijd. Dat 240 
boek, dat gaf eigenlijk precies ook aan waar de val zit. Spiritualisme en sensatie heeft niets met elkaar te maken. Als je naar 

een paranormaalbeurs gaat, heeft dat alles met sensatie te maken, want daar trek je klanten mee, maar dat heeft niets met 

elkaar te maken. Telepathie is de normaalste zaak van de wereld, is helemaal niets zweverig. Reiki is ook de normaalste zaak 

van de wereld, is helemaal niets zweverigs. Praten met bomen is heel normaal. Het is raar dat mensen het niet kunnen.'  

Ta: 'Juist. Even kijken hoor. Ik zou toch even terug willen gaan naar het ideaal en toch een beetje toekomstvisie, ookal zei je 245 
daarvan; Daar hou ik niet van. Heb je enig idee hoe de wereld er over veertig jaar uitziet, wat duurzaamheid betreft?'  

To: 'Ik heb natuurlijk geen enkel idee. Het is maar net wat er gebeurt in de wereld. We kunnen wel een simpele rekensom 

doen. Kijk bijvoorbeeld naar de fossiele brandstoffen, over veertig jaar hebben we nog wel fossiele brandstoffen, maar zijn 

ze zo ontzettend duur geworden, dat het eigenlijk niet meer lonend is in vergelijking met andere brandstoffen. Er zijn ook 

mensen dat het roer volledig om moet, dat we er op een andere manier mee om moeten gaan. Een mooi voorbeeld is 250 
misschien wel de energiemarkt, ja. Een idee wat je tegenwoordig steeds meer ziet is dat huizen hun eigen energie opwekken. 

In de glastuinbouw zie je het ook. Glastuinbouwbedrijven waren ooit enorme energievreters. Tegenwoordig produceren ze 

meer energie dan dat ze nodig hebben. Dan leveren ze juist energie aan de energiemaatschappijen. Ik denk ook dat de rol van 

de energiemaatschappijen in die zin zal veranderen, dat het niet meer zozeer de producent is, maar meer de distributeurs, 

degenen die inkopen en weer verkopen zodat iedereen weer energie heeft.' 255 
Ta: 'En geloof jij in die zin ook wel in technologische vooruitgang, dat de techniek die problemen op kan lossen waar we nu 

voor staan?' 

To: 'Een gedeelte wel, maar ik denk eerlijk gezegd dat de technologie een beetje overgewaardeerd is. Een gedeelte wel. 

Zonder technologie hadden we ook geen zonnepanelen.'  

Ta: 'Nou, we zijn bijna klaar, nog wat korte, afsluitende vraagjes. Het beroep van je vader en moeder heb je al genoemd.' 260 
To: 'Ja, dat was zo. Tegenwoordig is mijn vader producent van diervoedingsmiddelen, voedingssupplementen voor kleine 

huisdieren.' 

Ta: 'En je moeder?' 

To: 'Mijn moeder is, laten we zeggen, huisvrouw. Ze wordt al een dagje ouder. Ze is niet zo sterk meer. Ze kan niet meer 

werken.' 265 
Ta: 'Mag ik je inkomen weten?'  

To: 'Zo. Even kijken, jaarlijks of maandelijks?' 

Ta: 'Doe maar op maandbasis, de meeteenheid.' 

To: 'Netto zo'n tweeduizend per maand.' 

Ta: 'En als laatste, is er nog iets wat jij kwijt wilt? Wat je ook nog wilt vertellen?'  270 
To: 'Nee, ik heb alles wel een beetje gehad. Er zijn dingetjes van zogenaamde intelligentie. Mensen denken dat ze slim zijn 

tegenwoordig. Dat valt wel mee. Vroeger waren mensen veel slimmer. Dat zie je heel sterk terug in het zogenaamde bewuste. 

Mensen denken in het voorbeeld van bijvoorbeeld dat broodje tonijn. Die collega die dat broodje zat te eten die denk; 'Ik ben 

bewust bezig. Vis is gezond. Wild gevangen vis.' maar het klopt helemaal niet. Mensen zijn volledig overtuigd van bepaalde 

dingen, maar die kloppen helemaal niet. We denken dat we slim zijn, dat we alle informatie hebben, maar het is helemaal niet 275 
waar.'  
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Ta: 'Bedoel je dan dat die keurmerken niet kloppen of wat klopt er dan niet?' 

To: 'In het verhaal van het broodje tonijn, daar zijn velen het over eens dat daar nog steeds dolfijnen mee gevangen worden, 

die stikken in de netten voordat de netten opgehaald zijn en meer van die dingen. Mensen zijn bewust bezig, gaan de 

gloeilamp vervangen voor de spaarlamp, maar staan er helemaal niet bij stil dat voor die spaarlamp heel veel energie nodig is 280 
om die te produceren. Er zitten hele sterke verbindingen in die heel kostbaar zijn om te produceren. En ook heel belastend. 

Spaarlampen zijn helemaal niet zo goed. Als je bijvoorbeeld in mijn geval in de kelder een gloeilamp hebt hangen, qua 

energieverbruik is dat nul komma nul, want dat lampje dat brandt misschien twee minuten per dag. Dat verbruikt helemaal 

niets. Als je dat lampje had vervangen voor een spaarlamp, daar schiet het milieu niets mee op.' 

Ta: 'Duidelijk. Nou, dank je wel. Ik zet hem op stop.' 285 
 

Aanvulling via email op 14 mei 

Hoi Tatjana, 

 Nadenkend over het interview afgelopen vrijdag schieten me nog wel wat dingetjes te binnen. Ik denk namelijk dat de 

voorbeelden heel sprekend zijn, zie hieronder: 290 
 Koken voor een ander vind ik heel leuk en dat levert heel leuke dingen op, enkele voorbeelden: 

Een vriend van me is een heel grote eter, voor hem maak ik een maaltijd met heel veel groente, zo kan hij veel eten en toch 

niet meteen kilo’s aankomen. 

Ik heb ook wel eens een vegetarische maaltijd gemaakt voor mensen die verzot zijn op vlees. Het is dan de kunst om het 

vlees te vervangen door bonen, noten en knollen en dit vervolgens zo klaar te maken dat de maaltijd zo voedzaam en 295 
smaakvol is dat de behoefte aan vlees vanzelf verdwijnt. Heel erg leuk als het lukt. 

Verder ook nog de truc om het eten zodanig te kruiden met verse kruiden uit eigen tuin en groentes toe te passen met heel 

veel smaak zodat de eter niet eens in de gaten heeft dat er helemaal geen zout gebruikt is.  

 En voor recyclen ook een paar voorbeeldjes: 

Zoals ik al zei recycle ik in de tuin alles, dit betekent voor het houtwerk dat het niet behandelt mag worden op de 300 
gebruikelijke manier, want dan is het giftig. Het hout in mijn tuin is onbehandeld of behandelt met sesamolie, plantaardige 

olie conserveert ook goed, maar bevat geen gif. 

Een manier van recyclen ben ik minder open in want veel mensen reageren er niet positief op: Mijn eigen urine recycle ik 

ook, hij komt op de composthoop en wordt in een vat onder de hoop opgevangen en gebruikt om de tuin mee te bemesten. 

Dit levert gier van hoge kwaliteit op, met een hoge concentratie nitraat en fosfaat. Leuk detail is dat fosfaat het duurste 305 
ingredient van kunstmest is en ook een beperkte voorraad kent, wereldwijd. Het afgraven van fosfaat begint tegenwoordig 

een probleem te worden, er is bijna niets meer.  

 

Succes met het uitwerken! Groetjes Tom 

 310 
Interview met Wietske in haar Mongoolse ger in Angeren 

 

T: 'Eerst wat korte vragen, gewoon for the record: wat is je naam?' 

W: 'Wietske.' 

T: 'En hoe oud ben je?' 5 
W: '26.' 

T: 'En je woont in Angeren nu. Woon je al lang in Nijmegen en omgeving?' 

W: 'Sinds november 2010? Oktober. Nee, november. November. Dus ja niet heel lang.' 

T: 'En waar kom je vandaan?' 

W: 'Van geboorte uit Oss. Maar op mijn rijbewijs staat heel leuk Nijmegen. Maar dat komt 10 
omdat ik in het ziekenhuis ben geboren, maar toen woonden mijn ouders al in Oss.' 

T: 'En wat bracht je naar Nijmegen?' 

W: 'Werk. Ik werkte eerst op een zorgmanege. Dat was ook heel leuk, maar je wilt toch ook 

verder kijken en iemand verwees mij naar 'Struin', buitenschoolse opvang in de natuur en dat 

vond ik heel erg leuk en ik heb eigenlijk ook geïnformeerd of ze er nog mensen zochten en toen werd ik eigenlijk meteen, ja, 15 
gevraagd voor een sollicitatiegesprek en toen ging het heel snel.' 

T: 'En bevalt het?' 

W: 'Ja. Ja. Heerlijk om gewoon de hele dag buiten te zijn en ja, met kinderen om mij heen is gewoon, de seizoenen mee te 

maken.' 

T: 'En wat voor opleiding heb je gehad?' 20 
W: 'Sociaal pedagogische hulpverlening.' 

T: 'En vandaar ook de hulp-zorgboederij?' 

W: 'Ja. Dat ben ik met mijn stage in het laatste jaar van de SPH in Leeuwarden. Dat is geloof ik de enige SPH die dat heeft. 

Die heeft het hele jaar stage en toen ben ik daar terecht gekomen en daar ben ik daarna nog 1,5 jaar blijven hangen.' 

T: 'En nu gaan we het 1,5 uur hebben over duurzaamheid. Maar wat betekent duurzaamheid eigenlijk? Wat is dat voor term?' 25 
W: 'Ja, voor mij? Ik weet wat duurzaamheid is en wat het voor mij betekent, maar het is heel grappig, want als ik er over 

nadenk dan doe ik een heleboel dingen die ik als duurzaam ervaar. Zuinig zijn met water en elektriciteit en nou ja, de 

natuurdingen waarvan ik denk als ik  duurzaamheid zou moeten omschrijven dat het op zo'n manier leven is dat je nog heel 

lang op de aarde gewoon kunt blijven leven zonder dat je alles op maakt of vervuilt of, ja dat soort dingen. Maar dat ik 

gewoon een heleboel dingen gewoon niet doe voor mij omdát ze duurzaam zijn maar omdat het zo normaal voelt voor mij 30 
dat het zo van nature na ja gewoon voelt om dat te doen.' 

T: 'Kun je een voorbeeld noemen?' 
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W: 'Nou ja, weet je als ik het fijn vind om in de natuur te zijn dan vind ik het ook logisch dat ik niet m'n afval erin weg ga 

gooien bij wijze van spreken. En meer voorbeelden? …. We zitten hier in een ger of yurt en ik vind het heerlijk om er in te 

wonen maar dat is een bepaalde simpelheid die ik ook gewoon als prettig ervaar en ik realiseer mij wel dat het ook met 35 
duurzaamheid te maken heeft maar ik vind het ook gewoon heel fijn en dat dat vervolgens resulteert in een hele kleine 

voetafdruk, zoals dat heet, dat is gewoon heel mooi meegenomen.' 

T: 'Maar is het puur bijkomstigheid of vind je het ook belangrijk?' 

W: 'Ik vind het wel belangrijk, maar ik sta er nooit zo heel erg bij stil of ik hoef er niet over na te denken. Ik kan als ik soms 

andere mensen dingen zie doen of gewoon weet dat het niet zo, dat heel veel mensen in gigantische huizen wonen en het 40 
normaal vinden om de hele dag de verwarming aan te hebben en de volgende dag de airconditioning dat je het continu op 

dezelfde temperatuur wilt houden bij wijze van spreken, dat kan ik me gewoon niet voorstellen, maar ik denk dat ik mijn 

leven zo heb vormgegeven dat ik er bijna niet over na hoef te denken. Ik heb er gewoon voor gezorgd dat er een bepaalde 

duurzaamheid in mijn leven zit ingebouwd en ik hoef geen afwegingen te maken van; 'Dat doe ik wel en dat doe ik niet'. Het 

kan natuurlijk altijd nog. Je kunt continu afwegingen maken.' 45 
T: 'Je zei je vindt het fijn om zo simpel te leven. Wat vind je dan fijn daaraan?' 

W: 'Ik vind het heel fijn om schik te hebben op de dingen om me. Ik vind het ik vind het onprettig om afhankelijk te moeten 

zijn. Het liefste als ik een ideaalsituatie voor me zie, dan heb ik inderdaad mijn eigen stukje land waarop ik zowel mijn 

groenten verbouw als dat ik daar mijn water kan zuiveren. Het liefste ben ik onafhankelijk van of er ergens water vandaan 

komt of elektriciteit en ook je eten. Dat zou ik het fijnste vinden, omdat je daarmee een bepaalde zekerheid krijgt van; 'Dit 50 
heb ik en blijf ik ook houden'.' 

T: 'Enig idee waar dat vandaan komt?' 

W: 'Ja. Ik ben altijd al een beetje zuinig en duurzaam enzo opgevoed maar ik ga daar toch wel verder in dan mijn moeder met 

name en dan mijn vader ga ik sowieso verder daarin, maar ben met name door mijn moeder opgevoed. Ik heb al wel van heel 

jongs af aan ja dat ik bezig was … eigenlijk is duurzaamheid later gekomen ik was eerst bezig met spiritualiteit, wat 55 
natuurlijk best wel een overlap in zit, zorg voor de aarde en dat soort dingen. Maar dat daar vandaan wel de duurzaamheid 

vandaan komt. Ja, het is wel steeds meer geworden, eerst was natuurlijk ook je opvoeding is dan dat wat je weet van zuinig 

met elektriciteit en water enzovoort en dan ga je door vrienden, kom je er nog meer achter wat er allemaal mogelijk is aan 

duurzaam leven. Toen ik in de Randwijk stopte met werken toen had ik heel veel mensen om mij heen dat ik dacht; 'Veel 

duurzamer kan het bijna niet'. Het kan nog wel duurzamer, maar dan heb je het echt over de kluizenaren. Als je enigszins in 60 
de maatschappij wilt staan dan waren zij (dat nog) wel. Het regenwater werd opgevangen en werd de wc mee doorgespoeld 

en we hadden minimaal drie truien aan voordat de kachel aan ging en allemaal van dat soort dingen. Er werd bijna geen eten 

gekookt, alleen maar geroerbakt en gewokt omdat het jammer was om kookwater weg te gooien. Nou dat soort ja toch ja 

vergaande of hoe je het ook wilt noemen. D'r werd echt bij alles nagedacht.' 

T: 'Heeft dat ook je geïnspireerd?' 65 
W: 'Ja.' 

T: 'En hoe ben je zo bij een Ger terecht gekomen?' 

W: 'Ik was op het Eigentijds festival een jaar of vier, vijf geleden, denk ik. Daar staan ze als workshoptenten en daar is ook 

de info-yurt zoals ze dat noemen en daar kon je informatie krijgen over in Nederland, het kopen van een Ger in Nederland. 

Zij zeggen dat je er eigenlijk in moet wonen. Je kunt ze ook voor andere doeleinden gebruiken maar dan moet je ze eigenlijk 70 
om ze gewoon goed te houden schimmel en dat soort dingen dagelijks open of op z'n minst als het regent. Dus ja, toen weet 

ik nog dat ik thuiskwam van het festival bij mijn moeder thuis kwam en haar vertelde; 'Nou, het is vast een idee wat er nooit 

van gaat komen en het was gewoon een ingeving. Nou, ik heb nou toch leuke dingen gezien. Het lijkt mij heel leuk om ooit 

zo'n ding te kopen en daar in te gaan wonen.' en dat vervolgens weer losgelaten. Volgens mij was ik toen 21 ofzo. Een half 

jaar later kreeg ik een vriendje en dat vriendje dat had besloten, ik kreeg in augustus iets met hem en vanaf september ging 75 
hij zijn eigen Ger bouwen. Hij had bij dezelfde organisatie (onverstaanbaar 11.07) verhuur en verkoop en dus ook workshops 

geven en had hij besloten dat te gaan doen. Ik heb een half jaar lang elk weekend in een loods gezeten bij waar het hout werd 

gemaakt maar ook het naaien en ik heb vooral voor zijn ger het schilderwerk gedaan knoopjes ingezet, maar goed van dat 

soort dingen en toen was het af en toen ging het uit! Haha. Nou ja. Toen had ik weer een beetje twijfels maar; 'Ooit ooit ga ik 

dat doen' en toen ben ik de zomer naar Mongolië gegaan en nou wil ik er zelf eentje hebben. Toen heb ik hem besteld en toen 80 
heeft het nog weer een half jaar geduurd voordat ie (11.4 onverstaanbaar) 

T: 'En hoe lang woon je nu al in een ger?' 

W: 'Nou ik kreeg hem op 1 juli 2010. Toen hebben we hem opgezet en een maand later was ie eigenlijk pas echt ingericht. 

Toen had ie nog geen vloerbedekking. Is toch wel handig om mee te beginnen, dus na een maand die stond ie nog bij mijn 

huis en het huis bestond alleen uit een kamer eigenlijk en ik merkte dat ik niet meer binnen was. Ik woonde toen al praktisch 85 
erin. De enige reden om naar binnen te gaan was eigenlijk internet. En dat was ook de periode waarin ik toen juli, augustus, 

september, oktober, november ging ik naar Struin toe en toen dacht ik; 'Ik ga verhuizen en waarom zou ik eigenlijk nog een 

huis zoeken, want ik heb een huis. Ik moet hem alleen ergens neerzetten'.' 

T: 'En heb je het idee dat je veel moet laten aan comfort?' 

W: 'Niks. Nee, maar dan is het iets laten omdat je het mist en dat doe ik niet.' 90 
T: 'Want heb je hier wel en niet wat een normaal huis wel heeft?' 

W: 'Ik zit nu in de positie dat ik gewoon elektriciteit van buiten af en ik pas me eigenlijk iedere keer afhankelijk waar ik sta 

pas ik me weer aan in wat ik gebruik en wat niet. Dus ik heb nu een koelkast en een oven en een waterkoker en ik heb ook bij 

een boer gestaan waar een fornuis binnen stond. Hij had een groepsruimte die hij verhuurde, maar ja, ik kon er ook gewoon 

koken. Dus dan kookte ik alles op gas en dan kookte ik mijn water weer op gas. Na ja zo wissel ik iedere keer een beetje. En 95 
verder een lamp, dat zijn volgens mij alle elektrische apparaten. Ik heb een gastoestel met gewoon een gastankje staan om te 

koken.' 

T: 'Houtkacheltje.' 
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W: 'Een houtkacheltje inderdaad voor de warmte. Daar wordt het heel snel mee warm. Je hoeft niet bang te zijn dat het koud 

is. Even denken. Verder is gewoon een ruimte, dus ik heb geen douche en wc zelf, maar op dit moment sta ik op een camping 100 
dus het is gewoon kampeerfaciliteiten dus moet een stukje lopen. Verder is het er wel. Ja, eigenlijk is het net als op kamers 

wonen alleen is mijn kamer rond en als ik mijn deur uitstap sta ik buiten.' 

T: 'En je vertelde net, je was eerst met spiritualiteit bezig en daarna met duurzaamheid. Kun je vertellen hoe bij jou 

spiritualiteit verbonden is aan duurzaamheid?' 

W: 'Spiritualiteit is natuurlijk een heel breed begrip, maar ja. Ik was er al heel jong mee bezig. Ik heb eigenlijk wel 105 
verschillende dingen geproefd en geprobeerd en daar mijn eigen weg in gevonden, maar ik denk dat wat het allemaal 

verbindt of waar het in ieder geval niet buiten kan is een stuk bewustzijn van jezelf en je leefomgeving en in dat bewustzijn 

voor mij komt ook steeds de natuur en moeder aarde daarin terug en daar komt voor mij ook de duurzaamheid uit voort. Ik 

ga ook wel eens naar zweethutceremonies, (iets over een indiaan) en hij heeft ook een verhaal dat ie vaak vertelt over hoe 

zijn grootvader in de traditie ook zegt van; 'Je gooit afval niet in het gezicht van je moeder' en dat gaat hier dan letterlijk over 110 
afval maar dan heb je ook nog over vervuiling en dat soort dingen. Je hebt gewoon een bepaalde zorg daarvoor om samen 

verder te leven en dat doe je niet voor jezelf. Dat moet je samen doen.' 

T: 'En dan nu de hele brede vraag, we hebben het al een beetje over de kern gehad. Maar hoe geef jij vorm aan duurzaamheid 

in je leven? Hoe komt dat terug?' 

W: 'Inderdaad in mijn wonen en in mijn streven naar waar ik heen wil, dat heb ik net ook al eventjes genoemd, het liefste ben 115 
ik gewoon onafhankelijk van, nou ik weet niet of je dat de maatschappij kunt noemen, maar in ieder geval zelfvoorzienend 

en verder fiets ik heel veel. Ik heb een brommer, maar die gebruik ik relatief heel weinig. Ik gebruikte eerst het OV nog wel 

maar sinds het gedoe met de OV-chipkaart ben ik daar aardig van afgestapt, dus ik ben nu voor lange afstanden aan het liften. 

Maar ook daarin ja als ik lift wordt er voor mij geen extra benzine of brandstof gebruikt.' 

T: 'En wat is het gedoe met de OV-chipkaart?;  120 
W: 'Dat zijn meerdere dingen. Ten eerste vind ik het vervelend dat je zo van elektronica afhankelijk bent en dat je niet ziet 

wat er met je geld gebeurt. Als er toevallig teveel wordt afgeschreven dan moet je het überhaupt maar ontdekken, anders dan 

wanneer jij bij de kassa staat en er wordt gezegd; 'Het is 15.95 en hoeveel wil je er van af hebben?' Dat is één. En daarnaast 

vind ik de schending van privacy vervelend. Dus ik heb nog een tijdje wel een OV-chipkaart gehad omdat ik een NS-

kortingskaart had, maar ik kocht wel mijn kaartjes los, en nu zeiden ze; 'Vanaf augustus zijn er überhaupt geen kaartjes meer' 125 
dus toen dacht ik; 'Dan hoef ik ook geen NS-kortingskaart meer te hebben', want mocht ik ooit wel met de trein moeten, want 

's avonds liften enzo is niet handig en op momenten dat de trein wel handig is, maar dan ga ik dan anoniem doen. Dus, nou 

ja, verschillende redenen waarvoor ik de NS niet zo dankbaar ben, maar ja daar doe je niks aan, maar goed daardoor ben ik 

nu wel veel meer aan het liften. En ja, wat ik nog meer doe?'  

T: 'Op je werk bijvoorbeeld?' 130 
W: 'Ja. Ik zoek mijn werk er wel op uit. Ik zoek mijn type werk erop uit. Als ik nou bij Struin werk, weet je, je draagt iets uit 

naar kinderen. Ik doe dat niet zo actief. Ik heb heel erg het idee door mijn leven te leven kan ik al een voorbeeld zijn en denk 

dat ik dat ook wel naar die kinderen toe ben, hè. Je corrigeert kinderen wel op bepaalde dingen, dat je niet zomaar een 

boterham weggooit of allemaal van dat soort dingen, maar ik denk dat ik dat soort dingen niet nog meer hoef uit te dragen 

omdat het al vanuit Struin..., doordat je naar buiten gaat met kinderen, doordat je met de fietsen fietst en dat dat op zich ook 135 
al wel het werk zelf is wat het aan de kinderen overdraagt, dat het niet heel veel extra bijdraagt.' 

T: 'Heb je het idee dat het helpt? Dat je wat bijdraagt aan hen en wat wil je bijdragen?' 

W: 'Ja, ik zie wel dat ik ben soms heel trots op mijn Struinkindjes. Als we dan een discussie hebben over McDonalds-eten 

dan zijn ze wel heel volwassen aan het praten, maar ach, op zich is het wel goed dat ze het überhaupt oppikken en er een 

discussie over aangaan. Het eten van vlees. Er was een jongetje dat niet snapte dat de hoeveelheid die een koe opat voordat 140 
wij hem opaten 'bladibla' en dat het dan toch goedkoper kon zijn zoals bij McDonald’s dan gewoon gezonde groente. Dat kon 

die niet begrijpen. Was een jongetje van acht. Maar goed dat zijn wel de extremere dingen, maar ik denk dat we over het 

algemeen kinderen hebben die wat bewuster zijn met de natuur en die gewoon doordat je weet wat een boom is en wat een 

paard doet en, weet ik veel, dat soort dingen in het algemeen. Als je weet wat er is dan weet je eventueel ook wat je mist als 

je in de stad woont. Dat soort dingen. Dus ik denk wel dat Struin belangrijk is. Ja, en er is een boek en dat beschrijft ook, 145 
vroeger was het heel normaal om midden in de natuur te zijn en wij of in ieder geval. Ik zal voor mezelf spreken in ieder 

geval, het boek beschreef het en ik herkende het heel erg. Wij zijn nog van de generatie van dat je het weet dat je het mist. 

Dat je het opzoekt, omdat je weet dat het ergens zou moeten zijn, maar de vanzelfsprekendheid is er al vanaf eigenlijk. En 

straks komt de generatie die helemaal niet meer weet dat ze het missen. Voor een groot deel, dat er misschien nog Struin-

kinderen zijn die tot een groot deel horen dat ze ook nog weten dat ze het missen. Maar ja, een heleboel kinderen die het niet 150 
meemaken, die gaan het niet eens meer zoeken ergens, want ze missen het niet, ze weten het niet.’ 

T: ‘En wat is er dan veranderd tussen deze generatie en de Struin-kindjes-generatie?’ 

W: ‘Ik denk dat er een heleboel dingen veranderd zijn. Waar meestal standaard op afgegeven wordt zijn elektronica, 

computers, televisie, dat soort dingen. Ik denk dat dat zeker meehelpt, maar ik denk ook dat er minder mogelijkheden zijn 

om buiten te spelen. Er zijn wel speeltuintjes, en er zijn wel plekjes, maar om echt gewoon, dat kinderen naar buiten lopen en 155 
het bos, of al was het een park, in kunnen gaan en daar gewoon mogen spelen. Ik denk dat vanuit ouders al niet meer wordt 

gewaardeerd. Dat wil zeggen aan de ene kant wel, maar aan de andere kant zijn, denk ik, ouders heel bang als hun kind er 

alleen op uit gaat. Dus toch de controle willen houden’ 

T: ‘En vies wordt’ 

W: ‘En vies worden, en allemaal van dat soort dingen. Mensen zeggen het leuk te vinden om het bos in te gaan, maar bij 160 
wijze van spreken om met je kind samen in het bos te gaan wandelen in plaats van dat het avonturen beleeft en gewoon zijn 

eigen gang gaat en er is natuurlijk ook vrij veel natuur verdwenen, dat het toch meer in banen wordt geleid. De holle bomen 

worden bij wijze van spreken allemaal weggezaagd, want stel dat ze omvallen.’ 

T: ‘En in je consumptie? Komt daar duurzaamheid ook nog naar voren?’ 
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W: ‘Ja. En ook met tijden dat het de één of andere vorm aanneemt. Ik heb een tijd lang alleen biologisch gegeten en zo. Toen 165 
kwam een tijd dat ik langs de containers ging om te ‘skippen’ zogezegd. Nu zit er een beetje tussenin.’ 

T: ‘Tussen skippen en biologisch?’  

W: ‘Tussen skippen en biologisch, ja. En verder merk ik ook heel erg dat met het wonen in een ger, je gaat minderen in 

spullen. Dus je doet ook niet overmatig veel aankopen die je niet nodig hebt.’ 

T: ‘En wat bepaald dat je meer biologisch koopt of bent gaan skippen?’ 170 
W: ‘Nou, eerst wist ik niet van skippen of had ik er vaag van gehoord, maar als serieuze optie was het niet. Maar toen kwam 

ik in Randwijk en daar woonden toen eerst nog anderen, dus niet degene van wie het huis was, maar daar woonden nog een 

koppel. Die hadden tijdelijk onderdak nodig, want die waren bezig hun huis te verkopen, maar zo ver was het nog niet, maar 

goed. En zij skippten alles.’ 

T: ‘Echt als manier van aan eten komen?’ 175 
W: ‘Ja, voor hun was dat echt ook. Ze deelden ook uit. Ze namen niet alleen wat ze nodig hadden, maar ze haalden voor vijf, 

zes families uit de vuilnisbak en aten ook niets anders, ook uit principe. En nu, daar zijn ze ook heel trots op, ze hebben een 

kindje en dat groeit ook op op afval. Ze hebben ook via borstvoeding natuurlijk. Nou ja, toen ontstond het idee. En dan is het 

nog ‘heb je een container in de buurt’ zogezegd. En het was toen voor mij heel makkelijk, omdat ik van Nijmegen onderweg 

naar Randwijk langs een container kwam en maar hoefde te stoppen en dan kon ik elke dag kijken of er iets interessants 180 
tussen zat.’ 

T: ‘Van een supermarkt?’ 

W: ‘Ja, van een supermarkt. En nu ik ook weer ben verhuisd moet ik er of verder voor om, of ik moet nog iets ontdekken. 

Dat maakt ook wel uit, dat ik nu weer terugval op biologisch. Ja, waarbij je bij biologisch heb je ook nog het verschil of het 

uit Nieuws Zeeland wordt gehaald of lokaal. En daar let ik ook nog wel op. Hoewel niet zo strikt, maar wel ja.’ 185 
T: ‘En heb je ook bepaalde winkels waar je bewust wel en niet komt? Koopt?’ 

W: ‘Ja, ik heb een heleboel winkels waar ik niet zo heel bewust, in de zin van dat ik een lijstje heb van waar ik wel en niet 

kom, maar... Ik heb sowieso, ik heb nu weinig spullen nodig en ik zou het niet kwijt kunnen. Dus als ik wel iets nodig heb 

dan probeer ik heel bewust naar een winkel te gaan van; 'Daar kan ik het vinden' en dan doe je ook geen verdere aankopen, 

Maar in ieder geval dat je niet van dat impulsieve aankoopgedrag hebt. Nou ja de laatste keer dat ik bij McDonald’s was, was 190 
járen geleden, en ik weet nog dat we daar kwamen. Het was laat en ook een verhuizing tijdens dat iemand overleden was, dus 

dat was even snel tussendoor, maar goed. Dus wij stopten op de snelweg en haalden alle twee salades, want we waren 

vegetariër en dan heb je bij de McDonald’s niets anders, en wij waren bewust’ 

T: ‘Jij bent vegetariër?’ 

W: ‘Ja, ja. Wij waren al bewust niet binnen gaan zitten, maar wij zaten vanuit onze auto te kijken naar de mensen en we 195 
hadden echt zo iets van ‘daar willen we helemaal niet tussen zitten’. Dat, weet je, wij waren daar puur uit praktische 

overwegingen en dan nog is er zo’n aversie tegen de hele opzet, de hele, nou ja wat er geconsumeerd wordt, het type, dat 

daar komen, de sfeer. En dat heb ik volgens mij met meer winkels, ik heb niet, wat ik zeg, een lijstje van daar ben ik 

principieel op tegen, het is meer dat je je er gewoon niet prettig voelt of niet vindt wat je er wil vinden. Ja. En inderdaad, ik 

ben vegetariër. Dat was ik even vergeten te zeggen.’ 200 
T: ‘En ken je Het Groene Hert ?’ 

W: ‘Ja’ 

T: ‘Wat vind je daar van?’ 

W: ‘Ik vind het een leuk concept. Ik heb het idee dat er meer uit gehaald kan worden. In die zin van als ik daar ben, dan vind 

ik er weinig waarvan ik denk; 'Ja'. Wat ik daar zou willen hebben? Er is natuurlijk een hele hype rondom groen. Alles moet 205 
groen tegenwoordig. En van een aantal dingen denk ik “Het is wel groen, maar wat schiet je ermee op”.  

T: ‘Noem eens iets?’ 

W: ‘Euhm, nou. Waar ik daar toen ik daar was dacht; 'Leuk', was een fietslampje die je op kon draaien en dan bij wijze van. 

Ja, dat is eigenlijk aan de ene kant denk ik even; 'Leuk' en dan denk ik later; 'Ja, we hadden altijd al die dynamo en dat 

werkte ook prima en dan hoefde je niet nog tijd op een ander moment dan op de fiets te besteden aan het opdraaien van een 210 
lampje'. Euhm, ja, wat is dan de vooruitgang in deze? Bijvoorbeeld. Dus ik ben er een paar keer geweest, maar ja.’ 

T: ‘En wat zou je dan meer willen zien? Of wat mis je daar?’ 

W: ‘ Dit is een tegenstrijdigheid die ik moeilijk vind te beschrijven. Het primitievere, zoals de dynamo. 

De dynamo was in zijn simpelheid, was ie misschien net zo goed als het nieuwe, d'r zijn natuurlijk ook wel nieuwigheden, 

maar dat ze in simpelheid ouderwets zijn zou ik bijna zeggen. Ik zit even te denken aan, misschien ga ik nu dingen noemen 215 
die bij Het Groene Hert  ook te koop zijn, of zijn geweest op een moment dat ik er niet was, maar om een voorbeeld te 

geven; Ik weet dat er een waterkoker is met een soort van dubbele wand, en binnenin kun je gewoon vuur d'r in gooien. Dus 

als je vuur hebt, dan heb je kokend water, heel snel. Het is veel sneller dan een gewone waterkoker, en nog veel sneller dan 

wat dan ook. En dat ik wel weet dat dat een nieuw ontwerp is, maar ook wel back to basics zeg maar. Dat soort dingen zou ik 

heel leuk vinden.'  220 
T: ‘Weet je hoe dat heet toevallig? Want het klinkt wel interessant. Ik wil dat wel even opzoeken’ 

W: ‘Ik kan het wel navragen hoe het heet. Maar ik zou dat nu zo niet weten.’ 

T: ‘Maar nou is Het Groene Hert  meer dan een winkel, maar wil het echt zo’n duurzaam punt zijn. Heb je daar zelf behoefte 

aan, aan zo’n centraal punt waar dingen over duurzaamheid gaan?’ 

W: ‘Ik vind het goed dat het er is, en ik denk dat er een heleboel mensen zijn die er ook wat te zoeken hebben, maar op een 225 
bepaalde manier heb ik het idee dat ik of dat wat ze weten of zeggen al heb, of dat het op mij niet van toepassing is, omdat 

het uitgaat van een woning die ik niet heb. Dus in die zin zou ik er niet daarvoor naartoe gaan.’ 

T: ‘En kun je bedenken welke factoren om je heen, en factoren kan heel breed zijn, mensen, gedachten, plekken, 

gebeurtenissen, je stimuleren om duurzaam te leven?’ 

W: ‘Voor mij is dat voor een heel groot deel zijn dat mensen, vrienden, dus voorbeelden waardoor je denkt; “Hé, zo kan het”. 230 
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Maar ook, de reden dat ik ook in een ger ging wonen voor een deel, was dat ik dacht “als ik het in anderen zou bewonder, 

waarom doe ik dat dan niet?’. Dat is ook hoe ik in elkaar zit, maar dat geldt voor duurzaamheid zeker ook. Ik zou het heel tof 

vinden om een woongemeenschap ergens. Ik kan wel zeggen dat ik zelf zelfvoorzienend wil leven, maar het lijkt me heel 

leuk om dat samen met andere mensen te doen en vorm te geven. Ja, dat is voor mij wel het belangrijkste.’ 

T: ‘Om dat samen met andere mensen te doen?’ 235 
W: ‘Ja, dat is voor mij de belangrijkste factor die mij daarin beïnvloed en stimuleert. 

T: ‘Mensen om je heen?’ 

W: ‘Ja’. 

T: ‘En kun je vertellen, heb je veel mensen die met duurzaamheid bezig zijn om je heen?’ 

W: ‘Voor mijn gevoel wel steeds meer. Een aantal die er heel bewust mee bezig zijn, ook bewust bezig zijn met het 240 
uitdragen, en een aantal waarvan ik wel zie dat ze het duurzaam doen, maar die daar in die zin minder mee bezig zijn. Ik 

denk dat het ook voor mij voor een groot deel geldt dat het een onderdeel is van wie je bent en hoe je leeft.’  

T: ‘En wat maakt het verschil tussen leven en uitdragen?’ 

W: ‘Of je iets doet, als het echt een achterliggende gedachte is waarbij je ook bespreekt waarom je iets doet, dan wordt het 

uitdragen. Ik vind het moeilijk om te beschrijven, maar. Als ik gewoon naar mezelf kijk, dan denk ik van, ik leef en dat ik het 245 
zo doe, dat kan een voorbeeld zijn voor mensen. Maar verder heb ik geen behoefte om andere mensen daarvan te overtuigen. 

Daar waar ik ook bijvoorbeeld vrienden heb die lid zijn van het WMA, dus van, Milieu Defensie is dat geloof ik. En dan de 

jongeren afdeling. Of bij Woeste Land, dat is de jongerenafdeling van IVN, heel actief zijn en dus ook kampen organiseren 

en. Ja, dat heb ik niet zo. Ik hoef er niets...Wat voor mij denk ik het verschil is, of waarom ik me er goed bij voel om mijn 

eigen leventje en verder mag ik een voorbeeld zijn, maar ja “niets mee te doen’, is. Ik ben een ontzettende optimist. En ik heb 250 
het idee dat als je, bijvoorbeeld uit Milieudefensie actie gaat voeren, dat je op een bepaalde manier, hoewel je het positief 

brengt misschien, ook met het negatieve bezig bent. Je wilt dat het niet, of je wilt dat het verandert, of je wilt dat het. En daar 

heb ik geen zin in, om me te moeten verzetten tegen. Het liefst creëer, maak ik mijn eigen wereldje, waar ik woon en waar ik 

mijn dingen heb, en ben ik niet bezig met dat de rest van de wereld aan het vergaan is. Bij wijze van spreken hè. Als ik maar 

mijn stukje heb. En op een bepaalde manier is dat, ja vind ik het wel degelijk heel belangrijk dat andere mensen ook zouden 255 
veranderen. Duurzaamheid in je eentje, schiet je uiteindelijk weinig mee op, als je niet verder kijkt dan met z’n allen, daar 

doe je het uiteindelijk voor, maar je kunt alleen maar jezelf veranderen, en daarom wil ik ook zo iets van ik wil gewoon’ 

T: ‘Maar organiseer je je nog wel op een bepaalde manier? Of doe je echt alles in je eentje?’ 

W: ‘Nou ja, organiseren, nee. Ik organiseer niks, het is wel omdat je vrienden hebt. Ja, gewoon mensen in je omgeving die 

wel, ja ook in dat hoekje zitten. Alternatief en dus ook duurzaam. Je hebt het er wel over. Of je ziet wel dingen van anderen. 260 
Maar dat is natuurlijk iets anders dan echt iets organiseren.’ 

T: ‘En doen jullie ook dingen samen? Behalve het er over hebben. Duurzame dingen’ 

W: ‘ Nou ja, waar ik dan aan moet denken is die zweethutceremonie die ik eerder al noemde. Daar wordt gewoon een heel 

kamp voor opgebouwd, en dat is ook, met namen een ger-kamp, een aantal tipi’s staan er, maar dat niet alleen, er worden ook 

douches aangelegd en de wc’s zijn dan no-nolet zonder water. En zo’n heel kamp is in wezen duurzaam. Dat zijn, dat doe je 265 
dan wel samen. Maar ja, daar ben ik niet echt een organisator van. Ik ben er wel bij het opbouwen en afbreken, die soort 

dingen.’ 

T: ‘En met de vrienden om je heen? Speelt duurzaamheid daarin ook echt een rol? In het feit dat het je vrienden zijn?’ 

W: ‘'Ja. Voor een deel wel. Wat ik zei, dat toen ik in Randwijk kwam toen kreeg ik ook vrienden die echt daar heel erg voor 

gaan en dat uitdragen en daar heel erg mee bezig zijn, en eerst, daarvoor had ik, ook bij de zorgmanege een vriendin, en die 270 
heb ik nog steeds wel, maar die is daar helemaal niet mee bezig. Dat is heel grappig, want zij kwam vanuit haar spiritualiteit 

wel bij het andere uiterste terecht, dus ze was echt van; ‘Ik geloof dat we alles zelf creëren, dus als ik geloof dat de aarde niet 

vergaat, dan gebeurt dat niet, ook al doe ik er mijn best niet voor’ bij wijze van spreken. Of ja, nou ja, die vond het in ieder 

geval niet nodig om daarmee bezig te zijn. En dat kon ik toen heel goed bij haar laten. Zo van; ‘Nou, als jij dat vindt, dan 

negeer ik dat maar gewoon, dan vind ik mijn eigen ding en dan vinden we elkaar wel op het vlak waarbij we wel het samen 275 
goed kunnen vinden’. Maar sinds ik toen in Randwijk kwam en daar toch nog bewuster mee bezig ging, inderdaad met 

duurzaamheid, dat ik er echt moeite mee kreeg om, ja gewoon, als we afspraken, bepaalde dingen dat ik dacht van; ‘Jeetje, je 

ziet het gewoon echt niet’. Zo roekeloos overal mee omgaan, of zo, dat ik daar wel meer moeite mee kreeg. Nou ja, ik zie 

haar sowieso maar heel af en toe, dus ze behoort nog steeds wel tot mijn vriendinnen, maar dat merkte ik dan toch wel, ja. 

Dat dat echt wel op het vlak van duurzaamheid zit dat ik denk van; 'Nou, ik heb daar toch moeite mee'. Dus zullen alle 280 
vrienden die ik in de toekomst zal maken, zullen in ieder geval duurzamer zijn dan dat zij dat nu is.’ 

T: ‘En je hebt nu al drie keer gezegd ‘Randwijk’, maar wat is dat voor een plek?’ 

W: ‘Randwijk is een dorpje, daar woonden vrienden van mij, en daar ben ik dus in de tuin komen staan, dus dat was ook voor 

mij voor elf maanden een woonplek. En nou ja, die plek, ze hebben een oude boerderij midden in een woonwijk, de 

woonwijk is er omheen gebouwd, met een heel groot stuk grond. En, euh ja, daar woonde ik. Maar verder, als de rest van het 285 
dorp, dat is niets bijzonders.’ 

T: ‘ Nee, maar was daar ook een community of een woongroep of?’ 

W: ‘Nou ja, toen ik daar kwam, toen woonden daar vier mensen; Kors, dat was de vader van Vivian, Vivian woonde er ook. 

Vivian is van mijn leeftijd. En Emma en Kimo. En Emma en Kimo, dat was het stel dat daar op kamers woonden en volop 

skippten en Emma was zwanger. En die hebben nu dus hun eigen huisje. Dus die woonden daar met vieren, en ergens, ik 290 
denk na een half jaar of zo, zijn Emma en Kimo in hun eigen huis gaan wonen, en toen woonden Kors en Vivian en ik er nog, 

en ik dan in de achtertuin.’ 

T: ‘En zij hebben je wel geïnspireerd, die groep mensen?’ 

W: ‘Ja. Ja, omdat je, dat is heel grappig, ik heb een aantal keren met mensen samengewoond, gewoon woongroepen, zeg 

maar, en iedere keer weer merk ik dat mensen me inspireren op verschillende manieren. En bij hun was dat toch heel erg die 295 
duurzaamheid. Ja. En zij waren ook de eerste mensen waarbij ik die duurzaamheid zo ervaarde los van spiritualiteit, want zij 
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zijn niet zo spiritueel of, juist niet vanuit die hoek, maar echt vanuit ja duurzaamheid. En dan mogen zij gaan beschrijven 

waarom zij dat doen als.’ 

T: ‘Nou misschien ga ik ook even naar hun toe, interviewen.’ 

W: ‘Dat kan, ja. Ik weet niet of het inderdaad bij regio Nijmegen hoort, hoe breed dat is. Maar Vivian, en Kors misschien ook 300 
wel, die zullen best wel willen. En Emma en Kimo wonen inmiddels in Ede, dus dat is weer een stukje verder.’ 

T: ‘En waar woont dat andere stel?’ 

W: ‘Emma en Kimo, denk ik dat je bedoelt. In Ede.’ 

T: ‘En dan, oh okay.’ 

W: ‘Ja’ 305 
T: ‘En dan heb je die vader en dochter?’ 

W: ‘Ja, en die wonen nog steeds in Randwijk. Ja.’ 

T: ‘Okay. Even kijken. Ja, de zelfde vraag als dat ik net vroeg, maar dat het tegenovergestelde; welke factoren om je heen 

belemmeren je om duurzaam te leven?’ 

W: ‘Hmmm. Wat belemmert mij? Gemeentelijke regeltjes. Dat je niet mag wonen in een tent. Dat belemmert mij, om mee te 310 
beginnen. Als het zo simpel zou zijn dat als je een stuk land zou hebben dat je er alles mee zou mogen doen, dan had ik 

volgens mij mijn ideaal al wel gehad met mijn groentetuin en mijn no-nolet, weet ik veel wat, waterzuivering. Maar het feit 

dat als een stuk land koopt, je; A, nog niet op mag wonen, maar dat je ook geen gebouwtje zou mogen neerzetten of weet ik 

het, allemaal van dat soort regeltjes, dat belemmert mij gewoon heel erg. Dat ik, ja, nou ja, frustratie. Euhm. Is er nog iets 

wat mij belemmert? Ja, ikzelf op een bepaalde manier. Dat je toch gewend bent om. Nou ja, ik het daar ook wel eens met 315 
Vivian over gehad, die is daar nog weer anders in. Ik had het eerder over impulsaankopen, dat je probeert een winkel op te 

zoeken en het daarbij te houden, dat lukt mij heel goed. Maar dat is wel iets waar ik bewust voor moet kiezen. Dat ik denk 

van ‘Ah, ja, ik heb het niet nodig, dus koop het niet’. En Vivian die kan zich bijna niet voorstellen dat ze een impulsaankoop 

doet, want dat zit er zo niet in bij haar. Ja en meer van dat soort dingen. Dat het wel. Ik ben er wel bewust mee bezig. Nou ja, 

soms wordt je dan toch verleid om het tegenovergestelde te doen, of zo.  320 
T: ‘Wanneer ben jij in de verleiding?’ 

W: ‘ Ja. Het kan, heel veel kleine dingen. Als ik denk aan aankopen, dan wordt het voor mij moeilijker als iets heel, 

inderdaad als het degelijk is, en als het wordt verkocht als zijnde verantwoord, dan ben ik eerder geneigd om het te kopen, 

terwijl ik achteraf zo denk van “Nou ja, okay, het is goed en duurzaam en weet ik veel wat, maar ik had het helemaal niet 

nodig’. Dus is het alsnog overbodig. Ja. Enne, dus dat is wel iets. En verder heb ik gewoon, heb ik zwakke dingen. Dingen 325 
die ik leuk vind. Ik heb een heleboel rokken. Veel meer dan dat ik nodig heb. Zo meer van dat soort dingen. Maar dat zijn, 

ja.’ 

T: ‘En kun je dingen bedenken waarin je niet duurzaam bent?’ 

W: ‘Ja. Ja. Maar ik vind het lastig in die zin dat duurzaam een glijdende schaal is. En ik denk dat er een heleboel dingen zijn 

waarin ik denk; 'Ja, met sommige mensen of dingen vergeleken ben ik niet duurzaam', en met andere denk ik; ‘Ja, het kan 330 
nog veel erger’. Dat zijn allemaal van dat soort dingen. Ik heb twee katten. Dat kun je je afvragen of dat duurzaam is. Ik weet 

dat Kors en Vivian en zo, die hebben toen zij klein waren nooit huisdieren, of geen vleesetende huisdieren, gehad, want dan 

moet je vlees geven. Ja, of je moet ze op de muizen laten, nou ja. Ik zou kunnen zeggen; ‘Je vangt je eigen muizen maar’. Bij 

wijze van spreken. Maar ja, om nou te zeggen dat katten niet duurzaam zijn, dat vind ik ook weer. Maar zo zijn er een 

heleboel dingen. Als ik, volgens mij als ik echt iets ontdek waarin ik denk “ik ben helemaal niet duurzaam’, dan ben ik 335 
daarna al bijna geneigd om daar iets aan te gaan doen. En dat wil dan niet zeggen dat ik omsla. Ik weet dat ik vroeger 

ontzettend hield van lang douche, en dan reken ik echt van twintig minuten tot een half uur, dat was mijn douchetijd. Maar ik 

stond er ook niet heel erg bij stil, ik wist wel, nou waterverspilling. Ik doe al zoveel dingen, ja. Maar als ik er dan wel echt 

bewust mee bezig ga, toen heb ik een tijd lang, bij Kors en Vivian was ik toen kort aan het douche omdat zij daar zelf heel 

erg mee bezig waren, en je bent van andere het water aan het gebruiken, dus toen zat ik echt wel kort, ja. Zeg maar rond de 340 
vijf minuten, En ik merk nu, dat ik toch wel zeg van nou, ik zit er nu tussenin, een beetje.’ 

T: ‘Tien minuten’ 

W: ‘Tien minuten. Ongeveer, ja. Dat soort dingen, dat ik denk van, nou ja. Het kan in ieder geval duurzamer, maar ik weet 

even geen dingen waarvan ik helemaal niet duurzaam ben.’ 

T: ‘Maar vind je dat dan ook erg, dat je dan tien minuten doucht? Dat je ergens niet duurzaam in bent? Of dat iets duurzamer 345 
kan?’ 

W: ‘Ja, nee. Dat het duurzamer kan, dat vind ik niet erg, want ik denk dat het altijd duurzamer kan, bijna. Dus in die zin vind 

ik dat niet erg. Ik denk dat ik het bewust zijn, dat vind ik veel belangrijker. Dat als je weet dat het duurzamer kan, dan is het 

een keuze, of zo. En dan kun je ervoor kiezen of dat op dat moment belangrijk is voor jou of niet. En ik zie heel veel dingen 

om mij heen, waarvan ik denk dat mensen het gewoon niet door hebben, dat je je wc gewoon met drinkwater aan het 350 
doorspoelen bent en dat je er ook voor zou kunnen kiezen om dat anders te doen. En op het moment dat je daar wel bewust 

van bent, dan is het een keuze.’ 

T: ‘Enig idee hoe die mensen daar bewust van te maken? De mensen die het nog niet door hebben?’ 

W: ‘ Ja, wat de hele tijd terug komt, is gewoon dat ik door te lezen zoals ik dat doe bijvoorbeeld, maar ook zoals ik al zei, 

mensen zijn voor mij de grootste inspiratiebron, dus ik denk toch gewoon door het te doen. Door het te zijn. En verder heb ik 355 
ook het idee, mensen moeten er aan toe zijn, of er rijp voor zijn. Als je mensen ontmoet die erin geïnteresseerd zijn, dan zeg 

ik; ‘Hup’, zeggen wat je te zeggen hebt, en ja, inspireer die mensen maar, maar een groot deel van de mensen heb ik ook het 

idee van ja, het heeft ook geen zin om het ze te vertellen, want ze willen het niet horen. Of ja, daar moet dan eerst wat aan 

vooraf gaan. Dat mensen het nut ervan inzien. Ja.’ 

T: ‘En hoe bereik jij een duurzame maatschappij? Is dat echt zo van individu op individu? Door het van elkaar over te 360 
nemen?’ 

W: ‘Ik denk dat dat de belangrijkste factor is. En natuurlijk is informatieverspreiding ook belangrijk, dat je weet welke 
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mogelijkheden er zijn. Of dat nu gaat om echt wonen, of dat nou een ger is of nou strobaalhuizen, dat soort dingen. Of 

kleinschaliger. Ik denk dat dat informatie ook wel heel belangrijk is, dat je keuzes kunt maken. En natuurlijk zit je dan nog 

steeds met keuzes van, is koken op gas of koken op inductie, of weet ik veel wat; wat is dan beter? Ik heb een waterkoker. 365 
Dan is de vraag gebruik je meer energie op de een of op de andere manier, en dan kun je ook weer afwegen of gas dat niet 

groen is, of dat je groene stroom gebruikt, nou ja. Maar ik denk dat het uiteindelijk wel. Het zijn wel de mensen die het 

moeten doen. En ja, die informatie die is goed voor achter de hand, maar voor het geïnspireerd raken, daar heb je mensen 

voor nodig, denk ik.’ 

T: ‘En als iemand nou niet wil verduurzamen? Dus de informatie heeft.’ 370 
W: ‘Ja’ 

T: ‘Is het dan een plicht? Of is het dan een vrije keuze?’ 

W: ‘Ik zie zelf niet hoe je dat zou kunnen veranderen bij mensen. Als mensen niet willen, dan willen ze niet. Dat is heel 

simpel volgen mij. En dat is heel jammer, maar ja.’ 

T: ‘Heeft de politiek nog een rol in de verduurzaming van de maatschappij?’ 375 
W: ‘Ja, maar ook daarin zou ik zeggen; ‘Door het goede voorbeeld te geven’. En nou ja, okay, en dat ik zeg van; 'Ik loop 

tegen gemeenteregels aan', dus dat is natuurlijk ook politiek gezien en absoluut ook een punt, maar ik denk dat het niet zo 

zeer te doen heeft met; ‘Goh, we maken dit duurder’ of; ‘We bestraffen dat’ of, 'Op die manier niet'. Dus niet het opleggen 

van regels aan de burgers, maar meer van; ' waar wordt geld in gestoken. Waarom hebben wij zo’n gigantische defensiepot 

waar miljarden heen gaan aan gevechtsvliegtuigen en weet ik het allemaal niet? En waarom wordt dat niet gestoken in 380 
duurzame dingen? Ja, dat lijkt me wel een ding van de politiek ook.’ 

T: ‘Heb je enig idee hoe dat veranderd kan worden?’ 

W: ‘Ja, goede mensen in de politiek, maar die goede mensen worden toch weer gekozen door ons. Ik weet het niet.’ 

T: ‘Hoe wordt de politiek duurzamer?’  

W: ‘Ja, dat is maar net welke mensen er in de politiek zitten. Het probleem van politiek is ook dat er een paar leuke mensen 385 
in kunnen zitten, maar dat er dan een hele grote meerderheid is in verwachtingen. Ik bedoel, voordat onze defensie in zijn 

geheel wordt afgeschaft moet er heel veel gebeuren, bijvoorbeeld. Ik denk dat dat nog jaren gaat kosten, als het al gebeurt. 

Ja.’ 

T: ‘Maar met andere mensen aan de macht zou er al een hoop veranderen?’ 

W: ‘Dat zou kunnen, denk ik. Ja.’ 390 
T: ‘En je zelf politiek actief, betrokken?’ 

W: ‘Nee. Nee, als het tijd is om te stemmen, dan stem ik echt wel. Dan informeer ik mij en in die zin vind ik het belangrijk 

genoeg dat ik denk van; 'Ik laat het niet aan mijn neus voorbij gaan', maar er gebeurt ook zo veel daar waar ik niks mee te 

maken zou willen hebben eigenlijk, behalve dat het je opgelegd wordt, want je woont nou eenmaal in Nederland, dus dan ja, 

dan hou ik me daar maar verre van.’ 395 
T: ‘Kun je een voorbeeld noemen van dat waar je niets mee te maken wilt hebben?’ 

W: ‘Nou ja, als ik denk aan politiek, dan denk ik toch aan mensen die die praten of dingen zeggen die ze niet menen, of er 

eigenlijk gewoon omheen praten, terwijl er andere belangen spelen. Ja, de vriendjespolitiek of mensen die ze te vriend 

moeten houden.’ 

T: ‘Dus dan sluit je je daar van af? Zo iets?’ 400 
W: ‘Ja. Ja, dat is natuurlijk ook. Jij vroeg van; ‘Wat verschilt jouw huis van een normaal huis?’ Dat ik denk van, ik heb geen 

televisie, ik heb geen journaal, ik heb geen krant, ik heb geen, nou ja, weet ik veel wat, maar alle belangrijke gebeurtenissen 

krijg ik toch wel mee. Daar praten mensen over en nou ja, daar kom je niet onderuit. En van een heleboel dingen denk ik van; 

‘Ja, het was tien jaren geleden zo en het is nu weer zo, misschien dan net iets ander jasje, maar dat hoef ik niet. Ik hoef geen 

dagelijks journaal te hebben om dat weer te weten.’ 405 
T: ‘En nog een andere speler. De markt, het bedrijfsleven. Heeft die nog een rol in de verduurzaming van de maatschappij?’ 

W: ‘Ja, die heeft wel een rol. Ik weet niet goed welke. Dat wil zeggen, een aantal jaar geleden begon het met het groen-

marketen. Het is dan een soort van hype, dat; 'Alles moet groen en alles moet duurzaam'. En in die zin heb ik nu weer het 

idee dat het is. Ja, het is goed dat er aan duurzaamheid wordt gedacht, maar hoe duurzaam is het nog als er op staat dat het 

duurzaam is? Staat het er op omdat het beter verkoopt? Of is het daadwerkelijk beter? En dat verschilt natuurlijk van product 410 
tot product. Het ene zal werkelijk beter zijn, en het andere is, tja, twijfelachtig. Dus daarin in marketing, het bedrijfsleven, 

heeft daar een hele grote rol in. Zij het positief, dan wel ook negatief. Ook juist in het stukje duurzame waarbij ik denk dat 

het neerkomt op eerlijkheid. Dus inderdaad, zet je het er alleen maar op dat het groen is? Of ben je er echt mee bezig? En ja, 

hoe je dat onderscheid maakt, dat vind ik heel moeilijk.’ 

T: ‘Dus je vindt het wel goed dat de markt bezig is met het groene?’ 415 
W: ‘Ja, maar er is een verschil in beweegredenen. En een deel van de markt doet het omdat ze echt achter duurzaamheid 

staan, en een deel van de markt doet het omdat het dan beter verkoopt. Alles wat duurzaam is omdat het beter verkoopt, daar 

twijfel ik aan hoeveel we daar uiteindelijk mee opschieten. Want als we het ook hebben over bewustzijn, hoe bewust zijn 

mensen met dingen bezig? De kooplust van mensen, als je mensen gaan beïnvloeden dat ze meer gaan kopen, omdat het 

duurzaam is, dan win je misschien iets op het duurzaamheidsstukje, maar dan verlies je het op een ander terrein. Want je bent 420 
toch nog bezig met de kooplust van mensen.’ 

T: ‘Okay. En nog een andere speler; de milieuorganisaties? Hebben zij nog een rol in de verduurzaming van de 

maatschappij?’ 

W: ‘Op een bepaalde manier wel, maar die rol hebben ze wel altijd gehad. Ik heb wel het idee dat ze een vrij constante factor 

hebben daarin. Of dat nu, of ze nu iets extra’s kunnen bijdragen dan wat ze al die jaren doen 425 
Ja. Ik heb toch het idee dat er ja, de focus ligt de ene keer op het één en de andere keer op het andere. Maar ik denk dat dat 

een beetje zo de rol is van milieuorganisaties, om steeds iets nieuws te vinden. Een aantal jaren geleden was het de ozonlaag, 

toen werd het de zure regen, nu is het broeikaseffect, en die andere dingen zijn nog net zo erg aanwezig, alleen ligt de focus 
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er niet op, want als je aandacht wilt trekken voor iets, dan moet je steeds iets nieuws verzinnen. En dat geldt denk ik ook 

voor duurzaamheid, dat het steeds wel een andere invalshoek zal krijgen vanuit dat soort organisaties, maar dat het...Ja. Ze 430 
doen hun best om mensen bewust te maken, ook voor duurzaamheid of voor iets anders. En dat is op zich wel belangrijk, 

omdat het één van de vele invalshoeken is. Maar ja, wat ik zeg, die is er altijd wel geweest. Er zijn altijd al milieuorganisaties 

geweest en die zullen er ook wel blijven. In die zin zie ik daar geen extra rol voor in.  

T: ‘En ben je zelf nog lid van bepaalde milieuorganisaties?’ 

W: ‘Niet meer, nee. Ik ben wel lid geweest van Wakker Dier, in ieder geval. Wat nog meer? Novib, maar dat is geen 435 
milieu..., nou ja, in ieder geval was Wakker Dier, is wel toch ook met duurzaamheid bezig, maar wel vooral uit de bio-

industrie. Euhm..’ 

T: ‘En waarom ben je daar nu niet meer lid van?’ 

W: ‘Nou ja, het is een beetje vanuit het spirituele idee dat als je ergens mee bezig bent, dan kun je dat ook op een bepaalde 

manier vorm geven, waar je aandacht aan geeft, dat groeit. Nou ja, in ieder geval toen ik lid werd van Wakker Dier, toen had 440 
ik het idee als ik daar geld aan geef, dan heb ik het idee dat ik daar goed mee bezig ben en dat er iets verandert en nadat dat 

een aantal jaren had doorgelopen, had ik zo iets van; ‘Het gaat nu zo buiten mijn hele denken. Het wordt afgeschreven, het 

geld, maar verder ben ik er niet mee bezig, heeft het voor mij geen meerwaarde’, dat ik dacht; ‘Dan kan ik het beter weer op 

een andere manier doen’, of zo. Dat ik er weer op een aandachtvolle manier mee bezig ben. Toen heb ik eigenlijk ook vanuit 

die insteek ook gestopt met alle dingen waar toen geld naar toe gingen. Ik dacht; ‘ik wil niet dat het zo gedachteloos gaat’. 445 
Als een collectant voorbij komt dan krijgt hij wel weer, maar ja.’ 

T: ‘En, en wat heb je er tegenover gezet?’ 

W: ‘Nou ja, ik heb er niet echt iets concreets tegenover gezet. Anders dan dat ik natuurlijk dat ik wel in mijn 

consumentengedrag en zo, maar dat deed ik al wel, op een bepaalde manier. Maar dat is ook niet zo heel lang geleden, dat ik 

dat zo, misschien drie maanden geleden dat ik dat stop heb gezet. Dus ik heb het idee van; ‘Er komt wel weer iets’. Ja.’ 450 
T: ‘Oké. Nou hebben we het eigenlijk de hele tijd over de verduurzaming van de maatschappij, maar wat is eigenlijk, de 

ideale duurzame maatschappij?’ 

W: ‘Nou dat vind ik heel lastig, in die zin dat ik, als ik denk over mijn persoonlijke stukje, dan zeg ik al, dan wil ik graag in 

een woongemeenschap onafhankelijk zijn en zelfvoorzienend. En tegelijkertijd als ik me dat probeer voor te stellen dan voor 

de hele maatschappij, dan zijn we met veel te veel mensen in Nederland. Heel simpel gezegd hebben flatgebouwen wel het 455 
voordeel dat je heel veel mensen op elkaar kan stapelen, en ben ik helemaal voor groentetuintjes en permacultuur, maar is het 

voordeel van monocultuur dat er wel een heleboel compact bijeen staat. Daar ben ik wel heel eerlijk in, dat het ideaal beeld 

voor mezelf, dat ik denk ‘dat zie ik niet de hele maatschappij doen’ op. Nou ja, simpel weg, dat past niet binnen Nederland. 

Dan zou je wereldwijd moeten denken, dan is die ruimte denk ik er wel weer voor.’ 

T: ‘De ruimte voor? Om overal permacultuur te doen?’ 460 
W: ‘Nou ja, om, meer ruimte per persoon, zeg maar, dus permacultuur kan het zijn, maar ook, nou ja, tuintjes en ruimte om 

je huis, misschien kleinere huisjes, dat zou ook veel schelen. Er zijn joekels van huizen in Nederland, een heleboel, waar 

vervolgens maar twee mensen in wonen, maar dat vind ik wel een lastig iets als je het voor heel Nederland probeert te 

denken, maar goed dan denk ik ook; ‘Dat is wel mijn ideaalbeeld, maar een heleboel andere mensen zullen wel niet zo ver 

willen gaan in, nou ja, waar ik het gevoel heb, dat ik niets hoef op te geven zullen er een heleboel mensen zijn die niet willen 465 
leven zoals ik en wel het gevoel hebben er veel voor te moeten opgeven. Dus als ik een meer realistisch beeld voor me 

probeer te zien voor Nederland, wat ik, tja, dat zijn eigenlijk een heleboel losse dingen. Wat ik bijvoorbeeld inderdaad heb, 

het drinkwater gebruik voor allerhande dingen waar het niet voor nodig is, zoals de wc doorspoelen. Dat ik denk dat is iets 

waar niemand last van zou hebben als je het zou veranderen. Als je het aanbiedt zogenaamd grijs water te gebruiken voor een 

wc en eventueel andere, douche zou ook geen drinkwater hoeven te zijn, maar goed. Daar hoeft niemand comfort voor in te 470 
leveren. En elektriciteit is ook zo, waarom niet alles groen?’ 

T: ‘En vanuit wie moet dat dan komen? Vanuit het individu, vanuit de politiek, dat wat je zei over dat water en iedereen.’ 

W: ‘Ja, ik denk dat dit iets is wat uiteindelijk vanuit de politiek goed zou zijn, als dat zou veranderen, maar ik denk ook dat 

politiek verandert pas als individuen veranderen, als eigenlijk de samenleving verandert. Ik bedoel om maar een heel ander 

voorbeeld te geven, een homohuwelijk wordt pas mogelijk als er een heleboel homo’s zijn die geaccepteerd worden. En dat 475 
geldt ook voor dit soort acties, dat ik denk; ‘Ja, het zou goed zijn als de politiek het verandert, maar het komt pas als burgers 

het eerst veranderen en het willen en er vraag naar is. En dan komt uiteindelijk ook de politiek mee. Denk ik.’ 

T: ‘En speelt techniek en wetenschap een grote rol in die ideale duurzame wereld?’ 

W: ‘. Deels. Ik denk dat er heel veel, dat ze heel veel dingen uitvinden die nuttig zouden kunnen zijn, maar er is zo veel wat 

al vast ligt, wat er wel en niet wordt doorgevoerd, of wat achter wordt gehouden, of niet bekend wordt gemaakt, omdat het in 480 
het voordeel om is bijvoorbeeld de oliemaatschappijen, dat er zoveel geld in omgaat, dat het voordeliger is om maar de 

auto’s op de markt te houden die op benzine rijden, dan dat er iets anders wordt gevonden, bij wijze van spreken. Dat ik wel 

denk dat die wetenschap, de invloed daarvan, beperkt is op een bepaalde manier. Dat er iets geweldigs kan worden 

uitgevonden, Tesla die de vrije energie uitvond, dat er allang overal energie elektriciteit zou kunnen zijn, gratis en voor niks, 

begin negentienhonderd geloof ik, en dat het gewoon niet bekend is en niet wordt gebruik, omdat er veel te veel belangen 485 
mee gemoeid zijn om mensen wel afhankelijk te houden en daarmee ook de economie draaiende te houden.’ 

T: ‘En wat is dat dan voor vrije energie?’ 

W: ‘Ik moet even weer nadenken hoe het precies ging, maar Tesla had een manier bedacht om, ik denk vanuit de draaiing 

van de aarde, daarmee elektriciteit mee op te wekken, en daar had hij vier, meen ik, hele grote torens voor bedacht of zo, dat 

je, nou ja, dat je door de draaiing van de aarde krijg je dan tegengestelde krachten. En één van die torens is gebouwd ooit, en 490 
de andere niet. Maar het is nog steeds zo dat als je een gloeilamp daar in een bepaalde afstand in de buurt houdt of zo, dat die 

gewoon begint te branden.’ 

T: ‘Waar staat die dan?’ 

W: ‘Die staat meen ik ergens in Amerika. En ik dacht dat het dan Amerika, Japan en Amsterdam ergens wel in Nederland, 
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nou ja gewoon, vier van die punten op de wereld. Nou ja, als je gaat zoeken op Tesla en vrije energie.’ 495 
T: ‘Oké, oké, ja.  

W: ‘Dan, er zijn denk ik wel degelijk inderdaad, is wetenschap belangrijk. Nou ja, weet je, als het er niet is, dan kan het ook 

niet ofwel weggehouden worden van de mensen, dan wel juist wel gepromoot. Maar als het er wel is, dan zijn er nog een 

heleboel stappen voordat het de mensen bereikt. En ja, alles heeft natuurlijk zijn invloed op elkaar.’ 

T: ‘En nou, heb je een idee hoe de wereld er over veertig jaar uitziet? Dus niet de ideale wereld, maar zoals het gaat?’ 500 
W: ‘Ik vrees op een bepaalde manier. Ik hoop dat er binnen de wereld die ik beschrijf ook nog hele mooie plekjes zijn die 

wel, nou ja, behouden hebben wat mooi is, maar ik vrees ergens voor een ontzettende technische afhankelijkheid. Zoals we 

nu al zien dat er een OV-chipkaart is, waar d’r eerst loketten, mensen en kaartjes waren, dat er op die manier heel veel 

technologie komt waarmee ook wel weer de aarde op een bepaalde manier. We komen verder af te staan van de natuur, maar 

met al ons gedoe ook weer alles kunstmatig in leven kunnen houden, vermoed ik. Ja, veertig jaar is natuurlijk niet zo heel ver 505 
vooruit, aan de andere kant, als je kijkt wat we in de afgelopen veertig jaar is veranderd. Dan ja.’ 

T: ‘Even kijken. Oh, we zijn ook al bijna klaar. Voel je je een buitenstaander van de maatschappij?’ 

W: ‘Ja. Ja. Altijd ook gevoeld. Ik heb daar op verschillende manieren mee, van die periodes gehad dat ik me helemaal 

afzijdig hield, zo van; ‘Nou, het maakt mij allemaal niet uit’. En dan van die momenten dat je toch denkt; ‘Ja, maar je moet 

het er wel mee doen’. En dat je probeert toch aansluiting te vinden in de maatschappij en daar op een bepaalde manier wel in 510 
meegaat. Maar toch, de laatste tijd heb ik weer zoiets van; ‘Nee, mijn ideaalbeeld is toch wel echt dat stukje buiten de 

maatschappij’. Dat eigen plekje. En dan kan de maatschappij om mij heen doen wat ze willen, ze kunnen hoog en laag 

springen, dat maakt me dan niet uit, of zo. Dat is wel, ja.’ 

T: ‘En heb je wel het gevoel onderdeel te zijn van een beweging?’ 

W: ‘Nou ja, een beweging vind ik een groot woord. Ik heb wel het idee dat er mensen zijn die het zelfde zijn als ik, zeg maar, 515 
en waar ik heel goed samen mee kan werken, wonen, of wat dan ook. Maar een beweging? Nee. En dat komt, denk ik, omdat 

ik heel erg mijn eigen ding doe en daarin verder me niet zo bemoei met anderen. Hetzij de anderen die wel hetzelfde zijn, of 

het zelfde ideaalbeeld hebben als ik, dan wel degene waarvan het goed zou zijn als je die weet te overtuigen. Maar nee, op 

een bepaalde manier houd ik mij daar afzijdig van.’ 

T: ‘En vinden anderen jou radicaal?’ 520 
W: ‘‘Anderen’ is dus een heel breed begrip. Ik denk dat ik zo ergens op een schaal van één tot tien zo rond de. Zeg maar als 

één ongelooflijk duurzaam, alternatief, of wat dan ook is, en tien helemaal niet, dan denk ik dat ik rond die drie zit. Waarbij 

dus de meeste mensen mij al wel, als je een gemiddelde in de vijf hebt, me wel apart, of alternatief, of radicaal, of weet ik 

veel hoe noemen, maar er zijn nog heel veel mensen… Nou ja, zoals ik zeg, toen ik bij mij Kors en Vivian kwam, toen waren 

zij er nog veel meer mee bezig dan ik. En dat is natuurlijk ook, als je veel meer van dat soort mensen om je heen hebt, dan 525 
heb je het idee dat ze je niet radicaal vinden. Het is heel erg welke mensen je om je heen hebt. En als ik dan denk aan die 

vriendin van de manege, die ja, die vindt het allemaal belachelijk wat ik allemaal doe, dat ik er de hele tijd over nadenk.  

T: ‘Nou nog één hele korte afsluitende vraag, mag ik je inkomen weten?’ 

W: ‘Ja, dat is netto, want ik heb geen idee wat ik bruto verdien, negenhonderdnegentig euro per maand.’ 

T: ‘Oké, dat was het dan.’ 530 
W: ‘Oké’ 

T: ‘Wil je soms ook nog iets zeggen, of nog iets kwijt?’ 

W: ‘Nou ja, ik zou het zo niet weten. Ben benieuwd wat je ervan maakt, en wat er uit komt.’
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 Bijlage 5: Exel-overzicht basisgegevens van de respondenten 

 

naam 

leefti

jd 

Opleidings- 

niveau opleiding werk inkomen pm woonvorm 

Alina 27 WO Klimaatwsch, Antropologie, ontwikk.st zorg 600 woongroep (gekraakte school) 

Anne 30 HBO Kunstac, Ruimt. Vormgeving, standbouw 

biowinkel, groentepakketten, EO 

naaiatelier 552 woongroep stad 

Annemarie 30 HBO Kunstacademie, antropologie Biowinkel, biologische groenten markt 1200 woongroep platteland 

Caspar 36 WO communicatiewetenschappen klimaatcoördinator gemeente Heusden 3000 huur met partner 

Esther 28 WO (PhD) Social & cultural sciences n.v.t.                   nvt huur met huisgenoot 

Frederieke 25 HBO muziektherapie zorg        600 – 700 woongroep (gekraakte school) 

Jasper 33 WO sociale geografie freelance webdesign, thuiszorg                       x woonwagen met partner 

Kim 30 WO MMW adviseur duurzame ontw. Gem. Nijmegen         anoniem koop met partner 

Marisha 37 PhD sociale geografie EO Fair Trade Textiel             lening huur met partner 

Martijn 35 HBO CMV, SPW BSO in de natuur 1000 woongroep platteland 

Mara 26 HBO CMV, (kunstacademie.) BSO                      x woongroep (gekraakt) boerderij 

Matthias 22 WO (sociologie, filosofie) leraar burgerschapskunde volw.onderwijs 1200 huur huisgenoot platteland 

Michiel 29 WO MMW penningmeester 'Morgen' 150 studentenkamer 

Miquel 28 WO sociologie Biowinkel 1200 huur alleen 

Ralf 36 WO TU architectuur EO architect natuurlijke materialen       12,000 p.j. huur met partner 

Rik 35 HBO tuin- en landschapsinrichting hovenier bovenmodaal koopboerderij met gezin 

Robert 22 HBO biomedische techniek logistiek 1550 studentenkamer 

Romilda 41 HBO journalistiek EO bio&veg catering en voedingsadvies 950 woongroep stad 

Sjaak 36 MBO 

hovenier, natuur- en landschapsbeheer, 

bosbouw postsorteerder 800 

woonwagen woongroep(gekraakt) 

boerderij 

Thomas 27 PhD Voeding en gezondheid medische w. bijles middelbare scholieren 1000 huur met partner 

Tim 36 x x chemisch analist bodemverontreiniging 2000 koop alleen 

Wietske 26 HBO SPH BSO in de natuur                  990 ger alleen camping 

 

x = gegevens niet bekend 

EO = eigen onderneming 
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            Bijlage 6: Overzicht duurzaam gedrag van de respondenten 

 
naam Duurzame leefstijl biologisch eten auto? vliegen? overig gedrag 

Alina cons+wonen+vv+werk+tuin Ja! + <veg nee! nee! weggeefwinkel, kraken, Voko 

Anne cons+wonen+vv+VT+werk+EO Ja! + veg nee! aang. geen kinderen 

Annemarie cons+wonen+vv+werk+tuin Ja! + veg nee! nee! naailes 

Caspar cons+wonen+werk+tuin Ja! + <veg Ja aang. ja Houden koeien voor slacht 

Esther cons+studie+org+act. Ja! + <veg nee! ja 

 Frederieke cons+wonen+vv+VT+werk+EO+tuin Ja! + <veg nee! aang. kraken, workshops Deep ecology, Voko 

Jasper Cons+wonen+vv+org Ja! + <veg nee! aang. zonnepanelen, fiets, Voko 

Kim cons+vv+werk+studie Ja! + veg nee, GW ja 

 Marisha EO+VT nee (wens) nee ja 

 Martijn cons+wonen+vv+werk+tuin Ja! + <veg ja, aang aang. 

 Mara Cons+wonen+vv+org+tuin Ja! + veg Ja aang. nee! kraken, workshops Deep ecology, naaien 

Matthias cons+vv+org+tuin Ja + veg Ja aang. nee! kleren laten maken 

Michiel cons+vv+org+studie Ja! + veg nee! aang. op fiets 

Miquel Cons+wonen+vv+org+tuin Ja! + biol.vlees nee! nee! 

 Ralf EO Nee + <veg Ja aang. nee(toev.) 

 Rik wonen+werk beetje + nv Ja ja 

 Robert org Nee + nv Ja ja 

 Romilda cons+wonen+EO+org+tuin Ja! + veg Ja aang. 

 Sjaak Cons+wonen+vv+org+VT+tuin Ja + <veg + skip nee nee! grofvuil 'skumen', woonwagen bouwen, kraken 

Thomas cons+act+tuin Ja! + <veg nee! nee! 

 Tim cons+VT+tuin Ja! + veg ja x 

 Wietske wonen+vervoer+werk ja! + veg + skip nee Nee 

 

 

 

 
 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

<Veg =  

overwegen

d 

vegetarisc

h 

Skip = uit 

containers 

bij winkels 

Ja! = 

overtuigd 

Cons = consumptie                                 

Vv = vervoer 

Org = organisatie 

VT = vrije tijd 

EO = eigen 

onderneming 

Act = activiteiten 

Aang = 

aangepast 

Nee! = 

overtuigd 

Toev = toeval 



289 

 

 Bijlage 7: Overzicht van de organisatiegraad van de respondenten 

 
naam lid van org? welke? actief? 

Alina nee  (TT) nee 

Anne nee 

 

nee 

Annemarie nee 

 

nee 

Caspar nee 

 

nee 

Esther ja UMP ja 

Frederieke ja WNF, Greenpeace nee  

Jasper ja Occupy, NSF, Bataforum ja  

Kim nee (Natuurmonumenten, SNM, WNF, GP) nee 

Marisha ja SSNM, Tafel van één ja 

Martijn nee  TT? nee 

Mara nee  (Earth charter, Loesje) nee 

Matthias ja Internationale Socialisten ja 

Michiel ja UMP ja 

Miquel nee  (TT)  nee 

Ralf nee  (HvO) nee 

Rik nee 

 

nee 

Robert ja Zeitgeist ja 

Romilda ja Amnesty International, SNM, (TT) nee 

Sjaak nee  (IVN) nee 

Thomas nee  TT?  nee 

Tim nee  (TT)  nee 

Wietske nee (Wakker dier) nee 

 

 

  

(…) = in het verleden 

…? = wellicht in de toekomst? 

TT = Transition Town 

SSNM = Stichting Stedenband 

Nijmegen Masaya 

UMP = Universitair Milieu Platform 

NSF = Nederlands Sociaal Forum 

SNM = Stichting natuur en milieu 

GP = Greenpeace 

HvO = Huis van Overvloed 



290 

 

 

                                                 

 Bijlage 8: Verantwoording bevindingen 
 
i
 Anne, Kim 

ii  Rik 

iii  Kim 

iv  Martijn, Wietske 

v  Caspar 

vi Anne, Annemarie, Miquel 
vii  Anne 

viii  Marisha 

ix  Ralf 
x
 Marisha, Thomas 

xi
 Caspar 

xii Caspar, Esther, Marisha, Matthias, Michiel, Miquel, Ralf, Robert, Thomas 
xiii Anne, Annemarie, Alina, Frederieke, Martijn, Mara, Jasper, Romilda, Sjaak 
xiv Frederieke, Alina, Mara, Sjaak 
xv Rik, Kim, Tim 
xvi Alina, Anne, Annemarie, Esther, Frederieke, Kim, Miquel, Michiel, Jasper, Sjaak, Thomas 
xvii  Kim 

xviii Caspar, Ralf 
xix Martijn 
xx Rik, Tim, Robert 
xxi Alina; Annemarie; Mara, Martijn, Matthias, Miquel, Thomas 
xxii  Anne, Frederieke, Jasper, Marisha 
xxiii Kim 
xxiv Frederieke, Mara 
xxv Alina, Anne, Annemarie, Caspar, Esther Frederieke, Jasper, Kim, Marisha, Mara, Martijn, Matthias, Michiel,  

Miquel, Thomas 
xxvi  Alina, Anne, Annemarie, Kim, Mara, Matthias, Michiel, Romilda, Tim, Jasper 

xxvii  Caspar, Esther, Martijn, Miquel, Sjaak, Thomas 

xxviii Anne, Annemarie, Caspar, Esther, Kim, Miquel 
xxix Alina, Annemarie, Caspar, Frederieke, Martijn, Mara, Marisha, Matthias, Miquel, Thomas, Tim, Jasper 
xxx Frederieke, Romilda 
xxxi Matthias 
xxxii Jasper, Matthias 
xxxiii  Robert 

xxxiv Esther, Michiel 
xxxv Ralf  
xxxvi  Ralf 
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xxxvii Jasper 
xxxviii  Thomas 

xxxix  Marisha 

xl Esther en Miquel 
xli Mara, Miquel, Romilda 
xlii  Jasper, Thomas 

xliii Kim 
xliv Anne, Annemarie, Esther, Martijn, Jasper, Kim, Mara, Michiel, Miquel, Ralf, Rik, Robert 

xlv Alina, Mara, Miquel, Tim 
xlvi Martijn, Thomas 
xlvii Caspar, Matthias 
xlviii Caspar, Michiel, Ralf,  Rik 
xlix Martijn 
l Ralf 
li Ralf 
lii Ralf 
liii Rik 
liv Thomas 
lv Anne, Caspar 
lvi Alina, Anne 
lvii Anne, Kim 
lviii Anne, Marisha 
lix Alina, Anne, Frederieke 
lx Anne, Caspar, Frederieke, Jasper, Mara, Matthias, Miquel 
lxi Esther, Frederieke, Mara, Romilda, Thomas 
lxii Annemarie,  Kim 
lxiii Anne, Martijn, Robert, Tim 
 


